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Día 09.11 
ACTO INAUGURAL 
Presentación del I Forum Olímpico 
Excmo. Sr. Romà Cuyàs 
 
 
 
Excmo. Sr. Romà Cuyàs 
Patrón de la Fundación Barcelona Olímpica 
 
La Fundación Barcelona Olímpica es la institución heredera y continuadora del COOB'92. 
Nace con una triple ambición. Por una parte, pretende perpetuar el recuerdo del gran 
acontecimiento de los Juegos Olímpicos de verano de 1992 en Barcelona, que marcaron un 
hito histórico en el desarrollo de la ciudad. En Barcelona podemos hablar de un antes y un 
después de los Juegos, que constituyeron una gran gesta del deporte en el más puro sentido 
olímpico y que contribuyeron a difundir la realidad de nuestro país en el mundo de una 
manera que no hubiera podido imaginar el más aventajado director de marketing. En esta 
Galería Olímpica, la exposición permanente y las exposiciones temporales sobre los Juegos 
Olímpicos y los Juegos Paraolímpicos, son la expresión simplificada de aquella efeméride. 
En segundo lugar, la Fundación quisiera colaborar con los organizadores de los futuros 
Juegos Olímpicos al mejor éxito de su compromiso. Creemos que la investigación de la 
amplísima documentación que guarda la Fundación y la organización de sesiones como las 
que ahora presentamos, pretenden este fin. Los Juegos son, todos Uds. lo saben, una 
organización extraordinariamente compleja que tiene la máxima difusión mundial, el conjunto 
de factores interrelacionados que ponen en marcha los 16 dias de los Juegos, convierte esta 
organización en la más complicada, en la más improvisada y la más frágil de las que en el 
mundo se puedan encontrar, convirtiéndose en consecuencia en un reto para la ciudad y el 
país organizador y en un serio compromiso delante de la opinión pública del propio país e 
incluso se convierte en un factor de credibilidad del país organizador.  Para hacer más difícil 
todavía esta organización, es una organización sin paralelismo en la vida cotidiana, que, por 
otro lado, no se puede probar antes del inicio de los Juegos. Las pruebas pre-olímpicas, las 
pruebas test, evidentemente son útiles en algún caso, como Seúl. Los responsables 
organizaron los Juegos Asiáticos dos años antes. Fué una experiencia muy mala y en 
cualquier caso es impensable reproducir las condiciones de los Juegos fuera de los propios 
Juegos. Transporte, hoteles, acreditaciones, árbitros, atletas, entrenadores, médicos, fuerzas 
de seguridad, periodistas, fotógrafos, televisiones, instalaciones deportivas, etc etc.. 
Tampoco es posible preparar con anticipación ni los equipos humanos ni el propio escenario 
en que tendrán lugar los Juegos. Pensemos en el carácter multitudinario, en que mueven 
200.000 personas, la mayor parte de las cuales son honoríficas y voluntarios y tienen por 
tanto sus habituales. Con este objetivo, la organización del Forum pretende en los Bloques A 
y B plantear dos cuestiones de gran trascendencia entorno a la imagen y la comunicación de 
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los Juegos Olímpicos. El reto de la comunicación global en los Juegos Olímpicos de 
tecnología cambiante, comporta grandes dificultades técnicas, y por tanto, son un elemento 
de debate, de estudio y de polémica. El tercer objetivo de la FBO, lo acaba de decir ahora el 
presentador, es promover e investigar en los valores culturales, éticos y deportivos que 
emanan del ideario olímpico. 
 
Juan Antonio Samaranch define el olimpismo como deporte y cultura. Me parece que hoy 
nadie discute el carácter de acción cultural que tiene el deporte, y los Juegos son las síntesis 
y expresión de los valores que el deporte aporta a la sociedad actual. Estos valores irrumpen 
en la segunda mitad del siglo, de la mano de la sociedad del ocio con la universalización de 
la comunicación y de la imagen y la aceptación de la práctica deportiva como una actividad 
beneficiosa para la persona y un compromiso de los gobiernos de promoverlo. Y todo esto 
en un lapsus de tiempo muy corto, incluso para la vida de las personas. Evidentemente muy 
corto dentro la vida de la especie y mucho menos en términos siderales. En este espacio de 
tiempo tan corto de 30 ó 40 años, se han producido grandes transformaciones de todo 
orden: científicas, tecnológicas... han aparecido nuevos conceptos: ecología, sociedad del 
bienestar, calidad de vida. Se han masificado situaciones en los sentimientos. En este 
mundo de cambio acelerado el deporte está teniendo un notable protagonismo, pero a 
menudo su papel no siempre está lo suficientemente definido, suficientemente establecido y 
reflexionado. Este deporte a su vez ha de modificarse también muy rápidamente para 
adaptarse a una nueva realidad o a una nueva necesidad. Así, si cualquier disciplina social 
necesita permanentemente de estudio, análisis, reflexión, debate e investigación, con mucha 
más razón, tanto para la propia juventud del deporte históricamente joven, como mucho 
podríamos decir que el deporte moderno nace hace 100 años, tanto por la revolución que ha 
comportado en los hábitos sociales, como por la extensión única de su práctica, como por el 
desconocimiento de muchos de los efectos del deporte a largo plazo sobre la salud, el 
comportamiento, la formación y el entretenimiento de la persona. En este aspecto la 
Fundació pretende añadir su grano de arena con una doble línea: por un lado plantear 
cuestiones transcendentales, polémicas con amplias repercusiones, como es en este caso el 
financiamiento del deporte y nuevos aspectos fiscales en el mundo del deporte, y por otro 
lado, con la promoción y con la concesión de becas de investigación que ayuden a crear la 
infraestructura cientifica sobre la que vestir un poso de conocimientos que permitan avanzar 
la ciencia del deporte con metodología y con seguridad. La simple relación de las becas 
otorgadas es plenamente indicativa de la diversidad de aspectos y temáticas posibles. El 
impacto de los Juegos Olímpicos sobre la ciudad de Barcelona, estudio oral, actividad física, 
condición física y salud en la población adulta, biomecánica interactiva, evaluación de los 
factores psicológicos para la prevención de lesiones deportivas, la tributación del deporte en 
España. Vemos por tanto, que esto daría un arbol infinito de temáticas que no conocemos 
demasiado y que inciden en el transcurso diario. Estos han sido nuestro propósitos. Antes de 
terminar desearía dar las gracias a todas las personas que como ponentes, como 
moderadores, como participantes en las mesas redondas, nos han dado su tiempo, su saber 
y su experiencia. Quisiera que este encuentro de trabajo y de intercambio, de profundizar, 
fuese muy gratificante para justificar su repetición y su permanencia en un ámbito más 
permanente de trabajo. A todos los participantes les deseo que el Forum sea muy 
interesante, muy participativo y enriquecedor para todos ustedes. 
 
Finalmente, agradecer al equipo de trabajo, encabezado por Miquel Torres, que ha hecho 
posible la organización de este Forum. Muchas gracias. 
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Día 09.11 
ACTO INAUGURAL 
Presentación de la Exposición Fotográfica 
Sr. Jean Pierre Bousquet 
 
 
 
Presentación de la Exposición Fotográfica 
Sr. Jean Pierre Bousquet 
Director de fotografia de Agence France Press 
 
Buenas. Hace un par de años, cuando llegó el 10 de agosto, después de preparar los 
Juegos Olímpicos durante varios años, después de trabajar muy duro durante un mes, me 
encontré con uno de los responsables para devolver las llaves del Centro de Prensa, cerrar 
las maletas e irme, como todos los periodistas que vinieron a cubrir los Juegos Olímpicos. Sí, 
una vez más se terminaban los Juegos Olímpicos y parecía que todo estaba acabado. Tuve 
la divina sorpresa de recibir la noticia de la creación de esta Fundación Olímpica y de ver 
que por primera vez, creo que en la historia de los Juegos Olímpicos no todo se termina el 
dia de la clausura, sinó que está empezando otra cosa, quizás más importante que los 
Juegos en sí mismos. 
 
Hoy se va a abrir la I bienal olímpica, se van a presentar fotos de los Juegos del 92 y fotos 
deportivas que se tomaron en una gran diversidad de recintos, en muchos países distintos. 
Va a ser la oportunidad de reflexionar un poco sobre lo que és la imagen de los Juegos 
Olímpicos, como se capta la imagen y que se hace de esta imagen. En Barcelona llegaron 
mas de 900 fotógrafos internacionales, sacaron millares y millares de fotos y a los dos dias 
de terminar los Juegos, estas fotos quedaron sepultadas en muchos lugares, casi 
innacesibles para la gran mayoria del público, que desgraciadamente no puede acercarse a 
los estadios. Los Juegos Olímpicos tomaron una importancia, un auge tal, que si seguimos 
así, algún dia se va a hacer todo en un estudio de televisión, sin público. Es un gran peligro. 
Tenemos que pelear para que esto no llegue nunca, pero es importante que muchas de las 
fotos que se tomaron, nunca llegaron al público. Vieron unas fotos rápidamente en el diario 
del dia siguiente, siguieron las competiciones en la TV en directo y después todo se acabó. Y 
me parece sumamente importante que haya un lugar donde no se quede solamente la 
memoria. Tiene que ser una memoria viva, tiene que ser visitado. Me parece sumanente 
interesante que haya tantos estudiantes entre la asistencia porque son ellos quienes nos 
tendran que decir en que fallamos, en que tenemos que cambiar nuestros metodos de 
trabajo. Es importante que reaccionen sobre lo que se puede presentar. Yo pienso que está 
bien tener una primera oportunidad para reflexionar un poco sobre la imagen en el deporte. 
Cada cuatro años, los Juegos Olímpicos son la prueba máxima. Se congregan todos los 
especialistas en foto deportiva y es un evento mayor, realmente difícil. 
 
Quisiera comentarles una anécdota. Quizás para aquellos que no son fotógrafos, la llegada 
de cien metros lisos, que se considera tradicionalmente como un de las pruebas mayores en 
los deportes olímpicos, donde se congregan unos 500 fotógrafos en las gradas que estan 
justo frente a la llegada tomando los pasilos de la carrrera, justo de frente, tiene que trabajar 
con lentes largos, porque la distancia es muy grande y tienen que seleccionar antes quien va 
a ser para ellos el ganador. Con un lente de 600 milímetros, si erra de 20 centímetros, la foto 
está fuera de foco y no hay tiempo para corregir. En el caso de Barcelona, de todos los 
especialistas, Leroy Burrell era el probable ganador y la gente enfocó de antemano en la 
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línea de llegada, en el pasillo de Leroy Burrell y llegó Linford Christie. De los 500 que 
estaban en las gradas apenas la cuarta parte lograron una foto, es decir, que hubo unos 350 
fotografos que llegaron tres horas antes para tratar de reservar una buena ubicación y que 
cuando apretaron el gatillo, o estaban fuera de foco, o pescaron a Christie, pero ya dos 
metros después de la llegada. Es decir, fotos que no sirven. Porque la foto de la llegada de 
100 metros tiene que ser del ganador cuando pasa la línea. Es una anécdota, pero para 
mostrarles lo que representa para los fotógrafos de prensa un evento de este tipo y que el 
director de foto, que el jefe editor, que el fotógrafo le diga: pero mira, yo estaba pensando 
que llegaria primero Burel y fue el otro... No. Perdió la foto, perdió la foto del evento mayor 
para el que se preparó durante años, porque conseguir estar entre los 900 acreditados que 
pueden llegar al estadio, és muy difícil. Es que uno ya es parte de la élite de la fotografía 
deportiva. 
 
Y todas estas fotos, todo esto que se hizo, se perdió un poco después de los Juegos. No se 
aprovecha. Se publica en unos libros, algunas revistas en el mes que sigue, y se pierde. Sin 
embargo hay un tesoro importante, y espero que como primera exposición que se hace aquí 
vengan otras, que sean la base de discusiones que pueden ser sobre nosotros, que pueden 
ser sobre el deporte. 
 
Además la foto deportiva tiene la ventaja de parar el tiempo en una foto. Se puede ver toda 
la concentración del atleta antes de la competición, toda la alegria cuando gana, toda su 
desesperación cunado pierde, todo lo que se jugó en una centésima de segundo que queda 
fijado para siempre. Me parece muy importante que sea mejor aprovechado de lo que es hoy 
en dia. Estaba en Barcelona a cargo del Pool internacional olímpico que contaba con 24 
fotógrafos. Entre los 24 fotógrafos, durante los 15 dias de la prueba, usaron 8.000 rollos de 
película, y tenian consignas de sacar buenas fotos. 
 
De estas fotos, ¿cuántas salieron a la luz?, ¿cuántos las han visto? algunas las van a volver 
a ver en la exposición, quizás recordaran fotos que vieron en portadas de sus diarios, pero 
muchas se perdieron y es por esto que es bueno que volvamos a sacarlas a la luz. 
 
Otro de los temas importantes que vamos a discutir durante la bienal, es la relación que 
existe entre la foto, el cine y el video. Se suele oponer la Televisión a la foto. Mucha gente 
dice que la televisión esta tomando una importancia demasiado grande, o que puede hacerlo 
todo. Yo creo que es un debate totalmente falso. Son dos medios totalmente distintos de 
enfocar la imagen. Uno está dando el movimiento que es perfecto para el directo, el otro creo 
yo que es el mejor soporte para después explicar, buscar más los detalles. Son muy 
complementarios, pero la Bienal va a ser un poco para discutir sobre la parte que le 
corresponde a cada uno, y como se podria quizás tratar de trabajar mejor en convivencia, 
con major complementareidad, y superar un poco los roces, las peleas por el espacio de 
cada uno, que esto me corresponde a mí, que esto le corresponde a Ud. provocando 
finalmente un gran desgaste de energia y de tiempo, y acaso una pérdida de calidad para 
todos. 
 
Esta es la primera bienal y me parece muy bien que se abra y que el Forum Olímpico sea un 
lugar de encuentro. Veo, como les decia, que llegaron estudiantes y espero que llegue 
mucha gente, no solamente a las exposiciones, sinó de manera muy permanente. Yo les 
quisiera hacer una sugerencia a los responsables de la Fundación. A menos de 200 km al 
norte de esta ciudad existe otra ciudad en la Catalunya del norte que se llama Perpignan, en 
donde cada año se organizan una o dos semanas de encuentro de fotos periodísticas, que 
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son el Visa polymage, visa para la imagen, que es el encuentro... creo que hoy es el 
encuentro de mayor importancia del mundo para el foto-periodismo. En base a lo que se 
está haciendo hoy, en base a lo que se está empezando, ¿por qué Barcelona no podria ser 
el lugar donde los especialistas en foto, en imagen deportiva, se encuentren regularmente 
para pensar un poco en su trabajo, discutir, intercambiar opiniones, y ser un foco de 
discusión y de propuesta? Con esto quiero acabar la introducción porque las exposiciones, lo 
mejor es verlas. 
 

  8 



Día 09.11 
Bloque A.  
Imagen y Comunicación de los JJ.OO. 
 
Medios y universalismo 
 
Moderador :  Sr. Pedro Palacios 
 
Ponentes: Sr. Morley Myers 
 Sr. Martí Perarnau 
 Sr. Hans-Dieter Krebs 
 
La imagen de los JJ.OO. 
 
Ponente: Sr. Josep Roca 
 
Mesa Redonda: Sr. Miquel de Moragas 
 Sr. Josep Maria Casanovas 
 Sr. Josep Roca 
 Sr. Santi Nolla 
 Sr. Emilio Pérez de Rozas 
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Día 09.11 
Bloque A.  
Presentación Sr. Pedro Palacios 
 
 
 
Sr. Pedro Palacios 
Director de Media y Comunicación 
 
 
Porque como ustedes saben perfectamente, el sueño del fundador del movimiento Olímpico, 
el Barón Pierre de Coubertin, fué exactamente definir los Juegos Olímpicos como la gran cita 
cuatrienal universal de toda la juventud del mundo. Si analizamos mínimamente la evolución 
de los países participantes en la cita olímpica, nos damos cuenta de que en la próxima 
edición de Atlanta más de 190 países del mundo estarán presentes. Esto significa que habrá 
más Comités Olímpicos Nacionales que países, por ejemplo, que participan en las Naciones 
Unidas. Pero si el viejo sueño de universalismo del Barón Pierre de Coubertin que no pudo 
ver hecho realidad, sí lo ha hecho realidad el papel de los medios de comunicación. 
 
Si los Juegos Olímpicos son universales, lo son básicamente por la intervención o por la 
mediación de los medios de comunicación, especialmente la televisión.  Esto hace que hoy 
el papel, el rol de los medios de comunicación, sea un tema que interesa, pero sobre todo 
que preocupa muchísimo al Comité Organizador de cada cita olímpica, como al Comité 
Olímpico Internacional. Ésta es la razón por la cual, y con muy buen criterio, el Comité 
seleccionó los temas para este I Forum. Escogió analizar y reflexionar sobre un tema de 
tanto alcance como es el de los medios de comunicación y el universalismo. En este sentido, 
tendremos y contaremos con la presencia de destacadas personalidades, de prestigiosos 
colegas que nos analizarán qué significa hoy el concepto universal y de qué manera el papel 
de los medios hace realidad este sueño del concepto de universalismo del gran pedagogo 
que fué Pierre de Coubertin, renovador de lo que fueron los Juegos Olímpicos. Esto también 
deberíamos ligarlo con este término, con un hecho muy reciente que es la propuesta 
presentada delante de la Asamblea de las Naciones Unidas por el Presidente Samaranch 
sobre el tema de la Tregua Olímpica y el universalismo. Un nuevo papel del olimpismo y del 
movimiento olímpico en la sociedad actual, imagen y comunicación, vertebración de todos 
estos conceptos en torno a una idea común. Yo creo que todo esto pueden ser elementos 
que sugiero que a lo largo de las conferencias y de los debates posteriores os estimulo 
especialmente a los amigos estudiantes, a la gente joven, que es gente mucho más 
preocupada o mucho más interesada en profundizar, en que planteéis estos temas a los 
diferentes ponentes. Con esto acabo. Espero que tengamos una sesión interesante, que 
está prácticamente garantizado por la personalidad de los ponentes  y que pueden entre 
todos divertir, especialmente si vosotros participáis de una forma directa e incluso alocada. 
Gracias. A continuación presentamos al primer ponente. 
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Día 09.11 
Bloque A. Sr. Morley Myers 
Medios y Universalismo 
 
 
 
Medios y Universalismo 
Sr. Morley Myers 
Editor Internacional Deportivo - UPI 
 
Estamos en Atenas en 1.896, la primera edición de los Juegos Olímpicos Modernos, la 
actuación inteligente del Barón Pierre de Coubertin que quiso recuperar la gloria de la antigua 
Grecia. 
 
No había ruído de tráfico por las calles, no había peleas por los hoteles. Era un asunto 
modesto, tan solo 295 atletas de 13 países compitiendo en 9 deportes. 
 
El mundo no estaba exactamente haciendo cola para tener noticias de esta nueva ocasión 
deportiva en 1.896. Co-accidentalmente, 1.896 fue el año posterior a la transmisión de las 
primeras señales de radio en onda larga por Marconi y también la demostración de los 
hermanos Lumiere de su nuevo invento, el cinematógrafo. 
 
Pero parece que no había poseedores de derechos olímpicos. Y la televisión estaba 
esperando a ser inventada. 
 
Por lo tanto, se dejó a la prensa escrita la difusión del espíritu de los primeros Juegos 
Olímpicos Modernos. Los organizadores de Atenas no necesitaban una villa para los medios 
ya que solo había 11 periodistas cubriendo los Juegos. 
 
Yendo todavía más lejos - los Antiguos Juegos Olímpicos empezaron alrededor del 776 a.c. y 
se jugaron en "chiringuitos" hasta que el emperador Teodosio bajó el telón en 393 d.c. 
 
No sabemos demasiado acerca de la cobertura por parte de los medios de comunicación en 
aquellos tiempos. Aunque de acuerdo con la historia, las magistrales habilidades que tenía 
Platón como informador le llevaron a ser coronado como campeón olímpico. No hay muchas 
oportunidades de que algo así me ocurra a mí aquí. 
 
Ahora, si volvemos a bordo de nuestra máquina del tiempo y viajamos de la antigua Grecia a 
los más recientes Juegos Olímpicos (a Barcelona 1.992) la película es muy diferente. Había 
9.368 competidores de 169 países y 4.889 periodistas de prensa escrita acreditada de 1.700 
organizaciones de medios de comunicación. Desde luego, si se incluyen los medios 
electrónicos entonces la figura queda en un asombroso 16.073. 
 
Más alarmante fue el hecho de que en los últimos Juegos de Invierno (en 1.994 en 
Lillehammer) habían 7.000 medios de comunicación, incluídos los electrónicos, cubriendo los 
esfuerzos deportivos de solamente 1.700 atletas. Esto es más de cuatro periodistas por cada 
atleta. 
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Creo que esto ilustra la expansión en el interés de las Olimpiadas y la necesidad de los 
medios de estar presentes en los Juegos, incluso pensando que será transmitido en directo a 
billones de personas. 
 
Los Juegos Olímpicos han sufrido grandes cambios desde aquellos tiempos en Grecia en los 
que Platón discutía de filosofía con Sócrates mientras supervisaba las acreditaciones de 
prensa y Sófocles pasaba de escribir tragedias a cubrir la lucha libre. 
 
El rápido avance en la tecnología ha cambiado la cara de las Olimpiadas, dirigiendola a más 
altas expectativas y mayores demandas. Los medios están ahora abrumados con la 
sofisticada parafernalia de la alta tecnología hechizadora; la tecnologia computerizada de "La 
guerra de las galaxias" que deslumbra a los ojos y nubla el cerebro. Las autopistas de la 
información. 
 
Esas herramientas estado-del-arte hacen nuestras tareas más fáciles, pero no todos 
sabemos de computadoras y no todos los países tienen acceso a la última tecnología. 
 
Cuando yo empecé cubriendo las Olimpiadas (como reportero de Reuters) la retransmisión 
de noticias era un proceso lento y laborioso. Las historias eran mecanografiadas o dictadas y 
después eran transmitidas por teletipo. El rápido avance en las comunicaciones (satélites y 
fibra óptica por nombrar solo dos) y la tecnología computerizada ha traído grandes cambios a 
nuestros hábitos de trabajo. 
 
En Barcelona, la mayoría de la gente utilizaba ordenadores lap-top que transmitían a 300 
bauds, esto es 1.500 caracteres por minuto. El próximo año, en el centenario de las 
Olimpiadas en Atlanta, la última generación en ordenadores tendrá capacidad de transmitir 
unos 19.200 bauds (96.000 caracteres por minuto) esto es 64 veces más rápido que en 
1.992. 
 
El costoso negocio de los alquileres de teléfonos en las instalaciones para transmitir estará 
también destinado a ser cosa del pasado. Los periodistas están ya enganchados a sus 
ordenadores lap-top y a los teléfonos móviles, que les dan absoluta libertad. 
 
Como dijo un colega: " Ahora podemos presentar historias desde todas partes. Incluso desde 
un árbol". Pero se observa mejor desde un satélite volando bajo.  
 
Los medios escritos tienen bastantes cosas en su camino desde las primeras Olimpiadas. 
 
Aunque hace tiempo hubo footage noticiarios como en 1.908 en Londres, en 1.936 las 
Olimpiadas de Berlín fueron las primeras en ser cubiertas por televisión y hasta 1.948 no 
fueron transmitidas en directo hasta los hogares de la gente. 
 
Indudablemente la televisión tiene una mayor influencia on the very shape del movimiento 
olímpico. Se estima que 5 biliones de personas vieron las Olimpiadas de Barcelona por la 
televisión. 
 
Además de mostrar acciones en el mundo entero, la televisión también ha recorrido un largo 
camino para asegurar las Olimpiadas en términos económicos. 
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El dinero para los derechos de televisión, particularmente en las cadenas de televisión 
americanas, han dado al movimiento olímpico la estabilidad financiera y ha facilitado los 
asuntos de las potenciales ciudades anfitrionas. 
 
Los 225 millones de dólares pagados por la ABC por las Olímpiadas de Los Ángeles en 
1.984 fueron un salto cuantitativo comparados con los 80 millones de dólares que se pagaron 
por los Juegos de Moscú en 1.980 y fueron la principal razón del gran beneficio de Los 
Ángeles. 
 
Siguió la NBC con 300 millones de dólares para Seul en 1.988, 416 millones de dólares para 
Barcelona y 456 millones para Atlanta, quedando los ingresos totales de TV en Atlanta a 925 
millones de dólares. Desde que la NBC ha utilizado el acercamiento a dos bandas, rozando 
la increíble suma de 1.27 billones de millones de dólares entre Sidney y Salt Lake. 
 
Los ingresos del programa de marketing del COI está acercándose rápidamente a las 
ganancias de TV, pero todavía hay miedos, particularmente por parte de la prensa escrita, de 
que la masiva inversión financiera de la televisión les dará demasiado poder en el proceso de 
toma de decisiones. Pero nadie puede negar los beneficios que nos ha traído la televisión. 
Nosotros en los medios escritos también estamos contentos de beneficiarnos en poder saltar 
de deporte a deporte solo pulsando un botón, especialmente cuando hay tantos actos 
realizándose al mismo tiempo y el personal está muy solicitado. 
 
La cobertura en cintas de vídeo que pueden ser visionadas según convenga son también 
bienvenidas (es un ejemplo de como un medio puede ayudar a otro). 
 
Esta es la era de la comunicación global. 
 
Ahora la TV se encarga de muchos de los deberes previamente comprometidos en prensa, 
forzando cambios de actitud en los medios escritos. Ciertamente, la televisión es más 
immediata. Un asiento desde donde puedes ver el instante histórico deportivo. ¿Cómo puede 
la prensa escrita competir con la televisión? 
 
La respuesta es sencilla. No tienen que competir. Se deben complementar la una a la otra. 
Las palabras pueden verse detrás de la cámara, enfocar temas profundos, explorar mentes, 
lugares donde las cámaras y equipos no pueden introducirse. Las palabras pueden pintar 
cuadros que el ojo electrónico no puede ver. 
 
Los periódicos han tenido que modificar su aproximación a la cobertura olímpica (más 
análisis, más crónicas, entrevistas en profundidad). Hay muchas áreas en el deporte que son 
una fascinante lectura, pero resultan una televisión aburrida. Y tenemos que recordar 
siempre que millones de personas, incluidos el promedio de los que viajan a diario , no tienen 
fácil acceso a la televisión. 
 
Algunos de los que están aquí probablemente pensarán que yo estuve sentado con Platón 
en los asientos de prensa en aquellos juegos antiguos de Olympia, discutiendo si Cruyff 
debería poner uno o dos delanteros en el ataque del Barcelona. 
 
Pero en realidad no hice mi debut olímpíco hasta 1.968 y estoy encantado de decirles que 
cubrí cada Olimpiada de verano y casi todos los Juegos de Invierno desde entonces. 
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El papel de los medios de comunicación sufrió algunos cambios radicales en aquel tiempo. 
 
Y trabajando para una agencia internacional, como yo hacía, es como estar en primera línea 
del frente. Estás en el corazón del filo competitivo. 
 
Por su naturaleza, los periódicos sirven primeramente a sus clientes, tanto si son nacionales 
o locales. Esto quiere decir que sus recursos están concentrados en intereses domésticos. 
Muchos de ellos tienen que depender de las agencias internacionales para ser los ojos y las 
orejas del resto del mundo. 
 
La cobertura de unos Juegos Olímpicos es la mayor inversión para los medios, y algunas 
organizaciones envían cerca de 200 trabajadores a unos Juegos de Verano. 
 
Con 26 deportes durante 17 dias, los problemas logísticos son enormes. 
 
El aumento de los costes está forzando a los periódicos a depender más de las agencias 
internacionales, que tienen un exigente papel que jugar. Nosotros no nos podemos permitir el 
lujo de dirigir nuestra cobertura sólamente en un país. Tenemos que servir a las necesidades 
de nuestros clientes de todo el mundo. 
 
La velocidad de transmisión de los datos es un elemento crucial cuando tienes siempre una 
hora límite. La revolución técnica, especialmente en las comunicaciones, ha sido de una 
ayuda enorme. Pero una cosa nunca ha cambiado. La necesidad de resultados. Los 
resultados son vitales. Juntar y separar datos sin parar, probablemente en igual cantidad que 
el promedio de listines de teléfono de todo un continente, una tarea enorme pero 
infinitamente más interesante. 
 
Solo nombres y figuras, pero cada una contando una historia - el resultado de todas las 
aspiraciones y sueños de los mejores atletas del mundo y la mera esperanza, cada una 
escrita fielmente en una línea. 
 
Los resultados son la salvia de nuestro informe olímpico. No es factible escribir una historia 
sobre cada atleta individualmente, pero con los resultados que se dan, el evento, el nombre 
del competidor y las marcas es posible extraer suficiente información para construir algo de 
carne y hueso. 
 
En los malos tiempos, aquellos resultados tenían que ser taladrados a mano en una copia de 
papel duro, pero ahora afortunadamente tenemos los resultados de ordenador a ordenador, 
hechos al gusto del consumidor. 
 
Cubrir unos Juegos Olímpicos es como prepararse para una campaña militar, no hay que ser 
débil, y se debe tener suficiente experiencia para enfrentarse a las tropas de oposición. 
Mientras los atletas compiten por las medallas en los estadios, los medios de comunicación 
compiten por las historias. 
 
¿Cuál es entonces el rol de la prensa olímpica? 
 
Estamos allí simplemente como observadores o guardianes de los deportistas y del 
compromiso olímpico. 
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¿Hemos hablado en extensión de comercialización, gigantismo y dopaje? 
 
Cada uno de los elementos que hacen que el organismo viva los cuales conocemos como 
Juegos Olímpicos tienen órdenes diferentes. 
 
El movimiento olímpico es la fuerza conductora, la comercialización en sus variadas formas 
provee la gasolina, los medios facilitan la plataforma global, los atletas ocupan el centro del 
escenario y la ciudad organizadora marca el tono. 
 
Cada uno de los juegos Olímpicos tiene su propio código genético; su propio sello de 
individualidad marcando las características nacionales y regionales. 
 
Hay imagenes visuales que continuan grabadas en la mente mucho tiempo después de que 
las pantallas de TV empiecen a parpadear y las fotografías empiecen a descolorirse. 
 
Recientemente ha habido un estilo Hollywoodiense de ceremonia de apertura desde las 
Olimpiadas de Los Ángeles en 1.984 con su hombre-cohete. En 1.988 en Seul disfrutamos 
del espectáculo de unas majestuosas y brillantes aguas del río Han - después, en términos 
periodísticos por el escándalo del dopaje de Ben Johnson, un doloroso recuerdo de una de 
las menos aceptables imágenes del deporte. 
 
Barcelona tuvo también una memorable ceremonia de apertura que marcó su imagen en la 
psique olímpica y fue el lugar de competición que quizá mejor simbolizó el matrimonio entre 
deporte y ciudad. Desde luego me estoy refiriendo al magnífico telón de fondo de la prueba 
de Saltos, seguramente uno de los lugares más fotografiados en la historia de las 
Olimpiadas. Una espléndida vista panorámica de Barcelona. 
 
Algunos Juegos Olímpicos han sido más significativos en su impacto en los medios por sus 
influencias exteriores. 
 
El trabajo de los medios de comunicación sufrió un dramático cambio como consecuencia de 
la masacre de Munich en 1.972. 
 
Siempre supimos que el Movimiento olímpico y su gran símbolo, los Juegos Olímpicos, 
tenían una fuerza poderosa. Podía ayudar a traer cambios sociales y políticos. Está 
generalmente aceptado que la expulsión de Sudáfrica del Movimiento Olímpico, 
desencadenó la prohibición global en las relaciones deportivas, aumentando el aislamiento 
de la República y ayudó a acelerar el proceso que finalizó el apartheid. 
 
Es un tema a recordar que los Juegos Olímpicos han sido utilizados para hacer 
declaraciones políticas. 
 
Pero en Munich fue diferente, un acto de terrorismo en un acto deportivo. Munich fue un 
catalizador para la adhesión de causas violentas. 
 
La seguridad (el anillo de acero) se convirtió en a by-wardl para la mayoria de actos 
deportivos. 
 
Casi de la noche a la mañana se alzaron las barreras. De repente, los medios de 
comunicacion tuvieron menor acceso a los competidores y oficiales por razones de 
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seguridad. Los dias en que se podía acceder a la villa de los atletas para realizar entrevistas 
nunca más llegaron a ser posibles. 
 
Quizás la línea divisoria entre los atletas y los medios de comunicación fue inevitable debido 
a cambios de funciones y actitudes. Pero a mí personalmente me entristeció. Muchas charlas 
informales se habían convertido en amistad y se creó una relación mucho más amistosa 
entre los medios de comunicación y los competidores que todavía hoy existen en algunos 
círculos. 
 
La seguridad es la gran característica del deporte, especialmente en los Juegos Olímpicos, 
dando una gran responsabilidad a las agencias de seguridad nacionales y regionales. 
 
Todavía se ha añadido otro elemento a la cobertura de los medios de comunicación 
olímpicos, los cuales abarcan virtualmente todos los aspectos de la vida, un microcosmos del 
mundo. El Phineas Fogg de Julio Verne dió la vuelta al mundo en 80 días: en los Juegos 
Olímpicos se tardan menos de tres semanas en llevar el mundo a un lugar. 
 
Los Juegos Olímpicos són más que un evento deportivo. 
 
Si se me permite robar una cita del Presidente del COI, su excelencia Juan Antonio 
Samaranch, que describió las Olimpiadas como: " El evento social más importante del siglo 
XX". 
 
Además de los especialistas deportivos, las organizaciones de los medios de comunicación 
también tienen que enviar personas que cubran los temas de seguridad, noticias financieras, 
actividades culturales y política Olímpica. Es casi como un ejército al que se añade la presión 
causada por el constante crecimiento de población de la familia olímpica. 
 
Este es uno de los mayores retos para el futuro. Como prevenir que no quepamos todos en 
unos Juegos Olímpicos. 
 
El COI ha limitado el número de atletas y oficiales a 15.000 para Atlanta y hay restricciones 
similares para los medios de comunicación. Pero al mismo tiempo ha habido un incremento 
en el número de disciplinas deportivas y en el de Comités Olímpicos Nacionales.Es una 
paradoja. Como incrementar la participación pero teniendo menos participantes. 
 
Los atletas ya tienen calificaciones pre-olímpicas, pero las actuaciones de los medios no 
están sujetas al Citius, Altius, Fortius. 
 
Parece que habrá una gran presión en el futuro para la prensa escrita en la cobertura de los 
Juegos por control remoto - viendo los actos por pantalla y conduciendo las entrevistas por 
televisión interactiva. 
 
Pero las Olimpiadas son más que una competición en el terreno deportivo y nada puede 
igualar la sensación de sentirse parte de los Juegos - aunque solo sea como un pobre 
escribiente. 
 
Mientras las demandas de los medios de comunicación para cubrir los Juegos Olímpicos 
continúan creciendo, los trabajadores del consejo interno del COI, el comité ejecutivo, 
quedan . 
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Las Sesiones del COI (especialmente cuando coinciden con las selecciones de las ciudades 
anfitrionas) atraen rápidamente el interés de los medios de comunicación, pero las reuniones 
del Comité Ejecutivo del COI, que a menudo producen historias de mayor importancia en 
relación a las Olimpiadas, tienen muy poco seguimiento. 
 
Cubrir esos temas forma parte del trabajo de un reportero olímpico, pero que yo recuerde, 
nunca hemos tenido que imponer una restricción en el número de periodistas faltos de 
ocupación o pagar o aprovechar enormes derechos de TV. 
 
Estas reuniones son cubiertas normalmente por un grupo de quizás una docena de 
reporteros. De todos modos, el EB del COI puede siempre reclamar la atención de más 
periodistas que los atletas de las Olimpiadas de 1.896. 
 
Pregunta : Pedro Palacios 
 
Morley ha utilizado en su intervención el símil bélico, que yo creo es apropiado en algunos 
momentos, pero me parece un tanto exagerado hablar de guerra informativa, porque en una 
guerra siempre hay un derrotado y siempre hay víctimas. Morley, en tu experiencia de tantos 
Juegos Olímpicos, te has sentido alguna vez víctima, de esta guerra? 
 
Respuesta: Morley Myers 
 
Bueno, es correcto...., en relación con......... cubrir eventos o ser manipulado por eventos 
externos, hum, que aspectos, porque nosotros, creo, la prensa, es el público que nos dicta, y 
no al revés.  Nosotros reaccionamos a lo que quiere el público......la gente piensa que son 
los medios que determinan el tamaño de los Juegos, pero es...... las influencias vienen de 
fuera, y nosotros nos sentimos como las "desafortunadas" víctimas porque somos una muy 
pequeña minoría, pero me atrevería a pensar que algunos atletas podrían pensar, con toda 
justificación, que son ellos las más grandes víctimas de todos en ciertas ocasiones. 
 
Pedro Palacios: 
 
Agradecer una vez más al Sr. Morley Myers su intervención por su reconocida experiencia. 
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Día 09.11 
Bloque A. Sr. Martí Perarnau 
Medios y Universalismo 
 
 
 
Medios y Universalismo 
Sr. Martí Perarnau 
Director del Departamento de Comunicación e Imagen de VideoMedia 
 
 
Buenos días a todos. Yo fuí uno de los que hace 3 ó 4 años, con Pedro, con Javier 
Montemayor, con Pedro Rozas, con Francesc Simó y con bastantes más, tuvimos que hacer 
el esprint final para acoger a los compañeros que han estado hablando anteriormente y para 
intentar tratarlos lo mejor posible dentro de la labor, del trabajo tan duro que tuvimos que 
realizar para cubrir unos Juegos tan complejos, tan amplios como fueron los de 
Barcelona'92. 
 
La tesis fundamental que deseo explicarles hoy, en esta breve ponencia, es que los Juegos 
Olímpicos son el acontecimiento mundial con la máxima cobertura informativa. Sucedió así 
en Los Angeles 84, cuatro años después en Seúl 88, y por supuesto en Barcelona'92, que 
ostenta el récord absoluto de cobertura informativa en cualquier acontecimiento universal de 
cualquier tipo, de cualquier ámbito y de cualquier época, con un total de 12.828 periodistas 
acreditados y con más de 7.000 empleados y voluntarios del COOB'92, que fuimos quienes 
le dimos apoyo. Esta cifra de casi 13.000 periodistas no se ha dado en ningún otro 
acontecimiento. 
 
Para situar correctamente el asunto que trataré, quisiera dejar antes claro un principio. Los 
Juegos Olímpicos serían poca cosa sin los medios de comunicación, o como mínimo, su 
dimensión sería muy diferente de la que conocemos actualmente. 
 
De hecho, los Juegos existen desde hace casi un siglo. El próximo año se cumplirá el siglo, 
pero su auténtico eco popular es realmente moderno, su universalidad de espíritu ha existido 
desde siempre. En cambio la extensión de su mensaje es mucho más reciente y ha sido 
posible gracias al vehículo de la comunicación. 
 
Incluso podríamos apuntar que la progresión ha sido geométrica desde los inicios de los 
años 80 coincidiendo con el auténtico boom del periodismo olímpico. De la misma manera 
que los Juegos serían muy poca cosa sin los medios de comunicación, al menos esta es mi 
modesta opinión, los medios viven su gran momento cuatrienal durante el acontecimiento 
olímpico. 
 
Los Juegos tambén son los Juegos Olímpicos del periodismo. La meta más esperada donde 
se vuelcan todos los medios y cada uno de ellos con todos los medios posibles, donde la 
comunicación local, nacional y global llega a su máxima expresión. 
 
Para hacernos una idea de la dimensión periodística de la que estamos hablando, hay que 
valorar unas cifras. Por ejemplo la Copa de Europa de Fútbol, jugando el Barça, jugando el 
Milan o jugando un equipo de una ciudad muy importante, reúne a unos 600 periodistas. El 
partido de baloncesto de la NBA que se hace cada año convoca a unos 700 periodistas y 
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unas 70 cadenas de televisión. Por no hablar solo de cuestiones deportivas, en la famosa 
reunión que recordareis, entre James Baker i Terek Asis en Ginebra poco antes de la guerra 
del Golfo, que fué un encuentro mundial concentrado en unas pocas horas, y la cumbre 
entre Bush-Gorbachov que se hizo en Malta poco después y que supuso el final de la guerra 
fria, un hito importantísimo en nuestra sociedad, reunió a 2.000 periodistas. Los Mundiales 
de Fútbol llegaron a 3.500 y en cambio aquí estamos hablando de 13.000. 
 
Es decir, que son cantidades que multiplican por 4, por 5, por 6, por 10, casi todos los 
acontecimientos mundiales que os he citado. Y no hace falta citar solo la cifra total. 
Podríamos hablar de que en Barcelona estuvieron presentes 135 cadenas de radio, o 1.200 
periódicos y agencias diferentes, algunos con 200 acreditados, pero otros con uno solo 
acreditado, para cubrir 26 deportes. 
 
En total vinieron periodistas de 145 países. Recordemos que en Barcelona hubieron 172 
deportistas. Bien, pues hubo 145 periodistas. Es decir, que podríamos decir que los juegos 
del 92 fueron como mínimo, hasta que el año próximo Atlanta nos supere, el máximo 
encuentro mundial de medios de comunicación hasta el momento. Fueron también, en este, 
los Juegos de la comunicación. 
 
Como se puede deducir rápidamente, la presencia de los medios en los Juegos ha de 
calificarse de gigantismo. Es un auténtico ejemplo de gigantismo, con un coste y unos 
esfuerzos por parte del Comité Organizador, no sólo por lo medios, sino también para el 
Comité Organizador, fuera de toda medida. Ahora que ya os he citado un poco las cifras, 
quisiera también hablaros ligeramente de la evolucion tecnológica de las televisiones. 
 
La televisión fué prácticamente testimonial hasta el año 1.956 con pruebas puntuales, eso sí. 
Las primeras de ellas se realizaron en Berlín en el año 36, aprovechando los encargos de 
películas que Hitler le hizo al cineasta Lenny Rifenstal. Es verdad que en el año 1948 en 
Londres hubo un transmisión, pero la primera cobertura real, seria, de los Juegos fué en 
Roma en el año 60. Hay que hablar también de Tokyo 64. Estamos hablando de sólo hace 
30 años, como los primeros Juegos realmente televisados. La transmisión en color apareció 
en el año 68 en México. Cuatro años más tarde, el vídeo aparecía como la transmisión 
televisiva en el 72, en Munich. Es decir, que si recordamos lo que sucedió en México 68, el 
récord de Bob Beamon, los saltos de Dick Fosbir, etc., no los vimos tal y como los estamos 
viendo actualmente, con varias repeticiones. Vimos el salto, y hasta el dia siguiente o al cabo 
de un rato, alguien desde cada país o desde televisión española, o casi en cada uno de los 
países, nos ofreció la repetición. Pero los organizadores, los que estaban haciendo la 
retransmisión, no disponían de vídeos para hacerlo. 
 
De esto se dispuso en el año 72 en Munic, Montreal 76 y Moscú 80. Supusieron un 
despliegue en la producción televisiva ya más parecida a lo que está sucediendo ahora. Los 
Angeles 84 y Seúl 88 incorporaron el espectáculo televisivo al olimpismo, que hasta aquellos 
días no existía, con ceremonias de inauguración, con más medios técnicos, etc.. Y 
Barcelona 92, que ha estado en la cima en cuanto a transmisiones de acontecimientos 
olímpicos, protagonizó el gran salto hacia la alta tecnología, la utilización de técnicas 
digitales, las supercámaras, etc., etc.. Recordemos aquí el Estadio, el tejado del Estadio 
Olímpico, la cámara que volaba a la misma velocidad que los atletas. Otro aspecto de los 
que quisiera tocar, es la relación entre los medios de comunicación y los Juegos Olímpicos. 
Ya hemos hablado de cifras y hemos hablado también de evolución televisiva. Quisiera 
hacer un poco más de énfasis en que los Juegos dependen de los medios y no al revés. Al 
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fin y al cabo las televisiones o los periódicos vivirían igual sin los Juegos Olímpicos. Los 
Juegos, en cambio, necesitan de los medios por competo, y esto el Presidente del Comité 
Olímpico Internacional, Juan Antonio Samaranch lo sabe muy bien, y ha tenido mucho 
cuidado en ser personalmente quien guiara esta relación de futuro entre el Comité Olímpico 
Internacional y los medios de comunicación. Cuando digo que los Juegos dependen de los 
medios, no me refiero sólo a los aspectos económicos que mi compañero Morley Myers ya 
ha citado. Es verdad que las televisiones de todo el mundo pagan mucho dinero por los 
derechos de transmisión de las competiciones. Ha habido ediciones en las que más del 80% 
del presupuesto de un Comité Organizador ha venido por los derechos de televisión. Así, 
como os podeis imaginar, para el Comité Organizador es muy bueno, y al mismo tiempo es 
muy mala la falta de dependencia que le supone la exigencia de tener todos los ingresos 
prácticamente de una sola fuente. Afortunadamente este porcentaje ha ido variando con la 
introducción de técnicas en marketing de las cuales, los organizadores y colaboradores de 
este Forum, ISL, son grandes expertos. Los ingresos se han ido diversificando. Piensen que 
el COOB'92 ingresó 635 millores de dólares, 80 mil millones de pesetas al cambio actual, 
que es una parte importantísima de los ingresos que tuvimos, pero imagínense lo que le 
supuso a la organización de los Juegos de Moscú en el año 80 el boicot norteamericano y 
por tanto, la no retransmisión por parte de la TV americana ABC en los EE.UU. de estos 
Juegos Olímpicos. Aunque estamos hablando de un Comité Organizador que era 100% 
estatal, del estado soviético de aquel momento, etc., etc.. En cualquier caso estamos 
hablando de una auténtica fortuna que estaba en manos de la televisión, pero al margen de 
la economía, los Juegos dependen de los medios de comunicación. Depende de la 
producción previa y hay bastante con recordar el gran número de ciudades que se presentan 
candidatas sólo para conseguir promoción internacional, para situarse en el mapa. 
 
Sólo para que los medios de comunicación hablen de Sevilla 2.004, de Roma, etc., etc. o 
Barelona'92 cuando fué el momento de la candidatura. De los medios dependen, 
evidentemente, la difusión de las competiciones, la cultura del país. Imagínense si Barcelona 
seria conocida, Barcelona, su gente, la capacidad de ilusión y de fiesta de su ciudad sin los 
medios de comunicación, sin que los medios hubiesen reflejado lo que sucedió en esta 
ciudad, no solo en sus estadios, sino en la ciudad aquel verano del 92. 
 
De los medios dependen evidentemente la creación de los héroes y de los mitos, la caída de 
los tramposos, el caso de Ben Johnson en Seúl, los medios lo hundieron, la exaltación de los 
valores y de las virtudes olímpicas y tantos y tantos detalles. Piensen que en Barcelona 
vinieron más periodistas que atletas, porque en Barcelona se habla de 15.000 atletas, pero 
en realidad eran 10.000 atletas y 5.000 acompañantes, entrenadores, masajistas, directivos, 
etc., es decir, que había más de un periodista por cada atleta. Podían hacer un seguimiento 
prácticamente personal si se hubiese querido. 
 
Jean Pierre Bousquet ha hablado antes de las anécdotas en las carreras de 100 metros. La 
carrera de 100 metros me ha hecho recordar unas cifras que fueron muy curiosas. En los 
Juegos de Barcelona, el Comité Organizador, en compañía de la Sociedad KODAK, repartió 
entre los fotógrafos acreditados, que eran unos 900, unos 110.000 carretes de fotografía. 
Se dice rápidamente 110.000 carretes. Piensen que KODAK montó un laboratorio que podía 
revelar 1.400 carretes por hora. Sólo en la ceremonia de inauguración del 25 de Julio. 
 
Jean Pierre Bousquet ha hablado antes de la carrera de 100 metros, y por ejemplo, las cifras 
de fotos que se hicieron en aquella carrera, en aquellos 9 segundos y 96 ó 97 centésimas, 
que hizo Lindford Christi, en aquellos 10 segundos, se hicieron 43.200 fotografías, de las 
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cuales, como dice él, el 30% fueron útiles y otras, pobres, no sirvieron para nada, porque de 
entrada se equivocaron de ganador. Pero 43.200 fotografias, según nos dijo KODAK que 
tenía control sobre la cuestión... sólo en la ceremonia de inauguración, se hicieron 10.000 
carretes, que quiere decir 36.000 fotografias, es decir, unas cifras que me parece que 
cualquier comentario es obvio. 
 
A fin de poder organizar todo esto, dar el servicio a los medios de comunicación y todos los 
demás servicios convenientes, tuvimos que hacer desde el Comité Organizador cinco 
grandes cosas, además del trabajo propio de cada uno. 
 
Lo primero fué asegurarnos la utilización de todo el recinto ferial de abajo, el recinto de la 
Plaza España, para instalar el Centro Principal de Prensa y el Centro Internacional de Radio 
y Televisión. Fué una ciudad de la comunicación, con unos 300.000 metros cuadrados 
aproximadamente, con 13.000 periodistas, con 4.000 voluntarios y empleados que estaban 
24 horas al dia durante treinta y tantos, casi cuarenta dias abierto, es decir, estamos 
hablando de una ciudad que tenía 2.500 plazas para comer, unas cifras que nos volverían 
absolutamente locos. 
 
Lo primero fué asegurarnos que el recinto lo podíamos utilizar, y esto significó grandes 
negociaciones de José Miguel Abad y de mucha gente del Comité para tener la garantía de 
que dejaríamos a Barcelona sin ferias durante muchos meses. Porque no eran sólo los 30 
días de los Juegos Olímpicos, eran meses y meses que habia que utilizar las instalaciones 
para prepararlo todo. 
 
La segunda cosa que hicimos fué imponer la idea de instalar un sub-centro de prensa 
completamente equipado en cada instalación de competición, rompiendo así el modelo que 
habia en Los Angeles 84 donde esto no existía. Los periodistas iban al Estadio y después se 
iban a la ciudad de la comunicación a escribir, pero no podian hacerlo desde el propio lugar 
de la competición, y estábamos hablando de 42 instalaciones de competición, o sea, no 
estamos hablando de 5 ó 6 , estamos hablando de 42, de muchos tamaños diferentes, pero 
para daros unas cifras, la del estadio, que es evidentemente la instalación de competición 
más grande, la sala de conferencias era esta y una pared de fotografías, es decir, las ruedas 
de prensa de los atletas, se hacían aquí y las preguntas se hacian desde esta sala y desde 
la contigua, que era toda una continuación. La tribuna de prensa, radio y televisión 
empezaba en el palco de VIPs donde estaba el Rey, y acababa debajo del marcador gigante 
que hay aquí. Tenía 140 metros aproximadamente de largo para que cupieran 1.800 
periodistas, 1.200 comentaristas de televisión y 600 y pico de fotógrafos. Evidentemente el 
dia de la inauguración, el pobre Francesc Simó, que era el director de fotografía, perdió 
muchos kilos, pobre, porque es que era... porque claro, inquibir toda esta gente dentro , es 
que era casi imposible. 
 
Pensar que cada voluntario que distribuía resultados o distribuía papeles entre la prensa, 
hacia unos 13 kilómetros  diarios aproximadamente, corriendo por escaleras arriba y abajo, 
para entregarlos. Y es que, solamente de los resultados que se fotocopiaban aquí en el 
Estadio, insisto, la instalación más grande, puestos uno detrás de otro, ocuparían unos 800 
kilometros de largo. 
 
El tercer punto que hubo que asegurar durante los Juegos, fue conseguir que la tecnología, 
esto que parece... perdonadme, parece una tonteria, pero es muy importante que la 
tecnología de los Juegos fuera lo más avanzada posible, pero también la más fiable. Es 
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decir, aquí la tarea del Comité Organizador fué una tarea, un poco, como os diria, un poco 
de freno, un poco de parar a las empresas suministradoras y de buscar muchas garantias. 
Las empresas suministradoras de tecnología ven en estos momentos en los Juegos 
Olímpicos un gran escaparate mundial de la tecnología. La gran feria mundial de la 
tecnología no es ninguna de las que se hacen en los mercados habituales de ferias, sino que 
son los Juegos Olímpicos. Es donde tú enseñas lo bueno y lo mejor, lo más nuevo. En este 
sentido nosotros lo que queríamos era asegurarnos la fiablidad de las tecnologias, porque si 
estos señores vienen aquí y se encuentran grandes aparatos y grandes maravillas pero se 
encuentran alguna cosa que no acaba de funcionar, esto habría sido un desastre, y por lo 
tanto no nos podíamos arriesgar a poner en marcha tecnologías que no funcionaran. El 
organismo de televisión que montó todo esto hubiese podido hacer, y perdonadme el 
lenguage coloquial, hubiese podido hacer auténticas "virguerías", y en cambio fueron muy 
prudentes y se hizo sólo aquello que habian probado, probado, y probado. 
 
El cuarto gran punto que ha citado también mi compañero fué el de limitar por primera vez la 
acreditación de los medios de comunicación, señalando un número clauso prudente que 
permitiera la máxima difusión, pero que evitara un poco el turismo, porque de prensa que 
quiere ir a los Juegos Olímpicos hay de muchos tipos. Están las agencias que vienen aquí a 
sufrir y a dar servicio. Hay cadenas de televisión que hacen lo mismo, pero también es 
verdad que hay mucha gente que le hace mucha ilusión ir a unos Juegos Olímpicos. El 
periodismo es una manera de ir y por tanto, hay que intentar controlar, y además es que 
llega un momento que se debe entender que las cifras son tan grandes que no hay quién 
controle ni quién pueda manejar un colectivo de este tamaño. Yo no he traído aquí las cifras 
de tansporte, pero ya os podeis imaginar que con 42 instalaciones de competición, 2 villas 
de prensa y un centro principal hay que hacer tantas líneas de transporte, hay que utilizar 
tantos autobuses, que al final esto resulta prácticamente inmanejable. 
 
El quinto gran punto, la quinta gran meta que se tuvo que conseguir fué construir 2 villas de 
prensa para alojar a los medios de comunicación. Alojamos a 7.000, después lo diré exacto, 
pues resultaba imposible hacerlo de otra manera. 
 
Recordemos todos que Barcelona hace tres años no tenía la situación ni hotelera, ni de 
alojamientos que tiene en estos momentos, y que tiene en estos momentos gracias a los 
Juegos Olímpicos. 
 
Todo esto que os he dicho, supone que por ejemplo en el Centro Principal de Prensa en la 
Feria de Barcelona se tuvieron que fotocopiar 40 millones de hojas de resultados, que  
puestas una detrás de otra, pues no sé lo que supone, pero me parece que es una 
barbaridad. Se celebraron 175 ruedas de prensa sólo en la Feria. Pensar que en la suma de 
las instalaciones se celebraron cerca de 700, es decir, que se hicieron ruedas de prensa con 
todos los ganadores y medallistas de cada una de las competiciones, por lo tanto, 
prácticamente 700. 
 
La más grande fue la del Dream Team, la del equipo de baloncesto americano, que ocupó 
dos plantas del Auditorio del Palacio de Congresos, prácticamente unas 1.500 personas, 
todas para ver a Magic Johnson y a Michael Jordan. Las villas de prensa, ya lo he dicho, 
alojaron a 7.500 personas y se sirvieron aproximadamente 300.000 comidas. La NBC 
norteamericana trajo a Barcelona un equipo de 1.300 personas. Está claro que habia pagado 
400 millones de dólares para tener los derechos, y para los norteamericanos esto es el 
"summum".  Hubo que distribuír lanzadoras entre sus sedes unos 160 kilómetros de cable. 
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Utilizaron permanentemente dos satélites y transmitieron un total de 161 horas de 
competición en directo en los Estados Unidos. El organismo creado por el COOB'92 para 
retransmitir los Juegos, la RTO'92, de la que tenemos aquí dos insignes representantes, 
utilizó 50 unidades móviles de televisión, 500 cámaras prácticamente distribuidas en 60 
lugares diferentes. Pensad que además la televisión tiene gran complejidad. Un comité que 
está transmitiendo en la televisión, que tenía que transmitir 27 escenarios diferentes al 
mismo tiempo, pero que además cada escenario no es sencillo, porque aquí en el estadio no 
es una sola señal como vemos nosotros en casa en la televisión, sino que hay una para el 
lanzamiento de peso, una para los 100 metros, una para las carreras, una para el salto de 
altura, y cada una de estas señales tiene su número de cámaras que os podeis llegar a 
imaginar. 
 
Este organismo instaló 1.500 lugares de comentaristas. El lugar del comentarista son las 
mesas. Pensad que cada mesa de prensa significaba robar seis sillas de público, y que cada 
lugar de comentarista de televisión significaba robar nueve. Os podeis imaginar que los que 
estábamos de responsables de prensa y de televisión nos teníamos que pelear mucho con el 
Comité Organizador, porque esto significaba una pérdida inmensa de sillas para el público, y 
por lo tanto de entradas, y por lo tanto, de dinero. Este era evidentemente una cuestión que 
teníamos que hacer y luchamos por ella. Sólo en la ceremonia de inauguración, se instalaron 
en el Estadio, y es que no sé todavía como lo hicisteis, porque no sé como se pueden 
instalar 110 cámaras de televisión que casi físicamente no cabian. Porque además si 
añadimos a esto, la cantidad de gente que os he dicho antes, aquel dia el Estadio estaba 
que reventaba. 
 
Tecnológicamente los avances fueron realmente muy grandes, a pesar de la prudencia que 
os he citado anteriormente. Los comentaristas de televisión, por ejemplo, disponían de una 
pantalla táctil con un monitor delante, donde podían encontrar todos los resultados, todas las 
biografías de los deportistas, quién era cada uno en un tiempo real. Es decir, ellos tocaban si 
pensaban que Leroy Burrel iba a ganar los 100 metros y si resultaba que no, pues tocaban 
Lindford Christie y lo tenian todo allí, además de tener los resultados del estadio y los 
resultados de las otras competiciones. 
 
Los monitores de televisión, evidentemente permitian ver las competiciones que se hacían 
en otros lugares, no sólo aquí en el Estadio. Algunos fotógrafos vinieron ya equipados con 
aparatos que digitalizaban las fotografías. Tenian su propia parabólica portátil  y enviaban 
directamente las fotografías a su periódico, a su país. Esto sucedia especialmente con 
algunos japoneses, es decir, que estabamos hablando de una transmisión fotográfica 
prácticamente como la televisión.  Desconozco el tiempo que tardaban en digitalizar la 
fotografía y enviarla, pero esto era coser y cantar. 
 
Los periodistas de los periódicos, y esta es quizás una de las cosas de la que más orgullosos 
nos sentimos los que estuvimos en el Comité, pudieron transmitir de una manera muy similar 
a la televisión y a la radio. Es decir, acercamos el tiempo de transmisión de los periódicos al 
tiempo de transmisión de la televisión. La televisión y radio transmiten en directo y 
acercamos mucho esto a los periódicos. Por ejemplo, aquí en el Estadio, pues estaban 
sentados en estos pupitres que os explicaba y tenian teléfono en el módem de su ordenador 
y podían seguir 16 escenarios diferentes de 16 deportes diferentes. Es decir, que ellos desde 
el Estadio podian estar siguiendo el fútbol, ya que habia mucha gente que veia otras 
competiciones desde las otras sedes. Podian tener una docena de canales con resultados 
de todo lo que estaba sucediendo. Veian el monitor de la televisión, las ruedas de prensa 
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que se hacían aquí. No hacia falta que bajasen, arriba las oian, tenian los historiales de los 
ganadores o de los perdedores, sus declaraciones, o de aquellos que se habian hecho daño. 
En definitiva, sin moverse del asiento podian transmitir, yo diria que todo, o casi todo lo que 
estaba sucediendo en los Juegos. Estábamos acercando el tipo de periodismo escrito a la 
televisión y a la radio. 
 
También es verdad que al lado del gigantismo de esto que os comento, de las cifras de los 
grandes movimientos, de la innovación tecnológica, el tercer mundo estaba bastante ausente 
de los Juegos en materia periodística. Os he dicho antes que vinieron 172 países con 
deportistas y 145 con periodistas y medios de comunicación, es decir, 27 países que no 
tuvieron representación periodística. En el COOB intentamos, de acuerdo con el Pool 
Internacional y el Comité Olímpico Internacional, compensar un poco esto y con nuestros 
fotógrafos y los del Pool Internacional, conseguimos hacer algunas trampillas y dirigirlos de 
vez en cuando a hacer algunas fotografías de los deportistas de aquellos países que no 
tenian representación aquí. Entonces, por mediacion de IBERIA, enviábamos las fotos a su 
país, al menos estos 27 países tenian las fotografías de sus deportistas. És evidente que 
esto fué un esfuerzo muy voluntarioso, pero que no compensa la ausencia de estos 
representantes y esto, por lo que yo sé, seguirá sucediendo en Atlanta y seguirá sucediendo 
durante bastante tiempo, a menos que se tome algún tipo de iniciativa. 
 
Pienso que los Comités Organizadores y el Comité Olímpico Internacional, para conseguir el 
auténtico universalismo de los Juegos, deberán hacer algún tipo de esfuerzo para que estos 
países se puedan sumar. 
 
Y respecto al futuro quisiera apuntar una posible vía. Yo no creo que los medios de 
comunicación, los periódicos en concreto, estén condenados a desaparecer de los Juegos, 
al contrario. Pero lo que sí me imagino es que, estando sentados en casa, no el año que 
viene todavía, pero seguramente en el 2.000 creo que sí delante de un ordenador 
multimedia, delante de un aparato de televisión, de todo esto que ya más o menos todos 
vamos oyendo, y recibiendo un paquete de señales audiovisuales procedentes de los 
Juegos Olímpicos, a través de alguna autopista de la información y que podamos escoger 
entre 50, 60 ó 70 diferentes canales de televisión, ya no sólo aquello que me ofrecería 
televisión Española, en el caso nuestro, y no sólo tampoco lo que se veia aquí en Barcelona. 
Decir: yo quiero ver atletismo y que pudieramos ver los 100 metros con una señal, peso en 
otra, salto de altura en otra, y los 1.500 con otras. Y no sólo esto, sino incluso más señales, 
todas las que pudieran caber en las autopistas de la información, con la compresión de 
canales por satélite y con la digitalización de la imagen. Pero que evidentemente también 
pueda recibir los resultados de todas las competiciones, porque está claro que me serviría de 
poco recibir la imagen y no saber realmente quién ha ganado o no saber que ha hecho aquel 
español, etc.. 
 
Que pudiera recibir también, evidentemente porque ya dentro del mismo paquete me lo 
envían todo, las declaraciones de los ganadores, incluso me planteo ¿por qué no puedo yo 
mismo hacerle una pregunta al ganador? Puede que no directamente pero con el ordenador 
puedo hacerle una pregunta desde aquí, y a lo mejor desde un ordenador central que recibe 
las preguntas de los espectadores, y al final, el Lindford Christi de turno me contesta: pues 
mire, porque no se qué. 
 
Está claro que me gustaría ver y recibir al mismo tiempo la historia olímpica con imágenes 
porque me hace ilusión ver que sucedió hace 4 años o hace 8 en Barcelona. Y quiero 
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comparar marcas, y quiero comparar estilos, y como es que este señor ha saltado ahora, y 
como saltaban hace unos años, etc. y montar en casa yo mismo mis propios Juegos 
Olímpicos. Yo creo que así se conseguiría un universalismo mucho más grande que ahora. 
Los medios de comunicación deberán hacer su trabajo exactamente igual, y esta situación 
que hoy puede parecer un poco utópica, el año que viene no será posible, pero creo que 
para el 2.000 sí. Y por lo tanto habremos conseguido que los Juegos Olímpicos entren en 
casa de todo el mundo que tenga una mínima tecnología. Dentro de unos años esta mínima 
tecnología se habrá extendido muchísimo. Por lo tanto, no creo que tardemos demasiado 
tiempo en ver esto. 
 
Y dicho esto, como espero que no hareis preguntas, os agradezco la atención y nada más. 
Muchas gracias. 
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Día 09.11 
Bloque A. Sr. Hans-Dieter Krebs 
Medios y Universalismo 
 
 
 
Medios  y Universalismo 
Sr. Hans-Dieter Krebs 
Historiador 
 
En primer lugar, quisiera expresar mi gratitud a la Fundación Barcelona Olímpica por su 
amable invitación a este Primer Forum en la ciudad anfitriona de los últimos Juegos 
Olímpicos. Todavía recordamos Barcelona 1.992 como un evento impresionante y un 
extraordinario ejemplo de universalismo así como de movimiento Olímpico por los medios de 
comunicación que acompañaron aquellos Juegos. Y creo que es una tarea importante el 
mantener este espíritu, ese ímpetu de los Juegos y el Olimpismo en la vida diaria y los 
llamados deportes "normales". 
 
Vuestro compatriota catalán, Juan Antonio Samaranch, dijo recientemente: " El movimiento 
olímpico necesita de la televisión, por otra parte la televisión necesita del deporte". En otras 
palabras: Sin los medios de comunicación ningún acto deportivo realmente existe, pero sin 
atletas ambiciosos ningún periodista deportivo tiene su artículo o su exclusiva. Por favor, no 
malinterpretemos esto, quizás una afirmación arrogante (incluso para un periodista de 
actualidad muy crítico hacia su propia profesión) es un hecho que cualquier evento sin el eco 
de los medios de comunicación no es un evento. Por lo tanto políticos, actores y estrellas de 
deporte ansían utilizar esta irremplazable transferencia de sus acciones, palabras e incluso 
pensamientos al mayor número de público posible por todo tipo de medios de comunicación, 
especialmente televisión, la información y/o películas de entretenimiento siempre esta 
comida rápida sea para todos, incluso los analfabetos de la aldea global. 
 
Me han pedido que esboze las líneas generales de esta ambivalente unión entre el 
movimiento Olímpico moderno y los medios de comunicación. Yo no uso la expresión 
"matrimonio sensato" o "matrimonio de amor o conveniencia" porque todavía estoy 
convencido de que los medios de comunicación y el deporte en general, o el movimiento 
Olímpico en particular tienen muchos aspectos en común pero son, o deberían ser 
compañeros independientes para poder realizar sus diferentes trabajos en libertad y 
autonomia y mantener su propia credibilidad. La mayoria de periodistas no están 
convencidos de que los medios de comunicación son el cuarto pilar del movimiento Olímpico 
o de que estamos navegando en el mismo barco. Hago hincapié a la afirmación de mi colega 
americano Larry Siddons durante el Congreso Olímpico de 1.994 en París: "En el templo de 
los ideales olímpicos, somos los inspectores". Los periodistas son los confidentes del 
público, no sus misioneros. 
 
Pierre de Coubertin, el fundador del movimiento olímpico moderno estableció el marco para 
la cooperación entre medios de comunicación y deporte: Él no fue solamente el poseedor de 
un pase de periodista sinó que también fue un apasionado escritor y propagandista de sus 
ideas usando todo tipo de medio escrito para sus propósitos y creando un clima de interés. 
Sin embargo en 1.924 dijo que los Juegos Olímpicos se mantendrian a pesar de los medios 
de comunicación (en aquellos tiempos prensa escrita). En una conferencia en Lausanne dijo: 
"La empresa a la que la opinión pública está acostumbrada a asociar mi nombre creció sin la 
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ayuda de la prensa e incluso a pesar de ello no busqué publicidad para revivir los Juegos 
Olímpicos, ya que no confío en esta publicidad más de lo que espero  en mi provecho. Esto 
me da un sentimiento de gran independencia frente a los hombres a los cuales no les debo 
nada". Esta declaración de Coubertin parece contradecirse con la realidad, sin embargo su 
deseo de ser independiente fue honesto. 
 
En la novena década de los últimos cien años el periodismo deportivo en el continente 
europeo ha ganado respeto gradualmente. La fundación del CIO en 1.894 en París coincidió 
con la invención del cine en la misma ciudad. Fueron fundados los primeros diarios 
deportivos: En 1.985 "Sport im Bild" en Berlin al cual me referiré más adelante y tres dias 
antes de la obertura de los primeros Juegos Olímpicos en 1.896 "La Gazzetta dello Sport" en 
Turín. Sin embargo, la idea Olímpica, incluso el restablecimiento de los Juegos Olímpicos en 
1.896 en Atenas parecieron una tienda cerrada. La idea olímpica universal solo alcanzó a los 
círculos internos de idealistas. Incluso la participación de atletas de América, Sudáfrica u 
Oceanía no fue suficiente para esparcir la primera ola de universalismo, aunque Atenas fue 
el punto de partida de esta unión interdependiente entre los deportes y los medios de 
comunicación en su camino de expandir el universalismo de la idea Olímpica, primero a 
través de una moderada o discreta información y más tarde por una profunda reflexión y 
crítica interpretación. 
 
 
1. El proceso global de las Olimpiadas en los medios de comunicación 
 
 
 
Me limitaré a un breve esbozo de los impresionantes avances que han tenido logar estos 
cien años y la relación entre los medios de comunicación y los Juegos. 
 
 
Fase 1: El descubrimiento de los Juegos Olímpicos. 
 
Aunque los ojos del público en general en Europa, Norteamérica o algunos países del 
antiguo Imperio Británico no estaban todavía centrados en los Juegos Olímpicos, esta 
mancha blanca en el mapa de los deportes se esfumó lentamente. Les daré un ejemplo de 
este proceso. Kurt Doerry, de Berlín escribió en 1.895 en el ya mencionado "Sport im Bild" 
casi proféticamente sobre la participación del equipo alemán en Atenas: "Y entonces 
Alemania tendrá su representación en Grecia, a pesar de toda la hostilidad de los quejicas y 
en los años venideros la juventud alemana agradecerá al presente comité por el infatigable 
entusiasmo y la excepcional energía con la que florecerán las maravillosas ideas para la 
unidad de los pueblos". 
 
Doerry era el típico entusiasta de los deportes de su tiempo siendo periodista deportivo, 
miembro del comité de selección olímpica y uno de los mejores corredores alemanes. En 
Atenas fue eliminado en las pruebas de 100 y 400 m. Al mismo tiempo, escribió en estilo 
épico. En sus impresiones de la primera maraton olímpica describió el evento sin mencionar 
el nombre del ganador ni el resultado. Las historias de Doerry llegaron a Berlin como correo 
normal con un retraso de una semana o por correo urgente que tardaba solo cuatro dias. 
Pero después de los primeros éxitos de los gimnastas alemanes su editor le mandó "enviar 
bastante más por telegrama". Él y su amigo australiano Adolf Schmal, practicante de esgrima 
y ganador de las 12 horas de ciclismo Olimpicas, no gastaron mucho dinero en telegramas. 
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¡Qué tiempos aquellos! Probablemente ocho periodistas al lado de atletas-reporteros 
cubrieron los primeros Juegos Olímpicos. 
 
 
Fase 2: Cooperación acelerada 
 
Después de los Juegos de 1.900 y 1.904 que fueron celebrados en el marco de la Feria 
Internacional de Paris y St. Louis, cuando por primera vez fueron transmitidos por telégrafo 
de un continente a otro, los Juegos de 1.908 en Londres fueron los primeros Juegos tratados 
como un genuino evento deportivo de parcialmente mundial importancia. La cooperación 
entre el movimiento olímpico y los medios de comunicación se aceleraron, y el acto en sí 
mismo ganó en renombre por su importancia y fascinación transmitida por los medios de 
comunicación. Unos 444 periodistas de 28 paises cubrieron los Juegos de 1.912 en 
Estocolmo, un incremento del 5.550% comparado con 1.896. 
 
Después de la I Guerra Mundial los deportes en Europa fueron la segunda revolución, los 
deportes llegaron a ser un movimiento de masas y el interés por los medios se incrementó 
rápidamente. Por otra parte los atletas alemanes fueron excluídos de los Juegos de 1.920 y 
en 1.924, los periodistas alemanes hicieron de Paavo Nurmi, un periodista-estrella, una 
leyenda. Su "Battle under the sun of the State of Colombe" se hizo famoso. 
 
El progreso técnico fundió al COI y los medios. Resultó obvio que el progreso de la técnica 
fue un nexo decisivo de interdependencia entre los medios y el movimiento olímpico 
transfiriendo la reivindicación de universalismo a todos los continentes. En Amsterdam en 
1.928 se tuvieron que pagar derechos para las transmisiones radiofónicas. 1.936 fue el 
principio de la televisión a pequeña escala y los primeros programas a nivel mundial en onda 
corta conectaron con los Juegos después de las primeras retransmisiones intercontinentales 
de partidos de boxeo. Además, en 1.936 en Berlín se intensificaron las discusiones sobre las 
implicaciones políticas del gobierno nazi en los Juegos Olímpicos. Millones de personas en 
todo el mundo aprendieron que los deportes, los Juegos Olímpicos, tienen que luchar contra 
las influencias políticas. Todavía se queda uno atónito sobre el fenomeno de Jesse Owens, 
el corredor americano negro, que fue la estrella de los Juegos de Berlin a pesar de la 
ideología de la superioridad de la raza aria. Al mismo tiempo Hitler daba órdenes al ejército 
de estar preparados para la guerra por al menos cuatro años. 
 
 
Fase 3: Los Juegos van hacia la globalidad 
 
La segunda guerra mundial impidió que se celebrasen los Juegos Olímpicos en 1.940 y 
tuvieron lugar en 1.944. Otra revolución cambió el mapa de los deportes a través de la 
descolonización. Tokio 1.964 fue el momento decisivo de su sorprendente progreso hasta 
llegar al más alto nivel en Barcelona 1.992. El uso cada vez más masivo del satélite de TV 
permitió la participación del público mundial que aceptó a los Juegos Olímpicos como el 
evento número uno después de la guerra fría. Los Juegos Olímpicos han llegado a 
convertirse en el escenario global para la propaganda y la guerra ideológica a través del 
deporte. Los deportistas fueron utilizados para publicitar el superior sistema social como 
"diplomados en chándal". El líder de Alemania del Este Walter Ulbricht adaptó este dicho de 
Lord Exeter para sus exitosos atletas alemanes. 
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Los Juegos Olímpicos como único evento global han cambiado su imagen y han llegado a 
ser un indiscutible producto universal de primera categoría que es vendido al mundo via TV y 
los otros medios. Pero ¿son los Juegos Olímpicos sólo un espectáculo universal? A menudo 
olvidamos los valores, las diferentes personalidades, los impresionantes ejemplos y las 
cualidades humanas de los protagonistas y el factor educacional que extiende la influencia 
de los Juegos a todo el mundo. ¿Quién está transmitiendo esas cualidades universales 
continuamente, 365 dias al año? Me gustaría hacer hincapié del importante papel que tienen 
las agencias de noticias como marco de las instituciones, de los medios escritos como una 
parte importante en la información para los usuarios de los medios, y de la radio como el 
único medio de información en muchos países subdesarrollados. A veces pienso que los 
periodistas deportivos son predicadores del evangelio del entendimiento universal de una 
religión secular, la famosa pero a veces malinterpretada "religio athletae" del mismo 
Coubertin y el alto cumplimiento y los récords de las estrellas juegan el papel de los santos 
seculares para las masas. 
 
 
2. Los desafíos mutuos 
 
El movimiento olímpico y los medios de comunicación van juntos, pero en décadas pasadas 
fueron enfrentados por importantes contrincantes. Los medios acompañaron al movimiento 
olímpico durante este período apoyando como catalizador de los intereses de autonomía del 
deporte y los derechos de los atletas contra influencias políticas y abusos. Me gustaría darles 
cuenta de forma bastante subjetiva el punto de vista de un apasionado testimonio. 
 
1. Políticas y boicots: en 1.970 el COI expulsó a Sudáfrica de sus filas. La lucha contra el 
apartheid en los deportes continuó en 1.972 cuando la antigua Rodesia del Sur fue excluída 
unos cuantos dias antes de los Juegos de Munich y el boicot llegó al climax en 1.976 en los 
Juegos de Montreal. El equipo no olímpico de rugby de Sudáfrica rompió el boicot general de 
deportes realizando un tour en Nueva Zelanda. La agencia OAU el Consejo Supremo de los 
Deportes en África forzó el boicot por los africanos y países árabes simpatizantes, que ya 
habían llegado a Montreal. El COI continuó su estricta política anti-apartheid y cooperó con 
los respectivos cuerpos de las Naciones Unidas. Gracias a esta política, Sudáfrica volvió a la 
pista olímpica en 1.992 en Barcelona. 
 
Las interferencias políticas pusieron los Juegos al límite de su existencia, pero la idea global 
sobrevivió. En 1.972 los terroristas palestinos abusaron de los Juegos otra vez como 
escenario global para sus propósitos: el ataque contra el equipo de Israel en Munich reforzó 
la principal legitimización olímpica, su misión de paz. "Los Juegos deben irse" lo más fuerte 
argüído para la paz simbólica mantenida por convicción moral. 
 
Ambos boicots en 1.980 bajo la administración de Carter y la "sucia venganza" soviética en 
1.984 se resolvió en un nuevo acercamiento pragmático, de tal manera que las partes 
boicoteadoras fueron las perdedoras ante la opinión pública global. 
 
Doping: El caso Ben Johnson en 1.988 levantó el interés del mundo entero y dió pie a una 
ferviente y permanente discusión general de este peligro para los deportes en general y 
especialmente para el futuro de los deportes en dimensiones humanas. ¿Quién quiere enviar 
a sus hijos a practicar deportes por diversión, o aún peor, en alta competición cuándo hay 
peligros obvios para la vida y la moral? Los medios de comunicación continuamente argüían 
la introducción de controles especiales en las competiciones, mejores y más sofisticados. 
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Los medios de comunicación apoyan a los líderes deportivos y advierten de la necesidad de 
acción. Un ejemplo reciente es la excusa del USOC a negar el test de drogas fuera de 
competición para su equipo olímpico por falta de fondos. 
 
Medio ambiente: Albertville 1.992 cambió la actitud del movimiento olímpico y los medios 
cuando los pecados ambientales fueron obvios. Un periódico local los tituló "Les jeux contre 
la nature". Los Juegos contra la naturaleza de Albertville crearon una nueva visión, 
encabezada por una fuerte sensibilización del público en general y el cambio de política en el 
movimiento olímpico como ejemplo universal: El medio ambiente fué el tercer factor después 
del deporte y la cultura. Los próximos Juegos Olímpicos serán verdes. Los primeros 
resultados son los aclamados en Lillehammer 1.994 con la participación del COI, Comités 
Organizadores y grupos medioambientales. 
 
Los medios apoyaron los pragmáticos y morales grupos de debate del movimiento deportivo. 
Esto es un tipo de trabajo no siempre convincente de los medios en actuaciones como las de 
Greenpeace como observador moral fuera del movimiento olímpico. Los medios crearon el 
marco no solo por propia convicción o valores morales sinó también por fuerte presión de las 
actuales tendencias de adaptación social. 
 
 
3. Intereses comunes en el futuro 
 
Los medios de comunicación son como críticos observadores de los abusos de control del 
movimiento olímpico y la seducción a través de la comercialización y sobrestimación de los 
deportes y sus principales cuerpos. Los medios reflejan críticamente la decisión realizando 
procesos. Además de estas funciones los medios de comunicación son abogados de los 
derechos humanos universales en el deporte e intentan promocionar los principales valores 
que justifican los deportes. La lucha contra las drogas y la violencia, igualdad de derechos 
para las mujeres, el juego limpio y el mantenimiento de la paz, llamado también movimiento 
olímpico. 
 
Personalmente estoy de acuerdo con la doctrina que el COI como cuerpo superior de los 
deportes, una organización no gubernamental autónoma, debe apoyar los propósitos y 
principios de las Naciones Unidas. Sabemos que el movimiento olímpico fue fundado en 
estrecha vinculación con los movimientos de paz de finales del siglo XIX. Yo, por lo tanto, 
apoyo fervientemente la continuación de una tregua olímpica en el futuro. Mucha gente no se 
ha dado cuenta de que en 1.994 esta tregua ha tenido efectos positivos: el alto el fuego en 
Nagorno Karabach y durante seis semanas en la zona de Sarajevo. La tregua olímpica 
puede ser más que un símbolo ridiculizado por algunos medios de comunicación hipócritas. 
 
Nuevos propósitos comunes importantes: Defensa de la independencia del deporte contra 
aquellos que definen y utilizan los deportes como "único negocio" (comisionado de la NBA 
David Stern), apoyo al débil, los marginados y los menos favorecidos, y finalmente la 
promoción de otros servicios a la sociedad, p.e.: deportes para todos. 
 
Utilizaré la palabra castellana "machismo" para hablar sobre un comportamiento o estructura 
dominante en los deportes y también en el periodismo, al reflejar la historia de la mujer en el 
deporte. Un impresionante ejemplo no olímpico: 95 años después de la fundación de la 
Federación Alemana de Fútbol, la asociación nacional más grande del mundo con más de 
650.000 miembros mujeres, nombró por primera vez a una mujer para su Comité de 
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Dirección. Como todos ustedes saben durante el Congreso Olímpico en 1.981, 87 años 
después de la creación del COI dos miembros femeninos fueron elegidos; el candidato de 
aquellos tiempos no tuvo más remedio porque el único miembro de su país tenía alrededor 
de los 90 años y no estaba interesado en retirarse voluntariamente. En mi vuelo a Barcelona 
comprobé el directorio del COI y conté 7 mujeres miembros del COI, 2 mujeres presidentas 
de Federaciones Internacionales, 5 mujeres presidentas de Comités Olímpicos Nacionales, y 
12 mujeres secretarias generales de 196 Comités Olímpicos Nacionales. La reciente 
decisión del ejecutivo del COI de pasar de un 10 a un 20% respectivamente en la quota de 
mujeres es el paso correcto en la correcta dirección. 
 
En los medios de comunicación permanece una cuestión de convencimiento personal y 
positivo interés en el llamado sexo débil, los talentos excluídos, los atletas financieramente 
desaventajados del Tercer o Cuarto mundo, los niños abandonados en muchos suburbios 
del hemisferio norte, los millones de benevolentes olvidados y los deportistas maltratados 
por los agentes y/o las drogas, los valores culturales y humanos del deporte que los 
comerciantes del deporte y los deportistas deben cuidar. Esta enumeración puede parecer 
resignación. No. Estoy convencido de que la alianza o entente entre el movimiento olímpico y 
los medios de comunicación (a pesar de las diferencias en los propósitos y significados) 
puede y contribuirá más que las declaraciones de buena voluntad. 
 
Aquel martir de los derechos humanos Martin Luther King, nativo de la centenaria ciudad 
olímpica de Atlanta, dijo una vez las famosas palabras: "Yo tengo un sueño". Aunque no soy 
Martin Luther King, sin embargo nunca pierdo la esperanza. 
 
 
 
PERIODISTAS CUBRIENDO JUEGOS OLÍMPICOS DE VERANO 
 
 
1.912  ca. 444 
1.920  ca. 200 
1.924  no hay datos 
1.928  616 
1.932  706 asientos facilitados 
1.936  1.800 acreditaciones 
1.948  2.000 (1.364 acreditados) 
1.952  1.472 prensa + 225 radio 
1.956  786 periodistas extranjeros 
1.960  1.698 carnets de prensa 
1.964  1.268 carnets de identificación para prensa 
1.968  4.377 carnets medios de comunicación 
1.972  6.500 carnets medios de comunicación 
   1.900 prensa escrita 
   1.200 radio / TV 
   500 agencias de noticias 
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   30 semanarios 
   20 agencias de TV 
   1.700 personal técnico 
   800  OC  personal de prensa 
 
1.976  3.420 periodistas /fotógrafos 
1.980  3.529 periodistas /fotógrafos 
1.984  3.309 periodistas /fotógrafos 
1.988  3.939 periodistas /fotógrafos 
 
1.992  16.314 carnets medios de comunicación 
   4.103 prensa escrita 
   777 fotógrafos 
   7.951 radio /TV 
   3.483 RTO'92 
 
1.996  17.700 medios de comunicación (personal estimado) 
 
 
Comparación entre atletas y personal de medios de comunicación 
 
 
 
 
 
Juegos de Verano 
 
 
 
1.928 Amsterdam 2.971 616 
1.952 Helsinki 5.867 1.697 
1.960 Roma 5.348 1.698 
1.968 Mexico 5.531 4.377 
1.972 Munich 7.147 6.500 
1.992 Barcelona 9.367 16.314 
1.996 Atlanta 10.500 17.700 
 
 
 
 
 
Juegos de Invierno: 
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1.928 St. Moritz 495 88 
1.968 Grenoble 1.293 1.396 * 
1.992 Albertville 1.808 7.241 
1.994 Lillehammer 1.737 8.145 
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Día 09.11 
Bloque A. Sr. Josep Roca 
La imagen de los JJ.OO. 
 
 
 
La imagen de los Juegos. 
Sr. Josep Roca 
Director-gerente de Barcelona Televisió y Director de les Cerimonias de los Juegos de 
Barcelona'92. 
 
 
LA IMAGEN DE UNA CIUDAD 
 
Los Juegos Olímpicos significaron para nuestra ciudad, no sólo un gran reto económico y 
organizativo o una transcendental transformación urbanística, sino también una gran 
operación de imagen y promoción que están dando ahora unos resultados muy positivos. 
 
A lo largo de estos tres últimos años hemos podido seguir a través de los medios de 
comunicación una serie de hechos relacionados con nuestra ciudad: Barcelona opta a la 
capitalidad europea del 2.001, Barcelona ya es un destino turístico en sí misma, el aeropueto 
ha batido el récord de pasajeros este último año, Javier Mariscal diseñó la mascota de la 
Exposición Universal de Hannover, técnicos de nuestra ciudad asesoran a la Expo de Lisboa 
y a ciudades candidatas a los Juegos Olímpicos del 2004, etc.. 
 
No es exagerado afirmar que esta serie de hechos tienen un denominador común: 
Barcelona, gracias al esfuerzo de imagen y comunicación hechos durante la candidatura, la 
preparación y la celebración de los Juegos Olímpicos, fué una gran operación de imagen y 
promoción de la cual ahora recogemos los frutos. 
 
Esta operación de imagen es un largo camino de esfuerzos y de aprendizaje, que se inicia el 
año 1.981 cuando el entonces alcalde, Narcís Serra, y el presidente del Comité Olímpico 
Internacional, Juan Antonio Samaranch deciden aceptar el reto de conseguir para Barcelona 
la organización de los Juegos de 1.992. 
 
Los primeros pasos se dieron con la asistencia de una delegación de la candidatura de 
Barcelona a los Juegos de Los Angeles de 1.984. Allí se produjo una pequeña anécdota de 
gran significado y que nos puede explicar cual era el déficit al que teníamos que hacer 
frente: En el Centro de Acreditaciones preguntaron al alcalde Pascual Maragall, después de 
identificarse correctamente y de facilitar todos los datos requeridos, si se habia desplazado a 
Los Angeles en coche. Ya sabemos que a veces los norteamericanos simplifican mucho en 
nombre del pragmatismo, pero el detalle estaba claro y el problema real: Barcelona era una 
ciudad desconocida y no estaba en el mapa. 
 
Este era el primer gran reto y en este sentido se dirigieron todos los esfuerzos de imagen y 
comunicación. Se ha recorrido un largo camino entre aquel momento y la Ceremonia de 
Clausura de los Juegos. Ahora, después de los Juegos, estamos en el mapa, en el mapa de 
las metrópolis modernas con capacidad de asumir los retos del siglo XXI. 
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En la Ceremonia de Apertura de los Juegos, uno de los comentaristas de la cadena de 
televisión norteamericana NBC comentaba a su colega "A propósito Bob, cuando dejamos 
Seúl ahora hace cuatro años, tuvimos que correr a mirar en un atlas donde estaba 
Barcelona. Esta noche más de tres mil millones de telespectadores de todo el mundo 
conocerán su historia a través de la televisión". Hay por tanto, un largo camino entre 1.984 y 
1.992 que se podría resumir en tres palabras: imagen, comunicación y promoción. 
 
Esta operación de imagen se construyó con una serie de herramientas: los símbolos básicos 
identificadores de la ciudad y los Juegos, los elementos de comunicación (campañas de 
publicidad, prensa y televisión) y las Ceremonias, entendidas como un acto emblemático 
donde se concentraban y potenciaban los símbolos y la comunicación. Todas estas 
herramientas, aunque aparentemente desligadas, tenían unos elementos comunes que las 
dotaban de una coherencia global y por tanto, transmitían los mismos mensajes. 
 
Analizaremos a continuación algunos de estos elementos comunes que constituyeron los 
ejes de nuestra imagen. 
 
 
LOS SÍMBOLOS DE LOS JUEGOS 
 
Se podrían resumir en cinco los principales símbolos que definen la imagen de los Juegos de 
Barcelona'92: 
 
- El Logotipo, de Josep M. Trias. 
- La Mascota, de Javier Mariscal. 
- La Antorcha, de André Ricard. 
- El Pebetero, de Ramon Bigas. 
- El Lema de los Juegos: "Amics per sempre". 
 
Estos símbolos, ampliamente conocidos por todos, aunque concebidos independientemente, 
tienen unos elementos comunes que los dotan de coherencia; dicho de otra manera, 
comunican los mismos mensajes. Podríamos destacar algunos de estos elementos: 
mediterraneidad, modernidad, color, humanismo, calidez, amistad, participación. 
 
Puede que el concepto mediterráneo resuma todos los elementos y habría que definirlo más 
claramente; muchos especialistas han estudiado este tema en profundidad. 
 
¿Qué queremos decir cuando hablamos del concepto mediterráneo? En primer lugar 
hablamos de un marco geográfico, histórico y cultural; pero también hablamos de una forma 
de entender la vida y celebrarla; también hablamos de una estética que de ello se deriva. Es 
una cultura y un concepto de la vida que va más allá de estados y de fronteras, y Barcelona 
siempre ha tenido la voluntad de convertirse en una capital simbólica. 
 
Todo esto lo encontramos ya en el logotipo: Líneas curvas que dan calidez, la figura humana 
por primera vez en un logotipo olímpico, dinamismo, el color azul (el mar), amarillo (el sol), 
rojo (el fuego). 
 
La mascota es moderna, recoge el vanguarismo del comic y se humaniza creando un 
personaje tierno y cercano. Cobi llegó a ser el protagonista de una serie de dibujos 
animados. 
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En el pebetero encontramos la línea curva y el recuerdo de los timones de las barcas 
meditarráneas. Además se ha convertido en un elemento trascendente, una meta urbana un 
"landmark" enganchado a la piel del Estadio, recuerda a los ciudadanos que allí se 
celebraron los Juegos. 
 
El lema de los Juegos nos habla de amistad, de participación y de voluntad de trascender 
más allá de los Juegos, en el tiempo: Barcelona es una ciudad abierta y hospitalaria. 
 
Solo la antorcha se escapa un poco de estos conceptos por voluntad propia del Comité 
Organizador y del mismo diseñador: busca el clasicismo, la atadura histórica con el 
olimpismo y la coherencia con la secuencia de antorchas de los Juegos anteriores. 
 
Todos expresan modernidad y una voluntad estética de diferenciarse de las utilizadas en 
Juegos anteriores (las líneas rectas, comunes desde Berlín hasta Moscú, desaparecen 
definitivamente). A la vez, algunas de ellas recogen elementos de la tradición plástica de 
nuestra cultura. Estos símbolos y sus elementos principales fueron la base de la imagen de 
la ciudad y de los Juegos; todos los demás elementos de imagen, de diseño y decoración, se 
derivaban de estos símbolos (señalización, pictogramas, vestuario, etc.) Po lo tanto, también 
tenían que ser la base de las ceremonias de apertura y clausura, las cuales reforzarían su 
significado desarrollándolos en forma de espectáculo. 
 
 
LAS CEREMONIAS TAMBIÉN SON IMAGEN 
 
Las ceremonias de apertura y clausura, como consecuencia de su impacto televisivo, se 
convierten en el gran acontecimiento cultural, artístico y comunicativo de los Juegos. Tienen 
una trascendencia absoluta en la imagen que quedará de la ciudad en todo el mundo. 
 
Ya en los primeros documentos donde se definía el concepto de las ceremonias se decía: 
"Para la ciudad organizadora constituyen por tanto, los dos momentos máximos para mostrar 
al mundo su personalidad, su cultura, su creatividad en el terreno del espectáculo y su 
capacidad de organización". No se podia hacer esto en ningún otro momento de los Juegos, 
al menos con la contundencia del primer dia en la ceremonia de apertura. 
 
La ceremonia de apertura dejará al mundo la percepción de lo que es la ciudad i del porque 
de los dieciseis dias de los Juegos; la de clausura fijará en el recuerdo, en la memoria 
colectiva, la imagen definitiva de una ciudad y de unos Juegos. 
 
¿Cómo podríamos definir las ceremonias de Barcelona'92? ¿Qué concepto tenían? ¿Qué 
elementos combinaban? En el prólogo del libro de prensa de las ceremonias se dice: 
"Empezamos la fiesta con calidez y alegria. Barcelona es una cidad llena de color y de 
vitalidad mediterráneas" Aquí ya encontramos una serie de elementos que hemos utilizado 
antes para definir los símbolos: color, calidez, mediterraneidad, vitalidad, alegria. 
 
Todos estos elementos tienen un catalizador que se convierte en el eje comíun de las dos 
ceremonias: El Mediterráneo. La palabra "fiesta" nos define la forma cultural que los pueblos 
del mediterráneo tienen, de celebrar los acontecimientos importantes. Los títulos de los 
principales capítulos de la apertura y clausura se refieren constantemente a estos conceptos: 
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- Hola!. 
- Bienvenidos al Mediterráneo 
- Tierra de pasión. 
- El fuego olímpico ilumina el Estadio. 
- La gran bandera de la amistad. 
- Las torres humanas. 
- La música. 
- La emoción del adios. 
- El fuego de la fiesta. 
- Viva la fiesta. 
 
 
Encontramos aquí todos los elementos que definen las ceremonias: La fiesta, el fuego, la 
música, el color (flores, sol, mar azul, logotipo, etc.), el humanismo, la amistad, etc.. 
 
La música y el fuego son los dos live-motive más importantes. En el llibro de prensa de las 
ceremonias se explica: "El fuego aparece en todas las fiestas del Mediterráneo. Es un 
espectáculo visual y sonoro de una fuerza incomparable: El espectáculo de los sentidos y del 
lenguage universal de la vida. (...) La pirotecnia es una técnica y una ceremonia muy 
característica del Mediterráneo, que expresa la alegria de la vida y su fugacidad." 
 
Sólo en algunos puntos del mundo oriental, la pirotecnia y los fuegos artificiales tienen la 
misma importancia cultural que en el mundo mediterráneo. 
 
La música, además de ser el live-motive principal, permitió comunicar algunos de los 
conceptos básicos: modernidad sin olvidar la tradición, diálogo intercultural con participación 
de compositores internacionales, participación, carácter festivo y alegria. Desde las partituras 
de Teodorakis y Sakamoto, hasta las rumbas, pasando por la canción "Amics per sempre", la 
música en las ceremonias no fué un puro soporte del espectáculo, sinó una verdadera banda 
sonora internacional. Todas estas ideas quedan perfectamente resumidas en la clausura: 
"Nada mejor que despedir la gran fiesta de la clausura de los Juegos que hacerlo con la 
alegria de la vida, la alegria de la rumba, una música que mezcla el flamenco con el 
Mediterráneo, y que une todas las culturas en un canto de vitalidad humana." 
 
 
LA IMAGEN FINAL 
 
Detrás de todas las reflexiones previas al diseño de los símbolos de Barcelona'92, de todas 
las discusiones sobre los ejes comunicativos de su promoción, detrás del mismo proyecto, 
habia un concepto de ciudad: ¿Qué es Barcelona? ¿Cómo la sentimos los barceloneses? 
¿Qué imagen queremos que tenga el mundo de nosotros? 
 
En el año 1.990, en el documento previo al guión de las ceremonias decíamos: Barcelona es 
mediterránea, hospitalaria, cordial, dialogante, cosmopolita, participativa, tenaz, apasionada, 
culta, alegre, creativa, tolerante, con 2.000 años de historia tradicional y moderna". 
 
Creemos que todos estos elementos quedaron reflejados en la imagen que Barcelona ha 
dejado en el mundo, o en la percepción que el mundo tiene ahora de Barcelona. 
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Sir Lance Cross, miembro del COI por Nueva Zelanda, actualmente desaparecido, nos decía 
durante la candidatura: los dos Juegos Olímpicos que han dejado más impacto son Munic'72 
por su organización perfecta y Méjico'68 por su alegria y color. Ustedes tienen la oportunidad 
única de conseguir las dos cosas al mismo tiempo. 
 
Creemos que se consiguieron estas dos metas y que se comunicó bien este hecho. Además, 
se dió un tono humano y participativo que en los últimos Juegos había faltado, por diversos 
motivos. 
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Día 09.11. 
Bloque A. 
Imagen y Comunicación en  los JJ.OO. 
 
Moderador :  Sr. Pedro Palacios 
 
Mesa Redonda: Sr. Miquel de Moragas 
 Sr. Josep Maria Casanovas 
 Sr. Josep Roca 
 Sr. Santi Nolla 
 Sr. Emilio Pérez de Rozas 
 
 
 
MESA REDONDA-Bloque A 
La Imagen y Comunicación en los JJ.OO 
Moderador: Pedro Palacios, Director de Media y Comunicación en los JJ.OO. 
Miquel de Moragas, Director del Centre d'Estudis Olímpics i de l'Esport, UAB. 
Josep Ma. Casanovas, Editor del periódico Sport. 
Josep Roca, Director-gerente de Barcelona Televisió y Director de les Cerimonias de los 
Juegos de Barcelona'92. 
Santi Nolla,Director de El Mundo Deportivo. 
Emilio Pérez de Rozas, Subdirector de El Periódico. 
 
Pedro Palacios: 
 
Siempre, para los moderadores es un tópico aquello de decir que son gente que no requiere 
presentación, pero una vez más asumo caer otra vez en él. Estoy rodeado de gente que no 
necesita presentación, pero como hay que seguir, la hacemos: Emilio Pérez de Rozas, 
Subdirector de El Periódico, hombre de aguda pluma que diariamente nos instala en las 
"entretelas" del deporte. Él es un gran periodista que siguió toda la información deportiva y la 
información olímpica desde el primer momento. 
 
Santi Nolla, Director de El Mundo Deportivo. Es el periódico deportivo más antiguo del país, 
está cerca del centenario, en un año como el próximo en que se celebran los cien años del 
nacimiento de la prensa deportiva, es un honor que justamente en España y Barcelona sea 
una ciudad que tenga un periódico de la solera de El Mundo Deportivo. Bienvenido Santi. 
 
Josep Ma. Casanovas, editor del Diari Sport y periodista. Aquí además podemos disfrutar de 
sus dos sombreros, el sombrero de periodista y el sombrero de participante activo en las 
ceremonias olímpicas, así como de editor deportivo de las ceremonias en las que participó 
directamente la empresa Ovideo Bassat Sport, que fué como ustedes saben, la empresa 
encargada de la organización del gran espectáculo de las ceremonias. 
 
Y por último, the last but not the less, Miquel de Moragas, Director del Centre d'Estudis 
Olímpics, alma del olimpismo en la Universidad. Él es el responsable de que la Universidad 
Autónoma de Barcelona sea la primera Universidad de Europa que tiene una cátedra 
olímpica y es el responsable de que el olimpismo en nuestro país tenga este alto nivel 
universitario. 
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A todos ellos agradecerles en primer lugar su presencia y plantear una primera intervención 
de cinco minutos. A partir de aquí les corresponderá a ustedes que formulen preguntas. La 
primera intervención, para seguir con el guión de la imagen de los Juegos Olímpicos y a ser 
posible, centrarnos sólo en el caso de Barcelona. 
 
En cuanto al orden, podemos empezar si les parece, por el Dr. Moragas, catedrático: 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Yo habia preparado una intervención de cinco minutos para marcar el contexto de estos 
problemas, no exactamente sobre la imagen de Barcelona, pero sí sobre el contexto 
comunicativo de la imagen de Barcelona. Analizando la imagen, la comunicación de 
Barcelona, uno se da cuenta de que los Juegos Olímpicos constituyen hoy un laboratorio 
excepcional para interpretar como evoluciona la cultura y la comunicación contemporánea. 
En el análisis de lo que pasó en Barcelona, visto ya con alguna distancia, se observa que el 
futuro del olimpismo depende en buena medida de como se resuelva una nueva relación que 
se establece en el mundo del deporte entre los espectadores, los deportistas, los 
telespectadores i los mass-media, de manera que nosotros observamos que en en la 
primera etapa del deporte existía una relación entre deportistas y espectadores en el estadio. 
La situación de la cultura contemporanea es que se está produciendo una relación mucho 
más compleja en la que intervienen al mismo tiempo deportistas, medios de comunicación, 
telespectadores, patrocinadores, estrategias de comunicación, formando un conjunto 
verdaderamente excepcional. 
 
Desde el punto de vista de Barcelona, yo creo que los Juegos Olímpicos se produjeron en el 
mejor momento de la historia de la comunicación olímpica. Tenemos que ver en el futuro 
como evoluciona, pero yo creo que los Juegos de Barcelona se producen en un momento 
óptimo de la historia olímpica. Esto nos da como consecuencia la posiblidad de un trabajo 
preparado de creación de imagen, crear una imagen internacional verdaderamente 
excepcional más allá, más positiva de lo que incluso en un principio se podian imaginar los 
propios organizadores. Pero visto desde otro punto de vista, es decir, visto de el olimpismo 
que es uno de los temas que también me convoca hoy aquí, lo que quiero decir es que nos 
demuestra que no existen ya unos únicos Juegos Olímpicos, sino que lo que de hecho se ha 
producido es una multiplicidad de Juegos Olímpicos. Creo que tenemos que entrar con 
atención en éste fenómeno: Multiplicidad de Juegos Olímpicos. Pondré sólo algunos 
ejemplos: si nosotros estudiamos la ceremonia inaugural vista en las diferentes televisiones 
del mundo, nos encontramos con que, contrariamente a lo que nos imaginábamos, no hubo 
una sola ceremonia inaugural. El hecho es que se producen multiples ceremonias 
inaugurales y de éstas se descubre un fenómeno interesantísimo y es que los países que 
tienen mayor capacidad de producción televisiva tienden a producir su propia ceremonia 
inaugural. Es decir, que la ceremonia inaugural se convierte en un fenómeno de 
interpretación cultural del lugar donde se celebran los Juegos, pero con una interpretación de 
las culturas locales en los diversos países del mundo. 
 
Pondré un ejemplo impresionante de la ceremonia inaugural de Barcelona en el Camerún y 
la elección de Camerún no es casual en este comentario. La ceremonia inaugural se ve en el 
Camerún a través de las imágenes que ofrecen los comentaristas y la televisión francesa, 
naturalmente pensando en los franceses, pero son escuchados también por la población del 
Camerún. Cuando Camerún entra en el Estadio los comentaristas de la televisión francesa 
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hacen un comentario humorístico o si quereis intrascendente sobre la presencia del 
Camerún. Absolutamente al contrario de aquello que sucede cuando la delegación francesa 
en el caso de la televisión francesa, de la televisión americana en el caso de la televisión 
americana y la televisión española en el caso de la entrada de la delegación española hacen 
en relación a sus propios atletas. Es decir, que a nivel mundial se produce un fenómeno 
verdaderamente apasionante a través de los Juegos Olímpicos, que es la apropiación de la 
propia cultura local de un fenómeno universal. Yo no tengo tiempo para extenderme en este 
punto pero sí quiero dejarlo sobre la mesa en esta primera intervención. 
 
Los Juegos Olímpicos son un fenómeno de grandes dimensiones. Es un laboratorio de la 
cultura y de la comunicación moderna. Nosotros desde Barcelona hemos visto como un 
espejo, como una proyección, como una forma de enseñarnos a los otros, pero es muy 
interesante que nosotros al cabo del tiempo y gracias a algunas investigaciones que se han 
podido hacer, conozcamos como ha sido utilizado el fenómeno olímpico de cada una de las 
diferentes culturas y comprender como conviene en el futuro la relación de creación de 
imagenes. Dependerá mucho de esta dialéctica, como he dicho local, global. No sé si esto 
os parecerá muy teórico, pero yo sí quiero decir que me parece interesante que uno de los 
problemas que hoy, desde el ángulo de los estudios de comunicación, parece más 
importante, es este nuevo fenómeno de que nuestra cultura es al mismo tiempo local y 
global. 
 
No es verdad que la cultura de hoy, gracias al satélite sea solo mundial. Es al mismo tiempo 
global y local y los Juegos Olímpicos son el escenario privilegiado de esta posibilidad y de 
esta dialéctica porque todos los países tienen la oportunidad de estar presentes en un 
acontecimiento mundial privilegiado y único. Por este motivo, cuando algunos dicen que 
deberíamos discutir si desfilan todos los atletas en la ceremonia inaugural, el gran disparate 
que haría el olimpismo si algún dia deja sin poder participar a todos los atletas en el desfile 
inaugural, porque para la mayoria de los países es el único momento que tienen de gloria. El 
único momento que tienen de estar presentes en un acontecimiento mundial es justamente 
en el desfile de los atletas y ya no sólo porque no ganen ninguna medalla. Si los Juegos 
Olímpicos quieren seguir siendo un fenómeno universal, creo que hay que defender este 
principio, esta voluntad. Tienen que entender la nueva dialéctica local global. Los medios de 
comunicación tienen en esto una responsabilidad extraodinaria y yo por esto en mi 
intervención hace dos años en el Congreso del Centenario del CIO, propuse una nueva 
forma de entender la solidaridad olímpica desde el punto de vista de los medios de 
comunicación, que es la de facilitar a todos los países del mundo la posibilidad de producir 
sus propias imágenes en la representación de los Juegos Olímpicos. Con esto acabo. Pero 
he querido en este corto espacio de tiempo, después podemos naturalmente entrar en todos 
los comentarios que querais, entrar en un punto de vista diferente del que es habitual en el 
debate que hemos hecho nosotros en Barcelona, que es el debate de nuestra propia imagen 
y cómo se ha proyectado. 
 
Yo he pensado que era interesante ver como los demás también han jugado en sus 
proyectos y en sus estrategias de imagen en los Juegos Olímpicos de Barcelona. Gracias. 
 
 
Josep Maria Casanovas: 
 
Yo quisiera explicar que en cierta forma creo que en los Juegos Olímpicos el país 
organizador pasa dos exámenes. El más fácil es el examen deportivo y el resultado viene 
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dado finalmente por el balance de medallas, de récords que se consiguen. El otro gran 
examen, el examen importante, es el que pasa el país, pero no el país deportivo, sino toda la 
sociedad civil, la sociedad artística, los medios de comunicación, todo el mundo, es la 
capacidad de organizar estos Juegos y que esto a nivel mundial es muy importante. Por 
encima de todo yo diría que el bombón de la organización queda reflejado por la ceremonia 
inaugural que es tan importante. Para que todos se hagan una idea, incluso los técnicos 
norteamericanos de televisión dicen que el éxito de esta ceremonia por televisión viene 
marcado sobre cinco puntos en el "share" de audiencia que arrastra todo el acontecimiento 
deportivo a lo largo de los quince días siguientes, es decir, que si la ceremonia engancha al 
público porque funciona y porque visualmente es atractiva, entonces todas las pruebas 
deportivas suben cinco puntos casi como un "souffle". Por tanto es importantísimo. 
 
Yo quisiera decir que Barcelona el 25 de Julio del 92 pasó el examen y sacó la mejor nota en 
todos los conceptos, pero la reválida a nivel de ceremonias la pasaremos el próximo año en 
Atlanta. Es decir, todo el mundo está pendiente de lo que hace Atlanta, y sobre todo los que 
vivimos aquí en Barcelona, Cataluña y España que queremos ver si mejoran. Normalmente, 
como ha dicho muy bien antes Josep Roca, todos los países se esmeran mucho en este 
tema, son conscientes de la gran responsabilidad que hay en este evento y todas las 
ceremonias mejoran a las siguientes. Posteriormente todo el mundo puede tener el orgullo 
de decir que la suya era mejor. El hombre que voló a la luna marcó un momento, como el 
momento histórico del arquero que creo, quedará para toda la vida como el símbolo de la 
ceremonia de Barcelona. De todas maneras, es muy importante lo que haga Atlanta. Yo no 
quiero decir que nosotros pusimos el listón muy alto y que será muy difícil de superar. 
Evidentemente los americanos, que son un país mucho más fuerte que nosotros, tienen una 
industria del espectáculo y del ocio mucho más potente, pero yo creo que el perfil de la 
ceremonia mediterránea y sobre todo quiero destacar aquí el trabajo de Manuel Huerga, 
Pepo Sol y de Lluis Bassat en la concepción de una ceremonia evidentemente televisiva. No 
olvidemos que esto lo vemos, y aquí podríamos discutir cuantos miles de millones lo ven por 
televisión, pero lo que es evidente es que in situ lo vieron entre 50 y 60 mil personas, es 
decir no es importante la gente que esta in situ. Evidentemente tienen que verlo bien, y les 
tiene que gustar también, pero lo importante es la imagen que da por la televisión y esta 
ceremonia de Barcelona, que incluso era mucho más complicada porque se producía en 
unas circunstancias que venian de una inauguración, de una copa del mundo donde 
lamentablemente las cosas, como la inauguración del estadio, no salieron demasiado bien. 
 
Incluso había una problemática con los símbolos entre Cataluña y España que podían hacer 
que esta ceremonia, si no se hubiese sabido llegar al nivel de autosuficiencia con el tema de 
la utilización de los himnos y banderas, hubiese podido ser la noticia mundial de la 
ceremonia. Por ejemplo, el Rey de España había sido silbado en Barcelona, porque esto era 
lo que habia pasado exactamente dos años antes y aquí se trabajó muy bien. Creo que tanto 
las autoridades de Madrid como las de Cataluña supieron entender las circunstancias y 
llegado el momento todo salió redondo, y eso que la suerte acompañó un poco porque no 
llovió, no hubo ningún problema de seguridad, habia una mentalización ciudadana 
importantísima, y también hubo otro hecho importante, y es que todo lo que estaba previsto 
en el guión salió al 100x100. Quiero recordar que 48 horas antes se hicieron unos ensayos 
generales, un ensayo de verdad, excepto el desfile, ya que sólo aquel dia en el ensayo 
desfilaron 3.000 personas, todo lo demás era de verdad y aquel dia hubo la mala suerte de 
que cuando salía el barco en el espectáculo del Mediterráneo de la Fura del Baus, se 
enganchó con un contenedor de basuras y quedó tres minutos bloqueado en un pasillo. Esto 
u otras circunstancias como esta hubiesen podido pasar. Quiero decir que todos somos 
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humanos y que estas cosas pueden suceder. Por suerte aquel dia de la inauguración salió 
todo tan redondo que yo creo que ha sucedido una cosa bastante importante y es que causó 
un impacto mundial importante. Se dió una imagen de país a nivel de capacidad de 
organización y capacidad de transmitir lo que eran los Juegos Olímpicos de Barcelona. El 
otro milagro fué que a nivel nacional, estamos acostumbrados a tantas críticas y a tantas 
envidias y a tanta porqueria, no hubo ni una sola crítica negativa en toda la prensa nacional 
de las ceremonias, y este yo creo que es también un hecho que pasará a la historia. Por lo 
tanto yo creo que podemos estar todos los que lo hicimos, los que lo vivieron in situ como 
participantes, los espectadores del estadio, los barceloneses que estaban participando en la 
ciudad o viéndolo desde su casa y que aportaron un calor que para todos los extranjeros que 
vivieron en nuestra ciudad fué inolvidable, todo el mundo podía estar muy orgulloso, pero 
repito, tendremos una pequeña reválida. Una reválida que no nos pondrá nota pero que cada 
uno cuando lo vea por televisión o in situ, la inauguración de Atlanta podrá decir que hemos 
quedado mucho mejor de lo que nos pensábamos en el 92. Y ésta es la esperanza que 
tenemos hoy también. Muchas gracias. 
 
 
Santi Nolla: 
 
Buenos dias. Yo creo que hasta ahora se ha hablado bastante de la imagen de los Juegos 
de Barcelona. Quisiera ser un poco más genérico y entrar un poco más en lo que es la 
imagen de los Juegos, del movimiento olímpico e incluso de lo que es el deporte. Digamos 
que en esta última mitad de siglo creo que el deporte ha hecho un salto qualitativo 
impresionante, y el movimiento olímpico, los Juegos Olímpicos también en estos últimos 20 
años han experimentado un crecimiento realmente espectacular. ¿A qué se debe? o sea ¿en 
que se plasma esta información? ya que ahora podemos decir que estamos viviendo la 
etapa dorada, la etapa de oro del mundo del deporte y del olimpismo. En concreto, en la 
imagen de los Juegos Olímpicos que estamos hablando, pienso que hay cinco puntos, cinco 
datos que más o nenos podríamos destacar sobre el porque de este crecimiento 
espectacular del olimpismo. En primer lugar, yo creo que es el beneficio que obtienen las 
ciudades candidatas, las que albergan los Juegos. Los beneficios son impresionantes, no 
sólo de orden económico, sinó de orden social, de orden turístico, de orden de 
infraestructura, de orden urbanístico, etc.. 
 
Es evidente que la Barcelona del 92, la Barcelona de antes de los Juegos y la Barcelona de 
después de los Juegos es una ciudad absolutamente diferente. 
 
Después también creo que hay... por ejemplo, si recordamos, en 1.976 sólo habia una 
ciudad candidata para organizar los Juegos de 1.984 que era Los Angeles. Una sola ciudad 
candidata que además impuso sus condiciones al CIO. Hoy, para los Juegos del 2.000 hay 
exactamente nueve ciudades candidatas, para los Juegos del 2.004 hay entre diez y doce 
aspirantes a serlo. De estos Juegos Olímpicos, yo también creo que tenemos que resaltar 
este espectacular crecimiento que se ha hecho en los últimos 20 años, su universalidad. 
Digamos que un movimiento como el olímpico... el olimpismo tiene 197 Comités Nacionales 
que forman parte de este movimiento olímpico y que participan en los Juegos, o que 26 
Federaciones Internacionales integren el programa de Atlanta, es algo que realmente da 
idea de la potencia y de la fuerza del olimpismo. Además, se ha tenido que limitar el número 
de atletas que participan en los Juegos. Se ha limitado a 10.000 para evitar lo que 
precisamente también habría podido ser el gigantismo de los Juegos. 
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Los Juegos Olímpicos son el acontecimiento deportivo de más difusión universal, y 
podríamos también dar dos datos de Montreal. En 1.976 en los Juegos de Montreal, la cifra 
de personas que vieron los Juegos por televisión fué de 1.070 millones y en Barcelona'92 
fueron 3.500 millones, teniendo en cuenta que la población mundial está cifrada en 4.700 
millones aproximadamente. O sea, ¿por qué se ha producido este cambio tan espectacular 
en el mundo del olimpismo en los últimos 20 años? Ha cambiado el mundo y también el 
deporte.  
 
La situación política que provocó los boicots en Montreal, los boicots de Moscú, los boicots 
de Los Angeles, se han modificado y los juegos han crecido. Cuando han sufrido han 
padecido menos las repercusiones políticas. 
 
En segundo lugar yo creo que el deporte se ha integrado mucho más en la sociedad. Esta 
sociedad no desprecia en absoluto el deporte, sino que lo potencia, lo integra, y los mismos 
Juegos Olímpicos han integrado la realidad actual de este deporte. Añadiremos los mejores 
atletas del mundo. Hoy está absolutamente olvidada la discusión teórica de hace un tiempo 
entre el amateurismo o profesionalismo. En los Juegos Olímpicos están los mejores atletas. 
 
Y todo esto yo también creo que ha sido posible gracias a una gestión profesional del CIO, 
ya sea tanto en la vía diplomática como en la vía ejecutiva, en la que evidentemente tiene 
bastante que ver el presidente del Comité Olímpico Internacional, Juan Antonio Samaranch. 
 
Creo que por todo esto que he explicado un poco es por lo que el deporte y el movimiento 
olímpico están actualmente en su mejor momento y además todavía pueden llegar tiempos 
mejores. Gracias. 
 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
 
Bien, yo quisiera hablar en catalán pero lo haría un poco mal y por eso prefiero hacerlo mejor 
en castellano, aunque durante el coloquio no tengo ningún problema en que se hable en 
catalán. 
 
Bueno, en este sentido me gustaria ser un poco más práctico, por decirlo de alguna manera, 
que mis antecesores en el sentido de que a mí me interesan los Juegos Olímpicos a nivel 
peirodístico, a nivel informativo, y en ese sentido seguro que a ellos también les pasa lo 
mismo. Después en el debate, en el coloquio lo hablaremos. Tengo un poco las sensación 
de que después de haber vivido los Juegos Olímpicos ya no me interesan los Juegos 
Olímpicos. Quiero decir que uno, como periodista, vive toda la vida pendiente de los Juegos 
Olímpicos, y de qué seran los Juegos Olímpicos, y como son los Juegos Olímpicos. 
Entonces uno tiene la oportunidad de acudir a unos Juegos Olímpicos, como tuve yo la 
suerte de entrar realmente en el estadio, aquel en el que poquísimos privilegiados tuvimos la 
suerte de estar allí dentro, para vivir aquella ceremonia y ciertamente se te pone la piel de 
gallina y los pelos de punta cuando estas allí dentro viviendo aquello. 
 
Después cuando vas a la competición ya es un poco más complicado de informar y un poco 
más complicado de trabajar, porque ciertamente los Juegos Olímpicos son un gran caos o 
son, como mínimo decenas de campeonatos del mundo juntos, y entonces, pues eso, 
después cuando tú tienes 24 horas de televisión, eso es fantástico, pero cuando tienes 10, 
15, 20, o 17 páginas para meter todo eso, pues entonces eso es muy complicado. Lo que 
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quiero decir es que en estos momentos, a mi personalmente, después de haber vivido y casi 
sin dormir durante un montón de dias y semanas, unos Juegos Olímpicos en mi ciudad, los 
Juegos Olímpicos se me han deshinchado un poco. Tengo un poco la sensación de que, 
bueno, efectivamente es un gran espectáculo, efectivamente es un gran circo, efecivamente 
es un gran negocio, y en ese término se puede interpretar absolutamente todo. O sea, en la 
palabra negocio de Juegos Olímpicos cabe desde la limpieza de aquellos que ganan el 
dinero honradamente, hasta múltiples trampillas para poder sacar dinero a todo este asunto, 
pero que en el momento de plantearnos, por ejemplo, qué són los Juegos Olímpicos de 
Altanta para nosotros en año que viene, pues bueno, nos tropezamos con que se celebran 
después de que la selección española haya ido a la Eurocopa de Naciones, probablemente a 
Inglaterra a ganarlo , después de que nuestro gran Indurain haya ido probablemente a ganar 
el sexto tour de su historia, y probablamente después de que algunos equipos europeos de 
fútbol hayan incluso jugado finales de copas de Europa. Ya no digamos si tenemos a nuestro 
Barça puesto en la proxima liga de campeones, con un montón de fichajes que estaremos 
poniendo en marcha. Entonces tú como periodista te enfrentas a esto y dices, bueno ¿qué 
haces?. Realmente encuentras que lo menos interesante de todo ese aluvión de cosas que 
se te viene encima, son los Juegos Olímpicos de Atlanta, sobre todo además porque tienes 
el precedente de que en Barcelona has ganado 22 medallas y que las mejores cuentas que 
hace el COE en estos momentos es de ganar 12 medallas en Atlanta. Los Juegos Olímpicos 
tienen esta magia, que es la de convertir en reyes y convertir en protagonista de la historia a 
deportes que nosotros no les hacemos casi ni caso a lo largo de los cuatro años anteriores, 
como puede ser la vela, como puede ser el judo, como puede ser los tiradores de arco, como 
pueden ser los propios gimnastas, como puede ser toda esta gente. Entonces, realmente 
eso es fantástico a nivel deportivo, pero me van a perdonar, pero periodísticamente yo creo 
que la apuesta va a seguir siendo Indurain, va a seguir siendo el Barça, va a seguir siendo la 
Eurocopa de Naciones y va a seguir siendo la final de Zaragoza o del Barcelona o del 
Deportivo de La Coruña. Entonces, en este sentido, insisto en que a mi me siguen 
pareciendo un actontecimiento fantástico, pero periodísticamente, después de haber vivido lo 
que he vivido en Barcelona, estoy un poco deshinchado. Por otro lado tengo la sensación, 
igual me equivoque, de que mis lectores o de que nuestros lectores tambien lo estan. 
Gracias. 
 
 
Pedro Palacios: 
 
Les anticipaba que ahora tendríamos un espacio de participación para ustedes. No sé si hay 
algún comentario a hacer a la última intervención de Emilio. 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Yo, si me lo permites moderador, y procurando ser radiofónico, quisiera decir cuatro cosas 
en calidad de que he sido el primero en hablar y no he podido escuchar a los que han 
intervenido después. Me han surgido cuatro ideas que me parece que podrán ser útiles en la 
profundización de este debate. Muy brevemente un primer problema. Lo que dice Emilio 
ahora es que una cosa es la información, información sobre los Juegos Olímpicos a través 
de la experiencia de un periodista, pero quiero remarcar aquí que los mass-media no sólo 
informan, sinó que ellos mismos son los productores de los Juegos Olímpicos, sobre todo la 
televisión. La televisión informa también sobre los Juegos, pero ella es la productora de los 
Juegos. Este es un fenómeno que deberíamos estudiar con atención. Una segunda cuestión 
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muy importante sobre las audicencias. Telegráficamente, yo creo que la audiencia de la 
ceremonia inaugural de Barcelona debería ser aproximadamente de 1.000 millones de 
personas. Se llega a esta conclusión después de diversos estudios sobre la cantidad de 
millones de personas en el mundo que no tienen acceso a la televisión, sobre un fenómeno 
actual muy importante que es la fragmentación de las audiencias. Por ello he dicho que en el 
futuro posiblemente la audiencia será menor porque habrá que competir con más cadenas 
de televisión cada oferta. Por tanto, quiero decir de todas maneras que, el número uno en la 
audiencia mundial actual de un programa de televisión sigue siendo la ceremonia inaugural 
porque todo el mundo está interesado en la ceremonia inaugural. El número dos es cuando 
un país tiene un equipo que puede ganar una medalla. Es el fenómeno de localización que 
yo también he mencionado en mi intervención inicial. Es evidente que si el Barça es 
campeón de la liga, tiene más audiencia esto que la ceremonia inaugural. El Barça tuvo más 
audiencia en la Copa de Europa en Wembley que la ceremonia inaugural en Barcelona si no 
me equivoco en mis estudios de audiencia. Porque es un fenómeno del propio equipo en un 
acontecimiento privilegiado. Y el tercero en audiencia es el Dream Team, y con este aquí 
tenemos el cuadro de la televisión contemporánea. Es un gran fenómeno mundial que 
aglutina a la humanidad y consigue la audiencia más grande de la historia de la televisión 
contemporánea. 
 
Segundo, los propios intereses locales y tercero, el espectáculo americano. En tercer lugar 
hay un tema que me preocupa muchísimo desde el punto de vista de la relación entre los 
mass-media y los valores olímpicos y es el siguiente: observen como en la actualidad, dadas 
las grandes inversiones publicitarias que hacen los sponsors, la argumentación publicitaria 
es cada vez más olímpica. Los anuncios publicitarios no se limitan a asociar sus productos 
con unos anillos, sino que los productos publicitarios entran dentro de la retórica del 
olimpismo y convierten los elementos clave de la ideología olímpica en elementos de su 
estrategia comercial. Si esto no va acompañado de una actitud positiva a favor de los valores 
positivos de los mass-media, nos podemos encontrar delante de un futuro de la difusión de 
las ideas olímpicas con un gran desequilibrio. Es decir, los publicistas, dadas sus estrategias 
comerciales, se apropian de las ideologías y de los grandes valores del olimpismo, mientras 
que los mass-media, en grados diferentes, tienden a no ocuparse seriamente de esta 
cuestión. 
 
¿Por qué comento este tema? y con esto acabo, porque analizadas 26 ceremonias 
inauguales comentadas por la televisión, hay de todo. Hay ceremonias inaugurales 
comentadas con un extraordinario rigor y con una gran sensibilidad por los valores olímpicos, 
por lo valores de universalidad y ceremonias olímpicas comentadas en algunos países sin 
ninguna sensibilidad desde el punto de vista del olimpismo, sin ninguna sensibilidad desde el 
punto de vista de universalidad. Es decir, riéndose de algunos países cuando aparecen en el 
Estadio o simplemente diciendo: estos son pobres y estos son ricos, mira como viene este, 
va vestido de una manera trivial, cuando es el traje ritual de aquel pueblo. Hay un 
comentarista que dice: este debe llevar el mismo traje desde los Juegos de Los Angeles y 
todavía no lo ha llevado a la tintoreria. Un comentario delante de un señor que se ha puesto 
un traje para representar su propia cultura es un comenario trivial. 
 
 
Pedro Palacios: Santi. 
 
 
Santi Nolla: 
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Bueno, yo sólo queria añadir que entiendo que Emilio se desinfle después de los Juegos de 
Barcelona, de cara a la perspectiva de los Juegos de Atlanta, porque yo creo que los Juegos 
de Barcelona son absolutamente incomparables para un periodista de Barcelona. Yo creo 
que la comparación no hay que hacerla en los Juegos de Barcelona y entrar en los Juegos 
de Atlanta, sino antes, ni siquiera en los de Seúl, porque los de Seúl son los pre-juegos de 
Barcelona y también generaron un interés periodístico diferente. Creo que es mejor hacerlo a 
partir del 84 en Los Angeles. Creo que en Los Angeles'84 el periódico envió cuatro enviados 
especiales, y ahora para Atlanta creo que van a enviar cinco. Lo que quiero decir es que los 
Juegos de Barcelona, periodísticamente nos tendrían que servir precisamente para esto, 
para que los Juegos de Atlanta pudieran enganchar algo de lo que es informativamente el 
espíritu de los Juegos. 
 
Sería bueno que de los Juegos de Barcelona, periodistas, lectores... todo el mundo hubiese 
aprendido un poco, que hay otro tipo de información, que hay una información de deportes 
mucho más general que no de lo que acabamos hablando todos los periódicos 
continuamente. Y me gustaría que los Juegos de Barcelona, más que desinflar de cara a 
Atlanta, puedan o hubiesen podido haber dado un paso informativo superior y en el que os 
pudierais enganchar con mucha más gente, por ejemplo, más que en Seúl o que en 
cualquier otros Juegos, para una información mucho más polideportiva. 
 
 
Josep Ma. Casanovas: 
 
Yo sólo quiero decir una cosa: Yo creo que todos los que tuvimos la suerte de vivir trabajar o 
disfrutar de unos Juegos en nuestra casa, hemos sido una generación privilegiada porque, 
pensad por un momento que hay muy pocos cuidadanos del mundo que tengan la suerte de 
disfrutar unos Juegos en su casa. Es decir, entre todos los millones y millones de 
ciudadanos que hay en el mundo, quiero decir, sólo a lo largo de la vida de una persona si 
contamos una media de 80 años, pues dividido entre cuatro, hay veinte Juegos Olímpicos. 
Lo que dividido... bien, de matemáticas no sé demasiado. Entonces, 20 Juegos Olímpicos 
entre todos los millones que somos es muy difícil que toque en tu casa. Nosotros hemos 
tenido esa suerte. Por lo tanto, puedo estar absolutamente de acuerdo con Emilio, cuando 
dice que en el 92 estábamos en una nube y esto fué la gloria, es decir, poder informar en tu 
casa de unos Juegos y además de unos Juegos como los que salieron... evidentemente 
ahora hemos aterrizado, la nube ya se ha ido, y ahora la nube está en Atlanta y nosotros nos 
quedaremos aquí en Barcelona y será otra vez la dimensión de siempre de los Juegos 
Olímpicos, que para mí sigue siendo importante. 
 
 
Pedro Palacios: 
 
Turno para ustedes. Hay una palabra solicitada, y por favor si pueden identificarse con el 
nombre y si representan alguna organización, entidad o club. Por favor. 
 
Mi nombre es Marta Bofill, y estoy a cargo del departamento de publicidad y relaciones 
públicas de Coca-Cola. 
 
Bien, mi pregunta va dirigida al Sr. Josep Maria Casanovas o al Sr. Santi Nolla. Me da igual 
quién me conteste y sería sobre la intervención del Sr. Pérez de Rozas. La pregunta sería: si 
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por ejemplo, el próximo año coincidiera el mismo dia la final de la Copa de Europa en la que 
jugara el Barça y la ceremonia inaugural, ¿qué sacarían en la portada? 
 
 
Josep Maria Casanovas: 
 
Dado que por suerte no coinciden, no tenemos que contestar, pero quiero decir, por suerte. 
Son tan inteligentes los calendarios y se hacen con tanta anticipación, que los Juegos 
Olímpicos tienen reservados quince días y por lo tanto sólo se habla de olimpismo en esos 
quince dias. 
 
 
Santi Nolla: 
 
Si bien coinciden, yo creo que antes he contestado un poco en mi intervención. Los Juegos 
de Barcelona tienen que servir para que informativamente haya una mayor aceptación por 
parte del lector de la información deportiva y mayor la concienciación de los periódicos 
deportivos i secciones de los periódicos de información general para poder atrapar este tipo 
de información. 
 
Josp Ma. Casanovas: 
 
Y si hiciesemos un estudio de mercado entre nuestros lectores de qué prefieren en portada, 
no hay duda de que ganaríamos, entre otras cosas porque los lectores de prensa deportiva 
en España son lectores-espectadores la mayoría, y no lectores practicantes.  Por ejemplo en 
Francia hay un periódico, que probablemente sea el mejor periódico de deportes del mundo, 
que es L'Equip, y que tiene un porcentage de lectores-practicantes muy superior a los que 
tenemos en la prensa española, que tenemos más lectores-espectadores. 
 
Josep Roca: 
 
Sólo una pequeña anécdota relacionada con esto que se está comentando, en el año 92 
coincidió el final de Tour con la Ceremónica de Inauguración de los Juegos.  Fué por un dia, 
es decir, la Ceremónia fué el dia 25 de Julio y el Tour finalizó el 26 de Julio, cuando ya se 
sabía por ejemplo que Indurain ganaba.  Este hecho provocó entre nosotros que los días 
20,21,22 y 23 de Julio, la posibilidad de que Indurain fuera uno de los relevistas del recorrido 
de la Antorcha, o  la persona que entrara en el Estadio con la Antorcha.  Bién, este debate 
nadie supo como solucionarlo.  Al final lo solucionó el reglamento del Tour que no permite 
que un señor se desplace de la carrera, desaparezca, y regrese al dia siguiente a su lugar 
para participar en la última etapa, pero sí que se produjo esta anécdota. 
 
Pedro Palacios: 
 
Me parece que hay alguna pregunta más. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Siguiendo con lo que ha dicho Josep. Ma. Casanovas, del lector-espectador ¿En qué medida 
la audiéncia de prensa escrita puede influir en la televisión?  Es decir, yo entiendo que el 

  48 



tratamiento que pueda dar la televisión a los Juegos Olímpicos puede atraer a más lectores 
dependiendo de lo que se vea en la pantalla.  ¿Creeis que es así?  Es decir, depende de la 
prensa escrita en cierta manera de lo que puede hacer la televisión? 
 
Josep Ma. Casanovas: 
 
Durante mucho tiempo se pensó que cuando hubieran tanto acontecimientos deportivos per 
televisión, la prensa escrita bajaría, y afortunadamente, en el transcurso de los años se ha 
demostrado que es bien al contrario.  Yo creo que la adicción de ver un buen espectáculo, si 
se trata de un buen espectáculo, como son unos Juegos Olímpicos o una Eurocopa por 
televisión, aumenta el "morbo" al dia siguiente que la gente vaya a buscar la prensa para 
encontrar algo más. Yo creo que la televisión no es un adversario, un rival nuestro, sino casi, 
casi es un aliado, un socio. 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
 
Yo encuentro que realmente cada uno, no sólo con referencia a los Juegos Olímpicos, sino 
con referencia incluso a la información de cada dia para cualquier otro acontecimiento 
deportivo, Yo creo que cada medio de comunicación tiene que encontrar su estilo, su 
lenguaje, su forma de retransmitir ese acontecimiento ¿no?   Es por eso que anteriormente 
he querido comentar que tengo un poco la sensación de que vamos a tener que encontrar 
también una nueva forma de contar los Juegos Olímpicos de Atlanta, ¿por qué?. Porque, 
cuando contamos los de Barcelona lo teníamos casi que contar todo y tambien teniamos que 
intervenir en una faceta que era un poco la participación de la Ciudad en esos Juegos 
Olímpicos. Yo creo que realmente la participación de Barcelona en esos Juegos Olímpicos 
también se plasmó en buena parte de nuestras informaciones y de todos los periódicos. 
Entonces coincido plenamente con José Maria en el sentido de que no somos rivales, pero 
realmente creo que tenemos que estar más atentos a esa creación de alguna manera de 
nuevos mitos, que suelen producir los Juegos Olímpicos, en cuanto a sorpesas de que 
ganen unos deportistas que son nuevos para todos nosotros, e incluso por supuesto para 
nuestros lectores, pero nosotros al fin y al cabo siempre jugaremos con una cosa que es 
muy complicada, que es la limitación de nuestro espacio. En ese sentido cada dia de Juegos 
Olímpicos tenemos que estar haciendo selecciones y tienes que jugartela, por una apuesta o 
por otra, y al dia siguiente te das cuenta que probablemente te has equivocado, porque 
ciertamente aquella gesta, por decirlo de alguna manera, humana que ha realizado aquel 
último maratoniano ,que no ha llegado a la meta es mucho más valiosa que la medalla que 
tú le has dado o la medalla que tu has engrandecido de aquel otro. Yo creo que cuando se 
están disputando unos Juegos Olímpicos tú tienes que estar con los ojos muy abiertos y 
sobre todo intentando obtener y transmitir la sensibilidad que tu lector va a querer de aquel 
dia. Eso es bastante complicado cuando es en casa tienen más espacio y además también 
tienes la ayuda de todo el mundo. En el periódico todo el mundo te ayuda a saber que es lo 
que está pasando y a saber que es lo importante, y te ayuda a hacer esa selección. Cuando 
son fuera, pues bueno, generalmente siempre te riges por la actuación de los tuyos, por los 
mitos y por la actuación de las estrellas, de las grandes estrellas. 
 
Santi Nolla: 
 
Yo sólo queria añadir que los periódicos no tienen que informar sobre lo que sucede en la 
televisión. Digamos que los periódicos tienen que informar de lo que sucede en el 
acontecimiento deportivo que la televisión retransmite. Lo que sí es evidente es que la 
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televisión piensa y actúa como una especie de altavoz para generar un ambiente, un clima 
de más consulta de periódicos deportivos. Esto es de evidente constatación a lo largo de los 
últimos años. 
 
Yo también quiero decir que Emilio ha comentado, digamos en un orden práctico, que la 
información de los Juegos de Atlanta será diferente a la de Barcelona. Evidentemente por la 
gran diferencia que existe entre nuestra proximidad, ¿no? 
 
Lo que también es importante, y esto vale la pena remarcarlo, es que este tipo de 
información está muchas veces condicionada. A alguien le puede parecer obvio, pero es 
muy importante para nosotros, es simplemente el tema horario. O sea, la información que 
nosotros podemos hacer de los Juegos de Seúl es muy diferente informativamente a la que 
nosotros tendremos que hacer de Atlanta, precisamente por el horario de las pruebas de 
Atlanta y de Seúl. Cuando recibamos la información de los Juegos de Atlanta, seguramente 
los periódicos tendrán que hacer un esfuerzo de información alternativa antes y después del 
match, pero lo que es la actualidad pura, la actualidad punta, evidentemente el liderazgo 
estará en manos de las radios y las televisiones, ya que cuando salga el periódico, el lector 
ya conocerá los resultados y la máxima actualidad. 
 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
 
Yo sigo pensando de todas formas, insisto, en que para los lectores de prensa, los Juegos 
Olímpicos tienen muy poca "trempera". Estoy absolutamente convencido de eso. Es decir, es 
un acontecimiento que el aficionado y el lector de prensa deportiva habitual ve por televisión, 
pero no sé si eso lo coge con apasionameinto cuando ve al dia siguiente nuestro periódico. 
Insisto y perdón, pero tengo la sensación de que la gente sigue vinculada a las mismas 
cosas que estaba vinculada hasta que empezaron los Juegos Olímpicos, a los mismos 
equipos a sus mismos protagonistas. Es realmente bastante complicado que el lector de 
prensa se apasione muchísimo con el tema de los protagonistas de los Juegos Olímpicos. 
 
Santi Nolla: 
 
También esto viene un poco marcado por los resultados. Son muy diferentes unos Juegos 
en los que existe la actuación de un equipo español con una serie de medallas o una 
actuación deportiva realmente prominente, a unos Juegos en los que, bueno, como hasta 
ahora en Seúl, que el tope de lo que se habia conseguido eran cuatro medallas. Creo que 
esto también marca mucho el interés de la gente de cara a consumir prensa. 
 
 
Pedro Palacios: Más preguntas? 
 
 
Sergi Valdivieso de Radio Nacional. Anima poco el pesimismo que expresa el Sr. Emilio. 
Hace tres años que se han hecho los Juegos y hubo momentos.... 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
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Mi pesimismo es, en comparación con el material que habitualmente manejamos nosotros, 
no un pesimismo de cara a los Juegos Olímpicos que, insisto, són una cosa grandiosa y es 
fantástica y es un gran espectaculo y triunfa en todo el mundo. 
 
Sergi Valdivieso: 
 
Lo que yo queria añadir es que siento un cierto pesimismo en algunas cosas. Se recogieron 
muchas medallas olímpicas en los Juegos, y la pregunta es ¿qué ha quedado después? ¿se 
ha llegado a trasmitir alguna cosa de éstas? me imagino que no se debian ganar muchos 
espectadores en deportes como la vela, que son difíciles de seguir, o el tiro al arco, pero por 
ejemplo, ¿cómo es que no han aumentado más los espectadores? ya que estamos hablando 
de que nos dirigimos a los espectadores desde los medios de comunicación, con cosas tan 
apasionantes y en las que hicimos papeles tan buenos, como es el waterpolo o el voley, 
continúan teniendo las mismas miserias de espectadores. Esto por un lado, y por otro lado, 
la ciudad, en cifras, se ha vuelto más deportiva. Nuestras instalaciones deportivas de 
Barcelona están super utilizadas por abonado, el número de personas federadas curiosa y 
tristemente se está perdiendo en muchos deportes, está bajando mucho y entonces hay una 
cierta situación crítica. ¿Nos ha servido de algo, en este sentido para una promoción 
deportiva o no? 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
 
Yo creo, y lo he dicho antes, que los Juegos Olímpicos, entre otras de las cosas que son, es 
la explosión, el estallido de determinados deportes que durante el resto del año están a nivel 
habitual, por decirlo de alguna manera. Además también creo que hay que tener en cuenta 
que buena parte de esos éxitos que tú defines ahora, o que tu comentas ahora, son producto 
de una preparación exhaustiva de un número muy definido y muy contado de protagonistas 
que fueron excelentemente becados, habilmente becados y excelente e intensamente 
preparados para ese estallido y para esa explosión. Nadie ha tenido la sensación de que 
esos deportes o esos deportistas representaban a miles o millones de practicantes en uno o 
otro bando, es decir, el estallido deportivo de Barcelona es fruto de esa preparación en 
concreto, pero no fruto de diversas escuelas deportivas o polideportivas en uno u otro 
deporte. Por lo tanto, tampoco nos hemos de extrañar que ese triunfo no haya tenido una 
correspondencia a nivel de amplitud de la bases. Con respecto al tema de las instalaciones, 
yo creo que buena parte de ellas han contribuïdo a eso, a facilitar que gente que ya 
practicaba, practique en mejores condiciones y que por desgracia, pues instalaciones como 
por ejemplo la del estadio, donde estamos en este momento debajo, pues han quedado 
infrautilizadas. Lo que pasa es que esto tampoco era nuevo para nosotros. Nosotros 
sabiamos que este estadio iba tener una difícil utilización posteriormente. A mi realmente la 
utilización del estadio en concreto es una cosa que me preocupa muchísimo y que no tiene 
absolutamente ningún sentido. Por ejemplo, en el caso del tema del español me parece 
realmente alucinante que el español, la ciudad, sus promotoresl, todo el mundo se estén 
planteando encontrar una ubicación al equipo que no sea este estadio. 
 
Josep Maria Casanovas: 
 
Yo creo que algunas de las medallas que se consiguieron en Barcelona fueron producto de 
laboratorio. Pondría un ejemplo. El prototipo probablemente sea la medalla que consiguieron 
las chicas en hockey sobre hierba. Creo que desafortunadamente aquel éxito no ha 
motivado a que ninguna chica se apuntara al hockey sobre hierba en este país porque fué un 
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producto, como decia Emilio, que venia de un programa ADO. Habia dinero, y a una serie de 
personas les interesó hacer esta aventura, y esta aventura tuvo un éxito importante, pero 
como para Atlanta no ha habido el mismo dinero, y se ha tenido que restringir el programa 
olímpico, hemos pasado de unas expectativas de medallas de 20 ó 25 a unas expectativas 
de 10 ó 15 medallas. Y en lo que se refiere al otro tema que has dicho, yo creo que el 
deporte, como todas las cosas, evoluciona muy rápidamente y entonces el deporte ahora, en 
el año 95, no es el mismo que hace cinco años. Creo que en este momento hay un deporte 
de élite cada vez más importante gracias a la televisión. El que consigue audiencia por la 
televisión cada vez tiene más dinero de patrocinadores, o via televisiones, o via 
espectadores. Por otro lado está el contrapunto del ocio de los deportes, de calidad de vida, 
de que la gente se da cuenta de que si hace deporte se encuentra mejor, aparte del deporte 
de base en las escuelas y la enseñanza, pero el deporte federado, así mediano, este que 
juegan a voley, que juegan a handbol, que juegan a fútbol, ahora es fútbol de empresa, con 
fútbol sala. Por lo tanto, las instalaciones de Barcelona tienen ahora un alto índice de 
ocupación, pero en relación al boom de este deporte de ocio, del deporte de tiempo libre, yo 
creo que es muy positivo que los ciudadanos se den cuenta que hacer deporte no es sólo 
verlo, sino que si uno lo practica también se siente mucho mejor. 
 
 
Martín Vivancos: 
 
Yo queria hacer un pequeño comentario, finalizando con una pregunta. Quizá el tema de los 
Juegos Olímpicos es un poquito como la punta de un iceberg donde muchas veces no 
sabemos bien bien cual es la parte oculta, no? es decir, en principio se intenta proyectar una 
imagen con una serie de valores que los ha definido el Sr. Josep Roca de humanidad, 
modernidad, etc. Realmente son unos valores que se autodefinen, donde luego 
posteriormente lo que se hace es comercializar, vender negociar una ciudad y unos valores 
que son en una gran parte extra deportivos. Entonces a mi lo que me gustaria saber es, 
bueno yendo un poquito más allá de la imagen, ¿cuál es la percepción de esta imagen que 
tiene el ciudadado? sobre todo hablemos del ciudadano de la propia localidad que podria ser 
Barcelona. Es decir, por un sueño olímpico ha tenido que hipotecar una serie de dificultades, 
una deuda municipal etc. Esta lectura, ¿en dónde se sitúa, qué percepción se puede tener 
de lo que el público recibe de la imagen pública? 
 
 
Emilio: 
 
Yo entiendo poco de imagen y de números, pero tengo la sensación de que si en estos 
momentos se realizara un sondeo en Barcelona, evidentemente ganaria por absoluta y 
arrasadora mayoria el hecho de haber celebrado unos Juegos Olímpicos. No creo que la 
posible deuda municipal o el posible coste que haya tenido para el ciudadano, digamos la 
celebracion de los Juegos Olímpicos, fuera decisiva. En ese sondeo, yo tengo la sensación 
de que el barcelonés hubiese estado muy orgulloso de lo que ha hecho, de lo que ha 
representado para su ciudad a nivel de transfromación física, pues no sé, probablemente de 
cinturones o de instalaciones deportivas, o de apertura al mar o de todo esto. Y sobre todo, 
ya no digamos a nivel de imagen mundial. No lo sé, tengo esta percepción, pero esta 
percepción única y exclusivamente de ciudadano no es de experto en comunicación, ni 
siquiera de periodista. 
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Miquel de Moragas: 
 
Hay una manera de responder a esto. Quisiera explicar dos anécdotas, en las que estudios 
sobre la situación de la opinión pública respecto a esto no tenemos, por desgracia. Una 
anécdota muy significativa. Al dia siguiente de la ceremonia inaugural, me encontré con una 
señora, vecina de mi casa, y me dijo "hemos quedado bien". Habíamos quedado bien, ella, 
yo, el conjunto de la ciudad. Esta sensación es evidente y no hace falta hacer estudios de 
opinión para constatar que la gente, la población se sintió bien. Tenian la sensación de haber 
quedado bien delante de la opinión pública mundial. Claro que la situación de tensión de la 
ciudadania de Barcelona delante de los Juegos es muy clara. Estuvimos dos años diciendo, 
todos los medios de comunicación, las conferencias, los congresos que nos veria todo el 
mundo. Y sobre todo desde el punto de vista organizativo nos preocupaba más, también 
tengo que decirlo, la opinión de los países más ricos sobre nosotros, qué dirán en el Canadá, 
qué dirán en los Estados Unidos, qué dirán en Japón, la mirada del mundo sobre nosotros. 
Después de la ceremonia ya habia una sensación de tranquilidad porque esto se habia 
conseguido. 
 
No conocemos, claro está, la opinión mundial. Esto es imposible porque no tendremos 
estudios sobre esto, pero quiero explicar una anécdota. La NBC cuando empezaba la 
ceremonia inagural de Barcelona en el Estadio, cuando se simbolizan los pájaros que bailan, 
etc., se abre la pantalla y da una imagen de las Ramblas. Y dice: miren que ciudad en la que 
estamos más curiosa, que la parte estrecha está dedicada a los coches y la parte más ancha 
es para que la gente pasee. Claro está que nosotros esto no lo vivimos, pero el americano 
dice que esta es una ciudad curiosa. Y acabo la anécdota de la siguiente forma: vino un 
profesor de Atlanta hace poco con un hijo suyo, pequeño de 8 ó 9 años y le pregunté al 
chico: ¿Tú habias estado alguna vez en Barcelona? No, me responde. Y ¿qué es lo que más 
te ha sorpendido de esta ciudad? Y me dijo: que aquí se pasea. Claro está. Ahora, pensando 
en Atlanta. Nosotros en Barcelona hemos dado una imagen al mundo que para nosotros es 
muy familiar: la capacidad de convivencia, de pasear, el olor. El famoso artículo del último 
dia del New York Times: siempre hay algún calamar, alguna cerveza, alguna convivencia en 
la Rambla. Es una imagen fantástica. 
 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
 
Con esto del New York Times, me acuerdo que Alex Martínez Rojo, que es un compañero 
nuestro de El País, tiene una gran amistad con uno de los mejores periodistas-coluministas 
del New York Times, que se llama George Bensei. Este hombre, en el año 90, pactó una 
entrevista con Diego Armando Maradona en Nápoles a través de su mánager. Entonces 
George Bensei cogió el avión en Paris, desde Nueva York y se marchó a Roma, de Roma a 
Nápoles y llegó al estadio de Nápoles el dia y a la hora que le habia dicho el mánager de 
Diego Armando Maradona. Salió Diego Armando Maradona y le preguntó: ¿usted quién es? 
Le dijo: yo soy George Bensei, del New York Times. Ya, ¿y qué ha venido a hacer? Vengo a 
hacerle una entrevista a usted. Me lo dijo su manager. Tengo el fax, el telex y hemos 
hablado de esto con él cuatro veces. No, no. Vuelva el mes que viene. No sé qué decirle. 
Déjelo estar. Aquel hombre volvió al hotel y llamó a Alex a Madrid y le dijo: mira me ha 
pasado esto. 
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Estoy hablando creo, de uno de los 10 periodistas más importantes del mundo del deporte, 
seguro. 
 
Llamó a Alex que lo conocia de Flashing Meadows, etc.. Escucha, mira que me ha pasado. 
Ahora estoy en Europa y pienso que no puedo volver a casa sin nada, no puedo volver sin 
escribir el folio y medio, que pienso que es todo lo que él escribe cada 15 ó 20 dias. Tengo 
que hacer algo. Alex le pregunta: ¿qué quieres hacer? Él dice: hombre pasar por Barcelona. 
No he estado nunca y dentro de dos años son los Juegos Olímpicos y volveré al periódico 
con información de Barcelona y seré un héroe fantástico. Entonces Alex me llamó y me dijo 
que tenía a George Bensei, que yo no conocía, que estaba en Nápoles y que queria ir a 
Barcelona, pero que convendria hablar con Pedro Palacios y averiguar si él puede tenerlo en 
Barcelona cuatro dias y le enseña la ciudad y oye, es una oportunidad fantástica para que 
cuando llegue a Nueva York, diga que ha estado en Barcelona y explique todo lo que ha 
visto. 
 
Así lo hicimos Alex, Pedro y yo. Pedro Palacios lo llevó a ver al Sr. Pujol, al Sr. Maragall, al 
Sr. Abad, las instalaciones... Bueno, fué brutal. El último día antes de marcharse me llamó y 
me dijo: oye Emilio, tendría que cenar contigo. Él hablaba bastante castellano. Me dijo: 
tendría que hablar contigo, fundamentalmente porque quiero constrastar todo lo que me ha 
dicho esta gente, para que no me hayan engañado, porque me han dicho muchas cosas y 
como tú eres la persona de confianza de Alex, pues me gustaría que habláramos. 
 
Muy bien, fuimos a cenar. Él estaba en el Princesa Sofia y no queria salir del hotel. Yo le 
dije: no hombre, no. Vamos a cenar a un restaurante divertido y después iremos a las 
Ramblas a pasear. El tío se quedó absolutamente alucinado, y cuando al dia siguiente lo 
llevamos al aeropuerto me dijo: escucha, tienes que hacerme un favor. Yo pregunté ¿cuál? 
Mira, todos mis periodistas vendrán aquí y se meterán en la ciudad olímpica, seguro. ¿Por 
qué no me buscas un piso? porque esta es una ciudad donde se puede vivir, donde se 
puede ir a desayunar y donde se puede ir a comprar el pan. Esto es fantástico, vivir en una 
ciudad así es estupendo. Escúchame, yo quiero tener un piso para venir con mi mujer y vivir 
los Juegos Olímpicos de verdad. Porque estos periodistas van siempre a los hoteles y van 
siempre a las ciudades olímpicas y esto así, siempre es muy aburrido. A este hombre le 
buscamos un piso y vivió los Juegos Olímpicos así. Era una cosa, como dice Miquel, para 
nosotros muy normal, pero para él muy extraña. 
 
 
Pedro Palacios: 
 
Para completar la anécdota, George Bensei se instaló en un piso de la calle del Carmen y 
cada dia iba a desayunar a la Boqueria y quedó fascinado de esta ciudad. En el último 
artículo que escribió en el New York Times, que cerraba su vivencia de estancia en 
Barcelona, explicaba y decia: Atlanta tiene muchos hoteles, no tiene problemas de plazas 
hoteleras, Barcelona sí que los tenía, y tuvo que construir hoteles Atlanta no tiene problemas 
con las autopistas. Barcelona los tenía y construyó el cinturón, la pata norte. Iba haciendo 
una comparación entre lo que ya tenia Alanta, lo que le faltaba a Barcelona y lo que habia 
hecho. Y decia: Pero todo esto, los hoteles se pueden construir, las autopistas se pueden 
construir en cuatro años, pero lo que no podemos construir en cuatro años son las Ramblas. 
O sea, el reducía su mundo y su impresión. La imagen que le quedaba de la ciudad, era 
justamente las Ramblas. 
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Josep Roca: 
 
Sólo un aspecto de tu intervención. Has hablado de los símbolos referidos a la imagen de la 
otorgación de unos autovalores. Lógicamente, cuando construyes una imagen tuya para 
darla al exterior, coges los elementos positivos de esta imagen. Es decir, nunca negaría que 
pueden haber problemas o pueden haber elementos negativos, pero evidentemente, si tú 
haces una operación de imagen de esta trascendencia, vas a unos colores positivos que 
también son auténticos. Esto por un lado. Y el tema que has comentado de la deuda... es 
decir, lo que vale aquí es el balance global que el ciudadano percibe en la mejora de su 
ciudad, en la mejora de sus infraestructuras, y en la mejora de su posicionamiento y de su 
imagen en el mundo. Y yo me atrevería a decir, a falta de estudios más sólidos, que en este 
caso el resultado es positivo. El tema de la deuda es sencillamente un aplazamiento del 
pago de unas infraestructuras, no de un coste de unos Juegos Olímpicos como organización, 
sino de unas infraestructuras de ciudad que tú actualmente disfrutas: cinturones de ronda, 
villa olímpica, aeropuerto, etc., y por tanto es un aplazamiento controlado, un pago aplazado, 
una compra a crédito, por decirlo de alguna manera. Yo creo que la percepción general por 
parte del ciudadano es de satisfacción y orgullo. 
 
 
Lolo Ibern: 
 
Una pregunta al Sr. Moragas, como experto en comunicación. No hablaré tanto de las 
ceremonias olímpicas, de las que ya habeis hablado, sino del deporte como lenguaje, como 
lenguaje universal que entiende todo el mundo. ¿cuál es tu opinión como experto en 
comunicación, de aquello que comunica más allá de la estrategia, que tú miras si ganas o 
pierdes, y de la alegria de ganar el combate deportivo? Para tí ¿qué es lo que logra 
comunicar el deporte como lenguaje universal? 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Es mi reacción delante de la inmediata puesta en marcha de la televisión de alta definición. 
La relación entre los atletas y los espectadores llegará a extremos de intimidad 
extraordinarios. Es decir, que se produce entre el atleta, sus vivencias y el espectador, que 
yo creo que tendrá unas consecuencias de carácter cultural fuertísimas. Es una impresión 
que tengo. Por ejemplo, la televisión antes del salto de Carl Lewis da un primerísimo primer 
plano, como no hay ningún primerísimo plano en toda la televisión olímpica que yo haya 
visto, analizada de 10 ó 12 segundos, donde se ve toda la expresión del atleta con una 
proximidad extraordinaria. La televisión de alta definición reforzará esto. Yo ahora, pensando 
en el futuro, creo que viviremos un momento, dentro de diez o quince años ya me volvereis a 
llamar para decirme si se ha cumplido o no, que los espectadores de los estadios serán 
incapaces de ir al Estadio sin una pantalla de televisión. Porque es tal la relación visual con 
el deporte televisivo, que el espectáculo directo tendrá la emoción del calor del espectador, 
pero necesitará la pantalla en primer plano. Esto creará una relación que hará que los 
espectáculos televisivos personalizados sean los más apreciados por la audiencia, y hará 
que deportes como la esgrima, que va una persona cerrada con una careta, que serán 
espectáculos televisivos condenados definitivamente a ser arrinconados. 
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Se produce una relación antropológica fuertísima entre la imagen televisiva y el espectador. 
Esta es mi reacción a esta cuestión que tú planteas. 
 
 
Jordi Arnax - soy estudiante de COU: 
 
Lo que queria preguntar es, si durante los Juegos, dada la gran cantidad de información que 
habia, dia a dia, momento a momento... si los dos periódicos deportivos de Barcelona... si El 
Periódico dado su ámbito social también... pues si establecieron una uniformidad 
informativa, un paralelismo o si realmente no se ayudaron. 
 
 
Josep Maria Casanovas: 
 
Si no se ayudaron, quien realmente nos ayudaba era este señor que está aquí, que era el 
responsable de la información de los Juegos, y que mediante nuevas tecnologías, los 
ordenadores y todo tipo de faxes, mantenía al alcance de todo el mundo la información. 
Todo el mundo lo vivía todo en directo. 
 
Todo el mundo tenía la misma información después del tratamiento. Para entendernos, todo 
el mundo tenía la misma merluza pero cada uno la condimentaba a su manera, y le daba 
más importancia a una cosa que a otra. 
 
 
Santi Nolla: 
 
No hicimos crónicas compartidas, evidentemente, pero mantuvimos una competencia 
absolutamente leal. 
 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
 
Para finalizar quiero decir una cosa.  Yo vuelvo al principio.  A Europa George Bensei lo trajo 
Maradona, no lo trajeron  los Olímpicos. 
 
 
Pedro Palacios: 
 
Gracias por su asistencia, gracias a los participantes de la mesa redonda y la conclusión es 
que valió la pena organizarlos. 
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Día 09.11 
I Bienal Internacional Audiovisual Deportiva 
Presentación 
Sr. Tatxo Benet 
 
 
 
Presentación de la I Bienal Internacional Audiovisual Deportiva 
Sr. Tatxo Benet 
Director de Deportes de TV3 
 
 
Francesc Simó: 
 
Hola, buenas tardes. Bienvenidos a todos. Haremos ahora la presentación de la I Bienal 
Internacional Audio-Visual Deportiva. Mi nombre es Francesc Simó, soy el Coordinador de la 
I Bienal. A continuación les presento al Sr. Tatxo Benet, Directivo de TV3. Es un profesional 
que viene del mundo de la prensa y tiene pleno conocimiento de toda la relación del tema de 
la imagen, con información deportiva. Él será el encargado de hacer la presentación de esta 
I Bienal. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
Muy bien. A mi me gustaría en esta presentación hacer una corta reflexión para destacar un 
poco el papel fundamental que el deporte ha tenido en el desarrollo de la televisión como 
gran medio de comunicación y ocio del siglo XX y viceversa. Es decir, también en el papel 
fundamental que la televisión ha tenido en el desarrollo del deporte como fenómeno social 
de nuestro siglo. Desde hace poco más de 50 años que el deporte y la televisión, creo yo, 
han avanzado conjuntamente hasta convertirse en lo que hoy en día son. El dia 17 de Mayo, 
deberíamos hacer un poco de reflexión histórica, el 17 de Mayo de 1939 en la ciudad de 
Nueva York, había sólo mil aparatos de televisión en casas particulares. Estábamos pues en 
la prehistoria de la televisión que habia nacido aquel mismo año en EE.UU.. Antes se habian 
hecho algunas cosas en Alemania. 
 
En aquella fecha, en aquel 17 de Mayo se produjo la primera transmisión en directo de un 
acontecimiento deportivo. Fué un partido de fútbol americano entre las universidades de 
Columbia i Princetown, y fué una cadena de Nueva York que tenía un nombre como se 
llevaba entonces, y aún ahora hay cadenas de televisión que tienen nombres un poco 
extraños, como es W2XBS. Así se llamaba la cadena de televisión. La transmisión se realizó 
con una sóla cámara que fué siguiendo de forma ininterrumpida el partido, sin solución de 
continuidad, digamos. Obviamente, aquella transmisión en estos 50 años, no tiene nada que 
ver con las más de 20 cámaras que una televisión modesta como televisión de Cataluña 
puede utilizar en un partido en directo, de un partido de fútbol desde el Camp Nou. De todas 
maneras hablamos del año 39, pero el gran avance técnico, o el gran paso adelante de la 
televisión, desde el punto de vista técnico y las televisiones deportivas, se produjo en el año 
1.963, es decir, no hace mucho, ya que cuando la CBS en otro partido de fútbol americano, 
entre los equipos de la marina y el ejército de tierra americanos, utilizaron por primera vez un 
sistema de repetición instantánea de las jugadas. 
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A partir de aquí sí que ya nos encontramos con una transmisión, desde el punto de vista 
formal y técnico bastante similar a las que se hacen ahora, aunque ahora están mucho mas 
desarrolladas. 
 
Una cosa que a mi me gusta explicar a veces, es que he conocido algunas de las personas 
que en aquel entonces trabajaban en la televisión americana, aquellos históricos de los años 
62 y 63, y me explicaba esta persona que se llama Jim Spens, que llegó a ser vicepresidente 
de ABC Sports, me explicaba que cuando se lo mira ahora... y como no se les habia ocurrido 
antes de hacer la repetición, de volver a repetir la jugada, porque ya hacia un par de años 
que técnicamente lo podían hacer, pero no se habian dado cuenta del enorme paso hacia 
adelante que significaba volver a repetir la jugada que acabábamos de ver hacia un 
momento. Él también me explicaba, porque yo creo que la televisión funcionaba mucho, o ha 
funcionado mucho durante estos años en base a la intuición y a los golpes que la gente 
hacia. Él me explicaba que una cosa tan simple como es ahora grabar los programas, es 
decir la misma señal que sale al aire, tenerla grabada, y que ahora es prácticamente una 
cosa obligatoria en cualquier transmisión, que el realizador grabe el programa, pues es algo 
que no se tuvo como una cosa clara que se tenia que hacer, hasta que un buen dia la 
cámara de programa grabó una agresión de un jugador a otro en un partido, no sé si de 
fútbol o de beisbol, resultando que ninguna de las cámaras que tenian asignadas un re-play, 
una repetición, lo habían grabado, y como ellos no grababan el programa, no grababan el 
directo, no pudieron repetirlo. A partir de entonces se inventó la normativa, clarísima ahora 
en todo el mundo, que todo se tiene que grabar, también la cámara que está grabando el 
programa. 
 
A partir del año 63, todas las televisiones de todo el mundo se lanzaron a una carrera para 
mejorar los aspectos técnicos de la transmisión: número de cámaras, número de replays, 
informática... esto ha hecho que normalmente las transmisiones deportivas hayan sido en 
muchas ocasiones la punta de lanza en el aprovechamiento de los avances tenológicos en 
cada cadena de televisión. Yo no quiero hablar de las otras, pero en mi cadena esto es muy 
cierto, con infinidad de ejemplos, pues televisión de Catalunya ha sido pionera en los 
deportes, dentro incluso de la propia cadena de televisión, con la utilización de minicámaras 
o de super-slow-motions. Siempre se ha empezado a utilizar primero en las televisiones 
deportivas y después en otros departamentos de la casa, como los informativos, que se han 
beneficiado de estos avances, que se traian desde las transmisiones deportivas. 
 
Por lo tanto, me parece que se puede hablar perfectamente de deportes como un motor de 
una parte del avance tecnológico en el mundo de la televisión. Por ejemplo con el cable, 
habrá un dia, no un dia, sino que se está produciendo ya en muchos lugares, en que el 
propio telespectador podrá hacer, si lo desea, de realizador y escoger la cámara que quiere 
ver en cada momento. Esto es una cosa que ahora parece de ciencia ficción, pero que no lo 
es en absoluto. Se está llevando a cabo ya en algunos lugares. 
 
Pero también la televisión ha influído notablemente. Esta sería a grandes rasgos la influencia 
que el deporte ha tenido en la televisión, pero también la televisión ha influído notablemente 
en el mundo del deporte y en su grado de desarrollo, y no me refiero únicamente a que 
muchos deportes han tenido que adaptar su reglamento para hacerlo más atractivo para la 
televisión y al espectador en definitiva. Este sería un aspecto mínimo comparado con otro 
aspecto que me da la impresión que es mucho más importante, y que es el aspecto 
económico. En este sentido no hay más que analizar un poco la historia de los Juegos 
Olímpicos para entender que seguramente no serían de ninguna manera como son ahora, si 
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no hubiese sido por la ingente aportación económica de la televisión. Por ejemplo, la primera 
vez que una televisión pagó derechos por unos Juegos Olímpicos fué en Roma en el año 60, 
es decir hace sólo 35 años y fué la cadena CBS de Estados Unidos quién pagó 394.000 
dólares. 
 
Por los Juegos de Barcelona del 92, la cadena NBC pagó 400 millones de dólares, o sea la 
diferencia es absolutamente abismal, y por los Juegos de Atlanta las televisiones de todo el 
mundo pagarán bastante más de 700 millones de dólares. Es obvio que si no existiera la 
televisión para pagar estos 700 millones, más de 80 mil millones de pesetas, los Juegos 
Olímpicos no serían lo que son, y no los conoceríamos tanto o de la manera que los 
conocemos ahora. Serian otra cosa, quizás mejor o peor, pero otra cosa diferente. 
 
Bien, esto es un poco, a grandes rasgos y muy brevemente, un poco para resaltar que tanto 
el deporte como la televisión en los últimos años han ido creciendo de la mano. 
 
Esto es lo que yo quería decir en la inauguración de esta Bienal. A continuación pasaremos 
a ver la primera de las proyecciones, Barcelona'92. 
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Día 09.11. 
La imagen en el mundo del deporte 
 
Moderador: Sr. Francesc Simó 
 
 
Mesa Redonda: Sr. Leopoldo Pomés 
 Sr. Javier Montemayor 
 Sr. Enrique Shore 
 Sr. Tatxo Benet 
 
 
 
MESA REDONDA- La imagen en el mundo del deporte. 
Moderador Sr. Francesc Simó, fotografo 
Sr. Leopoldo Pomés, realizador de Cine,  
Sr. Javier Montemayor, productor/realizador de TV,  
Sr. Enrique Shore, editor fotográfico, Agència Reuters-España,  
Sr. Tatxo Benet, Director de Deportes de TV3. 
 
 
Francesc Simó: 
 
Hola, buenas tardes. Bienvenidos a la I Bienal Internacional Audio-visual Deportiva. Bueno, 
hemos visto una película sobre los XXV Juegos Olímpicos de Barcelona. Iniciamos ahora 
una mesa redonda sobre el tema de la imagen en el deporte. Tenemos una representación 
de profesionales aquí que pueden abarcar toda una serie de diferentes vertientes de esta 
perspectiva de la imagen en el deporte. 
 
En estos momentos nadie pone en duda el valor o el impacto que tiene la imagen en la 
sociedad actual, pero lo que es más conflictivo, o lo que es más dificil, es quien define los 
conceptos, quien decide que es lo que se emite, qué planteamientos previos se utilizan en el 
momento de hacer una previsión de como se van a cubrir unos Juegos Olímpicos, o como se 
va a cubrir cualquier evento deportivo importante. 
 
Aquí tenemos en la mesa, una serie de personas, de profesionales, que abarcan todos los 
aspectos de la parte de cobertura de estos eventos deportivos, empezando por el Sr. 
Leopoldo Pomés, que hace muchos años que se dedica al mundo de la imagen. Empezó 
como fotógrafo. Ahora lleva una agencia de publicidad y hace muchísimos años que esta 
cubriendo estos temas y es el director, como habeis visto, de esta película. El St. Tatxo 
Benet, desde la perspectiva de gestión, es el responsable de deportes de TV 3. Dentro de lo 
que es una cadena de televisión, la gestión de como se emiten y qué programas se emiten. 
El Sr. Montemayor que es productor -realizador de televisión española, fué el realizador de la 
Ceremonia de los Juegos Olímpicos y del atletismo durante los Juegos Olímpicos, con 
muchísima experiencia en este tema. Y el Sr. Enrique Shore que es fotógrafo y en estos 
momentos editor fotográfico de la agencia Reuters, que estuvo presente tambien en los 
Juegos Olímpicos de Barcelona'92. Por lo que veis, se cubren todas las vertientes 
profesionales en cuanto a la imagen dentro del deporte. 
 

  60 



La mecánica un poco del funcionamiento de esta mesa redonda va a ser que cada persona 
va a hacer un planteamiento previo de 5 minutos más o menos desde su perspectiva, o 
desde su punto de vista, de esta dualidad entre imagen y deporte. 
 
Si acaso hacemos este primer turno de palabra. Empieza Enrique Shore y luego, cuando 
acabe esta presentación, haremos mesa redonda para que podais hacer todas las preguntas 
o interpelaciones que creais oportunas. Hacemos la mesa redonda en castellano, ya que hay 
una persona que el catalán le cuesta seguirlo. 
 
 
Enrique Shore: 
 
Mejor. Buenas Tardes. Yo lo que queria presentar era la perspectiva de una agencia 
internacional de noticias, que bàsicamente tiene que satisfacer las demandas de cientos de 
suscriptores de todo el mundo. Esto puede parecer obvio, pero en realidad la comprensión 
de los requerimientos que esto implica no siempre es tan evidente. 
 
Pensemos, para comenzar, que los Juegos Olímpicos constituyen el evento programado que 
más cobertura recibe en los medios de comunicación de todo el mundo. Esto, a su vez, crea 
una tremenda presión en los medios gráficos, por lo que necesitan rápidamente las fotos de 
las competiciones que son transmitidas en directo por televisión, y entonces las fotos tienen 
que llegar a tiempo para su publicación. Las diferencias horarias constituyen así tremendos 
desafios, o sea que en muchas ocasiones los segundos cuentan para llegar al cierre. 
Asimismo la competencia es feroz entre las tres grandes agencias, o sea, que cuando un 
medio esta cerrando su edición, la primera foto que llega es la que se publica. Esa es la 
realidad. Por supuesto, en los casos en que hay suficiente tiempo antes del cierre, lo que 
prima es la calidad y la variedad de la oferta. En todo caso durante el transcurso de los 
Juegos Olímpicos todos los medios publican secciones ampliadas dedicadas al deporte. 
Esto obliga a las agencias a aplicar grandes recursos técnicos y humanos para ofrecer un 
servicio competitivo. Evidentemente también es imprescindible establecer criterios de 
cobertura. Los recursos, por más importantes que sean, tienen un límite. La clave del éxito 
es aprovecharlos con la maxima eficiencia. Es decir, lograr las imágenes claves en los 
principales eventos y distribuirlos con la máxima rapidez y calidad. 
 
Esto supone definir prioridades y asignar recursos de acuerdo a esta decisión. El trabajo 
previo a los Juegos Olímicos cobra aquí vital importancia, ¿por qué? Aunque hay que 
mantener una dosis de flexibilidad para adaptarse a la cobertura mientras esta se va 
desarrollando, hay muchísimas decisiones que deben ser tomadas con gran anticipación. La 
planificación comienza en realidad un par de años antes del comienzo de los Juegos, y ya 
muchos meses antes de la celebración de los Juegos Olímpicos están definidas las 
características de los equipos de transmisión, que serán utilizadas, las redes de 
comunicación que se establecerán desde cada sede, el número de fotógrafos, editores y 
demás personal que se asignará a cada deporte. Las empresas asignan un presupuesto 
para estas coberturas. Es necesario racionalizar el esfuerzo para sacarle el máximo 
provecho al dinero disponible. Generalmente hay un coordinador in situ desde seis meses 
antes del comienzo de los Juegos, y él se ocupa de todos los detalles logísticos planificando 
y haciendo lo necesario para conseguir todos los requerimientos para la cobertura. Esto no 
es trivial. Cuando pensamos en el desplazamiento de alrededor de un centenar de 
profesionales, esto en el caso concreto de Barcelona, que provienen de muy diversas 
oficinas de todo el mundo, que tienen que ser acreditados, alimentados, alojados, 
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transportados, etc., durante una semana, y creo disponer de una infraestructura logística y 
de comunicaciones muy compleja para llevar a cabo su trabajo. Evidentemente, aunque la 
estructura básica de la cobertura esté definida de antemano, hay muchos cambios que se 
van haciendo sobre la marcha, adaptándose las demandas a las necesidades de la historia, 
de los suscriptores y la dinámica del producto que se va generando. Por poner un ejemplo, 
en los Juegos Olímpicos de Barcelona, nosotros habíamos previsto inicialmente enviar 
alrededor de 100 fotografías diarias y habíamos estimado que un 50% de estas iban a 
provenir del Pool Olímpico Internacional, al que habiamos contribuido con 10 personas. La 
realidad fué que enviamos entre 150 y 175 fotografías diarias y sólo el 25% del total venian 
del IOPP. Esto se debió en parte a que tuvimos acceso a posiciones muy bien planeadas 
que produjeron imágenes excelentes, y aquí hubo un gran mérito del trabajo realizado por el 
coordinador, en este caso el Sr. Francesc Simó, pero que incluso fué la primera vez en la 
historia de los Juegos Olímpicos que las agencias tuvieron un pase propio, independiente, 
para el interior del campo de atletismo, y posiciones privilegiadas, reservadas para múltiples 
deportes como baloncesto, natación, etc.. 
 
En cuanto a la cobertura gráfica de cada deporte, lo primero que hicimos fue decidir lo que 
íbamos a cubrir más intensamente, por ejemplo, el atletismo y la natación. Entonces 
asignamos recursos y luego establecimos prioridades para cubrir los demás deportes, 
teniendo en cuenta experiencias previas. Así definimos un orden de importancia decreciente 
y fuimos asignando personal de acuerdo a esto, hasta agotar nuestros recursos y decidir que 
algunas cosas simplemente no las íbamos a cubrir rutinariamente, como fue el caso de los 
deportes de exhibición, como hockey sobre hierba, pelota, taekwondo, en que salvo en 
alguna excepción, simplemente confiamos en la producción del IOPP y recogimos alguna 
foto de él. Hubo un editor que estuvo a cargo de asignar los fotógrafos para cada evento en 
el calendario de los Juegos, y esta planificación básicamente se mantuvo, aunque fue 
modificada bajo la marcha de acuerdo a los requerimientos cambiantes y el rendimiento de 
la gente. Esto lo quiero destacar, porque a diferencia de otras agencias que montaron 
estructuras de cobertura y edición separadas por regiones, Reuters mantuvo un control 
centralizado de toda su operación y eso creo que fue la clave de éxito en Barcelona, junto 
con una solución técnica muy eficiente para la tecnología que existía en ese momento, que 
permitió una distribución muy fluída de las fotografías con la red internacional. Esto es un 
poco lo que habia preparado como background: lo que son la planificación y los problemas. 
Luego hablaremos de los detalles. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Buenas tardes a todos. En primer lugar, quisiera agradecer a este Comité Organizador el 
que haya sido invitado a estas jornadas, en nombre de Televisión Española y en el mío 
propio. 
 
Por partida doble, ya que me siento con una terrible responsabilidad al ser un poco el único 
representante como profesional de televisón en estas jornadas, de aquellos casi 5.000 
profesionales que trabajamos en el campo de la televisión durante los Juegos Olímpicos de 
Barcelona'92, para la producción de la señal internacional de los Juegos. 
 
Todavia me emociono después de haber visto la película dirigida por el Sr. Pomés, con todas 
aquellas imágenes que son tan familiares para todos, para todos los que estamos aquí, pero 
en concreto, también todavía me emociono con aquellas imágenes de las que fui 
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prácticamente testigo, protagonista y un poco el interface o le intercomunicador entre el 
atleta y el espectador. Eso realmente ya emociona a cualquier profesional de los medios y 
creo que la pelicula de Pomés refleja bastante  esa sensación, entre otras cosas, porque 
también me congratula haber visto una película que se ha basado en un 90% o casi, en las 
imágenes producidas por la radio y televisión olímpica. 
 
En este caso también quiero mencionar a un compañero aquí presente en el auditorio, Pedro 
Rozas, que fue el director de producción de la Radio y Televisión Olímpica y que fué mi jefe 
immediato en la producción de la señal de los Juegos. 
 
Después de este capitulo casi de agradecimientos, también bajo la perspectiva de que mi 
experiencia olímpica comenzó en Los Angeles 84 y que he tenido el honor durante esos 
años de prolongar mi presencia en los Juegos Olímpicos, tanto de invierno como de verano, 
Barcelona ocupa un lugar muy especial para todos, y en especial para mí. 
 
En concreto, también he escuchado durante todas estas ponencias, durante esta mañana y 
esta tarde, el concepto televisión por todas partes, con lo cual realmente me queda muy 
poco que decir, porque se han dicho tantas cosas sobre el mundo de la televisión, las 
parrillas de programación, etc., que me gustaria basar un poquito esta breve exposición en lo 
que representa el mundo de la imagen y del deporte en el mundo de la televisión. 
 
Esta mañana el Profesor Moragas hacía una referencia que creo que es muy importante con 
respecto al valor que crea y al valor que tiene la audiencia con respecto a la visión que debe 
tener un realizador o un productor de televisión a la hora de efectuar una cobertura. 
 
Para mi la audiencia es muy variable y tiene un perfil en el cual hay hombres, mujeres, niños, 
ancianos, gente de todas las edades, gente que son deportistas, o simplemente no lo son, 
aficionados, profesionales del deporte, etc.. Nuestra misión en concreto, trata de efectuar la 
mejor cobertura posible de un evento deportivo para que todas estas personas tengan en 
sus hogares el fiel reflejo de lo que está ocurriendo en la pista, y por otra parte una cosa muy 
importante que tenemos que tener en cuenta los realizadores de televisión a la hora de 
efectuar una producción para televisión es, el mantener y guardar el máximo respecto por lo 
que esta ocurriendo en la pista y respetar al máximo al protagonista de la acción, que es el 
propio atleta. 
 
Para ello debemos utilizar una narrativa clara, contundente, sin olvidar ese aspecto 
importante que es lograr el pincel espectacular de la estética de la imagen. Pero tambien un 
objetivo muy importante de nuestro trabajo, es intentar captar, con los medios técnicos de 
que diponemos, todos aquellos puntos de vista que dificilmente podrian ser apreciados si 
estuvieramos físicamente en el propio terrreno de juego o escenario de la competición. Yo 
creo que, trasladar a través de la captación de imágenes y sonidos todas esas sensaciones 
que sólo el mundo del deporte puede ofrecer, es uno de nuestros mayores objetivos y uno 
de nuestros mayores retos. 
 
¿Cómo poder conseguirlo? Bueno, pues en la televisión de nuestros dias contamos con una 
serie de ventajas, incluso con respecto a otros medios, como prensa, radio y fotografía, que 
nos permiten captar con rapidez y con instantaneidad imágenes en movimiento y ofrecerlas 
al espectador en directo. 
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Esta narración de un acontecimiento nos permite situar un número de cámaras en un 
escenario con sus multiples objetivos: uno seria de número de micrófonos, sofisticados 
micrófonos de toda índole que nos van a permitir captar cualquier tipo de sonido y de 
ambiente que se pueda reflejar en la pista, pero por supuesto, también se ha comentado 
esta mañana, que físicamente en el lugar del acontecimiento se viven otras sensaciones que 
son imposibles de transmitir a través de la pantalla, pero yo creo que estoy en disposición de 
poder decir que, prácticamente quitando el sentido del olfato y del tacto, podemos ofrecerlo 
casi todo. 
 
Por lo tanto tenemos, yo pienso, y estoy de acuerdo con el Sr. Moragas de esta mañana, 
que prácticamente en estos momentos, podemos considerar que a veces es mucho más... 
no importante, pero es muchísimo más comodo y más informativo el poder ver, desde 
nuestras casas un espectáculo deportivo por televisión, que no en el propio estadio. 
 
Y eso que contamos todavia con algunos inconvenientes tecnológicos. En estos momentos 
todavía trabajamos en una relación de aspecto cuatro tercios, es decir, todavía no se han 
desarrollado suficientemente los aspectos panorámicos de la transmisión de imágenes de 
televisión en 16 novenos, pal plus, alta definición, etc., pero me imagino que mañana, 
hablando de tecnología, podremos ahondar más sobre este tema. 
 
Pero a todas estas ventajas también hay que añadir muchos inconvenientes y se ha hablado 
esta mañana de la televisión, cuando llega un acontecimiento va como el caballo de Atila, 
¿por qué? porque aterrizamos con camiones de unidades móviles de realización, unidades 
móviles de enlaces, unidades móviles de sonido, dentro y fuera del estadio colocamos 
plataformas, helicópteros, travellings, vehículos en movimiento, plataforma de recepción de 
cámaras inalámbricas, etc.. Es decir, aterrizamos un ejército de 100, 200 personas, o en el 
caso concreto de la RTO durante los Juegos Olímpicos en el Estadio, que fué la instalación 
más gigantesca en cuanto a cobertura de televisión, que éramos cerca de 300 personas, 
más luego todos los broadcasters o profesionales de otras televisiones. Es decir, como se ha 
dicho esta mañana, que llegamos a estar en la ceremonia de inauguración de los Juegos 
más de 110 cámaras, solamente cámaras. Imagínense ustedes la cantidad de kilómetros de 
cable, micros, personal, comentaristas, etc.. 
 
Esto nos lleva a pelearnos mutuamente entre los medios y a tener muchísimos problemas, 
que espero que en lo sucesivo se puedan intentar arreglar. Hemos tenido muchos problemas 
siempre, sobre todo en el Estadio Olímpico durante los Juegos, ya que por ejemplo, la 
construcción del propio Estadio en 1.989 que yo fui el realizador de la Copa del Mundo, en la 
que se detectaron todos los fallos, pues por ejemplo tengo que decir aquí, que no habia 
posición de cámara para la línea de llegada de la pista de atletismo, es decir, no habia 
posición construida, con lo cual después tuvimos que construir una góndola, una especie de 
terraza soportada sobre el primer anfiteatro, para que pudieran tener cabida cerca de 50 
cámaras, que eran las indispensables para hacer la cobertura de los Juegos. 
 
Por lo tanto creo que dejo este tema aquí. Lo dejo en puntos suspensivos para el debate, por 
si nos tenemos que pegar entre fotógrafos, medios de prensa, etc, etc.. 
 
Pero lo que si debemos de tener en cuenta, que desde mi punto de vista, y tratándose del 
mundo de la imagen y la televisión, es primero situar al espectador en la mejor butaca del 
estadio, y para ello considero que a mayor número de camaras, mayor riqueza de 
información y mayor riqueza de imáges y de ello se beneficia el deporte, el deportista y el 
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espectador. El único problema es saber utilizar todos esos medios con racionalidad y no 
emborracharnos y volver loco al espectador. Ese es el único gran reto que tenemos los 
realizadores y los profesionales de televisión, habida cuenta de que muchas veces nosotros 
mismos criticamos con que poca frialdad utilizamos las repeticiones. Nos ponemos a dar 
repeticiones y repeticiones, mira el plano corto, no se que y de repente, te has enterado de 
que el gol ya lo han metido. Es decir, ese es un problema que hemos sufrido todos, o lo 
seguimos sufriendo, porque cuando te metes en una unidad móvil con cerca de 100 
monitores, y empiezas a ver imágenes, posiciones de cámara que han determinado, ópticas 
y no se que y tal, de repente estás realizando para tí, y no para el espectador. 
 
Con lo cual ése es un punto muy importante, que creo que seria un punto de debate para 
que empecemos a hablar del mundo de la imagen en televisión, el tratamiento filosófico de la 
propia imagen y la adecuación de los medios técnicos que están en manos de un señor, que 
nada más y nada menos, decide como un director de orquesta, el plano que tienen que ver 
miles de millones de personas en todo el mundo. Gracias. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
A mi me ha tocado un poco hablar del apartado de la gestión. Lo que me gustaria, quizás 
luego más en el debate... lo que sí queria subrayar un poco, es la diferencia que existe. 
Muchas veces hablamos del mundo del deporte y lo presentamos todo como el deporte en 
sí, un poco con el, teniendo... me perdonareis, pero tendré bastantes dificultades al 
expresarme en castellano. Os lo advierto así, claramente. Me quedaré atascado y tendré que 
traducir en algún momento, porque no estoy tan acostumbrado como con el catalán. 
 
Hablamos del mundo del deporte y tenemos un poco la idea fija de los Juegos Olímpicos, y 
lo hablamos todo como un igual. Esto no es cierto, porque la televisión es un medio de 
comunicación que lo que vende son programas, programas que se emiten a determinadas 
horas, y según que deportes pueden emitirse a unas horas determinadas y según cuales, a 
otras. En este sentido, hay que hacer una enorme diferencia, un barranco immenso, entre lo 
que es el fútbol, y me estoy refiriendo a lo que es aquí en España, entre lo que es el fútbol y 
lo que son los demás deportes, dejando siempre fuera, en este sentido, a los Juegos 
Olímpicos. El fútbol es el único deporte en este momento en España que puede ir en el 
prime-time de una televisión, en ese prime-time desde las 9 ó las 8,30 de la noche, hasta las 
11 de la noche. De hecho, si ahora repasamos las cadenas generalistas que hay en España, 
digamos Tele 5, Antena 3, TV1 y en Catalunya TV3, en otros sitios será otra televisión 
autonómica, los únicos deportes que estas cadenas transmiten en horarios en que la gente 
esta mirando el televisor, no en horarios testimoniales, es el fútbol. Por tanto, no hay que 
caer muchas veces en el tópico este que se cae, de que el deporte atrae a la audiencia y 
una cadena que quiere... no, ojo, una cosa es el deporte y otra cosa es un espectáculo 
televisivo que se llama fútbol y donde, pues, la gente lo esta viendo. 
 
Y digo que un mundo aparte son los Juegos Olímpicos, porque son sólo 15 dias cada 4 
años, pero aun así, si a una cadena de televisión, aqui en España, seguramente se le da a 
escoger entre tener los derechos del Capeonato del Mundo de Fútbol y los derechos de los 
Juegos Olímpicos, pues seguramente escogerá el Campeonato del Mundo de Fútbol, y 
además no sólo aqui en España, sino seguramente en todo el mundo. De hecho, hablaba yo 
antes de la película, de los precios de los Juegos Olímpicos. Decía que para Atlanta, lo que 
se va a pagar en derechos de televisión, va a sobrepasar en bastante los 700 millones de 
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dólares, pero es que ya hay ofertas para los próximos Mundiales de Fútbol de más de 1.200 
millones de dólares, con lo cual, el interés que pueda tener el fútbol, supera en mucho, 
digamos, la visión poética, o esta otra visión de que el mundo del deporte... bueno, yo creo 
que para la televisión, el deporte no es más que un programa de televisión, un producto que 
se pone a la venta en una pantalla, y como tal debe tratarse. Por eso un poco queria dejar 
esto aqui y romper un poco el molde. Yo no he estado esta mañana con Miguel de Moragas, 
pero a Miguel de Moragas, cuando habla de este tema, le intento yo meter en las 
conferencias a las que me invita, discutir con él, decirle: ojo, no hablemos del mundo del 
deporte en concreto, en general, porque no existe este concepto del deporte, existe porque 
lo hemos hecho nosotros, porque si mañana decidimos que el fútbol no es un deporte, que 
es otra cosa, pues será otra cosa. Y esto intentemos separarlo, porque la televisión es así. 
Luego ya en todo caso discutiremos de más temas de este aspecto de la gestión. 
 
 
Leopoldo Pomés: 
 
Bueno, agradecidísimo porque me habeis invitado y agradecidisimo también de que 
hayamos podido ver la película. En realidad, yo quizás entre el grupo de los que me han 
precedido, que son muy conocedores del medio del cual se esta hablando, que es el de la 
televisión, pues quizá soy el que menos puedo aportar, porque en realidad para mi, que 
hemos hecho esta película que acabais de ver, en realidad ha sido una tarea bastante fácil, 
porque hemos contado con un material producido por unos profesionales del medio 
televisivo extraordinario y como muy bien ha dicho antes el realizador de televisión, nosotros 
prácticamente hemos realizado esta película en un 10%. 
 
El material del cual dispusimos, que es lo que quisiera y que me parece que tendría bastante 
que ver con lo que se ha dicho, fué un material extraordinario en cuanto a cantidad, en 
cuanto a calidad. Era un material hecho con medios realmente extraordinarios, pero sobre 
todo, lo que me parece que es muy interesante remarcar, habia una vibración por parte de 
todos los profesionales que actuaron en este trabajo, que nosotros lo hemos podido 
comprobar, porque hemos visto, yo creo que miles de horas de película, de película grabada, 
y habia, yo creo en este caso, no sé si cuando se transmite, o cuando se hace un 
campeonato de fútbol, que Tatxo Benet ha dicho que alcanzaba un cifra de compra muy 
superior a la de los Juegos Olímpicos, pero yo quisiera remarcar, por lo que yo he podido 
ver, que he sido un testigo privilegiado de todo el material que se grabó, me parece que hay 
ocasiones en las cuales el profesional aporta algo más que la necesidad profesional simple 
de transmitir la noticia, o por lo menos, lo emprende de tal forma, con tal entusiasmo, con tal 
dedicación, que aquello llega a tener una vibración que se transmite realmente, porque esto 
lo he podido comprobar. Habia casi siempre un realizador que cuando dispone de un 
material, está suspirando por unas grandes imágenes. Muchas veces, cuando te planteas un 
guión, cuando piensas en cómo vas a realizar unas determinadas escenas, estás muchas 
veces pensando en unas imágenes que pueden ser ideales. Pues en el caso este, y lo digo 
con toda sinceridad, yo me encontré con un material extraordinario en todos los deportes, en 
todas la situaciones que se producian en estos deportes. Este material estaba hecho 
evidentemente con medios técnicos importantísimos. Nosotros incluso hicimos en esta 
película que habeis visto, hicimos un pequeño homenaje a los medios que se emplearon en 
nuestros Juegos Olímpicos, pero aparte de los medios, de la infraestrucra que se utilizó, del 
haber podido prepararse unos meses antes para acceder a todos los sitios, yo creo que 
había una entrega, había un interés, una especie de apasionamiento por parte de toda la 
gente que se metió en este trabajo, que dieron un resultado, finalmente extraordinario, que 
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ha permitido... no sé si nosotros lo hemos seleccionado bien. Yo creo que lo hemos hecho 
pensando en que era lo mejor. Habia imágenes, de aquellas  imágenes, que como he dicho 
antes, sueñas siempre con encontrar. Hay un tipo de abrazos, un tipo de expresiones, de 
primerísimos planos una persona que en un momento determinado hace un pequeño gesto, 
que es el momento en que va a brotar una lágrima, hay unos detalles que son mucho más 
que la información objetiva que a veces se intenta dar. Todo esto, donde el olimpismo es la 
madre de todo, y yo creo que en el deporte en sí es muy problemática la manera en que se 
está vendiendo el mundo del deporte. Pero sí creo que esta especie de cosa que se ha 
creado, esta imagen e ilusión que ha creado el olimpismo, me parece que sí que es un 
generador de que la gente actue, trabaje, produzca imágenes de gran calidad. Y me parece 
que lo mejor es que empecemos el debate. No sé si he explicado un poco lo que es. 
 
 
Preguntas: 
 
 
Soy Pedro Rozas, realizador y productor. Fui de alguna manera el resposable de la imagen 
de los Juegos. Te agradezco mucho, en representación de todos los compañeros de RTO 
todo lo que... y quiero decir que desde el primer momento en que RTO se formó, una de las 
características que se implantó a todos los realizadores, fuimos unos 40 ó 40 y tantos 
realizadores multilingües, venian de Cuba, NBC, todos los países de Europa. Fué una 
operación de coordinación un poco difícil en el sentido de integrar no solo el idioma, sino 
numerosas culturas a la RTO. Es decir, la imagen de los Juegos Olímpicos, y desde el 
primer momento se habló con todos ellos de lograr una imagen diferente de la olimpiada, 
¿qué quiero decir con esto? es decir, los 100 metros, cualquier partido de baloncesto hay un 
plano que sigue el juego, pero en paradas finales de carrera, preparativos, lo que se 
transmitió por los realizadores, compañeros realizadores, es ver la cara, los gestos, ver 
aquello que no se puede ver sentado en el estadio, que es lo que decia en este caso Javier. 
Creo que con eso es, simplemente fué uno de los puntos principales en la realización de los 
Juegos Olímpicos y con tus imágenes, la colección que has hecho de lo que hemos hecho 
nosotros, creo que se consigue. Gracias. 
 
 
Sr. Pomés, felicidades por la película realizada. Yo le queria preguntar, es mucho más que 
usted ha hecho de tijera que de otra cosa. Ha tenido que rechazar muchas y muchas cosas 
bonitas. Quisiera preguntarle si como ésta, con buena parte del material de rechazo, del 
material que ha tenido que dejar fuera, ¿se podrían hacer otras crónicas, o otras versiones 
del mismo nivel? Esto por un lado, y por otro lado, me gustaría preguntarle al Sr. 
Montemayor, él que en cierta manera era protagonista, también ha vivido lo que era el 
material original, ¿qué es lo que nota como realizador que no pudo hacer y que en cambio 
aparece en la película? Hacer la comparación de lo que se vive en el directo con lo que es la 
tranquilidad de lo que se puede permitir hacer en un trabajo posterior. 
 
 
Leopoldo Pomés: 
 
Muchas gracias por el comentario favorable. Posiblemente se podrían hacer otras películas, 
lo que se tendría que hacer es otro planteamiento. Para mí sería muy difícil volver a hacer 
esta película por ejemplo, como realizador, como aglutinador de toda una serie de imágenes 
y darle un sentido, porque la película tiene un hilo conductor, que son estos jóvenes que en 
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su momento fueron los que pidieron los Juegos, que empiezan en la película expresando 
aquella ilusión de Barcelona para conseguirlo. Jóvenes vestidos de blanco que, después de 
pasar unos años, son los mismos que ahora está corriendo, y son un poco el hilo conductor, 
con estas bicicletas. Una cosa que en Barcelona se ha producido. En Barcelona se ha 
producido el volver a ir en bibicleta, que es un poco simbólicamente la expresión del cambio 
de la ciudad gracias a los Juegos. Ahora bien, con las imágenes que no hemos empleado, 
hacer otra película, tendría que ser otra película con un planteamiento diferente porque 
siempre escoges, o al menos lo intentas, las mejores que crees que encuentras y también 
tienes un cierto límite en el tiempo, quiero decir, no pasar de 50 minutos. A mi me parece 
que las que están son las que tienen que estar. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
De las 3.000 horas de producción grabadas por la Radio Televisión Olímpica, este Pool de 
todas las televisiones, como también anunciaba Pedro, cayera en manos de cada uno de 
nosotros, cada uno haria una película completamente distinta. Con esto no quiero decir que 
la del Sr. Pomés no sea la más adecuada, desde el punto de vista de un señor, que como 
tantos otros fuimos protagonistas, partícipes de esa producción. Yo creo que tanto Leopoldo 
Pomés, como cualquier otro director, relizador o guionista que se plantease hacer un 
resumen como película olímpica, yo te hablo como realizador, no solamente de directo. Tú y 
yo hemos trabajado juntos, haciendo reportajes, etc., etc.. Es muy difícil hacer también este 
tipo de trabajo, es muy difícil porque cuando tú te encuentras con tantísimo material... es 
decir, es como cuando tienes la enciclopedia ilustrada de 24 tomos y quieres hacer 25 folios, 
o sea, imagínate tú lo que es eso. Bueno, pues primero me imagino poniéndome en la piel 
del Sr. Pomés. Primero, el trabajo de visionado, clasificación por temas, por secciones, 
alegrías, perdedores, medallas, nosequé, patatín. Primero, aglutinar todo eso, meterte en lo 
que fueron los Juegos desde el punto de vista informativo, porque aquí también está 
planteado desde el punto de vista del éxito español, porque entre cosas veo que está 
patrocinado por el COE. 
 
De forma que el Sr. Bud Crespan seguro que con ese mismo material haria una película 
completamente distinta, entre otras cosas porque las barras y estrellas saldrían más que el 
rojo y gualda. Entonces, cada uno de nosotros haríamos una película distinta, pero la labor 
de cualquier profesional de los medios, tanto de cine como de televisión... hacer un resumen 
de 3.000 horas de producción es una labor impresionante. La diferencia de lo que tú ves en 
un sumario, o en unos headlines, o en una película, resumen como ésta y la vivencia que tú 
tienes del directo son cosas completamente distintas. Es decir, yo me imagino que si tuviera 
que montar ahora las ceremonias de inauguración y clausura, de las que fui uno de los 
realizadores con la diferencia de cuando tenia 22 cámaras en un control y tenia que hacer la 
lectura del directo, si en esos momentos hubiera tenido 22 vídeos para grabar las 22 
cámaras y luego sentarme un año después a hacer la ceremonia, seguramente me hubiera 
salido bastante peor. Por una sencilla razón, sí, porque habria hecho un video-clip, no habria 
transmitido la realidad, los actores estaban ahí, en directo, el escenario estaba ahí, en 
directo, la emoción estaba ahí, en directo y seguro que si a un cámara esa ceremonia de 
inaguración hubiera sido un espectáculo grabado para una película, el señor que llevaba el 
stericam durante las tres horas, me habria hecho parar el rodaje cuarenta veces porque se 
cansaba. El señor que llevaba el stericam durante la ceremonia de inauguración, no 
solamente no le pesaba el stericam, sino que era capaz de ganar los 100 metros stericam. 
Es decir, que volaba. Eso es una cosa que es lo que decia Pomés, que todos los que 
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estuvimos allí vibrábamos. Yo me quedé afónico, pues como se quedó afónico otro 
realizador, o como se quedó Pedro, pues calvo de tirarse de los pelos porque, lógicamente, 
era el responsable como productor ejecutivo de todo eso. Entonces claro, normalmente eso 
no se puede transmitir a la hora de hacer un video-clip. El directo es el directo, y por otra 
parte la lectura del directo no tiene nada que ver cuando tu haces una película, porque tú 
tienes que decidir la diferencia entre hacer cine y hacer televisión en directo multicámara. Es 
que tienes 22, 25 30 15, 10 puntos de vistas distintos pero simultáneos a la vez, y tú tienes 
que elegir uno en el tiempo y además tomar la decisión en fracciones de segundo antes es 
decir si tienes la cámara número 16, y le tienes que decir: plano corto de la niña que va en 
proa que va a tocar con la caracola. Se lo tienes que decir minutos antes. Eso lleva una labor 
de preparación previa, pero cuando tú le vas a decir al mezclador: vamos a pinchar la 16, 
plano corto nosequé, ese cámara ya tiene el plano cogido porque está tan, tan metido en el 
directo, está tan metido en la dinámica de lo que se está transmitiendo, que practicamente si 
tú haces una planificación con escalera musical, como cuando hicimos la ceremonia de 
inaguración, lleva cantando dos cortos, nosequé, salida del barco, nosequé, la fura... resulta 
que yo casi estaba dirigiendo mirando una partitura, más que mirando monitores porque 
lógicamente era un engranaje tan bestial, estábamos todos tan contaminados del ambiente, 
que hubiera sido imposible poder hacer eso si hubiera sido una grabación de un programa 
de televisión. 
 
Existe la diferencia de lo que es la lectura del directo, de lo que es la lectura de un programa 
grabado, y por supuesto y en lo que sí tiene razón Pedro, la filosofia. Es decir, esto no se 
improvisó. Estuvimos trabajando durante unos 4 años, otros 2, pero estuvimos trabajando 
mucho tiempo antes. 
 
Conseguir las imágenes, es decir, los Juegos Olímpicos de Barcelona para mi han sido los 
Juegos de la frontera de barrer. Todas las fronteras, en cuanto a la narración de imágenes, 
primero por los medios, porque fue una gran producción, evidentemente. Cuando nos 
planteábamos hacer una transmisión en los Juegos Olímpicos, ya sea de atletismo, ya sea... 
46 cámaras, el travelling con la USCAM volando por la marquesina, helicópteros, mini-
cámaras, áamaras de radio-enlace. Solamente algo, que por ejemplo nunca se ha hablado, 
que es la imagen auditiva. Las carreras de pista del atletismo, pues yo tenía 21 cámaras. No 
se utilizaban las 21 a la vez porque por cada carrera utilizabas un número de camaras 
determinado, precisamente para no interferir tráfico de tiros de cámara de una carrera a la 
otra. No tiene nada que ver la realización de un 5.000 que de un 100 o un 110 metros vallas. 
Utilizas un número de cámaras determinadas. Entonces en una carrera a lo mejor estás 
utilizando una secuencia de 8 ó 9 cámaras en directo y otras 5 ó 6 en vídeos que ni las tocas 
en el directo, que están grabando y punto. 
 
Pero por ejemplo, las carreras de atletismo de los Juegos Olímpicos, el sonido de la pista 
machacado por los cometaristas de televisión, normalmente habia 125 micrófonos, 
minimicrófonos de sonido. Habia unos señores de sonido con unas enormes mesas de 
sonido, con unos planos única y exclusivamente viendo en plano general la pista por donde 
iban los corredores, iban tres tios subiendo y bajando "faders", para que ese sonido se 
pudiera transmitir. Es decir, eso, si te planteas hacer una producción, Leopoldo Pomés como 
productor también me imagino, como metido también en las producciones audiovisuales, 
cuando te planteas hacer esto necesitarías miles de millones, como una costosa operación, 
es decir, eso también hay que tenerlo en cuenta. Gracias. 
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Jean Pierre Bousquet: 
 
Me parece que están tocando un aspecto muy importante, la calidad de resultados que está 
directamente ligado al interés de los profesionales en hacer una buena cobertura, como se 
calentaron, y esto creo que es un punto esencial que merece un poco de reflexión, sobre 
todo a nivel organizativo. 
 
La calidad profesional de la gente que llega a cubrir Juegos Olímpicos no se discute, no es 
un lugar para principiantes. Se llega a cubrir para los Juegos Olímpicos lo mejor que existe 
en el mundo en periodismo deportivo, sean fotógrafos, sean camarógrafos, llegan del mundo 
entero, son especialistas, conocen los deportes más especiales de sus lugares. Es decir, 
que la parte técnica la tienen. Ahora, se calientan por lo que están cubriendo o no se 
calientan. Y toda la diferencia a nivel de resultado está en gran parte en esto, y no se hace 
por milagro, no hay generación espontánea. Creo que lo que funcionó de maravilla en 
Barcelona, pese a problemas, siempre hay problemas, hay roces, porque hay muchos 
intereses, hay mucha presión, pero hubo una preparación muy importante. Montemayor 
habló del tiempo que se pasó, yo no sé, con Francesc, cuantas veces fuimos a recorrer 
todos los estadios para mirar, lugar por lugar, donde habria que ubicar a los fotógrafos, pero 
hemos pasado mucho tiempo, hemos hablado de las dificultades que tendríamos con las 
cámaras de televisión que estarían delante de nosotros, bueno, quizás espero que en otros 
Juegos haya un diálogo directo entre televisión y fotográfos, porque estoy seguro de que si 
hablamos directamente unos con otros los problemas serán más fáciles de resolver. Pero 
todo este trabajo previo hizo que el profesional al llegar, se encontró en buenas condiciones, 
y condiciones entusiasmantes, además de todo el entorno, el papel que jugaron los 
voluntarios, el entusiasmo que tenian, a veces un poco demasiado y poco profesionalismo, 
pero lo hacian con tanta gentileza que nadie podia gritar. Y todo esto, todo este entorno, creo 
que es muy importante no olvidarlo e incluso tomando lecciones de lo que se hizo en 
Barcelona, tratar de ir más allá, porque todo este trabajo previo para servir, lo que importa es 
el resultado, lo que le va a llegar al espectador, lo que le va a llegar al público, porque 
estamos para servir al público. Todo esto es sumamente importante: el trabajo de 
preparación. 
 
 
Francesc Simó: 
 
Se podria plantear a partir de esta pregunta si hay confrontación entre medios distintos, 
fotografía, televisión y cine, que son los tres elementos que se dieron durante los Juegos 
Olímpicos o durante cualquier evento. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Yo creo que vamos, no es que se deba plantear, es que es un hecho real de todos los dias, 
de los que estamos haciendo televisión todos los dias y no solamente por eso y por los 
periodistas y con nuestros directivos de cadena y nos peleamos continuamente, quiero decir: 
"quiero una unidad de 10 cámaras" ah, pues no. Pues un con 8, porque sino pago horas. 
 
Continuamente hay peleas. Es decir, en los Juegos Olímpicos, y no solamente en estos, y en 
los de Atlanta también estoy metido. Voy a ser en teoria realizador de ciclismo en ruta, y 
también existen los mismos problemas. 
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¿Qué ocurre cuando nos reuniomos periodistas, o representantes de medios gráficos, 
prensa, radio y televisión y nos juntamos todos haciendo una localización, un survey en un 
estadio, o en un terreno de juego a repartirnos el espacio? Bueno, pues ocurre lo que tú bien 
sabes Francesc. Tú y yo hemos estado en unos cuantos. Ocurre que en principio el Comité 
Organizador hace una especie, o dimensiona a priori una serie de repartos de espacio para 
todo el mundo. Luego llegamos nosotros y normalmente nos quedamos con todo, pero por 
un problema única y exclusivamente de que, entre otras cosas, somos los únicos que 
pagamos, que también es otra razón de peso. Es decir, las televisiones somos las únicas 
que pagamos por estar en un evento, cosa que no ocurre con la radio, creo que poco con las 
agencias de noticias y los fotógrafos no me atrevo a decirlo, pero me parece que tampoco. 
 
Eso no significa que tengamos que matrimoniarnos, o por lo menos, ligar un poco entre 
nosotros para estar de acuerdo en que todos tenemos que trabajar y por supuesto, lo que 
está claro, es que todos nos debemos a alguien que es el espectador, el oyente, el lector, o 
simplemente el coleccionista, o el historiador, o el señor que lee revistas y colecciona 
fotografias, yo entre ellos. 
 
Lo único que ocurre es que por ejemplo, entre fotógrafos y televisión yo creo que hay... al 
final, aunque nosotros podamos discutir luego, van a ser los propios fotógrafos y los propios 
cámaras de televisión, que cuando estan juntos en la misma plataforma son los que llegan a 
acuerdos porque son realmente los que se van a tener que pelear. 
 
Pues luego yo estoy metido en una unidad móvil y no me entero, a no ser que vea que la 
cámara empieza a temblar y entonces el cámara se queja y yo voy al productor, y el 
productor arma la bronca y esas cosas. Pero sí, yo creo que deberíamos entendernos unos 
a otros. La diferencia que existe es que un fotógrafo llega con su máquina, es una especie 
de isla en el desierto, llega con su cámara de fotos, con su seiscientos, con sus negativos en 
el bolsillo se puede meter, y lo que hace es parar la realidad, evidentemente, como tú muy 
bien has dicho esta mañana, y puede tirar 18 ó 20 ó 1.000 fotos en un segundo, unas con 
foco, otras sin foco, otras quedan maravillosas, pero puede elegir. Nosotros en directo no 
podemos elegir. O está bien el plano o no está bien el plano. Eso está muy claro, y si no está 
bien, dejas de informar, como por otra parte, nosotros tampoco, por muchos avances 
tecnológicos que haya, cualquier cámara de televisión es muy aparatosa, unos trípodes, 
unas ópticas, unos teleobjetivos que son enormes, que todos los conocemos, con lo cual 
necesitamos un área de trabajo, pero ya no es un problema de capricho. Necesitamos un 
área de trabajo, que está estipulada standard, cámara, hard cámara o cámara grande con 
teleobjetivo, son 2 x 2 y punto. O sea que una cámara panea, está pinchada en directo, cosa 
que un fotógrafo en un momento dado, primero porque no está enviando señal en directo a 
ningún sitio, excepto algún japonés, como ha dicho Marti Perarnau esta mañana, que con el 
satélite digitaliza y manda. Pero en principio yo no conozco ese sistema y no puedo hablar. 
Pero si puede hablar en el que al final los fotógrafos, en un momento dado, compartimos 
plataformas distintas a distintos niveles y bueno, más o menos queramos o no podamos 
trabajar. 
 
Aquí, en los Juegos, en el Estadio, tampoco fue tan dramático. En el Sant Jordi, en el Palau, 
en el Mundial Indor de atletismo, que tuve el honor de realizar el marzo pasado, tuvimos un 
problema que en la posición frontal en la pista corta de 60 metros estábamos en el muro, 
pegados al muro. Entonces ahí es que no cabian ni cámaras de televisión, ni fotógrafos, ni 
nadie. La verdad es que no sé todavia como pudimos trabajar, pero quiero decir que 
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entonces ya es un problema arquitectónico, que el único problema es que la posición que yo 
voy a elegir como realizador para tener ese plano, es la misma que tú vas a elegir para 
ponerte, porque es la lógica. Entonces ahí tenemos que comulgar y nos tenemos que 
matromoniar. Igual pasa con los señores de premsa, con sus comentaristas, los señores 
periodistas que vienen con sus agencias, etc., etc., que ocupan enormes pupitres. Se 
sientan ahí, tranquilamente con su computer, con su teléfono, viendo todas las señales de 
televisión y mandando esa información a la redacción para que la rotativa pueda salir 8 ó 10 
o al dia siguiente. 
 
Es que estamos en lo de siempre. O sea, primero es que nosostros pagamos, y segundo 
salimos en directo. Es que equilibrar esa balanza es muy difícil. Es decir, es que a ver quien 
es el Salomón que viene y juzga de esa manera. Lo que si está claro es que al final todo 
sale, todos trabajamos, y si no ahí está esa maravillosa exposición que hay de fotografía, 
que desde luego, lo que sí te puedo decir es que el mundo de la televisión, jamás, ni por alta 
definición, ni por muchos cachés panorámicos que utilicemos, lograremos la textura del 
soporte fotoquímico, por lo menos no sé si mis ojos lo conocerán. Desde luego son 
maravillosas y os tengo que felicitar por el trabajo, eso está claro. 
 
 
Enrique Shore: 
 
Yo quisiera solamente puntualizar una cosa. Estoy totalmente de acuerdo en cuanto a las 
necesidades de armonizar y ¿qué es lo que finalmente sucede? Hay dos temas. Un tema es 
el tema económico, al que me quiero referir en un momento. En cuanto a la necesidad de 
informar, el hecho de que la televisión este transmitiendo en directo, tú hiciste como una 
diferenciación grande en que, bueno, nosotros estamos en directo. Si sale mal no lo 
tenemos, cosa que esto también es cierto. Lo que quiero decir es que un fotógrafo que esta 
ahí con el seiscientos buscándose la vida, cuando el señor en la carrera de los 100 metros 
llega a la línea final, no es que este transmitiendo en directo, lo va a transmitir veinte minutos 
más tarde o una hora más tarde, pero tiene ese segundo para sacar la foto, y si no la tiene, 
pues no la tiene, y no la puede dibujar. En ese sentido, su trabajo es exactamente igual de 
comprometido porque necesita tener la imagen en ese momento aunque la transmisión de 
esa imagen tenga una demora un poquito mayor. Entonces ¿qué pasa? Evidentemente hay 
muchos sitios donde hay espacios reducidos. Las posiciones buenas son pocas. El ángulo, 
la perspectiva que da una determinada posición en un determinado momento, y si estás 2 
metros al lado pues es peor. Es así de fácil. Ahí entra una cuestión de prioridades y entra 
una cuestion económica. Evidentemente la televisión paga, la televisión hace posible todo 
esto. Si no hubiera televisión, los Juegos Olímpicos no sé que serían, pero sería una cosa 
muy mínima, entonces, todo el mundo lo reconoce. Lo que pasa es que existe, y ahí es 
donde cobra realmente fundamental importancia el trabajo previo de planificacion. Yo he 
estado en varios Juegos Olímpicos y tengo multitud de anécdotas que van desde lo 
excelente que fueron los Juegos de Barcelona en cuanto a eso, porque la elección de los 
lugares fué hecha muy concienzudamente y realmente se hizo lugar para todos, y se hizo de 
manera... y hubo esas reuniones, y hubo esa cosa que es tan necesaria de coordinación 
previa, pero también hecha organizadamente por el Comité Organizador. Es decir, 
coordinados por el Comité hubo otros sitios. Yo me acuerdo perfectamente de los Juegos 
Olímpicos de Calgary. Yo estaba en una línea de llegada a veinte grados bajo cero. 
Estábamos todos los fotógrafos correctamente posicionados en una posición y de pronto, 
justo cuando estaban llegando los esquiadores, viene un señor con la stericam, se nos pone 
enfrente, y nos bloqueó a todos, absolutamente a todos, y todos empezamos a dar gritos. El 
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tio se volvió y nos dijo: señores, mi empresa pagó unos cuantos millones de dólares para 
que yo esté acá, así que ustedes búsquense la vida. Claro, ahí nosotros por un lado 
teniamos una bronca, por un lado estabamos absolutamente separados y no podiamos 
hacer absolutamente nada. Ese señor decidió que él hacia su trabajo y nos impedia a 
nosostros hacer el nuestro. Y de alguna manera tenia el derecho para hacerlo. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
Es que no me imagino de ninguna manera que hubiese estado discutiendo sobre un tema 
tan apasionante. Que la cámara molesta a un grupo de fotógrafos. Pero la televisión forma 
parte del acontecimiento y es así y no hay más historias, de la misma manera que los 
fotógrafos no se pueden poner a discutir con los jueces: vamos a ver donde se colocan 
ustedes y donde nos colocamos nosotros. Tampoco se van a discutir con los 50.000 
espectadores: a ver donde se colocan ustedes y donde nos colocamos los fotógrafos, 
porque entienden, ni con los jugadores: mire usted, no me vengan lanzando el quarter desde 
aquí porque luego no haré la foto bien. Esto no se entiende. Tampoco tiene que entenderse 
y tiene que entenderlo en general toda la gente que está involucrada en esto, que la 
televisión forma parte del acontecimiento, y una televisión que está pagando 400 millones de 
dólares por un acontecimiento tiene todo el derecho del mundo a colocar su stedycam donde 
crea que puede coger la mejor imagen. Es así, no hay más tu tia. El único problema en esto, 
es que antes alguien os tendria que haber dicho "Oiga, si se ponen aquí no van a ver nada, 
porque va a venir un señor y les va a tapar", pero si no se lo han dicho antes, pues el señor 
de la stedycam tenia toda la razón del mundo. 
 
 
Enrique Shore: 
 
No lo discuto, no lo discuto. El tema es que ha faltado, evidentemente en ese caso particular, 
el trabajo previo que hubiera hecho posible que luego los periódicos, que también les 
hubiera gustado tener una foto de la llegada... 
 
 
Tatxo Benet: 
 
Si. Lo que pasa es que entonces a los periódicos, cuando alguien viene y les dice: oiga, es 
que para que entre su fotógrafo tendrán que pagar dos pesetas. Dicen: oiga, perdone, a mi 
no me robe, que esto es información. Entonces claro, es lógico que el organizador tenga una 
cierta prevención sobre los periódicos porque son tacaños en este sentido, quieren ir, y gratis 
además. Entonces hay que tener un poco de ciudado con esto, porque nadie paga y los 
otros pagan y encima se les dice que tal y cual. Esta es la diferencia. 
 
 
Francesc Simó: ¿Se puede solucionar el tema con coordinación previa? 
 
 
Tatxo Benet: 
 
No, yo creo que no tiene que ser con coordinación previa. La televisión va allá, hace su 
conocimiento y luego vienen unos señores que se colocan, pues donde pueden, donde 
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quede libre, que quiere que le diga yo ahora. Y si no hay sitio, no hay sitio. No se que decirte, 
que le vas a hacer. 
 
 
Leopoldo Pomés: 
 
Me parece que el comentario que hacia el compañero de mesa antes del final, es que en 
Barcelona hubo una coordinación y se habian respetado unos mínimos, aunque hubiera 
señores que pagaron menos. La televisión, estoy absolutamente de acuerdo que hoy en dia 
es Dios. 
 
 
Tatxo Benet: No es Dios, es el pagano 
 
 
Leopoldo Pomés: 
 
En este momento, lo que consideramos más importante del mundo es Dios y Dios es la 
televisión. La televisión llega con su prepotencia tremenda y lo aplasta todo, llega con sus 
unidades móviles e incluso las personas, y perdonadme, las personas que estais trabajando 
en la televisión también os contagiais un poco de esto, pues lógicamente estais trabajando 
en el medio. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Yo ya te he dicho antes que yo soy consciente de que a veces vamos como el caballo de 
Atila, pero yo te puedo garantizar que no soy el Mago de Hoz y que la unidad móvil no la 
puedo reducir. 
 
 
Leopoldo Pomés: 
 
A mi me pasaría lo mismo. Es muy humano y muy lógico. Sois los reyes del mundo. "Viene 
la Tele". Esto ya salía en el cine español hace 30 años. Que viene la tele. Yo me acuerdo 
incluso cuando hacia publicidad, pues me preguntaban en los colmados y en sitios así, por 
tal producto. Yo en aquel momento  llevaba un producto que era Magdalenas Ortiz. Y 
entonces yo me iba a los colmados y preguntaba por los productos. Y me acuerdo de las 
respuestas. Hace 30 años ya te decian: "es muy bueno porque sale en la tele". 
 
La tele ya no hay quien la supere y me parece muy bien lo que decias antes. Y es que en 
Calgary tú viste a un señor que se colocó con su stedycam porque pagaba, porque le 
pagaban para hacer esto y con su prepotencia olvidó que habia unos compañeros allí de otro 
medio, que también eran profesionales y estaban trabajando. Y esta fue la dificultad. Me 
parece que habeis dicho antes que en Barcelona esto no pasó, y que en Barcelona me 
parece que hubo una forma de organizar las cosas, que todo el mundo lo ha suscrito. Creo, 
que eso sí hay que tenerlo en cuenta. Y el comentario que ha hecho el señor de allí, que no 
se acabado de interpretar, era que en Barcelona hubo algo más que todo esto, y que se 
imprimió a todos los profesionales que ya lo son normalmente y que sudan la camiseta y lo 
que sea, pero imprimió algo más: una especie de ilusión, de vibración, de ganas de hacerlo 
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mejor que nunca y todo funcionó en este aspecto en los medios de comunicación y esto me 
parece que contesta un poco la reflexión o la pregunta que hacia este señor. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
En Barcelona, si no hubo ningún problema, si hubo un acuerdo, fue sencillamente, pues 
seguramente porque cuando apareció un dia un cámara de la televisión australiana Channel 
3, o lo que sea, que pagaba no sé cuanto y que pidió una posición de cámara en el Estadio 
Olímpico tal y cual, se le dijo que no, a pesar de que estaba pagando no sé cuanto dinero. 
Se le dijo que no porque ese sitio estaba ocupado, entre otros, por un fotógrafo del Sidney 
News que no pagaba nada. Entonces claro que se llegó a un acuerdo, dejando fuera multitud 
de cámaras de televisión que no pudieron entrar porque les dijeron: no, sólo caben 25 y las 
otras 25 que quieren entrar no. Entrarán 25 fotógrafos además de los mismo sitios que no 
podian entrar estas cámaras. Claro que se llegaron a acuerdos. Se llegaron a acuerdos 
porque hay una presión, porque los periódicos tienen una... porque la misma prepotencia 
que tiene la televisión la tienen los periódicos, exactamente la misma. Lo que pasa, es que 
unos echan por delante que están pagando un dinero y los otros sacan por delante que yo 
soy tal periódico o tal otro y que tengo tanta información o que tengo tanta fuerza desde ese 
punto de vista...... 
 
Y esto, el que ha vivido en el mundo de la información... yo he trabajado en un periódico y 
trabajo en la televisión, y cada uno utiliza los argumentos que puede para colocarse. La 
Agencia Reuters utiliza que es la Agencia Reuters. ¿Y cómo no van a darle un lugar de 
cámara a la Agencia Reuters? O sea, no va allí diciendo que hemos llegado a un acuerdo 
no. No. Llega con su... utilizando la prepotencia que puede, entonces la televisión utiliza la 
que puede, y ¿cual es? hombre, que la que le toca más la cartera. Es decir, yo pago tanto, 
pues yo quiero estar bien situado. Este es el planteamiento. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Yo simplemente queria en dos segundos... yo entiendo a Tatxo porque además, bueno, pues 
trabajo en el mundo de la televisión desde hace ya unos cuantos años. También entiendo 
que en Barcelona se llegaron a acuerdos y que hubo algo más que en otros acontecimientos 
donde nunca hay planificación previa, y hay los problemas que hay, y en Barcelona sí hubo 
planificación, sí hubo coordinación porque entre otras cosas, estuvimos cuatro años por 
delante escudriñando y analizando instalación por instalación, independientemente de que 
Tatxo también tiene razón, en el sentido de que Channel 7 de Australia se quedó sin 
posición unilateral de cámara en el Estadio, porque entre la agencia France-Press o quien 
fuera... pero también te voy a decir una cosa, y yo que estuve, y Pedro, y Francesc, 
estuvimos durante 4 años coordinando todo esto y planificándolo para que todo saliera 
perfecto, como creo que salió, o por lo menos en un gran porcentaje. El único que no 
apareció por allí fue el señor de la película oficial, que sí fué el único que se metió por todas 
partes, como realizador del Estadio Olímpico te puede decir que a mí me llegaba un fax del 
Sr. Alex Gilady, Vicepresidente Delegado del CIO y todo lo que tú quieras, diciendo: "Monty, 
remember dont go sooner, dont go sooner" En la zona entre la línea de llegada de los atletas 
y 75 metros posteriores, nadie podia entrar en la pista. Ninguna cámara de televisión. Ostia! 
yo me volvia loco ahí dando el plano corto, y resulta que la película oficial, con sus dos 
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stericams ahí, entraba como Pedro por su casa, y luego hay que ver el resultado que hizo el 
Sr. Saura. 
 
 
Leopoldo Pomés: El Sr. Saura no estaba metido en esto 
 
 
Javier Montemayor: 
 
No, ¡que va!, el Sr. Saura era el realizador y responsable de la realización de la Película 
Oficial de los Juegos Olímpicos de Barcelona'92, y en el Estadio Olímpico habia 16 cámaras 
de la película oficial, y en el atletismo, cada vez que... las 3.000 horas de filmación, ¿las has 
visto? si quieres ponemos el final de la película, cuando entra el japonés de la maratón en el 
túnel. Esa cámara era de la RTO, cuando panea a la izquierda, cuando entra en el Estadio 
¿quien está en plano? ¿el atleta, o el stedyam de la película oficial? la película oficial, peto 
azul maravilloso con un angular de 35 mm. de cámara y luego resulta que ese plano ni se 
dió en la película oficial. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
Además, esto de la Película Oficial sí que creo que es un tema grave, porque creo que aquí 
hay una gran resposabilidad o irresponsabilidad del Comité Organizador de Barcelona'92, 
porque se tomó esto un poco no se de que manera, pero la verdad es que nos hurtó a todos 
de tener... que al final existe, porque Bud Grenspan ha hecho una película oficial, que no se 
ha pasado por TV3, y se volverá a pasar estas Navidades, pero que es la que enseña esta 
película un poco lo que no... a mi me parece que vemos demasiadas veces las mismas 
imágenes y que en cambio, no vemos para nada la historia que hay detrás de cada una de 
esas personas que están en esas imágenes. Vemos a Hasima Bulmerka levantando los 
brazos, pero nunca explicamos en una película oficial que Hasima Bulmerka casi tiene que 
marchar de su pais porque está amenazada de muerte por los integristas islámicos. O que 
Talit Eska al cual se silbó de manera terrible en el Estadio y tal y cual, dos meses después 
se casa en Suecia con una sueca y que la boda pues fué un alegato contra el racismo y 
contra lo que pasó en el Estadio Olímpico de Barcelona, cuando la gente le silbaba a él de 
una manera absolutamente injusta, porque él no tenia la culpa de nada, o tantas otras 
historias que hay detrás de las personas que están en los Juegos y que en las imágenes que 
vemos, en las 3.000 horas que produce la RTO, obviamente sólo se les veía como atletas, 
como atletas que compiten. El Sr. Bud Grespan lo que hace, y muy bien, y lo viene haciendo 
desde hace mucho tiempo, es encontrar esas historias humanas que hay detrás de cada 
atleta y enseñárnoslas, y al Sr. Bud Grespan no se le dejó trabajar en Barcelona'92. Luego él 
ha hecho un poco lo que ha podido. Ha cogido un poco  las imágenes de cada uno de ellos y 
ha reconstruido algunas cosas, y al menos hay alguna cosa potable que puede verse de 
detrás de los Juegos y no la película oficial que se hizo y que fué una parida mental sin 
ningun sentido. 
 
 
Mi nombre es Avelino Pi y yo quisiera dirigirme al Sr. Pomés para hacerle dos preguntas. 
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Una es como fotógrafo ¿qué motivos tenia usted para dedicarse al cine, pasar de fotógrafo 
al cine ? y la otra pregunta es: usted ha hablado que esta película no la volveria a hacer 
porque lo encontraria muy difícil ¿es cuestión de motivación, o problema de tiempo? 
 
 
Leopoldo Pomés: 
 
Dos preguntas duras. La primera es muy dura. Como me pasé al cine. Bien, en realidad el 
cine es lo primero que hice. Cuando yo tenía muy pocos años, empecé a interesarme por las 
imágenes. Lo primero que hice es, con una cámara de esas de cuerda, con un 8 milímetros, 
hacer cine. Esta era una obsesión mía. Lo que pasa es que más adelante, pues el intento de 
hacer cine era una cosa prohibitiva, por cuanto todos sabeis que hacer cine no es escribir en 
un papel una historia, sino que los medios que necesitas son tremendos. Entonces la 
fotografía me permitió poder acceder a unos mundos, los cuales los podia plasmar con un 
coste muy inferior y también me acercaba un poco al mundo de las imágenes. Finalmente, 
me pasé un poco más al cine porque tuve ocasión de hacer publicidad, que la publicidad 
eran espacios muy cortos, y me permitian ligar imágenes que permitían, en cierta manera, 
jugar con esta historia de las imágenes. 
 
Esta no sé si contesta del todo a la pregunta. Hay mucha más historia, pero me parece que 
no viene al caso. Y en cuanto a si no podria hacer otra película como esta, pues esta 
película evidentemente esta hecha con un estusiasmo y esta hecha como una especie de 
homenaje a lo que sí creo que en este pais hemos hecho muy bien, y es desear con mucha 
ilusión durante muchos años esto, conseguirlo y luego realizarlo de una forma. O sea, todo el 
mundo incluso creo que todos los que estamos aquí presentes si nos hubieran dicho antes 
de empezar, que tendríamos las medallas que tuvimos, que quedaríamos como quedamos 
frente al mundo, sólamente con la mitad de esto habríamos firmado y la cosa se cumplió con 
grandes excesos. 
 
Yo, volver a hacer la misma película, pues me parece que no, porque ya está hecha. En 
cambio, lo que ha dicho Tatxo Benet me parece que sí, que es una cosa que podria interesar 
hacer, una película mucho más de la trastienda, de como la gente humanamente vive el 
mundo del deporte, que es un mundo absolutamente complejo y de un gran interés. Yo me 
acuerdo que vi una película, cuando intentábamos conseguir los Juegos, de Mae Seterling, 
sobre la que habia trabajado para la olimpiada de Munich, y era una película encargada, 
como se encargan esas películas, como le encargaron al Saura, una película encargada 
después de los Juegos, y esta señora empezaba diciendo: a mí el deporte no me interesa 
absolutamente nada, sólo me interesan las obsesiones. Y a partir de esto enseñaba un 
culturista, uno de los que hacen lo de los pesos, un halterofílico, perdonad que lo diga así, 
pero realmente su presencia física es realmente... siempre bordeando lo cómico y con el 
esfuerzo mayor del mundo. Pues empezaba la película con un halterofílico en una terraza de 
una ciudad, de Los Angeles o así, en la madrugada, como en medio de los humos de los 
aires acondicionados. Recorria en cuclillas una terraza, de lado a lado durante dos horas 
cada dia, a las 5 o a las 6 de la mañana. Esta mujer hizo una película sobre la obsesión, 
porque para ser olímpico, para ser campeón, para llegar a estas cuotas tan altas, tienes que 
ser un obseso absoluto, como hay que serlo en todas las cosas de la vida. Para ser un gran 
concertista, para ser un gran director de cine, para todo. 
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Esta es una película que quizá... quiero decir, sí que es interesante, pero la película que 
hemos hecho, ha estado muy basada en agradecer, en explicar que Barcelona, que España, 
consiguió las medallas, y esto ya está hecho. 
 
 
Mi nombre es Nicolás y vengo de Brasil. Soy de Brasil. 
 
Me gustaria que me pudieran responder el Sr.Montemayor y el Sr. Benet. Es que en Brasil, 
los medios de comunicación colocan el área de deportes, los profesionales que no sirven 
para las otras áreas, areas de política, o sea, que no entienden, van para el deporte y 
muchas veces aparecen verdaderos absurdos en los medios de comunicación. En la 
transmisión de un partido de fútbol, un jugador se cae al suelo y en el campo va el médico y 
lo va a examinar, y va el cámara y le pregunta el reporter del campo: doctor ¿qué fué lo que 
pasó? Mira, me parece que es una fractura. Y él ya sale diciendo: según el doctor tal, tuvo 
un principio de fractura. Un principio de fractura no existe. O es fractura o no es fractura. 
Entonces, los periodistas siempre tienen cursos de ciencia y tecnología, y los comunicadores 
del deporte no tienen esos cursos. Entonces la pregunta es la siguiente: ya que las cadenas 
de televisión compran los derechos de transmisión por 400 millones dólares, ¿qué 
preocupación tienen sobre la calidad de la transmisión de las Olimpiadas, con temas de 
lenguaje, con los narradores o los locutores? y si eétos reciben preparación o no, y si reciben 
algún tipo de asesoría de profesionales de deportes, de educación fisica, etc.. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
La anécdota esta de la fractura me parece muy divertida. Lo que pasa es que he oído tantas 
en otros ámbitos, tanto en la política como en la cultura, como también de este tipo, que no 
me parece que sea una cosa... no creo que lo del principio de fractura solo lo diga un 
periodista deportivo, sino que puede decirlo una ama de casa, un periodista político o 
cualquiera, y más en este país, donde hablando de política se oyen bastantes barbaridades. 
Si ha existido siempre una cierta minusvaloración del periodista deportivo, más de cara a 
fuera que dentro de lo que es el mismo periodista deportivo, no se produce esto de que en 
cuanto uno no sirva para política lo ponen en deporte. Normalmente, cuando uno no sirve 
para política, lo ponen en documentación o en la cartelera, en una cosa así. Dificilmente lo 
ponen en deportes. Lo que normalmente sí existe aquí es que el periodista deportivo tiene 
una vocación muy dirigida, o sea, que un señor dice: yo quiero ser periodista deportivo, no 
dice: yo quiero ser peridoista y luego un buen dia se encuentra delante  un abanico de 
posibilidades para decir: yo, ¿dónde voy a ir? pues voy a ir a política tal y cual, pues me 
decido por el deporte, sino que normalmente la gente ya se dirige hacia el periodismo 
deportivo. 
 
Hay casos en que... no por ejemplo el mío, yo no. Yo soy un periodista, digamos normal, y 
me convertí luego en un periodista deportivo y por tanto esto no existe. A partir de aquí, lo 
que sí intentas, yo hablo de mi cadena de televisión, lo que sí intentamos, es que la gente se 
documente bien, que procure saber de lo que está hablando. De todas maneras, nosotros 
vamos a contar una anécdota ya que nosotros vamos a empezar pasado mañana la 
transmisión de la Copa del Mundo de Esquí y nunca habíamos transmitido esquí de una 
manera seguida. Entonces, yo, con la persona que va a transmitir, he tenido varias 
conversaciones y mañana tengo la conversación final, para hablar de como vamos 
exactamente a elaborar, que tipo de transmisión haremos, y continuar hablando sobre el 
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tema. En un momento determinado he visto que le daban un montón de papeles con un 
montón de notas y le he dicho: ostras, esto no lo cojas hasta mañana o el lunes. Porque el 
principal problema es que está sobrevalorado el tema de saber, o sea, que se piensa que el 
periodista tiene que saber mucho del tema que habla. Me refiero al comentarista de 
televisión, el que comenta una prueba. Me parece que el que comenta una prueba, más que 
un técnico en esta prueba, que tiene que conocerla obviamente, tiene que ser un técnico en 
televisión, un técnico en saber como narrar lo que está pasando en la pantalla, porque lo que 
él está narrando no es esa competición, sino lo que pasa en la pantalla. Por lo tanto, si hay 
cosas que no se ven tampoco pasan. Entonces, para que no se produzca lo que decía Javier 
Montemayor antes, de que tiene que darse cuenta que lo suyo no es solo lo que se está 
viendo, sino también lo que se está oyendo. Por lo tanto, su narración tiene que estar de 
acuerdo con lo que se está viendo y lo que se está oyendo. Por ejemplo, yo discuto con mis 
comentaristas de fútbol, y nosotros, por ejemplo ahora, ya no cantamos el gol 
immediatamente después de que se produzca, sino que intentamos esperar 5 ó 6 segundos 
porque resulta que es ridículo en un partido de fútbol que ponemos tranquilamente 25 ó 30 
micrófonos a ras de césped para que se oiga el sonido de la pelota, y resulta que en el 
momento en que se produce la mayor explosión de sonido ambiente, propio del partido, que 
es cuando se marca un gol, en ese momento nos ponemos a gritar nosotros para que no se 
oiga nada. Es un poco tonto. Lo más importante para un periodista no es que te sepa decir 
en un momento determinado si ahora han pasado del 3, 4, 3 al 4, 4, 2, que eso además, a la 
immensa mayoría de telespectadores de televisión no les interesa demasiado y el que está 
interesado en eso ya lo leerá o ya lo buscará en los periódicos, que son los que tienen que 
dárselo. Lo que nos interesa más es que su transmisión técnica esté acorde con lo que está 
pasando en pantalla. Esto es un poco a groso modo... obviamente si un señor tiene... de 
todas formas, esto de los principios de fractura, no existe. Yo me acuerdo que cuando era 
pequeño me dijeron que tenia un principio de úlcera, que es tan ridículo como un principio de 
fractura, porque o se tiene, o no se tiene. Y me lo dijo un médico, lo cual es más... Con este 
tipo de cosas tenemos que procurar que no se digan barbaridades, pero ahí está. También 
muchísimas menos barbaridades dirán cuanto más... normalmente, a los comentaristas lo 
que hay que hacer es frenarles, no darles alas en este sentido. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Perdona que te interrumpa Tatxo, pero es que viene un poco al hilo que estamos hablando. 
Durante los Juegos Olímpicos, durante las pruebas de atletismo, cuando realizaba la final de 
los 100 metros pues imaginaros la tensión etc., etc.. 
 
Esta mañana nuestro compañero Jean Pierre, decía que habia 350 ó 400 ó 500 fotógrafos 
intentado captar quien iba a ser el ganador. El que iba a ser el ganador de los 9 que estaban 
en la final. Los 8, perdón, los 8 finalistas. ¿Qué ocurre en ese momento? ¿qué ocurria en el 
mundo de la televisión donde yo era el realizador? 
La situación de las cámaras a quién o a quienes fijamos los planos, por quien arriesgamos, 
yo era el que iba a decidir, pero le hice una pregunta, le pedía consejo y me dijo: Burrel, y 
hay que buscar entre el Namibio y Luis, puede nosequé no se cuantos. Mira por donde no le 
hice caso. Una cámara Barrel y otra cámara Lindford Cristie, entre otras cosas por que era 
uno de los que habia hecho mejor progresión de tiempos en las semifinales y era el más 
veterano, entre otras cosas, con Carl Lewis. Es decir, que si yo le hubiera hecho caso en ese 
caso concreto, y él hizo todo lo posible, y era uno de los compañeros que mejor trabajó con 
nosotros, era uno de los que no se equivocaba en vallas, me decía, me contaba secretos 
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para la realización, que era fantástico. Me decia: mira, cuando en vallas, en la prueba de 400 
vallas, fíjate en el plano general. El primero que ataque con la pierna es el que va a ganar. 
Todo ese tipo de cosas me parecian fenomenales porque me ayudaron en la realización, 
pero en ese caso concreto, si hubiera hecho caso de lo que me dijo en esos momentos, la 
hubiera, con perdón, cagao, pero vamos, hasta a tope!. Un especialista sí te puede ayudar, 
pero a un comentarista, cuando se le ponen especialistas, lo único que pasa es que los 
ritmos de las transmisiones bajan, no sé si Tatxo está de acuerdo conmigo, bajan 
muchísimo. El ritmo al espectador le baja cantidad, ¿por qué? porque como sabe tanto de 
eso, intenta explicarlo, y como no tienen ni las ténicas de narración, etc., a no ser que sean 
casos muy especiales, como Mitchel en el Mundial, o alguno que he escuchado. 
Normalmente los especialistas son un fracaso, y lo que dice Tatxo, un especialista en 
educación física, como tú tienes que adoptar decisiones en fracciones de segundo, pues 
claro, imagínate como puedes aconsejar a un comentarista, en fracciones de segundo, que 
vas a hacer la pregunta. El mismo ejemplo que tu has puesto: yo vi un ejemplo en televisión 
en mi casa, es decir en Televisión Española, hace muchos años, un señor que fué a 
preguntar, cuando se incendió el Scala Barcelona, al Jefe de Bomberos y le dijo: ¿motivo de 
su presencia en el incendio? ¡al jefe de bomberos!. Claro, este dijo: no entiendo nada. Motivo 
por el cual estaba ahí, motivo y alcance de su visita. Soy el jefe de bomberos.  
 
 
Tatxo Benet: 
 
Vosotros erais famosos por aquello que se decia: estamos aqui con el Sr. Tal y tal, que ha 
venido a inaugurar el nuevo Centro Psiquiátrico que se inaugura aquí en Badalona. Sr. Tal, 
motivo y alcance de su visita. Pues inaugurar el nuevo Centro Psquiátrico que se inaugura 
aquí, en Badalona. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
Sí, pero fíjate. Yo, lo que estoy es en contra de este binomio del especialista y no lo doy en 
ningún deporte más, y mira que en 8 años que llevo, mira que me han masacrado con el 
porque no pongo un especialista cuando otros lo ponian y tal, y yo me he mantenido siempre 
en el sentido de que nosotros lo utilizamos conjuntamente. Primero no están en el campo, 
muy importante, están en el estudio, con lo cual molestan menos y ocupan menos espacio. Y 
segundo, al árbitro se le hacen siempre preguntas concretas. Los fotógrafos están más 
contentos. Se hacen preguntas concretas, se ven jugadas concretas y se le pregunta: Sr. 
árbitro ¿esto a usted que le parece? y él contesta y punto final. Igual en lo que es el tema del 
Sr. Angel Alonso. También se le pregunta siempre, no interviene nunca, no tal y cual, no se 
hace un diálogo, que yo llamo el del sí, efectivamente. 
 
Es aquello que está jugando Madrid más adelantado y tal y cual, y salta el especialista y 
dice: sí, efectivamente. Está jugando más adelantado. Y repite exactamente lo que el otro ha 
dicho. Entonces, únicamente se hace en los partidos de fútbol de primera división y de 
Copas de Europa. No se hace nunca en ningun otro deporte, se hace solo en estos casos. Y 
siempre pregunta una pregunta concreta y una respuesta concreta, directamente. 
 
 
Tatxo Benet: 
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En estos casos concretos, pero es que una transmisión de fútbol es muy diferente a otras, 
pero yo esto no lo veo en unos Juegos Olímpicos. Por ejemplo, una prueba de atletismo se 
explica por sí sola, es que no a lugar a otras cosas, ¿qué va a decir? en una prueba de 
10.000 metros, ¿qué pregunta se puede hacer? ¿crees que ganará? ¿y el otro qué va a 
decir? pues ganará si llega el primero. 
 
Este es el problema. Son casos tan especiales como es un partido de fútbol en que la gente 
está muy metida, conoce perfectamente el juego y donde sí puedes aportarle un poquitín 
más allá, sin llegar a lo que pueden aportar los periódicos y las emisoras de radio. Ahí si. 
Pero en otro tipo de deportes, no. Y te diré más. En los partidos de fútbol, nosotros lo hemos 
empezado a hacer hace tres años. Yo llevo nueve casi de jefe de deportes, ¿por qué? 
porque también cuesta mucho encontrar a la persona adecuada que sepa hacerlo de la 
forma en que tú crees que tiene que hacerse. 
 
 
Francesc Simó: 
 
Muy bien. Cerramos aquí esta mesa redonda. Muchas gracias por su asistencia. Igualmente 
a ustedes. Muchas gracias. 
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Día 10.11 
Bloque B.  
El reto de la Comunicación global en los JJ.OO. 
 
Tecnología en los JJ.OO. 
 
Moderador :  Sr. Jordi López Benasat 
 
Ponentes: Sr. Nick Lundhild 
 Sr. John Hunter 
 
Evolución de las técnicas de telecomunicaciones 
 
Ponentes: Sr. Joaquim Tomás 
 Sr. Manuel González 
 
Mesa Redonda: Sr. Javier Montemayor 
 Sr. Pere Vila 
 Sr. Ferran Casadevall 
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Día 10.11 
Bloque B. Sr. Nick Lundhill 
Tecnología en los JJ.OO. 
 
 
 
Tecnología en los JJ.OO. 
Sr. Nick Lundhild 
Director de tecnología de los JJ.OO. de Atlanta 1996 
 
 
Buenos días a todos. Mis saludos también vienen de Atlanta. Lo que quiero hacer en los 
minutos que vienen, en los próximos cuarenta y cinco minutos, es darles algunas ideas de 
fondo sobre lo que la tecnología en Atlanta será, y si fuera posible en este momento bajar las 
luces lo apreciaría, para que el público pueda ver las proyecciones a su derecha y mi 
izquierda. Dentro de unos seis cortos meses la carrera de la antorcha en Estados Unidos 
empezará en Los Angeles, el día 19 de julio y de hecho la escapada entera, y el ambiente 
entero de Atlanta básicamente empieza en otoño, el último golpe para adelantarse hacia los 
Juegos y su inauguración del día 19 de julio. Como pueden ver, la vuelta de la antorcha 
correrá distancias significativas, empezando en Los Angeles, y utilizando, naturalmente, 
bicicletas, corredores y trenes y barcos a vapor, y un equipo de poneys de carrera hará su 
camino a través de los Estados Unidos, visitando unos 37 Estados e involucrando 
aproximadamente los dos tercios de la población de los Estados Unidospara finalizar 
llegando a Atlanta la noche del 19 de Julio para la ceremonia de inauguración. Pero mientras 
tanto, hay actualmente muchas actividades en Atlanta para la preparacón de los Juegos que 
empiezan el 19 de julio. 
 
Una de las cosas en relación con las comunicaciones y la información globales, es el hecho 
de que muchos de ustedes no tendrán suficiente suerte para estar presentes en Atlanta 
como espectadores, con sus hijos y sus familias, etc., pues el propósito es el de intentar 
darles una impresión sobre lo que de hecho está a su disposición, como comunicaciones 
globales y de lo que de hecho ustedes ven y qué información está a su disposición, mientras 
ustedes estén aqui en Barcelona o de hecho en cualquier otro sitio del mundo. La televisión 
y la prensa son un medio magnífico, pero lo que ha ocurrido en el tiempo la utilización ahora 
de canales individuales para empezar el acceso a la información, etc. sobre los Juegos. 
Porque si no pueden estar allí, hay toda una abundancia de información, utilizando 
emisiones, utilizando la prensa, y evidentemente utilizando sus propios métodos para lograr 
la información, ya que está pasando todo en el mismo momento. Quien habría pensado en 
Atenas en 1.896, cuando todo eso empezó, cuando se necesitaban varios días, hasta en los 
Juegos de París, para lograr la información desde París hacia ... y estoy hablando de París 
en los años veinte, para enviar información desde París hacia Nueva York, etc., simplemente 
para hacer saber a la gente quien había ganado las varias carreras o quien había sido la 
estrella. Hoy en día estamos hablando de hacer llegar la información a la prensa dentro de 
docientos milisegundos, docientos milisegundos hacia las emisoras, y unos pocos segundos 
más para ponerlo en estación de satélite que en realidad lo emitirá hacia el mundo entero. Y 
esto evidentemente, lo ha llevado Barcelona, que realmente ha sido una continuación de una 
muy rápida carrera en tecnología, obteniendo información instantánea. En Atlanta, y 
evidentemente en Sidney, seremos capaces de utilizar también las autopistas de la 
información, el anillo global, el anillo de fibra óptico alrededor del mundo. Todas estas cosas 
están ocurriendo ahora casi todas en el mismo momento. 
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Una de las cosas sobre Atlanta es, y estos son hechos y números que ustedes pueden 
haber leído a traves de los acontecimientos, pero básicamente para la ceremonia de 
apertura hay una estimación de tres billones de videntes que realmente mirarán las 
ceremonias de apertura. Durante toda la época de los Juegos de Atlanta, en estos diecisiete 
días, se estima que acumulativamente, unos 32 billones de personas abrirán de hecho su 
televisor, o su radio, etc., y escucharán y formarán parte de los Juegos. Un número 
significante en relación con los números de citas anteriores. Como todo esto básicamente 
pasa, es que la fibra óptica en el mundo, y palabras como el anillo sólido de fibra óptica y 
kickerbits de comunicaciones y comunicaciones instantáneas alrededor del mundo llegan a 
tal punto que cuando occurre en el centro de la ciudad de Atlanta, o de hecho si ocurre en 
cualquier sitio del mundo, es muy posible recibir la misma información, los mismos sistemas 
de televisión por cable, las mismas emisoras, la misma información, el Internet, la conexión 
con los ordenadores interactivos, etc.. Básicamente, ocurren exactamente en el mismo 
momento tanto si estás en el centro de Barcelona, en el centro de Atlanta, que el 
acontecimiento tenga lugar en el centro de Sidney, según lo que pase en su ciudad de aqui a 
cuatro años. Una de las cosas que ha ido ocurriendo en relación con la audiencia televisiva, 
es el hecho del uso de Internet. La posibilidad para individuos como ustedes mismos, de 
firmar un contrato y de recibir información instantánea, resultados instantáneos, a través de 
Internet y en.extra 400 E-mail. Todavía entrará información a través de la prensa, de la 
televisión, de la radio, etc., y si en Atlanta por ejemplo, usted quisiera evidenciar esta 
dirección de Internet, la red alrededor del mundo WWW.Atlanta.Olympic.ORG, esto les hará 
dirigirse a la página IBM local, que les informa sobre todo que usted quisiera saber sobre los 
Juegos, las entradas, y durante los Juegos, sobre los resultados, básicamente, desde el 
momento que empiezan a occurrir. Son aspectos muy importantes, de una nueva dimensión 
en las comunicaciones globales sobre un evento puntual que tenga lugar. Pero para que 
todas estas cosas maravillosas se puedan realizar en Barcelona o en Sidney, durante los 
Juegos, para los periodistas y emisoras, etc., para llevarles las noticias, ustedes pueden 
imaginar que en Atlanta eso significará un montón de gente conectando, y básicamente, 
suministrando la producción para, o sea la televisión, o sea los medios, la agencia de prensa 
mundial de información, etc., un montón de circuitos de vídeo y audio, un tremendo número 
de radio audio asociativa, un montón de voces, dobles líneas, radio, teléfonos de pago, 
teléfonos con tarjeta, comunicación por cable Internet, Extract 400, Wired Photo, un número 
increible de radio comunicaciones y de megafonía. 
 
Lo que realmente haré en los próximos minutos es describir algunos de los aire-antena que 
se referirán a las varias necesidades de las telecomunicaciones y de la tecnología. 
Evidentemente, los atletas, los oficiales de los equipos y los agentes de seguridad de su 
entorno, son un contingente significante para los 16.500 atletas y oficiales, los 10.000 atletas 
y los 6.000 oficiales, y evidentemente asociados con las más de 20.000 personas de 
seguridad involucradas en las operaciones diarias para proteger la seguridad y el bienestar 
de todos los atletas que participan en Atlanta. 
 
Al mismo tiempo todos los locutores de vídeo, audio, más de trecientos circuitos de video 
entrando y saliendo del Centro Internacional de Radiocomunicaciones, más de mil, 
perdonen, en realidad más de dos mil circuitos de audio, etc., y estoy hablando de estéreo, 
15 Kiloherzios de circuitos de estéreo, están entrando y saliendo de nuestro Centro 
Internacional de Radiocomunicaciones, tanto como todos los diferentes medios de telefonía 
y de radiocomunicación necesarios para los locutores. Y evidentemente, todos nuestros 
espectadores y todos nuestros invitados por hospitalidad por ejemplo, porque Atlanta es en 
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gran parte una organización financiada de forma privada, por lo que de hecho se 
encontrarán con un número increible de invitados por hospitalidad. Todos los esponsors, y lo 
que listaría allí al lado, siendo los esponsors tecnológicos: Xerox, Swatch, Belsouth, 
Cincinatti, Panasonic, Scientific Atlanta, IBM, cada uno aportando un total de cerca de 
15.000 invitados cada uno de los días, en olas de quince mil cada tres días. Eso significa 
que, sobre un período de diecisiete días de los Juegos, mucho más de noventa mil 
individuales o huéspedes de nuestras sociedades tendrán una oportunidad para ver Atlanta y 
naturalmente ser influenciados por lo que ven allí, haciendo de Atlanta lo que Barcelona fué: 
el centro del mundo por unos cuantos días en Julio de 1.996. Pero todos los días que los 
invitados por hospitalidad, todos nosotros, espectadores, los visitantes desde Barcelona y de 
otros lugares, estaremos llegando a Atlanta. Evidentemente utilizaremos un número 
importante de teléfonos con tarjeta, de teléfonos celulares, y Extra 400 para 
direccionamiento E-Mail. Eso significa un importante aumento, aproximadamente un 
aumento del 800 % en nuestros teléfonos celulares o en nuestro servicio GSM en el centro 
de Atlanta para suministrar el número suficiente de espectro y de servicios para responder a 
las necesidades de todos nuestros visitantes. Y evidentemente todos nuestros servicios de 
prensa buscando servicios de voz y datos en nuestro Servicio Principal Internacional de 
Prensa, con sus 5.000 asientos, operando en el centro de Atlanta. Circuitos de voz y de 
datos, y teléfonos celulares, y algunas de estas agencias también necesitando 
radiocomunicaciones, buscapersonas y teléfonos con tarjeta, y un número increible de 
comunicaciones modem, donde los periodistas comunican con sus periódicos, utilizando 
enlaces directos desde sus ordenadores portátiles hacia sus agencias anfitrionas, y 
naturalmente utilizando algo llamado World News Press Agency Feed, lo que significa que 
cada vez que occurre un resultado, lo formateamos en el momento y lo enviamos a siete 
agencias diferentes, que reciben entonces la información para distribuirla a traves del mundo 
entero. Y naturalmente los free lance, que operan solos, utilizando los resultados impresos. 
Por ejemplo, durante los Juegos, imprimiremos mucho más de 30 millones de hojas de papel 
asociadas a los resultados instantáneos de los Juegos, tal como se desarrollan en estos 
diecisiete días. Los transportes, un número increible de radios, más de diez mil instalaciones 
de radio, y mas de seis mil buscapersonas, se utilizarán en el área geográfica, 
evidentemente cubriendo nuestros almacenes y nuestras unidades de mensajería. Ustedes 
pueden imaginar lo que es intentar hacer entrar y salir dos millones de espectadores en/de 
Atlanta, donde Atlanta es más una sociedad de coche particular, más que una sociedad de 
transporte público. Esto genera una necesidad tremenda de camionetas, un número increible 
de autobuses, más de 3.500 autobuses se utilizarán con comunicaciones durante todo el día 
para entrar y salir en y de Atlanta. Cuarenta instalaciones de entrenamiento para los atletas, 
34 instalaciones de competición, tanto como 29 instalaciones de competición, tales como la 
radiocomunicación internacional y el Centro Principal de Prensa y otra vez, cuando se piensa 
en términos de la geografía que tenemos que cubrir, 70 millas hacia el norte, 130 millas 
hacia el sur, lo que son aproximadamente 160 kilómetros de norte al sur, y 30 millas al este y 
al oeste, cerca de 50 kilómetros este-oeste, dandoles un área geografica significativa. 
Además de esto, Atlanta también tiene un partido de fútbol preliminario, que tiene lugar en 
Washinton D.C., en el sur en Miami, en Orlando, Florida, y en Birmingham, Alabama. Y esto, 
evidentemente introduce un problema logístico importante para el Comité Organizador. Pero 
allí la tecnología aporta la solución y yo sé que no teneis un entendimiento previo de como 
todos los puntos y las partes de la tecnología encajan, pero lo que quiero hacer durante las 
próximas diapositivas es llevarles a través de toda la tecnología y enseñarles unas nuevas 
innovaciones y hablar de ellas muy, muy brevemente. 
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Reconozco que en esta presentación, y en los cuarenta y cinco minutos, no hay manera de 
que podamos cubrir nada en gran detalle, sin embargo estaré a su disposición durante toda 
la mañana y esta tarde para cualquiera que quisiera hablar sobre los detalles o sobre lo que 
estamos haciendo en algunas áreas específicas. Pero, en general, en términos de los 
principales componentes de sistemas de información, tratamos con más de 7.000 estaciones 
de trabajo individuales, que son típicamente estaciones de trabajo OS2 y PS2 para servicios 
de resultados, más de 2.000 sistemas involucrados en Info 96, lo que es similar a vuestro 
sistema único aqui en Barcelona en el 92, y naturalmente las conexiones con la red mundial 
de Internet, y naturalmente, el sistema de acreditación que necesitará más de 140.000 
impulsos, con foto, DNI, un impreso de pase individual instantáneo e impreso realmente en 
color sobre plástico, lo que se hará por primera vez. Para suministrar toda esta 
comunicación, pueden imaginar que se exige un número importante de data-líneas, y 
estamos utilizando un sistema bien organizado, como ya he dicho, de 502 data-líneas. Son 
sistemas de comunicación T1, 1.5 megabyte, que van entre todas nuestras varias 
instalaciones. Evidentemente, Bellsouth suministra las líneas en el centro de Atlanta y TNT 
las líneas a través de los EE.UU. Ellos suministran también todos los varios modems. Lo 
típico de todas nuestras comunicaciones es tal, que en cualquier momento, tendremos un 
flujo A o un flujo B en directo. Eso es porque en el caso de que una de las líneas no 
funcionara, la otra linea se pondrá instantáneamente en marcha, y en muchos de los campos 
también, especialmente en los campos importantes, hay también una tercera linea, utilizando 
IST en comunicaciones. Por eso, al nivel de 56 Kilobytes eso nos permite triplicar el exceso. 
Todas las líneas son directas y realmente los ordenadores de los controladores de 
comunicaciones siempre pueden tomar una decisión sobre qué sistemas se deben utilizar en 
cualquier momento. La razón de esta necesidad es que la televisión y la prensa operan o 
exigen las necesidades para nosotros, para siempre tener las comunicaciónes a su 
disposición. Algunos de los objetivos que estamos mirando, son el suministro de resultados a 
la televisión, dentro de 200 milisegundos o en un quinto de segundo, y claramente hacia la 
prensa y otra gente, el suministro de resultados impresos completos dentro de los 3 a 5 
minutos después de que hayan sido declarados oficiales. Para realizar eso, se necesita un 
sistema de red de telecomunicaciones bastante sofisticado, para mantener todas las 
conexiones realizadas, los controllers de comunicaciones, así como todas las espinas 
necesarias para suministrar este sistema de comunicación. Y poner énfasis en que esto se 
hace en 37 instalaciones de competición simultáneas, y no en un solo sitio. 
 
El sistema de resultados mismo, como pueden ver en esta diapositiva, es un sistema muy 
complicado que implica la generación instantánea de los resultados de la reunión, resultados 
instantáneos naturalmente más bonitos antes del marcador, y también la comunicación de 
los mismos a lo que se llama el sistema de datos de prensa, donde individuos del Centro de 
Prensa pueden estar sentados en sus sillones y recibir esta información específica a través 
de sus televisores conectados a estos canales especiales. Al mismo tiempo, la información 
va hacia lo que se llama el sistema de información de comentarios, que está asociado con 
los radioreporteros, así que, mientras nuestro radioreportero esta mirando el evento presente 
en su televisor, al lado tendrá una pantalla de información complementaria que 
continuamente suministrará información sobre el acontecimiento y su desarrollo, pero 
también sobre las biografías, quién es el próximo participante y qué resultado tiene que 
realizar este competidor para vencer al líder provisional de la competición. Y lo que hay 
además, es que el instantáneo de esa información, que ya ha sido generado hacia la red 
mundial, y los resultados impresos, tanto como la comunicación de toda esa información a 
los otros 36 sitios de competición deportiva que están vivos y bien en el mismo momento. 
 

  86 



La otra cosa que ha pasado, es realmente la llegada en el 1.996 como los datos 
inalámbricos y las comunicaciones inalámbricas, que se han expandido significativamente, y 
la recolección de resultados, por ejemplo, se hará utilizando comunicaciones inalámbricas de 
datos. Por primera vez en el acontecimiento de yachting será posible ahora juntar 
instantáneamente una recolección de datos utilizando un satélite TPS, como un sistema de 
regulación extra amplio para que podamos obtener información instantánea sobre la 
situación de tal carrera. Mientras hacemos eso para la obtención de resultados, esta 
estructura extra amplia también se pone a disposición de los radioreporteros para ahora co-
relatar la información sobre la vela en la televisión igual que la información de resultados al 
mismo tiempo, y co-relatando ambos, dando al espectador en casa, o al vidente en casa, 
una mejor oportunidad para entender lo que pasa exactamente. Todas estas imágenes 
preciosas de todas estas magníficas embarcaciones realmente significan en relación con 
quien es el ganador de la carrera, en cualquier momento. Lo mismo occurrirá quizas en la 
carrera de carretera en ciclismo, donde de hecho, el uso de la tecnología "transponder" en 
las bicicletas, suministrarán información instantánea. Lo mismo con la maratón, donde el uso 
de la tecnología transponder separará quien es primero, segundo, tercero, cuarto, o quien es 
el veintitrés en cualquier momento de la carrera. Otras cosas, tipos similares de tecnologías 
inalámbricas se utilizarán en el cross country, en cada uno de los saltos, y también en el 
terreno de los gimnastas, donde el uso de redes de antena inalámbrica local de círculo 
abierto, la recolección de estadísticas, y especialmente voleibol, baloncesto, lucha y este tipo 
de eventos. Así, un uso significativo de comunicaciones inalámbricas se hará en Atlanta por 
primera vez. 
 
Lo que quería tratar a continuación es el sistema de radiocomunicación que ya os he 
mencionado antes. Se utilizarán más de 10.000 unidades de radiodifusión, de las cuales 85, 
perdonen, aproximadamente 9.000 de ellas serán utilizadas por el Comité Organizador 
mismo, utilizando radios a banda digitales de nuestro sponsor Motorola. 
 
Todas nuestras radios tendrán entera cobertura sobre el área de 160 por 50 kilómetros, de 
los cuales he hablado anteriormente, suministrando comunicación instantánea completa, 
mientras autobuses, etc., se mueven a través de las varias regiones de Atlanta. Se utilizarán 
mucho más de 3.500 autobuses y también unos 800 autobuses servirán para el transporte 
de VIPs. Como ya dije, es realmente el uso de una amplia área de track radio digital. Lo que 
hemos encontrado es que en el evento deportivo mismo, el buen anciano sistema Simplex 
con radiocomunicación en dos direcciones todavía es la mejor manera de trabajar. Da una 
información nada cohibida, menos retrasos en la realización de llamadas, etc., así que un 
gran número de comunicaciones Simplex siguen utilizándose en muchos de los lugares 
deportivos para la conducta real de cada evento deportivo. Otra cosa que iremos 
introduciendo son algunos items verdaderamente únicos de unidades de radio, que se 
llaman radios IDEN, radios utilizadas por Motorola, y eso suministra una comunicación 
completa para todos los ejecutivos, el management y toda nuestra gente muy importante. Es 
literalmente una radio que es capaz de conversaciones punto-multipunto, conversaciones 
punto a punto, tanto como conversaciones telefónicas y, a propósito, es también un 
buscapersonas. Todas esas funcionalidades están básicamente contenidas en un solo 
aparato, pudiendo ser utilizado por nuestros ejecutivos mientras se mueven entre todos los 
lugares deportivos. Y esa es una técnica muy innovadora y esperemos que se utilizará aun 
más en los Juegos de Sidney que en los de Atlanta. Uno de nuestros problemas con el uso 
en Atlanta, es simplemente la madurez de las tecnologías. Es tal que no nos atrevemos a ir 
mucho más allá que el uso de un grupo de unos 200, debido a la complejidad de tal sistema. 
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El E-mail, el buscapersonas, las habilidades para nuestro Info 96, o nuestra versión del 
sistema Amic de Barcelona 92, son, de hecho, la posibilidad para nosotros de generar 
mensajes de busca hacia nuestros más de 6.000 voluntarios y operadores que son, 
generalmente, supervisores que se moverán alrededor de los lugares de acción. 
 
Y estos evidentemente ofrecen comunicación instantánea para buscas alfanuméricos 
digitales y naturalmente en cada momento se puede utilizar el teclado numérico para generar 
todos esos mensajes de busca. Pero hay cobertura total, como ya he mencionado, a través 
de casi todo el Estado de Georgia, y eso particularmente para unos sitios que están en 
Savannah y otros lugares. 
 
Entrando en otras areas inalámbricas, por primera vez en Atlanta utilizaremos un 
Buscapersonas Tango. Tango es el nombre de marca de Motorola. Este Busca Tango nos 
permite de verdad distribuir instantáneamente todos los resultados que imprimimos, así que 
cuando un resultado se imprime, enviamos la información hacia un controlador de buscas 
que comunica simultaneamente esta información a toda nuestra gente de prensa que se 
haya suscrito a este servicio de transmisión instantánea hacia su ordenador portátil. Una vez 
allí, ahora es posible para el periodista cortar y pegar la información de resultados, la 
información de salida, etc., para utilizarla en sus relatos sin tener que hacer un trabajo 
significativo de repicar textos. Lo que es significativo acerca de eso, es evidentemente la 
capacidad de recibir, sin problemas otra información, mientras los periodistas estén 
durmiendo y evidentemente, también la posibilidad para ellos de recoger información cuando 
puedan estar en un sitio y la posibilidad de recoger esa información instantánea sobre todos 
los sitios, a condición de que hayan seleccionado que desean recibir información sobre todos 
los deportes o algunos deportes en particular. 
 
La capacidad de esto es tal que el propio busca es capaz de manejar 100.000 carácteres o 
un Kilobyte de información, a condición de que uno mantenga la conectabilidad entre el 
busca y su ordenador portátil o su ordenador de mesa. También puede, podría de hecho 
recibir, esta información continuamente en su ordenador de mesa. Poner énfasis en que el 
primer objetivo de Bellsouth, o nuestro productor licenciado de este producto, es de hecho 
los periodistas para un concepto conocido como la sala de prensa inalámbrica, lo que es el 
nombre comercial con el cual comercializan este sistema. Sin embargo, el intento es que 
nosotros también podamos suministrar esa información a través de todos los Estados 
Unidos, a través de algo llamado servicio de busca por todo el país, y que uno, esté en el 
centro de Atlanta o de Nueva York o de St Louis, tenga esta información disponble, y no sólo 
para el entorno oficial, sino también en el entorno de su casa. Como ustedes podrán haberse 
imaginado, faltará muy poco para, de hecho, suministrar esa información en base 
internacional, o para dar las bases de esa información, que son los resultados oficiales. 
 
Otra innovación que utilizamos en Atlanta en comunicaciones inalámbricas, es literalmente lo 
que llamamos un sistema de comentario IRF, que permite a los individuos comprar, vender o 
alquilar un pequeño aparato de radio que les permite recibir comentarios contínuos sobre los 
diferentes deportes. Podría ser en el menú de campo o carretera, o de atletismo. Como ya 
saben, hay seis o siete eventos en el mismo momento allí. El comentarista guiará 
pausadamente al espectador a través de todos los diferentes eventos y resaltará cosas 
importantes, marcadores, actuaciones, o llamará la atención de un evento particular que se 
está desarrollando. Lo mismo en gimnasia, en natación y en otros eventos, suministrando 
información complementaria, adicional, al espectador, pero además de estar en inglés 
naturalmente, podríamos también hacer que se ponga en castellano, en francés y también 
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en un par de idiomas más que parezcan especialmente importantes, si una nación fuese 
especialmente fuerte en ese deporte en particular. 
 
Estamos actualmente mirando este tema en unos quince deportes, para que sean cubiertos 
por ese servicio. En algunos sitios simplemente no hay suficientes espectadores, y aparte de 
ser posible, eso haría de un sistema así o un servicio así, economicamente viable. Pero lo 
que sí tenemos, es que este sistema también se usa para la audición imperada por la 
obligación debajo la Ley de Invalidez, que nos ha forzado a suministrar tal servicio como 
parte de todas las nuevas construcciones, nuevos estadios, etc., en los Estados Unidos. 
Para el servicio mundial de teléfono por voz miramos hacia mucho más de 12.000 líneas de 
teléfono, naturalmente con servicios PBX y SX o CENTREX que uno lleva, muchos 
inalámbricos, muchas comunicaciones marinas, muchas líneas de fax utilizadas por el 
Comité Organizador y por todos los medios, grupos de soporte, muchos teléfonos rojos, o lo 
que llamamos circuitos bajos, de acceso instantáneo. Una de las cosas sobre este sistema 
particular es que es bastante tradicional, pero una cosa que es diferente, es la capacidad 
para transmitir todos estos servicios que, sean celulares, sean con base Centrex o PBX, 
utilizando un sistema de llamada de 5 dígitos a través de toda la ciudad y también llegando a 
otras ciudades para el fútbol, como ya he mencionado, en Washinton D.C., en Birmingham, 
Orlando o Miami, lo que realmente nos da la capacidad de transmitir con todos nuestros 
teléfonos olímpicos y, a propósito, eso incluye todos los teléfonos que alquilamos a 
periodistas, etc., que entran en la ciudad, así que, que estén haciendo su trabajo en 
Washinton D.C., o que lo hagan en Atlanta, cuando comuniquen los unos con los otros, un 
sistema de 5 digitales es posible a través de todo el territorio y, a propósito, también un 
inalámbrico y enganchando viejos teléfonos marinos al sistema de cinco digitales. 
 
Para ellos, entre ustedes que saben algo de telefonía, en algunos de estos problemas que 
nos introducen, el software es una cosa maravillosa que permite hacer cosas de forma 
totalmente diferente y más fácil, especialmente para particulares que llegan a los Estados 
Unidos y no estén del todo familiarizados con la forma en la que el sistema de telefonía 
norteamericano funciona. 
 
Les he mencionado hace unos minutos que haremos aproximadamente 30 millones de hojas 
de resultados durante los Juegos. Es una cantidad significativa, y esperamos que con la 
utilización del inalámbrico en las salas de prensa, podamos empezar a reducir estas 
cantidades de hojas. El Comité Organizador se ha puesto como objetivo reducir el número 
de hojas de resultados impresas, de aproximadamente 30 millones de hojas, a 20 millones. 
Y eso no sólo es un ahorro financiero, también es un número importante de árboles salvados 
para la producción del papel para estos 10 millones de hojas adicionales. 
 
También estamos mirando en términos de publicar más de un billón, de hecho nos estamos 
aproximando ahora a más de dos billones de hojas realizadas para el sistema de 
información, folletos, folletos de sistemas de transportes, etc. y eso es muy, muy 
significativo. Estamos haciendo más de 125 millones de hojas informativas impresas bajo el 
control del Comité Organizador, y nuestro sistema general de copias durante los Juegos, 
ustedes pueden imaginar, utilizará 90 millones de hojas de papel, y utilizaremos muchísimas 
imprentas de muy, muy alta velocidad para obtener los resultados hacia la prensa y los 
radioreporteros dentro de 3 a 5 minutos. Se utilizarán muchas más de 150 de estas 
imprentas de alta velocidad de 92 hojas por minuto. Por ejemplo, si pueden imaginar en el 
estadio de atletismo, tendremos 18 imprentas ultra rápidas cuyo único trabajo en esta vida 
será de hecho de producir el volumen hacia la prensa, hacia las radios y hacia los miembros 
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del Comité Olímpico Internacional, dándoles un número suficiente de hojas en esta ventana 
de 3 a 5 minutos de la cual hablamos hace unos minutos. 
 
Otra cosa que deberán reconocer, es que muchísimas de esas hojas de resultados sólo 
tienen un valor en el tiempo, un valor informativo en el tiempo, de a veces menos de una 
hora y, en consecuencia, la necesidad de imprimir las hojas es bastante significativa. 
 
Pero todas esas tecnologías de las que hemos hablado, la forma que están enlazadas, la 
manera de integrarlas, etc., simplemente no se podría realizar sin el uso de la nueva fibra 
óptica o tecnologías insólitas, suministradas por Bellsouth. Quiero enfatizar que en cada uno 
de nuestros lugares de actuación, utilizamos algo llamado un OC 48, que es un aparato, un 
aparato fibraóptico, un aparato de transmisión que es capaz de realizar aproximadamente 2 
Gigabytes de bytes en cualquier momento, y que transmite todas nuestras fuentes de 
televisión hacia el Centro Nacional de Radio y Teledifusión y también todas nuestras 
comunicaciones vocales y de datos, de los cuales he hablado hace unos minutos. 
 
Pero una nueva innovación también, es que nosotros por primera vez utilizaremos un 
sistema de televisión cable digitalmente codificado que nos permitirá transmitir 32 canales 
mundiales de pago hacia cada uno de los lugares deportivos, y esto deja la posibilidad para 
cualquiera que esté en un lugar, de mirar y observar lo que está pasando en todos los otros 
lugares en cualquier momento. Y como dije, esto se hace por 32 señales codificados, 
utilizando la codificación Impact 2. 
 
Otro sistema que se utiliza es un CB vídeo sobre el transporte. Tenemos la capacidad de 
coger todos nuestros vídeos, los datos de seguridad de los circuitos cerrados de televisión, 
desde cualquiera de nuestros campos y transmitirlos hacia nuestro Centro de Seguridad, o 
nuestro Centro Ejecutivo de Mandos, o también hacia nuestro Centro de Transporte a través 
del uso de Codex. Y utilizamos el Codex ISTM para vídeo blanco y negro, MTSE formato 
norteamericano que nos permite básicamente hacer aproximadamente entre 6 y 8  cuadros 
por segundo, blanco y negro, así que nuestro Centro de Operaciones o nuestro Centro 
Ejecutivo de Mando o nuestro Centro de Transportes, etc., puedan obtener una vista 
instantánea sobre como el evento está progresando. Adicionalmente a los 32 canales de 
vídeo, que pertenecen nada más que a las operaciones deportivas, así que literalmente a 
través del uso de la fibraóptica se están volviendo mucho en una era de realidad virtual para 
nuestro Centro Ejecutivo de Mandos, o nuestro Centro de Transportes, permitiéndoles 
observar instantáneamente lo que está pasando en todos los diferentes encuentros. 
 
Hace un par de minutos les he hablado del sistema de televisión cable, utilizando la banda 
ancha de una compañía local de Atlanta, llamada Scientific Atlanta, una compañía de 
distribución de equipamiento de televisión cable. Esta compañía suministra toda la 
codificación, lo que nos permite naturalmente, transmitir todas las señales desde cualquier 
sitio hacia cualquier otro sitio, suministrando su información a todos los locutores que ahora 
dan la información de tal manera, que mientras estén en un deporte, es posible para ellos 
comentar otro deporte, utilizando la señal de televisión cable. A propósito, utilizando el 
sistema de información de comentarios de IBM pueden también sacar información 
instantánea sobre lo que está pasando en términos de resultados instantáneos, y también 
los comentarios, y también los marcadores provisionales, las listas de salida y también la 
biografía de los atletas. Lo que les estoy enseñando es que un individuo que pudiera estar 
en el boxeo, puede al mismo momento mirar un partido de tenis, y ser capaz de sacar datos 
de este partido de tenis y de los participantes de este partido. 
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Sólo mencionar en esta diapositiva, que estamos utilizando mucho más de 10.500 aparatos 
de televisión individuales dispersados entre todos nuestros lugares de actuación, en los 
alrededores de Atlanta. Desgraciadamente, en las ciudades de fútbol, sólo utilizamos 
distribución local de la señal de televisión cable localmente generada, debido al hecho de 
que el coste de transporte desde Atlanta hacia Washinton D.C., Miami, Orlando y 
Birmingham es un poco prohibitivo e incapaz de encontrar un sponsor. Algunas de las otras 
cosas de radio frecuencias RF que estamos haciendo en Atlanta están asociadas con el 
sistema de control sobre el acceso a la Villa Olímpica. Todo el mundo que vive en la villa de 
los atletas recibirá una placa, y de hecho cualquiera que entra como visitante en la villa de 
los atletas recibirá una placa que es capaz de ser interrogada electrónicamente mientras 
paseas por un pórtico. Muy similar al pasar por un magnetómetro en un aeropuerto para ser 
registrado si lleva algún objeto metálico, pero mientras pase a través de ese pórtico le 
interrogará si o no su número de DNI es correcto y aceptado por el sistema, y si no es 
aceptado por el sistema, el pasaje le será evidentemente prohibido y usted tendrá que hablar 
con un agente de seguridad. Pero además de controlar el número personal de identidad de 
su placa, también recogerá la geometría de la mano, lo que significa aproximadamente unos 
9 datos suplementarios, que únicamente define la geometría de su mano derecha, y ahora, 
después de haber recogido eso de manera electrónica, se les pedirá que pongan su mano 
derecha en un aparato que determinará inmediatamente si de hecho usted es la persona 
que su placa dice que es. Y eso básicamente suministra la identificación positiva para si 
usted tiene o no permiso para estar en la Villa y si usted es la persona indicada por su placa. 
Y como saben, durante los Juegos Olímpicos, y estoy seguro de que algunos de ustedes lo 
han hecho en los Juegos de Barcelona, y han disfrutado del privilegio de intercambiar placas 
para poder entrar ocasionalmente en algunos encuentros. Se ha hecho desde que los 
sistemas de acreditación han sido desarrollados, y en Atlanta intentamos buscar maneras y 
sistemas para parar esto. 
 
SWATCH es nuestro sponsor de cronometraje oficial en Atlanta, o SWISS TIMING como 
también se llama, y algunas de las inovaciones que quiero explicarles, particularmente en el 
área de competiciones, con el uso de "transponders" en los cordones de los zapatos de los 
corredores puestos para poder seguir todos los corredores, particularmente en algunos de 
los puestos intermediarios. Como saben, grandes grupos de más de 50 competidores 
pasarán por puntos intermediarios en cualquier momento, y es bastante difícil para los 
oficiales determinar quien era un miembro de este gran grupo de 50 personas que pasaron. 
El ciclismo también utilizará "transponders"que acumulan instantáneamente la información 
más precisa jamás antes recogida y otra vez en las carreras de carretera de ciclismo. En la 
vela, ya mencioné el uso de sistemas GPS y XY, que permiten el posicionamento 
instantáneo de los barcos mientras avanzan en una carrera. Voleibol y baloncesto también 
se han estudiado en términos de cosas inovadoras para transmitir, determinando el tiempo 
de suspensión del jugador, o cuando un "spiker" sube en voleibol, o cuando un jugador de 
baloncesto sube en el aire. ¿Cuánto tiempo está realmente suspendido en el aire, antes de 
tocar tierra otra vez? En atletismo el uso de la tecnología "speedgun" para determinar la 
acceleración de los esprinters, cuándo obtienen la aceleración máxima, y cuánto tiempo 
mantienen una cierta velocidad, y en qué punto empiezan a perder su velocidad o 
desaceleran. Y por ejemplo, en las vallas, se pueden imaginar, que son nada más que una 
serie de aceleraciones y desaceleraciones, y todo esto siendo suministrado en el mismo 
momento a las televisiones para su análisis inmediato, para determinar quién ha ganado la 
carrera, cuándo la carrera se ha ganado, etc., así que todos nuestros comentaristas 
parecerán increiblemente inteligentes muy rápidamente. Y naturalmente en tenis, un dato 
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muy típico es la velocidad de la pelota de servicio y otras estadísticas similares, que generan 
alguna diferenciación referente a los ganadores o no ganadores, a cada una de las partes. 
 
Una de las cosas que quiero acentuar que la utilización de la tecnología habitual no depende 
de cuanto trabajamos. Nos quedamos atónitos por el hecho que todavía tenemos que 
realizar mucho cableado con toda esta maravillosa fibra óptica y sistemas de televisión por 
cable. En Atlanta nos encontramos con el hecho de que a pesar de todo este inalámbrico y 
todo lo demás, todavía tendremos que conectar mucho más de 32.000 aparatos con todas 
sus conexiones de elección, etc.. 
 
Nuestra tecnología de baterías o de aparatos todavía necesita poder de batería, todavía 
precisa algunas electrificaciones, todavía necesitan algunas líneas de cable, conexiones, 
etc., para ser buena. De hecho, de todo nuestro progreso en hacer todos estos dispositivos, 
todavía precisamos trabajo bastante fundamental, básicamente instaladores de cables, y 
electricistas básicos. Hay una cosa que nunca podemos olvidar, que incluso en Atlanta, 
aproximadamente un tercio de nuestro presupuesto total tecnológico todavía está 
inmovilizado por el suministro de esta conjuntividad básica, de este cablaje básico. 
 
La capacidad para nosotros de hacer imprenta instantánea, comunicación inalámbrica y 
conexiones PBX... lo estamos utilizando en todos nuestros eventos de prueba que se están 
organizando actualmente en Atlanta. Este vía-vía, igual que la pista de radio de Motorola 
enseñada abajo, de hecho suministrarán todo nuestro soporte para 23 eventos de prueba 
que están programados en Atlanta, y que están realizándose desde el mes de junio pasado. 
 
Pero durante los eventos mismos, este vía-vía demostrará que suministrará el soporte de 
tecnología de telecomunicaciones para todas nuestras pruebas de ciclismo en carretera, 
para todo el soporte, el cross country ecuestre, y también un par de eventos que tienen 
lugar, también los días de clausura, así como para el soporte de la antorcha. Así que, una 
inversión muy, muy significativa que hicimos en el pasado, finalmente se autofinanciará, y, 
como saben, hay que animar a Australia a estudiar eso. 
 
Y así para concluir mis rápidas observaciones, espero que reconocerán que no he hecho 
justicia a ninguno de estos sistemas, pero para aquellos entre ustedes que puedan, espero 
verles a todos en Atlanta en muy pocos... es difícil de creer, en nueve meses. Gracias. 
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Pregunta: 
 
 
Me gustaría saber, tengo dos preguntas. Una es acerca del coste de la tecnología, el 
presupuesto, y la segunda, el número de gente involucrada en el desarrollo y la instalación,y 
el comisionamento de todos estos proyectos. 
 
 
Respuesta Nick Lundhill: 
 
El presupuesto total del Comité Organizador para la tecnología que acabo de describir, es de 
aproximadamente 240 millones de dólares en total. Quiero subrayarles que la mayoría del 
equipamiento es de alquiler o de leasing. En ningún momento el Comité Organizador compra 
cualquiera de ese material. Siempre es de alquiler y es por eso que el presupuesto no es el 
abanico de los 400 milliones de dólares, pero en el abanico de los 240 milliones, porque 
nuestros sponsors continúan siendo los propietarios del equipamiento. Nos exigirá cerca de 
7.000 personas, técnicos, personal, y otros que de hecho se ocupan de la infraestructura 
tecnológica, en todos los eventos. Y durante los mismos Juegos utilizamos el sistema con 
aproximadamente tres mil cuatrocientos técnicos, voluntarios, y miembros del personal. 
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Día 10.11 
Bloque B. Sr. John Hunter 
Tecnología en los JJ.OO. 
 
 
 
Tecnología en los JJ.OO. 
Sr. John Hunter 
Director de Proyecto Sidney 2000, TELSTRA 
 
 
Buenos días, 
 
Presentación de un video. 
Hoy en día, 5 años son una generación. Hace 10 años son tiempos lejanos.  Parece que el 
mundo se está moviendo muy rápidamente hacia delante.  Quien sabe adonde vamos? 
Quien sabe, lo que encontraremos? Ya tenemos mucho acabado aqui mismo, de ciudad en 
ciudad, y ahora, hacia donde? Para trabajar con ilusión para mañana.  
 
Pueden parar este video por favor? Y ponerlo en la parte bonita donde empieza? 
Gracias.  
 
Buenos días a todos! Quería enseñar este video, sólo para indicar 
que tenemos un largo camino por recorrrer, tenemos 5 años entre hoy y el año 2000 y me 
imagino que nuestro reto es de seguir este camino en la buena dirección. 
 
Ahora, es fantástico volver a estar aquí en Barcelona. Estuve aquí la última vez en 1992. 
Visitamos Telefónica entonces, y recibí mucha buena información del Sr Tomás, el próximo 
ponente, y también, he trabajado con mucha gente buena aquí. Fue una gran experiencia. 
 
Lo que quiero explicar hoy, es la evolución de la tecnología de 1995 al año 2000. Como lo 
pueden imaginar, estámos en una época excitante, y yo encuentro la tecnología ya 
apasionante ahora , en 1995, pués, imaginense en el año 2000! 
 
Así, si miramos bien juntos, queremos volver un poquito, dar un poco de fondo al 
compromiso de Sydney con los Juegos Olímpicos. Quiero hablar de las exigencias para los 
Juegos Olímpicos. Qué se necesita realmente, hablando de comunicación, de tecnología, 
um..., no voy a entrar en gran profundidad, ya que más importante para nosotros, son las 
posibilidades que pueden ser derivadas de los Juegos Olímpicos. 
 
Pero, volvamos a 1992, durante los Juegos. Entonces, mientras estábamos mirando 
vuestros fantásticos Juegos en Barcelona, estábamos allí lejos en Sydney, trabajando muy 
duro, intentando ganar los Juegos del 2000. Acabámos de perder los Juegos 1996 contra 
Atlanta, y evidentemente en este momento teníamos todo concentrado hacia el año 2000.  
Ahora, cuando estás intentando llevarte los Juegos, haces muchas promesas. Cuando 
intentas ganar algo, haces muchas promesas... Así,  nosotros básicamente prometimos una 
red completa hacia todos los sitios, y Ustedes pueden calcular aquello igual que yo.:  para no 
dividir las comunicaciones y, es que nos comprometimos en mucho. Y así, ahora es nuestro 
deber de  tener nuestras promesas. 
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Para cumplir promesas, se necesita experiencia, y estoy seguro que todos aquí que 
trabajaron en los Juegos de Barcelona , dirían" Mira, no puedes entrar así, y poner 
telecomunicaciones para los Juegos Olímpicos. Tienes que trabajar con Comités anteriores, 
y es por eso que estamos tán agradecidos de poder trabajar  con los colegas de Barcelona y 
también ahora con los de Atlanta. Pués, en total creo que hemos gastado tres meses aquí, 
estudiando los Juegos. 
 
Sólo me gustaría reflexionar un poco....  sobre lo que realmente aprendí de Barcelona. Lo 
principal, creo, lo podría resumir en 2 o 3 puntos . 
 
El punto que me ha influenciado mucho ha sido la necesidad de una planificación a largo 
plazo. No sirve de nada trabajar aproximadamente 2 años antes de los Juegos, y entonces 
claro que puedes instalar una red de telecomunicaciones  o de ordenadores, Se tiene que 
empezar a planificar! sinó entrarás en pánico y perderás todos los beneficios que podrías 
sacar de los Juegos Olímpicos. Y porque tuvieron los Juegos Olímpicos en primer lugar? No 
sólo para organizar los mejores Juegos de la história, es para arrancar beneficios hacia tu 
ciudad, y vosotros, seguro que lo habeis hecho muy bien. 
El otro punto que ví, fue los acuerdos de patrocinio, así que  estámos trabajando en esta 
dirección en Sydney, similar a los sponsors que teníais aquí en Barcelona. 
 
Este es un mapa muy gráfico  de Sydney, hecho por ordenador,y os puedo asegurar que 
Sydney no se le parece pero cada cuadrado  en ésta  diapositiva, representa un sitio donde 
tiene lugar un deporte. Estos serán unos Juegos muy compactos y, siento mucho que mi 
colega Daniel Choo no esté aquí,porque tiene muchas diapositivas de los sitios de actuación, 
pero, la mayoría de los Juegos se centrarán realmente en el centro geográfico de Sydney, y 
es eso lo que pueden ver en el centro de la diapositiva. Se llama realmente el "Sydney 
Olympic Park" o Herb Bush Bay. El sesenta por ciento de los deportes  se centra en esta 
locación, lo que nos facilita relativamente el trabajo. Los alrededores de Sydney Harbour a la 
derecha de la diapositiva... y vamos hacia el oeste , hacia Penderflikes, aproximadamente a 
15 Km  hacia arriba desde el Sydney Olympic Park. Así, el conjunto de los Juegos, como ya 
dije, estará dentro de Sydney City. Lo que prometimos a los medios de comunicación, que 
creo que son nuestros clientes más importantes, es una red, unifórme,  que sea de video, 
data, telefonía, será lo mismo si estuvieras en Homebush Bay con el remo o en Sydney 
harbour para la vela. 
 
Números. Me imagino, que esperamos sean los de los Juegos, así que, siguenme mientras 
estudiamos esta diapositiva. 
 
Esperamos entre 3 y 4 millones de ventas de entradas, y de atletas, unos 15.000. Ahora, yo 
se, teníais lo mismo en Barcelona, pero el número de atletas es  de menor importancia 
comparándo con el número de los medios, de seguridad, de voluntarios,... y así, como estoy 
hablando de telecomunicaciones, nuestros clientes no son los atletas, son los medios., las 
organizaciones que llevan los Juegos al resto del mundo. Y creo que aquello es vital porque 
es de aqui que la mayoría del retorno financiero proviene durante los Juegos Olímpicos. La 
mayor parte viene de los derechos de los medios. Para sólo hablar de algunos números : 
para ponerlo en su justa perspectiva, la organización americana más grande, la NBC 
Organization, acaba de pagar un billón de dólares para los derechos a enseñar los Juegos. 
Es mucho dinero, y claro, eso nos da mucha presión, para poner una red detrás, para dar 
soporte a los medios. Si miramos  el número de  servicios de telecomunicación, digamos  
byte iónicos, um, podría ser  ideal con ciento trece, pero como digo, esta es una diapositiva 
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del principio, probablemente serán más bien ciento ochenta, pero sigue siendo mucho En 
cualquier evento deportivo como .......... la Copa del Mundo de Futbol,........... No se habla en 
decenas, podría ser 10, 20 byte  iónicos. En los Juegos Olímpicos estamos hablando como 
dije de  unos ciento ochenta y quizas doscientos byte iónicos. Así que, es grande, es...... 
enorme. 
 
Una cosa que se olvida fácilmente durante unos Juegos Olímpicos, es, sabeis que debo 
hablar de medios, estamos hablando de EPA, una organización de soporte a, los hospitales, 
transportes, aduanas, y podríamos decir: " porque estoy hablando de esto?" 
Es que, si quieren encontrar un tipo de red diferente, sabrían que , debe ser de un mismo 
tipo de tecnología. Tenemos que crear clientes de cada día. Las necesidades individuales, 
las necesidades laborales son, lo puedo asegurar, la parte más dura. 
 
Probablemente invertiremos un  montón de años ahora  en "Como montaremos esta red?" 
Tenéis que recordar, unos Juegos Olímpicos son dieciseis días y debo decir que muchos de 
vosotros me dicen : " Porque trabajais cinco años antes de los Juegos hablando del año 
2000 y sólo serán dieciseis días?" Pero mi repuesta es : " Tenemos que maximalizar 
nuestros beneficios desde la totalidad del tiempo, pero, parte de nuestra filosofía ahora es de 
no poner equipamiento sólo para estos dieciseis días, quiero decir, esto sería una pérdida 
total de dinero. Si buscamos, una vía de reembolso para los equipamientos de los Juegos 
Olímpicos, en otras palabras, si se puede utilizar antes, perfecto, pero utilizarlo durante los 
Juegos, y luego intentar integrarlo de nuevo en nuestra red o tener los clientes después de 
los Juegos. Es la única vía económica para suministrar este equipamiento". 
Tengo que utilizar el estado apropiado en la tecnología. Subrayo la palabra "apropiado". 
Pués hay que considerar dos cosas con los Juegos Olímpicos : una tecnología que necesitas 
para suministrar una plataforma buena, fuerte y firme , para  garantizar buenos servicios. 
Pero al mismo tiempo, se necesita la tecnología de escaparate, quiero decir, la razón por la 
cual estámos en Telstra es la promoción de los productos a nuestros otros clientes. No 
estamos aqui sólo por buena voluntad. O, debo decir, eso es una parte, pero tenemos que 
considerar nuestros propios clientes y nuestro propio negocio.... 
 
Pués, lo que haremos es construir,.... probablemente,  o utilizar la tecnología que estará en 
el  mercado alrededor de 1998, como base. Digo 1998, porque en todo caso necesitamos 
dos años para averiguar esta tecnología y asegurarnos que es una base sólida. Ahora, con 
esta base en sitio podemos estar......... casi podemos asegurar servicios muy flexibles y  
seguros a los medios, etc. pero al mismo tiempo nos da la flexibilidad de introducir los más 
nuevos productos en el año 2000. Estos productos se  pondrán en escaparate para nuestros 
clientes por nuestras razones promocionales que, visto que serán tecnologías propias y 
soberbias, no serán  corriente principal para los Juegos. En otras palabras, hay dos bases : 
hay la tecnología firme de 1998 que forma la columna vertebral de los Juegos, y luego hay la 
última tecnología que sólo se utiliza como escaparate para nuestros clientes. Y eso, es una 
diferencia importante. 
 
El resto, me parece que mencionamos  recuperable, equipamiento. Probablemente el mayor 
desgaste en Juegos Olímpicos es el cableado necesario para los sitios de actuación. Quiero 
decir, no se puede recuperar. Nu se puede re-utilizar. Es lo que se llama debilidad obligada, 
así que buscamos mucho una tecnología milebar, utilizando tecnologías milebar o 
inalámbricas, como las podeis llamar : eliminan un montón de cablaje. Volveré a ello más en 
adelante. 
 

  96 



Me imagino que en cualquier tipo de  presentación de comunicaciónes, debería capturar 
servicios, evidentemente suministrando teléfonos, data, audio, video, pero creo la más 
grande ilusión, y lo más excitante  es que se pueda contar con las tecnologías milebar, 
porque milebar esta realmente despegando en el campo internacional actualmente, y 
también los multi-media. 
 
Muchas compañías, poniendo un esfuerzo muy grande en ello, compañías de ordenadores 
como IBM por ejemplo, y compañías de telecomunicaciones como la nuestra. Volveré  a 
ellas en seguida. Bueno, justo a  la derecha de la diapositiva, y para reducir costes, es que 
no estamos construyendo una red para los Juegos. Hubiera sido económicamente hablando 
y también del punto de vista de la fiabilidad una infraestructura de red para una sola ocasión. 
Lo que estamos haciendo, en los próximos cinco años, estamos en realidad ampliando la red 
de Sydney en pureza, en tamaño, para que pueda completamente asimilar el tráfico extra 
durante los Juegos. 
 
Sólo quiero pasar por estas tres diapositivas sobre tecnología, esta sobre telefonía o los 
teléfonos tradicionales y quizas los data a baja velocidad o a través de  la modulación, o 
quizas hayan ya oido hablar de servicios integrados  .....................TN, y red digital que 
básicamente suministran con una conexión digital de alta velocidad directamente hacia sus 
auriculares desde  la central telefónica. Ahora, en la presentación de Nick le habais oido 
hablar de algo, de algo que solíamos llamar, un sistema muy similar llamado STH"seacond 
institute of higrocky", que creo es el mismo sistema que estais utilizando aqui en España. 
Básicamente suministra la flexibilidad de  tener un circuito cerrado. La belleza de un circuito 
cerrado en fibra óptica es que, si hay un problema en algún lugar, o alguien corta una fibra, 
lo que desgraciadamente siempre pasa en algún  momento durante unos Juegos, el sistema 
que no pueda dar la vuelta en la primera dirección, va por la otra, así que tenemos la 
seguridad de tener dos vías para ir de A hacia B. Y hay otras ventajas : se puede poner 
circuito sobre circuito, lo que significa que si tenemos dos circuitos, hay cuatro vías, si 
ponemos tres circuitos, hay seis vías. Así que se puede construir cualquier seguridad que 
uno quisiera.  
 
Bueno,  estas cruces, o estos puntos a la izquierda son las centrales de teléfono........... y 
podemos decir que utilizamos dos, o quizas más centrales de teléfono para conectar un 
cierto teléfono en un multiplex lejano o en un lugar de los acontecimientos. Así, lo que 
hacemos, intentamos duplicar para obtener fiabilidad. Son gastos extra evidentemente, pero 
nos da la fiabilidad. Estas pequeñas cajas con un bastón que sale, son en realidad una de 
las estaciones de satélite y se puede,... se puede... se debe correr un cable desde el 
multiplex lejano hacia una estación de pago, y probablemente dará acceso a unos 30 
teléfonos, pues, ven que es mucho más económico, por lo que se refiere a teléfonos y a 
cooperar. 
 
Eso va hacia la propiedad del..... video, con quien le costa mucho más. Hoy en día tenemos 
una mezcla de conexiones adicionales y conexiones paralelas, y los problemas con aquello 
son que, cada vez que uno va de paralelo hacia digital,  se tiene que ir a través de un codec. 
Y un codec es una herramienta bastante cara y es una cosa con la que se tiene muy poca 
recuperación o re-utilización después de los Juegos. 
Bueno, esperemos que para el año 2000 habrá mucho más equipamiento digital  a 
disposición, y quizas, lo espero, podremos trabajar en digital desde la camara directamente a 
través de la red hacia una instalación de entrada digital en  el IBC, el International 
Broadcasting Center. 
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Ahora, no creo que mi sueño se haga realidad, pero esperemos que un  cierto porcentaje se 
pueda realizar. 
 
Probablemente, habrá cuatro tipos de comunicación móvil : hay las comunicaciones COD, 
aqui en España hay vuestro sistema digital llamado GSM, y hay que admitir, utilizamos el 
mismo sistema en Australia, y es un buen sistema público, pero los problemas con este 
sistema público son que no puede y que no se puede controlar el tráfico 
Si ocurre un evento de mayor importancia, la primera cosa que pasa cuando uno enciende el 
teléfono móvil, y toda la red entra en congestión. Ahora, eso es totalmente inútil para 
organizar unos Juegos Olímpicos 
 
Para los Juegos, hay por suerte otras tecnologías : tenemos el llamado movil  CRUNT, y 
hagamos el paralelo con sus antiguos walkie talkies, donde se tiene comunicación de uno a 
uno, y os salvais un sistema. Se puede poner un montón más de aparatos en el sistema, 
pero el gran beneficio es, que puedes controlar el tráfico en el sistema de  la línea principal. 
Pués, eso será la columna vertebral para la comunicación móvil oficial, pero, no se puede ir 
a muy grandes densidades. Allí donde necesitaremos altas densidades, eso sería en las 
sedes , donde utilizamos una llamada tecnología inalámbrica. Estaba totalmente de acuerdo 
en utilizar adecuadamente un dect europeo, eso es un sistema DECT, con el cual se pueden 
alcanzar muy altas densidades, como......... en una habitación, como aqui por ejemplo, y 
donde puedes poner quizas 30 o más teléfonos sobre esta central complementaria. Pués, es 
bastante densidad y también permite una conexión entre un sistema Ledeck y un sistema 
Lasalle si fuera necesario.  Pero, básicamente, los dos audios portátiles también han sido 
utilizados como ramificación y como sistema de comunicaciónes. 
 
Y ahora los sistemas modem. Estoy seguro que muchos entre vosotros habéis 
experimentado con los multi medios. Para mi, estos tipos de multi-media no son de gran 
utilidad para unos Juegos Olímpicos. Es divertido jugar con ellos, se puede obtener 
imagenes, puedes ponerte películas en pantalla, pero es de poca influencia práctica para los 
Juegos. Lo que intentamos realizar en el año 2000, trabajando con compañías como IBM, es 
de suministrar una red de enlace de muy alta velocidad, para que podamos meter tanto la 
radio, el video codificado sobre una central video Pues, eso permite a los medios de 
descargar este video hacia el IBC, lo que significa que realmente  se pueda utilizar este 
video en una producción. También la prensa escrita, los diarios y las revistas por ejemplo, 
también pueden copiar textos, pueden copiar fotos tomadas por un magazine directamente 
hacia sus ordenadores, para hacer su propia edición. Así que , lo que estoy diciendo, es que 
esperamos realizar en Sydney un sistema multi-media útil y práctico.. 
 
Ahora, os puedo prometer que no seré más técnico que en eso, pero estoy enfatizando aqui, 
el uso de estos enlaces de fibra óptica como columna vertebral de nuestra tecnología. Si 
sólo os doy un ejemplo de las velocidades en que estamos operando, por ejemplo, en su 
ordenador de casa, si tenéis un modem, se le puede conectar a Internet, que tipicamente 
operaría a 14,4 Kbits/segundo, podría ser 28 Kbits/segundo. Pero STM 16 es como un 
furúnculo en las redes de fibra óptica. Ello especifica que está operando a 2,5 
Kigabits/segundo Ahora Kiga es 2, es 10  potencia 9, pués , son muchos bits por segundo, y 
lo necesitamos, para el video. Antes del año 2000 podríamos ser capaces de utilizar 10 
Kigabits/segundo. 
 
Hum, volviendo a casa, no sirve de nada  suministrar circuitos puramente a casa impulsados 
o trabajando en Sydney. Lo que tenemos que hacer es simplemente aplicar la misma 
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tecnología a la totalidad de Australia, y seguidamente hacia todos los enlaces 
internacionales que conectan con el resto del mundo. Ahora, estas líneas verdes y las líneas 
rojas que pueden ver, son las líneas de fibra óptica existentes en Australia. Tenemos 
estaciones de tierra. A propósito, estaciones de tierra son los platos para la conexión con los 
satélites. Tenemos aquellas tanto en Perth, como en Australia Occidental como también en 
Sydney en la Costa Oriental. Utilizamos Sydney para la conexión a través del Pacífico hacia 
América, y utilizamos la Costa Occidental para llegar a países como Irán y Europa. Ahora, 
utilizaremos los circuitos de fibra óptica desde Sydney hacia toda Australia para dar otra vez 
una tecnología de circuito para conectar con las estaciones de tierra.  
Ahora, una vez salimos de Australia, tenemos cables sub-marinos, debajo del agua, podeis 
ver las líneas rojas y verdes otra vez como para, conectar Nueva Zelánda con Hawai, con los 
Estados Unídos o así hacia el norte de Asia, también al oeste hacia Europa................ Son 
enlaces de fibra óptica de alta velocidad otra vez. Y si pueden, mirando el diagráma que 
utilizamos, probablemente utilizaremos circuitos STH otra vez internacionalmente. Así que, 
enfatizo que podemos suministrar una fiabilidad total desde la misma sede hacia el mismo 
país, hacia los mismos países, directamente hacia los países internacionales.  
OK. No sirve de nada tener una red, si no podemos, podemos llegar al servicio principio-
final. Lo que prometimos, al Comite Organizador de Sydney, es de administrar la red de 
central terminal a central terminal. Así, garantizaremos un nivel de servicio a través de toda 
la red hasta su teléfono personal o cualquier otro instrumento. Pues, utilizamos una 
administración integrada de la red y todo pasa por la red de Sydney. 
Ahora, no sirve de nada tener una red, si no tienen acceso a sus clientes, lo que digo, en 
esta diapositiva, los centros de acceso para clientes. Nuestros principales clientes, lo repito, 
son los medios de comunicación. Así, si Ud viene de España, llega a Sydney, al aeropuerto. 
Ud sale del aeropuerto, y verá la señal #Centro de Servivio de Telecomunicaciones# Pues, 
podrían pensarse en traer su teléfono desde España. Si Ud no tiene roaming internacional 
en ello, no se preocupen, nosotros se lo organizaremos inmediatamente. Que quieren un 
teléfono fijo, un DIT ciclo monocorde, inalámbrico, o quizas un fax? Cualquier cosa que 
necesiten, entren en la tienda, procurense el aparato y conectenlo a su red, todo en un 
"tiempo" de 3 o 4 minutos. Bueno, será un gran reto, pero nos hemos preparado para ello. 
Ahora muevo hacia las diapositivas finales de mi conferencia..Quiero hablar un poquito de 
las oportunidades. Como dije, no sirve concentrarse en estos 16 días. Podemos hacerlo, y 
supongo que es muy fácil para nosotros hacerlo, sólo concentrándose en estos 16 días, pero 
lo que queremos hacer, es aprovecharlo desde ahora, durante y después de los Juegos. Así 
que estudiamos muy bien las posibilidades ofrecidas, los productos y servicios que podemos  
conseguir  a través de los Juegos. 
Ahora, estaría muy interesado en hablar con mis colegas de aquí, por ejemplo con el Sr 
Tomás, sobre lo que ha pasado en Barcelona después de los Juegos, pero estamos 
hablando con compañías internacionales, hablamos con muchas empresas australianas, de 
como podemos hacer asociaciones y llamados sponsorships, también, para poder 
beneficiarnos todos estos años. 
Esta diapositiva, también, es una de los muchos ejemplos, y podemos hacer una lista de 
páginas y páginas. 
Sólo una conclusión, volvamos a mi"camino". Empezamos en un camino recto. Ahora se 
está poniendo ya un poco desigual. Estamos mirando Atlanta de muy cerca. Tenemos la 
suerte de poder colaborar con Miquel Angel, como habéis oido de su ponencia. 
Aprenderemos de lo positivo y de lo negativo de Atlanta, y entonces, a partir del 96, nos 
lanzaremos, me imagino , sobre los cuatro años finales. 
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Creen me o no, sólo quedan 1850 días para los Juegos de Sydney. Para mi, eso es 
tremendo. Así que, tenemos que hacer las cosas ya, empezar a obtener estos beneficios a 
partir de 1996. 
Y así me imagino, mi reto es de maximalizar los beneficios hacia el movimiento olímpico y 
nosotros entre ahora y el año 2000, y centrarnos en el año 2000. 
Bueno, en conclusión, como ya dije, fantástico estar en Barcelona otra vez. Me quedo un día 
más o menos, y quiero, quiero volver al 92 y volver a vivir esos días fantásticos que 
realmente disfruté entonces. 
Gracias 
 
 
 
Pregunta: 
 
Emisión oficial y cual es el coste global de los Juegos Olímpicos? Lo sabe ya? 
 
Respuesta: 
 
Es una muy buena pregunta. La emisora local aún no ha sido determinada. Estamos 
poniendo toda nuestra energía en determinar quienes tienen derecho, y, me imagino que, en 
el sentido más amplio, el que tiene más derecho fundamental en potencia, esperamos 
nosotros, que las emisoras domésticas  se llamarán SOBO, Sydney Olympic Broadcasting 
Organization. Eso se anunciará probablemente entre el principio y la mitad del año que 
viene. 
 
Pregunta: 
 
Yo también tengo 2 preguntas.  La primera es : cual es el nivel, no sé, de la digitalización y la 
penetración de los teléfonos  epitónicos en el area de Sydney? Eso está en relación con la 
inversión prevista para la red pública. Aquí en Barcelona, como Usted sabe, el modelo es 
diferente, ya que, aquí, en aquel tiempo en 1992, era un monopolio de Telefónica. Fue un 
gran socio para nosotros, y Telefónica hizo un gran esfuerzo para mejorar la red, y el coste 
de la red desde el punto de vista del Comite fue muy bajo en comparación con el coste de la 
inversión general. Y Telefónica invirtió más o menos 900 millones de dolares, aprox. para los 
Juegos de Barcelona, en la red pública. Normalmente Telefónica tiene una inversión de 
medio billón de pesetas al año, pues esa cantidad significa un 20% del esfuerzo anual 
dedicado sólo a Barcelona. Tiene estos números en su pensamiento? 
 
Respuesta: 
 
Sí, me imagino que los números estos son "in situ" menos importantes para nosotros, pero 
volvamos a la primera pregunta: la penetración de  teléfonos en Australia : 
Australia tiene una penetración extremadamente alta. Considero que realmente ha llegado a 
su punto de saturación, una saturación alrededor de los 96% .Veo a mi colega Martin, creo 
que es un 96-97% , lo que es prácticamente lo más alto que se puede lograr. Ahora 
intentamos vender el segundo teléfono, como extra de beneficios por negocio adicional.. 
Pero no estamos "forzando" cerca de 350 millones de dolares Australianos al año en nuestra 
red. Un dolar nuestro vale aprox. 100 pesetas. Pués, multiplíquenlo por cien. 
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Para los Juegos Olímpicos, hemos hecho nuestros números : creemos que podamos 
construir la red entera y, repito, estamos construyendo una red simplemente ampliando la 
red de Sydney cónicamente. Así que, este total ciertamente no se basa en una red olímpica. 
Simplemenete se trata de poner un poco extra en nuestra red de Sydney, para cubrir los 
Juegos, y eso lo hemos tasado en unos 180-190 millones de dólares. 
Esa será nuestra inversión total, pero ahora lo estamos pasando al Comite Organizador, que 
era el COOB en Barcelona. Lo que estamos realmente haciendo, en nuestro sponsoring, es 
básicamente suministrar esta red al Comite Organizador. Hum, oficialmente  al precio de 
coste. 
 
Gracias. 
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Día 10.11 
Bloque B. Sr. Joaquím Tomàs 
Evolución de las técnicas de telecomunicaciones 
 
 
 
Evolución de las ténicas de telecomunicaciones 
Sr. Joaquim Tomás 
Subdirector del Departamento de conservación de Telefónica 
 
 
Jordi López: 
 
Joaquim Tomàs, al que vamos a tener el placer de escuchar ahora, fue la persona 
encargada por Telefónica de llevar a cabo la planificación del despliegue territorial de los 
proyectos que tenían relación con los Juegos Olímpicos. Telefónica, como antes ya he 
comentado, con motivo de una pregunta al último ponente, fué uno de los grandes socios 
sobre el cual descansaban todas la telecomunicaciones de los Juegos. 
Me gustaría que nos explicaras un poco la experiencia. 
 
 
Ponencia: 
Les presento el desarrollo de la misma. 

 
 
 

EVOLUCION DE LAS TECNICAS DE TELECOMUNICACION 
 

La Tecnología en los Juegos Olímpicos 
 
 

• Introducción 
 
• ¿Qué son los JJ.OO.? 
 
• ¿Quiénes participan directa o indirectamente en los JJ.OO.? 
 
• ¿Dónde se realizan los JJ.OO.? 
 
• ¿Qué deben garantizar las telecomunicaciones en los JJ.OO.? 
 
• Tecnologías e infraestructuras que soportaron los servicios de B'92 
  - Infraestructuras 
  - Proyectos a medida 
 
• ¿Qué servicios se precisan para los JJ.OO.? 
 
• Servicios que se utilizaron en B'92 
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• Servicios a utilizar en el futuro 
 
• Infraestructuras y tecnologías del futuro 
  • Red universal de información 
  • Red R.D.S.I. 
  • Comunicaciones móviles 
  • Tecnologías de la red universal (FO-MTA-JDS) 
  • Terminales 
 
• Conclusión 
 
 
 
 INTRODUCCIÓN 
 
Esta presentación pretende dar una visión de la situación actual de las telecomunicaciones 
que hemos tenido en los JJ.OO. de Barcelona en 1992, y de las tendencias que se observan 
en el futuro sobre la nueva demanda de servicios, como son la movilidad y la necesidad de 
mayor ancho de banda o capacidad de transmitir y controlar grandes cantidades de 
información, así como de las tecnologías que soportarán estos servicios en los JJ.OO. del 
futuro. 
 
Desde 1896, el movimiento olímpico celebra cada cuatro años los juegos de la olimpíada, 
cada vez más a medida que se han ido sucediendo las jornadas correspondientes a los 
JJ.OO., en las distintas olimpíadas, la necesidad de comunicación entre los agentes 
organizadores, participantes y espectadores ha ido en aumento; de tal forma que el éxito de 
los mismos, ha estado condicionado directamente al éxito de la comunicación, es por ello 
que en la actualidad poder decir que: 
 
Los sistemas informáticos, las redes de telecomunicaciones, los medios 
audiovisuales, es decir todos los elementos que forman las tecnologías, tienen un 
papel decisivo en el éxito de los Juegos Olímpicos. 
 
Antes de hablar de las nuevas tecnologías y de la evolución de las técnicas de 
telecomunicación, hagamos un breve repaso del planteamiento que realizamos en los 
pasados juegos de Barcelona'92, y así nos será más fácil hablar del futuro. En 1986, cuando 
Barcelona fue nominada como sede de los JJ.OO., realizamos un análisis de los mismos y 
de sus necesidades haciendo un intento en definir: 
 
 
 
 ¿QUÉ SON LOS JUEGOS OLÍMPICOS? 
 
Es un evento deportivo a nivel internacional que se realiza cada cuatro años, y cuya duración 
es de un corto espacio de tiempo (dieciséis días). 
 
 • Evento deportivo, lo que nos viene a decir gran aceptación por el público en general, 

o sea gran cantidad de seguidores. 
 • Nivel internacional, el seguimiento de los mismos se realiza a nivel mundial. 
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 • Cada cuatro años, lo cual nos indica que tenemos una serie de experiencias sobre 
las que nos podemos apoyar. 

 • En un corto espacio de tiempo, se desarrollará todo el evento, con lo que se deduce 
que se producirá una gran concentración de medios técnicos y humanos. Lo 
importante pues, debe ser la fiabilidad y seguridad, tanto a nivel de organización como 
de información interna y externa, es por ello que las telecomunicaciones tienen un 
papel esencial en los mismos. 

 
Una vez realizado este intento de definición veamos: 
 
 
 ¿QUIÉNES PARTICIPAN DIRECTA O INDIRECTAMENTE EN LOS JJ.OO.? 
 
Tenemos cuatro grupos claramente diferenciales: 
 
 • El Comité Organizador local (COOB'92). 
 • La familia olímpica, atletas, jueces y árbitros, COI (Comité Olímpico 
 Internacional), CON's (Comités Olímpicos Nacionales). 
 • Prensa, radio y TV. 
 • Espectadores y visitantes. 
 
 
 ¿DÓNDE SE REALIZAN LOS JJ.OO.? 
 
Los JJ.OO. se realizan en distintas sedes, es decir en distintas áreas geográficas, por lo que 
los medios estarán distribuidos, excepto en la inauguración y clausura en que existe una 
gran concentración de los mismos. En las figuras 1 y 2, podemos apreciar la distribución que 
tuvimos en Barcelona'92. 
 
 
 ¿QUÉ DEBEN GARANTIZAR LAS TELECOMUNICACIONES EN LOS JJ.OO.? 
 
Para la celebración de los Juegos Olímpicos se precisa una gran diversidad de escenarios 
que deben estar intercomunicados entre sí, a efectos de organización, seguridad e 
información. 
 
Por ello debe asegurarse, la cobertura de todas las necesidades de: 
 
 • Las comunicaciones internas dentro de un mismo recinto. 
 • Las comunicaciones entre distintos recintos. 
 • Las comunicaciones hacia el exterior (nacional e internacional) 
 
A través de: 
 
 • Infraestructuras y servicios públicos. 
 • Proyectos a medida. 
 
 TECNOLOGÍAS E INFRAESTRUCTURAS QUE SOPORTARON LOS SERVICIOS 
DE  BARCELONA'92 
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• Infraestructuras 
 
 - Red telefónica conmutada. 
 - Red de datos Iberpac. 
 - Red Ibercom. 
 - Red Ibermic. 
 - Red de radiocomunicaciones móviles. 
 - Estaciones terrenas y cables submarinos. 
 (ver fig. 3 y 4) 
 
Estas infraestructuras estaban soportadas por las distintas tecnologías de: 
 
 - Centrales digitales. 
 - Fibras ópticas. 
 - Satélites de comunicaciones. 
 
• Proyectos a medida 
 
 - Red de voz y datos. 
 - Red de transmisión de datos. 
 - Redes de comunicaciones móviles. 
 - Redes de contribución y distribución de señales de Radio y TV. 
 
 ¿QUÉ SERVICIOS SE PRECISAN PARA LOS JJ.OO.? 
 
• Servicios de voz. 
• Servicios de datos y telemática. 
• Servicios móviles. 
• Servicios de transportes y distribución de Radio y TV. 
• Servicios de comunicación por satélite. 
• Servicios de comunicaciones de empresa. 
• Otros servicios: Videoconferencia, ... 
 Servicios que se utilizaron en Barcelona'92 
- Servicios telefónicos 
 14.500  Líneas Regulares 
 1.600  TM 
 344 Fax 
 2.680 TMT-PRESS 
 
- Servicios de transmisión de datos 
 1.305 Circuitos de datos 
 
- Radiocomunicaciones móviles 
 5.325 Radiobúsqueda 
 2.500 Telefonía Móvil 
 560 Radiotelefonía Privada 
 
 Servicios para el COOB'92 
- Servicios telefónicos 
 10.290 Líneas Internas de Voz y Datos 
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 7.250 Líneas Regulares 
 470 Líneas dedicadas a la Voz 
 
- Servicios de Transmisión de Datos 
 290 Líneas dedicadas de Datos (9,6 y 64 Kbs) 
 
- Radiocomunicaciones Móviles 
 330 Telefonía Móvil 
 2.500 Radiobúsqueda 
 2.000 Radiotelefonía Privada 
 
 Radio Televisión 
- Contribución 
 43 Recintos 
 143 Circuitos de TV 
 2.830 Circuitos de Radio 
 
- Distribución Local (CATV) 
 5 Recintos (prolongados a otros 12) 
 16 Señales de TV 
 32 Señales de Radio 
 6.200 Monitores de TV 
 
- Distribución Internacional 
 42 Circuitos de TV 
 466 Circuitos de Radio 
 
 
Podemos decir que la Fibra Optica fue la gran protagonista de Barcelona'92, tanto 
desde el punto de vista de calidad, como de seguridad y fiabilidad, principalmente 
para el transporte de señales de TV, desplazando de esta forma a los sistemas 
radioeléctricos, que se habían venido utilizando hasta la fecha en anteriores Juegos. 
 
En la red de contribución de TV, en las áreas de Barcelona y Badalona, fig. 5 y 6, todas las 
señales se transportaron por fibra óptica, así como las de distribución local y la mayoría de 
las señales de distribución internacional hacia los centros de comunicaciones de satélites. 
Ver fig 3 y 4. 
 
 
 Servicios a utilizar en el futuro 
 
• Tele-trabajo 
• Tele-diagnóstico 
• Tele-enseñanza 
•  Servicios multimedia interactivos 
• Video bajo demanda 
• Televisión a la carta 
• Tele-compra 
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• Servicios de información general, avanzados y personalizados a 
 cada usuario (consultas temáticas a bases de datos, búsqueda de 
 información por contenidos,...) 
• Servicios de teleacción. Procesos transaccionales (punto de venta, 
 loterías, cajeros automáticos). Alarma y vigilancia, etc... 
 
 
 LAS INFRAESTRUCTURAS Y TECNOLOGÍAS DEL FUTURO 
 
- RED UNIVERSAL DE INFORMACIÓN 
 
 La Red Universal de Información será la red básica del futuro y que 
ofrecerá a sus clientes dos tipos de interfaces, uno de fibra óptica y otro radioeléctrico, a 
través de los cuales se podrá acceder a los distintos servicios. 
 Interfaz de fibra óptica, dirigido a los clientes que precisan gran 
ancho de banda, por necesitar intercambiar datos de alta velocidad o señales de video. 
Interfaz de tipo radioeléctrico, destinado a los clientes que necesitan, sobre todo, movilidad. 
Estos dos tipos de interfaces pueden ser alternativos o complementarios. Ver fig. 7. 
 Los servicios que tenemos en los JJ.OO. deben ir evolucionando en 
cuatro grandes líneas: progresiva integración, incremento de inteligencia, más ancho de 
banda y mayor movilidad. 
 
 
a) Integración 
Los servicios que están soportados por redes diferentes, deben ir integrándose hasta 
compartir totalmente la infraestructura que utilizan, empezando por el acceso, de forma que 
éste sea único e independiente del servicio, facilitando de esta forma que el cliente pueda 
conectar a una línea cualquier tipo de terminal y acceder a cualquier servicio. 
 
b) Inteligencia 
La inteligencia de la red debe ser capaz de procesar los componentes funcionales de la 
futura arquitectura abierta de servicios, para facilitar la creación, introducción y extensión 
flexible y rápida de los nuevos servicios y facilidades. 
La red deja de ser un elemento pasivo, de transmisión y conmutación de información, para 
convertirse en elemento de interacción activa con servicio ofrecido. 
 
c) Banda Ancha 
Ancho de banda flexible y dinámica en función de las necesidades del cliente. 
 
d) Movilidad 
La meta última de los servicios es hacerlos accesibles y también útiles cuando sus usuarios 
se encuentran en movimiento, de tal forma que el número corresponderá con la persona, 
con independencia de donde se encuentre. 
 
 
- RED RDSI 
 
La Red Digital de Servicios Integrados tiene como objetivo el facilitar un único acceso hacia 
todo tipo de servicios, integrando de esta forma todos los servicios sin excepción, desde la 
telefonía hasta la distribución de televisión de alta definición, es decir, a una única línea 
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puede conectarse cualquier tipo de terminal, siendo compartida por un número variable de 
terminales análogos o diferentes. Ver fig. 8 y 9. 
 
a) RDSI-BE (Red Digital de Servicios Integrados - Banda Estrecha) 
Admite todo tipo de servicios con velocidades no superiores a 2 Mbs/s. Tenemos dos tipos 
de accesos: acceso básico (2B+D) y acceso primario (30B+D). Esta red integra voz, datos, 
textos y video de baja velocidad, además puede identificar al abonado llamante. 
 
b) RDSI-BA (Red Digital de Servicios Integrados - Banda Ancha) 
La RDSI-BA ofrece a sus clientes un interfaz saliente de 155Mbit/s y entrante de 622Mbit/s, a 
través del cual se puede acceder a todo tipo de servicios sin excepción. Esta red, surge 
principalmente para comunicaciones de datos de alta velocidad, y tiene como principal 
objetivo la integración de servicios de distribución de TV. Los servicios que aporta además 
de los de banda estrecha son: 
 - Videotelefonía de calidad. 
 - Distribución de TV normal y de alta definición. 
 - Distribución de sonido de alta fidelidad. 
 - Acceso a videotecas, etc... 
 
 
- COMUNICACIONES MÓVILES 
Podemos distinguir tres generaciones: 
 
a) Primera generación 
 • Radiotelefonía móvil: como NMT-450 (Nordic Mobile Telephone 450 Mhz) igual para 

900Mhz, TACS-900. 
 • Radiotelefonía de grupo cerrado: que cubre las necesidades de usuarios que desean 

comunicarse entre ellos y con una estación central de control (bomberos, policías, 
ambulancias, etc.) 

 • Radiomensajería: son sistemas de sólo recepción, los mensajes pueder ser aviso, 
numéricos y alfanuméricos. 

 • Telepunto y centralitats sin hilos. 
 
b) Segunda generación 
 • GSM (Groupe Special Mobile). 
 • DECT (Digital European Cordless Telecommunications 1800Mhz). Centralita sin hilos 

de altas prestaciones. 
 • PCN (Personal Communications Network) o DCS-1800 (Digital Celular System). 
 • ERMES, Radiomensajería europea. 
 
c) Tercera generación 
 • UMTS (Universal Mobile Telecommunications System): Telecomunicaciones 

personales, podemos decir que una comunicación está personalizada cuando, 
independientemente de la red de acceso, se asocia un número con un usuario, en 
lugar de con una terminación de Red. El primer requisito de las telecomunicaciones 
personales será una amplia cobertura, con un solo equipo de bolsillo utilizable tanto 
en el hogar como en la oficina y en el exterior. En el hogar se accedería a la red a 
través de una estación de base, de forma similar a un teléfono sin hilos. En la oficina, 
el mismo equipo accedería a la centralita sin hilos, y en la calle se comunicaría a 
través de la red pública celular. Ver fig. 10. 
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- TECNOLOGÍAS DE LA RED UNIVERSAL DE INFORMACIÓN 
 
El objetivo fundamental del futuro es construir una red única que sea la infraestructura de 
todos los servicios de telecomunicación, que se denomina RED UNIVERSAL DE INFORMACION. 
 
La Red Universal de Información será una RDSI-BA con arquitectura de red inteligente, que 
utilizará el sistema de señalización por canal común nº 7 y suministrará comunicaciones 
personales, fijas o móviles. 
 
Esta red precisa sistemas de transmisión de alta velocidad, del orden de los gigabits, 
es decir sistemas JDS (Jerarquía Digital Síncrona) y sistemas de conmutación 
capaces de conmutar señales de ancho de banda variable, y amplio, tecnología MTA 
(Modo Transferencia Asíncrono). 
 
La red se soporta con cables de fibra óptica hasta el cliente, para conseguir el acceso de 
banda ancha. El acceso radioeléctrico generalizado exige el desarrollo de técnicas 
microcelulares, que deberán complementarse con soluciones vía satélite orientados al 
usuario y aumento de densidad de potencia. Ver fig. 11. 
 
 
- TERMINALES 
 
La evolución de las terminales depende de tres factores: 
 
 • Las prestaciones de las redes disponibles. 
 • La posibilidad de incorporar en ellos las nuevas tecnologías. 
 • Las demandas de los clientes. 
 
Convivirán dos aspectos de terminales: el terminal físico y el terminal virtual. 
 
 • El terminal físico está orientado a la prestación de un servicio o grupo de servicios 

determinados. Su aspecto exterior y el conjunto del interfaz de usuario está diseñado 
para el entorno y aplicación deseada. Como ejemplo, podemos citar los terminales de 
uso público o los terminales de servicios móviles. 

 
 • El terminal virtual tendrá el aspecto de un terminal multimedia, dotado de todos los 

módulos hardware y software necesarios para soportar un amplio conjunto de 
servicios. La integración de servicios en la red, facilita la aparición de terminales 
multimedia (resultado de la confluencia entre las estaciones de trabajo informáticas y 
los terminales de telecomunicación), que permiten cualquier tipo de servicio voz, 
datos, imagen ... y combinar información multimedia de procedencia heterogénea, así 
como establecer varias llamadas simultáneamente. 

 
Podemos resumir diciendo que habrá dos tipos de terminales: fijos y móviles. Los 
fijos soportarán todo el espectro de servicios ofrecidos por la red. Los móviles 
soportarán servicios con información audio, datos, y posiblemente, imágenes 
codificadas a muy baja velocidad. 
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En la fig. 12 podemos ver las distintas posibilidades del terminal multimedia. 
 
 
 CONCLUSIÓN 
 
Nuestros clientes requerirán nuevos servicios que serán más complejos: 
 
 Familia Olímpica 
•Necesidad: Movilidad y consultas de información. 
• Terminales/Servicio: Móviles y TV interactiva. 
 
 Prensa y Radio 
• Necesidad: Movilidad, consultas de información y comunicación. 
• Terminales/Servicio: Móviles, TV interactiva y Terminal Multimedia. 
 
 Televisión 
• Necesidad: Grandes anchos de banda e interactividad ¡La Gran Revolución! 
• Terminales/Servicios: Móviles, TV interactiva, Multimedia, grandes centros servidores en el 
CIRTV y países destino. 
 
 Comité Organizador 
• Necesidad: Movilidad, Teleacción, Localización, Despacho de flotas, Tele-diagnóstico, 
Based de Datos. 
• Terminales/Servicios: Móviles, TV interactiva, Multimedia, Información en general. 
 
 Tele-espectadores y público en general 
• Necesidad: Movilidad, Teleacción y TV interactiva. 
• Terminales/Servicios: Móviles, Información en general, TV interactiva y Multimedia. 
 
 
Todos estos servicios de telecomunicación estarán soportados por una red única 
llamada RED UNIVERSAL DE INFORMACIÓN, compuesta por nodos MTA, sistemas de 
transmisión JDS e infraestructura de acceso por fibra óptica, complementada con 
acceso radioeléctrico microcelular y vía satélite. 
 
Llegamos a un intercambio de papeles que estábamos acostumbrados hasta ahora, 
como que el servicio telefónico nos llegaba a través del cable y la TV por medio de 
ondas, y en el futuro el servicio telefónico nos llegará a través de las ondas y la TV por 
medio de cable. Nodos con grandes Centros Servidores, transmisión de Banda Ancha 
y terminales de comunicación móviles universales. 
 
 
 
Jordi López: 
 
¿Alguna pregunta? Bien, yo sí quisiera hacerte una pregunta. 
 
Con la instalación de todos estos proyectos, hay un riesgo evidente, que todo el mundo 
intenta cubrir al màximo posible su impacto. Lo que tiene de beneficioso también lo tiene de 
riesgo, y por tanto, de visibilidad. Es un proceso que tiende a ser eficaz, no eficiente. Cubrir 
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lo que se quiere cubrir, pero no siempre con el mínimo coste posible, porque hay unos 
elementos de redundancia que obligan a que tengas la garantía de que cuando una cosa 
falla, la tecnología falla. Hoy hemos visto algún ejemplo. En anteriores ponencias que 
incluyen temas operativos siempre hay sus problemas. Has de poder garantizar el poder dar 
un servicio. Considerando por tanto, que es un sistema eficiente eficaz, no tanto eficiente 
considerando el punto de partida en Barcelona. España era un punto de partida más bajo 
que el que tiene en este momento Sidney o el que ha tenido Atlanta. Antes he preguntado, 
precisamente para ligar el tema a Mr. Hunter, cuál era la penetración de teléfonos en Sidney 
o en Australia. Es espectacular. Nosotros aquí en el año 84 teníamos un tercio de lo que él 
comenta, por tanto, el esfuerzo de Telefónica evidentemente ha sido un esfuerzo más 
grande. Es evidente que tienen que hacer como otros, para aumentar los servicios, la 
fiabilidad y la penetración, y por tanto, en los entornos básicamente olímpicos. 
 
Yo aprovecho un poco la confianza que tengo con el representante de Telefónica y con el 
tiempo que hemos trabajado juntos. Me gustaria hacer una pregunta que puede ser de 
interés para la gente que es de Barcelona y ha de ser orientativa para la gente, los invitados 
que hemos tenido de fuera. Es muy sencilla. Escucha, una vez han pasado los Juegos, 
¿cuáles han sido los problemas que habeis tenido al implementar todo este montaje de 
proyectos tan complicado? 
 
 
Joaquím Tomás: 
 
Una vez han pasado los Juegos no hemos tenido prácticamente ningún problema porque, 
como ha dicho John Hunter, aprovechamos el tiempo haciendo una buena planificación o 
una gran planificación. Ya calculábamos que los Juegos sólo iban a durar 16 días y por eso 
promovimos que, de todas las inversiones que hiciésemos, prácticamente el 99% podíamos 
decir que se iban a aprovechar después de los Juegos. Y dejamos a Barcelona en concreto 
y Cataluña en general, una infraestructura de comunicaciones prácticamente superior, y me 
atrevo a decir, que superior a la media europea, de tal forma que hoy en dia podemos dar 
cualquier servicio de comunicación que se pueda dar en cualquier parte del mundo. Yo creo 
que fué una gran inversión para Telefónica. Lo único que podemos decir es que anticiparon 
la inversión, pero no, digamos que corrimos riesgos de perder esta información, sobre todo 
fué debido a la gran planificación anterior, en la que calculamos siempre que lo que se tenía 
que tener, antes, durante y sobre todo después de los Juegos. Esto yo creo que es la gran, 
digamos, suerte que tuvimos y que hoy en dia aquí en Cataluña, justamente en Barcelona, 
podemos estar bastante satisfechos. Gracias. 
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Día 10.11 
Bloque B. Sr. Manuel González 
Evolución de las técnicas de telecomunicaciones 
 
 
 
Evolución de las técnicas de telecomunicaciones 
Sr. Manuel González  
Director del Servicio al Deporte de IBM España y Director General de SPORTEC. 
 
Las tecnologías de la información aplicadas a los Juegos, espero que se mantengan y que 
por supuesto lo podamos superar, aunque realmente, en Barcelona ya se utilizarion 
realmente tecnologias muy sofisticadas otras sencillas, simplemente aplicaciones mecánicas 
sobre ideas filosóficas de cobertura y que dieron un resultado francamente espectacular es 
decir en estos momentos Uds. están presenciando las imagenes de la piscina donde se 
colocó un travelling submarino, una cámara robotizada y que permitió ver imagenes como las 
que acaban de ver anteriormente cosa que no se podia ver , no se pudo ofrecer hasta 
Barcelona'92 en ningún tipo de competición. Tambien han visto el sistema de travelling 
oftopex para poder ver imagens submarinas y para poder,en un momento dado hacer un 
desplazamiento de panoramica vertical hacia la realidad visual del propio espectador que 
está en el terreno de juego y que realmente ofrecia puntos de vista que nunca se habian 
podido mostrar hasta eseso momentos.  Es decir, y como no recordar, fíjese lo rudimentario 
del sistema paero la filosofia funcionó perfectamente. 
En cualquier caso nadie podrá olvidar tampoco el sistema robotizado del Estadio Olímpico 
los 110 metros de travelling sobre la marquesinad el Estadio con  una cámara estabilizadora 
USCAM que permitia captar imágenes cenitales del estadio las propias carreras y ir a la 
misma velocidad que los mismos atletas.  ya no es sólamente un avance tecnológico sino la 
aplicación de la tecnologia que esta en estos momentos.  Aquí lo estamos viendo En estos 
momentos par apoder ofrecer algo más al espectador.  Es decir nosotros queremos situar 
como dijimos ayer, al espectador en la mejor butaca del Estadio y yo creo que el objetivo de 
mi presencia en esta mesa es la del usuario o representante de los usuarios productores de 
televisión, que en definitiva en un momento dado somos los que tenemos que aglutnar todos 
los medios a nuestro alcance para conseguir que las imagenes sean servidas con la mayor 
fidelidad y podamos trasladar a todos los hogares del mundo entero la destreza, la 
velocidad, la rapidez, el sufrimiento, la alegria de los atletas en unos Juegos Olímpicos. 
Espero que en Atlanta'96  estemos en disposición de poder ofrecer al menos todo lo que en 
Barcelona se pudo ofrecer que entre otras cosas fue algo más que tecnologia pura, dura y 
simple, sino simplemente utilizar la tecnologia en función de una filosofia artistica una 
filosofia espectacular, y por supuesto informativa.  
En principio dejo ya paso a mis otros colegas, en cualquier caso ahi tienen soportes de 
imagen que nos pueden permitir seguir hablando sobre la tecnologia aplicada a la 
producción del mundo de la televisión  
Gracias. 
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Día 10.11. 
Bloque B. 
Nuevas tecnologías a aplicar en los JJ.OO. 
 
Moderador :  Sr. Jordi López Benasat 
 
Mesa Redonda: Sr. Joaquim Tomás 
 Sr. Manuel González 
 Sr. Javier Montemayor 
 Sr. Pere Vila 
 Sr. Ferran Casadevall 
 
 
 
 
MESA REDONDA-Bloque B 
Nuevas tecnologías a aplicar  en los JJ.OO 
Moderador: Jordi López Benasat, Director de Doxa Consulting. 
Joaquim Tomás, Subdirector de Departamento de Conservación de Telefónica. 
Manuel González, Director del Servicio al Deporte de IBM España, y Director General de 
Sportec. 
Javier Montemayor, Productor de TVE. 
Pere Vila, Director Técnico de TV3 
Ferran Casadevall, Catedrático del Departamento de Teoria de la Señal y Comunicaciones 
de la UPC. 
 
 
Pere Vila: 
 
Hola, buenos dias a todos. Yo supongo que después, cuando hagamos la tanda de 
preguntas, podremos entrar en algunas cuestiones concretas que os interese conocer sobre 
como puede evolucionar la producción o los medios que se utilizan en la reproducción de los 
Juegos, tanto en aspectos mecánicos como electrónicos. Lo que quisiera hacer en esta 
introducción, es una reflexión que de alguna manera ya ha empezado a salir con lo que 
estaba explicando Jordi, como lo que explicavas tú, y es que de alguna manera, las nuevas 
tecnologias que se han de aplicar a los Juegos Olímpicos, van de alguna manera de forma 
natural. Es decir, que cada olimpiada presenta un salto muy importante respecto de la 
anterior. En este sentido, hay una primera reflexión que es bastante elemental, y es que es 
los Juegos Olímpicos marcan metas para muchos ámbitos a nivel social, marcan metas por 
ejemplo, pues a nivel de país, marcan metas a nivel de ciudad. Por ejemplo, en Barcelona 
toda la renovación que han hecho con el tema de los Juegos Olímpicos ha sido 
espectacular. Marcan metas también a nivel de instalaciones y a nosotros, en la gente de la 
televisión, nos marcan metas importantes. En el tema de televisión, realmente se nos marca 
desde el punto de vista técnico y de equipamiento. Nos marcan tres líneas importantes: una 
es la revolución de materiales. Hay muchas veces que la producción de unos Juegos 
Olímpicos, o por ejemplo, aquí en España, la producción de los Mundiales de Fútbol, pues 
da paso a que cadenas de televisión completas, renueven una parte importante de su 
parque. Da paso, también a veces, como en Seúl, a que por ejemplo se monte una segunda 
cadena de televisión o se monte una estructura completa para dar los Juegos. También da 
lugar, a nivel de país, a la creación de nuevas infraestructuras, relaciones con la televisión... 
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por ejemplo, yo diría que aquí, cuando se hicieron los Juegos Olímpicos de Barcelona, se 
montó toda una infraestructura sobre base de fibra óptica, que todavía está vigente. También 
se montaron una serie de infraestructuras de transporte, se montó un telepuerto, el de La 
Granada, se montaron toda una serie de cosas, que si no hubiese sido por los Juegos, 
posiblemente no se hubiesen realizado. Hay lo que es directamente televisión, pues hay lo 
que son también Juegos Olímpicos. Se marcan unas metas, los materiales de que pueden 
disponer para hacer la producción. Otra meta es cómo podemos hacer la producción. Me 
parece que es tanta aportación tecnológica el aportar materiales novedosos, como utilizar 
ideas novedosas. En este sentido, la figura del realizador, la figura del creativo, pues aporta 
tanta innovación tecnológica, bajo mi punto de vista de unos Juegos Olímpicos a otros, como 
la utilización de unas determinadas tecnologías. 
 
A mi me parece que en este aspecto si pudiesemos ver imágenes, comparar imágenes de 
los Juegos Olímpicos de Méjico, o de juegos anteriores, con las que tenemos ahora, no han 
cambiado únicamente los medios, sino la manera de hacer el lenguaje, la manera de 
presentar, etc.. 
 
Este marcar metas que os comento quiere decir de hecho, que los Juegos Olímpicos, 
además de mostrar las cosas como se deben hacer, muestra las tecnologías que están en 
vigor. 
 
Es decir, yo pienso que más que los Juegos Olímpicos utilizan la tecnologia... lo que quiero 
decir es que los Juegos Olímpicos lo que hacen es mostrar al gran público, y una de las 
misiones que tienen las tecnologias que estén en vigor... yo creo que por ejemplo, 
descripciones como las que se han hecho ahora de IBM, pues a lo mejor no se habrían 
podido mostrar en público, y no podrían tener una presentación como la que tienen, si 
realmente no hubiese acontecimientos como los Juegos Olímpicos. En este sentido, yo creo 
que históricamente cada olimpíada ha marcado novedad respecto a la olimpiada anterior. 
Hay dos hitos históricos. Por ejemplo, la olimpiada de Berlín del año 39, que fué la primera 
olimpiada que se retransmitió en televisión. Pues bien, fué una olimpiada que utilizó la 
tecnología que había en aquel momento, que permitió que un país se proyectara 
exteriormente y que proyectara su producto exteriormente. Otro sería Tokyo en el año 64, en 
el que se utilizaron por primera vez el tema de los satélites y algunas de las más recientes 
tecnologías. Por ejemplo, en Seúl se hizo la presentación oficial del CAM CORDER, todo y 
que el material Betacam, el CAM CORDER es el equipo que utilizan los reporteros de 
televisión. Es una cámara que lleva también un grabador, y aunque ya se habian utilizado los 
formatos Betacam en Seúl, se hizo la presentación formato M2 y también se hicieron las 
primeras pruebas de cámaras que iban haciendo seguimiento de movimientos, no por debajo 
del agua, sinó movimientos regulares. También los japoneses probaron todo el tema de la 
alta definición japonesa. Después, aquí en Barcelona, entre muchas otras cosas, se 
empezaron a hacer registros digitales sobre cinta. Panasonic presentó su D3, y en términos 
de movimientos mecánicos, además de electrónicos, que además de la informática los 
encuentro absolutamente sorprendentes. Aventuras como esta de la cámara bajo el agua 
con movimientos, etc.. 
 
En Barcelona me parece que también se presentaron, o se utilizaron masivamente, todo el 
tema de cámaras Slowmotion. Tanto Sony como Panasonic probaron aquí sus materiales. 
También se generalizó por ejemplo, toda la utilización de minicámaras. Colocar minicámaras 
en unos puntos para dar unos shots de salto de pértiga, etc. Y también se probó, no con 
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fortuna posterior, pero yo diría que con un buen nivel de calidad, todo lo que era la alta 
definición europea. 
 
Después de Barcelona vendrá Atlanta. En Atlanta, supongo que después lo comentaremos, 
veremos el vídeo digital con un cuarto de pulgada y alguna otra cosa más, pero un poco la 
reflexión es que cuando se habla de las nuevas tecnologías aplicadas a los Juegos 
Olímpicos, de que lo natural y lo propio es que las nuevas tecnologías sean de aplicación, 
porque de hecho unas olimpiadas que tienen una audiencia importante y un eco mundial 
también importantes, de hecho un circuito de test definitivo de las nuevas tecnologías. Antes 
hablábamos de IBM. Pues si IBM coloca los tres ordenadores y no funcionan, es un golpe 
importante. Y si funciona, es un espaldarazo muy importante para seguir adelante, y además 
del test, es un escaparate para ver como funcionan. Yo no sé, pero por ejemplo, con estas 
cámaras Slowmotion o para ver estas imágenes debajo del agua, o para ver esta cámara 
que se movía con los corredores, pues vemos la nueva tecnología aplicada, cómo funciona y 
qué utilidad tiene. De hecho, cuando se habla de las tecnologías o de las aplicaciones de las 
tecnologías en los Juegos Olímpicos, me gustaría decir que también se podría hablar al 
revés, y que desde el punto de vista de los productores y de las empresas, también se 
podría hablar de la utilización de los Juegos Olímpicos en los procesos de implantación de 
nueva tecnología. Entonces, creo que en estos Juegos Olímpicos que vendrán ahora, los 
Juegos Olímpicos de Atlanta, entre muchas otras cosas supongo que veremos lo que antes 
os comentaba, la presencia de la grabación de televisión con un cuarto de pulgada digital, 
que es un salto tecnológico super importante. Representa que los reporteros podrán ir con 
unas cámaras con la mitad de tamaño de las que tienen, con la mitad de peso, con más 
autonomía y quizás, también con más calidad. Un lugar donde se pueden empezar a 
presentar los servidores que trabajan video sobre ordenador. Las cosas están avanzadas, 
pero puede que no tanto para que se pueda hacer una presentación masiva, para que 
puedan tener una presencia importante. Puede ser también un lugar de lanzamiento para la 
alta definción americana y puede ser un lugar para otras cosas que no tienen nada que ver 
con la televisión. Pero un poco la reflexión que yo queria hacer con todo esto de aquí, es que 
esto de la tecnología aplicada en los Juegos Olímpicos, también se puede mirar un poco al 
revés. Es la utilización de los Juegos Olímpicos de nuevas tecnologías. Nada más. 
 
 
Joaquim Tomàs: 
 
Bien, como ya he hecho la ponencia en primer lugar, seré muy breve. Sí quiero hacer 
hincapié en que nosotros, el dia de mañana, tendremos nuevos servicios. Hoy en dia ya 
están apareciendo los nuevos servicios, como pueden ser la tele-diagnosis, el tele trabajo, 
video bajo demanda, video a la carta, sistemas multi-media interactivos, tele-acción y sí que 
quisiera hacer que todas estas señales que hemos estado hablando con mis compañeros, 
sólo se transportaran, o se transportaran por una red única, es decir, una red que, como he 
dicho antes, será la red única universal de información en la que tendremos una 
infraestructura única en cualquier terminal, que no hará falta que lo contraten aquí los que 
vengan o los que se vayan a unos futuros juegos. Ya se lo traerán, porqué esta terminal será 
universal, el acceso será universal y también lo que nosotros hacemos es que este 
transporte de la información, que es a nivel global, cuando vengan los diferentes clientes, o 
cuando vayan a los Juegos en el futuro los diferentes clientes. Prácticamente lo que quiero 
decirles es que las terminales seran universales. Como se ha dicho de los Juegos Olímpicos 
de Sidney, seguramente, prácticamente todos los países europeos, todas las personas que 
vayan a Sidney se llevarán su terminal móvil, su terminal GSM. Estoy seguro en un 90% de 
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este tema. Ahora por ejemplo, se hará en Barcelona la conferencia intermediterránea a 
finales de este mes. Se espera que aquí, de prácticamente toda la prensa y medios de 
radiodifusión que vengan, un 80 ó 90% traigan terminales GSM, y los traigan y actúen aquí. 
Es decir, no contratarán los servicios aquí en España, y les servirá para poder transmitir 
datos e información de cara a sus respectivos paises. Por último, si bien para entrar ya un 
poco en el coloquio, diría que los Juegos sirven para hacer pruebas de tecnología. Pruebas 
de tecnología puede que sí, pero con ciertas condiciones. Es decir, que esta tecnología o 
este servicio no sea vital para los Juegos. Si va bien, que sea un empujoncito o un 
espaldarazo, pero si va mal, no pasa nada. Tiene que ser una tecnología alternativa, ya que 
la tecnología esencial donde se apoyen los Juegos no puede tener ningún fallo.  No 
obstante, si queremos hacer una exhibición, tiene que ser alternativa, como la misma 
palabra indica exhibición.  Para no ocupar ya más tiempo, paso la palabra.  Con esto acabo, 
y después en el coloquio, esta exposición ya se enriquecerá. 
 
 
Manuel González 
 
Como yo ya hable antes, voy a ser breve. Simplemente decirles que en definitiva las 
misiones de las tecnologias de la información y las telecomunicaciones están para, por un 
lado reducir la complejidad en la organización y deserrollo de un evento realmente complejo 
como son los Juegos Olímpicos, y por el otro lado para la distribución de la información a los 
diferentes colectivos. En este sentido, una de las características que tienen los Juegos 
Olímpicos son los diferentes colectivos de usuarios de la información, cada uno de los cuales 
demanda la información de una forma particular. A veces la misma información, y realmente 
aquí si se puede dar una respuesta a los temas de información porqué la flexibilidad que 
tiene nos permite satisfacer las demandas de cada uno de ellos. En este sentido hay 
cantidad de anécdotas. Concretamente recuerdo una con un presidente de una Federación 
Internacional y un productor de televisión que se enzarzaron en una discusión sobre que 
información debia de poner el señor en la televisión, el realizador. Estas cosas a veces 
pasan. Por un lado, él era partidario de tener una información muy analítica de tantos por 
ciento, y el señor realizador de televisión pues le decia que el que conocia a su cliente final 
su usuario era él. Claro, decir que el número de mates o lo que fuese era de un 30%. Queria 
saber el número de intentos y el número de veces acertadas. Entonces la flexibilidad que 
ofrecen los sistemas de información permite que cualquiera de los usuarios disponga de la 
información que precisa y de la forma que la precisa. Simplemente tiene que intervenir en la 
utilización de estos sistemas y en cómo quiere esta información. Efectivamente es un 
colectivo con los cuales el trabajo es en equipo y los resultados son extraordinarios. Otros 
colectivos se integran menos en este tipo de actividades y demás, pero no se puede imponer 
desde luego, que información es la que al cliente final se le va a dar. Cada uno de los 
colectivos es diferente. Los señores de prensa querrán uno, los señores de televisión 
querran otra, el comité organizador querrá otra, y el ususario final en su casa querrá otra. 
Bueno, todo esto se puede solucionar a través de la utilización eficiente de estos sistemas 
de información. Quizá esto sea uno de los temas que podamos entrar en debate, ¿qué tipo 
de información necesita cada uno de estos usuarios?, ¿cómo los temas de información le 
pueden facilitar sus tareas?. Un tema que desde luego creo que puede ser para debate, es 
como van a afectar estas tecnologías en el futuro al cliente final, que es el telespectador o el 
señor que está asistiendo a un evento deportivo. Desde luego la utilización de estas 
tecnologias que aquí han hablado, va a permitir concebir el deporte de una forma distinta. 
Ayer en una charla se comentaba y es cierto. Aquí estamos hablando de Juegos Olímpicos, 
que es un evento único, pero hay mucho deporte de alto nivel, y simplemente se decia que 
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dependia de los paises, en el caso particular de España pues estaba el futbol y luego todo lo 
demás. Era otra cosa, siendo mucho más complejo que cubrir un evento de atletismo o un 
evento de golf, etc.. Yo creo, que sin lugar a dudas, la utilización eficiente de los sistemas de 
información va a ayudar a mejorar la comprensión del deporte por los usuarios finales, y en 
definitiva, se va a crear una corriente más atractiva a esos otros deportes que hoy no tienen 
un seguimiento tan popular. Sin embargo, técnicamente incluso son más complejos. Bueno 
que tengan también su oportunidad. Fíjense Uds. por ejemplo, lo que es ver simplemente las 
imagenes y al mismo tiempo disponer, o de tiempos intermedios, o de resultados de 
competiciones previas. Ya sin incidir en temas como puede ser el propio análisis de datos, 
hoy en dia los entrenadores de baloncesto, los managers, utilizan en tiempo real las 
estadísticas para determinar la influencia que tiene, por ejemplo, que el Sr. Michael Jordan 
este sentado durante un minuto con un cinco el que sea y con otro cinco el otro equipo. Pues 
se sabe automáticamente que en esos dos minutos le van a meter 20 puntos de diferencia. 
Evidentemente no digo ya a ese nivel de potencia pero, si los aficionados al deporte 
disponen de alguna forma de esta información, desde luego hará ver el deporte de una 
forma distinta. Yo creo que esto es un tema que puede ser interesante de cara al futuro, 
porque en definitiva todo esto está para... bueno, en el caso de los Juegos Olímpicos no 
cabe duda que es un evento cultural único en el mundo, de primera magnitud, pero que al 
final estan las personas, sobre todo a la sociedad a la que vamos, de entretenimiento y de 
ocio. Es, desde luego, un área enormemente atractiva, tanto para el desarrollo de estas 
tecnologias como para satisfacer las necesidades de estos usuarios. 
 
Bueno, podemos hablar luego efectivamente de como las diferentes tecnologías pueden 
cambiar ciertos sistemas. Sobre todo en el área de la televisión se ha hablado del video 
digital, etc., pues puede facilitar la labor de cada uno de estos colectivos. Hay, desde luego, 
en la información digital, ya saben Uds. que es un aumento que cualquier tipo de 
información, un dato, una imagen, un video, se ponen en números, pues ya se puede 
manipular, se puede acceder a ella, tiene toda la posibilidad de potencia. 
 
Por último, el punto de vista de IBM que participa ya desde los años 60 en todas las 
competiciones, en todos los Juegos Olímpicos a diferente nivel. Efectivamente, por un lado 
es una muestra o una intención de mantener un liderazgo en unos sistemas de información, 
unos proyectos realmente complejos. Cualquiera no puede hacer unos Juegos Olímpicos. 
Evidentemente muchas de estas aplicaciones luego tienen una aplicacion comercial y el test 
que supone un evento de este tipo es enorme. Por ejemplo, mucha tecnologia cliente-
servidor o los servidores de información en las redes, en las autopistas de información que 
se van a hacer en los Juegos de Atlanta, servirán sin duda para la implantación comercial de 
estos sistemas, validando el uso de estas tecnologias y las respuestas por parte de los 
usuarios finales. Asímismo, el interevenir en proyectos complejos, se habran dado cuenta, 
quizá la palabra clave aquí es integración. Integración de personas, integración de 
tecnologias. Hay pocos proyectos donde la integración sea tan necesaria y esto implica por 
un lado unas interfaces entre las diferentes tecnologias que llegarán a definirse estandard, y 
por otro lado, como hoy en dia hay que trabajar en grandes equipos humanos, colectivos 
totalmente diferentes, en todas las áreas del proceso que, efectivamente, tienen una 
rentabilidad enorme posterior. 
 
 
Ferran Casadevall: 
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Gracias, buenos dias. Yo quisiera hacer énfasis en que, cuando uno habla de nuevas 
técnicas de telecomunicación, lo puede estar haciendo desde muchos puntos de vista. 
Quizás, normalmente por deformación, casi siempre terminamos hablando de las tecnologias 
de la información desde un punto de vista profesional, pero la incidencia de estas nuevas 
tecnologias tanto puede ser desde un punto de vista profesional, como desde un punto de 
vista de usuario. Cuando uno habla de Juegos Olímpicos y habla de telecomunicaciones en 
Juegos Olímpicos yo creo que hay que tener en cuenta dos visiones. 
 
Una es la visión del comité organizador, de las personas profesionales que van a dar soporte 
a estos Juegos Olímpicos. Básicamente es un gran espectaculo, es un gran show y, como 
antes decia Tomas en su presentación, pues es necesario primar la fidelidad, la seguridad y 
en el fondo, utilizar tecnologias constrastadas para que se pueda visualizar en todo el mundo 
ese aspecto, ese show. 
 
Pero tambien digamos que por eso, de alguna manera se dearrollan una serie de tecnologias 
que permiten el acceso a bases de datos, el acceso a televisión necesarias para los 
periodistas, el acceso a bases de datos para jueces, árbitros, sistemas de radio y 
comunicación para seguridad, etc.. Todo eso lo hemos visto en la presentación de Tomas. 
 
Después hay un segundo aspecto que quizás a veces no se toma en consideración, que 
sería la visión que tiene el gran público de los sistemas de telecomnicación. Antes se decia 
posiblemente que, de aquí a cinco o diez años, nosotros seamos capaces de tener en la 
entrada de nuestras casas, sistemas de redes digitales de servicios integrados de banda 
ancha que estén soportados por tecnologias tipo ATM. Eso seguramente va a ser en paises 
donde los sistemas de televisión por cable, o los sistemas de telecomunicaicón por cable 
estén desarrollados. Seguramente con ese acceso, y tomando en consideración que hay 
avances tecnológicos, por ejemplo, en las pantallas de televisión, posiblemente dentro de 
diez años, las pantallas de televisión sean pantallas de cristal líquido, pantallas panorámicas 
bastante grandes, como una especie de cuadros o murales colocados en la pared, en donde 
se pondran abrir distintas ventanas, donde podremos tener simultáneamente una base de 
datos que nos permita conocer cual es el comportamiento de ese atleta, o de ese competidor 
en la alta competición. Podamos tener por ejemplo una señal de video, donde estemos 
observando la información que nos están produciendo los productores de televisión e incluso 
podamos acceder a productos que nos indiquen de forma gráfica cual es el comportamiento, 
hacer un análisis biomecánico de por qué un determinado atleta consigue un determinado 
record. Saber a qué velocidad un atleta está accediendo al trampolín de saltos o al punto 
donde despega para hacer un triple salto, o de cualquier otro aspecto. Todas estas cosas 
nos permitiran que el telespectador sea un telespectador activo, es decir, ahora cuando nos 
sentamos a ver los Juegos Olímpicos, básicamente somos telespectadores pasivos, hay 
alguien que decide por nosostros que es lo que vamos a ver. Tenemos un canal, podemos 
sintonizar ese canal, y hay un realizador que dice qué imagenes, de todas las que el 
dispone, son interesantes o son adecuadas para el espectador. Posiblemente de aquí a 
cinco o diez años esa función siga existiendo, pero el espectador pueda en algún momento 
convertirse en su propio realizador y ser un telespectador activo y decidir que es lo que le 
interesa ver de esa prueba en concreto, desde qué punto de vista, desde qué aspecto. Eso 
lo van a permitir las nuevas tecnologias. 
 
Antes también se ha hablado del desarrollo de los sistemas de comunicaciones móviles, de 
la integración de los sistemas de comunicaciones que, con un único terminal, digamos que 
podremos acceder a todos los servicios, a todos los sistemas. Obviamente eso va a ser 
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cierto y en alguna manera potencia los sistemas de comunicaciones móviles del propio 
estadio, en el propio centro donde se está realizando la práctica deportiva. Ahora cuando se 
sienta en el estadio olímpico, normalmente lo que tiene es un programa donde le están 
indicando cuales son las carreras, o los saltos, o las competiciones que va a observar, o 
cuales son los competidores, y ha de mirar al marcador para conocer los registros de esa 
competición y proceso de esa competición etc.  Uno se puede plantear que quizás en el 
futuro, con ese terminal multimedia del que hablabamos, el telespectador pueda abrir una 
especie de ordenador personal bastante más pequeño que ahora, colocar una antena y 
acceder, por ejemplo via rádio, a un sistema multimedia de banda estrecha que le permita 
por ejemplo, tener información actualizada del desarrollo de la competición, o acceder a un 
archivo que le diga como se comporta ese competidor en alta competición, si es, por ejemplo 
una prueba clasificatoria que le diga que probabilidades tiene en el tercer salto por ejemplo, 
de pasar la clasificación, etc.. Es decir, nuevamente, ahí el espectador del estadio, se está 
convirtiendo en un espectador activo. 
 
Hay un tercer aspecto que no se ha tocado y que es muy importante. Antes se decia que se 
encontraba sorprendido de la cantidad de tecnologia que es necesaria para dar una visión 
global de los Juegos Olímpicos en la actualidad. Hablábamos de grandes ordenadores, una 
cantidad enorme de lineas de transmisión de voz, de datos, etc..  Pues hay que pensar que 
todo eso es caro. Es caro, no solo desde un punto de vista monetario, sino incluso desde un 
punto de vista tecnológico. El acceso a la banda, al ancho de banda, al estar utilizando 
anchos de banda grandes, eso tiene un coste. El especto radioeléctrico por ejemplo, es finito 
y, por lo tanto, el número de usuarios que pueden acceder a ese espectro de manera 
simultanea, también es finito. Entonces hay un aspecto que va a incidir de manera muy clara 
en la visión de la tecnologia de los Juegos Olímpicos en el futuro, que es la capacidad que 
se tenga de comprimir las fuentes de información, es decir, ahora cuando uno transmite una 
señal de televisión está utilizando un ancho de banda grande, de 5 megaherzios o incluso 
mayor, pero en esa señal de televisión hay mucha información que es redundante. Si 
nosotros somos capaces, por tecnologia, de reducir esa información a anchos de banda más 
pequeños, podremos transmitir más señales de manera simultanea y podremos llegar a lo 
que deciamos antes, a que el propio espectador pueda seleccionar. 
 
Por otro lado, ese avance ha de ir también ligado a los avances de la microelectrónica, es 
decir, antes González decia que hay que observar al cliente final y ver como le afectan los 
nuevos avances. Se han puesto ejemplos aqui de tener un robot submarino y poder observar 
que es lo que está pasando en una piscina de natación. Esos avances tecnológicos, esos 
avances en microelectrónica por ejemplo, nos pueden permitir tener una visión subjetiva de 
lo que está viendo el atleta en el momento en que está compitiendo. Todos conocemos que 
existen ahora cámaras muy pequeñas. Hemos visto, no en un deporte olímpico, pero es un 
ejemplo típico, como los cohces de fórmula 1 llevan una cámara subjetiva y estamos viendo 
que sensaciones tiene el conductor, el piloto de fórmula 1, cuando está trazando unas curvas 
a una determinada velocidad. Eso se puede aplicar a otros deportes, y eso pasa porque el 
elemento transductor que vamos a colocar ahí, o el micrófono que vamos a colocar ahí, y su 
equipo de telecomunicaciones que nos permtie acceder a esa visión, sea lo más pequeña 
posible, por lo que yo diria que hay un tercer avance que es muy importante, que es el 
avance de la tecnologia, pero de la tecnologia más dura, de la que forman parte los equipos 
de telecomunicación. 
 
Posiblemente yo creo que en diez años vamos a estar en disposición de hablar de una 
nueva visión de los Juegos Olímpicos. Hasta ahora los Juegos Olímpicos, desde mi punto de 
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vista, tienen tres grandes fases. Hasta el desarrollo de los sistemas modernos de 
telecomunicación, a principios de los años 60, eran eventos importantes, pero que se 
focalizaban en una determinada ciudad, en un determiando país y que observaban las 
personas que estaban en los estadios o en los sitios donde se desarrollaba la competición. 
De los años 60, yo diría hasta el 2000, hablaria de los Juelos Olímpicos globales. En este 
momento los observa todo el mundo. Estamos hablando de 3.000 a 4.000 millones de 
espectadores, de acuerdo, pero de espectadores pasivos. Se sientan en su butaca, delante 
de su televisión y ven lo que les están produciendo unos profesionales. Posiblemente más 
allá del año 2000, estemos en disposición de tener unos Juegos Olímpicos en donde el 
telespectador, el espectador distante, es un espectador activo, decide qué es lo que quiere 
ver y decide qué informaciones de las que están disponibles en las bases de datos, o en los 
servidores de información de los Juegos Olímpicos, va a poder o quierer acceder. Por lo 
tanto, diria que estamos en el umbral de un cambio tecnológico muy importante, pero, sobre 
todo, de un cambio de mentalidad muy importante de observar y de entender, que son los 
Juegos Olímpicos. Vamos a no sentarnos en la mejor butaca del estadio, sino que a lo mejor 
tenemos la capacidad de estar sentados dentro del estadio, al lado del atleta y conociendo 
perfectamente que es lo que, entre comillas, está sintiendo y está viendo. Eso va a 
representar un nuevo concepto de los sistemas de telecomunicación aplicados a los Juegos 
Olímpico. Seguramente después podremos debatir con más detalle un poco más estas 
ideas, pero yo quisiera terminar aquí. Muchas gracias. 
 
 
 
 
Preguntas. 
 
Pedro Rozas: 
 
Estamos hablando de tecnologia y yo queria hacer un poco la valoración por pasiva. Es 
decir, no solo la tecnologia aplicada al deporte, sino el deporte aplicado a la tecnologia, y me 
voy a referir a tres deportes en Barcelona que, primero decir que todos los deportes y 
competiciones en Barcelona fueron en directo y tres deportes que, desde mi punto de vista, 
en este caso como Director de RTO no se podrán. Tendrán que ser superados de alguna 
manera o no podrán ser ya emitidos en directo. Son la vela, el tiro al acro y el tiro de pistola. 
 
Es decir, en el tiro al arco, la federación cambió totalmente la competición para acomodarse 
a las nuevas tecnologias e incluso no perder el carro del CIO en una palabra. 
 
En el tiro pasó tres cuartos de lo mismo, pero en el tiro con una complicación añadida, y es 
que el 90% de las cámaras eran minicámaras. Es un deporte muy difícil y tuvimos que colgar 
cámaras, lo cual de alguna manera no solo por ver la cara del tirador que todo el mundo, si 
ves las imágenes, todo el mundo está de espaldas, y era la única vez que en casa todo el 
mundo veía la cara del tirador. En las pantallas que teniamos de KTV, eso fue un importante 
hito, en este caso de la olimpiada de Barcelona. Ya no podemos olvidar tampoco a la 
natación. Cualquier campeonato del mundo, creo que incluso en el último en Viena, hubo 
cámaras submarinas un poco rudimentarias, en las que se veia, pero en la natación en 
general, y estoy hablando de la competición normal sincronizada y waterpolo y quizá en este 
caso menos el waterpolo. La sincronizada y natación de competición tenemos que verlas 
incluso mejoradas de alguna manera, es decir, que en Barcelona marcamos ese hito en la 
competición y ya no digamos la vela. En este caso el GPS, nosotros pudimos utilizarlo en 

  120 



Barcelona, pero por problemas de esponsorización no se puede utilizar. Por otro lado, lo del 
micro lo estuvimos hablando con las federaciones, incluso en atletismo para en la maratón 
poner un chip a un atleta, incluso a un atleta que no fuera el ganador, que se suponia que no 
ganaba entre comillas, para no estorbar, para coger el ritmo cardíaco y la respiración. 
Tampoco se pudo. La cámara que ahora se utiliza en automovilismo y motociclismo... 
hablamos con la federación de ciclismo para utilizar una cámara y tampoco se pudo. 
 
Otra alternativa que teniamos en el Estadio Olímpico, y fue una idea de Javier aquí presente, 
fue en la parte contraria de los 100 metros, lo que eran casi 400 metros, poner una cámara, 
lo que era la cámara de arriba pero en el suelo. No se pudo utilizar por temas de seguridad. 
 
Quiero decir, con esto y para terminar, lo de la cámara subjetiva del Sr. Casadevall. Estuve 
el año pasado, en Junio en un seminario invitado por el Comité de Atlanta, en el cual se 
hablaron justo de estos tres deportes. No de natación, sino de tiro al arco y esgrima. Ya en 
Barcelona tuvimos la idea de poner una cámara, otra minicámara, no en todo porque sería 
aburridísimo, sinó en algunos atletas para tener una visión subjetiva y solo emitirlo en replay, 
porque todos sabemos que la acción se dará siempre igual. En los 100 metros podemos 
poner la cámara un poco más arriba, un poco más abajo, pero la acción de la carrera de los 
100 metros o de un salto de hípica, será siempre el mismo plano y luego haremos todas las 
virgerias. Bueno, pues la federación hizo un vídeo muy bonito y nos presentó como sería esa 
cámara para poner encima de estos señores. Va a ser, de momento difícil, por lo que yo 
conozco, porque el tirador de esgrima lo hace a tal velocidad que necesitariamos una super 
slowmo para ver ese tiro. Esto es un poco el resumen a partir de Barcelona. Que deportes 
tenemos que ver ya siempre en directo y un poco lo que se tenia pensado y lo que no se 
puede hacer, no solo porque la ténica existe. Pusimos micrófonos submarinos en las 
piscinas. Lo que pasa, y que ya hablamos ayer de ese tema, que muchas veces no se oian 
por los comentaristas. Quizás en el futuro habrá que utilizar el stereo y todo el mundo que 
tenga el stereo en casa, podrá separar los canales o podrá utilizar solo el sonido, bajar la voz 
del comentarista si le interesa y subir el stereo, es decir, el sonido directo por el otro canal. 
Esto es todo. Gracias  
 
 
Jordi López: 
 
Un comentario en relación a tecnologia de deportes quiero aportar también un poco para 
información general. Muchas veces la tecnologia no es aplicable porque las regulaciones, las 
reglas de las federaciones internacionales, lo impiden. Entonces hay una cantidad de 
tenologias no natas que requieren un gran esfuerzo de estudio por parte de los comités y al 
final, unas porque no son aplicables, y otras porque en aquel momento no estan reguladas, 
desaparecen. 
 
Yo recuerdo aquí en Barcelona, uno que llevó mucho esfuerzo. Fué la tarjeta inteligente que 
ahora empieza a usarse. Nosotros en el año 88 empezamos su estudio con la Comunidad 
Económica Europea, con Albertville, con la Expo de Sevilla. En fin, hubo patrocinadores para 
hacer de manera que la gente con la acreditación al badget, no solamente tuviera que leerse 
de forma visible, sinó que fuera controlado via radio y pudiera saberse donde esta la gente. 
En fin, métodos de pago, de seguridad, para saber por ejemplo, el estado de salud de una 
persona, si tenía algún accidente y al final regulaciones, por ejemplo, del propio Comité 
Olímpico Internacional, impidieron que se diera esta aplicación por que correspondia a 
temas, tocaba a temas de confidencialidad de la salud, problemas de seguridad, etc.. Temas 
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que se comentaron antes de poner chips en las bicicletas, o en los zapatos de la maratón. 
Chips que pesan gramos y saben donde está el atleta, o saber en un momento los tiempos y 
orden de llegada, cosa que hasta ahora es muy difícil hasta que no sale el video finish, o foto 
finish. No estaba regulado y al final son las federaciones las que se adaptan a la situación 
tecnológica. Por ejemplo en natación, los nadadores cuando llegan tocan una placa, 
entonces esta placa no puede ser muy sensible porque sinó el propio oleaje dispararía los 
tiempos, entonces, los nadadores tienen que tocar con una presión mínima y esta presión 
está impuesta por las compañías de tecnologia. 
 
Se dió el caso que a veces los profesionales no lo tocan con fuerza. Aquí en la final creo que 
ganó un brasileño, no recuerdo el nombre, hubo un problema, y es que llegó tan justo que no 
tocó bien la placa y no se disparó y entonces le dieron la primera posición por contacto, al 
que era sel egundo. Lo que pasa, que antes comentaba de la eficiencia y eficacia de los 
sistemas, es que hay unas cámaras que enfocan a las placas para ver, que aunque no se 
toque, si por video lento se llegaba. Entonces se fue a por video lento, pero después, 
curiosamente, hubo un error del juez al interpretar el video y se dió ganador a un tercero. Al 
final se logró, analizando el tema, dar el primer premio al que le tocaba. Pero esto es 
bastante natural, es bastante común. Teneis más preguntas? 
 
 
Javier Montemayor 
 
Yo con permiso del moderador, me gustaria hacer una reflexión sobre algo que ha 
comentado el Sr. Ferran Casadevall, que bueno, no me asusta porque creo que todos 
vivimos en la vanguardia, pero como realizador de televisión tendría que comentar que lo 
que acaba de decir sobre el usuario que se puede convertir en el propio realizador, de 
entrada, espero que no me quedaré en paro por esa circunstancia. En cualquier caso, sí 
comentarle que un realizador, y puedo hablar no solamente por mi propia experiencia, sino 
por la cantidad de colegas que hemos trabajado en varios Juegos Olímpicos, no solamente 
los de Barcelona, y los que habitualmente hacemos deporte cuando nosotros nos sentamos 
en un control de realización a hacer programas de televisión, espectáculo de deportes por 
televisión, nos ponemos en la situación de que también somos espectadores. 
 
Ayer os dije en el comentario, en la mesa redonda sobre Imagen en el deporte, que lo único 
que tenemos que tener en cuenta es no emborracharnos con los medios para no volvernos 
locos ni nosotros, ni los espectadores. Independientemente de todo esto, lo que sí creo es 
que el ususario en el futuro no se vaya a convertir en realizador, porque siempre habrá 
señores que tendrán que hacer una preselección filosófica para narrar un acontecimiento. Sí 
creo que, no es que esté mal utilizado el término realizador, pero si creo que el usuario será 
su propio programador, que es distinto. Es decir, tendrá su propia parrilla de programación 
para poder acceder a la programación que el desea en un momento dado tener. Es decir, 
me es muy difícil pensar que en el futuro, por mucha comprensión digital de señales que 
tengamos, las señales por ejemplo de unos Juegos Olímpicos, Pedro Rozas, mi jefe y buen 
amigo, colega y realizador decia que todos los deportes en Barcelona se transmitieron en 
directo, pero salió una sola señal internacional de los acontecimientos en directo de 
cualquier estadio habia varios feeds, es decir, que la multiplicación de señales es tan grande 
que en un momento dado me es muy difícil pensar que por mucha comprensión digital y por 
mucha autopista de la información, un usuario que pueda tener un panel, podrá tener un 
menú, pero no podrá tener un panel de las 47 cámaras del Estadio Olímpico, las 35 cámaras 
del Palau Sant Jordi, las 25 de la Piscina Picornell... es decir, que es muy difícil que tenga las 
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650 cámaras que se utilizaron en Barcelona para poder hacer su propia realización, entre 
otras cosas porque me imagino que hablar con 650 cámaras a la vez es para volverse loco. 
Yo, desde luego estoy convencido de que no podria hacerlo. 
 
En cualquier caso, estoy totalmente convencido, y como programador ya lo estamos 
haciendo. Cuando nosotros nos apuntamos a canales codificados o a satélites, estamos 
convirtiéndonos también un poco en parte de esa idea, de ser el programador, la información 
global y poder decir en un momento dado: bueno, pues ahora en lugar de ver un combate de 
boxeo, veo la película del canal satélite o veo la película del cable, etc.. 
 
Pero lo que si esta claro, es que más que el avance tecnológico en cuanto a la filosofía de 
cobertura de unos Juegos, es el avance tecnológico en cuanto a producto de consumo por 
parte del ususario. Desde luego hay que tenerlo en cuenta y nadie de los que estamos en 
este mundo podemos obviarlo, pero sí, yo lanzaría un poco aquí a ver si alguien de los 
ilustres colegas que tengo en esta mesa o ahí enfrente puede contestar sobre algo que 
hemos hablado de minicámaras. Yo soy el primero que las utilizo en todas las 
retransmisiones, pero no hemos hablado aquí de lo que podría cambiar la lectura, el 
lenguaje y la narrativa de una imagen deportiva por televisión, cuando empezemos a trabajar 
con los formatos 16 novenos. No alta defición, que me da la sensación que eso nunca va a 
llevar a ningún término, pero sí el formato 16 novenos pal plus o el formato 16 novenos. En 
cualquier circunstancia convertible a 4 tercios en un momento dado, mi compañero y director 
técnico de TV3 ,me imagino que me podrá informar técnicamente más de como funciona el 
asunto, pero desde el punto de vista de narración y lenguaje, yo como realizador, le puedo 
decir a cualquiera de Uds., que cuando me siento en un control de realización y le pido un 
plano a un cámara, en el formato 4 tercios, la relación de angulación de un teleobjetivo y la 
posición de la cámara, me obligan a dar un plano determinado, Independientemente de que 
yo quisiera dar un plano general o un plano corto, los Juegos de Barcelona, entre otras 
cosas, fueron los juegos de la imagen del plano corto. Humanizar y dramatizar el deporte, 
pero con un 16 novenos para dar un plano corto, por mucho teleobjetivo que tenga, voy a 
tener aire por todas partes, con cual la lectura de la imagen y la narrativa que debo utilizar 
como realizador, se me empieza a complicar, porque entonces estoy trabajando con una 
relación de aspecto cinematografico, y el cine se rueda con una, dos o tres cámaras y se 
ensaya muchas veces en una acción real. Yo he tenido la experiencia de utilizar una unidad 
en 16 novenos y hacer un partido de baloncesto con tres cámaras me era más que 
suficiente. No sabia cambiar camáras. Era como empezar otra vez mi profesión, con lo cual 
me gustaria lanzar este reto aquí y me gustaría saber si realmente de aquí a 10 años, no ya 
solamente el usuario podrá ser su propio programador y si los profesionales desde el punto 
de vista de espectadores podremos saber narrar realmente las cosas. A lo mejor entonces 
ya no necesitamos 600 cámaras para hacer unos Juegos Olímpicos, sinó que a lo mejor solo 
necesitamos 5 buenas posiciones de cámara para hacer, en un momento dado, unas 
carreras de atletismo. 
 
Luego ya la filosofía de deportes simultáneos o disciplinas simultaneas es muy difícil. Yo le 
garantizo, como realizador del atletismo de los Juegos de Barcelona, que es muy difícil poder 
llegar a narrar 5 competiciones a la vez. De ahí que los profesionales nos tuvieramos que 
separar y dividir para poder acometer las disciplinas y poder ofrecer aquellos que luego 
filtran la señal para sus espectadores, que son las cadenas detentoras de derechos, para 
que luego puedan hacer sus propias programaciones unitalerales. No sé, me gustaria que 
alguien me pudiera comentar algo. 
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Ferran Casadevall: 
 
Vamos a ver. Quizá no me he explicado bien, pero aquí hay, desde un punto de vista de 
tecnologia... está claro que en 10 años no va a ser posible seguir manteniendo la idea de 
que existe alguien que decide por tí que es lo que vas a ver de una competición. 
 
Simplemente porque la tecnologia te va a permitir hacer otras cosas. Eso no significa que tú 
seas el realizador y le vayas a decir al cámara, oye a ver girame 45 grados por que quiero 
ver no sé qué. Pero posiblemente sí que sea cierto, que de esas veinte señales posibles 
interesantes que alguien, un realizador ha construido, tú como espectador selecciones una 
de esas 20 y no como ahora que seleccionas la que el realizador quiere. Creo que ésa es un 
poco la gran diferencia. Es decir, quizás ahora, cuando se monta evento deportivo de ese 
estilo, en un estadio por ejemplo, un realizador va pinchando simultaneamente la 
competición de altura, la carrera, la competición de lanzamiento de peso, porque ha de tener 
un lenguaje audiovisual. 
 
Montemayor: 
 
Con varias cámaras, 10 en peso, 10 en martillo, otras 10 en altura, otras veinti tantas en 
carrera. Es decir, en conjunto unas 50 cámaras 
 
 
Ferran Casadevall: 
 
De acuerdo, pero digamos que yo como espectador me siento en mi casa y lo que veo es lo 
que tú, como realizador me estas poniendo. Es decir, en un momento determinado, decides 
que te interesa pasar al peso, y en esos momentos se puede estar produciendo un 
lanzamiento de jabalina, por ejemplo, y tú como no puedes enseñar las dos cosas 
simultáneas, tomas una decisión: peso y posteriormente un replay del lanzamiento de 
jabalina. Eso pasa cincuenta mil veces cuando se ve un deporte en un estadio. 
 
Si tú como espectador en el futuro, decides que a tí, de todas las competiciones que en ese 
momento existen en el estadio, lo que te interesa es el lanzamiento de jabalina, tú puedes 
tener pinchado, observar simplemente el lanzamiento de jabalina y la gente que lanza peso 
tanto te dá. 
 
 
Montemayor: 
 
Ah, bueno. A lo que te estás refiendo es a una especie de realizador de continuidad que 
tiene 5 señales pre-producidas. Bueno, eso es distinto. Menos mal, ya no me quedo en paro. 
 
 
Ferran Casadevall: 
 
Cuidado, además entiendo que siempre va a existir la realización tal y como está ahora, es 
decir siempre alguien va a decidir que a él lo que le interesa es sentarse y no pensar. Quiero 
decir, no tomar la decisión de que es lo que va a ver, sino ver lo que le pongan delante de la 
pantalla. Pero la tecnologia te va a permitir posiblemente... una persona que esté interesada, 
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por ejemplo, en una determinada competición. Eso pasa en un estadio. Alguien paga una 
entrada y le pueden hacer 200 pruebas en un estadio y el se está fijando pues, en el salto de 
altura, porque le interesa observar como un atleta pone una determinada marca para batir en 
un determinado sitio y superar un listón. 
 
 
Montemayor: 
 
Oye, una pregunta. Saliendo del contexto de los Juegos Olímpicos, yo como aficionado al 
golf y como realizador de competiciones de golf, también he trabajado con Manolo en 
algunas de ellas. Por ejemplo en una Raider Cup me sería muy difícil pensar que por mucha 
compresión de señal que hubiera, tuvieramos la señal de los 18 hoyos en casa, pregunto. 
 
 
Ferran Casadevall: 
 
Vamos a ver, no es descabellado. Antes Tomas decia que él iba a entregar señales a 155 
megabits por segundo, eso significa 155 millones de bits cada segundo. No hoy, pero quizás 
en el futuro. 
 
 
Montemayor: 
 
Si, pero por ejemplo, yo ahora estoy hablando como usuario. Como espectador ya me 
imagino que dentro de 10 años, independientemente que yo sé que todo es factible, que 
todo se puede hacer y sobre todo con dinero, o sea en el momento que tienes dinero para 
investigar. Pero me refiero a la dificultad que puede tener cualquier persona, y voy a 
términos filosóficos, ... porque es muy distinto. En el atletismo, por ejemplo, tenemos como 
mucho 4 competiciones simultaneas. Podemos tener una carrera de velocidad, podemos 
tener una competición, una semifinal de pértiga, una de longitud, una de lanzamiento de 
martillo que no puede ser compatible con el peso, y una de altura. Entonces, evidentemente 
podemos tener un mosaico de pantalla, una serie de señales y cuando al espectador 
español, catalán, el que fuera, le interesa ver a Antonio Peñalver saltando pértiga o lanzando 
martillo, dice: pues mira, yo voy a ver esto porque es un feed pre-producido que me llega a 
mi televisión. Pero a mí lo que me es muy difícil pensar, es que un espectador tenga la 
capacidad de captación suficiente para ver por ejemplo 18 campos de golf, 18 hoyos de golf 
o 35 posiciones distintas de cámara en un Fórmula 1. Por que yo, que realizo Fórmula 1, que 
he realizado 4 campeonatos de Fórmula 1 y nada menos que 8 campeonatos de gran 
premio, utilizo 25 cámaras y porque a veces las pincho en secuencias, porque si no me 
vuelvo loco. 
 
O sea, cuando digo que las pincho en secuencias, que estoy siguiendo a terceros y cuartos, 
estoy siguiendo con la cámara 1 la 2 la 3, la 4, la 5, la 6, la 7, la 8, y tengo una realización de 
altura con tres cámaras panorámicas, por si yo me pierdo pinchar un plano de cabeza de 
carrera... es decir, me es muy difícil pensar que un usuario pueda tener en un mosaico de 
pantalla 18 señales distintas de un mismo acontecimiento. 
 
De entrada, para localizar al español de turno, o al americano, o al canadiense, pues no sé 
qué mosaico puede tener en su casa. Yo no digo que no sea factible, es más, a lo mejor, por 
supuesto, espero que lo podamos ver todos. Pero eso es más labor de elección de 
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programación, que de elección selectiva. Es decir, como si fuera un profesional. Es como 
cuando uno va a escuhar música y dice: pues ahora escucho este compact, o escucho el 
otro. Aunque tenga 300 compacts en casa..., no sé, es una reflexión que hago. 
 
 
Pedro Rozas: 
 
Yo lo del golf lo veo de la siguiente manera: si uno puede seleccionar en casa, lo que 
pasaría es que se mutliplicaria. Si son 18 hoyos ó 40 ó 200, habria que multiplicar dos o tres 
cámaras por hoyo. Es decir, en el caso de que yo en mi casa con todas las redes digitales, 
quiera y pueda hacer esto... es decir, yo sigo a Ballesteros y el que viene detrás no me 
interesa. Si yo tengo que cambiar en casa la realización por hoyo, eso se multiplica. No solo 
la realización, las cámaras, el grafismo y todo eso. 
 
Pere Vila: 
 
Yo quisiera comentar en relación al tema de la realización, que yo vengo del mundo 
tecnológico y he aterrizado en el mundo artístico y hay una diferencia entre una cámara y un 
programa. Es decir, por ejemplo uno de los castigos que se puede aplicar a un buen amigo, 
es obligarlo a ver una película que hemos grabado de nuestra família, con el video 8 o con 
un VHS porque bueno, somos capaces de coger una cámara, muchas veces de encuadrar 
una cosa, pero somo incapaces de explicar una historia, y como somos incapaces de 
explicar una historia, somos incapaces de mantener la atención en la pantalla de una 
persona más de 5 o 10 minutos. Entonces yo pienso que la labor del realizador no es tanto la 
tarea de decir qué cámara es la que se tiene que pinchar en cada momento, sinó que es la 
labor de narrar lo que está pasando, es decir, es como si las cámaras fuesen las letras y las 
palabras y el realizador las coloca en la secuencia para que aquello sea una historia. Bajo 
este punto de vista, a veces recibimos imputs i nos dices que parece que en Canadá cada 
uno se selcciona su cámara. Entonces yo pienso que si yo estuviera en mi casa sería un lio, 
porque la que seleccionaria yo me explicaría la historia y entonces no es que tenga una 
actitud pasiva, es que yo pienso que si el realizador es bueno, me puede narrar una historia. 
Pienso que, si por ejemplo hay golf, y yo quiero seguir a Ballesteros, lo que me gustaría no 
es tener una cámara para seguir a Ballesteros, lo que me gustaría es que se hiciesen cuatro 
realizaciones seguidas y que hubiese alguna persona que me contara qué está haciendo 
Ballesteros. Personalmente pues ver si Ballesteros hace buena o mala cara, depende del 
contexto con el que está y la persona que conoce el contexto donde está Ballesteros. Pues 
es la persona que está en la realización, que ve las cuatro cámaras y narra la historia. 
 
Otra cosa es que explique la historia que quiere explicar, y si es un buen realizador, además 
puede hacerte pasar un buen rato. Yo creo que este es un tema que a veces los que 
estamos inmersos en el mundo de la tecnologia nos emborrachamos con las posibilidades, 
como si dijéramos, técnicas. Y después hay una cosa detrás que es la respuesta humana 
con estas posibilidades. No quisiera con esto polemizar, sino simplemente exponer un punto 
de vista. 
 
Respecto lo que se ha dicho del 16 por 9. El 16 por 9 es la pantalla, aquella que es más 
ancha que alta, por hablar con práctica. Entonces yo pienso que a nivel de usuario, me gusta 
mucho el cine y personalmente me fastidia mucho cuando pasan una buena película en casa 
y resulta que me la pasan en cinemascope, hay algunas películas buenas en cinemascope. 
Pues pienso que en el momento en que pueda disponer en casa de una pantalla plana de 16 
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por 9 y grande, intentaré comprarmela, si económicamente puedo, e instalarmela. Lo que 
pasa con el 16 por 9... yo también entiendo a aquel que dice que, claro, a veces intento 
imaginarme los informativos con el 16 por 9. 
 
Los informativos con el 4 por 3 son fantásticos, porque te ponen la imagen típica del 
telenotícias nuestro o de los informativos de las otras cadenas, pues te ponen al presentador 
con alguna cosa referencial cerca, a veces es con algún dibujo i tirantes, claro. Yo intento 
imaginarme a la Barceló, o al Francino con un 16 por 9 y no sé que es lo que les podrían 
acabar poniendo. Supongo que si al final hacemos el 16 por 9, los realizadores, los grafistas, 
los escenógrafos, nos enseñarán cosas que a lo mejor nos hacen disfrutar más que ahora. 
Pero de momento no me lo puedo imaginar. Respecto a la aplicación del 16 por 9 en los 
deportes, bien, sólo deciros que a nivel de TV3 ya se tienen bastantes experiencias. 
Nosotros estamos haciendo con realización de 16 por 9 desde el mes de Marzo o Abril, 
emitiendo regularmente alrededor de cuatro horas a la semana, cinco horas a la semana, los 
que sois de Barcelona a lo mejor ya lo habeis podido ver. Empezamos experimentando con 
tenis. Yo diria que lo que estamos haciendo básicamente es aprender. Supongo que durante 
todo este año pues hemos aprendido cosas y supongo que el año próximo continuaremos 
haciendo producción con 16 por 9 y seguiremos aprendiendo. Con este espíritu iremos bien. 
Muchas de las cosas que has comentado tú Javier, pues son preguntas que se habian hecho 
muchas veces los realizadores de TV3. Incluso hay algún realizador de TV3 que le ha dado 
miedo enfrentarse al 16 por 9, y tenemos un programa, Paral.lel 33, que es un programa 
minoritario en el Canal 33, un programa de debate y bien, cuando le planteamos al realizador 
de hacerlo en 16 por 9 se puso muy contento, se puso los zapatos de bailar, y desde 
entonces producimos el programa de debate en 16 por 9. Está contento porque con los 
planos que toma puede coger la mesa de debate con toda la gente sentada y esta jugando y 
evolucionando con ello. En cambio, pues con algunos programas que tenemos como "Bon 
dia Catalunya" o con algún programa de tarde, le planteamos al realizador que tenía que 
hacer unas horas de producción con 16 por 9. Pues se asustaron y hubo casi una protesta 
sindical. Vinieron algunas personas del sindicato a preguntar que pasaba, si estábamos 
trabajando con 4 por 3 porqué tenian que pasar al 16 por 9 y en cambio en deportes, pues 
también la parte de realización de deportes, ha cogido este espíritu innovador y yo supongo 
que con un año o dos empezaremos a ver resultados para algunos deportes. Todo y que tal 
como tú bien dices, pues es difícil. Y la última cosa. Del tema de la alta definición, yo creo, 
yo espero la alta definición, ya que como he dicho antes soy un gran aficionado al cine y me 
gustaría ver las películas de cine bien y en casa, tanto en video como en sonido. El sonido 
es también uno de los grandes olvidados. Yo, de las demostraciones que he visto con alta 
definición, de lo que se registró en Seul o de lo que se registró en Barcelona, son 
francamente espectaculares, y si además tienes la suerte de poderlas ver con algunas 
pantallas planas de las que tú comentabas antes, realmente te quedas embobado y piensas: 
bueno, a ver cuando llegará que yo me la podré comprar, que creo que para que la alta 
definición funcione tendremos que esperar a poder disponer de las pantallas planas, 
asequibles económicamente y creo que una vez tengamos esto, entonces si que se dispará, 
con un poco de suerte. 
 
 
Joaquim Tomas : 
 
Sólo anticipándome un poco, y entrando en la polémica que habia, sólo un poco pero sin 
ánimo de entrar. Lo que les queria decir, es que los realizadores tienen que seguir existiendo 
y en esto no hay cambios, no te preocupes. Aquí el problema no es de tecnologia. La 
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tecnologia yo creo que lo puede realizar todo. Este ancho de banda de 622 megabits puede 
llegar prácticamente a todos los canales de televisión que nosotros deseemos. Aquí es sólo 
una cuestión de oferta y demanda. Y está muy claro y voy a poner un ejemplo: un partido de 
fútbol. En un partido de fútbol con todas las cámaras, habrán cadenas de televisión por 
cable, que si el espectador o el cliente quiere recibir todas las señales de todas las cámaras, 
-de todas las cámaras que hay en un partido de fútbol- y él seleccionará la que quiera, desde 
el córner, desde detrás de la porteria por si tiran un penalty hacia delante, y el ruido o el 
comentario será el mismo. Lo único que el espectador seleccionará será, podríamos decir, 
una cosa híbrida. No será un realizador, pero tampoco será un programador propio, será una 
cosa híbrida y esto existirá. 
 
Si dijéramos: bien, habrá cadenas de televisión por cable que debido a la oferta y la 
demanda se decidirán por hacer esto. Los comentarios prácticamente serán los mismos, lo 
que pasa es que nosostros lo veremos en el momento que va a tirar el córner y nosotros lo 
queremos ver desde el córner, pues nos pondremos situados en aquella cámara y viceversa 
y tecnológicamente no tienen que haber problemas, lo cual ¿qué quiere decir? que al fin y al 
cabo será oferta y demanda. Nada más. 
 
 
Pere Vila: 
 
Yo quisiera hacer un último inciso sobre este tema. Es una visión sencilla al comportamiento 
humano. Porque por ejemplo en la tele, tú puedes ver de un control de realización en el que 
están todos los planos de todas las cámaras, y lo que nunca ves, a efectos prácticos, es que 
haya un grupo de personas que miren la cámara 1, un grupo de personas que miren la 
cámara 2, un grupo de personas que miren la cámara 3, todo el mundo mira el resultado de 
la realización, la narración final, ¿por qué? porque sí, a lo mejor puedes fijar la vista en una 
cámara determinada pero ves que no te acaba explicando la historia y renuncias. Yo creo 
que es más bien una actitud psicológica, que posiblemente está poco investigada, el hecho 
de que no hemos podido todavía disfrutar de esta posibilidad en casa, pero realmente yo 
creo que no es que alguién decida por tí, y que tú tengas interés, es que esto es un concepto 
de que alguien te está explicando una historia y dices: bueno, ¿podrías colocar las cosas 
diferentes? Pues sí, pero yo lo que estoy haciendo es escuchar una historia que me están 
contando. Esto yo creo que es un concepto que los que venimos de la técnica no lo 
entendemos demasiado. Hasta que realmente no lo vives no lo acabas de digerir. 
 
 
Manuel González: 
 
Yo queria intervenir en el tema que ha planteado Pedro y que ha comentado Javier. Hay que 
distinguir, y estoy hablando como usuario final, dos cosas. Una es la realización de un 
evento y otro es un multievento donde estan ocurriendo acontecimientos independientes. 
Desde luego, la realización de un evento yo no creo que vaya..., es una locura sustituir al 
realizador. Evidentemente la tecnologia va a poder permitir, bueno, meter 50 ó 100 canales 
de señales de televisión y seleccionar, pero no es eso lo que el ususario final demanda. Lo 
que sí demanda es en eventos, en acontecimientos multieventos, donde sí estan pasando 
varias cosas a la vez independientemente, no a la realización, sino independiente, el poder 
acceder a la información que quiera, incluída la información visual. 
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En este sentido, por ejemplo puedo decir que el Torneo de Tenis de Wimbledon en el cual 
nosotros realizamos los sistemas de información, hay 18 canchas donde simultaneamente 
se están jugando partidos, de los cuales la BBC cubre 6. Pues en circuito cerrado nosotros 
tenemos la posibilidad de no solamente ver los resultados del partido, sino las imágenes del 
partido. Entonces yo sí que entiendo que los usuarios van a querer tener en su casa igual un 
Becker-Lendl, pero el interés esta en un partido Conchita-Arantxa. Desde luego, esa 
posibilidad la permite la tecnologia y ahí si que, bueno, se va a utilizar. 
 
Lo que yo creo, es que lo que és la realización, pues igual puede haber una cámara cenital o 
alguna cosa de estas que pueda tener sentido, pero vaya, la realización... pues hace falta 
ver como realiza un señor de estos, como para que se dé cuenta de que es una verdadera 
locura. 
 
Si cuando son varios eventos a la vez, el poder disponer de imágenes de cada uno de ellos, 
la realización pues posiblemente se queda sustituida a una o dos cámaras. 
 
Con respecto a otra cosa que decia Javier, a mí siempre me ha gustado estar viendo lo que 
haceis y demás. Yo creo que vosotros, los mundos de la televisión y también todo lo que es 
la digitalización, va a traer nuevas formas y nuevas ayudas. Veo que, por ejemplo, teneis 
montones de cámaras. Por un lado está el directo rabioso, es decir, una carrera, ya lo 
comentabas tú Pedro, se lleva la cámara frontal y quizá una cenital y luego ya vienen 
cantidad de cosas. Pero lo que és el espectaculo en directo, repito, son pocas. Yo no sé, no 
tengo estudiado y analizado los datos que serian, pero me da la impresión que bueno, por 
supuesto, cámaras autónomas y todo esto para gestos. Con la digitalización de la 
información, incluída el vídeo, es posible disponer a lo largo, en un recinto, de unas 3, 4 ó 5 
cámaras situadas en puntos estratégicos, de tal forma que una vez tengas esa información 
digital, tú puedas tener cámaras virtuales. Es decir, poder disponer de la información desde 
cualquier ángulo que quieras. Algo parecido a lo que es la triangulación. Ya saben Uds., que 
si cada dos o tres puntos tomaran medidas, pues pueden conocer la posición en cualquier 
lado. Yo no sé si con estas técnicas, tú en definitiva, tendrias la posibilidad de poner una 
cámara en cualquier posición y ver desde ahí la toma. Evidentemente los números que 
posiblemente salgan de capacidad de proceso, de cálculo y velocidad son asombrosos, pero 
para eso estan los estudiosos. 
 
Y otra cosa que me ha llamado la atención es el tema de los videos. Todos los tapes 
digitales que teneis para hacer las repeticiones se tiene, normalmente 4, 5 ó 6, una cantidad 
importante. Utilizando ya tecnologias de video disco digital ya se pueden eliminar 
simplemente todas esas baterias de tapes digitales. Absolutamente todas las acciones de 
todas las cámaras se tienen en local, con toda la potencia y flexibilidad de poder acceder a 
ellas en el momento que se quiera. No hay temas de barrido, de desplazamiento de la cinta. 
Efectivamente ahí el problema una vez más es el interface de usuario, es decir, como el 
ayudante del realizador, a petición del realizador le da la escena que quiera, en el instante 
que quiera y demás.  
 
 
Javier Montemayor: 
 
Muy brevemente. Yo creo en la tecnologia digital. Que nadie piense que quiero quedarme 
anclado en el sistema analógico, para nada. Estoy convencido, y tú muy bien sabes que en 
Sierra Nevada, si al final nieva y hacemos un Cameonato del Mundo, tenemos previsto la 
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utilización del BSSVR o sistemas digitales de grabación en CD Rom para poder hacer cierto 
tipo de repeticiones y replays, etc., etc. 
 
Por supuesto estoy abierto a todo lo que sea rapidez y agilidad de trabajo para dar 
información y no tener que estar loco, pensando que el esquiador siguiente va a salir y tú 
todavia tienes el diferido y ,en fin, todo este tipo de historias que tú bien conoces, pues 
encantado de la vida. 
 
Por supuesto lo que sí está claro es que cuando me referia a esa polémica (que tampoco ha 
sido polémica, en la que no quiero volver a entrar, simplemente es un cambio de 
impresiones entre dos profesionales de distintos medios) es que, evidentemente cuando tú 
tienes distintas señales ya pre-producidas, lógicamente podrás seleccionar, como usuario y 
con la capacidad que tú quieras. Ahora estoy abierto, como todos los compañeros 
realizadores, a utilizar el sistema digital porque lo estamos utilizando ya, o sea que tampoco 
es una cosa de futuro, es una realidad. 
 
Jordi López: 
 
Muy bien, para terminar, porque esto seguiria mucho, hemos llegado al final. La tecnología 
ofrece tantas posibilidades que es una cuestión de que el hombre encaje lo que quiere. Para 
terminar, yo creo que esto no acabará siendo sólo un zapping olímpico. Muchas gracias por 
su asistencia. 
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Día 10.11 
Bloque C.  
Financiación deportiva, patrocinio, marketing, trata-miento fiscal en la Europa 
Comunitaria 
 
Vías de financiación deportiva 
 
Moderador: Sr. Alejandro Andreu 
 
Ponentes: Sr. Alejandro Andreu 
 Sr. Jordi Vilajoana 
 Sr. Alfonso de Salas 
 
Nuevos aspectos fiscales en el mundo del deporte 
 
Ponentes: Sra. Dra. Antonia C. Agulló 
 Sr. Antonio Gracia 
 Sr. Enric Ribas 
 
Mesa Redonda: Sr. Fernando Riba 
 Sr. Marc Carrogio 
 Sr. Albert Agustí 
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Día 10.11 
Bloque C. Sr. Alejandro Andreu 
Vías de financiación deportiva 
 
 
 
Vías de financiación deportiva. 
Sr. Alejandro Andreu 
Presidente de ISL Marketing España. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Este tema es extremadamente complejo por lo que abarca y lo que significa, y más en los 
tiempos actuales. Reducir todo en 45 minutos e intentar ser más o menos coherente y cubrir 
todos los aspectos que pueden influenciar una financiación deportiva no va a ser fácil, pero 
vamos a intentar detallarlo lo máximo posible. 
 
En primer lugar yo creo que lo importante es definir lo que es el deporte como 
acontecimiento deportivo y los eventos como tales. Es decir el deporte lo podríamos dividir 
entre élite, ocio e información y los eventos los podriamos considerar como internacionales, 
nacionales o locales. Esta es una clasificación a la que José María Casanovas, del diario 
Sport, se refirió ayer, con la que yo coincido y en base a la cual la repercusión, importancia 
del evento y la audiencia del mismo viene determinada. 
 
En esta presentación vamos a tratar de lo que es el deporte de élite, básicamente por dos 
circunstancias primordiales: una porque es el negocio principal de nuestra compañía, y 
segundo porque es el que realmente determina las técnicas de financiación. 
 
Si consideramos que hace 10 años la televisión era la única fuente de financiación de 
eventos deportivos, hoy vemos que indudablemente, no solamente la televisión sino el 
licensing, otros derechos comerciales, entradas, etc., etc., son fuentes alternativas de lo que 
pudiera ser una financiación de eventos deportivos. Para darles una pequeña idea de lo que 
quiere decir patrocinio a nivel mundial, aquí podrán ver que desde el año 1990 al año 1993 el 
gasto mundial de patrocinio se ha doblado. Si se considera esto en términos absolutos, en 
cuestión de dinero, ya es importante pasar de 5.000 millones de dólares a 10.800 millones 
de dólares, máxime si consideramos que el gasto de publicidad equivalente a estos tres 
años solamente se ha incrementado entre un 25 y un 30%. Eso quiere decir que el patrocinio 
tiene su nicho, el patrocinio tiene sus posibilidades dentro de lo que es el marketing mixto, 
estrategias comerciales de las empresas y el patrocinio se ha sofisticado enormemente en 
los últimos 10 años. 
 
Para darles unos datos y ponernos en contexto de lo que es el patrocinio, y vuelvo a insistir 
que el patrocinio de élite y un poco el patrocinio de eventos internacionales es lo que 
nosotros hacemos, si bien nuestra compañía en España también ha desarrollado programas 
locales que luego trataremos, creo que es interesante poder ver - falta una diapositiva, lo 
siento. 
 
De todas maneras, lo que sí es importante considerar es que las fuentes alternativas de 
ingresos en la televisión han incrementado. Sigue y seguirá siendo crucial y determinante en 
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la financiación de los eventos deportivos. Es decir, nosostros sí que podemos decir que la 
televisión ha bajado en el cómputo total de ingresos de una federación o de un 
acontecimiento deportivo, pero no cabe duda de que es el elemento principal de una 
financiación deportiva. Después de mi ponencia seguirá la del Sr. Jordi Vilajoana que es 
Director General de la Corporación Catalana de Radio y Televisión, al cual insistimos mucho 
en que pudiera asistir porque entendiamos que era la otra parte de la ecuación super 
importante para tener una película completa, para tener lo que es el mundo de la 
financiación deportiva. 
 
Si consideramos en los Juegos Olímpicos, ya que estamos en un Forum Olímpico que hace 
10 años, en el año 80 y 84 la televisión era aproximadamente el 90 o 95% del total de 
ingresos de unos Juegos Olímpicos, aquí ven el diagrama de los que fueron los Juegos 
Olímpicos del 92, en donde la televisión pasó de ser el 90% del ingreso total a un 52%. 
 
Otras fuentes alternativas de financiación se fueron desarrollando, tales como los programas 
locales de patrocinio. Ustedes habrán oído hablar del ADO, del programa que desarrolló el 
Comité Organizador de Barcelona'92, todos ellos programas que en teoria tenian que 
convivir en un mismo mercado. Lo hicieron bien, generando bastante dinero, y desarrollaron 
lo que nosotros calificamos como una sinergia en todo lo que es el patrocinio, no solamente 
que haya clientes internacionales favoreciendo el patrocinio, sino que pueda haber 
programas locales importantes. Era también muy importante consdierarlo. 
 
Dentro de lo que es un patrocinio olímpico, la televisión es importante y aquí, dentro de lo 
que fueron los ingresos totales de 1988 y 1992, vemos que el impacto que tenia la televisión 
americana dentro de lo que era la financiación global de los derechos de televisión y esto 
también era un componente importante, por qué? Indudablemente, cuando los Juegos 
Olímpicos se desarrollaron a este nivel, y la televisión americana era en principio la que más 
pagaba, la que dictaba de una manera u otra, dentro de unos límites, como desarrollar la 
retransmisión de estos Juegos. Podíamos entender rápidamente que los clientes que podían 
llegar a estar más interesados eran los americanos , las compañías americanas. De hecho, 
dentro del programa TOP habia un 80% de compañías americanas y el restoeran japonenas. 
 
Para que veamos un poco lo que significa el escalado de los derechos de televisión, aquí 
vemos que en los Juegos de Invierno, desde 1960, que es desde donde nosotros tenemos 
datos, hasta Nagano, como han ido subiendo de manera progresiva. Hay un pequeño valle 
entre Albertville i Lillehammer. Albertville obviamente tuvo un bajón por una cuestión obvia, 
otra vez por Estados Unidos. El decalaje horario y una serie de condicionantes, que no 
pudieron llevar el cómputo de derechos totales hasta las cotas que hubieran deseado, pero 
después de los éxitos de Albertville y Lillehammer, como verán ustedes, el potencial de 
ingreso se dispara. 
 
En cuanto a los Juegos de Verano es todavía mucho más impresionante. Las cifras han ido 
escalando de manera, no diría meteórica, pero sí de manera muy importante y obviamente el 
salto importante se dió, como verán, de Barcelona a Atlanta y de Atlanta a Sidney, si bien 
esto es una cifra estimativa, porque como bien saben, aún no ha acabado el ciclo anterior. 
 
La importancia de estos ingresos, se darán ustedes cuenta de lo que significa, y esto dicta 
muchos comportamientos en cuanto a organización, en cuanto a federaciones, en cuanto a 
disposiciones y estrategias de todo lo que gira alrededor de unos Juegos Olímpicos. 
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Hay, como hemos visto antes, era el 52% del ingreso total, pero es realmente el ingreso que 
marca la estrategia de cualquier comité organizador y en particular del Comité Olímpico 
Internacional. 
 
En consolidado los dos juntos, invierno y verano, vemos el sumatorio de ambos y la 
proyección de los ingresos en los últimos, de lo que llamamos ciclos, es decir, de 4 en 4 
años. Si bien ahora como ustedes saben, el ciclo se ha roto de dos en dos, pero cuando se 
habla de un ciclo incluye un juego de invierno y un juego de verano. 
 
Para comparar lo que son los Juegos Olímpicos con otro evento, tal vez el de repercusión 
más importante a nivel mundial que es el campeonato del Mundo de Fútbol vemos un 
pequeño aumento de lo que son los derechos, pero desde luego ni con mucho en la 
proporción que lo han hecho los Juegos Olímpicos. Como ahora veremos, los Juegos 
Olímpicos son en total acumulado solamente el 50% en audiencia del campeonato del 
Mundo de Fútbol, entonces, una pequeña paradoja. Si los Campeonatos del Mundo de 
Fútbol son el doble de audiencia que los Juegos Olímpicos, ¿cómo es que el derecho de 
televisión del fútbol vale menos que el de los Juegos Olímpicos? aparte de que pueda haber 
respuestas cualitativas, de que si los Juegos tienen un, que es verdad, tienen una imagen y 
una atmósfera y un entorno muy propicio para desarrollar una serie de actividades que tal 
vez el fútbol no las tiene. Hay el componente principal que es la televisión americana. El dia 
que el fútbol llegue a ser importante en Estados Unidos, obviamente se podría llegar a 
pensar que el escalado de los derechos de televisión en el fútbol podría seguir la misma 
tendencia que el de los Juegos Olímpicos, si bien, y como luego podremos analizar un poco 
más en detalle, esta diapositiva que ven, si volvíamos a tener esta ponendia dentro de 3 ó 4 
años, seguramente aunque no estuviera Estados Unidos como mercado potencial, la cifra ya 
se dispararía. Y ahora creo que les podremos decir por qué.  
 
Muy resumidamente, pero en el fondo lo que la televisión proporciona aparte de financiación, 
es cobertura de audiencia, comunicación, promoción del evento en definitiva, y también muy 
importante, posibilidades comerciales para anunciantes y patrocinadores, al mismo tiempo 
que el patrocinador y otras actividades comerciales proporcionan también financiación, 
promoción y contacto con el consumidor final y esto es importante. 
 
La televisión promociona, comunica, pero el patrocinador también. Y el patrocinador tiene 
una misión muy importante de desarrollo comercial de ese evento. Si ustedes recuerdan 
todo lo que los patrocinadores de los Juegos Olímpicos hicieron alrededor de los propios 
Juegos Olímpicos, fué muy importante desde el punto de vista de posicionamiento, 
recordación, estrategia, ayuda al ideal olímpico y obviamente lo que ellos buscaban es un 
retorno a su inversión. Los Juegos Olímpicos tienen un gran valor añadido que es lo que el 
patrocinador puede hacer con esas designaciones, con esas marcas, con esa asociación a 
los Juegos Olímpicos. Esa imagen que han llegado a crear los Juegos Olímpicos es su 
mayor activo actualmente. 
Yo creo que, y empezamos un poco en lo que nosotros intentamos desarrollar como 
estrategia de lo que puede ser una financiación a futuro de los eventos deportivos y en la 
que espero que el Sr. Jordi Vilajoana después nos pueda ampliar con el punto de vista de las 
cadenas de televisión. La repercusión y agudeza del evento dictará su potencial económico, 
no hay que engañarse. Y esto es una posición que desde el punto de vista de agentes hay 
veces que nos es difícil defenderla, porque hay muchas federaciones, mucha gente que 
viene, agentes como nosotros, que vienen a pedir la colaboración en según que eventos 
deportivos y nos encontramos que, bueno, el chicle no da para más y si se estira, se rompe. 
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Los patrocinadores tienen presupuestos, los patrocinadores tienen sus estrategias, los 
patrocinadores dediden meterse o ponerse en fútbol y no en atletismo, los patrocinadores se 
han sofisticado, los patrocinadores tienen menos dinero, venden menos y sus márgenes se 
han reducido y entonces el cuello de botella que nos estamos encontrando es que hay pocos 
deportes que interesan desde el punto de vista... y vuelvo a repetir, élite y evento 
internacional o evento que necesite mucho dinero, hay pocos deportes que interesen. 
 
Me gustaria hacer referencia a una anécdota de hace dos años. Tuvimos una reunión con 
Televisión Española, que como saben, es parte del programa ADO, los patrocinadores del 
programa ADO, el Comité Olímpico Español y estaban las federaciones olímpicas 
españolas. En la discusión de la mesa redonda al final de la ponencia, el Presidente de la 
Federación de Atletismo, segundo o primer deporte en importancia en los Juegos Olímpicos, 
se levantó y se quejó de la poca cobertura o ayuda que daba televisión al atletismo y hubo 
una pregunta de porqué no, o que es lo que interesaba a Televisión. En aquel momento, el 
Director Comercial de Televisión Española y el Jefe de Deportes de Televisión Española 
respondieron a la pregunta en los siguientes términos, lo cual encontré muy realista pero 
extremadamente duro: "miren señores, a Televisión les interesan los siguientes deportes, por 
orden, número uno fútbol, número dos fútbol, número tres fútbol, número cuatro Indurain y el 
ciclismo -no ciclismo e Indurain- y número cinco el baloncesto y ahora está con problemas. 
Claro, son consideraciones. Hay televisiones que consideran que el fútbol es importante, 
otras que no, pero en cualquier caso fué un jarro de agua fría para muchas federaciones que 
estaban allá y que podían llegar a tener alguna ilusión o pretensión de poder optar a un 
espacio dentro de lo que son las retransmisiones deportivas. Tanto el patrocinador con la 
televisión, y aquí siempre se ha hablado del patrocinador, pero nosotros, cuando se habla de 
evento deportivo, entendemos que se tiene que hablar tanto del patrocinador como de 
televisión, y es un "win win situation" quiero decir, tanto la televisión como el patrocinador y 
obviamente el comité organizador o la federación, porque es la que vende los derechos, 
tienen que salir con cuentas positivas, o si no son positivas a corto plazo, tienen que ser 
recuperables a medio y a largo plazo. 
 
Entendemos que lo que pueda ser, si nos remontamos a la televisión de hace 10 ó 15 años, 
donde era un monopolio y donde, pues bueno, se daba porque había una presión política, o 
donde era el único medio donde se podían generar acontecimientos deportivos, pues 
entendemos que a lo mejor se pedía dar una serie de cosas sin tener un retorno, pero 
actualmente con los dineros que se están pidiendo, la sofisticación y profesionalización del 
deporte o hay un retorno para todo el mundo, o entendemos que muy pocos deportes 
podrán sobrevivir a nivel de élite. 
 
Luego nos encontramos también que existe una gran saturación de eventos, lo cual genera 
una competencia tremenda y también esta propia competencia, esta saturación de eventos 
hace lo que siempre nos hemos encontrado nosotros con muchas federaciones o 
patrocinadores, si no es directo, no interesa. Pues el directo tiene sus ventajas y sus 
inconvenientes. Un buen diferido, de veinte minutos, bien editado, en una buena franja 
horaria, bien tratado, aunque no sea en directo, yo entiendo y entendemos como 
profesionales del tema, que puede tener más interés que un directo tedioso de dos horas o 
lo que sea. O sea que ha habido una racionalización de lo que es el uso de las imágenes 
deportivas, lo que se llama High lights, diferidos, mercados secundarios, video home, o sea, 
no solamente el directo sino que la propia inercia, la propia saturación hace que se vayan 
buscando otros tipos de espacio. 
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Muchas veces nos hemos encontrado cadenas que compran espacio y ¿qué nos 
encontramos? pues el acontecimiento a la una de la madrugada. Un caso muy claro es por 
ejemplo la Fórmula 1 aquí en España, que está en manos de una cadena privada. Por 
contrato ellos tendrían que respetar un horario en directo, es decir entre las 2 y las 4 de la 
tarde y ustedes verán que muchas veces no se pasa en ese horario, y después de los 
telediarios o en la madrugada se pasa la Fórmula 1.  Esta es otra consideración importante, 
que el deporte, y depende de como se quiera dar el deporte, exige dos canales de televisión 
en las cadenas. Como ahora veremos, el deporte y muchas de las retransmisiones, se van a 
basar en audiencias y en coberturas. Una cadena de televisión que tenga que sacar una 
película o un programa que tenga cinco millones de audiencia, tres, dos, y que por poner un 
deporte va a bajar a uno, medio o doscientos cincuenta, pues podrá prevalecer el criterio 
económico o el político, no lo sé, pero indudablemente hay un conflicto de intereses y ese 
conflicto de intereses pues obviamente genera una serie de problemas en algunas cadenas. 
 
Esto es una muestra de lo que es la saturación. Nos remitimos a Septiembre de 1995 
martes, miércoles, jueves, sábado y domingo, dos, cuatro, seis, nueve, doce partidos en una 
semana. El fútbol está en su apogeo, está en su auge, pero yo no sé hasta que punto o 
cuanto tiempo la audiencia, el espectador, todos nosotros, consumidores de deporte, 
podemos digerir toda esta avalancha de partidos de fútbol u otra programación deportiva, en 
una semana. 
 
Cuando nosotros hablamos de televisión, indudablemente la televisión puede rentabilizar su 
inversión en el propio evento. Es decir, hay televisiones que se plantean: yo compro los 
derechos de los Juegos Olímpicos, revendo mi publicidad y gano. Gano en los dieciseis días 
de los Juegos Olímpicos, u otras que pueden decir: no gano, pero subo tanto mi audiencia 
media que al final del año yo voy a presentar unas mejores estadísticas de audiencia media 
durante el año, que repercutirán obviamente en lo que es la venta de mi publicidad al año 
siguiente. De cualquier manera pueden prevalecer criterios económicos a muy corto plazo, 
pueden prevalecer a muy largo plazo, luego supongo que nos lo podrán desarrollar con más 
detalle, pero entiendo que una televisión, y hablo tanto por televisiones privadas como 
públicas, entiendo que cada vez más, si bien la pública tiene una misión que cumplir, su 
gestión debe ser económicamente coherente y como tal los objetivos económicos se aplican 
tanto en la pública como en la privada. 
 
A nivel, muy rápidamente, por lo que deciamos antes, aquí verán solamente el final en la 
columna de 1994, la audiencia acumulada de un Campeonato del Mundo de Fútbol durante 
los 52 partidos, son 32.000 millones de personas, es decir, esto puede ser que una persona 
haya visto 10 partidos. La audiencia de los Juegos Olímpicos de Barcelona fué de 16.600 
millones y 10.700 en Lillehammer. Hay diferencia entre invierno y verano, obviamente pero 
es que es la mitad, es el 50%. Es lo que deciamos antes, 50% de audiencia en los Juegos 
Olímpicos, que en los Campeonatos del Mundo de Fútbol y ya como evento importante 
también, pero fíjense en la diferencia de lo que son los campeonatos del mundo de 
atletismo, 3.400, las diferencias de audiencia son tan brutales que entenderán que los 
parámetros económicos que se utilizan en uno u otro evento, varien y cambien de una 
manera muy importante. 
 
Hablando un poco del patrocinador y esto sí que es directamente proporcional. Estamos 
hablando de eventos importantes donde se requiere mucho dinero. El patrocinador invertirá 
más o menos dependiendo del evento, la cobertura y su audiencia. Cuando hablamos del 
evento hablamos de la importancia del mismo, los derechos que ofrece y lo que puede sacar 
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el patrocinador a cambio de su asociación con ellos y medirá su retorno. Al final, todas 
nuestras estadísticas, todos los análisis post-evento que tenemos que someter a nuestros 
patrocinadores después de olímpiadas, Campeonatos del Mundo de Fútbol, o lo que sea, 
miden en algún momento los posibles incrementos de venta que hayan tenido en algún 
momento en particular, con algún producto en particular, o en alguna estación en particular. 
Al final, los patrocinadores cada vez más se asocian a un evento por imagen, pero 
obviamente la imagen repercute a nivel del punto de venta o por incremento de valores 
positivos, asociación a la marca o por mejora de la imagen, pero en definitiva, lo que busca 
un patrocinador al invertir en un evento es vender más. 
 
Como la televisión busca generar más audiencia y al final vender más publicidad, tal vez 
aquí la connotación cae más en una televisión privada. Si vemos por ejemplo, ahora sí que 
tendría que poner la primera, no la tengo en diapositiva. Estos son los ingresos generados 
por el programa olímpico desde que se creó en 1.988. Y como verán, pues ha ido 
incrementándose de una manera importante, pero de ya de TOP 3 a TOP 4 el índice de 
crecimiento se ha suavizado, ¿por qué? pues un patrocinador, cuando paga miles de 
millones o cientos de millones por un acontecimiento deportivo, pues el presupuesto del 
patrocinador tiene un límite, Coca-Cola, VISA, Kodak, Bausch and Lomb, venden y no 
venden cada año un 50% más, algunos tienen unos incrementos de ventas importantes, 
otros menos. Si nos remitimos a patrocinadores importantes dentro del mundo olímpico, 
XEROX, KODAK... ustedes habrán oído las grandes restructuraciones que han tenido que 
absorver en los últimos años y son estructuras pesadas, hay restructuraciones gravosas y 
traumáticas y son gente que sigue involucrada al movimiento olímpico por los valores 
positivos que se asocia a ellos, es un ingreso importante. Desde el año 88, hace 7 años, 
pues no había ningún tipo de ingreso a nivel de patrocinio en el Comité Olímpico 
Internacional y ahora  cuentan con unos 350 millones de dólares aproximadamente. 
 
Pero si miran lo que es la comparación de incremento de derechos televisivos con derechos 
de patrocinio, fíjense en la proporción, el derecho de televisión se dispara y el derecho de 
patrocinio no le puede seguir, no le sigue. Y esto es lo que decíamos al principio, por lo que 
la televisión en cualquier caso, es siempre el primer elemento a considerar en la financiación 
de eventos futuros. 
 
Dentro de lo que es... ya un poco centrándonos en el aspecto televisión y el motivo de esto 
por lo que nosostros creemos que es así, creemos que es muy importante, pero también 
para abrir un poco la discusión con el ponente que seguirá, y para que nos pueda ofrecer el 
también su punto de vista en este campo. En los últimos años nosotros hemos visto un gran 
cambio en todo lo que es el mapa televisivo y esto hay que tenerlo muy en cuenta. La 
aparición de las televisiones privadas, la aparición del satélite, televisiones codificadas, 
cable, "paper view" que todavía no está en España, pero que podríamos llamarlo el vídeo a 
la carta, y las nuevas tecnologías, han cambiado el panorama de la televisión de una manera 
impresionante, pero no solo eso. Es que yo creo que va a cambiar mucho más a partir de 
ahora. Yo no sé si alguien ha estado esta mañana en las ponencias de tecnología pero ahí 
ya se han empezado a notar o a apuntar algunos cambios que pueden revolucionar lo que 
es el mercado audiovisual. 
 
De cualquier modo, lo que sí va a generar todo esto es más competencia, más posibilidades 
de cobertura y segmentación de la audiencia. Ustedes se acordarán lo que han sido unos 
Juegos Olímpicos o un Campeonato del Mundo de Fútbol, pues bueno, la televisión 
americana y la UER. La UER era un monopolio en el cual a una mnano se vendía una 
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cobertura europea. Bueno, esto nosotros entendemos que va a cambiar, y está cambiando. 
La segmentación de la audiencia es importante no solo a nivel territorial, sino a nivel 
tecnológico. Por ejemplo, ustedes habrán visto por ejemplo, en la liga profesional aquí en 
España, en el partido del sábado es en abierto en televisión pública, pero el domingo es 
codificado en Canal Plus. Esa es una segmentación que va a venir cada vez más, es decir, 
no solamente se van a vender unos derechos a una cadena bloqueando lo que pueda ser un 
sistema alternativo de retransmisión, sino que van a tener que ser compatibles en el 
mercado. Esto también es la competencia, y obviamente el tener mayores cadenas de 
televisión no nos oculta que va a haber mayor potencial económico para generar ingresos 
por derechos de televisión. Obviamente si hay una cadena competitiva u otra que quiere 
ofrecer más, pues de esto se va a beneficiar el Comité Organizador, y el patrocinio de 
publicidad o promociones en el evento también pueden beneficiarse. Cuando hemos 
hablado antes de lo que es el patrocinador y el uso que hace del patrocinio, no solamente es 
en beneficio del propio producto, sino que es en beneficio del propio evento, es decir, a un 
Comité Olímpico Internacional le interesa mucho que Coca-Cola, Visa, Kodak o Bausch and 
Lomb, o quien fuere, haga, comunique, y haga ruido alrededor de los Juegos Olímpicos 
durante los dos años previos a los Juegos, porque la televisión, queramos o no, es puntual, 
es el evento. Puede haber preparaciones, puede haber programas de el camino hacia la 
preparación, pero en el fondo, quien puede hacer más ruído alrededor del evento es el 
patrocinador. Un patrocinador tiene que justificar su inversión no durante los 16 días de los 
Juegos Olímpicos. Dos años antes ellos ya están en el mercado, desarrollando una 
estrategia comercial que les pueda interesar. En cualquier caso lo que si que es clarísimo es 
que la revolución tecnológica, el mapa de las cadenas de televisión y la evolución del 
deporte en general, marcarán el ritmo a seguir, y el ritmo va a ser trepidante y el que no esté 
ágil y muy bien preparado, va a perder comba. Tanto nosotros, como las organizaciones 
deportivas, como los patrocinadores, como las telvisiones. Nosotros estamos asociados a 
una tecnología innovadora que se va a empezar a implementar a partir del año que viene, y 
que creo que en las ponencias de la tarde se van a desarrollar un poquito más en detalle. 
¿Qué es la publicidad virtual? ustedes habrán oído de esta tecnología y si no, muy 
brevemente, es la posibilidad de que la publicidad estática en los campos se segmente. Es 
decir, un telespectador en España puede ver Coca-Cola, uno en Estados Unidos puede ver 
Pepsi-Cola y uno en Bangkok puede ver Citroën, y la valla es la misma. Entonces, este abre 
unos caminos de comercialización potenciales muy interesantes. Obviamente, queda mucho 
por recorrer desde el punto de vista legal. Esto es un tema muy importante, pero abre un 
potencial que hasta ahora no existía. En cualquier caso, lo que sí que va a ser imprescindible 
es tener flexibilidad y poder de adaptación. Las televisiones cada vez más vemos que 
subcontratan, muchas de ellas no tienen equipos propios, dejan que la tecnología la 
desarrolle alguna compañía productora y ellos contratan con ellos. Dependerá de la 
estrategia de cada televisión, pero obviamente la inversión que se necesita en este mundo 
es tan, tan, tan impresionante, que a no ser que esté muy bien gestionada, tanto la 
televisión, como las productoras, como los eventos, como la gente que esté alrededor del 
deporte, pues pueden quedarse obsoletas rápidamente. En cualquier caso, el estar, o el 
poder decir que es lo que vamos a hacer, lo pongo desde nuestro punto de vista ISL, ¿qué 
podemos hacer nosotros con las Olimpiadas, o con esos Juegos, o con el Campeonato del 
Mundo de Fútbol, con el próximo Campeonato?. Sí. ¿Qué va a pasar en el siguiente? Ni 
idea. Ni idea, porque es que ya ni las propias federaciones nos firman a nosotros los 
contratos con más de un ciclo por delante, porque si ellas estaban recibiendo 10, ven que en 
el próximo ciclo han recibido 20 y ahora con toda la tecnología nueva vamos a recibir 60, y 
antes de comprometerse, ellos son también, han aprendido, obviamente, y a nosotros nos 
van firmando o vamos entrando en contratos puntuales con ellos, y que la propia tecnología 
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y la propia evolución del mercado va a dictar lo que nosotros tengamos que ofrecer a la 
federación o lo que la federación pueda obtener de nosotros o de las cadenas televisivas. Lo 
que hemos hablado de la tecnología revolucionaria, de nuevas cadenas y canales y su 
necesidad de ganar audiencia y de consolidarse en el mercado ha creado una competencia 
grande y el auge en el costo de los derechos televisivos va a ser importante, porque aquí 
tampoco nos tenemos que engañar, las televisiones necesitan programación. El deporte es 
atractivo porque genera audiencia y lo que necesita la televisión es tener audiencia. Pero 
nosotros vemos y analizamos y entonces los derechos de televisión, se multiplican se 
triplican, se duplican, el patrocinio pide cada vez más dinero, las federaciones cada vez 
piden más dinero, pero ¿hasta cuando? Nosotros entendemos que esto tiene que tener una 
evolución y en algún momento el mercado debe madurar y debería producirse una 
estabilización. Debería, pero es que vuelvo a preguntar, ¿cuándo? Pues no tengo ni idea, 
pero entiendo que la maduración del mercado existe, porque existe en cualquier actividad 
comercial, ¿y por qué no estamos todavía en ella? porque el patrocinio a este nivel empezó 
en 1988. Es joven, es un producto no maduro todavía. La evolución hasta ahí puede ser de 
muchas maneras, puede depender de la tencología, puede depender de un magnate de 
televisión como el Sr. Murdock, que llegó un dia con su cadena de televisión a Estados 
Unidos y dobló la oferta por los derechos del rugby americano, del fútbol americano, y la 
NBC lo perdió en contra de la FOX, cosa impensable hace cuatro años. Este señor se ha 
llevado la NFL, y este señor es un candidato importante a optar a los derechos de los Juegos 
Olímpicos en el futuro, ¿por qué no? Y si este señor viene con dos veces más de dinero que 
la NBC, o la CBS, o que la asociación europea de radiotelevisión, o quien sea, ¿qué 
argumentos va a poder ofrecer el Comité Olímpico Internacional en no escuhar esta 
propuesta o en no considerarla? Pero insisto. Yo creo que de alguna manera, el mercado 
debe madurar. No puede ser que la escalada de derechos en la que hemos estado sumidos 
en los últimos diez años pueda seguir el mismo exponente. Y algo tal vez para el Sr. Alfonso 
Arroyo, del Consejo Superior. Yo creo que el deporte también tiene que madurar. La propia 
organización deportiva, el deporte, quedará repartido entre las diferentes cadenas. Hasta 
ahora hemos visto un monopolio. Hemos visto a la UER en grandes acontecimientos, hemos 
visto hasta hace muy poquito en Televisión Española casi todo, pero ustedes miran ahora lo 
que hay en Televisión Española en deporte y no tienen fútbol, baloncesto sí. No tiene el 
Fórmula 1, que lo tenia. Las motos sí que las ha recuperado, el ciclismo lo tiene, pero no se 
que pasará cuando no esté Indurain. El Giro no lo tienen. O sea, de lo que era Televisión 
Española a lo que es ahora, obviamente ha cambiado, y entendemos que esta es una regla 
válida del mercado y que el propio deporte tiene que distribuirse entre las diferentes 
cadenas. La programación que no sea deportiva tendrá que mejorar porque si hay una 
distribución de deporte entre varias cadenas, va a haber capacidad ociosa. El deporte es una 
programación más y para mí, lo más importante es que el deporte tendrá que competir 
consigo mismo. Es decir, cuando, y hay veces que yo lo he oído, pues no es que sea duro, 
pero sí que tiene una consderación importante, es que muchas federaciones internacionales 
que nos han venido a nosotros a pedir desarrollo para programas comerciales a nivel 
mundial y les decimos: bueno, es que claro, tenemos los Juegos Olímpicos, tenemos el 
Campeonato del Mundo de Fútbol, el Campeonato de Europa de Fútbol, el Atletismo. Ahora 
viene la Federación Internacional de Natación, que es un caso práctico nuestro. Segundo 
deporte en audiencia e importancia dentro de los Juegos Olímpicos y no hay quien lo venda. 
Y es duro decirlo, pero no hay quien lo venda. ¿Por qué? No hay quien lo venda porque 
piden mucho dinero, y a las televisiones, la natación les interesa hasta cierto punto, pero no 
están en consonancia lo que pide una televisión, con lo que espera la Federación 
Internacional. Entonces, la Federación Internacional de Natación o alguna otra, es un 
deporte olímpico, dice. Claro, es que lo que ha llegado a drenar el Comité Olímpico 
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Internacional, o la FIFA, o la UEFA de recursos de las televisiones no deja para los demás, y 
es un ejercicio macro económico, pero que es verdad. Los recursos tienen un límite y en 
esos se han llevado al gato los grandes acontecimientos. El deporte compite consigo mismo 
y las retrasmisiones de fútbol competirán con las motos, o con el Fórmula, 1 o con quien sea. 
Y es así. La prueba es que si ustedes van, por ejemplo a Inglaterra, yo viví en Inglaterra 
durante unos años y vi Snooker y recogida de cabras con perros. Aquello que ponen sueltas 
miles de cabras con siete perros y las tienen que llevar a un corral, en sábados por la tarde 
en prime-time. Y no veía fútbol y no veía el golf y era el deporte que allí tenía audiencia y que 
gustaba y era el que consideraban. 
 
Los eventos deportivos sin audiencia tienen su nicho sí, pero deben ser realistas y deben 
aceptar que un deporte que no tiene audiencia no puede exigir lo imposible a una cadena de 
televisión. La cadena de televisión siempre ponderará. Depende del dinero involucrado. 
Obviamente siempre ponderará su inversión al retorno que pueda generar, y ese retorno 
entiendo que la mayor parte es audiencia. Si se alcanzara el equilibrio de mercado, la 
financiación por derechos y operaciones de televisión podría estabilizarse. Podría, pero es 
que tampoco creo que tengamos la barita mágica, ni la bola de cristal. Habrá un reparto de 
eventos entre diferentes cadenas, que ya lo está habiendo ahora, y en España es un 
ejemplo importante. Las asociaciones no gozarán de la posición que han tenido hasta ahora. 
Nosotros entendemos que el ir a una sola mano pues limita la competencia y limita tal vez la 
segmentación y el posicionamiento que quiera obtener un acontecimiento y entendemos que 
la segmentación del mercado, que puede ir entre los diferentes sistemas de retransmisión 
como son terrestre, cable, satélite codificado "paper view", video a la carta, incluso 
territorialmente dentro de un país es importantísimo. Un evento aquí, a nivel nacional, y en el 
fondo yo creo que el primer caso, y que ha tenido yo creo éxito, es el caso de la FORTA con 
el fútbol. El caso de la FORTA, que da una cobertura nacional con el fútbol, está 
regionalizado, y el fútbol en Catalunya, que tiene un posicionamiento X, está dado en 
catalán, en Galicia en gallego, Euskaltelevista en euskera, y está segmentado a lo que es la 
audiencia importante en ese territorio. Eso, que es algo que tal vez las televisones lideran 
porque es su producto principal, el cliente y nosotros tenemos que adaptarnos a ello y 
buscar la mejor rentabilidad y el mejor impacto en cada territorio y en cada segmento para el 
cliente. Tambien creemos que en el futuro habrá un sistema de financiación mixto. Es decir, 
hasta ahora las televisiones pagaban por los derechos, la federación cobraba unos derechos 
y desarrollaba su programa comercial y hasta hoy. Los clientes cada vez más piden una 
presencia, no solamente lo que es la valla publicitaria ni lo que es el derecho comercial de 
promoción, sino que piden, o pretenden tener mayor presencia en la pantalla, porque 
queramos o no, y esto los estudioos de mercado lo dicen, cuando se sienta delante de la 
pantalla de televisión, entre la valla que hay en el campo, por la cual Coca -Cola o Visa han 
pagado mucho dinero por estar en el Campeonato del Mundo de Fútbol y el telespectador, 
hay una pantalla. Y cuenta más la pantalla que la valla. Todo lo que pasa en la pantalla 
influye de manera determinante al recordatorio o recuerdo de la marca. Influye en la 
percepción del cliente, y el cliente pretende, o se ha dado cuenta, que debe ir asociada su 
relación al evento con su presencia en la televisión. Hay un caso que es flagrante, que es el 
caso de VISA y American Express en los Juegos Olímpicos. ViSA es Patrocinador Oficial de 
los Juegos Olímpicos y en Estados Unidos se permite lo que se llama publicidad 
comparativa. VISA, tarjeta de crédito oficial, o lo que sea. Los Juegos Olímpicos solamente 
aceptan VISA. No aceptan American Espress y esto es la campaña publicitaria. Aquí en la 
ponencia o la mesa redonda, el Sr. Albert Agustí nos lo podrá desarrollar más, fue en el 
COOB, el Comité Organizador de los Juegos Olímpicos, donde nosotros tuvimos unas 

  140 



batallas para no dejar aceptar esta campaña en Europa. El Comité Olímpico Internacional lo 
queria, la reglamentación de la publicidad en España tampoco lo permitía, etc.. 
 
Pues American Express instalaba sus cajeros automáticos en la calle de al lado del Estadio y 
la gente llegaba allí y solamente veia American Express. Nosotros llegamos al hotel Princesa 
Sofia tres meses antes de los Juegos Olímpicos, donde estaba el Centro del Comité 
Olímpico Internacional, el Sr. Samaranch y todo el séquito y sólamente se aceptaba 
American Express en el Princesa Sofia. Las llaves de las habitaciones llevaban la marca de 
American Express, había una agencia de viajes de American Express en le lobby del 
Princesa Sofia... bueno, hasta el punto de que el CIO no podia quedarse en el Princesa 
Sofia. Entonces con todo esto se llega a lo que en inglés se llama Ambush Marketing. Es 
decir, VISA es patrocinador de los Juegos Olímpicos, pero Amercian Express compra todo el 
espacio comercial durante la retransmisión de la NBC en Estados Unidos, a lo cual tiene 
todo el derecho. VISA se encuentra que ha pagado un porrón de dinero por ser Patrocinador 
de los Juegos Olímpicos y resulta que el recuerdo de la marca es más importante para 
American Express que para VISA porque ha estado durante los dieciseis días en la 
retransmisión. 
 
Esto surgió como problema importante en lo que fue la comercialización de los Juegos y 
actualmente, en todos y cada uno de los contratos que se firman con las cadenas de 
televisión hay un cláusula de primera opción a los patrocinadores que están involucrados con 
el evento. Es decir, si Televisión Española compró los Juegos Olímpicos, o ha comprado los 
Juegos Olímpicos de Atltanta, y quiere venderle a Pepsi-Cola, tendrá primero que ofrecer la 
primera opción del espacio comercial en exclusiva a Coca-Cola, puesto que es un cliente. Si 
Coca-Cola lo niega o no lo quiere, obviamente es un libre mercado y entonces la televisión 
puede ir a vender a otros patrocinadores. Esto nos lleva a que, de cualquier manera, y ya 
sofisticándolo un poquito más, el warter, que es el cambio de espacio publicitario a cambio 
de no pago de derecho o de financiación mixta, sea cada vez más importante. Las cadenas 
de televisión pueden llegar a pactar. Es decir, yo no pago derechos porque no tengo liquidez 
o porque no me interesa, pero puedo ceder un espacio comercial. Se valora y se llega a un 
equilibrio de pago y compra por esos derechos de televisión. Pero entendemos también que 
la ecuación que actualmente existe: derechos, patrocinadores, anunciantes. Es decir, una 
televisión compra derechos, vende a sus patrocinadores o anunciantes, va a cambiar en el 
futuro, y el televidente, nosotros, el usuario final va a ser un elemento muy importante, ¿por 
qué? Porque la nueva tecnología: cable, codificado.  Una cosa es retransmitir en abierto y 
otra cosa es retransmitir a la carta. Entonces los potenciales económicos que hay de 
segmentación, de diversificación de posicionamiento a través lo que es el cable, el paper 
view, u otras tecnologías que van a venir, abren canales nuevos de financiación y abren 
canales nuevos de posicionamiento, tanto para las federaciones y entidades deportivas, 
como para los anunciantes. Indudablemente el cable y el paper view, según lo vemos 
nosotros, es el gran potencial del futuro y a nivel un poco de imaginación, pero imagínense 
ustedes el siguiente ejercicio: hemos visto que por el total de ingresos de televisión de 
Juegos Olímpicos han pagado 1.200 milliones de dólares en el último ciclo. Y es un caso 
hipotético, porque de aquí a que lleguemos a ello.. pero bueno, en Estado Unidos ya el 
paper view y el cable son importantes. Que no se retransmitiera por abierto las olimpiadas, 
que solamente se retransmitiera por cable cuando los países desarrollados estuvieran 
cableados. Si ustedes hacen un cálculo de que pagarían 3.000 pesetas por ver los Juegos 
Olímpicos, durante dieciseis dias. Puede que sí, no es mucho. 3.000 pesetas es lo que vale 
la cuota de Canal Plus ¿no? ¿cuántos hogares hay cableados en el mundo? Cojamos una 
cifra, que pueden ser 50 ó 70 millones. 50 ó 70 millones, si no he hecho mal el cálculo, por 
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tres mil pesetas, pues da doscientos mil y pico millones de pesetas contra ciento cuarenta 
mil. O sea, eso es un potencial que existe. Yo no quiero decir en ningún momento que 
solmente se vaya a dar por cable, pero que va a haber una diversificación, y que va a haber 
un sistema mixto, y que las asociaciones y los monopolios no van a seguir, según lo vemos 
nosotros, y la segmentación y la diversificación, tanto tecnólogica como territorial, va a ser y 
va a jugar un papel muy importante en el futuro. Y es por lo que hablamos del sistema mixto 
de financiación, tanto terrestre como por cable, así como el pago del televidente, como lo 
que es el pago del anunciante. 
Ya para acabar, como he dicho, la segmentación por territorios y categoría de productos es 
importante y la capacidad del sistema de publicidad virtual no va a hacer otra cosa que 
aumentar la capacidad, porque si nosotros pensamos que a lo mejor hay marcas o clientes 
que a nosotros nos compran programas...Por ejemplo, una retransmisión de unos Juegos 
Olímpicos se vende o llega a ciento noventa países, igual que los campeonatos del Mundo 
de Fútbol, a lo mejor hay cincuenta países que no tienen presencia, pero tienen que comprar 
el programa global porque es lo que se vende, lo cual no quiere decir que tú puedas llegar y 
decirle a Coca-Cola: tú, ¿en cuántos países estás interesado? Yo, en estos 100. Los otros 
97 vas a ir pais por pais a vender el programa comercial, y las marcas locales van a tener a 
lo mejor una capacidad que hasta ahora no tenian por el desarrollo de programas globales 
en los eventos deportivos. 
 
En definitiva, si se hace bien, si hay gente profesional, tanto en los eventos deportivos, en 
las organizacciones deportivas y tenemos en cuenta un mercado estabilizado y coherente, la 
financiación futura de eventos deportivos podria significar un mayor ingreso por derechos 
televisivos, debido a su segmentación, diversificación y nuevas tecnologias, mayor ingreso 
por derivados y operaciones secundarias, y esto ¿qué es esto?. El comité Olímpico 
Internacional, que es una de las instituciones deportivas mejor organizadas y más 
sofisticadas, a través del Museo, gestiona todo lo que es el metraje o el footage de los 
juegos hasta la fecha. Y hay muchos anunciantes, muchas televisiones, muchas 
productoras, mucha gente que pide imágenes. La venta de esas imagenes post evento, la 
licencia de esas imágenes para hacer video-home, para hacer CD-roms, para hacer juegos 
miles, para cualquier actividad comercial, es una fuente de ingresos cada vez más 
importante. Y eso, las federaciones con deportes con atractivo, tienen que explotarlo. 
 
La segmentación, la mayor audiencia, la diversificación, llevará también a un mayor ingreso 
de patrocinadores y anunciantes, pués el patrocinio irá cada vez más ligado al medio de 
comunicación y sus posibilidades directas de rentabilizar. Otra de las cosas importantes: el 
control de los gastos y la grandiosidad de los eventos deportivos y deporte en general. Hay 
deportes que no se pueden considerar o concebir al ritmo que van de crecimiento, como ha 
pasado, por ejemplo con Atlanta en los Juegos Olímpicos. Financiación privada cien por 
cien. Hay un momento en que hay un conflicto de intereses, por lo que la financiación pública 
sigue y seguirá siendo tremendamente importante para el desarrollo del deporte, en sus tres 
facetas: élite, ocio menos, pero sobre todo formación. El deporte de ocio es un deporte que 
puede tener una tendencia propia, pero el de élite y el de formación sin financiación pública, 
y esto hemos oído mucho del Consejo Superior y la menor cantidad de dinero que hay para 
el ADO este año, y una serie de cosas y tal... pero al final, la financiación pública en el 
deporte de élite y en el deporte de formación es, y seguirá siendo básica, si queremos tener 
un deporte puntero. 
 
Es impensable hoy en dia con las olimpíadas, o que un Campeonato del Mundo de Fútbol 
pueda organizarse sin la administración del Estado. Es, entendemos nosotros, que es muy 
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difícil. En definitiva, y ya para acabar, antes de anotarles el último comentario. Nosotros 
creemos que la situación actual cambiará la cooperación entre Comité Organizador, 
federaciones, patrocinadores, anunciantes, y las cadenas de televisión tendrán que 
incrementarse. Es decir, nuestros socios como agentes naturales, son las cadenas de 
televisión. Nosotros entendemos que no se puede desarrollar un programa comercial al nivel 
que hacemos nosotros, grandes programas con coberturas, si son locales, mucho dinero o 
con mucha importancia, y si son internacionales no se puede hacer sin la colaboración del 
medio retransmisor. Es decir, nosotros podemos desarrollar cualquier tipo de programa y al 
final pues si no es un programa coherente, o no es un programa viable, va a haber un cuello 
de botella en la ejecución de ese programa a través del medio de comunicación. Al final es 
una sociedad y es una carretera de doble vía: tanto gana el patrocinador porque tiene su 
audiencia y va a pagar un precio justo, pero si se le da mejor servicio desde la televisión o 
mejores derechos, más va a pagar y más rentable le va a ser. Lo que no entendemos debe 
irse desarrollando, es una relación mucho más estrecha entre lo que es la entidad 
organizadora, el agente en nuesto caso, un poco filtro y coordinador de los intereses, tanto 
de la federación como de los patrocinadores, como del Comité Organizador y las televisiones 
y hemos visto varias posiilidades: el warten, la tecnologia, segmentación, diversificación. Un 
potencial y un mapa que a mí, hasta cierto punto, se me escapa. 
De cualquier manera y ya para acabar, me gustaría finalizar con un vídeo sobre lo que no 
debe ser el patrocinio. Está hecho un poco en plan de "coña", pero es algo representativo. 
La saturación de patrocinio, la saturación de publicidad, la saturación de presencia a corto 
plazo, perfecto. Pero es pan para hoy y hambre para mañana. Hay programas que se han 
desarrollado eliminando patrocinadores, eliminando la gente que está alrededor del 
acontecimiento para que sus inversiones sean realmente rentables y eficaces, tanto para el 
acontecimiento como para el deporte en general. 
 
Y esto es todo. Solamente pasarles este vídeo que desarrolló el Comité Olimpico 
Internacional y que es un buen ejemplo de lo que no deberíamos hacer con el patrocinio. 
Muchas gracias. 
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Día 10.11 
Bloque C. Sr. Jordi Vilajoana 
Vías de financiación deportiva 
 
 
 
Vías de financiación deportiva 
Sr. Jordi Vilajoana 
Director General de la Corporación Catalana de Radio y Televisión 
 
 
Alejandro Andreu presenta: 
 
Me gustaría mucho dar las gracias al Sr. Jordi Vilajoana, por estar con nosotros esta tarde. 
Nosotros, cuando desarrollamos el programa de esta ponencia con el Sr. Miquel Torres, 
consideramos que tener el punto de vista de una televisión, y en particular de TV3, por 
muchas razones, era muy importante. Creemos que el cambio que TV3 está experimentando 
en los últimos años, y puede que el cambio que experimentará con la llegada del Sr. 
Vilajoana y con todo el entramado y panorama de la televisión del futuro era muy imporatnte, 
y era un complemento muy muy importante para nuestra ponencia de financiación deportiva. 
Como hemos dicho, la televisión es un elemento super importante dentro de toda la 
financiación deportiva crucial y no se puede ir a ninguna parte sin la televisión, por lo que es 
comunicación de los acontecimientos deportivos. Creemos, y te agradecería mucho, Jordi, 
que nos dijeras tu parecer y tu punto de vista de a dónde va la televisión, cuál es el futuro y 
dónde estaremos dentro de 10 años. 
 
 
Jordi Vilajoana: 
 
En primer lugar, me ha ido muy bien llegar temprano. Tenia mucho interés en oirte porque 
creo que eres una persona que sabes mucho y de todo lo que has dicho, estoy de acuerdo 
en un cien por cien. Cuando los de Televisión Española decian aquello de que en Televisión 
Española lo más importante era primero el fútbol, segundo el fútbol, tercero el fútbol y cuarto 
Indurain... yo diria que en TV3 en Cataluña, el primer deporte es el Barça, el segundo es el 
Barça, el tercero es el Barça B. Esto es importante en relación a lo que se decia de la 
segmentación. También hay un concepto que me gustaría introducir en mi charla. Desde el 
punto de vista de la televisión, nosotros estamos hablando de deporte y estamos hablando 
de bienes, y esto es importante, pero cada vez más vemos en la televisión que a veces 
estamos presentando espectáculos personales. Por eso decia el ejemplo del Barça B, este 
es un fenómeno reciente. El Barça B es un equipo de segunda división, es el segundo 
equipo del Barça, digamos que era un tipo de equipo que en la Televisión de Cataluña lo 
sacábamos, por así decirlo, junto con el Lérida y el Palamós en el canal 33 y el sábado por la 
tarde a las 6, por si habia algún despistado que queria verlo. En este momento el Barça B es 
el segundo fútbol de la Televisión de Cataluña y esto va ligado a un hecho muy importante. 
Por ello yo decia cual era la importancia de los deportes, la importancia de los 
acontecimientos, pero también la importancia de las personas. El fenómeno del vivero, Iván 
de la Peña, el Buda, el calvo, lo que querais, este señor ha hecho que en estos momentos el 
Barça B, el sábado a las 4 de la tarde, lo hayamos tenido que pasar de la segunda cadena a 
la primera cadena, ya que en estos momentos es el segundo espectáculo deportivo que 
ofrece Televisión de Cataluña. 
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Esto es un poco lo que decia antes Alejandro, el futuro, la segmentación, etc. Bien, pues hay 
estos fenómenos que se producen en estos momentos, Celades, Iván de la Peña, etc., 
cuando juegan en el Barça B, es el segundo deporte de la Televisión de Cataluña. Y en 
estos momentos el Barça B, un sábado por la tarde, tiene índices del treinta y tantos por 
ciento. Decir esto significa que estos índices no los tiene el Sevilla, ni el Betis, ni el Gijón, ni 
el Celta de Vigo ni los veintitantos equipos de la 1ª División y son estas cosas curiosas que 
aparecen, y son estos fenómenos no buscados, pero que te los encuentras y exigen esta 
capacidad de repuestas y lo que antes comentaba Alejandro, la capacidad de cambiar el 
ritmo, etc.. Esto va muy ligado a una cosa que antes también ha comentado Alejandro: la 
Fórmula 1. Es un gran acontecimiento deportivo que por ejemplo, en España no funciona, 
pero no es que en España no funcione la Fórmula 1, es que no tenemos ningún corredor 
español que lleve un coche de Fórmula 1, y por lo tanto, yo decia que lo importante de esta 
reunión y la satisfacción de estar aquí es también por una cosa comentada por Alejandro. Lo 
más importante, yo creo que hemos de verlo todos claro, y tenemos que sentarnos más a 
menudo, las federaciones, los comités organizadores, los patrocinadores y las televisiones y 
tenemos que hablar más a menudo de este negocio común que estamos manejando entre 
todos. 
 
Esta es la primera idea que quería comunicar hoy aquí. Es decir, aunque muchas veces 
parezca que tenemos intereses contrapuestos y que parece que los intereses de las 
federaciones, los intereses de los organizadores, los intereses de la televisión y de los 
patrocinadores son diferentes, yo creo que tenemos muchas más cosas que nos unen que 
no cosas que nos separan y delante de este futuro que tenemos las televisiones, que 
tenemos todos, este futuro que decia Al Gore no hace mucho, que esta revolución digital que 
tenemos delante será una revolución más importante de la que representó la imprenta en su 
momento, es decir, estamos delante de un cambio tecnológico tan importante que ni los más 
expertos, ni los grandes futurólogos, ni el Negroponto que es el que sabe más en el mundo 
de esto, es capaz de decir algo más que todo lo que nos podemos imaginar que será 
posible, que me parece una frase muy importante pero que no dice nada más que lo que 
tenemos que hacer es ir hablando. Digamos que es evidente que estamos delante de un 
cambio muy importante, y todo esto que antes comentaba Alejando es verdad. La 
segmentación, la fragmentación, la globalización, etc., pero todo esto exigirá que estemos 
muy cerca, que estemos muy juntos y que, repito, parezca que estamos compitiendo y que 
estamos luchando por cosas diferentes. Yo creo que fundamentalmente tenemos más cosas 
que nos unen que no que nos separan. Entonces yo diría fundamentalmente que esta es la 
primera idea, me parece muy importante que este Forum haya sentado aquí a todo este tipo 
de gente, y que podamos estar hablando de todo esto. En segundo lugar, es evidente que el 
deporte es para nosostros, para las televisiones de todo el mundo, un producto estratégico. 
Lo decia muy calramente, es un producto que nos da rentabilidad a corto plazo, pero 
además nos da rentabilidad a medio plazo, es decir, nos da audiencia, medios, y nos 
aseguran todos los programadores de televisión de todo el mundo cuando miran el mes, 
para intentar buscar el objetivo que tienen del mes. A la que ven por ejemplo, en el caso de 
España, o yo diria de Cataluña, cuando hay cuatro partidos de fútbol respiran, y dicen: 
bueno, este mes lo hacemos y esto es así. Y cuando nos faltan tres puntos, vamos 
rápidamente a buscar si aquel domingo o aquel miércoles hay Copa de Europa o hay UEFA 
y si lo encontramos, el programador aquella noche duerme, si no tiene UEFA aquella noche 
no duerme y empieza a ir rápidamente a la biblioteca a ver si encuentra alguna película que 
le salve aquellos dos puntos. Esto es así. Esto pasa en la Televisión de Cataluña, en la de 
Madrid, en la española en la americana y en la FOX. Esto también nos puede llevar a, y 

  145 



también lo ha comentado Alejandro, y perdona que te estoy aludiendo constantemente, pero 
es que me has facilitado el guión y me irá muy bien. Es decir, todo esto también comportará 
algunas locuras, y como que son productos estratégicos, muchas televisiones para conseguir 
esto, esto de que el programador pueda dormir cada noche, hace que esté dispuesto a 
pagar lo que sea esto lo decia él antes, esto es "pan para hoy y hambre para mañana". Es 
decir, las televisiones, y uno de los problemas que tenemos en la Televisión en España, jo 
ya lo he dicho más de una vez públicamente, tenemos un problema de financiación de las 
televisiones, pero no sólo de las públicas, de las públicas y de las privadas. En este país 
estamos haciendo una televisión maravillosa, yo diría francamente buena, pero es una 
televisión que cuesta 300.000 millones de pesetas, es una televisión que cuesta 200.000 
millones de pesetas. Es decir, hay un agujero de 100.000 millones. Esto hasta ahora, este 
agujero, lo han pagado fundamentalmente el dinero público y también lo han pagado 
algunos accionistas, que por decirlo de alguna manera, estaban haciendo unas inversiones a 
largo plazo. Pero los accionistas un dia u otro querrán el retorno de este dinero, y el 
ciudadano, aún que tiene una televisión magnífica, y por decirlo así, baratita, ver la televisión 
en Cataluña le cuesta 3000 pesetas al año, no se queja demasiado, pero sí que se nos pide 
a los gestores de televisiones públicas que esto lo hagamos cada vez más barato. Y me 
parece bien que nos lo pidan. Por tanto, las televisiones públicas tendremos que reducir 
nuestras subvenciones. Por supuesto el déficit se nos empieza a presentar como 
impresentable, es decir, no podremos tener déficit, pero es que además, se nos pide hacerlo 
por menos dinero. Y las privadas tendrán que dar respuestas a sus accionistas, que han 
puesto un dinero en un sector que parecia que sería el nuevo El Dorado, y que lo será, pero 
que tienen ganas de un retorno más immediato del que tienen ahora. Por lo tanto es bien 
cierto que todavía se pueden producir algunos fenómenos como el de la FOX, que quiere 
entrar como sea en un mercado tan competitivo como el americano, y está dispuesto a hacer 
locuras, pero estas locuras se pueden hacer una vez, dos veces, tres veces, pero al final si 
no salen los números, no funciona. Por lo tanto, en las televiones el deporte es un producto 
estratégico y seguiremos luchando por él. Yo estoy totalmente de acuerdo con el 
planteamiento de que se tendrán que acabar los monopolios y este producto deportivo nos lo 
vamos a tener que dividir. Hay un hecho muy importante que comporta esta nueva 
tecnologia. Es el hecho de que, evidentemente, primero habrá una gran fragmentación. En 
segundo lugar, habrá una gran globalización, pero hay un concepto, para mi muy importante 
y volveré un poco sobre este concepto de globalización, porque yo creo y antes que yo 
también lo ha dicho Alejandro, que el tema de la FORTA demuestra que la globalización del 
deporte en el sí de la sociedad también refuerza otra cosa, que es la localización y repito, el 
caso de la FORTA es un ejemplo muy claro en el tema de la Liga. La Liga ha sido muy 
importante para la FORTA. Ha sido un elemento de posicionamiento estratégico en el tema 
de las televisiones autonómicas, pero también a la Liga le ha ido muy bién la FORTA y en 
estos momentos el fenómeno del fútbol en España, yo diria que es muy importante gracias a 
la FORTA ¿Por qué? No es lo mismo el fútbol tratado por Televisión Española, desde 
Madrid, donde por así decirlo, tiene que ser de todos los equipos. Es decir, las 
retransmisiones de fútbol de hace sólo cinco años, en los goles del Barça se decia GOL y en 
los del Madrid se decia GOL, porque era un locutor que no podia ser ni del Barça, ni del 
Madrid, ni del Betis, tenia que ser un locutor neutral. Desde el momento en que esto se trata 
por la FORTA, como hacemos retransmisiones localizadas, el gol del Barça se transforma en 
un gol histérico y el gol del Madrid se transforma en un gol histérico, y cuando Vaquero hace 
un gol, podemos entretenernos durante tres minutos a ver como Vaquero reparte besos, se 
abraza con el público, se vuelve a abrazar, llora, rie, salta... y todo este fenómeno, las 
cámaras lentas y que el público vea como llora, los pañuelos moviéndose en el aire... todo 
este esfuerzo de 35 cámaras puestas en un campo para transformar un partido en un 
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espectáculo y casi casi diria nacional, y visto nacional desde el punto de vista de Cataluña, 
ha hecho que el fútbol tenga la potencia que tiene. Yo creo que es mucho más alta que si se 
hubiera tratado desde un punto central que tiene que ser objetivo, plural, de todos los 
equipos, etc.. Este es un fenómeno importante que creo que se seguirá manteniendo en el 
futuro y con esto vuelvo a ligar también la necesidad de la creación de estrellas y personajes 
propios. Es decir, el fenómeno de las Olimpiadas de Barcelona fué un fenómeno cívico, 
social, etc. muy importante. La proximidad, el hecho de ser en Cataluña, España, ya fué 
importante para que fuera cercano, pero evidentemente las veinte y pico de medallas fueron 
decisivas, es decir, cuando decimos que a la gente le gusta el fútbol, es un sí a medias. Por 
ejemplo, este verano hicimos fútbol y hicimos un espectáculo tan importante como la Copa 
América. La Copa América no funcionó. ¿Y qué funcionó? Los partidos amateurs, los 
partidos de exhibición de pre-temporada del Barça. Es decir, tuvieron más audiencia los del 
Barça con un equipo de segunda división holandés en pre-temporada, que el Brasil-
Argentina. ¿Qué quiero decir con todo esto? Que a la gente es cierto que le gusta el fútbol, 
es cierto que el fútbol es un espectáculo, pero lo que le gusta es ver al catalán el dia 20 de 
Agosto, era Ivan y Prosineski y Busquets, que parecía que ahora sí que las paraba. Y esto 
es lo que querían ver el 18 de Agosto. Y la Fórmula 1 es un gran espectáculo, pero como 
que no se pueden emocionar con el coche nº 4, pues la Fórmula 1 pasa a la 1 de la 
madrugada y los 100 metros, y puede que esté haciendo una carrera excepcional, que dirias 
de estos eventos internacionales. Es cierto que los 100 metros pueden ser universales, pero 
si en el lugar nº 3 hay un español o un catalán, esta carrera en España o en Cataluña toma 
una dimensión muy importante. Y el Tour también está muy bien y es un gran 
acontecimiento, pero desde que está Indurain se ha transformado en un fenómeno social 
que paraliza el país. Es decir, las federaciones y las televiones, y es aquí donde yo queria 
apuntar esta necesidad de entendimiento, es decir, las federaciones tienen que promocionar 
el deporte, tienen que ofrecer grandes acontecimientos, pero también nos tenemos que 
poner de acuerdo con las televisiones y con los patrocinadores para ver como lanzamos 
estas figuras y como promocionamos a esta gente. Ivan, Celades y a Roger son 
evidentemente un mérito de la Federación y del Barça con este vivero que han creado, pero 
también es un mérito de las televisiones que tenemos que potenciar a estos muchachos, que 
los tenemos que hacer famosos, que los tenemos que hacer apetecibles y entonces, cuando 
a estos muchachos los pones en un conjunto, que resulta que es un Barça-Ecija, se 
transforma en un gran espectáculo de televisión. El motociclismo no era el mismo en los 
años de Sito Pons, luchando en el primer puesto que los dos o tres años que tuvimos pilotos. 
Los 500 vuelven a funcionar porque tenemos gente delante. Creo que es importante hablar 
de deporte, creo que es importante hablar de que tipo de deporte funciona o no, pero es muy 
importante que dentro de cada uno de estos deportes, localmente haya una una persona 
que permita la identificación directa con el público. En este país, ¿cuándo se lanzó el tenis? 
pues a partir de Manolo Santanana y el golf a partir de Ballesteros, es decir, estos aspectos 
son importantes, y aquí la federación tiene una gran labor en promocionar estos nuevos 
valores, pero también las televisones tenemos que invertir tiempo, esfuerzo, espacios, para 
ayudar a las federaciones a lanzar estos personajes, que nos permitan que cuando llegue el 
momento del acontecimiento estos personajes ya formen parte del mismo. Por eso decia 
que todavía muchas veces nos peleamos y discutimos por los derechos y por si son caros o 
baratos. Creo que es muy importante este factor de que nos ayudemos y de que 
dialoguemos para seguir potenciando el espectáculo televisivo, y antes ya lo ha comentado 
Alejandro y yo lo reafirmo, el deporte, cuando sale por la pequeña pantalla, pasa a ser un 
programa de televisión, y esto lo dicen los grandes actores de cine. O sea, una gran película 
en cuanto se pone dentro de la pantalla de televisión pasa a ser un programa de televisión. Y 
¿qué quiere decir un programa de televisión? Quiere decir una cosa que te puede 
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emocionar, excitar, distraer al telespectador, y esto es lo que hace la audiencia y lo que nos 
permite a nosostros tener anunciantes, y esto es lo que hace que recojamos dinero y nos 
permite volver a financiar nuevos procesos. También hay un proceso que nos afectará a las 
nuevas tecnologias, es decir, uno de los problemas que tienen los patrocinadores, y por eso 
también los pongo en el paquete, también nos tenemos que sentar con ellos, y esto también 
es un poco el resumen de mi experiencia en los años pasados en el mundo de la publicidad. 
El gran problema que tienen las marcas y los patrocinadores y que en este momento está en 
el mercado, es decir, en estos momentos estamos delante de una gran ironía, estamos en la 
era de la comunicación, cada vez hay más medios de comunicación, más formas, más 
segmentaciones, y junto con esto, cada vez es más complicado comunicarse. Hay algunas 
cosas irónicas, como por ejemplo estudios recientes realizados: el 75% de europeos dicen 
que ven todas las marcas que encuentran en el mercado, fundamentalmente iguales o sin 
diferencias significativas. Es decir, si cogemos un segmento como es el de televisones, por 
ejemplo al 90% de japoneses les parece que entre un Sony, Panasonic, Toshiba y la no sé 
qué, lo encuentra exactamente igual, y si nos vamos a Europa, repito el 75% de europeos 
encuentran que entre el Avecrem, el Starlux y el Maggi les da absolutamente igual, cuando 
estas marcas están haciendo esfuerzos brutales para diferenciarse. Por lo tanto, ¿cual es el 
gran problema que tienen en estos momentos las marcas de todo el mundo, las grandes 
marcas? y no estoy hablando de las nuevas marcas, pues provocado en primer lugar por la 
igualdad tecnológica, hace sólo 10 años una marca podia vivir de su innovación tecnológica. 
En estos momentos el tiempo de copia tecnológica es prácticamente instantánea. Es decir, 
que cualquier invención de cualquier marca ya no es copiada sino sencillamente igualada en 
meses, por lo tanto, ninguna marca puede basar su diferenciación en un avance tecnológico, 
que era la forma en que se vivía, durante muchos años era la manera en que habian vivido 
las marcas. 
 
En segundo lugar, durante muchos años podíamos escoger por categorías de producto en 
cinco o seis marcas en este país. Durante muchos años, la gran elección era si nos 
comprábamos un SEAT o un RENAULT y en ésta podíamos pasarnos muchas horas, pero 
podíamos incluso hacerlo a cara o cruz. En estos momentos, cualquier ciudadano de este 
país puede escoger entre más de 300 marcas de automóviles. Marcas que, desde el punto 
de vista tecnológico, aproximadamente hacen lo mismo. Todos son cohes aproximadamente 
con cuatro puertas, con aproximadamente 150 caballos, con ABS, es decir, son coches 
fundamentalmente iguales. Entonces ¿qué aportan estos grandes eventos? de alguna forma 
aportan una plataforma donde las marcas se pueden meter, fundamentalmente para hacer 
una cosa. Antes Alejandro decía: las marcas quieren vender. Sí, pero antes de vender han 
de conseguir diferenciarse. En estos momentos, lo que representa el deporte, y el deporte a 
través de la televisión, es una plataforma a través de la diferenciación. Es decir, ¿qué 
diferencia hay entre Visa y American Express? las dos son tarjetas de crédito absolutamente 
iguales y que prácticamente hacen lo mismo. Es que la Visa es la tarjeta olímpica y American 
Express, no. Y al final, fundamentalmente, esta es la única diferencia que hay. ¿Qué 
diferencia hay entre SONY y Pananosic? pues que SONY paga el Jumbotron de este 
Estadio, y Panasonic no. Y finalmente, la diferencia es que esto genera unos valores y unas 
diferencias que hacen que yo me incline por una marca o por otra. No es que lo quiera 
banalizar, pero al final llegamos aquí. Por tanto, en este mundo nuevo, que quiere decir más 
segmentado, que quiere decir más dividido, con menos gente, cada vez se necesitarán más 
plataformas, por así decirlo, globales, que permitan a las marcas diferenciarse. Y este es 
otro elemento que hará también del acontecimiento deportivo una gran plataforma de 
comunicación de futuro. Y en este sentido, también tenemos que colaborar en este aspecto 
y también hemos de estar cerca, no sólo para hablar de índices y para hablar de dinero, sinó 
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ver como la televisión ayuda a estas marcas y a estos acontecimientos a que conjuntamente, 
y haciendo un esfuerzo de comunicación conjunto, a que seamos un vehículo que permita a 
esta marca diferenciarse y desarrollarse en el futuro. 
 
Yo creo que estamos delante de un tema de una gran importancia, con un hilo de futuro 
incierto, pero yo diria que en cualquier caso, un futuro positivo donde habrá un elemento 
también muy importante, como será la digitalización, la gran proliferación de canales, esta 
gran fragmentación, pero para mí habrá una cosa muy importante. Hasta ahora, el poder 
estaba fundamentalmente en el lado de los que hacíamos televisión, y cada vez más 
perdemos este poder. Aquí, en este país, hace sólo quince años, la opción del viernes a las 
diez de la noche era ver un apasionante "1, 2, 3, responda otra vez" o irse a dormir. No habia 
otra opción, y por este motivo, cada viernes había del orden de quince a dieciseis millones 
de personas mirando atentamente la televisión o estaban durmiendo. Esto ya no pasa en 
estos momentos. Un televidente normal tiene cinco opciones cada viernes, y si tiene 
parabólica quiere decir que tiene 60 ó 100 ó 150, pero en principio, 6 opciones. Esto quiere 
decir que él ha ido cogiendo poder, y hoy en dia el que manda es el espectador, pero en este 
futuro de 150 ó 200 canales, el poder ya será al cien por cien del espectador. Es decir, 
nosotros podremos hacer lo que queramos, podremos organizar grandes eventos deportivos, 
podremos realizar grandes programaciones, pero finalmente el señor, ya no el comando, 
porque será imposible el comando, será un sistema informático que él habrá pre-
programado. O sea, en estos momentos hay un acontecimiento muy importante y es que 
tenemos que hacernos amigos, muy amigos del Sr. Bill Gates. El gran probema que tiene la 
nueva televisión es que, bueno, el zapping tiene sentido, puede ser divertido estar moviendo 
seis canales, pero claro, mover 150 canales puede ser aburridísimo, porque se preguntarán 
¿qué has hecho esta noche? No, he estado moviendo canales. Porque claro, es imposible 
plantearse un zapping de 150 canales para ver el que más te guste. Podríamos estar tres 
horas al dia puramente escogiendo donde me quedo. Bien, esto es lo que Bill Gates parece 
que ha resuelto, y entonces la televisión nos pedirá que le digamos que es lo que más nos 
gusta, y le diremos nuestra edad, como somos, si a mi me gustan los informativos, si me 
gusta el Barça, si me gustan las películas de llorar, o me gustan las películas de reir, los 
programas de concursos sobre tal o cual cosa. Todo esto tendré que explicarselo un dia a la 
televisión. La televisión me escuchará, lo memorizará y cuando yo llegue a casa pondré el 
televisor, me dirá hola, tendré que identificarme, y le diré: oye, soy Jordi, porque mi hija Laia 
le habrá explicado otra cosa a la televisión y entonces le tendré que decir: televisión 
escúchame, soy Jordi. Entonces ella me dirá: Buenas Noches Jordi, como a tí te gusta todo 
esto, en estos momentos son las cinco y media de la tarde, y de todo lo que a tí te gusta 
puedes ver estos canales. Y la pantalla me enseñará, de lo que yo he decido que me gusta, 
y me dará diez opciones, y entonces de las diez, yo escogeré algunas que me gustan y que 
me las presente. Si me gusta la 3, veré la 3. Es decir, esto va así, y la televisión y Bill Gates, 
el Microsoft, la informática, ya nos habrá eliminado 140 canales, porque en estos 140 
canales emiten cosas que yo no he dicho previamente a mi televisor que tenía ganas de 
verlos. Si después resulta que me he equivocado, tendré que volver a hablar con mi 
televisor, y decirle: ya sabes como soy, la gente es inestable, perdona que te moleste, pero 
todo aquello que te decía que me gustaba, pues hoy no estoy de humor. Por favor, ofréceme 
algo excitante de lo que te dije la semana pasada que queria ver. Y entonces la televisión me 
dirá: de acuerdo, de acuerdo, dáme dos minutos para programar y te volveré a hacer una 
oferta. Esto que parece anecdótico, es verdad ya mañana por la mañana. Esto es así. 
Entonces, aquí finalmente todos decimos que hacemos la televisión para el espectador, 
todos los que haceis productos decís que los haceis pensando en el consumidor, y todos lo 
que haceis deporte decís que lo haceis para la salud del espectador. Y es la verdad, 
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fundamentalmente, pero esto comezará a ser de verdad digamos... o sea, aquí quién 
mandará será él, y bueno, dado que como él somos muchos, pues es más difícil reunirmos. 
Yo creo que es más fácil que nos reunamos los que no somos telespectadores, digamos, y 
por eso me parece importante que nos reunamos los que fabricamos los productos, los que 
fabricamos un producto que es televisión, y los que fabricais el producto, y perdonadme que 
os trate así, con este aspecto tan racional, pero fabricais un producto que son los 
acontecimientos deportivos. Y que nos expliquemos todos nuestras experiencias, y que nos 
pongamos todos en conjunto sobre qué queremos y que nos pongamos a luchar por este 
espectador que, repito, habrá dicho la semana pasada si tiene ganas de ver fútbol o no, o si 
tiene ganas o no de ver automovilismo. Porque como haya decidido y le haya dicho al 
televisor que no tiene ganas de ver automovilismo, es que ya no saldremos ni en la carta y 
este es uno de los problemas. También lo ha apuntado antes Alejandro, el "paper-view", o 
sea el pagar para ver, será una modalidad clarísima del futuro, incluso una modalidad que él 
la plantea como una de las segmentaciones, pero es que yo también creo que pasará otra 
cosa, y es que dentro, por ejemplo, del conjunto de los Juegos Olímpicos, es posible que 
podamos, que puedan por marciana, que puedan hacer incluso por cable el conjunto, pero 
es que los 100 metros lisos tendrán que ser "paper-view", es decir, tú podrás ver con la cuota 
del mes los 16 días, con la no cuota del mes, y pagar lo que sea en marciana, los 16 días, 
pero si quieres ver aquella carrera en aquella hora y en aquel momento, o pagas 10 dólares 
o no verás carreras, y en la FORTA, intentaremos para el año 2.002, seguir dando la liga si 
nos dejan, intentaremos, lucharemos y moriremos, pero ello, digamos, juntos. Pero dicho 
esto, os daremos la liga gratis, toda la liga, pero el dia del Barça-Madrid, los catalanes 
tendreis que pagar 1.000 pesetas para ver este partido o no lo vereis, ¿me explico? Os 
daremos gratis muchos dias, y os daremos gratis, si los quereis ver, los partidos del Barça 
antes de temporada, pero el dia del Barça-Madrid y el dia del Barça-Español, os pediremos 
1.000 Pesetas. Bien, este es el futuro. Habrán acontecimientos concretos que los tendreis 
que pagar aparte, porque estamos con un producto bastante competitivo y muy caro como 
para que tenga un calor que las mismas marcas y que nuestra financiación y nuestra 
estrategia no permita pagarlas. Tendremos que acostumbrarnos a que estos grandes 
acontecimientos tendremos que pagarlos. Todo esto es un panorama que, como siempre, 
todos los cambios generan inquietud, pero también generan oportunidades. Yo creo que a 
pesar de todo esto, es un mundo mejor, es un mundo que exigirá de todos hacer las cosas 
bien, pero repito, y para mí es la gran idea básica que me gustaría comunicar hoy, aunque 
parezca que las televisiones y los patrocinadores y los organizadores, estamos en mundos 
diferentes, nos tenemos que acostumbrar a convivir. Esto, ni quiere decir monopolios ni 
oligopolis, sino sencillamente, sentarnos en la mesa, tratar de hacerlo lo mejor posible, cómo 
podemos rentabilizar las cosas, y sobre todo cómo conseguimos, dentro de tres años, dónde 
tendremos que competir, y seremos una pequeña mosquita en una pequeña pantalla, dentro 
de un mogollón de ofertas brutal, y cómo saldremos allí y cómo conseguiremos llegar a aquel 
telespectador, cosa que nos interesa a todos. Les interesa a las federaciones, a las 
televisiones, e interesa a los patrocinadores. 
 
Yo no quiero decir nada más que esto y agradecer mucho que me hayais escuchado. 
 
Si alguien quiere hacer alguna pregunta, puede dirigirsr a la Mesa. 
 
 
Alex Andreu: 
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Alfonso si me permites un segundo, me gustaría hacerte una pregunta. Jordi, puede ser que 
dentro del mapa de televisiones en España, es decir, nosotros hemos visto el desarrollo del 
mercado televisivo en España con las públicas, después las privadas, el Plus, y otros 
proyectos. ¿Cómo ves tú, digamos, el reparto del mercado entre vosotros, las públicas 
nacionales, las públicas regionales, privadas, hay espacio para todos o se tiene que 
racionalizar un poco más el mercado español? 
 
 
Jordi Vilajoana: 
 
Bueno, vamos a ver. Yo creo que el mercado se tiene que racionalizar en el sentido 
siguiente. Es decir, yo creo que una televisión pública, ha de seguir siendo, y en el caso de la 
televisión pública en Cataluña es imprescindible por un aspecto muy sencillo, y es 
imprescindible al menos hasta el momento en que la privada asumiese la función que realiza 
la pública. Es decir, nosotros somos una pública-privada, somos una pública y nos tenemos 
que comportar como una privada. La función que tiene TV3 en Cataluña es normalizar 
nuestra lengua y es un hecho que lo ha estado realizando durante 10 años, y además los 
resultados lo pueden demostrar. En este país en el año 75 el nivel de comprensión del 
catalán se situaba en el 50% del país. O sea, el 50% de los ciudadanos del país de Cataluña 
entendian el catalán en el año 75, y ahora en el año 95 lo entiende el 96% de la población. 
Esto no lo ha hecho sólo la televisión, pero todo el mundo está de acuerdo, lo dicen los 
técnicos, lo ha hecho fundamentalmente la televisión. Por lo tanto, nuestra función es, ha 
sido, y seguirá siendo esta, porque nosostros hemos de competir y hemos de ganar cada 
noche, porque si nosotros no tenemos audiencia, no podemos realizar esta función. 
Nosotros hemos de tener audiencia por ley. Como la nuestra es una función de 
normalización, hemos de hablar con el país, y para hablar con el país hemos de tener 
audiencia, por lo tanto, nosotros tenemos que ser competitivos por obligación legal, por 
decirlo así. Por tanto, yo diria que en Cataluña, la pública seguirá existiendo. Esta pública 
tiene una vocación de ser competitiva con la privada, quiere decir esto que nos gusta 
competir con Antena 3 y con tele 5 y nos gusta competir con Televisión Española, porque 
esto nos estimula y nos hace mejores y entendemos que hemos de seguir compitiendo. Por 
eso nosotros tenemos vocación de satélite y de estar en todas partes y de salir de nuestras 
fronteras, porque entendemos que hemos de competir también con todas las televisiones 
que en estos momentos están entrando en Cataluña, que quiere decir las alemanas, las 
francesas, las inglesas, las americanas. Y tenemos que hacer una televisión que sea 
competitiva con esta y tenemos que querer que el ciudadano de Cataluña nos escoja a 
nosotros cada noche, como nos está escogiendo cada noche a nosotros, porque le gusta 
más que las otras. Y también entendemos que el futuro no se puede parar y que el futuro 
pasa por el cable y que no sólo es el cable, pasa por la interacción y por todo esto, por lo 
tanto ¿qué tenemos que hacer nosotros? Tenemos que admitir que este país tenga, no sólo 
tenemos que admitirlo, sinó que hemos de potenciar que este país tenga un cable o dos, y 
que tenga operadores de cable, ¿por què no? nosotros tenemos que procurar entrar por un 
lado en este operador y ser programadores de este cable y seguir ofreciendo a ese 
ciudadano, porque lo conocemos más, y porque sabemos lo que a él le gusta. Le podemos 
ofrecer 24 horas de noticias porque estamos cerca de él y porque lo sabemos hacer, le 
podemos ofrecer climatología, le podemos ofrecer aquel deporte que ya sabemos tratarlo, 
que el país es rico, le podemos dar 24 horas de deporte, le podemos ofrecer cine, etc.. Por lo 
tanto, antes yo decía que este mercado español se tiene que reestructurar y tenemos que 
hacer una televisión que la podamos pagar y en estos momentos no la hacemos, pero no la 
hacemos, ¿por qué? porque puede que estemos haciendo locuras, por decirlo de alguna 
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manera. Para decirlo así, España es un "chollo" para los mayoristas de cine. Ya lo saben. 
Nosotros vamos a Cannes, y ya se sabe que los catalanes y los españoles son los que 
toman más champaña francés porque todos los mayoristas nos esperan con los brazos 
abiertos. Saben que somos el chollo espectacular. Es decir, pagamos mucho más por el 
cine, mucho más que los franceses y que los ingleses, y la Warner cuando ve a Televisión 
Española, Antena 3 y Tele 5, todos luchando por Instinto Básico, pues sacan las botellas de 
Moët Chandon y dicen, bueno pues a beber. Lo compran, no porque estén absolutamente 
ebrios, sinó porque somos así, porque todos queremos aquella película y estamos 
dispuestos a pagar los millones de dólares que hagan falta para tenerla. Esto es lo que 
tenemos que intentar calmar. Como tú decías, este mercado, pensar que pasar del 
monopolio a la competitividad ha generado aquí unos cataclismos importantes, tenemos que 
tranquilizarnos todos y tenemos que ver, tenemos que empezar a acostumbrarnos a que 
tener índices del 50% i todo esto se ha terminado, y tenemos que coger el mercado y decir: 
bueno, pues si tenemos.... y todo esto ya ha pasado en Estados Unidos. Hace sólo ocho 
años, las grandes networks americanas luchaban por el 30%. Ahora las grandes networks 
luchan por el 10% y sigue siendo un negocio. Aquí nos tenemos que acostumbrar a que no 
pasa nada, que se puede vivir muy bien con índices del 15%,o sea, que nos tendremos que 
distribuir este mercado, tendremos que ser más imaginativos, tendremos que ser más 
innovadores. Habrá dias que ganaremos por cinco a cero, habrá dias que ganaremos por 
cuatro a dos, y habrá dias que perderemos y esta es la madurez del mercado. Por lo tanto, 
yo diría que hay mercado para todo esto, pero que este mercado se tiene que ordenar, tiene 
que perder la locura, hay que pagar por el cine lo que vale el cine, tenemos que empezar a 
pagar por el deporte por lo que vale, que vale mucho dinero, tenemos que empezar a pagar, 
pero lo que no vale tanto dinero no lo tenemos que pagar tan caro. No es coherente que 
pagemos lo mismo por una eliminatoria de la Copa del Rey de dieciseisavos ,lo mismo que 
pagamos por una final. No.Tenemos que cambiar las fórmulas. Y como tú muy bien decías, 
tampoco es posible, y estoy seguro que la FORTA no nos dará todo el fútbol con todas las 
condiciones y en todos los momentos, pero bueno, nos lo podremos repartir, que ya lo 
estamos haciendo ahora. Nosotros tenemos el sábado y el domingo lo tiene Canal Plus. Es 
posible que además los lunes pueda haber una cadena que lo admita, etc. Es decir, que 
tendremos que hacer unos paquetes. Yo lo que digo sobre todo es que en estos momentos 
es ya bastante importante todo el tema para que nos sentemos y sin perder competitividad, 
sin luchar por el producto, nos entendamos y busquemos fórmulas que nos permitan hacer 
un producto que interese al ciudadano, que tenga calidad, etc., que ayude a fomentar el 
deporte. Vuelvo a decir lo mismo, es muy importante el factor de tener estrellas. Hablamos 
de deporte, pero son muy importantes las personas que practican ese deporte. No es lo 
mismo un deporte con un señor de Reus dentro, que sin él. Estoy hablando en el caso de 
Cataluña, y este es un aspecto que no se construye en dos días. En este tema, las 
federaciones y los clubs tienen que hacer un gran esfuerzo y las televisiones tenemos que 
estar dispuestas a colaborar en este tema, tenemos que promocionar en el futuro, y este es 
un poco el tipo de diálogo que tenemos que establecer. 
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Alfonso Arroyo: 
 
Buenas tardes. Primero felicitar a los dos ponentes porque a estar hora es difícil mantener la 
atención y creo que hasta ahora no se ha dormido nadie, con lo cual quiero decir que lo que 
han dicho era bastante interesante. 
 
Me parece magnífico y maravilloso que alguien que está trabajando en los medios de 
comunicación, en televisión, viva con absoluta normalidad algo que ha sucedido en todos los 
mercados que han pasado de ser el canal a ser un producto más, que el consumidor, al fin y 
al cabo decide, y que cuando vais a ser producto del consumidor, lo que le pasa todos los 
días a cualquiera. Fíjate, antes cuando sólo habia un coche, pues la gente se compraba el 
coche y punto. Ahora como hay muchos, pues hay que pelearse por el cliente. 
 
Yo creo que eso hace al fin y al cabo acercarse en el discurso que todos buscamos y 
mantener la misma sintonia, para defender los intereses de cada uno. Ese es el discurso que 
planteaba Alejandro, que es que hay que compatibilizar los esfuerzos para que haya cromos 
para todos y cada uno tiene que coger los suyos. Per hay una cosa sobre la cual me gustaría 
reflexiona, porque no la veo clara. Y no la veo clara porque este esfuerzo de buscar mitos, 
que yo creo que al final es ponerle cara a las cosas, sintetizar el mensaje y que la gente lo 
identifique mucho mejor, es un esfuerzo conceptual lo que estamos planteando. Rompe 
diariamente con la postura radical, que los consejos de administración, sean públicos o 
privados, piden a los medios de comunicación, que es rentabilidad a corto plazo. Construir 
un mito no se hace de hoy para mañana y yo creo que los mitos y las perchas son muchas y 
además yendo a un modelo como el que habeis planteado los dos, que es la segmentación, 
habrá espacios para muchos deportes que en estos momentos una área global es muy difícil 
que pueda segmentarlos y por tanto, no hay mitos, ni de primer nivel, ni de segundo nivel, ni 
de tercer nivel ,o no hay mito para cada nicho de mercado con una actitud global de los 
medios de comunicación, evidentemente los esfuerzos hay que rentabilizarlos en tiempo y 
forma, y no es posible buscar esos nichos. 
 
Pero el futuro dice que sí, dice que va a haber clientes para cada cosa porque lo que están 
buscando es un valor emocional que refuerce su estímulo y por tanto va a haber mitos para 
cada cosa también.  En esa dirección yo veo poco preparada, con poca sensibilidad a los 
medios de comunicación. 
 
Solo tenemos que acordarnos de la intervención de ayer por la mañana y nos ponemos 
todos a llorar diciendo que al fin y al cabo hay futbol y lo demás. Quiero decir... eso está bien 
como una parte del pasado, eso corresponde a una foto fija de mil novecientos ochenta y 
tantos, pero no a una foto de 1999 o 2004. Parece que hay que prepararse para esto. Igual 
que la tecnologia avanza, parece que la estrategia de los medios de comunicación también 
debería avanzar en esa dirección. Por tanto, no veo clara esa relación en tiempo y forma, y 
sobre todo hay un excesivo protagonismo a la hora de echarle las culpas a alguien. En esto 
tiene la culpa, no sé quien, las federaciones o la administración o quien sea, no me siento 
identificado, porque ni tan siquiera es riguroso con esto del programa ADO. La gente habla 
de oídas, no se sabe qué és y con esto dejo un dato sobre la mesa. 
 
El programa ADO es un 17% de la financiación de la alta competición de este país, que la 
hace todo el Estado, por si alguien tiene duda. Al final, el programa ADO es una pequeñita 
cosa del dinero que se invierte en la alta competición. Hay una mezcla de conceptos y al 
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final no se identifica, y a mi  lo que me preocupa y esta es la pregunta que os hago: ¿qué 
podemos hacer desde todos los ámbitos, para que no nos quedemos simplemente en el 
discurso de barrera?, ¿tienen que evolucionar los demás para que los medios de 
comunicación establezcan algunas estrategias que permitan a todos los interesados en el 
sentido de decir vamos a sumarnos a ese esfuerzo? Y además una pregunta muy concreta a 
Alejandro: yo no sé todavía quien es tu cliente, después de oirte. No sé si tus clientes son las 
cadenas de televisión, los señores que te ofrecen un espectaculo deportivo, o quien es 
sinceramente, yo creo que tienes más de un cliente, y al mismo tiempo un solo servicio, por 
tanto la estrategia de definición... digo porque a mí no me ha quedado claro y estoy 
vinculado de alguna manera al mismo sector que tú y no me ha quedado claro. Gracias. 
 
 
Jordi Vilajoana: 
 
Yo te contesto a la primera parte. Lo de Alejandro es fácil, él sabe muy bien quien es su 
cliente. 
 
Vamos a ver el tema de los mitos. Mira, el problema está un poco en el lenguaje. Es lógico 
que yo hable del Barça y que ayer se hablara de fútbol. Nosotros ya estamos segmentando, 
es decir, lo que te decia un poco, que dentro de esta nueva televisión global, universal, 
curiosamente las televisiones que trabajamos la proximidad, nos vamos acercando también 
a la proximidad. Es decir, para Televisión Española lo importante es el fútbol, para mí lo 
importante es el Barça, porque ya estoy localizando mi segmento que es Cataluña. 
 
Y dentro de esto descubro que una vez estoy en el Barça, hay partidos que me van mejor o 
peor, digamos en función del contrincante, pero también me doy cuenta, y repito el caso del 
Barcelona B, es un caso sorprendente, pero con sorprendente quiero decir que un 
Barcelona-Ecija tenga un 30% a las 4 de la tarde de un sábado pues... es fuerte. Te lo digo 
sinceramente, el dia que lo miramos, revisamos si Sofresa si se habia equivocado o no. 
Pues, si es lo mismo que ocurre en TeleMadrid, yo diria que esto es un fenómeno que va 
mucho más allá que el fútbol. Y es que hay una generación, como en Madrid hubo la quinta 
del Buitre, pues aquí hemos encontrado, alguién ha encontrado y ha lanzado como producto, 
la quinta del Iván o el Roger o el Celades y ahora, digamos, la discusión en el país ,ya es 
quién es más mito, o quién va a ser el mito. Si realmente el Ivan va a ser como el Maradona, 
o el Roger es el bueno y el Celades es no se qué. Ahora esta es la polémica y va dando 
audiencia. Entonces, ¿quien lo quiere hacer todo esto? yo por eso decia que nos tenemos 
que sentar, y además, lógicamente, esto también tiene mucho de casualidad. Yo no sé si 
Nuñez, que es muy listo, y Gaspar, que es muy listo, y Cruiff, que es muy listo, esto lo 
prepararon en los últimos diez años. No lo sé, pero de golpe sale, y lo que es cierto es que 
sin sentarnos, entre todos lo hemos producido y resulta que hemos tenido programas con los 
cinco sentados en el plató y ha tenido portadas en los periódicos deportivos más 
importantes, y entre todos generamos este fenómeno. 
 
Yo diria que esto que a veces es un fenómeno casual que si lo preparáramos bien, sería 
mucho mejor. Es decir, el dia 19 hay una carrera de Fórmula 3 en Macao, donde corre 
Martínez de la Rosa. Hoy he estado hablando con el Presidente del RACC y la vamos a dar, 
y está muy bien que hoy me haya llamado y me haya dicho: oye, da esta carrera de Formula 
3 en Macao, porque corre Martínez de la Rosa, ¿por qué? porque este chico puede llegar a 
ser el Schumaker, y es muy difícil que sea el Schumaker, pero igual lo es. Pues vamos a 
intentarlo. No sé si tendrá mucha audiencia, pero estoy empezando a construir un pequeño 
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mito y el 19 de Noviembre o el 20 vamos a dar la carrera de Macao de Formula 3, ¿por qué? 
porque hay un piloto español, catalán, en esta carrera. Y esto es un poco lo que te decia y es 
bueno que el RACC me haya llamado, y es bueno que yo sea sensible a este tema, y aquí 
no me planteo si tendré sponsor o no, si me lo va a pagar ELF o no, me es igual. Estoy 
dispuesto a invertir en que Martinez de la Rosa dentro de tres años esté subido en un 
Ferrari, y éste sí que me lleva la audiencia entonces. Y entonces sí que lucharé por la 
Fórmula 1 y la daré a las 12 del mediodia, y además enviaré cámaras para personalizar la 
carrera, y además intentaré poner el slow-motion allá metido, y enviaré 30 cámaras. Este es 
un poco el planteamiento, y creo que hemos de estar aquí. ¿de quién depende esto? pues 
depende de que el Presidente del RACC se acuerde y me llame, que yo le reciba y que 
además, yo tome una decisión de que sí, de que vale la pena, y aunque lo vean 30.000, 
vamos a dar la carrera de Fórmula 3 de Macao. El problema es de sensibilidad y un poco de 
acercarnos y de ver que el futuro va aquí, y que necesitamos un chico en la Fórmula 1 y que 
necesitamos que el Sergi Bruguera no afloje, y necesitamos que si Arantxa se nos hace 
mayor tengamos a la Virginia no sé qué. Alguien se tiene que preocupar de decirnos a la 
televisión, que hay una chica que apunta y ya la seguiremos. Porque en el fondo, las 
televisiones también estamos empezando a ver que necesitamos de las Virginias y del 
Cacho y del no sé qué. 
 
Entonces, ¿de quién depende? pues evidentemente del que está más cercano al producto, o 
son las federaciones o es el Club. Éste es el que se ha de poner en contacto con la 
Televisión. Yo creo que en las televisiones cada vez encontrareis más receptividad en este 
tema. También es bueno que el patrocinio y la marca se metan aquí ya, y que vengan, y que 
hablemos. Si ELF o TOYOTA, por ejemplo...este chico va en TOYOTA y sería bueno que me 
llamara: oye tú, ya que vas a dar la carrera, ya me meto, pues esto será baratito. Métete aquí 
y empezamos a trabajar con Martinez de la Rosa y lo hacemos. TOYOTA, el RACC y 
nosotros. Este sería el juego a construir. 
Ni más ni menos, hacer promoción. Sí, si. Este es el tema. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Hay una cosa que indudablemente las televisiones, yo creo que es una de las cosas que, por 
ejemplo, en un caso muy particular, con Jordi nos hemos entendido muy bien en un proyecto 
que estamos desarrollando conjuntamente, que es el proyecto de la Liga de Fútbol 
Profesional para el año que viene, en el cual ha habido una gran discusión al principio, y ha 
habido un entendimiento al final. Pretendemos que esta colaboración sea la base de algo 
totalmente innovador en este país. No solamente innovador sinó que creo que no se ha 
hecho nunca en ningún otro país del mundo. Lo que hemos iniciado aquí, el programa que 
hemos iniciado, desde el punto de vista técnico... pero ahí hay tres cosas. Yo creo que una 
es la visión de estos señores en entender que, para que ellos vivan del deporte y el deporte 
ocupe programación, que es un producto que para ellos les interesa, hay dos cosas. Una, el 
deporte que es fetén, que es fútbol, la final de Wimbledon, o la final del capeonato del 
mundo, que da igual que tengamos estrellas o no, porque la ve todo el mundo. Además, si 
llega España a la final mejor, pero si no, es ya una tendencia. En otros productos, en otros 
deportes se necesitan ya estas estrellas. Hasta ahora ha habido una limitación muy 
importante de capacidad técnica, de señal, que no la habia. Han aparecido canales, pero 
esos mismos canales, los privados, tienen un solo canal ¿quién es quién de verdad trata el 
deporte en este pais? Ahora para mí, y no creo equivocarme son TV3 y Canal Plus. No sé si 
estoy muy equivocado Jordi. Esto es seguro en calidad de tratamiento, porque no solamente 

  155 



es dar el evento, sinó que tu ves las retransmisiones de fútbol y una retransmisión de fútbol, 
dada de una manera, o dada de otra, con 30 cámaras o con 10 cámaras, es otro deporte. Y 
eso crea adicción y crea consumo. 
 
Entonces, yo creo que la apertura de diálogo es importante en el sentido de que 
federaciones e instituciones tengan un contacto con federación, pero no tengan un contacto 
con federación del asalto a mano armada que ha sido siempre: lo tienes que hacer por 
narices, ¿qué me das?. Pues si vale, te daré dinero y si no vale, no te lo daré. Claro, ahora 
se abren nuevas posibildades con el cable y con el "paper view" ¿por qué? porque deportes 
pequeños pueden tener una audiencia de 100.000 personas adecuada a esa medida, y a lo 
mejor esas 100.000 personas pagan por ver un campeonato mundial de esgrima, no lo sé. 
Entonces eso es para mí el ejercicio más importante que tenemos que empezar a desarrollar 
en este pais. Cuando tú me preguntabas quien era mi cliente. Esta es la pregunta del millón 
de dólares, ya que yo después de cinco años de trabajar, porque yo he estado en los dos 
lados... yo estuve en Coca-Cola 10 años y luego pasé a la Agencia y, estando por donde 
esté, siempre me vienen por todos lados. Por eso tienes que estar ágil. Yo me acuerdo que 
en los Juegos Olímpicos era una contínua pelea. El COOB por un lado, el CIO por el otro, los 
Patrocinadores por el otro, y nosotros en el medio. La verdad, para eso nos pagan. Nosotros 
tenemos tres clientes y ahora uno más, el medio de comunicación. Entonces no tienes un 
cliente, yo creo que tienes un conjunto de clientes y es un mercado que tienes que atender 
en su totalidad. No puedes decir:mi cliente es el patrocinador, y olvidarte del resto, porque 
por algún lado te va a fallar. 
 
 
Hay alguna pregunta más?  
 
Pregunta: 
 
Buenas tardes. El tema de la ponencia es la financiación deportiva. Parece que las dos 
ponencias has estado alrededor de la competición. De todas maneras yo pienso que para 
llegar al deporte de alta competición hay que apoyar muy fuerte al deporte base y al deporte 
de nivel medio. Yo quisiera explicar una experiencia, una triste experiencia personal de este 
verano, precisamente con Televisión de Cataluña. Y es la siguiente: se hizo en El Masnou un 
Campeonato de la clase Europa de vela. No se consiguió esponsorización, ni siquiera se 
consiguió que se pasaran unas imágenes para el Canal 33 a las 6 de la tarde, pese a que se 
intentó. Entonces, ¿por qué no se consiguió esponsorización? pues porqué no habia 
televisión. El hecho es que se produjo un déficit importantísimo y de alguna manera en los 
próximos cinco o seis años realmente no se volverá a montar un campeonato de Europa, y 
esto es un poco el pez que se muerde la cola. Las entidades privadas o los clubs no pueden 
hacer actividades de este tipo, para después arrastrar un déficit durante cinco años para 
pagar un campeonato de Europa hecho cinco años antes. ¿Por qué? Pues porqué el apoyo 
de las federaciones es muy poco, el apoyo público es muy escaso y el dinero privado 
realmente en este momento está muy retraído para este tipo de manifestaciones de nivel 
medio. Pero está claro que si no hay nivel medio no se llegará a niveles altos. La pregunta es 
esta. 
 
 
Jordi Vilajoana: 
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Veamos. Este es un problema que se nos presenta a menudo en TV3. Yo desconozco este 
caso en concreto que me planteas, pero me imagino cuales son los problemas que tuvimos 
en ese caso. Por ejemplo, y lo decia antes Alejandro, nosotros estamos haciendo entre TV3 i 
Canal 33, evidentemente, somos el canal en España con más horas de deporte. Pero 
digamos que tenemos una magnífica imagen, tenemos estudios, no sólo de audiencia, sino 
estudios prospectivos y análisis de nuestro producto y tenemos una imagen de nuestro 
tratamiento del deporte inmejorable. Entonces por ejemplo, me planteas un tema como es la 
navegación a vela, que es un deporte muy difícil de hacer bien en televisión. Pues lo que nos 
decís a veces, y esto me pasó un caso muy similar no hace mucho, retransmitir bien en el 
nivel que nosotros estamos retransmitiendo el deporte, exige que para retransmitir bien una 
regata de vela tenemos que poner un helicóptero. No podemos hacer una retransmisión, 
como a veces nos dicen: oye, mándame sólo una cámara. No podemos hacerlo. Yo te pongo 
un caso muy concreto de un buen amigo mío, que es la Santboiana, el rugby. Le pasaba lo 
mismo que tú me estás planteando. Me habia dicho: escúchame, si tú no me haces salir por 
la televisión... no tengo esponsor. Estábamos hablando de tres millones de pesetas. Bien, 
retransmitir bien un partido de rugby. No podemos hacer un partido de rugby de la 
Santboiana enviando dos cámaras y diciendo: Manuel ves allí y coge cuatro tomas. 
Tenemos que hacer una retransmisión que es igual que la del Barça. No te diré de poner 35 
cámaras, pero tengo que poner diez, y todo esto me cuesta nueve millones de pesetas. Por 
lo tanto, para mi era mucho más rentable hacer yo mismo de esponsor de la Santboiana, 
darle los tres millones de pesetas y no retransmitir. Me explicaré. En el caso de que hubiese 
sido mucho más rentable, decir ¿qué te cuesta este campeonato? aquí lo tienen y no me 
hagas hacer la retransmisión. Esto nos pasa a menudo.  
 
Hay otra cosa que tenemos que tener muy clara. Es cierto que la Televisión de Cataluña es 
la pública y por lo tanto tenemos que hacerlo todo, digamos, pero tampoco es del todo cierto. 
Me explicaré. Nosotros tenemos un presupuesto y nuestro objetivo prioritario es conseguir 
este objetivo de audiencia, etc., etc.. Por decirlo de alguna manera, nosotros no podemos 
ser los subvencionadores sucedáneos del país, digamos donde no llega la administración, 
no podemos ser la segunda administración, es decir, yo como Director General de Televisión 
tengo que hacer una programación que tenga por objetivo cubrir todos los objetivos de 
audiencia y no puedo ser un subvencionador dos de un deporte y esto lo entiendo, y 
entiendo que estés enfadado con nosotros, pero repito, nosotros ¿qué podemos hacer? En 
primer lugar si hacemos un deporte, lo tenemos que hacer con una alta dignidad. Es decir, 
cuando vamos a hacer una carrera de cars tenemos que dar un tratamiento de Fórmula 1 y 
tenemos que colocar cámaras en el suelo y tenemos que colocar un técnico en la salida para 
que nuestro telespectador, que se ha acostumbrado a un nivel de calidad... y no podemos 
hacer ahora un deporte de tercera división y enviar a cualquier técnico con una cámara para 
que lo filme. No puede ser. ¿Por qué? porque al telespectador también lo hemos mal 
acostumbrado y cuando en la regata América ve cámaras colgadas arriba de un mástil y no 
sé cuantas cosas más, luego no podemos hacer una retransmisión de pan con chocolate 
porque pasaríamos a ser, por así decirlo, una televisón de segunda división. Y todo esto 
complica las cosas. En el Canal 33 están tan acostumbrados a ver grandes reportajes que 
no puedo hacer otra cosa. Mandar a un chico y hacer una entrevista, esto no podemos 
hacerlo. Si hacemos un campeonato de Europa, tenemos que mandar 2 helicópteros y 
cuatro lanchas, cámaras submarinas y bueno, no te puedes llegar a explicar que todo este 
material, todo alquilado, y además en navegación hay un equipo mundial que sabe mucho y 
todas las retransmisiones que se hacen de verdad, en vela las hace este equipo, que creo 
que es francés y vale una fortuna. Entonces yo ya se que me dirás: no Jordi, yo no quiero 
que me mandes todo esto, yo sólo quiero dos chavales para el reportaje. Y esto yo no puedo 
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hacerlo. Sé que si hubiese llegado el caso, hubiese sido mi respuesta. Entonces el problema 
es decir: ¿qué necesitas? y es mucho más barato y te doy un millón de pesetas y no 
hablemos más del asunto. Estoy haciendo un anécdota ahora, pero todo esto pasa y ya he 
explicado que lo de la Santboiana era esto. Es decir, a mi me costaba 9 millones de pesetas 
para que él pudiera conseguir 3 millones. Escúchame arreglemoslo y vamos a medias. No 
me hagas retransmitir un partido que me cuesta una fortuna. ¿Me explico? 
 
Muchas gracias y seguiremos con las ponencias. 
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Día 10.11 
Bloque C. Sr. Alfonso de Salas 
Vías de financiación deportiva 
 
 
 
Vías de financiación deportiva 
Sr. Alfonso de Salas 
Administrador, Sección de Medios del Consejo de Europa 

 
 

PATROCINIO DE RETRANSMISIONES DEPORTIVAS 
 
 
1. El patrocinio es una transacción comercial bien conocida por la que 
una empresa contribuye a la financiación de un acontecimiento, a la financiación de su 
difusión televisada o a ambas, a cambio de que su nombre, de una manera o de otra, quede 
asociado a dicho acontecimiento. 
 
 Un ejemplo de su importancia lo tenemos en la Copa del Mundo de fútbol de 1994: 19 

empresas firmaron contratos con la FIFA por un importe de 200 millones de dólares. 
(1) 

 
 
2. En general, las empresas patrocinadoras se vuelcan en vincular su 
nombre a emisiones deportivas seguidas por millones de consumidores. (2) Existen sin 
embargo anunciantes que dudan en gastarse fortunas por aparecer asociados a deportes 
demasiado masificados, y desean en cambio vincular su nombre a disciplinas deportivas que 
atraen a menos telespectadores, pero que corresponden mejor a su objetivo. 
 
 Por ejemplo, las retransmisiones de concursos hípicos o de esgrima interesan quizás 

sólo a una minoría, pero es una minoría con poder adquisitivo. Si un anunciante (por 
ejemplo, un especialista de material de equitación) logra que su nombre aparezca en 
la retransmisión para toda Europa de un concurso hípico, consigue llegar en cada país 
a un pequeño número de telespectadores, pero precisamente al pequeño segmento 
que le interesa. Por este patrocinio, está dispuesto a pagar al organizador. (3) 

 
 
3. Por otra parte, el patrocinio de retransmisiones permite a 
determinadas empresas que tienen prohibido hacer publicidad en televisión el estar 
presentes en la pequeña pantalla. 
 
 En Francia, por ejemplo, las empresas de edición y de prensa no pueden difundir 

spots, pero a través del patrocinio, una revista como "Tiercé Magazine" puede 
promocionar su nombre en televisión antes y después del programa que da los 
resultados de los concursos hípicos. 

 
 
4. Está claro que el valor de un acontecimiento en términos de 
patrocinio aumenta por el hecho de ser retransmitido por televisión. En ese caso, los 
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organizadores podrán solicitar de los patrocinadores eventuales una mayor contribución 
financiera. 
 
 El patrocinio de la BNP ("Banque Nationale de Paris") representa una fuente 

importante de financiación de los Internacionales de Roland-Garros. A cambio de su 
contribución económica, la empresa patrocinadora obtiene de la Federación francesa 
de tenis el que su nombre quede asociado a este torneo prestigioso. Aparte de los 
anuncios en prensa y televisión que dejan constancia de esta cooperación, el signo 
distintivo del banco patrocinador es representado en los paneles del fondo de las 
pistas. Ese logotipo es visto constantemente no sólo por el público que acude al 
estadio, sino también por los millones de espectadores que siguen el encuentro por 
televisión. 

 
 
5. Esa retransmisión suele hacerse en régimen de exclusiva, 
generalmente adjudicada al mejor postor, aunque no siempre es así. En algunos países 
como el Reino Unido o Suiza, determinados acontecimientos deportes de interés nacional 
son obligatoriamente retransmitidos por la televisión pública. 
 
 
6. La financiación obtenida por el organizador por la venta de los 
derechos de exclusiva de televisión conoce un constante aumento. Referiéndonos en 
particular a las exclusivas de retransmisión de los Juegos Olímpicos en Europa y en Estados 
Unidos: 
 
 Por los derechos de difusión para Europa de los JJOO de Barcelona, el consorcio de 

televisiones públicas europeas UER pagó 90 millones de dólares. Por los de Atlanta 
de 1996, pagará alrededor de 250; (4) 

 
 En Estados Unidos, la cadena de televisión ABC pagó 225 millones de dólares en 

1984 por la exclusiva de retransmisión de los JJOO de Los Angeles. Su rival NBC 
pagará cerca del doble por los de Atlanta. (5) 

 
 
7. Con frecuencia el organizador, con la cooperación de su agencia de 
marketing (6), vende la exclusiva a una cadena de televisión, la cual negociará a su vez con 
las empresas anunciantes diversos contratos de patrocinio y de publicidad. 
 
 En octubre de 1995, la cadena privada británica de difusión por satélite BSkyB ha 

renovado sus derechos de difusión en directo de los torneos de la Ryder Cup de golf 
para 1997 y 1999. Según Sky, la retransmisión de la Copa de 1995 le ayudó 
decisivamente a ganar partes importantes de audiencia con respecto a las otras 
cadenas, en particular las del sector británico privado ITV. 

 
 
8. En otros casos, el organizador y su agencia gestionan a la vez: 
 
 • los contratos de patrocinio de la competición, (7) 
 • la venta de los paneles publicitarios en torno al terreno de competición, (8) 
 • la exclusiva de la retransmisión televisada, (9) 
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 • los spots televisivos. (10) 
 
 
9. A la hora de atribuir los derechos de exclusiva, el organizador no 
sólo tiene en cuenta el volumen de financiación ofrecido por la cadena de televisión, sino 
también el área territorial de cobertura del radiodifusor, el tipo de público al que llega, la 
calidad y cantidad de los programas deportivos, el lugar que la cadena les dedica en su 
programación, etc. Con todo, las televisiones públicas se ven a menudo obligadas a competir 
con las privadas para lograr los derechos de difusión, lo cual puede conllevar algunas 
dificultades. 
 
 Por ejemplo, hace unos años, buena parte de los telespectadores alemanes se 

quedaron sin ver en directo las finales de Wimbledon en que jugaban respectivamente 
Boris Becker y Steffi Graf porque la exclusiva fue adquirida por la televisión privada 
RTL Plus.(11) 

 
10. Por otra parte, recientes tecnologías (como por ejemplo el sistema 
francés de imágenes virtuales "EPSIS - Espace Publicitaire par Substitution d'Images, 
permiten hoy la sustitución electrónica de mensajes publicitarios durante la retransmisión de 
una competición deportiva, lo cual permite concluir simultáneamente diferentes contratos de 
patrocinio, en función de los diferentes públicos nacionales. 
 
 Por ejemplo, la retransmisión de la contra reloj de la Vuelta ciclista a España, el 23 de 

septiembre de 1995, se hizo en directo y simultáneamente en todas las televisiones 
europeas. Pero mientras los telespectadores españoles pudieron ver en la pancarta la 
línea de meta "Cervezas Aguila", los telespectadores franceses o belgas veían "Bière 
Amstel". Es evidente que esta técnica reporta mayores ingresos a los organizadores, 
pero plantea problemas jurídicos y de deontología: los espectadores ven una cosa, 
mientras los telespectadores ven otra. 

 
 
11. En cualquier caso, los organizadores de acontecimientos deportivos 
y las cadenas de televisión se han convertido en "partners" inseparables. Ya no se puede 
disociar hoy patrocinio de programas deportivos, venta de espacios publicitarios dentro de 
esos programas y derechos de difusión exclusiva. 
 
 
 La acción del Consejo de Europa 
 
12. Entra en las competencias del Consejo de Europa (12) el examen de 
algunas cuestiones relacionadas con el patrocinio de retransmisiones deportivas. (13) 
Partiendo del principio de que hay que fomentar este tipo de financiación del deporte, el 
Consejo de Europa se preocupa por garantizar dos aspectos principales: 
 
 • que la financiación del deporte gracias a la venta de exclusivas de difusión no vaya 

en detrimento del derecho del público a recibir un mínimo de información televisada 
sobre acontecimientos deportivos. Sin interferir en la libertad contractual, se trata sin 
embargo de evitar que, en aplicación de un contrato de patrocinio exclusivo, una parte 
del público nacional se quede privada de imágenes televisadas de competiciones 
deportivas de interés general; 
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 • que las nuevas técnicas de imágenes virtuales utilizadas en la publicidad televisada 

no perjudiquen los intereses ni de los organizadores de pruebas deportivas ni de los 
telespectadores. La manipulación de imágenes televisadas, y concretamente de los 
logos de los patrocinadores o de los mensajes publicitarios visibles en los estadios, 
plantea problemas de tipo ético y jurídico, habida cuenta de la normativa europea 
vigente en materia de patrocinio y publicidad en televisión. 

 
 
Normas para garantizar un acceso mínimo a la información 
 
13. El desarrollo de servicios paneuropeos de televisión ha conducido a 
la adquisición de exclusivas europeas sobre acontecimientos deportivos. Esto ha dado lugar 
a una disposición específica en el Convenio europeo sobre Televisión Transfronteriza y a 
una Recomendación del Comité de Ministros del Consejo de Europa. 
 
 Bajo el título "Acceso del público a los acontecimientos de interés general", el artículo 

9 del Convenio dispone que cada Estado Parte al mismo debe tomar las medidas 
jurídicas oportunas para evitar que "el derecho del público a la información no quede 
vacío de contenido por el ejercicio, por parte de un radiodifusor, de derechos 
exclusivos para la transmisión o la retransmisión de un acontecimiento de gran interés 
para el público, con la consecuencia de privar a una parte importante del mismo en un 
país o en varios países, de la posibilidad de seguir el acontecimiento por televisión". 

 
 Esta disposición no se refiere a la adquisición de derechos de 
exclusiva, sino a las modalidades de ejercicio de esos derechos, sabiendo que está 
generalmente admitido que la cadena que se ha hecho con la exclusiva debe autorizar a las 
demás cadenas a transmitir extractos del acontecimiento. 
 
 
14. Para concretar esta disposición, la Recomendación Nº R (91) 5 
sobre el "derecho a los extractos relativos a acontecimientos de interés general sometidos a 
régimen de exclusiva de difusión televisada transfronteriza" fue adoptada por el Comité de 
Ministros del Consejo de Europa el 11 de abril de 1991. Este instrumento jurídico regula las 
condiciones de ejercicio del derecho a la información, establece criterios para la realización y 
el uso de los extractos e indica las condiciones financieras al respecto. La Recomendación 
ha tenido ya aplicaciones nacionales. En particular, en Francia, el Consejo Superior del 
Audiovisual (CSA) ha elaborado normas que se inspiran directamente en el texto del 
Consejo de Europa. 
 
 
Normas para garantizar la separación entre el programa y los mensajes de patrocinio o de 
publicidad 
 
15. El Convenio sobre Televisión del Consejo de Europa contiene 
asimismo disposiciones detalladas para que el telespectador pueda distinguir bien entre el 
contenido informativo, cultural, etc., de un programa y los elementos de promoción comercial 
(spots, bandas de patrocinio, etc.). El Convenio prohibe en particular la publicidad 
clandestina dentro de los programas, así como la publicidad indirecta. El Convenio se refiere 
en particular a las retransmisiones deportivas en el curso de las cuales los telespectadores 
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pueden ver paneles publicitarios. El Convenio lo acepta, a condición de que la cámara no 
insista de manera indebida en dichos paneles. 
 
 
16. Ahora bien, últimamente han irrumpido en televisión nuevas técnicas 
de tratamiento de la imagen que van a exigir probablemente una nueva reflexión jurídica. En 
particular, el sistema, ya antes mencionado, EPSIS. (14) 
 
 EPSIS fue imaginado en circunstancias muy concretas: en el transcurso de la 

retransmisión de un campeonato del mundo de boxeo entre René Jacquot (Francia) y 
Don Curry (Estados Unidos), en Grenoble, el logo de una cerveza europea aparecía 
representado en el centro del ring. Además de varias cadenas de televisión europeas, 
una cadena americana retransmitía el encuentro. Como el logo de la cerveza europea 
no decía nada a los telespectadores norteamericanos, el radiodifusor de Estados 
Unidos señaló que hubiera preferido ver en el ring el logo de un producto americano 
bien conocido por sus telespectadores. En aquella época, todo se quedó en un deseo 
piadoso. Pero a partir de ahí, algunos grupos industriales comenzaron a reflexionar 
seriamente sobre la posibilidad de sustituir en la pantalla un logo por otro. Las 
implicaciones financieras para los organizadores deportivos eran evidentes. El primero 
en encontrar una solución fue Lagardère Groupe. (15) Como ya ha sido apuntado, el 
23 de septiembre de 1995, con motivo de la Vuelta ciclista a España, este 
procedimiento ha sido utilizado comercialmente por primera vez. 

 
 
17. En noviembre de 1995, el Comité permanente sobre la Televisión 
Transfronteriza del Consejo de Europa examinará detenidamente la nueva situación creada 
por los avances tecnológicos. Una vez más, el objetivo será favorecer todo lo que contribuya 
a aportar más dinero a la organización de acontecimientos deportivos, pero sin olvidar otros 
parámetros importantes como el derecho del público a ver en televisión retransmisiones 
deportivas de calidad. 
 
 
 
Apéndice 
 
Alfonso de Salas. Administrador en el Consejo de Europa (Estrasburgo); Dirección de 
Derechos Humanos, Sección Medios; Secretario del Grupo de Especialistas sobre derechos 
de exclusiva en televisión (PO-GT-EX). Las opiniones del presente artículo sólo vinculan a su 
autor, sin que pueda considerarse como postura oficial del Consejo de Europa. 
 
 
(1) Cf. Euro-TV Sports Databook, Kagan Work Media LTD 1994, 1-4. 
 
(2) De una encuesta realizada en Francia por la Union des Announceurs 
(UDA), se desprende que el deporte y las emisiones deportivas son el primer sector de 
patrocinio, seguido de la cultura y de las causas humanitarias (cf. Capital, Enero 1993). 
 
(3) Otro ejemplo: según parece, las pruebas de patinaje artístico 
interesan en particular a un público femenino. El radiodifusor puede retransmitirlas quizás en 
diferido, en un momento de la programación en el que básicamente sólo las amas de casa 
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están delante de la televisión. Un fabricante de cosméticos puede estar interesado en 
patrocinar ese programa. 
 La Unión Europea de Radio-Televisión (UER) y el Grupo Europeo de 
Publicidad en Televisión (EGTA) tienen el proyecto de favorecer patrocinios de cobertura 
televisiva internacional de deportes poco mediatizados, como la gimnasia o el patinaje. Ello 
permite a un mismo anunciante estar presente en todas las televisiones, sin pasar por 
negociaciones bilaterales con cada televisión. Cf. Michel Grégoire, consultant marketing 
UER/EGTA: "Espace publicitaire TV et droits de diffusion des événements sportifs", in 
Diffusion UER, été 1995, 34. 
 
(4) Sin embargo, la Unión Europea de Radio-Televisión negocia 
directamente con el COI el importe global de los derechos de difusión para la región 
europea. Ello garantiza a las televisiones públicas miembros de la UER los derechos de 
difusión de los JJOO por un precio asequible, sin entrar en competencia con televisiones 
privadas. 
 
(5) La batalla por la exclusiva tuvo lugar en 1993 entre ABC, CBS y NBC 
-las tres principales cadenas americanas- a las que se sumó la Turner Broadcasting Systems 
(TBS). El 29 de julio de 1993, la cadena NBC obtuvo los derechos de retransmisión para los 
Estados Unidos, por la suma de 456 millones de dólares (cf. Agence française de presse, in 
Le Figaro Economie, 27.7.93, VIII-A: "Droits TV: la barre à 450 millions de dollars"). En 
aquella ocasión, el Presidente del Comité organizador de los JJOO de Atlanta, Billy Payne, 
anunciaba que, de esa cantidad, el 60% iría a los organizadores y el 40% restante al COI. 
 Expresado en millones de dólares, el palmarés de las exclusivas de 
difusión de los JJOO en el territorio de los Estados Unidos es el siguiente: 0,394 en 1960 
(Olimpíadas de Roma; exclusiva de la cadena CBS); 1,5 en 1964 (Tokyo-NBC); 4,5 en 1968 
(México-ABC); 13,5 en 1972 (Munich-ABC); 25 en 1976 (Montreal-ABC); 87 en 1980 (Moscú-
NBC); 225 en 1984 (Los Angeles-ABC); 300 en 1988 (Seúl-NBC); 401 en 1992 (Barcelona-
NBC); 456 en 1996 (Atlanta-NBC). Fuente: Agence française de presse, in Le Figaro 
Economie, 29.7.93, VIII: "JO d'Atlanta: les droits pour NBC". 
 
(6) La Federación Internacional de Hockey sobre Hierba pasó en 1989 
un contrato de seis años con la agencia McCormack, por la que ésta se encargaba de 
vender a los patrocinadores los principales torneos de hockey: copa del mundo, copa 
intercontinental, torneos calificativos para los JJOO y diversos trofeos, como los masters. 
Deporte minoritario en España o Francia, el hockey sobre hierba es en cambio bastante 
popular en el Reino Unido o en los Países Bajos, y sobre todo en países asiáticos como 
India o Pakistán. No es de extrañar en este contexto que los patrocinadores británicos 
aportaran cerca de 1,5 millones de £ a la financiación de la copa del mundo disputada en 
Inglaterra (cf. L'Equipe Magazine, abril de 1989). 
 
(7) Parece ser que cinco de los ocho patrocinadores principales de los 
JJOO de Barcelona ya han renovado para el período 1994-1996, y que el CIO espera 
ingresos del orden de los 300 millones de dólares, lo que representa un aumento del 71,4% 
con respecto a 1992. 
 
(8) Determinados anunciantes adquieren espacios publicitarios en las 
vallas del estadio, en los vehículos que compiten o incluso sobre las camisetas de los 
jugadores. 
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(9) Otros patrocinan la retransmisión del acontecimiento, para que su 
nombre aparezca en los anuncios de patrocinio ("billboards", "génériques") al comienzo y al 
final del programa. En bastantes casos, un contrato único asegura a la empresa anunciante 
el patrocinio del acontecimiento y el de su difusión televisada: su nombre aparecerá tanto en 
las vallas del terreno como en las bandas anuncio del programa. 
 
(10) El coste de los spots publicitarios en los JJOO de Barcelona era de 
alrededor 170.000 dólares por un spot de 30 segundos. Parece ser que en Atlanta el precio 
será similar (cf. AFP, in Le Figaro Economie, 27.7.93). 
 
(11) En Alemania, las cadenas públicas de televisión ARD y ZDF han 
reaccionado, conscientes de que los telespectadores esperan del servicio público de 
televisión que retransmita acontecimientos de interés nacional, aunque las sumas que éste 
deba pagar sean elevadas (cf. Richard W. DILL, Director del Departamento de Relaciones 
Internationales de la ARD; in Revue Diffusion UER, automne 1995, 48). 
(12) El Consejo de Europa, con sede en Francia (Estrasburgo), fue 
fundado en 1949 con el objetivo de realizar una unión más estrecha entre sus miembros, 
para realizar los principios de la democracia pluralista, de la protección de los derechos 
humanos y de la preeminencia del derecho. Desde 1990, la Organización ha conocido una 
ampliación contínua, gracias al fin de la división política de Europa. Su acción ha adquirido 
así una perspectiva paneuropea. 
 En la actualidad, el Consejo de Europa consta de 36 Estados 
miembros. Varios procesos de adhesión están en trámite, entre los que destaca las 
candidaturas de la Federación de Rusia y de la República de Ucrania. 
 Entre las actividades intergubernamentales del Consejo, cabe 
destacar la política audiovisual: el objetivo de la misma es garantizar la libertad de expresión 
y de información a través de la televisión, pero salvaguardando los derechos e intereses de 
los telespectadores, y en particular de los más jóvenes (protección de la dignidad de la 
persona, defensa de los intereses del consumidor, derecho del público a la información). 
 En particular, el objetivo de esta política es garantizar a nivel 
nacional y europeo el pluralismo de la oferta televisiva y la independencia editorial de los 
radiodifusores frente a ingerencias del Estado, así como la libre circulación de programas en 
Europa sin consideración de fronteras (siempre y cuando los programas respeten el mínimo 
exigido por el Convenio europeo de Televisión Transfronteriza de 1989). 
 
(13) En 1991, el Consejo de Europa publicó el estudio "Programme 
Sponsorship and New Forms of Commercial Promotion on Television", en su colección 
"Mass Media Files", les Editions du Conseil de l'Europe, Strasbourg; ISBN 92-871-1879-5. 
 
(14) Cf. EPSIS: une nouvelle technologie du Groupe Lagardère. Une 
révolution dans l'univers publicitaire des événements sportifs", in communiqué présenté lors 
du Forum SPORTEL 94 par Matra Hachette Multimedia. 
 
(15) Propietario de Matra, grupo especializado en la defensa, la 
electrónica y los medios de comunicación social. Concretamente, el logiciel EPSIS fue 
puesto a punto por Matra Hachette Multimédia, a través de su filial Symah Vision que 
desarrolló la tecnología imaginada por Matra Cap Systèmes para la industria aeroespacial. 
EPSIS fue presentado oficialmente en el 5º Simposio de emisiones deportivas SPORTEL 
(Monte-Carlo, 19 de octubre de 1994). 
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Día 10.11 
Bloque C. Dra. Antonia C. Agulló 
Nuevos aspectos fiscales en el mundo del deporte 
 
 
 
Nuevos aspectos fiscales en el mundo del deporte 
Dra. Antonia C. Agulló 
Catedrática de Derecho Financiero y Tributario de la Facultat de Derecho de la UB. 
 
Buenas tardes a todos. Yo espero que el recuerdo de esta conferencia no sea tan triste 
como el último contacto de Alejandro con la Universidad. Me alegro de que además los 
contactos de una catedrática con la gente no sean solamente en el ámbito univesitario, sino 
que además estamos más integrados en el entramado social, no solamente en la cátedra y 
en la universidad, que parecen una cosa lejana. 
 
Bien, desde luego los problemas de la fiscalidad que se plantean en el mundo deportivo son 
muchísimos y muy variados. El título del bloque de esta tarde era el de los nuevos aspectos 
de la fiscalidad del deporte y por eso yo me he ceñido simplemente a comentar lo que me 
parece que es la innovación más importante de lo que es la fiscalidad en el ámbito deportivo, 
en el derecho, en el ordenamiento jurídico español, en el nuestro. 
 
Afortunadamente, mis colegas de esta tarde hablarán también con más profundidad de los 
problemas del resto del sistema tributario. Por consiguiente, yo me voy a ceñir a un aspecto 
muy concreto, a la innovación que ha supuesto la Ley 30/1994 de 24 de Noviembre de 
Fundaciones y de incentivos fiscales a la participación privada en actividades de interés 
general. 
 
Esta Ley que ha tenido un desarrollo reglamentario en la parte que se refiere a los incentivos 
fiscales en el real Decreto 365/1995 de 5 de Mayo, supone algo muy importante que es la 
homologación del deporte como actividad cultural al mismo nivel que otras actividades de 
interés general, como pueden ser las artes o las letras. Esto supone un paso decisivo 
porque, si bien el artículo 43 de la Constitución habla del fomento al deporte, como 
obligación de los poderes públicos, y aunque la Ley 10/90 de la ley del Deporte también 
hablaba de esta necesidad de fomento, la Ley Catalana, la ley 8/88 incluso habla de un 
derecho social al deporte. El tema se discutía, porque naturalmente no es lo mismo una 
actividad protegida, que un derecho social al deporte. El papel de los poderes públicos 
quedaba todavía por desarrollar, quedaba un poco confuso y si bien el fomento no es 
solamente fomento fiscal, no es otras muchas más cosas. Muy importante también es el 
fomento fiscal y la Ley 30/94 (por fin), una ley de fundaciones y mecenazgo. Una ley que ha 
tenido una tramitación de casi diez años, porque ha habido diversos intentos de aprobación 
de una norma de estas características. Esta Ley ha supuesto definitivamente la 
homologación, repito, del deporte como actividad de interés cultural. Es decir, los beneficios 
fiscales que esta ley establece para las Fundaciones, para las entidades sin ánimo de lucro, 
se aplican, independientemente de cual sea su objeto, tanto si es un objeto, incluso beneficio 
de un objeto cultural tradicional, o las artes, las letras como el deporte. 
 
Una vez establecida esta primera conclusión, que me parece relevante por las 
consecuencias que puede tener a todos los niveles, vamos a ver que es lo que ha supuesto 
la Ley 30/94. La Ley 30/94 en sus características, en su aspecto fiscal, porque tiene una 
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parte dedicada a la reglamentación general de las Fundaciones, y otra a un régimen fiscal 
especial. Se ha establecido un régimen fiscal especial para las entidades deportivas, en 
realidad para todas las entidades que regula, pero también para las entidades deportivas, 
que consiste en una exención en el Impuesto de Sociedades, digamos que por los 
rendimientos típicos, si bien los demás rendimientos, los que obtenga por actividades de 
carácter mercantil, se puede solicitar la ampliación de esta exención con muchos requisitos. 
Veremos un poco rápidamente el contenido. La verdad es que la Ley está llena de conceptos 
jurídicos indeterminados, de autorizaciones y de necesidad de precisar cosas, por lo cual 
necesita una cierta andadura para saber en qué se concreta el reglamento al que he aludido 
al principio. Intenta concretar estos conceptos jurídicos, pero todavía está un poco en el aire 
saber qué se considera actividad mercantil principal, etc.. Son cuestiones un poco 
discutibles. 
 
En cualquier caso esta ley supone un régimen fiscal más beneficioso del que tenían hasta 
ahora las entidades sin ánimo de lucro en general, una exención en el Impuesto de 
Sociedades, y sobre todo, contempla un aumento en las posibilidades de recibir 
aportaciones de las empresas. Un aumento en las posibilidades de recibirlas vía donativos, 
via aportaciones puras y simples, via contratos de colaboración, lo que la ley llama contratos 
de colaboración, que son sencillamente contratos de esponsorización. La publicidad estricta 
queda al margen de esta ley. Lo que se contempla son los contratos de colaboración y los 
donativos. Las empresas que se relacionen con estas Entidades realizando estas 
aportaciones ven aumentadas sus posibilidades de desgravación. A su vez, las Entidades 
acogidas a esta Ley pueden estar incluídas en unos programas especiales que contempla y 
que incluye la Ley de Presupuestos Generales del Estado cada año, o que puede incluirla, 
que permite aumentar los porcentajes de desgravación de las empresas que realicen estas 
aportaciones, o estos contratos o convenios de colaboración con empresas. Es decir, 
mejorar hasta 5 puntos porcentuales la situación anterior. Y por último contempla dos 
modalidades nuevas copiadas un poco de la ley francesa de entidades sin ánimo de lucro, 
que son las adquisiciones de obras de arte para realizar ofertas de donación a estas 
entidades, lo cual, obviamente, tiene un campo bastante restringido y la posibilidad (y esto 
es más importante) de que las empresas realicen gastos directos. Es decir, que realicen ellas 
mismas actividades de fomento determinadas, con fines de interés general, siempre con una 
comunicación al Ministerio, debidamente autorizada, etc., etc.. Estos gastos directos tienen 
la consideración de gastos deducibles, si bien el importe de los ingresos que estas 
actividades puedan generar, sí que son renta gravable. 
 
Estas dos últimas modalidades, la oferta de donación, que son las adquisiones para oferta 
de donación a estas entidades, son deducibles sobre los impuestos directos sobre la renta, y 
los gastos directos en actividades de fomento, son de actividades nuevas. Pero las demás, 
es decir las deducciones por donativos y esponsorización, o las exenciones de que disfrutan 
las fundaciones y las entidades sin ánimo de lucro, verdaderamente no son innovaciones del 
ordenamiento jurídico. Ya existían. La Ley de Sociedades y la Ley del Impuesto de 
Sociedades contemplaba estas deducciones y estas exenciones, si bien con una regulación 
en primer lugar más confusa, en segundo lugar limitada a entidades sin ánimo de lucro y 
entidades benéficas, y con bastantes incongruencias entre todas las normas que eran 
aplicables, y por último, era también una exención que era más reducida, es decir, 
comprendia menos base imponible, menos ingresos. La nueva Ley en el aspecto fiscal ha 
mejorado bastante, ha clarificado el ordenamiento y ha aumentado la exención. Ha habido 
cambios importantes que nadie puede negar, como por ejemplo, la devolución de las 
retenciones que antes quedaban como un ingreso mínimo, no se devolvían, aunque 
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estuvieran exentos, mientras que ahora está la devolución de las retenciones y una serie de 
ventajas, aparte del aumento de los porcentajes de desgravación. 
 
Sin embargo, diria que la primera cuestión que hay que resaltar es que el ámbito subjetivo de 
aplicación de esta nueva fiscalidad no es total y absoluto, es limitado. La Ley limita el 
régimen fiscal especial exclusivamente a dos tipos de entidades, las Fundaciones inscritas 
en el registro correspondiente y las entiades declaradas como asociaciones, de utilidad 
pública. Establece que estas dos son las entidades a las que se pueden acoger a esta Ley. 
Luego regula y establece una serie de requisitos, que además deberán cumplir estas 
entidades para poder acogerse a esta Ley. Esto significa, de entrada, que habrá entidades 
sin ánimo de lucro y entidades deportivas que no quepan en el ámbito de una fundación y 
que tampoco puedan ser declaradas de utilidad pública, con lo cual seguirán rigiéndose por 
el régimen antiguo. Seguirán gozando de la exención y de las deducciones que establecia el 
Impuesto de Sociedades, pero por el régimen antiguo, no con las mayores ventajas y 
posiblidades de la nueva Ley. 
 
Este aspecto subjetivo es muy importante por esto, porque habrá entidades deportivas que 
no quepan y que se quedarán en el régimen anterior. En segundo lugar, porque la Ley 
incluye directamente determinadas entidades. Concretamente la disposición adicional 12 de 
la Ley 30/94 señala que son siempre entidades de utilidad pública a las que se aplica el 
régimen fiscal especial, las federaciones deportivas y el Comité Olímpico Español. Estas dos 
entidades son siempre de utilidad pública y se les aplica el régimen especial. Tanto las 
federaciones estatales como las autonómicas, hay que decir de todas formas que esta 
disposición adicional 12 que es del 24 de Noviembre, la Ley es del 24 de Noviembre, el 23 
de Diciembre, es decir, un mes más tarde ya fué modificada por la Ley 42/95. La Ley de 
Acompañamiento a la Ley de Presupuestos modificó los requisitos aplicables a las 
federaciones deportivas y al Consejo Superior de Deportes, que luego veremos. 
 
En tercer lugar este aspecto subjetivo también es importante, porque la declaración de 
utilidad pública está prevista en las leyes de deporte. Las leyes del deporte preveen esta 
declaración de utilidad pública, que es requisito esencial para poder disfrutar de este 
régimen fundamental, y por último, como ya hemos dicho, la ley 30/94 supone la 
homologación del deporte como actividad cultural. El deporte, por consiguiente también 
puede ser objeto de una fundación. Me parece que este marco es un ejemplo claro del tema 
y, por tanto, beneficiarse de este régimen fiscal especial. Sobre este tema se ha discutido 
qué deporte es el que puede ser objeto de una fundación. Bueno, si tenemos tiempo 
hablaremos un poco del tema, pero en definitiva parece que es el deporte como hecho 
cultural, no la finalidad de participar en una competición deportiva, ya que esto no sería 
propio de la fundación. Esto se desprende de las propias características de la Fundación, no 
porque haya ninguna limitación especial respecto del deporte, que como digo está 
reconocido como actividad de interés general. 
 
Repasando un poco ligeramente estas cuestiones, vamos a destacar algunas cosas. En 
primer lugar, respecto a las entidades que se acogen, hemos dicho Fundaciones inscritas, 
asociaciones declaradas de utilidad pública. Para las fundaciones la inscripción en un 
registro es constitutiva, esto lo dice la ley de fundaciones, y además, con alcance general, 
está declarado de aplicación general en todo el Estado. Es decir, que la Ley de Fundaciones 
catalanas ha de homologarse con la Ley del Estado. En este sentido creo que ya se están 
realizando los trabajos correspondientes para adaptar las dos leyes. En cuanto a la 
declaración de utilidad pública, es algo que contemplaba la Ley de Asociaciones, la Ley 
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191/1964 de 24 de Diciembre. Esta Ley modifica el procedimiento para conseguir la 
declaración de utilidad pública. Lo que ocurre es que, como apuntaba hace un momento, la 
Ley 10/90, la Ley del Deporte, contempla su propio procedimiento de declaración de utilidad 
pública y esto no ha sido modificado, con lo cual aquí se puede plantear un conflicto sobre 
cual es el procedimiento de declaración de utilidad pública. Concretamente la Ley 30/94 
confiere la competencia para la declaración de utilidad pública al Ministerio de Justicia e 
Interior, o a la Comunidad Autonoma y al Ministerio de Hacienda, mientras que la Ley 10/90 
la atribuye al Consejo de Ministros, previo informe del Consejo Superior de Deportes. En el 
caso de la Comunidad Autonoma, pasaría de la Secretaria General del Deporte. Este 
conflicto, de todas formas, desde mi punto de vista, es más aparente que real, porque, 
aunque la Ley 30/94 es posterior a la Ley 10/90, podríamos entenderla modificada. La Ley 
30/94 no regula directamente esto, regula la declaración de utilidad pública, o sea, la recoge 
y regula para las asociaciones en general, es decir, con carácter general. Pero aquí estamos 
en unas asociaciones, en unas entidades de carácter especial que son las deportivas. Por 
tanto prevalece Ley Especial respecto a la Ley General y en mi opinión, el procedimiento de 
declaración de utilidad pública, es el de la Ley del Deporte, la Ley 10/90 y no el de las otras 
leyes. 
 
Por último, decía que la Ley 30/94 considera que son entidades de utilidad pública, a las que 
se aplica el régimen especial. En todo caso, las federaciones deportivas y el Comité 
Olímpico, no solamente se limitan a hacer esta afirmación, que en cierto modo es superflua, 
porque la Ley 10/90 ya declara directamente a estos entes como de utilidad pública. Lo que 
pasa es que declara más, declara también a los entes de promoción deportiva como entes 
de utilidad pública. Lo importante de esta inclusión directa, quizá es que la Ley, la 
disposición adicional 12 modificada, como digo, por la Ley 42/94. Esta norma excluye 
determinados requisitos que se exigen a todas las entidades para poder acogerse al régimen 
especial. Hemos dicho que el ámbito subjetivo, el punto de partida, son Fundaciones 
inscritas, asociaciones declaradas de utilidad pública. Pero además se exige que cumplan 
una serie de requisitos relativos al patrimonio, a la dedicación del 70% de los ingresos a los 
fines de interés general, a las reglas de disolución, a la no retribución de los cargos rectores, 
a los destinatarios de las actividades... es decir, una serie de requisitos que, la verdad es que 
son reiterativos en la Ley 30/94, porque ya se exigen para las fundaciones por una parte, y 
también para las asociaciones, para que sean asociaciones para poder ser declaradas de 
utilidad pública. Por consiguiente, son requisitos reiterativos en el ámbito fiscal. Reiterativos 
respecto a estas entidades, pero que tiene cierto sentido, porque puede cambiar la 
legislación respecto de entidades y de asociaciones, o puede cambiar la legislación respecto 
de fundaciones, mientras que estos requisitos siguen estando vigentes en el ámbito fiscal. 
En el caso de las entidades deportivas es particularmente relevante, porque las propias leyes 
del deporte que regulan la constitución de estas entidades, no contemplan estos requisitos, 
con lo cual, les son aplicables para poder disfrutar del régimen especial, aunque sean 
directamente declarados de utilidad. Estos requisitos, apuntaba al principio, a veces son 
difíciles de interpretar porque tienen muchos conceptos jurídicos indeterminados. En el caso 
de las federaciones deportivas, algunos planteaban problemas prácticamente irresolubles, 
con lo cual esta disposición adicional los ha marginado, así, no se exigirán los requisitos del 
artículo 42/3 y del artículo 43 de la Ley 30/94. En definitiva no se exigirá que los destinatarios 
de las actividades no sean los socios ni parientes hasta el cuarto grado, etc., etc.. Y no se 
exigirá tampoco que los cargos no sean retribuidos, es decir, el carácter, de alguna forma 
profesionalizado, que tienen las federaciones deportivas, el hecho de que sus actividades 
vayan respecto de los socios, precisamente de los entes federados, es lo que obliga a que 
estos requisitos sean modificados. Sin embargo la Ley 30/94 también excluyó un requisito 
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muy importante, que es la prohibición de tener como actividad principal una actividad 
mercantil que al mes ha sido suprimida. En la Ley 42/94 se ha suprimido esta modificación y 
actualmente les resulta exigible esta prohibición de actividad mercantil como actividad 
principal. No se prohíben las actividades mercantiles, pero sí como actividad principal. ¿Qué 
es principal? pues es bien difícil saberlo, porque hay que recordar que una de las exigencias 
es que el 70% de los ingresos, provengan de donde provengan, vayan a los fines de interés 
general. Luego el criterio para que sea principal, parece que no tiene porque ser el que 
recibe más ingresos. Es un tema un poco difícil. 
 
Por último, también en el aspecto subjetivo, las aportaciones que dan derecho a 
bonificaciones y desgravaciones, las de convenios de colaboración, las de esponsorización, 
se amplian también a determinadas entidades. En principio, este régimen fiscal especial solo 
se aplica a las entidades, pero la disposición adicional sexta de la ley, incluía otras entidades 
estado, comunidades autónomas, universidades, corporaciones locales, etc. y entes públicos 
que reglamentariamente se determinen. 
 
Pues bien, entre estos entes públicos que reglamentariamente se han determinado está el 
Consejo Superior de Deportes junto a la Biblioteca Nacional o al Centro de Arte Reina Sofia, 
exactamente al mismo nivel. En este aspecto también decía que las leyes del deporte, 
lógicamente, que son anteriores a esta norma, clasifican sus entidades y las asociaciones 
con distintas categorias. Digamos que la más usual es la de entidades con ánimo de lucro y 
sin ánimo de lucro. Esto es un poco lo que ocurre en la ley catalana. Las entidades sin ánimo 
de lucro son todas, porque son estas las que se tienen que registrar, o sea el requisito para 
estar registradas es el no tener el ánimo de lucro, y luego estas pueden a su vez tener otras 
calificaciones, como por ejemplo, entidades de carácter cívico o social, etc., según sus 
actividades. Y luego, entidades privadas de interés cultural, etc. y después las que sí tienen 
ánimo de lucro. El ejemplo más claro son las sociedades anónimas deportivas. Esta 
distinción entre ánimo de lucro y entidades sin ánimo de lucro, sigue siendo muy relevante. 
Pero ahora, después de la Ley 30/94, el panorama ha de ser tripartito, es decir, tenemos las 
entidades con ánimo de lucro, las sociedades anónimas deportivas, a las que se le aplica el 
impuesto de sociedades con todo su rigor. Quizá el único tema más trascendente de esta ley 
para estas entidades, es que las actividades, los gastos directos que realicen en actividades 
de fomento del deporte y demás, sí que son gastos directamente deducibles. Pero no es una 
novedad absoluta porque ya habia una resolución del tribunal ecónomico administrativo de 
Noviembre del 88 en la cual se admitía esta deducción de gastos. 
 
Tampoco es una gran novedad, pero parece que puede dar un mayor juego según el 
desarrollo que se haga. Tenemos estas entidades, luego tenemos las entidades sin ánimo 
de lucro que no caben en la nueva ley, que se rigen por el sistema antiguo, y luego tenemos 
las de utilidad pública que caben en la nueva ley. Las demás calificaciones no tienen 
ninguna, absolutamente ninguna repercusión fiscal. El artículo 45 de la Ley 10/90 de la Ley 
del Deporte, hablaba de que la calificación de utilidad pública servia además para otras 
cosas, y evidentemente sirve, pero no desde el punto de vista fiscal, aunque sea muy 
importante, como es el acceso preferente al crédito oficial del Estado, como es la prioridad 
en la obtención de recursos y en la realización de programas, y el uso de la calificación como 
entidad pública. En definitiva, como ven Uds., nos estamos limitando a hablar del Impuesto 
sobre la Renta, del Impuesto sobre la Renta de Personas Físicas o del Impuesto de 
Sociedades, porque es esto a lo que se dedica la Ley 30/94. Hay además, una exención en 
los impuestos locales, en el IBI y en el Impuesto de Actividades Económicas, de la que 
también se puede disfrutar, pero que no tiene una gran importancia económica, no se ha 
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abordado para nada. Sin embargo la problemática sigue, está ahí. La problemática especial 
que tienen las Sociedades Anónimas Deportivas, es cierto que es un fenómeno 
completamente distinto, que se enmarca en un panorama completamente distinto. Respecto 
del Impuesto de Transmisiones Patrimoniales, del Impuesto de IVA, del Impuesto de 
Actividades Económicas, son muchas las reclamaciones que siguen estando pendientes y 
que están sin abordar. Ya digo que quizá esta ley, esta Ley 30/94, ha sido para el deporte un 
primer paso para su homologación entre las actividades de interés cultural en general y 
supone un trato fiscal más beneficioso. Quizá la fiscalidad del deporte merecería además 
una ley especial. Los legisladores no son muy partidarios de hacer estatutos especiales, 
pero quizá entonces el trabajo a realizar es el elenco, y estas son tareas que pueden realizar 
muy bien fundaciones de este tipo. Y es el elenco de los problemas que se plantean y su 
introducción, el que se contemplen dentro de las leyes parciales, dentro de cada una de las 
leyes, los que se pueden plantear de impuesto de actividades económicas, IVA o 
transmisiones patrimoniales, más que una ley de carácter general. 
 
Ya para terminar, no quiero alargarme, más bien les diria que respecto al contenido fiscal de 
la Ley 30/94, simplemente destacar que no es una novedad, sino una mejora muy importante 
que lo sea. Mi conclusión sobre la Ley 30/94 es que es una mejora más para facilitar las 
relaciones de las entidades deportivas, de estas entidades con las empresas, es decir, está 
pensando más en el flujo,en proteger el flujo de dinero entre las empresas y los entes 
deportivos, que en la fiscalidad misma de las empresas, de las asociaciones, o de los entes 
deportivos. Esta todavía sigue teniendo muchas carencias y es una exención mínima. La 
mejora que se ha producido respecto a la situación anterior, quizá no justificaba una ley de 
este tipo. Esto es lo que se ha dicho y yo participo bastante de la opinión. Ahora, lo que sí se 
ha clarificado bastante, y lo que sí puede dar más juego, es todo lo que es la regulación 
fiscal de estos flujos de dinero, para que no sean ingresos respecto de estas entidades, para 
que sean deducibles por parte de las empresas. 
 
Como especialidades en el ámbito del deporte, repito, simplemente lo que he ido esbozando 
a lo largo de esta breve exposición, en primer lugar, la importancia de la declaración de 
utilidad pública para las entidades deportivas, para poder acogerse a este tema, a este 
régimen especial. La posibilidad de las fundaciones en este sentido, las adaptaciones 
especiales de la Ley 30/94 a las federaciones deportivas, al Comité Olímpico, las 
especialidades de la declaración de utilidad pública, estas especialidades de carácter 
procedimental, también se dan en algún otro aspecto. Por ejemplo, en el ámbito de la 
acreditación de participaciones mayoritarias en sociedades mercantiles, también el órgano a 
informar es el Consejo Superior de Deportes, órgano al que se le da una mayor entidad y al 
que se equipara a entes púbblicos, universidades, corporaciones locales, etc., a efectos de 
recibir aportaciones. En definitiva, yo creo que esta ley es una ley de fomento, claramente. 
Es una ley que sigue siendo desconfiada respecto a la actuación de las entidades sin ánimo 
de lucro, de las fundaciones y de las asociaciones de utilidad pública, porque no les concede 
una exención total y es muy cicatera, es demasiado restrictiva, pero es una ley, sin embargo 
que está preocupada por la potenciación de estos entes y por aumentar las posibilidades 
que reciban fondos de las empresas, facilitar los cauces. En este sentido, me parece que es 
importante, y con esto creo que no les aburro más, porque no tengo ningún video ni nada 
que sea más entretenido para contar. Gracias por su atención. 
 
 
Alex Andreu: 
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¿Como estamos en comparación con otros paises europeos que podrian compararse a un 
nivel de desarrollo deportivo como el nuestro?. es decir, la ley es restrictiva, has dicho que la 
ley es desconfiada. ¿Realmente estamos a años luz? ¿hay alguna comparación a la que 
pudieramos aspirar, algo a lo que se puede llegar? 
 
 
Antonia Agulló: 
 
Desde luego que sí. La Ley es muy desconfiada, la ley está copiando algunos mecanismos 
que llevan quince años en Francia por ejemplo, y donde hay exenciones para las entidades 
sin ánimo de lucro, hay exenciones mucho más importantes, mucho más amplias. Aquí son 
exenciones totalmente obsoletas. Se sigue distinguiendo de alguna forma entre rendimientos 
típicos y rendimientos atípicos, cuando es una cosa absurda. Cuando se está exigiendo que 
el 70% de los ingresos se destinen al fin fundacional, pues ya es bastante.garantía, es decir, 
no está muy claro este tema. 
 
Creo que en este sentido hay mucho camino por recorrer y como ejemplo, bueno, toda 
Europa, quizá Inglaterra, sea uno de los paises en el que más nos podríamos fijar, porque  la 
sociedad civil allí es muy fuerte y la importancia de las fundaciones también. Pasa un poco 
como en el mundo anglosajón con Estado Unidos. Lo que pasa es que el mundo anglosajón 
y el continental, en el ámbito jurídico son bastante distintos. La verdad es que en el ámbito 
de las exenciones hay mucho camino por recorrer. En el otro ámbito, en el de la 
esponsorización, la publicidad y demás, la verdad es que las distancias son más cortas. 
 
Muchas gracias. 
 
 
Pregunta: 
 
Imagínese que yo soy un obsesionado del deporte y tengo una empresa. Adquiero tres o 
cuatro jugadores de determinada modalidad deportiva y los cedo a un club. Yo pago su 
traspaso y pago la ficha de los jugadores. Mi empresa los paga y eso me autoriza a que mi 
empresa tenga desgravaciones fiscales y que pueda aplicar algo de lo que Ud. ha hablado, 
¿o no? es decir, ¿se introduce un nuevo aspecto en que haya una participación directa de 
una empresa dentro de los clubs? 
 
 
Antonia Agulló: 
 
Vamos a ver. Yo creo que no. Es que estamos hablando de gastos directos que sean del 
fomento del deporte, pero de alguna forma lo que es competición deportiva, y sobre todo lo 
que está cerca de espectáculos deportivos, fenómenos de masas, queda aparte. Hay quién 
defiende que, cuando se habla del deporte en el ámbito de esta ley, se está hablando del 
deporte de base, del deporte como educación. No exactamente como deporte que queda 
bajo la tutela de las sociedades anónimas deportivas. Este es un dato importante. En 
cualquier caso, el decreto de desarrollo, creo que está en el artículo 70, creo que lo tengo 
por aquí, no concreta demasiado en qué tiene que consistir este gasto. Lo único que dice es 
que obliga a comunicarlo tres meses antes a la Agencia Tributaria. De realizar el gasto, 
como el Impuesto de Sociedades, si se trata de una persona jurídica se liquida mucho 
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tiempo después, pues la información que tiene Hacienda sobre el tema ya es 
suficientemente importante como para ser controlado por este tema. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Además, si no estoy equivocado en este tema, un club no entra dentro de la clasificación que 
has hecho, como entidad de utilidad pública. 
 
 
Antonia Agulló: 
 
Si, pero él estaba hablando de gastos directos, no gastos a través de entidades, sino los 
gastos directos del artículo 70. 
 
Fíjese, es que yo creo que la actividad está bastante restringida. Dice: "cantidades 
empleadas por las empresas en la realización de actividades u organización de 
acontecimientos públicos de tipo asistencial, educativo, cultural, científico, de inestigación, 
deportivo, de promoción del voluntariado social o de cualesquiera otros de interés general de 
naturaleza.... en las condiciones que se determinen reglamentariamente". Las condiciones 
reglamentarias lo único que dicen es la obligación de comunicar a Hacienda. No dicen nada 
sobre el contenido de estos temas. Luego la realización de actividades de fomento y 
desarrollo del cine, teatro, música, danza, edición de libros, videos, fonogramas, etc.. A mi 
me da la impresión de que se trata de gastos para una prestación concreta. Es decir, para 
una actividad determinada. Cuando se habla de gastos de realización de actividades u 
organización de acontecimientos públicos, yo creo que son gastos de carácter concreto. Es 
decir, para un acto concreto, para una cosa concreta, algo acotado, no sencillamente una 
cesión de carácter permanente que pueda tener una relación, que pueda afectar de distinto 
modo a la base imponible, que sea un gasto permanente, que sea una inversión, no sé como 
decirle. Creo que está pensado para otro tipo de cosas. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Hay otra pregunta. 
 
 
Fernando Riba: 
 
Me gustaría saber su opinión sobre un tema, que en mi opinión es un poco diferente, según 
las legislaciones y los países. En el ordenamiento jurídico español, cuando Uds. definen un 
ente de utilidad pública, ¿esto está exactamente definido? y ¿en que términos se define? 
 
 
Antonia Agulló 
 
Un ente declarado de utilidad pública. Esto está contemplado, respecto de los entes 
deportivos, en la ley del deporte. La declaración de utilidad pública es una declaración que 
hace el Consejo de Ministros, con informe del Consejo Superior de Deportes, cuando el ente 
cumple unas funciones que se consideran de interés general. Es un concepto jurídico 
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indeterminado. Es decir, las motivaciones pueden ser muy distintas. No tiene un contenido 
concreto, lo único que pueden existir son precedentes y Ud. puede establecer 
comparaciones con entes que ya lo son. 
 
 
Fernando Riba: 
 
Una pregunta. Quizá esta es más para el Sr. Arroyo, pero yo creo que aquí exactamente 
empieza un gran problema. Es un problema que evoca el Sr. Ventura, donde estamos viendo 
instituciones de interés público. Yo creo que un club de fútbol profesional, hoy en día está 
cumpliendo una función de interés público evidente, entonces esto tiene una regulación por 
la ley de sociedades anónimas. Luego tenemos que ver como las autoridades hacen cumplir 
la reglamentación de sociedades anónimas, que precisamente en los últimos tiempos, esto 
no funionaba muy bien. Entonces yo creo que estamos con una cantidad de vacios legales 
bastante importantes, que incluso hoy en dia la gente que está manejando el deporte a nivel 
de club no tenemos las ideas... la orientación jurídica no es muy clara, no hay principios muy 
claros en fiscalidades. Hay realmente una situación de gran confusión. Esto no creo que sea 
preocupante, peor, creo que nos lleva a considerar que estamos muy en el principio de 
muchas cosas, que queda muchisimo por hacer.  
 
 
Antonia Agulló: 
 
Desde luego. Comparto totalmente su opinión. Ahora yo creo que hay un tema que sí que 
está más claro de lo que parece, y es que, de utilidad pública, solamente pueden serlo los 
entes sin ánimo de lucro o las asociaciones. Desde el momento en que a determinadas 
entidades deportivas se las obliga a constituirse en sociedades anónimas..., la sociedad 
anónima, por definición, es la sociedad mercantil que tiene ánimo de lucro y no puede optar 
a esta clasificación de utilidad pública. Entonces no se le niega ni el interés social, ni nada de 
nada, pero es una categoria distinta. Cuando estamos hablando de utilidad pública, estamos 
hablando de entes sin ánimo de lucro, y esto es completamente diferente. 
 
 
Fernando Riba: 
 
Las que funcionan, porque después están las que no funcionan, que viven solamente de 
subvenciones. El tema de las sociedades anónimas no se ha hecho para regular un 
problema de beneficio de empresa, ha sido precisamente para regular los riesgos de 
pérdida. Es decir, es una legislación que no está funcionando en cuestión de reparto de 
beneficios y de dividendos, sino que lo único que las autoridades están pretendiendo, es 
saber exactamente donde está el riesgo y quién es el último detentor de este riesgo, 
entonces ahí queda mucho por hacer. 
 
 
Antonia Agulló: 
 
Si, de todas formas si me permite, es una distinción que también existe en otros paises. Es 
una solución que se va adoptando en todos los paises, no exactamente porque tenga que 
tener un trato peor a nivel fiscal, no se trata de eso. Porque tampoco el hecho de que se sea 
por definición, una sociedad anónima es mercantil, y por consiguiente, tienen ánimo de lucro, 

  174 



pero eso no quiere decir que no se cumpla también una función social.  Es decir, esto no 
tiene nada que ver.  De la misma forma que las que no tienen ánimo de lucro también 
pueden ganar mucho dinero.  La problemática jurídica es muy diferente.  Es decir, el hecho 
de la intervención en las competiciones deportivas, los espectáculos deportivos, el tipo de 
relaciones comerciales, jurídicas y de todo tipo que se generan alrededor merecen un 
tratamiento especial, hace que se separe, lo cual no significa, ya digo, en principio, que la 
discriminación tenga que ser negativa o peyorativa, ni muchisimo menos. Pero sí clarifica un 
poco la forma de tratar, no se puede legislar igual para un club ciclista que para un club de 
futbol, es decir, normalmente no es posible tener la misma legislación. 
 
 
Alex Andreu: Una pregunta más. 
 
Espectador: 
 
Más que a la Dra. Agulló, va directamente a Alejandro. Llevamos una ley 30/94 que lleva 
prácticamente un año de funcionamiento y las federaciones deportivas por su parte están 
haciendo lo propio para conseguir máximos beneficios. Adecuandose a esta ley, las 
empresas, en principio, se han incorporado como posibles beneficiarios en la actuación 
directa, promoviendo actividades deportivas, espectáculos, etc.. Por lo tanto, beneficiarios 
tambien de la ley ISL en su relación con empresas. Para favorecer su esponsorización 
deportiva, se ha encontrado que las empresas se están beneficiando de esta ley, la han 
trabajado, han aportado iniciativas para beneficiar al deporte, han aportado ideas, en esta 
línea, para ISL. ¿Hay experiencias de esto o es una ley que está ahí y que le falta realmente 
que tanto empresas como ISL, IMG o las empresas que fueren, están aún a la expectativa 
de lograr implantarla, para lograr beneficios reales para el deporte? 
 
 
Alex Andreu: 
 
A ver, yo creo que la ley es relativamente nueva. Entonces este es el primer aspecto de 
prácticamente un año. Como todo proceso aquí hay dos partes que pueden hacer avanzar el 
tema. Tres partes. La propia federación, que para mí es la que tendría que tener la 
responsabilidad máxima en usar las armas para favorecer la aportación de estos 
patrocinadores, obviamente nosotros podemos sofisticar nuestra actividad e interceder por 
federaciones y patrocinaddores para sacarle mayor provecho de la ley. Indudablemente 
tengo que decir que la relación comercial entre las federaciones y los patrocinadores, casi 
siempre es muy puntual. Es con eventos determinados. Entonces yo no sé qué tratamiento 
puede haber con la diferencia de patrocinar o asociarse con la federación, o a un evento en 
particular. Yo no sé si la ley se distingue o no. Entonces a tí cuando te patrocinan algo, te 
patrocinan el campeonato del mundo de fútbol, o el campeonato de España de baloncesto. 
Nosotros no hemos conseguido aportaciones de patrocinadores a la federación como un 
patrocinio, un sustento, digamos mecenazgo puro y duro, en el sentido de que a quien 
apoyas es a la federación de baloncesto. Los patrocinadores van a las rentabilidades muy 
directas y van a acontecimientos muy particulares, los cuales tienen su retorno en un 
acontecimiento. Entonces me parece que ahí no sé si la ley podía considerar esos 
beneficios, si un patrocinador se asocia a un evento en especial y no a la federación como 
tal. 
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Antonia Agulló: 
 
El patrocinio, los convenios de colaboración, están pensados para la participación en 
actividades concretas que organice, o sea, es para actos concretos. También es cierto que 
dice actividad. Y actividad no es acto, quiero decir que permite... podrían arbitrase convenios 
que tuvieran una duración superior o que tuvieran un ámbito superior y no un acto concreto. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Para contestar un poco a la pregunta, la verdad es que no. No es la dinámica. Ni la verdad 
es que nadie lo ha utilizado como un argumento, que puede ser muy beneficioso y que 
puede aportar unos beneficios económicos, y unas economias de escala a mucha gente. Yo 
rogaria la última pregunta porque vamos muy mal de tiempo. 
 
 
Pregunta: 
 
Es muy claro el interés que pueden tener las empresas en esponsorizar o patrocinar grandes 
entidades deportivas que, con el camufllaje, digamoslo así, de fundación o de asociación 
deportiva, puedan obtener un beneficio de ello. Hemos hablado antes con otro ponente, de 
la importancia que tiene el deporte de base para poder fabricar estrellas. Hay muchas 
entidades de tipo local, de tipo vecinal, que pueden llegar a constituirse en utilidad pública. 
Evidentemente estas entidades no tienen el atractivo publicitario que puede tener una 
entidad mayor y de mayor ámbito. La pregunta es: las personas que tienen acceso a estas 
entidades y que sufragan a las mismas entidades con sus cuotas, ¿estas cuotas pueden ser 
desgravables por parte de las personas que ejercitan su labor deportiva allí? 
 
 
Antonia Agulló: 
 
No. El fomento está pensado para empresarios. Es decir, empresarios-personas físicas y 
empresarios-personas jurídicas y que no son socios de estas entidades, sinó que lo realizan 
a través de convenios de colaboración con estas entidades. En principio ya hay un primer 
requisito indispensable que es ser empresario o persona física o jurídica, no cualquier 
ciudadano, sinó que tiene que ser empresario solamente para esto. El espíritu de la ley es 
este, es de que sean solamente empresas, no las aportaciones de los socios desgravables, 
esto no está contemplado. 
 
Muchísimas gracias por tu aportación y pasamos a las siguientes ponencias. 
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Día 10.11 
Bloque C. Sr. Antonio Gracia 
Nuevos aspectos fiscales en el mundo del deporte 
 
 
 
Indice del desarrollo de las ponencias 

 
 

ASPECTOS FISCALES EN EL MUNDO DEL DEPORTE 
 
 
1a parte. TRATAMIENTO EN ESPAÑA 
 
 1.- Aspectos generales 
 
Principios necesarios para que el sistema fiscal tenga racionalidad económica: 
 
 • Renta económica. 
 • Coordinación entre impuestos directos sobre la renta. 
 • No interferencia en decisiones económicas. 
 
 
 2.- Situación en España 
 
No se cumplen plenamente los 3 principios: 
 
 • Incidencia notable del IRPF en las rentas de los deportistas. 
 • No coordinación entre impuesto de sociedades y IRPF. 
 • Sistema fiscal poco competitivo. 
 
En los últimos años 
 
 • Aumento de la presión fiscal. 
 • Entidades deportivas (sociedades anónimas y clubes): 
  - Partida de gasto más importante: personal 
  - Coste fiscal de esta partida trasladado en buena parte a  las 

entidades deportivas. 
  - Incidencia negativa en el equilibrio económico. 
 
 3.- Estructura de las cuentas de resultados de las entidades deportivas 
 
A) Ingresos 
 
4 grandes bloques: • Espectáculo deportivo/práctica deportiva 
    • Imagen 
    • Publicidad 
    • Subvenciones 
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Aplicación del IVA 
 - Exempción sólo por la práctica deportiva de miembros de clubes o asociaciones, en 

determinadas condiciones. 
 - Espectáculo profesional / aficionado. 
 - Problemática de las subvenciones. 
 - Deducciones de IVA soportado. Regla de prorrata. 
 
B) Gastos 
 
Gastos de personal. Incidencia del IRPF. 
 - Retribuciones jugadores y técnicos. Retenciones. 
 - Retribuciones en especie. 
 - Retenciones mínimas aplicables. 
 - Problemática de los no residentes. 
 - Contratos de imagen. 
 - Indemnitzacions. 
 
C) Referencia del Impuesto sobre Sociedades 
 
 
 
2a parte. TRATAMIENTO A LA UNIÓN EUROPEA 
 
 1.- Aspectos generales 
 
• Objectivo: convergencia con la UE el papel de los sistemas tributarios. 
 
• Análisis comparativo: - Imposición indirecta: IVA 
    - Imposición directa: IRPS, IS 
 
 
 2.- IVA 
 
• Modelo europeo: - Tendencias 
   - Grupos de países 
 
• España:  Especificidades 
 
• Consecuencias 
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 3.- Impuesto de Sociedades (IS) 
 
• Modelo europeo: Grupos de países 
 
• España: El Art. 28 de la Ley del Deporte 
 
• Consecuencias 
 
 
 4.- Impuesto Renta Personas Físicas (IRPF) 
 
• La economía de las sociedades anónimas deportivas / clubes 
 - Relevancia del IRPF: el traslado, la progresividad. 
 
• Modelo europeo 
 - El núcleo duro: el diferimiento del Impuesto. 
 - Los países latinos. 
 
• España: características 
 - Los contratos de imagen. 
 - El criterio del Consejo Superior de Deportes. 
 - Ejemplos significativos. 
 
• Especial referencia a Alemania y Holanda 
 - Imposición directa sobre el gasto. 
 - Los fondos de pensiones. 
 
• Consecuencias 
 
 
 5.- Conclusiones y propuestas 
 
• En relación al IVA 
 
• En relación al IS 
 
• En relación al IRPF 
 
 
 
Nuevos aspectos fiscales en el mundo del deporte 
Sr. Antonio Gracia 
Economista, Censor Jurado de Cuentas, Auditor 
 
Buenas tardes a todos. En esta ponencia vamos a hacer dos partes. En la primera 
expondremos brevemente algunos aspectos fiscales que tienen relevancia en las entidades 
deportivas en España y en la segunda parte, pues una comparación con la situación de los 
países de la Unión Europea. Para enmarcar el tema podríamos referirnos a principios 
necesarios para que un sistema fiscal tenga una racionalidad desde el punto de vista 
económico, para que ayude a la toma de decisiones en economía y que podríamos 
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ennumerar. Un primer principio podría ser el que los impuestos graven, los impuestos 
directos graven la renta económica, la renta fijada en términos económicos y ello también 
afecta al mundo del deporte y no tanto a una renta fijada con criterios fiscales, que pueden 
quizá no ser siempre ortodoxos desde el punto de vista de la economía. Un segundo 
principio sería el de coordinación entre los impuestos directos sobre la renta, o sea, entre el 
impuesto sobre beneficios y el impuesto sobre la renta de las personas físicas. Para esta 
coordinación tendría que evitar pues que puedan haber decisiones que se tomen quizá de 
forma irracional o que no esten de acuerdo con un criterio económico. Si no se produce esa 
coordinación puede haber decisiones de abandono de sistema fiscal personal para el 
sistema fiscal de sociedades etc.. Un tercer principio podría ser la no interferencia en 
decisiones económicas, no interferencias de forma que los impuestos que gravan o que 
afectan a las entidades deportivas, clubs, sociedades anónimas, asociaciones etc. no tengan 
una interferencia arbitraria sobre decisiones fundamentales de características económicas. 
Si vemos un poco la situación que ha venido habiendo en los últimos años y la situación 
actual en España respecto a este referente, a estos principios de racionalidad económica, 
vemos pues que no se cumplen plenamente en todos los aspectos, siempre desde el punto 
de vista de la economía de las entidades deportivas. 
 
Respecto al primer principio pues decíamos que sí, que tienen el impuesto de la renta, que 
tiene una incidencia notable en las rentas de los deportistas, sobre todo de los deportistas 
profesionales o de élite, pues porque bueno, obtienen unas rentas elevadas durante un 
período de tiempo bastante corto, entonces sufren una imposición elevada, una imposición 
de tipos marginales que además pues tienen otras características añadidas, como por 
ejemplo un fenómeno que se conoce como el de la progresividad en frio, es decir, es un 
fenómeno que consiste en que la tabla o la escala de gravamen del impuesto de la renta al 
ser progresiva, afecta más que proporcionalmente a incrementos de renta sucesivos, de 
forma que en épocas de inflación, sin que se produzca un incremento de la renta real, puede 
producirse un incremento más que proporcional del impuesto que esta gravando esta renta, 
siempre y cuando no se haga el correspondiente ajuste en la tarifa del impuesto. En cuanto 
al principio de coordinación entre los impuestos directos sobre la renta pues también puede 
haber puntos conflictivos. Vemos que el tipo de gravamen en el impuesto sobre sociedades 
es del 35% y el impuesto, el tramo marginal de gravamen en el impuesto sobre la renta es 
del 56%. Hay un diferencial elevado que puede producir esas situaciones que antes 
comentábamos o esas decisiones que pueden no ser todo lo racionales desde el punto de 
vista económico, para decidir pasar de una situación de una tributación individual o en 
tributaciones asociativas o incluso salir de los dos sistemas. En definitiva, vemos que hay 
aspectos que podrían ser mejorables en el sistema fiscal, algunas imperfecciones que hacen 
que puedan ser en determinados puntos poco competitivos respecto a otros paiíses del 
mundo siempre occidental, europeo. Si vemos cual ha sido la evolución del sistema fiscal en 
los últimos años en España, pues desde la reforma fiscal del 77 podemos ver que ha habido 
un incremento muy notable, un incremento importante de la presión fiscal, sobre todo que se 
ha producido a un ritmo más acelerado, mucho más acelerado que en otros países de 
Europa. Eso ha sido también necesario para poder abordar el aumento del gasto público que 
se ha producido también en esos años, aumento que ha pasado de a finales de los años 70 
de estar al entorno del 25% del producto interior bruto a prácticamente doblar actualmente. 
Si vemos esta situación como se vive, o de que forma ha afectado a las entidades 
deportivas, clubs, asociaciones, sociedades anónimas, pues vemos que ha tenido un efecto 
muy importante sobre todo en las entidades deportivas, sobre todo en las de carácter 
profesional, las que participan en competiciones profesionales, clubs, socieddes anónimas, 
ya que ahí vemos que la partida de gastos que más importancia tiene pues es la partida de 
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personal, las retribuciones a jugadores, técnicos, etc. Entonces este mercado en el que, 
desde el punto de vista económico, este mercado en el que se desenvuelven estas 
relaciones entre los técnicos y jugadores y las entidades es un mercado con unas 
características muy peculiares que tienen un cierto dominio, tienen una cierta característica 
fuerte. Por parte de los vendedores se producía un cierto monopolio temporal de forma que 
las entidades deportivas que contratan esos servicios de los deportistas pues de alguna 
forma tienen que vivir en ese mercado y se ha producido a la vez, como hemos dicho antes, 
ese aumento de la presión fiscal de forma que este factor personal ha intentado trasladar 
ese aumento de coste, ese aumento de presión fiscal que se produce en sus ventas, 
trasladarlo a las entidades deportivas y eso de hecho se ha producido pues de forma que 
muchas veces la contratación de los servicios de jugadores y técnicos se produce en 
términos de rendimientos netos, con independencia de que lógicamente los contratos se 
refieran siempre a retribuciones brutas. Lo que quiero decir es que se produce ahí una 
traslación de la presión fiscal que sufren los jugadores y técnicos a las entidades deportivas 
que los contratan. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Persona, Y los susodichos contratos de imagen.  
 
 
Bien si, me refería en general, incluídos los contratos de imagen sí, pero me refería tanto a 
contratos laborales como contratos de imagen. De hecho, como ahora veremos, también 
juegan y han tenido un papel los contratos de imagen para intentar compensar de alguna 
forma ese aumento de presión fiscal. 
 
Pasando para intentar ser lo más breve posible... a ver, pues un poco telegráficamente, la 
estructura de las cuentas de resultados de entidades deportivas, pues sobre todo 
sociedades anónimas y clubs que participen en competiciones profesionales podemos ver 
por la parte de los ingresos que podemos agruparlos brevemente en unos cuatro bloques de 
ingresos diferenciados. Un primero que podría ser el espectáculo deportivo y por otro lado en 
el primer bloque también la práctica deportiva dependiendo de si la entidad, pues participa 
en competición o también incluye la práctica deportiva de sus asociados. Un segundo bloque 
y tercero ambos muy relacionados con la imagen el primero, quizá de una forma muy directa 
y con medios de comunicación y muy especialmente con televisión, derechos de 
retransmisión por televisión de acontecimientos deportivos y también muy relacionado con la 
imagen. Un tercer bloque podríamos decir de publicidad en un sentido amplio, patrocinio, 
publicidad estática, publicidad dinámica y finalmente un cuarto bloque de ingresos, 
simplificando bastante, podría ser el de subvenciones, diferentes subvenciones de 
organismos públicos, etc.. 
 
Entrando ya en qué impuestos pueden afectar a estos ingresos que hemos citado, es casi 
seguro, casi obvio comentar que el impuesto sobre el valor añadido, el IVA, afecta 
prácticamente a todos ellos de una forma u otra en cuanto al espectáculo deportivo, es decir, 
los ingresos que tienen las entidades por entradas en esas competiciones o abonos, etc. 
pues están sujetos al IVA y se porduce ahí un devengo de un IVA repercutido que puede ser 
del tipo general del 16% en el caso de competiciones profesionales, o bien el reducido del 
7% en espectáculos aficionados. Aquí a veces se produce algún problema de interpretración 
o alguna duda de delimitación entre qué es espectáculo profesional y qué es aficionado; 
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aunque para intentar centrarlo podríamos decir que no se consideran espectáculos 
aficionados las ligas nacionales, la de fútbol profesional, primera y segunda división y la liga 
profesional de baloncesto ACB; tampoco aquellas competiciones en la que los deportistas 
mantengan con la entidad una relación laboral ordinaria o una relación laboral especial, o 
que los deportistas sean profesionales que estén sujetos ellos mismos como sujetos pasivos 
al IVA. 
 
Dicho en otras palabras: el espectáculo no profesional se considerará aquel que únicamente 
los que participan, los jugadores, los técnicos, no reciben una contraprestación, no reciben 
una remuneración por sus servicios, sino como máximo una compensación de gastos, sería 
el caso típico de un equipo infantil o un equipo aficionado claramente. 
 
En cuanto a los dos siguientes bloques relacionados con la imagen, pues bueno aquí se 
produce para las entidades deportivas de carácter profesional e incluso para las aficionadas, 
se poduce aquí un ingreso que está sujeto al IVA y que no tiene exención y por lo tanto está 
sujeto al tipo general del 16%. Finalmente en el cuarto bloque, en el de subvenciones, 
también se producen o puden producirse dudas o problemas para delimitar las diferentes 
finalidades que puede tener la subvención y esas finalidades son importantes para poder 
tener claro, o para poder delimitar, de que forma le afecta el IVA a la subvención. En 
principio una subvención genérica que no tenga una contraprestación por parte del que 
recibe esa subvención o una subvención pues para compensar un déficit que se ha 
producido en esa entidad deportiva, en principio no formará parte de la base imponible del 
IVA y por consiguiente no se producirá la necesidad de cargar el IVA repercutido, en cambio 
una subvención en la que hubiera por parte de la entidad que otorga la subvención, que esa 
entidad obtuviera algún tipo de contraprestación, pues ahí sí que se produciría un hecho 
imponible sobre el impuesto del valor añadido y sí que procedería la repercusión . Ahí claro, 
se produce un punto frontera, difícil en ocasiones. Pueden haber subvenciones de entidades 
públicas a entidades deportivas que puede no quedar claro siempre si es una subvención 
genérica o incluye también algún tipo de contraprestación publicitária porque haya pues una 
campaña de imagen institucional de determinada entidad publica, etc.. Puede haber ahí un 
punto difícil de delimitar. 
 
Para acabar con el impuesto del valor añadido puede haber también un punto más de duda 
en cuanto a las deducciones del IVA soportado en determinados gastos en las entidades 
deportivas, pues tienen una importancia relevante los gastos de desplazamientos, viajes, 
estancias, etc. de los equipos que participan en las competiciones y ahí, a pesar de que la 
nueva ley del IVA del año 93 facilita más la posibilidad de deducción esas cuotas de IVA 
soportado, siempre que natualmente sean gastos necesarios para la actividad, en tal caso 
pues si lo son, a veces se producen ahí situaciones que es difícil de delimitar hasta que 
punto exactamente esos gastos tienen una cuota de IVA soportado que se puede deducir y 
en cuales no. 
 
Siguiendo con el esquema de la cuenta de resultados de entidades deportivas, pasando ya a 
los gastos, podemos centrarnos en el gasto que tiene más relevancia dentro de esa cuenta 
de resultados, que es el gasto de personal en competiciones deportivas profesionales pues 
seguro que, prácticanente seguro que van a representar más del 50% del gasto y ahí pues 
lógicamente, seguro, están las retribuciones de los jugadores y los técnicos que lógicamente 
están sujetas al impuesto sobre la renta de las personas físicas y la entidad que paga esas 
retribuciones, la sociedad, club, asociaciones pues se ve obligada a practicar retenciones a 
cuenta del impuesto que luego el sujeto pasivo pues podrá deducir a la hora de hacer su 
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declaración de la renta. Como hemos visto antes, se ha producido en estos últimos años una 
traslación, porque sobre todo en deportistas profesionales de élite con rentas elevadas 
entran en tramos elevados de la escala de gravamen del impuesto y entonces ahí y han 
procurado trasladar ese coste fiscal a las entidades deportivas. 
 
Siguiendo con este tema de las retribuciones pueden haber puntos añadidos o temas en 
concreto que quizá conviene recordar, como por ejemplo las retribuciones en especies que 
pueden tener una cierta importancia en los jugadores profesionales en que frecuentemente 
los contratos incluyen además de lo que es propiamente la retribución monetaria, la 
retribución dineraria, se incluyen también otro tipo de retribuciones , tener a disposición 
vehículo, o vivienda, o viajes etc., entonces esto está claro en el impuesto sobre la renta, 
pues que constituye una retribución en especies está sujeta al impuesto y las entidades que 
facilitan esa retribución tienen la obligación de hacer ingresos a cuenta en Hacienda para, en 
fin, sobre esas retribuciones que luego los sujetos pasivos también podrán deducir, añadir 
por un lado retribución como más renta y deducir ese ingreso a cuenta igual que las 
retenciones. 
 
Se producen también dudas en ocasiones, en cuanto a las retenciones mínimas aplicables a 
los contratos. Como sabemos, los contratos laborales inferiores a un año tienen una 
retención mínima de un 2% independientemente de que por la escala general de retenciones 
del Impuesto sobre la Renta pudiese aplicarse una retención inferior pues del 0% o del 1. En 
contratos inferiores a un año hay un retención del 2%, pero en relaciones laborales de 
carácter especial esa retención mínima es del 15%. Recordemos que por ejemplo una 
relación laboral de carácter especial, especialmente relevante para el mundo del deporte 
pues la del Real Decreto 1006 del 85. Entonces ahí en principio, sería aplicable la retención 
mínima del 15%. También es verdad que las actuaciones, diferentes actuaciones, o 
diferentes interpretaciones a Hacienda en diferentes ocasiones son divergentes, aceptan 
interpretaciones de la no aplicación del 15% en otras ocasiones sí. Ahí se producen también 
puntos que quizá convendría aclarar. Y para intentar acabar lo más rápidamente posible con 
esta exposición sobre la situación sobre los gastos de personal finalizando con la cuenta de 
resultados, encontramos también dos puntos importantes. ¿Cómo tributan las retribuciones 
de los no residentes, de los jugadores y técnicos que no tengan la residencia en España? 
ahí vemos que habrá que, en primer lugar, tener en cuenta lo que diga el convenio para 
evitar la doble imposición en el país de residencia del jugador o técnico y en consecuencia 
habrá que hacer también un ingreso a cuenta sobre esa retención en función de lo que diga 
el convenio. Si no hubiese convenio para evitar la doble imposición se debe aplicar un 
ingreso de un 25% sobre la retribución de los no residentes y, tal como antes ya hemos 
citado, se produce también, es una práctica que todos conocemos, que está de actualidad 
en las entidades deportivas los contratos de imagen, que de alguna forma en los últimos 
años pues han venido, en fín, a ayudar en ese problema o en esa situación de una presión 
fiscal pues muy acentuada y con unas características muy especiales en esas rentas de los 
profesionales de los deportistas profesionales, que tienen pues como hemos dicho antes, 
retribuciones elevadas o más elevadas que la media durante un período relativamente corto 
de tiempo que es el período de su vida profesional. Entonces, para intentar obtener una 
situación de sistema fiscal más competitivo, se ha intentado pues esta via de los contratos 
de imagen, de forma que entonces las entidades deportivas contratan con una sociedad que 
ostenta esos derechos de imagen de los jugadores y técnicos, esos derechos y esa sociedad 
facturan a la entidad deportiva la utilización de esos derechos o emite su correspondiente 
factura con su correspondiente IVA y de esa forma se traslada un poco el sistema de 
tributación. De momento se difiere de alguna forma, o se intenta pues de alguna forma 
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ayudar a evitar que se produzca esa presión fiscal en los jugadores y técnicos. Y finalmente, 
simplemente recordar en cuanto al impuesto de sociedades que un poco ya se ha 
comentado en la anterior ponencia, pues las sociedades y clubs deportivos que como ya se 
ha dicho no están acogidos a la ley de mecenazgo porque son entidades con ánimo 
lucrativo, las sociedades, los clubs, pueden tener actividad pues que no tenga ánimo 
lucrativo, pues están sujetos al impuesto de sociedades, en el caso de las sociedades 
anónimas deportivas al 35% de tipo de gravamen todas las características aplicables a otras 
entidades comerciales o económicas, de actividad económica lucrativa. Los clubs, como ya 
se ha dicho, pues pueden estar en el régimen de entidades sin ánimo lucrativo, no el de la 
ley de mecenazgo sino el de que aquellas actividades digamos típicas que entren dentro del 
ámbito de la actividad sin ánimo de lucro. Pueden estar exentas tributando a un tipo del 25%, 
los rendimientos que obtengan en esos clubs fuera de ese ámbito de la exención, como son 
los ingresos financieros, incrementos patrimoniales etc.. 
 
Entonces, muy brevemente, sería esto un pequeño glosario de problemas. Como antes ya 
ha dicho el anterior ponente, el problema es que quizá podrían ayudar a plantear la 
posibilidad de una ley que ayudase a solucionarlo. Gracias. 
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Día 10.11 
Bloque C. Sr. Enric Ribas 
Nuevos aspectos fiscales en el mundo del deporte 
 
 
 
Nuevos aspectos fiscales en el mundo del deporte 
Sr. Enric Ribas 
Catedrático de Economia Financiera de la UAB. 
 
Buenas tardes, muchas gracias. Como vamos mal de tiempo voy a tratar de sintetizar la 
parte que me corresponde, que es la de explorar, de alguna manera, sobre los impuestos 
más relevantes que afecten a las entidades deportivas y su tratamiento en la Unión Europea. 
 
Como todos sabeis, el papel de los sistemas fiscales, de los sistemas tributarios en un 
mercado único, en un proceso de integración como España ha realizado en la Unión 
Europea, el papel de los sistemas tributarios es un papel importante porque la estrategia 
para esa integración económica de los países, España en particular, exigida por el propio 
mercado único es una estrategia de búsqueda de competitividad económica y eso afecta 
también a las entidades deportivas. ¿Cómo se puede ver el papel que juega el sistema 
tributario? Pues tratando de que también contribuya de manera positiva a esa estrategia de 
competitividad, es decir, que facilite el camino para llegar al objetivo que es el de llegar a la 
convergencia económica en una Unión Europea . Entonces, ¿cómo puede contribuir 
positivamente el sistema tributario? Por la vía que ya se ha comentado antes, por la vía de 
mejorar, de ganar en racionalidad, es decir, tratar de no impedir esa mejora en la 
competititvidad, que es la base, repito, para la viabilidad de cualquier entidad deportiva y 
también por la vía de la equidad, fundamentalmente la equidad horizontal, tomando como 
ámbito ya el de la Unión Europea. 
 
Nosotros para esa comparación, para ese análisis comparativo que, a grandes rasgos y con 
un enfoque muy práctico, trataré de sintetizar en poco tiempo, hemos elegido nueve países 
de la Unión Europea, incluído España, y justamente lo que hemos hecho es para dos 
impuestos relevantes que yo creo que todos estamos de acuerdo en que son: la imposición 
indirecta, el IVA, y para lo que es la imposición directa, el impuesto sobre la renta de las 
personas físicas. De ese análisis comparativo lo que queremos es ver qué efectos, si 
tuvieramos la posibilidad de acudir a otros sistemas fiscales, es decir, tratar de sustituir 
nuestro sistema fiscal por otro, o ver en definitiva hacia donde van estos sistemas fiscales de 
la Unión Europea, cómo nos pueden llegar a afectar a ese principio de competitividad 
económica que, repito, es base de la viabilidad también de las entidades deportivas sean 
clubes, sean sociedad anónima deportiva, etc.. Por tanto, trataremos de ver como pueden 
esos sistemas tributarios en el ámbito de esos dos impuestos que he citado, afectar, bien a 
los ingresos, o bien a los gastos que constituyen la base de esa competitividad o esa 
viablidad económica. 
 
Entrando en el IVA, evidentemente el IVA es un impuesto muy europeo que todos conoceis 
muy bien, que es un impuesto muy sólido sobre el consumo, etc. y que no hace falta definir 
sus características; lo que sí podemos es, en relación con el mundo del deporte, ver que en 
la Unión Europea hay una tendencia clara, que es a que se apliquen los tipos del impuesto 
sobre el valor añadido de forma no diferenciada a las actividades deportivas, es decir, que 
hay ahí un principio, nosotros diríamos que se mantiene o se extiende a los países que 
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hemos visto, esos países que hemos analizado son, los digo por si alguien tiene interés, 
Alemania, Bélgica, Dinamarca, Francia, Gran Bretaña, Holanda, Irlanda e Italia, aparte de 
España. Entonces, lo que se ve en todos estos países es que el tratamiento no es diferencial 
respecto de ese impuesto para las actividades deportivas, incluso tampoco lo es, no se hace 
distinción, no se trata de manera diferenciada aquellos espectáculos deportivos que puedan 
tener carácter profesional de los otros que puedan tener un carácter de aficionado. Es decir, 
que hay un tratamiento idéntico para todas las actividades deportivas con respecto a las 
actividades económicas de cada uno de los distintos sectores. 
 
Por lo que respecta a la armonización o al proceso de armonización, el IVA que tenemos en 
España es un tipo yo creo del impuesto que está ya armonizando, al menos a nivel de tipo, 
forma parte de la banda baja respecto de los que tienen esos países y también de los que 
proponen la comunidad. Es decir, si nosotros tomáramos tres tramos, para el tipo normal, 
para el tipo medio, si tomáramos tres tramos, por debajo del 18% hay tres países de esos 
que he citado, que son Alemania, España y Gran Bretaña.  Del segundo tramo por encima 
del 18% y por debajo del 20% en el tipo normal tenemos Bélgica, Holanda, Italia, tambien 
tres países, y por encima del 20% quedarían los tres retantes, Dinamarca, Francia e Irlanda. 
¿Eso qué quiere decir? Que España, desde el punto de vista del futuro digamos, de ese 
impuesto y los efectos que pueda tener en las entidades deportivas, el pronóstico parece 
claro: no habrá ahí la posibilidad de conseguir un estímulo por la vía de la reducción de tipo, 
porque está en la banda baja y en principio parece que eso sea lo menos probable que se 
pueda en el futuro conseguir por esa vía un estímulo de la demanda, un estímulo que facilite, 
que favorezca esa demanda de deporte y por tanto los ingresos de las entidades deportivas. 
 
Tengo que resaltar sin embargo que de los cuatro bloques que se han visto antes , los cuatro 
bloques en que se podían diferenciar los ingresos de las entidades deportivas, ese tema del 
IVA desde el punto de vista del usuario del deporte, del consumidor final, afectaría sólo al 
primer bloque, que son aquellos ingresos derivados o asociados a competición, es decir a 
ingresos por taquilla, o por cuotas, o asociados, a cuotas de socios o abonados, porque de 
los otros conceptos que ha hablado mi compañero y que corresponden a los de imagen, a 
los de publicidad, en fin, a los de subvención, en este caso sabeis que el IVA tiene un efecto 
neutro, pero en cualquier caso es importante señalar que por ahí no podemos, en principio, 
pensar en un estímulo que nos venga de la Comunidad en esa línea, porque no olvidemos 
también, que aunque sea ese primer bloque correspondiente a los ingresos vía espectáculos 
o competiciones deportivas, tiene su peso relativamente importante, por ejemplo en el 
mundo profesional, en la modalidad de baloncesto viene a tener un peso entre una cuarta 
parte y una quinta parte de los ingresos, es decir, que tiene un cierto peso y por tanto el 
efecto estímulo que podría tener la vía reducción de tipo ahí la vemos en el pronóstico, al 
menos a corto plazo, no la vemos posible. 
 
Desde el punto de vista de... por tanto esa sería un poco la conclusión respecto de IVA, el 
pronóstico en el sentido de que no se ve como esperable en el corto plazo que podamos 
tener un estímulo del propio sistema fiscal a través de ese impuesto. 
 
Por lo que respecta al otro impuesto importante, paso de sociedades porque creo que a 
efectos de las entidades deportivas tiene menos relevancia, salvo para las sociedades 
anónimas deportivas y tiene, yo creo que salvo algunas excepciones, tiene poca 
significación. Pasaría a ver por donde esa competitividad, que también tiene que ofrecer, 
tiene que brindar el sistema fiscal, el sistema tributario por donde podemos ver discurre, 
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donde podemos ver a corto plazo la evolución que pueda tener o que nos pueda afectar a 
España en función de lo que está ocurriendo en la Unión Europea. 
 
Yendo directamente ya a los puntos esos que no son pacíficos que antes citaba el 
moderador, lo que sí podemos señalar es que yo creo que todos somos conscientes que es 
el mayor esfuerzo fiscal que España ha tenido en los últimos años, de eso no cabe duda, de 
que ha supuesto el proceso de traslación, un principio de traslación de esos mayores costes 
fiscales hacia las entidades deportivas es un proceso claro, que hemos vivido en los últimos 
años y que de alguna forma en ese análisis comparativo al ver la tributación de las rentas 
personales, por lo que creo que hay una conclusión muy importante. Las rentas altas en 
España tienen una tributación en términos de tipo efectivo más alta que la media europea y 
como eso además, repito, produce un efecto traslado, un efecto traslación a las entidades 
deportivas, no olvidemos que por ejemplo ya lo hacía antes mi compañero, pero puedo yo 
quantificar con respecto a la liga de baloncesto profesional supera al 65%, entre el 60 y el 
65% del peso que tiene el conjunto de los gastos de personal, técnicos, jugadores, etc.. Por 
consiguiente ese efecto de traslación ha sido muy importante. ¿Cómo han tratado las 
entidades deportivas en España y fuera de ella, cómo han tratado, de alguna forma, de 
atenuar ese efecto traslación que ha sido tan importante, tan intenso en los últimos años?. 
Bueno, pues nosotros poníamos en el, decíamos, para ir al grano y ser ya muy concretos, 
decíamos que hay dos vias en Europa. En la Unión Europea hay aquella vía que llamábamos 
del núcleo duro como países tales como Holando o Alemania en los que justamente 
atendiendo a las características de la renta de los deportistas de élite se admite, o al menos 
es un tema que está integrado, es decir, que tiene unos ciertos niveles de seguridad jurídica, 
admiten el diferimiento del impuesto, es decir, técnicamente y explicándolo así de forma muy 
llana, la vida del deportista , la vida del deportista de élite pues es una vida corta, 10 ó 15 
años de vida profesional y además en un supuesto período de ese tramo de su vida hay una 
importante concentración de rentas altas. Entonces en Alemania, en Holanda, hay la 
posibilidad, a través de una planificación tributaria, siempre dentro del lícito que permite 
diferir, es decir, que una parte de esa renta no se somete a imposición en el momento en 
que lo percibe ese deportista. Llegado el final de su vida activa como deportista, es decir, en 
el momento en que incia otras actividades, entonces se incia el proceso en que todo ese 
ahorro acumulado puede ser, naturalmente en función de los parámetros correspondientes a 
cada uno de sus deportistas, será sometido a gravamen. 
 
Este mecanismo es un mecanismo digamos que en España ha habido que, en los países 
latinos lo que llamaríamos el segundo bloque la otra vía alternativa que son los casos de 
Francia, España e Italia. En ese segundo bloque que llamamos países latinos la vía 
alternativa, como el sistema no contempla la posibilidad de diferimiento en esos casos no 
hay tratamiento diferenciado para las rentas de los deportistas, etc. se ha encontrado la vía 
alternativa que antes el moderador habia indicado, y también mi compañero ha indicado, que 
son los contratos de imagen. 
 
No es un tema pacífico, como todos sabeis, porque es un tema que está, en fin, un tema 
polémico. Pero cabría hacerse una pregunta al menos a nivel de lo que es el deporte, el 
deporte de élite, el deporte profesional, ¿se puede negar la existencia de los derechos de 
imagen? Yo creo que es difícil contestar afirmativamente. 
 
Porque hay una prueba claro, y además tenemos un criterio, que yo creo que con gran 
acierto al menos, ha dado a conocer el Consejo Superior de Deportes, que es que esos 
derechos de imagen... en definitiva hay un prueba, la llamada prueba de fuego que es que 
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muchas de las entidades deportivas reciben, o sea, de alguna forma hay ingresos de la 
propia entidad deportiva, sea sociedad anonima, sea club, etc. asociados a sus derechos de 
imagen, no solo de la propia entidad sino de sus jugadores y técnicos. Y el Consejo Superior 
de Deportes, como sabeis, ha establecido un criterio en el sentido de que lo que no se puede 
es superar, en términos de contrato de imagen una proporción dentro de la retribución total 
de los jugadores y técnicos que supere, lo que no se puede es que el contrato de imagen 
tenga un peso que supere la porporción en que la entidad deportiva en la que presta sus 
servicios ese jugador o técnico el peso que tiene la entidad deportiva los ingresos de esos 
bloques que hemos llamado antes de imagen publicidad en sentido amplio, de forma que si 
por ejemplo en un determinado club el peso de esos ingresos asociados a imagen supone 
un 60% no podría superar el peso que el contrato de imagen tendría respecto de los 
jugadores de esa entidad deportiva, es a proporción. 
 
Pero para explicar lo que he dicho antes en el caso del proceso de diferimiento que se da en 
los países como Alemania, Holanda etc., países sajones, en el caso del derecho de imagen 
como ya ha contado mi compañero para precisar luego los efectos que tiene. Se trata de una 
cesión a precio de mercado de esos derechos de imagen. El jugador lo hace a una sociedad 
independiente, hace la cesión a una sociedad independiente, esta sociedad independiente 
compra esos derechos con pago diferido y en definitiva como es la que ha recibido por 
compra esos derechos, es la que los cede a los clubs o entidades deportivas y factura por 
tanto a esos clubs o sociedades anonimas. ¿Qué efectos tiene este tratamiento? Tiene, si la 
sociedad es una sociedad en la que participa el jugador que puede ser que participe el 
jugador o técnico, y una sociedad que no está sometida a régimen de transparencia fiscal, 
entonces es evidente que se consigue atenuar ese proceso de traslación de impuesto, 
porque el impuesto, aquí juega el de sociedades, es decir, jugaría el 35% en lugar del 
marginal que correspondiera del impuesto de renta de personas físicas. Pero si la sociedad 
es una sociedad independiente en el sentido completo, no hay participación del jugador ni 
del técnico, entonces se podría también, con planificiación fiscal, conseguir el mismo efecto 
que en los países que he citado antes de este diferimiento de impuesto. 
 
Hemos preparado dos ejemplos muy sencillos, y que brevemente los voy a exponer, de la 
moderación, o la forma en que se puede atenuar esa traslación que supone un mayor coste 
para las entidades deportivas en general, porque, como hemos dicho antes, hay 
determinados tipos de contrato con determinados jugadores que tienen esa capacidad, al ser 
un mercado de vendedores tienen la capacidad prácticamente de imponer condiciones. En el 
caso de España, que sería el ejemplo de los contratos de imagen, si nosotros suponemos 
una retribución media-alta de un profesional de élite, en la que un 50% de la retribución 
figura como contrato laboral sometido a retención del impuesto de la renta y el otro 50%, 
siempre cumpliendo con el criterio que decíamos de que la entidad a la que presta sus 
servicios ese jugador o técnico tenga ese peso del 50% a través de sus bloques asociados a 
la imagen de sus ingresos. Ese otro 50%, si tomáramos este ejemplo que he dicho de que la 
sociedad que ha adquirido los derechos es una sociedad no sujeta, no sometida al régimen 
de transferencia fiscal, en este caso y bajo ese supuesto específico, produce una reducción 
de costes que ya puede ser importante, que es del orden de entre el 10 y el 12%. Por tanto 
esa es una atenuación de aquel efecto que decíamos que se produce en la traslación del 
impuesto. Si tomáramos, si tuvieramos la posibilidad de someternos al tema tributario por 
ejemplo de Holanda, que hemos dicho que era uno de los países del núcleo duro en que se 
puede planificar el diferimiento del impuesto y tomando el mismo ejemplo, es decir, tomando 
la misma participación del contrato laboral y del, aquí no hay contrato de imagen en el caso 
de Holanda, sino que hay la posibilidad de diferir tomando el mismo ejemplo, es decir el 50% 
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va con retención el otro 50% se difiere. ¿Cómo se difiere? es a través de una planificación 
fiscal por la vía de los fondos de pensión, fondos privados de pensión. Esa es la vía que en 
Holanda suele ser utilizada digamos en este esquema de planificación fiscal. Pues bueno, si 
eso pudiéramos trasladarlo a España y tomando ese supuesto, si antes por contrato de 
imagen la entidad deportiva conseguia atenuar el efecto en costes con una digamos 
reducción del 10%, aquí la reducción puede ser del orden del 25%. 
 
Por tanto, y acabo porque me paso ya, yo diría que ha habido en determinados momentos 
porque aparte de las entidades deportivas, ha habido una necesidad ante la situación de la 
realidad económica aparte de decisiones de gestión ,etc. también de apelar a que el sistema 
tributario pueda, en términos de eso que decíamos de equidad horizontal, en términos de 
ámbito de Unidad Europea ha habido que buscar la alternativa a esa posibilidad que tienen 
otros países de diferir el impuesto para las rentas altas en el caso del mundo del deporte. 
 
Yo diría para terminar, y luego si quereis en coloquio entramos, yo diria que en la misma 
línea que decía antes la Doctora Agulló, que ha expuesto el tema de la ley de mecenazgo, yo 
diría que si pudiéramos influir de forma que hubiera una posibilidad de tratamieno 
diferenciado quizá no hubiera ley, pero tratamiento diferenciado desde el punto de vista fiscal 
a los rendimientos deportivos en este caso de los jugadores y técnicos, yo creo que eso 
sería en definitiva una mejora del conjunto desde mi punto de vista, en cuanto a la 
competitividad que brinda el sistema fiscal, y también de la equidad horizontal porque 
permitiría diferir, no eludir, pero permitiría diferir y evitar yo diría este efecto desincentivador 
desde todos los puntos de vista, ya no sólo económicos, sino incluso personales que 
produce esa tributación tan intensa a niveles de las rentas que se producen en los 
deportistas de élite. Nada más y muchas gracias. 
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Día 10.11 
Bloque C.  
Patrocinio Deportivo 
 
Moderado: Sr. Alejandro Andreu 
 
Mesa Redonda: Sr. Fernando Riba 
 Sr. Marc Carrogio 
 Sr. Albert Agustí 
 
 
 
MESA REDONDA-Bloque C 
Patrocinio Deportivo 
Moderador: Alejandro Andreu, Presidente de ISL España. 
Fernando Riba, Comité de Gestión, Museo Olímpico de Lausanna, CIO. 
Marc Carrogio, Doctor en Ciencias de la Información, Publicidad. 
Albert Agustí, Marketing Internacional. 
 
Presentación de Alejandro Andreu: 
 
Iniciamos la última tanda de la tarde con mesa redonda, con los tres ponentes que tenemos 
aquí a mi izquierda, en primer lugar, D. Fernando Riba, Responsable del Management del 
Committee del Museo Olímpico de Lausanne. Fernando, yo no me acuerdo, pero tú has 
estado muy involucrado en la Junta del Barça, ¿sigues?. A su izquierda Marc Carrogio, 
Doctor en Información y Ciencias de la Publicidad y Albert Agustí, que es difícil de presentar, 
porque es como el viento, cambia de...a Alberto lo conocimos en el 92, estuvo en el Comité 
Organizador de los Juegos Olímpicos, estuvo después como Director del Circuito de 
Montmeló y actualmente está en el sector privado, en una agencia central de medios, Media 
Planning. 
 
Ahora sin más, yo rogaria que hicieseis una exposición ràpida cada uno, entre cinco y siete 
minutos, y pasáramos directamente al coloquio con nuestro auditorio. 
 
 
Fernando Riba: 
 
Muchas gracias. Yo en primer lugar queria dar las gracias a la Fundación Olímpica en donde 
me considero un poco en mi casa. Darle las gracias a Miquel Torres, Director de la 
Fundación y a José Miguel Abad. Ante todo felicitarles por esta iniciativa. Creo que en este 
tipo de actividad, hoy en día se multiplica el gran problema que existe hoy en Barcelona. 
Parece ser que es un problema... afortunadamente hay este Simposium. El lunes empieza 
un Simposium sobre Ceremonias Olímpicas, que organizamos el Museo de Lausanne y el 
Comité Olímpico con la Universidad Autónoma de Barcelona. Al mismo tiempo, este fin de 
semana existe un seminario en el Colegio de Abogados sobre Legislación. Creo que esto al 
fin está probando algo. Yo no he preparado una conferencia sobre patrocinio deportivo. 
Podríamos hablar muchas horas sobre este tema, pero creo, como dice el Presidente 
Samaranch, que hoy en este momento, estamos empezando la edad de oro del deporte. 
Creo que las personas que somos un poco "old-timers" en este tema, y aquí estamos unos 
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cuantos, está Ricardo Sánchez, está Jaime Salmau... gente que llevamos 30 años en este 
asunto, para nosotros es una satisfacción enorme comprobar que hoy, en un tema como el 
que nos convoca, en medicina deportiva, en arquitectura, resulta que el deporte que era, yo 
no digo un sector marginal, un sector complementario, era una cosa un poco... bueno el 
deporte existía, pero hacer deporte era ir a un campo de fútbol a ver jugar a los otros. No 
habia entidades públicas, no tenían los financiamientos adecuados, en fin, ha sido una 
historia muy, muy larga y esto, hoy en dia, afortunadamente, ha cambiado. 
 
Creo que podríamos hablar mucho sobre el patrocinio, yo quisiera también saludar la 
presencia entre nosotros de la Secretaria General del Comité Olímpico, la Sra. Zweiffel. Esto 
creo que califica este tipo de actividad que tenemos aquí. Estoy seguro de que esta no será 
la primera vez, esto va a ser el principio de muchas otras conferencias. En el tema de 
patrocinio hemos estado hablando de un tema comercial, de un tema directo, de un tema de 
explotación, de pérdidas y ganancias, yo comprendo perfectamente al Director de Televisión 
que nos hablaba antes, y creo que ha hablado muy bien sobre este asunto. Este es un 
asunto bastante complicado. Es decir, desde un club de fútbol, yo soy directivo del Club de 
Futbol Barcelona, ya hace muchos años, hace también 30 que estoy en este asunto, y claro 
nosotros estamos viendo como esto funciona, los periódicos siguen hablando de fútbol, la 
televisión sigue dando fútbol. Bueno está claro que cada vez hay más deporte y esto puede 
llegar a crear un colapso, puede llegar a crear una confusión en el mercado, en las 
audiencias. Hoy en dia la oferta de televisión, la oferta de deporte como producto de 
consumo, está tomando unos volumenes que yo creo que a la gente en este momento es 
tanta la cuestión que se le está ofreciendo, tanto el acceso a otras cadenas, que esto va a 
necesitar de unas regulaciones, unos ordenamientos de tipo jurídico, de tipo formal y 
funcional, porque sin esto realmente creo que los patrocinadores, creo que la gente que 
están al lado del deporte, con dinero y con un esfuerzo económico, no encontrarán la 
contrapartida que ellos están buscando, y entiendo que en este tema del patrocinio, cada 
vez más, la empresa, el mundo económico, que además está sujeto a vaivenes de 
coyuntura, a resultados más o menos favorables. Naturalmente todo el tema de patrocinio se 
inscribe dentro del tema publicidad y todos sabemos que en una conyuntura de malos 
resultados, las grandes corporaciones, una de las primeras cosas que pueden cortar son los 
gastos en publicidad, dependiendo de los sectores. Nosotros tenemos en el caso de 
Lausanne ejemplos de patrocinio, como Uds. saben, el CIO funciona con unos programas 
estables de promoción y marketing que el Sr. Agustí conoce perfectamente. El programa de 
los TOP Sponsors, que son gente que están siempre con el movimiento olímpico, 
independientemente de los patrocinadores en los Juegos puntuales, y bueno, ahí nosotros 
hemos visto un caso de patrocinio muy interesante que no tiene que ver con una actividad 
deportiva, no tiene que ver con una cuestión que se ve a las siete de la tarde en un partido 
de fútbol, que es además una cosa muy de tipo local: es el patrocinio a actividades estables, 
a actividades de base. Creo que hay muchos ejemplos y que, en España, el esfuerzo que se 
ha hecho en estos últimos años, es extraordinario. 
 
En materia jurídica, la Sra. que ha estado hablando en una de las ponencias precedentes, 
creo que ha explicado muchas de las cosas que hay, pero creo que tendrá que haber una 
racionalización de estructuras jurídicas, almenos en el cuadro de la Europa Comunitaria. 
¿Por qué esto va a ser necesario? Va a ser necesario porque las televisiones nacionales o 
regionales se van a econtrar en una competencia directa con la televisión internacional. Ya 
no hablamos de televisiones públicas, habrá que empezar a hablar también de televisiones 
privadas y televisiones por cable. Claro, cuando el director de televisión dice: nosotros 
damos esto, pero Uds. tendrán que pagar, el consumidor tendrá que pagar por un partido 
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Barcelona-Real Madrid dentro de tres años. Bueno, lo primero que habrá que ver es si será 
por el partido Barcelona-Real Madrid o por un partido Barcelona-Español que puede ser más 
interesante. Pero lo que quiero decir, es que lo que va a pasar, no va a ser eso, sinó que ese 
día al telespectador español le será ofrecido desde el sitio donde él esté, el acceso a una 
serie de televisiones internacionales por los sistemas más sofisticados, parabólicos, etc., en 
donde no estará pagando nada, y muy probablemente estará viendo gratuitamente un 
partido de la liga europea de fútbol que aquel día será, por ejemplo, Barcelona-Liverpool o 
Real Madrid-Milan. No será ni la Copa de Europa. En mi opinión, habrá una globalización de 
las competiciones, habrá un sistema de cuotas, un sistema de accesos y lo que va a suceder 
es que los mercados que se van a interesar en patrocinar un partido, a lo mejor de la liga 
española, no van a ser únicamente patrocinadores españoles, sinó que nos podemos 
encontrar con una marca holandesa, o inglesa que estará intentado entrar en el mercado 
español. Esta gente harán unas ofertas, harán unos cuadros de garantía económica para las 
televisiones, que sobrepasarán muy rápidamente todo este encuadre que tenemos hoy de 
tipo nacional o regional. 
 
En materia jurídica creo que hay muchas cosas que se han hecho y muchas otras cosas que 
se tendrán que hacer. Hay muchísimos ejemplos hoy en dia vigentes en Europa, en Italia, en 
Alemania, también en Inglaterra. El sistema de legislación de sociedades en Inglaterra es 
dificilmente aplicable a los paises de derecho romano. Es un sistema bastante diferente. 
Ellos funcionan realmente como sociedades anónimas desde hace muchísimo tiempo. 
Nosotros aquí las sociedades anónimas, como he preguntado antes, creo que las estamos 
utilizando como un sistema regulador de garantias de riesgo, no de regulación de beneficios, 
y poco a poco, creo que tendremos que ir llevando el tema de la legislación hacia la 
promoción de otros tipos de actividades, que no son quizás puntualmente tan rentables 
como un gran partido de fútbol, como un gran partido de baloncesto, sinó el deporte para 
todas las manifestaciones populares, el deporte de base. Hay ejemplos muy interesantes en 
la legislación internacional y en el mercado internacional de este tipo de promoción. Es claro 
que las instancias públicas juegan un papel muy importante en este tema. Está la creación 
de instalaciones, la promoción de actividades, etc., pero es un esfuerzo que no será 
individualizado, tiene que ser un esfuerzo colectivo, un esfuerzo en el que se tendrán que 
encontrar las autoridades que rigen el deporte, los medios de comunicación, sean visuales o 
sean escritos, los clubs, porque, cuando estabamos hablando antes de televisión, yo no sé 
porque siempre hablamos de las federaciones. Claro que las federaciones son muy 
importantes pero, es que en definitiva el riesgo importante de estas operaciones, no las 
están sosteniendo las federaciones, las están sosteniendo los clubs. Los jugadores 
pertenecen a los clubs, encuadrados dentro de las federaciones. Entonces el club, que corre 
riesgos de muchos tipos, tendrá que tener un protagonismo dentro de las federaciones, 
probablemente mucho más importante del que tiene ahora. 
 
Esta es una de las diferencias muy importantes que separan un país como el nuestro de 
Alemania, por ejemplo o de Inglaterra. En Inglaterra quién decide, por ejemplo, para seguir 
hablando de fútbol, es la federación inglesa de futbol, por supuesto. Pero el peso específico 
de los clubs en las decisiones de tipo económico es una cosa absolutamente fundamental. 
No les quiero cansar porque ya llevan mucho tiempo en esto y me gustaría mucho hablar 
sobre este tema. De todos estos aspectos, hay dos personas más que tienen que hablar, 
probablemente tendrán cosas más interesantes que decir. Yo estoy a su disposición para las 
preguntas que me quieran hacer. 
Muchas gracias.  
 

  192 



Entre los tres que estamos aquí, Marc, Alberto y yo, la suma de lo que llevamos nosotros en 
este tema no llega ni al 50% de lo que llevás tú. No creo que entre nosotros llevemos 10 
años en el deporte, o sea que... Marc, tu palabra. Después Albert Agustí. 
 
 
Marc Carrogio: 
 
Bien, yo queria agradecer también a la Fundación esta invitación. La verdad es que después 
de las palabras de fernando Riba, poco hay que decir. Voy a intentar remarcar un par de 
ideas, desde la perspectiva de la Comunicación, que es la que conozco más y que además 
me parece que los aspectos fiscales ya han sido tratados con profundidad. 
 
En los últimos 20 años, los presupuestos deportivos han sufrido un cambio rotundo, como se 
ha ido viendo a lo largo de esta tarde. En la actualidad, la comunicación está financiando el 
deporte a través de los ingresos publicitarios que adoptan normalmente la forma de 
acuerdos de patrocinio, comunicación comercial, ingresos publicitarios a través de los 
ingresos televisivos. Esto es algo evidente en las manifestaciones del deporte profesional y 
especialmente en las manifestaciones del deporte espectáculo. Basten algunas cifras para 
situarnos en el terreno. En los Juegos de Barcelona, por primera vez en la historia, el ingreso 
por patrocinio fue el primer ingreso de un  Comité Organizador. Fue el 30,05% de los 
ingresos. Esta cifra se superará en Atlanta y llegará a ocupar el 41,5% de los ingresos del 
Comité Organizador, no de los otros ingresos. En el proceso de preparación del equipo 
olímpico español para los Juegos Olímpicos, sucede algo todavía mucho más importante y 
es que es la gran parte de los ingresos de financiación de esa preparación proviene de 
empresas. En el caso español, a través del programa ADO'92 primero, y ahora del programa 
ADO para Atlanta. El programa ADO'96 está consiguiendo 1.305 millones de pesetas 
anuales de las empresas. ADO'92 recibía 2.500. La vuelta ciclista a España, por centrarnos 
en otro acontecimiento de ámbito más reducido, con un presupuesto que supera los 1.000 
millones de pesetas, de los cuales alrededor del 50% correspondería a patrocinio y 
publicidad. En la vuelta ciclista a Cataluña ese porcentaje alcanza el 51%. 
 
Tengo aquí otros ejemplos, pero me parece que es evidente que ese triplete, derechos de 
televisión, publicidad y patrocinio, sobre todo patrocinio, entradas cada vez menos, están 
financiando al deporte, lo cual es como decir que la comunicación está financiando al 
deporte. Más difícil es conseguir este volumen de ingresos por patrocinio en aquellas 
entidades deportivas, o en aquellos eventos con menos repercusión informativa, bien por el 
ámbito geográfico donde se realizan, o bien por el impacto mediático que recibien. En este 
sentido no hace falta decir que los medios son potenciadores de las relaciones de patrocinio 
y quizás sean los potenciadores principales de esas relaciones. Dèjenme que les muestre un 
ejemplo, que quizás es muy microscópico, de una investigación que realizamos desde la 
Universidad Autónoma en la ciudad de Vic, una de las capitales de una de las 41 comarcas 
catalanas. Una ciudad de 30.000 habitantes donde, durante el año 1993 estuvimos 
entrevistando a todos los directivos, a todos los presidentes de las entidades deportivas de 
aquella ciudad, 29 entidades. En esas entrevistas, luego al extraer de ahí los resultados, 
pues la conclusión inicial más importante era que el total de esos 29 clubs reciben una cifra 
de 41 millones de pesetas de patrocinio. Porcentualmente eso significaba el 28% de sus 
presupuestos, de sus ingresos. Se ve que también en esas entidades es con menor 
repercusión informativa, y sobre todo repercucisón mediática, el patrocinio y la publicidad 
siguen siendo parte importante de su financiación. Es una cifra notable. Sin embargo 
también es cierto que esas entidades encuentran grandes dificultades para conseguir 
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patrocinio. Es un patrocinio muy atomizado frente a lo que podría ser el patrocinio de unos 
Juegos Olímpicos, donde hay un fenómeno de concrentración, donde 10 grandes compañías 
aportan un soporte financiero importante para los Juegos. En esa ciudad concreta eran más 
de 300 donaciones, de 300 aportaciones de comercios, de empresas locales, comarcales, 
también alguna multinacional. Entre 300 empresas o aportantes se llegó a 41 millones de 
pesetas. Como se ve es algo absolutamente atomizado. Ese análisis nos planteó, entre otras 
necesidades o sugerencias, algo de lo que se ha hablado mucho. Por un lado la necesidad 
de un marco legal, de un marco jurídico que facilite una aplicación generosa de la ley 30/94 
que se ha comentado antes, o quizás habría que llegar a una nueva regulación que facilite 
los beneficios fiscales de este tipo de donaciones a unas entidades, las del deporte local me 
refiero ahora, que dificilmente tienen un impacto mediático, una repercusión informativa y por 
lo tanto, difíciles de explotar. Pero por otra parte, me parece que también desde las 
entidades deportivas tendríamos que tener una actitud más audaz para buscar patrocinio. En 
ese sentido me parece que hay una pregunta esencial, y aquí intentaré acabar, una pregunta 
que se deberían hacer, me parece las entidades deportivas, los ofertantes de patrocinio, y es 
la siguiente: ¿qué puedo ofrecer yo a la empresa? Normalmente el patrocinado, la entidad 
deportiva, el promotor deportivo busca lo que le pueda aportar la empresa. Es muy 
importante, me parece, para conseguir estabilidad en las relaciones de patrocinio ofrecerle 
algo a la empresa. En este ejemplo concreto que les he puesto de la ciudad de Vic, en el 
año 1993, fue el año en el que tuvo una mayor incidencia la crisis económica española. 
Durante esa temporada mantuvieron su patrocinio las entidades que aún siendo pequeñas, 
ofrecian algo rentable, interesante, a sus patrocinadores. Un ejemplo también de muy poca 
importancia. El club de ciclismo de aquella ciudad, la contrapartida que le ofrecia a su 
patrocinador, que era su fuente principal de ingresos, era un comercio de bicicletas de la 
ciudad. Pues era muy simple, era que todas las personas que iban a participar en las 
actividades de la entidad tenían que inscribirse en ese comercio de bicicletas, con lo cual lo 
que conseguía ese comercio es que los potenciales compradores y clientes más interesados 
por los productos de su comercio, pasaran por allí. Por eso me parece importante esa idea 
central, para conseguir estabilidad en las relaciones de patrocinio. La oferta de ser 
comercial, y entiendo por comercial la oferta de patrocinio que sea competitiva con los otros 
productos/servicios que se mueven en el mercado de la comunicación comercial, la 
publicidad convencional, las promociones directas, etc.. Un patrocinio comercial es el que es 
articulable con las actividaes comerciales de la empresa, con el marketing de la empresa, 
que ofrece unos bienes y derechos tangibles a quien patrocina. La entidad, por pequeña que 
sea ha de romperse la cabeza pensando en que puede ofrecerle a esa empresa. Sólo los 
Juegos Olímpicos pueden permitirse el lujo de no ofrecer bienes tangibles. Es la única 
competición que, respetando la Carta Olímpica, no inserta publicidad ni en los atuendos 
deportivos. Ningun otro evento deportivo puede permitise esa posibilidad. 
Tenía algunos ejemplos que a mi me parecen muy buenos de como ofrecer un patrocinio 
comercial, pero quizás los podamos dejar para el coloquio. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Si te parece, los dejamos para el coloquio. Siguiendo un poco lo que dices tú, de ofrecer, yo 
siempre me acordaré de que la WITA, Womens International Tennis Association buscaba 
patrocinador. El circuito de mujeres se habían quedado sin, y apareció TAMPAX con 
muchísimo dinero. Fue un patrocinio que no pudieron implementar. O sea, que muchas 
veces no es solo un problema de qué ofrecer, sino que ofreciendo mucho y teniendo 

  194 



posibilidades de un gran programa comercial, hay casas comerciales que queriéndolo, no 
pueden acceder. Pero vamos, esto es un caso. 
 
Alberto Agustí, si bien hemos hablado un poco en la ponencia, yo creo que tú podrías darnos 
una visión importante de lo que es un programa internacional de gran alcance como fue el 
programa del COOB'92. Como conviven tres programas internacionales, o tres grandes 
programas en un mismo evento. Es decir, el internacional, el nacional y otro local que fue 
ADO, pero también muchas de las cosas que se están diciendo hoy en dia, como es por 
ejemplo la gestión de instalaciones deportivas, que es tan importante para el desarrollo de 
un deporte en un pais, que es gestionar una instalación deportiva, qué sacrificios conlleva, y 
lo difícil de encontrar esa oferta a los patrocinadores a los que tu muchos años has estado 
intentando conseguir para el Circuito de Montmeló. 
 
 
Albert Agustí: 
  
Has hecho la parte fácil. Bien, yo quiero en primer lugar agradacer la invitación de la 
Fundació Barcelona Olímpica a participar en este Forum y me adhiero a la mesa en las 
felicitaciones por toda la organización. 
 
Seré breve también, entre otros motivos, porque a medida que pasaba la tarde me han ido 
"chafando" absolutamente todas las cosas que yo tenía apuntadas. Suele pasar, sobre todo 
si eres el último. 
 
Pero bueno, yo creo que sí, que es importante que pueda recalcar algunos puntos que se 
han dicho durante la tarde, pero que a mi me parecen de mayor interés. El patrocinio en 
general, dada la situación actual de los medios masivos de comunicación, entendiendo por 
tales, televisión, prensa, revista, pues presentan una saturación absoluta. Absolutamente 
todos los anunciantes hoy en dia están buscando vias alternativas en busca exclusivamente 
de más notoriedad. La aparición de las cadenas privadas de telvisión en este pais es un 
buen ejemplo. Han de invertir mucho más presupuesto para obtener el mismo rendimiento 
que obtenían hace unos años. 
 
Cada vez más las empresas buscan invertir sus presupuestos en acontecimientos, eventos, 
soportes publicitarios, en general diferentes a lo que entendemos por clásico, buscando una 
diferenciación no sólo a su competencia directa que es importante, sinó también de la sopa 
de anunciantes. Hoy en dia se están presentando todos a la misma hora y queriendo obtener 
un nivel de respuesta y de audiencia similar. Es decir, ahora ya no se puede hablar de 
competencia directa, producto a producto, sinó que por el hecho de ser anunciante hay que 
darse codazos con el anunciante de al lado. Es lo que digo, en esta línea hay que buscar 
líneas que diferencien. Si a la saturación, añadimos que cada vez más, hay un interés social, 
por el deporte, la cultura, el medioambiente, actividades de ocio, etc,, hace que el interés por 
patrocinios en general, por acontecimientos socio-deportivos, pues cada vez sea más 
interesante. Si esto lo pasamos al caso concreto de los Juegos Olímpicos, todas estas 
causas se multiplican por cien. Si manejamos las encuestas, tu te acordarás, en el año 92, 
en la época de los Juegos de Barcelona, una encuesta a nivel mundial que se encargó a 
través de ISL, nos presentaban cifras que verdaderamente son espectaculares. Por ejemplo, 
el 92% de los encuestados, repito a nivel mundial, creian que los Juegos eran el 
acontecimiento deportivo mundial más importante. Estamos hablando del 92% y un 90 % 
que era por ejemplo, una fuente de orgullo nacional, o un 82/% símbolo de cooperación 
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internacional, que son parámetros que son nuevos y que realmente solo lo aportan hoy en 
dia los Juegos Olímpicos. Además se hizo otra encuesta sobre los patrocinadores olímpicos, 
aquellas empresas que de alguna manera colaboran directamente con el éxito de los 
Juegos, pues nos encontramos que el 93% creian que todas aquellas compañías que 
invertian en los Juegos era compañías de éxito comecial, el 80% que eran líderes en sus 
sectores, y un 72%, y esto es importante, que eran compañías que entendia la gente que 
estaban preocupadas por aspectos medioambientales, salud y cultura. Para centrarnos, 
como ha dicho Alejandro, en lo que era el programa de marketing de los Juegos de 
Barcelona, daba unas cifras, que a lo mejor entro en debate con mi compañero de mesa 
porque no nos cuadan, peor hablar de que represento los ingresos de marketing a nivel de 
los Juegos Olímpicos  de Barcelona, un total de unos 500 millones de dólares. Eso 
representaba... lo que es patrocinio exclusivo tuvo en ese porcentaje, tú probablemente has 
metido alguna partida más, lo que era patrocinio puro, lo que entendemos por patrocinio, 
representaba algo menos del 20% del total de los ingresos. Si comparamos otras fuentes, 
algunas de las otras fuentes que tenía el COOB de generar ingresos, televisión supuso un 
35% y la venta de entradas, pues algo menos de un 8%. Estas cantidades son 
importantísimas. Si las comparamos con Juegos anteriores, yo creo que es mucho más. Es 
decir, esa cantidad es el doble de lo que se generó, en dólares constantes, de lo que se 
generó en Seul'88 y algo más de dos veces y medio de lo que se generó en los juegos 
anteriores, Los Angeles'84, que como todos recordarán, se consideró un hito en la historia 
de marketing que dificilmente se iba a poder igualar. 
 
Centrándonos en Barcelona, en general los Comités Organizadores tienen tres fuentes 
básicas de financiación. Una que ya hemos hablado antes, la venta del espectáculo se 
deduce directamente de lo que son venta de derechos de televisión más toda la venta de 
taquillaje, la venta de todas las entradas de las diferentes pruebas, un segundo capítulo que 
sería la venta de la imagen de los Juegos, es decir, el patrocinio entendido como tal. 
Aquellas compañías que invierten dinero para asociarse a los Juegos y a los símbolos 
olímpicos, y un tercero, que en el caso de Barcelona fue muy importante, que era la venta de 
los símbolos. Es decir, a través de programas de licencias, tanto a nivel español como a nivel 
internacional, se tuvo un programa de merchandising que representó mucho dinero y que 
estuvo muy bien recibido a nivel de todos los paises del mundo. En otro capítulo dentro de la 
venta de simbolos de los juegos, se pueden meter las colecciones, tanto las colecciones de 
monedas olímpicas, como las de los sellos. Entrando puramente en lo que nos ocupa, que 
es el patrocinio, la relación comercial con los patrocinadores para un comité organizador 
supone tres beneficios básicos. El primero es el más obvio. La entrada de dinero que permite 
organizar y costear toda la organización de los Juegos. El segundo y el tercero que voy a 
nombrar ahora, en el caso de Barcelona fue muy importante, yo no diría más importante que 
el primero, que es dinero, pero sí muy importante cuando teníamos recursos escasos de 
promoción de los propios Juegos. En la ciudad, el vehículo de asociarnos a estas compañías 
fue importantísimo. A través de su comunicación, nosotros promovíamos lo que era la 
ciudad, lo que era Barcelona y lo que eran sus Juegos. A través de todas esas promociones 
que se hacían en compañías multinacionales en todo el mundo, pudimos asociar, pudimos 
promocionar de alguna manera un futuro éxito de los Juegos. Y un tercer capítulo, también 
ligado con el anterior, es que el hecho de estar asociados a empresas de primerísimo nivel 
reforzaba el prestigio y sobre todo la credibilidad que tenía en aquel entonces el Comité 
Organizador, de cara a un posible éxito de organización. 
 
Antes de entrar en lo que fue el programa, en el Comité Organizador, nos fijamos unos 
principios básicos sobre lo que tenía que pivotar el patrocinio. A partir de ahí desarrollamos 

  196 



una serie de categorias que luego explicaré. Pero esos principios que fueron seguidos 
estrictamente de principio a fin son los siguientes: 
 
En primer lugar decidimos tener un número limitado de compañías. Es decir, el hecho de 
tener un número pequeño de compañías asociadas nos permitía por un lado, que esas 
compañias tuvieran mayor notoriedad, por lo que he dicho yo al principio, buscaban 
notoriedad. Una segunda es que al tener menos compañías, podiamos optimizar los 
ingresos via apretándoles y dándoles un par de vueltas más a las tuercas a esos 
patrociandores, y en segundo lugar ofrecíamos y vendíamos una exclusividad de producto, 
es decir, cada producto tenía una compañía patrocinadora posible, dábamos exclusividad en 
un territorio determinado. Luego explicaré el porqué y porqué en un período de tiempo 
determinado. Es decir, todos esos derechos, el 31 de Diciembre de 1992 se daban por 
acabados. Otro punto importante es que, y además esto fue una filosofía de programa, se 
contactaron a todas aquellas compañías líderes en los sectores que eran susceptibles de 
poder llegar a ser patrocinadores en cada una de las categorias. Con esto lo que ofrecíamos 
era una igualdad de opotunidades en todo el mercado. Y como último punto importante, a 
nivel económico se estableció una contribución mínima por cada una de las categorías, es 
decir si había varias compañías que podian optar a cada uno de los productos, el punto de 
partida era un mínimo que luego explicaré, y a partir de ahí, en el caso de que hubieran más 
ofertas o más de una oferta, las compañías ofertaban. Lógicamente se la quedaba el que 
mejor cifra podia ofrecer. Comentar que esa contribución en muchos casos se dió no sólo en 
dinero, sinó en bienes o servicios que, lógicamente, tenían que cumplir con todos los 
requisitos técnicos que requeria en aquel momento la organización. 
 
En el fondo el patrocinio olímpico es un patrocinio que es bastante único, por lo que mi 
compañero acaba de decir. Es el único patrocinio bien entendido que no permite publicidad 
estática ni en los estadios, ni en los equipamiento deportivos. Esto es lo que estábamos 
vendiendo en aquel momento, y supongo que también en el futuro los próximos comités. 
Estábamos vendiendo exclusividad de producto por un lado, la utilización de las marcas, es 
decir, la compañía que se asociaba a los Juegos tenía el derecho de utilizar el emblema, la 
mascota y la denominación oficial de Proveedor Oficial, Patrocinador Oficial, Socio 
Colaborador. Tenía el derecho a poder optar a un paquete de hospitalidad, entendiendo por 
hospitalidad las entradas, las acreditaciones, hoteles, acceso al Hospitality Village que se 
montó durante los Juegos. No es que en aquel paquete le vendieramos ya ese derecho, sinó 
que le vendíamos el derecho de poder optar, que ya era suficientemenete difícil. Tenían 
opciones a llevar las diferentes concesiones que iban a funcionar durante los Juegos como 
bares, restaurantes, tiendas de merchandising... y un tema que ya se ha tocado de refilón, 
en el caso de Barcelona, los patrocinadores que fueron de ámbito nacional, español, tuvieron 
una serie de exenciones fiscales a través de un acuerdo entre el Estado y el Comité 
Organizador que, de alguna manera nos facilitaba la acción comercial de búsqueda de 
patrocinadores. 
 
Como hemos dicho antes, la Carta Olímpica tutela las marcas olímpicas alrededor del 
mundo. Si no me acuerdo mal, la Carta Olímpica del año 87 en su cláusula 53, otorgaba de 
alguna manera la tutela o la propiedad de los símbolos olímpicos a cada uno de los Comités 
Olímpicos Nacionales. ¿Eso qué significa? Pues nos obligó de alguna manera a llegar a 
acuerdos puntuales con los Comités Olímpicos, o obliga al Comité Organizador a llegar a 
esos acuerdos para poder comecializar en cada uno e los territorios los símbolos propiedad 
del Comité Organizador. Para cubrir esta situación, el Comité Organizador lo que hizo fue 
dos departamentos dentro del área comercial. Uno que llevaba el tema internacional y otro 
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departamento que llevaba todos los patrocinadores de ámbito nacional, que a través de un 
acuerdo con el Comité Olímpico Español, gerenciaba únicamente el Comité Organizador. 
 
Si entramos en el nivel internacional, aquí, en la pared y en el dorso del "brochure" aparecen 
todas las compañías colaboradoras en aquel momento. Hay un capítulo, que es el segundo, 
donde dice patrocinadores internacionales. Hay una lista de compañías de primer nivel que 
formaban parte del programa TOP, programa que probablemente todos ya conocen. 
Además de de esto, y a nivel de patrocinio internacional, llegamos a acuerdos bilaterales con 
tres paises que en aquel momento eran muy importantes: Estados Unidos, obviamente por la 
capacidad que tenía el mercado para absorver productos del Comité Organizador, y sobre 
todo por la historia olímpica que tiene el país y la implicación. Japón, idem de idem y Francia, 
que en aquel momento organizaba los Juegos de Invierno y habia una sinergia positiva muy 
importante. Además desarrollamos a nivel internacional un programa de licencias. Un breve 
repaso a lo que era el TOP-2. El TOP 2 era un programa comercial a nivel mundial donde, 
de la mano y a través de ISL, y de la mano del CIO, el Comité Americano, los Comités 
Olímpicos Nacionales y los dos Comités Olímpicos Organizadores del año, que eran 
Albertville y Barcelona, ofrecíamos exclusividad mundial de producto a todos. Se llegó casi al 
100% de los Comités Olímpicos, o noventa y mucho. Podemos hablar prácticamente de 
exclusividad mundial, derecho también a utilizar las marcas, no solo de los Comités 
Organizadores, sinó del CIO. Dentro del paquete habia también una serie de temas de 
hospitalidad. Fueron 12 compañias de ámbito internacional, naturalmente con una historia 
muy ligada a los Juegos y casi todos, por no decir todos, eran productos mayoritariamente 
de consumo. Acuerdos bilaterales. Como he dicho antes, se firmó con Estados Unidos, 
Japón y Francia de manera que, conjuntamente y a través de diferentes agentes comerciales 
que teníamos en la época, se desarrollaron planes de marketing globales con los que en 
cada pais podíamos comercializar nuestras marcas conjuntamente con las del Comité 
Olímpico Nacional. Recuerdo el caso del Comité Olímpico Británico. Desarrollamos tambien 
un programa en el cual hubieron algunos patrocinadores ingleses que se asociaron a las dos 
marcas, cosa que hasta aquel momento no había pasado nunca. Otro capítulo importante a 
nivel internacional era lo que nosotros llamábamos extensiones internacionales. Se daba el 
caso de que algún patrocinador español tenía intereses comerciales en otros países. Eso 
nos obligaba a discutir y a negociar con cada uno de los países respectivos el posible costo 
que supondría la utilización de esas marcas en su país, y así lo hicimos con un buen número 
de compañías. A nivel nacional, y con esto termino, se crearon cuatro categorias diferentes: 
Socio Colaborador, la primera y más importante, que eran grandes compañías involucradas 
muy directamente con la organización y haciendo un repaso rápido: Seat, IBM, Banesto, 
Telefónica, Philips, Alcaltel, La Unión y el Fénix, Xerox, Philips y El Corte Inglés, eran 
compañías que no solo aportaban dinero, sinó que de alguna manera se involucraban muy 
fuertemente con la organización de los Juegos. La contribución mínima para optar a la 
categoria de Socio Colaborador era de 2.500 millones de pesetas. Recordemos que todo 
esto que estoy hablando ahora, eran solo derechos españoles. La siguiente categoría en 
orden de importancia era la de patrociandor. Básicamente son compañías de productos de 
gran consumo que buscan imagen de marca en asociación con los Juegos y que 
normalmente hacen grandes inversiones publicitarias en medios masivos. Vale como 
ejemplo Cola Cao, Damm, Frigo, Seiko, Danone, Flex, etc.. La contribución mínima en este 
caso era de 600 millones de pesetas. En el primer caso tuvimos ocho compañías Socios 
Colaboradores, y en esta segunda categoria doce compañías patrocinadoras. La tercera 
categoría fue la de proveedor oficial. Eran ya productos muy técnicos o profesionales que 
eran requeridos por la organización y que básicamente invierten dinero en especies. 
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Día 11.11 
Bloque D.  
Becas de investigación del deporte 
 
La investigación del deporte 
 
Moderador: Sr. Miquel de Moragas 
 
Ponentes: Prof. Dr. Marcel Hebbelinck 
 Prof. Miguel Martínez 
 
Becas de investigación otorgadas por la Fundación Barcelona Olímpica. 
 
Ponentes: Sra. Pilar Gómez 
 Dr. Ferran Rodríguez 
 Sr. Josep Escoda 
 Dr. Joan Palmi 
 Sr. José Luís Carretero 
 Dr. Andreu Camps 
 
Mesa Redonda: Sr. Miquel de Moragas 
 Prof. Dr. Marcel Hebbelinck 
 Prof. Miguel Martínez 
 Sr. José Luís Hernánez Vázquez 
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Día 11.11 
Bloque D. Prof. Dr. Marcel Hebbelinck 
La investigación del deporte 
 
 
 
La Investigación del Deporte 
Prof. Dr. Marcel Hebbelinck 
Catedrático de Biomecánica, Universidad de Bruselas. 
 
 
Hace más de cincuenta años, desde que finalizó la II Guerra Mundial, la investigación en el 
deporte se ha extendido y se han acumulado muchos conocimientos científicos. Hoy, se 
cree que se publican unos 30.000 libros y artículos de prensa cada año en el ámbito de la 
educación física y el deporte. Esta impresionante explosión de información y documentación 
es un respetable problema en sí mismo para analizarlo y estudiarlo en profundidad. 
 
Antes de 1960 había solo unos cuantos países donde los investigadores en el área del 
deporte estaban organizados y la mayoría de la información estaba dispersada en varios 
periódicos científicos y profesionales. Con el creciente interés en el ejercicio atlético y el 
exitoso crecimiento del importante papel de los deportes en el proceso de reconocimiento 
de las naciones, fueron creadas más y más bases no solo en la promoción de la 
participación en los deportes, sinó también en el desarrollo de la investigación científica en 
este terreno. 
 
Se hicieron algunos intentos, especialmente en los campos de la medicina deportiva y la 
educación física. 
 
Uno de los esfuerzos fue el establecimiento en el 1928 de la "Wissenschaftliche 
Gesellschaft für körperliche Erziehung" en Berlin, la cual tuvo algunos científicos deportivos 
como miembros como F. Buytendijk (Holanda), C. Diem (Alemania), K. Gaulkofer (Austria y 
más tarde Holanda), W. Kohlrausch (Alemania), K. Lindhard (Dinamarca), T. Mc. Kenzie 
(U.S.A.) y P. de Coubertin (Francia). El propósito de esta sociedad era la de "trabajar 
científicamente en el campo de la educación física y también promover y dar impulso a 
estos trabajos (científicos) en estos amplios círculos". Para poder completar esta tarea se 
permitieron utilizar procedimientos de investigación en las ciencias naturales y humanas; se 
hizo especial énfasis en "el propósito de una colaboración provechosa entre estas dos 
direcciones fundamentales". (Bernett, 1980). 
 
Esta primera organización internacional multidisciplinaria de las ciencias del deporte 
mantuvo reuniones científicas en Hamburgo (1.929), en Viena 1.930), en Berlín (1.939) y en 
Amsterdam (1939). Se presentaron conferencias en alemán, inglés y francés. 
 
La II Guerra Mundial, así como la muerte de Gaulkofer (28.10.1.941) pusieron el punto final 
a esta organización de educación física. 
 
Otra organización científica profesional que se creó i todavía está muy viva es la Federación 
Internacional de Medicina Deportiva, que empezó en el 1.928 como la Asociación 
Internacional Médico Deportiva durante los segundos Juegos de Invierno de St. Moritz. Esta 
organización celebró su primer congreso en Amsterdam (1-4.8.1.928) con la participación de 
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281 médicos deportivos de 20 países y fue también la primera vez que se realizaron 
estudios científicos sistemáticos a atletas que compitieron en los novenos Juegos de 
Verano. Un hecho interesante que merece mencionarse es el que en 1.933 (Turín, 2º 
Congreso Internacional de medicina Deportiva) el nombre se cambió a "Federación 
Internacional Mèdico-deportiva y Científica" y no fue hasta el 1.934 que se escogió el actual 
nombre de "Federación Internacional de medicina deportiva" (F.I.M.S.) (Tittel, 1.980). No 
hay duda de que las actividades de la F.I.M.S. han contribuído enormemente no solo a 
mantener contactos entre los médicos deportivos de todo el mundo, sinó también le han 
dado ímpetu al desarrollo internacional de otras ciencias del deporte. 
 
 
 
SITUACIÓN ACTUAL 
 
De todas formas, no fue hasta 1.960 que la ciencia del deporte tuvo su momento álgido. En 
muchos aspectos, el desarrollo de las organizaciones de las ciencias del deporte fue el 
resultado lógico de las tendencias hacia la "cientificación" (Grupe, 1.981) que sucedieron a 
la sociedad industrializada como respuesta a una serie de cambios complejos que llevaron a 
los siguientes desarrollos: (1) la creación de oportunidades de trabajo capaces de mantenir 
carreras de por vida, (2) el desarrollo de conferencias científicas y (3) la fundación de 
organizaciones dedicadas a la promoción de las necesidades científicas de la comunidad 
profesional. Estos cambios, de todas maneras, no ocurrieron simultáneamente, pero se 
desarrollaron gradualmente durante las últimas tres décadas. De hecho, había algunos 
factores que impedían el avance de las organizaciones autónomas de la ciencia deportiva. 
Una fue el conocimiento solapado en varios grados con el nombre de disciplinas 
establecidas tales como anatomía, psicología, bioquímica, filosofía, sociología, historia y 
educación. Esta aplicación a otras disciplinas académicas dificultó que la ciencia deportiva 
tuviera identidad propia. Por otra parte, antes de 1.950 la educación física y el deporte han 
sido un campo de estudio y en algunas instancias un topico bio-médico. 
 
Esta configuración, además, cambió debido al creciente interés por el deporte como un 
fenómeno de gran importancia socio-cultural, el cual atraía fondos para la investigación de la 
ciencia deportiva tanto en los sectores públicos como privados en diferentes países. 
 
Durante el período de 1.950 a 1.960 varias instituciones y departamentos empezaron a 
extender sus historiales y programas en temas específicos de la ciencia deportiva. 
 
No es hasta 1.960 que estas organizaciones específicas de las ciencias del deporte 
empezaron a existir. El significado de una organización está definido claramente por 
Lüschen (1.981) "las organizaciones son unidades sociales que delimitan sus miembros y 
que tienen funciones muy diferenciadas. Las organizaciones están orientadas hacia la 
consecución de propuestas y metas específicas. Las organizaciones incorporan la 
burocratización y procedimientos racionales para conseguir estos propósitos y metas". 
 
La mayoría de las organizaciones de las ciencias del deporte fueron establecidas durante 
una reunión internacional (congreso, conferencia, simposium, seminario) donde los 
periodistas especializados en cada área presentaron sus investigaciones y trabajos y 
encontraron a una audiencia interesada de colegas científicos involucrados en su misma 
àrea de trabajo. se sintió la necesidad de intercambio de información y algunas veces se 
realizaron investigaciones conjuntas. A menudo, la formación de las organizaciones de las 
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ciencias del deporte tuvo un lógico crecimiento de desarrollo e intereses de la ciencia en 
otras disciplinas academicas (p.e.: psicología del deporte, historia del deporte, bioquímica 
del ejercicio. Ver gráfico 1). En algunas instancias se produjo un remarcable desarrollo en 
las formas de las organizaciones científicas. 
 
Por ejemplo, el primer Seminario Internacional de Biomecánica del Deporte que tuvo lugar 
en Zurich en 1.967 que fue organizado y atendido principalmente por científicos que 
trabajaban en el área de la biomecánica aplicada al deporte. Este seminario fue el principio 
de una serie de congresos internacionales de biomecánica durante el tercer seminario 
internacional de la Sociedad Internacional de Biomecánica. Desde que la ISB se creó, 
extendió su campo de interés más allá del deporte. Es por este motivo que más 
recientemente (1.982) algunos científicos deportivos sintieron la necesidad de crear la 
Sociedad Internacional de Biomecánica del Deporte independientemente de la ISB. 
 
El Consejo Internacional del Deporte y de la Educación Física (ICSPE) y más 
concretamente su Comitè de Investigación, fundado en Roma el año 1.960, jugó un papel 
importante como catalizador y promotor de la creación de las organizaciones internacionales 
de ciencias deportivas. El Comité de Investigación se creó para llevar a cabo los propósitos 
del ICSPE en los términos del artículo 28 de sus Estatutos: 
 
 
1. Promover i apoyar la labor científica en el deporte y la educación física en diferentes 
países; 
2. Obtener y comunicar información concreta de la investigación de actividades en 
diferentes lugares del mundo; 
3. Constituír un forum para el estudio integrado de aspectos culturales, humanísticos y 
científicos del deporte y la educación física; 
4. Esponsorización de congresos internacionales, seminarios y coloquios en las áreas de 
la investigación del deporte y la educación física; 
5. Cooperación con la Oficina de Información y Documentación (actualmente IASI) así 
como la integración del trabajo de otros departamentos del Consejo Internacional; 
6. Cooperación con organizaciones nacionales e internacionales que trabajen en el área de 
la investigación del deporte y la educación física. 
 
Quizás este programa era demasiado ambicioso, demasiadas cosas que hacer para un solo 
departamento. A pesar de eso, con los años el Comité de Investigación asistió directa o 
indirectamente de muchas maneras al establecimiento y desarrollo de las organizaciones 
internacionales de las ciencias del deporte, (p.e.: la Sociedad Internacional de Psicología 
Deportiva, el Comité Internacional de la Historia del deporte, la Sociedad Internacional de 
Biomecánica). 
 
Además, el Comité de Investigación del ICSPE tuvo diferentes grupos de trabajo en 
diferentes disciplinas como boiquímica, ergometría, biomecánica de la natación, 
kinantropometría. Otros Comités especializados de la ICSPE escogieron tener una 
constitucion más autónoma, como el Comité Internacional de Sociología del Deporte, la 
Asociación Internacional de Información Deportiva IASI (la antigua Oficina de Información y 
Documentación, un comité permanente del ICSPE), el Comité Internacional para el 
Equipamiento (IAKS - Internationales Arbeitskreis für Sport und Freizeiteinrichtungen) y 
todavía tienen la consideración de Comité especial en el ICSPE. Todavía hay otros que 
vuelan con sus propias alas desde el principio, p.e.: la Sociedad Internacional de Historia del 
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Deporte (HISPA, Zurich, 1.973), la Sociedad Internacional de Psicología Deportiva (ISSP, 
Roma, 1.965), La Federación Internacional de Actividades Físicas Adaptadas (IFAPA, 
Quebec, 1.973), la Sociedad Filosófica para el Estudio del Deporte (PSSS, Boston, 1.972), 
la Sociedad Internacional de Educación Física Comparativa y Deporte (ISCPES, Halifax, 
1.980). 
 
Uno puede preguntarse porque no se han creado organizaciones específicas en un terreno 
tan importante como la educación. 
 
Esto se explica por el hecho de que algunas organizaciones internacionales en las cuales la 
mayoría de miembros son profesores o educadores físicos que han trabajado durante 
muchos años (FIEP desde 1.923, ICHPER desde 1.958, IAPESSGW desde 1.956 y AIESEP 
desde 1.962) en este terreno y siempre han promovido el estudio científico de la enseñanza 
y los procesos educacionales. 
 
En el 1.983 el ICSPE cambió su nombre añadiéndole "Ciencia" después de Deporte 
(ICSSPE) y en el 1.988 el Comité Ejecutivo decidió tomar parte en los objetivos y propósitos 
del Comité de Investigación. 
 
Mientras estas organizaciones para la ciencia del deporte estaban dirigidos a propósitos 
academicos, organizadas por los distintos aspectos de investigación y estudio conectadas 
con los deportes y la actividad física, otras organizaciones estaban orientadas por temas. 
Éstas últimas organizaciones eran bastante multi o interdisciplinarias (p.e.: con miembros de 
diferentes disciplinas científicas, a menudo trabajando en intereses comunes como el 
Consejo Internacional de Forma Física (anteriormente llamado Comité Internacional para la 
Estandarización de los Tests de Forma Física, con sede en Tokio en el año 1.965), el 
Comité Internacional de Fair Play (Gauting, 1.964), los Comités del ICSSPE sobre "Deporte 
y Ocio", "Deporte y Desarrollo", "Deportes, Medios y Comprensión Internacional", 
"Enseñanza y programas", "Deporte y Turismo". 
 
Las organizaciones internacionales de las ciencias del deporte (ver tabla 1) son a menudo 
un reflejo de ambiciones personales, de constelaciones históricas y de desarrollos 
internacionales y tienen una interacción con estructuras y organizaciones nacionales y 
regionales. Las organizaciones profesionales nacionales de ciencias deportivas se han 
creado en muchos países del mundo, y también los cuerpos gubernamentales coordinan y 
desarrollan políticas científicas deportivas y programas. 
 
También se han creado organizaciones intergubernamentales como la Red de Investigación 
de Oficiales del Deporte. 
 
Además, la Unesco ha apoyado a las organizaciones miembros y la colaboración de 
organizaciones no gubernamentales para preparar un programa de cooperación 
internacional relacionado con la investigación científica y educacional aplicada a los 
problemas de la educación física y el deporte. En el octubre de 1.980 un panel de expertos 
internacionales se reunió en Paris con el propósito de identificar "los pasos que han de 
tomarse para organizar el intercambio de datos y verificar las investigaciones fundamentales 
sobre educación física y deporte". En esta reunion de expertos se sugirieron 25 líneas de 
investigación que fueron de gran importancia, teniendo en cuenta las necesidades y las 
implicaciones de los países en vías de desarrollo. La recomendación que se hizo al respecto 
fue la de crear un fondo para la investigación, disponible a través de la organización 
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gubernamental Unesco para el desarrollo de la educación física i el deporte, de acuerdo con 
el artículo 2.2. de su fundación que estipula "...los recursos de la Fundación seran utilizados 
para proveer colaboración intelectual, técnica y financiera en áreas como: ... (e) la 
promoción del estudio, investigación y experimentación en todos los aspectos de la 
educación física y el deporte (científica, educacional, física, médica, social, económica, de 
infraestructuras y equipos, etc.) incluyendo nuevos métodos e ideas, poniendo especial 
atención a las operaciones que tienen que multiplicar los efectos". 
 
Desgraciadamente este último esfuerzo no tuvo éxito, principalmente por falta de fondos. 
 
El trabajo realizado por el Subcomité de la Comisión Médica del COI es notable, como en la 
biomecánica, que ha producido unas publicaciones y un material audivisual remarcable. 
 
 
 
CONCLUSIONES FINALES 
 
El creciente interés en el desarrollo y el papel de las ciencias del deporte es una reflexión 
del progresivo aumento de la investigación científica en el ámbito deportivo. La 
multiplicacion de instituciones y centros locales y nacionales dedicados a la investigación 
deportiva con un consecuente aumento del número de organizaciones nacionales e 
internacionales será un reto para los próximos años para obtener una mejor coordinación y 
cooperación entre las organizaciones internacionales de la ciencia deportiva. Es un esfuerzo 
apoyado por las organizaciones gubernamentales e intergubernamentales, así como por las 
instituciones privadas, que pueden realizar tareas del Consejo Internacional de las Ciencias 
del Deporte y la Educación Física (ICSSPE), contribuyendo a la mejora en la investigación 
científica para la comprensión del fenómeno del Deporte en nuestra sociedad global y la 
calidad de vida en todos los aspectos humanos. 
 
 
 
Comentarios a la ponencia del Prof. Marcel Hebbelinck 
 
Miquel de Moragas: 
Si Ustedes quieren hacer preguntas....... 
 
Pregunta: 
 
Me estaba preguntando que usted tiene una muy amplia organización, usted tiene muchos 
estudios, usted publica muchos papeles, pero me preguntaba si usted está integrado en las 
Asociaciones Nacionales y las Federaciones de Deporte Internacionales y si le escuchan, ya 
que especialmente en alta competición, los atletas que están compitiendo ahora, están 
compitiendo, según mi opinión, demasiado, en demasiados encuentros, y hay un estres 
físico, un estres mental, hay atletas quemados. Pero me parece que la fuerza motriz es el 
dinero, y me pregunto si la gente escucha este hecho o piensa que demasiada competición 
pueda dañar a su salud, y dejar huellas del daño, especialmente a largo plazo. 
 
Marcel Hebbelinck: 
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Muchas gracias, es una muy buena pregunta. Hoy en día vivimos en un mundo en el que el 
dinero vale más que, digamos los valores humanos, de todas maneras, cuando miramos la 
política internacional, no es sólo en España, es en Bélgica, es en Italia, en Inglaterra, en 
Alemaña, en América, etc.. Todo ocurre a causa del dinero. Cuando era joven, cantábamos 
una canción, que decía: "El dinero es la raíz de todo el mal". De alguna manera lo es, pero 
tampoco se puede hacer nada sin dinero. Esta es la dificultad. Si quieres realizar algo, 
necesitas el dinero. Necesitas el dinero para organizar, para respaldar a los atletas se 
necesita un soporte financiero, pero yo preferería que los atletas tuvieran un salario, pero no 
estos muy altos anticipos. Cuando veo que alguna gente en, bueno, un partido de tenis o 
cualquier cosa, ganan más que lo que la gente corriente gana en diez años, pienso que algo 
va mal en la sociedad. Y hay estudios sociológicos, estudios filosóficos sobre este problema. 
La dificultad, naturalmente está en que la gente quiere pagar para ello. Van a por ello. Y 
nuestra sociedad está sumergida por el hecho de que cada día lo ven en la televisión. 
Evidentemente el impacto es enorme, ya han estado dos días aquí mismo hablando de 
finanzas, y me imagino que se dan cuenta que el impacto de deportes internacionales es tan 
grande, que cambiar el sistema necesitaría mucho tiempo. Sin embargo, todavía creo que se 
encuentra a atletas que tienen la ética del deporte, todavía creo que los aspectos 
educacionales son de lo más importante. Cuando dije en mi corta presentación debajo de la 
linea "ética", eso es lo más importante y el COI acepta esa idea, y creo que el presidente 
Samaranch y también el Dr Rogge son muy conscientes de este hecho. El empeño del 
movimiento olímpico es también que la ética estuviera en el nivel más alto, y no el dinero. 
Pero uno necesita el dinero para poder organizar las cosas. 
Más preguntas? 
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Día 11.11 
Bloque D. Prof. Miguel Martínez 
La investigación del deporte 
 
 
 
La investigación del deporte 
Prof. Miguel Martínez 
Coodinador de Investigación de la S.G.D. de la Generalitat de Catalunya 

 
 
 
 

LA INVESTIGACION DEL DEPORTE EN CATALUÑA 
 
 
 

Esta ponencia se estructurará en tres apartados: 
 
•  La relación que la Generalitat de Catalunya tiene con la búsqueda en las ciencias del 

deporte. 
•  La realidad de la búsqueda en ciencias del deporte en Cataluña, a partir de los 

debates y consideraciones sobre búsqueda que tuvieron lugar en el Congrés de 
l'Esport Català, celebrado recientemente en Cataluña. 

•  Posicionamiento actual de la Secretaria General de l'Esport hacia la búsqueda en 
ciencias del deporte. 

 
 
 
A. GENERALITAT DE CATALUNYA Y BUSQUEDA EN CIENCIAS DEL DEPORTE. 
 
La Ley 8/1988, de 7 de abril, del deporte de Cataluña, señala en el artículo 3 que la 
Generalitat de Catalunya desarrolla la política deportiva teniendo presentes una serie de 
principios rectores, uno de los cuales es: 
 
 Desarrollar la búsqueda en las diferentes áreas relativas a las ciencias aplicadas al 

deporte, para que éste mejore cualitativamente. 
 
Asimismo, la disposición adicional segunda de la Lei del deporte señala que se tienen que 
traspasar a la Generalitat los servicios y recursos de las diputaciones necesarios para el 
ejercicio de la investigación y la búsqueda en el ámbito deportivo. 
 
La Generalitat de Catalunya, a través de la Secretaria General de l'Esport, ha tomado 
fonamentalmente dos iniciativas para desarrollar la búsqueda en ciencias del deporte en 
Cataluña: 
 
 Desde el 1985 se han ofrecido unas ayudas a la investigación en ciencias del deporte. 

A través de 219 ayudas y 188 millones de pesetas concedidos a personas físicas y 57 
millones a entidades, la SGE ha intentado, en un principio, despertar vocaciones 
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investigadoras y que instituciones, principalmente universitarias, se interesen en el 
tema deportivo. 

 
 Se ha publicado una Resolución del Departamento de Presidencia de la Generalitat 

de Catalunya sobre investigación y desarrollo. A través de la llamada Comisión I+D se 
intenta establecer programas de investigación conjunta de organismos dependientes 
de la SGE y llegar a la firma de convenios de colaboración con instituciones ajenas 
con el objetivo de unificar esfuerzos y criterios y aprovechar al máximo la utilización de 
los medios. 

 
 
B. BUSQUEDA Y CIENCIAS DEL DEPORTE EN EL CONGRÉS DE L'ESPORT CATALÀ 
 
En el mes de febrero de 1994, el Congrés de l'Esport Català desarrolló una área temática 
sobre búsqueda y ciencias del deporte. A través de una conferencia magistral dada por el 
profesor Henrique Barreiros con el título de "La investigación como medio de formación y 
desarrollo del deporte", de dos mesas redondas con los títulos "Estructuras organizativas de 
la búsqueda en ciencias del deporte en Cataluña" y "Realidad de la búsqueda en ciencias 
del deporte en Cataluña", y con la participación de representantes de las principales 
instituciones que hacen la búsqueda en el campo del deporte, se llegó a unas 
consideraciones finales que reproducimos a continuación: 
 
• Promover la búsqueda significa un medio de formación más, que permite promover 

actitudes de rigor y analizar y ayudar a dar respuesta a las dudas que se presentan en 
la práctica. 

 
• Las ciencias del deporte despiertan el interés de los investigadores, pero lo que tiene 

que prevalecer tiene que ser el rigor y la calidad. 
 
• Como los Juegos Olímpicos de Barcelona fueron un elemento dinamizador de la 

búsqueda en relación a las ciencias del deporte, será bueno aprovechar el empuje, 
porqué su objetivo de estudio no solamente es provechoso para los deportistas de 
élite o los federados, sino que se puede beneficiar toda la población en general que 
hace práctica físico-deportiva. 

 
• A pesar que no hay tradición investigadora, se puede considerar que en el ámbito del 

deporte, en Cataluña hay un nivel de investigación digno. Como propuesta de futuro, 
tendría que potenciarse la búsqueda especializada en el ámbito deportivo, siempre 
desde una vía interdisciplinaria, incentivar la investigación y promover una estructura 
organizativa que favorezca el intercambio y la colaboración entre los investigadores y 
las instituciones implicadas. 

 
• Una de las necesidades de la búsqueda y las ciencias del deporte es la potenciación 

de la Comisión I+D, a fin que la distribución de recursos se canalize mejor y sea más 
equitativa y rendible, para que ordene y potencie líneas prioritarias de investigación, y 
para que la búsqueda en materia de deporte se inserte adecuadamente en el marco 
general de la investigación en Cataluña. 
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C. POSICIONAMIENTO ACTUAL DE LA SGE HACIA LA BUSQUEDA EN CIENCIAS DEL 
DEPORTE 
 
En este posicionamiento han influido, fundamentalment, tres hechos: 
 
• Las consideraciones del Congrés de l'Esport Català. 
• El análisis que se ha hecho de las ayudas en la búsqueda en ciencias del deporte que 

la SGE ha concedido hasta ahora. 
• La reducción presupuestaria que ha afectado toda la SGE y, más concretamente, los 

recursos destinados a búsqueda. 
 
Las consideraciones del Congrés de l'Esport Català en relación a la búsqueda ya han sido 
comentadas, y de la reducción presupuestaria de la SGE podríamos decir que ha sido fuerte. 
Nos falta hacer unos comentarios al análisis que se ha hecho y se está haciendo de las 
memorias que se han presentado correspondientes a las ayudas a la búsqueda en ciencias 
del deporte concedidas por la SGE. 
 
La metodología utilizada en este análisis ha consistido, fundamentalmente, en pedir informes 
a diferentes expertos que, en la mayoría de las veces, formaban parte del tribunal que había 
concedido la ayuda. Desgraciadamente, hemos podido constatar que un número elevado de 
memorias presentaban algunos o todos los siguientes defectos: 
 
 • No se conseguían los objetivos marcados en los proyectos. 
 • La metodología no se aplicaba con suficiente rigor. 
 • Los resultados no eran aplicables en el mundo del deporte. 
 • Faltan líneas de investigación que tengan una continuidad. 
 
Todos estos hechos han provocado una reflexión interna en la SGE sobre la búsqueda en 
ciencias del deporte. A continuación numeraremos las conclusiones más importantes en 
relación al posicionamiento de la SGE en relación con la búsqueda de las ciencias del 
deporte: 
 
• Fomentar líneas de investigación que tengan una continuidad. 
• Fomentar la creación de grupos de búsqueda que afronten los problemas de una 

manera interdisciplinaria y con rigor metodológico. 
• Fomentar la coordinación de centros e instituciones tanto públicos como privados que 

se dediquen a la búsqueda en el campo del deporte. 
• Racionalizar los recursos en la investigación alrededor del deporte. 
• Fomentar la inserción de la investigación en materia de deporte en el marco general 

de la investigación en Cataluña. 
• Fomentar la investigación que dé respuesta los problemas que se presentan en la 

práctica físico-deportiva. 
• Dar soporte, especialmente, a los proyectos que estén relacionados con la actividad 

físico-deportiva y la salud. 
 
La actividad física y la salud es un espacio de investigación amplio, interesante y de una 
gran importancia. En este espacio se pueden situar los campos siguientes: 
 
• Posibilidades de la actividad físico-deportiva en la prevención y tratamiento de 

enfermedades (diabetes, enfermedades coronarias, enfermedades respiratorias, ...) 
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• Repercusiones de la actividad físico-deportiva moderada en los diferentes grupos de 
edades (infancia, juventud, adultos, 3ª edad) y sociales (personas con 
discapacidades, drogodependientes, ...) 

• Repercusiones de la actividad físico-deportiva intensa en la salud. 
 
Dentro de este último campo, actualmente la SGE ha intentado promover, a través de las 
ayudas destinadas a la búsqueda en el ámbito del deporte, dos líneas muy concretas: 
 
• Estudios dirigidos a la identificación de nuevos indicadores de riesgo cardio-vascular, 

especialmente de aquellos que el hecho de conocerlos permita intentar evitar la 
muerte súbita que puede ocurrir durante y por efectos de la práctica intensa del 
deporte. 

• Esudios dirigidos a la identificación de nuevos factores de riesgo para el aparato 
locomotor, especialmente de aquellos que el hecho de conocerlos permita evitar 
patologías crónicas en el sistema esquelético. 

 
Además, esta convocatoria se ha aproximado a las que hace la Direcció General de Recerca 
con la intención de incrementar el rigor de los proyectos y trabajos, y con la intención que la 
investigación en materia de deporte se inserte progresivamente en el marco general de la 
investigación en Cataluña. 
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Día 11.11 
Bloque D 
Becas de investigación otorgadas por la Fundación Barcelona Olímpica 
 
 Sra. Pilar Gómez 
 Dr. Ferran Rodriguez 
 Sr. Josep Escoda 
 Dr. Joan Palmi 
 Sr. Josep Lluís Carretero 
 Sr. Andreu Camps 
   
 
 
 
BECA AFISAC, Actividad física, condición física y salud en la población adulta 
Dr. Ferran Rodriguez 
 
 
Objectiva no sólo la duración de las actividades, la frecuencia de la actividades, sino también 
aspectos como la estacionalidad. Es decir, nosotros sabemos que la actividad física varia a 
lo largo del año. No es la misma actividad la que hacemos en verano que en invierno o en 
las vacaciones, pués este es un aspecto importante. Esto nos obligaba, por ejemplo, a que el 
cuestionario fuese un cuestionario de duración anual y que todo esto permitiera un análisis 
que fuese al final el gasto energético total de las personas. 
 
Bien, una vez tuvimos estas herramientas desarrolladas empezamos la fase central del 
proyecto que implicaba la recogida, la valoración objetiva, del estado de salud de un grupo 
de una muestra amplia de sujetos y esto se hizo aprovechando las revisiones médicas, los 
reconocimientos médicos laborales, ampliados con pruebas complementarias que nos 
interesaban para los objetivos de este estudio. En concreto estas revisiones de salud, en 
esquema se componían de de una valoración endocumétrica amplia con 23 mediciones una 
exploración física y funcional por aparatos muy completa, y por último unas pruebas 
analíticas de laboratorio que incluyen no sólo los datos de los protocolos clásicos de 
revisiones laborales, sino con otros de mucho interés como puede ser el perfil lipídico, 
triglicéridos, los perfiles de colesterol, etc. Por último necesitábamos otra herramienta 
importante, una herramienta que nos permitiera medir el nivel de condición física de las 
personas y esto no es tan sencillo. Como Uds. saben, esto nos obligó, después de haber 
revisado la literatura y ver que realmente ninguna de las baterias existentes nos complacia 
totalmente, diseñamos nuestra propia bateria de condición física. 
 
Esta bateria que recibe el nombre de AFISAL-INEF, explora una serie de componentes que 
tienen aquí relacionados en la diapositiva, y se concreta con una serie de pruebas que 
empiezan con un cuestionario y que siguen con una exploración de las características 
antropométricas, composición corporal fundamentalmente de la persona y una serie de 
pruebas de condición física que si lo pudiesemos proyectar en la pantalla, el proyector de la 
derecha, ahora mismo podríamos ir proyectando secuencialmente de manera que tengan 
una idea de cuales son las características generales de estas pruebas. 
 
Empieza con un cuestionario, como decíamos, diapositiva, no, la de la derecha, ahora 
pasamos sólo las de la derecha, una prueba de flexibilidad del tronco, el famoso "sittle rich" 
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modificado, teniendo en cuenta la posición inicial de la espalda y midiendo y teniendo en 
cuenta también el largo de los brazos, una prueba modificada - diapositiva- fuerza de 
presión, presión bimanual - diapositiva- las dos manos -diapositiva- esta es la posición inicial 
de la prueba de salto vertical, que mide la altura, el alcance con las manos con situación en 
esta posición que Uds. tienen en la diapositiva -siguiente- y se produce a continuación un 
salto vertical -diapositiva- y se mide la distancia entre la primera señal y la segunda que es 
proporcional a la elevación del sujeto. 
 
Una prueba de fuerza-resistencia abdominal. Esta es muy interesante porque es una prueba 
cíclica con un ritmo lento fijado, con un ritmo de 25 ciclos por minuto durante tres minutos, y 
por tanto mide en una posición de seguridad una doble característica que no es no sólo la 
fuerza de esta musculatura del tronco, sino también su resistencia -diapositiva- prueba de 
equilibrio -diapositiva-, es la posición del flamenco con los ojos cerrados registrando el 
número de desequilibrios que se producen en un minuto -diapositiva- y por último, una 
prueba de resistencia cardio-respiratoria, en concreto la propuesta por OGI y colaboradores, 
prueba de andar dos kilometros registrando el tiempo y la frecuencia cardíaca -diapositiva- y 
aplicando una ecuación de estimación que nos permite conocer el consumo máximo de 
oxígeno con un error muy aceptable, alrededor de 8% -diapositiva-. Este proyector lo 
podemos apagar, y rápidamente pasamos a la diapositiva de la izquierda. 
 
Bien, por último en esta fase final quisimos también comprobar la eficacia de un programa 
de andar, un programa sencillo autoadministrado aplicable al ámbito de la salud pública que 
se pueda recomendar, prescribir. Incluso desde el ámbito de la atención primaria de la salud, 
pudimos comprobar dos de estos programas, por un lado el programa de andar 5 dias por 
semana de veinte a treinta minutos con una intensidad moderada y un programa también de 
natación, de nadar, tres dias por semana, trenta minutos, también con una intensidad, como 
decíamos muy asumible por personas sedentarias diapositiva-. Aquí presentamos sólo como 
ejemplo los resultados. Uno de los resultados muy brevemente, de uno de estos estudios de 
intervención. Esto fue presentado en el Congreso Mundial de la Federación Internacional de 
Natación Amateur, y este estudio en concreto se centraba en los cambios longitudinales a lo 
largo del tiempo que se producen al cabo de cinco meses. Con este programa de natación 
que acabamos de mencionar en adultos -diapositiva- aquí tienen, sólo les presentaré esta 
diapositiva de resultados, evidentemente esto que aquí tienen ordenado, el incremento en 
porcentages respecto el valor inicial, medidos a través de la bateria de condición física que 
les he presentado brevemente y aquí tenemos con abises, tenemos el valor inicial, el valor 
habitat del programa de entrenamiento y al final de estos cinco meses de natación con el 
objetivo de mejorar la condición física relacionada con la salud. 
 
Obviamente tenemos aquí un incremento importante. Se produjo un incremento de un 35-
37% del tiempo de natación con 12 minutos explorado a través del famoso test de Cooper. 
Para natación obtuvimos también incremento de la fuerza de los antebrazos, de los brazos y 
también aumento, aproximadamente un 12%, el consumo máximo de origen explorado a 
través de la prueba de caminar dos kilómetros, pero lo que es muy sorprendente para 
nosotros, y lo que es un aspecto muy positivo de este programa, hubo un incremento por 
encima del 60% de la fuerza de resistencia abdominal. Como Uds. bien pueden imaginar, 
este programa de natación no implicaba un trabajo específico de esta calidad -diapositiva-. 
Esto, como digo, no es más que un ejemplo del tipo de resultado que hemos ido obteniendo 
a lo largo de este tiempo. 
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Globalmente, este estudio es el resultado que nos está dando, es un estudio que sigue 
todavía en el tiempo, no se ha parado en un mejor conocimiento sobre estas relaciones entre 
actividad física y la salud entre la población adulta y nos ha permitido por un lado, diseñar 
seis herramientas metodológicas que hemos ido comentando. Esto nos ha permitido 
presentar ocho comunicaciones en congresos, hemos entregado ya para su publicación tres 
artículos, se estan acabando dos tesis de maestría y por último hay dos tesis doctorales en 
curso con temas relacionados con datos obtenidos que se basan en resultados obtenidos a 
través de este estudio -diapositiva-. Las perspectivas futuras obviamente son, por un lado 
continuar el análisis de resultados que en estos momentos es un trabajo que nos puede 
durar todavia más de un año, entre un año y dos, ampliar los datos sobre todo incluyendo 
datos de población de comarcas de ámbito rural y también la aplicación de diferentes 
aspectos de este estudio, como las baterias de valoración de condición física y otros en otras 
comunidades. En estos momentos se están empezando trabajos en Galicia, Extremadura, 
Valencia y también en Sudamérica a través de la presencia de alumnos de nuestra maestria 
de actividad física y salud del INEF en Cataluña y por último, finalmente lo que se pretende 
es difundir y aplicar estos resultados -diapositiva-. No puedo acabar, sin agradecer muy 
sinceramente a diferentes organismos y personas que han tenido una contribución 
importantísima en el desarrollo de este estudio y de una forma muy especial a la Fundación 
Barcelona Olímpica. Gracias a su ayuda hemos podido seguir adelante con una parte muy 
importante, muy sustantiva de este estudio. Obviamente también al INEF de Cataluña y a la 
Dirección General del Deporte que nos ayudó a través de una ayuda específica para una de 
las partes de este estudio. Una serie de colaboradores, la Dra. Ricart, los licenciados 
Cardemil, Carducchi, Gallardo, Bermejo y Pujavet. También asesores técnicos y científicos 
que nos han dado una ayuda importante en diferentes aspectos, como es el caso del Dr. 
Serra, el Dr. Ripoll, o el Dr. Frutos, y las mútuas médicas que nos han permitido utilizar gran 
parte de la información médica obtenida por ellos mismos y obviamente a todos y cada uno 
de los voluntarios, algunos de los cuales, sé seguro que están hoy aquí sentados en la 
tribuna, y a los que agradezco personalmente en representación de todo el grupo de 300 
personas que han querido colaborar voluntariamente en este estudio. Muchisimas gracias 
por su atención. 
 
 
Miguel de Moragas: 
 
Quisiera informarles que no habrá coloquio después de estas breves intervenciones. En todo 
caso las preguntas o las cuestiones se pueden poner en la mesa redonda que habrá al final 
en la que participaran todos los participantes. 
 
Escucharemos a continuación la exposición del Sr. Josep Escoda, sobre Biomecánica 
Interactiva. 
 
 
 
BECA ANIMET, Biomecánica Interactiva 
Sr. Josep Escoda  
 
Hola, buenos dias a todos. Yo empezaré agradeciendo el hecho de que esta ayuda, la cual 
presentamos hoy aquí para enseñar y seguir un proyecto marco de biomecánica que el 
Centro de Alto Rendimiento de Sant Cugat lleva desde su inicio y que en este sentido la 
Fundación ha ayudado mucho, junto con otras instituciones como la CIRIT y otras que han 
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podido participar de este beneficio de seguir este proyecto de desarrollo para mejorar la 
metodología biomecánica para estudios tridimensionales, que es una de las propuestas que 
nosotros requerimos para poder analizar la técnica de nuestros deportistas. Estos 
resultados, de alguna manera favoreceran y acelerarán los procesos de análisis y en 
definitiva, las técnicas de los deportistas de alto rendimiento en un primer estado y del 
deporte más general, en el momento en que el producto y el material sea asequible para el 
gran público. Al mismo tiempo, agradecer el esfuerzo del CAR, al departamento y al equipo 
que está aquí representado. Yo, como portavoz, os expondré el que ha sido este proyecto 
ANIMET. 
 
En definitiva, nos planteamos unos objetivos fundamentales para conseguir avanzar en esta 
carrera en el tiempo, que es obtener un feed back más rápido de que es lo que pasa con el 
análisis de la técnica deportiva. A partir de aquí, este proyecto se planteó desarrollar 
herramientas de captura con el objetivo de reducir el tiempo del proceso, intentar unificar 
esto, porque tradicionalmente han sido sistemas dispersos, sistemas de captura por un lado, 
procesado por otro, representación por otro. Esto nos obligaba a una capacidad tecnológica 
alta y dificultaba más que fuera asequible. 
 
Al mismo tiempo, intentar estandarizar en la medida de lo posible los resultados, con bases 
de datos que fueran fáciles de exportar y de representar. Volviendo un poco a los 
antecedentes, lo que no ha motivado a seguir adelante este proyecto es que históricamente, 
la fotografía era el único modo de captura de información. Posteriormente se evolucionó 
hacia la película, con todos los handicaps que esto podía comportar, con sistemas de 
revelado, garantías de calidad de información que se podían capturar en función del soporte 
que se estaba utilizando y evolucionar hacia tecnologías actuales, como eran el vídeo, que 
como mínimo garantizaba un soporte de velocidad suficiente, y a la espera de que la 
tecnología evolucionara iríamos mejorando en calidad, que era uno de los handicaps que el 
vídeo presentaba, la mejora en calidad. A partir de aquí teníamos una transferencia mucho 
más ágil hacia los sistemas informáticos que habian de procesar aquella señal, porque la 
señal procedente de vídeo nos permitia acelerar este proceso simplemente cotizando 
tecnologías más actuales que la propuesta básica del trabajo también. 
 
En definitiva, nos planteamos utilizar la videografía como herramienta de capura fundamental 
que nos permitirá, de alguna manera, ser idónea como análisis indirecto de parámetros 
biomecánicos. De alguna manera, este soporte inicial nos permitirá, a partir de aquí, 
representar las imágenes de forma tridimensional y gracias a la tecnología de ordenadores 
gráficos potentes, que esto nos convierte en una herramienta interactiva, consiguiendo así el 
propósito inicial de aguantar el feed back, es decir, reduciendo el tiempo de proceso, de 
manera que la información llegue al deportista lo antes posible. Todo y con esto es un reto 
difícil y que vereis el coste que ha supuesto con esfuerzo. Lo que fué para nosotros un 
objectivo prioritario, que fueron los Juegos de Barcelona, donde se vinculó un esfuerzo muy 
grande para intentar dar respuesta al encargo que el mismo Comité Olímpico Internacional 
nos hizo de coordinar los proyectos olímpicos durante los Juegos de Barcelona y donde, de 
motu propio, se intentó hacer una aportación cualitativa diferente a la que se habia hecho 
hasta entonces de cualesquiera de los Juegos y poder dar un soporte informativo de los 
datos biomecánicos a los deportistas que en aquellos mismos momentos estaban 
desarrollando sus competiciones. Este proyecto se denominaba ABAC y de alguna manera 
aquí quedan representados los procesos básicos donde se recogía la información, con 
cámaras ubicadas en el Estadio y en el Palau Sant Jordi de diversos juegos, donde se pudo 
disponer de material para poder realizar las capturas. Se instaló, gracias a la colaboración 
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del propio INEF, una parte de nuestro laboratorio en el INEF de Cataluña, donde se pudo 
realizar el procesado. Equipos multidisciplinares de Estados Unidos, Australia, Alemania, 
estuvieron colaborando en aquel trabajo de este laboratorio, donde una vez se recibía la 
información se procesaba en el laboratorio, se digitalizaban las técnicas de los diferentes 
deportes y se obtenían una serie de datos que eran procesados allí. Es decir, con este caso, 
se estaba trabajando con un ordenador personal o varios haciendo la captura y una estación 
de trabajo en la cola de este proceso que daba los resultados y además producía las 
animaciones tridimensionales que se fueron realizando durante los Juegos y se entregaban 
del orden de 5, 6 ,7 horas después de haber hecho la captura del movimiento. Es decir, de 
un dia al otro habia material videográfico y representativo de las técnicas que se exponían en 
las televisiones que en aquel momento estuvieron interesadas en poderlo divulgar. Cerrando 
un poco el proceso del proyecto ABAC, que fué el proyecto de los Juegos, en una segunda 
etapa, el proyecto se denominó ANIMET y tenía como objetivo intentar reducir aquel tiempo 
y estos procesos para integrar mayoritariamente estas necesidades. Entonces la recogida 
sigue siendo la misma. Nos decidimos por el video, como herramienta fundamental de 
captura. En la medida que tengamos soportes de más o menos velocidad, podremos tener 
opción a deportes en que la velocidad es un condicionante, pero el factor video era 
determinante para poder tener la reducción, el propósito de reducción que nos 
planteábamos. El salto cualitativo se hace a la hora de integrar la reducción de datos, es 
decir, todo el proceso de digitalización y el tratado y el cálculo sobre una única estación de 
trabajo. Una estación de trabajo con la capacidad suficiente para poder integrar esto, video 
digital con soporte directamente de la estación de trabajo, y a partir de aquí, hacer el análisis 
sin necessidad de transportar información de un soporte a otro soporte, de un PC a una 
estación de trabajo, etc., que esto complicaba toda la logística del procesado de la 
información. 
 
De manera que en el marco del proyecto, concretamente DEMECE es el móvil de captura 
digital donde se determina todo este proceso. Básicamente haremos mención a los bloques 
de digitalización, la reducción de datos y el procesado que así mismo conecta este DEMECÉ 
con COMPAM ESPORT, el programa de análisis de movimiento que el CAR lleva 
trabajando, juntamente con el Centro de San Sebstián, de un tiempo a esta parte y en el que 
se pretendía que esta entrada sustituyera y pudiera conectar perfectamente con COMPAN, y 
en definitiva empezará esta reducción y tremenda calidad con la información y al mismo 
tiempo, reducción del tiempo de procesado. 
 
En el momento de desarrollar DEMECE nos planteamos una plataforma, una plataforma que 
nos permitia velocidad suficiente y sea capaz de soportar la videografia de forma inmediata, 
sistemas operativos de amplio alcance con capacidad para poder trabajar con modo 
multitrabajo, con el sistema UNICS, lenguajes que de alguna manera, de forma gráfica y 
flexible nos permitan desarrollar una plataforma que pueda ser transportable en un momento 
dado hacia otros entornos, otras estaciones, a las que se pueda requerir en otro momento. 
 
De manera que esta es una exposición de la primera fase, la fase donde se utiliza una tarjeta 
de comprensión en tiempo real que se llama cosmocompress. Esta tarjeta está integrada en 
el mismo sistema de silicon graphics, y nos permite grabar un disco de forma directa del 
soporte de video que hemos registrado en la competición. Esto hace que ambas cámaras 
que se han registrado, de manera que tengo la posibilidad de interactuar con el soporte de 
video. El hecho de tener en disco duro la imagen digital nos permite editar las secuencias, 
nos permite movernos hacia adelante y hacia atrás con la imagen real, sin necesidad de 
depender del soporte del magnetoscop, con los handicaps que un magnetoscop tiene y con 
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el "pre-road" de ir hacia adelante y hacia atrás y la dificultad de manipulación de la imagen, 
que esto nos repesenta a este nivel de interacción, nos permite actuar mucho más 
eficazmente a la hora de la captura y el manejo del video desde la cámara hasta el sporte de 
disco duro. 
 
Una vez hecha la captura, gracias al módulo de comprensión pueden proceder a la 
digitalización. Uno de los grandes handicaps que tiene para nosotros la digitalización, es que 
en condiciones de competición no podemos poner marcadores en los deportistas, no les 
podemos llenar de señales, porque en condiciones de competición, está contemplado en el 
marco de los proyectos olímpicos, tampoco es posible hacerlo, aparte de que es una 
circunstancia incómoda para ellos, para poder competir con las máximas prestaciones. 
Entonces, esto nos obliga a hacer una digitalización manual, es decir, tenemos que marcar 
los puntos de interés, articulaciones o puntos concretos de interés de forma manual, frame a 
frame, y de cada una de las cámaras. Este proceso, que de alguna manera es lento y 
tedioso, el más tedioso de todos ha de ser asistir por este módulo, que se llama digit, donde 
de forma rápida permite pasar de un fotograma a otro, permite describir cual es el punto 
siguiente a digitalizar, permite preveer donde estará este punto en el siguiente fotograma y 
de alguna manera agilizar todo este proceso de captura que, como os he dicho, es el más 
tedioso y el que comporta la mayor parte del tiempo del proceso, dentro de todo el proceso 
general de la captura de movimiento y análisis. 
 
Como os he dicho antes, la edición de secuencias permite acceder directamente a cualquier 
frame y una duda para alguien del frame 3 al frame 4 nos deja volver a aquel para revisar, 
rectificar y seguir adelante sin la dependencia de un magnetoscópio, que esto realmente nos 
estaba retrasando mucho en todo este proceso. 
 
Dentro de este mismo proceso, lo único que hacemos es sacar un provecho de las 
prestaciones digitales, de tratar imágenes digitales como pueden ser la posibilidad de que, 
sin pérdida de calidad, al contrario, ganando de alguna manera precisión, porque obtenemos 
una aproximación mejor de los puntos que estamos buscando. Podemos hacer "zooms" 
digitales con color, donde realmente la dificultad de apreciar un punto se multiplica cuando 
los planos son muy largos, y gracias al "zoom" podemos llegar con un gran detalle mucho 
mayor de aquella articulación y poder proceder a la digitalización que muchas veces es difícil 
y compleja dependiendo del contexto. 
 
Aquí tenemos otro ejemplo de como podemos superponer el diferente material que se está 
procesando. Podemos congelar la secuencia con los puntos que han estado digitalizados, 
para ver una idea de la cinética del movimiento, de alguna manera, de cual es la trayectoria 
que se está describiendo, y si esto está teniendo una apariencia de normalidad, como actuar 
sobre ella. La posibilidad que nos da el sistema de trabajar en modo frame o en modo 
"lendmark", en modo frame nos permite coger toda la estructura de un cuerpo de una sola 
vez, en cada fotograma, hacia un modo lendmark que nos permite seguir la trayectoria de un 
punto en toda la secuencia de imágenes. Cada una de las metodologías es válida en función 
del propósito de estudio, entonces el frame es recomendable en movimientos con recorridos 
donde todo el cuerpo tiene un sentido de contexto y el landmark, en este caso, cuando 
queremos la trayectoria de un objeto que describe parábolas, más o menos predecibles, 
entonces es más ágil. El seguimiento de un solo punto móvil que se desplaza con 
trayectorias más o menos predecibles lendmark, tiene su aportación. En este sentido, la 
posibilidad de simultanear los dos planos de las dos cámaras para ver que es lo que no 
vemos en una y compensar desde la otra y poder hacer una observación más precisa, en 
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definitiva, un modo de soporte para hacer más ágil esta digitalización manual que estamos 
obligados a hacer, de momento. 
 
Entonces una vez hemos hecho la reducción de datos, que es la captura que habiais visto, 
nos toca procesar esta información, este proceso. Gracias a las estaciones de trabajo que se 
utilizan se reduce muchísimo el tiempo y simplemente lo que hace es convertir la información 
de cada una de las dos cámaras donde se obtienen coordenadas bidimensionales de cada 
una de ellas, a las coordenadas tridimensionales que representarán después el movimiento 
en el espacio. Aquí tenemos representadas las dos cámaras con la X -Y de cada una de 
ellas, con los diferentes puntos del movimiento y los resultantes X-Y-Z que se han obtenido 
con esta información sujeta del posible error de la digitalización, sujeta a la dificultad que 
supone todo el procesado de la imagen digital directa que requiere unos tratamientos. Aquí 
tienen un ejemplo de como se tratan las curvas, de manera que se obtienen suavizadas, en 
este caso, a través de Quenting Splains, para que la calidad de la información sea mucho 
más realista y evitar errores producidos por la calidad de la imagen. 
 
En definitiva, DEMECE nos permite conectar este proceso de captura con COMPAN 
SPORT, desarrollado por el Centro de Sant Sebastián, de acuerdo con nosotros, permite 
hacer el análisis biomecánico del movimiento, permite hacer la simulación cinemática y 
dinámica de sistemas mecánicos y a partir de aquí poderla animar y reproducir. 
 
Ejemplos concretos como el cálculo de parametros, representación en diferentes módulos, 
desde un modelo simplificado a un modelo más sofisticado, ya con representación más 
realista, posibilidad de incorporar diferentes elementos en el modelo de raquetas, pelotas, 
escenarios diferentes, congelación de trayectorias para poder determinar con más precisión 
alguno de los elementos que se plantean. 
 
Utilizar el módulo que os he comentado de tracking de un punto para representar elementos 
de táctica, en este caso el fútbol. Con un solo punto se pueden representar de forma 
tridimensional escenarios de jugadas determinadas, proyectar fueras de juego a través de 
lineas imaginarias y moverse en el escenario virtual que supone una jugada determinada, 
desde diferentes puntos. 
 
Y en definitiva, el objetivo que perseguimos, pasar de las 5, 6 horas que el proyecto ABAC 
nos daba en el 92, a las entre una y dos horas y media que actualmente estamos en 
posibilidad de hacer gracias a este módulo. Entonces, esta reducción es cualitativamente 
significativa y nos permite integrar todos estos elementos que hemos descrito de forma 
rápida accediendo a una presentación interactiva en el último estado. 
 
Y para concluir, nos planteamos proporcionar herramientas de fácil uso, reducir costos y 
acercar la biomecánica a entrenadores y público en general. A través de la divulgación de 
esto se puede hacer, y como líneas de futuro nos planteamos mejorar los sistemas de 
calibración, llegar a un automatismo absoluto. Realmente es un poco utópico, pero estamos 
detrás de ello y divulgar estos estudios a través de Internet que es parte del proyecto que 
este año 95 estamos enfocando ya con la Fundación y divulgar estos trabajos a través de las 
Webs y de las redes internacionales de Internet y que pueda llegar todo el mundo este 
trabajo. Agradecer vuestra presencia y gracias a todos por la atención. 
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BECA Evaluación de los factores psicológicos para la prevención de lesiones deportivas. 
Dr. Joan Palmi 
 
Buenos dias. Quisiera presentar el proyecto, o las conclusiones, o los resultados del 
proyecto que nosotros desarrollamos, gracias a la colaboración, a la ayuda que tuvimos de la 
Fundación Barcelona Olímpica. El proyecto que nosotros hacíamos, como veis en el título, 
es una Evaluación de los Factores. Aquí inicialmente valoramos como factores psicológicos, 
pero en realidad en estos momentos, puede que si tuviésemos que volverlo a valorar 
diríamos evaluación o análisis de los valores contextuales alrededor de toda la problemática 
de la lesión deportiva. En el año 92-93, un poco para poner en antecedentes de como habia 
ido la iniciación que tenia este proyecto, en los años 92-93, nosotros hicimos un seguimiento 
en colaboración con compañeros del equipo de investigación que está aquí indicado, que 
están metidos en la Unión Deportiva Lérida, como equipo médico, y con esta temporada que 
el Lérida aspiraba a subir a 1ª Divisón, nosotros hicimos un estudio de seguimiento con una 
transparencia que tenemos preparada, y que no he traido por motivos de tiempo, en la que el 
entrenador solo pudo disfrutar de todo el equipo durante toda la temporada de cuatro 
semanas. El resto de la temporada siempre habia alguna semana que algún o varios 
jugadores como consecuencia de lesiones crónicas o agudas no podían, no se podia 
disfrutar de todo su potencial deportivo. De esta manera fué para nosotros un inicio de 
empezar a meternos en el tema de la importancia de intentar disminuir, aunque sólo sea un 
5% o un 10% el riesgo de las lesiones deportivas. Entonces, con este objetivo nos 
constituimos como equipo investigador y empezamos a trabajar durante el año pasado para 
recoger una serie de datos. ¿Cuál es el proyecto que os presentamos? Este equipo 
investigador tiene la virtud de que está formado por diferentes profesionales, de ámbito 
interdisciplinar. Hay gente que esta metida en traumatología, médicos de equipos deportivos, 
psicólogos y licenciados de INEF -pasamos-. Bien, con esta intervención, desarrollamos un 
proyecto, un diseño experimental que es pre-experimental. Fué un diseño de observación, 
de recogida de datos. Lo que hicimos inicialmente fué comparar una población lesionada, 
deportistas lesionados. En este caso trabajamos con el Centro Europeo de Rehabilitación 
Deportiva de Cap Breton, en Francia, en la que una parte del equipo investigador se 
desplazó durante 10 dias para recoger información de esta problemática y se trabajó con 
una muestra de 101 deportistas lesionados, de los cuales 63% eran hombres y 75% eran 
mujeres y una muestra catalana de 24, que en estos momentos es de 60, porque nos falló 
una parte de esta población ya que la muestra del CERS es un centro hospitalario y la gente 
está concentrada durante unos 10 dias en el período de post cirugía y está haciendo la 
rehabilitación allí dentro. Entonces, la intención era comparar esta muestra de este centro 
europeo de rehabilitación deportiva, con una muestra catalana con un régimen más o menos 
ambulatorio, o más o menos quirúrgico -pasamos. 
 
El procedimiento que utilizamos fué un procedimiento de recogida de datos a partir de unos 
cuestionarios, de unas medidas elaboradas después del análisis de la bibliografia 
especializada, de la que nosotros disfrutamos en aquel momento. Elaboramos dos fichas, 
que las nombramos ficha climonsport, que es una ficha que recogia los datos personales, los 
datos del momento de la lesión y una serie de elementos psicológicos, como grado de 
motivación, que después veremos, grado de concentración que tú tenías en el momento de 
la posible lesión, aspectos de componente psicológico, para entendernos. Y después, una 
ficha de evaluación de componentes psicológicos específico. Este se pasaba con la 
intención de recoger qué elementos contextuales tenian más importancia para facilitar, para 
hacer más agradable, más rápida lo que sería ya la recuperación del deportista lesionado. Y 
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por último, la segunda parte es el análisis de datos, que los hemos agrupado básicamente 
en porcentajes, que han permitido generar un incio de conclusiones y un inicio de proyecto 
de prevención, que es lo que intentaremos abordar aquí, -pasamos-. 
 
Bien, a continuación veis que con la colaboración sobre todo de los compañeros del área 
médica, se elaboró una ficha de recogida de información que la llamamos climosport. En la 
parte inicial está el recuadro de arriba. Tenemos los datos personales, la demarcación 
deportiva, las horas semanales de deporte, tenemos una serie de antecedentes motores, los 
factores de la lesión que implican en el momento de la lesión, el mecanismo de la lesión y 
los síntomas que él sintió en el momento de la lesión, posibles circunstancias asociadas, 
como eran elementos físicos, si habia proceso de infección reciente, un elemento que 
habían encontrado en la bibliografía aspectos de este tipo e interesaba recoger datos. 
Parece ser que en la bibliografía que habian analizado, el estrés diario, el acumular un cierto 
cansancio, hace más probable este tipo de lesiones. Todo esto se fué recogiendo y después 
un cuestionario de unos elementos psicológicos muy sencillos, basados en la recogida de 
datos en la escala liker, en la que el individuo tenia que indicar su grado de tensión 
psicológica, preocupaciones. Valorar de 1 a 5 su grado, si se considera una persona 
ansiosa, valoración de autoinforme subjetivo, pero nos interesaba por la facilidad que 
teníamos de recoger estos datos, y después cosas como ¿crees que el grado de exigencia 
del entrenador era más alto de lo normal, de lo habitual? ¿cómo era en aquel momento? 
puntúa de 1 a 5. o ¿era más bajo el grado de motivación personal que tú tenías en aquel 
momento de entrenamiento o de competición? y ¿podia afectar o no la lesión que se 
produjo, el grado de tensión, de concentración sobre la tarea que tú estabas desarrollando, 
los recursos psicológicos? etc., etc.. Estas preguntas sencillas las sacamos todas del filtraje 
bibliográfico que en la memoria de la beca se presentó y que aquí, por motivo de tiempo, 
pues creemos indudablemente que no es pertinente hacerlo, porque nos ocuparía bastante 
tiempo. Pero parece ser que la literatura que nosotros habiamos analizado decia 
básicamente: cuando el entrenador aumenta la exigencia y cuando en cierta forma el 
deportista tiene más baja, es decir está poco motivado, está poco concentrado, esto es lo 
que nosotros esperábamos que encontraríamos y que confirmaría los datos de la 
bibliografia, sobre todo anglosajona. 
 
Por otro lado, el otro sistema que utilizamos de registro fué aquello que nosotros llamamos la 
evaluación de los componentes psicológicos más específicos. Estos factores que pueden 
colaborar o no en la reahabilitación más rápida. Aquí básicamente lo que se pedia en dos 
columnas de descriptores, subimos un poco más la transparencia - la parte de arriba también 
es de recogida de datos, para tener los dos elementos y aquí tenemos dos apartados, ¿qué 
elementos realmente a tí te han servido para salirte bien del proceso de rehabilitación? que 
es un proceso donde hay cierta agustia, hay un contacto con el dolor y hay una carga 
depresiva, porque no sabemos como quedará después por la recuperación, por el 
rendimiento deportivo, y habíamos puesto cosas como la importancia de las habilidades de 
comunicación del equipo médico con el que tú te relacionas, entendiendo como equipo 
médico, desde el médico, el traumatólogo, hasta el fisio que está ayudando a recuperar con 
una sesión concreta, la importancia de saberse relajar uno mismo delante del dolor y de 
ciertas acciones del fisioterapeuta. La importancia de trabajar con objetivos diarios 
programados de sesión muy específicos, diarios y semanales, la importancia de, 
paralelamente a la baja deportiva, utilizar recursos como pueden ser el análisis de video, 
análisis de táctica, lecturas que puedan no apartarte del todo del mundo del deporte, tener la 
sensación de que aprovechas el tiempo. Todo esto, como os digo, son sugerencias que 
nosotros habíamos sacado de la lectura o análisis de bibliografia sistemática. La importancia 
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del soporte social parece ser que los americanos lo utilizan bastante y que después hemos 
ido viendo nosotros que realmente era importante. Es decir, el contacto post quirúrgico o 
post lesión con deportistas del mismo deporte, que han sufrido esta lesión y que ya se han 
recuperado, con el trato, le llamábamos soporte social. El poder normalizar lo más pronto 
posible tus actividades o estar en centros especiaizados, la convivencia con lesionados, y 
esto considerábamos que era interesante, saber utilizar las imágenes mentales, quiero decir 
imaginaria deportiva, saber utilizar las imágenes mentales para analizar la zona de lesión, 
para recuperarme después de la situación traumática, para anticiparme al dolor de la sesión 
que me tocará al dia siguiente, que me tocará con el fisio, técnicas, la importancia de trabajar 
con aparatos que me den información, es decir bio feed back, y por último, la importancia de 
tener o saber utilizar un diálogo interior positivo que permita anticipar, o que me permita 
equilibrarme en todo lo que serían temas de depresiones, y no caer en temas negativos. 
Tenemos dos columnas de evaluación de 1 a 10 puntos me parece, o de 1 a 5 que eran: 
puntúa de 1 a 5 la realidad que para ti fueron todos estos elementos, y la otra es: puntúa de 
1 a 5 que crees tú que te hubiese gustado que hubiese sido para tí. Estas dos herramientas 
que aquí están mostradas de una manera muy sencilla, pues costó un período bastante 
considerable el hecho de llegar a esta forma de sencillez. 
 
Vamos a ver las caracerísticas de la muestra que utilizamos, y para que se vea 
indudablemente, al ser un diseño pre-experimental y con una muestra que es grande, pero 
tampoco excesivamente grande para este tipo de trabajo, no nos permite llevarnos a 
conclusiones que puedan ser un sesgo, un sesgo de que en la realidd habia pasado esto. 
 
De la muestra de SERS con 101 deportistas lesionados, la edad la tenemos distribuida con 
estos elementos: de menos de 18 años hay un 35%, de más de 30 años hay un 7%, pero 
también es una población más o menos joven, y de 19 a 25 hay acaso la mitad, un 43%. De 
la muestra catalana, con una muestra que en aquellos momentos preparamos, la 
comunicación de 24, pues tenemos de menos de 18 años un 33%, muy similar, de más de 
30 años un 4%, de 26 a 30 años un 12,5% y de 19 a 25, coincidiendo un poco con la 
muestra del SERS, con lo que nos permite ver que hay una cierta similitud de muestras: un 
50%. En cuanto al tipo de deporte, vemos que, bien sea por el sesgo de la muestra, bien sea 
porque realmente es eso, hay un 62,4% de deportistas lesionados en deportes de equipo, en 
el centro del SERS y en la muestra catalana hay una población, una muestra de esta 
población de un 70,9%. Hay un componente de desconocidos y un 20% de deportes, un 
20,8 de deportes indivuduales, pasamos. 
 
El análisis que se hacia de los datos de deportes, causa de lesión, los tenemos aquí 
puestos. Veis aquí las columnas, las zonas horizontales donde hay un porcentaje más alto, 
acostumbran a correspnder a deportes de equipo como puede ser el handbol, como puede 
ser el fútbol, el rugby europeo... recordareis que es una muestra que, pese a que es un 
centro europeo, en esta muestra hay mucha población francesa y un deporte muy importante 
para este país pues es el rugby, y yo diria, pues bueno, que tenemos el handbol con 15,8%, 
el rugby con un 16,8% y otros deportes que ya van bajando, pasemos. 
 
Para compararlo un poco con la muestra catalana, en la transparencia anterior, como 
consequencia de la cantidad de deportes hay un poco de diferencia entre las líneas 
horizontales y la columna que corresponde a los deportes lo tenemos más claro porqué no 
hay tantos. Bien, es similar el handbol, un 12,5%, el fútbol, un 16,7% y el básquet, 
curiosamente con un 20,8%, cuando nosotros esperábamos que tal vez puede ser más el 
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futbol, dada la especialización del equipo médico con el que nosotros trabajábamos -
pasamos. 
 
Momento de la lesión. Yo pienso que esta es una de las curiosidades, que a nivel de 
conclusiones y con esta línea, con perspectivas de futuro, continuaremos trabajando, así 
como la muestra del SERS, en la muestra europea hay un 24% que se ha producido con una 
situación de entrenamiento, hay un 17% que se ha producido en el ocio, que llamamos 
segundo deporte, es decir, el deportista que hace un deporte y que se lesiona con otro que 
no es el suyo habitual, está en una sitación de ocio o de hobby, y un 50% de competición. 
 
De la muestra catalana tenemos que esto cambia bastante, y es con el entrenamiento donde 
se producen la mayor cantidad de lesiones, con un 41,7%. En competición hay un 37,5%, de 
ocio también se continua manteniendo con un 12 y pico% - pasamos. 
Como conclusión a la anterior transparencia la población catalana, al menos la que hemos 
analizado nosotros, se lesiona más en situación de entrenamiento que en situacion de 
competición, punto evidentemente de alarma y punto de interés, por lo que puedan ser 
prevenciones a nivel de lo que pueda ser técnica deportiva. Aquí tenemos los resultados, -
pasamos deprisa por cuestión de tiempo-. Hoy, los resultados del agrupamiento que se hizo 
de la ficha climonsport, donde se destaca que la mediana del SERS, el grado de motivación 
personal era de 4,16% con una escala de Dicker de 5. Por lo tanto, quiere decir, y en la 
muestra catalana es de 3,96%, muy alta, lo que contradice a lo que esperábamos con lo que 
habia estimado con la bibliografía. Parece ser que la gente se lesiona, no porque no tenga 
ganas, están más bien motivados, más bien muy motivados, y muy preparados para la tarea. 
 
Lo mismo que seria la atención, la concentración sobre la tarea que corresponde a un 3,75 
en Francia o a población eruopea y a un 4,48 en la muestra catalana, pasamos. 
 
Aquí el punto de conclusión es que hay una controversia, al menos con el análisis que 
nosostos hemos hecho, con la bibliografia analizada. En cuanto a los resultados de la ficha 
de componentes psicológicos, es decir, aquella ficha que decia que es lo que más te ha 
ayudado para recuperarte, que es lo que tú crees que es importante para esta fase de 
readaptación deportiva, vemos que tanto la muestra catalana como la muestra europea 
tienen el elemento más importante. Para ellos son las habilidades de comunicación de los 
equipos médicos con un 4,04% y con una mediana de la diferencia entre real y deseados 
sobre la población - pasamos. 
 
Después habia otros elementos como la importancia de poder utilizar recursos de 
aprendizaje deportivo para aprovechar un poco el tiempo. 
 
Bien, ahora vamos un poco a las conclusiones. El primer punto de las conclusiones que nos 
planteábamos, es un poco la curiosidad que necesitaríamos, pues con la línea que 
estábamos empezando a trabajar, es que un 15% aproximadamente entre la mediana de la 
población europea y la catalana, un 15% de los deportistas lesionados lo hacen con un 
deporte no habitual, punto también de alarma y punto de análisis. Esto explica que muchos 
equipos, muchos entrenadores con muchas selecciones nacionales ya lo hacen. Prohiben 
ciertas actividades, como es motociclismo, esquí, y prohiben, dada la cantidad económica 
que se paga a estos jugadores, que hagan este tipo de actividades. Esto nos lo corroboraria 
con deportes, y con una linea deportiva un poco más inferior yo pienso que vale la pena, 
como mínimo, que haya esta información y esta coincidencia, porque hay un porcentaje más 
o menos considerable alrededor de esta situación. 
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La segunda conclusión es que la mayoria de las lesiones se han producido en las 
extremidades inferiores, sea por las características del deporte que sea para la muestra que 
nosotros hemos utilizado.Los factores psicológicos y por el exceso a veces de motivación, a 
veces un producto que también hemos visto de descompensación entre lo que sería la fatiga 
física y las ganas de hacerlo bien. Es decir, me siento cansado, vengo a estudiar, vengo a 
trabajar, no sé qué, pero quiero hacerlo bien. Me sobrecargo, cuando a lo mejor físicamente 
estoy un poco cansado y lo mismo diríamos tanto a nivel de motivación como a nivel de 
concentración. Pasamos-. 
 
Resumen de los componentes psicológicos analizados. Es decir, si queremos hacer alguna 
cosa en referencia a la prevención y sobre todo como hacer que el deportista lesionado se 
recupere y se readapte lo mejor posible, no es tanto como nosotros pensábamos introducirlo 
o enseñarle técnicas psicológicas de autoregulación, como es saberse relajar, saberse 
ajustar a los objetivos, saber tratar el dolor, sino que es mucho más eficaz, es mucho más 
rentable la formación del equipo médico que se relaciona con toda esta gente, es mucho 
más valorado por el deportista lesionado el feed-back de la lesión, la relación, la 
comunicación, la realidad, la facilidad de contacto con el equipo médico, que el pueda tener 
técnicas de autoregulación, que seguramente serán inferidas de una manera secundaria si 
digamos, este equipo médico tiene esta predisposición, tiene esta formación. En esta línea 
pensamos que hemos de cambiar nuestros objetivos porque pensamos más en introducir 
una carga de preparación psicológica específica para el deportista y creemos que tiene que 
ir más por una línea de formación para el equipo médico, una formación de los técnicos que 
trabajan en este ámbito. 
 
En cuanto a la comparación con otros estudios, el que hemos comentado, es decir, la 
importancia de tener recursos adaptativos y este estrés psicológico diario, que parece que en 
la bibliografia internacional, sobre todo anglosajona, parece que son los que pesan más en 
estos momentos, nosotros al menos no hemos encontrado esta corroboración en los datos 
que nosotros hemos analizado. Por último, tenemos el apartado de la importancia de la 
formación, del asesoramiento, es decir, cambiando lo que inicialmente nosotros habíamos 
planteado en el año 94 cuando empezamos el proyecto, por tanto, por último y para acabar, 
tenemos la propuesta inicial de continuar trabajando, es un proyecto que nosotros tenemos 
abierto y que nosotros esperamos que hayan colaboraciones institucionales para 
mantenerlo, porque pensamos que es muy interesante, en el que creemos que el ámbito de 
prevención ha de pasar mucho, por lo que seria la mejor de la formación específica de los 
diferentes estamentos. Pensamos que en la muestra catalana, casi un 50% se lesionan en 
situación de entrenamiento, y por lo tanto, creemos que la mejora de las condiciones de 
seguridad, la mejora del conocimiento de materiales e instalaciones, la mejora justamente de 
los calentamientos y estiramientos de este tipo, puede ser un elemento importante, aparte de 
los otros. 
 
Entrenar o facilitar los recursos psicológicos dentro del entrenamiento deportivo, planificar el 
entrenamiento y la competición, siempre dentro de un objetivo que sea el máximo realista y 
ajustado a las posibilidades del equipo y del individuo y mejorar aquellos recursos técnicos 
que podemos considerar. 
 
Bien, esta sería un poco la línea de futuro que continuamos o que queremos desarrollar y no 
quisiera acabar la exposición, aunque breve, agradeciendo las dos, en este caso las tres 
instituciones que han colaborado con nosotros, que han sido la Fundació Barcelona 
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Olímpica, con quien hemos trabajado con mucho gusto, el INEF de Cataluña, concretamente 
el Centro de Lérida, que nos ha permitido desarrollar todo este material humano y de 
recursos, y por último el SERS de Cap Bretón, en Francia, que permitió que parte de nuestro 
equipo estuviese allí durante 10 dias facilitándonos todo, el banco de datos y de los trabajos 
que tenían disponibles allí. Muchas gracias y buenos dias. 
 
 
 
BECA :La Tributación del Deporte en  España. 
Sr. José Luís Carretero y Dr. Andreu Camps. 
 
 
Buenos dias a todos. En primer lugar queremos agradecer a la Fundación Barcelona 
Olímpica el reconocimiento que supone la aceptación en un primer momento de nuestra 
memoria de investigación y posteriormente la aprobación del resultado final de esa 
investigación. Queremos aprovechar este Forum público para hacer ese agradecimiento. 
 
En segundo lugar vamos a intentar exponer, en el tiempo que nos adjudica la organización, 
una materia extensa en primer lugar distinta a las que hasta ahora se han presentado y que 
no nos permite concentrar los resultados en una gráfica, en una estadística, en una tabla 
sino que me temo que tiene que haber una exposición de otro tipo. 
 
En segundo lugar, una dificultad añadida es que en la memoria, el resulado final de la 
investigación, es una memoria extensa en la que sobre todo son importantes los detalles, las 
cuestiones de matiz y en esta breve exposición explicativa, me temo que nos vamos a tener 
que conformar con hacer exposición de algunas conclusiones de carácter general. 
 
No obstante, en la sesión de este Forum que hubo en la tarde de ayer, hubo ocasión de 
debatir algunas de las cuestiones concretas que afectan a la fiscalidad del deporte. La Dra. 
Agulló y algún otro especialista tuvieron ocasión de indicar cuales eran sus conclusiones 
respecto algunos temas concretos recogidos en nuestra memoria, pero que insisto, no va a 
ser posible poder explicar aquí. 
 
La investigación comienza partiendo de la premisa de que el sistema tributario español 
vigente, el sistema tributario en un sentido amplio, afecta al sector deportivo, al ámbito 
deportivo como a cualquier otro sector o como a cualquier otro ámbito económico o social. 
En principio no hay una diferencia, no hay un régimen fiscal distinto respecto al deporte en 
relación a cualquier otro acontecimiento o a cualquier otro sector económico o social 
español. 
 
Esta primera conclusión choca frontalmente con el planteamiento que se hace desde el 
ámbito deportivo, entendido también en un sentido general. En un sentido amplio reclama 
también el fiscal favorable basándose en cuestiones de carácter cultural o de otro orden. 
 
Lo que hemos pretendido en la investigación es tratar de ver si las pretensiones que se 
hacen desde el ámbito deportivo son de recibo y hasta que punto la legislación vigente de 
nuestro sistema contempla ese beneficio o ese tratamiento fiscal favorable. Para ello hemos 
estudiado la legislación en un triple ámbito. La legislación estrictamente tributaria, le 
legislación deportiva y la legislación sobre mecenazgo, la reciente ley sobre mecenazgo. 
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La investigación también ha supuesto el análisis casi exhaustivo de la jurisprudencia, 
jurisprudencia tributaria fundamentalmente. Las sentencias del tribunal supremo han 
supuesto el estudio de la doctrina científica y el estudio de la doctrina administrativa. 
Dejando para más adelante el tema propiamente legislativo, decirles que hemos recopilado 
toda la jurisprudencia del tribunal supremo, hemos recopilado toda la doctrina cientifica en 
forma de monografías, de revistas, de artículos científicos sobre el tema y la doctrina 
administrativa, tanto en la vertiente de resoluciones de los tribunales económicos-
administrativos que han tenido ocasión de pronunciarse sobre conflictos concretos en el 
ámbito deportivo, como las contestaciones a las consultas vinculantes que desde 
determinados ámbitos deportivos se han formulado a la Dirección General de Tributos. Por 
tanto, la investigación recoge un material documental que considero que es interesante y del 
que se pueden extraer conclusiones. A la hora de analizar la legislación, hemos pretendio 
entresacar del sistema tributario, de la legislación tributaria en general, aquellas cuestiones 
específicas aplicables al deporte. No se trataba tanto de estudiar y de plasmar las 
conclusiones de la tributación general del deporte, sinó centrarnos en aquellas cuestiones 
concretas, sobre todo tratando de encontrar aquellos preceptos jurídicos que aceptaban ese 
tratamiento fiscal favorable que el sector deportivo demanda desde hace mucho tiempo. En 
este sentido, la legislación, como he expuesto anteriormente, la desglosamos en tres 
grandes apartados. En primer lugar estudiamos la legislación deportiva remontándonos a 
1961 y estudiamos pormenorizadamente la Ley de Educación Física de 1961, la ley general 
de la cultural física y del deporte de 1980 y la vigente ley del deporte de 15 de OCtubre de 
1990. 
 
Como conclusiones generales, o como exposición general, decirles que la ley del 61 
dedicaba un capítulo concreto y sistemático a la tributación del deporte, si bien centrada 
única y exclusivamente en el deporte aficionado. Sorprendentemente la ley posterior, la ley 
del 80, para nosotros supone un paso atrás puesto que no se ha estudiado el tema tributario, 
el tema fiscal de manera sistemática, sino que las normas, las pocas normas que hay, 
suponen desde nuestro modesto punto de vista, una regresión, un tratamiento no uniforme, 
no sistemático. En la última ley vigente del deporte del año 90 se sigue un poco el sistema 
de la ley del 80, es decir, no hay un tratamiento sistemático ubicado en un único capítulo de 
la temática tributaria del deporte, sino que en diversos artículos se recogen normas que 
afectan a la tributación de la actividad deportiva. 
 
En este sentido lo que también resulta sorprendente es que, desde nuestro punto de vista, la 
disposición fundamental y de mayor trascendencia tributaria es precisamente una norma que 
no nace con una vocación tributaria. Es el artículo que dispone que por expresa disposición 
de la ley, a determinadas entidades deportivas se les otorga la calificación de utilidad 
pública. Esta norma, que en principio no puede ser catalogada como norma tributaria, tiene 
una trascendencia fundamental en el tema tributario, puesto que esa calificación de utilidad 
pública por mandato de la ley, al Comité Olímpico Español, a las Federaciones Españolas o 
a las Federaciones territoriales autonómicas integradas en las españolas. Insito. Esta 
calificación de utilidad pública va a hacer que luego los beneficios fiscales recogidos en la 
legislación tributaria, sean de plena y total aplicación. Por tanto, en la ley del deporte, para 
nosotros esta sería una de las cuestiones importantes. 
 
En relación a la legislación propiamente tributaria, hay que decir que en ese análisis 
comparativo, en ese análisis histórico, en la legislación tributaria observamos que ha habido 
tambien un pequeño retroceso. Por poner un ejemplo en el tema de haciendas locales, la 
legislación anterior a la vigente a la ley 39/ de 1988 era mucho más beneficiosa respecto a la 
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actividad deportiva que a la vigente ley. Antes de la aprobación de la ley de haciendas 
locales vigente encontrábamos una serie de beneficios tributarios de exenciones de 
bonificaciones, aplicables plenamente al ámbito deportivo la ley 39/88 vigente de haciendas 
locales suprime, con carácter general, los beneficios fiscales y por tanto, de manera 
indirecta, suprime los beneficiios fiscales concretos que afectan a la actividad deportiva. Por 
tanto ahí encontramos un retroceso. 
 
En materia tributaria, en lo que es la imposición del estado, la legislación tributaria no 
soluciona, o no da respuesta a ese planteamiento que se demanda desde el sector 
deportivo. Ayer, en la intervención de la sesión de la tarde, oíamos que las rentas de los 
deportistas no son rentas irregulares. Se hablaba del deficiente tratamiento y de las 
consecuencias que eso tiene en relación a los contratos de imagen. La imposición indirecta 
parece que no es la adecuada respecto a la actividad deportiva. Hay temas pendientes en 
cuanto a la aplicación del IVA, hay temas pendientes en cuanto al impuesto sobre 
transmisiones, y por tanto, podemos llegar a la conclusión de que la legislación tributaria 
general no soluciona los problemas o las cuestiones que se plantean desde el ámbito 
deportivo. 
 
El tercer análisis o el tercer ámbito legislativo se centra en la legislación sobre mecenazgo. 
Ante las deficiencias de la legislación deportiva y la legislación tributaria en general, durante 
el tiempo anterior a la aprobación de la ley de mecenazgo, que les recuerdo que es de 24 de 
Noviembre de 1994, es por tanto una ley reciente y desde diversos sectores y porque no, 
también desde la administración, se consideraba que la aprobación de la ley de mecenazgo, 
que es una ley que ha tenido una gestación bastante dilatada en el tiempo, iba a ser la que 
iba a solucionar, la que iba a dar respuesta a esos problemas, respecto a la tributación del 
deporte. Por tanto, cuando la ley de mecenazgo estaba en fase de aprobación, daba la 
impresión de que esa legislación iba a ser la panacea, la que iba a solucionar las cuestiones 
pendientes en la tributación deportiva, sobre todo en relación a una demanda importante: la 
de conseguir que las empresas privadas financiaran el deporte ante el grave déficit público 
que actualmente tiene nuestro país. 
 
Nuestras conclusiones, una vez analizada la ley de mecenazgo y de incentivos fiscales a la 
participación privada, que ese es el nombre de la ley, son negativas. La ley de mecenazgo 
no supone la solución de esos problemas que estaban planteados, no supone una 
innovación importante respecto a la legislación anterior. La ley de mecenazgo no incentiva 
suficientemente a las empresas privadas para que aporten dinero al ámbito deportivo. 
Produce un efecto no deseado y no deseable al considerar las aportaciones de las personas 
jurídicas. Al darles un tratamiento fiscal más favorable que al de las personas físicas, no se 
entiende porqué esta discriminación se hace en la ley. Otra de las cuestiones que recoge la 
ley es el tratamiento fiscal, no de las aportaciones, sino de las propias entidades e 
instituciones deportivas. 
 
En ese sentido, y ayer por la tarde oíamos algo respecto a esta cuestión, solo se contemplan 
exenciones en el impuesto de sociedades y en dos impuestos municipales como son el 
impuesto sobre bienes inmuebles y el impuesto sobre actividades económicas. 
 
Como me llama o me alertan de que estamos al límite del tiempo, decirles que nuestra 
conclusión general es que queda mucho por hacer en el ámbito de la tributación deportiva, 
que ni la legislación deportiva ni la legislación tributaria general y tampoco la ley de 
mecenazgo suponen grandes avances. Que hay muchas cuestiones por resolver y que 
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imagino que en un futuro immediato habrá que dar solución a estas cuestiones, porque se 
observan temas que ya no solo quedan en el ámbito deportivo, sino que todos los dias o casi 
todos los días vemos que trascienden a los medios de comunicación. 
 
Si luego desean alguna aclaración, en la medida que podamos lo haremos y lógicamente 
darles las gracias por su atención. 
 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Muchas gracias. Quiero recordarles que abriremos el coloquio después de la mesa redonda 
en la que participarán todos los ponentes y en la que podremos también pasar la palabra al 
Sr. Andreu Camps, por si desea añadir alguna cosa a las que se han dicho antes. 
 
Miquel de Moragas: 
 
Damos paso ahora la la última exposición de hoy. 
 
 
 
 
BECA, "El Impacto de los Juegos Olímpicos sobre la ciudad de Barcelona" - Historia Oral-. 
Sra. Pilar Gómez. 
 
 
Hola, Buenos dias. Yo intentaré ceñirme al tiempo exactamente, porque ya es un poco tarde. 
 
Bien, lo que yo expondré ahora, el trabajo que yo he hecho con esta beca de la Fundación 
Barcelona Olímpica, tiene una naturaleza diferente del resto de los proyectos de 
investigación que aquí se han hecho, dado que no tiene una relación directa con lo que es el 
deporte ni el olimpismo, pero sí con el marco histórico en el que se desarrollaron los Juegos 
Olímpicos. 
 
Esta beca ha permitido continuar un proyecto, un proyecto de recogida de fondos orales 
sobre la Barcelona Olímpica. Una recogida de fondos orales quiere decir crear un fondo 
histórico oral, para ser conservador de un archivo y para ser utilizados en un futuro, por los 
futuros investigadores. No se trata de crear fondos históricos, como se hace siempre en la 
historia contemporánea por los historiadores, para hacer explotación de estos fondos y 
soportar unas hipótesis determinadas y de esta manera llevar a cabo una investigación, para 
que en un futuro los investigadores puedan utilizar este material que se está creando ahora, 
en el momento en que se están desarrollando los hechos y tenerlo para completar otros 
fondos documentales que sobre este período existirán y con los que se podra confeccionar 
la historia de Barcelona. 
 
Tenemos que elogiar, antes que otra cosa, la labor de esta Fundación, que nació como una 
herencia más de las muchas que tendrá Barcelona de los Juegos Olímpicos y que en este 
caso, al subvencionar este proyecto, también uno de los frutos olímpicos, permitirá a los 
investigadores del futuro, a los barceloneses y a otros, entender mejor lo que fué aquella 
Barcelona Olímpica. 
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Por otro lado, también elogiar la colaboración de los directores de la Fundación y los 
directores del Archivo Histórico de Barcelona, que fué el promotor de este proyecto en el año 
88, porque esta colaboración y este cambio de patrón, en el caso de los investigadores de 
nuestro equipo, no ha supuesto ninguna interrupción, no ha perjudicado de hecho, la línea 
de este proyecto ni la independencia de pensamiento necesaria para llevar a término este 
tipo de proyectos. 
 
Yo explicaré un poco la gestación de este proyecto, y como he dicho, es un proyecto de 
recogida de fondo oral, que es lo que hemos hecho y lo que queda por hacer. 
 
Como he dicho antes en la introducción, se trata de la constitución de un conjunto de fondo 
oral destinado a no ser utilizado en el momento, sino que el archivo que los conserve los 
ponga al alcance de los usuarios de aquel archivo en un futuro. 
 
Cuando empezó este proyecto fué encargado por la Universidad de Barcelona al Archivo 
Histórico de Barcelona, y dada la amplia magnitud de lo que podia ser estudiar lo que estaba 
siendo la Barcelona Olímpica, y también teniendo en cuenta que las personas que 
estábamos, que nos poníamos a hacerlo eramos historiadores, que no eramos personas que 
tuviesemos ninguna relación con lo que era el mundo del deporte y del olimpismo, hicimos 
una labor inicial de búsqueda de documentación sobre el tema, y como queríamos una 
documentación crítica, empezamos haciendo este proyecto con unas mesas redondas con 
personas que no tenían una relación directa con la organización de los Juegos Olímpicos. 
Piensen que esto empezó a hacerse en el año 88, justamente en plena organización de los 
Juegos, y con estas mesas redondas con ciudadanos informados, pero no relacionados con 
los Juegos, se fueron perfilando cuales podrían ser los temas de interés por los 
investigadores del futuro, sobre lo que en aquel momento estaba pasando en Barcelona. 
 
De estas mesas redondas y de la acumulación de mucha documentación, llegamos a que 
posiblemente fuera interesante que el material que estábamos creando pudiera responder a 
cuatro grandes líneas de investigación futura que podían ser: la vocación olímpica de 
Barcelona, por otro lado, la rentabilidad social y económica de la organización de los Juegos, 
por otro lado, el modelo de organización escogido y las repercusiones políticas de la 
operación. 
 
Esto eran, continuaban siendo unas grandes líneas, y para acercarnos un poco más, para ir 
definiendo la lista definitiva de personas que creíamos que era importante entrevistar, 
fuimos, creimos que para acumular información inicial era interesante empezar entrevistando 
a los que eran los responsables, es decir, a los dirigentes de la operación olímpica. Este 
criterio que fué por tener mucha información inicial, nos llevó a tener que entrevistar a 
muchas más personas del sector de élite de la ciudad porque era necesario que los fondos 
históricos que estábamos creando pudieran dialogar unas con las otras. Hay que tener en 
cuenta que las personas que estaban haciendo esto son historiadores acostumbrados a 
utilizar los fondos históricos y que, por lo tanto, sabemos que los fondos históricos son útiles 
desde el punto de vista de poderlos confrontar unos con los otros, y justamente los fondos 
orales buscan la subjetividad de las personas, son interesantes desde el punto de vista de 
tener un material inédito, pero para esto es necesario que sea posible confrontarlos entre 
ellos, precisamente porque son fondos que buscan la subjetividad. Entonces esto nos llevó a 
tener que entrevistar, dentro del sector dirigente de los Juegos, a muchcas personas que en 
principio no habíamos pensado que fueran necesarias y que lo vimos después, a medida 
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que fuimos haciendo las primeras investigaciones y a medida que fuimos cruzando la 
infomación de la que nos nutríamos. 
 
Bien, tengo que decir que uno de los apartados, bueno es que quiero resumir un poco, no 
puedo explicar ahora todo el proceso, pero sí explicar que de estas primeras entrevistas 
elaboramos unas primeras conclusiones para ver como enfocábamos el resto de las 
entrevistas y cuantas entrevistas creemos que eran completamente necesarias, a partir de 
aquel primer contacto con los que eran los responsables olímpicos. Establecimos 70 
entrevistas absolutamente incuestionables y una serie de apartados dentro de aquellas 
cuatro grandes líneas que eran la importancia de trabajar el tema de las infraestructuras 
urbanísticas, las inversiones públicas y privadas, la imagen de Barcelona en el exterior y el 
COOB como organización. 
 
A partir de esto y de situar 70 personas, continuamos esta labor de ir entrevistando a la 
gente. Tenemos que decir que de las personas requeridas, de todas ellas, ninguna se negó 
a dejar su testimonio, que unos lo hicieron con franca colaboración con el proyecto, otros 
avalaron nuestro proyecto delante de aquellos entrevistados, con lo cual fué mucho más fácil 
dirigirnos a ellos. Otros lo hicieron por cortesía, también tenemos que decirlo. No todo el 
mundo se dedicó de la misma manera, porque es difícil de hecho entender a estas personas 
que están acostumbradas a ser entrevistadas por los medios de comunicación, establecer la 
diferencia entre lo que era la entrevista que nosotros le estábamos proponiendo y lo que son 
las entrevcistas que ellos acostumbraban a hacer para los medios de comunicación. 
 
A nosotros no nos interesaba una entrevista de media hora para cubrir el expediente. 
Nuestras entrevistas a veces tenían una duración de 8 horas, 7 horas, y estaban realizadas 
en diferentes sesiones y tiene que entenderlo, tiene que interesarse. La persona entrevistada 
tiene que entender que está trabajando para la historia, y si no lo entiende y quiere cubrir el 
expediente, su entrevista no resulta en absoluto interesante, porque hay muchas entrevistas 
periodísticas de los Juegos Olímpicos. Quedarán una cantidad ingente de entrevistas, de 
vídeos, de cintas, de periódicos, y por lo tanto no nos interesa una más. Nos interesa 
establecer la diferencia. Esto a veces tiene que ser entendido, y a veces no fué 
comprendido, y por lo tanto, pues tenemos que decir que globalmente, los entrevistados 
colaboraron francamente con el proyecto. 
 
Todos los entrevistados, también tenemos que decirlo, han legado su testimonio al Archivo 
Histórico de la Ciudad de Barcelona renunciando a los posibles derechos de autor, y por 
supuesto, disfrutando de una confidencialidad que está garantizada por nosotros, como las 
personas que hemos hecho las entrevistas, que nos han depositado su confianza con sus 
entrevistas y también por los responsables del Archivo Histórico que garantizan la 
confidencialidad por los años que el entrevistado ha establecido. Algunas entrevistas tienen 
15 años de reserva, otras tienen 4, 5 ó 6. Otras hasta que la persona fallezca y esto es muy 
frecuente en la creación de legados que el interesado, pues no es tanto que esta persona 
deposite su confianza en su entrevistador, y dé el máximo de información posible. 
 
Cada entrevista también tiene un informe hecho por la entrevistadora en el que se puede 
visualizar, pues, la actitud del entrevistado, si piensa que tiene o que ha sido sincero o no ha 
sido sincero, si off-the record ha explicado algunas cosas porque realmente no lo queria 
hacer delante del cassette... 
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Durante la entrevista tenemos que decir que se produce una interacción entre el entrevistado 
y la persona que hace la entrevista, y de esta interacción, que depende de tantos factores 
que no son, es imposible de tenerlos en cuenta, que no se pueden formalizar, finalmente 
depende la calidad de estas entrevistas. Por lo tanto, si analizáramos la calidad de estas 
entrevistas, veríamos como cada una de ellas, todo y con estar planteadas de la misma 
manera, primero con una recopilación de datos biográficos, y después siguiendo un eje 
cronológico y temático, cuando se analizan, se ve que cada entrevista tiene una peculiaridad 
diferente, y justamente esto es lo que le da valor. Las entrevistas historico-orales son así de 
diferentes, por supuesto, como ya hemos dicho antes, de las entrevistas periodísticas, pero 
son también diferentes de lsa entrevistas sociológicas o antropológicas, que acostumbran a 
seguir un cuestionario muy establecido. Aquí, cuando el entrevistado habla, a veces su 
palabra ya es la intencionalidad que tiene. En el momento de haber aceptado esta entrevista 
ya hace un material que es diferente de cualquiera de las otras que hayamos podido tener. 
Y resumiento, diremos que lo que se ha hecho con este material, lo que se hace 
fundamentalmente con estos proyectos... Nosotros somos un equipo que hemos hecho para 
otras organizaciones proyectos de este tipo, lo que se hace después es transcribirlas y 
editarlas. Editarlas quiere decir organizar el material que hay, hacer el índice y dejarlas, 
conservarlas en los archivos para la consulta pública, siempre y cuando éste sea abierto, o 
guardarlas para consultas de futuro. Pero en este concreto, entendiendo que el tema 
olímpico era un tema que podia interesar a muchos más ciudadanos fuera del ámbito del 
que eran estrictamente los investigadores, los hisoriadores, los sociólogos del futuro, 
decidimos hacer un resumen de las entrevistas que eran abiertas, de las cuales se podia 
hacer este resumen, y por supuesto, de las partes que no teníamos ninguna reserva. 
Justamente con la Fundación Barcelona Olímpica, hemos podido editar un resumen de estas 
entrevistas porque contienen mucha información y a la vez pueden servir de índice temático. 
 
Simplemente y ya para terminar, decir que de estas entrevistas, de las 70, sólo hemos hecho 
40. De estas 40 hemos decidido que le añadian una riqueza a este fondo histórico y que si 
volviésemos a entrevistar a estas 40 personas dentro de tres o cuatro años, es decir, cuando 
ya los Juegos Olímpicos tengan encima un poco de historia reciente, pero historia al fin y al 
cabo, entonces decidiremos que están acabadas, cuando hagamos este segundo encuentro 
con estas personas y las 30 personas que todavía no hemos podido entrevistar. Estas 
entrevistas lógicamente, tendrán una característica diferente, pero también serán hechas en 
la época contemporánea, lógicamente porque todavia estamos en esta época. 
 
¿Por qué hemos decidido sobre las 40 entrevistas hacer esto? Pues esto tiene una 
explicación basada en el ángulo histórico que varia del momento de la simultaneidad de los 
hechos, al momento en que ya estos hechos han reposado un poco y dentro de 50 años es 
mucho más rico poder tener esta confrontación de estos dos momentos. 
 
Simplemente, como no quiero extenderme más, después si alguien tiene alguna pregunta ya 
la responderé. De nuevo agradecer a la Fundación Barcelona Olímpica, porque pocas veces 
una Fundación de tipo deportivo se ha comprometido, yo creo, en un proyecto de esta 
naturaleza que de hecho, se está desarrollando en el ámbito académico y universitario y 
bien, por supuesto no tiene nada que ver con el deporte, no tiene nada que ver con el INEF, 
nada que tenga a ver con el deporte, pero sí con esta parte que los Juegos Olímpicos dieron 
a Barcelona de este cambio, desde cualquier punto de vista. Gracias. 
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Muchas gracias a la Sra. Gómez, y con esto acabamos la sesión de dos horas, casi dos 
horas y media. Hacemos un pausa de 15 minutos estricta y convocaremos de nuevo para la 
mesa redonda. 

  229 



Día 11.11 
Bloque D.  
Presente y futuro de la investigación en el deporte 
 
Moderador: Sr. Miquel de Moragas 
 
Mesa Redonda: Prof. Dr. Marcel Hebbelinck 
 Prof. Miguel Martínez 
 Sr. José Luís Hernández Vázquez 
 
 
 
MESA REDONDA - Bloque D 
Presente y futuro de la investigación en el deporte 
Moderador: Miquel de Moragas, Director del Centro de Estudios Olímpicos y del Deporte de 
la UAB. 
Prof. Dr. Marcel Hebbelinck, Catedrático de Biomecánica de la Universidad de Bruselas. 
Prof. Miguel Martínez, Coordinador de Investigación de la S.G.D. de la Generalitat de 
Catalunya. 
Sr. José Luis Hernández Vázquez, Director del Centro Nacional de Investigación y Ciencias 
del Deporte. 
 
 
 
Miguel Martínez: 
 
Tanto en el plan de la CICID de la investigación D+D como del Consejo Superior de 
Deportes, hubo unos años absolutamente dorados donde la financiación fué muy elevada 
para todos los grupos, Incluso esa tendencia atrajo a los grupos de investigación de 
excelencia, lo que les permitió a grupos de investigación que ya recibían financiación en sus 
ámbitos tradicionales y que nunca han estado limitados, por un lado conseguir, calificando su 
proyecto de investigación con la palabra deporte, una financiación complementaria a la que 
tradicionalmente era su financiación. Y estoy hablando de grupos por todos conocidos. El 
Consejo Superior de Deportes tuvo hasta capacidad financiera para dotar de infraestructura 
prácticamente a departamentos universitarios que han conseguido dotarse totalmente. 
 
Que es lo que se establece ahora? Pues que tenemos que generar una serie de criterios que 
nos permitan ser mucho más eficaces ante la perspectiva de futuro. ¿Cómo hacerlo? Pues 
inmediatamente se nos plantea una situación de que los grupos de investigación tienen que 
ser grupos de investigación con infraestructura y recursos humanos suficientes. ¿Cómo? 
Basándose en toda la inversión hecha en todos estos años dorados y que como 
complementos determinados puedan realizar los proyectos que se proponen. Hay que 
conducir las investigaciones a aquellos ámbitos, sobre todo las instituciones que representan 
al deporte, que tienen que generar una serie de criterios de financiación a los grupos de 
investigación exclusivamente deportivos. 
 
Se cierra el proyecto de la CICID y estos grupos se quedan sin posibilidades en muchos 
casos. En algunos otros casos hay que orientar a grupos, si han llegado a alcanzar ya el 
grupo de excelencia que el Dr. Palmi estaba diciendo. Ahora se establece un sesgo 
inmediato en cuanto a quien componen estos grupos de investigación, y lo digo porque yo 
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participo en los comités donde se dan esas subvenciones, no solo en el Consejo sino en 
otros ámbitos, indudablemente es difícil acceder a unas situaciones desde el mundo 
académico y universitario con mucha tradición y con mucho peso que el mundo del deporte 
pueda alcanzarlo. Por tanto hay que conducir las investigaciones con unos objectivos. 
Quizás la aplicabilidad sea importante en un momento determinado, pero hay que conducir a 
estos grupos también de investigación deportiva ex-profeso ya a otros ámbitos de los planes 
nacionales y en estos momentos, por ejemplo para el próximo año, en los años del 96 al 99 
uno de los ámbitos de aplicación, es medio ambiente y ahora a nivel europeo y a nivel 
español hay un preocupación importante en la incidencia que tienen determinadas prácticas 
en el medio ambiente. Pues indudablemente lo que hay que tratar en ese plan nacional, es 
que haya proyectos de deporte y medio ambiente y que no tengan que recurrir a la 
financiación exclusivamente del deporte sino que vayan a los planes nacionales. Del mismo 
modo que hablo de actividad física o deporte y salud, existe un plan sectorial desde el 
Ministerio de la Sanidad en donde caben perfectamente estos proyectos, que además, 
desde el punto de vista económico son los más cuantiosos. Los hay incluso de educación. 
Hay un plan sectorial de educación no solamente de formación de investigadores de 
becarios, sinó también un plan dedicado que puede recoger dinero para la actividad física y 
el deporte. Entiendo que esta es una de las soluciones para buscar eficacia y rentabilidad al 
dinero. Por otra parte, las Instituciones tenemos que quitar dificultades a los investigadores. 
Insito en que el investigador se tiene que convertir sobre todo en el principal gestor del 
proipo proyecto. Administrador del proyecto, hacer el marketing para conseguir financiación 
del proyecto y una serie de tareas burocráticas que, como no esté organizado el centro 
suficientemente, pues le lleva un porcentaje de tiempo muy grande a pesar de que incluso 
algunas veces se cobran 6 u 8 años después. 
 
De cara al futuro, el Consejo Superior de Deportes, nosotros, vamos a actuar sobre estas 
líneas. Decir que, lamentablemente la financiación para infraestructuras es muy difícil y 
fundamentalmente se tiene que centrar la financiación en los gastos específicos fungibles y 
de becarios de quien lleve la investigación, porque sinó los proyectos a financiar serán 
escasísimos y dentro de la línea de prioridades que se tiene establecida por ámbitos de 
aplicación, es decir, que demanda el deporte, no establezcamos una gran distancia entre lo 
que queremos hacer los investigadores y lo que el deporte en sí necesita. 
 
Nosostros, el Consejo Superior de Deportes tiene unos compromisos de alto nivel que hay 
que atender. 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Bien, ahora la palabra es para la sala. Podríamos entrar en debate entre nosotros, 
empezando por el propio moderador que se muerde la lengua para no intervenir, dar la 
palabra a la sala y que quien quiera hacer unas preguntas intervenga. 
 
 
Espectador: 
 
He llegado un poco tarde, no sé si esto se habrá tratado o no, pero lo quiero plantear. Por lo 
que hace referencia al aspecto tributario, el deporte es un escaparate de ciertas 
manifestaciones, de ciertas cosas, más visibles que otras. Estos días está siendo noticia que 
al Sr. Abraham Olano se plantea dejar de vivir aquí, pues pagaría un buen nivel de 
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impuestos. Se sabe que hay un buen número de deportistas de alto nivel que tienen una 
residencia más o menos real o ficticia fuera. ¿Cómo se contempla esto?, ¿Qué imagen 
creen que puede dar?, ¿Es bueno para el deporte?, ¿Es bueno para el país?, ¿Es bueno 
para Hacienda, etc., que pasen estas cosas? 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Esta supongo que es una pregunta dirigida a nuestros expertos en fiscalidad del deporte. 
 
 
A ver. El que es indudable es que si es bueno, es bueno para él exclusivamente. Es obvio 
que para Hacienda no es bueno, para el país supongo que tampoco. Supongo que tampoco, 
desde el momento en que hay una serie de impuestos, una serie de ingresos via tributaria, 
via impositiva que no se ingresan. El tema de fondo sigue siendo el mismo, es decir, no se si 
es objeto de debate aquí, pero el tema de fondo, el que usted pregunta es: ¿Realmente el 
deporte, el deporte profesional, tiene que tener estos beneficios fiscales? Habria toda una 
serie de justificaciones, una serie de motivos o de ideas que conducirian a pensar que es 
bueno como medida de incentivación del deporte. En el deporte profesional es bueno que 
hayan una serie de ventajas fiscales. Por otra parte hay otra idea y es que esta gente gana 
un dinero. Esta gente tiene en definitiva unos ingresos, y estos ingresos, como usted, como 
yo o como otro, tienen que estar sometidos a un gravamen por parte del Estado igual que lo 
estamos los demás. 
 
Entonces es una discusión doctrinal e incluso es una discusión de política deportiva o de 
política social en general. Lo que está claro, es que es inevitable que en un momento 
determinado haya un deportista que, dado que su fuente de financiación principal, puede 
proceder no de su país, porque entonces lo tiene difícil, sinó que venga del exterior, busque 
paraisos fiscales o lugares donde, con una residencia ubicada allá, tenga unas ventajas 
fiscales, pero igual como lo hacen los empresarios, igual como lo hacen los pintores u otras 
personas. 
 
Es decir, lo que pasa en el mundo del deporte, precisamente porque se ha hablado de los 
medios de comunicación, es difícil encontrar una nota de prensa donde diga que el pintor X 
ha fijado su domicilio fiscal en Montecarlo. No lo vereis. Ahora, cuando un ciclista, o un 
futbolista o un tenista lo hacen, automáticamente se llenan seis páginas, aparece en la 
Diputación de Guipúzcoa, todo el mundo habla de ello y eso que tampoco es tan inusual que 
se haga. Lo que pasa es que entraríamos en un concepto de política fiscal y en un concepto 
de política deportiva que no sé si es tema del Fórum. 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
De todas formas, lo que sí puedo decir es que los investigadores del deporte están en las 
antípodas de esta experiencia. No tienen ningún problema fiscal, ellos cobran por no cobrar, 
sinó que cobran para poder realizar una experiencia contrastadísima, las dificultades de los 
investigadores. Yo de todas formas quisiera decir que el investigador social, el investigador 
del deporte, no es que sea muy diferente del conjunto de otros investigadores. Creo que 
cada vez más (no sé si estareis de acuerdo en esto) la política científica aplicada al deporte, 
será común a la política científica. Posiblemente si los investigadores sobre deportes son un 
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poco hábiles tendrán mejores condiciones que muchos otros investigadores. Por esto antes 
decía que creo que tendríamos que buscar espacios para encontrar colaboraciones. No 
puede ser que todas las instituciones que participan en el deporte no colaboren nunca en 
investigación. No puede ser que cuando un académico se vaya a una federación a pedir una 
ayuda para un máster o para una investigación, lo miren como si fuera un astronauta. 
 
¿Qué ha ocurrido? (Yo me encontrado en este caso, no tengo porque esconderlo). Como no 
diré nombres concretos, puedo explicarlo. Cuando nosotros, como académicos nos dirigimos 
a una federación o a un comité, etc., la primera reacción a veces es: ¿Quiénes son estos, 
qué hacen, a qupe se dedican?. Claro, no puede ser que todo un fenómeno de estas 
dimensiones no le dedique ni una pequeña parte. también tengo que decir cosas positivas. 
Nuestra experiencia de colaboración con el Comité Olímpico Internacional, con el Museo 
Olímpico, es extraordinariamente positiva. Es decir, nosotros hemos podido existir (hablo 
como Centro de Estudios Olímpicos) gracias a que el Comité Olímpico Intrenacional ha 
querido crear una cátedra. Pongo buenos ejemplos para abrir y es posible también que los 
investigadores tengamos que hacer alguna política de marketing, porque parece que ir 
siempre a la administración es una via limitada. No podemos ir siempre a la Secretaria 
General de Deporte, al Consejo Superior de Deportes, a la Diputación... Creo que nos 
tenemos que abrir a los actores sociales para que contribuyan. Cuando este señor está 
trabajando por los deportistas, también está trabajando para los clubs. Por tanto quizás sí 
que algunas investigaciones son muy de calidad de vida, pero estas ayudas de calidad de 
vida, tienen que estar contempladas en el marco de la política científica de un país. Si la 
política científica de esta país considera que es prioritario defensar el medio ambiente, pues 
los investigadores iran hacia aquí y mucha gente del deporte aplicado también. Lo que pasa 
es que también tenemos otro problema. El gran debate político, ideológico y cultural sobre la 
política científica es un tema abierto aquí, en la Comunidad Europea y en todos los paises 
modernos en la actualidad. 
 
Creo que quizás tenemos que ser un poco optimistas en el sentido de buscar recursos. 
Antes deciamos que de debajo de las piedras y ahora yo diria de debajo de las instituciones 
deportivas. 
 
 
Pregunta: 
 
¿Me permiten que haga un inciso en este tema? Solamente quería decir que es obvio que 
hay que tender hacia la búsqueda de recursos, no tan solo por parte de las administraciones 
públicas, sinó de las entidades privadas, de las federaciones, de los comités olímpicos, pero 
creo que hay una cierta tendencia de todas estas personas. No sé, lo pongo encima de la 
mesa. En todo caso, es una impresión que tengo. De todas estas personas que tabajan en 
esta área, cuando tienen que desarrollar un trabajo X, una investigación y lo presentan a la 
administración pública... cuando lo presenta una empresa privada, cuando lo presenta una 
federación, pasa de ser una investigación a un trabajo profesional y en definitiva es lo 
mismo. 
 
Estan haciendo un trabajo para desarrollar unos resultados que al final darán un beneficio a 
aquella entidad. Lo que pasa es que, cuando lo ponen dentro de una federación dicen no, 
esto no es investigación y yo, con mi capacidad profesional, alquilo mis servicios para dar 
unos resultados. Entonces esto es a lo que no le llaman investigación. A lo demás sí. 
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Aquí creo que se está produciendo un hecho social que existe, una mentalidad que existe. 
Por tanto, investigación es una cosa como la otra. Parece que cuando hablamos de 
investigación es aquella que va a la administración pública y el resto no es investigación. Se 
están haciendo muchas cosas, pero a aquello le llaman ejercicio profesional. Cuando 
hablamos de cuales son las cosas que se están haciendo en nuestro país, no tendríamos 
que caer solamente en esto que es que las administraciones públicas subvencionan y 
ayudan, sinó que se tendría que hurgar, se tendría que buscar también qué es lo que se está 
haciendo y por qué se está haciendo. Lo que pasa es que no se dice, que en definitiva se 
entiende que es un ejercicio profesional. 
 
 
Miquel de Moragas: ¿Algún comentario? 
 
 
Respuesta: 
 
Yo creo que existen multiples indicadores actuales como para detectar cual ha sido la 
evolución de la investigación deportiva en España, no solmente por los grupos que se han 
creado, sino por la mejora de la calidad de determinados grupos y los resultados de todas 
estas investigaciones en, fundamentalmente periódicos de tipo científico y distintos ámbitos, 
que van enriqueciendo notablemente en los últimos años ésa labor. 
 
Pero fundamentalmente yo queria destacar la institucionalización de la investigación en 
centros que los últimos años han ido apareciendo, como el CAR de aquí, es evidente y la 
linea y los trabajos que está aportando en distintos campos. 
 
Pero hay otros centros también radicados en otros lugares en donde están empezando a 
conseguir determinado tipo de resultados, y que eso no puede dar una visión del futuro más 
optimista de la que estamos viendo. Porque la estamos viendo en un enfoque 
exclusivamente financiero y desde el punto de vista de los grupos que, fundamentalmente 
conectados siempre a centros de formación universitaria, en la mayoría de los casos están 
promoviendo investigaciones con grupos trabajando permanentemente en el mundo de 
deporte, no haciendo incursiones en el mundo del deporte, que es lo que nos puede 
preocupar, porque prácticamente esas subvenciones pueden ser temporales de un tema 
concreto, pero desaparece después el grupo. En tanto en cuanto en estos centros de 
investigación, que por cierto, la cuenta de los centros de investigación de España aparece 
publicada el próximo mes o máximo en Enero, pues son grupos permanentes y yo creo que 
en el mundo del deporte esos grupos permanentes van a tener una incidencia importante. 
 
De hecho, en la contabilidad que llevamos nosotros de tesis doctorales que se están 
presentando en el ámbito de las ciencias del deporte, pues en los tres últimos años el 
crecimiento es enorme y las previsiones para el año 96 son que van a duplicarse a las 
presentadas estos tres últimos años. 
 
Yo creo que esto es importante. Denota un cambio radical y una preocupación por el mundo 
de deporte. 
 
 
Miquel de Moragas: Alguna intervención más?  
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Tiene la palabra el Sr. Hernández Vazquez: 
 
Muchas gracias y buenos dias. En primer lugar nuestro agradeciemto a la Fundación por la 
invitación que nos hace y la ocasión que nos da de exponer cuales son, aunque sea 
brevemente, las líneas generales de actuación que tiene el Consejo Superior de Deportes en 
materia de I+D, es decir, en investigación y desarrollo tecnológico. 
 
Quizás deberiamos señalar dos grandes períodos en materia de investigación deportiva en 
España. 
 
Una que se acaba de cerrar y que significa el desarrollo de los dos planos nacionales de I + 
D que han llevado hasta el año 95, y a partir de ahora que se acaba de aprobar en Consejo 
de Ministros, el plan nacional I+D desde el año 1996 a 1999. La característica esencial de 
este primer período que tuvo dos planes nacionales en vigor, ha sido en que, de una forma 
en el primer plan figuraba el deporte como objetivo y en el segundo plan, figuraba, aunque 
cambiando de denominación como otro objetivo. Es decir, como áreas objetivas propuestas 
de estudio dentro del plan nacional I +D. La diferencia es que nos encontramos en estos 
momentos en que igualmente las gestiones realizadas en esa primera época por parte del 
Consejo Superior de Deportes, consiguieron introducir la investigación deportiva en el plan 
nacional, pues en ese período que ahora se va a iniciar del 96 al 99, el deporte no aparece 
en ese Plan Nacional. Por tanto quizás las actuaciones que el Consejo Superior de Deportes 
pueda hacer sustitutorias hasta cierto punto del plan I+D en este período, van a ser 
prácticamente el desarrollo de investigación deportiva en cuanto a las subvenciones que el 
Estado les da. De todas formas, las competencias que tiene el Consejo en este ámbito son 
limitadas y se basan en impulsar y  promover dos campos: la investigación deportiva en esta 
materia, o a la formación de potsgrado y de especialista en esta materia. 
 
¿Cómo fija sus objetivos en este ámbito el Consejo Superior de Deportes? En primer lugar 
en proyectos plurianuales que están siempre relacionados con una coordinación y un apoyo 
a programas de interés para el deporte de alto nivel. En tanto en cuanto las competencias 
que tiene el Consejo Superior de Deportes asumidas, fundamentalmente están dirigidas al 
deporte de alto nivel o a competiciones de carácter estatal o a competiciones 
internacionales. 
 
Por otra parte, y aunque ahora mismo no están en vigor, yo creo que aquellos que están en 
el mundo académico lo recordarán, otra planificación plurianual fue la de formación de 
postgrado y que estuvo dirigida durante tres años a la formación de especialistas en el 
ámbito de los profesores de EGB. Ello se cerró en el año 1992 o en el cuso académico 92-
93. Actualmente estos programas son fundamentalmente programas anuales y en este caso, 
los programas anuales se fijan teniendo en cuenta, por una parte las orientaciones o 
directrices que en los organismos del Consejo de Europa se editan como áreas de interés de 
estudio para los paises. En segundo lugar las áreas que por tradición científica en materia 
deportiva o que equipos de excelencia que últimamente se han introducido en el ámbito del 
deporte de mantener que esos equipos sigan interesados por la investigación deportiva, y 
fundamentalmente y por último ya, la incorporación de nuevas áreas en el sentido de hacer 
las previsiones necesarias de cara al futuro. 
 
Bueno, pues estos objetivos los traslada a efectos de punto de vista de proyectos ya 
anuales, dentro del plan operativo a través de los distintos programas que son: proyectos de 
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investigación y desarrollo tecnológico, formación de postgrado, organización de actos 
científicos, promoción de las publicaciones y difusión de las actuaciones en el ámbito 
científico. Dichos programas se coordinan a través del Centro Nacional de Investigación y 
Ciencias del Deporte que tiene una función, además de coordinación, de gestión 
administrativa, de gestion de dichos proyectos y de difusión de los mismos. 
 
¿Cómo los materializa el Consejo Superior de Deportes? Aquellos proyectos que son de 
interés prioritario y que tienen una vinculación grande a otros programas del Consejo, se 
realizan a través de convenios, en este caso convenios que se desarrollan con las 
universidades, convenios que se abren con las OPIS (Organismos Públicos de Investigación) 
o convenios que se desarrollan con otros Centros. En el último que se está elaborando, el 
estudio se ha hecho con el Consejo de Investigaciones, con el Centro de Investigaciones 
Sociologicas. Prácticamente en un par de semanas empezará el trabajo de campo, de la 
encuesta que cada cinco años España hace en relación a los hábitos deportivos. 
 
Se vincula con empresas también a través de contratos. Hace cuatro años se realizó un 
contrato con una empresa, para el desarrollo de una pelota sintética, una pelota para el 
juego de pelota, de frontón, etc.. Se vincula también a convocatorias públicas, que es quizá 
también lo más conocido, quizá donde la demanda es mayor y la oferta lamentablemente 
alcanza este año el 5% de proyectos nada más. Finalmente por determinado tipo de 
resoluciones del Secretario de Estado, también sobre proyectos de alto interés que puedan 
presentar este tipo de organismos. 
 
De cara a un futuro, el planteamiento, como decia al principio, pues lamentablemente el 
presupuesto en investigación y formación de postgrado se ha reducido desde el año 93 
hasta ahora aproximadamente, en un 50%, pero lamentablemente la acción o la desaprición 
de la materia deportiva de nuestro plan nacional es un grave problema y, por tanto, va a 
matizar la posibilidad de intentar, insisto, en que la comisión nacional de ciencia y tecnologia 
desarrolle planes especiales en materia deportiva al no estar incluída en los programas 
nacionales. De esta forma lo que se pretende es que el nivel de financiación que ha existido 
durante estos ocho últimos años no descienda, o no descienda tan vertiginosamente como 
estaba previsto, de tal forma que incluso algunas convocatorias públicas puedan contar con 
la colaboración y con la financiación de la CICI. 
 
Otro de los grandes objetivos, a pesar de las dificultades que en este sentido encontramos, y 
que aquí mismo esta mañana y ayer tarde se difundieron, fue la de promover o movilizar los 
recursos de las empresas privadas. Si en materia de organización deportiva para actividades 
puede ser lo que tenga más éxito, en materia de organización de actos científicos o en 
materia de financiación de investigaciones que no tengan una transferencia clara lógica a la 
tecnologia o al desarrollo empresarial se encuentran excesivas dificultades, por tanto, 
aunque es un camino abierto, no dudamos de que va a ser bastante difícil. Importa mucho 
seguir apoyando a los equipos de excelencia y a los equipos que en estos úlitmos ocho años 
han conseguido vincularse a la investigación deportiva en las universidades, 
fundamentalmente a través de los planes nacionales de investigación, vinculados 
básicamente a algunas áreas que ahora citaremos, y continuar con el esfuerzo de movilizar 
las investigaciones en las áreas nuevas, sobre todo en aquellas áreas de contenido 
humanístico que, lamentablemente en los últimos años, han tenido poca importancia en el 
contexto de las subvenciones concedidas por el Consejo Superior de Deportes. Para dar 
algunos datos sobre lo que ha sido este último trienio, los recursos destinados por el 
Consejo Superior de Deportes en estos cuatro programas que hemos hablado, insisto, I +D o 
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sea proyectos de investigación y tecnológicos, formación de postgrado, y por otra parte 
ayuda a la organización de actos científicos y difusión de las publicaciones de carácter 
científico, se ha elevado a unos 170 millones de pesetas. 
 
No está contabilizado aquí el dinero que ha invertido la financiera CICIN ni las inversiones 
por los programas de las Comunidades Autónomas. Para tener una idea aproximada de 
esos 170 millones de pesetas, casi la mitad, un 43% aproximadamente, se ha vinculado a 
proyectos I+D investigación y desarrollo tecnológico, aproximadamente un 7% a la 
financiación de estudios de formación de postgrado y formación de especialistas, poco más 
de un 7% a la organización de actos científicos y otro 7% redondeando cifras a las ayudas a 
publicaciones de tipo científico. 
 
Las áreas que han tenido más incidencia por agruparlas, para hacer un diferenciación, sería 
en primer lugar y con bastante diferencia el área biomédica, en sentido de todo lo que son 
las ciencias médicas, biológicas y con todos los trabajos que fundamentalmente han ido 
encaminados a resolver problemas y dudas en el área de la bioquímica, ingenieria y 
desarrollo tecnológico seria el segundo campo de área de actuación. Le ha seguido las 
ciencias sociales, ciencias jurídicas, finalmente educación y humanidades y en último lugar 
aquellos trabajos de investigaciones que no cayendo en el ámbito de estas comentadas, 
podemos ver que fundamentalmente han estado vinculadas a resolver problemas de 
entrenamiento. 
 
Por reparto de Comunidades Autónomas, prácticamente hay una coincidencia con los 
resúmenes o conclusiones que establece el plan nacional I+D en cuanto a las universidades 
que participan en esos proyectos. Así en la cabeza están Madrid y Cataluña, seguida de la 
Comunidad Valenciana, Andalucía, Extremadura y Castilla-León y después las 
representaciones ya mínimas de algún proyecto suelto. Esa es la actividad. 
 
En estos momentos se encuentra prácticamente a punto de publicarse en el Boletín Oficial 
del Estado la convocatoria del año que viene en la que se han introducido modificaciones 
importantes con respecto a las que anteriormente venia haciendo el Consejo Superior de 
Deportes, precisamente para complementar y catalizar aquellos proyectos que anteriormente 
iban hacia el CICID que puedan tener también cabida dentro las convocatorias de los 
proyectos del Consejo Superior de Deportes. No obstante, siempre con las limitaciones de 
tipo presupuestario. 
 
Decir por último que nuestra función, independientemente de seleccionar los items o 
selccionar fundamentelmente las áreas que desde un punto de vista anual o plurianual se 
consideran de interés para desarrollar en el campo deportivo. Sobre todo en dichas areas se 
hacen las convocatorias públicas. El Consejo Superior de Deportes lo que hace es gestionar, 
administrar y tratar de mejorar la calidad de los proyectos de investigación. Últimamente esta 
mejora de la calidad pasa siempre por la evaluación de la Agencia Nacional de Evaluación y 
Prospectiva, que en este sentido está realizando esta misma labor para todos los proyectos 
de investigación. 
 
Yo queria poner simplemente en situación de poder dialogar con los gestores de la 
administración y que promueven la investigación en este caso, y estoy seguro de que los 
investigadores en particular, se encuentran con grandes problemas para financiar sus 
propios proyectos, pero lo que es indudable es que hay dos limitaciones, una, que hay que 

  237 



fijar prioridades y que esas prioridades en definitiva vienen, además de por las áreas, 
fundamentalmente por la financiación que presupuestariamente contamos. 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Muchas gracias. Permítame una introducción a la pregunta que haré, que naturalmente será 
breve, porque el sábado por la mañana no se puede abusar de la audiencia. La sesión que 
hemos tenido esta mañana me parece que demuestra lo suficiente que el deporte es un 
fenómeno que reclama múltiplea actitudes y múltiples acciones de la actividad científica. La 
propiamente académica en el deporte no es una ciencia, es un gran fenómeno que reclama 
una actividad científica multidisciplinar. Ha sido, en este sentido, ejemplar. Ha sido muy 
interesante ver ejemplos concretos de investigación en la ponencia del profesor Hebbelinck, 
que ha mostrado esta multidisciplinidad en la investigación. 
 
También quisiera remarcar de la intervención del profesor Hebbelinck que las funciones 
sociales de la investigación en el deporte son también muy notables. La responsabilidad de 
la investigación en el deporte, ha dicho en la educación, en la formación de la práctica 
deportiva, también en la gestión y la administración en el deporte, como él ha dicho, la 
aplicación de estos conocimientos a diversos ámbitos del deporte de élite, el deporte en la 
escuela, el deporte para todos. 
 
En este marco de la Fundación Barcelona Olímpica sí que de todas formas quiero decir que 
hay una grieta, un pequeño espcio que se abre que es el de los Estudios Olímpicos. El 
empuje que se ha dado a Barcelona (y confiemos que desde este empuje en Barcelona 
podamos tener alguna influencia internacional), el gran fenómeno olímpico, reclama también 
una línea de especialización y desarrollo en su actividad académica. 
 
Hemos tenido después una intervención del Sr. Miguel Martínez en el que ha expuesto la 
política científica, la política deportiva que tiene la Generalitat. Después de esta intervención 
se ha completado con la intervención del Sr. Hernández Vázquez, donde también se ha 
hablado de cual es la política científica del Consejo Superior de deportes. Sobre esto se abre 
un tema importantísimo. Es qué parte de la responsabilidad de la política científica de estas 
instituciones deportivas pasará, ha pasado, tendría que pasar o se tendría que reservar, 
respecto de las grandes instituciones de la política científica del país. Es decir, cuál es la 
acción de la CIRIT en Catalunya, cuál es la acción de la CISIT en relación a la investigación 
del deporte, cuál es el papel que tienen estas instituciones. 
 
Pero naturalmente se abre otra cuestión. Estas instituciones públicas, hoy dedicadas al 
deporte y a la ayuda a la investigación científica, se encuentran con recortes presupuestarios 
y no nos podemos imaginar que el Consejo Superior de Deporte y la Secretaría General del 
Deporte, multipliquen todos sus recursos para reanudar la investigación. En canvio se 
observa un gran vacío en la ayuda de la investigación por parte de las instituciones 
deportivas. Ellas mismas, las ligas de fútbol, las federaciones, los clubs, los comités 
olímpicos, que son las grandes instituciones que generan recursos y que reclaman 
investigación por ellas mismas. Yo creo que aquí tenemos, como en otros ámbitos de la 
política científica de nuestro país, una pregunta a hacer, es decir, ¿cuál es la participación de 
la sociedad civil, de las empresas privadas, en la promoción de la investigación? 
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Y finalmente, en esta brevísima introducción, la pregunta que quiero hacer. hemos tenido 
después cinco ejemplos que yo creo son muy representativos y que en todo caso marcarian 
el acierto de la política de la Fundación Barcelona Olímpica en la selección de estas ayudas. 
 
Hemos tenido, fijaos, una presentación de una investigación sobre cuestiones de derecho y 
fiscalidad de Luis Carretero y Andreu Camps que presentan todo un ámbito de 
conocimientos importantes. Después quisiera remarcar que hay otra investigación. Yo ahora 
me lo miro desde un ámbito... desde arriba como un "overview". De estos temas hay una 
investigación sobre medicina y salud. Pensando en la calidad de vida, y aquí quisiera 
remarcarlo, es decir, cómo la investigación médica puede facilitar el aumento de la calidad 
de vida, que creo es un compromiso fundamental de las democracias. Ha habido también 
una investigación presentada por Josep Escoda y el equipo del CAR sobre la tecnología de 
la utilización de las imagenes para múltiples aplicaciones. Como soy una persona que me 
miro las cosas de la vida a través de los mass-media, ya he visto que con estas técnicas hay 
cantidad de aplicaciones a la producción televisiva pero también las hay en la práctica, en el 
entrenamiento, en el análisis del comportamiento del cuerpo... es decir, que se abre un 
mundo fascinante. 
 
Hay también un estudio importante del profesor Palmi del INEF, que es ver como la ciencia 
ayuda a los deportistas. También quiero remarcarlo porque algunas veces la ciencia también 
trabaja en cómo explotar a los deportistas y me parece muy interesante visto desde la 
demanda social cómo la ciencia se plantea ayudar a los deportistar a resolver sus propios 
conflictos. 
 
Y finalmente hay un trabajo de historia. La doctora Pilar Gómez ha dicho antes que ella no 
era de deportes. Al salir, le ha dicho, claro que nos interesa a nosotros. Al final, nos interesa 
la sociedad y como nos interesa la sociedad, nos interesa el deporte. Esta es una posición y 
creo que lo que finalmente nos interesa es la convivencia, la humanidad, la mejora de la 
calidad de vida... y por eso nos interesa el deporte y el olimpismo. En este sentido es muy 
representativo que la Fundación haya ayudado a financiar un proyecto de investigación de 
los grandes impactos culturales. Solo quisiera decir una cosa para terminar esto. Aquí se 
habla de deporte, y de golpe yo veo que el deporte es una medalla de dos caras. Una es la 
cara de los que lo practican y de los que gestionan, de los que tienen acción sobre el mundo 
del deporte y la otra cara es la de los que solo ven el deporte a través de la televisión. Pero 
estas dos caras, si lo analizamos bien, se tocan una con la otra.` 
 
Esto quiere decir que a las múltiples responsabilidades de la investigación científica en 
relación con el deporte, se abre el fascinante campo de cuales son los impactos sociales de 
toda esta actividad que aquí vosotros estudiais desde múltiples puntos de vista. 
 
Hecha esta introducción a mi pregunta para unificar un poco el tiempo que hemos de utilizar 
en las intervenciones, seria la siguiente: desde su experiencia como investigador, 
concretamente en la cuestión del deporte, ¿cuáles son las dificultades que encuentran o 
tienen que vencer para realizar la investigación? o bien, ¿cuáles son los campos que creen 
que se tienen que desarrollar, que todavía están pendientes de plantearse, que todavía 
están pendientes de plantearse?, ¿qué falta en la investigación?, ¿cuáles son los retos del 
futuro?. Es una pregunta un poco complicada porque cadauno la puede tomar como quiera. 
¿Cuáles son para ustedes los retos de futuro? Y una pregunta que tendria dos 
formulaciones: para ustedes, como investigadores, ¿qué piden a las instituciones? Porque 
como aquí tenemos representantes de las instituciones, la pregunta sería: ¿qué piden las 
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instituciones a los investigadores?. También está bien hacer la pregunta, es decir, que 
nosotros como investigadores, pidamos a la administración es una cosa, pero también es 
conveniente saber qué esperan la dministración y los gestores del deporte de los 
investigadores. 
 
Bien, por lo tanto, es una pregunta abierta sobre como ven (desde su experiencia 
demostrada aquí como de gran calidad) como estas preguntas sobre la situación de la 
investigación en el deporte. 
 
Ahora, si les parece, en esta responsabilidad de hacer de moderador y de dar la palabra, 
empezaría por la izquierda y vamos cambiando, qué les parece? 
Naturalmente pueden discrepar hasta de la pregunta.  Es decir si alguien quiere hacer una 
pregunta diferente, también puede hacerla. 
 
Pregunta: 
 
Mis excusas, estaba haciendo previamente un comentario de un tema que antes se estaba 
hablando y he perdido un poco el hilo.  La pregunta es la impresión general sobre el estado 
de las ciencias del deporte, las dificultades que se encuentran y las solicitudes que Ud. haría 
a les instituciones responsables de la política científica. 
 
Es una pregunta muy compleja que seguramente requeriria muchas más minutos de los que 
el presidente me dejará, pero de todas maneras si que quisiera decir un par de cosas. 
 
En estos momentos pienso que nos encontramos en un momento crítico para el desarrollo 
de las ciencas del deporte aquí en Cataluña y creo que también en el resto del Estado.  
Crítico porque en el segundo Plan de Investigación Nacional que tenia un apartado 
específico sobre ciencias del deportew, y el impulso que diferentes instituciones ha dado a la 
investigación de las ciencias del deporte como consecuéncia de los Juegos Olímpicos.  
Aquello realmente fué un impulso muy importante.  Se han desarrollado muchos grupos de 
investigación, se han adelantado muchas líneas de investigación, se ha producido 
muchísimo, sobre todo se han creado grupos.  En estos momentos, justamente cuando esto 
está en su primavera, cuando las plantas se encuentras sacando sus flores y en plena 
expansión, nos encontramos que nos cierran un poco el grifo.  Es decir qu ela crisis 
económica (o no se si realmente es la crisis económica) o en todo caso la reducción 
importante que hay en estos momentos en el fundo para investigar, puede hacer 
perfectamente que se limite esta expansión, esta evolución, este campo.  Nosotros hemos 
sacado adelante dos estudios sobre este tema, uno en el ámbito catalán, que fué publicado 
hace un par de años, y que se presentó al congreso del deporte catalán, analizando cual era 
la situación y las prespectivas futuras.  Hicimos un poco de prospectiva de las ciencias del 
deporte en Cataluña e hicimos una serie de consideraciones, las cuales no vemos de 
momento reflejadas en la respuesta que hemos tenido de las instituciones, tanto la 
Generalitat de Catalunya como el Consejo Superior de Deportes con sus políticas de soporte 
a las ciencias del deporte. 
 
Bien, este es un poco el problema.  Tenemos ganas de investigar, tenemos las estructuras.  
Finalmente hemos hecho un esfuerzo muy grande para concentrar y determinar nuestros 
esfuerzos en la linea de investigación, pero nos faltan recursos.  Yo pienso que este es el 
problema en estos momentos. 
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Miquel de Moragas:  Muy bien. Andreu Camps, como ve el problema de esta cuestión? 
 
Andreu Camps: 
 
Muchas gracias.  Bién en todo caso en mi circunstancia se da el hecho de que puedo dar un 
poco la visión, como ha planteado el presidente de la mesa, como miembro de un grupo de 
investigación, pero a la vez también con una cierta responsabilidad institucional, en un centro 
en el que se hace investigación y se dan una serie de ayudas a la investigación. 
 
Es obvio que una vez acabado el reflujo, o una vez acabada la dinámica la importante 
dinamica económica que se creó con los Juegos Olímpicos en el ámbito del deporte y en el 
ámbito social en general, entramos en un proceso histórico donde, por diferentes causas los 
recursos económicos destinados en general al deporte, y también al area de investigación 
dentro del deporte, pues es evidente, y así ha sido reflejado por diferentes instancias y por 
personas que han estado aquí, que cada vez será menor y que habrán más dificultades para 
poder ayudar a este tipo de investigaciones. 
 
Desde mi punto de vista, creo que hay dos elementos que se tendrían que tener en cuenta.  
Por un lado intentar, desde todos los equipos de investigación que hay que aprovechar al 
máximo los recursos que durante todos estos años, gracias a este boom económico que ha 
tenido la investigación en el ámbito del deporte, se han podido ir alcanzando. 
 
Yo creo que a pesar de todo, estou totalmente de acuerdo con Ferran Rodríguez, en el tema 
de que sería necesario y es imprescindible en ciertas áreas aumentar los recursos 
disponibles, los recursos materiales.  Es onvio que hay que aumentar estos recursos peor 
creo también que estos 6 ó 7 años han permitido a las instituciones de investigación que los 
diferentes investigadores gozaran de unos recursos materiales importantes con los cuales yo 
creo que (perdonarme la expresión ) los investigadores todavís no hemos sido capaces de 
poderlos acabar, es decir, que todavía permite durante un tiempo un cierta explotación e 
estos recursos y bién, esperar probablemente que en un período de aquí a 5 ó 6 años, la 
economia europea, la economia mundial o la economia nacional pueda ir mejor. 
En En ese momento se puede volver a hacer una regeneración de toto lo que es la 
tecnologia y todo lo que son los recursos de que en este momento disponemos. 
 
Pienso que ahora deberíamos enfocar nuestra linea de investigación en ver que 
disponiblidades de recursos tenemos, y a partir de ahí sacarles el máximo provecho posible, 
que me parece que en muchs casos todavía no hemos acabado de sacarle este provecho. 
 
Esto por un lado.  Por el otro, y desde un punto de vista de sujeto de investigación, creo que 
hemos de buscar, hemos de ver de que recursos disponemos y sacarles el máximo partido 
posible a estos recursos, ya que vemos que hay dificultades económicas para poder 
incrementarlos. 
 
Por otro lado, desde el punto de vista de administración, como que he dicho que la otra 
vertiente en mi me parece que es imprescindible.  Se está haciendo pero no con la suficiente 
insistencia.  Es sl hecho de definir cuales serán las líneas de investigación prioritarias, si lo 
srecursos son escasos, si hay poco dinero.  Este dinero lo que no se puede hacer en 
repartirlo de una forma, de entre todas aquellas áreas de investigación que se quieran 
presentar, porque esto es imposible.  De esta manera prácticamente no puede investigar 
nadie.  Hay que priorizar las líneas de investigación.  Esto inevitablemente excluye a toda 
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una serie de sectores, pero me parece que excluye desde el punto de vista de ayudas de 
financiación pública.  Es imporescindible que las administraciones públicas y las entidades 
que puedan ayudar con su colaboración, como en este caso la Fundación Barcelona 
Olímpica, definan muy claramente cuales son las líneas de investigación y a partir de ahí los 
criterios que deberían ser los más objetivos posibles, de atenciòn a la demanda social 
etc.etc. Esto es obvio, pero estas líneas de investigación tendrían que estas muy bien 
definidas, muy claras.  Y me permitireis que haga un inciso.  En todo caso puede ser 
disonante con alguno de los compañeros que hay aquí, es importante en el inicio de las 
investigaciones que hbia en el área del deporte, no tanto desde el punto de vista de la 
administraicón oública, sino por la configuración de los sujetos de investigación, hubo una 
parte importante de investigación dentro del área biomédica. 
 
Durante este príodo han permitido un cierto resurgimiento y por las últimas convocatorias 
que yo he podido ir viendo, parece que hay una tendencia a dar soporte al área biomédica.  
Yo diría que bien, que es discultible, como todo.  Pero mi opinión es que se tendría que 
estudiar si es que en otras areas que probablemente estén en situaciones de deficit más 
grandes que este área de bimédica, que ha estado durante ciertos años no priorizada, no 
desde el punto de vista exclusivamente de administración pública, puede ser porque hayan 
habido más investigadores, probablemente porque los equipos se han configurado más 
fácilmente, o porque los resultados de los trabajos han sido más positivos. 
En cualquier caso se tendrían que potencias también otras áreas que puede que no sean tan 
favorecidas. 
 
Miquel de Moragas : Muchas gracias, Andreu. 
 
Luis, tendré que pedir ahora intervenciones breves porque me empiezo a asustar porque 
hasta el final podríamos llegar a las 3. Tenemos que hacer intervenciones breves 
necesariamente. 
 
 
Jose Luis Carretero: 
 
Muy brevemente. Al margen de ser investigador y de dedicar la mayor parte de mi tarea 
investigadora al ámbito de las ciencias del deporte, he sido durante casi cinco años 
responsable de una institución dedicada a las ciencias del deporte: UNISPORT. Una 
institución pública dedicada a la difusión y a la investigación de las ciencias del deporte y al 
mismo tiempo tengo una cierta experiencia en el ámbito internacional. Creo que soy el único 
investigador español que tiene el honor de pertenecer al Comité Ejecutivo del Consejo 
Internacional de las Ciencias del Deporte y eso me permite que lo que voy a decir ahora, lo 
haga no solo desde la vertiente de investigador a título individual, sino por esa experiencia 
dentro de la administración, incluso a niveles internacionales. 
 
Yo creo que el gran problema, y hasta ahora coincidimos las tres personas que hemos 
hablado, es un problema financiero, es un problema de falta de recursos. 
 
La adminsitración pública en general, a nivel estatal o a nivel autonómico, ante la situación 
de déficit que existe, tiene que recortar, y parece ser que siempre es mucho más fácil 
recortar en gastos de investigación que en otro tipo de gastos, porque el gran problema de la 
investigación es que los resultados no son resultados a corto plazo. Se invierte en 
investigación y los resultados de esa investigación tienen unos efectos aplicativos referidos 
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en el tiempo, por tanto es mucho más fácil politicamente recortar algo que no tiene un 
resultado immediato, frente a aquellas situaciones o aquellas necesidades acuciantes que es 
mucho más complejo cortar. 
 
Por tanto, en ese sentido la financiación es el gran problema, tanto a niveles internacionales, 
como estatales, como a niveles autonómicos. ¿Qué pediría a la admisnitración, o cuáles 
serían las posibles peticiones? Yo haría una petición a título personal, y en eso conecto con 
lo que antes decía Andreu Camps, puesto que los recursos son limitados, a la hora de 
priorizar o de jerarquizar, yo pediría un mayor equilibrio entre lo que es la investigación 
deportiva, entre lo que es el ámbito humanístico o de las ciencias sociales, frente a la 
investigación en materia deportiva del área biomédica, o del área tecnológica, o de la 
tecnologia, o como quieran decirlo. 
 
Yo no voy a decir que el área tecnológica no es importante, en absoluto, pero tal vez haya 
que equilibrar esas dos vertientes del estudio general sobre la actividad deportiva. En este 
sentido a mi me resulta curioso que en la exposición de mi amigo, el Professor Hebbelinck, 
nos ha hablado de medicina, de psicología de sociología, de pedagogía, y ha olvidado el 
tema de las ciencias jurídicas del deporte, que yo creo que es una ciencia del deporte, sin 
lugar a dudas. En sus transparencias ha habido alusiones a organismos internacionales y se 
ha olvidado que en el área jurídica existe una asociación internacional de derecho deportivo 
y tal vez de la intervención de José Luis Hernández me cabe la esperanza, por que él lo ha 
dicho, de que en un futuro haya mayor equilibrio. A mí me parece que es lo que aquí en esta 
mesa redonda me atrevería a pedir. Muchas gracias. 
 
Miquel de Moragas: Muchas gracias. 
 
 
Miquel Martinez: 
 
A nivel personal pienso que hasta ahora no ha habido falta de recursos a nivel de la 
investigación en el deporte. Hemos pasado una época dorada y si ahora empiezan a haber 
intentos de racionalizar el gasto en este sector, entonces pienso también lo que ha dicho 
Andreu Camps de que hay que intentar aprovechar toda esta situación que hemos tenido 
hasta ahora para empezar a ver algún resultado. Que inciten o que conecten lo que es la 
investigación del deporte con lo que son las necesidades de la sociedad. 
 
En definitiva pienso que hay una gran disociación entre lo que se investiga y la práctica física 
deportiva. Para buscar recursos, a parte de que las instituciones los puedan dar o no, si los 
investigadores van a buscar que es lo que falta en la práctica físico-deportiva, pienso que se 
abririan otros campos de financiación más privados. También creo que es conveniente 
intentar aproximar el mundo de la práctica al mundo de la investigación. 
 
Muchas veces nos encontramos que en los Fórums de investigadores sólo hay 
investigadores. Pienso que una forma de encontrar recursos es intentar qu estos dos 
campos , el mundo de la práctica y el mundo de la investigación se unan. 
 
Es difícil, hay recelos por parte de los practicantes quizás porque los investigadores no han 
intentado ponenrse en el lugar de los practicantes. Yo, por ejemplo, le diría a mi amigo Josep 
Escoda que me gusta mucho su exposición y bien, me gusta a mí, ya está bien, pero quizás 
esta exposición también se tendría que dirigir a los entrenadores y explicarles como utilizar 
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estos materiales biomecánicos. Entonces quizás será más fácil que en lugar de decir "frame" 
y "landmark", entonces digamos fotograma y marca. Quizás seria un medio para acercar lo 
que en definitiva necesita la investigación biomecánica, que es el que está trabajando en la 
pista o el entrenador. 
 
Mi idea seria que estos dos campos, el de la investigación y el de la práctica, la actividad 
físico-deportiva, tiendan a unirse y buscar esfuerzos comunes. 
 
Miquel de Moragas: Muchas gracias. 
 
Profesor Hebbelinck: 
 
Muchas gracias. Me gustaría aprovechar esta oportunidad para expresar mi agradecimiento 
a la Fundació Olímpica de Barcelona. Sobre lo que se ha dicho por los colegas en la Mesa 
Redonda, me gustaría decir que me suena muy familiar. Estamos reduciendo presupuestos 
como en la mayoría de los países europeos, sin embargo puedo ver que muchas 
investigaciones continúan, y creo que la investigación activa donde fondos adicionales deben 
ser posibles. Si miro a mi alrededor, encuentro posibilidades que he visto, fondos que se han 
dado, que provienen de otros ministerios, como por ejemplo del Ministerio de Sanidad, del 
Ministerio de Trabajo, de Deportes y Turismo, del Ministerio del Empleo, del Ministerio de 
Economía, he visto fondos. Pienso que la situación belga es muy similar a la que teneis en 
España. Encontramos dinero de fuentes que no hemos, como diría, buscado suficientemente 
y tenemos que seguir en eso. Tambien por parte privada, hay fondos disponibles por parte 
de la industria del deporte. En mi laboratorio recibimos fondos de la industria de raquetas de 
tenis, por ejemplo de Donnay. Ustedes pueden conocer Donnay. Es una gran industria de 
raquetas de tenis, o al menos, lo era, ya que ahora esta vendida. Pero recibimos dinero de 
ellos, y grandes sumas, para investigar biomecánica en deportes de raqueta y muchos 
zapatos. Por ejemplo, recibimos mucho dinero de la industria zapatera, especialmente la de 
zapatos deportivos, y también por parte de los diferentes tipos de suelos deportivos. Eso lo 
hemos hecho. Y no somos los únicos. Hay varios, y hay fondos disponibles. Tenemos que 
ser un poco más activos en la búsqueda. Creo también que tendría que haber un porcentaje 
sobre las apuestas deportivas, la Loto, Toto, o cualquier nombre que tengan. Si sólo pasaran 
el 1% para la investigación deportiva, habría un fondo para la investigación deportiva. Pero la 
gente tiene que ir junta, debajo de un mismo paraguas, quizás debajo del paraguas de la 
Fundació Barcelona Olímpica, y decir: bueno, necesitamos un fondo de las apuestas en el 
deporte, ¿por qué no dar un 1% a la investigación científica deportiva? La situación en 
España, me imagino, no está tan mal. He viajado un poco a través de España, no 
demasiado, pero sé que teneis estos centros para deportes de élite, los CAR, que son 
ejemplos de investigación muy buena, que no son comparables a los grandes centros que he 
visto en EE. UU., en Colorado Springs, o en Australia en  Canberra, donde hay un Centro de 
Investigación Deportiva Nacional, pero a pesar de eso, creo que España ha hecho bastantes 
esfuerzos para desarrollar la ciencia del deporte, y me gustaría elogiar tanto a las 
autoridades como a la iniciativa privada y tambien a la gente de las universidades de España 
en los últimos años. Diría que, desde el punto de vista internacional, España se ha puesto en 
primer plano en investigación científica deportiva. No se consideren subdesarrollados, mucha 
de su gente hace muy buenas contribuciones en congresos internacionales y ustedes tienen 
mucha gente joven que empieza a ser muy buena gente de ciencia deportiva. Pues los 
fondos son, creo, una cosa que se puede generar desde diferentes fuentes, y hay un futuro 
para las ciencias del deporte y para los deportes en general en España. 
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Profesor Palmi: 
 
Intentaré ser lo más breve posible porque se han dicho muchas cosas interesantes. 
 
Yo me he apuntado aquí unas líneas que quizás me gustaría transmitir. Con la experiencia 
como investigador de un centro como es el INEF, diría que es muy costoso generar y 
mantenir un equipo de investigación que sea productivo. Entonces me gustaría decir algunas 
cosas porque se ha reflexionado sobre el tema. 
 
Por ejemplo, que haya continuidad en las líneas de investigación y en los equipos 
investigadores. Yo pediría, y aquí se ha dicho alguna cosa, un primer año de investigación 
subvencionada, una calidad de lo que se ha producido durante aquel año y una gran 
facilidad para que haya un segundo año de continuidad. Esta ayuda estaría en la línea de lo 
que comentábamos antes, incluso lo que ha dicho Miquel Martínez sobre la aplicabilidad, es 
decir: primer año de investigación básica, calidad de la producción y ampliación del proyecto 
con la exigencia de que este proyecto sea aplicado. Enlazar un poco la teoría con la práctica. 
También me gustaría que se hiciese una especifidad de las ayudas por parte de todas las 
instituciones. Aquí, en Catalunya, la CIRIT tiene una tendencia muy académica en la cual 
muchos de los proyectos que a veces nosotros intentamos desarrollar, nos piden que haya 
un catedrático y que el director del equipo investigador haya sido director de tesis doctorales 
ya leídas, y te piden cuántas. A veces esto es una dificultad importante porque no puedes 
acceder. Pienso que tiene que haber otros centros institucionales, en este caso fué la 
Fundación Barcelona Olímpica, como otros años nosotros habíamos tenido del Consejo 
Superior de Deportes, que protegían estas formas de investigación, tal vez un poco diferente 
de los departamentos académicos establecidos. 
 
Por otra parte pienso que también es importante y esto para mí seria una crítica que he 
hecho a varias personas hacia la Secretaría General del Deporte. Pienso que hay que abrir 
temas más que cerrarlos y es evidente que no hay dinero, pero pienso que hay muchos 
temas que aparte del espectáculo y de la realidad actual, hay otros como pueden ser la 
iniciación deportiva. Es un tema tan importante que la gente que está ahora arriba estén al 
máximo rendimiento y estén el máximo de ayudados, como los chavales que empiezan y 
abandonan y por último la facilitación administrativa. 
 
Como director de equipos investigadores, me he encontrado con instituciones que nos han 
facilitado la tarea porque no nos han complicado la vida, en cambio hay instituciones que nos 
ha costado seis meses o un año para que algún colaborador nuestro que estaba viviendo de 
esta beca pudiese cobrar. Entonces, ¿cómo lo haces esto?. No es el caso de esta 
experiencia. Nosotros no hemos tenido ningún problema ni con la CIRIT ni con la Fundación 
Barcelona Olímpica. 
 
 
Respuesta: 
 
Bien, yo también intentaré ser breve, para poder terminar y poder pasar el coloquio al 
público. Sintetizando un poquito, veo que todos hemos conincidido bastante con la falta de 
soporte financiero. El hecho del aprovechamiento de los recursos de que se puedan 
disponer. Creo que es importante recalcar el hecho de trabajar cerca de la necesidad real del 
deporte y no dispersar contenidos científicos, aspectos que después no pueden ser menos 
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aprovechados como reto de futuro. Desde nuestro campo plantearía el profundizar sobre la 
multidisciplinareidad de los trabajos, debido a que quizás así aprovechamos más lo que 
tenemos y le sacamos más rendimiento a los pocos recursos que hay. Y a nivel de las 
instituciones que pueden favorecer estas ayudas, intentar encontrar un equilibrio entre 
grupos que puedan estar dando algunos resultados, las líneas de interés. Entiendo que es 
complejo, no es sencillo. Y cuando hay pocos todavía es más difícil. Pero buscar el equilibrio 
para acertar en la medida de lo posible aquellas apuestas con los recursos que hayan para 
que a la larga rindan el máximo. 
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Día 12.11 
ACTO DE CLAUSURA 
 
 Resúmen Bloque A : Sr. Pedro Palacios 
 
 Resúmen Bloque B : Sr. Jordi Lopez Benasat 
 
 Resúmen Bloque C : Sr. Alejandro Andreu 
 
 Resúmen Bloque D : Sr. Miquel de Moragas 
 
  
 ATLANTA 1996 
 Sr. Charly Battle 
 
 
 
 
 
RESÚMENES: 
 
Después de tres jornadas de encuentro, de participación de trabajo que es bien notorio, han 
sido muy enriquecedoras, en las que el espíritu olímpico ha sido la característica más 
esencial, nos disponemos a hacer un análisis de todas las ponencias y mesas redondas de 
los cuatro bloques temáticos que han configurado eI I Forum Olímpico. 
 
Los resúmenes de cada uno de los Bloques han sido hechas por los coordinadores de los 
Bloques. 
 
Bloque A  
Imagen y Comunicación de los Juegos Olímpicos. 
• Medios y Universalismo. 
• La Imagen  de los JJ.OO. 
 
Coordinación : Sr. Pedro Palacios 
 
Ponentes: Sr. Morley Myers 
 Sr. Martí Perarnau 
 Sr. Hans-Dieter Krebs 
 Sr. Josep Roca 
 
Mesa Redonda: Sr. Miquel de Moragas 
 Sr. Josep Ma. Casanovas 
 Sr. Santi Nolla 
 Sr. Emilio Pérez de Rozas 
 Sr. Josep Roca 
 
 
El Bloque A, Imagen y Comunicación de los Juegos Olímpicos fue divido en dos ámbitos, 
Medios de Comunicación y más especificamente el ámbito de la imagen.  En el ámbito de los 
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medios de comunicación el concepto sobre el cual giró la intervención de los tres ponentes 
fué los medios de comunicación y el universlismo.  Agradecer la colaboración de tres 
destacados representantes de los medios de comunicación que nos dirigieron su 
intervención y que son el Sr. Morley Myers, Sports Editor de la United Press International 
UPI, una de las más importantes agencias de notícias del mundo; nuestro amigo y colega 
Martí Perarnau Director de Operaciones Prensa durante los Juegos Olímpicos y el Sr. Hans-
Dieter Krebs, periodista de la Radio Difusión Alemana, historiador y conocedor, muy buen 
conocedor de la evolución de los medios de comunicación en relación con el movimiento 
olímpico. 
El primer concepto al que se llegó muy fácilmente es que el concepto de universalismo está 
muy ligado al papel que hoy desarrollan los medios de comunicación.  El sueño, el viejo 
sueño del universalismo del Barón Pierre de Coubertin, se hace realidad con la aldea global 
actual, com la aldea global mediática de los medios. 
La evolución de la presencia de los medios, recordábamos que los primeros Juegos 
Olímpicos de 1896 en Atenas, se acreditaron, entre comillas, 11 periodistas.  Esto significa, 
comparado con los 17.000 que estarán presentes en Atlanta, significa que la evolución ha 
sido muy importante.  La cobertura llega evidentemente a todo el planeta con la 
contrapartida negativa de que esta cobertura es que sólo hay 27 paises en el mundo que no 
tienen representación periodística con una cita como son los Juegos Olímpicos.  Se comentó 
desde la mesa que tanto el Comité Olímpico Internacional como los Comités Organizadores 
deberían encontrar soluciones a este desajuste.  La importancia y el valor de la difusión por 
el movimiento olímpico es evidente, la primera persona y seguramente la persona más 
sensible a este hecho es el propio Presidente Juan Antonio Samaranch.  El Comité Olímpico 
Internacional necesita de los medios de comunicación por lo que tienen de aportación con su 
difusión y notoriedad del evento y por lo que significa la aportación de los recursos 
econòmicos.  El CIO en contrapartida aumenta cada cuatro años sus exigencias a los 
Comités Organizadores a fin de ofrecer las mejores instalaciones y los mejores servicios 
para la família mediática, cobertura máxima requiere ampliar y exigir con la tecnología 
mejorar las condiciones de alojamiento, de transporte, de servicios de vilas, de prensa, de 
centros de medios de comunicación.  También evidentemente, salieron aspectos críticos o 
aspectos de más riesgo, el gigantismo de los juegos, si en el campo de los deportistas 
estamos hablando de 10.000 deportistas y 5.000 oficiales, en el campo de los medios de 
comunicación estamos hablando de 17.000, puede que estemos llegando a un techo de una 
masa muy dificilmente gestinable.  Una reflexión crítica, la creciente influencia del campo de 
la televisión.  La televisión puede supeditar, y esto sería un riesgo muy importante para el 
olimpismo, la televisión puede supeditar la propia competición tanto en materia de horarios 
como de nuevas tecnologías, como de programa de competición, etc.  El segundo ámbito fué 
la imagen de los Juegos Olímpicos, a cargo de Josep Roca, Director de Ceremonias de los 
Juegos Olímpicos Barcelona'92, quién hizo una explicación muy detallada de como se 
planteó la clausura y la ceremonia de inauguración de los juegos de Barcelona.  Había un 
consenso unánime que el momento culminante de interés mediático y de seguimiento 
televisivo es justamente la caremonia de inauguración.  El impacto de la imagen que supuso 
para la ciudad de Barcelona la ceremonia , el ponente la definía como que fué una imagen 
en la que se retransmitió, fué una caremonia en la que se transmitió una imagen de la ciudad 
con sus conceptos de mediterraneidad, de modernidad de vanguardia, una ciudad humana, 
una ciudad amiga, una ciudad participativa y una ciudad en la que la hospitalidad fué uno de 
los ejes principales.  También el ponente hizo un repaso a todos los elementos que 
constituyen este concepto básico de la imagen corporativa, mascota, logotipo, pictogramas, 
antorcha, pebetero, lema amigos para siempre y ceremonias.  Y finalmente una mesa 
redonda que contó con la presencia de destacados colegas del mundo de los medios de 
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comunicación.  Emilio Pérez de Rozas, Sub-Director de El Periódico, el Editor del periódico 
Sport, Josep Ma. Casanovas y el Director del Mundo Deportivo, Santi Nolla, y el Catedrático 
y Director del Centro de Estudios Olímpicos, el profesor Miquel de Moragas, esta mesa 
redonda fué, como se esperaba polémica y dinámica, en la que se plantearon alguno de los 
problemas que hoy pueden plantearse, como son ¿mantendrá la prensa el mismo interés 
que en Barcelona por lo Juegos Olímpicos de Atlanta, que por los Juegos Olímpicos de 
Barcelona? será una nube de verano el interés mediático por el olimpismo?  Surgieron 
elementos que pueden estar a favor, pueden estar en contra, el própio calendario deportivo 
en el mes de Julio cuando empiecen los Juegos Olímpicos en Atlanta, en España se habrá 
celebrado una Eurocopa de Futbol , nuestro compatriota Miquel Indurain puede haber 
ganado el sexto Tour, puede haber una série de elementos, de acontecimientos deportivos 
que hagan que se pare el interés por el deporte.  Las dificultades horarias de nuestro pais 
respecto a Atlanta será un hecho objetivo para los medios escritos, dificilmente podrán 
recoger las notícias que se habrán producido el mismo día, muchas finales las tendremos 
que ver a las seis de la madrugada, el riesgo de la dependéncia de la televisión, muchas 
finales que se ponen en el "prime-time" americano, y que no coinciden, evidentemente, con 
las mejores horas para Europa, en fin, fué una mesa redonda presidida por el debate.  
Conclusiones finales, el deporte está en el mejor momento posible, vive el mejor momento, 
el momento más feliz, ejemplo de esto es el incremento de su valor en el mercado, las 
últimas negociaciones, de los derechos de televisión para Sydney han llegado al record de 
700 Millones de Dólares.  La espectación de las ciudades candidatas, 10, 12 ciudades 
candidatas para aspirar a los Juegos Olímpicos del 2004, el olimpismo ha obtenido un 
creciente prestigio social, una sensibilidad especial en el ámbito de la cultura y del arte, la 
integración a la sociedad del deporte, la integración del olimpismo a la sociedad, el concepto 
de la tregua olímpica, el discurso del Presidente Samaranch en las Naciones Unidas, la 
conferéncia sobre medio ambiente en Lausanne, un acercamiento mucho más directo al 
deporte, del olimpismo, a lo que es su realidad social que es de donde viene. 
Conclusión final, un debate muy positivo y que deseamos que continue la investigación en 
un ámbito tan específico como es el de los medios de comunicación. 
 
 
 
 
Bloque B  
El Reto de la Comunicación Global en los JJ.OO. 
• Tecnología en los JJ.OO. 
• Evolución de las técnicas de telecomunicaciones. 
 
Coordinación : Sr. Jordi López Benasat 
 
Ponentes: Sr. Nick Lundhild 
 Sr. John Hunter 
 Sr. Joaquim Tomás 
 Sr. Manuel González 
 
Mesa Redonda: Sr. Joaquim Tomás 
 Sr. Manuel González 
 Sr. Javier Montemayor 
 Sr. Pere Vila 
 Sr. Ferran Casadevall 
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Este bloque constó de exposiciones por parte de ponentes de Atlanta, Sr. Nick Lundhild, que 
es el Responsable de Tecnología y de Sydney los responsables de telecomunicacions 
públiques, TELSTRA, John Hunter, posteriormente intervinieron Joaquim Tomás, por parte 
de Telefónica y el Sr. González de IBM, se terminó con una mesa redonda donde hubo un 
cierto debate. 
A mí me gustaría en lugar de comentar temas en cada caso particular, dar un resumen con 
una visión particular de lo que fueron estas ponencias. 
Y me gustaría empezar con una fotografía que se dió en el momento de la mesa redonda, 
cuando, digamos las mentalidades tecnológicas se excitaron y llegaron a un límite y este 
límite nos imaginábamos que podia ser con cientos o miles de cámaras en el Estadio 
Olímpico, microcámaras conectadas a los atletas por todas partes, transmitiendo por cientos 
o miles de canales a todo el mundo, canales de telecomunicación de alta calidad, llegando a 
las casas, llegando con grandes pantallas planas, pantallas donde habría, de televisión del 
tipo windows, ventanas, viendo varias cámaras y varios programas y esto al final nos llevó a 
una espécie de "hiper-zapping" demencial que creo, creemos, que se aleja de lo que será la 
tecnología de los Juegos Olímpicos que al final encaja con el hombre. 
Ahora bién, este modelo es una tendéncia, aunque grotesca de lo que se está produciendo y 
se está produciendo debido a tres fuerzas que están actuando en el mercado de una manera 
clara. 
La primera es la globalización, hoy en dia todo se ha quedado pequeño, todo el mundo está 
en todas partes, nos presentaron un ejemplo de Austrália, hay una fibra óptica con Borneo y 
Papua Nueva Guinea con lo cual puede darse la paradoja que aquel punto que nos parcía 
tan exótico esté mejor informado que no otros lugares que son de la vieja Europa, sin hablar 
de Europa del Este.  La integración de las tecnologías, de la información, informática, 
televisión y telecomunicaciones tienen un soporte que son sistemas digitales.  Cuando las 
señales son digitales no se distingue su origen, por lo tanto su tratamiento es el mismo.  Esta 
integración permite que estas Compañías con diferentes tecnologias compitan para dar 
servicios equivalentes.  Y finalmente la competitividad, estos factores nos llevan, junto con 
un cambio legislativo al mundo de 
las telecomunicaciones, a una competición feroz.  Esta competitividad se produce tanto en 
ámbitos tecnológicos, ahora por ejemplo estamos viendo como la televisión por cable la 
quieren compañías de televisión, compañías eléctricas, las compañías de cables quieren 
entrar en la televisión y hay una competitividad económica.  También con 
telecomunicaciones se espera que la evolución de precios siga la evolución de la informática 
que ha estado siempre en ámbitos competitivos desde que nació.  Esto quiere decir que, 
según unas leyes establecidas cada tres años se doblaba la capacidad de memoria o casi, 
digamoslo, el precio se podía dividir por dos.  Esto, si se provoca con telecomunicaciones 
como está pasando, dentro de 12 años los precios de facturas que se pagan por teléfono 
para ver un elemento que todo el mundo ve rápidamente, podría estar entre un 20% o un 
10% de lo que nos cuesta ahora.  Como que esto no serà así, què quiere decir? que por el 
mismo precio que estamos pagando tendremos muchas más cosas.  Esto ya fué avanzado 
por una mente pre-clara como Arthur C. Clark con su Odisea 2061 la tercera Odisea, ya 
comentó que preveia que al final de este siglo, las llamadas y la información, o el envió de 
información a larga distáncia sería gratuita.  Este año ya se ha producido a Estados Unidos, 
MCI me parece que fué el dia de la Madre, ofreció gratuitamente a todos sus clientes 
llamadas gratuitas, siempre que fueran de larga distáncia.  Por lo tanto lo que antes 
hablábamos de Aldea Global no es ya un hecho de ciencia ficción, sino que se un hecho 
real.  Esto, este modelo nos lleva a que tendremos más cosas, más cantidades, más calidad 
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con un coste más bajo, ahora no es sólo esto lo que se produce, sino que cuando se 
produce esto hay un cambio de modelo, y este cambio de modelo hace ya 140 años que se 
produjo con la revolución industrial.  Puede que se hubiesemos podido disponer de más 
tiempo, hubiesemos leido alguna cosa que serviría para comentar y que se escribió hace 140 
años y que es actualmente válida para esta nueva revolución, cuando dice que es el mejor 
de los tiempos y el peor de los tiempos, es la edad de la sabiduría y la edad de la ignoráncia, 
es una época de fé y una época de incredulidad, es un tiempo de grandes espectativas, esto 
fué escrito por Charles Dickens en Historia de dos Ciudades, hace 140 años.  En este 
momento, este cambio, esta revolución, y ciñéndonos por tiempo al tema puramente 
tecnológico, quisieramos comentar el porqué se produce.  Se produce porqué los sistemas 
son digitales, se produce porqué hay una integración, porqué aumenta la cantidad y a la vez 
porqué hay una compresión de señal.  Antes la señal se enviaba directamente y una señal 
ocupaba lo que se llama mucho espacio de telecomunicaciones, ocupaba mucho ancho de 
banda.  Esta señal se envia directa como una señal de televisión.  Ahora hay algoritmos, 
debido a ques esta señal pasa de forma digital y los ordenadores la entienden, la pueden 
procesar, la pueden comprimir y enviar con menos señal, para entendernos.  Si enviásemos 
una señal de televisión de una pantalla verde, se tendría que transmitir punto a punto, 
quinientos mil o ochocientos mil puntos, esto tarda cierto tiempo.  Si lo procesáramos y 
viésemos que todo es verde, trasmitiendo la palabra verde todo, sería mucho más rápido.  
Qué quiere decir esta compresión, que en el espacio que antes ocupaba una señal de 
televisión, ahora se pueden enviar 6 ó 7 señales de televisión con mejor calidad con el 
mismo espacio, y esto significa que el precio se divide entre siete.  No sólo nos aumenta el 
número de los satélites, sino que a la vez, por donde pasaba antes un canal ahora pasan 
siete.  El precio por lo tanto, en dos años puede caer de este orden.  No sólo esto, sino que 
los satélites con esta tecnología serán inteligentes, no serán meramente repetidores, pueden 
hacer una cierta conmutación a bordo.  Y por otro lado la competencia nos lleva a que 
hayan, por  
ejemplo, hay cuatro grandes grupos que están pensando en un despliegue tecnológico, 
puede que haga cinco años era de ciencia ficción, por ejemplo situar 66 satélites en órbita 
baja, 700 kilómetros, dando cobertura a telefonia personal, teléfonos portátiles en todo el 
mundo. 
En temas de radio, nos imaginamos que la radio dará libertad.  Qué quiere decir que el 
terminal de teléfono lo llevarás encina y será un número universal que te perseguirá, ya no 
digo te seguirá sino que te perseguirá allí donde vayas y te perseguirá dando información de 
voz con datos e incluso imágenes.  Estos sistemas, el GSM que ahora aquí esta muy visto, 
está empezando a Atlanta, será de utilización masiva, ya empezaron a serlo en Barcelona.  
También sería interesante con motivo de esta exposición, ver esta evolución dentro de los 
Juegos Olímpicos como se sigue con estas penetraciones de estas nuevas tecnologías.  En 
cuanto a fibra óptica, se están instalando sólo a nivel internacional con ámbitos de conexión 
Continental, Pacífico y Atlantico unos 150 mil kilómetros anuales.  A esta fibra óptica hasta 
hace unos años le eran necesarios repetidores cada tantos kilómetros.  Estos repetidores 
tenían que ser de alta fiabilidad, tenían componentes básicamente de oro, para que no se 
estropearan etc. no se podían reparar si se estropeaban, estaban doblados;  hoy en día se 
puede hacer tiradas de 10.000 kilómetros sin repetidores, esto quiere decir que tendremos 
fibras ópticas relativamente baratas, sin repetidores intermedios a precios baratísimos. 
Una de estas fibras puede llevar algo así como 1000 señales de televisión 2 megabits o nos 
puede traer 200.000 conversaciones telefónicas, por el precio de las capacidades que hace 
unos años llevaban 3 ó 4. 
A la vez, este proceso de fibra óptica que es cristal, es de calidad, como en todo el mundo 
del consumo, se está implantando lo que es también la fibra ed plástico.  Con una calidad 
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muy pequeña, pero con un precio también más bajo.  Si esto lo unimos a que hay proceso 
de luz es decir los ordenadores no són electrónicos sino que procesan directamente luz para 
pasar de lo que es electrónica a la fotónica no hay esta conversión de luz a electrones, etc. 
ya tenemos sistema que procesan la luz, no es extraño pensar que en el futuro no sólo la 
caja del televisiór y del PC serán de plástico sino el interior, la agenda de oriente también la 
harán de plástico.  Evidentemente el precio tendrá que bajar mucho.  En cuanto a televisión 
todo esto permitirá, toda esta cantidad de canales-cámaras, una interacción con el usuario 
final, una interacción que permitirá que el usuario pueda escoger el canal; la presentación de 
tantos canales parace que lleva a la conclusión de que seguirán haciendo falta los 
realizadores, de otra manera tener 500 canales de televisión en casa, si nadie pone un poco 
de orden y te facilita la información ligada al comentarista, es evidente que no es posible de 
hacerlo funcionar.  Es decir, actualmente con 45 cámaras en un estadio olímpico, ya es difícil 
para un espectador nornal saber que está pasando, cuando tiene a un realizador experto 
que te lo explica, es difícil ver que alguién pueda seguir sin parar este "hiper-zapping" que yo 
les comentaba en plan de broma, sin abandonar este sistema.  De todas maneras crecerá el 
número de programas y se podrán personalizar y hasta cierto punto para gente experta, 
permitirá tener puntos de vista pues muy similares a los puntos de vista que tienen los 
atletas.  Parece que la tendencia de información va a ser una información más 
personalizada, en Barcelona, dominaron lo primeros planos, dominó la aparición de las caras 
de los competidores, transmitiendo su pensamiento, su emoción, su sensación, su esfuerzo 
que es lo que la gente valora y en este caso la nueva televisión permitirá seguir en esta 
línea. 
 
La nueva aparición de nuevos formatos de 16-9 de pantallas, como si dijéramos el formato 
que es el cine, permitirá dar más información pero obligará también a hacer cambios de 
realización que ahora ya se están ensayando tanto en Televisión Española como en TV3.   
Poniendo un ejemplo, un primer plano de una persona que quieres focalizar la imagen de un 
atleta corriendo, su cara, su expresión en un formato de tres cuartos enfocas sólo la cara, 
por lo tanto la atención del espectador está muy focalizada, por lo tanto si se hace en otro 
formato digamos que quedan espacios vacios a los lados con lo que la sensación es muy 
diferente.  Por todo esto la tecnología no es sólo un impacto en cantidad y calidad sino que 
también ira reformándose para adaptarse a lo que está pidiendo el hombre.  Desde el punto 
de vista de datos, podemos decir que los datos ya siguen un proceso amigable, le están 
quitando el miedo a la gente para entusiasmarse con el ordenador, para que el ordenador se 
convierta en una máquina que en sí es inteligente, pero aparece como tonta, con lo cual a 
algunos de nosotros nos hace estar más tranquilos.  La aparición por ejemplo de las 
pantallas "touch-screen", que puede tocar con el dedo, cosa que cualquiera de nosotros 
somos capaces de hacer, no es necesario entrar en un lenguaje de dificultad, esto ha hecho 
que un número de sistemas informáticos hayan crecido también exponencialmente.  Aquí en 
Barcelona, recordaran por ejemplo las pantallas de información al comentarista, los temas de 
los "pitch-halls" etc.  Esto requiere unas capacidades tremendas, en Munich. Moscú se 
podían medir en megabits las capacidades, como mucho, megabits es lo que tenemos en 
casa en PC o en el trabajo, ya no estamos en megabits sino que estamos mil veces más, 
estamos en girabits, y en atlanta y Sydney ya no estaremos en estas dimensiones sino que 
estaremos mil veces más, con terabits y capacidades de proceso, pues que no me he 
parado a calcular, pero las que querais, siguiendo la linea de evolución que tuvo Barcelona 
con dos grandes ordenadores IBM, SM 900 acompañado por 7000 PC más 16 
miniordenadores, en el caso de Atlanta y aquí teníamos uno.  Todo esto como se concreta, 
como se da a la gente la información, se da tanto a nivel personal, a través de medios lo que 
ahora pensamos que es el "peger" que es el equipo de rádio-búsqueda, en el futuro pues 
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serán ordenadores personales portátiles y que son asistentes personales, que además te 
permitirán no sólo recibir, sino también emitir y te permitirán escribir y reconocer tu escritura.  
A nivel mundial además la información se transmite a través de redes de una aparición 
sorpresa como es Internet Barcelona nos hicimos una Internet própia a través de un proyecto 
Alcatel, donde se repartieron 3600 terminales a todo el mundo que funcionaban por una red 
telefónica en el año 89, cuando se decidió este proyecto, en el año 92 explotaba la red 
Internet para sorpresa del 99,9% de los tenólogos.  Es evidente que Atlanta y Sydney están 
dando apoyo a esta red.  Sus crecimientos no los comento porque son de sobra conocidos y 
salen constantemente en la prensa.   Para finalizar me gustaría dar también un enfoque 
empresarial a los Juegos Olímpicos, qué significan desde el punto de vista de tecnología, 
significan unos Juegos donde predomina la eficacia en cierta manera a la eficiencia, es algo 
que las empresas descubrieron hace 7 u 8 años, con unas palabras que se llaman "re-
enginyering", es decir, reestimar, reestudiar los procesos para optimizar los recursos 
dedicados de las empresas, en el caso de los Juegos Olímpicos se produce cada cuatro 
años, cada cuatro años la gente es nueva y por lo tanto el "re-enginyering" y esta 
optimización está garantizada.  Bien , resumen final, para hablar de tecnología y como 
empezamos de telecomunicaciones, tecnologias de la información, pasando a datos, 
procesados, sistemas electrónicos, sistemas de televisión, interactividad, globalización, 
transmisión, al final todo esto significa información, pero esta información que es la que nos 
llevaría a estos modelos iniciales que yo comentaba antes que era ridículo, se adapta con 
esta nueva revolución que nos espera al hombre, porque en definitiva el que se trata de 
transmitir con Juegos Olímpicos no es información sino emoción y sentimientos.  Tengo el 
interrogante y tengo mucho interés en ver que emociones nos deparan Atlanta y Sydney. 
 
 
 
 
Bloque C  
Financiación Deportiva, Patrocinio, Marketing, Tratamiento Fiscal en la Europa Comunitaria. 
• Vías de financiación deportiva. 
• Nuevos aspectos fiscales en el mundo del deporte. 
 
Coordinación : Sr. Alejandro Andreu 
 
Ponentes: Sr. Jordi Vilajoana 
 Sr. Alfonso de Salas 
 Dra. Antonia C. Agulló 
 Sr. Antoni Gracia 
 Sr. Enric Ribas 
 Sr. Alejandro Andreu 
 
Mesa Redonda: Sr. Fernando Riba 
 Sr. Marc Carrogio 
 Sr. Albert Agustí 
 
El Bloque C se dividió básicamente en tres apartados.  Uno, vías de financiación deportiva, 
otro un estudio o una pequeña consideración sobre los aspectos fiscales en el mundo del 
deporte y tercero la discusión en la mesa. 
Muy brevemente en lo que fue el primer apartado de vías de financiación deportiva hubo una 
parte que fue hecha por mí mismo, otra parte por el Sr. Vilajoana y otra por Alfonso de Salas, 
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representante del Consejo de Europa y a modo de resumen lo que sí que se llegó como 
conclusión primera y más importante fue el rol de televisión, no sólo ahora sino en el futuro.  
La televisión seguirá siendo uno de los medios más importantes para generar esta 
financiación deportiva si bien todo el mundo está consciente de que, es una expresión "la 
vaca no da para más", hasta que punto la televisión puede llegar a absorber el incremento 
de costes y el gigantismo de los eventos deportivos.  Vimos una serie de gráficas en donde 
los derechos de televisión con respecto a los derechos de patrocinio no eran proporcionales, 
es decir crecía mucho más el pago por los derechos de televisión que por el pago de 
patrocinio. 
Obviamente, si bien todo el mundo se plantea hasta donde y cuando puede llegar esta 
escala de derechos, hay una connotación importante que es el desarrollo de tecnología y el 
Sr. López Benasat ya nos ha explicado un poquillo por donde pueden ir los tiros y esta nueva 
tecnología obviamente, abre nuevos canales de financiación, abre nuevas capacidades y 
posibilidades de financiación deportiva y es por lo que también en la mesa se estuvo de 
acuerdo en el sentido de que si alguién intenta definir cual será el mapa futuro de televisión 
tanto des del punto de vista tecnológico como des del punto de vista posibilidades de 
retransmisión, segmentación de mercados, segmentación por tipo de retransmisión, es 
imposible predecir lo que pueda pasar de aquí a cinco años. Nosotros establecíamos un 
pequeño, una pequeña proyección en el sentido de que si bien hasta ahora la televisión 
obviamente en España y como ejemplo que nos ocupaba la televisión abierta habia estado 
un monopolio, la televisión pública en abierto había estado en un monopolio hasta hace 6, 7, 
8 años, a partir de ahora las nuevas televisiones, canales privados, y no solamente canales 
privados, diferentes tipos de transmisión como pueden ser cables, como puede ser satélite 
codificado y como será en el futuro el "paper-view" es decir video a la carta, serán 
determinantes no sólo para la segmentación y el tratamiento de los deportes sino para la 
financiación de los mismos.  Se puso un ejemplo en el sentido de que nos podríamos 
imaginar lo que se podría llegar a generar por derechos directos de televisión en 
acontecimientos tipo Juegos Olímpicos o Mundiales de Futbol o Mundiales de Atletismo, si 
se hiciera un ejercicio irreal en este momento, pero a modo de soñar un poco si factible por 
lo menos a modo de proyección, es decir cuanto podría llegar a generarse si en vez de darse 
la retransmisión por abierto se diera todo exclusivamente por cable, es decir por pago, si 
nosotros hiciéramos una pequeña proyección de lo que son los hogares cableados en todo 
el mundo y si a estos hogares se pidieran 2.500 o 3.000 ptas por suscribirse a la 
retransmisión de los Juegos Olímpicos o de un Campeonato del Mundo de Futbol, hay unas 
proyecciones que, a día de hoy, esos ingresos podrían sobrepasar lo que actualmente se 
está recibiendo por derechos de cadenas de televisión que están presentes en dichos 
acontecimientos.  Dentro de la tecnología se habló de la publicidad virtual como otro 
elemento importante a tener en cuenta en el futuro la publicidad virtual abre no solamente 
posibilidades de financiación sino que abre posibilidades de regionalización y segmentación, 
indudablemnente el Sr. Alfonso de Salas luego que nos enseñó un video muy concreto de lo 
que es uno de los tres sistemas existentes, en particular el francés, aludió a lo que pueden 
ser los aspectos legales y de control de esta tecnología, es decir el que obviamente un 
acontecimiento pueda, utilizando la publicidad virtual, cambiar y ofrecer distintos anunciantes 
en distintos países utilizando el mismo soporte, es decir la misma valla en un campo de 
futbol abre posibilidades de capacidad, abre posibilidades de segmentación y de 
regionalización en cuanto a capacidades de financiación pero abre unas cuestiones legales 
muy importantes, es decir quién controla los derechos, qué acceso pueden tener o no tener 
a la señal el organizador o el propietario de la señal, es decir abre todo un mundo nuevo de 
lo que puede ser la perspectiva de la financiación en el futuro. 
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Dentro de lo que fue un poco ya el aspecto programación, es decir, se habló mucho de la 
financiación deportiva o lo que los eventos dependen del propio deporte se concluyó y 
estuvimos de acuerdo tanto el Sr. Vilajoana, de la Corporación Catalana de Radio y 
Televisión, en que el producto final es el deporte, y el deporte como tal competirá consigo 
mismo, es decir, yo puse un ejemplo que fue la consideración de Televisión Española, hace 
tres o cuatro años a la importancia de lo que era el deporte para su propia cadena, a lo cual 
ellos respondieron y por orden estricto de prioridad pusieron que la prioridad número uno era 
fútbol, la prioridad número dos fútbol y la prioridad número tres fútbol, la cuarta Indurain y el 
ciclismo y la quinta el basket y perdiendo audiencia.  Cuando el Sr. Vilajoana vino, hizo una 
especie de comparación para Cataluña y dijo la prioridad número uno para Cataluña es 
Barça, la prioridad número dos Barça y la tercera es Barça B, con lo cual en esta 
consideración el aludió a un fenómeno social que era el Barça B . En los partidos de pre-
temporada en verano, el Barça B daba en audiencia mucho más que cualquier otra 
programación que pudiera tener TV3 en aquel momento, a lo cual obviamente la televisión 
tiene que rendirse ante la evidencia y el fútbol, queramos o no, en este país, en Europa y no 
solamente en Europa, ya que se vieron también unas audiencias a nivel mundial, es el 
deporte rey por el cual muchas, casi todas las televisiones, están luchando .  Esto también 
abrió una polémica en el sentido de que bueno, fútbol sí, pero los otros deportes qué, y el Sr. 
Alfonso Arroyo del Consejo Superior de Deportes pues también preguntó o aludió a la 
posibilidad de como se veía el tratamiento de los otros deportes, indudablemente aquí 
también se dijo que hay tres niveles de deporte, el de élite, ocio y formación, el que nos 
ocupaba o el que nos ocupa a las televisiones, cuando se habla de financiación deportiva, se 
habla de tecnología para poder generar recursos importantes para el deporte, obviamente se 
refiere uno al deporte de élite, el deporte de ocio, es un deporte relativamente nuevo que 
puede tener una inercia propia y que veremos por donde va en los próximos años y 
obviamente el deporte de formación necesita de la financiación pública, entonces intentar 
aludir que el deporte de formación tiene que ser susceptible de patrocinio , y que el 
patrocinio y las consideraciones de audiencia también tienen que referirse al deporte de 
formación pues en este momento crea un poco conflicto de intereses.  Cuando además 
vemos que las cadenas luchan por lo que es la audiencia y la audiencia la da el fútbol.  
También se aludió a que para proyectar y desarrollar deporte a nivel nacional, la existencia 
de dos canales en una misma cadena es primordial no se puede concebir que un Antena 3 o 
un Tele 5, puedan sacar a las 8 de la tarde 2, 3 ó 4 millones de audiencia por una 
programación deportiva que no dé como mínimo, esa audiencia y ahí también se aludió al 
Formula 1.  El Formula 1 lo tenia Tele 5, y Tele 5 incluso infringiendo contrato con la FOCA, 
pues lo retransmite a horas intempestivas de la madrugada todo esto nos llevó a acordar o 
por lo menos concluir que el mercado o el panorama de las televisiones en España no está 
maduro todavía.  Vamos a ver cambios no sabemos si las cadenas que hay ahora son las 
que tienen que ser, si habrá más o menos, pero en cualquier caso tiene que haber una 
maduración y una reordenación del mercado . En cuanto tuviéramos esa maduración del 
mercado posiblemente pudiera haber una estabilización en cuanto a lo que son la lucha por 
los derechos o la lucha por las audiencias, el deporte se entendía que se repartirá entre las 
varias cadenas de televisión, el deporte no dependerá exclusivamente de lo que son las 
asociaciones, y hablo de deporte internacional, aquí por ejemplo los Juegos Olímpicos hasta 
ahora se estaban vendiendo a una sola mano que es la Unión de Radio Televisiones 
Europeas que es la UER, en el futuro yo creo que esto puede cambiar, ha cambiado en el 
mundo del fútbol, ha cambiado en el Campeonato de Fútbol y el Campeonato del Mundo de 
Atletismo ya se está dividiendo en negociaciones, país por país y no solamente dentro de 
cada país sino región por región e incluso dentro de cada país retransmisión de un tipo, 
retransmisión de otro.  Unas retramisiones van por abierto otras retransmisiones van por 
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codificado y la prueba es aquí el fútbol en España donde FORTA retransmite el sábado en 
abierto y Canal Plus el domingo en codificado.  Esta convivencia va a ser una regla del futuro 
a la cual nos vamos a tener que ir adaptando tanto los entes organizadores, como los 
agentes, como el patrocinador, como las propias cadenas.  El Sr. Vilajoana apuntó a dos o 
tres aspectos que fueron muy interesantes y fue el tratamiento que ella da al deporte y como 
genera ella recursos y indudablemente la consideración de las figuras y el fenómeno social 
dentro del deporte sigue y seguirá siendo muy importante.  Él aludió al fenómeno Ivan de la 
Peña, al fenómeno juventud que se ha creado hoy en día en el Barça y esto, este fenómeno 
indudablemente les ayuda a ellos .De qué manera!.  Incluso el Sr. Fernando Riba luego, en 
la mesa redonda nos aludió por ejemplo en el Barça, desde que ha surgido este fenómeno 
juventud van muchas más señoras y jóvenes femeninas al campo, que no iban antes, 
indudablemente el atractivo que generan una serie de fenómenos como, Julen Guerrero y 
como Celades o como Iván de la Peña, son elemento importante para crear emociones y 
crear audiencia y atención eso, según el Sr. Vilajoana es muy importante para lo que es 
mantener el espíritu y mantener el interés en el deporte.  A nivel anécdota el Sr. Julen 
Guerrero  que parece ser que tiene guardaespaldas particular y nos explicaba a nosotros su 
casa deportiva Reebook cuando van de vacaciones y cuando se desplazan fuera del equipo, 
pues tiene que tener artilugios especiales como contestadores automáticos, desviar 
llamadas, números secretos para que no sepan donde está. etc, etc.  Bueno todo esto 
indudablemente, y si vemos las tendencias del fútbol en el último año, son cruciales, la 
asistencia a los campos ha aumentado las medias de audiencia van aumentando y el fútbol 
da un tirón, pero no da un tirón por la competitividad sola, sino que el fenómeno social y de 
captación de las emociones es muy importante. 
Dentro de lo que era la tecnología, el Sr. Vilajoana apuntó muy gráficamente a que todos nos 
teníamos que convertir o ser muy amigos del Sr. Bill Gates, que teníamos que ser íntimos de 
él en el futuro, el Sr. Bill Gates parece que ha llegado o está trabajando en lo que puede ser 
el software del futuro para la reordenación de la programación que va a haber disponible en 
una pantalla de televisión.  Es decir cuando nosotros optemos a 150 canales de televisión 
obviamente y el Sr. López Benasat ha aludido a ello, va a ser un zapping totalmente 
inabordable y no solamente eso sino que la existencia de tanto canal puede ir en detrimento 
de la programación de la financiación y de la propia reordenación en el mapa televisivo, a lo 
cual el futuro programa que parece que están desarrollando en Microsoft, consistirá en llegar 
a la televisión y en dar a la televisión las preferencias de cada televidente, entonces si a mí 
por ejemplo me gusta el deporte, la información y las películas, tú programas dentro de la 
televisión tus propias preferencias y en el momento de llegar y encender el aparato de 
televisión, la televisión te ofrecerá muy restringidamente ya un ámbito de canales a los 
cuales tu puedas tener interés, lo cual te puede reducir el zaping de 150 a 20 canales . 
Obviamente esto es una ayuda para evitar lo que puede ser el zapping pero indudablemente 
abre todavía más la cuestión de futuro, dónde vamos en el mundo de televisión, cómo va a 
poder una audiencia, tener o digerir tanta programación y hasta que punto esa programación 
o lo que es la publicidad y el patrocinio que financia esa programación puede llegar a ser 
rentable. 
Como último también dentro de su percepción dentro de lo que es el tipo de retransmisión, el 
cable lo dió como una de las modalidades importantes de futuro y en particular el "paper-
view", él lo aludió y muy concretamente al fútbol en el que por ejemplo la FORTA puede 
estar dando en abierto todos los partidos de los fines de semana pero en el caso de un 
Barcelona-Real Madrid, o de un Real Madrid-Depor, o de un Depor-Barcelona, en ese caso y 
para ese partido en particular se pedirían 1000 Ptas o lo que fuera por la retransmisión.  Esto 
llegará porque las federaciones o la LNFP o los clubs cada vez van a demandar más dinero 
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y esa presión va a irse pasando no solamente a las cadenas de televisión, sino al 
consumidor final que somos nosotros delante del televisor. 
Muy brevemente el Sr. Alfonso de Salas nos apuntó los comentarios o la preocupación a 
nivel de Consejo de Europa de lo que es el derecho a la información, se aludió a un ejemplo 
precisamente en televisión por cable en una final de Wimbledon en la que había un finalista 
alemán y un finalista sueco, y en ambos países ese partido se dió única y exclusivamente 
por cable lo cual restringió mucho la audiencia y en Alemania en concreto a nivel de 
constitución se hizo una mención o se intentó proteger el derecho a la información para 
eventos de interés nacional y en ese momento el tenis, con el Sr. Boris Becker o la Sra. Graff 
pues era de interés nacional.  A nivel fiscalidad en el deporte se nos hizo una presentación 
de la Ley 30 de 24 de Noviembre de 1994 sobre fundaciones, participación privada y 
mecenazgo la cual en boca de la catedrática que nos la expuso, es una ley de fomento de lo 
que es la transacción monetaria entre patrocinadores y fundaciones o entidades de utilidad 
pública, pero una ley desconfiada y una ley demasiado restrictiva, a lo cual se le preguntó si 
esta ley tenía potencial de desarrollo y como estábamos en comparación con otros países.  
Obviamente, queda mucho camino por recorrer y el potencial de desarrollo de esta ley no 
cabe duda de que puede ser un elemento importante para la financiación deportiva.  A nivel 
de aspectos fiscales se nos hizo un planteamiento en el sentido de que las nuevas 
reglamentaciones o las posibles adaptaciones de nuestro sistema fiscal para favorecer en lo 
posible tanto a deportistas, como a entes, como a técnicos no era otra cosa que la 
competitividad.  España tiene que competir por ser fiscalmente atractiva, no solamente a 
jugadores sino también a organizaciones y técnicos , en ese sentido se hizo un análisis y por 
ejemplo en algunos de los aspectos que influyen directamente en lo que es la fiscalidad del 
deporte como es el IVA, ahí veíamos que es restrictivo totalmente ya que nosotros estamos 
en la banda baja dentro de lo que es la Comunidad Económica Europea, estamos en la 
banda de por debajo del 18%.  Se hizo un comparativo y había tres o cuatro países 
importantes dentro del deporte que estaban entre el 18 y el 20 % y otros ya desarrollados y 
con productos interiores brutos por encima del nuestro por encima del 20%, con lo cual se ve 
que hay un margen no a la baja, sino un margen a la alza que puede incidir en lo que son las 
transacciones comerciales del deporte.  Dentro de la fiscalidad en Europa, analizaban dos 
vías, una el núcleo duro que se llamaba que admitía el diferimiento del impuesto a pagar por 
retenciones o por contratos de imagen y otros ejemplos era diferido en la vida del deportista 
y luego había la vía de países latinos en el cual este discernimiento no se aceptaba y por lo 
cual se utilizaba la susodicha y tan controvertida figura del contrato de imagen, a lo cual se 
cuestionaba si de verdad este contrato de imagen era cuestionable o no, porque ha salido 
últimamente mucha controversia acerca de este contrato de imagen, pero el contrato de 
imagen tiene su base y es una cesión de imagen a precio de mercado a una sociedad 
independiente. Esa es la figura que se maneja en este mercado, si bien tendrá tal vez que 
irse compatibilizando con otras alternativas.  
Ya para acabar en la mesa redonda se bajó un poquito el listón en el sentido de si bien 
habiamos estado hablando durante toda la ponencia de élite, grandes vías de financiación y 
el mercado a nivel de grandes acontecimientos deportivos se aludió otra vez a lo que podía 
ser la financiación de pequeña, de pequeños eventos deportivos, de pequeños clubs y de 
deporte de formación con lo cual obviamente se aludió otra vez a la financiación pública y se 
puso un ejemplo de una población catalana, Vic en particular, donde las pequeñas entidades 
o clubs que ejercen o que tienen acontecimientos en esa ciudad estaban casi todas 
patrocinadas o ayudadas por comercios o entidades de la zona, es una ayuda propiamente, 
es una repercusión local y como tal pues la repercusión o retorno de esa inversión sigue 
siendo local. También se aludió a lo que es la publicidad y patrocinio como hecho de 
mecenazgo y buscando un retorno a nivel de imagen pura y dura, no solamente porque 
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también se había aludido antes en que las grandes inversiones publicitarias lo que buscan 
es un retorno o una reinversión muy directa, GRP, imagen, ventas, esa es la gran inversión, 
la pequeña inversión o hay inversión que puede optar a mejorar la imagen sin buscar un 
retorno tan directo. Se puso el ejemplo del Museo Olímpico en Lausanne donde hay clientes 
que dan un millón de dólares por patrocinar o por estar presentes en ese Museo . ¿Qué 
retorno tiene eso?  Pues es un retorno, a lo cual el Presidente de una de estas Compañías 
contestó diciendo que un millón de dólares amortizado en cuarenta años, señores, es muy 
barato, depende uno lo que busque con la aportación en cada caso.  Esto fue muy 
brevemente y como conclusión, decir que lo que sí que quedó muy patente es que el futuro 
de la financiación deportiva, el futuro del deporte, el futuro de la televisión es predecible tal 
vez a dos, tres años vista; en ningún caso más de ahí y lo que sí es claro que la flexibilidad y 
la capacidad de adaptación de cualquier entidad u organismo que esté involucrado en el 
deporte, en la televisión, si no tuviera esta capacidad de adaptación perderá el tren con lo 
cual o es un negocio o es un .. Es un negocio en el cual tenemos que ser ágiles tenemos 
que seguir investigando, en el cual  tenemos que seguir en contacto allende nuestras 
fronteras y la tecnología nos va a llevar a posibilidades que ninguno de nosotros en diez 
años, podamos preveer. 
 
 
 
 
Bloque D  
Becas de Investigación del Deporte. 
• La investigación del deporte. 
• Becas de investigación otorgadas por la Fundación Barcelona 
OLímpica. 
 
Coordinación : Sr. Miquel de Moragas 
 
Ponentes: Prof. Dr. Marcel Hebbelink 
 Prof. Miguel Martínez 
 Sra. Pilar Gómez 
 Dr. Ferran Rodríguez 
 Sr. Josep Escoda 
 Dr. Joan Palmi 
 Sr. Josep Lluís Carretero 
 Dr. Andreu Camps 
 
 
Mesa Redonda: Prof. Dr. Marcel Hebbelink 
 Prof. Miguel Martínez 
 Sr. José Luís Hernández Vázquez 
 
Nuestra mesa es una mesa sobre Deporte  y Ciéncia. 
La primera constatación de esta sesión de ayer, que creo fue muy interesante, es que la 
inversión en ciencias del deporte es beneficiosa, sino de inmediato, seguro que a largo plazo 
para el conjunto del deporte.  Un pais moderno no puede terner una política adecuada 
deportiva sin tener una política de investigación del deporte a la altura de los grandes retos 
que hoy presenta la sociedad moderna.  Por parte de los investigadores también es una 
conclusión que hay que mejorar las relaciones, lo que decimos la transferéncia de tecnología 
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desde las investigaciones hasta los actores que son los que las pueden utilizar.  Segunda 
consideración, el deporte no es una ciencia, sino que el deporte es un fenómeno que 
reclama la atención científica multidisciplinar y esto lo convierte en un sector 
extremadamente complejo, que va desde la biomecánica hasta el derecho a la 
comunicación, la antropologia cultural a los estudios de psicologia una adecuada política 
científica en relación con el deporte, por tanto tiene un amplísimo compromiso que afecta a 
multitud de disciplinas científicas.  El profesor Hebbelinck remarcó que esta política científica 
hay que aplicarla a la educación, a la práctica deportiva, a la gestión del deporte, pero 
también ha de atender todos los niveles de la práctica deportiva.  El deporte de élite, el 
deporte en la escuela, el deporte para todo el mundo evitando los desequilibrios en la 
investigación científica sólo aplicados por ejemplo al deporte de élite, y que podrían tener 
como consecuencia en el futuro, desequilibrios en el propio sistema de un pais mdoerno. 
Decíamos también que el deporte es como una moneda de dos caras en la que por un lado 
está la práctica y en el otro lado el espectáculo.  Una investigación sobre el deporte al dia, 
moderna, esta mútua relación entre la práctica y el espectáculo sin dejar ni una ni la otra.  
Más en términos de problemas del propio ámbito, el representante de la Secretaria General 
de l'Esport de la Generalitat de Catalunya, Sr. Miquel Martínez y el representando del 
Consejo Superior de Deportes, Sr. Hernández Vázquez, presentaron cuales son las lineas de 
política científica de estas instituciones.  Las siguientes conclusiones brevisimanente.  Es 
indispensable priorizar las líneas de investigación, en segundo lugar es indispensable exigir 
rigor en el desarrollo de estas investigaciones y se constata que en el futuro el crecimiento 
de las subvenciones públicas en el sector del deporte ha llegado a un límite, no crecerá 
mucho más esta ayuda.  Por tanto los investigadores del deporte deberán acostumbrarse a 
participar de las políticas científicas generales de nuestro pais.  De todas maneras se 
constata también que los Juegos Olímpicos del '92, el crecimiento que permitió al area de 
deportes del Plan Nacional de Investigación en España ha creado multitud o numeroso 
grupos de investigación de calidad y que si estas ayudas del sector público de la política 
deportiva en relación con la política científica se parasen esto podría significar el 
desmantelamiento de un buen número de investigadores de calidad.  La segunda parte de la 
mesa redonda consistió en la presentación de investigaciones que han estado 
subvencionadas y financiadas por la Fundación Barcelona Olímpica, y es interesante 
analizar estas cinco investigaciones porque representan, naturalmente no todas, los campos 
de aplicación de la investigación sobre el deporte, pero si un ejemplo muy representativo de 
lo que puede hacer esta investigación.  Una de estas investigaciones de la que se hizo un 
resumen es la que llevaron a cabo los Sres, Carretero y Andreu Camps sobre derecho y 
fiscalidad, una segunda es la que realizaron un grupo de investigadores del INEF, la 
presentación la hizo el Profesor Ferran Rodríguez, sobre medicina aplicada a la mejora de la 
calidad de vida, es decir no medicina aplicada al alto rendimiento, sino medicina aplicada a 
la calidad de vida, a la participación popular en el ejercicio del deporte.  Una representante 
del Car, Centre d'Alt Rendiment, presentado por Josep Escoda, presentó las técnicas de lo 
que podríamos decir vídeo informática, es decir como procesar, como captar la imagen del 
atleta en movimiento y sacar las consecuencias de este tratamiento, sea para los 
entrenadores, sea para la corrección de defectos, e incluso para el espectáculo televisivo; 
otra de las investigaciones que se presentó es la de psicologia del deporte en beneficio de 
los atletas, quiero remarcar esto, también lo hice ayer, es una investigación que no trata de 
explotar al atleta para que rinda más, sino que trata de proteger al atleta.  Me parece que 
esta distinción, está clara.  Investigar para proteger la persona del atleta a mi me parece un 
tema importante y finalmente la quinta investigación que se presentó es la historia oral de los 
Juegos Olímpicos, hecho por una profesora de historia de la Universidad de Barcelona, la 
Dra. Pilar Gómez, que trata de analizar y recoger los testimonios de personas que 
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participaron en la organización de los Juegos.  Hay poca investigación prospectiva, de futuro, 
en la intervención anterior del Sr. Andreu es muy interesante hacia donde irá la relación 
televisión-Juegos Olímpicos, qué consecuencias tendrá sobre el movimiento olímpico.  
Nosotros pensamos y en la mesa redonda de ayer así se manifestó, que Barcelona tiene un 
reto y una posibilidad de convertirse en líder de este sector de la investigación olímpica.  
Finalmente y para terminar, quiero decir que el grupo reconoció y agradeció a la Fundación 
Barcelona Olímpica la ayuda que ha recibido para estas investigaciones y que, naturalmente 
en el ambiente quedaba para el futuro, que la Fundación seguiría con este tipo de ayudas. 
Se reclamaba también que así como constata que las instituciones publicas de investigación 
no puede aumentar sus recursos para la investigación, puede que este sea el momento de 
reclamar a las federaciones, a los comités olímpicos, instituciones deportivas, a los clubs que 
participan en alguna medida en la proyección de la investigación sobre el deporte, que es 
una forma de proteger el futuro de una política deportiva verdaderamente saludable. 
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Día 12.11 
ACTO CLAUSURA 
Atlanta 1996 Sr. Charly Battle 
 
 
 
Atlanta 1996 
Sr. Charly Battle 
Comité Organizador JJ.OO. Atlanta'96 
 
 
Muchas gracias. Buenos días, de parte del Comité de los Juegos Olímpicos de Atlanta. Es 
un gran privilegio y un honor para mí, estar aquí para participar en este Primer Forum 
Olímpico y es un privilegio especial, realmente, el poder estar aquí otra vez, en la magnífica 
ciudad de Barcelona, para ver viejos amigos y para refrescar y reavivar los recuerdos de una 
magnífica experiencia aquí, durante los Juegos Olímpicos en el 1.992. Pienso que todos 
nosotros en Atlanta continuamos inspirados por el gran éxito de esos Juegos. Francamente, 
cuando salimos de aqui, en 1.992, quedamos un poco atónitos del trabajo tremendo y de la 
tarea tremenda que nosotros teníamos por delante, y también nos impresionó el trabajo 
maravilloso que la ciudad de Barcelona hizo al utilizar la oportunidad de alojar estos Juegos 
Olímpicos para hacer cambios dramáticos en la ciudad. Cambios que no sólo se 
manifestaron durante los Juegos Olímpicos, sino que siguen aportando gran honor a esta 
ciudad. Creo que todos nosotros en Atlanta sentimos una cierta afinidad o similaridad hacia 
Barcelona, ya que nos estamos preparando para albergar los Juegos centenarios en Atlanta 
del 1.996. 
 
Y si los Juegos de 1.992 fueron un gran evento para toda España, creo que fue un evento 
muy especial para la ciudad de Barcelona y para la región de Cataluña. Una oportunidad 
para  presentar esta parte del país o para destacarlo, para  permitirle realmente coger su 
sitio en las primeras filas de las regiones de todo el mundo. Nosotros sentimos así sobre la 
oportunidad que tenemos en nuestra región de los Estados Unidos, el sur americano. 
Nuestra región es una región que había sido subdesarrollada. Era una región desconocida. 
Era una región que había luchado durante muchos años para superar todo lo relacionado 
con la guerra civil americana y sufriendo a través de muchos años, nuestras leyes raciales 
separatistas para emerger y tomar un sitio en nuestro país. Una parte importante de nuestro 
empeño para albergar los Juegos Olímpicos creo que era la oportunidad que dimos al 
movimiento olímpico para introducir los ideales del olímpicos en el sur americano, de traer 
esos ideales a los aproximadamente 50 millones de personas que viven dentro de las 500 
millas de la ciudad de Atlanta. Los Juegos habían tenido lugar 3 veces en los EE.UU., pero 
nunca al este del rio Mississipi y de hecho, cuando estábamos pujando por los Juegos, 
mucha gente, evidentemente, pensaba que los Juegos irían a Atenas para conmemorar el 
centenario. Nosotros creíamos que el máximo obstáculo que tuvimos que superar no era si 
los Juegos irían a Atenas, porque ni fueron ni irán, pero había tantas otras cosas... y los 
competidores pensaban que los Juegos no volverían a los Estados Unidos tan pronto 
después de Los Angeles, así que fuimos capaces de enseñar al mundo que nosotros éramos 
una región distinta, diferente. Los Angeles está más lejos de Atlanta que Barcelona lo está 
de Moscú. Les dimos la oportunidad de introducir una parte nueva del mundo al movimiento 
olímpico y para nosotros, para ser capaces de traer el mundo hacia Atlanta y para realmente 
enseñar una ciudad que había nacido en esclavitud, había sido destrozada por la guerra civil 
americana, y había emergido para dar luz al movimiento de los derechos civiles americanos, 

  261 



para dar la prueba al mundo de que una ciudad racialmente mixta puede florecer y crecer en 
armonía y orgullo. Y ahora, que estamos exactamente a 250 días de la ceremonia de 
apertura, sabemos ya exactamente los sentimientos que ustedes en Barcelona tenían en 
este momento, en el mismo momento. Ciertamente un gran sentido de esperanza, 
probablemente un gran sentido de inquietud sobre como todo saldría, un gran número de 
actividades en marcha. Tenemos todavía un montón de trabajos de construcción en marcha 
en este momento en Atlanta, y en anticipación de ese evento estamos muy contentos con 
las preparaciones que hemos realizado. Confiamos que seguiremos en buen camino para 
tener una celebración magnífica en el 100 aniversario de los Juegos Olímpicos en Atlanta el 
año que viene. He pensado enseñarles en breve quienes somos, como hemos enfocado 
estos Juegos. Tengo un vídeo corto y unas diapositivas para enseñarles algunos de los sitios 
que estamos construyendo para los Juegos. Pienso, cuando hago la relación con algunas de 
las discusiones que podeis haber tenido aqui, que una de las tareas realmente difíciles en la 
organización de unos Juegos Olímpicos es simplemente entender la tarea, o simplemente 
saber lo que se tiene que hacer. Una vez se hizo la observación cínica que los únicos 
"amateurs" que quedan en los Juegos Olímpicos son los caballos y el Comité Organizador. 
No hay realmente ninguna guía sobre como hacer los Juegos Olímpicos. Se tiene que 
aprender mucho y hay un montón de información que no ha sido reunida de Juegos en 
Juegos. Los comités organizadores se forman y desaparecen, las ciudades son diferentes, y 
el primer reto es realmente, de una forma u otra, el de ser capaz de aprender y comprender 
las muchas complejidades de esta tarea. Y es en eso que nos hemos embarcado en el '91, 
cuando se creó el Comité Organizador de Atlanta para los Juegos: el deber de simplemente 
aprender lo que había involucrado, todo lo que se combinó cuando enviamos unas 150 
personas a Barcelona para observar estos Juegos. Estamos continuando en este proceso de 
aprendizaje y planificación. Hay muchos retos, pienso en parte tecnológica, que es una área 
donde ahora el Comité Olímpico Internacional se da cuenta que no debería ser que cada 
comité organizador tenga que reinventar toda la tecnología, que es necesario que haya una 
cierta continuación de la información sobre como se realizan los resultados, sobre como se 
combinan todas estas cosas. Creo que en este momento se están peleando con la magnitud 
de los Juegos Olímpicos. Han llegado verdaderamente a tal punto, donde hacen cada 
esfuerzo posible para limitar la participación a diez mil atletas, cinco mil oficiales. Han 
realizado eso imponiendo una calificación y proceso de cuotas que también es un reto. Ya 
que hay muchos países que podrían no clasificarse, igualmente hay que mantener la 
universalidad de los Juegos Olímpicos, que es la verdadera belleza de los Juegos, el hecho 
de que todos los países pueden participar. Entonces tienen que garantizar a cada país el 
derecho de poder participar con un cierto número de atletas e intentar combinarlo con los 
propósitos que tienen como reto el intentar realizar, por primera vez en Atlanta, y en lo cual 
nosotros seguimos luchando con ellos, para asegurarles que controlamos el tamaño, pero 
que también permitimos a todos aquellos países, ahora 197 comités olímpicos nacionales, 
que participen. En este momento tenemos unas 1.800 personas trabajando en la 
preparación de los Juegos. Estamos empezando con la tarea de reclutar a nuestros 
voluntarios. Tendremos cerca de 40.000 voluntarios trabajando en los Juegos y esperamos 
tener unos 20.000 trabajadores bajo contrato, que estarán implicados durante los Juegos. 
Habrá más de 60.000 personas trabajando en Atlanta el verano que viene para organizar 
estos Juegos. Actualmente estamos pasando del proceso de planificación al proceso de 
organización para entrar en los diferentes lugares de actuación, mientras continuamos 
nuestra preparación. Considero que aparte de planificar la próxima fase de nuestra actividad, 
que realmente hemos empezado en el 1.992, y la que probablemente ha sido la más 
desafiante para nosotros, ha sido la de la financiación de los Juegos. Estamos financiando 
estos Juegos totalmente desde el sector privado. Nuestro presupuesto y nuestro plan de 
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acción financiero final, que fué publicado el mes pasado, indica que nuestro presupuesto 
para organizar los Juegos será de un billón 700 millones de dólares, dólares US. Esto ha 
sido un reto terrible. Movilizar esto desde el sector privado, es un reto que confiamos que 
conseguiremos. Actualmente hemos movilizado ya un 88% aproximadamente de los 
ingresos que son necesarios para organizar los Juegos dentro de ese presupuesto. Todavía 
nos quedan, queda un gran número de ventas de entradas y otros datos de ingresos que se 
realizan en cuanto se aproximan los Juegos y que también siguen trabajando en la obtención 
de patrocinadores para los Juegos. Como en la mayoría de los Juegos, la mayor parte de 
esos ingresos, unos 560 millones de dólares, son representados por nuestra participación en 
los derechos de televisión para el mundo entero, los cuales para estos Juegos han sido 
aproximadamente de unos 960 milones de dólares. La segunda parte en importancia 
proviene del patrocinio de empresas. Nuestra sociedad, en participación con el Comité 
Olímpico de los EE.UU. para comercializar y vender estos Juegos en los Estados Unidos, 
nos permitirá obtener unos 430 milliones de dólares y también obtendremos unos 80 
milliones de dólares adicionales de nuestra participación en el programa TOP 3, el programa 
internacional de patrocinio de deportes que hace el Comite Olímpico Internacional. Y luego, 
una tercera fuente importante de ingresos, de los que en adelante hablaremos más, son los 
ingresos de entradas. Creemos que recibiremos unos 422 millones de dólares de ventas de 
entradas. Así, estas son las tres grandes fuentes de ingresos. Otras fuentes están 
relacionadas con la comercialización y otras fuentes son la disposición de bienes y una 
variedad de cosas, obteniendo equipamientos deportivos a través de proveedores, 
patrocinadores y otras cosas así. Pero nos encontramos a gusto donde estamos. Ha sido un 
reto difícil, pero es un reto del cual estamos orgullosos. En mi opinión recibiremos más 
dinero del sector privado que en cualquier otros Juegos en la historia y estamos ecantados 
con la ayuda que hemos recibido para permitirnos de organizar estos Juegos. El siguiente 
gran reto que hemos encontrado era la construcción de los lugares de competición 
necesarios para organizar los Juegos. Teníamos la suerte en Atlanta de disponer de un gran 
número de instalaciones deportivas que podíamos utilizar, pero hemos tenido que construir 
unas diez, y están en vias de terminarse unas diez totalmente nuevas instalaciones de 
competición. El reto más grande, como en la mayoría de las ciudades, era el esfuerzo para 
asegurar que construimos instalaciones que serían útiles durante los Juegos Olímpicos y que 
pudieran manejar las demandas de los Juegos Olímpicos, pero que también fueran útiles 
para nuestra comunidad después de los Juegos. Pienso que eso siempre es el reto más 
grande de cualquier Comité Organizador de unos Juegos Olímpicos, el intentar asegurarse 
que no invierta fondos en edificios, instalaciones que serían innecesarias o que no se utilicen 
después de los Juegos. Estamos contentos con lo que hemos sido capaces de realizar en 
este sentido. Nuestro reto más grande y nuestro proyecto de construcción más grande es 
nuestro estadio olímpico. En el momento que pujábamos por los Juegos, Atlanta estaba 
empezando la construcción de un estadio totalmente nuevo, el Dome, con 72.000 asientos, 
además de un estadio existente de 52.000 asientos que ya teníamos para nuestro equipo de 
béisbol profesional. No necesitábamos un nuevo estadio de 85.000 asientos en Atlanta, pero 
lo que sí necesitabamos, porque nuestro equipo de fútbol americano, ya casi se estaba 
mudando hacia el estadio Dome... y a nuestro equipo profesional de béisbol no les gustaron 
los arreglos en su propio estadio existente. Necesitábamos un nuevo estadio de béisbol, así 
que lo que estamos haciendo en Atlanta, os enseñaré una foto más adelante, es construir un 
estadio que es a medias permanente y a medias provisional. Servirá como estadio principal 
para las ceremonias de apertura y clausura y para el atletismo durante los Juegos, con una 
capacidad de 85.000 asientos. Después de los Juegos eliminaremos la parte provisional y 
enceraremos el estadio por dentro, entonces será un flamante y nuevo estadio de béisbol de 
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vanguardia con 49.000 plazas para nuestro nuevo campeón del mundo, el Atlanta Braze 
Base-Ball Team. 
 
También la natación es un ejemplo de que las demandas olímpicas para la natación exigen 
un mínimo de 12 a 15.000 asientos. No había necesidad de una instalación de natación de 
este tamaño, y por eso, y lo verán en una foto más adelante, hemos construido básicamente 
una piscina abierta con facilidades cubiertas en una de nuestras instituciones educativas. 
Hemos construido 4.000 asientos permanentes y utilizaremos 11.000 asientos provisionales. 
Después de los Juegos los quitaremos y Georgia Tec, la institución involucrada, cubrirá esta 
instalación y tendrá entonces un magnífico, nuevo y moderno estadio de natación con 4.000 
plazas. Una de nuestras instituciones educativas de mayor importancia es el, en su mayor 
parte, complejo de la Universidad África-América de Atlanta, donde se invierten unos 50 
millones de dólares en instalaciones. Nos dió una oportunidad para construir dos terrenos de 
hockey hierba. El hockey no es una cosa que necesitaremos en Atlanta después de los 
Juegos, pero podemos utilizar una de las instalaciones, como el estadio de fútbol, para el 
fútbol americano y el otro se utilizará como campo de fútbol. También la pista olímpica que 
tendremos en el estadio durante los Juegos se trasladará hacia esta instalación cuando se 
convierta en un estadio de beisbol y al final se quedarán con una maravillosa pista para su 
uso en el futuro, así que estos sólo son unos ejemplos de unas áreas donde consideramos 
que hemos construido instalaciones que serán una gran herencia para nuestra comunidad: 
una instalación totalmente nueva de equitación, una de tiro, remo y canoa-kayac, un nuevo 
estadio de tenis, un nuevo gimnasio de baloncesto en Morehouse College, etc.. Todas las 
instalaciones que estas comunidades necesitaban, y que han prometido colaborar con 
nosotros para mantener y desarrollarlas después de los Juegos. Las Olimpiadas son un 
evento deportivo, y ahora estamos en el proceso de recibir un número de eventos de ensayo 
en todas nuestras instalaciones que se acaban para probarlas, preparándonos para los 
Juegos. Estaremos organizando, en efecto, 31 campeonatos del mundo en 31 deportes 
diferentes. Durante los Juegos Olímpicos todos estos tendrán lugar en 41 instalaciones 
deportivas separadas en los alrededores de Atlanta y también en el sureste. Tenemos una 
área muy concentrada de instalaciones deportivas en el centro mismo de Atlanta, en lo que 
nosotros llamamos el Anillo Olímpico. Ese es un círculo en el centro mismo de la ciudad de 
Atlanta, un círculo con un diámetro de unas 3 millas, aproximadamente 5 kilómetros, donde 
hay 21 de nuestras instalaciones deportivas, todas sitas en esta área. Tenemos 12 ó 13 
instalaciones que están en el área metropolitana y varias en áreas en los alrededores de la 
ciudad de Atlanta. La que está más lejos está a una hora en coche, en Athens, Georgia, y 
luego tenemos 7 de nuestras instalaciones que están de verdad fuera del área metropolitana 
de Atlanta, la vela está en el Océano Atlántico, en Savannah, Georgia, una maravillosa 
ciudad, la más antigua ciudad de la región; la competición de softball ( beisbol) femenino se 
hará en Columbus, Georgia, a una hora y media aproximadamente al suroeste de Atlanta y 
el piragüismo en aguas bravas y la competición de canoas inflables se hará en el río 
O´Quee, en Tennessee, justo al otro lado de la frontera con Georgia, a unas dos horas de 
viaje hacia el norte de Atlanta, en un rio natural, que ha sido modificado para albergar esta 
competición. También tenemos cuatro instalaciones para las eliminatorias de fútbol, para la 
competición preliminar, en el Orange Bowl en Miami, Florida, en el Citrus Bowl en Orlando, 
Florida, en Legion Field en Birmingham, Alabama, y R.F.K. Stadium en Washington D.C., 
antes de que se vayan a las finales, que tendrán lugar en el Stanford Stadium en Athens, 
Georgia. También, como parte de nuestra construcción, estamos construyendo unos 
suplementos a nuestra Villa Olímpica. Nuestra Villa Olímpica estará esencialmente en el 
campus de Georgia Tec University lo que otra vez está directamente en el centro de los 
límites del anillo olímpico. Estamos trabajando en una transformación muy dramática de este 
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campus, con el añadido de unas 8.000 unidades de alojamiento, a las cuales hemos 
contribuido, y que luego se utilizarán como dormitorios para estudiantes, después de los 
Juegos Olímpicos. Estamos muy ocupados ahora en las últimas etapas de preparación de 
los Juegos y algunos de los últimos retos que tenemos, son en las áreas de alojamiento, 
acreditaciones, transportes, entradas. 
 
El alojamiento sigue siendo un tremendo reto para nosotros, ya que tenemos unas 60.000 
habitaciones de hotel dentro de una hora de la ciudad de Atlanta. La demanda de 
habitaciones hoteleras ha sobrepasado esta cifra con mucha diferencia. Hemos sido 
capaces de coger unas 80 % de estas habitaciones bajo contrato, con acuerdos que 
restringen los precios de estas habitaciones hoteleras, lo que nos permite distribuirlas entre 
nuestros patrocinadores, prensa escrita, radios, titulares y las diferentes federaciones de 
deportes, comités olímpicos nacionales y otros grupos. Seguimos teniendo una demanda 
arrolladora para habitaciones en el área de Atlanta. 
 
Acreditaciones: estaremos acreditando más de 160.000 personas para los Juegos. Este 
proceso empezará al principio de acreditar nuestro personal. El año que viene tendremos un 
centro de acreditaciones más grande que el mismo de Barcelona, muy cerca del aeropuerto, 
en un gran hangar cerca del aeropuerto. Luego también tendremos un centro de 
acreditaciones en el centro de la ciudad, en el hotel de la Familia Olímpica. 
 
El transporte creo que es el reto más grande de cualquier Juegos Olímpicos. La logística de 
desplazamientos de tanta gente, con los atletas, la prensa, los espectadores, la Familia 
Olímpica... No hay ciudad, excepto que hubiera sido construida en función de unos Juegos 
Olímpicos, que no presente retos, y creo que el reto que nosotros tenemos, es el hecho de 
que tenemos 21 de las competiciones, así que la Villa Olímpica y el Centro Principal de 
Prensa y el Centro de Telecomunicaciones Internacional, todos estarán en el centro de la 
ciudad, lo que pondrá una presión y una demanda tremenda sobre nuestro centro de la 
ciudad. Tenemos una muy buena cooperación de la gente del centro de la ciudad, para 
cerrar algunas carreteras al tráfico general, para que los negocios cambien su horario laboral 
durante los Juegos. Conseguir que la gente realmente utilice nuestro sistema de transporte 
rápido - los americanos están muy enamorados de su coche- y tenemos que empujarles a 
abandonar sus coches durante la mayor parte de los Juegos y a coger el sistema rápido de 
tránsito, porque será la única manera de  llegar con éxito a los diferentes lugares en el 
centro, así que continuamos trabajando en la finalización de nuestro plan de transporte. 
 
Luego, la venta de entradas, que ha funcionado muy bien. Nuestras entradas se pusieron a 
la venta para el público en general en Mayo. Tenemos 11 millones de entradas en venta, 
mejor dicho, teníamos 11 millones de entradas, lo que significa en realidad más entradas 
que las de los Juegos de Barcelona y Los Angeles juntos. El número es un poquito 
engañoso, porque aproximadamente tres millones y medio de entradas sólo son para dos 
deportes, fútbol y beisbol, y en gran parte por el tamaño de sus instalaciones, hay una gran 
cantidad de entradas y cantidad de sesiones. Tenemos ya de las 571 sesiones deportivas, 
tenemos ya agotadas las entradas para 326 de ellas, así que estamos contentos de como va 
la venta de entradas. Nos permite pensar que tendremos un éxito increible en la venta de 
entradas, lo que es una parte tremenda en nuestra planificación financiera. Como les 
expliqué anteriormente, habrá unos 420 millones de dólares de ingresos por las entradas, así 
que seguimos contentos con el avance en este tema. Creo, y es un mensaje que me 
gustaría dejaros, y tiene que ver con la herencia de los Juegos, pienso, ciertamente cuando 
vuelvo a Barcelona, pienso en la herencia tremenda que esta ciudad ha recibido. No hay 

  265 



manera de igualar eso. Creo que estamos intentando aprovechar lo mejor posible esta 
oportunidad para nuestra ciudad, pienso que Barcelona había planificado cosas que 
mejorarían esa ciudad para mucho más tiempo que nosotros. Teníamos la suerte de haber 
construido ya una ronda y un nuevo aeropuerto. Quizás no habríamos necesitado todas 
estas instalaciones como aqui, pero estamos trabajando fuerte en la construcción de algunos 
legados para estos Juegos, para estar seguros que los Juegos sean más que un evento 
deportivo de 16 días. Cuando pienso en la preparación para ese evento, me acuerdo 
siempre de una frase de probablemente, el olímpico más famoso de los Estados Unidos, 
Jesse Owens, que ganó cuatro medallas en los Juegos de Berlin en el 1.936, y cuando fué 
preguntado sobre como se sentía después de haber ganado los cien metros sprint, el Sr. 
Owens respondió que significaba una vida de entrenamiento para sólo 10 segundos. Y a 
menudo sentimos lo mismo, que los Juegos han costado años y años y años y años de 
preparación para nada más que 16 días. Pero es realmente mucho más que eso. Notamos 
que hay legados tremendos que se quedan o que se quedarán en nuestra comunidad, igual 
que quedaron unos legados tremendos aqui en Barcelona. Son legados físicos, sociales, 
culturales, económicos y espirituales. Los legados físicos ya los hemos mencionado. 
Estamos construyendo 500 millones de dólares en instalaciones deportivas nuevas, y todas 
serán entregadas a instituciones municipales o educativas de la ciudad. Estamos 
contribuyendo con 50 millones de dólares en dormitorios en Georgia Tec.. Estamos 
promocionando, y hemos logrado unos 60 millones de dólares del sector privado, para 
ayudarnos a crear el Parque Olímpico del Centenario, en el centro de Atlanta, donde 
tomamos 21 acres de terrenos no desarrollados o subdesarrollados y que no estaban 
suficientemente utilizados en la ciudad, y estamos haciendo un gran lugar de encuentro. No 
teníamos lugares espléndidos en Atlanta como las Ramblas o la Plaza de España para que 
la gente se reuniera, y eso nos permitirá tener verdaderamente un lugar donde la gente 
podrá reunirse y celebrar los Juegos, y también dejará una maravillosa herencia como 
parque, un precioso espacio verde después de los Juegos. También la ciudad de Atlanta se 
ha embarcado en un programa de mejora de 100 millones de dólares, para vías peatonales y 
otras mejoras en el centro, para hacer de la ciudad un lugar más amable y más abierto, no 
sólo durante los Juegos, sino sobre todo, después de los Juegos. Así que hay enormes 
legados físicos que dejaremos. Y ha habido tremendos legados sociales y culturales. Hemos 
tenido un programa cultural olímpico exhaustivo desde el momento que aceptamos la 
bandera de Barcelona en 1.992. Hemos tenido intercambios culturales con Méjico, Suiza, 
con países de África, con Noruega en relación con los Juegos de Lillehammer. A principios 
de este año hemos tenido el primer encuentro jamás realizado de ... nobles, en Atlanta, y 
todo eso culminará en un programa cultural de cuatro meses, el verano que viene, donde 
intentaremos introducir varias culturas del mundo a la gente de Atlanta, pero también 
introduciremos nuestra cultura, y un poquito sobre la gente del sur americano, al resto del 
mundo. 
 
Hemos tenido un  programa continuado de juventud y de educación en todas nuestras 
escuelas del estado de Georgia, donde hemos intentado, a través de un currículum 
educativo muy exhaustivo, enseñar los ideales del movimiento olímpico a los jóvenes y de 
enseñarles sobre todos los diferentes países que vendrán a Atlanta en el 1.996. También 
hemos tenido nuestro programa de voluntarios, algo llamado la fuerza olímpica, donde la 
gente que quiere ser voluntario en nuestros Juegos, tiene que hacer trabajos de voluntariado 
en la comunidad durante el período que lleva a los Juegos Olímpicos, para realmente 
demostrar su compromiso con el voluntariado y para demostrar que están comprometidos a 
ser buenos voluntarios, lo que ha resultado en un montón de trabajo voluntario tremendo en 
nuestra comunidad. 

  266 



 
El legado económico de los Juegos es arrollador. Un estudio de la universidad de Georgia 
indica que el impacto económico en el Estado de Georgia para el período 1.991-1.996 es de 
más de 5 billones de dólares. Hemos sido los responsables de crear unos 75.000 puestos de 
trabajo. Tenemos un programa muy exhaustivo para nuestras instalaciones, donde estamos 
preparando a gente de los alrededores de cada una de nuestras instalaciones, en varias 
técnicas de construcción. Ahora hemos colocado a más de 300 personas en puestos en 
nuestras diferentes insatalaciones a través de este programa de formación y tenemos que 
conseguir que los ingresos por impuestos para el Estado de Georgia, debido a los Juegos, 
sea de 250 milones de dólares, así que habrá contribuciones significativas económicamente. 
 
Y también un legado espiritual: sentimos que el albergar los Juegos Olímpicos en Atlanta 
tiene, como ha tenido en tantas ciudades, ha hecho que nuestra comunidad haga piña en un 
compromiso para enseñar al mundo que nosotros somos una gran ciudad, que realmente 
somos una ciudad en movimiento, que somos una gran ciudad, que que está 
verdaderamente dispuesta a dar la bienvenida al mundo en Atlanta el año que viene, en el 
1.996, y que nos ha dado una oportunidad de ensanchar nuestros horizontes para juntarnos, 
para apreciar y celebrar el espíritu humano, para celebrar la excelencia, para celebrar todos 
los altos ideales que defiende el movimiento olímpico, así que seguimos estando orgullosos 
de la oportunidad que se nos ha dado. Seguimos estando muy conscientes de la 
responsabilidad que tenemos para hospedar unos excelentes Juegos Olímpicos en el 1.996, 
para celebrar el 100 aniversario del movimiento olímpico. 
 
Me gustaría finalizar mostrando un vídeo corto, muy rápidamente, sobre lo que pasa por 
todas nuestras instalaciones deportivas, y también tengo, ya que estos sitios en construcción 
están progresando cada mes, un par de diapositivas que enseñan algunos de ellos un poco 
más tarde. Considero que pueden interesarles, así que ahora enseñaremos el vídeo. 
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Dia 12.11 
Entrega de premios de la 
I Bienna Internacional Audiovisual Deportiva 
 
 
 

ACTA DEL JURADO 
 
 
Reunido el Jurado Calificador de la I Bienal Internacional Audiovisual Deportiva - 
Fundación Barcelona Olímpica- formado por los Srs. Romà Cuyàs, Leopoldo Pomés, 
Josep Ma. Alguersuari, Jean-Pierre Bousquet, Manuel Huerga, Tatxo Benet, Francesc 
Simó i Agustí Argelich, han acordado el seguiente veredicto:  
 

"Premios Fundación Barcelona Olímpica" 
 
 
CATEGORIA VíDEO/TV: 
 
- Grup A (Mejor cortometraje): 
 "THE FORGING OF CHAMPIONS" 
 del Centre d'Alt Rendiment  (Catalunya). 
 
- Grup B (Mejor mediometraje): 
 "Centenario Olímpico: EL PROGRESO" 
 de Steward Binns - Trans World International (Gran Bretanya). 
 
CATEGORIA CINE: 
 
- Grup A (Mejor cortometraje): 
 "SPORTSTERS", de Beatrice Palicka 
 University of Southern California (EEUU). 
 
- Grup B  
 "LILLEHAMMER'94 - Official Film" 
 de Bud Greenspan -Cappy Productions (EEUU). 
 
 
CATEGORIA FOTOGRAFIA: 
 
- Mejor Fotografií: 
 al autor:  FEDE PEREX (Euskadi). 
 
 
"PREMI OESPECIAL F.B.O." 
 
 al mejor trabajo sobre olimpismo a la pel.lícula "Winter 
Wonderland" de Toril Simonsen  (Noruega). 
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 Producción de 23 cortometrajes de animación realizada por 
escolares de 17 paises, con motivo de los Juegos Olímpicos de Invierno de 
Lillehammeryi coordinado por ASIFA (Associació Internacional Films d'Animació). 
 
Barcelona, ocho de Noviembre de 1995. 
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I FÒRUM OLÍMPIC 

Barcelona del 9 al 12 de 
novembre de 1995 
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ACTE INAUGURAL 

Presentació del I Fòrum Olímpic 
Excm. Sr. Romà Cuyàs 

Presentació de l'Exposició Fotogràfica 
Sr. Jean Pierre Bousquet 

BLOC A 
Mitjans i Universalisme 

Sr. Morley Myers 
Sr. Martí Perarnau 
Sr. Hans-Dieter Krebs 

La imatge dels JJ.OO. 
Sr. Jose Roca 

TAULA RODONA 
Imatge i Comunicació en els JJ.OO. 

I BIENNAL INTERNACIONAL ÀUDIOVISUAL ESPORTIVA 
Presentació 

Sr. Tatxo Benet 

TAULA RODONA 
La Imatge en el mon de l'esport 

BLOC B 
El repte de la comunicació global en els JJ.OO. 

Sr. Nick Lundhild 
Sr. John Hunter 

Evolució de las tècniques de telecomunicacions 
Sr. Joaquim Tomás 
Sr. Manuel González 

TAULA RODONA 
Noves tecnologies a aplicar en los JJ.OO. 
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BLOC C 
Finançament esportiu, patrocini, marketing, tractament fiscal en l'Europa comunitària 
 Sr. Alejandro Andreu  
 Sr. Jordi Vilajoana  
 Sr. Alfonso de Salas  
 
Nous aspectes fiscales en el món de l'esport 
 Dra. Antonia C. Agulló  
 Sr. Antonio Gracia  
 Sr. Enric Ribas  
 
TAULA RODONA  
 Patrocini Esportiu 
 
BLOC D 
Beques d'investigació de l'esport 
 Prof. Marcel Hebbelinck  
 Prof. Miguel Martínez  
 
Beques d'investigació atorgadas per la Fundación Barcelona Olímpica 
 
 Dr. Ferran Rodríguez  
 Sr. Josep Escoda  
 Dr. Joan Palmi  
 Sr. José Luís Carretero/Dr. Andreu Camps  
 Sra. Pilar Gómez  
 
TAULA RODONA  
 Present i futur de la investigació en l'esport 
 
ACTE DE CLOENDA  
 Resum BLOC A Sr. Pedro Palacios  
 Resum BLOC B Sr. Jordi López Benasat  
 Resum BLOC C Sr. Alejandro Andreu  
 Resum BLOC D Sr. Miquel de Moragas  
 
 Atlanta 1996 
 Sr. Charly Battle   
 
Entrega dels Premis de la I Biennal Internacional   
Àudiovisual Esportiva 
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Dia 09.11 
ACTE INAUGURAL 
Presentació del I Fòrum Olímpic 
Excm. Sr. Romà Cuyàs 
 
 
 
Excm. Sr. Roma Cuyàs 
Patró de la Fundació Barcelona Olímpica 
 
La Fundació però, voldria abans excusar la presència del Sr. Josep Miquel Abad, president 
del Comitè Organitzador del Fòrum Olímpic. Estava previst que fes la presentació, i per 
raons professionals inexcusables ha de ser fora de Barcelona avui i en conseqüència no li és 
possible, com hauria estat el seu desig, de dirigir-los la paraula. Rebin en el seu nom, en el 
de la Fundació que representa i en el meu propi, la més cordial salutació i benvinguda al I 
Fòrum Olímpic. 
La Fundació Barcelona Oímpica és la institució hereva i continuadora del COOB'92. La FBO 
neix amb una triple ambició: per una banda perpetua el record del gran aconteixement del 
Jocs Olímpics d'Estiu de 1992 a Barcelona que van marcar una fita històrica en el 
desenvolupament de la ciutat. A Barcelona podem parlar d'un abans i un després dels Jocs 
que van constituir una gran festa de l'esport en el més pur sentit olímpic i que van contribuir a 
difondre la realitat del nostre país al món d'una manera que no hagués pogut imaginar el 
més aventatjat director de marketing. En aquesta Galeria Olímpica l'exposició permanent i 
les exposicions temporals sobre els Jocs Olímpics i els Jocs Paralímpics són l'expressió 
simplificada d'aquella efemèride. En segon lloc, la Fundació voldria col.laborar amb els 
organitzadors dels futurs Jocs Olímpics al millor èxit del seu compromís. Creiem que la 
investigació de l'amplíssisma documentació que aplega la Fundació i l'organització de 
sessions com les que ara presentem, pretenen aquest fi. Els Jocs són, tots vostès ho saben, 
una organització extraordinàriament complexa que té la màxima difusió mundial. El conjunt 
de factors interrelacionats que posen en marxa els 16 dies dels Jocs converteix a aquesta 
organització en la més complicada, en la més improvisada i la més fràgil de les que en el 
món es puguin trobar, convertint-se en conseqüència en un repte per a la ciutat i el país 
organitzador i en un seriós compromís davant de l'opinió pública del propi país i fins i tot es 
converteix en un factor de credibilitat del país organitzador. Per fer més difícil encara aquesta 
organització, és una organització sense paral.lelisme en la vida quotidiana que, per altra 
banda, no es pot provar abans de l'inici dels Jocs. Les proves pre-olímpiques, les proves test 
evidentment són útils en algun cas com Seül. Els organitzadors van organitzar els Jocs 
Asiàtics dos anys abans, va ser una experiència molt dolenta. En qualsevol cas, és 
impensable reproduir les condicions dels Jocs fora dels propis Jocs. Transport, hotels, 
acreditacions, àrbitres, atletes, entrenadors, metges, forces de seguretat, periodistes, 
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fotògrafs, televisions, instal.lacions esportives, etc., etc. Tampoc és possible preparar amb 
anticipació ni els equips humans ni el propi escenari en que tindran lloc els Jocs. Pensem el 
caràcter multitudinari que mouen 200.000 persones, la major part de les quals són 
honorífiques i voluntaris i tenen, per tant, les seves habituals. En aquest objectiu 
l'organització del I Fòrum pretén en el bloc A i B plantejar dues qüestions de gran 
trascendència al voltant de la imatge i comunicació del Jocs Olímpics. El repte de la 
comunicació global en els Jocs Olímpics de tecnologia canviant comporta grans dificultats 
tècniques i, per tant, són un element de debat, d'estudi i de polèmica. El tercer objectiu de la 
FBO, ho acaba de dir ara el presentador, és promoure i investigar en els valors culturals, 
ètics i esportius que dimanen de l'ideari olímpic Juan Antonio Samaranch defineix l'olimpisme 
com esport i cultura. Em sembla que avui ningú discuteix el caràcter d'acció cultural que té 
l'esport, i els Jocs són la síntesi i expressió dels valors que l'esport aporta a la societat 
actual. Aquests valors irrumpeixen en la segona meitat del segle de la mà de la societat de 
l'oci amb la universalització de la comunicació i de la imatge i l'acceptació de la pràctica 
esportiva com una activitat beneficiosa per a la persona i un compromís dels governs de 
promoure'ls. I tot això en un lapse de temps molt curt, fins i tot per a la vida de les persones, 
evidentment molt curt dins la vida de l'espècie i molt menys en termes siderals. En aquest 
espai de temps tant curt de 30-40 anys s'han produït grans transformacions de tot ordre, 
científiques, tecnològiques, han aparegut nous conceptes, ecologia, societat del benestar, 
qualitat de vida. S'han massificat situacions en els sentiments en aquest món de canvi 
accelerat on l'esport està tenint un notable protagonisme, però sovint el seu paper no sempre 
està prou definit, prou ben definit, prou establert i reflexionat. Aquest esport a la seva vegada 
s'ha de modificar també molt ràpidament per adaptar-se a una nova realitat o a una nova 
necessitat. Així si qualsevol disciplina social necessita permanentment d'estudi, anàlisi, 
reflexió, debat i investigació, l'esport amb molta més raó. Tant per la pròpia joventut de 
l'esport històricament jove, com a molt podríem dir que l'esport modern neix fa cent anys, 
tant per la revolució que ha comportat en els hàbits socials, com per l'extensió única de la 
seva pràctica, com pel desconeixement de molts dels efectes de l'esport a llarg termini sobre 
la salut, el comportament, la formació i l'entreteniment de la persona. En aquest aspecte la 
Fundació pretén afegir el seu gra de sorra amb una doble línia: per una banda plantejant 
qüestions trascendents, polèmiques amb àmplies repercussions, com és en aquest cas el 
finançament de l'esport i nous aspectes fiscals en el món de l'esport i, per altra banda amb la 
promoció, amb la concessió de beques d'investigació que ajudin a crear la infrastructura 
científica sobre la qual vestir un pòsit de coneixements que permeti avançar la ciència de 
l'esport amb mètode i amb seguretat. La simple relació de les beques atorgades és 
plenament indicatiu de la diversitat d'aspectes i temàtiques possibles. L'impacte dels Jocs 
Olímpics sobre la ciutat de Barcelona, Estudi Oral. Activitat física, condició física i salut de la 
població adulta, biomecànica interactiva, avaluació dels factors, psicologia per a la prevenció 
de lesions esportives. La tributació de l'esport a Espanya. Veiem per tant, que això donaria 
un arbre infinit de temàtiques que no coneixem prou bé i que incideixen en l'esdeveniment 
diari. Aquests han estat els nostres propòsits i abans d'acabar voldria donar les gràcies a 
totes les persones que, com a ponents, com a moderadors, com a participants en les taules 
rodones, ens han donat el seu temps, el seu saber, la seva experiència. Voldríem que aquest 
encontre de treball i d'intercanvi, d'aprofundiment fos prou gratificant per justificar la seva 
repetició i la seva permanència en un àmbit més permanent de treball. A tots els participants 
els hi desitjo que el Fòrum sigui molt interessant, sigui molt participatiu i sigui enriquidor per a 
tots vostès. Finalment, agrair a l'equip de treball encapçalat pel Miquel Torres, que ha fet 
possible l'organització d'aquest Fòrum. Moltes gràcies. 
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Dia 09.11 
ACTE INAUGURAL 
Presentació de l'Exposició Fotogràfica 
Sr. Jean Pierre Bousquet 
  
 
 
Presentació de l'Exposició Fotogràfica 
Sr. Jean Pierre Bousquet 
Director de fotografia de l'Agence France Press 
 
Bon dia. Fa un parell d'anys quan va arribar el dia 10 d'agost, després de preparar els Jocs 
Olímpics durant alguns anys, després de treballar molt dur durant un mes, em vaig trobar 
amb un dels responsables per tornar les claus del Centre de Premsa, tancar les maletes i 
anar-me'n, com tots els periodistes que van venir per cobrir els Jocs Olímpics. Sí, un cop 
més s'acabaven els Jocs Olímpics y semblava que tot s'havia acabat. Vaig tenir una divina 
sorpresa al rebre la notícia de la creació d'aquesta Fundació Olímpica i de veure que, per 
primer cop, crec, en la història dels Jocs Olímpics, no tot s'acabava el dia de la cloenda, sino 
que está començant una altra cosa, potser més important que els Jocs en sí mateixos.  
 
Avui s'obrirà la I Biennal Olímpica que presentarà fotos dels Jocs del 92 i fotos esportives 
que es van fer en una gran diversitat de seus i en molts països diferents. Va ser l'oportunitat 
de reflexionar una mica sobre el què és la imatge dels Jocs Olímpics, com es capta la 
imatge, i que es fa d'aquesta imatge. A Barcelona van arribar més de 900 fotògrafs 
internacionals i van fer milers i milers de fotografies. Als dos dies d'haver acabat els Jocs, 
aquestes fotos van quedar sepultades en molts llocs quasi innaccessibles per a la gran 
majoria del públic, que desgraciadament no pot acostar-se als estadis. Els Jocs Olímpics, 
van prendre una importància, una expansió tal, que si continuem així, algún dia es farà tot en 
un estudi de televisió sense públic. Aquest és un gran perill i hem de batallar per tal de que 
això no arribi mai. És molt important remarcar que moltes de les fotos que es van fer, mai 
van arribar al públic. Van veure una foto ràpidament en el diari de l'endemà, van seguir les 
competicions en la televisió en directe, i després tot es va acabar. Em sembla molt important 
que hi hagi un lloc on quedi tot el material, no només la memòria. Ha de ser una memòria 
viva, ha de ser visitat. Em sembla molt interessant que hi hagi entre la assistència tants 
estudiants, perque són ells qui ens hauran de dir en què vam errar, en què hem de cambiar 
els nostres mètodes de treball. És important que reaccionin sobre el que es pot representar. 
Penso que està bé aquesta primera oportunitat per reflexionar una mica sobre la imatge en 
l'esport. És cada 4 anys que els Jocs Olímpics són la prova màxima on es congreguen tots 
els especialistes en fotografia esportiva i es un esdeveniment realment gran i sumament 
difícil.  
 
Voldria explicar una anècdota. Potser per aquells que no són fotògrafs, l'arribada dels 100 
metres llisos, que es considera tradicionalment com una de les majors proves dels esports 
olímpics, es congreguen uns 500 fotògrafs a les grades que estan just devant de l'arribada 
enfocant els passadissos de la carrera que hi ha just devant, han de treballar amb lens 
llargues perque la distància és molt gran i han de seleccionar abans qui serà per a ells el 
guanyador. Amb una lent de 600 milímetres, si erres de 20 centímetres, la foto queda fora de 
focus i no hi ha temps per a corregir. En el cas de Barcelona, per a tots els especialistes 
Leroy Burrell era el probable guanyador i la gent el va enfocar per endavant en la línia 
d'arribada en el passadís de Leroy Burrell, i va arribar Lindford Christie. Dels 500 que eren a 
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les grades només la quarta part van aconsseguir una foto. És a dir, que van tenir 350 
fotògrafs que van arribar unes tres hores abans per tractar de reservar una bona ubicació i 
quan vàren apretar el gallet, estaven fora de focus i van pescar al Christi, però 2 metres 
després de l'arribada. És a dir, fotos que no serveixen, perque la foto de l'arrivada de 100 
metres ha de ser del guanyador quan pasa la línia. És una anècdota, però es per a mostrar 
el que representa per als fotògrafs de premsa un esdeveniment d'aquest tipus i que, al 
director de fotografia, al cap editor, que el fotògraf li digui: dons mira, jo estava pensant que 
arribaria primer el Burrell i va ser l'altra. No. Va perdre la foto. Va perdre la foto de 
l'esdeveniment més gran per al que es va preparar durant anys, perque estar entre els 900 
acreditats que poden arribar a l'estadi ja és dificil d'aconsseguir. És que un ja està en la part 
de l'èlit de la fotografia esportiva.  
 
I totes aquestes fotos, tot això que es va fer, es va predre una mica després dels Jocs. No 
s'aprofita. Es publica en alguns llibres i algunes revistes del mes següent i es perd. No 
obstant, hi ha un tresor important i espero que com a primera exposició que es fa aquí, en 
vinguin d'altres que siguin la base de discusions que poden ser sobre nosaltres, sobre 
l'esport.  
 
A més a més, la foto esportiva té la ventatja de parar el temps. En una foto es pot veure tota 
la concentració de l'atleta abans de la competició, tota l'alegria quan guanya i tota la seva 
deseperació quan perd, tot el que es va jugar en una centèsima de segon queda fixat per 
sempre, i em sembla molt important que sigui millor aprofitat del que ho es avui en dia. 
Estava a Barcelona, a càrrec del Pool Internacional Olímpic on hi havia 24 fotògrafs. Entre 
els 24 fotògrafs, durant 15 dies de les proves, van utilitzar 8000 rotllos de pel.lícula, i tenien 
la consigna de treure bones fotos. D'aquestes fotos, quantes en van sortir a la llum? quantes 
s'han vist? algunes les tornaran a veure a l'exposició. Potser s'enrecordaran de fotografies 
que van veure a les portades del seus diaris, però moltes es van perdre, i és per això que es 
bo que tornem a treure-les a la llum.  
 
Un altre dels temes importants que discutirem durant la biennal, és la relació que existeix 
entre la fotografia, el cinema i el vídeo.  Sovint s'oposa la televisió a la fotografia. Molta gent 
diu que la televisió està prenent una importància massa gran o que ho pot fer tot. Jo crec que 
es un debat totalment fals. Son dos mitjans completament diferents d'enfocar una imatge. 
Una està donant el moviment i és perfecte per al directe, i l'altre, jo crec que és el millor 
suport per després explicar, buscar més detalls. Són complementaris, però serà a la Biennal, 
una mica per discutir sobre la part que correspòn a cadascún i com es podria tractar potser, 
de treballar en millor convivència, amb una major complementarietat i superar una mica les 
baralles per l'espai, que si això em correspòn a mí, que si això li correspòn a vosté, 
provocant finalment un gran desgast d'energia i de temps i potser també una pèrdua de 
qualitat per a tots. Aquesta és la primera biennal, i em sembla bé que s'obri i que el Fòrum 
Olímpic sigui un lloc d'encontre. Veig, com els hi deia, molts estudiants i espero que arribi 
molta més gent. No només per a les exposicions, sinó d'una manera permanent. Jo voldria 
fer una suggerència als responsables de la Fundació. A menys de 200 kilòmetres al nord 
d'aquest ciutat, existeix una altra ciutat en la Catalunya Nord que es diu Perpignan, on cada 
any s'organitzen unes dues setmanes d'encontre fotoperiodístic, que és el Visa Polymage, 
visa per a la imatge. L'encontre, crec que avui es el major encontre en importància que es fa 
en el món del foto-periodisme. En base al que s'està fent avui, en base al que s'esta 
començant, per què no podría ser Barcelona el lloc on els especialistes en foto, en imatge 
esportiva, es trobin regularment per a pensar una mica en el seu treball, discutir, intercanviar 
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les opinions i ser un focus de discusió i de proposta? Amb això vull acabar la meva 
introducció, perque les exposicions el millor, es veure-les. 
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Dia 09.11 
Bloc A.  
Imatge i Comunicació dels JJ.OO. 
 
Mitjans i universalisme 
 
Moderador :  Sr. Pedro Palacios 
 
Ponents:  Sr. Morley Myers 
   Sr. Martí Perarnau 
   Sr. Hans-Dieter Krebs 
 
La imatge dels JJ.OO. 
 
Ponent:  Sr. Josep Roca 
 
Taula Rodona: Sr. Miquel de Moragas 
   Sr. Josep Maria Casanovas 
   Sr. Josep Roca 
   Sr. Santi Nolla 
   Sr. Emilio Pérez de Rozas 
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Dia 09.11 
Bloc A.  
Presentació Sr. Pedro Palacios 
 
 
 
Pedro Palacios: 
Director de Media i Comunicació 
 
Perquè com tots vostès saben perfectament, el somni del fundador del moviment olímpic, el 
Baró Pierre de Coubertin, va definir exactament els Jocs Olímpics com la gran cita de cada 
quatre anys universal de tota la joventut del món. Si analitzem mínimanent l'evolució del 
països participants en la cita olímpica ens adonem que a la propera edició d'Atlanta més de 
190 països del món estaran presents. Això significa que hi haurà més comitès olímpics 
nacionals que països, per exemple, que participen a les Nacions Unides, però si el vell somni 
de l'universalisme del Baró Pierre de Coubertin, que ell no va poder veure fet realitat, sí que 
ho fa realitat el paper dels mitjans de comunicació.  
 
Si els Jocs Olímpics són universals, ho són bàsicament per la intervenció, per la mediació 
dels mitjans de comunicació, especialment de la televisió. Això fa que avui el paper, el rol 
dels mitjans de comunicació sigui un tema que interessa, però sobretot que preocupa 
moltíssim tant al comitè organitzador de cada cita olímpica com al Comitè Olímpic 
Internacional. Aquesta és la raó per la qual amb molt bon criteri el comitè selector dels temes 
d'aquest I Fòrum va escollir analitzar i reflexionar sobre un tema tant d'abast com és el dels 
mitjans de comunicació i universalisme. En aquest sentit comptarem amb la presència de 
destacades personalitats, de prestigiosos col.legues que ens analitzaran què significa avui el 
concepte universal i de quina manera el paper dels mitjans fa realitat aquest somni del 
concepte universalista del gran pedagog que va ser Pierre de Coubertin, renovador del que 
van ser els Jocs Olímpics. Això també s'hauria de lligar, i amb això acabo, amb un fet molt 
recent que és la proposta presentada davant de l'Assemblea de les Nacions Unides pel 
President Samaranch sobre el tema de la treva olímpica. Treva olímpica, universalisme, nou 
paper de l'olimpisme i del moviment olímpic a la societat actual, imatge i comunicació, 
vertebració de tots aquests conceptes entorn d'una idea comú. Jo crec que tot això poden 
ser elements que suggereixo que al llarg de les conferències i dels debats posteriors us 
estimulo especialment als amics estudiants, a la gent més jove, que és gent molt més 
preocupada o molt més interessada en aprofundir, en què plantegeu aquests temes als 
diferents ponents. Amb això acabo. Espero que tinguem una sessió interessant, que aquesta 
està pràcticament garantida per la personalitat dels ponents i que poden entre tots divertir, 
especialment si vosaltres hi participeu d'una forma directa i fins i tot agoserada. Gràcies i 
presentem al primer ponent. 
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Dia 09.11 
Bloque A. Sr. Morley Myers 
Mitjans i Universalisme 
 
 
 
Mitjans i Universalisme 
Sr. Morley Myers 
Editor Internacional Esportiu - UPI 
 
Som a Atenes al 1896, la primera edició dels Jocs Olímpics Moderns, la intel.ligent actuació 
del Baró Pierre de Coubertin que va voler recuperar la glòria de la antiga Grècia. 
 
No hi havia soroll de trànsit pels carrers, no hi havia baralles pels hotels. Era un assumpte 
modest, tan sols 295 atletes de 13 països competint en 9 esports. 
 
El món no estava exactament fent cua per tenir notícies d'aquest nou esdeveniment esportiu 
al 1896. Co-accidentalment, 1896 va ser l'any porterior a la transmissió de les primeres 
senyals de ràdio en ona llarga per Marconi i també la demostració dels germans Lumière del 
seu nou invent, el cinematògraf. 
 
Però sembla que no hi havia propietaris de drets olímpics. I la televisió estava pendent de 
ser inventada. 
 
Per tant, es va deixar a la premsa escrita la difusió de l'esperit dels primers Jocs Olímpics 
Moderns. Els organitzadors d'Atenes no necessitaven una vila per als mitjans ja que només 
hi havia 11 periodistes cobrint els Jocs. 
 
Anant encara més lluny - els Antics Jocs Olímpics van començar cap al 776 a.c. i es van 
jugar a tendetes fins que l'emperador Teodosio va fer caure el teló al 393 d.c.. 
 
No sabem massa coses sobre la cobertura per part dels mitjans de comunicació en aquells 
temps. Encara que d'acord amb la història, les magistrals habilitats que tenia Plató com a 
informador el van portar a ser coronat com a campió olímpic. Em sembla que no hi ha 
moltes oportunitats de què una cosa així em passi a mí aquí. 
 
Ara, si tornem a bord de la nostra màquina del temps i viatgem de l'antiga Grècia als més 
recents Jocs Olímpics (a Barcelona 1992) la pel.lícula és molt diferent. Hi havia 9.368 
competidors de 169 països i 4.889 periodistes de premsa escrita acreditada de 1,700 
organitzacions de mitjans de comunicació. Per descomptat, si s'inclouen els mitjans 
electrònics llavors la figura queda en un inversemblant 16.073. 
 
Més alarmant va ser el fet de què en els últims Jocs d'Hivern (al 1994 a Lillehammer) hi 
havia 7.000 mitjans de comunicació, inclosos els electrònics, cobrint els esforços esportius 
de tan sols 1.700 atletes. Això és més de quatre periodistes per cada atleta. 
 
Crec que això il.lustra l'expansió en l'interès de les Olimpíades i la necessitat dels mitjans de 
ser presents als Jocs, fins i tot pensant que serà transmès en directe a bilions de persones. 
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Els Jocs Olímpics han sofert grans canvis des d'aquells temps a Grècia en els quals Plató 
discutia de filosofia amb Socrates mentre supervisava les acreditacions de premsa i 
Sofocles passava d'escriure tragèdies a cobrir la lluita lliure. 
 
El ràpid avenç en la tecnologia ha canviat la cara de les Olimpíades, dirigint-les a 
expectatives més altes i majors demandes. Els mitjans estan ara aclaparats amb la 
sofisticada "parafernalia" de l'alta tecnologia encisadora; la tecnologia computeritzada de "La 
guerra de les galaxies" que enlluerna als ulls i emboira el cervell. Les autopistes de la 
informació. 
 
Aquests estris estat-del-art ens fan la feina més fàcil, però no tots hi entenem en 
computadores i no tots els països tenen accés a la tecnologia punta. 
 
Quan vaig començar cobrint les Olímpiades (com a reporter de Reuters) la retransmissió de 
notícies era un procés lent i laboriós. Les històries eren mecanografiades o dictades i 
després eren transmeses per teletip. El ràpid avenç en les comunicacions (satèl.lits i fibra 
òptica per nomenar-ne només dos) i la tecnologia computeritzada han portat grans canvis 
als nostres hàbits de treball. 
 
A Barcelona, la majoria de la gent utilitzava els ordinadors lap-top que transmitien a 300 
bauds, això és 1.500 caràcters per minut. L'any proper, en el centenari de les Olimpíades a 
Atlanta, l'última generació d'ordinadors tindrà capacitat per transmetre uns 19.200 bauds 
(96.000 caràcters per minut) això és 64 vegades més ràpid que al 1992. 
 
El costós negoci dels lloguers de telèfons a les instal.lacions per transmetre serà també cosa 
del passat. Els periodistes estan ja enganxats als seus ordinadors lap-top i als telèfons 
mòbils, que els hi donen absoluta llibertat. 
 
Com va dir un col.lega: "Ara podem presentar històries des de tot arreu. Fins i tot des d'un 
arbre". Però es pot observar millor des d'un satèl.lit que voli baix. 
 
Els mitjans escrits tenen bastants coses al seu camí des de les primeres Olimpíades. 
 
Encara que fa temps hi va haver footage noticiaris com al 1908 a Londres, al 1936 les 
Olimpíades de Berlin van ser les primeres a ser cobertes per televisió i fins el 1948 no van 
ser transmeses en directe a les llars de la gent. 
 
Indubtablement la televisió té una major influència on the very shape del moviment olímpic. 
Es creu que 5 bilions de persones van veure les Olimpíades de Barcelona per televisió. 
 
A més de mostrar accions en el món sencer, la televisió també ha recorregut un llarg camí 
per assegurar les Olimpíades en termes econòmics. 
 
Els diners pels drets de televisió, particularment a les cadenes de televisió americanes, han 
donat al moviment olímpic l'estabilitat financera i ha facilitat els assumptes de les potencials 
ciutats anfitriones. 
 
Els 225 milions de dòlars pagats per l'ABC per les Olimpíades de Los Angeles el 1984 van 
ser un salt quantitatiu comparats amb els 80 milions de dòlars que es van pagar pels Jocs 
de Moscou al 1980 i van ser la principal raó del gran benefici de Los Angeles. 
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Va seguir la NBC amb 300 milions de dòlars per a Seül al 1988, 416 milions de dòlars per a 
Barcelona i 456 milions per a Atlanta, quedant els ingressos totals de TV a Atlanta en 925 
milions de dòlars. Des que la NBC ha fet servir l'apropament a dues bandes, fregant la 
increïble suma de 1.27 bilions de milions de dòlars entre Sidney i Salt Lake. 
 
Els ingressos del programa de marketing del COI està apropant-se ràpidament als guanys 
de TV, però encara hi ha pors, particularment per part de la premsa escrita, de què la 
massiva inversió financera de la televisió els hi donarà massa poder en el procés de presa 
de decisions. Però ningú pot negar els beneficis que ens ha portat la televisió. Nosaltres en 
els mitjans escrits també estem contents de beneficiar-nos en poder saltar d'esport en esport 
només pitjant un botó, especialment quan hi ha tants actes realitzant-se al mateix temps i el 
personal està tant sol.licitat. 
 
La cobertura en cintes de vídeo que poden ser visionades segons convingui són també 
benvingudes (és un exemple de com un mitjà pot ajudar a un altre). 
 
Aquesta és l'era de la comunicació global. 
 
Ara la televisió s'encarrega de molts dels deures prèviament compromesos per la premsa, 
forçant canvis d'actitud en els mitjans escrits. Certament, la televisió és més immediata. Un 
seient des d'on pots veure l'instant històric esportiu. Com pot la premsa escrita competir amb 
la televisió? 
 
La resposta és senzilla. No tenen perquè competir. S'han de complementar l'una amb l'altra. 
Les paraules poden veure's darrera de la càmera, enfocar temes profunds, explorar ments, 
llocs on les càmeres no poden introduir-se. Les paraules poden pintar quadres que l'ull 
electrònic no pot veure. 
 
Els diaris han hagut de modificar el seu apropament a la cobertura olímpica (més anàlisi, 
més cròniques, entrevistes en profunditat). Hi ha moltes àrees en l'esport que són una 
lectura fascinant, però que resulten una televisió aburrida. I hem de recordar sempre que 
milions de persones, inclosos la mitjana dels que viatjen a diari, no tenen fàcil accés a la 
televisió. 
 
Alguns dels que són aquí probablement pensaran que vaig estar sentat amb Plató en els 
seients de premsa en aquells Jocs antics d'Olímpia, discutint si Cruyff hauria de posar un o 
dos davanters en l'atac del Barcelona. 
 
Però en realitat no vaig fer el meu debut olímpic fins el 1968 i estic encantat de dir-los-hi que 
vaig cobrir cadascuna de les Olimpíades d'estiu i quasi tots els Jocs d'Hivern des 
d'aleshores. 
 
El paper dels mitjans de comunicació va patir alguns canvis radicals en aquell temps. 
 
I treballant per a una agència internacional, com jo feia, és com ser a la primera línia del 
front. Ets al rovell de l'ou de la competició. 
 
Per la seva naturalesa, els diaris serveixen primerament als seus clients, tant si són 
nacionals com locals. Això vol dir que els seus recursos estan concentrats en interessos 
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domèstics. Molts d'ells han de dependre de les agències internacionals per a ser els ulls i les 
orelles de la resta del món. 
 
La cobertura d'uns Jocs Olímpics és la més gran inversió per als mitjans,i algunes 
organitzacions envien prop de 200 treballadors a uns Jocs d'estiu. 
 
Amb 26 esports durant 17 dies, els problemes logístics són enormes. 
 
L'augment dels costos està forçant als diaris a dependre cada vegada més de les agències 
internacionals, que tenen un exigent paper a jugar. Nosaltres no ens podem permetre el luxe 
de dirigir la nostra cobertura només en un país. Hem de servir a les necessitats dels nostres 
clients de tot el món. 
 
La velocitat de transmissió de les dades és un element crucial quan tens sempre una hora 
límit. La revolució tècnica, especialment en les comunicacions, ha estat un ajut enorme. 
Però una cosa mai ha canviat. La necessitat de resultats. Els resultats són vitals. Unir i 
separar dades sense parar, probablement en la mateixa quantitat que la mitjana de directoris 
telefònics de tot un continent, una tasca enorme però infinitament més interessant. 
 
Només noms i figures, però cadascuna explicant una història - el resultat de totes les 
aspiracions i somnis dels millors atletes del món i l'esperança, cadascuna escrita fidelment 
en una ratlla. 
 
Els resultats són la sàlvia del nostre informe olímpic. No és factible escriure una història 
sobre cada atleta individualment, però amb els resultats que es donen, l'esdeveniment, el 
nom del competidor i les seves marques és possible extraure suficient informació per 
construir alguna cosa amb cara i ulls. 
 
En els mals temps, aquells resultats havien de ser taladrats a mà en una còpia de paper dur, 
però ara afortunadament tenim els resultats d'ordinador a ordinador, fets al gust del 
consumidor. 
 
Cobrir uns Jocs Olímpics és com preparar-se per a una campanya militar, no es pot ser dèbil 
i s'ha de tenir suficient experiència per a enfrontar-se a les tropes d'oposició. Mentre els 
atletes competeixen per les medalles als estadis, els mitjans de comunicació competeixen 
per les històries. 
 
Quin és llavors el paper de la premsa olímpica? 
 
Som allà simplement com a observadors o guardians dels esportistes i del compromís 
olímpic. 
 
Hem parlat extensament de la comercialització, gegantisme i dopatge? 
 
Cadascun dels elements que fan que l'organisme visqui, els quals coneixem com Jocs 
Olímpics tenen ordres diferents. 
 
El moviment olímpic és la força conductora, la comercialització en les seves variades formes 
és el proveïdor de la gasolina, els mitjans faciliten la plataforma global, els atletes ocupen el 
centre de l'escenari i la ciutat organitzadora marca el to. 
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Cadascun dels Jocs Olímpics té el seu propi codi genètic; el seu propi segell d'individualitat 
marcant les característiques nacionals i regionals. 
 
Hi ha imatges visuals que continuen gravades a la ment molt temps després de què les 
pantalles de TV comencin a parpallejar i les fotografies es comencin a descolorir. 
 
Recentment hi ha hagut un estil Hollywoodiense de cerimònia d'obertura des de les 
olimpíades de Los Angeles al 1984 amb el seu home-cohet. Al 1988 a Seül vam disfrutar de 
l'espectacle d'unes majestuoses i brillants aigües del riu Han - després sobreXXXX en 
termes periodístics per l'escàndol del dopatge de Ben Johnson, un dolorós record d'una de 
les menys acceptables imatges de l'esport. 
 
Barcelona va tenir també una memorable cerimònia d'obertura que va marcar la seva imatge 
a la memòria olímpica i va ser el lloc de la competició que potser va simbolitzar millor el 
matrimoni entre l'esport i la ciutat. No cal dir que m'estic referint al magnífic teló de fons de la 
prova de Salts, segurament un dels llocs més fotografiats en la història de les Olimpíades. 
Una esplèndida vista panoràmica de Barcelona. 
 
Alguns Jocs Olímpics han estat més significatius en el seu impacte als mitjans per les seves 
influències externes. 
 
La feina dels mitjans de comunicació va patir un dramàtic canvi com a conseqüència de la 
masacre de Munic al 1972. 
 
Sempre vam saber que el moviment olímpic i el seu gran símbol, els Jocs Olímpics, tenien 
una força poderosa. Podia ajudar a portar canvis socials i polítics. Està generalment 
acceptat que l'expulsió de Sud Àfrica del moviment olímpic, va desencadenar la prohibició 
global en les relacions esportives, augmentant l'aïllament de la República i va ajudar a 
accelerar el procés que va finalitzar l'apartheid. 
 
És un tema a recordar que els Jocs Olímpics han estat utilitzats per a fer declaracions 
polítiques. 
 
Però a Munic va ser diferent, un acte de terrorisme en un acte esportiu. Munic va ser un 
catalitzador per a l'adhesió de causes violentes. 
 
La seguretat (l'anell d'acer) es va convertir en un requisit indispensable per a la majoria 
d'actes esportius. 
 
Quasi de la nit al dia es van aixecar les barreres. De cop, els medis de comunicació van tenir 
menys accés als competidors i oficials per raons de seguretat. Els dies en què es podia 
accedir a la vila dels atletes per a fer entrevistes mai més van ser possibles. 
 
Potser la línia divisòria entre els atletes i els mitjans de comunicació va ser inevitable degut a 
canvis de funcions i actituds. Però a mí personalment em va entristir. Moltes xerrades 
informals s'havien convertit en amistat i es va crear una relació molt més amistosa entre els 
mitjans de comunicació i els competidors que encara avui existeixen en alguns cercles. 
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La seguretat és la gran característica de l'esport, especialment en els Jocs Olímpics, donant 
una gran responsabilitat a les agències de seguretat nacionals i regionals. 
 
Encara s'ha afegit un altre element a la cobertura dels mitjans de comuniació olímpics, els 
quals comprenen virtualment tots els aspectes de la vida, un microcosmos del món. El 
Phineas Fogg de Juli Verne va donar la volta al món en 80 dies: en els Jocs Olímpics es 
tarden menys de tres setmanes en portar el món a un lloc. 
 
Els Jocs Olímpics són més que un esdeveniment esportiu. 
 
Si se'm permet robar una cita del president del COI, excel.lentíssim Juan Antonio 
Samaranch, que va descriure les Olimpíades com: "L'esdeveniment social més important del 
segle XX". 
 
A més dels especialistes esportius, les organitzacions dels mitjans de comunicació també 
han d'enviar persones que cobreixin els temes de seguretat, notícies financeres, activitats 
culturals i política olímpica. És quasi com un exèrcit al que s'hi afegeix la pressió causada 
pel constant creixement de la població de la família olímpica. 
 
Aquest és un dels majors reptes per al futur. Com prevenir que no hi cabem tots en uns Jocs 
Olímpics. 
 
El COI ha limitat el nombre d'atletes i oficials a 15.000 per a Atlanta i hi ha restriccions 
similars per als mitjans de comunicació. Però al mateix temps hi ha hagut un increment en el 
nombre de disciplines esportives i en el de Comitès Olímpics Nacionals. És una paradoxa. 
Com incrementar la participació però tenint menys participants. 
 
Els atletes ja tenen qualificacions preolímpiques, però les actuacions dels mitjans no estan 
subjectes al Citius, Altius, Fortius. 
 
Sembla ser que hi haurà una gran pressió en el futur per a la premsa escrita a la cobertura 
dels Jocs per control remot - veient els actes per pantalla i conduint les entrevistes per 
televisió interactiva. 
 
Però les Olimpíades són més que una competició en el terreny esportiu i res pot igualar la 
sensació de sentir-se part dels Jocs - encara que només sigui com un pobre escribent. 
 
Mentre les demandes dels mitjans de comunicació per a cobrir els Jocs Olímpics continuen 
creixent, els treballadors del consell intern del COI, el comitè executiu, resten. 
 
Les Sessions del COI (especialment quan coincideixen amb les seleccions de les ciutats 
candidates) atrauen ràpidament l'interès dels mitjans de comunicació, però les reunions del 
Comitè Executiu del COI, que sovint produeixen històries de major importància en relació a 
les Olimpíades, tenen molt poc seguiment. 
 
Cobrir aquests temes forma part del treball d'un reporter olímpic, però que jo recordi, mai 
hem hagut d'imposar una restricció en el nombre de periodistes mancats d'ocupació o pagar 
o aprofitar enormes drets de TV. 
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Aquestes reunions són cobertes normalment per un grup de potser una dotzena de 
reporters. De totes maneres, el Comitè Executiu del COI pot sempre reclamar l'atenció de 
més periodistes que els atletes de les Olimpíades de 1896. 
 
 
Pregunta Pedro Palacios: 
 
Morley ha utilitzat en la seva intervenció un símil bèlic, que jo crec que és apropiat en alguns 
moments, però em sembla una mica exagerat parlar de guerra informativa, perquè en una 
guerra sempre hi ha un derrotat i sempre hi ha víctimes.  Morley, en la teva experiència de 
tants Jocs Olímpics, t'has sentit en alguna ocasió víctima d'aquesta guerra?. 
 
Respuesta: 
 
Bé, és correcte... en relació amb cobrir events o ser manipulat per aconteixements externs, 
hum , quins aspectes, perquè nosaltres, crec, la premsa, és el públlic el que ens dicta i no a 
l'enrevés.  Nosaltres reaccionem a tot allò que vol el públic... la gent vénen de fora, i 
nosaltres ens sentim com les "desafortunades" víctimes perquè som una molt petita minoria, 
però m'atreveixo a pensar que alguns atletes podrien pensar, amb tota justificació que són 
ells les més grans victimes de tots en determinades ocasions. 
 
P. Palacios: 
 
Bé , agrair-li a Morley Myers una cop més la seva intervenció, el seu coneixement i la seva 
experiència. 
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Dia 09.11 
Bloc A. Sr. Martí Perarnau 
Mitjans i Universalisme 
 
 
 
Mitjans i Universalisme 
Sr. Martí Perarnau  
Director del Departament de Comunicació i Imatge de Video Media 
 
Bon dia a tothom. Jo vaig ser un dels que fa tres o quatre anys amb el Pedro, amb Javier 
Montemayor, amb el Pedro Rozas, amb el Francesc Simó i amb bastants vem haver de fer 
l'esprint final per acollir als companys que han estat parlant anteriorment i per intentar tractar-
los el millor possible dins la tasca, de la feina tant dura que van tenir per cobrir uns Jocs tan 
complexos, tan amplis com els de Barcelona'92. 
 
La tesi fonamental que els hi vull explicar avui, en aquesta breu ponència és que els Jocs 
Olímpics són l'esdeveniment mundial amb la màxima cobertura informativa. Va succeir així a 
Los Angeles'84, quatre anys després a Seül'88 i, per suposat a Barcelona'92, que ostenta el 
rècord absolut de cobertura informativa en qualsevol esdeveniment universal de qualsevol 
tipus, de qualsevol àmbit i de qualsevol època amb un total de 12.828 periodistes acreditats i 
amb més de 7.000 empleats i voluntaris del COOB'92 que som els que els hi vàrem donar 
suport. Aquesta xifra de 13.000 gairebé periodistes no s'ha donat en cap altre esdeveniment 
d'enlloc. 
 
Per situar bé l'assumpte que tractaré, voldria abans de tot deixar clar des d'un principi que 
els Jocs Olímpics serien ben poca cosa sense els mitjans de comunicació o, com a mínim, la 
seva dimensió seria ben diferent de la que coneixem actualment. 
 
De fet els Jocs existeixen des de fa gairebé un segle. L'any vinent farà un segle, però el seu 
autèntic ressó popular és realment modern, la seva universalitat d'esperit ha existit des de 
sempre però en canvi, l'extensió del seu missatge és molt més recent i ha estat possible 
gràcies al vehicle de la comunicació . 
 
Fins i tot podríem apuntar que la progressió ha estat geomètrica des dels inicis dels anys 80, 
des de la dècada dels 80 coincidint amb l'autèntic boomm del periodisme olímpic. Però de la 
mateixa manera que els Jocs serien ben poca cosa sense els mitjans de comunicació, 
almenys aquesta és la meva modesta opinió, els mitjans viuen el seu gran moment 
quatrianyal durant l'esdeveniment olímpic. 
 
Els Jocs també són els Jocs Olímpics del periodisme, la fita més esperada on s'aboquen tots 
els mitjans i cadascú amb tots els medis possibles on la comunicació local, nacional i global 
arriba a la seva màxima expressió. 
 
Per fer-nos una idea de la dimensió periodística del que estem parlant cal valorar unes xifres, 
per exemple la copa d'Europa de futbol, jugui el Barça, jugui el Milan o jugui un equip d'una 
ciutat molt important aplega uns 600 periodistes. El partit de bàsquet de la NBA que es fa 
cada any convoca uns 700 periodistes i unes 70 cadenes de televisió. Per no parlar només 
de qüestions esportives, recordareu la famosa reunió entre James Baker i Terek Assis a 
Ginebra poc abans de la guerra del Golf, que va ser una fita mundial concentrada en unes 
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poques hores. Va reunir a un miler de periodistes i la cimera Bush-Gorbachov que es va fer a 
Malta poc després, que va suposar pràcticament el trencament de la guerra freda, una fita 
importantíssima en la nostra societat que va aplegar 2.000 periodistes. Els mundials de 
futbol arriben a 3.500 i en canvi aquí estem parlant de 13.000. 
 
És a dir, que són quantitats que multipliquen per 4, per 5, per 6, per 10 fins i tot els grans 
esdeveniments mundials que us he citat. I no cal citar només la xifra total, podríem parlar 
que a Barcelona'92 van ser presents 135 cadenes de ràdio, o 1.200 diaris diferents, diaris i 
agències diferents, alguns amb 200 acreditats però altres amb un sol acreditat per cobrir 26 
esports. 
 
En total van venir periodistes de 145 països. Recordem que a Barcelona hi van haver 
esportistes de 172, doncs periodistes de 145. És a dir, que podem dir que els Jocs del 92 
van ser com a mínim, fins que l'any vinent els Jocs d'Atlanta ens superin, la màxima cimera 
mundial de mitjans de comunicació fins al moment. Es a dir, que van ser també amb això , 
els Jocs de la Comunicació.  
 
Com es pot deduir ràpidament, la presència de mitjans en el Jocs que s'ha de qualificar de 
gegantina, és un autèntic exemple de gegantisme, amb un cost i uns esforços per al Comitè 
Organitzador, no només per als mitjans, sinó també per als comitès organitzadors fora de 
tota mida. Ara que us he citat una mica les xifres, voldria també parlar lleugerament de 
l'evolució tecnològica de les televisions.  
 
La televisió va ser pràcticament testimonial fins a l'any 1956 amb proves puntuals això sí, les 
primeres de les quals es van fer a Berlin l'any 36, aprofitant els encàrrecs de pel.lícules que 
Hitler li va fer a la cineasta Lenny Rifenstal. És veritat que l'any 48 a Londres hi va haver 
transmissió, però la primera cobertura real seriosa dels Jocs va ser a Roma l'any 60. Cal 
parlar però de Tokyo 64, estem parlant només de fa 30 anys, com els primers Jocs realment 
televisats. La transmissió en color va aparèixer a l'any 68 a Mèxic, quatre anys més tard. El 
vídeo va aparèixer com a transmissió televisiva al 72 a Munich, és a dir, que si recordem el 
que va succeir a Mèxic 68 el rècord de Bob Beamon, els salts del Dick Fosbir etc. no els vam 
veure com els estem veient ara, amb vàries repeticions, vam veure el salt i, fins el dia 
següent o fins que al cap d'una estona algú des de cada país o des de televisió espanyola o 
així a cada país, se'ns va donar la repetició. Però els organitzadors, els que estavem fent la 
retransmissió, no disposàvem de vídeos per fer-ho.  
 
D'això es va disposar a l'any 72 a Munich, Montreal 76 i Moscou 80, que van suposar un 
desplegament en la producció televisiva ja més semblant al què està succeint ara. Los 
Angeles 84 i Seül 88 van incorporar l'espectacle televisiu a l'olimpisme que fins aquell 
moment no existia, amb cerimònies d'inauguració amb més mitjans tècnics, etc. i Barcelona 
92 que ha estat la primera en quant a transmissions d'esdeveniments olímpics, va 
protagonitzar el gran salt vers l'alta tecnologia, la utilització de tècniques digitals, les 
supercàmeres etc. etc.. Recordem aquí  a la visera de la tribuna de l'estadi la càmara que 
volava a la mateixa velocitat que els atletes. Un altre aspecte dels que voldria tocar és la 
relació entre mitjans de comunicació i Jocs Olímpics. Ja hem parlat de xifres i hem parlat 
també d'evolució televisiva i voldria fer una mica més d'èmfasi encara en què els Jocs 
depenen dels Mitjans i depenen dels mitjans molt més que no pas a l'inrevés, al cap i a la fi 
les televisions o els diaris viurien igual sense els Jocs Olímpics, però necessiten en canvi 
dels mitjans per complert i això, el President del Comitè Olímpic Internacional, Juan Antoni 
Samaranch ho sap força bé i ha tingut molta cura amb ser personalment qui guiés aquesta 
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relació de futur entre el Comitè Olímpic Internacional i els mitjans de Comunicació. Quan dic 
que els Jocs depenen dels Mitjans no em refereixo només als aspectes econòmics que el 
meu company Morley Myers ja ha citat. És veritat que les televisions de tot arreu paguen 
molts diners pels drets de transmissió de les competicions i hi ha hagut edicions en què més 
del 80% del pressupost d'un comitè organitzador ha provingut dels drets de televisió. Això, 
com us podeu imaginar, pel comitè organitzador és molt bo i al mateix temps és molt dolent 
per la manca d'independència que li suposa per l'exigència de tenir tots els ingressos 
pràcticament d'una sola font. Afortunadament aquest percentatge ha anat variant amb la 
introducció de tècniques de marketing de les quals els organitzadors i els col.laboradors 
d'aquest Fòrum, ISL, en són grans experts, i els ingressos s'han anat diversificant.  Penseu 
que el COOB'92 va ingressar 635 milions de dòlars, 80 mil milions de pessetes al canvi 
actual, que és una part importantíssima dels ingressos que vam tenir, però imagineu-vos el 
que li va suposar a l'organització dels Jocs de Moscou a l'any 80 el boicot nord americà i, per 
tant, la no transmissió per part de la TV americana EBC als EE.UU. d'aquests Jocs Olímpics, 
tot i que estem parlant d'un Comitè Organitzador que era 100% estatal, de l'estat soviètic 
d'aquell moment etc. etc. i en qualsevol cas, estem parlant d'una autèntica fortuna que 
estava en mans de la televisió però, al marge de l'economia, els Jocs depenen dels mitjans 
de comunicació i també en depèn la producció prèvia. N'hi ha prou amb recordar el gran 
nombre de ciutats que es presenten candidates només per aconseguir promoció 
internacional, per situar-se en el mapa.  Només perquè els mitjans de comunicació parlin de 
Sevilla 2004, de Roma etc. etc. o de Barcelona 92 quan va ser el moment de la candidatura, 
dels mitjans en depenen evidentment la difusió de les competicions, la cultura del país. 
Imagineu-vos si Barcelona seria coneguda. Barcelona, la seva gent, la capacitat d'il.lusió i de 
gresca de la seva ciutat sense els mitjans de comunicació, sense que els mitjans haguessin 
reflectit el que va succeir en aquesta ciutat no en els seus estadis, sinó en la ciutat a l'estiu 
del 92. 
 
Dels mitjans depenen evidentment la creació dels herois i dels mites, l'ensorrament dels 
tramposos, el cas d'en Ben Johnson a Seül, els mitjans el van ensorrar i van exaltar els 
valors i les virtuts olímpiques i tants i tants detalls. Penseu que a Barcelona van venir més 
periodistes que atletes, perquè a Barcelona es parla de 15.000 atletes però en realitat eren 
10.000 atletes i 5000 acompanyants, entrenadors, massagistes, directius, etc., és a dir, que 
hi havia més d'un periodista per cada atleta, podien, per tant, fer un seguiment pràcticament 
personal si haguessin volgut. 
 
En Jean Pierre Bousquet ha parlat abans de les anècdotes en les carreres de 100 metres, la 
carrera de 100 metres a mi m'ha fet recordar unes dades que van ser força curioses en els 
Jocs de Barcelona. El Comitè organitzador, amb la companyia de la Societat KODAK va 
repartir entre els fotògrafs acreditats, que van ser uns 900, 110.000 carrets de fotografia.Es 
diu ràpidament 110.00 carrets. Penseu que KODAK va montar un laboratori que podia 
revelar 1.400 carrets per hora. Només a la cerimònia d'inauguració del 25 de Juliol. 
 
En Jean Pierre ha parlat abans de la cursa de 100 metres i per exemple les xifres de fotos 
que es van fer en aquella cursa de 100 metres, en aquells 9 segons amb 96 o 97 que va fer 
en Lindford Cristie, en aquells 10 segons, es van fer 43.200 fotografies de les quals, com diu 
ell, el 30% van valdre i les altres, pobretes, no van servir per res, perquè d'entrada es van 
equivocar sobre el guanyador, però 43.200 fotografies, segons ens va dir KODAK, que tenia 
un control sobre la qüestió. Només de la cerimònia d'inauguració es van tirar 10.000 carrets 
que vol dir 360.000 fotografies, és a dir, unes xifres que em sembla que qualsevol comentari 
sobra. 
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Per tal de poder organitzar tot això, donar als mitjans de comunicació els serveis adients, 
vam haver de fer des de el comitè organitzador cinc grans coses, a part de la feina pròpia de 
cadascú. 
 
El primer va ser assegurar-nos la utilització de tot el recinte firal de baix, el recinte de la 
Plaça d'Espanya, per instal.lar-hi el Centre Principal de Premsa i Centre Internacional de 
Ràdio i Televisió. Va ser una ciutat de la comunicació amb uns 300.000 metres quadrats 
aproximadament, amb 13.000 periodistes, amb 4.000 voluntaris i empleats que estaven 24 
hores al dia durant trenta i escaig quasi quaranta dies oberts, és a dir, estem parlant d'una 
ciutat que tenia 2.500 places per menjar, unes xifres que ens tornarien absolutament bojos. 
 
Primer doncs assegurar-nos que el recinte el podríem utilitzar, i això va significar grans 
negociacions d'en Josep Miquel Abad i de molta gent del Comitè per tenir la garantia de què 
deixaríem a Barcelona sense fires durant molts mesos perquè no eren els 30 dies de Jocs 
Olímpics, eren els mesos i mesos que s'havien d'utilitzar les instal.lacions per preparar-ho 
tot. 
 
La segona gran cosa que havíem de fer va ser imposar la idea d'instal.lar un sub-centre de 
premsa ben equipat, completament equipat a cada instal.lació de competició, trencant així el 
model que hi havia a Los Angeles 84, ja que això no existia, els periodistes anaven a l'Estadi 
i després anaven a la ciutat de la comunicació a escriure, però no ho podíem fer des del 
propi lloc de la competició i estem parlant de 42 instal.lacions de competició, o sigui que no 
estem parlant de 5 o 6, parlem de 46, de molts tamanys diferents, però per donar-vos unes 
xifres, la de l'estadi que és evidentment la instal.lació de competició més gruixuda, la sala de 
conferències era l'Auditori actual i una part de les fotografies, les rodes de premsa dels 
atletes es feien aquí i les preguntes es feien des d'aquesta sala i des de la que hi havia a 
continuació. La tribuna de premsa de dalt, tenia 140 metres de llargada, a la tribuna de 
premsa, ràdio i televisió hi començava la llotja dels Vips on hi havia el rei i acabava sota el 
marcador gegant que hi ha aquí a la cursa, a 140 metres aproximadament de llargada 
perquè hi cabéssim 1.800 periodistes, 1.200 comentaristes de televisió i 600 i escaig de 
fotògrafs. Evidentment el dia de la inauguració el pobre Francesc Simó, que era el director 
de fotografia, va perdre molts kilos, pobre, perquè ... és que era ... perquè és clar, embotir 
tota aquesta gent allà dins, és que era impossible. 
 
Penseu que cada voluntari que distribuïa resultats o papers entre la premsa, feia uns 13 
kilòmetres diaris aproximadament, corrent per escales, baixant amunt i avall, per portar els 
resultats que es van fotocopiar aquí, a l'estadi, insisteixo, la instal.lació més gran, posats un 
darrera l'altre ocuparien uns 800 kilòmetres de llargada, de tots els resultats que es van 
arribar a fer, només aquí, a l'Estadi. 
 
El tercer punt que es va haver d'assegurar durant els Jocs va ser aconseguir que la 
tecnologia, això que dic sembla ... perdoneu-me, sembla una tonteria, però era molt 
important aconseguir que la tecnologia dels Jocs fós la més avançada possible però, sobre 
tot, també la més fiable. És a dir, aquí la tasca del Comitè Organitzador va ser una tasca, 
una mica ... com us diria, amb una mica de fre, de parar una mica a les empreses 
subministradores i de buscar moltes garanties. Les empreses subministradores de tecnologia 
veuen en aquests moments els Jocs Olímpics com un gran aparador mundial de la 
tecnologia, la gran fira mundial de la tecnologia no és cap de les que es fan en els mercats 
habituals de fires, sinó que són els Jocs Olímpics. És on tu ensenyes el més nou i el millor i, 
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en aquest sentit, nosaltres el que volíem era assegurar-nos la fiabilitat de les tecnologies, 
perquè si aquests senyors venen aquí i es troben uns grans aparells i unes grans maravelles 
però es troben alguna cosa que no acaba de rutllar, això hauria estat un desastre i, per tant, 
no ens podíem arriscar a posar en marxa tecnologies que no funcionessin. L'organisme de 
televisió que va muntar tot això, hagués pogut fer ... , perdoneu pel llenguatge col.loquial, 
hagués pogut fer autèntiques "virgueries" i en canvi van ser molt prudents i van fer només 
allò que havien provat, provat i provat. 
 
El quart gran punt que ha citat també el meu company va ser limitar, per primer cop, 
l'acreditació dels mitjans de comunicació, assenyalant uns números-clausos prudents que 
permetessin la màxima difusió però que evités una mica el turisme, perquè de premsa que 
vol anar als Jocs Olímpics n'hi ha de molts tipus; hi han les agències que vénen aquí a patir i 
a donar servei, hi han les cadenes de televisió que fan el mateix, però també és veritat que hi 
ha molta gent que li fa molta il.lusió anar a uns Jocs Olímpics i el periodisme és una manera 
d'anar-hi i, per tant, s'ha d'intentar controlar i, a part, és que arriba un moment que les xifres 
són tan grans que no hi ha qui controli ni qui pugui manegar un col.lectiu d'aquest tamany. Jo 
no he dut aquí les xifres del transport però us podeu imaginar que amb 42 instal.lacions de 
competició, 2 viles de premsa, i un centre principal, s'han de fer tantes línies de transport, 
s'han de fer servir tants autobusos que al final això resulta pràcticament immanegable. 
 
I el cinquè punt, la cinquena gran fita que es va haver d'aconseguir, va ser construir 2 viles 
de premsa per allotjar els mitjans de comunicació, vam allotjar-ne 7.000, després us ho diré, 
7.000 i escaig doncs resultava impossible fer-ho d'una altra manera. Recordareu tots que 
Barcelona fa tres anys no tenia la situació ni hotelera ni d'allotjaments que té en aquests 
moments, i que té en aquests moments gràcies als Jocs Olímpics. 
 
De tot això que us he dit suposa que, per exemple, en el Centre Principal de Premsa a la 
Fira de Barcelona es van haver de fotocopiar 40 milions de fulls de resultats, que aquests sí 
que posats un darrera l'atre no us sabria dir el que suposa, però a mi em sembla una 
barbaritat, es van celebrar 175 rodes de premsa només allà a la Fira. Penseu que a la suma 
de les instal.lacions se'n van celebrar prop de 700, es van fer rodes de premsa amb tots els 
guanyadors i medallistes de cadascuna de les competicions, per tant, pràcticament 700.  
La més gran va ser la del Dream Team, la de l'equip de bàsquet americà, que va ocupar les 
dues plantes de l'Auditori del Palau de Congressos pràcticament unes 1.500 persones, totes 
per veure al Màgic i al Michael Jordan etc. Les viles de premsa, com us he dit, van allotjar 
7.500 persones i es van servir aproximadament 300.000 menjars. La NBC nord americana 
va dur a Barcelona un equip de 1.300 persones. Només la NBC, és clar que havia pagat 400 
milions de dòlars per tenir els drets, i pels nord americans això és el summum. Va haver de 
distribuir llençar entre les seves seus 160 kilòmetres de cable, va utilitzar permanentment 
dos satèl.lits i va transmetre un total de 161 hores de competició en directe als Estats Units. 
 
L'organisme creat pel COOB'92 per transmetre els Jocs va ser la RTO'92, de la que tenim 
aquí dos insignes representants i va fer servir 50 unitats mòbils de televisió, 500 càmeres 
pràcticament distribuïdes en 60 indrets diferents. Penseu que a més la televisió té la 
complexitat, d'un comitè que està transmetent ell la televisió, que havia de transmetre 27 
escenaris diferents al mateix temps, però a més a més cada escenari no és senzillet, perquè 
aquí a l'estadi no hi havia una sola senyal com vèiem nosaltres a casa a la televisió, sinó que 
n'hi ha una pel llançament de pes, una pels 100 metres, una per les curses, una per al salt 
d'alçada i cadascuna d'aquestes senyals tenen el seu nombre de càmeres que us podeu 
arribar a imaginar. 
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Aquest organisme va instal.lar 1.500 llocs de comentarista. El lloc de comentarista són les 
taules. Penseu que cada taula de premsa significava robar 6 cadires de públic i cada lloc de 
comentarista de televisió significava robar-ne nou. Us podeu imaginar que els que érem 
responsables de premsa i de televisió ens havíem de barallar molt amb el Comitè 
Organitzador perquè això suposava una pèrdua immensa de cadires pel públic i, per tant, 
d'entrades i, per tant, de diners. Aquesta, evidentment era una qüestió que havíem de fer i 
que vam lluitar. Només a la cerimònia d'inauguració en van instal.lar a l'Estadi ... jo és que no 
sé com ho veu fer, perquè no sé com es va poder instal.lar ..., es van instal.lar 110 càmeres 
de televisió, que no sé físicament com hi van cabre, perquè si a més a més hi afegim la 
quantitat de gent que us he dit abans, aquell dia l'estadi és que reventava. 
 
Tecnològicament els avenços van ser realment molt grans, malgrat la prudència que us he 
citat anteriorment. Els comentaristes de televisió per exemple, disposaven d'una pantalla 
tàctil, un monitor davant, una pantalla tàctil on podien trobar tots els resultats, les biografies 
dels esportistes, qui era cadascú amb temps real, és a dir, ells tocaven, si es pensaven que 
l'Eroy Burrel anava a guanyar els 100 metres i si resultava que no, ells tocaven Lindfor 
Christie i ho tenien tot allà, el que succeïa a part de tenir resultats de l'estadi i resultats de les 
altres competicions. 
 
Els monitors de televisió evidentment permetien veure les competicions que es feien en 
altres llocs, no només aquí a l'Estadi. Els fotògrafs, alguns fotògrafs van venir equipats ja, 
amb aparells que digitalitzaven les fotografies, duien la seva pròpia parabòlica portàtil i 
enviaven, directament les fotografies al seu diari del seu país.  
 
Especialment això succeïa amb alguns japonesos. Estem parlant d'una transmissió 
fotogràfica pràcticament com la televisió. Desconec el temps que trigaven en digitalitzar la 
foto i enviar-la, però vaja, això era bufar i fer ampolles. 
 
Els periodistes del diaris (d'això potser és de les coses que més orgullosos ens sentim els 
que vam estar al Comitè) van poder transmetre molt similar a la televisió i a la ràdio. És a dir, 
van acostar el temps de transmissió dels diaris al temps de transmissió de la televisió 
(televisió i ràdio transmetent en directe, en el cas dels diaris ho vam acostar molt). Per 
exemple aquí a l'estadi. Doncs estaven asseguts en aquests pupitres que us deia, tenien 
telèfon , el mòdem pel seu ordinador, podien veure 16 escenaris diferents de 16 esports 
diferents. Ells des de l'estadi podien estar seguint futbol. De fet molta gent veien altres 
competicions des de altres seus. Podien tenir una dotzena de canals amb resultats de tot el 
que estava succeint. Veien en el monitor de la televisió les rodes de premsa que es feien 
aquí, no calia que baixessin perquè a dalt les sentien, tenien els historials i les declaracions 
dels guanyadors o dels perdedors o del que s'havia fet mal. En definitiva sense moure's del 
seient podien transmetre gairebé tot el que estava succeint en els Jocs. Vam estar acostant 
el tipus de periodisme escrit a la televisió o a la ràdio. 
 
També és veritat que al costat del gegantisme d'això que us dic, de les xifres, dels grans 
moviments, de la innovació tecnològica, el tercer món estava bastant absent dels Jocs en 
matèria periodística. Us he dit abans que van venir 172 països amb esportistes i 145 amb 
periodístes i mitjans de comunicació. Hi van haver 27 països que no van tenir representació 
periodística. El COOB va intentar (d'acord amb el pool internacional i el Comitè Olímpic 
Internacional) compensar una mica això, i amb els nostres fotògrafs i els del pool 
internacional vam aconseguir fer unes trampetes i fer unes fotografies dels esportistes 
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d'aquells països que no tenien representació aquí i aleshores mitjançant Iberia els hi 
enviàvem les fotos al seu país i si més no, doncs aquests 27 països tenien les fotografies 
dels seus esportistes, però és evident que això va ser un esforç molt voluntariós però que no 
compensa l'absència d'aquests representants i això, pel que jo sé, seguirà succeint a Atlanta 
i seguirà succeint durant bastant de temps a menys que es prengui algun tipus d'iniciativa. 
 
Penso que els Comitès Organitzadors i el Comitè Oímpic Internacional, per aconseguir 
l'autèntic universalisme dels Jocs, haurien de fer algun tipus d'esforç perquè aquests països 
s'hi poguessin afegir. 
 
I respecte al futur voldria apuntar una possible via. Jo no crec que els mitjans de 
comunicació, els diaris en concret, estiguin condemnats a desaparèixer dels Jocs. Al contrari 
però, el que sí que m'imagino és que estarem asseguts a casa, no l'any que ve encara, però 
segurament al 2000 crec que sí, davant d'un ordinador multimèdia, davant d'un aparell de 
televisió, de tot això que ja més o menys tots anem sentint, rebent un paquet de senyals 
àudio visuals provinents dels Jocs Olímpics, a través d'alguna autopista de la informació i 
podrem triar entre les 50, 60 o 70 diferents senyals de televisió, ja no només allò que 
m'oferirà televisió espanyola en el cas nostre, i no només el que es veia aquí a Barcelona. 
De dir: jo vull veure tot l'atletisme i que poguéssim veure els 100 metres amb una senyal ,el 
pes en una altra, el salt d'alçada en una altra i els 1.500 en altres. No només això, fins i tot 
més senyals, totes les que hi cabessin en les autopistes de la informació, amb la compressió 
de canals de satèl.lit i amb la digitalització de la imatge,però que evidentment també pugui 
rebre els resultats de totes les competicions perquè és clar, em serviria de poc rebre la 
imatge i no saber realment qui ha guanyat o no saber què ha fet aquell espanyol. 
 
Que pogués rebre tambè (perquè ja dins del mateix paquet m'ho envieu tot) les declaracions 
dels guanyadors. Fins i tot em plantejo: per què no li puc fer jo una pregunta al guanyador? 
Potser no directament però amb l'ordinador li puc fer una pregunta a algú, i potser hi ha un 
ordinador central que rep les preguntes dels espectadors i al final li fa al Lindford Christie de 
torn li diu: escolti vostè, per què no sé què? 
 
És clar que també m'agradaria veure i rebre al mateix moment la història olímpica amb 
imatges perquè em fa il.lusió veure que va succeir fa quatre anys o fa vuit anys a Barcelona. 
I vull comparar les marques i vull comparar els estils i com aquest senyor ha saltat ara i com 
saltaven fa uns anys, etc i, per tant a casa montar-me jo mateix els propis Jocs Olímpics. Jo 
crec que així s'aconseguiria un universalisme evidentment molt més gran. Els mitjans de 
comunicació hauran de fer la seva feina exactament igual i penso que aquesta situació que 
ara us pot semblar una mica utòpica, l'any que ve no serà possible, però jo em penso que pel 
2000, sí. I, per tant, haurem aconseguit que els Jocs Olímpics entrin a casa de tothom que 
tingui una mínima tecnologia i, dins d'uns anys, aquesta mínima tecnologia s'haurà extès 
moltíssim. Per tant, no crec que triguem massa temps a veure-ho. 
 
I dit tot això, com que espero que no fareu preguntes, us agraeixo l'atenció. Res més. Moltes 
gràcies. 
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Dia 09.11 
Bloc A. Sr. Hans-Dieter Krebs 
Mitjans i Universalisme 
 
 

 
Mitjans i Universalisme 
Sr. Hans-Dieter Krebs 
Historiador 
 
En primer lloc, voldria expressar el meu agraïment a la Fundació Barcelona Olímpica per la 
seva amable invitació a aquest Primer Fòrum a la ciutat amfitriona dels darrers Jocs 
Olímpics. Encara recordem Barcelona 1992 com un esdeveniment impressionant i un 
extraordinari exemple d'universalisme, així com de moviment olímpic per part dels mitjans 
de comunicació que van acompanyar a aquells Jocs. I crec que és una tasca important el 
mantenir aquest esperit, aquell impuls dels Jocs i l'olimpisme en la vida diària i en els dits 
esports "normals". 
 
El vostre compatriota català, Juan Antonio Samaranch, va dir recentment: "El moviment 
olímpic necessita de la televisió, per una altra banda la televisió necessita de l'esport". En 
altres paraules: Sense els mitjans de comunicació cap acte esportiu realment existeix, però 
sense atletes ambiciosos cap periodista esportiu té el seu article o la seva exclusiva. Si us 
plau, no feu una interpretació errònia d'això, potser una afirmació arrogant (fins i tot per un 
periodista d'actualitat molt crític vers la seva professió) és un fet que qualsevol 
esdeveniment sense el ressó dels mitjans de comunicació no és un esdeveniment. Per això, 
polítics, actors i estrelles de l'esport desitgen utilitzar aquesta insubstituible transferència de 
les seves accions, paraules i, fins i tot, pensaments al major nombre de públic possible per 
tot tipus de mitjans de comunicació, especialment televisió, la informació i/o pel.lícules 
d'entreteniment, sempre que aquest menjar ràpid sigui per a tothom, inclosos els analfabets 
de la vila global. 
 
M'han demanat que faci un esbós de les línies generals d'aquesta ambivalent unió entre el 
moviment olímpic modern i els mitjans de comunicació. Jo no faig servir l'expressió 
"matrimoni sensat" o "matrimoni d'amor o conveniència" perquè encara estic convençut de 
què els mitjans de comunicació són el quart pilar del moviment olímpic o de què estem 
navegant al mateix vaixell. Faig esment a l'afirmació del meu colega americà, Larry Siddons, 
durant el Congrés Olímpic de 1994 a París: "En el temple dels ideals olímpics, som els 
inspectors". Els periodistes són els confidents del públic, no els seus missioners. 
 
Pierre de Coubertin, el fundador del moviment olímpic modern va establir el marc per a la 
cooperació entre mitjans de comunicació i esport: Ell no va ser només el propietari d'un 
passi de periodista sinó també un apassionat escriptor i propagandista de les seves idees 
utilitzant tot tipus de mitjà escrit per als seus propòsits i creant un clima d'interès. En canvi  
el 1924 va dir que els Jocs Olímpics es mantendrien malgrat els mitjans de comunicació (en 
aquells temps premsa escrita). En una conferència a Lausanne va dir: "L'empresa a la que 
l'opinió pública està acostumada a associar el meu nom va crèixer sense l'ajut de la premsa 
i fins i tot malgrat això no vaig buscar publicitat per reviure els Jocs Olímpics, ja que no 
m'enrefio d'aquesta publicitat més del que espero en el meu profit. Això em dóna un 
sentiment de gran independència davant dels homes als quals no els hi dec res". Aquesta 
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declaració de Coubertin sembla que es contradiu amb la realitat, en canvi el seu desig de 
ser independent va ser honest. 
 
En la novena dècada dels últims cent anys el periodisme esportiu al continent europeu ha 
guanyat respecte gradualment. La fundació del COI al 1894 a París va coincidir amb la 
invenció del cinema a la mateixa ciutat. Van ser fundats els primers diaris esportius: Al 1985 
"Sport im Bild" a Berlin del qual en parlaré més endavant i tres dies abans de l'obertura dels 
primers Jocs Olímpics del 1896 a Atenes semblaven una botiga tancada. La idea olímpica 
universal només va arribar als cercles interns d'idealistes. Fins i tot la participació d'atletes 
d'Amèrica, Sud Àfrica i Oceania no va ser suficient per escampar la primera onada 
d'universalisme, encara que Atenes va ser el punt de sortida d'aquesta unió interdependent 
entre els esports i els mitjans de comunicació en el seu camí d'extendre l'universalisme de la 
idea olímpica, primer mitjançant una moderada o discreta informació i més tard per una 
profunda reflexió i crítica interpretació. 
 
 
1.  El procés global de les Olimpíades als mitjans de comunicació 
 
Em limitaré a fer un breu esbós dels impressionants avenços que han tingut lloc aquests 
cent anys i la relació entre els mitjans de comunicació i els Jocs. 
 
Fase 1. El descobriment dels Jocs Olímpics. 
 
Encara que als ulls del públic en general, Amèrica del Nord o alguns països de l'antic Imperi 
Britànic no estaven encara centrats en els Jocs Olímpics, aquesta taca blanca del mapa 
dels esports es va esfumar lentament. Els hi posaré un exemple d'aquest procés. Kurt 
Doerry, de Berlin va escriure al 1895 en el ja nomenat "Sport im Bild" quasi profèticament 
sobre la participació de l'equip alemany d'Atenes: "I llavors Alemanya tindrà la seva 
representació a Grècia, malgrat tota l'hostilitat dels que es queixen i en els anys propers la 
joventut alemanya agrairà  al present Comitè per l'entusiasme infatigable i l'energia 
excepcional amb la que floriran les maravelloses idees per a la unitat dels pobles". 
 
Doerry era el típic entusiasta dels esports del seu temps éssent periodista esportiu, membre 
del comitè de la selecció olímpica i un dels millors corredors alemanys. A Atenes va ser 
eliminat a les proves de 100 i 400 m. Al mateix temps, va escriure en un estil èpic. En les 
seves impressions de la primera marató olímpica va descriure l'esdeveniment sense 
nomenar el nom del guanyador ni el resultat. Les històries de Doerry van arribar a Berlin 
amb el correu normal amb un retard d'una setmana o per correu urgent que trigava tan sols 
quatre dies. Però després dels primers èxits dels gimnastes alemanys el seu editor li va 
manar "enviar bastant més per telegrama". Ell i el seu amic australià, Adolf Schmal, 
practicant d'esgrima i guanyador de les 12 hores de ciclisme olímpiques, no van gastar 
molts diners en telegrames. Quins temps aquells! Probablement  vuit periodistes al costat 
d'atletes-reporters van cobrir els primers Jocs Olímpics. 
 
Fase 2: Cooperació accelerada. 
 
Després dels Jocs de 1900 i 1904 que van ser celebrats en el marc de la Fira Internacional 
de Paris i St. Louis, quan per primera vegada van ser transmesos per telègraf d'un continent 
a un altre, els Jocs de 1908 a Londres van ser els primers Jocs tractats con un genuí 
esdeveniment esportiu de parcialment importància mundial. La cooperació entre el 
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moviment olímpic i els mitjans de comunicació es va accelerar i l'acte en sí va guanyar en 
renom per la seva importància i fascinació transmesa pels mitjans de comunicació. Uns 444 
periodistes de 28 països van cobrir els Jocs de 1912 a Estocolm, un increment del 5550% 
comparat amb 1896. 
 
Després de la I Guerra Mundial els esports a Europa van ser la segona revolució, els esports 
esdevingueren un moviment de masses i l'interès pels mitjans de comunicació es va 
incrementar ràpidament. Per una altra banda els atletes alemanys van ser exclosos dels 
Jocs de 1920 i el 1924, els periodistes alemays van fer de Paavo Nurmi, un periodista-
estrella, una llegenda. El seu "Battle under the sun of the State of Colombe" es va fer famós. 
 
El progrés tècnic va fondre al COI i els mitjans. Va ser obvi que el progrés de la tècnica va 
ser un nexe decisiu d'interdependència entre els mitjans i el moviment olímpic, transferint la 
reivindicació d'universalisme a tots els continents. A Amsterdam el 1928 es van haver de 
pagar drets per a les retransmissions radiofòniques. 1936 va ser el principi de la televisió a 
petita escala i els primers programes a nivell mundial en ona curta van connectar amb els 
Jocs després de les primeres retransmissions intercontinentals de partits de boxa. A més, al 
1936 a Berlin es van intensificar les discussions sobre les implicacions polítiques del govern 
nazi en els Jocs Olímpics. Milions de persones arreu del món van aprendre que els esports, 
els Jocs Olímpics, han de lluitar contra les influències polítiques. Encara un es queda parat 
sobre el fenòmen de Jesse Owens, el corredor americà negre, que va ser l'estrella dels Jocs 
de Berlin malgrat la ideologia de la superioritat de la raça ària. Al mateix temps Hitler donava 
ordres d'estar preparats per a la guerra almenys durant quatre anys. 
 
 
Fase 3: Els Jocs van cap a la globalitat. 
 
La segona guerra mundial va impedir que se celebressin els Jocs Olímpics el 1940 i van 
tenir lloc el 1944. Una altra revolució va canviar el mapa dels esports mitjançant la 
descolonització. Tokio 1964 va ser el moment decisiu del seu sorprenent progrés fins arribar 
al més alt nivell a Barcelona 1992. L'ús cada vegada més massiu del satèl.lit de TV va 
permetre la participació del públic mundial que va acceptar els Jocs Olímpics com 
l'esdeveniment número u després de la guerra freda. Els Jocs Olímpics han arribat a 
convertir-se en l'escenari global per a la propaganda i la guerra ideològica mitjançant 
l'esport. Els esportistes van ser utilitzats per a publicitar el superior sistema social com a 
"diplomats del xandall". El líder de l'Alemanya de l'Est, Walter Ulbritch, va adaptar aquesta 
dita de Lord Exeter per als seus exitosos atletes alemanys. 
 
Els Jocs Olímpics com a únic esdeveniment global han canviat la seva imatge i han arribat a 
ser un indiscutible producte universal de primera categoria que és venut al món via TV i 
altres mitjans. Però, són els Jocs Olímpics només un espectacle universal? Sovint oblidem 
els valors, les diferents personalitats, els impressionants exemples i les qualitats humanes 
dels protagonistes i el factor educacional que extén la influència dels Jocs a tot el món. Qui 
transmet aquestes qualitats universals contínuament, 265 dies a l'any? M'agradaria 
remarcar l'important paper que tenen les agències de notícies com a marc de les 
institucions, dels mitjans escrits com una part important en la informació per als usuaris dels 
mitjans, i de la ràdio com l'únic mitjà d'informació a molts països subdesenvolupats. De 
vegades penso que els periodistes esportius són predicadors de l'evangeli de l'enteniment 
universal d'una religió secular, la famosa però a vegades malinterpretada "religio athletae" 
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del mateix Coubertin i l'alt acompliment i rècords de les estrelles juguen el paper dels sants 
seglars per a les masses. 
 
 
2.  Els desafiaments mutus 
 
El moviment olímpic i els mitjans de comunicació van junts, però en dècades passades van 
ser enfrentats per importants contrincants. Els mitjans van acompanyar al moviment olímpic 
durant aquest període recolzant com a catalitzador dels interessos d'autonomia en l'esport i 
els drets dels atletes contra les influències polítiques i abusos. M'agradaria explicar, de 
manera bastant subjetiva el punt de vista d'un apassionat testimoni. 
 
1. Polítiques i boicots: En 1970 el COI va expulsar Sudàfrica de les seves files. La lluita 
contra l'apartheid als esports va continuar al 1972 quan l'antiga Rodesia del Sud va ser 
exclosa uns quants dies abans dels Jocs de Munic i el boicot va arribar al climax al 1976 en 
els Jocs de Montreal. L'equip no olímpic de rugby de Sud Àfrica va trencar el boicot general 
d'esports realitzant un tour a Nova Zelanda. L'agència OAU, el Consell Suprem dels Esports 
a l'Àfrica va forçar el boicot pels africans i països àrabs simpatitzants, que ja havien arribat a 
Montreal. El COI va continuar la seva estricta política anti-apartheid i va cooperar amb els 
respectius cossos de les Nacions Unides. Gràcies a aquesta política, Sud Àfrica va tornar a 
la pista olímpica al 1992 a Barcelona. 
 
Les interferències polítiques van posar els Jocs al límit de la seva existència, però la idea 
global va sobreviure.Durant 1972 els terroristes palestins van abusar dels Jocs una altra 
vegada utilitzant-los com a escenari global per als seus propòsits: l'atac contra l'equip 
d'Israel a Munic va reforçar la principal legitimització olímpica, la seva missió de pau. "Els 
Jocs han d'acabar" la més forta rèplica per a la pau simbòlica mantinguda per convicció 
moral. 
 
Ambdós boicots al 1980 sota l'administració de Carter i la "venjança bruta" soviètica al 1984 
es va resoldre en un nou apropament pragmàtic, de tal manera que les parts boicotejadores 
van ser les perdedores davant l'opinió pública global. 
 
Doping: El cas Ben Johnson al 1988 va aixecar l'interès del món sencer i va donar peu a una 
fervent i permanent discussió general d'aquest perill per als esports en general i 
especialment per al futur dels esports en les seves dimensions humanes. Qui vol enviar als 
seus fills a practicar esports per diversió, o encara pitjor, a l'alta competició quan hi ha perills 
obvis per a la vida i la moral? Els mitjans de comunicació recolzen als líders esportius i 
adverteixen de la necessitat d'acció. Un exemple recent és l'excusa del USOC a negar el 
test de drogues fora de competició per al seu equip olímpic per manca de recursos. 
 
Medi ambient: Albertville 1992 va canviar l'actitut del moviment olímpic i els mitjans quan els 
pecats ambientals es van fer obvis. Un diari local els va titular "Les Jeux contre le nature": 
Els Jocs contra la naturalesa d'Albertville van crear una nova visió, encapçalada per una 
forta sensibilització del públic en general i el canvi de política en el moviment olímpic com a 
exemple universal: El medi ambient va ser el tercer factor després de l'esport i la cultura. Els 
pròxims Jocs Olímpics seran verds. Els primers resultats van ser els aclamats a Lillehammer 
1994 amb la participació del COI, Comitès Organitzadors i grups medi ambientals. 
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Els mitjans van recolzar els grups pragmàtics i morals de debat del moviment esportiu. 
Aquest és un tipus de treball no sempre convincent dels mitjans en actuacions com les de 
Greenpeace com a observador moral fora del moviment olímpic. Els mitjans van crear el 
marc no només per pròpia convicció o valors morals, sinó també per forta pressió de les 
actuals tendències d'adaptació social. 
 
 
3.  Interessos comuns en el futur 
 
Els mitjans de comunicació són com observadors crítics dels abusos de control del 
moviment olímpic i la seducció mitjançant la comercialització i la sobreestimació dels esports 
i els seus principals cossos. Els mitjans reflecteixen críticament la decisió realitzant 
processos. A més d'aquestes funcions, els mitjans de comunicació són els advocats dels 
drets humans universals en l'esport intentant promocionar els principals valors que 
justifiquen els esports. La lluita contra les drogues i la violència, igualtat de drets per a les 
dones, el joc net i el manteniment de la pau, dit també moviment olímpic. 
 
Personalment estic d'acord amb la doctrina del COI com a cos superior dels esports, una 
organització no governamental autònoma, ha de recolzar els propòsits i principis de les 
Nacions Unides. Sabem que el moviment olímpic va ser fundat en estreta vinculació amb els 
moviments de pau de finals del segle XIX. Jo, per tant, recolzo ferventment la continuació 
d'una treva olímpica en el futur. Molta gent no s'ha donat compte de què al 1994 aquesta 
treba ha tingut efectes positius: l'alt el foc a Nagorno Karabach, i durant sis setmanes a la 
zona de Sarajevo. La treva olímpica pot ser molt més que un símbol ridiculitzat per alguns 
mitjans de comunicació hipòcrites. 
 
Nous propòsits comuns importants: Defensa de la independència de l'esport contra aquells 
que defineixen i utilitzen els esports com a "únic negoci" (comissionat de la NBA, David 
Stern), recolzament al dèbil, els marginats i els menys afavorits, i finalment, la promoció 
d'altres serveis a la societat, p.e.: esports per a tothom. 
 
Utilitzaré la paraula castellana "machismo" per a parlar sobre un comportament o estructura 
dominant als esports i també en el periodisme, al reflectir la història de la dona en l'esport. 
Un impressionant exemple no olímpic: 95 anys després de la fundació de la Federació 
Alemanya de Futbol, l'associació nacional més gran del món amb més de 650.000 membres 
dones, va nomenar per primera vegada a una dona per al seu Comitè de Direcció. Com tots 
vostès saben, durant el Congrés Olímpic de 1981, 87 anys després de la creació del COI, 
dos dones membres van ser elegides; el candidat d'aquells temps no va tenir més remei 
perquè l'únic membre del seu país tenía al voltant de 90 anys i no estava interessat a retirar-
se voluntàriament. En el meu vol cap a Barcelona vaig comprovar el directori del COI i vaig 
comptar 7 dones membres del COI, 2 dones presidentes de Federacions Internacionals, 5 
dones presidentes de Comitès Olímpics Nacionals i 12 dones secretàries generals de 196 
Comitès Olímpics Nacionals. La recent decisió de l'executiu del COI de passar d'un 10 a un 
20% respectivament a la quota de dones és el pas correcte en la correcta direcció. 
 
En els mitjans de comunicació hi ha una qüestió de convenciment personal i positiu interès 
en el nomenat sexe dèbil, els talents exclosos, els atletes financerament desaventatjats del 
tercer o quart món, els nens abandonats en molts suburbis de l'hemisferi nord, els milions 
de benevolents oblidats i els esportistes maltractats pels agents i/o les drogues, els valors 
culturals i humans de l'esport que els comerciants de l'esport i els esportistes han de cuidar. 
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Aquesta enumeració pot semblar resignació. No. Estic convençut que l'aliança o enteniment 
entre el moviment olímpic i els mitjans de comunicació (malgrat les diferències en els 
propòsits i significats) pot i contribuirà més que les declaracions de bona voluntat. 
 
Aquell màrtir dels drets humans, Martin Luther King, nascut a la centenària ciutat olímpica 
d'Atlanta, va dir una vegada les famoses paraules: "Jo tinc un somni" Encara que no sóc 
Martin Luther King, mai perdo l'esperança. 
 
 
PERIODISTES COBRINT JOCS OLÍMPICS D'ESTIU 
 
 
1912  ca. 444 
1920  ca. 200 
1924  no hi ha dades 
1928  616 
1932  706 seients facilitats 
1936  1.800 acreditacions 
1948  2.000 (1.364 acreditats) 
1952  1.472 premsa + 225 ràdio 
1956  786 periodistes estrangers 
1960  1.698 carnets de premsa 
1964  1.268 carnets d'identificació per a premsa 
1968  4.377 carnets mitjans de comunicació 
1972  6.500 carnets mitjans de comunicació 
   1.900 premsa escrita 
   1.200 ràdio / TV 
   500 agències de notícies 
   30 setmanaris 
   20 agències de TV 
   1.700 personal tècnic 
   800  OC  personal de premsa 
 
1976  3.420 periodistes /fotògrafs 
1980  3.529 periodistes /fotògrafs 
1984  3.309 periodistes /fotògrafs 
1988  3.939 periodistes /fotògrafs 
 
1992  16.314 carnets mitjans de comunicació 
   4.103 premsa escrita 
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   777 fotògrafs 
   7.951 ràdio /TV 
   3.483 RTO'92 
 
1996  17.700 mitjans de comunicació (personal estimat) 
 
 
Comparació entre atletes i personal de mitjans de comunicació  
 
 
 
 
 
Jocs d'Estiu 
 
ANY CIUTAT ESPORTISTES PREMSA 
 
1928 Amsterdam 2.971 616 
1952 Helsinki 5.867 1.697 
1960 Roma 5.348 1.698 
1968 Mèxic 5.531 4.377 
1972 Munic 7.147 6.500 
1992 Barcelona 9.367 16.314 
1996 Atlanta 10.500 17.700 
 
 
 
 
 
Jocs d'Hivern 
 
ANY CIUTAT ESPORTISTES PREMSA 
 
1928 St. Moritz 495 88 
1968 Grenoble 1.293 1.396 * 
1992 Albertville 1.808 7.241 
1994 Lillehammer 1.737 8.145 
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Dia 09.11 
Bloc A. Sr. Josep Roca 
La imatge dels JJ.OO. 
 
 
 
La imatge dels Jocs. 
Josep Roca 
Director-gerent de Barcelona Televisió i Director de les Cerimònies dels Jocs de 
Barcelona'92. 
 
 
LA IMATGE D'UNA CIUTAT 
 
Els Jocs Olímpics van significar per a la nostra ciutat, no només un gran repte econòmic i 
organitzatiu o una trascendental transformació urbanística, sinó també una gran operació 
d'imatge i promoció que està donant ara, uns resultats molt positius. 
 
Al llarg d'aquests darrers tres anys hem pogut seguir a través dels mitjans de comunicació 
una sèrie de fets relacionats amb la nostra ciutat: Barcelona opta a la capitalitat cultural 
europea del 2001, Barcelona ja és un destí turístic en sí mateixa, l'aereoport ha batut el 
rècord de passatgers aquest darrer any, Javier Mariscal dissenya la mascota de l'Exposició 
Universal de Hannover, tècnics de la nostra ciutat assessoren a l'Expo de Lisboa i a ciutats 
candidates als Jocs Olímpics del 2004, etc.. 
 
No és gens agosarat afirmar que aquesta sèrie de fets tenen un denominador comú: 
Barcelona, gràcies a l'esforç d'imatge i comunicació fets durant la candidatura, la preparació i 
la cel.lebració del Jocs Olímpics, va fer una gran operació d'imatge i promoció de la qual ara 
en recull els fruits. 
 
Aquesta operació d'imatge és un llarg camí d'esforços i d'aprenentatge, que s'inicia l'any 
1981 quan el llavors alcalde, Narcís Serra, i el president del Comitè Olímpic Internacional, 
Joan Antoni Samaranch decideixen entomar el repte d'aconseguir per a Barcelona 
l'organització dels Jocs de 1992. 
 
Els primers pasos es van donar amb l'assistència d'una delegació de la candidatura de 
Barcelona als Jocs de Los Angeles de 1984. Allà es va produir una petita anècdota de gran 
significació i que ens pot explicar quin era el dèficit al qual haviem de fer front: al Centre 
d'Acreditacions van preguntar a l'alcalde Pasqual Maragall, desprès d'identificar-se 
correctament i donar totes les dades requerides, si s'havia desplaçat a Los Angeles en cotxe. 
Ja sabem que a vegades els nord-americans simplifiquen molt en nom del pragmatisme, 
però el detall era clar i el problema real: Barcelona era una ciutat desconeguda, no era al 
mapa. 
 
Aquest era el primer gran repte i en aquest sentit es van dirigir tots els esforços d'imatge i 
promoció. S'ha recorregut un llarg camí entre aquell moment i la Cerimònia de Clausura dels 
Jocs. Ara, desprès dels Jocs, som al mapa, al mapa de les metròpolis modernes amb 
capacitat d'entomar els reptes del segle XXI. 
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A la Cerimònia d'Apertura dels Jocs, un dels comentaristes de la cadena de televisió nord-
americana NBC comentava als seu colega: "A propòsit, Bob, quan vam deixar Seül fa quatre 
anys, vam haver de córrer a mirar a l'atlas on era Barcelona. Aquesta nit més de tres mil 
millons de telespectadors de tot el món coneixeran la seva història a través de la televisió." 
 
Hi ha, per tant, un llarg camí entre 1984 i 1992 que es podria resumir en tres paraules: 
imatge, comunicació i promoció. 
 
Aquesta operació d'imatge es va construir amb una sèrie d'eines: els símbols bàsics 
identificadors de la ciutat i els Jocs, els elements de comunicació (campanyes de publicitat, 
premsa, televisió), i les Cerimònies enteses com a acte emblemàtic on es concentràven i 
potenciàven els símbols i la comunicació. Totes aquestes eines, encara que aparentment 
deslligades, tenien uns elements comuns que les dotaven de coerència global i, per tant, 
transmitien uns mateixos missatges. 
 
Analitzarem, a continuació, alguns d'aquests elements comuns que constituiren els eixos de 
la nostra imatge. 
 
 
ELS SÍMBOLS DELS JOCS 
 
Es podrien resumir en cinc els principals símbols que defineixen la imatge dels Jocs de 
Barcelona'92: 
 
- El logotip, de Josep M. Trias. 
- La mascota, de Javier Mariscal. 
- La torxa, d'André Ricard. 
- El pebeter, de Ramon Bigas. 
- El lema dels Jocs: "Amics per sempre". 
 
Aquests símbols, ampliament coneguts per tots, encara que concebuts independentment, 
tenen uns elements comuns que els doten de coerència; dit d'una altra manera, comuniquen 
els mateixos missatges. Podríem destacar-ne alguns d'aquests elements: mediterraneitat, 
modernitat, color, humanisme, calidesa, amistat, participació. 
 
Potser el concepte mediterrani resum tots els altres elements i cadria definir-lo més 
clarament; molts especialistes han estudiat aquest tema en profunditat. 
 
Què volem dir quan parlem de concepte mediterrani? En primer lloc parlem d'un marc 
geogràfic, històric i cultural, però també parlem d'una forma d'entendre la vida i de cel.lebrar-
la i també parlem d'una estètica que se'n deriva. És una cultura i un concepte de la vida que 
va més enllà dels estats i les fronteres, i Barcelona sempre ha tingut la voluntat d'esdevenir-
ne una capital simbòlica. 
 
Tot això ho trobem ja en el logotip: Línies curves que donen calidesa, la figura humana 
apareix per primera vegada en un logotip olímpic, dinamisme, color blau (el mar), groc (el 
sol), vermell (el foc). 
 

  302 



La mascota és moderna, recull l'avantguarda del món del còmic, i s'humanitza creant un 
personatge tendre i proper. Cobi va arribar a ser protagonista d'una sèrie de dibuixos 
animats. 
 
En el pebeter hi trobem la línia curva i el record dels timons de les barques mediterrànies. A 
més ha esdevingut un element trascendent, una fita urbana, una "landmark": enganxat a la 
pell de l'Estadi, recorda als ciutadans que allà es van cal.lebrar els Jocs. 
 
El lema dels Jocs ens parla d'amistat, de participació i de voluntat de trascendir més enllà 
dels Jocs, en el temps: Barcelona és una ciutat oberta i hospitalària. 
 
Només la torxa s'escapa una mica d'aquests conceptes per voluntat pròpia del Comitè 
Organitzador i del mateix dissenyador: busca el classicisme, el lligam històric amb 
l'olimpisme i la coerència amb la seqüència de torxes dels Jocs anteriors. 
 
Tots expressen modernitat i una voluntat estètica de diferenciar-se dels utilitzats en Jocs 
anteriors (les línies rectes, comuns des de Berlin fins a Moscú, desapareixen definitivament). 
A la vegada, alguns d'ells recullen elements de la tradició plàstica de la nostra cultura. 
 
Aquests símbols i els seus elements principals van ser la base de la imatge de la ciutat i dels 
Jocs; tots els altres elements d'imatge, de disseny i decoració, es derivaren d'aquests 
símbols (senyalització, pictogrames, vestuari, etc.). Per tant havien de ser també, la base de 
les Cerimònies d'Apertura i Clausura, les quals en reforçarien el seu significat 
desenvolupant-los en forma d'espectacle. 
 
 
LES CERIMÒNIES TAMBÉ SÓN IMATGE 
 
Les cerimònies d'apertura i clausura, com a conseqüència del seu impacte televisiu, es 
converteixen en el gran esdeveniment cultural, artístic i comunicatiu dels Jocs. Tenen una 
trascendència absoluta en la imatge que quedarà de la ciutat arreu del món. 
 
Ja en els primers documents on es definia el concepte de les cerimònies es deia: "Per a la 
ciutat organitzadora constitueixen per tant, els dos moments màxims on pot mostrar al món 
la seva personalitat, la seva cultura, la seva creativitat en el terreny de l'espectacle i la seva 
capacitat d'organització." No es podia fer això en cap altre moment dels Jocs, si més no amb 
la contundència del primer dia a la cerimònia d'apertura. 
 
La cerimònia d'apertura deixarà al món la percepció del què és la ciutat i del què seran els 
setze dies dels Jocs; la de Clausura fixarà en el record, en la memòria col.lectiva, la imatge 
definitiva d'una ciutat i d'uns Jocs. 
 
Cóm podríem definir les cerimònies de Barcelona'92? Quin concepte tenien? Quins elements 
combinaven?. En el pròleg al llibre de premsa de les cerimònies es diu: "Comencem la Festa 
amb calidesa i alegria. Barcelona és una ciutat plena de color i de vitalitat mediterranis". Aqui 
ja trobem una sèrie d'elements que hem utilitzat abans per a definir els símbols: color, 
calidesa, mediterraneitat, vitalitat, alegria. 
 
Tots aquests elements tenen un catalitzador que es converteix en l'eix comú de les dues 
cerimònies: El Mediterrani. La paraula festa ens defineix la forma cultural que els pobles de 
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la Mediterrània tenen de cel.lebrar els aconteixements importants. Els títols dels principals 
capítols de l'apertura i la clausura es refereixen constantment a aquests conceptes: 
 
- Hola!. 
- Benvinguts al Mediterrani. 
- Terra de passió. 
- El foc olímpic il.lumina l'Estadi. 
- La gran bandera de l'amistat. 
- Les torres humanes. 
- La música. 
- L'emoció de l'adéu. 
- El foc de la festa. 
- Visca la festa. 
 
Trobem aqui tots elelments que defineixen les cerimònies: La festa, el foc, la música, el color 
(flors, sol, mar blau, logotip,etc.), l'humanisme, l'amistat, etc. 
 
La música i el foc són els dos leit-motiv més importants. En el llibre de premsa de les 
cerimònies s'explica: "El foc apareix en totes les festes del Mediterrani. És un espectacle 
visual i sonor d'una força incomparable: L'espectacle dels sentits i del llenguatge universal de 
la vida. (...) La pirotècnia és una tècnica i una cerimònia molt característica del Mediterrani, 
que expressa l'alegria de la vida i la seva fugacitat." 
 
Només en alguns punts del món oriental, la pirotècnia i els focs artificials tenen la mateixa 
importància cultural que al món mediterrani. 
 
La música, a més de ser el leit-motiv principal, va permetre de comunicar alguns dels 
conceptes bàsics: modernitat sense oblidar la tradició, diàleg intercultural amb participació de 
compositors internacionals, participació, caràcter festiu i alegria. Des de les partitures de 
Teodorakis i Sakamoto, fins a les rumbes, passant per la cançó "Amics per sempre", la 
música a les cerimònies no va ser un pur recolzament a l'espectacle sino una veritable banda 
sonora internacional.  
 
Totes aquestes idees queden perfectament resumides a la clausura: "Res millor que 
despedir la gran festa de la clausura dels Jocs que fer-ho amb l'alegria de la vida, l'alegria de 
la rumba, una música que barreja el flamenc amb el Mediterrani, i que uneix totes les 
cultures en un cant de vitalitat humana." 
 
 
LA IMATGE FINAL 
 
Darrera de totes les reflexions prèvies al disseny dels símbols de Barcelona'92, de totes les 
discusions sobre els eixos comunicatius de la seva promoció, darrera del mateix projecte, hi 
havia un concepte de ciutat: Què és Barcelona?, cóm la sentim els barcelonins? quina 
imatge volem que tingui el món de nosaltres? 
 
L'any 1990, en el document previ al guió de les cerimònies, deiem: "Barcelona és 
mediterrània, hospitalaria, cordial, dialogant, cosmopolita, participativa, tenaç, apassionada, 
culta, alegre, creativa, tolerant, amb 2000 anys d'història, tradicional i moderna." 
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Creiem que tots aquests elements van quedar reflectits en la imatge que Barcelona ha deixat 
al món, o en la percepció que el món ara té de Barcelona. 
 
Sir Lance Cross, membre del CIO per Nova Zelanda, actualment desaparegut, ens deia 
durant la candidatura: els dos Jocs Olímpics que han deixat més impacte són Munic'72, per 
la seva organització perfecta, i Mèxic'68, per la seva alegria i color. Vostès tenen l'oportunitat 
única d'aconseguir les dues coses alhora." 
 
Creiem que es van aconseguir aquestes dues fites i que es va comunicar bé aquest fet. A 
més, es va donar un to humà i participatiu del qual els darrers Jocs, per diversos motius, 
havien estat mancats. 
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Dia 09.11. 
Bloc A. 
Imatge i Comunicació en els JJ.OO. 
 
Moderador :  Sr. Pedro Palacios 
 
Taula Rodona: Sr. Miquel de Moragas 
   Sr. Josep Maria Casanovas 
   Sr. Josep Roca 
   Sr. Santi Nolla 
   Sr. Emilio Pérez de Rozas 
 
 
 
TAULA RODONA-Bloc A 
La imatge i Comunicació en els JJ.OO. 
Moderador: Pedro Palacios, Director de Media i Comunicació en els JJ.OO. 
Miquel de Moragas, Director del Centre d'Estudis Olímpics i de l'Esport, UAB. 
Josep Maria Casanovas, Editor del diari Sport. 
Josep Roca, Director-gerent de Barcelona Televisió i Director de les Cerimònies dels Jocs de 
Barcelona'92. 
Santi Nolla, Director de El Mundo Deportivo. 
Emilio Pérez de Rozas, Subdirector de El Periodico. 
 
Pedro Palacios: 
 
Sempre, pels moderadors és un tòpic allò de dir que són gent que no requereix presentació, 
però un cop més assumeixo caure una altra vegada en el tòpic. Estic envoltat de gent que no 
necessiten presentació, però com s'ha de seguir, la fem: Emili Pérez de Rozas, sots-director 
d'El Periódico, home d'aguda pluma i que diàriament ens instal.la dins les "entretelas" de 
l'esport. És un gran periodista que va seguir tota la informació esportiva i la informació 
olímpica des del primer moment. 
 
Santi Nolla, director de El Mundo Deportivo. El Mundo Deportivo és el diari esportiu més 
antic del país, proper del centenari. L'any proper, que se celebraran els cent anys del 
naixement de la premsa esportiva, és un honor que, justament a Espanya, sigui a Barcelona 
la ciutat que tingui un diari de la tradició com la del Mundo Deportivo . Benvingut Santi 
 
Josep Maria Casanovas, editor del Diari Sport i periodista. Aquí, a més podem disfrutar dels 
seus dos barrets. Del barret de periodista i del barret de participant actiu a les cerimònies 
olímpiques. Com a director esportiu de les cerimònies, ell va participar directament a 
l'empresa Ovideo Bassat Sport que va ser, com vostès saben, l'empresa encarregada de 
l'organització del gran espectacle de les cerimònies. 
 
I per últim, "the last but not the less", el Sr. Miquel de Moragas, director del Centre d'Estudis 
Olímpics, ànima de l'Olimpisme a la Universitat. Ell és el responsable de què la Universitat 
Autònoma de Barcelona sigui la primera Universitat d'Europa que tingui una càtedra olímpica 
i ell és el responsable també de què l'olimpisme al nostre país tingui aquest alt nivell 
universitari. 
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A tots ells en primer lloc agrair la seva presència i plantejar una primera intervenció de 5 
minuts. A partir d'aquí correspondrà a vostès que formulin preguntes. La primera intervenció, 
per seguir amb el guió, la imatge dels JJ.OO., i a ser possible, centrem-nos més en el cas de 
Barcelona. 
 
En quant a l'ordre, podem començar si voleu, per el Dr. Moragas, catedràtic. 
 
Miquel de Moragas: Jo havia preparat una intervenció de 5 minuts per marcar el context 
d'aquests problemes no exactament sobre la imatge de Barcelona, però sí sobre el context 
comunicatiu de la imatge de Barcelona. Analitzant la imatge, la comunicació de Barcelona un 
se n'adona de què els Jocs Olímpics constitueixen avui un laboratori excepcional per 
interpretar l'evolució de la cultura contemporània i per interpretar com evoluciona la 
comunicació contemporània en l'anàlisi del que ha passat a Barcelona, del que va passar a 
Barcelona, vist ja amb alguna distància, s'observa que el futur de l'olimpisme depèn en bona 
mesura de com es resolgui una nova relació que s'estableix en el món de l'esport entre els 
espectadors, els esportistes, els telespectadors i els mass-media, de manera que nosaltres 
observem que en la primera etapa de l'esport existia una relació entre els esportistes i els 
espectadors en l'estadi, però la situació de la cultura contemporània està produint una relació 
molt més complexa en la que intervenen al mateix temps, esportistes, mitjans de 
comunicació, telespectadors, patrocinadors, estratègies de comunicació, formant un conjunt 
veritablement excepcional. 
 
Des del punt de vista de l'experiència de Barcelona jo crec que els Jocs Olímpics es van 
produir en el millor moment de la història de la comunicació olímpica. Hem de veure el futur 
com evoluciona però jo crec que els Jocs de Barcelona es produeixen en un moment òptim 
de la història olímpica. Això dóna com a conseqüència la possibilitat de què un treball 
preparat de creació d'imatge crei una imatge internacional veritablement excepcional més 
enllà, més positiva del que fins i tot en un principi es podien imaginar fins i tot, els propis 
organitzadors. Però vist des de l'altre punt de vista, és dir, vist des de l'olimpisme que és un 
dels temes pel qual se'm convoca avui aquí. El que vull dir, és que ens demostra que no 
existeixen ja uns únics Jocs Olimpics, sinó que, el que de fet es produeix és una multiplicitat 
de Jocs Olímpics. Crec que haurem d'entrar amb atenció en aquest fenomen, la multiplicitat 
de Jocs Olímpics i posaré només alguns exemples. Si nosaltres estudiem la cerimònia 
inaugural vista a les diverses televisions del món ens trobem que, contràriament al que 
nosaltres ens imaginem, no hi va haver una sola cerimònia inaugural. El fet és que es 
produeixen múltiples cerimònies inaugurals i d'aquestes múltiples cerimònies, a l'inaugurar-la 
es decobreix un fenomen interessantíssim i és que aquells països que tenen major capacitat 
de producció televisiva tendeixen a produir la seva pròpia cerimònia inaugural, és a dir, que 
la cerimònia inaugural es converteix en un fenomen d'interpretació de la cultura del lloc on es 
celebren els Jocs, però darrera la interpretació de les cultures locals en els diversos països 
del món. 
 
Posaré un exemple impressionant. La cerimònia inaugural de Barcelona al Camerun i 
l'elecció del Camerun no és casual en aquest comentari, es veu a través de les imatges que 
ofereix la televisió francesa, i els comentaristes de la televisió francesa parlen naturalment 
pensant en els francesos, però són escoltats també per la població del Camerun. Quan el 
Camerun entra a l'Estadi, els comentaristes de la TV francesa fan un comentari humorístic o, 
si voleu intrancesdent, sobre la presència del Camerun. Absolutament al contrari d'allò que 
passa quan la delegació francesa, en el cas de la televisió francesa, de la televisió 
americana en el cas de la delegació americana, la televisió espanyola en el cas de l'entrada 
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de la delegació espanyola fa en relació als seus propis atletes. És a dir, que a nivell mundial 
es produeix un fenomen veritablement apassionant a través dels Jocs Olímpics, que és 
l'apropiació de la propia cultura local d'un fenomen universal. Jo no tinc temps d'extendre'm 
en aquest punt però vull deixar-lo sobre la taula en aquesta primera intervenció. 
 
Els Jocs Olímpics són un fenomen de grans dimensions. Són un laboratori de la cultura i de 
la comunicació moderna. Nosaltres des de Barcelona l'hem vist com un mirall, com una 
projecció, com una forma d'ensenyar-nos als altres, però és molt interessant que nosaltres al 
cap del temps i gràcies a algunes investigacions que s'han pogut fer, coneguem com ha 
estat utilitzat el fenomen olímpic en cadascuna de les diferents cultures i comprendre com ve 
en el futur la relació de creació d'imatges. Dependrà molt d'aquesta dialèctica, com he dit 
local global. No sé si això us semblarà molt teòric però jo sí que em sembla interessant que 
digui que un dels problemes que avui, des de l'angle dels estudis de comunicació sembla 
més important, és aquest nou fenomen de què la nostra cultura és al mateix temps local i 
global  
 
No és veritat que la cultura d'avui, gràcies al satèl.lit, sigui només mundial. És al mateix 
temps global i local i els Jocs Olímpics són l'escenari privilegiat d'aquesta possibilitat i 
d'aquesta dialèctica, perquè tots els països tenen l'oportunitat d'estar presents en un 
aconteixement mundial privilegiat i únic. Per això alguns diuen que hauríem de discutir si 
desfilen tots els atletes en les cerimònies inaugurals. El gran disbarat que faria l'olimpisme si 
algun dia no deixés participar tots els atletes en la desfilada perquè, per a la majoria dels 
països, és l'únic moment que tenen de glòria, l'únic moment que tenen d'estar presents en 
un aconteixement mundial és justament, en la desfilada dels atletes i ja cap més, perquè no 
guanyaran cap més medalla. Si els Jocs Olímpics volen continuar sent un fenomen universal 
crec que s'ha de defensar aquest principi, aquesta voluntat. Han d'entendre la nova 
dialèctica local-global. Els mitjans de comunicació amb això tenen una responsabilitat 
extraordinària i jo, per això, en la meva intervenció fa dos anys en el Congrés del Centenari 
del CIO, vaig proposar una nova forma d'entendre la solidaritat olímpica des del punt de vista 
dels mitjans de comunicació, que és la de facilitar a tots els països del món la possibilitat de 
produir les seves pròpies imatges en la representació dels Jocs Olímpics. Amb això acabo, 
però he volgut en aquest petit espai de temps, després poden entrar naturalment en tots els 
comentaris que vulguin, entrar a un punt de vista diferent del que és habitual en el debat que 
hem fet nosaltres a Barcelona, que és el debat de la nostra pròpia imatge com s'ha projectat. 
 
Jo creia que era interessant veure com els altres també han jugat en els seus projectes, les 
seves estratègies d'imatge en els Jocs Olímpics de Barcelona.Gràcies. 
 
 
Josep Maria Casanovas 
 
Jo voldria explicar que en certa manera crec que, en els Jocs Olímpics, el país organitzador 
passa dos exàmens.  Un examen és el més fàcil, i és l'examen esportiu on el resultat ve 
donat finalment pel balanç de medalles, de rècords que aconsegueix. I l'altre gran examen, 
l'examen important, és l'examen que passa el país, però no el país esportiu, sinó tota la 
societat civil, la societat artística, els mitjans de comunicació, tothom que té la capacitat 
d'organitzar aquests Jocs, que això a nivell mundial és molt important, i per sobre de tot 
potser jo diria que el "bombo" de l'organització queda reflectit per la cerimònia inaugural que 
és tant important. Tant important, perquè us feu una idea tothom, que fins i tot els tècnics en 
televisió americans diuen que l'èxit d'aquesta cerimònia per televisió ve a marcar sobre cinc 
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punts els "share" d'audiència que arrossegui tot l'esdeveniment esportiu al llarg dels 15 dies 
següents. És a dir, que si la cerimònia enganxa al públic perquè funciona i perquè visualment 
és atractiva, aleshores totes les proves esportives diríem que pugen cinc punts com un 
soufflé. 
 
Per tant, és importantíssim. Jo voldira dir que Barcelona, el 25 de juliol de 1992, va passar 
l'examen i va treure la millor nota en tots els conceptes, però la revàlida, a nivell ara ja de 
cerimònies la passarem l'any que ve a Atlanta. És a dir, tothom estarà pendent de què es fa 
a Atlanta, i sobretot els que vivim aquí a Barcelona, Catalunya i Espanya que voldrem veure 
si milloren. Normalment com ha dit molt bé abans en Josep Roca, tots els països s'esmeren 
tant amb aquest tema, perquè són conscients de la gran responsabilitat que hi ha en aquest 
esdeveniment i totes les cerimònies milloren a les següents. 
 
Posteriorment, cadascú pot tenir l'orgull de dir: la meva era millor o l'home que volava a la 
lluna va marcar un moment. Com el moment històric de l'arquer que jo crec que quedarà per 
tota la vida com el símbol de la cerimònia de Barcelona. Però, jo crec de totes maneres, que 
és important el que faci Atlanta, perquè jo no vull dir que els hi vam deixar el llistó molt amunt 
i que serà molt difícil de superar, evidentment els americans són un païs molt més fort que 
nosaltres, tenen una indústria de l'espectacle i de l'oci molt més potent, però jo crec que el 
perfil de cerimònia mediterrània i sobretot (aquí voldria destacar molt el treball del Manuel 
Huerga, del Pepo Sol i del Lluís Bassat) de la concepció d'una cerimònia evidentment 
televisiva, no oblidem, aquí podríem discutir quants mils de milions ho veuen per televisió, 
que in situ ho van veure entre 50 i 60 mil persones, és a dir, no és important la gent que està 
in situ. Evidentment ho han de veure bé i també els hi ha d'agradar, però el més important és 
la imatge que dóna per televisió i aquesta cerimònia de Barcelona era molt més complicada 
perquè es produïa en unes circumstàncies que venien d'una inauguració d'una copa del món 
on malhauradament les coses que van fer la inauguració de l'estadi no van sortir gaire bé. 
 
Fins i tot hi havia una problemàtica amb els símbols entre Catalunya i Espanya que podien 
fer que aquesta mateixa cerimònia, si no s'hagués sabut arribar al nivell d'autosuficiència en 
el tema de la utilització dels himnes i de les banderes, hagués pogut estar la notícia mundial 
de la cerimònia. Per exemple, que el rei d'Espanya havia estat xiulat a Barcelona, perquè 
això havia passat exactament dos anys abans, i aquí es va treballar molt bé. Jo crec que tant 
les autoritats de Madrid com les de Catalunya van saber entendre la circumstància i arribat el 
moment tot va sortir rodó. Amb això també la sort ha d'acompanyar una mica perquè no va 
ploure, no va haver cap problema de seguretat i hi havia una mentalització ciutadana 
importantíssima. 
 
També hi va haver un altre fet molt important, i és que tot el que estava previst amb guió va 
sortir al 100%. Vull recordar que 48 hores abans vam fer un assaig general sense desfilada. 
Només aquell dia, a l'assaig van desfilar 3.000 persones. Tota la resta era de veritat i aquell 
dia va haver la mala sort que quan sortia el vaixell en l'espectacle del Mediterrani de la Fura 
dels Baus es va enganxar amb un container de les escombreries i va quedar 3 minuts en un 
passadís bloquejat. Això o una altra circumstància d'aquestes hagués pogut passar perquè 
tots som humans i poden succeir aquestes coses. Sortosament aquell dia de la inauguració 
va sortir tot tant rodó que jo crec que ha succeït una cosa bastant important, i és que va 
causar un impacte mundial important. Es va donar una imatge de país a nivell de capacitat 
d'organització i capacitat de transmetre el que volíem transmetre. El que eren els Jocs 
Olímpics de Barcelona. L'altre miracle va ser que a nivell nacional, quan estem acostumats a 
tantes crítiques, a tantes enveges i a tanta porqueria, no hi va haver ni una sola crítica 
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negativa en tota la premsa nacional de les cerimònies i això jo crec que és un fet que 
passarà una mica a la història. Per tant, crec que podem estar tots molt orgullosos perquè 
vam ser tots els que la vam fer. Els que la van viure in situ com a participants, els 
espectadors de l'estadi, els barcelonins que estaven participant a la ciutat o veient-ho des de 
casa seva i que van aportar un caliu que per a tots els estrangers que van viure a la nostra 
ciutat va ser inoblidable, però repeteixo, tindrem una petita revàlida, una revàlida que no ens 
posarà nota però cadascú quan vegi per televisió o in situ la inauguració d'Atlanta, podrà dir 
que encara hem quedat molt millor del que ens pensàvem en el 92. I aquesta és també 
l'esperança que tenim avui. Moltes Gràcies. 
 
 
Santi Nolla 
 
Bon dia. Crec que fins ara s'ha parlat àmpliament de la imatge dels Jocs de Barcelona. Jo 
voldria ser una miqueta més genèric i entrar més en el que és en sí mateixa la imatge dels 
Jocs, del moviment olímpic i, fins i tot, del que és l'esport. 
 
En aquesta darrera meitat del segle crec que l'esport ha fet un salt qualitatiu impressionant i 
el moviment olímpic, els Jocs Olímpics i l'olimpisme ha sofert també en els últims 20 anys un 
creixement realment espectacular. A què és degut, o sigui, en què és reflecteix aquesta 
informació. Ara podem dir que estem vivint l'etapa daurada, l'etapa d'or del món de l'esport i 
de l'olimpisme. En concret, en els Jocs Olímpics, ja que estem parlant de la imatge dels Jocs 
Olímpics, jo penso que hi ha cinc punts o cinc dades que més o menys podríem destacar del 
perquè d'aquest creixement espectacular de l'olimpisme. 
 
En primer lloc crec que els beneficis que obtenen les ciutats candidates que hostatgen els 
Jocs són impressionants. No només d'ordre ecònomic sinó d'ordre social, d'ordre turístic, 
d'ordre d'infrastructura, d'ordre urbanístic. 
 
És evident que la Barcelona d'abans dels Jocs i la Barcelona de després dels Jocs és una 
ciutat absolutament diferent. 
 
Si recordem al 1976 només hi havia una ciutat candidata per organitzar els Jocs de 1984 que 
era Los Angeles. Una sola ciutat candidata que a més a més va imposar les seves 
condicions al COI. Avui, pels Jocs del 2000, hi ha exactament 9 ciutats candidates. Pels Jocs 
del 2004 hi ha entre 10 i 12 aspirants a ser-ho. Crec que hem de ressaltar aquest 
espectacular creixement que s'ha fet en els últims 20 anys. La universitalitat de les 
olimpíades, amb 197 Comitès Nacionals que formen part d'aquest moviment olímpic i que 
participen en els Jocs o que 26 Federacions Internacionals integrin el programa d'Atlanta és 
alguna cosa que realment dóna idea de la potència i de la força de l'olimpisme. A més a més 
s'ha hagut de limitar el nombre d'atletes per participar en els Jocs. S'ha limitat a 10.000 per 
evitar precisament també el que podria ser el gegantisme dels Jocs. 
 
A part els Jocs Olímpics són l'aconteixement esportiu de més difusió universal i podríem 
també donar dues dades de Montreal al 1976. En aquests Jocs la xifra de persones que van 
veure els Jocs per televisió va ser de 1.070 milions i a Barcelona 92 van ser 3.500 milions, 
tenint en compte que la població mundial està xifrada en 4.700 milions aproximadament.  
 
Per què s'ha produït aquest canvi tan espectacular en el món de l'olimpisme en el últims 20 
anys? Crec que hi ha tres causes: l'una que en els darrers 20 anys ha canviat el món i també 
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l'esport. La situació política que va provocar els boicots de Montreal, de Moscou i de Los 
Angeles s'ha modificat, i els Jocs han crescut quan han patit menys les repercussions 
polítiques. 
 
En segon lloc, crec que l'esport s'ha integrat molt més en la societat. Aquesta societat no 
menyspreua en absolut l'esport sinó que el potencia i l'integra i els mateixos Jocs Olímpics 
han integrat la realitat actual d'aquest esport afegint els millors atletes del món. Avui està 
absolutament oblidada la discussió teòrica de fa un temps entre amateurisme o 
professionalisme. En els Jocs Olímpics hi són els millors atletes. 
 
Tot això crec que també ha estat possible gràcies a la gestió professional del COI, tant en la 
via diplomàtica com en la via executiva, en la qual evidentment hi té bastant a veure el 
president del Comitè Olímpic Internacional, Juan Antonio Samaranch. 
 
Crec que per tot això que he explicat una miqueta és perquè l'esport i el moviment olímpic 
està actualment en el seu millor moment i a més crec que encara poden arribar temps 
millors.  Gràcies. 
 
 
Emilio Pérez de Rozas 
 
Bé, jo podria parlar en català però ho faria una mica malament i prefereixo fer-ho millor en 
castellà, encara que en el col.loqui no tinc cap problema en què es parli en català. 
 
Bé, en aquest sentit m'agradaria ser una mica més pràctic, per dir-ho d'alguna manera, que 
els meus antecesors en el sentit de que a mi m'interessen els Jocs Olímpics a nivel 
periodístic, a nivell informatiu. En aquest aspecte segur que a ells també els hi passa el 
mateix i després, en el debat, en el col.loqui, ja ho parlarem. Tinc una mica la sensació de 
que després d'haver viscut els Jocs Olímpics ja no m'interessen els Jocs Olímpics. Vull dir 
amb això que un, com a periodista, viu tota la vida pendent dels Jocs Olímpics i de què seran 
els Jocs Olímpics i de com són els Jocs Olímpics. Aleshores afortunadament tens 
l'oportunitat d'anar a uns Jocs, com jo vaig tenir la sort d'anar a Seül, i entrar realment a 
l'estadi aquell de proquissims privilegiats per poder estar allà dins i per viure aquella 
cerimònia. Certament et posa la pell de gallina i els pels de punta quan ets allà dins, vivint tot 
allò. 
 
Després quan vas a la competició ja és una mica més complicat informar, i una mica més 
complicat traballar-hi perquè certament, els Jocs Olímpics són un gran caos, o com a mínim 
decenes de campionats del món junts. Aleshores quan tens 24 hores de televisió pot ser 
fantàstic, però quan tens només 10, 15, 20 o 17 pàgines per ficar-ho tot, doncs tot és molt 
complicat. El que vull dir és que en aquests moments, a mi personalment, després d'haver 
viscut quasi sense dormir durant una pila de dies i setmanes uns Jocs Olímpics en la meva 
ciutat, els Jocs Olímpics se m'han desinflat una mica. Tinc una mica la sensació de que, bé, 
efectivament, es tracta d'un gran espectacle, però es un gran circ, és un gran negoci i en 
aquests termes es pot interpretar absolutament tot. A la paraula negoci en els Jocs Olímpics 
hi cap desde la neteja, a aquells que guanyen diners honradament, fins a les diverses 
trapelles per poder treure diners a tot aquest assumpte, però que en el moment de plantejar-
nos per exemple, què són els Jocs Olímpics d'Atlanta per a nosaltres l'any vinent, doncs bé 
ens trobem en que es celebraran després de que la selecció espanyola hagi anat a 
l'Eurocopa de les Nacions, probablement a Anglaterra a guanyar-lo, després de que el nostre 
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gran Indurain hagi probablement guanyat el sisè tour de la seva història i també 
probablement, després de que alguns equips europeus de futbol hagin fins i tot jugat les 
finals de les copes europees. I ja no diguem si tenim al nostre Barça posat en la propera lliga 
de campions amb una pila de fitxatges que estarem posant en marxa. Aleshores, tú com a 
periodista t'enfrontes amb tot això i dius: bé, què fas? realment trobes que el menys 
interessant de tota aquesta pluja de coses que et ve a sobre son els Jocs Olímpics d'Atlanta i 
sobretot perquè tens el precedent de que a Barcelona vam guanyar 22 medalles i que els 
millors comptes que fa el COE en aquests moments són de guanyar 12 medalles a Atlanta. 
Algunes d'aquestes, o una bona part d'aquestes, en esports i això també els Jocs Olímpics, 
tenen una màgia que es la de convertir en rei i convertir en protagonista de la història a 
esports que nosaltres no els hi fem quasi ni cas durant els quatre anys anteriors com poden 
ser la vela, el judo, el tir amb arc i com també poden ser els propis gimnastes, com pot ser 
tota la gent. Aleshores crec que és realment fantàstic a nivell esportiu, però em perdonaran 
que periodísticament jo cregui que s'ha d'apostar per seguir veient a l'Indurain i seguir veient 
al Barça, seguir veient l'Eurocopa de les Nacions i seguirà sent la final del Saragossa o del 
Barcelona o del Deportivo de la Coruña. En aquest sentit, insisteixo en que a mi em continua 
semblant un aconteixement fantàstic, però periodísticament desprès d'haver viscut el que jo 
vaig viure a Barcelona, estic una mica desinflat. Per una altra banda, tinc la sensació, potser 
vaig errat, de que els meus lectors també ho estan. Gràcies. 
 
 
Pedro Palacios: 
 
Els hi avançava que ara tindríem l'espai de participació per part de vostès. Jo no sé si hi ha 
algun comentari a fer a l'última intervenció de l'Emilio. 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Jo, si em permets moderador, procurant ser radiofònic, voldria dir quatre coses en qualitat 
del que ha estat el primer en parlar i no ha pogut escoltar als que han intervingut després. 
M'han surgit quatre idees que em sembla que podran ser útils en l'aprofundiment del debat. 
Molt breument un primer problema. El que diu l'Emilio ara, és que una cosa és la informació 
sobre el Jocs Olímpics, l'experiència d'un periodista. Però vull remarcar que avui en dia els 
mass-media no només  informen sinó que ells mateixos són els productors dels Jocs 
Olímpics, especialment la televisió. La televisió informa també sobre els Jocs però ella és la 
productora dels Jocs. Aquest és un fenomen que hauríem d'estudiar amb atenció. Una 
segona qüestió molt important sobre les audiències, telegràficament jo crec que l'audiència 
de la cerimònia inaugural de Barcelona deuria ser d'aproximadament 1.000 milions de 
persones. S'arriba a aquesta conclusió després de diversos estudis sobre la quantitat de 
milions de persones en el món que no tenen accés a la televisió sobre un fenomen actual 
molt important que és la fragmentació de les audiències. Per això he dit que en el futur 
possiblement l'audiència serà menor perquè s'haurà de competir amb més cadenes de 
televisió per cada oferta. Per tant, de tota manera, vull dir que el número 1 en l'audiència 
mundial actual d'un programa de televisió segueix sent la cerimònia inaugural perquè tothom 
hi està interessat. 
 
El número 2 és quan un país té un equip que pot guanyar medalla. És el fenomen de 
localització que jo també he dit en la meva intervenció inicial. És evident que si el Barça és 
campió de lliga té més audiència això que la cerimònia inaugural. El Barça va tenir més 
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audiència en la Copa d'Europa a Wembley que la cerimònia inaugural a Barcelona, si no 
m'equivoco en els meus estudis d'audiència, perquè és un fenomen del propi equip en un 
aconteixement privilegiat. 
 
I el tercer en audiència és el Dream Team. Amb aquest, aquí tenim el quadre de la televisió 
comtemporània. Un gran fenomen mundial que agrupa a la humanitat i aconsegueix 
l'audiència més gran de la història de la televisió contemporània. Segon, els propis 
interessos locals i tercer, l'espectacle americà. En tercer lloc hi ha un tema que em preocupa 
moltíssim des del punt de vista de la relació entre els Mass-Media i els valors olímpics i és el 
següent: observeu com en l'actualitat, donades les grans inversions publicitàries que fan els 
sponsors, l'argumentació publicitària cada vegada és més olímpica. Els anuncis publicitaris 
no es limiten a associar els seus productes amb unes anelles, sinó que els productes 
publicitaris entren dins la retòrica de l'olimpisme i converteixen els elements claus de la 
ideologia olímpica en elements de la seva estratègia comercial. Si això no va acompanyat 
d'una actitud positiva a favor dels valors positius dels mass-media ens podem trobar davant 
del futur de la difusió de les idees olímpiques, amb un gran desequilibri. És a dir, els 
publicitaris, donades les seves estratègies comercials s'apropien de les ideologies i dels 
grans valors de l'olimpisme mentre, que els mass-media, amb graus diferents, tendeixen a 
no ocupar-se seriosament d'aquesta qüestió. 
 
Per què parlo d'aquest tema? (i amb això acabo) Perquè analitzades les 26 cerimònies 
inaugurals comentades per la televisió, hi ha de tot. Hi ha cerimònies inaugurals comentades 
amb un extraordinari rigor, amb una gran sensibilitat pels valors olímpics, pels valors 
d'universalitat. I cerimònies olímpiques comentades en alguns països sense cap sensibilitat, 
des del punt de vista de l'olimpisme, sense cap sensibilitat des el punt de vista de la 
universalitat. És a dir, rient-se d'alguns països quan apareixen a l'Estadi o, simplement dient 
que aquests són pobres, els altres són rics, mira aquest com ve, que va vestit d'una manera 
trivial quan és el vestit ritual d'aquell poble. Hi ha un comentarista que diu: aquest deu portar 
el mateix vestit que als Jocs de Los Angeles i encara no ha anat a la tintoreria. Un comentari 
davant d'un senyor que s'ha posat un vestit per representar la seva pròpia cultura, és un 
comentari trivial. 
 
 
Pedro Palacios: Santi 
 
Santi Nolla: 
 
Bé, jo només volia dir que entenc que l'Emilio es desinfli després dels Jocs de Barcelona de 
cara a la perspectiva dels Jocs d'Atlanta, perquè jo crec que els Jocs de Barcelona són 
absolutament incomparables per a un periodista de Barcelona. Jo crec que la comparació no 
s'ha de fer des dels Jocs de Barcelona i entrar en els Jocs d'Atlanta, sinó des d'abans fins i 
tot que els de Seül, perquè els de Seül van ser els pre-Jocs de Barcelona i també ja van 
generar un interès periodístic diferent. Crec que és millor fer-ho potser al 84 a Los Angeles. 
Suposo, i a més crec, que a Los Angeles 84.  El Periódico va enviar quatre enviats especials 
i ara per Atlanta crec que té a la llista enviar-ne cinc. El que voldria dir, és que els Jocs de 
Barcelona, periodísticament parlant, ens haurien de servir precisament per això, perquè als 
Jocs d'Atlanta poguessin enganxar alguna cosa del que és informativament l'esperit dels 
Jocs. 
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Seria bo que en els Jocs de Barcelona periodistes, lectors, tothom, hagués après una 
miqueta, que hi ha un altre tipus d'informació, que hi ha una informació d'esports molt més 
general que no la que realment acabem parlant tots els diaris contínuament. I m'agradaria 
que els Jocs de Barcelona, més que desinflar-se de cara a Atlanta, haguessin pogut haver 
donat un pas informatiu superior en el qual us poguessiu enganxar amb molta més gent, per 
exemple més que a Seül o a qualsevol altres Jocs per una informació molt més poliesportiva. 
 
 
Josep Maria Casanovas: 
 
Jo només vull dir una cosa: Crec que tots els que vam tenir la sort de viure, treballar o 
disfrutar d'uns Jocs a casa nostra, hem estat una generació privilegiada, perquè penseu per 
un moment que hi ha molt pocs ciutadans del món que tinguin la sort de disfrutar d'uns Jocs 
a casa seva.  És a dir, entre tots els milions i milions de ciutadans que hi ha en el món, 
només al llarg de la vida d'una persona, si comptem una mitja de 80 anys i es divideix per 4, 
hi han 20 Jocs Olímpics Ho he dit bé no? De matemàtiques no en sé gaire. Aleshores 20 
Jocs Olímpics entre tots els milions que som és molt difícil que et toqui a casa teva. 
Nosaltres hem tingut aquesta sort. Per tant, puc estar absolutament d'acord amb l'Emilio, 
quan diu que durant el 92 estàvem en un núvol i això va ser la glòria, és a dir, poder informar 
a casa teva d'uns Jocs i a més, d'uns Jocs que van sortir com els que van sortir. Evidentment 
ara hem aterrat, el núvol ha marxat, ara el núvol és a Atlanta i nosaltres ens quedem aquí, a 
Barcelona, i serà una altra vegada la mateixa dimensió de sempre dels Jocs Olímpics que 
per a mi, segueix sent important. 
 
 
Pedro Palacios : 
 
Torn per a vostès. Hi ha una paraula demanada. Si us plau, es poden identificar amb el nom 
i dir si representen a alguna organització, entitat o club. 
 
 
El meu nom és Marta Bofill i porto el departament de publicitat i relacions públiques de Coca-
Cola. 
Bé, la pregunta aniria dirigida al Sr. Josep Maria Casanovas o Santi Nolla, m'és igual qui em 
contesti. Seria sobre la intervenció del Sr. Perez de Rozas el qual pregunta si, per exemple, 
l'any vinent coincidís el mateix dia la final de la Copa d'Europa en la que jugués el Barça i la 
cerimònia inaugural, què treurien en portada? 
 
 
Josep Maria Casanovas :  
 
Com que no coincideix, sortosament no hem de contestar. Però sortosament els calendaris 
són tan intel.ligents i es fan amb tanta antelació, que els Jocs Olímpics tenen reservats 
quinze dies i, per tant, només es parla d'olimpisme aquests 15 dies. 
 
 
Santi Nolla :  
 
Si bé coincideix, jo crec que abans he contestat una miqueta en la meva intervenció, els Jocs 
de Barcelona han de servir perquè informativament hi hagi una major acceptació per part del 
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lector de la informació esportiva i major la concienciació dels diaris esportius i seccions dels 
diaris d'informació general per a poder atrapar aquesta mena d'informació. 
 
Josep Ma. Casanovas: 
 
I si féssim un estudi de mercat entre els nostres lectors de quina és la seva preferència en 
les portades, no hi ha cap mena de dubte que guanyaríem, entre d'altres coses perquè els 
lectors de la premsa esportiva a Espanya són lectors-espectadors, en la seva majoria, i no 
lectors-practicants.  Per exemple a França hi ha un diari, que probablement sigui el millor 
diari d'esports del món, que és l'Equip, i que té un percentatge de lectors-practicants molt 
superior als que tenim a la premsa espanyola, que tenim més lectors-espectadors. 
 
Josep Roca: 
 
Només una petita anècdota en relació amb això que s'està comentant, en l'any 92 va 
coincidir la final del Tour amb la Cerimònia d'Inauguració dels Jocs.  Va ser per un dia, és a 
dir, la Cerimònia va ser el dia 25 de juliol i el Tour va acabar-se el 26 de juliol, quan ja era 
sabut que per exemple l'Indurain guanyava.  Aquest fet va provocar entre nosaltres que els 
dies 20, 21, 22 i 23 de juliol, la possibilitat de què Indurain fos un dels rellevistes del 
recorrregut de la torxa, o la persona que entrés a l'Estadi amb la Torxa.  Bé, aquest debat 
ningú no va saber com solucionar-lo.  Al final ho va resoldre el reglament del Tour que no 
permet que un senyor es desplaci de la cursa, desapareixi, i torni a l'endemà al seu lloc per a 
participar en l'última etapa, però sí que es va produïr aquesta anècdota. 
 
Pedro Palacios: 
 
Em sembla que hi ha alguna pregunta més. 
 
Alex Andreu: 
 
Com a continuació del que ha comentat en Josep Ma. Casanovas, del lector-espectador, en 
quina mida l'audiència de premsa escrita pot influir en la televisió?.  És a dir, jo entenc que el 
tractament que pugui donar la televisió als Jocs Olímpics pot atraure a més espectadors 
depenent del que es vegi a la pantalla.  Creieu que és així? És a dir , depèn de la premsa 
escrita en certa forma del que pugui fer la televisió?. 
 
 
Josep Ma. Casanovas: 
 
Durant molt de temps es va pensar que quan hi haguessin tants aconteixements esportius 
per televisió, la premsa escrita baixaria i sortosament en el decurs dels anys, s'ha demostrat 
que és ben al contrari.  Jo crec que l'addició de veure un bon espectacle, si es tracta d'un 
bon espectacle, com són uns Jocs Olímpics i una Eurocopa per televisió, augmenta el 
"morbo" a l'endemà de què la gent vagi a buscar la premsa per trobar-hi quelcom més.  Jo 
crec que la televisió no és un adversari, un rival nostre, sinó quasi quasi és un aliat, un soci. 
 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
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S'ha de trobar també una nova fòrmula d'explicar els Jocs Olímpics d'Atlanta, per què? 
Perque quan vam explicar els de Barcelona ho havíem d'explicar quasi tot i també havíem 
d'intervenir en una faceta que era una mica la participació de la ciutat en aquells Jocs 
Olímpics. Jo crec que realment la participació de Barcelona en aquells Jocs Olímpics també 
es va plasmar en bona part de les nostres informacions i de tots els diaris. Aleshores jo 
coincideixo plenament amb el Josep Maria en el sentit de què no som rivals, però crec que 
hem d'estar més atents a aquesta creació, d'alguna manera de nous mites que solen produir 
els Jocs Olímpics, en quant a sorpreses de que guanyin esportistes que són nous per a tots 
nosaltres i fins i tot per als nostres lectors. Però nosaltres al cap i a la fi sempre jugarem amb 
una cosa que és molt complicada, que és la limitació del nostre espai i aleshores cada dia de 
Jocs Olímpics hem d'estar fent seleccions, i en aquests termes, jugar-te-la, per un esport o 
per un altre, i l'endemà et dónes compte de què probablement t'has equivocat perquè 
certament aquella gesta, per dir-ho d'alguna manera, humana que ha realitzat aquell darrer 
maratonià que no ha arribat a la meta, és molt més valuosa que la medalla que tú li has 
donat, o la medalla que tú has engrandit d'un altre. Jo crec que quan s'estan disputant uns 
Jocs Olímpics has d'estar amb els ulls molt oberts i per sobre de tot intentar obtenir i 
transmetre la sensibiltat que el teu lector voldrà aquell dia, i això és molt complicat quan es 
disposa de poc espai i a més a més tens l'ajut de tothom. Al diari tothom t'ajuda a saber què 
és el que està passant i a saber què és el més important. T'ajuden a fer aquesta selecció i 
quan són fora, generalment et regeixes sempre per l'actuació dels teus, pels mites i per 
l'actuació de les grans estrelles. 
 
 
Santi Nolla: 
 
Jo voldria només afegir que els diaris no han d'informar sobre el que succeeix a la televisió.  
Els diaris han d'informar del que succeeix a l'esdeveniment esportiu que la televisió dóna.  El 
que sí és evident, és que la televisió pensa i actua com una mena d'altaveu de cara a 
generar un ambient, un clima de més consulta de diaris esportius, això és d'evident 
constatació al llarg dels últims anys. 
 
Jo amb això també voldria dir el que l'Emilio ha comentat en l'ordre pràctic.  La informació 
dels Jocs d'Atlanta serà diferent a Barcelona, evidentment per la gran diferència que existeix 
entre la nostra proximitat, no? 
 
El que també és important, i això val la pena recalcar-ho, és que també aquest tipus 
d'informació va moltes vegades condicionada a alguna cosa que pot semblar òbvia, però que 
és molt important per a nosaltres i és simplement el tema horari, o sigui la informació que 
nosaltres poder fer dels Jocs de Seül, és molt diferent informativament a la que nosaltres 
haurem de fer d'Atlanta.  Dels Jocs d'Atlanta segurament els diaris hauran de fer un esforç 
d'informació alternativa "d'avant-match i post-match" però el que és l'actualitat pura, 
l'actualitat punta, evidentment el lideratge estarà en mans de les ràdios i les televisions i 
quan els diaris surtin el lector ja coneixerà el resultat o la màxima actualitat. 
 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
 
Jo segueixo pensant... de totes maneres insisteixo, en què per als lectors de premsa, els 
Jocs Olímpics tenen molt poca "trempera". Estic absolutament convençut d'això. És a dir, és 
un aconteixement que l'afeccionat i el lector de premsa esportiva habitual veuen per televisió, 
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però no sé si ho agafa amb apassionament quan ho veu al nostre diari l'endemà. Insisteixo i 
perdonin, però tinc la sensació de que la gent segueix vinculada a les mateixes coses que 
estava vinculada fins que van començar els Jocs Olímpics, als mateixos equips, al seu 
mateix protagonista. És realment complicat que el lector de premsa s'apassioni moltíssim 
amb el tema dels protagonistes dels Jocs Olímpics. 
 
 
Santi Nolla: 
 
També això ho marquen una miqueta els resultats.  És a dir, són molt diferente un Jocs en 
els que existeixen una actuació d'un equip espanyol amb una sèrie de medalles o d'una 
actuació esportiva realment preeminent a uns Jocs en els que bé, com fins ara a Seül, que el 
tope de medalles que s'havia aconseguit era de quatre.  Crec que això també marca molt el 
que és l'interès de la gent de cara a consumir premsa. 
 
Pedro Palacios : Més preguntes. 
 
Sergi Valdivieso de Radio Nacional anima una mica el pessimisme que expressa el Sr. 
Emilio Pérez de Rozas. Fa tres anys que s'han fet els Jocs, van haver uns moments 
 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
 
El meu pesimisme és per comparació amb el material amb el que habitualment treballem 
nosaltres. No es un pesimisme de cara als Jocs Olímpics, que insisteixo, són una cosa 
grandiosa i és fantástic i és un gran espectacle i triomfa arreu del món. 
 
 
Sergi Valdivieso: 
 
El que volia afegir és que sento un cert pessimisme en algunes coses. Es van recollir moltes 
medalles olímpiques en els Jocs i la pregunta és: què ha quedat després? S'ha arribat a 
transmetre alguna cosa d'aquestes? És a dir, ja m'imagino que no s'havien de guanyar molts 
més espectadors per a esports com la vela, que són de difícil seguiment, o el tir amb arc, 
però, per exemple, com és que no han augmentat més els espectadors, ja que ens dirigim 
des dels mitjans de comunicació als espectadors, amb coses tant apassionants i que van fer 
papers tant bons com són el waterpolo o el volei, que continuen tenint les mateixes misèries 
d'espectadors? Això d'una banda, i de l'altra la ciutat diuen que s'ha tornat més esportiva. 
Les nostres  instal.lacions esportives de Barcelona estan super utilitzades per abonats, el 
número de federats curiosament i tristement s'està perdent en molts esports, està baixant 
molt. Llavors, crec que hi ha una certa situació crítica. Ens han servit els Jocs per a la 
promoció esportiva, o no? 
 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
 
Jo crec, i ja ho he dit abans, que els Jocs Olímpics entre d'altres coses són l'explosió i 
l'espetec en determinats esports que durant la resta de l'any estan a nivell habitual, per dir-
ho d'alguna manera, i aleshores a més a més jo també crec que s'ha de tenir en compte que 
bona part d'aquests èxits que tú defineixes ara o que tú comentes, son producte d'una 
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preparació exhaustiva d'un nombre molt definit i molt comptat de protagonistes que van ser 
hàbilment becats, excel.lentment i intensament preparats per a l'espetec, per a aquesta 
explosió. Ningú ha tingut la sensació de que aquests esports o aquests esportistes 
representaven a milers o milions de practicants en un o altra bàndol. És a dir, l'espetec de 
Barcelona es fruit d'aquesta preparació en concret, però no fruit de diferents escoles 
esportives en un o altre esport. Per tant, tampoc no ens hem d'estranyar que aquest triomf 
no hagi tingut una correspondència a nivell d'amplitud de bases de practicants. En relació al 
tema de les instal.lacions jo crec que una bona part d'elles han contribuït a facilitar les coses 
a la gent que ja practicava, a que practiqui amb millors condicions i que, per desgràcia, 
doncs instal.lacions com per exemple aquest Estadi en el que avui ens trobem sota mateix, 
han quedat infrautilitzats. El que passa és que això tampoc es nou per a nosaltres. Nosaltres 
ja sabiem que aquest Estadi tindria una molt difícil utilització posterior. A mi realment la 
utilització de l'estadi en concret és una cosa que em preocupa moltíssim i que no té 
absolutament cap sentit. Per exemple, en el tema de l'Espanyol em sembla al.lucinant que 
l'Espanyol, la ciutat, els promotors i tothom s'estiguin plantejant trobar una ubicació a l'equip 
que no sigui aquest estadi. 
 
 
Josep Maria Casanovas: 
 
Jo crec que algunes de les medalles que es van aconseguir a Barcelona van ser producte de 
laboratori. Jo posaria un exemple, el prototip probablement sigui la medalla que van 
aconseguir les noies en el hoquei sobre herba. Jo crec que, malhauradament aquell èxit no 
ha motivat que cap noia més s'afiliés al hoquei sobre herba en aquest país perquè va ser un 
producte que, com deia l'Emilio, venia del programa ADO. Hi havien diners i a una sèrie de 
gent li va interessar fer aquesta aventura que va tenir un èxit important, però, com que per 
Atlanta no hi han els mateixos diners, s'ha restringit el programa olímpic i, per tant, hem 
passat d'unes expectatives de 20 o 25 medalles a unes expectatives de 10 o 15 medalles. I 
en quant a l'altre tema que has dit, jo crec que l'esport, com totes les coses del món, 
evoluciona molt ràpidament i aleshores crec que l'esport ara, a l'any 95, no és el mateix que 
fa cinc anys. En aquest moment hi ha un esport d'èlite que cada vegada és més important 
gràcies a la televisió, el que aconsegueix audiència per a la televisió i cada vegada té més 
diners de patrocinadors o via televisions o via espectadors. I per una altra banda hi ha en 
contrapunt, l'esport d'oci, l'esport de qualitat de vida de la gent que se'n dóna compte que si 
es fa esport es troba millor, a part de l'esport de base dels col.legis i l'ensenyament. Però 
l'esport federat; aquest que juguen a volei, a handbol, a futbol, vull dir el futbol d'empresa 
amb futbol sala. Per tant, les instal.lacions de Barcelona tenen ara un alt índex d'ocupació 
però en relació al boom de l'esport de l'oci, de l'esport de lleure, crec que és molt positiu que 
els ciutadans se n'adonin compte que fer esport no és només bo veure'l, sinó que si un el 
practica també se sent molt millor. 
 
 
Martín Vivancos: 
 
Jo voldria fer un petit comentari, acabant amb una pregunta. Potser el tema del Jocs 
Olímpics és una mica com la punta de l'iceberg on moltes vegades no sabem ben bé quina 
és la part oculta, no? és a dir, en un principi s'intenta projectar una imatge amb una sèrie de 
valors, que han estat definits pel Sr. Josep Roca, d'humanitat, modernitat etc. que realment 
són uns valors que s'autodefineixen, i després el que es fa és comercialitzar-los, vendre, 
negociar una ciutat i uns valors que són en una gran part extra-esportius. Aleshores el que a 
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mi m'agradaria saber es, anant una miqueta més enllà de la imatge, quina és la percepció 
que d'aquesta imatge té el ciutadà?, sobre tot parlem del ciutadà, de la seva pròpia localitat, 
que podria ser Barcelona. És a dir, també ha hipotecat per un somni olímpic, ha hipotecat 
una sèrie de dificultats, un deute municipal, etc.. En aquesta lectura, on es sitúa? quina 
percepció es pot tenir d'allò que el públic reb de la imatge pública? 
 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
 
Jo entenc poc d'imatge i de números, però tinc la sensació de que si en aquests moments es 
realitzés un sondeig a Barcelona, guanyaria evidentment per majoria absoluta el fet d'haver 
celebrat uns Jocs Olímpics. 
 
No crec que el possible deute municipal o el possible cost que hagi tingut per a cada ciutadà 
la celebració dels Jocs Olímpics, fos decisiu en aquest sondeig. Jo tinc la sensació de que el 
barceloní hagués estat molt orgullós del que s'ha fet, del que ha representat per a la seva 
ciutat a nivell de transformació física, doncs no sé, probablement dels cinturons o de les 
instal.lacions esportives o de l'apertura al mar o de tot això. I per sobre de tot, ja no diguem a 
nivell d'imatge mundial. No ho sé, tinc aquesta percepció única i exclusivament de ciutadà, 
que no d'expert en comunicació, ni tans sols com a periodista. 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Voldria explicar dues anècdotes per a respondre a això. Estudis sobre la situació de l'opinió 
pública respecte a això no en tenim per desgràcia, però hi ha una anècdota, crec, molt 
representativa. L'endemà de la cerimònia inaugural, em vaig trobar una senyora veïna de 
casa meva, i em va dir: "hem quedat bé". Havíem quedat bé ella, jo, el conjunt de la ciutat. 
Aquesta sensació és evident. No cal fer estudis d'opinió per a constatar que la gent de la 
població es va sentir ella, havent quedat bé davant d'una opinió pública mundial. És clar, la 
situació de tensió de la ciutadania de Barcelona davant dels Jocs és molt clara. Vam estar 
dos anys dient, tothom, els mitjans de comunicació, a les conferències, als congressos, que 
ens veuria tothom. I, sobretot, des del punt de vista organitzatiu, ens preocupava més (també 
ho haig de dir) l'opinió dels països més rics sobre nosaltres, què diran al Canadà, què diran 
als Estats Units, què diran al Japó. La mirada del món sobre nosaltres. Després de la 
Cerimònia hi ha una sensació de tranquil.litat perquè això s'ha aconseguit. No coneixem, 
clar, l'opinió mundial. Això és impossible. No tindríem estudis sobre això. Però vull explicar 
una anècdota. La NBC, quan comença la cerimònia inaugural de Barcelona a l'estadi on hi 
ha els que simbolitzen els ocells que dancen, etc... obre la pantalla i dóna una imatge de la 
Rambla i diu: "mirin a quina ciutat més curiosa estem, que la part estreta està dedicada als 
cotxes i la part ample és per a que la gent passegi". Clar, això nosaltres ho vivim, però 
l'americà diu que això és una ciutat curiosa. Acabo l'anècdota de la següent forma: va venir 
un professor d'Atlanta fa poc amb el seu fill petit de 8 o 9 anys, i li vaig preguntar al nano: tú 
havies estat mai a Barcelona? Ell diu: no no. Què és el que més t'ha sobtat d'aquesta ciutat?, 
i em va dir: "que aquí és passeja". Clar, tot això pensant en Atlanta. A Barcelona, hem donat 
una imatge al món, que per a nosaltres és molt familiar, de la capacitat de convivència, de 
passejar, l'olor. El famós article de l'últim dia del New York Times, deia que sempre hi ha 
algun calamar, alguna cervesa, alguna convivència a la Rambla. És una imatge fantàstica. 
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Emilio Pérez de Rozas: 
 
Amb això del New York Times recordo que l'Alex Martinez Roig, que és un company nostre 
d'El Pais, tenia una gran amistat amb un dels millors periodistes-columnistes del New York 
Times, que es diu George Bensei. Aquest home l'any 90 va pactar una entrevista amb Diego 
Armando Maradona a Nàpols amb el seu manager. I aleshores en George Bensei va agafar 
l'avió cap a París, des de Nova York i se'n va anar a Roma. De Roma a Nàpols i va arribar a 
l'estadi del Napols el dia i l'hora que li va dir el manager d'en Diego Armando Maradona. Va 
sortir en Maradona i li va dir: "vostè qui és?". Li va dir: "jo sóc George Bensei, del New York 
Times". Ja. "I què hi ve a fer?". "Vinc a fer-li una entrevista a vostè". Diu: "a mi?". "M'ho va dir 
el seu manager. Tinc el fax, tinc el telex, he parlat amb ell quatre vegades". "No, no. Torni el 
mes que ve". "No sé què dir-li, deixi-ho estar". Aquell tio va tornar a l'hotel i va trucar a l'Alex 
a Madrid i li va dir: "mira, m'ha passat això". 
 
Estic parlant, penso, d'un dels deu periodistes més importants del món de l'esport. 
 
Va trucar a l'Alex que el coneixia del Flashing Meadows, del tenis. "Escolta, m'ha passat 
això. Aleshores clar, estic a Europa i penso que no puc tornar a casa sense res, no puc 
tornar sense escriure un foli i mig" que penso que és tot el que escriu ell cada quinze o vint 
dies, i aleshores haig de fer alguna cosa". L'Alex diu: "què vols fer?" Ell diu: "home, anar a 
Barcelona, no ho sé. No hi he estat mai i d'aquí dos anys són els Jocs Olímpics i tornaré al 
diari amb informació de Barcelona i seré un heroi fantàstic". Llavors l'Alex em va trucar i em 
va dir aquesta : "Tinc a aquest home, al George Bensei, que jo no coneixia però el tinc a 
Nàpols, vol anar a Barcelona. Convindria que parlèssim amb el Pedro Palacios a veure que 
hi pot fer. El pot tenir allí quatre dies i li ensenya la ciutat" És una oportunitat fantàstica 
perquè aquest home arribi a Nova York i digui que ha estat a Barcelona i que ha vist tot això. 
 
Vam fer això, amb l'Alex, amb el Pedro i jo. Evidentment en Pedro Palacios li va aconseguir 
entrevistes amb el Sr. Pujol, el Sr. Maragall, les instal.lacions, el Sr. Abad. Bé, va ser brutal i 
l'últim dia abans d'anar-se'n, em truca i em diu: "Escolta Emilio, hauria de sopar amb tú" (ell 
parlava bastant castellà). Diu: "hauria de parlar amb tú, fonamentalment perquè vull 
constrastar tot el que m'ha dit aquesta gent, perquè no m'hagin enganyat perquè m'han dit 
moltes coses, i com tu ets una persona de confiança de l'Alex, doncs, m'agradaria". 
Molt bé, vam anar a sopar. Ell s'estava l'hotel Princesa Sofia i no volia sortir de l'hotel. Jo li 
vaig dir: "no, home no, anem a sopar a un restaurant divertit i després anirem a les Rambles i 
passejarem". El tio es va quedar absolutament al.lucinat i quan a l'endemà el vam portar a 
l'aeroport va dir: "escolta, m'hauries de fer un favor. Mira, tots els meus periodistes vindran 
aquí, a la ciutat, i es ficaran a la ciutat olímpica segur. Perquè no em busques un pis? 
Perquè aquesta és una ciutat on es pot viure, on es pot anar a esmorzar, on es pot anar a 
comprar el pa. Això és fantàstic. Viure en una ciutat així és "estupendo". Escolta. Jo vull tenir 
un pis per venir amb la meva dona i viure els Jocs Olímpics de veritat. Perquè aquests 
periodistes van sempre als hotels i van sempre a les ciutats olímpiques, i això és sempre 
molt avorrit". A aquest home li vam buscar un pis i va viure els Jocs Olímpics així. I era una 
cosa, com diu en Miquel, per a nosaltres molt normal, però per a ell, molt estrany. 
 
 
Pedro Palacios: 
 
Per completar l'anècdota, en George Bensei es va instal.lar en un pis al carrer del Carme. 
Anava a esmorçar cada dia a la Boqueria i va quedar fascinat per aquesta ciutat. L'últim 
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article que va escriure al New York Times, que tancava la seva vivència d'un mes d'estada a 
Barcelona, explicava i deia: "Atlanta té molts hotels, no té problema de places hoteleres. 
Barcelona sí que els tenia, i va haver de construir hotels. Atlanta no té problemes amb les 
autopistes. Barcelona els tenia i va construir el cinturó, la pota nord..." Anava fent una 
comparació entre el que ja tenia Atlanta i el que li faltava a Barcelona i el que s'havia fet. I 
deia: "però tot això..., els hotels es poden construïr, les autopistes es poden construir en 
quatre anys, però el que no es pot construir en quatre anys són les Rambles. O sigui ell 
reduïa el seu món, i la seva impressió, la imatge que li quedava de la ciutat, era justament la 
de les Rambles. 
En fi, aquesta és una anècdota per complementar el que deia l'Emilio. 
 
Josep Roca: 
 
Només un aspecte de la teva intervenció. Tú has parlat dels símbols referits a la imatge de 
l'atorgació d'uns autovalors. Lògicament, quan construeixes una imatge teva per donar-la a 
l'exterior, agafes els elements positius d'aquesta imatge. És a dir, mai negaria que poden 
haver-hi problemes o poden haver-hi elements negatius però, evidentment si tu fas una 
operació d'imatge d'aquesta transcendència, vas a uns valors positius que també són 
autèntics. Això per una banda. El tema que has comentat del deute, el que val aquí és el 
balanç global. És a dir, el que el ciutadà percep en la millora de la seva ciutat, en la millora 
de les seves infrastructures i en la millora del seu posicionament, de la seva imatge en el 
món, i m'atreviria a dir, a falta d'estudis més sòlids, que en aquesta el resultat és positiu. El 
tema del deute és senzillament un aplaçament del pagament d'unes infrastructures, no d'un 
cost d'uns Jocs Olímpics, com organització, sinó d'unes infrastructures de ciutat que tú 
actualment en gaudeixes: cinturons de ronda, vila olímpica, aeroport, etc..Per tant, és un 
aplaçament controlat, un pagament aplaçat, una compra a crèdit, per dir-ho d'alguna 
manera, però jo crec que la percepció general per part del ciutadà, és de satisfacció i 
d'orgull. 
 
 
Lolo Ibern 
 
Una pregunta al Sr. Moragas com a expert en comunicació. No tant de les cerimònies 
olímpiques que ja heu parlat, sinó de l'esport com a llenguatge universal que entén tothom. 
Quina és la teva opinió com a expert en comunicació? Allò que comunica més enllà de 
l'estratègia, de què tu mires si guanyes o perds i de l'alegria de guanyar el combat esportiu. 
Per a tú, qui és el que aconsegueix comunicar l'esport com a llenguatge universal? 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
És la meva reacció davant de la immediata posada en marxa de la televisió d'alta definició, la 
relació entre els atletes i els espectadors arribarà a extrems d'intimitat extraordinaris. Es 
produeix entre l'atleta i les seves vivències i l'espectador que jo crec tindrà unes 
conseqüències de caràcter cultural fortíssimes. És una impressió que tinc. Per exemple, la 
televisió abans del salt de Carl Lewis dóna un primeríssim plànol, com no hi ha cap 
primeríssim plànol en tota la televisió olímpica que jo he vist, analitzada de 10 o 12 segons, 
on es veu tota l'expressió de l'atleta a una proximitat extraordinària. La televisió d'alta 
definició reforçarà això. Ara pensant en el futur, crec que viurem un moment (d'aquí a 10 o 
15 anys ja em tornareu a trucar per dir-me si s'ha complert o no) en què els espectadors dels 
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estadis seran incapaços d'anar a l'Estadi sense una pantalla de televisió. Perquè és tal la 
relació visual amb l'esport televisiu, que l'espectacle directe tindrà l'emoció del calor de 
l'espectador però necessitarà la pantalla en primer plànol. Això crearà una relació. Per 
exemple, farà que els espectacles televisius personalitzats siguin els més estimats per 
l'audiència, i farà com esports com aquest, que és ben típic, l'esgrima on va un tancat amb 
una careta, que seran espectacles televisius condemnats definitivament a l'arraconament. 
Es produeix una relació antropològica fortíssima entre la imatge televisiva i l'espectador. 
Aquesta és la meva reacció a aquesta qüestió que tu planteges. 
 
 
Jordi Arnax i sóc estudiant de COU. 
 
El que volia preguntar és si durant els Jocs, donada la quantitat d'informació que hi havia, dia 
a dia, moment a moment, si els dos diaris esportius de Barcelona, i El Periodico, donat el seu 
àmbit social, van  establir una uniformitat informativa, un paral.lelisme, o si realment no es 
van ajudar. 
 
 
Josep Maria Casanovas: 
 
Si no es van ajudar qui ens ajudaven eren aquests senyors que són aquí. El cap d'informació 
del Jocs que mitjançant les noves tecnologies, els ordinadors i tota mena de faxos, tothom 
tenia a l'abast la màxima informació. Tothom ho vivia tot en directe, tothom tenia la mateixa 
informació. Després el tractament (per entendren's, tothom tenia el mateix lluç) cadascú el 
condimentava a la seva manera i li donava més importància a una cosa que a l'altra. 
 
 
Santi Nolla 
 
No vam fer cròniques compartides, evidentment, però vam mantenir una competència 
absolutament lleial. 
 
 
Emilio Pérez de Rozas: 
 
Per acabar vull dir una cosa. Jo torno al principi. A Europa George Bensei el va portar en 
Maradona, no el vam convidar els Olímpics. 
 
 
Pedro Palacios: 
 
Gràcies per la seva assistència, gràcies als participants a la taula rodona. La conclusió és 
que va valer la pena organitzar-los. 
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Dia 09.11 
I Biennal Internacional Àudio-visual Esportiva 
Presentació 
Sr. Tatxo Benet 
 
 
 
Presentació I Biennal Internacional Àudiovisual Esportiva 
Sr. Tatxo Benet 
Cap d'Esports de TV3 
 
 
Francesc Simó: 
 
Hola bona tarda. Benvinguts a tots. Fem ara la presentació de la I Biennal Internacional 
Àudio-visual Esportiva. Em dic Francesc Simó, sóc el Coordinador de la I Biennal, i 
presentarem al Sr. Tatxo Benet, Directiu de TV 3. És una persona, un professional que ve 
del món de la premsa i té ple coneixement de tota la relació pel que fa a la imatge. En 
informació esportiva, ell serà l'encarregat de fer la presentació d'aquesta I Biennal. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
Molt bé. A mi el que m'agradaria amb aquesta presentació és fer una molt curta reflexió 
històrica per destacar una mica el paper fonamental que l'esport ha tingut en el 
desenvolupament de la televisió com a gran mitjà de comunicació i oci del segle XX i 
viceversa, és a dir, també en el paper fonamental que la televisió ha tingut en el 
desenvolupament de l'esport com a fenòmen social del nostre segle. Des de fa poc més de 
50 anys l'esport i la televisió, crec jo, han avançat conjuntament fins convertir-se en el que 
avui són. Hauria de fer una mica de reflexió històrica. El 17 de maig de 1939, a la ciutat de 
Nova York, hi havia només un miler d'aparells de televisió en cases particulars. Estaven 
doncs, en la prehistòria de la televisió que havia nascut aquell mateix any a EE.UU., al 1939. 
Abans s'havien fet algunes coses a Alemanya. 
 
En aquell 17 de maig es va produir la primera transmissió en directe d'un esdeveniment 
esportiu. Va ser un partit de futbol americà entre les universitats de Columbia i Princetown, i 
va ser una cadena de Nova York, que tenia un nom com s'estilava llavors. Encara ara hi han 
cadenes de televisió que tenen noms una mica estranys, com es W2XBS (així es deia la 
cadena de televisió). La transmissió es va fer amb una sola càmera que va anar seguint de 
forma ininterrumpuda el partit, sense solució de continuïtat.  Òbviament aquella transmissió 
de fa 50 anys, no té res a veure amb les més de 20 càmeres que una televisió modesta, com 
Televisió de Catalunya pot utilitzar en un partit de futbol en directe des del Camp Nou. De 
tota manera parlem de l'any 39, però el gran avanç tècnic o el gran pas endavant de la 
televisió des del punt de vista tècnic i les televisions esportives es va produir l'any 1963, quan 
la CBS en un altre partit de futbol americà, entre els equips de la marina i l'exèrcit de terra 
americans, va utilitzar per primera vegada un sistema de repetició instantània de les jugades. 
A partir d'aquí sí que ja ens trobem amb una transmissió que, des d'un punt de vista formal i 
tècnic, era bastant similar a les que es fan ara, encara que ara estan molt més 
desenvolupades. 
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A mí una cosa que m'agrada de vegades explicar, és que he conegut alguna de les persones 
que llavors treballaven a la televisió americana durant aquells històrics anys 62 i 63. Aquesta 
persona, que és un senyor que es diu Jim Spens, va arribar a ser vice -president d'ABC 
Sports i m'explicava que quan s'ho mira ara, pensa com no se'ls hi havia acudit abans, això 
de fer la repetició de les jugades, perquè ja feia ben bé un parell d'anys que tècnicament ho 
podien fer, encara que no se n'havien adonat del pas endevant enorme que significaria 
tornar a repetir la jugada que acabavem de veure fa un moment. També m'explicava, que la 
televisió ha funcionat molt durant aquests anys a base d'intuició i de garrotades de la gent 
que la feia. Ell m'explicava que una cosa tant senzilla com és ara el gravar programes, el 
tenir gravada la mateixa senyal que surt a l'aire, ara és pràcticament una cosa obligatòria en 
qualsevol retransmissió, i que el realitzador gravi el programa, no es va tenir com una cosa 
clara que s'havia de fer, fins que un bon dia la càmera del programa va gravar una agressió 
d'un jugador amb un altre en un partit, no sé si de futbol o de beisbol, i va resultar que cap de 
les càmeres que tenien assignades un replay, una repetició, ho havien gravat i, com que ells 
no gravaven programa, no gravaven el directe, no van poder-ho repetir. A partir d'aleshores 
es va inventar la normativa, claríssima ara a tot arreu, de què s'ha de gravar també la 
càmara que està gravant el programa. 
 
A partir de l'any 63 totes les televisions de tot el món es van llençar a una carrera per millorar 
els aspectes tècnics de la transmissió, com el nombre de càmeres, nombre de replays, 
grafisme, informàtica etc.. Això ha fet que normalment les transmissions esportives hagin 
estat moltes vegades la punta de llança en l'aprofitament dels avenços tenològics en cada 
cadena de televisió. 
 
Jo no vull parlar d'altres, però a la meva cadena és molt cert això. Amb la multitud 
d'exemples d'esports a Televisió de Catalunya hem estat pioners, dins la nostra pròpia 
televisió, en la utilització de minicàmeres o de "super-slow-motions". Sempre s'ha començat 
a fer-ho primer a les televisions esportives i després a d'altres departaments de la casa, com 
els informatius, s'han beneficiat d'aquests avenços que es portaven des de les transmissions 
esportives. 
 
Per tant, em fa l'efecte que es pot parlar perfectament dels esports com a motor d'una part 
de l'avenç tecnològic en el món de la televisió. Amb el cable, per exemple, ja s'està produïnt 
a molt llocs en què el propi telespectador podrà fer, si vol, de realitzador i triar la càmera que 
vol veure en cada moment. Això és una cosa que sembla molt de ciencia ficció, però que no 
ho és gens perquè s'està portant a terme ja en alguns llocs. 
 
També la televisió ha influït notablement (aquesta seria fins ara el que he explicat a grans 
trets la influència que l'esport ha tingut a la televisió) en el món de l'esport i en el seu gran 
desenvolupament. I no em refereixo únicament a que molts esports hagin hagut d'adaptar el 
seu reglament per fer-lo més atractiu per a la televisió, al telespectador en definitiva. Aquest 
seria un aspecte mínim comparat amb un altre aspecte que em fa l'efecte que és molt 
important, que és l'aspecte econòmic i, en aquest sentit només cal analitzar una mica la 
història dels Jocs Olímpics per entendre que segurament no serien de cap manera, com són 
ara, si no hagués estat per la gran aportació econòmica de la televisió. Per exemple, la 
primera vegada que una televisió va pagar drets per uns Jocs Olímpics va ser a Roma l'any 
1960, és a dir, fa només 35 anys i va ser la cadena CBS d'Estats Units que va pagar 394.000 
dòlars. 
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Pels Jocs de Barcelona del 92 la cadena NBC va pagar 400 milions de dòlars, o sigui que la 
diferència és absolutament abismal, i pels Jocs d'Atlanta les televisions de tot el món 
pagaran bastants més de 700 milions de dòlars. És obvi que si no existís la televisió per 
pagar aquests 700 milions, gairebé més de 80 mil milons de pessetes, els Jocs Olímpics no 
serien el que són ara i no els coneixeríem tant ni de la manera que els coneixem ara. Serien 
una altra cosa, millor o pitjor, però una altra cosa diferent. 
 
Be, això és a grans trets, i molt breument, ressaltar com, tant l'esport com la televisió en els 
últims anys, han anat creixent molt de la mà. 
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Dia 09.11. 
La imatge en el món de l'esport 
 
Moderador : Sr. Francesc Simó 
 
 
Taula Rodona: Sr. Leopoldo Pomés 
   Sr. Javier Montemayor 
   Sr. Enrique Shore 
   Sr. Tatxo Benet 
 
 
 
TAULA RODONA - La imatge en el món de l'esport 
Moderador Sr. Francesc Simó, fotògraf 
Sr. Leopoldo Pomés, realitzador de Cinema. 
Sr. Javier Montemayor, productor/realitzador de TV 
Sr. Enrique Shore , editor Fotogràfic, Agència Reuters-Espanya.  
Sr. Tatxo Benet Cap d'esports de TV3. 
 
 
Francesc Simó: 
 
Hola, bona tarda. Benvinguts a la I Biennal Internacional Àudio-Visual Esportiva. Bé, ja hem 
vist una película sobre els XXV Jocs Olímpics de Barcelona. Iniciarem ara una taula rodona 
sobre el tema "Imatge en l'esport". Tenim una representació de professionals que poden 
abastar tota una sèrie de diferents vertents d'aquesta perspectiva de la imatge en l'esport. 
 
En aquests moments ningú posa en dubte el valor o l'impacte que té la imatge en la societat 
actual, però el que és més conflictiu, o el que és més difícil, es definir qui defineix els 
conceptes, qui decideix que és el que s'emet, quins plantejaments previs s'utilitzen en el 
moment de fer una previsió de com es van cobrir uns Jocs Olímpics, o com es cobreix 
qualsevol esdeveniment esportiu important. 
 
Tenim a la taula una sèrie de persones, de professionals, que cobreixen tots els aspectes de 
la part de cobertura d'aquests esdeveniments esportius, començant pel Sr. Leopoldo Pomés, 
que fa molts anys que es dedica al món de la imatge. Va començar com a fotògraf. Ara porta 
una agència de publicitat i fa moltíssims anys que està cobrint aquests temes, i és el director, 
com ja heu vist, d'aquesta película. 
 
El Sr. Tatxo Benet, desde la perspectiva de gestió, és el responsable de gestió, és el 
responsable d'esports de TV3, dins del que és una cadena de televisió, la gestió de com 
s'emet i quins programes s'emeten. 
 
El Sr. Montemayor, que és productor-realitzador de televisió espanyola, va ser el realitzador 
de la Cerimònia dels Jocs Olímpics i de l'atletisme durant els Jocs Olímpics, amb motíssima 
experiència en aquest tema, i el Sr. Enrique Shore, que és fotògraf i és en aquests moments 
editor fotogràfic de l'agència Reuters, que va estar present també en els Jocs Olímpics de 
Barcelona'92. Pel que podeu veure, es cobreixen totes les vessants professionals en cuant a 
la imatge dins de l'esport. 
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La mecànica del funcionament d'aquesta taula serà que cada persona faci el plantejament 
previ de cinc minuts més o menys, desde la seva perspectiva o des del seu punt de vista 
d'aquesta dualitat entre imatge i esport. 
 
Si fem ara el primer torn de paraula començarà Enrique Shore i quan s'acabi aquesta 
presentació, farem la taula rodona per tal de que pogueu fer totes les preguntes o 
interpelacions que cregueu oportunes. Farem aquesta taula rodona en castellà. Hi ha una 
persona que el català li és més difícil de seguir, per la qual cosa ho farem tot en castellà. 
 
 
Enrique Shore: 
 
Millor, bona tarda. El que jo vull presentar és la perspectiva d'una agència internacional de 
notícies que bàsicament ha de satisfer demandes de suscriptors de tot el món, i això que pot 
semblar obvi, en la realitat els requeriments que això implica, no sempre són tan evidents. 
 
Pensem per començar, que els Jocs Olímpics constitueixen l'esdeveniment programat que 
més cobertura reb en els mitjans de comunicació de tot el món. Això a la vegada crea una 
trememda pressió en els mitjans gràfics, per la qual cosa necessiten rápidament les 
fotografies de les competicions que son trameses en directe per televisió i aleshores les fotos 
han d'arribar a temps per a la seva publicació. Les diferències horàries es constitueixen així 
en grans desafiaments, és a dir, que en moltes ocasions els segons compten per arribar al 
tancament. Tanmateix la competència és ferotge entre les tres grans agències. Quan un 
mitjà està tancant la seva edició, la primera fotografia que arriba és la que es publica. 
Aquesta és la realitat. Ben entès que en els casos en que hi ha prou temps abans del 
tancament, el que prima és la qualitat i la varietat de l'oferta. En tot cas, en el decurs dels 
Jocs Olímpics tots els mitjans publiquen seccions ampliades dedicades a l'esport. Això obliga 
a les agències a aplicar grans recursos tècnics i humans per tal d'oferir un servei competitiu. 
Evidentment també és imprescindible establir criteris de cobertura. Els recursos, per més 
importants que siguin, tenen un límit, i la clau de l'èxit és aprofitar-los amb la màxima 
eficiència. Aconsseguir les imatges claus en els principals esdeveniments i distribuïr-les amb 
la màxima rapidesa i qualitat. 
 
Això suposa definir prioritats i assignar recursos d'acord amb aquesta decisió. El treball previ 
als Jocs Olímpics cobra aquí vital importància. Per què? Encara que s'ha de mantenir una 
dosi de flexibilitat per tal d'adaptar-se a la cobertura mentre s'estan desenvolupant, hi han 
moltíssimes decisions que han de ser preses amb gran anticipació. La planificació comença 
en realitat un parell d'anys abans del començament dels Jocs, i ja molts mesos abans de la 
celebració dels Jocs Olímpics estàn definides les característiques dels equips de transmissió 
que seràn utilitzats, les xarxes de comunicació que s'establiran a cada seu, el número de 
fotògrafs, editors i d'altre personal que s'assignarà a cada esport. Les empreses assignen un 
pressupost per aquestes cobertures. Es necessari racionalitzar l'esforç per treure-li el màxim 
partit possible als diners. Generalment hi ha un coordinador in situ sis mesos abans del 
començament dels Jocs, i ell s'ocupa de tots els detalls logístics, planificant i fent tot el 
necessari per tal d'aconsseguir tots els requeriments per a la cobertura. Això no és trivial, 
quan pensem en el desplaçament al voltant d'un centenar de persones, això en el cas 
concret de Barcelona, provinents de moltes diferents oficines d'arreu del món, que han de 
ser acreditats, alimentats, allotjats, transportats, etc. durant semanes i han de dispossar 
d'una infrastructura logística i de comunicació molt complexa per a poder fer la seva feina. 
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Evidentment tot i que l'estructura bàsica de cobertura estigui definida d'avantmà, hi han molts 
canvis que es van fent sobre la marxa, adaptant-se a les necessitats de la història de les 
demandes de suscriptors i la dinàmica del producte que es va generant. Per posar un 
exemple, en el Jocs Olímpics de Barcelona, nosaltres havíem previst inicialment enviar al 
voltant de 100 fotografies diaries i havíem estimat que el 50% d'aquestes vindrien del Pool 
Olímpic Internacional, al que hi havíem contribuït amb 10 persones. La realitat va ser que 
enviavem entre 150 i 175 fotografies diaries i només el 25% del total venia del IOPP. Això va 
venir donat, en part perque vam tenir accés a posicions molt ben plantejades que van produïr 
imatges excel.lents, i aquí hi va haver un gran mèrit de treball realitzat pel coordinador, en 
aquest cas el Sr. Francesc Simó, perquè aquesta va ser la primera vegada en la història dels 
Jocs Olímpics que les agències van tenir passi propi, independent, per a l'interior del camp 
d'atletisme, posicions privilegiades, reservades per a multitud d'esports com bàsquet, 
natació, etc.. 
 
Pel que fa a la cobertura gràfica de cada esport, el primer que vam haver de fer va ser 
decidir el que voliem cobrir més intensament, per exemple, l'atletisme i la natació, i aleshores 
assignar recursos. Després vam establir prioritats per a cobrir la resta d'esports, tenint en 
compte experiències prèvies. Així vam definir un ordre d'importància decreixent i vam anar 
assignant personal d'acord amb això, fins a exaurir els nostres recursos i decidir que algunes 
coses, senzillament no les cobririem rutinariament, com va ser el cas dels esports d'exhibició 
com hockey sobre herba, pilota, tae-kwondo, en el que fent alguna excepció, senzillament 
confiavem en la producció de l'IOPP i recolliem alguna fotografia d'ell. Hi va haver un editor 
que va tenir al seu càrrec assignar els fotògrafs per a cada esdeveniment en el calendari 
dels Jocs, i aquesta planificació bàsicament es va mantenir, tot i que va ser modificada sobre 
la marxa i d'acord a les necessitats canviants i el rendiment de la gent. El que vull destacar, 
perquè a diferència d'altres agències que van montar estructures de cobertura i edicions 
separades per regions, Reuters, va mantenir un control centralitzat de tota la seva operació i 
crec que aixó va ser la clau de l'èxit a Barcelona, juntament amb una solució tècnica molt 
eficient per la tecnologia que existia en aquell moment, que ens va permetre una distribució 
molt fluïda de les fotografies amb la xarxa internacional. Això es una mica el que s'havia 
preparat com a background, el que és la planificació i els problemes, i després ja parlarem 
dels detalls. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Bona tarda a tothom. En primer lloc vull agraïr a aquest comitè organitzador el fet d'haver 
estat convidat a aquestes jornades, en nom de Televisió Espanyola i en el meu propi. 
 
Per partida doble, ja que em sento amb una terrible responsabilitat al ser l'únic representant 
com a professional de televisió en aquestes jornades, d'aquells quasi 5.000 professionals 
que vam treballar en el camp de la televisió durant els Jocs Olímpics de Barcelona'92 per a 
la producció internacional dels Jocs. 
 
Encara m'emociono després d'haver vist la pel.lícula dirigida pel Sr. Pomés, amb totes 
aquelles imatges que son tan familiars per a tots els que estem aquí, però en concret encara 
m'emociono amb aquelles imatges de les que vaig ser pràcticament testimoni, protagonista i 
una mica l"interface" o l'intercomunicador entre l'atleta i l'espectador. Això realment ja 
emociona a qualsevol professional dels mitjans i penso que la pel.licula de Pomés reflecteix 
en gran mesura aquesta sensació. Entre d'altres coses perquè també em congratula haver 
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vist una pel.licula que s'ha basat quasi en un 90% en es imatges produïdes per la Ràdio i 
Televisió Olímpica. 
 
En aquest cas també vull fer esment d'un company aquí present a l'auditori, Pedro Rozas, 
que va ser el director de la Ràdio i Televisió Olímpica i que va ser el meu cap immediat en la 
producció de la senyal dels Jocs. 
 
Després d'aquest capítol quasi d'agraiments, i sota la perspectiva de que la meva 
experiència olímpica va començar a Los Angeles'84, i que he tingut l'honor durant aquests 
anys de perllongar amb la meva presència en els Jocs Olímpics, tant d'hivern com d'estiu, 
Barcelona ocupa un lloc molt especial per a tots, i en especial per mi. 
 
En concret també he escoltat durant les ponències d'aquest matí i d'aquesta tarda el 
concepte televisió per tot arreu, amb la qual cosa em queda molt poc per dir, perquè ja s'han 
dit tantes coses sobre el món de la televisió, la graella de programació etc., que a mi 
m'agradaria basar aquesta breu exposició en el que representa el món de la imatge i de 
l'esport, en el món de la televisió. 
 
Aquest matí el professor Moragas feia una referència que crec que és molt important, 
respecte al valor que crea i al valor que té l'audiència en relació a la visió que ha de tenir un 
realitzador o un productor de televisió a l'hora de fer una cobertura. 
 
Per a mí l'audiència és molt variable i té un perfil en el que hi han homes i dones, nens, gent 
gran, gent de totes les edats, gent que és esportista o senzillament no ho és, afeccionats, 
professionals del 'esport, etc.. La nostre missió en concret, tracta de fer la millor cobertura 
possible d'un esdeveniment esportiu per tal de que totes les persones a casa seva tinguin un 
fidel reflex del que està succeïnt a la pista, i per altra banda, una cosa molt important que 
hem de tenir en compte els realitzadors de televisió a l'hora de fer una producció per 
televisió, és el mantenir i guardar el màxim respecte per tot allò que està succeïnt a la pista i 
respectar al màxim al protagonista de l'acció que és el propi atleta. 
 
Per tot això hem d'utilitzar una narrativa clara i contundent, sense oblidar aquest aspecte 
important que és el d'aconsseguir el pincell espectacular de l'estètica de la imatge. 
 
Però també un objectiu molt important del nostre treball és intentar captar amb els mitjans 
tècnics de que disposem, tots aquells punt de vista que difícilment podrien ser apreciats si 
estéssim físicament en el propi terreny de joc o en l'escenari de competició. Jo crec que 
traslladar a través de la captació d'imatges i sons totes aquestes sensacions, que només el 
món de l'esport pot oferir, és un dels nostres majors objectius i un dels nostres més grans 
reptes. 
 
Com podem aconssegui-ho? Bé, doncs a la televisió als nostres dies comptem amb una 
sèrie d'avantatges fins i tot respecte a d'altres mitjans com premsa, ràdio i fotografia que ens 
permeten captar amb rapidesa i amb instantaneitat imatges en moviment i oferir-les a 
l'espectador en directe. 
 
Aquesta narració d'un aconteixement ens permet situar un número de càmeres en un 
escenari amb els seus diversos objectius; l'un seria un número de micròfons, sofisticats 
micrófons de tota classe que ens permetràn captar qualsevol tipus de sò i d'ambient que es 
pugui reflectir a la pista, i per descomptat també s'ha comentat aquest matí que físicament, 
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en el lloc de l'esdeveniment, es viuen altres sensacions que són impossibles de transmetre a 
la pantalla. Però jo crec que estic en disposició de dir-vos que pràcticament, tret del sentit de 
l'olor i del tacte, estem en disposició de poder-ho oferir quasi tot. 
Per tant, tenim, i estic d'acord amb el Sr. Moragas quan diu que prácticament en aquests 
moments podem considerar que devegades és molt més important, però és molt mes 
còmode i més informatiu el poder veure desde les nostres cases un espectacle esportiu per 
la televisió, que no en el propi estadi. 
 
I això que encara tenim molts inconvenients tecnològics. En aquests moments com és que 
encara treballem en una relació d'aspecte de quatre tercis?, és a dir, encara no hem 
desenvolupat suficient els aspectes panoràmics de la transmissió d'imatges de televisió en 
16 novens, pal plus, alta deficinió, etc. però m'imagino que demà, parlant de tecnología, 
podrem aprofondir més sobre aquest tema. 
 
Però a tots aquests avantatges també s'hi han d'afegir molts inconvenients. S'ha parlat 
aquest matí que la televisió, quan arriba un aconteixement, va com el cavall d'Atil.la. Perque 
aterrem amb camions d'unitats mòbils de realització, unitats mòbils d'enllaç, unitats mòbils de 
sò, dins i fora de l'estadi coloquem plataformes, helicòpters, travellings, vehicles en 
moviment, plataformes de recepció de càmeres sense fils, es a dir, aterrem un exèrcit de 
100, 200 persones en el cas concret de la RTO durant els Jocs Olímpics, a l'estadi, que va 
ser una instal.lació gegantina. En quant a cobertura de televisió eren prop de 300 persones, 
més per descomptat, tots els broadcasters o professionals de les altres televisions, és a dir, 
tal i com s'ha comentat aquest matí, vam arribar a estar, en la cerimònia d'inauguració dels 
Jocs, més de 100 càmeres, només càmeres. Poden vostès imaginar-se la quantitat de 
kilòmetres de cable, micros, personal, comentaristes, etc.. 
 
Això ens porta a barallar-nos mutuament entre els mitjans i a tenir moltíssims problemes, que 
espero que en el futur es puguin intentar arreglar. Hem tingut molts problemes sempre, sobre 
tot a l'Estadi Olímpic, durant els Jocs, ja que, per exemple en la construcció del propi Estadi 
l'any 1989, que vaig ser el realitzador de la Copa del Món es van detectar totes les 
mancançes, com per exemple, he de dir aquí que no hi havia posició de càmera per a la línia 
d'arribada a la pista d'atletisme, és a dir, no hi havia una posició construïda, per la qual cosa, 
vam haver de construïr una gòndola, una mena de terrassa suportada sobre el primer 
amfiteatre, per tal de donar cabuda a les prop 50 càmeres que eren indispensables per fer la 
cobertura dels Jocs. 
 
Deixo el tema aquí en punts suspensius, per tractar-lo al debat, per si un cas ens hem de 
barallar entre fotògrafs, mitjans de premsa, etc.. 
 
Però el que si hem de tenir en compte, des del meu punt de vista, i tractant-se del món de la 
imatge i la televisió és, primer situar a l'espectador en la millor butaca de l'estadi, i per 
aconsseguir-ho considero que a major número de càmeres, major riquesa d'informació i 
major riquesa d'imatges, i d'això s'en beneficia l'esport, l'esportista i l'espectador, i l'únic 
problema es saber utilitzar-les. És l'únic problema, saber utilitzar tots aquests mitjans amb 
racionalitat i no emborratxar-nos i tornar boig a l'espectador. Aquest és l'únic gran repte que 
tenim els realitzadors i els professionals de la televisió, tenint en compte que moltes vegades 
nosaltres mateixos critiquem amb quina poca fredor utilitzem les repeticions, ens posem a 
donar repeticions i repeticions, mira: plànol curt, no sé què, i de cop t'assabentes que el gol 
ja l'han marcat. És a dir, aquest és un problema que hem patit tots, o que el seguim patint, 
perque quan et fiques en una unitat mòbil amb prop de 100 monitors, i comences a veure 

  330 



imatges, posicions de càmera que han determinat òptiques y tantes coses, de cop et trobes 
que estàs realitzant per a tú i no per a l'espectador, amb la qual cosa aquest és un punt molt 
important que crec que seria un punt de debat perque començem a parlar del món de la 
imatge a la televisió, i el tractament filosòfic de la pròpia imatge i l'adequació dels mitjans 
tècnics que són en mans d'un senyor que ni més ni menys, decideix com un director 
d'orquesta el plànol que han de veure milions de persones a tot el món. Gràcies. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
A mí m'ha tocat parlar de l'apartat de gestió. El que sí m'agradaria subratllar una mica, és la 
diferència que existeix. Moltes vegades parlem del món de l'esport i el presentem tot com 
l'esport. Em perdonareu però tindré moltes dificultats a expressar-me en castellà, ja ho 
adverteixo ara. Clarament em quedaré aturat i en algún moment hauré de fer traducció, 
perque no estic tant acostumat com a fer-ho en català. 
 
Parlem del món de l'esport i tenim una mica la idea fixa dels Jocs Olímpics i ho parlem tot 
com un igual, i això no és cert, perquè la televisió és un mitjà de comunicació, que el que ven 
són programes. Programes que s'emeten a determinades hores, i segons quins esports, es 
poden emetre a unes hores determinades, i segons quins a unes altres. En aquest sentit, 
s'ha de fer una gran diferència, un abisme inmens entre el que és el futbol, i aquí m'estic 
referint al que és aquí a Espanya, entre el que és el futbol i el que són la resta dels esports. 
Deixant de banda en aquest sentit els Jocs Olímpics, el futbol és l'únic esport en aquests 
moments a Espanya que pot anar en el "prime-time" d'una televisió. En aquest "prime-time" 
des de les 9 o les 8,30 del vespre i fins a les 11 de la nit, i de fet, si ara repasem les cadenes 
generalistes que hi han a Espanya, diguem Tele 5, Antena 3, TV1, i a Catalunya TV3, en 
altres llocs serà la televisió autonòmica, els únics esports que aquestes cadenes transmeten 
en horaris en que la gent està mirant la televisió, no en horaris testimonials, és el futbol. Per 
tant, no s'ha de caure en el tòpic en que molts cops caiem, de que l'esport atrau audiència i 
una cadena que vol... no, molt de compte, una cosa és l'esport i una altra cosa és un 
espectacle televisiu que es diu futbol i on, doncs la gent ho esta veient. 
 
I dic que els Jocs Olímpics són un món apart, perquè nomès són 15 dies cada quatre anys, 
però tot i això, si una cadena de televisió aquí, a Espanya, els hi dones a escollir entre tenir 
els drets del Campionat del Món de Futbol i els drets dels Jocs Olímpics, doncs segurament 
escollirà el Campionat del Món de Futbol, i no només aquí a Espanya, sinó segurament en 
tot el món. De fet jo parlava abans de la pel.lícula, dels preus dels Jocs Olímpics. Deia que 
per Atlanta el que es va a pagar pels drets de televisió sobrepassa en molt els 700 milions de 
dólars, però és dona el cas de que hi han ofertes per als propers mundials de futbol de més 
de 1200 milions de dólars. 
 
Amb la qual cosa, l'interès que pot tenir el futbol, supera en molt diguem, la visió poética, o 
aquesta altra visió que en el món de l'esport... jo crec que per a la televisó l'esport no és més 
que un programa de televisió, un producte que es posa a la venda en una pantalla, i com a 
tal s'ha de tractar. És per això que volia deixar aquest tema aquí i trencar una mica el motllo. 
Jo no he estat aquest matí com Miquel de Moragas, però Miquel de Moragas quan parla 
d'aquest tema, jo intento ficar-me en les conferències a les que em convida per poder 
discutir i dir-li, ull, no parlem de l'esport en general, perquè no existeix aquest concepte de 
l'esport, existeix perquè l'hem fet nosaltres, perquè si demà decidim que el futbol no és un 
esport, que és una altra cosa, doncs serà una altra cosa, i això intentem separar-ho perquè 
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la televisió és així. Després, en tot cas, discutirem de més temes d'aquest aspecte de la 
gestió. 
 
 
Leopoldo Pomés. 
 
Bé, molt agraït per haver-me convidat i agraït també de que hagi estat possible veure la 
pel.lícula. En realitat jo, potser entre el grup del que m'han precedit, i que són bons 
coneixedors del mitjà, del que s'està parlant, que és de la televisió, doncs potser jo sóc el 
que menys puc aportar, perquè en realitat per a mi, que he fet la pel.lícula que acabeu de 
veure, en realitat ha estat una tasca bastant fàcil, perquè hem pogut comptar amb un 
material produït per uns professionals del mitjà de televisió extraordinàris, i com molt bé ha 
dit abans el realitzador de televisió, nosaltres prácticament hem realitzat aquesta pel.licula en 
un 10%. 
 
El material de que vam poder disposar, que es el que voldira, i em sembla que té bastant a 
veure amb el que s'ha dit, va ser un material extraordinari, en quant a quantitat i a qualitat. 
Era un material fet amb uns mitajns realment extraordinaris, però sobre tot, i el que em 
sembla més interessant remarcar-ho, hi havia, per part de tots els professionals, una vibració 
que va actuar en aquest treball i que nosaltres hem pogut comprovar, perquè hem vist, jo 
crec que milers d'hores de pel.lícula, de pel.lícula gravada i en aquest cas jo crec que hi 
havia... no sé si quan es transmet o quan es fa un campionat de futbol, que Tatxo Benet ha 
dit que assoleix una xifra de compra molt superior als Jocs Olímpics, però jo voldria remarcar 
pel que jo he vist, que he estat un testimoni privilegiat de tot el material que es va gravar, em 
sembla que hi han ocasions en les que els professionals aporten més que la necessitat 
professional simple de transmetre una notícia, o al menys ho emprem d'una altra forma, amb 
tal entusiasme i dedicació que tot allò arriba a tenir una vibració que es transmet realment, 
perquè això és el que he pogut comprovar. Sempre hi ha un realitzador que quan disposa 
d'un material està suspirant per unes grans imatges. Molts cops, quan et planteges un guió, 
quan penses com realitzaràs unes determinades escenes, estás molts cops pensant en unes 
imatges que podrien ser ideals. Doncs bé, jo en aquest cas i ho dic amb tota sinceritat, jo em 
vaig trobar amb un material extraordinari en tots els esports, en totes les situacions en que 
es produïen aquests esports. Aquest material estaba fet evidentment amb uns mitjans 
tècnics importantíssims. Nosaltres fins i tot, vam fer en aquesta pel.lícula que heu vist, vam 
fer un petit homenatge als mitjans que es van emprar en els nostres Jocs Olímpics, però 
mitjans, a banda de la infrastructura que es va utilitzar, del haver-ho pogut prepar uns mesos 
abans per poder accedir a tots els llocs, jo crec que hi havia un entrega, hi havia un interès, 
una espècie d'apassionament per part de tota la gent que es va ficar en aquest treball, que 
van donar un resultat, finalment extraordinàri que ha permès, no sé si nosaltres ho hem 
selccionat bé, jo crec que ho hem fet pensant què era el millor. Hi havia imatges, d'aquelles 
imatges, com ja he dit abans, amb les que sempre somies trobar, hi ha un tipus d'abraçades, 
un tipus d'expresions, de primeríssims plànols, una persona que en un moment determinat fa 
un petit gest, qué es el moment en que li va brotar una llàgrima, hi ha uns detalls que són 
molt més que la informació objectiva que a vegades s'intenta donar. 
 
Tot això que tenim aquí, on l'olimpisme es la mare de tot, i jo crec que en l'esport en sí, és 
molt problemàtica la manera en que s'està venent en el món de l'esport, pero sí crec que 
aquesta, aquesta imatge i il.lusió que ha creat l'olimpisme, em sembla que si que és un 
generador de que la gent actui, treballi, produeixi imatges de gran qualitat. I em sembla que 
el millor és que començem aquest debat.  No sé si he explicat una mica el que és. 
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Preguntes: 
 
Soc Pedro Rozas, realitzador productor i vaig ser d'alguna manera el responsable de la 
imatge dels Jocs. 
 
T'ho agraeixo molt, en representació de tots els companys d'RTO. Tot el que vull dir, des del 
primer moment en que RTO es va formar, una de les característiques que es va implementar 
a tots els realitzadors, vam ser un 40 o 50 i tants realitzadors multillengues, venien de Cuba, 
NBC, tots els països d'Europa. Va ser una operació de coordinació una mica difícil en el 
sentit d'integrar no només l'idioma, sinó moltes cultures a la RTO, és a dir, la imatge dels 
Jocs Olímpics, i des del primer moment es va parlar amb ells per tal d'aconsseguir una 
imatge diferent de la olimpiada. Qué vull dir amb això? als 100 metres, o en qualsevol partit 
de bàsquet hi ha un plànol que sigui el joc, però en les parades finals de carrera, preparatius, 
el que es va transmetre als companys realitzadors, es veure les cares, els gestos, veure tot 
alló que no es pot veure assegut a l'estadi, que és el que deia en aquest cas en Javier. Crec 
que això senzillament, va ser un dels punts principals en la relaització dels Jocs Olímpics i 
amb les teves imatges, amb la colecció que has fet del que vam fer nosaltres, crec que 
s'aconsegueix. Gràcies. 
 
Sr. Pomés, felicitats per la película feta. Jo li volia preguntar, es molt més que vosté ha fet de 
tisora que d'altra cosa, ha hagut de rebutjar moltes i moltes coses maques. Voldria preguntar 
si amb aquesta bona part de material de rebuig que ha hagut de deixar fora, s'en podrien fer 
altres clóniques o altres versions del mateix nivell. Aixó d'un costat, i d'altra banda, 
m'agradaria preguntar-li al Sr. Montemayor, ell que en certa manera doncs  era protagonista, 
també ha viscut el que era el material original, qué es el que nota que com a realitzador no 
va poder fer i que en canvi surt a la pel.lícula? fer la comparació del que es el viu, el directe, 
amb el que es la tranquil.litat del que es pot permetre fer un treball posterior. 
 
 
Leopoldo Pomés: 
 
Moltes gracies pel comentari favorable. Possiblement es podrien fer altres pel.lícules, el que 
passa es que s'haurien de fer altres plantejaments. Per a mí es molt difícil, a mi em seria 
molt difícil tornar a fer aquesta pel.lícula, per exemple com a realitzador, com a aglutinador 
d'una colla d'imatges, i donar-li un sentit, perque la pel.lícula té un fil conductor que son 
aquests joves que en el seu moment son els que van demanar els Jocs, que comencen a la 
pel.lícula expressant aquella il.lusió de Barcelona per aconseguir-ho. Nanos vestits de blanc 
que després de passar uns anys, son els mateixos que ara estan recorrent, i sont una mica 
el fil conductor, amb aquestes bicicletes. Una cosa que a Barcelona s'ha produit. A 
Barcelona s'ha produit tornar a anar amb bicicleta, que es una miqueta... simbòlicament 
expressa el canvi de la ciutat gràcies al Jocs. Ara bé, amb les imatges que no hem empleat, 
fer une altre pel.lícula, hauria de ser une altre pel.lícula amb un plantejament diferent, perque 
sempre tries, o al menys ho intentes, les millors que creus que trobes i també tenies un 
temps amb un cert límit, vull dir, no podies passar de 50 minuts. A mi em sembla que les que 
estan són les que han d'estar. 
 
 
Javier Montemayor: 
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De les 3000 hores de producció gravades per la Ràdio Televisió Olímpica, aquest Pool de 
totes les televisions, com també deia en Pedro, caigués en mans de cadascún de nosaltres, 
cada un faria una pel.lícula completament diferent. Amb això no vull dir que la del Sr. Pomés 
no sigui la més adequada, des del punt de vista d'un senyor com tants d'altres que vam ser 
protagonistes, partícips d'aquesta producció. Jo crec, que tant Leopoldo Pomés, com 
qualsevol altra director, realitzador, o guionista que volgués plantejar fer un resum com 
pel.lícula olímpica... jo et parlo com a realitzador, no només de director, tú i jo hem treballat 
junts fent reportatges, etc, i és molt difícil fer també aquest tipus de feina, és molt difícil, 
perquè quan tú et trobes amb tantíssim material, és a dir, com quan tens una enciclopèdia 
il.lustrada de 24 volums i vols fer-ne 25 folis. Imagina't tú el que és això. Bé, doncs primer 
m'imagino posant-me en la pell del Sr. Pomés. Primer, la feina de visionat, classificació per 
temes, per seccions, perdedors, medalles, no sé què, primer aglutinar tot això. Primer ficar-te 
en el que van ser els Jocs des del punt de vista informatiu, perquè també està plantejat des 
del punt de vista de l'èxit espanyol, entre d'altres coses, he vist que està patrocinat pel COE. 
 
D'aquesta manera, el Sr. Bud Greenspan de ben segur, amb aquest mateix material hauria 
fet una pel.lícula completament diferent, entre altres coses perquè les barres i els estels 
sortirien més que el vermell i groc.  Aleshores, cada un de nosaltres faríem una pel.lícula 
diferent. Però la tasca de qualsevol professional dels mitjans, tant de cinema com de 
televisió, fer un resum de 3000 hores de producció és una tasca impressionant. La diferència 
del que tú veus en un sumari o en unes headlines o en una pel.lícula resum com aquesta, i la 
vivència que tú tens del directe, són coses completament diferents. És a dir, jo m'imagino 
que si ara hagués de montar les cerimònies d'inauguració i cloenda, de les que vaig ser un 
dels realitzadors, amb la diferència de quan tenia 22 càmeres en un control i havia de fer la 
lectura del directe, si en aquells moments hagués tingut 22 videos per gravar les 22 càmeres 
i després seure, i un any després fer la cerimònia, de ben segur hagués sortit molt pitjor. Per 
una raó molt senzilla, perquè hagués fet un video-clip. No hauria transmès la realitat. Els 
actors estaven allà en directe, l'escenari estava allà en directe, l'emoció estava allà en directe 
i segur que si a un càmera, aquesta cerimònia d'inauguració hagués estat un espectacle 
gravat per a una pel.lícula, el senyor que duia l'estericam durant les tres hores, m'hauria fet 
parar el rodatge 40 cops, perquè es cansava. El senyor que duia l'estericam durant la 
cerimònia d'inauguració, no només no li pesava l'estericam, sinó que era ben capaç de 
guanyar els 100 metres estericam. És a dir, que volava. Aquesta és una cosa com la que 
deia Pomés, que tots els qui vam estar allà, vibravem. Jo em vaig quedar afònic, com es va 
quedar afònic un altre realitzador, o com es va quedar el Pedro, calb, de tant estirar-se dels 
cabells, perquè lògicament era el responsable com a productor executiu de tot això, i 
aleshores normalment, això no es pot transmetre a l'hora de fer un video-clip. 
 
El directe és el directe, i per altra banda la lectura del directe no té res a veure quan tú vas a 
veure una pel.lícula, perquè tu has de decidir la diferència entre fer cine i fer televisió en 
directe multicàmera. És que tens 22, 25, 30, 15 ,10 punts de vista diferents però simultanis, i 
tú has d'escollir-ne un en el temps i a més a més prendre la decisió en fraccions de segon 
abans. És a dir, si tens la càmera número 16 i li has de dir: plànol curt de la nena que va en 
la proa que va a tocar amb el cargol, li has de dir minuts abans i això comporta una labor de 
preparació prèvia, però quan tú li has de dir al mesclador punxarem la 16 en plànol curt i tal, 
aquest càmera ja té el plànol agafat perquè està ficat tant en el directe, tant en la dinàmica 
del que s'està transmetent, que pràcticament si tú fas una planificació amb una escaleta 
musical, com quan vam fer la cerimònia d'inauguració, porta cantant: dos curts... no sé què... 
sortida del vaixell, no sé què... la fura... no sé què, resulta que jo estava quasi dirigint, mirant 
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una partitura, més que mirant els monitors perquè lògicament, era un engranatge tan bestial, 
estàvem tots tant contaminats de l'ambient, que hagués estat impossible fer això si s'hagués 
tractat d'una gravació d'un programa de televisió. 
 
Hi ha una diferència del que és la lectura del directe al que és la lectura d'un programa 
gravat, i per descomptat, i en el que sí té raó en Pedro, la filosofia... és a dir, això no es va 
improvisar. Vam estar treballant durant... bé, alguns de nosaltres uns quatre anys, d'altres 
dos, però vam estar treballant molt de temps abans. 
 
Aconseguir les imatges... és a dir, els Jocs Olímpics de Barcelona, per a mi han estat els jocs 
de la frontera, d'escombrar totes les fronteres en quant a la narració d'imatges. Primer, per 
als mitjans, perquè va ser una gran producció. Evidentment, quan ens plantejàvem fer una 
transmissió en uns Jocs Olímpics, bé sigui atletisme o bé sigui... 46 càmeres el travelling 
amb la USCAM volant per la marquesina, helicòpters, mini-càmeres, càmeres de ràdio-
enllaç, només una cosa per exemple, de la que mai es parla, que és la imatge auditiva. A les 
curses de pista d'atletisme, jo tenia 21 càmeres i no s'utilitzaven les 21 a la vegada, perquè 
per cada carrera utilitzaves un número de càmeres determinat, precisament per no interferir 
el tràfic de tir de càmera d'una carrera a l'altra. No té res a veure la realització d'uns 500 que 
d'uns 100 o 110 metres tanques. Utilitzes un número de càmeres determinades, aleshores 
en una cursa potser estàs utilitzant una seqüència de 8 o 9 càmeres en directe i les altres 5 o 
6 en vídeos ni les toques en el directe, estan gravant i punt. 
 
Però per exemple, en les curses d'atletisme dels Jocs Olímpics, el so de la pista mallat pels 
comentaristes de televisió... Normalment hi havia 125 micròfons, mini-micròfons de so, hi 
havia uns senyors de so amb unes enormes taules de so, única i exclusivament veient el 
plànol general la pista per la que anaven els corredors. Anaven tres persones pujant i baixant 
"faders" per tal de què aquest so es pogués transmetre, és a dir, això si t'ho planteges per 
fer-ho en una producció... Leopoldo Pomés com a productor també m'imagino, com s'ha ficat 
també en les produccions àudiovisuals. Quan et planteges fer això, necessitaries milers de 
milions en una costosa operació, és a dir, tot això també s'ha de tenir en compte. Gràcies. 
 
 
Jean Pierre Bousquet: 
 
Em sembla que estan tocant un aspecte molt important. La qualitat de resultats que està 
directament lligada a l'interès dels professionals en fer una bona cobertura, com es van fer 
els escalfaments, i això crec que és un punt esencial que mereix una mica de reflexió, sobre 
tot a nivell organitzatiu. 
 
La qualitat professional de la gent que arriba a cobrir uns Jocs Olímpics no es discuteix, no 
és un lloc per a principiants. Arriba per a cobrir uns Jocs Olímpics el millor que existeix en el 
món en periodisme esportiu, bé siguin fotògrafs, siguin camerògrafs. Arriben d'arreu del món, 
són especialistes, coneixen els esports més especials dels seus llocs, és a dir, que la part 
tècnica la tenen. S'escalfen per tot allò que estan cobrint o no s'escalfen. I tota la diferència a 
nivell de resultats, està en gran part en això, que no es fa per miracle, no hi ha generació 
espontània. Crec que el que va funcionar de maravella a Barcelona, malgrat els problemes, 
sempre hi ha problemes, hi ha picabaralles, perquè hi ha molts interessos, hi ha molta 
pressió, però hi va haver una preparació molt important. 
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Montemayor ha parlat del temps que s'hi va passar. Jo no sé amb el Francesc quants cops 
vam anar a recórrer tots els estadis per mirar lloc a lloc on s'haurien de col.locar els 
fotògrafs, però hem passat molt temps, hem parlat de les dificultats que tindríem amb les 
càmeres de televisió que serien davant nostre. Bé, doncs jo espero que en uns altres Jocs hi 
hagi un diàleg directe entre la televisió i els fotògrafs, perquè estic segur de què si parlem 
directament uns amb els altres serà més fàcil de resoldre els problemes. Però tota aquesta 
feina prèvia va fer que el professional quan va arribar, es va trobar en bones condicions i 
condicions engrescadores. A més a més de tot l'entorn, el paper que van jugar els voluntaris, 
que a vegades era una mica massa d'entusiasme i poca professionalitat, però ho feien amb 
tanta gentilesa que ningú no podia cridar, i tot això, tot aquest entorn, crec que és molt 
important no oblidar-ho i fins i tot prendre lliçons del que es va fer a Barcelona, tractar d'anar 
més enllà, perquè de tot aquest treball previ per servir, el que interessa és el resultat, el que 
li arribarà a l'espectador, el que li arribarà al públic, perquè estem per a servir al públic. Tot 
això és molt important, el treball de preparació. 
 
 
Francesc Simó: 
 
Es podria plantejar a partir d'aquesta pregunta si hi ha confrontació entre els mitjans 
diferents de fotografia, televisió i cine, que són els tres elements que es van donar durant els 
Jocs Olímpics o durant qualsevol esdeveniment. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Jo crec que, vaja, no és que s'hagi de plantejar, és que és un fet real de tots els dies. Els que 
estem fent televisió tots els dies, i no només per això i pels periodistes i amb els nostres 
directius de cadena, ens barallem contínuament, vull dir "vull una unitat de 10 càmeres" Ah! 
doncs no, una unitat de 8 càmeres, perquè sinó no XXXXX hores. 
 
Contínuament hi ha baralles, és a dir, en els Jocs Olímpics, i no només en aquest, en els 
d'Atlanta també hi estic ficat, i seré en teoria el realitzador de ciclisme en ruta, també hi ha 
els mateixos problemes. 
 
Què succeeix quan ens reunim periodistes o representants de mitjans gràfics, premsa, ràdio i 
televisió i ens juntem tots fent una localització o un "survey" en un estadi o en un terreny de 
joc, i ens hem de repartir l'espai? Bé doncs passa el que tú bé ja coneixes, Francesc. Tú i jo 
hem estat en uns quants aconteixements i passa que en principi, el Comitè Organitzador 
dimensiona a priori una sèrie de repartiments d'espais per a tothom i després arribem 
nosaltres i normalment ens quedem amb tot, però per un problema únic i exclusivament de 
què, entre altres coses, som els únics que paguem, aquesta és també una raó de pes. És a 
dir, les televisions som les úniques que paguem per estar en l'esdeveniment, cosa que no 
succeeix amb la ràdio. Crec que poc amb les agències de notícies i els fotògrafs i no 
m'atreveixo a dir-ho, però em sembla que tampoc. 
 
Això no significa que ens haguem de matrimoniar o al menys lligar una mica entre nosaltres 
per estar d'acord en què tots hem de treballar, i es dóna per suposat que està clar per a 
tothom, que ens debem a algú que és l'espectador, loïdor, el lector o senzillament el 
col.leccionista, o l'historiador, o el senyor que llegeix la revista i col.lecciona fotografies, jo 
entre ells. 
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L'únic que passa és que per exemple entre fotògrafs i televisió jo crec que hi ha... encara que 
nosaltres poguem discutir després, seran els propis fotògrafs i els propis càmeres de 
televisió que, quan estan junts en la mateixa plataforma, són els qui arriben a acords perquè 
són realment els que s'hauran de barallar. 
 
Després jo estic ficat en una unitat mòbil i no m'entero, si no és que la càmara comença a 
tremolar, i aleshores el càmera es queixa i jo m'adreço al productor i organitza una bronca i 
aquestes coses. 
 
Però jo sí que crec que ens hauríem d'entendre uns i altres. La diferència que existeix és que 
un fotògraf arriba amb la seva càmera. És com una illa en un desert. Arriba amb la seva 
càmera de fotos, amb el seu sis-cents, amb els seus negatius a la butxaca i es pot ficar, i ho 
fa en la realitat. Evidentment, com tú molt bé has dit aquest matí, pot tirar 18 o 20 o 1000 
fotos en un segon, unes amb focus, d'altres sense i queden maravelloses, però pot triar. 
Nosaltres en directe no podem triar, o el plànol està bé o no està bé, això és molt clar. I si no 
està bé, deixes d'informar. Com que per una altra banda, nosaltres tampoc... per molts 
avanços tecnològics que hi hagin, qualsevol càmera de televisió és molt aparatosa, uns 
trípodes, unes òptiques, uns teleobjectius que són enormes, que tots els coneixem, amb la 
qual cosa necessitem una àrea de treball. Però ja no es tracta d'un problema de caprici. 
Necessitem una àrea de treball que està estandaritzada: càmera, hard càmera o càmera 
gran amb teleobjectiu. Són 2 x 2 i punt. O sigui que una càmera panea, està punxada en 
directe, cosa que un fotògraf en un moment donat, primer perquè no està enviant una senyal 
en directe a cap lloc, excepte algún japonès, com ha dit Martí Perarnau aquest matí, que 
amb un satèl.lit digitalitza i envia. En un principi jo no conec aquest sistema i no en puc 
parlar, però si puc parlar de què al final amb els fotògrafs en un moment donat, hem de 
compartir plataformes diferents a diferents nivells i bé, més o menys volguem o no poguem 
treballar. 
 
Aquí en els Jocs, a l'Estadi tampoc va ser tan dramàtic. No va ser tan dramàtic, en el Sant 
Jordi, en el Palau. En el Mundial Indoor d'Atletisme, que vaig tenir l'honor de realitzar el 
passat mes de març, vam tenir un problema en la posició frontal en la pista curta de 60 
metres, i és que estàvem en el mur, enganxats al mur. Aleshores allà no hi cabien ni 
càmeres de televisió, ni fotògrafs, ni ningú. La veritat és que encara no sé com vam poder 
treballar, però vull dir que aleshores ja no és un problema arquitectònic, que l'únic problema 
és que la posició que jo escolliré com a realitzador per aconseguir aquell plànol, és la 
mateixa que tú vas triar per posar-t'hi, perquè és de lògica. És llavors quan ens hem de 
comulgar i ens hem de, evidentment, matrimoniar. Igual passa amb els senyors de premsa i 
amb els seus comentaristes. Els senyors periodistes que vénen amb les seves agències, 
etc., etc,, que ocupen pupitres enormes, s'asseuen allà tranquil.lament amb el seu 
"computer", amb el seu telèfon, veient tots els senyals de televisió i enviant aquesta 
informació a la redacció, per tal de què la rotativa pugui sortir 8 o 10 hores després o a 
l'endemà. 
 
I és que estem en el de sempre, que equilibrar aquesta balança és molt difícil. És a dir, qui 
és el Salomon que ve i jutja d'aquesta manera? El que sí què és molt clar, és que al final tots 
treballem, i sinó aquí hi ha aquesta maravellosa exposició de fotografies, i que per 
descomptat, el que sí puc dir, és que el món de la televisió, mai, ni amb l'alta definició, ni per 
molts "caches" panoràmics que utilitzem, aconseguirem la textura del suport fotoquímic, bé 
almenys no sé si els meus ulls ho coneixeran. 
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Realment són meravelloses, i us he de felicitar per la feina, això és clar. 
 
 
Enrique Shore: 
 
Jo voldria només puntualitzar un cosa. Estic completament d'acord en quant a les 
necessitats d'harmonitzar, i què és el que finalment succeix? Hi ha dos temes. Un tema és 
l'econòmic al que em vull referir en un moment. En quant a la necessitat d'informar, el fet de 
què la televisió transmeti en directe, tú vas fer una diferenciació gran, en què bé, nosaltres 
estem en directe, si surt malament i no ho tenim, cosa que també és certa...el que vull dir és 
que un fotògraf és allà amb el seu sis-cents buscant-se la vida, quan el senyor de la carrera 
dels 100 metres arriba a la línia final també, no és que transmeti en directe, ho transmetrà 
vint minuts o una hora més tard, però només té un segon per treure la foto, i si no la té, 
doncs no la té, i no la pot dibuixar. En aquest sentit la seva feina és exactament igual de 
compromesa perquè necessita tenir la imatge en aquell moment, encara que la transmissió 
d'aquesta imatge tingui un retard una miqueta més gran. 
 
Què passa aleshores? Evidentment hi ha molts llocs on els espais són reduïts, les posicions 
bones són poques. Evidentment l'angle, la perspectiva que dóna una determinada posició en 
un determinat moment, i si estàs dos metres al costat, doncs és pitjor, és així de fàcil. Aquí 
entra una qüestió de prioritats i entra una qüestió econòmica. La televisió paga, la televisió fa 
possible tot això, si no hi hagués televisió, els Jocs Olímpics no sé que serien, però seria una 
cosa molt minça. Això és quelcom que tothom ho reconeix. El que passa és que existeix, i 
aquí és on té una importància fonamental, el treball previ de planificació. Jo he estat en 
diversos Jocs Olímpics i tinc multitud d'anècdotes que van des de excel.lents que van ser els 
Jocs de Barcelona en quant a això, perquè va ser un fet de molta consciència la tria dels 
llocs, i realment es va fer lloc per a tots i es va fer de manera que, amb moltes reunions, amb 
una cosa tan necessària com és la coordinació prèvia, però també feta organitzadament pel 
Comitè Organitzador, és a dir coordinat pel Comitè. 
 
Hi van haver altres llocs, jo m'enrecordo perfectament dels Jocs Olímpics de Calgary. Estava 
en una línia d'arribada a vint graus sota zero, estàvem tots els fotògrafs correctament 
posicionats en un lloc i de cop, just quan estaven arribant els esquiadors, arriba un senyor 
amb un stericam i sen's posa davant, i ens va bloquejar a tots, absolutament a tots, i tots 
vam començar a donar crits i evidentment el senyor es va tombar i ens va dir: senyors, la 
meva empresa ha pagat uns quants milions de dòlars perquè jo sigui aquí. Vostès es poden 
buscar la vida. Clar, per un costat teníem una bronca, estàvem absolutament separats i no 
podíem fer res de res. Aquell senyor va decidir que ell feia la seva feina i ens va impedir fer a 
nosaltres la nostra. I d'alguna manera, ell tenia tot el dret a fer-ho. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
No m'imaginava de cap de les maneres que poguéssim estar aquí discutin sobre un tema tan 
apassionant com que una càmera molesta a un grup de fotògrafs, però la televisió forma part 
de l'aconteixement i és així i no hi ha més històries. De la mateixa manera que els fotògrafs 
no es poden posar a discutir amb els jutges: anem a veure a on es col.loquen vostès i on ens 
col.loquem nosaltres, tampoc es posaran a discutir amb els 50.000 espectadors, per veure 
on es col.loquen ells i on es col.loquen els fotògrafs, ni amb els jugadors: miri, vostè no em 
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llençi des d'aquí el quarter perquè la foto no surt bé. Això no s'entendria. Tampoc s'ha 
d'entendre que, i ho va entendre en general tota la gent que hi esta involucrada, en això que 
la televisió forma part de l'aconteixement, té tot el dret del món a col.locar la seva stedycam 
al lloc on cregui que pot agafar la millor imatge, i això és així, no hi ha més remei. L'únic 
problema en tot això és que abans alguna persona els hi hauria d'haver dit: "escoltin, si es 
posen aquí no veuran res, perquè vindrà un senyor i els hi taparà tot" però si això no els hi 
han dit, el senyor de la estericam té tota la raó del món. 
 
 
Enrique Shore: 
 
No li discuteixo, no ho discuteixo. El tema és que ha faltat, evidentment en aquest cas 
concret, la feina prèvia que hagués fet possible que després, els diaris, que també els hi 
hagués agradat tenir una foto de l'arribada.... 
 
 
Tatxo Benet: 
 
Si el que passa és que als diaris, quan algú els hi diu que perquè el seu fotògraf pugui entrar, 
hauran de pagar dues pessetes, et diuen: escolti, perdoni a mi no em robi, que això és 
informació. Aleshores és clar que l'organitzador tingui una certa prevenció sobre els diaris, 
perquè són uns garrepes. En aquest sentit, hi volen anar, i a més a més gratuït. S'ha de tenir 
una mica de cura en tot això, perquè ningú paga, i els altres paguen. I a més a més hi ha 
comentaris. Aquesta és la diferència. 
 
 
Francesc Simó: Es pot solucionar el tema amb coordinació prèvia. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
No, jo crec que no ha de ser amb coordinació prèvia. La televisió va allà i fa la seva feina, i 
després arriben uns senyors que s'han de col.locar on es puguin col.locar, on quedi lliure. Jo 
que vol que li digui ara.  Si no hi ha lloc no hi ha lloc. No sé que dir-te. Què hi pots fer? 
 
 
Leopoldo Pomés: 
 
Em sembla que el comentari que feia el company de taula del final, és que a Barcelona hi va 
haver una coordinació i que s'havien respectat uns mínims, encara que hi hagués persones 
que van pagar menys. La televisió, estic absolutament d'acord, que avui en dia és Déu. 
 
 
Tatxo Benet: No és Déu. És el que paga. 
 
 
Leopoldo Pomés: 
 
En aquests moments, el que considerem més important del món, és Déu i Déu és la 
televisió. La televisió arriba amb la seva prepotència tremenda i ho aixafa tot. Arriba amb les 
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seves unitats mòbils i fins i tot les persones, i perdoneu-me les persones que hi esteu 
treballant, a la televisió també us encarregueu una mica d'això, doncs lògicament esteu 
treballant en el mitjà. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Jo ja t'he dit que en sóc conscient de què de vegades arribem com el cavall d'Atil.la, però jo 
et puc garantir que no sóc el "mago de hoz" i que la unitat mòbil no la puc reduir. 
 
 
Leopoldo Pomés: 
 
A mi em passaria el mateix. És molt humà i molt lògic. Sou els reis del món. "Ve la tele" això 
ja sortia al cine espanyol fa 30 anys. Que ve la tele. Jo m'enrecordo fins i tot quan feia 
publicitat, doncs em preguntaven a les botigues de queviures i en llocs així, per tal o qual 
producte. Jo en aquell moment portava un producte que era les Magdalenes Ortiz. Anava a 
les botigues de queviures i preguntava pels productes. I m'enrecordo de les respostes, fa 30 
anys ja t'ho deien: " és molt bo perquè surt a la tele". 
 
La tele ja no hi ha qui la superi, i em sembla molt bé el que deies abans, i és que a Calgary 
tú vas veure un senyor que va col.locar la seva stedycam perquè pagava. Perquè li pagaven 
per fer allò, i amb la seva prepotència va oblidar que hi havien uns companys allà d'un altre 
mitjà, que també eren professionals i estaven treballant. Aquesta va ser la dificultat, i em 
sembla que heu dit abans que a Barcelona això no va passar. I és que a Barcelona hi va 
haver una altra forma d'organitzar les coses, que tothom ha subscrit, crec. Això sí que s'ha 
de tenir en compte. El comentari que ha fet el senyor d'allà baix, i que no s'ha acabat 
d'interpretar, era que a Barcelona hi va haver alguna cosa més que tot això, que es va 
imprimir a tots els professionals que ja ho són normalment, i que suen la samarreta o el que 
sigui. Però va imprimir alguna cosa més. Una classe d'il.lusió, de vibració, de ganes de fer-ho 
millor que mai, i tot va funcionar en aquest aspecte, en els mitjans de comunicació. Això em 
sembla que contesta una mica a la reflexió o a la pregunta que ens feia aquest senyor. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
A Barcelona si no hi va haver cap problema, sí hi va haver un acord.  Va ser senzillament 
perquè segurament quan va aparèixer un dia un càmera de la televisió australiana Channel 
3, o la que sigui que pagava no sé quant, i va demanar una posició de càmera a l'Estadi 
Olímpic, i tal i qual. Se li va dir que no, tot i que estava pagant no sé quants diners, se li va 
dir que no perquè el lloc estava ocupat, entre d'altres, per un fotògraf de Sydney News que 
no pagava res. Aleshores, és clar que es va arribar a un acord deixant de banda multitud de 
càmeres de televisió que no van poder entrar, perquè els hi van dir que no. Només n'hi 
caben 25 i les altres 25 no poden entrar. Entraran 25 fotògrafs a més a més dels mateixos 
llocs que no podien entrar aquestes càmeres. És clar que es van arribar a acords, perquè hi 
ha una pressió, perquè els diaris tenen una... perquè la mateixa prepotència que té la 
televisió, la tenen els diaris. Exactament la mateixa. El que passa és que uns posen per 
endavant que estan pagant uns diners i els altres posen per endavant que jo sóc tal diari o 
tal altre, i que tinc tanta informació o que tinc tanta força des d'aquest punt de vista. 
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I això, el que ha viscut en el món de la informació... jo he treballat en un diari i treballo ara a 
la televisió, i cada un d'ells utilitza els arguments que pot per a col.locar-se. L'Agència 
Reuters, utilitza que és l'Agència Reuters i, com no li han de donar un lloc de càmera a 
l'Agència Reuters? O sigui, no arriba dient que hem arribat a un acord, no. Arriba utilitzant la 
prepotència que pot i aleshores la televisió també utilitza la que pot. I quina és? doncs la que 
toca més la cartera. És a dir: jo he pagat tant, doncs vull estar ben situat. Aquest és el 
plantejament. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Jo només volia dir en dos segons. Jo entenc a Tatxo, perquè a més a més, bé, doncs jo 
treballo en el món de la televisió des de fa uns quants anys. També entenc que a Barcelona 
es va arribar a acords i que hi va haver alguna cosa més que en altres aconteixements on no 
hi ha planificació prèvia. Hi ha els problemes que hi ha, i a Barcelona sí que hi va haver 
planificació, sí que hi va haver coordinació, perquè entre d'altres coses, vam estar quatre 
anys per endavant escorcollant i analitzant instal.lació per instal.lació. Independentment, en 
Tatxo també té raó en el sentit de què Channel 7 d'Austràlia es va quedar sense posició 
unilateral de càmera a l'Estadi perquè entre l'Agència France-Press o qui fos... però també et 
diré una cosa: jo hi vaig ser, i Pedro, i Francesc van estar durant quatre anys coordinant tot 
allò i planificant per tal de què tot sortís perfecte, com així crec que va sortir o almenys en un 
alt percentatge. L'únic que no va aparèixer per allà, va ser el senyor de la pel.lícula oficial 
que sí que va ser l'únic que es va ficar per tot arreu. 
 
Com a realitzador de l'Estadi Olímpic et puc dir que a mi m'arribava un fax del Sr. Alex 
Gilady, vice-president delegat del COI i tot el que tu vulguis dient: "Monty remember don't go 
sooner, don't go sooner". A la zona entre la línia d'arribada dels atletes i 75 metres posteriors 
ningú podia entrar a la pista. Cap càmera de televisió. Hostia! jo em vaig tornar boig allà 
donant un plànol curt, i aleshores resulta que la pel.lícula oficial amb les seves dues 
estericams entrava per allà "como Pedro por su casa". Després s'ha de veure el resultat que 
n'ha tret el Sr. Saura. 
 
 
Leopoldo Pomés: El Sr. Saura no estava ficat en tot això. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
No, que va! El Sr. Saura era el realitzador i responsable de la realització de la pel.lícula 
oficial dels Jocs Olímpics de Barcelona'92, i a l'Estadi Olímpic hi havien 16 càmeres de la 
pel.lícula oficial, i a l'atletisme, cada cop que... les 3000 hores de filmació, les has vistes? si 
vols, passem el final de la pel.lícula, quan entra el japonès de la marató al túnel. Aquesta 
càmera era de RTO, quan panea a l'esquerra, quan entra a l'Estadi, qui està en el plànol? 
l'atleta, o l'stedycam de la pel.lícula oficial? la pel.lícula oficial, pitet blau maravellós, amb un 
angular de 35m/m de càmera, i després resulta que aquest plànol ni es va donar a la 
pel.lícula oficial. 
 
 
Tatxo Benet: 
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A més a més, això de la pel.lícula oficial, sí que crec que és un tema greu, perquè jo penso 
que hi ha una gran responsabilitat o irresponsabilitat del Comitè Organitzador de 
Barcelona'92, perquè es va prendre això no sé de quina manera, però la veritat és que es va 
furtar a tots de tenir, que al final sí que existeix, perquè Bud Greenspan ha fet una pel.lícula 
oficial, que ha estat passada per TV3, i es tornarà a passar aquests nadals, però que és la 
que ensenya en aquesta pel.lícula una mica el que no vèiem. 
 
A mi em sembla que vèiem en massa ocasions les mateixes imatges, i en canvi no vèiem res 
de la història que hi ha al darrera de cada una d'aquestes persones que són a les imatges. 
Vèiem a Hasima Bulmerka aixecant els braços, però mai s'explica a la pel.lícula oficial que 
Hasima Bulmerka quasi ha de marxar del seu país perquè està amenaçada de mort pels 
integristes islàmics. O que Talit Eska a qui es va xiular d'una manera terrible a l'Estadi, i dos 
mesos després es casava a Suècia amb una sueca, i que el casament va ser un al.legat 
contra el racisme i contra el que va passar a l'Estadi Olímpic de Barcelona, quan la gent el 
xiulava a ell d'una manera absolutament injusta, perquè ell no tenia la culpa de res, o tantes 
altres històries que hi ha al darrera de les persones que estan en els Jocs i que en les 
imatges que vèiem en les 3000 hores que produeix RTO, òbviament només es veien com 
atletes que competeixen, i el Sr. Bud Greespan el que fa, i molt bé per cert, i ho porta fent 
des de fa molt de temps, és trobar aquestes històries humanes que hi ha al darrera de cada 
atleta i ensenyar-nos-les. I al Sr. Bud Greespan no se'l va deixar treballar a Barcelona'92. 
Després, ell ha fet una mica el que ha pogut, ha escollit una mica les imatges de cadascún 
d'ells i ha reconstruït algunes coses. Almenys tenim alguna cosa potable que es pot veure 
del darrera dels Jocs, i no la pel.lícula Oficial que es va fer i que va ser una parida mental 
sense cap sentit. 
 
 
El meu nom és Avelino Pí, i voldria adreçar-me al Sr. Pomés per fer-li dues preguntes. 
 
Una és: com a fotògraf, quins motius tenia vostè per dedicar-se al cinema, passar de fotògraf 
al cine? i l'altra pregunta és: vostè ha parlat de què aquesta pel.lícula no la tornaria a fer 
perquè ho trobaria molt difícil. És una qüestió de motivació o un problema de temps? 
 
 
Leopoldo Pomés 
 
Dues preguntes dures. La primera és molt dura. Com em vaig passar al cinema. Bé, en 
realitat el cinema és el primer que vaig fer. Quan jo tenia molts pocs anys, vaig començar a 
interessar-me per les imatges, i el primer que vaig fer és amb una càmera d'aquestes de 
corda amb un 8 milimetres de fer cine. Aquesta era una obssessió meva. El que passa és 
que més endavant l'intent de fer cine era una cosa prohibitiva, perquè tots sabeu que fer cine 
no és escriure en un paper una història, sinó que els mitjans que necessites són 
"tremendos". Aleshores la fotografia em va permetre poder accedir a uns móns en els que jo 
podia plasmar, amb un cost molt inferior i també m'acostava una mica al món de les imatges. 
Finalment em vaig passar una mica més al cinema perquè vaig tenir l'oportunitat de fer 
publicitat. La publicitat eren espais molt curts, que permetien lligar imatges i que permetien 
en certa manera jugar amb aquesta història de les imatges. 
 
Això no sé si respon del tot a la seva pregunta. Hi ha molta més història, però em sembla 
que no ve al cas. 
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I en relació al fet de si podria fer una altra pel.lícula com aquesta...doncs bé, aquesta 
pel.lícula està feta amb un entusiasme i esta feta com una espècie d'homenatge, una cosa 
que en aquest païís sabem fer molt bé, i és desitjar amb molta il.lusió una cosa durant molts 
anys, aconseguir-ho i després realitzar-ho d'una altra manera. És a dir, tothom, fins i tot crec 
que tots els que estem aquí presents, si ens haguessin dit abans de començar que 
guanyaríem tantes medalles com les que vam guanyar i que quedaríem davant del món com 
vam quedar, només amb la meitat d'això ja haguésgim signat, i la cosa es va complir amb 
gran escreix. 
 
Jo, tornar a fer la mateixa pel.lícula doncs em sembla que no, perquè ja està feta. En canvi el 
que ha dit en Tatxo Benet em sembla que sí que és una cosa que podria interessar. El fer 
una pel.lícula molt més de la part del darrera, de com la gent humanament viu el món de 
l'esport, que és un món absolutament complex i d'un gran interès. Jo m'enrecordo que vaig 
veure una pel.lícula, quan fèiem... quan intentàvem aconseguir els Jocs, de Mae Sterling 
sobre la que havia treballat per a l'Olimpíada de Munich i que era una pel.lícula encarregada, 
com s'encarreguen aquestes pel.lícules, i com li van encarregar al Saura. Una pel.lícula 
encarregada després dels Jocs, i aquesta senyora començava dient: "a mí l'esport no 
m'interessa absolutament gens. Només m'interessen les obsessions". I a partir d'això 
assenyalava un culturista, un culturista d'aquests que aixequen pesos, un halterofílic, sempre 
vorejant la comicitat, i amb l'esforç més gran del món. Doncs començava la pel.lícula amb un 
halterofílic en un terrat de la ciutat de Los Angeles, de matinada, enmig dels fums dels aires 
condicionats, recorria de genolls el terrat, de costat a costat, durant dues hores cada dia a 
les 5 o a les 6 de la matinada. Aquesta dona va fer una pel.lícula sobre l'obsessió, perquè 
per a ser olímpic, per ser un campió, per arribar a aquestes quotes tant altes, s'ha de ser un 
obsès absolut, com s'ha de ser en totes les coses a la vida, per ser un gran concertista, per 
ser un gran director de cinema, per tot. 
 
Aquesta pel.lícula que potser... vull dir que sí que és interessant, però la pel.lícula que hem 
fet ha estat basada en agrair, en explicar que Barcelona, que Espanya va aconseguir les 
medalles, i això ja està fet. 
 
 
Pregunta: 
El meu nom és Nicolás i vinc de Brasil, sóc de Brasil. 
 
M'agradaria que em pogués respondre el Sr. Montemayor i el Sr. Benet. I és que a Brasil, els 
mitjans de comunicació col.loquen en l'àrea d'esports els professionals que no serveixen per 
altres àrees: àrees de política.. o sigui, que els que no hi entenen, van cap a esports, i moltes 
vegades es produeixen autèntics absurds en els mitjans de comunicació. En les 
transmissions d'un partit de futbol, un jugador cau a terra i al camp hi va el metge i l'examina, 
i va el càmera i li pregunta al metge: doctor, què és el que ha passat? Mira, a mi em sembla 
que és una fractura. I ell surt dient: segons el metge tal, ha estat un principi de fractura. I un 
principi de fractura no existeix, o és una fractura o no ho és. Aleshores, els periodistes, que 
sempre tenen cursos de ciència i tecnologia, els comunicadors de l'esport no tenen aquests 
cursos. La pregunta és la següent: donat que les emissores de televisió compren els drets de 
transmissió per 400 milions de dòlars, quina preocupació tenen de la qualitat de la 
transmissió de les olimpíades amb temes de llenguatge, amb els narradors o els locutors, i si 
aquests reben una preparació o no. I si reben algún tipus d'assessoria de professionals de 
l'esport, d'educació física, etc. 
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Tatxo Benet: 
 
Aquesta anècdota de la fractura en sembla molt divertida. El que passa, és que n'he sentit 
tantes en altres àmbits, tant en la política, com en la cultura, com també d'aquest tipus, que 
no em sembla que sigui una cosa... no crec que el del principi de la fractura només ho digui 
un periodista esportiu, sinó que pot dir-ho una mestressa de casa, un periodista, un polític o 
qualsevol, i més en aquest país on parlant de política se senten moltes barbaritats. També sí 
que ha existit sempre una certa minusvaloració del periodista esportiu, més de cara a fora 
que dins del que és el el periodisme esportiu on no es produeix això. Quan un no serveix per 
a la política el posen a esports. Normalment quan un no serveix per a la política, el posen a 
documentació o a la cartelera, o una cosa així. Difícilment el posen a esports. El que 
normalment sí que existeix aquí, és que el periodista esportiu té una vocació molt dirigida, o 
sigui, que un senyor que diu que no vol ser periodista esportiu, no diu: jo vull ser periodista. 
Després un bon dia es troba davant de tot un ventall de possibilitats per poder triar. Bé, jo on 
vull anar? Vull anar a la política, doncs em decideixo per l'esport, sinó que normalment la 
gent ja es dirigeix cap al periodisme esportiu. 
 
Hi ha casos com per exemple el meu. Jo sóc un periodista, diguem-ne normal, i després em 
vaig convertir en un periodista esportiu. Per tant, això no existeix. Si pot, és clar, el que a 
partir d'aquí, si ho intentessim... jo parlo de la meva cadena de televisió. El que sí que 
sempre procurem, és que la gent es documenti bé, i que procuri saber de què estan parlant. 
De totes maneres, nosaltres hem d'explicar una anècdota. Nosaltres comencem demà 
passat la transmissió de la Copa del Món d'Esquí i mai havíem fet una transmisió d'esquí 
d'una manera continuada. Aleshores, amb la persona que ha de fer les transmissions ja he 
tingut diverses converses, i demà tinc una conversa final, per parlar de com exactament 
elaborarem el tipus de transmissió que farem, i seguir parlant del tema. En un moment 
donat, he vist que li donaven una pila de papers amb una pila de notes i li he dit: això no ho 
agafis fins demà, o ho agafes el dilluns, perquè el principal problema és que està 
sobrevalorant el tema de saber, o sigui que es pensa que el periodista ha de saber molt del 
tema que parla. Em refereixo al comentarista de televisió, i em sembla que el que comenta 
una prova, més que un tècnic en aquesta prova, que ha de conèxer, òbviament, ha de ser un 
tècnic de televisió, un tècnic en saber narrar el que està passant a la pantalla perquè ell està 
narrant no la competició, sinó el que està passant en la pantalla, per la qual cosa si hi ha 
coses que no es veuen, tampoc no passen. Per tal de què no passi el que deia Javier 
Montemayor, abans s'ha de donar compte de què el seu no és només el que s'està veient, 
sinó també el que s'està sentint. Per tant, la seva narració ha d'estar d'acord amb el que 
s'està veient i el que s'està sentint. Per exemple, jo discuteixo amb els meus comentaristes 
de futbol, i nosaltres ara ja no cantem el gol immediatament després de que es produeixi, 
sinó que intentem esperar 5 o 6 segons, perquè resulta que és ridícul que en un partit de 
futbol, posem tranqui.lament 25 o 30 micròfons arran de gespa perquè se senti el soroll de la 
pilota i resulta que en el moment en què es produeix la major explosió de so ambient del 
propi partit, que és quan es marca un gol, en aquest moment ens posem a cridar nosaltres 
perquè no se senti res. És una mica tonto, per tant procurem fer una transmissió. El més 
important per a un periodista no és que ell sàpiga dir en un moment determinat si ara han 
passat del 3, 4, 3 al 4, 4, 2, que això a la gran majoria de telespectadors no els hi interessa 
massa, i el que està interessat en això ja ho llegirà, o ja ho buscarà en els diaris, que són els 
qui han de donar-li. El que més interessa és que la seva transmissió tècnica estigui d'acord 
amb el que està passant a la pantalla. Això és una mica a grosso modo... òbviament si un 
senyor té... de totes formes això dels principis de fractura no existeix. Jo m'enrecordo que, 
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quan era petit em van dir que tenia un principi d'úlcera, que és tan ridícul com un principi de 
fractura, perquè o es té o no es té, i m'ho va dir un metge.  Amb aquest tipus de coses hem 
de procurar que no es diguin barbaritats, però normalment als comentaristes, el que s'ha de 
fer és frenar-los , no donar ales en aquest sentit. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Perdona que t'interrompi Tatxo, però és que ve un mica al fil del que estem parlant. Durant 
els Jocs, en les proves d'atletisme, quan es realitzava la final dels 100 metres... doncs bé, 
imagineu-vos la tensió, etc.. 
 
Aquest matí, el nostre company, Jean-Pierre, deia que hi havien 350, 400 o 500 fotògrafs 
intentant captar qui seria el guanyador. El que anava a ser el guanyador dels 8 finalistes. 
Què succeeix en aquest moment?, què passava en el món de la televisió, on jo era el 
realitzador? La situació de les càmeres a quí fixem els plànols, per quíi correm el risc, era el 
que jo volia dir, però ho he fet com una pregunta. Li demanava consell, i em va dir: Barrel, i 
s'ha de buscar entre el Namibio i Luis i no sé quants més. Mira per on, li vaig fer cas. Una 
càmera Barrel, una càmera Lindford Christie, entre altres coses perquè era un dels que havia 
fet millor progressió de temps en les semifinals i era el més veterà, entre d'altres, amb el Carl 
Lewis. És a dir, que si jo li hagués fet cas en aquest cas concret, i ell va fer tot el possible, 
era un dels companys que millor va treballar amb nosaltres, era un dels que no 
s'equivocaven, m'explicava secrets per a la realització, que era fantàstic, mira quan siguin 
tanques, en la prova del 400 tanques, fixat en el plànol general, el que primer ataqui amb la 
cama és el qui guanyarà, tot aquest tipus de coses, però en aquell cas concret, si li hagués 
fet cas del que em va dir en aquells moments, amb perdó, l'hagués cagat, però vaja, al 
màxim. 
 
És a dir, un especialista sí et pot ajudar, però un comentarista, quan se li posen 
especialistes, l'únic que passa és que els ritmes de les transmissions baixen. No sé si el 
Tatxo està d'acord amb mi, però baixen moltíssim. El ritme a l'espectador li baixa molt. Per 
què? Doncs perquè com que en sap tant, intenta explicar-ho, i com que no tenen tècniques 
de narració, a no ser que siguin casos molt especials, com Mitchel en el mundial, o algun 
altre que he escoltat, normalment és un fracàs. Els especialistes, i els que diu en Tatxo... un 
especialista en educació física, com que ha d'aportar decisions en fraccions de segon, doncs 
clar, imagina't com pots aconsellar a un comentarista en fraccions de segon quan vas a fer la 
pregunta. El mateix exemple que tú has posat, jo en vaig veure un a la televsió de casa 
meva. A Televisió Espanyola, ja fa molts anys, un senyor que va anar a preguntar, quan es 
va calar foc a l'Scala de Barcelona, al Cap dels Bombers, li va preguntar el motiu de la seva 
presència en l'incendi, al cap de bombers! i es clar, aquest va dir: no entenc res, el motiu pel 
qual jo sóc aquí, està a l'abast de la seva vista, sóc el cap dels bombers. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
Vosaltres vau ser famosos per allò que es deia, estem aquí amb el Sr. Tal que ha vingut a 
inaugurar el nou Centre Psiquiàtric que s'inaugura aquí a Badalona. 
 
Sr. Tal, motiu i abast de la seva visita? Doncs inaugurar el nou Centre Psiquiàtric aquí a 
Badalona. 
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Tatxo Benet: 
 
Sí, però fixa't. Jo el que estic és en contra d'aquest binomi i no el dono en cap més esport, i 
mira que en aquests 8 anys que porto, m'han masacrat amb el perquè no hi poso un 
especialista quan d'altres el posaven i jo m'he mantingut sempre en el sentit de què nosaltres 
l'utilitzàvem conjuntament. Primer, no són al camp (molt important), són a l'estudi, amb la 
qual cosa, estan meny i ocupen menys lloc. En segon, a l'àrbitre sempre se li fan preguntes 
concretes. Els fotògrafs estan més contents. Es poden fer preguntes concretes, es veuen 
jugades concretes i a l'àrbitre se li pregunta això: a vostè que li sembla? i contesta i punt i 
final. És igual que el tema de l'Angel Alonso. També se li pregunta sempre, no intervé mai, 
no és un diàleg. És el que jo en dic el del sí, efectivament. 
 
És allò que passa. Està jugant el Madrid més adelantat, i tal i qual, i, salta l'especialista i diu: 
efectivament està jugant més adelantat i repeteix exactament el que l'altre ha dit. 
 
Aleshores, només es fa en els partits de primera divisió i de copes europees, no es fa en cap 
altre esport. Es fa només en aquests casos i sempre una pregunta concreta i una resposta 
concreta, directament. 
 
 
Tatxo Benet: 
 
En aquests casos concrets, però, és que una transmissió de futbol és molt diferent a altres? 
No . Però això jo no ho veig en uns Jocs Olímpics. Per exemple, en una prova d'atletisme. 
Una prova d'atletisme s'explica per sí mateixa i no hi ha lloc per altres coses. Què ha de dir? 
En una prova de 10.000 metres, quina pregunta es pot fer?: Creus que guanyarà? i l'altre: 
que vols que et digui, doncs guanyarà si arriba el primer. 
 
Aquest és el problema. Són casos tan especials com ho és un partit de futbol, en què la gent 
hi està molt ficada, coneix perfectament el joc i on sí que li pots aportar una mica més enllà, 
sense arribar al que poden explicar els diaris i les emissores de ràdio. En aquest cas sí, però 
en altres esports no. I et diré més. En els partits de futbol, nosaltres ho hem començat a fer 
fa tres anys. Jo en porto quasi nou de Cap d'Esports, per què? Doncs perquè també costa 
molt trobar a la persona idònia que sàpiga fer-ho de la manera que tú creus que s'ha de fer. 
 
 
Francesc Simó: 
 
Molt bé. Tanquem aquí aquesta taula rodona. Moltes gràcies per la seva assistència i també 
a tots vostès. Moltes gràcies. 
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   Sr. John Hunter 
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Dia 10.11 
Bloc B. Sr. Nick Lundhill 
Tecnologia en els JJ.OO. 
 
 
 
Tecnologia en els JJ.OO. 
Sr. Nick Lundhild 
Director de tecnologia dels JJ.OO. d'Atlanta 1996 
 
 
Bon día a tothom.  Les meves salutacions també venen d'Atlanta. El que vull fer en els 
propers minuts, en els propers 45 minuts, es donar-los algunes idees de fons en relació al 
que serà la tecnologia a Atlanta, i si fos possible en aquest moment baixar els llums, ho 
agrairia, així el públic podrà veure les projeccions a la seva dreta i a la meva esquerra.Ens 
uns sis curts mesos, la cursa de la Torxa a Estats Units començarà a Los Angeles, el dia 19 
de juliol i de fet, l'escapada sencera i l'ambient sencer d'Atlanta bàsicament comença a la 
tardor. L'últim cop per endinçar-nos cap als Jocs i la seva inauguració el dia 19 de juliol.  
Com poden veure, la volta de la torxa correrà distàncies significatives, començant a Los 
Angeles, i utilitzant, naturalment, bicicletes, corredors, trens, vaixell a vapor i un equip de 
ponys de cursa, i farà el seu camí a través dels Estats Units, visitant uns 37 Estats i 
involucrant aproximadament a dos terços de la pobació d'Estats Units. Finalment, arribant a 
Atlanta la nit del 19 de juliol per a la cerimònia d'inauguració. Però mentre tant, hi han moltes 
activitats a Atlanta per a la preparació dels Jocs que comencen el 19 de juliol.  
 
Una de les coses en relació amb les comunicacions i la informació global, és el fet de que 
molts de vosaltres no tindreu la suficient sort per poder estar presents a Atlanta com 
espectadors, amb els vostres fills i les vostres famílies, etc.. El propòsit és el d'intentar donar-
los una impressió sobre el que s'ha fet, estar a la seva disposició com comunicacions globals 
i del què de fet vostès veuen i quina informació està al seu abast, mentre vostès són aquí a 
Barcelona, o de fet, en qualsevol altre lloc del món. La televisió i la premsa són un mitjà 
magnífic, però el que ha succeït en el temps, és ara la utilització de canals individuals per 
començar l'accés a la informació sobre els Jocs. Perquè si no poden estar allà, hi ha tota una 
abundància d'informació, utilitzant emissores, utilitzant la premsa, i evidentment utilitzant els 
seus propis mètodes per a conseguir la informació, donat que tot està passant al mateix 
temps.  Quí hauria pensat a Atenes al 1896, quan tot això va començar, quan es 
necessitàven varis dies, fins als Jocs de Paris, per aconseguir la informació desde Paris 
fins... i estic parlant de Paris als anys vint, per enviar informació de Paris fins a Nova York, 
senzillament per fer saber a la gent quí havia guanyat les diverses curses o qui havia estat 
l'estrella? Avui en dia estem parlant de fer arribar la informació a la premsa dins de dos-cents 
milisegons fins a les emissores, i uns pocs segons més per posar-ho a l'estació del satèlit, 
que en realitat ho emetrà cap al món sencer.  Això, evidentment ho ha portat Barcelona, que 
realment ha estat una continuació d'una molt ràpida cursa en tecnología, obtenint informació 
instantània. A Atlanta, i evidentment a Sidney, serem capaços d'utilitzar també les autopistes 
de la informació, l'anella global, l'anella de fibra òptica al voltant del món, totes aquestes 
coses estàn succeïnt ara quasi totes al mateix temps. 
 
Una de les coses sobre Atlanta és, i aquests són fets i números que vostès poden haver 
llegit a través dels aconteixements, però bàsicament per a la cerimònia d'obertura hi ha una 
estimació de tres bilions de vidents que realment miraran la cerimònia d'obertura. Durant tota 
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l'època dels Jocs d'Atlanta, en aquests setze dies, s'estima que acumulativament, uns 32 
bilions de persones engegaràn el seu televisior, o la seva ràdio, escoltaran i formaran part 
dels Jocs. Un número significant en relació amb els números de Jocs anteriors. Amb tot això 
bàsicament passa... és que la fibra òptica en el món, i paraules com són l'anell sòlid de fibra 
òptica i kickerbits de comunicacions i comunicacions instantànies al voltant del món, arriben 
a tal punt que, quan succeeix al centre de la ciutat d'Atlanta, o de fet si succeeix en qualsevol 
altre part del món, es molt possible rebre la mateixa informació, els mateixos sistemes de 
televisió per cable, les mateixes emissores, la mateixa informació, l'Internet, la connexió amb 
les computadores interactives, etc., bàsicament succeeix exactament en el mateix moment 
que estàs en el centre de Barcelona, en el centre d'Atlanta. Que l'aconteixement tingui lloc 
en el centre de Sidney, segons el que passi a la seva ciutat d'aquí a quatre anys. Una de les 
coses que han anat succeïnt en relació amb l'audiència televisiva, és el fet de la utilització de 
l'Internet, la possibilitat de que persones com vostès mateixos, de signar un contracte i de 
rebre informació instantània, resultats instantànis, a través de l'Internet i un extra 400 E.Mail.  
Encara entrarà informació a través de la premsa, de la ràdio, de la televisió, etc. i si a 
Atlanta, per exemple, vostés volguesin evidenciar aquesta direcció d'Internet, la xarxa al 
voltant del món WWW. Atlanta.Olympic.ORG, això els fara adreçar-se a la pàgina IBM local, 
que els informa sobre tot el que vostè vol saber sobre els Jocs, les entrades, i durant els 
Jocs, sobre els resultats, bàsicament des del moment en que començen a succeïr. Són 
aspectes molt importants, d'una nova dimensió en les comunicacions globals sobre un 
esdeveniment puntual que tingui lloc. Però per tal de que totes aquestes coses meravelloses 
es puguin realitzar a Barcelona, o a Sidney, durant els Jocs, per als periodistes i emissores, 
per portar-los les notícies, vostès es poden imaginar que a Atlanta això significarà un pila de 
gent connectant, i bàsicament subministrant la producció per... o sigui la televisió, o siguin els 
mitjans, l'agència de premsa mundial d'informació, etc., una pila de circuits de vídeo i audio, 
un enorme número de ràdio àudio associativa, una pila de veus, dobles línies, ràdio, telèfons 
de pagament, telèfons de tarja, comunicació per cable, Internet, Extract 400, Wired Photo. 
Un nombre increible de ràdiocomunicacions i de megafonia. 
 
El que realment faré en els próxims minuts es descriure alguns dels aire-antena que es 
referiràn a les diverses necessitats de les telecomunicacions i de la tecnologia. Evidentment, 
els atletes, els oficials dels equips i els agents de seguretat en el seu entorn, són un 
contingent significant per als 16.500 atletes i oficials, els 10.000 atletes i els 6.000 oficials i 
evidentment associats amb les més de 20.000 persones de seguretat involucrades en les 
operaciones diaries per protegir el benestar de tots els atletes que participen a Atlanta. 
 
Al mateix temps tots els locutors de vídeo, audio, més de tres-cents circuits de vídeo entrant i 
sortint del Centre Internacional de Ràdiocomunicacions, més de mil, perdonin, en relalitat 
més de dos mil circuits d'àudio, i estic parlant d'estèreo, 15 kiloherz de circuits d'estèreo, 
estan entrant i sortint del nostre Centre Internacional de Ràdiocomunicacions, tant com tots 
els diversos mitjans de telefonía i de radiocomunicació necessàris per als locutors. I 
evidentment, tots els nostres espectadors i tots els nostres convidats per hospitalitat, perquè 
Atlanta és en gran part una organització finançada de forma privada, per la qual cosa es 
trobaràn amb un número increible de convidats per hospitalitat. Tots els esponsors, i el que 
es llistarà allà al costat, sent els esponsors tecnològics: Xerox, Swatch, Belsouth, Cincinatti, 
Panasonic, Scientific Atlanta, i IBM cadascún aportant un total de prop de 15.000 convidats, 
cada un dels dies, en onades de quince mil cada tres dies.  Això significarà que sobre un 
període de diset dies de Jocs, molts més de noranta-mil individuals o hostes de les nostres 
companyies tindràn l'oportunitat de veure Atlanta, i naturalment de ser influenciats per el que 
allí veguin, i evidentment perquè s'estigui fent d'Atlanta el que Barcelona va ser: el centre del 
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món durant uns quants dies del mes de juliol de 1996.  Però tots els dies que els convidats 
per hospitalitat i tots els nostres espectadors, els visitants des de Barcelona i des de altres 
llocs, estarem arribant a Atlanta, utilitzarem un número important de telèfons amb tarja, 
telèfons cel.lulars i Extrad 400 per direccionament E-Mail. Això significa un important 
augment. Aproximadament un augment del 800% en els nostres telèfons cel.lulars o en el 
nostre servei GSM en el centre d'Atlanta, per a subministrar el número suficient d'espectre i 
de serveis per a respondre a les necessitats de tots els nostres visitants. Tots els nostres 
serveis de premsa busquen serveis de veu i dades en el nostre Servei Internacional de 
Premsa amb els seus 5000 seients, operant en el centre d'Atlanta. Circuits de veu, dades i 
telèfons cel.lulars, i algunes d'aquestes agències també amb necessitat de 
ràdiocomunicacions, buscapersones i telèfons amb tarja. Un nombre increíble de 
comunicacions MODEM, on els periodistes comuniquen amb els seus diaris, utilitzant 
enllaços directes des dels seus ordinadors portàtils fins a les seves agències amfitriones, i 
naturalment, utilitzant una cosa nomenada World News Press Agency Feed, la qual cosa 
significa que cada cop que hi ha un resultat, el formategem al moment i l'enviem a set 
agències diferents que reben la notícia per a distribuir-la a través del món sencer.  
Naturalment els free-lance, que operen sols, utilitzen els resultats impresos. Per exemple, 
durant els Jocs, imprimirem molt mes de 30 milions de fulls de paper, associats als resultats 
instantànis dels Jocs, tal i com es desenvolupen en aquests diset dies.  Els transports, un 
número increíble de ràdios, més de deu mil instal.lacions de ràdio i més de sis mil 
buscapersones, s'utilitzaràn en l'àrea geogràfica, cobrint els nostres magatzems i les nostres 
unitats de missatgeria. Vostès es poden imaginar el que és intentar fer entrar o sortir dos 
milions d'espectadors a/de Atlanta, on Atlanta és més una societat de cotxe particular, que 
una societat de transport públic. Això genera una necessitat tremenda de camionetes, un 
número increíble d'autobusos. Més de 3500 autobusos s'utilitzaràn amb comunicacions 
durant tot el dia per entrar i sortir d'Atlanta. Quaranta llocs d'entrenament per als atletes, 34 
llocs de competició, tant com 29 llocs de competició, tals com la ràdio-comunicació 
internacional i el Centre de Premsa Principal, i un altre cop, quan es pensa en termes de 
geografia que hem de cobrir, 70 milles al nord, cent-trenta milles al sud, el que són 
aproximadament 160 kilòmetres de nord a sud, i trenta milles a l'est i oest, prop de cinquanta 
kilòmetres est-oest, donant una àrea geogràfica significativa.  A més a més d'això, Atlanta 
també té un partit de futbol preliminar, que té lloc a Washington D.C., en el sud de Miami, a 
Orlando, Florida i Birmingham, Alabama. I això, evidentment introdueix un problema logístic 
important per al Comitè Organitzador.  Però allà la tecnologia aporta la solució i jo sé que no 
tenen un enteniment prèvi de com tots els punts i les parts de la tecnologia encaixen, però el 
que vull fer en les properes diapositives és portar-los a través de tota la tecnologia i ensenya-
los unes noves innovacions i parlar d'elles, molt, molt breument.  
 
Reconec que, en aquesta presentació, i en els 45 minuts, no hi ha manera de que poguem 
cobrir res amb gran detall, no obstant estarà a la seva disposició durany tot el matí i aquesta 
tarda per a qualsevol que vulgui parlar sobre els detalls, sobre el que estem fent en algunes 
àrees específiques. Però en general, en termes dels principals components de sistemes 
d'informació, tractem amb més de 7000 estacions de treball individuals, que són tipicament 
estacions de treball OS2 i PS2 per a serveis de resultats, més de 2000 sistemes involucrats 
en Info 96, el que es similar al vostre sistema únic de Barcelona en el 92, i naturalment les 
connexions amb la xarxa mundial d'Internet i el sistema d'acreditació que necessitarà més de 
140.000 impulsos, amb foto, DNI, un imprès de pasi individual instantàni i imprés en color 
sobre plàstic, la qual cosa es farà per primera vegada.  Per a subministrar tota aquesta 
comunicació, poden imaginar que s'exigeix un número important de data-línies, i estem 
utilitzant un sistema ben organitzat, com ja he dit, de 502 data-línies. Són sistemes de 
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comunicació TF1, 1.5 megabyte, que van entre tots, als nostres diferents llocs. Evidentment 
Bellsouth subministra les línies en el centre d'Atlanta i TNT les que van a través dels EE.UU. 
Ells subministren també tots els diversos modems. La quantitat de totes les nostres 
comunicacions es tal, que en qualsevol moment, tindrem un fluxe A o un fluxe B en directe. 
Això és perquè en el cas de que una de les línies no funcionés, l'altra línia es posarà 
instantàniament en marxa, i en molts dels camps, especialment en els camps importants, on 
hi ha també una tercera línia. Utilitzem IST en comunicacions i per això el nivell de 56 
Kilobyte ens permet triplicar l'excés. Totes les línies són directes i els ordinadors dels 
controladors de comunicacions sempre poden prendre una decisió sobre quins sistemes 
s'han d'utilitzar en qualsevol moment. La raó d'aquesta necessitat és que la televisió i la 
premsa operen o regeixen les necessitats per nosaltres, per sempre tenir les comunicacions 
a la seva disposició. 
 
Típicament, alguns dels objectius que estem mirant, són el subministre de resultats a la 
televisió, típicament entre 200 milisegons o en una cinquena part de segon i clarament cap a 
la premsa i altra gent, el subministre de resultats impresos incomplerts típicament dins de 3 a 
5 minuts després de que han estat declarats oficials. Per a realitzar això, es necessita un 
sistema de xarxa de telecomunicacions bastant sofisticat. Per a mantenir totes les 
connexions realitzades, els controllers de comunicacions, així com totes les espines 
necessàries per a subministrar aquest sistema de comunicació... i s'ha de fer enfàsi en que 
això es fa en 37 llocs de competició simultània, no només en un sol lloc. 
 
El sistema de resultats mateix, com poden veure en aquesta diapositiva és un sistema molt 
complicat que implica la generació instantània dels resultats de la reunió, resultats 
instantànis naturalment més bonics que abans del marcadors i també la comunicació del 
mateix al que es diu el sistema de dades de premsa, on gent del centre de premsa poden 
estar asseguts en els seus sillons i rebre aquesta informació específica a través dels seus 
televisors connectats a aquests canals especials. Al mateix temps, la informació va cap al 
que es diu el sistema de informació de comentaris, que está associat amb els ràdioreporters, 
així que mentre el nostre ràdioreporter està mirant l'esdeveniment present en el seu 
televisor,al costat tindrà una pantalla d'informació complementària que continuament 
subministrarà informació sobre l'aconteixement i el seu desenvolupament, però també sobre 
les biografies i quí és el proper participant i quin resultat ha de realitzar aquest competidor 
per vènçer al lider provisional de la competició. El que hi ha a més a més, és que l'instantani 
d'aquesta informació, donat que ha estat generada cap a la xarxa mundial, els resultats tant 
com la comunicació de tota aquesta informació va als altres 36 llocs de competició esportiva 
que estan vius i vé en aquell mateix moment. 
 
L'altra cosa que ha passat, és realment l'arribada en el 1996 com les dades sense fils i les 
comunicacions sense fils, que s'ha extès significativament i la recolecció de resultats, per 
exemple, es farà utilitzant comunicacions sense fils de dades i per primer cop en 
l'aconteixement de regates serà possible ara juntar instantàniament una recolecció de dades 
utilitzant tant un satèlit TPS, com un sistema de regulació extra ampli per tal de que poguem 
obtenir informació instantània sobre la situació de la regata. Mentre fem això per a l'obtenció 
de resultats, aquesta estructura extra amplia també es posa a disposició dels ràdioreporters 
per a facilitar la informació sobre la vela en la televisió, igual que la informació de resultats al 
mateix temps, i co-relatant ambdós, donant a l'espectadpr a casa, o al vident a casa, una 
millor oportunitat per entendre el que passa exactament. Totes aquestes imatges precioses 
de totes aquestes magnífiques embarcacions, signifiquen en relació amb qui es el guanyador 
de la carrera, en qualsevol moment. El mateix succeirà potser amb la cursa de carretera de 
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ciclisme, on l'ús de la tecnologia "transporter" en les bicicletes, subministraràn informació 
instantània. El mateix amb la marató, on l'ús de la tecnologia transporter separarà qui és 
primer, segon i tercer, o qui és el vintitrès en qualsevol moment de la carrera. Altres coses de 
tipus similar de tecnologies sense fils, s'utilitzaràn en el cross country, en cada un dels salts, i 
també en el terreny de la gimnàstica, on l'ús de xarxa d'antena sense fil local de cercle obert, 
la recopilació d'estadístiques i especialment voleibol, bàsquet, lluita i aquests tipus 
d'esdeveniments. Així, un ús significatiu de comunicacions sense fil, es farà a Atlanta per 
primer cop. 
 
El que volia tractar a continuació és el sistema de ràdio-comunicació que ja us he comentat 
abans. S'utilitzaràn més de 10.000 unitats de radiodifusió, de les quals, aproximadament 
9000 seràn utilitzades pel Comitè Organitzador mateix, utilitzant ràdios a banda digitals del 
nostre esponsor Motorola.  
 
Totes les nostres ràdios, tindràn cobertura sencera sobre l'àrea de 160 per 50 kilòmetres, del 
quals he parlat anteriorment, subministrant comunicació instantània complerta, mentre 
autobusos, etc. es mouen a través de les diverses regions d'Atlanta. S'utilitzaràn més de 
3500 autobusos, i també uns 800 autobusos serviràn per al transport de VIPs.  Com ja he dit, 
és realment l'ús d'una àrea amplia de track ràdio digital. El que hem trobat és que en 
l'esdeveniment esportiu mateix, bé el vell sistema Simplex amb radiocomunicació en dos 
direccions, és encara la millor manera de treballar. Dona una informació gens cohibida, 
mentre retards en la realització de les trucades... així que un gran número de comunicacions 
Simplex es segueixen utilitzant en molts llocs esportius per a la conducta real de cada 
esdeveniment esportiu. Una altra cosa que anirem introduïnt són alguns items realment únics 
d'unitats de ràdio les que es diuen IDEN, ràdios utilitzades per motorola, i això submisnitra 
una comunicació complerta per a tots els executius, el management i tota la nostra gent molt 
important. És realment una ràdio que es capaç de mantenir converses punt-multipunt, 
converses punt a punt, així com converses telefòniques. A propòsit, és també un 
buscapersones. Totes aquestes funcionalitats, estan bàsicament contingudes en un sol 
aparell i poden ser utilitzades pels nostres executius, mentre es mouen entre tots els llocs de 
competició, etc.. Aquesta és una tècnica molt innovadora i esperem que s'utilitzarà encara 
més en els Jocs de Sidney que en els d'Atlanta. Un dels nostres problemes amb aquest ús a 
Atlanta és senzillament la maduresa de les tecnologies. És tal que no ens atrevim a anar 
molt més enllà que per l'ús d'uns 200, donada la complexitat del tal sistema. 
 
El E-Mail, el buscapersones, les habilitats per al nostre Info 96, o la nostra versió del sistema 
AMIC de Barcelona'92, és de fet per a nosaltres, la possibilitat de generar missatges de 
busca cap als nostres més de 6000 voluntaris i operadors, que són generalment supervisors 
que es mouran al voltant dels llocs d'acció.  
 
I aquests evidentment ofereixen comunicació instantània per a busques alfanumèrics digitals 
i naturalment, en cada moment es pot utilitzar el teclat numèric per generar tots aquests 
missatges de busca. Però hi ha una cobertura total, com ja he esmentat, a través de quasi 
tot l'Estat de Georgia, particularment per a llocs que estàn a Savannah i altres. 
 
Mentretant en les àrees sense fils, per primer cop a Atlanta, utilitzarem un Buscapersones 
Tango. Tango és el nom de marca de Motorola. Aquest Busca Tango ens permet de veritat 
distribuír instantàniament tots els resultats que imprimim, així que quan un resultat 
s'imprimeix, enviem la informació fins a un controlador de busques que comunica 
simultàniament aquesta informació a tota la nostra gent de premsa que hagi subscrit aquest 
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servei de transmissió instantànea, fins al seu ordinador portàtil. Un cop allà, ara és possible 
per al periodista, tallar i enganxar la informació de resultats, la informació de sortida, etc., per 
a utilitzarla en els seus escrits, sense haver de fer el treball de repicar textos. El que és 
significatiu de tot això, és la capacitat de rebre, sense problemes, una i altra informació, 
mentre els periodistes estiguin dormint, i també la possibilitat per a ells, de recollir aquesta 
informació instantània sobre tots els llocs, a condició de que hagin seleccionat què desitgen 
rebre sobre tots el esports, o alguns esports en particular. 
 
La capacitat d'això es tal que el propi busca és capaç de treballar amb 100.000 caràcters o 
un Kybites de informació, a condició de que un mantingui la conectabilitat entre el busca i el 
seu ordinador portàtil o el seu ordinador de taula. De fet, també podria rebre aquesta 
informació continuament en el seu ordinador de taula. S'ha d'enfatitzar. El primer objectiu per 
Bellsoth o el nostre productor llicenciat d'aquest producte és el fet de que els periodistes, per 
un concepte conegut com la sala de premsa sense fils, que és el nom comercial amb el que 
comercialitzem aquest sistema, no obstant, l'intent és que nosaltres també poguem 
subministrar aquesta informació a través de tots els Estats Units, a través d'una cosa 
nomenada servei de busca per tot el país i que un, estigui al centre d'Atlanta o de Nova York 
o de Sant Louis, aquesta informació estigui disponible, i no només per a l'entorn oficial, sino 
també a l'entorn de casa seva. Com vostès poden haver imaginat, faltarà molt poc per 
subministrar aquesta informació en base internacional, o per donar les bases d'aquesta 
informació que  són els resultats oficials. 
 
Una altre innovació que utilitzarem a Atlanta en comunicacions sense fils, és literalment el 
que nomenem un sistema de comentari IRF que permet a la gent comprar, vendre o llogar 
un petit aparell de ràdio i que de fet els hi permet rebre comentaris continuats sobre els 
diversos esports. Podria ser en el menú de camp, o carretera, o d'atletisme. Com ja saben, hi 
han 6 o 7 esdeveniments al mateix moment. Allà, el comentarista informarà pausadament a 
l'espectador etc. a través del tots els diversos esdeveniments i resaltarà les coses més 
importants: marcadors, actuacions... o cridarà la seva atenció per a un esdeveniment 
particular que s'estigui desenvolupant. El mateix en gimnàstica, en natació i en altres 
esdeveniments, subministrant informació complementària adicional a l'espectador, però a 
més a més d'estar en anglès, naturalment, també podrem triar que ho faci en castellà, en 
francès i també en un parell de llengues més, que semblin especialment importants, si un 
país particular fos particularment fort en un esport concret. Estem actualment mirant aquest 
tema en uns quince esports, per tal de que siguin coberts per aquest servei. 
 
En alguns llocs, senzillament no hi han prous espectadors, i a part de ser possible, un 
sistema així o un servei així és econòmicament viable. Però el que si tenim també és que 
aquest sistema s'utilitza per a l'audició, imperada per la obligació de la Llei d'invalidesa, que 
ens ha forçat a subministrar aquest servei com part de totes le noves construccions, nous 
estadis, etc. en els Estats Units. Per al servei mundial de telèfon de veu, mirem cap a més de 
12.000 línies de telèfon, naturalment amb serveis PBX i SX o CENTREX que com porten, 
molts sense fils, moltes comunicacions marines, moltes línies de fax utilitzades pel Comitè 
Organitzador i per tots els mitjans, grups de suport, molts telèfons vermells, o el que 
nomenem circuits baixos, acccés instantàni. Una de les coses sobre aquest sistema en 
particular és que és bastant tradicional, per una cosa que és diferent, és verdaderament la 
capacitat de transmetre tots aquests serveis que siguin cel.lulars, siguin amb base Centrex o 
PBX, utilitzant un sistema de trucada de 5 dígits a travès de tota la ciutat i també arribant a 
d'atres ciutats com el futbol, com ja he esmentat, a Washington D.C., a Brimingham, Orlando 
o Miami, el que realment ens dona capacitat de transmetre amb tots els telèfons olímpics i a 
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propòsit, això inclou tots els telèfons que lloguem a periodistes que entren a la ciutat, així 
que, que estiguin fent la seva feina a Washington D.C. o que ho facin a Atlanta, quan 
comuniquin els uns amb els altres, un sistema de 5 digitals és possible a través de tot el 
territori, i per cert, també un sense fil i engantxant vells telèfons marins al sistema de cinc 
digitals. Per a ells, vostès que saben quelcom de telefonia, en alguns d'aquests problemes 
que ens introdueixen... el software és una cosa maravellosa que permet fer coses de forma 
completament diferent i mès fàcil, especialment per a particulars que arriben als Estats Units 
i no estàn del tot familiaritzats amb la forma en que el sistema nordamericà de telefonia 
funciona. 
 
He esmentat fa uns minuts que farem aproximadament 30 milions de fulls de resultats durant 
els Jocs. Ès una quantitat significativa, i esperem que amb la utilització del telèfons sense fils 
en les sales de premsa, poder començar a reduïr aquestes quantitats de fulls. El Comitè 
Organitzador s'ha posat com a objectiu el reduïr el número de fulls de resultats impresos, 
d'aproximadament 30 milions de fulls fins als 20 milions. I això no és només un estalvi 
financer, també és un número important d'arbres salvats per la producció de paper per 
aquests 10 milions de fulls adicionals. 
 
També estem mirant en termes de publicar més d'un bilió... de fet, ens estem aproximant ara 
a més de dos bilions de fulls realitzats per al sistema de informació, folletons de sistemes de 
transport, etc., i això és, molt, molt significatiu. Estem fent més de 125 milions de fulls 
informatius impresos sota control del Comitè Organitzador i el nostre sistema general de 
còpies durant els Jocs. Vostès es poden imaginar, utilitzarà 90 milions de fulls de paper i 
utilitzarem moltíssimes impremtes d'alta velocitat per obtenir els resultats per a la premsa i 
els ràdioreporters de 3 a 5 minuts. Moltes més de 150 d'aquestes impremtes d'alta velocitat 
de 92 fulls per minut s'utilitzaràn, per exemple si poden imaginar-se, en l'estadi d'atletisme 
tindrem 18 impremtes ultra ràpides, i la seva única feina en aquesta vida sera el fet de 
produïr el volum cap a la premsa, cap a les ràdios i cap als membres del Comitè Olímpic 
Internacional, facilitant el número suficient d'informació en un plaç de 3 a 5 minuts, tal i com 
hem comentat fa un moment. 
 
Una altre cosa que s'ha de reconèixer, es que moltíssimes vegades aquests fulls de resultats 
només tenen un valor en el temps, un valor informatiu en el temps, devegades de menys 
d'una hora, i en conseqüència, la necessitat d'imprimir els fulls es bastant significativa. 
 
Però totes aquestes tecnologies de les que hem parlat, la forma en que estàn entrellaçades, 
la manera d'integrar-les, ect. senzillament no es podria realitzar sense l'ús de la nova fibra 
òptica o tecnologies insòlites subministrades per Bellsouth. 
 
Vull remarcar que en cada un dels nostres llocs d'actuació, utilitzem quelcom nomenat OC 
48, que és un aparell fibraòptic, un aparell de transmissió que és capaç de realitzar 
aproximadament 2 gigabyts de byts, en qualsevol moment i que transmet totes les nostres 
fonts de televisió cap al Centre Nacional de Ràdio i Teledifusió i també totes les nostres 
comunicacions vocals i de dades, de les que ja hem parlat fa un moment. 
 
Però una nova innovació també és que nosaltres, per primer cop, utilitzarem un sistema de 
televisió per cable digitalment codificat, que ens permetrà transmetre 32 canals mundials de 
pagament cap a cadascún dels llocs esportius, i això permet la possibilitat per a qualsevol 
que estigui en un lloc, de mirar i observar el que està passant en altres llocs en qualsevol 
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moment. I com ja he dit, això es fa per 32 senyals codificades, utilitzant la codificació Impact 
2. 
 
Un altre sistema que s'utilitza és un CB vídeo sobre el transport. Tenim la capacitat d'agafar 
tots els nostres vídeos, les dades de seguretat dels circuits tancats de televisió, des de 
qualsevol dels nostres camps i transmetre'ls fins al nostre centre de seguretat, o el nostre 
centre executiu de comandament, o també cap al nostre centre de transport a través de l'ús 
del CODEX. I utilitzem el CODES ISTM per a vídeo de blanc i negre, MTSE format 
nordamericà, que ens permet bàsicament fer aproximadament entre 6 i 8 quadres/segón, 
blanc i negre, així que el nostre centre d'operació o el nostre centre executiu de 
comandament, o el nostre centre de transports, etc., poden obtenir una vista instantània 
sobre com l'esdeveniment està progressant. Addicionalment als 32 canals de vídeo que 
pertanyen només a les operacions esportives, així que literalment a través de la utilització de 
la fibra òptica, s'està tornant molt en una era de realitat virtual per al nostre centre executiu 
de comandament, o el nostre centre de transports, permetent-los observar instantàniament el 
que està passant en tots els diferents esdeveniments. 
 
Fa un parell de minuts us he parlat del sistema de televisió cable, utilitzant la banda ampla 
d'una companyia local d'Atlanta, nomenada Scientific Atlanta. Una companyia de distribució 
d'equipament de televisió per cable, i aquesta companyia literalment, subministra tota la 
codificació, el que ens permet de transmetre, naturalment, tots els senyals des de qualsevol 
lloc fins a un altre lloc, subministrant la seva informació, evidentment a tots els locutors que 
la donen, de tal manera que mentre estàn en un esport, és possible per a ells comentar un 
altre esport, utilitzant el senyal de la televisió cable, utilitzant el sistema de informació de 
comentaris d'IBM, i poden també treure informació instantània sobre el que esta passant en 
termes de resultats instantànis i també els comentaris, els marcadors provisionals, les llistes 
de sortida així com les biografies dels atletes. El que us estic explicant és que un individu 
que pot estar en la boxa, pot al mateix moment mirar un partit de tennis i ser capaç de treure 
dades d'aquest partit i dels participants d'aquest partit. 
 
Només esmentar en aquesta diapositiva, que estem utilitzant molts més de 10.500 aparells 
de televisió individuals dispersos entre tots els nostres llocs d'actuació al voltant d'Atlanta. 
Lamentablement en les ciutats de futbol, només utilitzem distribució local del senyal de 
televisió cable localment generada, degut a que el cost de transport des d'Atlanta fins a 
Washington D.C., Miami, Orlando i Birmingham té un preu prohibitiu incapaç de trobar 
esponsor. Altres de les coses que estem fent amb ràdio freqüències RF a Atlanta, estàn 
associades amb el sistema de control sobre l'accés a la Vila Olímpica. Tothom que hagi de 
viure a la vila dels atletes reberà una placa, i de fet qualsevol que entri com a visitant a la vila 
dels atletes reberà una placa, que és capaç de ser interrogada electrònicament mentre 
paseja per un pòrtic, molt similar al passar per un magnetòmetre en un aeroport, per a ser 
enregistrat per si portés un objecte metàl.lic, però mentre passes a través d'aquest pòrtic, 
l'interrogarà si el seu número de D.N.I. és correcte o no, i és acceptat per al sistema, i si 
aquest no és acceptat pel sistema, li serà barrat el pas i vostè haurà de parlar amb un agent 
de seguretat. Però a més a més de controlar el seu número personal d'identitat de la seva 
placa, també recollirà la geometria de la mà, el que significa aproximadament unes 9 dades 
suplementàries, i que únicament defineix la geometria de la seva mà dreta i ara, després 
d'haver recollit això de manera electrònica, li demanarà que posi la seva mà dreta en un 
aparell que determinarà immediatament si vostè és la persona que la seva placa diu que és. 
I això bàsicament subministra la identificació positiva per veure si té o no permís per estar a 
la vila i si vostè és la persona indicada per la seva placa. I com saben, durant els Jocs 
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Olímpics, segurament alguns de vostès ho han fet en els Jocs de Barcelona, i han disfrutat 
del privilegi d'intercanviar plaques per poder entrar ocasionalment en alguns esdeveniments. 
S'ha fet des de que els sistemes d'acreditació han estat desenvolupats, i a Atlanta intentem 
buscar fòrmules i sistemes de fer això. 
 
SWATCH, o SWISS TIMING, com també se'l coneix, és el nostre esponsor de 
cronometratge oficial a Atlanta, i algunes de les innovacions que els hi voldria explicar, 
particularment en l'àrea de competicions, amb l'ús de "transponders" etc. en els cordons de 
les sabates dels corredors, posats per a poder seguir a tots el corredors, particularment en 
alguns dels llocs intermediaris. Com ja saben, grans grups de més de 50 competidors 
passaràn per punts intermediaris en qualsevol moment, i és bastant difícil per als oficials 
determinar quí era un membre d'aquest gran grup de 50 persones que han passat. Ciclisme 
també utilitzarà "transponders" que acumulen instantàniament la informació més precisa, que 
mai abans havia estat recollida, i s'utilitzarà també en les curses de carretera de ciclisme. En 
Vela, ja he esmentat la utilització de sistemes GPS i XY, que permeten el posicionament 
instantani dels vaixells, mentre avançen per una cursa. Voleibol i Bàsquet també s'han 
estudiat en termes de coses innovadores per a trasmetre, determinant el temps de suspenció 
del jugador, o quan un "spijer" puja en el vollei o quan un jugador de bàsquet puja en l'aire. 
Quan temps està realment sospés a l'aire abans de tocar terra un altre cop? En atletisme, 
l'ús de la tecnologia "speedgun" per a determinar l'acceleració dels esprinters quan obtenen 
l'acceleració màxima, i quan temps mantenen una certa velocitat, i en quin punt començen a 
perdre la seva velocitat o desaccel.leren. 
 
I per exemple en les tanques que son, rès més que una sèrie d'acel.leracions i 
desaccel.leracions, i evidentment tot això sent subministrat en el moment mateix a les 
televisions per al seu anàlisi immediat per a determinar qui ha guanyat la cursa, quan la 
cursa s'ha guanyat, etc., així que tots els nostres comentaristes, semblaràn increïblement 
intel.ligents molt rápidament. 
 
I naturalment, en tennis, una dada molt típica és la velocitat de la pilota en servei i altres 
estadístiques similars, que generen alguna diferenciació referent als guanyadors o no 
guanyadors, a cadascuna de les parts. 
 
Una de les coses que vull remarcar. El motiu pel qual utilitzem la tecnologia habitual no 
depèn de quan treballem. Ens quedem aturats pel fet de que encara hem de realitzar molta 
feina de cablejat amb tota aquesta meravellosa fibra òptica i sistemes de televisió per cable. 
A Atlanta ens trobem amb el fet de que malgrat tot aquest sense fil i tota la resta, encara 
haurem de connectar molts més de 32.000 aparells amb totes les seves connexions 
d'elecció, etc.. 
 
La nostra tecnologia de bateries o d'aparells necessita encara el poder de la bateria, encara 
precisa d'agunes electrificacions, encara es necessiten algunes línies de cable, connexions, 
etc., per a ser bona. De fet, de tot el nostre progrés en fer tots aquests dispositius... encara 
necessitem feina molt fonamental, bàsicament instal.ladors de cables i electricistes bàsics, i 
hi ha una cosa que mai podrem oblidar, fins i tot a Atlanta. Aproximadament un terç del 
nostre pressupost total tecnològic, encara està inmovilitzat pel que subministra aquesta 
conjuntivitat bàsica, aquest cablejat bàsic. 
 
La capacitat per a nosaltres de fer una impremta instantània, comunicació sense fils, 
connexions, PBX, etc., l'estem utilitzant en tots els nostres esdeveniments de proves que 
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s'estàn organitzant actualment a Atlanta. Aquest vía-vía, igual que la pista de ràdio Motorola 
ensenyada abaix, subministraràn tot el nostre suport per 23 esdeveniments de prova que 
estàn programats a Atlanta, i que s'estàn portant a terme des del passat mes de juny. 
 
Però durant aquests mateixos esdeveniments, aquest vía-vía, demostrarà que subministrarà 
el suport de tecnologia de telecomunicacions per a totes les nostres proves de ciclisme en 
ruta, per a tot el suport, el cross crountry equestre, i també un parell d'esdeveniments més 
que tenen lloc. També els dies de cloenda per al suport de la torxa. 
 
Així doncs, una inversió molt, molt significativa que vam fer en el passat, finalment 
s'autofinanciarà, i com ja saben, s'ha d'animar a Austràlia a estudiar això. 
 
I d'aquesta manera finalitzar les meves ràpides observacions. Espero que reconeixereu que 
no he fet justícia a cap d'aquests sistemes, però per aquell d'entre vostès que puguin, espero 
veure'ls a tots a Atlanta. És difícil de creure, en nou mesos. Gràcies. 
 
 
Pregunta: 
 
M'agradaria saber, tinc dues preguntes, la primera és sobre el cost de la tecnologia, el 
pressupost, i la segona el número de gent involucrada en el desenvolupament i la instal.lació 
i el comissionament de tots aquests projectes. 
 
 
Resposta Nick Lundhill: 
 
El pressupost total per al Comitè Organitzador per a la tecnologia que acabo de descriure, és 
d'aproximadament 240 milions de dòlars en total. Vull subratllar que la majoria de 
l'equipament és de lloguer o de leasing. En cap moment el Comitè Organitzador compra cap 
d'aquest material. Sempre és de lloguer, i és per això que el pressupost no és el vano dels 
400 milions de dòlars, però el vano és de 240 millions, perquè els nostres esponsors 
continúen sent els propietaris de l'equipament. Ens exigirà prop de 7.000 persones, tècnics, 
personal i altres que ensamblen l'estructura tecnològica, en totes les cites. I durant els 
mateixos Jocs utilitzarem el sistema amb aproximadament tres mil quatre-cents tècnics, 
voluntaris, i membres del personal. 
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Dia 10.11 
Bloc B. Sr. John Hunter 
Tecnologia en els JJ.OO. 
 
 
 
Tecnologia en els JJ.OO. 
Sr. John Hunter 
Director del Projecte Sidney 2000, TELSTRA 
 
 
Bon dia, 
 
Presentació d'un vídeo. 
 
Avui en dia, 5 anys són una generació. Fa 10 anys són temps llunyans. Sembla que el món 
s'està movent ràpidament cap en davant.  Qui sap a on anem? Qui sap, el que trobarem? Ja 
tenim molt acabat aquí mateix, de ciutat en ciutat, i ara, cap a on? Per treballar amb il.lusió 
per demà.  
 
Poden aturar aquest vídeo si us plau? I posar-lo a la part bonica quan comença? 
Gracias.  
Bon dia a tothom! Volia ensenyar aquest vídeo, només per tal d'indicar que renim un llrg 
camí per recòrrer, tenim 5 anys entre avui i l'any 2000 i m'imagino que els nostre repte és de 
seguir aquest camí en la bona direcció. 
 
Ara, és fantàstic tornar a ser aquí a Barcelona. Vaig ser aquí per darrer cop a l'any 1992.  
Vem visitar Telefònica aleshores i vaig rebre molta bona informació del Sr. Tomás, el proper 
ponent, i també, he treballat amb molta gent bona d'aquí.  Va ser una gran experiència. 
 
El que vull explicar avui, és la evolució de la tenología de 1995 a l'any 2000. Com poden 
imaginar, estem en un epoca exitant, i jo trobo la tecnologia ja apassionant ara, en 1995, 
doncs imaginin en l'any 2000. 
 
Així doncs, si ens ho miren be juntos, i volem veure, donar una mica de fons al compromís 
de Sidney amb els Jocs Olímpics.  Vull parlar de les exigències per als Jocs Olímpics.  Qué 
és el que es necessita realment, prlant de comunicació, de tecnología, no entraré en gran 
profunditat, donat que més important que les paraules, per a nosaltres, són les possibilitats 
que poden derivar-se dels Jocs Olímpics. 
 
Però tornem a 1992, durant els Jocs.  Aleshores, mentre ens estavem mirant els vostres 
fantàstics Jocs a Barcelona, nosaltres estàvem allà lluny a Sudney, treballant dur, molt dur, 
tractant de guanyar els jocs del 2000.   Acavabem de perdre els Jocs 1996 contra Atlanta i 
evidentment en aquell moment teníem tot concentrat cap a l'any 2000.  Ara, quan estas 
tractant d'emportar-te els Jocs, fas moltes promesses.  Quan intentes guanyar quelcom, fas 
moltes promeses...Així, nosaltres bàsicament vem prometre una xarxa complerta cap a tots 
els llocs i vostés poden calcular-ho igual que jo: per no dividir les comunicación... i es que es 
vàrem comprometre en  molt.  I ara és el nostre deure de mantenir les nostres promeses. 
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Per poder complir promeses, es necessita experiència i estic segur de que aquí tots els que 
van treballar en els Jocs de Barcelona, diràn " Mira, no pots entrar d'aquesta manera, i posar 
telecomunicaicons per als Jocs Olímpics.  Has de treballar amb Comitès anteriors, i és per 
això que estem tan agraïts de poder treballar amb els colegues de Barcelona i ara també 
amb els d'Atlanta.  Doncs crec que en tottal hem estat aquí tres mesos, estudiant els Jocs. 
 
Només m'agradaria reflexionar una mica sobre el que realment vaig aprendre de Barcelona.  
Només lo principal, crec que ho podré resumir en 2 ó 3 punts. 
 
El punt que més m'ha influenciat ha estat la necessitat d'una planificació a llarg termini.  No 
serveix de res treballar aproximadament 2 anys abans dels Jocs i és clar que pots instal.lar 
una xarxa de telecomunicacions o d'ordinadors.  S'ha de començar a planificar!! Sino 
entraràs en pànic i perdràs tots els beneficis que podries treure dels Jocs Olímpics.  I perquè 
han d'estar els Jocs Olímpics en primer lloc?  No només per a organitzar els millors Jocs de 
la història, és per poder arrancar beneficis cap a la teva cuitat, i vosaltres, segur que ho hau 
fet molt bé. 
L'altra punt que vaig veure, van ser els acords de col.laboració, així que estem traballant en 
aquest direcció a Sydney, similar als sponsors que veu tenir aquí a Barcelona. 
 
Aquest és un plànol molt gràfic de Sydney, fet per ordinador, i us puc assegurar que Sydney 
no se li sembla en res, però cada quadrat d'aquesta diapositiva...així està millor..., representa 
un lloc on l'esport tindrà lloc.  Aquests seràn uns Jocs molt compactes i lamento molt que el 
meu colaga Daniel Choo no sigui aquí, perquè té moltes diapositives dels llocs d'actuació, 
però ma majoria dels Jocs es centraràn realment en el centre geogràfic de Sydney, i això és 
el que poden veure en el centre d'aquesta diapositiva.  Es diu realment el "Sydney Olympic 
park"o Herb Bush Bay.  El seixanta per cent dels esports es centra en aquesta localització, la 
qual cosa ens facilita relativament la feina.  Els voltants de Sydney Habour, a la dreta de la 
diapositiva.. i anem cap a l'oest, cap a Penderflikes, aproximadament a 15 km. cap a munt 
des del Sydney Olympic Park.  Així el conjunt dels Jocs, com ja he dit, estarà dins de la 
Ciutat de Sydney.  El que vem prometre als mitjans de comunicació, que crec que són els 
nostres clientes més importants, és una xarxa, uniforme, que sigui de vídeo, data, telefonia, 
será el mateix si estàs a Homebush Bay amb el rem o a Sydney Harbour per la vela. 
 
Números. M'imagino, que esperem siguin els dels Jocs, així doncs, seguexin-me mentre 
estudiem aquesta diapositiva. 
 
Esperem entre 3 i 4 milions de vendes d'entrades i d'atletes uns 15.000.  Ara ja ho sé, teniau 
el mateix a Barcelona, però el número d'atletes és de menos importància comparant-lo amb 
el número dels mitjans, de seguretat, de voluntaris i així..., com que estic parlant de 
telecomunicacions, els nostres clients no són els atletes, són els mitjans, les organitzacions 
que portan els Jocs a la resta del món.  I crec que això és vital, perquè és des d'aquí que 
provindra la majoria del retorn financer durant els Jocs Olímpics.  La major part ve dels drets 
dels mitjans.  Per parlar només de números:  per posar-ho tot en la seva justa perspectiva, la 
organització americana més gran, la NBC Organization, acaba de pagar un bilió de dòlars 
per als drets a ensenyar els Jocs.  Són molts diners, i és clar, això ens dona molta presió, 
per posar una xarxa darrera, per donar soports als mitjans.  Si mirem el número de serveis 
de telecomunicació, diguem byte iònics, podria ser l'ideal amb cent tretze, però com us dic, 
aquesta és una dispositiva del començament, probablement seràn més aviat cent vuitanta, 
però segueix sent molt.  En qualsevol event esportiu com la Copa del Món de Futbol.  No es 
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parla en decenes, podria ser 10, 20 bytes iònics.  En els Jocs Olímpics estem parlant com ja 
he dit d'uns cent vuitanta i potser de dos-cents bytes iònics.  Així que és gran, és enorme. 
 
 
Una cosa que s'oblida fàcilmemnt durant uns Jocs Olímpics, és, sabeu que he de parlar de 
mitjans, estem parlant d'EPA, una organització de soport a hospitals, transports, aduanes, i 
podriem dir ¿perquè estem parlant d'això? 
És que, si volen trobar un tipus de xarxa diferent, sabràn que, ha de ser d'un mateix tipus de 
tecnologia.  Hem de crear clientes de cada dia.  Les necessitats individuals, les necessitats 
laborals són, els hi puc assegurar, la parts més dura. 
 
Probablement invertirem una pila d'anys ara en "Com montarem aquesta xarxa? Heu de 
recordar, uns Jocs Olímpics són setze dies i he d dir que molts de vosaltres em dieu "Perquè 
treballeu cinc anys abans dels Jocs, parlant del 2000 i només sseran setze dies? Però la 
meva resposta és " Hem de maximalitzar els nostres beneficis des de la totalitat dels temps, 
però part de la nostra filosofia ara és de no posar equipament només per aquests setze dies, 
vull dir que això fòra una pérdua total de diners.  Si busquem una via de reembolsament dels 
Jocs Olímpics, en unes altres paraules, si es pot utilitzar abans, perfecte, però utilitzar-lo 
durant els Jocs, i després tractar d'integrar-lo de nou en la nostra xarxa o tenir els clients 
després dels Jocs.  És la única vía econòmica per a subministrar aquest equipament." 
 
He d'utilitzar l'estat apropiat en la tecnología.  Sotsratllo la paraula "apropiat".  Doncs s'han 
de consdierar dues coses amb els Jocs OLímpics : una tecnologia que necessites per a 
subministrat una plataforma bona, forta i ferma, per pode garantir bons serveis.  Però al 
mateix temps, es necessita la tecnologái d'apardor, vull dir, la raó per la que estem en Telstra 
és la promoció dels productes a els nostres altres cliente.  No només estem aquí per bona 
voluntat.  O he de dir, aixó és un part, però hem de considerar els nostres pròpis clients i el 
nostre pròpi negoci.... 
 
Doncs, el que farem és construir,.. probablement, o utilitzar la tecnologia que estarà en el 
mercat al voltant de 1998, com a base.  Dic 1998, perqué en tot cas necessitem dos anys per 
averiguar aquest tecnologia i assegurar-nos que és una base sólida.  Ara, amb aquesta base 
podem estar, quasi podem assegurar serveis molt flexibles i segurs als mitjans, etc. però al 
mateix temps ens dona la flexibilitat d'introduìr els productes més nous en l'any 2000.  
Aquests productes es posaràn a l'aparador per als nostres clientes per les nostres raons 
promocionals que, vist que seran tecnologies pròpies i sobervies, noseràn corrent principal 
per als Jocs.  En altres paraules, hi ha dues bases: hi ha una tecnologia ferma de 1998 que 
forma la columna vertebral dels Jocs i després hi ha la última tecnologia que només s'utilitza 
com aparador per als nostres clients.  I aquesta és una diferència important. 
 
La resta, em sembla que mencionem que és un equipament recuperable.  Probablement el 
major desgast en un Jocs Olímpics és el cablejat necessàri per als llocs d'actuació.  Vull dir, 
que no es pot recuperar.  No es pot re-utilitzar.   És el que s'anomena debilitat obligada, així 
que busqum molt una tecnologia milebar, utilitzant tecnologies milebar o sense fils, com les 
podeu nomenar: eliminen una pila de cablejats.  Tornaré a aquest tema més endavant. 
 
M'imagino que en qualsevol tipus de presentació de comunicacions, s'haurien de capturar 
serveis, evidetment subministrant telèfons, data, audio, vídeo, però crec que la més gran 
il.lusió i el més exitant és que es pugui comptar amb les tecnologies milebar, perque milebar 
està realment arrencant en el camp internacional actualment, i també els multi-mèdia. 
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Moltes companyies, fent un esforç molt gran amb això, companyies d'ordinadors com IBM 
per exemple, i companyies de telecomunicacions com la nostra.  Tornaré a aquest tema de 
seguida.  Bé, just a la dreta de la diapositiva, i per reduir costos, es que no estem construint 
una xarxa només per als Jocs.  Hagués sigut econòmicament parlant i també des del punt de 
vista de la fiabilitat una infraestructura de xarxa per només una ocasió.  El que estem fent, en 
els propers cinc anys, estem en realitat ampliant la xarxa de Sidney purament en el seu 
tamany, per tal de que sigui capaç d'assimilar el tràfic extra durant els Jocs. 
 
Només vull pasar per aquestes tres diapositives sobre tecnologia, aquesta sobre telefonia o 
els telèfons tradicional i potser els de data a baixa velocitat o a través de modulació, o potser 
hagin sentit prlar de serveis integrats TN i xarxa digital que bàsicament subministres amb 
una conexió digitasl d'alta velocitat directament cap el seus auriculars des de la central 
telefònica.  Ara en la presentació de Nick ja heu sentit prlar de quelcom que acostumem a 
nomerar, un sistema molt sim,ilar que es diu STH, "second institute of higrocky", que crec 
que és el mateix sistema que esteu utilitzant aquí a Espanya.  Bàsicament subministra la 
flexibilitat de tenir un circuit tancat.  La bellesa d'un circuit tancat en fibra òptica és que, si hi 
ha algun problema en algun lloc, o algú talla una fibra, cosa que desgraciadament senmpre 
pasa en algun momento durant els Jocs, el sistema que no pot donar la volta en la primera 
direcció, va per l'altra, així que tenim las eguretat de tenir dues vies per anar de A fins a B. 
També hi han altres aventatges: es pot posar un circuit sobre u circui, el que significa que si 
tenim dos circuits, hi ha quatre vies, si posem tres circuits tenim sis vies.  De tal manera que 
es pot construir qualsevol seguretat que un vulgui. 
 
Bé, aquestes creus, o aquests punts de l'esquerra són les centrals de telèfon i podem dir que 
n'utilitzem dues, o potser més centrals de telèfon per conectar un cert número de telèfons en 
un multiplex llunyà o en un lloc on es podrueixin els aconteixements.  Així, el que fem és 
intentem duplciar per obtenir fiabilitat.  Són despeses extra, evidentment, però ens dona més 
fiabilitat.  Aquestes petites caixes amb un bastó que surt, són en realitat unes de les 
estacions de satélit i es pot fer còrrer un cable des del multiplex llunyà fins a una estació de 
pagament i probablement donarà accés a uns 30 telèfons, així doncs ja veuen que és molt 
més econòmic, per que el refereix a telèfons i a cooperacions. 
 
Tot això va cap a la propietat del vídeo que és molt més costós.  Avui en dia tenim una 
barreja de conexions addicionals i conexions paral.leles, i els problemes amb alló que són un 
sistema paral.lel cap a un sistema digital, s'ha d'anar a través d'un codec.  I un codec és una 
eina molt cara i és una cosa amb la que es té molt poca reupració o reutilkitzaciío després 
dels Jocs.  Bé, esperam que per l'any 2000 hi hagi molt més equipament digital a disposició i 
portser, així ho espero, podrem treballar en digital des de la càmara directament a través de 
la xarxa cap a una instal.lació d'entrada digital en l'IBC, l'International Broadcasting Center. 
Ara, no crec que el meu somni es faci realitat, però espero que en un cert percentatge es 
pugui realitzar. 
 
Probablement, hi hauran quatre tipos de comunicació mòbil: hi han les comunicacions COD, 
aquí a Espanya el vostres sistema digital nomenat GSM, i hem d'admetre que utilitzem el 
mateix sistema a Austràlia, i es un bon sistema públic, però els problemes amb aquests 
sistema públic són de que no es pot controlar el tràfic. 
Si succeix un event de més gran importància, la primera cosa que pasa quan un engena el 
telèfon mòbil és que tota la xarxa entra en congestió.  Ara això és completament inútil per a 
organitzar uns Jocs Olímpics. 
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Per als Jocs tenim sortosament altres tecnologies: tenim el nomenat mòbil CRUNT, i fent un 
paral.lel amb els seus antics "walkie talkies", on es te comunicació d'un en un o salvem un 
sistema.  Es pot posar una pila més a.parells en el sistema, però el gran benefici es que pots 
controlar el tràfic en el sistema de la línea principal.  Doncs, aixó serà la columna vertebral 
per a la comuncació mòbil oficial, però no es pot anar cap a grans densitats.  Allà on 
necessitarem altes densitats, aixó serà en les seus, on utilitzarem una tenologia nomenada 
sense fils.  Estava totalment d'acord en utilitzar adequadament un dect europeu, això és un 
sistema DECT emb el qual es podem arribar a molt altes densitats, com per exemple en una 
habitació aquí mateix, i on pots poner potser 30 o més telèfons sobre aquesta central 
complementària.  Doncs això és molta desitat i també permet una conexió entre un sistema 
Ledeck i un sistema Lasalle si això fos necessàri.  IBàsicament els dos àudios portàtils 
també han estat utilitzats com a ramificació i com a sistema de comunicacions. 
 
I ara els sistemes modem.  Estic segur que molt d'entre vosaltres ja heu experimentat amb 
els multi mitjans.  Per a mi, aquests multi mitjans no són de gran utilitat de cara a uns Jocs 
Olímpics.  És divertit poder jugar amb ells, es poden obtenir imatges, pots posar pel.lícules 
en pantalla, però és de poca influènci pràctica per als Jocs.  El que intentem realitzar en l'any 
2000, treballant amb companyies com IBM, és poder subministrat una xarxa d'enllaç de molt 
alta velocitat, per tal de poder posar-hi tant la ràdio, el vídeo codificat sobre una central de 
vídeo.  Doncs això permet als mitjans descarregar aquest vídeo cap a l'IBC, la qual cosa 
signific realment que es pot utilitzar aquest vídeo en una producció.  També la prems escrita, 
els diaris i les revistes per exemple, també poden copiar textos, poden copiar fotos preses 
per un magazine directament cap els seus ordinadors per poder fer la seva pròpia edició.  
Així és que el que us estic dient és que esperam realitzar a Sydney un sistema multi-mitjans 
útil i pràctic. 
 
Ara, ja us puc prometre que no seré més tècnic que això, però estic enfatisant l'ús d'aquests 
ennlaços de fibra òptica com a columna vertebral de la nostra tecnología.  Si només us 
facilito un exemple de les velocitats en que estem operant, per exemple, en l'ordinador de 
casa, si tenim u modem, es pot conectar a Internet, que típicament operaria a 14,4 
Kbits/segon, podria ser 28Kbits/segon. Però STM 16 es com un furúnculo en les xarxes de 
fibra òptica operant a 2,5 Kigabits/segon.  Ara Kiga és 2, és 19 potència 9. doncs són molts 
més bits per segon i ho necessitem per al vídeo.  Abans de l'any 2000 podriem ser capaços 
d'utilitzar 10 Kigabits/segon. 
 
Tornant a casa, no serveix de res subministrat circuits purament a casa impulsats o treballant 
des de Sydney.  El que realment hem de fer és senzillament aplicar la mateixa tecnologia a 
la totalitat d'Austràlia i seguidament cap a tots els enllaços internacionals que conecten amb 
la resta del món.  Ara, aquestes línies verdes i les línies vermelles que poden veure, són les 
línies de fibra òptica existents en Austràlia.  Tenim estacions a terra.  A propòsit, estacions 
de terra són els plats per a la conexió amb els satèlits.  Tenim d'aquestes conexions tant a 
Perth com a Austràlia Occidental, com també a Sydney a la Costa Oriental,  Utilitzem Sysney 
per a la conexió a travès del Pacífic cap a merica i tulitzem la Costa Occidental per arribar a 
països com Iràn i Europa.  Ara utilitzarem els circuits de fibra òptica cap a tota Austràlia per 
donar un altre cop una tecnologia de circuit per conectar amb les estacions de terra. 
Ara un cop sortim d'Austràlia, tenim cables sub-marins, per sota de l'aigua, podeu veure 
aquestes línies verdes i vermelles une altre vegada, per conectar Nova Zelanda amb Hawai, 
amb els Estats Units o així cap al nord d'Àsia, i també cap a l'oest d'Europa.  Son els 
enllaços de fibra òptica d'alta velocitat une altra vegada.  I si poden, mirant el diagrama que 
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utilitzem, probablement utilitzarem circuits STH un cop més internacionalment.  Així que 
destaco que podem subministrar una fiabilitat total des de la mateixa seu cap el mateix país, 
cap els mateixos paisos, directament cap a altres paisos internacionalment. 
OK. No serveis de res tenir una xarxa, si no podem arribar al servei de principi-final.  El que 
vàrem prometre al Comitè Organitzador de Sydney, és d'administrar la xarxa de central 
terminal a central terminal.  Així, grantitzarem un nivell de servei a través de tota la xarxa fins 
al seu telèfon personal o a qualsevol altra instrument.  Doncs, utilitzarem una administració 
integrada de la zarxa i tot pasa per la xarxa de Sydney. 
 
Ara, no serveis de res tenir una xarxa si els seus clients no hi tenen accés, el que us explico 
en aquesta diapositiva, és l'accés als centres, per al nostres clients.  Els nostres clients 
principals, són els mitjans de comunicació.  Així si vosté ve d'Espanya, arriba a Sydney, a 
l'aeroport, vosté sort de l'aeropor i veirà la senyal Centre de Servei de Telecomunicacions.  
Doncs es podria plantejar portar-se el seu telèfon portàtil des d'Espanya.  Si vosté no té el 
roaming internacional, no s'amoini, nosaltres li organitzarem immediatament.  Si volen un 
telèfon fixe, un DIT ciclo monocorde, sense fils, o potser un fax?  Qualsevol cosa que 
necessitin, entre a la botiga, s'han de procurar un aparell i conectar-lo a la xarxa, tot en un 
temps de 3 o 4 minuts.  Bé, això serà un gran repte, pero ens hem preparat per això.  Ara 
vaig a les diapositives finals de la meva conferència.  Vull parlar una mica de les oportunitats.  
Com ja he dit, no serveis concentrar-se en aquests 16 dies.  Podem fer-ho, i suposo que és 
fàcil per nosaltres fer-ho concentrat-nos només en aquests 16 dies, però el que volem fer, es 
aprofitar-ho des d'ara, durant i després dels Jocs.  Així que estudiarem molt bé les 
possibilitats oferides, els productes i serveis que podem aconsseguir a través dels Jocs. 
 
Ara jo estaria molt interessat en parlar amb els meus col.legues d'aquí, per exemple amb el 
Sr. Tomàs, sobre el que ha passat a Barcelona després dels Jocs, però estem parlant amb 
companyies internacional, parlem de moltes empreses australianes, de com podem fer 
associacions i els nomenats sponsorships, també per a poder beneficiar-nos tots aquests 
anys. 
Aquesta diapositiva, és també un dels molts exemples, i podriem fer una llista de pàgines i 
pàgines. 
Només una conclusió, Tornem al meu "camí".  Comencem en un camí recte.  Ara ja s'està 
posant una mica desigual.  Estem mirant Atlanta de molt aprop.  Tenim la sort de poder 
col.laborar amb Miguel Angel, com ja heu sentit en la seva ponència.  Aprendrem tot el 
positiu i negatiu d'Atlanta i a partir d'aquell moment ens llançarem, m'imagino, sobre els 
quatre anys finals. 
 
Podem creure'm o no, només queden 1850 díes per als Jocs de Sydney.  Per mi això és 
tremendo,  Así que tenim que fer les cosas ja. i començar a obtenir aquests beneficis a partir 
de 1996. 
 
I així m'imagino, el meu repte és de maximilitzar els beneficis cap al moviment olímpic, i 
nosaltres entre ara i l'any 2000 i centrar-nos en l'any 2000. 
Be, en conclusió, com ja he dit, és fantàstic estar a Barcelona un altre cop.  Em quedo un dia 
més o menys i vull tornar al 92, i tornar a vire aquells dies fantastics que realment vaig 
disfrutar aleshores. 
Gràcies. 
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Pregunta: 
 
Emissió Oficial i quin és el cost global dels jocs Olímpics? Se sap ja? 
 
Resposta: 
 
És una bona pregunta.  L'emisora local encara no està acabada (problemes amb el microfon) 
estem posant tota l'energia en determinar  quines tenen el drets i m'imagino que, en el sentit 
més ampli, el que té més dret fonamental en potència, esperem nosaltres, que les emissores 
domèstiques, es nomeraràn SOBO, Sudney Olympic Broadcasting Organization.  Aixó 
s'anunciarà probablement entre el principi i la meitad del proper any. 
 
Pregunta: 
 
Jo també tinc dues preguntes: La primera és: quin es el nivell de la digitalització i penetració 
dels telèfons epitònics en l'àrea de Sydney? Això està en relació amb la inversió prevista per 
a la xarxa pública.  Aquí a Barcelona, com vosté sap, el model és diferent, donat que aquí en 
l'any 1992 era un monopoli de Telefònica.  Va ser un gran socie per a nosaltres i telefònica 
va fer un gran esforç per a millorar la xarxa i el cost de la xarxa des del punt de vista del 
Comitè va ser molt baix en comparació amb el coste de l'inversió generl.  I Telefònica va 
invertir més o menys 900 milions de dòlars aproximadament en els Jocs de Barcelona, en la 
xarxa pública.  Normalment telefònica té una inversió de mig bilió de pessetes a l'any, doncs 
auqesta quantitat va significar un 20% de l'esforz annual dedicat només a Barcelona. 
Tenen vostés aquests números en el seu pensament? 
 
Resposta: 
 
Sí, m'imagino que els números són "in situ" menys importants per a nosaltres, però tornem a 
la primera pregunta, la penetració de telèfons a Austràlia. 
 
Austràlia té una penetració tremendament alta.  Considero que realment ha arribat a un punt 
de saturació, un saturació del voltant del 96%.  Veig al meu colega Martin, crec que és un 
9697%, el que és pràcticament el més alt que es pot aconsseguir.  Ara intenem vendre un 
segon telèfon, com extra de beneficis per negoci addcional.  Pero no estem forçant prop de 
350 milions de dòlars australians a l'any de la nostra xarxa.  Un dòlar nostre val 
aproximadament 100 pessetes.  Doncs multipliquin per cent. 
 
Per als Jocs Olímpics, hem fet els nostres números: creiem que podrem construir la xarxa 
complerta i repeteixo estem construin una xarxa simplement ampliant la xarxa actual de 
Sudney, cócicament.  Així que, aquest total certament no es basa en una xarxa olímpica. 
 
Simplement es tract de posar una mica de xarxa extra en la xarxa de Sydney, per a conrir els 
Jocs i aixó ho ham taxat en uns 180-190 milions de dòlars. 
 
Aquesta serà la nostra inversió total, però ara ho estem pasant al Comitè Organitzador, el 
que era el COOB a Barcelona.  El que realment estem fent en el nostre sponsoring és 
bàsicament subministrar aquesta xarxa al Comitè Organitzador. Oficialment a preu de cost. 
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Dia 10.11 
Bloc B. Sr. Joaquím Tomàs 
Evolució de les tècniques de telecomunicacions 
 
 
 
Evolució de les tècniques de telecomunicacions 
Sr. Joaquim Tomas 
Subdirector del Departament de Conservació de Telefònica 
 
 
Jordi López: 
 
Joaquim Tomas, a qui tenim el plaer d'escoltar ara, va ser la persona encarregada per part 
de Telefonica per portar a terme la planificació del desplegament territorial dels projectes que 
tenien relació amb els Jocs Olímpics. Telefonica, com abans he comentat amb motiu d'una 
pregunta a l'últim ponent, va ser uns dels grans socis sobre el qual descansaven totes les 
telecomunicacions dels Jocs. 
M'agradaria que expliquessis una mica l'experiència. 
 
 
Ponència 
Els hi presento el desenvolupament d'aquesta ponència 

 
 
 

EVOLUCIÓ DE LES TÈCNIQUES DE TELECOMUNICACIÓ 
 

La Tecnologia en els Jocs Olímpics 
 
 

• Introducció 
 
• Què són els JJ.OO.? 
 
• Qui participa directa o indirectament en els JJ.OO.? 
 
• On se realitzen els JJ.OO.? 
 
• Què deu garantitzar les telecomunicacions en els JJ.OO.? 
 
• Tecnologies i infraestructures que suporten els serveis de B'92 
  - Infraestructures 
  - Projectes a mida 
 
• Quins serveis es precisen per als JJ.OO.? 
 
• Serveis que es van utilitzar a B'92 
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• Serveis a utilitzar en el futur 
 
• Infraestructures i tecnologies del futur 
  • Xarxa universal d'informació 
  • Xarxa R.D.S.I. 
  • Comunicacions mòbils 
  • Tecnologies de la xarxa universal (FO-MTA-JDS) 
  • Terminals 
 
• Conclusió 
 
 
 
 
INTRODUCCIÓ 
 
Aquesta presentació pretén donar una visió de la situació actual de les telecomunicacions 
que hem tingut en els JJ.OO. de Barcelona al 1992, i de les tendències que s'observen en el 
futur sobre la nova demanda de serveis, com són la mobilitat i la necessitat de major 
amplària de banda o capacitat de transmetre i controlar grans quantitats d'informació, així 
com de les tecnologies que suportaran aquests serveis en els JJ.OO. del futur. 
 
Des de 1896, el moviment olímpic celebra cada quatre anys els jocs de l'olimpíada, cada 
vegada més a mida que s'han anat succeint les jornades  corresponents als JJ.OO., en les 
diferents olimpíades, la necessitat de comunicació entre els agents organitzadors, 
participants i espectadors ha anat en augment; de tal manera que l'èxit dels mateixos ha 
estat condicionat directament a l'èxit de la comunicació, és per això que en l'actualitat es pot 
dir que: 
 
Els sistemes informàtics, les xarxes de telecomunicacions, els mitjans àudio-visuals, 
és a dir, tots els elements que formen les tecnologies, tenen un paper decisiu en l'èxit 
dels Jocs Olímpics. 
 
Abans de parlar de les noves tecnologies i de l'evolució de les tècniques de telecomunicació, 
farem un breu repàs del plantejament que vam realitzar en els passats jocs de Barcelona'92, 
i així ens serà més senzill parlar del futur. Al 1986, quan Barcelona va ser nominada com a 
seu dels JJ.OO., vam realitzar una anàlisi dels mateixos i de les seves necessitats fent un 
intent en definir: 
 
 
 
 QUÈ SÓN ELS JOCS OLÍMPICS? 
 
És un esdeveniment esportiu a nivell internacional que es realitza cada quatre anys, i la seva 
duració és d'un curt espai de temps (setze dies). 
 
 • Esdeveniment esportiu, és a dir, gran acceptació pel públic en general, o sigui gran 

quantitat de seguidors. 
 • Nivell internacional, el seguiment d'aquests es realitza a nivell mundial. 
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 • Cada quatre anys, que ens indica que tenim una sèrie d'experiències sobre les que 
ens hi podem recolzar. 

 • En un curt espai de temps, es desenvoluparà tot l'esdeveniment, amb la qual cosa 
es dedueix que es produirà una gran concentració de mitjans tècnics i humans. 
L'important, doncs, ha de ser la fiabilitat i seguretat, tant a nivell d'organització com 
d'informació interna i externa, és per això que les telecomunicacions tenen un paper 
essencial en els mateixos. 

 
 
Una vegada realitzat aquest intent de definició veiem: 
 
 
 QUI PARTICIPA DIRECTA O INDIRECTAMENT EN ELS JJ.OO.? 
 
Tenim quatre grups clarament diferencials: 
 
 • El Comitè Organitzador local (COOB'92). 
 • La família olímpica, atletes, jutges i àrbitres, COI (Comitè Olímpic Internacional), 

CON's (Comitès Olímpics Nacionals). 
 • Premsa, ràdio i TV. 
 • Espectadors i visitants. 
 
 
 ON ES REALITZEN ELS JJ.OO.? 
 
Els JJ.OO. es realitzen en diferents seus, és a dir, en diferents àrees geogràfiques, per la 
qual cosa els mitjans estaran distribuïts, excepte en la inauguració i clausura on hi ha una 
gran concentració d'aquests. En les figures 1 i 2, podem apreciar la distribució que vam tenir 
a Barcelona'92. 
 
 
 QUI HA DE GARANTITZAR LES TELECOMUNICACIONS EN ELS JJ.OO.? 
 
Per a la celebració dels Jocs Olímpics és necessària una gran diversitat d'escenaris que han 
d'estar intercomunicats entre sí, a efectes d'organització, seguretat i informació. 
 
 
Per aquest motiu, cal assegurar-se la cobertura de totes les necessitats de: 
 
 • Les comunicacions internes dins un mateix recinte. 
 • Les comunicaciones entre diferents recintes. 
 • Les comunicacions cap a l'exterior (nacional i internacional) 
 
A través de: 
 
 • Infraestructures i serveis público. 
 • Projectes a mida. 
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 TECNOLOGÍES I INFRAESTRUCTURES QUE VAN SUPORTAR ELS SERVEIS DE  
BARCELONA'92 
 
• Infraestructures 
 
 - Xarxa telefònica conmutada. 
 - Xarxa de dades Iberpac. 
 - Xarxa Ibercom. 
 - Xarxa Ibermic. 
 - Xarxa de ràdio-comunicacions mòbils. 
 - Estacions de terra i cables submarins. 
 (veure fig. 3 i 4) 
 
Aquestes infraestructures estaven suportades per les diferents tecnologies de: 
 
 - Centrals digitals. 
 - Fibres òptiques. 
 - Satèl·lits de comunicacions. 
 
• Projectes a mida 
 
 - Xarxa de veu i dades. 
 - Xarxa de transmissió de dades. 
 - Xarxes de comunicacions mòbils. 
 - Xarxes de contribució i distribució de senyals de Ràdio i TV. 
 
 QUINS SERVEIS SÓN NECESSARIS PER ALS JJ.OO.? 
 
• Serveis de veu. 
• Serveis de dades i telemàtica. 
• Serveis mòbils. 
• Serveis de transports i distribució de Ràdio i TV. 
• Serveis de comunicació per satèl·lit. 
• Serveis de comunicacions d'empresa. 
• Altres Serveis : Vídeo-conferència, ... 
 
 
 Serveis que es van utilitzar a Barcelona'92 
- Serveis telefònics 
 14.500  Línies Regulars 
 1.600  TM 
 344 Fax 
 2.680 TMT-PRESS 
 
- Serveis de transmissió de dades 
 1.305 Circuits de dades 
 
- Ràdio-comunicacions mòbils 
 5.325 Ràdio-recerca 
 2.500 Telefonia Mòbil 
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 560 Ràdio-telefonia Privada 
 
 Serveis per al COOB'92 
- Serveis telefònics 
 10.290 Línies Internes de Veu i Dades 
 7.250 Línies Regulars 
 470 Línies dedicades a la Veu 
 
- Serveis de Transmissió de Dades 
 290 Línies dedicades de Dades (9,6 i 64 Kbs) 
 
- Ràdio-comunicacions Mòbils 
 330 Telefonia Mòbil 
 2.500 Ràdio-recerca 
 2.000 Ràdio-telefonia Privada 
 
 Ràdio Televisió 
- Contribució 
 43 Recintes 
 143 Circuits de TV 
 2.830 Circuits de Ràdio 
 
- Distribució Local (CATV) 
 5 Recintes (prolongats a altres 12) 
 16 Senyals de TV 
 32 Senyals de Ràdio 
 6.200 Monitors de TV 
 
- Distribució Internacional 
 42 Circuits de TV 
 466 Circuits de Ràdio 
 
 
Podem dir que la  Fibra Òptica fou la gran protagonista de Barcelona'92, tant des del 
punt de vista de qualitat com de seguretat i fiabilitat, principalment per al transport de 
senyals de TV, desplaçant d'aquesta manera als sistemes ràdio-elèctrics, que s'havien 
anat utilitzant fins a la data en anteriors Jocs. 
 
En la xarxa de contribució de TV, en les àrees de Barcelona i Badalona, fig. 5 i 6, totes les 
senyals es van transportar per fibra òptica, així com les de distribució local i la majoria de les 
senyals de distribució internacional cap als centres de comunicacions de satèl·lits. Veure fig. 
3 i 4. 
 
 
 Serveis a utilitzar en el futur 
 
• Tele-treball 
• Tele-diagnòstic 
• Tele-ensenyament 
•  Serveis multimèdia interactius 
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• Vídeo sota comanda 
• Televisió a la carta 
• Tele-compra 
• Serveis d'informació general, avançats i personalitzats a cada usuari  (consultes 
temàtiques a bases de dades, recerca d'informació per  continguts,...) 
• Serveis de teleacció. Processos transaccionals (punt de venda, loteries,  caixers 
automàtics). Alarma i vigilància, etc... 
 
 
 LES INFRAESTRUCTURES I TECNOLOGÍES DEL FUTUR 
 
- XARXA UNIVERSAL D'INFORMACIÓ 
 
 La Xarxa Universal d'Informació serà la xarxa bàsica del futur i oferirà als seus clients 
dos tipus de Interfaces, una de fibra òptica i l'altra radioelèctrica, a través de les quals es 
podrà accedir als diferents serveis. 
 Interface de fibra òptica, dirigida als clients que precisen gran amplada de banda, per 
necessitar intercanviar dades d'alta velocitat o senyals de vídeo. Interface de tipus 
radioelèctric, destinat als clients que necessiten, sobretot, mobilitat. Aquest dos tipus de 
Interfaces poden ser alternatius o complementaris. Veure fig. 7. 
 Els serveis que tenim en els JJ.OO han d'anar evolucionant en quatre grans línees: 
progressiva integració, increment d'intel·ligència, més amplada de banda i major mobilitat. 
 
a) Integració 
Els serveis que estan suportats per xarxes diferents, han d'anar integrant-se fins a compartir 
totalment la infraestructura que utilitzen, començant per l'accés, de manera que aquest sigui 
únic i independent del servei, facilitant d'aquesta manera que el client pugui connectar a una 
línia qualsevol tipus de terminal i accedir a qualsevol servei. 
 
b) Intel·ligència 
La intel·ligència de la xarxa ha de ser capaç de processar els components funcionals de la 
futura arquitectura oberta de serveis, per a facilitar la creació, introducció i extensió flexible i 
ràpida dels nous serveis i facilitats.  
La xarxa deixa de ser un element passiu, de transmissió i commutació d'informació, per a 
convertir-se en element d'interacció activa amb servei ofert. 
 
c) Banda Ampla 
Amplada de banda flexible i dinàmica en funció de les necessitats del client. 
 
d) Mobilitat 
La meta última dels serveis és fer-los accessibles i també útils quan els usuaris es trobin en 
moviment, de tal manera que el número correspondrà amb la persona, amb independència 
d'allà on es trobi. 
 
 
- XARXA RDSI 
 
La Red Digital de Servicios Integrado té com objectiu el facilitar un únic accés cap a tot tipus 
de serveis, integrant d'aquesta manera tots els serveis sense excepció, des de la telefonia 
fins a la distribució de televisió d'alta definició, és a dir, a una única línia es pot connectar 
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qualsevol tipus de terminal, éssent compartida per un nombre variable de terminals 
anàlogues o diferents. Veure fig. 8 i 9. 
 
a) RDSI-BE (Red Digital de Servicios Integrados - Banda Estrecha) 
Admet tot tipus de serveis amb velocitats no superiors a 2 Mbs/s. Tenim dos tipus 
d'accessos: accés bàsic (2B+D) i accés primari (30B+D). Aquesta xarxa integra veu, dades, 
textos i vídeo de baixa velocitat, a més a més pot identificar a l'abonat que truca. 
 
b) RDSI-BA (Red Digital de Servicios Integrados - Banda Ancha) 
La RDSI-BA ofereix als seus clients un "interfaz" sortint de 155Mbit/s i entrant de 622Mbit/s, 
a través del qual es pot accedir a tot tipus de serveis sense excepció. Aquesta xarxa, sorgeix 
principalment per a comunicacions de dades d'alta velocitat, i té com a principal objectiu la 
integració de serveis de distribució de TV. Els serveis que aporta a més a més dels de banda 
estreta són: 
 
 - Videotelefonia de qualitat. 
 - Distribució de TV normal i d'alta definició. 
 - Distribució de so d'alta fidelitat. 
 - Accés a videoteques, etc... 
 
 
- COMUNICACIONS MÒBILS 
Podem distingir tres generacions: 
 
a) Primera generació 
 • Radiotelefonia mòbil: com NMT-450 (Nordic Mobile Telephone 450 Mhz) el mateix 

per a 900Mhz, TACS-900. 
 • Radiotelefonia de grup tancat: que cobreix les necessitats d'usuaris que vulguin 

comunicar-se entre ells i amb una estació central de control (bombers, policies, 
ambulàncies, etc.) 

 • Ràdio-missatgeria: són sistemes de només recepció, els missatges poden ser avís, 
numèrics i alfanumèrics. 

 • Telepunt i centraletes sense fils. 
 
b) Segona generació 
 • GSM (Groupe Special Mobile). 
 • DECT (Digital European Cordless Telecommunications 1800Mhz). Centraleta sense 

fils d'altes prestacions. 
 • PCN (Personal Communications Network) o DCS-1800 (Digital Celular System). 
 • ERMES, Ràdio-missatgeria europea. 
 
c) Tercera generació 
 • UMTS (Universal Mobile Telecommunications System): Telecomunicacions 

personals, podem dir que una comunicació està personalitzada quan, 
independentment de la xarxa d'accés, s'associa un número amb un usuari, en lloc de 
amb una terminació de Xarxa. El primer requisit de les telecomunicacions personals 
serà una àmplia cobertura, amb un sol equip de butxaca utilitzable tant en la llar com 
en l'oficina i en l'exterior. En la llar s'accediria a la xarxa a través d'una estació de 
base, de manera similar a un telèfon sense fils. En l'oficina, el mateix equip accediria a 
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la centraleta sense fils, i en el carrer es comunicaria a través de la xarxa pública 
cel·lular. Veure fig. 10. 

 
 
- TECNOLOGIES DE LA XARXA UNIVERSAL D'INFORMACIÓ 
 
L'objectiu fonamental del futur és construir una xarxa única que sigui la infraestructura de tots 
els serveis de telecomunicació, que es denomina XARXA UNIVERSAL D'INFORMACIÓ. 
 
La Xarxa Universal d'Informació serà una RDSI-BA amb arquitectura de xarxa intel·ligent, 
que utilitzarà el sistema de senyalització per canal comú núm. 7 i subministrarà 
comunicacions personals, fixes o mòbils. 
 
Aquesta xarxa precisa sistemes de transmissió d'alta velocitat, de l'ordre dels gigabits, 
és a dir, sistemes JDS (Jerarquia Digital Sincrona) i sistemes de commutació capaços 
de commutar senyals d'amplada de banda variable, i ample, tecnologia MTA (Modo 
Transferencia Asíncrono). 
 
La xarxa que suporta amb cables de fibra òptica fins al client, per aconseguir l'accés de 
banda ampla. L'accés radioelèctric generalitzat exigeix el desenvolupament de tècniques 
microcel·lulars, que hauran de complementar-se amb solucions via satèl·lit orientats a 
l'usuari i augment de densitat de potència. Veure fig. 11. 
 
 
- TERMINALS 
 
L'evolució de les terminals depèn de tres factors: 
 
 • Les prestacions de les xarxes disponibles. 
 • La possibilitat d'incorporar en ells les noves tecnologies. 
 • Les demandes dels clients. 
 
Conviuran dos aspectes de terminals: el terminal físic i el terminal virtual. 
 
 • El terminal físic està orientat a la prestació d'un servei o grup de serveis determinats. 

El seu aspecte exterior i el conjunt de l'"interfaz" d'usuari està dissenyat per a l'entorn i 
aplicació desitjada. Com exemple, podem citar els terminals d'ús públic o els terminals 
de serveis mòbils. 

 
 • El terminal virtual tindrà l'aspecte d'un terminal multimèdia, dotat de tots els mòdul 

hardware i software necessaris per a suportar un ampli conjunt de serveis. La 
integració de serveis a la xarxa, facilita l'aparició de terminals multimèdia (resultat de 
la confluència entre les estacions de treball informàtiques i els terminals de 
telecomunicació), que permeten qualsevol tipus de servei veu, dades, imatge, ... i 
combinar informació multimèdia de procedència heterogènia, així com establir vàries 
trucades simultàniament. 

 
Podem resumir dient que haurà dos tipus de terminals: fixes i mòbils. Els fixes 
suportaran l'espectre de serveis oferts per la xarxa. Els mòbils suportaran serveis amb 
informació àudio, dades, i possiblement, imatges codificades a molt baixa velocitat. 
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En la fig. 12 podem veure les diferents possibilitats del terminal multimèdia. 
 
 
 
 CONCLUSIÓ 
 
Els nostres clients requeriran nous serveis que seran més complexes: 
 
 Família Olímpica 
• Necessitat: Mobilitat i consultes d'informació. 
• Terminals/Servei: Mòbils i TV interactiva. 
 
 Premsa i Ràdio 
• Necessitat: Mobilitat, consultes d'informació i comunicació. 
• Terminals/Servei: Mòbils, TV interactiva i Terminal Multimèdia. 
 
 Televisió 
• Necessitat: Grans amplades de banda i interactivitat ¡La Gran Revolució! 
• Terminals/Serveis: Mòbils, TV interactiva, Multimèdia, grans centres servidors en el CIRTV i 
països destí. 
 
 Comitè Organitzador 
• Necessitat: Mobilitat, Teleacció, Localització, Despatx de flotes, Tele-diagnòstic, Base de 
Dades. 
• Terminals/Serveis: Mòbils, TV interactiva, Multimèdia, Informació en general. 
 
 Tele-espectadors i públic en general 
• Necessitat: Mobilitat, Teleacció i TV interactiva. 
• Terminals/Serveis: Mòbils, Informació en general, TV interactiva i Multimèdia. 
 
 
Tots aquests serveis de telecomunicació estaran suportats per una xarxa única 
anomenada xarxa universal d'informació, composta per nodes MTA, sistemes de 
transmissió JDS i infraestructura d'accés per fibra òptica, complementada amb accés 
radioelèctric microcel·lular i via satèl·lit. 
 
Arribem a un intercanvi de papers que estàvem acostumats fins ara, com que el servei 
telefònic ens arribava a través del cable i la TV per mitjà d'ones, i en el futur el servei 
telefònic ens arribarà a través de les ones i la TV per mitjà de cable. Nodes amb grans 
Centres Servidors, transmissió de Banda Ampla i terminals de comunicació mòbils 
universals. 
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Jordi López: 
 
Bé, jo et volia fer una pregunta. 
 
Amb la instal.lació de tots aquests projectes hi ha un risc evident que tothom intenta cobrir el 
màxim possible. L'impacte que té de beneficiós també el té de risc, i, per tant, de visibilitat. 
Aleshores és un procés que tendeix a ser eficaç, no eficient. Cobrir el que es vol cobrir però 
no sempre amb el mínim cost possible, perquè hi ha uns elements de redundància que 
obliguen a que tinguis la garantia de què quan una cosa falla, (la tecnologia falla avui. Hem 
vist algún exemple en anteriors ponències) que fins i tot en temes operatius sempre hi han 
problemes i que has de poder garantir el donar un servei. Considerant per tant, que és un 
sistema eficient, eficaç, no tan eficient considerant el punt de partida a Barcelona. Espanya 
era un punt de partida més baix que el que té en aquest moment Sydney o el que ha tingut 
Atlanta. Abans he preguntat, precisament per lligar el tema amb el Sr. Hunter, quina era la 
penetració de telèfons a Sydney o a Austràlia. És espectacular, nosaltres aquí a l'any 84 
teníem un terç del que ell comentava. Per tant, l'esforç de Telefonica, evidentment ha estat 
un esforç més gran del que han de fer els altres per augmentar els serveis, la fiabilitat i la 
penetració en els entorns bàsicament olímpics. Jo aprofito una mica la confiança que tinc 
amb el representant de Telefonica i amb el temps que hem treballat junts, i m'agradaria fer 
una pregunta que pot ser d'interès per a la gent de Barcelona i ha de ser orientativa per als 
convidats que hem tingut de fora. És molt senzilla. Escolta, una vegada han passat els Jocs, 
quins han estat els problemes que heu tingut al implementar tot aquest muntatge de 
projectes tan complicat? 
 
 
Joaquim Tomas: 
 
Una vegada han passat els Jocs no hem tingut pràcticament cap problema perquè, com ha 
dit en John Hunter, nosaltres vam aprofitar el temps fent una bona i gran planificació. Ja 
calculàvem que els Jocs només durarien 16 dies i per això vam preveure que totes les 
inversions que fessim (pràcticament el 99%) s'aprofitarien després dels Jocs. I vam deixar, a 
Barcelona en concret i a Catalunya en general, una infrastructura de comunicacions 
pràcticament superior (i m'atreveixo a dir superior a la mitja europea) de tal forma que podem 
donar avui en dia qualsevol servei de comunicació que es pugui donar a qualsevol part del 
món. Jo crec que va ser una gran inversió per a Telefonica, i l'únic que podem dir és que 
vam anticipar la inversió, però no que vam córrer riscs de perdre. Aquesta informació 
sobretot va ser deguda a la gran planificació anterior, en la qual vam sempre calcular que és 
el que havien de tenir abans, durant i sobretot després dels Jocs. Això, jo crec que és la gran 
sort que vam tenir i que avui en dia aquí, a Catalunya, i justament a Barcelona, en podem 
estar bastant satisfets. Gràcies. 
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Dia 10.11 
Bloc B. Sr. Manuel González 
Evolució de les tècniques de telecomunicacions 
 
 
 
Evolució de les tècniques de telecomunicacions 
Manuel González 
Director del Servei a l'Esport d'IBM Espanya i Director General d'SPORTEC 
 
.Les tecnologies de la informació aplicades als Jocs, espero que es mantingui, i que per 
descomptat ho poguem superar, tot i que realment a Barcelona ja es van utilitzar tecnologies 
molt sofisticades, altres de senzilles, simplement aplicacions mecàniques sobre idees 
filosòfiques de cobertura, i que van donar un resultat francament espectacular. És a dir, en 
aquests moments vostès estàn presenciant les imatges de la piscina on es va colocar un 
travelling submarí, una càmera robotitzada, que va permetre veure imatges com les que 
acaben de veure anteriorment, cosa que no es va poder oferir fins Barcelona'92, en cap tipus 
de competició. També han vist el sistema de travelling oftopex per poder veure imatges 
submarines, i per poder, en un moment donat, fer un desplaçament de panoràmica vertical 
fins a la realitat visual del propi espectador que és al terreny de joc i que realment ofereix un 
punt de vista que mai s'havia pogut mostrar fins aquells moments. És a dir, com no recordar, 
fixeu-vos en el rudimentari del sistema però la filosofia va funcionar perfectament. 
 
En qualsevol cas, ningú podrà oblidar tampoc el sistema robotitzat de l'Estadi Olímpic de 100 
metres travelling sobre la marquesina de l'Estadi, amb una càmera estabilitzadora USCAM, 
que permet captar imatges cenitals de l'Estadi de les pròpies curses, i anar a la mateixa 
velocitat que els mateixos atletes. Ja no és només un avaç tecnològic, sino l'aplicació de la 
tecnologia que hi ha en aquests moments. Aquí ho estem veient en aquests moments, per 
poder oferir quelcom de més a l'espectador. És a dir, nosalres volem situar a l’espectador, 
com vam dir ahir, a la millor butaca de l'Estadi. Jo crec que l'objectiu de la meva presència en 
aquesta taula és la de l'usuari, o representant dels usuaris productors de televisió, que en 
definitiva, i en un moment donat, som els que hem d'aglutinar tots els mitjans al nostre abast 
per aconseguir que les imatges siguin servides amb la major fidelitat, i poguem traslladar a 
totes les llars del món sencer l’habilitat, la velocitat, el sofriment, l'alegria dels atletes en uns 
Jocs Olímpics. 
 
Espero que a Atlanta'96 estiguem en disposició de poder oferir almenys tot el que Barcelona 
va poder oferir, que, entre d'altres coses, va ser quelcom més que tecnologia pura, dura i 
simple, no només utilitzar la tecnologia en funció d'una filosofia artística espectacular, i per 
descomptat informativa. 
 
En principi dono ja el pas als meus colegues, i en qualsevol cas, aquí tenen suports d'imatge 
que ens poden permetre seguir parlant sobre la tecnologia aplicada a la producció del món 
de la televisió. Gràcies. 
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Dia 10.11. 
Bloc B. 
Noves tecnologies a aplicar en els JJ.OO. 
 
Moderador :  Sr. Jordi López Benasat 
 
Taula Rodona: Sr. Joaquim Tomás 
   Sr. Manuel González 
   Sr. Javier Montemayor 
   Sr. Pere Vila 
   Sr. Ferran Casadevall 
 
 
 
TAULA RODONA-Bloc B 
Noves tecnologies a aplicar en els JJ.OO. 
Moderador : Jordi López Benasat, Director de Doxa Consulting. 
Sr. Joaquim Tomás, Subdirector del Departament de Conservació de Telefònica 
Sr. Manuel González, Director del Sevei a l'Esport d'IBM Espanya i Director General 
d'SPORTEC. 
Sr. Javier Montemayor, Productor de TVE. 
Sr. Pere Vila, Director Tècnic de TV3 
Sr. Ferran Casadevall, Catedràtic del Departament de Teoria de la Senyal i Comunicacions 
de l'UPC. 
 
 
Sr. Pere Vila: 
 
Hola. Bon dia a tothom.  Suposo que després, quan fem la tanda de preguntes, podrem 
entrar en algunes qüestions concretes que us interessi conèixer, sobre com pot evolucionar 
la producció o els mitjans que s'utilitzen en la reproducció dels Jocs, tant en aspectes 
mecànics com electrònics. El que voldria fer en la introducció és una reflexió que, d'aguna 
manera, ha començat ja a sortir en el que estava explicant en Jordi, en el que explicaves tú, i 
és que les noves tecnologies que s'han d'aplicar per uns Jocs Olímpics hi van d'una manera 
natural, és a dir, que cada olimpíada presenta un salt molt important respecte l'anterior. En 
aquest sentit, hi ha una primera reflexió que és bastant elemental, i és que els Jocs Olímpics 
marquen fites en molts àmbits. A nivell social, marquen fites a nivell de país, marquen fites a 
nivell de ciutat. A Barcelona tota la renovació que han fet amb el tema dels Jocs Olímpics, ha 
estat espectacular. Marquen fites també a nivell d'instal.lacions, i també a nosaltres, a la gent 
de televisió, ens marquen fites importants. En el tema de la televisió realment ens marca des 
del punt de vista tècnic i d'equipament. Ens marquen tres línies importants, una és la 
renovació de materials. Moltes vegades la producció d'uns Jocs Olímpics, o per exemple, 
aquí a Espanya la producció dels Mundials de Futbol, dóna pas a què cadenes de televisió 
completes renovin una part important del seu parc. Dóna pas també, com a Seül a què, per 
exemple, quasi es monti una segona cadena de televisió o es monti una estructura completa 
per transmetre els Jocs. També dóna lloc a nivell de país, a la creació de noves 
infrastructures relacionades amb la televisió. Per exemple, diria que aquí, quan es van fer els 
Jocs Olímpics de Barcelona, es va montar tota una infrastructura sobre base de fibra òptica 
que encara està vigent. També es van montar tota una sèrie d'infrastructures de transport, el 
teleport de La Granada. Es van montar tota una sèrie de coses que si no hagués estat pels 
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Jocs, possiblement no s'haurien tirat endavant. Hi ha el que és directament televisió, i el que 
són els Jocs Olímpics. En els Jocs Olímpics es marquen unes fites, els materials dels que es 
poden disposar per fer la producció, etc.. I una altra fita és com podrem fer la producció. Em 
sembla que és tant l'aportació tecnològica en materials novedosos, com utilitzar idees 
novedoses. En aquest sentit, la figura del realitzador, la figura del creatiu, aporta tanta 
innovació tecnològica (sota el meu punt de vista) a uns Jocs Olímpics com en uns altres, així 
com la utilització d'unes determinades tecnologies. A mi em sembla, en aquest aspecte, que 
si poguéssim comparar imatges dels Jocs Olímpics de Mèxic o de Jocs anteriors, amb les 
que tenim ara, no només han canviat els mitjans, sinó també la manera de fer el llenguatge, 
la manera de presentar, etc. etc.. 
 
Aquest marcar fites que us comento vol dir, de fet, que els Jocs Olímpics, a més de mostrar-
nos les coses com s'han de fer, ens mostra les tecnologies que estan en vigor. 
 
És a dir, penso que més que utilitzar les tecnologies, els Jocs Olímpics el que fan és mostrar-
les al gran públic. És una de les missions que tenen les tecnologies que estan en vigor. Jo 
crec que, per exemple, descripcions com les que s'han fet ara d'IBM, potser no s'haurien 
pogut mostrar en públic i no podrien tenir una presentació com la que tenen si no hi 
haguessin esdeveniments com els Jocs Olímpics. En aquest sentit, crec que històricament 
cada olimpíada ha marcat novetat respecte l'olimpíada anterior. Hi han dues fites històriques. 
Per exemple, a l'olimpíada de Berlin de l'any 39, que va ser la primera olimpíada que es va 
retransmetre en televisió, va utilitzar una tecnologia que en aquell moment va permetre que 
un país i el seu producte es projectessin exteriorment. Una altra seria Tokyo a l'any 64 on es 
van utilitzar per primer cop els satèl.lits i algunes de les tecnologies recents. Per exemple, a 
Seül es va fer una presentació oficial del CAM CORDER, tot i que el material Betacam del 
CAM CORDER és l'equip que utilitzen els reporters de televisió, és una càmera que porta 
també una gravadora. Tot i que ja s'havien utilitzat els formats BETACAM, a Seül es va fer 
una presentació del format M2 i les primeres proves de càmares que anaven fent seguiment 
de moviments per sota de l'aigua amb moviments regulars. També els japonesos van provar 
tot el tema de l'alta definició japonesa. Després aquí a Barcelona, entre moltes altres coses, 
es van començar a fer els enregistraments en digital sobre cinta PANASONIC. Va presentar 
el seu D3 i hi ha temes de moviments mecànics a part de l'electrònic i de la informàtica que 
les trobo absolutament sorprenents. Aventures com aquesta de la càmera sota l'aigua amb 
moviments, etc.etc.. 
 
A Barcelona també em sembla que es va presentar, o es va utilitzar massivament, tot el 
tema de càmares SLOWMOTION. Tant SONY com PANASONIC van provar aquí els seus 
materials. També es va generalitzar, per exemple tota la utilització de les minicàmeres. 
Col.locar minicàmeres en uns punts per donar uns SHOTS del salt de la pèrtiga, etc., etc. 
També es va provar, no amb fortuna posterior, però jo diria amb un bon nivell de qualitat, tot 
el que era l'alta definició europea. Després de Barcelona vindrà Atlanta. Suposo que després 
ho comentarem. Veurem el vídeo digital amb un quart de polsada i alguna altra cosa més. 
Però la reflexió és que, quan es parla de les noves tecnologies aplicades als Jocs Olímpics, 
el natural és que aquestes siguin d'aplicació, perquè de fet, unes olimpíades tenen una 
audiència important i un ressó mundial. També és important fer un circuit de test definitiu de 
les tecnologies noves. Abans parlàvem d'IBM. Si IBM col.loca els tres ordinadors i no 
funcionen, realment és una patacada important. I si funciona, és un cop a l'espatlla molt 
important per tirar endavant. A part de que el test és un aparador per veure com funcionen 
aquestes càmeres SLOWMOTION, o per veure aquestes imatges sota l'aigua, o la càmera 
aquesta que es movia amb els corredors, vèiem si realment la nova tecnologia aplicada 
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funciona i quina utilitat té. De fet quan es parla de les tecnologies o de les aplicacions de 
les tecnologies en els Jocs Olímpics, m'agradaria dir que també es podria parlar a l'inrevés, i 
que des del punt de vista dels productors i de les empreses, també es podria parlar de la 
utilització dels Jocs Olímpics en els processos d'implantació de nova tecnologia. En aquest 
sentit, crec que en els Jocs Olímpics d'Atlanta, entre moltes altres coses, suposo que veurem 
el que us deia abans. La presentació de la gravació de televisió amb quart de polsada digital, 
que és un salt tecnològic super important, representa que els reporters podran anar amb 
unes càmeres amb la meitat de tamany que tenen, amb la meitat de pes, amb més 
autonomia i amb més qualitat. Potser també veurem un lloc on es puguin començar a 
presentar els servidors que treballen amb vídeo sobre ordinador. La cosa està avançada, no 
tant perquè es pugui fer una presentació massiva, sinó perquè puguin tenir presència 
important. Potser també un lloc per al llançament de l'alta definició americana i un lloc per a 
altres coses que no tenen res a veure amb la televisió. La reflexió que volia fer amb tot això 
d'aquí és que això de la tecnologia aplicada en els Jocs Olímpics també es pot mirar a 
l'inrevés. És la utilització dels Jocs Olímpics per al llençament de noves tecnologies. Res 
més. 
 
 
Joaquim Tomas: 
 
Bé, com ja he fet la ponència en primer lloc, seré molt breu. Sí, voldria remarcar que 
nosaltres el dia de demà tindrem els nous serveis. Avui en dia ja estan apareixent els nous 
serveis com poden ser el tele-diagnosis, tele-treball, vídeo a la carta, sistemes multi-media 
interactius, tele-acció. Fer que tots aquests senyals dels que hem estat parlant amb els meus 
companys, només es transportaran per una xarxa única. Una xarxa, que com he dit abans, 
serà la xarxa única universal d'informació en la qual tindrem una infrastructura única a 
qualsevol terminal, i no caldrà que la contractin aquí els que vinguin o els que vagin a uns 
futurs jocs. Ja la portaran, perquè aquesta terminal serà universal, l'accés serà universal. El 
que nosaltres fem també, és que aquest transport de la informació a nivell global, quan 
vinguin els diferents clients o quan vagin al Jocs de futur... el que vull dir és que els terminals 
seran universals, com es va dir allà i com s'ha dit en els Jocs Olímpics de Sidney, 
segurament tots els països europeus, totes les persones que vagin a Sidney es portaran el 
seu terminal mòbil GSM. És pràcticament segur en un 90%, pel que fa a aquest tema. Aviat 
es farà a Barcelona la conferència Intermediterrània, a finals d'aquest mes. S'espera que 
aquí, pràcticament tota la premsa i mitjans de radiodifusió que vinguin, un 80 o 90 %, portin 
terminals GSM i els portin i actuin aquí. És a dir, no contractaran els serveis a Espanya i els 
servirà per a transmetre les dades i tota la informació als seus països. Per últim,  ja per 
entrar una mica en col.loqui, diria que els Jocs serveixen per a fer proves de tecnologia però 
amb certes condicions. Aquesta tecnologia o servei no hauria de ser vital per als Jocs, de 
manera que si va bé sigui un gran copet a l'espatlla, però si va malament no passi res. Ha de 
ser una tecnologia alternativa ja que la tecnologia essencial a on es recolzen els Jocs no pot 
tenir cap errada. No obstant això, si volem fer una exhibició, ha de ser alternativa, com la 
paraula mateixa diu: exhibició.  Jo per no menjar més temps, passo la paraula.  Amb això 
acabo i després amb el col.loqui penso que s'enriquirà. 
 
 
Manuel González: 
 
Donat que jo ja he parlat abans, seré molt breu. Només dir-vos que en definitiva les missions 
de la tecnologia de la informació, les telecomunicacions, estàn per, per un costat reduïr la 
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complexitat en l'organització i el desenvolupament de l'esdeveniment realment complexe 
com són els Jocs Olímpics, i per l'altre, per a la distribució de la informació als diferents 
col.lectius. En aquest sentit, és una de les característiques que tenen els Jocs Olímpics. Són 
els diferents col.lectius usuaris d’informació. Cadascún del quals demana la informació d'una 
forma particular i a vegades la mateixa informació... realment aquí es pot donar resposta als 
temes d’informació, perquè la flexibilitat que té, ens permet satisfer les demandes de 
cadascún d'ells. En aquest sentit hi han quantitat d'anècdotes. Concretament recordo una 
amb un president d'una federació internacional i un productor de televisió que es vàren 
enredar en una discusió en relació a quina informació havia de posar el senyor de la 
televisió. El realitzador a vegades passa d'aquestes coses. Per un costat, ell era partidari de 
tenir una informació molt analítica de tants per cent, i el senyor realitzador de televisió, doncs 
li deia que ell conexia al seu client final. El seu usuari era ell i és clar, dir que el número de 
mates o del que fos era d’un 30%... volia saber el número d’intents i el número de vegades 
encertades. Aleshores, la flexibilitat que ofereixen els sistemes d’informació, permeten que 
qualsevol dels usuaris disposi de la informació que necessita i de la forma més precisa. 
Senzillament ha d'intervenir en la utilització d'aquests sistemes i còm volen aquesta 
informació i, efectivament, en un col.lectiu on la feina és en equip, els resultats són 
extraordinaris. Hi ha altres col.lectius que realment s'integren menys en aquesta mena 
d'activitats i demés, però no es pot imposar la informació, que és la que al client final li 
donarà cadescún dels col.lectius. Els senyors de premsa en voldràn una, i els senyors de 
televisió unes altres, el comitè organitzador en voldrà una altra, i l'usuari final a casa seva, en 
voldrà una altra. Doncs bé, tot això és pot solucionar a través de la utilització eficient 
d'aquests sistemes d’informació. Potser aquest sigui un dels temes en el que entrarem en 
debat, quin tipus d’informació necessita cadascún d'aquests usuaris? còm els temes 
d’informació li poden facilitar les seves tasques? És un tema que penso que pot ser per 
debatre, i és com afectaran aquestes tecnologies en el futur al client final, que és el 
telespectador o el senyor que està assistint a un esdeveniment esportiu. Per descomptat la 
utilització d'aquestes tecnologies que aquí s'han comentat ens permetran en el futur 
concebre l'esport d'una forma ben diferent. Ahir en una xerrada es comentava i es cert, que 
aquí estem parlant de Jocs Olímpics, que és un aconteixement únic, però hi ha molt esport 
d'alt nivell, i es deia que depenia dels països. En el cas particular d'Espanya doncs hi havia 
el futbol i desprès tota la resta, essent molt més complexe cobrir un esdeveniment 
d'atletisme o un esdeveniment de golf, etc. Jo crec, sense cap dubte, que la utilització 
eficient dels sistemes d’informació ajudaràn a millorar la comprensió de l'esport pels usuaris 
finals i en definitiva es crearà un corrent més actractiu a aquests esports que avui no tenen 
un seguiment tan popular. No obstant, tècnicament són fins i tot més complexes. Bé, doncs 
que tinguin també la seva oportunitat. S'han de fixar per exemple el que és veure 
senzillament les imatges al mateix temps que disposar de temps intermitjos o de resultats de 
competicions prèvies, ja sense incidir en temes com poden ser el pròpi anàlisi de dades. Avui 
en dia els entrenadors de bàsquet, els mànagers, utilitzen en temps real les estadístiques 
per a determinar la influència que té per exemple, que el Sr. Michael Jordan estigui assegut 
durant un minut amb un cinc, en que sigui amb un altre cinc a un altre equip. Doncs se sap 
automàticament que aquests dos minuts li faràn 20 punts de diferència. Evidentment no dic 
ja amb aquest nivell de potència, però sí, si els afeccionats a l'esport disposen d'alguna 
forma, d'aquesta informació. Realment farà veure l'esport d'una forma ben diferent. Jo crec 
que això és un tema que pot ser interessant de cara al futur, perquè en definitiva tot això està 
per bé. En el cas dels Jocs Olímpics no hi ha cap dubte que es un esdeveniment cultural 
únic en el món, de primera magnitut, però que al final estàn les persones, sobre tot a la 
societat a la que anem d'entreteniment i de lleure, es realment una àrea enormement 
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atractiva, tant per al desenvolupament d'aquestes tecnologies com per a satisfer les 
necessitats d'aquests usuaris. 
 
Bé, podem després parlar efectivament de com les diferents tecnologies poden canviar certs 
sistemes. Sobre tot en l'àrea de la televisió, s'ha parlat del vídeo digital, etc., doncs pot 
facilitar la tasca de cadascún d'aquests col.lectius. Hi ha realment en la informació digital, ja 
saben vostès, és un augment que qualsevol tipus de informació, una dada, una imatge, un 
vídeo es posen en números i ja es pot manipular, es pot accedir a ella, té tota la possibilitat 
de la potència. 
 
Per últim, el punt de vista d'IBM que participa des dels anys 60 en totes les competicions, en 
tots els Jocs Olímpics, a diferent nivell. Efectivament, per un costat es una mostra o una 
intenció de mantenir un lideratge en uns sistemes de informació, en uns projectes realment 
complexos. Qualsevol no pot fer uns Jocs Olímpics. Evidentment, moltes d'aquestes 
aplicacions tenen després una aplicació comercial, i realment el test que suposa un 
esdeveniment d'aquesta mena és enorme. Per exemple, molta tecnologia client-servidor o 
els servidors d’informació a les xarxes, en les autopistes d’informació que es van fer en els 
Jocs d'Atlanta, serviràn, sense cap mena de dubte, per a la implantació comercial d'aquests 
sistemes, fent vàlida la utilització d'aquestes tecnologies i les respostes per part dels usuaris 
finals. 
 
Tanmateix, intervenir en projectes complexos, ja s'hauran donat compte, potser la paraula 
clau aquí és la integració, integració de persones, integració de tecnologíes. Hi han pocs 
projectes on la integració sigui tant necessària i això implica per un costat unes interfaces 
entre les diferents tecnologies que arribaràn a definir-se estandard i per un altre costat com 
avui en dia s'ha de treballar amb grans equips humans, col.lectius totalment diferents, en 
totes les àrees del procés que efectivament tenen una rendibilitat enorme posterior. 
 
 
Ferran Casadevall: 
 
Jo voldria fer èmfasi en que, quan un parla de les noves tècniques de telecomunicació, ho 
pot estar fent desde molts punts de vista. Potser normalment per deformació, quasi sempre 
acabem parlant de les tecnologies de la informació des del punt de vista professional, però 
que la incidència d'aquestes tecnologies, tant pot ser des d'un punt de vista professional, 
com des del punt de vista de l'usuari, quan un parla de Jocs Olímpics i parla de 
telecomunicacions en els Jocs Olímpics, jo crec que s'han de tenir en compte dues visions: 
 
Una és la visió del comitè organitzador, de les persones professionals que han de donar 
suport a aquests Jocs Olímpics. Bàsicament és un gran show, i com abans deia en Tomàs 
en la seva presentació, doncs és necessàri primar la fidelitat, la seguretat i en el fons, utilitzar 
tecnologies constrastades per tal de que es pugui visualitzar en tot el món aquest aspecte, 
aquest show. 
 
Però diguem també que per això, d'alguna manera es desenvolupen una sèrie de 
tecnologies que permeten l'acés a base de dades, l'accés a televisió necessàries per als 
periodistes, l'accés a la base de dades per a jutges, árbitres, sistemes de ràdio i comunicació 
per seguretat etc..Tot això ho hem vist a la presentació de Tomás. 
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Però després hi ha un segón aspecte que potser devegades no es prèn en consderació, que 
seria la visió que té el gran públic dels sistemes de telecomunicació. Abans es deia que 
possiblement d'aquí a 5 o 10 anys nosaltres serem capaços de tenir a l'entrada de les 
nostres cases, sistemes de xarxes digitals de serveis integrats de banda ampla que estàn 
suportats per tecnologies tipo ATM. Això segurament serà en països on els sistemes de 
televisió per cable, o els sistemes de telecomunicació per cable estiguin desenvolupats, 
segurament amb aquest accès i prenent en consideració que hi han avenços tecnològics. 
Per exemple, en les pantalles de televisió, possiblement en 10 anys les pantalles siguin 
pantalles de cristall líquid, pantalles panoràmiques, bastant grans, com una mena de 
quadres o murals penjats a la paret, en la que es podran obrir diferents finestres, on podrem 
tenir simultàniament una base de dades que es permetrà conèixer quin és el comportament 
d'aquest atleta o d'aquell competidor en l'alta competició. Podem tenir per exemple un senyal 
de vídeo, on estarem observant la informació que ens estàn produïnt els productors de 
televisió, fins i tot podrem accedir a productes que ens indiquin de forma gràfica quin és el 
comportament, fer un anàlisi biomecànic de perquè un determinat atleta aconssegueix un 
determinat rècord, saber a quina velocitat un atleta està accedint al trampolí de salts, o el 
punt on despega per fer un triple salt o de qualsevol altre aspecte. Totes aquestes coses ens 
permetràn que el telespectador sigui un telespectador actiu. És a dir, ara quan ens assentem 
per veure els Jocs Olímpics, bàsicament som telespectadors passius. Hi ha algú que 
decideix per nosaltres què es el que veurem. Tenim un canal, podem sintonitzar aquell canal, 
i hi ha un realitzador que diu quines imatges, de totes les que ell disposa, són interessants o 
són adequades per a l'espectador. Possiblement d'aquí a 5 o 10 anys aquesta funció seguirà 
existint, però l'espectador podrà en algún moment convertir-se en el seu propi realitzador i 
conèixer, ser un telespectador actiu i decidir que és el que l'interessa veure d'aquella prova 
en concret i desde quin punt de vista, desde quin aspecte. Tot això li ho permetràn fer les 
noves tecnologíes. 
 
Abans també s'ha parlat del desenvolupament dels sistemes de comunicacions mòbils, de la 
integració dels sistemes de comunicacions que amb un únic terminal, diguem que podrem 
accedir a tots els serveis, a tots els sistemes. Òbviament, això serà cert, i aquest d'alguna 
manera potencia els sistemes de comunicacions mòbils del propi estadi, en el propi centre 
on s'està realitzant la pràctica esportiva. Ara quan s'asseu a l'Estadi Olímpic normalment el 
que té és un programa on li estan indicant quines són les curses, o els salts, o les 
competicions que van a veure o quins són els competidors, i ha de mirar el marcador per tal 
de conèixer els registres d'aquesta competició i procès de la competició, etc.. Un es pot 
plantejar que potser en el futur, amb aquest terminal multimèdia del que parlavem, el 
telespectador podrà obrir una mena d'ordinador personal molt petit, colocar-hi una antena i 
accedir per exemple via ràdio a un sistema multimedia de banda estreta que li permetrà per 
exemple, tenir informació actualitzada del desenvolupament de la competició o accedir a un 
arxiu que li digui com es comporta aquell competidor en l'alta competició, si és per exemple 
una prova classificatòria, que li digui quines probabilitats té en el tecer salt per exemple, de 
passar la qualificació, etc.. És a dir, de nou aquí l'espectador, l'espectador de l'estadi, s'està 
convertint en un espectador actiu. 
 
Hi ha un tercer aspecte que no s'ha tocat i que és molt important. Abans es deia que es 
trobava sorprès de la quantitat de tecnologia que és necessària per donar una visió global 
dels Jocs Olímpics en l'actualitat. Parlem de grans ordinadors, una enorme quantitat de línies 
de transmisió, de bases de dades, etc.. Doncs s'ha de pensar que tot això és car. És car, no 
nomès des del punt de vista monetari sino fins i tot des d'un punt de vista tecnològic. L'accés 
a la banda ampla, l'ampla de banda, el utilitzar amples de banda grans, això té un cost. 
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L'espectre radioelèctric per exemple és finit, per la qual cosa el número d'usuaris que poden 
accedir a aquest espectre de manera simultània també és finit. Aleshores hi ha un aspecte 
que incidirà de manera molt clara en la visió de la tecnologia dels Jocs Olímpics en el futur, 
que és la capacitat que es tingui de comprimir les fonts de informació, és a dir, ara, quan un 
trasmet un senyal de televisió està utilitzant un ample de banda gran de 5 megaherzis o fins i 
tot més gran, però en aquest senyal de televisió hi ha molta informació que és redundant. Si 
nosaltres som capaços per tecnologia de reduïr aquesta informació a amples de banda més 
petits, podrem transmetre més senyals de manera simultània, i podrem arribar al que deiem 
abans de que el propi telespectador pugui seleccionar més informació. 
 
Per una altre banda, aquest avanç ha d'anar també lligat als avenços de la microelectrònica, 
és a dir, abans González deia que... home, s'ha d'observar al client final i veure com li 
afecten els nous avenços. S'han posat aquí exemples de que tenir un robot submarí i poder 
observar què és el que està passant en una piscina de natació, aquests avenços tecnològics, 
aquests avenços en microelectrònica per exemple, ens podem permetre tenir una visió 
subjectiva del que està veient l'atleta en el moment en que està competint. Actualment tots 
coneixem l'existència de càmeres molt petites, hem vist, no en un esport olímpic, però és un 
exemple típic, com en els cotxes de Fòrmula 1, que porten una càmera subjectiva i estem 
veient quines sensacions té el conductor, el pilot de Fòrmula 1, quan està traçant unes 
curves a una determinada velocitat. Això és pot aplicar a altres esports, i això passa perquè 
l'element transductor que hi col.loquem, o el micròfon que hi col.locarem i el seu equip de 
telecomunicacions que ens permet accedir a aquesta visió, sigui el més petit possible, per la 
qual cosa, jo diria que hi ha un tercer avenç que és molt important, que és l'avenç de la 
tecnologia, però de la tecnologia més dura, de la tecnologia de la que formen part els equips 
de telecomunicació. 
 
Possiblement jo crec que en 10 anys estarem en disposició de parlar d'una nova visió dels 
Jocs Olímpics. Fins ara els Jocs Olímpics, diguem que tenen tres, des del meu punt de vista, 
tres grans fases fins el desenvolupament dels sistemes moderns de telecomunicació. A 
principis dels anys 60 eren esdeveniments importants, però que es focalitzaven en una 
determinada ciutat, en un determinat país i que observaven les persones que estaven en els 
estadis o en els llocs on es desenvolupaven les competicions. Dels anys 60 jo diria fins el 
2000 parlaria dels Jocs Olímpics globals. En aquest moment els observa tothom. Estem 
parlant de 3000, 4000 milions d'espectadors, d'acord, però d'espectadors pasius, s'asseuen 
a la seva butaca, devant del seu televisor i veuen el que els hi estan produïnt uns 
professionals. Possiblement més enllà de l'any 2000, estarem en disposició de tenir uns Jocs 
Olímpics a on l'espectador, l'espectador distant, sigui un espectador actiu, i decideixi què és 
el que vol veure i decideixi quines informacions de les que estàn disponibles en les bases de 
dades o en els servidors de informació dels Jocs Olímpics, decideix a quines informacions 
d'aquestes podrà o voldrà accedir. Per tant, jo diria que estem en el llindar d'un canvi 
tecnològic molt important, però sobre tot d'un canvi de mentalitat molt important, d'observar i 
d'entendre què són els Jocs Olímpics. No anirem a seure en la millor butaca de l'Estadi, sino 
que potser tindrem la capacitat d'estar asseguts dins de l'estadi, al costat de l'atleta, 
coneixent perfectament què és el que, entre cometes, està sentint i està veient. Això 
representarà un nou sistema de telecomuncacions aplicades als Jocs Olímpics. Segurament 
després podrem debatir amb més detall, una mica més aquestes idees, però jo voldria 
acabar aquí. Moltes gràcies. 
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Preguntes: 
 
Pedro Rozas: 
 
Estem parlant de tecnologia i jo voldria fer una mica una valoració pasiva. És a dir, no només 
la tecnologia aplicada a l'esport, sino l'esport aplicat a la tecnologia i em referiré a tres 
esports a Barcelona que... primer vull dir que tots els esports i les competicions a Barcelona 
van ser en directe, i tres esports que, des del meu punt de vista, en aquest cas com a 
Director de la RTO no es podràn, hauràn de ser superats d'alguna manera o no podràn ser ja 
emessos en directe que són: la vela, el tir amb arc i el tir olímpic. 
 
És a dir, en el tir amb arc, la federació va canviar totalment la competició per acomodar-se a 
les noves tecnologies, i fins i tot no perdre el carro del CIO, en una paraula. 
 
En el tir va passar tres quarts del mateix, però en el tir amb una competició afegida, que el 
90% de les càmeres eren minicàmeres. És un esport molt difícil i vam haver de penjar 
càmeres, la qual cosa d'alguna manera no només per veure la cara del tirador, que tothom, 
si veus les imatges, tothom està d'esquena, i l'única vegada que a casa tothom veia la cara 
del tirador, en les pantalles que teniem de KTV. Això va ser una fita important, en aquest cas, 
de la olimpíada de Barcelona. Ja no podem obligar tampoc la natació que ja en qualsevol 
campionat del món, crec fins i tot que en el darrer a Viena, ja hi van haver càmeres una mica 
rudimentàries submarines en les que es veia, però en la natació en general, i estic parlant de 
la competició normal sincronitzada i waterpolo, i potser en aquest cas menys el waterpolo, 
però sincronitzada i natació de competició hem de veure-les fins i tot millorades d'alguna 
manera, és a dir, que a Barcelona vam marcar aquesta fita en la competició, i ja no diguem 
la vela. En aquests cas el GPS nostres van poder ser utilitzats a Barcelona, però per 
problemes d'esponsorització no es pot utilitzar. Per una altra banda, el tema del micro. Vam 
estar parlant amb les federacions, fins i tot en atletisme per posar en la marató, un xip a un 
atleta, fins i tot a un atleta que no fos el guanyador, que es suposava que no guanyaria, entre 
cometes, per no destorbar, per poder agafar el ritme cardíac i la respiració i tampoc no vam 
poder, i la càmera que actualment s'utilitza en automobilisme i que s'utilitza en motociclisme, 
vam parlar amb la federació de ciclisme, per a utilitzar una càmara i tampoc no es va poder. 
 
Una altre alternativa que teniem a l'Estadi Olímpic, i va ser una idea de Javier aquí present, 
va ser en la part contrària dels 100 metres, el que eren quasi 400 metres, posar una càmera, 
el que era una càmera a dalt, però a terra, però no es va poder utilitzar per temes de 
seguretat. 
 
Vull dir amb això i per acabar, que el tema de la càmera subjectiva del Sr. Casadevall... vaig 
estar el passat mes de juny en un seminari a Atlanta, convidat pel Comitè d'Atlanta, en el 
que es va parlar just d'aquests tres esports, no natació, sino tir amb arc i tir olímpic, i en 
aquest cas, esgrima. Ja a Barcelona, vam tenir la idea de posar una càmera, una altre 
minicàmera, no en tot perqué fòra aburridíssim, sino en alguns atletes per tenir una visió 
subjectiva i només emetre-ho en replay perquè tots sabem que l'acció es donarà sempre 
igual. Als 100 metres podem posar la càmera una mica més amunt o una mica més avall, 
però l'acció de la cursa dels 100 metres o d'un salt d'hípica serà sempre el matex plànol i 
després farem totes les virgueries. Bé, doncs la federació va fer un vídeo molt bonic i ens va 
presentar com seria aquesta càmera per posar a sobre del casc, i en aquest cas senyors, va 
ser un moment difícil pel que jo sé, perquè com el tirador d'esgrima ho fa a tal velocitat que 
necessitariem una super super slowmotion per poder veure el tir. Això és una mica el resum. 
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A partir de Barcelona quins esports hem de veure ja sempre en directe i una mica el que 
s'havia pensat i el que no es pot fer, no només perquè la tècnica existeix. Vam posar 
micròfons submarins en les piscines. El que passa és que parlavem ja ahir d'aquest tema, 
que moltes vegades no se sentien pels comentaristes, o potser en el futur s'haurà d'utilitzar 
l'estèreo i que tothom tingui un estèreo a casa i poder separar els canals o poder utilitzar 
només el sò, baixar la veu del comentarista si interessa, pujar l'estèreo, és a dir, el sò directe 
per l'altre canal. Això és tot. Gràcies. 
 
 
Jordi López: 
 
Un comentari en relació a tecnologia d'esports és que vull aportar també una mica per 
informació general.  Moltes vegades, la tecnologia no és aplicable perquè les regulacions, les 
normes de les feracions internacionals ho impedeixen. Aleshores hi ha una quantitat de 
tecnologies no nates que requereixen un gran esforç d'estudi per part dels comitès i al final, 
unes perquè no són aplicables, i altres perquè en aquell moment no estàn regulades, 
desapareixen. 
 
Jo recordo aquí a Barcelona un que va portar molt esforç. Va ser la tarja intel.ligent que ara 
comença a utilitzar-se i a ser coneguda. Nosaltres a l'any 88 vam començar el seu estudi 
amb la Comunitat Econòmica Europea, amb Albertville, amb l'Expo de Sevilla, en fí, hi van 
haver patrocinadors per això, de manera que la gent amb l'acreditació el "budget" no només 
s'hagués de llegir de forma visible, sino que fos controlat via ràdio i es poguès saber on era 
la gent. En fí, mètodes de pagament, de seguretat, per saber per exemple l'estat de salut 
d'una persona, si tenia algún accident, i al final, regulacions per exemple del pròpi Comitè 
Olímpic internacional, van impedir que es donés aquesta aplicació perquè corresponia a 
temes, tocava temes de confidencialitat de salut, problemes de seguretat, etc., temes que es 
van comentar abans de posar xips a les bicicletes, o a la marató, en les sabates. Xips que 
pesen uns grams i saben on és l'atleta, o saber en un moment els temps i ordre d'arribada, 
cosa que fins ara era molt difícil. Fins que no surt el vídeo finish o foto finish no estava 
regulat, i al final són les federacions les que s'adapten a la situació tecnològica. Per exemple 
en natació, els nadadors quan arriben toquen una placa. Aquesta placa no pot ser molt 
sensible perquè sino les pròpies onades dispararien els temps. Aleshores els nadadors han 
de tocar amb una pressió mínima i aquesta pressió està imposada per les companyies de 
tecnologia. 
 
Es va donar el cas, que devegades els professionals no ho toquen amb la suficient força. 
Aquí a la final penso que va guanyar un brasiler, no recordo el seu nom, hi va haver un 
problema. Va arribar tan just que no va tocar bé la placa i no es va disparar, i van donar la 
primera posició per contacte al que era segón. El que passa, que abans comentava de 
l'eficiència i l'eficàcia dels sistemes, es que hi han càmeres que enfoquen les plaques per 
veure, i encara que no es toqui, si a travès del vídeo després, per vídeo lent s'arribaba, 
aleshores aquests dos punts es va anar per vídeo lent, però després curiosament hi va haver 
un error del jutge a l'intepretar el vídeo i va donar guanyador a un tercer amb la qual cosa es 
va organitzar... Al final es va aconsseguir, analitzant el tema, donar el primer premi a qui li 
tocava, però tot això es bastant natural, bastant comú. Teniu més preguntes? 
 
 
Javier Montemayor: 
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Jo amb el permìs del moderador, si s'em permet, m'agradaria fer una reflexió sobre quelcom 
que ha comentat el Sr. Ferran Caadevall que bé, no m'espanta perquè penso que tots vivim 
en la vanguardia, però com a realitzador de televisió s'hauria de comentar que el que acaba 
de dir sobre l'usuari, que es pot convertir en el propi realitzador, d'entrada espero no quedar-
me a l'atur per aquesta circumstància. En qualsevol cas, sí comentar-li que un realitzador, i jo 
puc parlar no només per la meva pròpia experiència, sino per la quantitat de colegues que 
hem treballat en diversos Jocs Olímpics, no només els de Barcelona i els que habitualment 
fem esport, quan nosaltres ens assentem en un control de realització a fer programes de 
televisió, espectacles d'esports per televisió, ens posem en la situació de que nosaltres 
també som espectadors. Ahir us vaig dir en el comentari, en la taula rodona sobre imatge en 
l'esport, qué l'únic que hem de tenir en compte és no emborratxar-nos amb els mitjans per tal 
de no tornar-nos bojos ni nosaltres, ni els espectadors. Independentment de tot això, el que 
si crec és que l'usuari en el futur no crec que es converteixi en realitzador, perquè sempre hi 
haurà persones que hauràn de fer una preselecció filosòfica per narrar un aconteixement, 
però sí que crec, no és que estigui mal utilitzat el terme realitzador, però si crec que l'usuari 
serà el seu propi programador, que és diferent. És a dir, tindrà el seu propi engraellat de 
programació per poder accedir a la programació que ell desitja tenir en un moment donat. És 
a dir, em resulta molt difícil pensar que en el futur, per molta comprensió digital dels senyals 
que tinguem, els senyals per exemple d'uns Jocs Olímpics, Pedro Rozas, el meu cap i bon 
amic, colega i realitzador deia, tots els esports a Barcelona es van transmetre en directe, 
però va sortir un sol senyal internacional. Però dels aconteixements en directe de qualsevol 
estadi hi havia diversos "feeds", és a dir, que la multiplicació de senyals és tan gran, que en 
un moment donat em resulta molt difícil pensar que, per molta comprensió digital i per molta 
autopista de la informació que un usuari pugui tenir en un panell, podrà tenir un menú, però 
no podrà tenir un panell de les 47 càmeres de l'Estadi Olímpic, les 35 càmares del Palau 
Sant Jordi, les 25 de la Piscina Picornell... és  dir, que és molt difícil que tingui les 650 
càmares que es van utilitzar a Barcelona, per poder fer la seva pròpia realització, entre 
d'altres coses, perque m'imagino que parlar amb 650 càmeres a la vegada és com per 
tornar-se boig. Jo realment estic convençut de que no podria fer-ho. 
 
Aleshores, en qualsevol cas estic convençut, com a programador, ja ho estem fent nosaltres, 
és a dir, quan nosaltres ens apuntem a canals codificats o a satèl.lits, ens estem convertint 
també una mica en part d'aquesta idea de ser programador, la informació global i poder dir 
en un moment donat: bè doncs ara, en lloc de veure un combat de boxa, veig la pel.lícula del 
canal satè.llit o veig la pel.lícula del cable, etc.. 
 
Però el que sí que està clar, és que més que un avançament tecnològic, en quant a la 
referència de la filosofia de cobertura d'uns Jocs, sinó que l'avanç tecnològic en quant a 
producte de consum usuari, realment s'ha de tenir en compte i ningú podem, si estem en 
aquest món, obviar-ho. Però sí que llençaria aquí per veure si algú ens pot respondre dels 
il.lustres colegues d'aquesta taula, o aquí devant en relació a quelcom que hem estat parlant 
de minicàmeres i jo sóc el primer que les utilitzo en totes les retransmissions, etc., però no 
hem parlat aquí del que podria canviar la lectura del llenguatge i la narrativa d'una imatge 
narrativa per televisó quan comencem a treballar amb els formats de 16 novens, no alta 
definició, que em dona la sensació que això mai ens portarà enlloc, però sí el format 16 
novens pal plus, o el 16 novens, en qualsevol circumstància convertible a 4 terços en un 
moment donat. El meu company i director tècnic de TV3, m'imagino que em podrà informar 
més tècnicament de com funciona l'assumpte, però des del meu punt de vista de narració i 
llenguatge, jo, com a realitzador li puc dir a qualsevol de vostès que quan jo m'assento en un 
control de realització i li demano un plànol a un càmera, el format 4 terços, la relació 
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d'angulació d'un teleobjectiu i la posició de la càmera, m'obliga a donar un plànol determinat, 
independentment que jo volguès donar un plànol general o un plànol curt. Els Jocs Olímpics 
de Barcelona, entre d'altres coses van ser els jocs de la imatge de plànol curt, d'humanitzar i 
dramatitzar l'esport, però amb un 16 novens per donar un plànol curt, per molt teleobjectiu 
que es tingui, tindrè aire per tot arreu, amb la qual cosa la lectura de la imatge i la narrativa 
que he d'utilitzar com a realitzador, s'em comença a complicar perquè llavors estic treballant 
amb una relació d'aspecte cinematogràfic, i el cinema es roda amb un o dos o tres càmeres i 
s'assaja molts cops. En una acció real, jo he tingut l'experiència d'utilitzar una unitat en 16 
novens i fer un partit de bàsquet amb tres càmeras i era més que suficient. No s'havien de 
canviar càmeres. Era com començar altre cop la meva professió, amb la qual cosa 
m'agradaria llençar des d'aquí aquest repte i m'agradaria saber si realment d'aquí a 10 anys, 
no ja només l'usuari podrà ser el seu propi programador, i si els professionals des del punt 
de vista d'espectador podrem saber narrar realment les coses, perquè aleshores potser ja no 
necessitarem 600 càmeres per fer uns Jocs Olímpics, sino que aleshores potser només 
necessitem 5 bones posicions de càmera per fer, en un moment donat unes curses 
d'atletisme, perquè després la filosofia de quins esports simultànis o disciplines simultànies 
és molt difícil. Jo li puc garantir com a realitzador d'atletisme dels Jocs de Barcelona, que es 
molt difícil poder arribar a narrar 5 competicions al mateix temps. D'aquí que vam tenir que 
separar i dividir els professionals per poder servir les disciplines o poder oferir aquells que 
després filtren el senyal per als seus espectadors, que són les cadenes detentores de drets, 
per a que després puguin fer les seves propies programacions unilaterals. M'agradaria que 
alguna persona em poguès comentar quelcom. 
 
 
Ferran Casadevall: 
 
Anem a veure. Potser no m'he explicat bé, però aquí hi ha... des del punt de vista de 
tecnologia és molt clar que en 10 anys no serà possible seguir mantenint la idea de que 
existeix algú que decideix per tú, què és el que vas a veure d'una competició. 
 
Simplement perquè la tecnologia et permetrà fer altres coses. Això no significa que tú siguis 
el realitzador i li hagis de dir al càmera: escolta gira'm la càmera 45 graus, perquè vull veure 
no se què. Però possiblement sí que sigui cert que d'aquests vint senyals possibles 
interessants que algú, un realitzador ha construït, tú, com a espectador seleccionis una 
d'aquestes 20, i no com ara, que selecciones la que el rezlitzador vol. Jo crec que aquesta és 
la gran diferència. És a dir, potser ara quan es monta un esdeveniment esportiu d'aquest estil 
en un estadi, per exemple, un realitzador va punxant simultàniament la competició d'alçada, 
la cursa, la competició de llençament de pes, perquè ha de tenir un llenguatge àudiovisual. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Amb vàries càmeres, 10 en pes, 10 al martell, altres 10 en alçada i altres vint i tantes en 
cursa, és a dir, un conjunt de 50 càmeres. 
 
 
Ferran Casadevall: 
 
D'acord, però diguem que jo, com a espectador m'assec a casa meva i el que veig és el que 
tú com a realitzador m'estàs posant, és a dir, en un moment determinat decideixes que 
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t'interessa passar el pes, i en aquell moment es pot estar produïnt un llençament de jabalina 
per exemple, i tú, com que no pots ensenyar les dues coses simultànies, prens una decisió: 
pes, i posteriorment un replay del llençament de jabalina. Això pasa cinquantamil vegades 
quan es veu un esport en un estadi. 
Si tú com a espectador en el futur, decideixes que a tú, de totes les competiciones que en 
aquell moment existeixen a l'Estadi, el que t'interessa és el llençament de jabalina, tú pots 
tenir-ho punxat, observar simplement el llençament de jabalina i la gent que llença pes tant 
se t'en dona. 
 
 
Javer Montemayor: 
 
Ah, bé. Al que tú t'estàs referint és a una mena de realitzador de continuitat que té cinc 
senyals pre-produïdes. Bé, això és quelcom diferent. Menys mal, ja no em quedo a l'atur. 
 
 
Ferran Casadevall: 
 
Compte, a més a més entenc que sempre existirà la realització tal i com està ara, és a dir, 
sempre hi haurà algú que decidirà que a ell, el que l'interessa, és seure i no pensar. Vull dir, 
no prendre la decisió de que és el que van a veure, sinó veure el que els hi posin devant de 
la pantalla. Però la tecnologia permetrà que possiblement, una persona que està interessada 
per exemple, en una determinada competició... això passa en un estadi, algú paga una 
entrada i li poden fer 200 proves en un estadi i ell s'està fixant doncs, en el salt d'alçada, 
perquè li interessa observar com un atleta posa una determinada marca per batre en un 
determinat lloc i superar el llistó. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Escolta, una prengunta sortint del conext dels Jocs Olímpics. Jo com a afeccionat al golf i 
com a realitzador de competicions de golf, i he treballat amb el Manolo en algunes d'elles, 
per exemple en una Raider Cup, em resultaría molt difícil pensar que per molta compressió 
de senyal que es tingués, tinguessim una senyal del 18 forats a casa, pregunto. 
 
 
Ferran Casadevall: 
 
Anem a veure. No és un disbarat. En Tomàs deia abans que ell anava a entregar senyals a 
155 megabits per segón. Això significa 155 milions de bits cada segón, no avui, però potser 
en el futur. 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Si, però per exemple, jo ara estic parlant com a usuari. Ja m'imagino que en 10 anys, 
independentment que ja sé que tot és factible, que tot es pugui fer, i sobre tot amb diners. O 
sigui, en el moment que tens diners per investigar, però em refereixo a la dificultat que pot 
tenir qualsevol persona, i no vaig a termes filosòfics, la dificultat que pot tenir qualsevol 
persona, perquè és molt diferent. En l'atletisme per exemple, tenim com a molt, quatre 
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competicions simultànies, podem tenir una cursa de velocitat, podem tenir una competició, 
una semifinal de pèrtiga, podem tenir una longitut, podem tenir un llençament de martell que 
no pot ser compatible amb el pes i l'alçada. Aleshores, si, evidentment podem tenir una 
pantalla en un mosaic de pantalla, una sèrie de senyals, i quan l'espectador espanyol, català, 
el que fos, l'interessa veure a Antoni Peñalver, saltant pèrtiga o llençant el martell, i diu: 
doncs mira, jo vaig a veure això perquè és un feet pre-produït que arriba a la meva televisió, 
però a mi el que em resulta molt difícil de pensar és que un espectador tingui la capacitat de 
captació suficient per veure, per exemple 18 camps de golf, 18 forats de golf o 35 posicions 
diferentes en una cursa de Fòrmula 1. Perquè jo realitzo Fòrmula 1, he realitzat quatre 
campionats de Fòrmula 1 i rès més i rès menys que vuit campionats de gran premi, utilitzo 25 
càmeres, i perquè les punxo en seqüències de vegades, perquè si no em tornaria boig. 
 
És a dir, quan dic que les punxo en seqüències, que estic seguint a tercers i quarts, estic 
seguint am la càmera 1, la 2, la 3, la 4, la 5, la 6, la 7, la 8, i tinc a un realitzador d'altura amb 
tres càmeres panoràmiques, per si un cas jo em perdo. Punxar un plànol de cap de cursa... 
és a dir, em resulta molt difícil pensar que un usuari pugui tenir en un mosaic de pantalla 18 
senyals difirents d'un mateix aconteixement, perquè d'entrada, per localitzar a l'espanyol de 
torn, o a l'americà, o al canadenc, doncs no sé quin mosaic pot tenir a casa seva. Jo no dic 
que no sigui factible, és més, jo espero que ho podem veure tots, perquè això és més una 
tasca d'escollir de programació, que l'elecció selectiva, és a dir, com si fos un professional, 
és com quan un va a escoltar música i diu: doncs ara escoltarè aquest compact o escoltaré 
l'altre, encara que tingui 300 compacts a casa seva. És una reflexió que faig. 
 
 
Pedro Rozas: 
 
Jo, tal i com veig el tema del golf... és a dir, si un pot escollir a casa, el que passa és que es 
multiplicaria. Si són 18 forats o 40 o 200 s'haurien de multiplicar dos o tres càmeres per forat, 
és a dir, en el cas de que jo a casa meva amb totes les xarxes digitals, i vulgui i pugui fer 
això... jo segueixo a Ballesteros i el qui ve al darrera no m'interessa, és a dir, si jo he de 
canviar a casa es la realització de forat. Això multiplica no només la realització, les càmeres, 
el grafisme i tot això. 
 
 
Pere Vila: 
 
Jo voldria parlar de la realització. Vinc del món tecnològic i he aterrat en el món artístic. Hi ha 
una diferència entre una càmera i un programa. Per exemple, un dels càstigs que es pot fer 
a un bon amic és obligar-lo a veure la pel.lícula que hem gravat de la nostra família amb el 
vídeo 8 o amb un VHS. Som capaços d'agafar una càmera i moltes vegades d'enquadrar 
una cosa, però som incapaços d'explicar una història i de mantenir l'atenció en la pantalla 
d'una persona durant més de 5 o 10 minuts. Aleshores penso que la tasca del realitzador no 
és tant tasca de dir quina és la càmera que s'ha de punxar en cada moment, sinó que és la 
de narrar el que està succeint. És com si les càmeres fossin les paraules i el realitzador les 
col.loca en la seqüència perquè allò sigui una història. Sota aquest punt de vista, a vegades 
rebem imputs i ens diuen que sembla que a Canadà cadascú es selecciona la seva càmera, i 
aleshores penso que si jo fos a casa meva seria un "cacao", perquè la que seleccionaria jo 
no m'explicaria la història. No és que tingui una actitud pasiva, és que si el realitzador és bo 
em pot explicar una història. Per exemple, hi ha un partit de golf i jo vull seguir a en 
Ballesteros. El que m'agradaria no és tenir una càmera per a seguir en Ballesteros. El que 
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m'agradaria és que es fessin quatre realitzacions seguides i que hi hagués alguna persona 
que m'expliqués el que està fent en Ballesteros personalment, doncs veure si en Ballesteros 
fa bona o mala cara depèn del context en el que està. La persona que coneix el context on 
és en Ballesteros és la persona que es fa càrrec de la realització, que veu les quatre 
càmeres i explica la història. 
 
Una altra cosa és que narra la història que vol narrar, i si és un bon realitzador, a més et pot 
fer passar una bona estona. Crec que això és un tema que, a vegades, els que estem en el 
món de la tecnologia, ens emborratxem amb les possibilitats tècniques i després hi ha una 
cosa darrera que és la resposta humana a aquestes possibilitats. No voldria amb això 
polemitzar, sinó simplement exposar un punt de vista. 
 
Respecte del que ha dit del 16 per 9. El 16 per 9 és la pantalla. Aquella que és més ampla 
que alta, per parlar amb pràctica. A nivell d'usuari, m'agrada molt el cinema i personalment, 
em fastigueja molt quan passen una bona pel.lícula a casa i resulta que me la passen en 
cinemascope. N'hi ha algunes de bones que són amb cinemascope. En el moment que pugui 
disposar a casa d'una pantalla plana i gran de 16 per 9 miraré de comprar-la i instal.lar-la si 
econòmicament puc. En els informatius, el 4 per 3 és fantàstic perquè et posen la imatge 
típica del telenotícies nostre o dels informatius d'altres cadenes, el presentador amb alguna 
cosa referencial a la vora, a vegades amb algun dibuix i tirants. Jo intento imaginar-me a la 
Barceló o al Francino en un 16 per 9 i no sé que és el que hi podrien acabar posant. Suposo 
que si al final fem 16 per 9, els realitzadors, els grafistes i els escenògrafs evolucionaran i 
ens ensenyaran coses que potser ens fan gaudir bastant més que ara, però de moment, no 
em puc imaginar l'aplicació del 16 per 9 als esports. Només dir-vos que a nivell de TV3 ja es 
tenen bastants experiències. Nosaltres estem emetent en realització de 16 per 9 des del mes 
de març o abril, al voltant de quatre hores a la setmana. Els que sou de Barcelona potser ja 
ho heu pogut veure. Vam començar experimentant amb el tennis. Jo diria que el que estem 
fent bàsicament és aprendre. Durant tot aquest any hem après coses i suposo que l'any que 
ve continuarem fent producció en 16 per 9 per continuar aprenent. Amb aquest esperit 
anirem bé. Moltes de les coses que has comentat tú, Javier, són preguntes que s'havien fet 
moltes vegades els realitzadors de TV3. Fins i tot hi ha algun realitzador de TV3 que li ha fet 
por d'enfrontar-se al 16 per 9. Tenim un programa, Paral.lel 33 que és un programa minoritari 
de debat del Canal 33 i bé, quan li vam plantejar al realitzador fer-lo en 16 per 9 es va posar 
content i des de llavors produïm el programa de debat en 16 per 9 està content perquè amb 
els plànols que pren pot agafar la taula de debat amb tota la gent asseguda i està jugant i 
evolucionant. En canvi amb alguns programes que tenim, com el bon dia Catalunya o algun 
programa de tarda, quan els hi vam plantejar als realitzadors que s'haurien de fer unes hores 
de producció en 16 per 9 es van espantar tots. Fins i tot hi va haver alguna revolta sindical. 
Van venir alguns del sindicat a preguntar que era. Estem treballant en 4 per 3 i hem de 
passar al 16 per 9. En canvi, amb esports la part de realització ha pres aquest esperit 
investigador i jo suposo que en un o dos anys començarem a veure resultats en alguns 
esports. Tot i que, tal com molt bé dius tú, és difícil. I l'última cosa. Pel que fa al tema de l'alta 
definició, l'espero. Com he dit abans, sóc un gran afeccionat al cinema i m'agradaria veure 
les pel.lícules de cinema bé, a casa. El so també és un dels grans oblidats. De les 
demostracions que he vist en alta definició del que es va enregistrar a Seül o del que es va 
enregistrar a Barcelona, són francament espectaculars i, si a més a més tens la sort de 
poder-les veure en algunes de les pantalles planes que comentaves tú abans, realment et 
quedes embadalit i penses bé, a veure quan arribarà el dia en que la podrem comprar. 
Penso que, perquè l'alta definció funcioni, haurem d'esperar a poder tenir pantalles planes 
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disponibles, assequibles econòmicament. I un cop tinguem això aleshores sí que es podrà 
disparar amb una mica de sort. 
 
 
Joaquim Tomas: 
 
Només anticipant-me una mica i entrant en la polèmica que hi havia, només volia dir que els 
realitzadors han de seguir existint. (I en això no hi ha canvis, no et preocupis) Aquí el 
problema no és de tecnologia. La tecnologia crec que ho pot realitzar tot. Aquest ampli de 
banda de 622 megabits pot arribar pràcticament a tots els canals de televisió que nosaltres 
desitgem. Aquí només és una qüestió d'oferta i demanda. Posaré l'exemple d'un partit de 
futbol amb totes les càmeres. Hi haurà cadenes de televisió per cable que, si l'espectador o 
client ho vol, rebrà tots els senyals de totes les càmeres i seleccionarà la que vulgui: des del 
còrner, des de darrera, de la porteria per si llencen un penal, davant,... i el soroll o el 
comentari serà el mateix. L'únic que l'espectador seleccionarà serà una cosa hibrida. No serà 
un realitzador, però tampoc un programador propi, serà una cosa hibrida i això és el que 
existirà. 
Hi haurà cadenes de televisió per cable que degut a l'oferta i la demanda es decidiran per fer 
això. Els comentaris seran pràcticament els mateixos. El que passa és que nosaltres ho 
volem veure en el moment que va a llençar des del còrner. Doncs ens posarem situats en 
aquella càmera. Tecnològicament no té perquè haver-hi problemes. Vol dir que al cap i a la fi 
serà una qüestió d'oferta i demanda. Res més 
 
 
Pere Vila: 
 
Jo voldria fer un últim incís sobre aquest tema i ja l'abandono. És una visió senzilla del 
comportament humà. Perquè per exemple, a la tele, tú pots veure des d'un control de 
realització que hi ha tots els plànols de totes les càmeres, però el que mai veus, a efectes 
pràctics, és que hi ha un grup de persones que mirin la càmera 1, un grup de persones que 
mirin la càmera 2, un grup de persones que mirin la càmera 3. Tothom es mira el resultat de 
la realització, la narració final. Per què? Perquè sí que pots fixar la vista en una càmera 
determinada, però veus que no t'acaba explicant la història i llavors renuncies. Crec que és 
més aviat una actitud psicològica que possiblement està poc investigada, però el fet de què 
no hem pogut gaudir encara d'aquesta possibilitat a casa... però realment jo penso que no és 
que algú decideixi per tú i tú hi tinguis interès, és que això és que algun t'està explicant una 
història i dius: bé, tú podries col.locar les coses diferents? i diu : home sí, però jo el que estic 
fent és escoltar una història que m'estan narrant. Això jo penso que és un concepte que els 
que venim de la tècnica no entenem massa. Fins que realment no el vius no l'acabes de 
digerir. 
 
 
Manuel Gonzalez: 
 
Jo voldria intervenir en el tema que ha plantejat el Pedro i que ha comentat Javier. S'han de 
distingir, i estic parlant com a usuari final, dues coses: una és la realització d'un 
esdeveniment, i l'altre és un multiesdeveniment on estan succeïnt aconteixements 
independents. Realment la realització d'un esdeveniment jo no crec que, vaja, és una 
bogeria substituir al realitzador. Evidentment la tecnologia ens permetrà, bé, ficar 50 o 100 
canals de senyals de televisió i seleccionar, però no és això el que l'usuàri final demana. El 
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que sí demana és en esdeveniments, en aconteixements multiesdeveniments, on estan 
passant diverses coses al mateix temps independentment, no a la realització, sinó 
independent el poder accedir a la informació que vulgui, inclosa la informació visual. En 
aquest sentit per exemple, puc dir que en el Torneig de Tennis de Wimbledon, en el que 
nosaltres vam realitzar els sistemes de informació, hi han 18 pistes on simultàniament 
s'estàn jugant partits, dels quals la BBC en cobreix 6. Doncs en circuit tancat, nosaltres tenim 
la possibilitat de no només veure els resultats de cada partit, sinó les imatges del partit. 
Aleshores jo sí que entenc que els ususaris voldràn tenir a casa seva igual un Becker-Lendl, 
però l'interès està en un partit Conxita-Arantxa. 
 
Realment aquesta possibilitat la tecnologia la permet, i aquí sí que s'utilitzarà. Bé, el que jo 
crec és que la realització... doncs igual pot haver-hi una càmera cenital o alguna cosa 
d'aquestes que pugui tenir un sentit, però la realització... doncs fa falta veure com realitza un 
senyor d'aquests, però donar-se compte de que és una auténtica bogeria. 
 
Si quan son diversos esdeveniments a la vegada, el poder disposar d'imatges de cadascún 
d'ells, la realització doncs possiblement queda substituída a una o dues càmeres. 
 
Respecte a una altra cosa que deia en Javier. A mí sempre m'ha agradat estar veient el que 
feu, i a més a més jo crec que vosaltres, els mons de la televisió i també tot el que és la 
digitalització, portarà noves formes i nous ajuts. Jo veig que per exemple, teniu  una pila de 
càmeres, i per un costat hi ha el directe rabiós, és a dir, una cursa. Ja ho comentaves tú, 
Pedro, s'emporta la càmera frontal i potser una cenital i després ja venen una quantitat de 
coses, però el que és l'espectacle en directe, repeteixo, són poques. Jo no sé, no ho tinc 
estudiat, i analitzant les dades que serian, em dona la impressió que, bé, per descomptat 
càmeres autònomes i tot això per gestos, però amb la digitalització de la informació, inclòs el 
vídeo, és possible disposar al llarg d'un recinte, d'unes 3, 4, o 5 càmeres situades en punts 
estratègics, de tal forma que un cop tinguis aquesta informació digital tú pots tenir càmeres 
virtuals, és a dir, poder disposar de la informació desde qualsevol angle que vulguis. 
Quelcom semblant al que és la triangulació, ja saben vostés que si cada dos, tres punts, 
prenguessim mides, doncs poden conèixer la posició de qualsevol costat. Jo no sé si amb 
aquestes tècniques tú en definitiva tindries la possibilitat de posar una càmera en qualsevol 
posició i veure des d'aquí la presa. Evidentment, els números que possiblement surtin de 
capacitat, de procès de càlcul i velocitat són sorprenents però per això són els estudiosos. 
 
I una altre cosa que m'ha cridat l'atenció és el tema del vídeo. Tots els vídeos digitals que 
teniu per fer les repeticions, s'en tenen normalment 4, 5, o 6 , una quantitat important. 
Utilitzant les tecnologies de vídeo disc digital , ja es podem eliminar totes aquestes bateries 
de digitals i senzillament, absolutament totes les accions de totes les càmeres, es tenen en 
local amb tota la potència i fexibilitat de poder accedir a elles en el moment que es vulgui. No 
hi ha temes d'escombrat, de desplaçament de les cintes, i efectivament aquí el problema un 
cop més és l'interface de l'usuàri, és a dir, com ajudant del realitzador, a petició dels 
realitzadors li dona l'escena que vulgui en el moment que vulgui i a més a més.... 
 
 
Javier Montemayor: 
 
Molt breument. Jo hi crec en la tecnologia digital. Que ningú es pensi que vull quedar-me 
ancorat en el sistema analògic, per a rès. Estic convençut, i tú molt be saps que a Sierra 
Nevada, si al final neva, fem un Campionat del Món. Tenim previst utilitzar el BSSVR o 
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sistemes digitals de gravació en CD Rom per a poder fer cert tipus de repeticions i replays, 
etc.. Per descomptat, i obert a tot el que sigui rapidesa i agilitat del treball, per a donar 
informació i no haver de tornar-se boig pensant que l'esquiador següent és a punt de sortir i 
tu encara tens el diferit, i en fí, tot aquest tipus de coses que tú bé coneixes. Doncs encantat 
de la vida. I per suposat el que sí és molt clar, quan em referia a aquesta polèmica, en la que 
no vull tornar a entrar, que tampoc ha estat polèmica, senzillament és un canvi d'impressions 
entre dos professionals de diferents mitjans, és que evidentment, quan tú tens diferents 
senyals ja pre-produïts, lògicament doncs tú podràs seleccionar com a usuari i amb la 
capacitat que tú vulguis. Ara, estic obert, com tota la resta de companys realitzadors, a 
utilitzar el sistema digital perquè ja els estem utilitzant, és a dir, que tampoc és una cosa de 
futur, és una realitat. 
 
 
Jordi López: 
 
 
Molt bé. Per acabar, perquè això seguiria molt, hem arribat al final. La tecnologia dóna tantes 
possibilitats que és qüestió de què l'home encaixi el que vol. Crec que això no acabarà 
només en un zaping olímpic. Moltes gràcies per l'assistència. 
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Dia 10.11 
Bloc C.  
Finançamant esportiu, patrocini, marketing, tractament fiscal en l'Europa Comunitària 
 
Vies de finançament esportiu 
 
Moderador:  Sr. Alejandro Andreu 
 
Ponents:  Sr. Alejandro Andreu 
   Sr. Jordi Vilajoana 
   Sr. Alfonso de Salas 
 
Nous aspectes fiscals en el món de l'esport 
 
Ponents:  Sra. Dra. Antonia C. Agulló 
   Sr. Antonio Gracia 
   Sr. Enric Ribas 
 
Taula Rodona: Sr. Fernando Riba 
   Sr. Marc Carrogio 
   Sr. Albert Agustí 
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Dia 10.11 
Bloc C. Sr. Alejandro Andreu 
Vies de finançament esportiu 
 
 
 
Vies de finançament esportiu. 
Sr. Alejandro Andreu, 
President d'ISL Marketing Espanya. 
 
 
Alex Andreu: 
 
El tema és extremadament complex pel que abarca i el que significa, i més en els temps 
actuals. Reduïr-ho tot en 45 minuts i intentar ser més o menys coherent i cobrir tots els 
aspectes que poden influenciar un finançament esportiu, no serà fàcil, pero intentaré 
detallar-ho el màxim possible. 
 
En primer lloc, jo crec que el més important és definir el que  és esport com a aconteixement 
esportiu, i els esdeveniments, és a dir, l'esport el podriem dividir entre èlit, oci i formació i els 
esdeveniments els podriem considerar com internacionals, nacionals, o locals. Aquesta és 
una clasificació a la qual en Josep Maria Casanovas del diari Sport, es va referir ahir i amb la 
que jo coincideixo, en base a la que la repercusió de l'esdeveniment i l'audiència del mateix 
ve determinada. 
 
En aquesta presentació tractarem el que és l'esport d'èlit, básicament per dos circumstàncies 
primordials: una, perquè és el negoci principal de la nostra companyia, i segón perquè és el 
que realment determina les tècniques de finançament. 
 
Si considerem que fa 10 anys la televisió era l'única font de finançament dels esdeveniments 
esportius, avui veiem que sens dubte no només la televisió sino el licensing, altres drets 
comercials, entrades, etc., són fonts alternatives del que podria ser un finançament 
d'esdeveniments esportius. Per donar-vos una petita idea del que vol dir patrocini a nivell 
mundial aquí podran veure que des de l'any 1990 a l'any 1993 la despesa mundial de 
patrocini s'ha doblat. Aleshores si això és considera en termes absoluts en qüestió de diners 
, ja es important passar de 5000 milions de dòlars a 10800 milions de dòlars, màxim si 
considerem que la despesa de publicitat equivalent a aquets tres anys només s'ha 
incrementat entre un 25% i un 30%. Això vol dir que el patrocini ha de ser el marc, el 
patrocini té les seves possibilitats dins del que és el marketing mixt o estratègies comercials 
de les empreses. El patrocini s'ha sofisticat enormement en els darrers 10 anys. 
 
Per donar-vos unes dades i posar-nos en context del que és el patrocini, i torno a insistir que 
el patrocini d'èlit i un mica el patrocini d'esdeveniments internacinals és el que nosaltres fem, 
si bé la nostra companyia a Espanya també ha desenvolupat programes locals que després 
tractarem, crec que és interessant poder veure -manca una diapositiva, ho sento-. 
 
En qualsevol cas, de quasevol manera el que sí és important considerar és que les fonts 
alternatives d'ingressos a la televisió s'han incrementat. Segueix i seguirà sent crucial i 
determinant en el finançament dels esdeveniments esportius. És a dir, nosaltres sí que 
podem dir que la televisió ha minvat en un còmput total d'ingressos d'una federació o d'un 
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aconteixement esportiu, però no hi ha cap dubte de que és l'element principal d'un 
finançament esportiu. Després de la meva ponència és prevista la del Sr. Jordi Vilajoana, 
Director General de la Corporació Catalana de Ràdio i Televisió, a qui vam insistir molt per 
tal de que pogués estar avui aquí, perquè entenien que era l'altre part de l'equació, super 
important per a tenir una pel.lícula complerta en relació al que és el món del finançament 
esportiu. 
 
Si considerem en els Jocs Olímpics, donat que estem en un Fòrum Olímpic, que fa 10 anys, 
en l'any 80 o 84, la televisió era aproximadament el 90 o 95% del total de l'ingrès d'uns Jocs 
Olímpics, aquí veuen el diagrama dels que van ser els Jocs Olímpics del 92, on la televisió 
va passar de ser el 90% de l'ingrès total, a un 52%. 
 
Altres fonts alternatives de finançament es van anar desenvolupant, tals com els programes 
locals de patrocini.  Vostès hauràn sentit parlar de l'ADO, el programa que va desenvolupar 
el Comitè Organitzador de Barcelona'92. Tots els programes que en teoria havien de 
conviure en un mateix mercat, ho van fer bé, generant molts diners, i van desenvolupar el 
que nosaltres qualifiquem com una sinergia en tot el que és el patrocini, no només que hi 
hagin clients internacionals afavorint el patrocini, sinó que hi puguin haver programes locals 
importants. Era també molt important considerar-ho. 
 
Dins del que és un patrocini olímpic, la televisió és important i aquí, dins del que van ser els 
ingressos totals de 1988, 1992, veiem l'impacte que tenia la televisió americana dins del que 
era el finançament global dels drets de televisió i això també era un component important. 
Per què? Indubtablement quan els Jocs Olímpics es desenvolupen a aquest nivell, i la 
televisió americana era en principi la que més pagava, la que dictava d'una o altra manera, 
dintre d'uns límits, com desenvolupar la retransmissió d'aquests Jocs, podíem entrendre 
ràpidament que els clients que podien arribar a estar més interessats eren els americans, les 
companyies americanes. De fet, en el Programa TOP doncs hi havien un 80% de 
companyies americanes i la resta japoneses. 
 
Per tal de veure una mica el que significa l'escalat de televisió, dels drets de televisió, aquí 
veiem que en els Jocs d'Hivern des de 1960, que és des del moment en que nosaltres tenim 
dades fins a Nagano, com han anat pujant de forma progressiva. Hi ha una petita vall entre 
Albertville i Lillehammer. Albertville va tenir una baixada degut a una qüestió òbvia, un altre 
cop per Estats Units, la diferència horària i una sèrie de condicionants que no van poder 
portar al còmput de drets totals fins a les cotes que s'haguès desitjat, però després dels èxits 
d'Albertville i Lillehammer, com vostès veuran, el potencial d'ingrès s'ha disparat. 
 
En quant als Jocs d'Estiu, és encara més impressionant. Les xifres han anat escalant de 
manera, jo no diria meteòrica, però sí de manera molt important, i òbviament el salt important 
es va donar com veuran de Barcelona a Atlanta i d'Altanta a Sidney, si bé aquesta és una 
xifra estimativa, perquè com tots vostès ja saben, encara no s'ha acabat el cicle anterior. 
 
La importància d'aquests ingressos, vostès es donen compte del que signifiquen, i això dicta 
molts comportaments en quant a organització, en quant a federacions, en quant a 
disposicions i estratègies de tot el que gira al voltant d'uns Jocs Olímpics. Hi han, ara ho 
veurem, com hem vist abans que era el 25% de l'ingrés total, però és realment l'ingrés que 
marca l'estratègia de qualsevol comitè organitzador, i en particular del Comitè Olímpic 
Internacional. 
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Consolidat, els dos junts, hivern i estiu, veiem el sumatori d'ambdós i la projecció d'ingressos 
en els darrers, del que nomenem cicles, és a dir de quatre en quatre anys. Si bé ara, com 
vostès saben, el cicle s'ha trencat de dos en dos, però quan es parla d'un cicle s'inclouen uns 
jocs d'hivern i uns jocs d'estiu. 
 
A tall de comparació, per tal de comparar el que són els Jocs Olímpics amb un altre 
esdeveniment, potser el de repercusió més important a nivell mundial és el Campionat del 
Món de Futbol. Veiem efectivament, un petit augment del que són els drets, però realment ni 
com a molt en la proporció que ho han fet els Jocs Olímpics. Com ara veurem, Jocs Olímpics 
són en total acumulat només el 50% en audiència del Campionat del Món de Futbol, 
aleshores una petita paradoxa. Si els Campionats del Món de Futbol són el doble en 
audiència que els Jocs Olímpics, com es que els drets de televisió del futbol valen menys 
que el dels Jocs Olímpics? a part de que hi poden haver respostes qualitatives, de que si els 
Jocs tenen, i es veritat, tenen una imatge i una atmòsfera i un entorn molt propici per a 
desenvolupar una sèrie d'activitats que potser el futbol no les té, hi ha un component 
principal que és la televisió americana, el dia que el futbol arribi a ser important als Estats 
Units, òbviament es podria arribar a pensar que l'escalat dels drets de televisió en el futbol 
podrien seguir la mateixa tendència que els dels Jocs Olímpics, tot i que, tal i com després 
analitzarem amb una mica més de detall, en aquesta diapositiva que veuen, si tornessim a 
tenir aquesta ponència en tres o quatre anys, segurament i encara que no hi fos Estats Units 
com a mercat potencial, la xifra ja es dispararia. I ara crec que els podrem dir el perquè. Molt 
resumit, però en el fons el que la televisió proporciona a part de finançament, es cobertura 
d'audiència, comunicació, promoció de l'esdeveniment en definitiva i també molt important, 
possibilitats comercials per anunciants i patrocinadors. Al mateix temps que el patrocinador i 
altres activitats comercials proporcionen també finançament, promoció i contacte amb el 
consumidor final, i això és molt important. 
 
La televisió promociona, comunica, però el patrocinador també. I el patrocinador té una 
missió molt important en el desenvolupament comecial d'aquest esdeveniment. Si vostès 
recorden tot el que els patrocinadors dels Jocs Olímpics van fer al voltant dels propis Jocs 
Olímpics, no va ser tant important des del punt de vista de posicionament, recordació 
d'estratègies, ajut a l'ideal olímpic i, obviament el què ells buscaven és un retorn de la seva 
inversió. Els Jocs Olímpics tenen un valor afegit, que és què pot fer el patrocinador amb 
aquestes designacions, amb aquestes marques, amb aquesta associació als Jocs Oímpics. 
Aquesta imatge que han arribat a crear els Jocs Olímpics és el seu més gran actiu, 
actualment. 
 
Jo crec que, i comencem una mica en el que nosaltres intentem desenvolupar com 
estratègia del que pot ser un finançament pel futur dels esdeveniments esportius, i en la que 
espero que el Sr. Jordi Vilajoana després ens pugui ampliar amb el punt de vista de les 
cadenes de televisió. La repercusió i agudesa de l'esdeveniment dictarà el seu potencial 
econòmic, no ens hem d'enganyar, i aquesta és una posició que des del punt de vista 
d'agents, que de vegades resulta difícil defensar, perquè hi ha moltes federacions, molta 
gent que ens arriba. Agents com nosaltres, que venen a demanar col.laboració en segons 
quins esdeveniments esportius i ens trobem que, el xiclet no dona ja per a rès més i si 
s'estira, es trenca. Els patrocinadors tenen pressupostos, els patrocinadors tenen les seves 
estratègies, els patrocinadors decideixen posar-se en futbol i no en atletisme, els 
patrociandors s'han sofisticat, els patrocinadors tenen menys diners, venen menys, i els seus 
marges s'han reduït, i aleshores el coll d'ampolla amb el que ens trobem és que hi han pocs 
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esports que interessin des del punt de vista, i torno a repetir, d'èlit i esdeveniment 
internacional o esdeveniment que necessiti molts diners. Hi ha pocs esports que interessin. 
 
M'agradaria fer referència a una anècdota de fa dos anys. Vam tenir una reunió amb 
Televisió Espanyola, que com vostès saben forma part del programa ADO, els patrocinadors 
del programa ADO, el Comitè Olímpic Espanyol i també les Federacions Olímpiques 
Espanyoles, i en la discusió de la taula rodona final de la ponència, el President de la 
Federació d'Atletisme, segón o primer esport en importància en els Jocs Olímpics, es va 
aixecar i es va queixar de la poca cobertura o ajut que donava la televisió a l'atletisme, i va 
preguntar el perquè, o és que no interessava a la Televisió. En aquell moment el Director 
Comercial de Televisió Espanyola i el Cap d'Esports de Televisió Espanyola li van respondre 
a la pregunta en aquests termes, la qual cosa vaig trobar molt realista però 
extraordinàriament dur: "Senyors, a Televisió interessen els següents esports, per ordre: 
número un futbol, número dos, futbol, número tres, futbol, número quatre Indurain i el 
ciclisme,-no ciclisme i Indurain-, i número cinc el bàsquet, i aquest ara té problemes. 
 
Clar, són consideracions. Hi han televisions que consdieren que el futbol és important, 
d'altres que no, però en qualsevol cas va ser un gerro d'aigua freda per a moltes federacions 
que estaven allà i que podien tenir alguna il.lusió o pretensió de poder optar a un espai dins 
del que són les retransmisions esportives. Tant el patrocinador amb la televisió, i aquí 
sempre s'ha parlat del patrocinador, però nosaltres, ja quan es parla d'un esdeveniment 
esportiu, entenem que s'ha de parlar tant del patrocinador com de televisió. I és un "win win 
situation", vull dir, tant la televisió com el patrocinador, i obviament el comitè organitzador o 
la federació, perquè es la que ven els drets, que han de sortir amb comptes positius, o bé, si 
no són positius a curt termini, han de ser recuperables a mig i llarg termini. 
 
Entenem que el que podia ser la televisió si ens remontem a fa 10 o 15 anys, on era un 
monopoli i on, bé, es donaven certes coses per pressió política o perquè era l'únic lloc on es 
podia generar un aconteixement esportiu, doncs entenem que potser es poguès donar una 
sèrie de coses sense tenir un retorn, però actualment amb els diners que s'estan demanant, 
la sofisticació, la professionalització de l'esport, o hi ha un retorn per a tothom o entenem que 
pocs esports podran sobreviure a nivell d'èlit. 
 
També ens trobem amb una gran saturació d'esdeveniments, la qual cosa genera una 
competència tremenda, i també aquesta pròpia competència, aquesta saturació 
d'esdeveniments fa que, el que sempre ens hem trobat nosaltres amb moltes federacions o 
patrocinadors: si no és directe, no interessa. Doncs el directe té les seves ventatjes i els seus 
inconvenients. Un bon diferit, vint minuts, ben editat, en una bona franja horària, encara que 
no sigui en directe, ben tractat, jo entenc i entenem com a bons professionals del tema, que 
pot tenir més interès que un directe tediós de dues hores o el que sigui. És a dir, que hi ha 
hagut una racionalització del que és l'utilització de les imatges esportives, el que s'anomena 
"High lights" diferits, mercat secundari, video home, és a dir, no hi ha només el directe, sino 
que la pròpia inèrcia de la saturació fa que es vagin buscant altres tipus d'espais. 
 
Moltes vegades ens hem trobat amb cadenes que compren un espai i que ens trobem amb 
l'aconteixement a la una de la matinada. I un cas molt clar és per exemple la Fòrmula 1, aquí 
a Espanya, que està en mans d'una cadena privada. Per contracte, ells haurien de respectar 
l'horari del directe, és a dir entre les dues i les tres de la tarda i vostès veuran que molts cops 
no es passa en aquest horari, i que després dels telenotícies o de matinada es passa la 
Fòrmula 1. Aquesta és una altra consideració important: que l'esport, i depenent de com es 
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vulgui donar l'esport, exigeix dos canals de televisió en les cadenes. Si nosaltres, como ara 
veurem, l'esport i moltes vegades les retransmisions, es basen en audiències i en 
cobertures, una cadena de televisió que hagi de treure una pel.lícula o un programa que 
tingui cinc milions d'audiència, tres, dos, i que per posar un esport baixarà a un o mig o dues-
centes cinquanta, doncs podrà prevaler el criteri econòmic o el polític, no ho sé, però 
indubtablement hi ha un conflicte d'interessos i aquest conflicte d'interessos, obviament 
genera una sèrie de problemes en algunes cadenes. 
 
Això és una mostra del que és la saturació. Ens remitim a setembre de 1995, dimarts, 
dimecres, dijous, dissabte i diumenge, dos, quatre, sis, nou, dotze partits en una setmana. El 
futbol esta en el seu moment, esta en alça, però jo no sé fins a quin punt, o quant de temps 
l'audiència, l'espectador, tots nosaltres consumidors d'esports, podrem digerir tot aquest 
avalot de partits de futbol en una setmana, o una altre programació esportiva. 
 
Quan nosaltres parlem de televisió, indubtablement la televisió pot rendibilitzar la seva 
inversió en el propi esdeveniment, és a dir hi han televisions que es plantejen: jo compro els 
drets dels Jocs Olímpics, revenc la meva publicitat i guanyo en els setze dies dels Jocs 
Olímpics, i d'altres que poden dir: no guanyo però pujo tant la meva audiència mitja, que al 
final de l'any jo presentaré unes millors estadístiques d'audiència mitja durant l'any i que 
repercutiràn òbviament, en el que és la venda de la meva publicitat per l'any següent. De 
qualsevol manera poden prevaler criteris econòmics a molt curt termini, poden prevaler a 
molt llarg termini, però després, jo suposo que després ens ho podràn desenvolupar amb 
més detall, però entenc que una televisió, i parlo tant per televisions privades com públiques, 
entenc que cada cop més, si bé la pública té una missió que complir, la seva gestió ha de ser 
econòmicament coherent, i com a tal, els objectius econòmics s'apliquen tant en la pública 
com en la privada. 
 
A nivell, molt ràpidament, pel que deiem abans, aquí veuran només el final de la columna de 
1994. L'audiència acumulada d'un Campionat del Món de Futbol durant els 52 partits, és de 
32.000 milions de persones, és a dir, això pot ser que una persona hagi vist 10 partits, la dels 
Jocs Olímpics és de 16.000 milions, va ser a Barcelona, i 10.700 a Lillehammer, hi ha una 
diferència entre hivern i estiu, òbviament, però es que és la meitat, és el 50%. És el que 
deiem abans, 50% de l'audiència en els Jocs Olímpics que en els Campionats del Món de 
Futbol i ja com esdeveniment important també, però s'han de fixar en la diferència, en el que 
són els Campionats del Món d'Atletisme, 3.400. Les diferències d'audiència són tan brutals 
que entendràn que els paràmetres econòmics que s'utilitzen en un i altre esdeveniment, 
canvien d'una manera molt important. 
 
Parlant una mica del patrocinador, això sí que és directament proporcional, i estem parlant 
d'esdeveniments importants on es requereixen molts diners. El patrocinador invertirà més o 
menys depenent de l'esdeveniment, la cobertura i la seva audiència. Quan parlem de 
l'esdeveniment parlem de la importància del mateix, i els drets que ofereix, i del que en pot 
treure el patrocinador a canvi de la seva associació amb ells, i medirà el seu retorn, al final 
totes les nostres estadístiques, tots els anàlisi post-esdeveniment que hem de sotmetre als 
nostres patrocinadors després de les olimpiades, Campionats del Món de Futbol o el que 
sigui, medeixen en algún moment els possibles increments de venda que hagin pogut tenir 
en algún moment en particular, amb algún producte en particular, o en alguna estació en 
particular. Al final els patrocinadors cada cop més la seva associació a un esdeveniment és 
per imatge, però òbviament la imatge repercutirà el nivell del punt de venda o per increment 
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de valors positius, associació a la marca o per millora d'imagte, però en definitiva el que 
busca un patrocinador a l'invertir en un esdeveniment, és vendre més. 
 
Com la televisió busca generar més audiéncia i al final vendre més publicitat, potser aquí la 
connotació cau més en una televisió privada. Si per exemple veiem ara en la diapositiva... 
aquests són els ingressos generats pel programa olímpic des de que es va crear en l'any 
1988. I com veuen doncs, s'ha anat incrementant d'una manera important, però ja de TOP 3 
a TOP 4 l'índex de creixement s'ha suavitzat. Per què? Doncs un patrocinador, quan paga 
milers de milions o cents de milions per un aconteixement esportiu, el pressupost d'un 
patrocinador té un límit, Coca-Cola, Visa, Kodak, Baush and Lomb, venen i no venen cada 
any un 50% més, alguns tenen uns increments importants en les vendes, d'altres menys 
importants. Si ens referim a patrocinadors importants dins del món olímpic XEROX, KODAK, 
vostès hauràn sentit les grans reestructuracions que han tingut d'absorció en els darrers anys 
i són estructures pesades. Hi han restructuracions gravoses i traumàtiques, i són gent que 
segueix involucrada al moviment olímpic pels valors positius que s'associa amb ells. És un 
ingrés important. Des de l'any 88, fa 7 anys, doncs no hi havia cap tipus d'ingrés a nivell de 
patrocini en el Comitè Olímpic Internacional, i ara consten, o compten amb uns 350 milions 
de dòlars, aproximadament. 
 
Però si vostès miren el que és la comparació de l'increment de drets televisius amb els drets 
de patrocini, es fixaràn en la proporció. El dret televisiu es dispara i el dret de patrocini no el 
pot seguir, no el segueix. I això és el que deiem al principi, per la qual cosa, la televisió en 
qualsevol cas, és sempre el primer element a considerar en el finançament de futurs 
esdeveniments. 
 
Dins el que és, i centrant-nos en el aspecte televisió i el motiu pel qual nosaltres creiem que 
això és així. Creiem que és molt important, però també per obrir una mica la discusió amb el 
ponent que seguirà i que per tal de que ens pugui oferir també el seu punt de vista, en 
aquest camp. En els darrers anys nosaltres hem vist un gran canvi en tot el que és el mapa 
televisiu i això s'ha de tenir molt en compte. L'aparició del satèl.lit, televisions codificades, 
cable, "paper view", que encara no ha arribat a Espanya, pero que és el video a la carta, com 
prodriem nomenar-lo, i les noves tecnologies, han canviat el panorama de la televisió d'una 
manera impressionant, però no només és el que ha canviat, jo crec que canviarà molt més a 
partir d'ara. 
 
Jo no sé si alguna persona de les que són ara aquí han estat en les ponències de tecnologia, 
però ja s'han començat a apuntar i a notar algunos canvis que poden revolucionar el que és 
el mercat àudio-visual. 
 
De qualsevol manera el que sí que generarà tot això és més competència, més possibilitats 
de cobertura i segmentació de l'audiència. Vostès recordaran el que han estat uns Jocs 
Olímpics o un Campionat del Món de Futbol. Doncs bé, la televisió americana i la UER. La 
UER era un monopoli en el que a una mà es venia una cobertura europea, bé això nosaltres 
entenem que canviarà i ja esta canviant. La segmentació de l'audiència és important, la 
segmentació de l'audiència és important no només a nivell territorial sino també a nivell 
tecnològic. Per exemple, vostès hauràn vist a la lliga professional aquí a Espanya, en el partit 
del dissabte s'emet en sistema obert a la televisió pública, però el diumenge és emissió 
codificada al Canal Plus. Aquesta és una segmentació que vindrà cada cop més, és a dir no 
només es vendran els drets a una cadena bloquejant el que podria ser un sistema alternatiu 
de retransmissió, sino que hauràn de ser compatibles en el mercat. Això és també 
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competència, i obviament al tenir més cadenes de televisió, no s'ens amaga que hi haurà 
més potencial econòmic per a generar ingressos per drets de televisió. Si hi ha una cadena 
competitiva a una altra que vol oferir més, doncs potser que això beneficii al Comitè 
Organitzador, i que el patrocini de la publicitat o promocions en l'esdeveniment també es 
pugui beneficiar. Quan abans hem parlat del que és el patrocinador i l'ús que en fa del 
patrocini, no només és en benefici del propi producte, sino que és en benefici del propi 
esdeveniment. És a dir, a un Comitè Olímpic Internacional l'interessa molt que Coca-Cola, 
Visa, Kodak o Bausch and Lomb, o qui sigui, faci, comuniqui i faci molt soroll al voltant dels 
Jocs Olímpics, durant els dos anys previs als Jocs, perquè la televisió, ho volguem o no, és 
puntual en l'esdeveniment, poden haver preparacions, poden haver programes del camí cap 
a, de preparació, però en el fons, qui pot fer més soroll al voltant de l'esdeveniment és el 
patrocinador. Un patrocinador ha de justificar la seva inversió, no només durant el setze dies 
dels Jocs Olímpics, dos anys abans, ells ja són al mercat, desenvolupant una estratègia 
comercial que els pugui afavorir. En qualsevol cas, el que si que és molt clar, és que la 
revolució tenològica, el mapa de les cadenes de televisió i l'evolució de l'esport en general, 
marcaràn el ritme a seguir, i el ritme serà trepidant i el que no estigui àgil i molt ben preparat, 
perdrà la comba. Tant nosaltres com les organitzacions esportives, com els patrocinadors, 
com les televisions. Nosaltres estem associats a una tecnologia innovadora que és 
començarà a implementar a partir del l'any vinent, i que crec que en les ponències de la 
tarda es desenvoluparà una mica més aquest tema amb més detall. Quan és tracta de 
publicitat virtual, vostès hauràn sentit parlar d'aquesta tecnologia, i en cas que no sigui així i 
molt breument, és la possibilitat de que la publicitat estàtica en el camp es segmenti, és a dir, 
un telespectador a Espanya pot veure Coca-Cola, als Estats Units pot veure Pepsi-Cola, i un 
a Bangkok pot veure Citroën, i tot a la mateixa tanca. Aleshores s'obren uns camins de 
comercialització potencials molt interessants, òbviament queda encara molt per recòrrer, des 
del punt de vista legal, que aquest és un tema molt important, però s'obre un potencial que 
fins ara no existia. En qualsevol cas, el que sí que serà imprescindible és tenir flexibilitat i 
poder d'adaptació. Les televisions cada cop més, veiem que subcontracten. Moltes d'elles no 
tenen equips propis, deixen que la tecnologia la desenvolupi alguna companyia productora, i 
ells la contracten. Dependrà de l'estratègia de cada televisió, però la inversió que es 
necessita és tant, tant impressionant, que a no ser que estigui molt ben gestionada, tant la 
televisió com les productores, com els esdeveniments, com la gent que estigui al voltant de 
l'esport, doncs poden quedar-se obsoletes ràpidament. En qualsevol cas, el fet d'estar o el 
poder dir que és el que nosaltres farem, ho poso des del nostre punt de vista, punt de vista 
d'ISL, què podem fer nosaltres amb les Olímpíades o amb aquests Jocs, o amb el 
Campionat del Món de Futbol, o amb el proper campionat? Si, que passarà amb el següent? 
Ni idea. Ni idea, degut a que ni tan sols les pròpies federacions ens signen a nosaltres els 
contractes amb més d'un cicle per endavant, perquè si elles estaven rebent 10, veuen que 
en el proper cicle han rebut 20, i ara amb tota aquesta tecnologia nova, doncs volen rebre 
60. I abans de comprometre's ells són també... ja han après, i a nosaltres ens van signant o 
anem entrant en contractes amb ells que són puntuals i que la pròpia tecnologia i la pròpia 
evolució del mercat dictarà el que nosaltres hem d'oferir a la federació o el que la federació 
pot obtenir de nosaltres o de les cadenes de televisió. El que hem estat parlant de tecnologia 
revolucionària, de noves cadenes i canals i la seva necessitat de guanyar audiència i de 
consolidar-se en el mercat, ha creat una competència gran i l'alça en el cost dels drets 
televisius serà important, perquè aquí tampoc no ens hem d'enganyar, les televisions 
necessiten programació. L'esport és actractiu perquè genera audiència, i el que necessita la 
televisió és guanyar audiència. Però nosaltres veiem i analitzem, i aleshores, els drets de 
televisió es multipliquen, es tripliquen, es dupliquen. El patrocini són cada cop més diners, 
les federacions demanen més diners, però, fins quan? nosaltres entenem que això ha de 
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tenir una evolució, i en algún moment el mercat ha de madurar i s'haurà, o s'hauria de 
produïr una estabilització, però es que jo torno a preguntar: quan? Dons no tinc ni idea, però 
entenc que la maduració del mercat existeix, perquè existeix en qualsevol activitat comercial. 
I per què no estem encara en aquest període? perquè el patrocini, a aquest nivell, va 
començar el 1988. És jove, és un producte que encara no està madur. L'evolució fins aquí 
pot ser de moltes formes, pot dependre de la tecnologia, pot dependre d'un magnat de 
televisió com el Sr. Murdock, que un dia va arribar amb la seva cadena de televisió als Estats 
Units i va doblar l'oferta pels drets del rugby americà i la NBC els va perdre en contra de la 
FOX, cosa impensable fa quatre anys. I aquest senyor s'ha emportat la NFL, i aquest senyor 
és un candidat important per optar als drets dels Jocs Olímpics del futur, i per què no? i si 
aquest senyor ve amb dos vegades més diners que la NBC o la CBS o que l'associació 
europea de ràdiotelevisió o qui sigui, quins arguments podrà oferir el Comitè Olímpic 
Internacional per no escoltar aquesta proposta o no considerar-la? Però insiteixo, jo crec que 
d'alguna manera, el mercat ha de madurar. No pot ser que una escalada de drets, a la que 
hem estat sotmesos en el darrers 10 anys, pugui seguir el mateix exponent. I una cosa 
també pel Sr. Alfonso Arroyo, del Consejo Superior de Deportes. Jo penso que l'esport 
també ha de madurar. La pròpia organització esportiva de l'esport quedarà repartida entre 
les diferents cadenes. Fins ara, hem vist un monopoli, hem vist en grans aconteixements la 
UER, hem vist en aconteixements fins fa molt poc temps a Televisió Espanyola en quasi tot. 
Però vostès miren ara el que té Televisió Espanyola en esport i no té futbol, bàsquet si, no tè 
la Fòrmula 1, que la tenia, les motos les ha recuperat, però ciclisme, que el té, no sé que 
passarà quan no hi sigui l'Indurain. El Giro no el tenen. És a dir, que, del que era Televisió 
Espanyola al que és ara, doncs és clar que ha cambiat, i entenem que és una norma vàlida 
del mercat i que el propi esport ha de distribuïr-se entre les diferents cadenes. I la 
programació que no sigui esportiva haurà de millorar, perquè si hi ha una distribució de 
l'esport entre diverses cadenes, hi haurà capacitat de lleure. L'esport és una programació 
més, i per la meva manera de veure-ho, l'esport haurà de competir amb sí mateix. És a dir, 
això s'ha d'acceptar, doncs no és que sigui dur, però si que té una consideració important, i 
és que moltes federacions internacionals que han vingut a nosaltres a demanar 
desenvolupament per programes comercials a nivell mundial, i els hi hem dit, bé, està clar, 
tenim els Jocs Olímpics, tenim el Campionat del Món de Futbol, el Campionat d'Europa de 
Futbol, l'Atletisme. Ara ve la Federació Internacional de Natació, que és un cas pràctic 
nostre, segón esport en audiència i importància dins els Jocs Olímpics, i no hi ha qui ho 
vengui. I és dur de dir, però no hi ha qui ho vengui. Per què no hi ha qui ho vengui? Perque 
demanen molts diners i a les televisions la natació els interessa fins a cert punt, però no 
estàn en consonància el que demana una televisió amb el que espera la Federació 
Internacional. Aleshores, la Federació Internacional de Natació o alguna altra és un esport 
olímpic, diu: clar, és el que ha arribat a drenar el Comitè Olímpic Internacional o la FIFA o la 
UEFA de recursos. Les televisions no deixen rès per als demés, i és un exercici macro-
econòmic, però és la veritat. Els recursos tenen un límit, i en aquests, s'han emportat el gat 
els grans aconteixements de l'esport que competeixen amb sí mateixos, i les retransmissions 
de futbol competiràn amb les de motos o amb el Fòrmula 1, o amb qui sigui. Això és així. I la 
prova d'això és que, si vostés van a Anglaterra, jo vaig viure a Anglaterra durant dos anys, i 
vaig veure Snooker i recollida de cabres amb gossos, allò que posen milers de cabres soltes 
amb set gossos que les han de portar al seu corral, els dissabtes per la tarda en prime-time. I 
no veia futbol, i no veia golf. Era l'esport que allà donava audiència i que allà els hi agrada, i 
era l'esport que consideraven. 
 
Els esdeveniments esportius sense audiència tenen el seu ninxo, sí, però hem de ser 
realistes i hem d'acceptar que un esport que no té audiència no pot exigir l'impossible a una 
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cadena de televisió. La cadena de televisió sempre ponderarà, depenent dels diners 
involucrats, sempre poderarà la seva inversió al retorn que aquesta pugui generar, i aquest 
retorn entén que la major part és audiència. Si s'arribes a l'equilibri de mercat, el finançament 
per drets i operacions de televisió, podría estabilitzar-se. Podría, però es que tampoc crec 
que tinguem un vareta màgica ni una bola de vidre. Hi haurà un repartiment d'esdeveniments 
entre les diferents cadenes, que ja s'està fent ara, i a Espanya és un exemple important. Les 
associacions no gaudiràn de la posició que han tingut fins ara. Nosaltres entenem que, al 
anar a una sola mà, doncs es limita la competència, i limita potser la segmentació i el 
posicionament que es vol obtenir d'un aconteixement. Entenem que la segmentació del 
mercat, que pot anar entre els diferents sistemes de retransmissió com són terrestre, cable, 
satèl.lit codificat, "paper view" vídeo a la carta, fins i tot, territorialment dins d'un país, és 
importantíssim. Un esdeveniment a nivell nacional aquí, i en el fons jo crec que el primer cas, 
i que ha tingut éxit, és el cas de la Forta amb el futbol. El cas de la Forta amb el futbol, que 
dona una cobertura nacional al futbol, està regionalitzat, i el futbol a Catalunya té un 
posicionament X, s'esta donant en català, a Galicia en galleg, Euskaltelevista en euskera, i 
s'està segmentant al que és la audiència important en aquest territori. Això és quelcom que 
les televisions lideren, perquè és òbviament el seu producte principal. El client i nosaltres ens 
hem d'adaptar a això i buscar la millor rendibilitat i el millor impacte en cada territori i en cada 
segment per al client. També creiem que en el futur hi haurà un sistema de finançament 
mixte, és a dir, fins ara les televisions pagaven pels drets, la federació cobrava uns drets i 
desenvolupava el seu programa comercial, i fins avui. Els clients, cada cop més demanen no 
només el que és una tanca publicitària ni el que es el dret comercial de promoció, sino que 
demanen o pretenen tenir més presència en la pantalla perquè, ho volguem o no, i això els 
estudis de mercat ja ho diuen, quan s'asseu devant de la pantalla del televisor entre la tanca 
que hi ha al camp, per la que Coca-Cola o Visa han pagat molts diners per estar en el 
Campionat del Món de Futbol i el telespectador, hi ha una pantalla, i compta més la pantalla 
que la tanca, i tot el que passa a la pantalla influeix d'una manera determinant al recordatori 
o a la recordació de la marca. Influeix en la percepció del client, i el client pretén, o s'ha 
donat compte, que ha d'anar associada la seva relació a l'esdeveniment amb la seva 
presència a la televisió. Això que era alguna cosa, i és un cas que és flagrant, que és el cas 
de VISA i American Express en els Jocs Olímpics. VISA és el patrocinador Oficial dels Jocs 
Olímpics i als Estats Units es permet el que es diu en publicitat comparativa VISA tarja de 
crèdit oficial o el que sigui. Els Jocs Olímpics només accepten VISA, no accepten Amercian 
Express i aquesta és la campanya publicitària. Aquí a la ponència o taula rodona del Sr. 
Albert Agustí, ens podra desenvolupar més aquest tema, va ser el COOB, el Comitè 
Organitzador dels Jocs Olímpics, on nosaltres vam tenir les batalles per no permetre 
acceptar aquesta campanya a Europa. El Comitè Olímpic Internacional ho volia, la 
reglamentació de la publicitat a Espanya tampoc no ho permetía, etc., etc.. 
 
Doncs aleshores, American Express instal.lava els seus caixers automàtics al carrer, al 
costat de l'Estadi, i la gent arribava i només veia American Express. Nosaltres vam arribar a 
l'Hotel Princesa Sofia tres mesos abans dels Jocs Olímpics, on hi havia el Centre del Comitè 
Olímpic internacional i el Sr. Samaranch i tot el seguici, i només s'acceptava American 
Express. Les claus de les habitacions portaven la marca American Express, hi havia una 
agència de viatges d'American Express instal.lada en el lobby de l'hotel... bé, fins a un punt 
en que el Comitè Olímpic Internacional no es podia quedar a l'Hotel Princesa Sofia. 
Aleshores, tot això portat al màxim, ens porta al que en anglès es diu "Ambush Marketing". 
És a dir, VISA és el patrocinador dels Jocs Olímpics, però American Express compra tot 
l'espai comercial durant la retransmissió de la NBC als Estat Units, la qual cosa té tot el dret 
de fer-ho. VISA es troba que ha pagat un dineral per ser Patrocinador dels Jocs Olímpics i 
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resulta que el record de la marca és més important per American Express que per a VISA, 
perquè ha estat durant els setze dies en la retramissió. 
 
Aixó va sorgir com a problema important en el que va ser la comercialització dels Jocs, i 
actualment, en tots i cadascún dels contractes que es signen amb les cadenes de televisió, 
hi ha una clàusula de primera opció als patrocinadors que estàn involucrats amb 
l'esdeveniment. És a dir, si Televisió Espanyola va comprar els Jocs Olímpics, o ha comprat 
els Jocs Olímpics d'Atlanta, i els vol vendre a Pepsi-Cola, haurà primer d'oferir la primera 
opció de l'espai comercial en exclusiva a Coca-Cola, donat que és un client. Si Coca-Cola el 
nega o no el vol, òbviament es un lliure mercat, i aleshores la televisió pot anar a vendre a 
d'altres patrocinadors. Això ens porta a que, en qualsevol cas, i sofisticant-ho una mica més, 
el WARTER, que és el canvi d'espai publicitari a canvi de no pagament de dret o de 
finançament mixte, sigui cada cop més important i les cadenes de televisió poden arribar a 
pactar, és a dir, jo no pago els drets perquè no tinc liquiditat o perquè no m'interessa, però 
puc cedir un espai comercial. Es valora i s'arriba a un equilibri de pagament i compra per 
aquests drets de televisió. Però entenem també que l'equació que actualment existeix, és de 
drets, patrocinadors, anunciants, és a dir, una televisió compra drets, ven als seus 
patrocinadors o anunciants, canviarà el futur, i el televident, nosaltres l'usuari final serem un 
element molt important, ¿perquè? doncs per qué la nova tecnologia, cable, codificat, una 
cosa es retransmetre en obert i una altra cosa és retransmetre a la carta. Aleshores, els 
potencials econòmics que hi ha de segmentació, de diversificació de posicionament a través 
del que és el cable, el paper view o d'altres tecnologies que vindràn, obren canals nous de 
finançament i obren canals nous de posicionament tant per a les federacions i entitats 
esportives, com per als anunciants. Indubtablement, el cable, el paper view, segons ho 
veiem nosaltres, és el gran potencial del futur, i a nivell una mica d'imaginació, hem vist que 
pel total d'ingressos per televisió de Jocs Olímpics, han pagat 1200 milions de dòlars en el 
darrer cicle i en un cas hipotètic, perquè d'aqui a que hi arrivem... però bé, als Estats Units, ja 
el paper view i el cable són importants. Que no es retransmitís per obert les olimpiades, que 
només es retransmitís per cable, ja quan els països desenvolupats estiguessin cablejats... 
òbviament, si vostés fan el càlcul de que pagarien 3000 pessetes per veure els Jocs 
Olímpics, setze dies? potser si que no és molt 3000 pessetes, és el que val la quota de 
Canal Plus, no? Quantes llars hi han cablejades en el món? Agafem una xifra que por ser de 
50 o 70 milions. Cinquanta o setanta milions, si no he fet malament el càlcul, per tres mil 
pessetes, ens dona dos-cents mil i escaig milions de pessetes, contra els cent quaranta mil, 
o sigui, aquest és un potencial que existeix. Jo no vull dir en cap moment que només es doni 
per cable, però, que hi haurà una diversificació i que hi haurà un sistema mixte, i que les 
associacions i els monopolis no seguiran segons nosaltres ho veiem. La segmentació i la 
diversificació, tant a nivel tecnològic como territorial, serà qui jugarà un paper molt important 
en el futur. I és per això que parlem d'un sistema mixte de finançament, tant terrestre com 
per cable, així com el pagament del telespectador com el que és el pagament de l'anunciant. 
 
I ja per acabar, com he dit, la segmentació per territoris i categoria de productes és 
important, la capacitat del sistema de publicitat virtual no farà cap altra cosa que augmentar, 
perquè si nosaltres pensem que potser hi han marques o clients que a nosaltres ens 
compren programes... per exemple, una retransmissió d'uns Jocs Olímpics que es ven o 
arriba a cent-noranta països, igual que els Campionats del Món de Futbol, potser hi han 
països que... òbviament hi han 50 països d'aquests que no tenen presència, però han de 
comprar el programa global perquè és el que es ven. La qual cosa no vol dir que tú puguis 
arribar i dir-li a Coca-Cola: aviam, en quants països estàs interessat? Ells et diuen: jo, en 
aquests cent. I aleshores, amb els altres 97 vas, país per país a vendre el programa 
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comecial, i les marques locals tindràn, potser una capacitat que fins ara no tenien en el 
desenvolupament de programes globals en els esdeveniments esportius. 
 
En definitiva, si es fa bé, si hi ha gent professional, tant en els esdeveniments esportius, en 
les organitzacions esportives i tenim en compte un mercat estabilitzat i coherent, el 
finançament futur d'esdeveniments esportius podria significar òbviament un major ingrés per 
drets televisius, degut a la seva segmentacio, diversificació i noves tecnologies. Majors 
ingressos per derivats i operacions secundàries. I  què vol dir això? El Comitè Olímpic 
internacional, que és una de les institucions esportives més ben organitzades i més 
sofisticada, a través del Museu, gestiona tot el que es el metratge o footage dels Jocs. Fins a 
la data present, hi han molts anunciants, moltes televisions, moltes productores, molta gent 
que demana imatges, la venda d'aquestes imatges post-esdeveniment, la llicència 
d'aquestes imatges per fer vídeo-home, per fer CD-Roms, per fer milers de jocs, per a 
qualsevol activitat comercial, és una font d'ingressos cada cop més important. I això les 
federacions amb esports amb atractiu, han d'explotar-ho. 
 
La segmentació, la major audiència, la diversificació, portarà òbviament, també a un més 
gran ingrés de patrocinadors i anunciants, doncs el patrocini anirà cada vegada més lligat al 
mitjà de comunicació i les seves possibilitats directes de rendabilitzar. Una altra de les coses 
importants és el control de la despesa i la grandiositat dels esdeveniments esportius i l'esport 
en general. Hi ha esports que no es poden considerar o concebre, al ritme de creixement 
que van i, per exemple, com ha succeït a Atlanta amb els Jocs Olímpics. Finançament privat 
cent per cent. Hi ha un moment en que hi ha un conflicte d'interessos, per la qual cosa, el 
finançament públic segueix, i seguirà sent, tremendament important per al desenvolupament 
de l'esport, en les tres facetes, èlit, lleure menys, però sobre tot, formació. L'esport de lleure 
és un esport que pot tenir una tendència pròpia, però el d'èlit i el de formació, sense 
finançament públic, i d'això n'hem sentit molt del Consell Superior, i la menor quantitat de 
diners que hi ha per destinar a l'ADO aquest any, i una sèrie de coses. Però al final, el 
finançament públic en l'esport d'èlit i en el de formació és, i seguirà sent bàsic, si volem tenir 
un esport punter. 
 
És impensable, avui en dia amb les olimpiades o que un Campionat del Món de Futbol, pugui 
organitzar-se sense l'administració de l'Estat. És, entenem nosaltres, és molt difícil. En 
definitiva, i ja per acabar, abans de fer-los notar l'últim comentari. Nosaltres creiem que la 
situació actual cambiarà la cooperació entre comitè organitzador, federacions, patrocinadors, 
anunciants i les cadenes de televisió. S'hauràn d'incrementar. És a dir, el nostres socis, com 
agents naturals, són les cadenes de televisió. Nosaltres entenem que no es pot 
desenvolupar un programa comercial al nivell que fem nosaltres, grans programes amb 
cobertures, si són locals molts diners, o amb molta importància, i si són internacionals no es 
pot fer rès sense la col.laboració del mitjà retransmissor. És a dir, nosaltres podem 
desenvolupar qualsevol tipus de programa, i al final, si no es un programa coherent, o no és 
un programa viable, hi haurà un coll d'ampolla en l'execució d'aquest programa a través del 
mitjà de comunicació. Al final és una societat i és una carretera de doble sentit, tant guanya 
el patrocinador perquè té la seva audiència i pagarà un preu, però si se li dona millor servei 
desde la televisió, o millors drets, pagarà més i més rendible li resultarà. El que no entenem, 
s'ha d'anar desenvolupant en una relació molt més estreta entre el que és l'entitat 
organitzadora, l'agent en el nostre cas, una mica fer de filtre i coordinador dels interessos, 
tant de la federació com dels patrocinadors, com del comitè organitzador i les televisions. I 
hem vist diverses possibilitats, el warten, la tecnologia, segmentació, diversificació, un 
potencial i un mapa, que a mí, fins a un cert punt, se m'escapa. 

  404 



 
De qualsevol manera, i ja per acabar, m'agradaria finalitzar amb un vídeo que és el que no 
ha de ser el patrocini. Está fet una mica en "conya", però és quelcom molt representatiu. La 
saturació de patrocini, la saturació de publicitat, la saturació de presencia a curt termini, 
perfecte. Però es pà per avui i gana per demà. Hi han programes que s'han desenvolupat 
eliminant patrocinadors, eliminant a la gent que està al voltant de l'aconteixement, per tal de 
que les seves inversions siguin realment rendibles i siguin realment eficaçes, tant per 
l'aconteixement com per a l'esport en general. 
 
I això es tot, només passar aquest vídeo que va desenvolupar el Comitè Olímpic 
Internacional, i que és un bon exemple del que no hauriem de fer amb el patrocini. Moltes 
gràcies. 
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Dia 10.11 
Bloc C. Sr. Jordi Vilajoana 
Vies de finançament esportiu 
 
 
 
Vies de finançament esportiu. 
Sr. Jordi Vilajoana 
Director General de la Corporació Catalana de Ràdio i Televisió. 
 
Alejandro Andreu presenta: 
 
M'agradaria molt donar les gràcies al Sr. Jordi Vilajoana per estar amb nosaltres aquesta 
tarda. Quan vam desenvolupar el programa d'aquesta ponència amb el Sr. Miquel Torres 
vam considerar que el tenir el punt de vista d'una televisió, i en particular de TV3, per moltes 
raons era molt important. Creiem que el canvi que TV3 està experimentant en els darrers 
anys i potser el canvi que experimentarà amb l'arribada del Sr. Vilajoana, i amb tot l'entramat 
i panorama de la televisió del futur, era molt important i era un complement molt, molt 
important per a la nostra ponència de finançament esportiu. Com hem dit, la televisió és un 
element super important dins tota el finançament esportiu crucial i no es pot anar enlloc 
sense la televisió, que és la comunicació dels esdeveniments esportius. Creiem, i t'agrairia 
molt Jordi, que ens donessis el teu parer i el teu punt de vista d'on va la televisió, quin és el 
futur i on estarem, potser, d'aquí a deu anys. 
 
 
Sr. Jordi Vilajoana. 
 
En primer lloc, m'ha anat molt bé arribar d'hora. Tenia molt interès en sentir-te perquè crec 
que ets una persona que en saps molt, i de tot el que has dit crec, vaja, hi estic un 100 x 100 
d'acord. Quan els de Televisió Espanyola deien allò de què a Televisió Espanyola el més 
important era primer el futbol, segon el futbol, tercer el futbol i quart l'Indurain, jo diria que a 
TV3 a Catalunya, el primer esport és el Barça, el segon és el Barça, el tercer és el Barça B. 
Això és important en relació al que es deia de la segmentació. També hi ha un concepte que 
m'agradaria introduir a la meva xerrada des del punt de vista de la televisió. Nosaltres estem 
parlant d'esport i estem parlant de béns, i és important, però cada cop més veiem a la 
televisió que a vegades estem presentant espectacles personals, per això deia que, per 
exemple el Barça B, és un fenomen recent. El Barça B és un equip de segona divisió, és el 
segon equip del Barça. Era un tipus d'equip que a la televisió de Catalunya el trèiem per dir-
ho així amb el Lleida i el Palamós. Anaven al 33 i el dissabte per la tarda a les 6, per si hi 
havia algun despistat que ho volia veure.  En aquests moments, el Barça B és el segon futbol 
de la televisió de Catalunya i això va lligat a un fet molt important. Per això parlava de la 
importància dels esports, dels esdeveniments, però també la importància de les persones. El 
fenomen del planter, l'Ivan de la Peña (el Buda, el cavo, el que volgueu) ha fet que en 
aquests moments, haguem passat el Barça B del dissabte a les 4 de la tarda per la segona 
cadena a la primera cadena, perquè en aquest moment és el segon espectacle esportiu que 
ofereix Televisió de Catalunya. 
 
I això una miqueta, quan abans deia l'Alejandro: "el futur, la segmentació, etc.". Bé, doncs hi 
ha aquests fenomens que es produeixen. En aquests moments el Celades, l'Ivan de la Peña, 
etc., quan juguen en el Barca B, és el segon esport de la Televisió de Catalunya. En aquests 
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moments el Barça B, un dissabte a la tarda, té xers del trenta i escaig per cent que, per dir-
ho així, no el té ni el Sevilla, ni el Betis, ni el Gijón, ni el Celta de Vigo, ni els vint i escaig 
equips de la 1ª Divisió. Són aquestes coses curioses que apareixen i són aquests fenomens 
no buscats però que te'ls trobes i exigeix aquesta capacitat de resposta. El que deia abans 
l'Alejandro, la capacitat de canviar el ritme, etc., La Fórmula 1, és un gran esdeveniment 
esportiu que, per exemple, a Espanya no funciona, però no és que a Espanya no funcioni la 
Fórmula 1, és que no tenim cap corredor que ens porti un cotxe de Fórmula 1 i, per tant jo 
deia que l'important d'aquesta reunió i la satisfacció d'estar aquí, és per la cosa que ha dit 
també l'Alejandro. El més important crec, és que hem de veure tots clar que hem d'estar 
asseguts més sovint les Federacions, els Comitès Organitzadors, els Patrocinadors i les 
Televisions. I hem de parlar sovint d'aquest negoci comú que estem manegant entre tots.  
 
Amb això, la primera idea que volia comunicar avui aquí, encara que molts cops sembla que 
tenim interessos contraposats i sembla que els de les Federacions, els dels organitzadors, 
els interessos de la televisió i dels Patrocinadors són diferents. Crec que tenim moltes més 
coses que ens uneixen que no coses que ens separen i, davant d'aquest futur que tenim les 
televisions, que tenim tots plegats, aquest futur que l'Al Gore deia fa no massa. La revolució 
digital que tenim davant serà una revolució més important que la que va ser l'impremta en el 
seu moment. Estem davant d'un canvi tecnològic tan important que, ni els més experts ni els 
grans futuròlegs (ni el Negroponte que és el que en sap més del món de tot això) són 
capaços de dir quelcom més que tot el que ens podem imaginar que serà possible. Em 
sembla una frase molt important, però no diu res més que, el que hem de fer és anar-ne 
parlant. És evident que estem davant d'un canvi molt important i tot això que deia l'Alejandro 
és veritat: la segmentació, la fragmentació, la globalització, etc.. Però tot això exigirà que 
estiguem molt a prop, que estiguem molt junts i que, repeteixo, sembli que estem competint i 
que estem lluitant per coses diferents. Crec que fonamentalment tenim moltes més coses 
que ens uneixen que no que ens separen. Aleshores diria fonamentalment, aquesta és la 
primera idea, que em sembla molt important que aquest Fòrum hagi assegut aquí tot aquest 
tipus de gent i que poguem estar parlant de tot això. En segon lloc, és evident que l'esport és 
per a nosaltres, per a les televisions de tot el món un producte estratègic. Ho deia molt 
clarament: és un producte que ens dóna rendabilitat a curt plaç però, a més a més, ens dóna 
rentabilitat a mig plaç. És a dir, ens dóna audiència, mitjans, i ens asseguren tots els 
programadors de televisió de tot el món quan miren el mes per intentar buscar l'objectiu que 
tenen. Per exemple, en el cas de Catalunya, quan hi ha quatre partits de futbol, respirem i 
diem: bé, aquest mes el fem. I això és així, i quan ens falten tres punts anem a buscar 
ràpidament si aquell diumenge o aquell dimecres hi ha Copa d'Europa o hi ha UEFA, i si 
trobem aquell programador, aquella nit dorm, si no té UEFA aquella nit no dorm i comença a 
anar ràpidament a la biblioteca a veure si troba alguna pel.lícula que li salvi aquells dos 
punts. Això passa a la Televisió de Catalunya, a la de Madrid, a l'Espanyola a l'Americana i a 
la FOX. Això també comportarà (també ho ha dit l'Alejandro. Perdona perquè t'estaré 
al.ludint tot el temps, però és que m'has donat el guió i m'anirà molt bé) bogeries i, com que 
són productes estratègics, moltes televisions per aconseguir que el programador pugui 
dormir cada nit, fa que estiguin disposats a pagar el que sigui. Això, ho deia ell abans, és 
"pan para hoy y hambre para mañana". És a dir, les televisions (i un dels problemes que 
tenim a la televisió a Espanya, ja ho he dit més d'un cop públicament) tenim un problema de 
finançament, però no només les públiques, també les privades. En aquest país estem fent 
una televisió meravellosa, jo diria que francament bona, però és una televisió que costa 
300.000 milions de pessetes i és una televisió que ingressa 200.000 milions de pessetes. Hi 
ha, per tant, un forat de 100.000 milions. Aquest forat fins ara l'han pagat fonamentalment el 
diner públic i també alguns accionistes que, per dir-ho d'alguna manera estàvem fent unes 
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inversions a llarg plaç. Però els accionistes un dia o altre voldran la devolució d'aquests 
diners i el ciutadà, encara que té una televisió magnífica i, per dir-ho així, barateta (veure la 
televisió a Catalunya li costa 3000 pessetes l'any) no es queixa massa, però si que ens 
demana als gestors de televisions públiques que això ho fem cada cop més barat. I em 
sembla bé que ens ho demani. Per tant, les televisions públiques haurem de reduir les 
nostres subvencions. Per suposat el dèficit se'ns comença a plantejar com a impresentables, 
és a dir, no podrem fer dèficit. Però a més a més se'ns demanarà fer-ho amb menys diners. I 
les privades hauran de donar respostes als seus accionistes, que han invertit uns diners en 
un sector que semblava que seria el nou El Dorado. I que ho serà, però tenen ganes d'un 
retorn més immediat que el que tenen ara. Per tant, és cert que encara es podran produir 
alguns fenomens com el de la FOX, que vol entrar com sigui en un mercat tant competitiu 
com l'Americà i està disposat a fer bogeries. Però aquestes bogeries es poden fer un cop, 
dos, tres cops, però al final si els números no surten... Per tant, com a les televisions l'esport 
és un producte estratègic, seguirem lliutant per ell. Jo estic totalment d'acord amb el 
plantejament de què s'hauran acabat els monopolis i ens haurem de dividir aquest producte 
esportiu. Hi ha un fet molt important que comporta aquesta nova tecnologia. És el fet de què: 
primer, evidentment, hi haurà una gran fragmentació. En segon lloc hi haurà una gran 
globalització, però hi ha un concepte per a mí molt important, i tornaré a aquest concepte de 
globalització perquè jo crec, i abans també ho ha dit ell, el tema de la FORTA demostra que 
la globalització de l'esport en el sí de la societat també reforça una altra cosa, la localització i, 
repeteixo, el cas de la FORTA és un exemple molt clar en el tema de la LLiga. 
 
La LLiga ha estat molt important per a la FORTA. Ha estat un element de posicionament 
estratègic en el tema de les televisions autonòmiques, però també a la Lliga li ha anat molt 
bé la FORTA. Per què? No és el mateix el futbol tractat per Televisió Espanyola des de 
Madrid a on, per dir-ho així, s'havia de ser de tots els equips. És a dir, a les retransmissions 
de futbol de fa només cinc anys, els gols del Barça es deien GOL i els del Madrid es deian 
GOL perquè el locutor no podia ser ni del Barça, ni del Madrid, ni del Betis. S'havia de ser 
neutral. Des del moment en què això es tracta per la FORTA fent unes retransmissions 
localitzades, el gol del Barça es transforma en un GOL histèric i el GOL del Madrid es 
tranforma en un GOL histèric. Quan en Baquero fa un gol, podem entretenir-nos durant 3 
minuts a veure com en Baquero dóna petons, s'abraça amb el públic i es torna a abraçar, 
plora, riu, salta. Tot aquest fenomen les càmeres lentes, el públic que vol veure com plora, 
els mocadors movent-se en l'aire..., tot aquest esforç de 35 càmeres posades en un camp 
per transformar un partit en un espectacle quasi diria nacional, des del punt de vista de 
Catalunya, ha fet que el futbol tingui la potència que té. Jo crec que és molt més alta que si 
hagués estat tractat des d'un punt central que ha de ser objectiu, plural, de tots els equips, 
etc.. 
 
 
Això és un fenomen important que crec que se seguirà mantenint en el futur, i amb això torno 
a lligar també la necessitat de la creació d'estrelles i personatges propers. És a dir, el 
fenomen de les Olimpíades de Barcelona va ser un fenomen cívic, social, etc. per la 
proximitat i el fet de ser a Catalunya i Espanya. Va ser molt important el que fos proper, però 
evidentment les vint i escaig medalles van ser decisives. A la gent li agrada el futbol. Per 
exemple, aquest estiu vam fer futbol i vem fer un espectacle tant important com la Copa 
Amèrica. 
 
La Copa Amèrica no va funcionar. Què va funcionar? Els partits amateurs, els partits 
d'exhibició de pretemporada del Barça. Es va tenir més audiència en el Barça amb un equip 
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de 2ª Divisió Holandés a pretemporada, que al Brasil-Argentina. Què vol dir tot això? Que a 
la gent és cert que li agrada el futbol, és cert que el futbol és un espectacle, però el que li 
agradava veure al català el dia 20 d'agost era a l'Ivan, i el Prosineki, i el Busquets, que 
semblava que ara sí que parava. I això és el que volia veure el 18 d'agost. La Fórmula 1 és 
un gran espectacle, però, com no es pot emocionar amb el cotxe nº 4 doncs la Fórmula 1 
passa a la una de la nit, i els 100 metros (i potser estic posant una carrera excepcional) que 
poden ser universals, però si en el lloc 3 hi ha un espanyol o un català, aquesta carrera a 
Espanya o a Catalunya, agafa una dimensió molt important. I el Tour està molt bé i és un 
gran esdeveniment, però des de què hi ha l'Indurain es transforma en un fenomen social que 
para el país. És a dir, les Federacions i les Televisions, i és aquí on jo volia apuntar aquesta 
necessitat d'entesa. Les federacions han de promocionar l'esport, han d'oferir grans 
esdeveniments, però també ens hem de posar d'acord amb les televisions i amb els 
patrocinadors per veure com llancem a aquestes figures i com promocionem a aquesta gent. 
L'Ivan, el Celades i el Roger són evidentment un mèrit de la Federació i del Barça, amb 
aquest planter que ha creat, però també és un mèrit de les televisions, que hem de potenciar 
a aquests xicots, que els hem de fer famosos, que els hem de fer apetitosos. Aleshores, 
quan a aquests xicots els poses en un conjunt, resulta que un Barça -Ecija es transforma en 
un gran espectacle de televisió. 
 
El motociclisme no era el mateix en els anys del Sito Pons, lluitant en el primer lloc, que els 
dos o tres anys que vam tenir pilots. Els 500 tornen a funcionar perquè tenim gent davant. 
Crec que és important parlar d'esport, crec que és important parlar de quin tipus d'esport 
funciona o no, però és molt important que dins cadascun d'aquests esports, localment hi hagi 
una persona que permeti la identificació directa amb el públic. En aquest país, quan es va 
llançar el tennis? Doncs a partir del Manolo Santana. El golf es va llançar a partir del 
Ballesteros. Aquests aspectes són importants, i aquí té una gran importància la tasca de la 
Federació en promocionar aquests nous valors, però també les televisions hem d'invertir 
temps, esforç i espai per ajudar les Federacions a llançar aquests personatges, que ens 
permetin que quan arribem a l'esdeveniment aquests personatges formin part del mateix. Per 
això deien que, encara que moltes vegades ens barallarem i discutirem pels drets, per si són 
cars o són barats, crec que és molt important que ens ajudem i que dialoguem per seguir 
potenciant l'espectacle televisiu i, ho ha dit abans l'Alejandro i jo ho reafirmo, l'esport quan 
surt per la petita pantalla passa a ser un programa de televisió, i això ho diuen els grans 
actors de cinema, una gran pel.lícula que quan es posa dins una pantalla de televisió passa 
a ser un programa de televisió. I què vol dir un programa de televisió? Vol dir una cosa que 
ha d'emocionar, excitar, distreure al telespectador, i això és el que fa audiència i el que ens 
permet a nosaltres tenir anunciants, i ens fa recollir diners, i ens permet tornar a finançar 
nous processos. 
 
També hi ha un aspecte que afectarà a les noves tecnologies. Un dels problemes que tenen 
els patrocinadors, i per això també els poso en el paquet ja que ens hem assegut amb 
ells,recull una mica l'experiència dels meus anys passats en el món de la publicitat. El gran 
problema que tenen les marques i els patrocinadors i que ens aquests moments està en el 
mercat... en aquests moments estem davant d'una gran ironia. Som a l'era de la 
comunicació, cada cop hi ha més mitjans de comunicació, més maneres, més 
segmentacions, i, juntament amb això, cada vegada és més complicat comunicar-se. Hi ha 
algunes coses iròniques, com per exemple, en estudis recents, el 75% dels europeus diuen 
que veuen totes les marques que troben en el mercat fonamentalment iguals o sense 
diferències signiticatives. És a dir, si agafem un segment com és el dels televisors, per 
exemple, al 90% de japonesos els hi sembla que entre SONY, Pananosic, Toshiba, i la no sé 
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què, tots són exactament iguals. Si anem a Europa, repeteixo, el 75% d'europeus troben que 
l'Avecrem, l'Starlux i el Maggi és absolutament igual, quan aquestes marques estan fent 
esforços brutals per diferenciar-se. Per tant, quin és el gran problema que tenen en aquests 
moments les marques de tot el món, les grans marques? (i no estic parlant de les noves 
marques) Doncs provocat en primer lloc per la igualtat tecnològica, fa només 10 anys una 
marca podia viure de la seva innovació tecnològica. En aquests moments el temps de còpia 
tecnològica és pràcticament instantània. És a dir, qualsevol invenció de qualsevol marca ja 
no és copiada, sinó senzillament és igualada en mesos. Per tant, cap marca pot basar la 
seva diferenciació en un avenç tecnològic, que era com es vivia durant molts anys la forma 
en què havien viscut les marques. 
 
En segon lloc, en aquest país, durant molts anys podíem triar per categories de producte en 
5, 6 marques. La gran elecció era si ens compràvem un SEAT o un RENAULT. Podíem 
passar-nos moltes hores. Podíem fins i tot fer-ho a cara o creu. En aquests moments 
qualsevol ciutadà d'aquest país pot escollir entre més de 300 marques d'automòbils. 
Marques que, des del punt de vista tecnològic, aproximadament fan el mateix. Tots són 
cotxes amb 4 portes, 150 cavalls, amb ABS... és a dir, són cotxes fonamentalment iguals. 
Aleshores aquests grans esdeveniments, d'alguna forma aporten una plataforma on les 
marques s'hi poden ficar fonamentalment per fer una cosa, abans, deia l'Alejandro, les 
marques volen vendre. Sí, però abans de vendre han d'aconseguir diferenciar-se. En 
aquests moments el que representa l'esport a través de la televisió és una plataforma de 
diferenciació. Per exemple, quina diferència hi ha entre VISA i American Express? Totes 
dues són targetes absolutament iguals que pràcticament fan el mateix. És que la VISA és la 
targeta olímpica i l'American Express, no. I al final aquesta és la única diferència que hi ha. 
Quina diferència hi ha entre SONY i Panasonic? Doncs que SONY paga el jumbotron que hi 
ha aquí a l'Estadi i Panasonic no. I finalment la diferència és que això en genera uns valors i 
unes diferències que fan que jo em decanti per una marca o per una altra. No és que ho 
vulgui banalitzar, però al final arribem aquí. Per tant, en aquest món nou, que vol dir més 
segmentat, més dividit, amb més gent, cada cop es necessitaran més plataformes, per dir-ho 
així globals, que permetin a les marques diferenciar-se. I això és un altre element que farà 
també de l'esdeveniment esportiu una gran plataforma de comunicació de futur. En aquest 
sentit també hem de col.laborar i hi hem de ser a prop. No només parlar de ratings i de 
diners, sinó veure com la televisió ajuda a aquestes marques i a aquests esdeveniments. A 
què conjuntament fem un esforç de comunicació i siguem un vehicle que permeti a aquesta 
marca diferenciar-se i desenvolupar-se en el futur. 
 
Jo crec que estem davant d'un tema d'una gran importància amb un fil futur incert, però en 
qualsevol cas, un futur positiu on hi haurà un element també molt important. En aquest futur 
que serà, com deia, la digitalització, la gran proliferació de canals, aquesta gran 
fragmentació, però jo crec que hi haurà una cosa molt important. Fins ara el poder estava 
fonamentalment de la banda dels que fèiem televisió. Cada cop més perdem aquest poder. 
Aquí, en aquest país, fa només 15 anys, l'opció de divendres a les 10 del vespre era veure 
l'apassionant "1, 2, 3, responda otra vez" o anar a dormir. No hi havia una altra opció.  Per 
aquest motiu, cada divendres hi havia uns 15 o 16 milions de persones mirant atentament la 
televisió o dormint. Això ja no passa. En aquests moments, un televident normal té 5 opcions 
cada divendres. Si té parabòl.lica vol dir que en té 60 o 100 o 150, però en principi 6 opcions 
vol dir que ell a anat agafant poder, que qui mana és l'espectador. En aquest futur amb 150 o 
200 canals el poder ja és 100 % de l'espectador. És a dir, nosaltres podrem fer el que 
volguem. Podrem organitzar grans esdeveniments esportius, podrem fer grans 
programacions, però finalment el senyor, no ja el comandament perquè serà impossible. El 
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comandament serà un sistema informàtic que ell haurà programat prèviament. O sigui que 
en aquests moments, si hi ha un esdeveniment molt important ens hem de fer tots molt 
amics dels Bill Gates. 
 
El gran problema que té la nova televisió és que, bé, el "zapping" té sentit, pot ser divertit 
estar movent 6 canals. Però clar, moure 150 canals pot ser aburridíssim. Diran: què has fet 
aquesta nit? No, he estat movent canals.  Clar, és impossible fer "zapping" en 150 canals per 
veure què hi ha que t'agradi. Podríem estar 3 hores al dia només escollint on em quedo. Bé, 
això el Bill Gates sembla que ho ha resolt i, aleshores la televisió ens demanarà que li 
diguem a aquell aparell que estarà allà davant, què ens agrada, i li direm: doncs mira, jo tinc 
aquesta edat i sóc així i a mi m'agraden els informatius, m'agrada el Barça, m'agraden les 
pel.lícules de plorar, o m'agraden les pel.lícules de riure, m'agraden els programes de 
concurs sobre no sé què, i tot això li explicaré un dia a la televisió. La televisió m'escoltarà, 
ho memoritzarà i quan jo arribi a casa, posaré la televisió, em dirà hola Jordi (primer m'hauré 
d'identificar), i li diré: escolta'm, sóc el Jordi (perquè la meva filla Laia li haurà explicat una 
altra cosa al televisió) i aleshores: Psst. Escolta'm televisió sóc el Jordi. Ell em dirà: Bona Nit. 
Benvingut. Com a tú t'agrada tot això, ara que són dos quarts de sis de la tarda, del que a tú 
t'agrada pots veure aquests canals. I la pantalla, del que jo he decidit què m'agrada, em 
donarà 10 opcions. Llavors de les 10 jo li diré: de tot això que em presentes, m'agrada la 3. I 
veuré la 3. Això va així, la televisió, el Bill Gates, el Microsoft i la informàtica ja ens hauran 
eliminat 140 canals. 
 
Si després resulta que m'he equivocat hauré de tornar a parlar amb el televisor i dir-li: ja saps 
com sóc, la gent és inestable, perdona que et molesti, però allò que et deia que 
m'agradava..., doncs avui no estic d'humor. Si us plau, dóna'm alguna cosa més excitant que 
el que et vaig dir que volia veure l'altra setmana. El televisor em dirà: d'acord, d'acord, 
deixa'm dos minuts per programar i et tornaré a fer una oferta. Això sembla anecdòtic, però 
és veritat. Finalment tots diem que fem la televisió per a l'espectador, tots els que feu 
productes dieu que els feu pensant en el consumidor, i tots els que feu esport ho dieu que ho 
feu per la salut de l'espectador. És veritat fonamentalment, però això ara començarà a ser 
veritat de veritat. Qui manarà serà ell, i bé, com que ells són molts, doncs és més difícil 
reunir-los. Crec que és més fàcil que ens reunim els que no som telespectadors. Per això em 
sembla molt important que ens reunim els que fabriquem productes, els que fabriquem un 
producte que és la televisió i els que fabriqueu producte, i perdoneu que us tracti així en 
aquest aspecte tan racional, però fabriqueu un producte que són esdeveniments esportius, i 
que ens expliquen totes les nostres experiències, i que ens posem d'acord i que ens posem 
a lluitar per aquest telespectador que, repeteixo, haurà dit la setmana passada si té ganes o 
no de veure futbol, o automobilisme. Perquè com hagi decidit i li hagi dit al televisor que no té 
ganes de veure automobilisme, és que no sortirem. No sortirem ni a la carta, i aquest és un 
dels problemes, també ho ha apuntat abans l'Alejandro. El "paper view" o sigui el pagar per 
veure serà una modalitat claríssima del futur. Fins i tot una modalitat que ell ho planteja com 
una de les segmentacions, però és que jo crec que també passarà una cosa  dins, per 
exemple, del conjunt Jocs Olímpics. És possible que es pugui fer, fins i tot per cable, el 
conjunt. Però és que els 100 metres llisos hauran de ser per Paper view. És a dir, tu podràs 
veure amb la quota del mes els 16 dies amb la no quota del mes i pagat per qui sigui, en 
règim marcià, els 16 dies, però si vols veure aquella carrera en aquella hora i en aquell 
moment, o pagues 10 dòlars o no veuràs carrera. I a la FORTA intentarem, en l'any 2002, 
seguir donant la lliga. Si ens deixen, intentarem i lliutarem i morirem per això junts. Us 
donarem la lliga gratis. Tota la lliga. Però el dia del Barça -Madrid, els catalans haureu de 
pagar 1000 pessetes per veure el Barça-Madrid o no el veureu. M'explico? Us donarem 
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gratis molts dies i us donarem gratis si voleu, els partits del Barça abans de temporada, però 
el dia del Barça-Madrid i el dia del Barça-Espanyol us demanarem 1000 pessetes. Bé, 
aquest és el futur. Hi hauran esdeveniments concrets que els haureu de pagar a part, perquè 
estem amb un producte prou competitiu, prou car com perquè tingui un valor que les 
mateixes marques i que el nostre financament i la nostra estratègia no permetrà pagar. Hem 
d'acostumar-nos a pagar apart aquests grans esdeveniments. Tot això és un panorama que, 
com sempre, tots els canvis generen inquietud, però també generen oportunitats. 
 
Crec que, malgrat tot això, és un món millor. És un món que exigirà de tots fer més bé les 
coses però repeteixo, i per a mi és la idea bàsica que m'agradaria comunicar avui, encara 
que sembli que les televisions, els patrocinadors i els organitzadors estem en móns diferents, 
ens hem d'acostumar a conviure. Això no vol dir ni monopoli ni oligopolis, sinó senzillament 
seure a la taula, mirar com fer-ho més bé, com podem rendabilitzar les coses i, sobretot, com 
aconseguim, d'aquí a tres anys on haurem de competir. Serem una petita mosqueta en una 
petita pantalla dins un "mogollon" d'oferta brutal. Com sortim allà? i, com aconseguim arribar 
a aquest telespectador? És una cosa que ens interessa a tots. Els interessa a les 
federacions, a les televisions, i als Patrocinadors. 
 
Jo no volia dir res més que això i agrair molt que m'hagueu escoltat. 
 
Si algú vol ver alguna pregunta es pot dirigir a la Taula. 
 
 
Alejandro Andreu: 
 
Alfonso, em permets un moment? M'agradaria fer-te una pregunta Jordi, potser és dins el 
mapa de televisions a Espanya que nosaltres hem vist el desenvolupament del mercat 
televisiu a Espanya amb les públiques, després amb les privades, el Plus i altres projectes. 
Com veus tú el repartiment del mercat entre vosaltres, les públiques nacionals, les públiques 
regionals, privades? Hi ha espai per a tothom o s'ha de racionalitzar una mica més el mercat 
espanyol? 
 
 
Jordi Vilajoana 
 
A veure, jo crec que el  mercat s'ha de racionalitzar en el sentit següent: una televisió pública 
ho ha de continuar sent, i en el cas per exemple, de la televisió pública a Catalunya, és 
imprescindible per un aspecte molt senzill, almenys fins al moment en què la privada 
assumeixi la funció que fa la pública. 
 
És a dir, nosaltres som una pública-privada. Som una pública i ens hem de comportar com 
una privada. La funció que té TV3 a Catalunya és la de normalitzar la nostra llengua i ho ha 
fet durant 10 anys. Amb els resultats els pot demostrar. En aquest país, a l'any 75, el nivell 
de comprensió del català estava situat en el 50% del país, o sigui el 50% de ciutadans del 
país de Catalunya entenien el català en l'any 75, i en l'any 95 l'entén el 96% de la població. 
Això no ho ha fet només la televisió, però tohom està d'acord, ho diuen els tècnics, ho ha fet 
fonamentalment la televisió. Per tant, la nostra funció és aquesta i seguirà sent aquesta. 
Nosaltres hem de competir i hem de guanyar cada nit. Si no tenim audiència no podem fer 
aquesta funció. És a dir, hem de tenir audiència per llei i com la nostra funció és normalitzar, 
per fer-ho hem de parlar amb el país, i per parlar amb el país hem de tenir audiència. Per 
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tant, hem de ser competitius per obligació legal, per dir-ho així. Jo diria que a Catalunya, la 
pública seguirà existint. Aquesta publica té una vocació de ser competitiva amb la privada. 
Vol dir que ens agrada competir amb Antena 3 i amb Tele 5 i ens agrada competir amb 
Televisió Espanyola, perquè això ens estimula i ens fa millors, i entenem que hem de seguir 
competint. Nosaltres tenim vocació de satèl.lit, d'estar a tot arreu i de sortir de les nostres 
fronteres, perquè entenem que hem de competir també amb totes les televisions que en 
aquests moments estan entrant a Catalunya, que vol dir les alemanyes, les franceses, les 
angleses, les americanes... hem de fer una televisió que sigui competitiva amb aquestes i 
hem de voler que el cuitadà de Catalunya ens esculli a nosaltres cada nit, com ens està 
escollint cada nit perquè li agrada més que aquestes. També entenem que el futur, que 
passa pel cable, no es pot parar. I que no només és pel cable. Passa per la interacció. Per 
tant, què hem de fer nosaltres? hem d'admetre i potenciar que aquest país tingui un cable o 
dos, i que tingui dos operadors de cable, per què no? Hem de procurar entrar per una banda 
en aquest operador i ser programadors d'aquest cable. I seguir oferint al ciutadà perquè el 
coneixem més i perquè sabem el que li agrada. Li podem oferir 24 hores de notícies perquè 
estem a prop seu i perquè ho sabem fer. Li podem oferir climatologia, li podem oferir aquest 
esport que sabem tractar, li podem donar 24 hores d'esport, li podem donar cinema, etc.. 
 
Per tant jo diria que aquest mercat espanyol s'ha de restructurar. Hem de fer una televisió 
que la poguem pagar i en aquests moments no la fem, però no la fem per què? Perquè 
potser estem fent bogeries. Per dir-ho així, Espanya és un "Chollo" per als majors de cinema. 
Nosaltres anem a Cannes i els catalans i els espanyols són els que prenem més xampany 
francès. Tots els majors ens esperen amb els braços oberts perquè saben que són el chollo 
espectacular. És a dir, paguem molt més pel cinema que els francesos i els anglesos. La 
Warner quan veu allà a Televisió Espanyola, Antena 3 i Tele 5 tots lluitant per Instint Bàsic, 
bé, van treient el Moët Chandon. El compren, no perquè estiguem absolutament ebris, no... 
és que som així, perquè tots volem aquella pel.lícula i estem disposats a pagar els milions de 
dòlars que faci falta per tenir-la. Això és el que hem d'intentar, calmar-nos. Com deies tú, en 
aquest mercat, passar del monopoli a la competitivitat ha generat aquí uns cataclismes 
importants. Ens hem de tranquil.litzar tots i hem de veure, hem de començar a acostumar-
nos a què tenir xers del 50% i tot això s'ha acabat. Hem d'agafar el mercat i dir bé, doncs sí 
tenim... tot això ja ha passat a Estats Units. Fa només 8 anys els grans networks americans 
lluitaven pel 30%. Ara els grans networks lluiten pel 10% i continua sent negoci. Aquí ens 
hem d'acostumar a què no passa res, que es pot viure molt bé amb xers del 15%, o sigui ens 
haurem de distribuir aquest mercat, haurem de ser més imaginatius, més innovadors. Hi 
haurà dies que guanyarem per 5 a cero , hi haurà dies que guanyarem per 4 a 2 hi haurà 
dies que perdrem, i això és la maduresa del mercat. Per tant hi ha mercat per a tot això, però 
aquest mercat s'ha d'ordenar, s'ha de desenbogir, s'ha de pagar al cinema el que val el 
cinema. Hem de començar a pagar per l'esport que val molts diners. L'hem de començar a 
pagar, i el que no val tants diners no l'hem de pagar tant. No és coherent que paguem el 
mateix per una eliminatòria de la Copa del Rey de 16ens el mateix que paguem per la final. 
No. Hem de canviar de fórmules, i com deies tú molt bé, tampoc és possible. Estic segur que 
a la FORTA no ens podrem         tot el futbol i en totes les condicions i moments, però bé, 
ens ho podrem repartir. Ja ho estem fent ara. Nosaltres tenim el dissabte, el diumenge el té 
Canal Plus. És possible que a més a més el dilluns pugui haver-hi una altra cadena que ho 
admeti, etc.. És a dir, s'han de fer uns paquets. El que dic sobretot és que, en aquests 
moments és prou important el tema, com per a què ens asseguem i, sense perdre 
competitivitat, sense lluitar pel producte, ens entenguem i busquem fórmules que ens 
permetin fer un producte que interessi al ciutadà, que tingui qualitat, etc., que ajudi a 
fomentar l'esport. Torno a dir el mateix, és molt important el factor de les estrelles. Parlem 
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d'esport però és molt important que les persones que practiquen aquest esport... no és el 
mateix un esport amb un senyor de Reus allà dins, que sense un senyor de Reus. Estic 
parlant en el cas de Catalunya, i això és un aspecte que no es construeix en dos dies. Les 
federacions i els clubs han de fer un gran esforç, i les televisions hem d'estar disposades a 
col.laborar en aquest tema. Hem de promocionar el futur i aquest és una miqueta el tipus de 
diàleg que hem d'establir. 
 
 
Alfonso Arroyo : 
 
Bona tarda. En primer lloc, felicitar als dos ponents perque a aquesta hora és difícil mantenir 
l'atenció i crec que fins ara no s'ha dormit ningú, amb la qual cosa vull dir que tot el que han 
dit és força interessant. 
 
Em sembla meravellós i magnífic que algú que està treballant amb els mitjans de 
comunicació, a televisió, visqui amb absoluta normalitat quelcom que ha succeït en tots els 
mercats, que han passat de ser canal a ser un producte més que el consumidor, al cap i a la 
fi decideix, i que quan vas a ser un producte pel consumidor, el que passa tots els dies a 
qualsevol.. fixa't. Abans quan només hi havia un cotxe, doncs la gent es comprava el cotxe i 
punt. Ara com que n'hi ha molts, doncs s'han de barallar pel client. YJo crec que això fa que 
al cap i a la fi, s'acosti en el discurs que tots busquen, també mantenir la mateixa sintonia, 
per a defensar els interessos de cadascun. Jo crec que aquest és el discurs que plantejava 
l'Alejandro, que és que s'han de compatibilitzar els esforços per tal de què hi hagin cromos 
per a tots, i cadascú ha d'agafar els seus. 
 
Hi ha però, una cosa que m'agradaria reflexionar, perquè no la veig clara. I no la veig clara 
perquè aquest esforç de buscar mites, que jo crec que al final és posar-li cara a les coses, i 
al final, sintetitzar el missatge i que la gent l'identifiqui molt millor. És un esforç conceptual el 
que estem plantejant. Trenca diàriament amb la postura radical que els consells 
d'administració, siguin públics o privats, demanen als mitjans de comunicació, que és 
rendabilitat a curt termini. Construir un mite no es fa d'avui per demà, i jo crec que els mites i 
les perxes són moltes, i a més, anant cap a un model com el que esteu plantejant els dos 
que és la segmentació. Hi hauran espais per a molts esports que en aquests moments una 
àrea global és molt difícil de segmentar-los, i per tant, no hi ha mites de primer nivell ni de 
segon nivell, ni de tercer nivell, o hi ha un mite per a cada ninxo de mercat, amb una actitud 
global de mitjans de comunicació, evidentment els esforços s'han de rendabilitzar en temps i 
forma i no és possible buscar aquests nínxols. 
 
Però el futur diu que sí, diu que hi hauran clients per a cada cosa, perquè el que estan 
buscant és un valor emocional que reforssi el seu estímul i per tant hi hauran nínxols per a 
cada cosa també.  En aquesta direcció jo veig poc preparats, amb poca sensibilitat als 
mitjans de comunicació. Només hem d'enrecordar-nos de la intervenció d'ahir pel matí i ens 
posem tots a plorar, dient que al cap i a la fi hi ha futbol i tota la resta. Vull dir... això està bé 
com una part del passat, això correspon a un foto fixa de mil nou-cents vuitanta i escaig, 
però no a una foto de mil nou-cents noranta-nou o dos mil quatre, i sembla que ens hem de 
preparar. Per això, igual que la tecnologia avança, sembla també que l'estratègia dels 
mitjans de comunicació també hauria d'avançar en aquesta direcció. Per tant, no veig clara 
aquesta relació en temps i forma, i sobre tot, hi ha un excessiu protagonisme a l'hora de 
donar les culpes a algú, a la taulada. D'això en té la culpa no sé quí, les federacions, 
l'administració o qui sigui. No em sento identificat perquè ni tant sols és rigurós amb això el 

  414 



programa ADO, la gent parla d'orella, no se sap ben bé què és. El programa ADO és un 17% 
del finançament de l'alta competició d'aquest país, que la fa tota l'Estat, per si algú té algun 
dubte. Al final, el programa ADO és una cosa ben petita dels diners que s'inverteixen en l'alta 
competició. 
 
Hi ha una barreja de conceptes que al final no s'identifica, i a mi el que em preocupa, i 
aquesta és la pregunta que faig: Què podem fer, desde tots els àmbits, perque no ens 
quedem en el discurs senzill de barrera? han d'evolucionar els demés, i per tal de que els 
mitjans de comunicació estableixin algunes estratègies que permetin a tots els interessats, 
en el sentit de dir: anem a sumar-nos a aquest esforç. I a més a més, una pregunta molt 
concreta per a l'Alejandro. Jo no sé encara quí es el teu client, després de sentir-te. No sé si 
el teu client són les cadenes de televisió, els senyors que t'ofereixen un espectacle televisiu 
o quí. Sincerament, jo crec que tens més d'un client i al mateix temps només un servei, per 
tant, l'estratègia de definició, ho dic perqué a mi no m'ha quedat gens clar i estic vinculat 
d'alguna manera al mateix sector que tú, i no m'ha quedat clar en absolut. Gràcies. 
 
 
Jordi Vilajoana: 
 
Jo respondré a la primera part. El tema de l'Alejandro és fàcil. Ell sap molt bé quí és el seu 
client. 
 
Anem a veure. El tema dels mites. El problema és una mica en el llenguatge. És lògic que jo 
parli del Barça i que ahir es parlès de futbol. Nosaltres ja estem segmentant, és a dir, el que 
et deia, que dins d'aquesta nova televisió global, universal, curiosament les televisions que 
diguem treballem la proximitat, és a dir, per a Televisió Espanyola el l'important és el futbol. 
Per a mi, l'important és el Barça perqué jo estic localitzat, meu segment és Catalunya. I 
dintre d'això descubreixo que estic en el Barça. Hi han partits que em van millor o pitjor, 
diguem, en funció del contrincant, però també em dono compte, i repeteixo, el cas del 
Barcelona B, és un cas sorprenent, sí però sorpren. Vull dir que un Barcelona-Ecija tingui un 
30% a les 4 de la tarda d'un dissabte, doncs és molt fort. T'ho dic sincerament. El dia que ho 
vam mirar, vam revisar si Sofresa s'havia equivocat o no. Doncs és el mateix que passa a 
TeleMadrid. Això és un fenòmen, jo diria que és un fenòmen molt més que el futbol, i es que 
hi ha una generació... com a Madrid hi va haver la lleva del Buitre, doncs aquí hem trobat, 
algú ha trobat i ha llençat com a producte la lleva de l'Ivan, o del Roger, o el Celades, i ara 
diguem que la discussió al país ja és qui és més mite, o qui serà més mite. Si realment l'Ivan 
serà com el Maradona o el Roger és més bo, i el Celades no se qué, i ara la polèmica ja va 
donant audiència. Qui vol fer-ho tot això? Per això jo us deia abans que ens hem de seure i a 
més a més lògicament, això també té molt de casualitat. Jo no sé si Núñez, que és molt llest, 
i Gaspar, que és molt llest, i Cruyff, que també és molt llest, ho van preparar en els darrers 
deu anys, no ho sé. Però de cop surt, i el que es cert es que sense seure, tots ho hem 
produït, i resulta que hem tingut als nostres programes als cinc assentats en un plató i han 
tingut portades en els diaris esportius més importants, i entre tots hem generat aquest 
fenòmen. Jo diria que això devegades és un fenòmen casual, i si es prepares bé fòra molt 
millor. És a dir, el dia 19 hi ha una cursa de Fòrmula 3 a Macao, on hi correrà Martinez de la 
Rosa, i avui he estat parlant amb el president del RACC i la donarem, i està molt be perquè 
avui, quan m'ha trucat, m'ha dit de donar aquesta cursa perquè hi corre Martínez de la Rosa i 
perque aquest noi pot arribar a ser un Shchumaker, i és molt difícil que ho sigui un 
Schumaker, però igual sí que ho és. Doncs anem a intentar-ho. No sé si tindrà molta 
audiència, però estic començant a construïr un petit mite, i el 19 de novembre o el 20 
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donarem la cursa de Macao de Formula 3. Per què? Doncs perquè hi ha un pilot espanyol, 
català en aquesta cursa  I això és una mica el que deia abans, és bó que el RACC hagi 
trucat i es bó que jo sigui sensible a aquest tema. I aquí jo no hem plantejo si tindré 
patrocinador o no i si m'ho pagarà ELF o no. M'es igual, estic dispossat a invertir en que 
Martinez de la Rosa dintre de tres anys, estigui en un Ferrari, i aleshores sí que em portarà 
audiència, i en aquell moment lluitaré per la Fòrmula 1, i la pasaré a les dotze del migdia, i a 
més a més enviaré càmeres per personalitzar la cursa, i intentaré posar un slow-motion i 30 
càmares més. Aquest és una mica el plantejament que crec que hem de tenir. I de quí depèn 
tot això? doncs depèn de que el president del RACC s'enrecordi i em truqui, que jo rebi la 
trucada i prengui una decisió de si val la pena, i encara que només ho vegin 30.000 donarem 
la cursa de Fòrmula 3 de Macao. I és un problema de sensibilitat i una mica d'acostar-se i 
veure com va el futur, i que necessitem un noi en la Fòrmula 1, i que necessitem que el Sergi 
Bruguera no afluxi, i necessitem que si l'Arantxa s'ens fa gran que tinguem a la Virginia, i que 
alguna persona s'ha de preocupar de dir-nos als de la televisió que hi ha una noia que 
apunta i ja la seguirem, perquè en el fons les televisions ja ho estem començant a veure que 
necessitem de les Virginies i del Cacho i dels altres. Aleshores, de quí depèn? Doncs 
evidentment dels que estan més a prop del producte, les federacions o el club. Aquests són 
els que s'han de posar en contacte amb la televisió, i jo crec que cada cop a les televisions 
us trobareu amb mes receptivitat a aquest tema i també és bo que el patrocini i la marca 
intervinguin, i que ja en parlem de si fòra bo que ELF o TOYOTA... per exemple, aquest noi 
que va en TOYOTA, doncs fòra bo que em truquessin i em diguessin: mira, ja que tú 
passaràs la cursa, doncs això serà baratet, però ja ficar-s'hi i començar a treballar amb el 
Martinez de la Rosa, i ho fem amb TOYOTA, el RACC i nosaltres. Aquest seria un joc de 
començar a construïr. 
Ni més ni menys, fer promoció. Sí, aquest és el tema. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Hi ha una cosa que, indubtablement, jo crec que les televisions han entès molt bé, i en 
aquest cas en particular, amb el Jordi hem fet un projecte conjunt que és el de la Lliga de 
Futbol Professional per l'any vinent, en el que hi ha hagut una gran discussió al principi, i hi 
ha hagut entesa al final. Pretenem que aquesta col.laboració sigui la base d'una cosa 
totalment innovadora en aquest país, no només innovador, sino que crec que no s'ha fet mai 
a cap altre país del món el que aquí hem iniciat, el programa que hem iniciat, des del punt de 
vista tècnic. Però hi han tres coses més, jo crec. Una visió d'aquests senyors d'entendre que, 
perquè ells puguin viure de l'esport i l'esport ocupi una programació que és un producte que 
a ells els interessa, hi ha dos coses: una és l'esport, que és una cosa molt bona, que és el 
futbol, la final de Wimbledon o la final del Campionat del Món, on és igual que tinguem 
estrelles o no, perqué tothom ho veu, i si a més a més, Espanya arriba a la final millor, però 
si no, és una tendència. En altres productes, en altres esports, es necessiten ja aquestes 
estrelles. Fins ara hi ha hagut una limitació molt important de capacitat tècnica, de senyal, 
que no ni havia. Han aparegut canals, però aquests mateixos canals, els privats, tenen un sol 
canal. Quí és de debó que tracta l'esport en aquest país? Ara per mí, i no crec estar errat, és 
TV3 i Canal Plus. No sé si estic molt equivocat, Jordi.  Seguir en qualitat i en tractament, 
perquè no només retransmet l'esdeveniment, sino que tú veus les retransmissions de futbol i 
una retransmissió, donada d'una o altra manera, amb 30 càmeres o amb 10 és un altre 
esport. I això crea adicció i crea consum. Aleshores, jo crec que és l'apertura del diàleg. És 
important en el sentit de que les federacions i les institucions tinguin un contacte amb 
federacions, però no tinguin un contacte amb federació d'un assalt a mà armada que ha 
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estat sempre: "ho has de fer per nassos, qué em dones?" doncs si val diners te'ls donaré, i si 
no val diners no te'ls donaré. És clar que ara s'obren noves possibilitats amb el cable i el 
"paper-view" per què? Perquè esports petits poden tenir una audiència de 100.000 persones 
adequada a aquesta mida, i potser aquestes 100.000 persones paguen per veure un 
campionat mundial d'esgrima, no ho sé. Aleshores això és per a mí l'exercici més important 
que hem de començar a desenvolupar en aquest país. Quan tú preguntaves qui era el meu 
client. Aquesta és la pregunta del milió de dòlars, que jo després de cinc anys de treballar, 
perquè jo he estat en els dos costats... jo vaig estar a Coca-Cola deu anys i després em vaig 
passar a l'agència, i sent on sigui, sempre em venen per tots els costats. És per això que has 
d'estar àgil. Jo m'enrecordo que en els Jocs Olímpics era una contínua baralla. El COOB per 
un costat, el CIO per un altre i els Patrocinadors per un altre, i nosaltres al mig. La veritat és 
que per això ens paguen. Nosaltres tenim tres clients, i ara un més: el mitja de comunicació. 
Aleshores no tens un client, jo crec que tens un conjunt de cliens i és un mercat que has 
d'atendre en la seva totalitat, no pots dir: el meu client és el patrocinador, i oblidar-te de la 
resta perquè per algun costat et pot fallar. 
 
Hi ha alguna pregunta més? 
 
Pregunta: 
 
Bona tarda. El tema de la ponència és el Finançament esportiu. Sembla que les dues 
ponències han estat a l'entorn de l'esport de competició. De tota manera jo penso que per 
arribar a l'esport d'alta competició cal recolzar molt fortament l'esport de base i l'esport de 
nivell mig. Jo voldria explicar una experiència, una trista experiència personal d'aquest estiu 
precisament amb Televisió de Catalunya. Aquí al Masnou es va fer un Campionat d'Europa 
de la classe Europa de vela. No es va aconseguir esponsorització, no es va aconseguir ni tan 
sols que es passessin unes tomes pel canal 33, i a les 6 de la tarda no es va aconseguir, 
malgrat que llavors es va intentar. Per què no es va aconseguir esponsorització? Doncs 
perquè no hi havia televisió, i no es va aconseguir televisió perquè no hi havia 
esponsorització. El fet és que es va produir un dèficit importantíssim i, d'alguna manera en 
els pròxims 5 o 6 anys realment no es tornarà a muntar un campionat d'Europa. Això és una 
mica el peix que es mossega la cua. No pot ser que les entitats privades o clubs, que 
d'alguna manera estan avocats a activitats d'aquests tipus, arrosseguin un dèficit durant 5 
anys per pagar un campionat d'Europa que van fer 5 anys enrera. Per què? Doncs perquè el 
recolzament de les federacions és minso, el recolzament públic és molt escàs, i el diner 
privat en aquest moment està realment molt retret per aquest tipus de manifestacions de 
nivell mig. Però és clar, si no hi ha nivell mig, no s'arribaran a nivells alts. La pregunta és 
aquesta. 
 
 
Jordi Vilajoana 
 
Aviam, aquest és un problema que tenim molt sovint a TV3. Jo desconec aquest cas concret 
que planteges, però m'imagino quins són els problemes que vam tenir en aquest cas. Per 
exemple, i ho deia abans l'Alejandro, nosaltres estem fent, entre TV3 i Canal 33... 
evidentment, som el canal a Espanya amb més hores d'esport. Tenim estudis no només 
d'audiència sinó estudis prospectius i d'ànalisi del nostre producte, i tenim una imatge del 
nostre tractament de l'esport immillorable. Llavors em planteges un tema com és la 
navegació a vela, que és un esport molt difícil de fer bé a televisió. L'altre dia em va passar 
un cas molt similar. Retransmetre bé, en el nivell que nosaltres estem retransmitint l'esport, 
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ens exigeix que, per exemple en una regata de vela, hem de posar helicòpter. No podem fer 
una retransmissió com a vegades ens diuen: escolta'm envieu una càmera. No podem fer-
ho. Jo et posaré un cas molt concret d'un bon amic meu, que és la Santboiana, el rugby. Li 
passava el mateix que tú em planteges. Escolta'm, si no em fas sortir tú per la televisió no 
tinc esponsor. Estàvem parlant de 3 milions de pessetes. Bé, no podem retransmetre un 
partit de rugby de la Santboiana enviant dues càmeres i dir: Manel ves allà i agafa 4 plànols. 
Hem de fer una retransmissió igual a la del Barça. No et diré que he de posar 35 càmeres 
però n'hi he de posar 10, i tot això a mi em costa 9 milions de pessetes. Per tant, per a mi 
era molt més rendible fer jo mateix d'esponsor de la Santboiana, donar-li els 3 milions de 
pessetes i no retransmetre. M'explicaré. En aquest cas hagués estat molt més rendible dir: 
escolta, que et costa aquest campionat? Aquí ho tens i no m'ho facis retransmetre. Això ens 
passa sovint. Hi ha una altra cosa que hem de tenir clar. És cert que la televisió de Catalunya 
és la pública i per tant, diguem que ho hem de fer tot, encara que tampoc és ben bé cert. 
M'explicaré. Nosaltres tenim un pressupost on el nostre objectiu prioritari és aconseguir 
aquest objectiu d'audiència, etc., etc.. Per dir-ho així, nosaltres no podem ser els 
subvencionadors succedanis del país. No podem ser la segona administració. És a dir, jo 
com a Director General de la Televisió haig de fer una programació que tingui per objectiu 
cobrir tots els objectius d'audiència i no puc ser un subvencionador segon d'un esport. Això 
ho entenc així. I entenc també que estiguis enfadat amb nosaltres, però repeteixo, nosaltres 
què hem de fer?. En primer lloc si fem un esport, l'hem de fer amb una alta dignitat. És a dir, 
quan anem a fer una carrera de cars hem de donar un tractament de Fórmula 1 i hem de 
posar càmeres a terra, i hem de posar un "tio" a la sortida, perquè el nostre telespectador 
s'ha d'acostumar a un nivell de qualitat i no podem dir: com que això va d'esport de 3a. 
divisió, enviem el Pepet i que amb una càmera ho filmi. No pot ser. Per què? Perquè també 
al telespectador l'hem malacostumat i quan hi va haver la regata Amèrica va veure càmeres 
penjades a dalt del màstil i no sé qué, i no podem fer una retransmissió de pa amb xocolata 
perquè passaríem a ser, per dir-ho així, una televisió de 2ona Divisió. Això ens complica les 
coses. En el 33 estan tan acostumats a veure grans reportatges que no puc fer una cosa de 
venir allà i veure al nano i fer una entrevista. No podem fer-ho. I si faig el campionat 
d'Europa, he de posar 2 helicòpters, 4 llanxes, càmeres submarines, i això tot llogat, portat i 
tal. A més en la navegació hi ha un equip mundial que en sap molt, i totes les 
retransmissions que es fan de veritat en vela les fa aquest equip, que em sembla que és 
francès i val una fortuna. Aleshores em diràs: no Jordi. Jo el que vull és que m'enviïs dos 
nanos. No et puc enviar dos nanos. No sé que et van dir, però si m'ho haguessis dit a mi, jo 
t'hagués dit això. Aleshores el problema és molt més barat. Et dono un milió de pessetes i no 
en parlem més. Estic explicant ara una anècdota, però això passa i ja he explicat que amb la 
Santboiana era així. A mi em costava 9 milions de pessetes que ell en pogués aconseguir 3. 
Escolta'm arreglem-ho i anem a mitges. No em facis retransmetre el partit que em costa una 
fortuna. M'explico? 
 
 
Moltes gràcies a tothom, i seguim amb les ponències. 
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Dia 10.11 
Bloc C. Sr. Alfonso de Salas 
Vies de finançament esportiu 
 
 
 
Vies de Finançament esportiu. 
Sr. Alfonso de Salas 
Administrador, Secció de Mitjans del Consell d'Europa. 

 
PATROCINI DE RETRANSMISSIONS ESPORTIVES 

 
1. El patrocini és una transacció comercial ben coneguda per la que una empresa 
contribueix al finançament d'un esdeveniment, al finançament de la seva difusió televisada o 
a ambdues, a canvi de què el seu nom, d'una manera o altra, quedi associat a l'esmentat 
esdeveniment. 
 
 Un exemple de la seva importància el tenim en la Copa del Món de futbol de 1994: 19 

empreses van signar contractes amb la FIFA per un import de 200 milions de dòlars. 
(1) 

 
 
2. En general, les empreses patrocinadores es volquen a vincular el seu nom a 
emissions esportives seguides per milions de consumidors. (2) Existeixen, no obstant, 
anunciants que dubten en gastar-se fortunes per aparèixer associats en esports massa 
massificats, i desitgen, en canvi, vincular el seu nom a disciplines esportives que atrauen a 
menys telespectadors, però que corresponen millor al seu objectiu. 
 
 Per exemple, les retransmissions de concursos hípics o d'esgrima interessen potser a 

tan sols una minoria, però és una minoria amb poder adquisitiu. Si un anunciant (per 
exemple, un especialista de material d'equitació) aconsegueix que el seu nom 
aparegui en la retransmissió per a tota Europa d'un concurs hípic, consegueix arribar 
en cada país a un petit nombre de telespectadors, però precisament al petit segment 
que l'interessa. Per aquest patrocini està disposat a pagar a l'organitzador. (3) 

 
 
3. Per una altra part, el patrocini de retransmissions permet a determinades empreses, 
que tenen prohibit fer publicitat a la televisió, l'estar presents en la petita pantalla. 
 
 A França, per exemple, les empreses d'edició i de premsa no poden difondre spots, 

però a través del patrocini, una revista com "Tiercé Magazine" pot promocionar el seu 
nom en la televisió abans i després del programa que dóna els resultats dels 
concursos hípics. 

4. Està clar que el valor d'un esdeveniment en termes de patrocini augmenta pel fet de 
ser retransmès per televisió. En aquest cas, els organitzadors podran sol·licitar dels 
patrocinadors eventuals una major contribució financera. 
 
 El patrocini de la BNP ("Banque Nationale de Paris") representa una font important de 

finançament dels Internacionals de Roland-Garros. A canvi de la seva contribució 
econòmica, l'empresa patrocinadora obté de la Federació francesa de tennis que el 

  419 



seu nom quedi associat a aquest torneig prestigiós. A part dels anuncis a la premsa i 
televisió que deixen constància d'aquesta cooperació, el signe distintiu del banc 
patrocinador és representat en els panels del fons de les pistes. Aquest logotip és vist 
constantment no tan sols pel públic que va a l'estadi, sino també pels milions 
d'espectadors que segueixen el partit per televisió. 

 
 
5. Aquesta retransmissió sol fer-se en règim d'exclusiva, generalment adjudicada al 
millor oferent, encara que no sempre és així. En alguns països com el Regne Unit o Suïssa, 
determinats esdeveniments esportius d'interès nacional són obligatòriament retransmessos 
per la televisió pública. 
 
 
6. El finançament obtingut per l'organitzador per la venda dels drets d'exclusiva de 
televisió coneix un constant augment. Fent referència particular a les exclusives de 
retransmissió dels Jocs Olímpics a Europa i als Estats Units: 
 
 Pels drets de difusió per Europa dels JJOO de Barcelona, el consorci de televisions 

europees UER va pagar 90 milions de dòlars. Pels d'Atlanta de 1996, pagarà al voltant 
de 250; (4) 

 
 Als Estats Units, la cadena de televisió ABC va pagar 225 milions de dòlars al 1984 

per l'exclusiva de retransmissió dels JJOO de Los Angeles. La seva rival NBC pagarà 
prop del doble pels d'Atlanta. (5) 

 
 
7. Amb freqüència l'organitzador, amb la cooperació de la seva agència de marketing (6), 
ven l'exclusiva a una cadena de televisió, la qual negociarà a la vegada amb les empreses 
anunciants diversos contractes de patrocini i publicitat. 
 
 A l'octubre de 1995, la cadena privada britànica de difusió per satèl·lit BSkyB ha 

renovat els seus drets de difusió en directe dels torneigs de la Ryder Cup de golf per 
1997 i 1999. Segons Sky, la retransmissió de la Copa de 1995 el va ajudar 
decisivament a guanyar parts importants d'audiència, amb respecte a les altres 
cadenes, en particular les del sector britànic privat ITV. 

 
 
8. En altres casos, l'organitzador i la seva agència gestionen a la vegada: 
 
 • els contractes de patrocini de la competició, (7) 
 • la venda dels panels publicitaris al voltant del terreny de competició, (8) 
 • l'exclusiva de la retransmissió televisada, (9) 
 • els spots televisius. (10) 
 
 
9. A l'hora d'atribuir els drets d'exclusiva, l'organitzador no tan sols té en compte el volum 
de finançament ofert per la cadena de televisió, sino també l'àrea territorial de cobertura del 
ràdiodifusor, el tipus de públic al que arriba, la qualitat i quantitat dels programes esportius, el 
lloc que la cadena els dedica la seva programació, etc. Amb tot, les televisions públiques es 

  420 



veuen sovint obligades a competir amb les privades per aconseguir els drets de difusió, la 
qual cosa pot portar algunes dificultats. 
 
 Per exemple, fa uns anys, bona part dels telespectadors alemanys es van quedar 

sense veure en directe les finals de Wimbledon on jugaven respectivament Boris 
Becker i Steffi Graf perquè l'exclusiva for adquirida per la televisió privada RTL Plus. 
(11) 

 
 
10. Per una altra part, recents tecnologies (com per exemple el sistema francès d'imatges 
virtuals "EPSIS - Espace Publicitaire par Substitution d'Images", permet avui la substitució 
electrònica de missatges publicitaris durant la retransmissió d'una competició esportiva, que 
permet concloure simultàniament diferents contractes de patrocini, en funció dels diferents 
públics nacionals. 
 
 Per exemple, la retransmissió de la contra rellotge de la Volta ciclista a Espanya, el 23 

de setembre de 1995, es va fer en directe i simultàniament en totes les televisions 
europees. Però mentres els telespectadors espanyols van poder veure en la pancarta 
de línia d'arribada "Cervezas Aguila", els telespectadors francesos o belgues veien 
"Bière Amstel". És evident que aquesta tècnica reporta majors ingressos als 
organitzadors, però planteja problemes jurídics i de deontologia: els espectadors 
veuen una cosa, mentre els telespectadors en veuen una altra. 

 
 
11. En qualsevol cas, els organitzadors d'esdeveniments esportius i les cadenes de 
televisió s'han convertit en "partners" inseparables. Ja no es pot disassociar avui patrocini de 
programes esportius, venda d'espais publicitaris dins d'aquests programes i drets de difusió 
exclusiva. 
 
 
 L'acció del Consell d'Europa 
 
12. Entra en les competències del Consell d'Europa (12) l'examen d'algunes qüestions 
relacionades amb el patrocini de retransmissions esportives. (13) Partint del principi de què 
cal fomentar aquest tipus de finançament de l'esport, el Consell d'Europa es preocupa per a 
garantir dos aspectes principals: 
 
 • que el finançament de l'esport gràcies a la venda d'exclusives de difusió no vagi en 

detriment del dret del públic a rebre un mínim d'informació televisada sobre 
esdeveniments esportius. Sense interferir en la llibertat contractual, es tracta no 
obstant d'evitar que, en aplicació d'un contracte de patrocini exclusiu, una part del 
públic nacional es quedi privada d'imatges televisades de competicions esportives 
d'interès general; 

 
 • que les noves tècniques d'imatges virtuals utilitzades en la publicitat televisada no 

perjudiquin els interessos ni dels organitzadors de proves esportives ni dels 
telespectadors. La manipulació d'imatges televisades, i concretament dels logos dels 
patrocinadors o dels missatges publicitaris visibles en els estadis, planteja problemes 
de tipus ètic i jurídic, tot i la normativa europea vigent en matèria de patrocini i 
publicitat en televisió. 
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Normes per a garantir un accés mínim a la informació 
 
13. El desenvolupament de serveis paneuropeus de televisió ha conduït a l'adquisió 
d'exclusives europees sobre esdeveniments esportius. Això ha donat lloc a una disposició 
específica en el Conveni europeu sobre Televisió Transfronterera i a una Recomenació del 
Comitè de Ministres del Consell d'Europa. 
 
 Sota el títol "Acceso del público a los acontecimientos de interés general", l'article 9 

del Conveni disposa que cada Estat Part al mateix ha de prendre les mides jurídiques 
oportunes per evitar que "el dret del públic a la informació no quedi buit de contingut 
per l'exercici, per part d'un ràdiodifusor, de drets exclusius per a la transmissió o la 
retransmissió d'un esdeveniment de gran interès per al públic, amb la conseqüència 
de privar a una part important del mateix en un país o en diversos països, de la 
possibilitat de seguir l'esdeveniment per televisió". 

 
 Aquesta disposició no fa referència a l'adquisició de drets d'exclusiva, sino a les 
modalitats d'exercici d'aquests drets, sabent que està generalment admès que la cadena que 
s'ha fet amb l'exclusiva ha d'autoritzar a les altres cadenes a transmetre extractes de 
l'esdeveniment. 
 
 
14. Per a concretar aquesta disposició, la Recomanació Nº R(91) 5 sobre el "dret als 
extractes relatius a esdeveniments d'interès general sotmesos a règim d'exclusiva de difusió 
televisada transfronterera" fou adoptada pel Comitè de Ministres del Consell d'Europa l'11 
d'abril de 1991. Aquest instrument jurídic regula les condicions d'exercici del dret a la 
informació, estableix criteris per a la realització i l'ús dels extractes i indica les condicions 
financeres al respecte. La Recomanació ha tingut ja aplicacions nacionals. En particular, a 
França, el Consell Superior de l'Àudio-visual (CSA) ha elaborat normes que s'inspiren 
directament en el text del Consell d'Europa. 
 
 
Normes per a garantir la separació entre el programa i els missatges de patrocini o de 
publicitat 
 
15. El Conveni sobre Televisió del Consell d'Europa conté així mateix disposicions 
detallades pera què el telespectador pugui distingir bé entre el contingut informatiu, cultural, 
etc., d'un programa i els elements de promoció comercial (spots, bandes de patrocini, etc.). 
El Conveni prohibeix en particular la publicitat clandestina dins els programes, així com la 
publicitat indirecta. El Conveni fa referència en particular a les retransmissions esportives en 
el curs de les quals els telespectadors poden veure panels publicitaris. El Conveni ho 
accepta, a condició de què la càmara no insisteixi de manera indeguda en els esmentats 
panels. 
 
 
16. Ara bé, últimament han irrumput en televisió noves tècniques de tractament de la 
imatge que exigirà probablement una nova reflexió jurídica. En particular, el sistema, ja 
esmentat anteriorment, EPSIS. (14) 
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 EPSIS fou imaginat en circumstàncies molt concretes: en el transcurs de la 
retransmissió d'un campionat del món de boxa entre René Jacquot (França) i Don 
Curry (Estats Units), a Grenoble, el logo d'una cervesa europea apareixia representat 
en el centre del ring. A més a més, de vàries cadenes de televisió europees, una 
cadena americana retransmitia l'encontre. Degut a que el logo de la cervesa europea 
no deia res als telespectadors nord-americans, el ràdiodifusor d'Estats Units va 
senyalar que hauria preferit veure en el ring el logo d'un producte americà ben 
conegut pels seus telespectadors. En aquella època, tot es va quedar en un desig 
piadós. Però d'ençà d'aquell moment, alguns grups industrials van comerçar a 
reflexionar sèriament sobre la possibilitat de substituir a la pantalla un logo per un 
altre. Les implicacions financeres per als organitzadors esportius eren evidents. El 
primer a trobar una solució fou Lagardère Groupe. (15) Com ja s'ha anotat, el 23 de 
setembre de 1995, amb motiu de la Volta ciclista a Espanya, aquest procediment ha 
estat utilitzat comercialment per primer cop. 

 
 
17. Al novembre de 1995, el Comitè permanent sobre la Televisió Transfronterera del 
Consell d'Europa examinarà detingudament la nova situació creada pels avanços 
tecnològics. Una vegada més, l'objectiu serà afavorir tot allò que contribueixi a aportar més 
diners a l'organització d'esdeveniments esportius, però sense olvidar altres paràmetres 
importants com el dret del públic a veure per televisió retransmissions esportives de qualitat. 
 
 
 
Apèndix 
 
Alfonso de Salas. Administrador en el Consell d'Europa (Estrasburg); Direcció de Drets 
Humans, Secció Mitjans; Secretari del Grup d'Especialistes sobre drets d'exclusiva en 
televisió (PO-GT-EX). Les opinions del present article només vinculen al seu autor, sense 
que es pugui considerar com a postura oficial del Consell d'Europa. 
 
 
(1) Cf. Euro-TV Sports Databook, Kagan Work Media LTD 1994, 1-4 
 
(2) D'una enquesta realitzada a França per la Union des Announceurs (UDA), es desprèn 
que l'esport i les emissions esportives són el primer sector de patrocini, seguit de la cultura i 
de les causes humanitàries (cf. Capital, gener 1993). 
 
(3) Un altre exemple: segons sembla, les proves de patinatge artístic interessen en 
particular a un públic femení. El ràdiodifusorpot retransmetre-les potser en diferit, en un 
moment de la programació en el que bàsicament només les mestresses de casa estan 
davant de la televisió. Un fabricant de cosmètics pot estar interessat en patrocinar aquest 
programa. 
 La Unió Europea de Ràdio-Televisió (UER) i el Grup Europeu de Publicitat en 
Televisió (EGTA) tenen el projecte d'afavorir patrocinis de cobertura televisiva internacional 
d'esports poc mediatitzats, com la gimnàstica o el patinatge. Això permet a un mateix 
anunciant estar present en totes les televisions, sense passar per negociacions bilaterals 
amb cada televisió. Cf. Michel Grégoire, consultant marketing UER/EGTA: "Espace 
publicitaire TV et droits de diffusion des événements sportifs", in Diffusion UER, estiu 1995, 
34. 
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(4) No obstant, la Unió Europea de Ràdio-Televisió negocia directament amb el COI 
l'import global dels drets de difusió per a la regió europea. Això garantitza a les televisions 
públiques membres de la UER els drets de difusió dels JJOO per un preu assequible, sense 
entrar en competència amb televisions privades. 
 
(5) La batalla per a l'exclusiva va tenir lloc al 1993 entre ABC, CBS i NBC -les tres 
principals cadenes americanes- a les que es va sumar la Turner Broadcasting Systems 
(TBS). El 29 de juliol de 1993, la cadena NBC va obtenir els drets de retransmissió per als 
Estats Units, per la suma de 456 milions de dòlars (cf. Agence française de presse, in Le 
Figaro Economie, 27.7.93, VIII-A: "Droits TV: la barre à 450 millions de dollars"). En aquella 
ocasió, el President del Comitè organitzador dels JJOO d'Atlanta, Billy Payne, anunciava 
que, d'aquella quantitat, el 60% aniria als organitzadors i el 40% restant al COI. 
 Expressat en milions de dòlars, el palmarès de les exclusives de difusió dels JJOO en 
el territori dels Estats Units és el següent: 0,394 en 1960 (Olimpíades de Roma; exclusiva de 
la cadena CBS); 1,5 en 1964 (Tokyo-NBC); 4,5 en 1968 (Mèxic-ABC); 13,5 en 1972 (Munich-
ABC); 25 en 1976 (Montreal-ABC); 87 en 1980 (Moscou-NBC); 225 en 1984 (Los Angeles-
ABC); 300 en 1988 (Seúl-NBC); 401 en 1992 (Barcelona-NBC); 456 en 1996 (Atlanta-NBC). 
Font: Agence française de presse, in Le Figaro Economie, 29.7.93, VIII: "JO d'Atlanta: les 
droits pour NBC". 
 
(6) La Federació Internacional d'Hockey sobre Herba va passar al 1989 un contracte de 
sis anys amb l'agència McCormack, per la que aquesta s'encarregava de vendre als 
patrocinadors els principals torneigs d'hockey: copa del món, copa intercontinental, torneigs 
qualificatius per als JJOO i diversos trofeus com els màsters. Esport minoritari a Espanya o 
França, l'hockey sobre herba és, en canvi, bastant popular en el Regne Unit o en els Països 
Baixos, i sobretot en països asiàtics com Índia o Pakistà. No és d'extranyar en aquest 
context que els patrocinadors britànics aportaran al voltant de 1,5 milions de £ al finançament 
de la copa del món disputada a Anglaterra (cf. L'Equipe Magazine, abril de 1989). 
 
(7) Sembla ser que cinc dels vuit patrocinadors principals dels JJOO de Barcelona ja han 
renovat pel període 1994-1996, i que el CIO espera ingressos de l'ordre dels 300 milions de 
dòlars, el que representa un augment del 71,4% respecte al 1992. 
 
(8) Determinats anunciants adquireixen espais publicitaris a les valles de l'estadi, en els 
vehicles que competeixen o inclús sobre les samarretes dels jugadors. 
 
(9) Altres patrocinen la retransmissió de l'esdeveniment, per que el se nom aparegui en 
els anuncis de patrocini ("billboards", "génériques") al començament i al final del programa. 
En força casos, un contracte únic assegura a l'empresa anunciant el patrocini de 
l'esdeveniment i el de la seva difusió televisada: el seu nom apareixerà tant a les valles del 
terreny com en les bandes anunci del programa. 
 
(10) El cost dels spots publicitaris dels JJOO de Barcelona era de al voltant 170.000 dòlars 
per un spot de 30 segons. Sembla ser que a Atlanta el preu serà similar (cf. AFP, in Le 
Figaro Economie, 27.7.93). 
 
(11) A Alemanya, les cadenes públiques de televisió ARD i ZDF han reaccionat, conscients 
de que els telespectadors esperen del servei públic de televisió que retransmet 
esdeveniments d'interès nacional, encara que les sumes que aquest ha de pagar siguin 
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elevades (cf. Richard W. DILL, Director del Departament de Relacions Internacionals de 
l'ARD; in Revue Diffusion UER, tardor 1995, 48). 
 
(12) El Consell d'Europa, amb seu a França (Estrasburg), fou fundat al 1949 amb l'objectiu 
de realitzar la unió més estreta entre els seus membres, per a realitzar els principis de la 
democràcia pluralista, de la protecció dels drets humans i de la preeminència del dret. Des 
de 1990, l'Organització ha conegut l'ampliació contínua, gràcies a la finalitat de la divisió 
política d'Europa. La seva acció ha adquirit així una perspectiva paneuropea. 
 En l'actualitat, el Consell d'Europa consta de 36 Estats membres. Diversos processos 
d'adhesió estan en tràmit, entre els que destaca les candidatures de la Federació de Rússia i 
de la República d'Ucrania. 
 Entre les activitats intergovernamentals del Consell, cal destacar la política àudio-
visual: l'objectiu de la mateixa és garantir la llibertat d'expressió i d'informació a través de la 
televisió, però salvaguardant els drets i interessos dels telespectadors, i en particular dels 
més joves (protecció de la dignitat de la persona, defensa dels interessos del consumidor, 
dret del públic a la informació). 
 En particular, l'objectiu d'aquesta política és garantir a nivell nacional i europeu el 
pluralisme de l'oferta televisiva i la independència editorial dels ràdiodifusors davant les 
ingerències de l'Estat, així com la lliure circulació de programes a Europa sense consideració 
de fronteres (sempre i quan els programes respectin el mínim exigit pel Conveni europeu de 
Televisió Transfronterera de 1989). 
 
(13) Al 1991, el Consell d'Europa va publicar l'estudi "Programme Sponsorship and New 
Forms of Commercial Promotion on Television", en la seva col·lecció "Mass Media Files", les 
Editions du Conseil de l'Europe, Strasbourg; ISBN 92-871-1879-5. 
 
(14) Cf. EPSIS: une nouvelle technologie du Groupe Lagardère. Une révolution dans 
l'univers publicitaire des événements sportifs", in communiqué présenté lors du Forum 
SPORTEL 94 par Matra Hachette Multimedia. 
 
(15) Propietari de Matra, grup especializat en la defensa, l'electrònica i els mitjans de 
comunicació social. Concretament, el logiciel EPSIS fou posat a punt per Matra Hachette 
Multimedia, a través de la seva filial Symah Vision que va desenvolupar la tecnologia 
imaginada per Matra Cap Systèmes per a la indústria aeroespaial. EPSIS fou presentat 
oficialmente en el 5è Simposi d'emissions esportives SPORTEL (Monte-Carlo, 19 d'octubre 
de 1994). 
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Dia 10.11 
Bloc C. Dra. Antonia C. Agulló 
Nous aspectes fiscals en el món de l'esport 
 
 
 
Nous aspectes fiscals en el món de l'esport. 
Dra. Antonia C. Agulló 
Catedràtica de Dret Financer i Tributari de la Facultat de Dret de la UB. 
 
 
Bona tarda a tothom. Jo espero que el record d'aquesta conferència no sigui tan trist com 
l'últim contacte de l'Alejandro amb la Universitat i celebro que els contactes d'una catedràtica 
amb la gent no siguin només en l'àmbit universitari, sino que a més a més, estem integrats 
en l'entramat social, i no només de la càtedra i en la universitat, que sembla una cosa molt 
llunyana. 
 
Bé, realment els problemes de la fiscalitat que es plantejen en el món esportiu són 
moltíssims i molt diversos. El títol del bloc d'aquesta tarda era soble els nous aspectes de la 
fiscalitat de l'esport, i per això jo m'he ajustat senzillament a comentar el que em sembla què 
és la innovació més important del què és la fiscalitat en l'àmbit esportiu, en el dret, en 
l'ordenament jurídic espanyol. Sortosament, els meus coleges d'aquesta tarda també 
parlarán amb més profunditat dels problemes de la resta del sistema tributari. Per la qual 
cosa jo em cenyiré a un aspecte molt concret: a la innovació que ha suposat la Llei30/1994 
de 24 de novembre de Fundacions i d'incentius fiscals a la participació privada en activitats 
d'interès general. 
 
Aquesta Llei, que ha tingut un desenvolupament reglamentari en la part que es refereix als 
incentius fiscals en el Real Decret 365/1995 de 5 de maig, suposa per a l'esport quelcom de 
molt important que és l'homologació de l'esport com a activitat cultural al mateix nivell que 
altres activitats d'interès general, com poden ser les arts o les lletres. Això suposa un pas 
decisiu perquè si bé l'article 43 de la Constitució parla del foment a l'esport com a obligació 
dels poders públics, i encara que la Llei 10/90, la llei de l'esport també parlava d'aquesta 
necessitat de foment de la Llei Catalana, la Llei 8/88 també parla fins i tot, d'un dret social a 
l'esport. El tema es discutía perquè no es el mateix, naturalment, una activitat protegida que 
un dret social a l'esport. El paper dels poders públics quedava encara per desenvolupar, 
quedava una mica confós, i si bé el foment no és només foment fiscal, no es altres coses 
més i molt importants. També és el foment fiscal i la Llei 30/94, una llei de fundacions i 
mecenatge es conexía, això com veurem entre d'altres moltes coses, una llei que ha tingut 
una tramitació de quasi deu anys, perqué hi ha hagut diversos intents d'aprovació d'una 
norma d'aquestes característiques. Aquesta Llei ha suposat definitivament l'homologació, 
repeteixo, de l'esport com a activitat d'interès cultural. 
 
És a dir, els beneficis fiscals que aquesta llei estableix per a les fundacions, per a les entitats 
sense ànim de lucre, s'apliquen a, independentment de quin sigui el seu objectiu, fins i tot 
benefici, un objecte cultural tradicional, o les arts i les lletres, com si és l'esport. 
 
Un cop dit això, i establerta aquesta primera conclusió, que em sembla rellevant per les 
conseqüències que pot tenir a tots els nivells, anem a veure el que ha suposat la Llei 30/94. 
La Llei 30/94 en les seves característiques, en el seu aspecte fiscal, perquè té una part 
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dedicada a la reglamentació general de les Fundacións, i una altre a un règim fiscal especial. 
Ha establert un règim fiscal especial per a les entitats esportives, en realitat per a totes les 
entitats que regula, però també per a les entitats esportives, que consisteix en una exemció 
de l'impost de Societats, diguem que per als rendiments típics, si bé els altres rendiments, 
els que obtingui per activitats de caràcter mercantil, poden estar, es pot sol.licitar l'ampliació 
d'aquesta exemció, amb molts requisits. Veurem de forma una mica ràpida el seu contingut. 
La veritat es que aquesta Llei és plena de conceptes jurídics indeterminats i d'autoritzacions i 
de necessitat de precisar coses, per la qual cosa necessita un cert temps de rodatge per 
saber en què consisteix el reglament al que he fet referència al principi. Intentar concretar 
aquests conceptes jurídics però, encara són una mica a l'aire, saber què es considera 
activitat mercantil principal, etc., etc., són qüestions una mica discutibles. 
 
En qualsevol cas, aquesta llei suposa un règim fiscal més beneficiós que el que tenien fins 
ara les entitats sense ànim de lucre en general. Una exempció en l'impost de Societats i 
sobre tot, contempla un augment en les possibilitats de rebre aportacions de les empreses. 
Un augment en les possibilitats de rebre-les mitjançant donatius, mitjançant aportacions 
pures i simples, mitjançant contracte de col.laboració, el que la llei nomena contracte de 
col.laboració, que són senzillament contractes d'esponsorització. La publicitat estricta queda 
al marge d'aquesta llei i el que es contempla són els contractes de col.laboració i els 
donatius. Les empreses que es relacionin amb aquestes Entitats realitzant aportacions, 
veuen augmentades les seves possibilitats de desgravació. A la vegada, les Entitats que 
escullen aquesta llei, poden estar incloses en uns programes especials que contempla i que 
inclou la Llei dels Pressupostos Generals de l'Estat cada any, o que pot incloure-la, que 
permet augmentar els percentatges de desgravació de les empreses que realitzin aquestes 
aportacions o aquests contractes o convenis de col.laboració amb empreses. És a dir, 
millorar fins a cinc punts percentuals la situació anterior. I per últim, contempla dues 
modalitats noves, copiades una mica de la llei francesa d'entitats sense ànim de lucre, que 
són l'adquisició d'obres d'art per a realitzar ofertes de donació a aquestes entitats, la qual 
cosa òbviament té un camp bastant restringit, i la possibilitat de, i això és important, de que 
les empreses realitzin despeses directes, és a dir, realitzin elles mateixes activitats de foment 
determinades amb finalitats d'interès general, sempre amb una comunicació al ministeri, 
degudament autoritzada, etc, etc. Aquestes despeses directes tenen la consideració de 
despeses deduïbles, si bé l'import dels ingressos que aquestes activitats poden generar en sí 
mateixes, són renda gravable. Aquestes dues darreres modalitats, l'oferta de donació qué 
són les adquisicions per oferta de donació a aquestes entitats, són deduïbles sobre els 
impostos directes, i les despeses directes en activitats de foment són noves, són d'activitats 
noves, però les altres, és a dir, les deduccions per donatius i esponsorització, o les 
exempcions de que gaudeixen les fundacions i les entitats sense ànim de lucre, 
verdaderament no són innovacions de l'ordenació jurídica, és a dir, ja existien.  
 
La Llei de Societats i la Llei de l'Impost de Societats contemplava aquestes deduccions i 
aquestes exempcions, si bé amb una regulació, en primer lloc més confusa, en segón lloc 
limitada a entitats sense ànim de lucre i entitats benèfiques i amb moltes incongruències 
entre totes les normes que eren aplicables. Per últim era també una exempció que era més 
reduïda, és a dir, comprenía menys base imponible, menys ingressos. És a dir, la nova llei en 
l'aspecte fiscal ha millorat molt, ha clarificat l'ordenació i ha augmentat l'exempció. Hi han 
hagut canvis importants que ningú no pot negar, com per exemple, la devolució de les 
retencions, ja que abans les retencions quedaven com un ingrés mínim, no es tornaven, 
encara que hi estiguessin exempts, mentre que ara està la devolució de les retencions i una 
sèrie d'avantatges, a part de l'augment dels percentatges de desgravació. Això no obstant, 
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diria que la primera qüestió que s'ha de fer notar, és que l'àmbit subjectiu d'aplicació 
d'aquesta nova fiscalitat no es total i absolut, és limitat. La llei limita el règim fiscal especial 
exclusivament a dos tipus d'entitats, les Fundacions inscrites en el registre corresponent, i 
les entitats declarades d'utilitat pública, i estableix que aquestes dues són les entitats que es 
poden acollir a aquesta Llei. Després estableix una sèrie de requisits que, a més a més, 
hauràn de complir aquestes entitats per poder acollir-se a aquesta llei. Això significa 
d'entrada, que hi haurà entitats sense ànim de lucre i entitats esportives que no tinguin 
cabuda en l'àmbit d'una fundació i que tampoc puguin ser declarades d'utilitat pública, amb la 
qual cosa seguiràn regint-se pel règim antic. Seguiràn gaudint de l'exempció i de les 
deduccions que establia l'impost de Societats, però pel règim antic, no amb més avantatges, 
amb les possibilitats de la nova llei. 
 
Aquest aspecte subjectiu és molt important per això, perquè hi hauran entitats esportives, 
entitats que no tinguin cabuda i que es quedaràn en el règim anterior. En segón lloc perquè 
la Llei inclou directament determinades entitats, concretament la disposició addicional 12 de 
la Llei 30/94 assenyala que són sempre entitats d'utilitat pública a les qui s'aplica el règim 
fiscal especial, les federacions esportives i el Comitè Olímpic Espanyol. Aquestes dues 
entitats són sempre d'utilitat pública i se'ls hi aplica el règim especial. Tant les federacions 
estatals, com les autonòmiques, s'ha de dir de totes manes que aquesta disposició adicional 
12 que és del 24 de novembre, la Llei és del 24 de novembre, el 23 de desembre, és a dir, 
un mes més tard ja va ser modificada per la Llei 42/95. La Llei d'Acompanyament a la Llei de 
Pressupostos per modificar els requisits aplicables a les federacions esportives i al Consell 
Superior d'Esports com més endavant veurem. 
 
En tercer lloc, aquest aspecte subjectiu també és important perquè la declaració d'utilitat 
pública està prevista en les lleis de l'esport. Les lleis de l'esport preveuen aquesta declaració 
d'utilitat pública que és requisit essencial per poder gaudir d'aquest règim fonamental i per 
últim, com ja hem dit, la Llei 30/94 suposa l'homologació de l'esport com a activitat cultural. 
L'esport, en conseqüència, també pot ser objecte d'una fundació. Em sembla que aquest és 
un exemple clar del tema, i per això beneficiar-se d'aquest règim fiscal especial. Sobre 
aquest tema s'ha discutit: que l'esport és el que pot ser objecte d'una fundació. Bé, si tenim 
temps parlarem una mica del tema, però en definitiva sembla que és l'esport com a fet 
cultural, no la finalitat de participar en una competició esportiva, perquè això no fòra pròpi de 
la fundació. Però això es desprén de les pròpies característiques de la Fundació, no perquè 
hi hagi cap limitació especial respecte de l'esport, que com ja he dit està reconegut com 
activitat d'interès general. 
 
Repassant per sobre aquestes qüestions, destacarem algunes coses. En primer lloc 
respecte a les entitats que s'acullen, hem dit Fundacions inscrites, associacions declarades 
d'utilitat pública, per a les fundacions, la inscripció en un registre és constitutiva, això ho diu 
la llei de fundacions, i a més a més, amb abast general, està declarat d'aplicació general en 
tot l'Estat. És a dir, que la Llei de fundacions catalanes ha d'homologar-se amb la Llei de 
l'Estat. En aquest sentit, crec que ja s'estàn realitzant els treballs corresponents per adaptar 
les dues lleis. Pel que fa a la declaració d'utilitat pública, es quelcom que contemplava la Llei 
d'Associacions, la Llei 191/1964 de 24 de desembre i que aquesta llei modifica. Modifica el 
procediment per aconsseguir la declaració d'utilitat pública. El que passa es que, com 
apuntava fa un moment, la Llei 10/90, la Llei de l'Esport, contempla el seu propi procediment 
de declaració d'utilitat, i això no ha estat modificat, amb la qual cosa aquí es pot plantejar un 
conflicte sobre quin és el procediment de declaració d'utilitat pública. Concretament la Llei 
30/94 confereix la competència per a la declaració d'utilitat pública al Ministeri de Justicia i 
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Interior o a la Comunitat Autònoma i al Ministeri d'Hisenda, mentre que la Llei 10/90 
l'atribueix al Consell de Ministres, previ informe del Consell Superior d'Esports. En el cas de 
la Comunitat Autònoma, passaria de la Secretaria General de l'Esport. Aquest conflicte, de 
totes maneres, des del meu punt de vista, és més aparent que real, perquè encara que la 
Llei 30/94 és posterior a la Llei 10/90, per la qual cosa prodiem entendre-la mofidicada, la 
Llei 30/94 no regula directament això. La recull, i regula la declaració d'utilitat pública per a 
les associacions en general, és a dir, amb caràcter general, però aquí estem en unes 
associacions, en unes entitats de caràcter especial que són les esportives, per tant preval la 
LLei Especial respecte de la Llei General, i en la meva opinió, el procediment de declaració 
d'utilitat pública es el de la Llei de l'esport, la Llei 10/90 i no de les altres lleis. 
 
Per últim, deia la Llei 30/94, considera que són entitats d'utilitat pública a les que s'aplica el 
règim especial. En tot cas les federacions esportives i el Comitè Olímpic, no només es 
limiten a fer aquesta afirmació, que en certa manera és superflua, perquè la Llei 10/90 ja 
declara directament a aquests ents com d'utilitat pública. El que passa es que declara més, 
declara també als ents de promoció esportiva com ents d'utilitat pública, però el més 
important potser d'aquesta inclusió directa, es que la Llei, la disposició addicional 12 
modificada com he dit, per la Llei42/94. Aquesta norma exclou determinats requisits que 
s'exigeixen a totes les entitats per poder acollir-se al règim especial. Hem dit que l'àmbit 
subjectiu, el punt de partida, són Fundacions inscrites, associacions declarades d'utilitat 
pública, però a més a més, s'exigeix que compleixin una sèrie de requisits relatius al 
patrimoni, a la dedicació del 70% dels ingressos als fins d'interès general, a les regles de 
disolució, a la no retribució dels càrrecs rectors, als destinataris de les activitats, és a dir, una 
sèrie de requisits que la veritat és que són reiteratius en la Llei 30/94, perquè ja s'exigeix per 
a les fundacions, per una part, i ja s'exigeixen també per a les associacions, per tal de que 
puguin ser declarades d'utilitat pública, per la qual cosa són requisits reiteratius en l'àmbit 
fiscal. 
Reiteratius respecte a aquestes entitats, però que tenen un cert sentit, perquè pot canviar la 
legislació respecte d'entitats i d'associacions o pot canviar la legislació respecte de 
fundacions, mentre que aquests requisits segueixen estant vigents en l'àmbit fiscal. 
 
En el cas d'entitats esportives és particularment rellevant, perquè les pròpies lleis de l'esport 
que regulen la constitució d'aquestes entitats no contemplen aquests requisits, no els 
contemplen de la forma, amb la qual els hi són aplicables per a poder gaudir del règim 
especial, encara que siguin directament declarades d'utilitat pública. Aquests requisits, 
apuntava al principi, que devegades són difícils d'interpretar perquè tenen molts conceptes 
jurídics indeterminats, i en el cas de les federacions esportives alguns eren, plantejaven 
problemes pràcticament irresolubles, amb la qual cosa aquesta disposició addicional els ha 
marginat. 
 
En el cas de les federacions esportives no s'exigeixen els requisits de l'article 42/3 i de 
l'article 43 de la Llei 30/94. En definitiva no s'exigirà que els destinataris de les activitats no 
siguin els socis ni parents fins a quart grau, etc., i no s'exigirà tampoc que els càrrecs no 
siguin retribuïts, és a dir, el caràcter, d'alguna forma professionalitzat que tenen les 
federacions esportives, el fet de que les seves activitats vagin respecte dels socis, 
precisament dels ents federats, és el que obliga a que aquests requisits siguin modificats. No 
obstant això, la Llei 30/94 també va excloure un requisit molt important, que és la prohibició 
de tenir com activitat principal, una activitat mercantil que ha estat suprimida, és a dir, que en 
la Llei 42/94 s'ha suprimit aquesta modificació, i actualment els hi resulta exigible aquesta 
prohibició d'activitat mercantil com activitat principal. No es prohibeixen les activitats 
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mercantils, però sí com activitat principal. Què és principal? Doncs bé, és dificil saber-ho, 
perquè cal recordar que una de les exigències és que el 70% dels ingressos, provinguin d'on 
provinguin, vagin a fons d'interès general, aleshores el criteri per a que sigui principal, 
sembla que no ha de ser el que sigui que reb més ingressos, és un tema una mica difícil. 
 
Per últim, també en l'aspecte subjectiu, les aportacions que donen dret a bonificacions i 
desgravacions, les de convenis de col.laboració, les d'esponsorització s'amplien també a 
determinades entitats. En principi, no només a les entitats a les qui s'aplica aquest règim 
fiscal especial, però la disposició adicional sisena de la Llei inclou altres entitats, estat, 
comunitats autònomes, universitats, corporacions locals, etc. i ents públics que 
reglamentàriament es determinin. Doncs bé, d'entre aquests ents públics que 
reglamentàriament s'han determinat, hi ha el Consell Superior d'Esports, juntament amb la 
Biblioteca Nacional o el Centre d'Art Reina Sofía, exactament al mateix nivell. En aquest 
aspecte també deia que les lleis de l'esport, lògicament que són anteriors a aquesta norma, 
classifiquen les entitats i les associacions amb diferents categories, diguem que la més 
habitual es la d'entitats amb ànim de lucre i sense ànim de lucre. Això és una mica el que 
passa amb la llei catalana. Les entitats sense ànim de lucre ho son totes, perquè son 
aquestes les que s'han de registar, o sigui, el requisit per a ser registrades és el de no tenir 
l'ànim de lucre. Després aquestes poden alhora tenir altres clasificacions, com per exemple 
entitats de caràcter cívic-social, etc., segons les seves activitats. I després entitats privades 
d'interès cultural, etc.. I les que sí tenen ànim de lucre són les que, com a exemple més clar, 
són les societats anòmimes esportives. Aquesta distinció entre ànim de lucre i sense ànim de 
lucre, segueix sent molt rellevant, però ara, desprès de la llei 30/94 el panorama ha de ser 
tripartit, és a dir, tenim les entitats amb ànim de lucre, les societats anònimes esportives, a 
les que s'aplica l'impost de societats amb tot el seu rigor. Potser l'únic tema més 
transcendent d'aquesta llei per a aquestes entitats, es que les activitats, les despeses 
directes que realitzin en activitats de foment de l'esport, i a més si són despeses directament 
deduïbles, però no és una novetat absoluta, perquè ja hi havia una resolució del tribunal 
econòmic administratiu de novembre del 88 en la que s'admetia aquesta deducció de 
despeses. 
 
És a dir, que tampoc és una gran novetat, però sembla que pot donar una mica més de joc 
segons el desenvolupament que s'en faci. Tenim aquestes entitats, i després tenim les 
entitats sense ànim de lucre, que no tenen cabuda en la nova llei, que es regeixen per 
sistema antic. I després tenim les que són d'utilitat pública, que tenen cabuda en la nova llei. 
Les altres qualificacions no tenen cap repercusió fiscal, absolutament cap repercusió fiscal. 
L'articule 45 de la llei 10/90 de la Llei de l'Esport, parlava de que la qualificació d'utilitat 
pública servia a més a més per altres coses, i evidentment serveix, però no des del punt de 
vista fiscal, encara que sigui molt important com és l'accés preferent al crèdit oficial de 
l'Estat, com és la prioritat en l'obtenció de recursos i en la realització de programes, i l'ús de 
la qualificació com a entitat pública. En definitiva, com veuen vostès, ens estem limitant a 
parlar de l'Impost sobre la Renda de les Persones Físiques o de l'Impost de Societats, 
perquè és això al que es dedica la Llei 30/94. Hi ha a més a més, una exempció en els 
impostos locals, en el IBI i en l'Impost d'Activitats Econòmiques de la que també en poden 
gaudir, però que no tenen una gran importància econòmica, no s'ha abordat per res. No 
obstant, la problemàtica, segueix sent la problemàtica especial que tenen totes les Societats 
Anònimes Esportives. Aquest és cert que és un fenòmen completament diferent, és a dir, 
s'enmarca en un panorama completament diferent. I respecte a l'Impost de Transmisions 
Patrimonials, de l'impost de l'IVA, de l'Impost d'Activitats Econòmiques, són moltes les 
reclamacions que segueixen estan pendents i que estan per abordar. Ja dic que potser 
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aquesta llei, la Llei 30/94 ha estat per a l'esport un primer pas per a la seva homologació 
entre les activitats d'interès cultural en general, i suposa un tracte fiscal més beneficiós. 
Potser la fiscalitat de l'esport es merexeria a més a més, una llei especial. No són molt 
partidaris els legisladors de fer estatus especials, però potser aleshores el treball a realitzar 
són els problemes que es plantejen i la seva introducció, en el que es contemplin dins de les 
lleis parcials, dins de cadascuna de les lleis, els problemes que es poden plantejar d'impost 
d'activitats econòmiques, IVA o transmissions patrimonials, més que una llei de caràcter 
general. 
 
I ja per acabar, no vull allargar-ho més, bé, els hi diria que respecte al contingut fiscal de la 
Llei 30/94, senzillament destacar que no és cap novetat, sinó una millora molt important que 
ho sigui, i la meva conclusió sobre la Llei 30/94 és que es tracta d'una millora més per a 
facilitar les relacions de les entitats esportives, d'aquestes entitats amb les empreses, és a 
dir, està pensant més en el fluxe, en protegir el fluxe de diners entre les empreses i els ents 
esportius que en la fiscalitat mateixa de les empreses, de les associacions o dels ents 
esportius. Aquesta té encara algunes mancançes i és una exempció mínima, és a dir, la 
millora que s'ha produït respecte a la situació anterior, potser no justificava una llei d'aquest 
tipus. 
 
Això és el que s'ha dit, i jo participo bastant d'aquesta opinió, ara bé, el que sí que és cert és 
que s'ha clarificat bastant, i que pot donar més joc, es tot el que és la regulació fiscal 
d'aquests fluxes de diners, tant perquè no siguin ingressos respecte d'aquestes entitats, tant 
perquè siguin deduïbles per part de les empreses. Com especialitats en l'àmbit de l'esport, 
repeteixo, senzillament el que he anat fent és un esboç al llarg d'aquesta breu exposició. En 
primer lloc, la importància de la declaració d'utilitat pública per a les entitats esportives, per a 
poder acollir-se a aquest tema, a aquest règim especial, la possibilitat de les fundacions en 
aquest sentit, les adaptacions especials de la Llei 30/94 a les federacions esportives, al 
Comitè Olímpic, les especialitats de la declaració d'utilitat pública. Aquestes especialitats de 
caràcter procedimental, també es donen en algún altre aspecte, per exemple en l'àmbit de 
l'acreditació de participacions majoritàries en societats mercantils, també l'òrgan a informar 
és el Consell Superior d'Esports, órgan al que es dona una major entitat i al que se li fa 
també, se l'equipara als ents públics, universitat, corporacions locals, etc.. A efectes de rebre 
aportacions, en definitiva jo crec que aquesta es una llei de foment, clarament, és una llei 
que segueix sent desconfiada respecte de la actuació de les entitats sense ànim de lucre, de 
les fundacions i de les associacions d'utilitat pública, perquè no els hi concedeix una 
exempció total i és molt cicatera, és massa restrictiva, però no obstant és una llei que està 
preocupada per la potenciació d'aquests ents i per augmentar les possibilitats que rebin fons 
de les empreses, per a facilitar els camins. En aquest sentit, em sembla que és important, i 
amb això no els vull aburrir més, perque no tinc cap video ni rès que sigui més entretingut 
per explicar-los. Gràcies per la seva atenció. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Com estem en comparació amb d'altres països europeus que puguin comparar-se a nivell de 
desenvopulament esportiu com el nostre... és a dir, la llei és restrictiva. Has dit que la llei és 
desconfiada. Realment estem a anys llum, hi ha alguna comparació a la que puguem aspirar, 
alguna cosa a la que es pugui arribar? 
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Antonia Agulló: 
 
Realment que sí. És a dir, la llei és desconfiada, és molt desconfiada. La llei està copiant 
alguns mecanismes que porten 15 anys a França per exemple, on hi han exempcions per a 
les entitats sense ànim de lucre. Hi han exempcions molt més importants, molt més amplies. 
Aquí són exempcions totalment obsoletes, és a dir, segueixen distingint d'alguna forma entre 
rendiments típics i rendiments atípics, quan és una cosa absurda, quan s'està exigint que el 
70% dels ingressos es destinin al fí fundacional, doncs ja es prou garantia, és a dir, no està 
molt clar el tema. Aleshores jo crec que, en aquest sentit, hi ha molt camí per recòrrer i com 
exemple, bé, tota Europa, potser Anglaterra sigui un dels països en el que ens podriem fixar, 
perquè la societat civil allà és molt forta i la importància de les Fundacions també. Passa una 
mica com en el món anglosaxó, amb els Estats Units, el que passa es que en el món 
anglosaxó i el continental. En l'àmbit jurídic són molt diferents. Però la veritat és que en 
l'àmbit de les exempcions hi ha molt cami per recòrrer. En l'altre àmbit, en el de 
l'esposorització, la publicitat i d'altres, la veritat és que les distàncies són més curtes. Moltes. 
gràcies. 
 
 
Preguta: 
 
Imagínis que jo sóc un obsesionat de l'esport i tinc una empresa i compro tres o quatre 
jugadors de qualsevol modalitat esportiva i els cedeixo a un club. Jo pago el traspàs i pago la 
fitxa dels jugadors, la meva empresa els paga. Això m'autoritza a que la meva empresa tingui 
desgravacions fiscals i que en pugui aplicar quelcom del que vostè m'ha parlat, o no? És a 
dir, s'introdueix un nou aspecte en que hi hagi una participació directa d'una empresa dins 
dels clubs? 
 
 
Antonia Agulló: 
 
Anem a veure. Jo crec que no. Es que estem parlant de despeses directes que siguin el 
foment de l'esport, però d'alguna manera el que és competició esportiva i sobre tot, el que 
està a prop d'espectacles esportius, fenòmens de masses, queda a part. És a dir, hi ha qui 
defensa que, quan es parla de l'esport en l'àmbit d'aquesta llei, s'està parlant de l'esport 
base, de l'esport com educació, no exactament com esport que queda sota la tutela de les 
societats anònimes esportives. Aquesta és una dada important. En qualsevol cas, el decret 
de desenvolupament, crec que està en l'article 70, crec que ho tinc aquí, el decret de 
desenvolupament no concreta massa en què ha de consistir aquesta despesa. L'únic que diu 
és que obliga a comunicar-ho prèviament a l'Agència Tributària. Tres mesos abans s'ha de 
comunicar a l'Agència Tributària que es fa això de realitzar la despesa, amb la qual cosa, 
com que l'Impost de Societats, si es tracta d'una persona jurídica, es liquida molt temps 
després, doncs la informació que té Hisenda sobre el tema ja és suficientment important com 
per a ser contractat per aquest tema. 
 
 
Alex Andreu: 
 
A més a més, si no vaig errat, en aquest tema, un club no entra dins de la clasificació que 
has fet, com entitat d'utilitat pública. 
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Antonia Agulló: 
 
Si, però ell estava parlant de despeses directes, no de despeses a través d'entitats, sinó de 
despeses directes de l'article 70. 
 
Fíxi's, és que jo crec que l'activitat està bastant restringida. Diu: "quantitats utilitzades per les 
empreses en la realització d'activitats o organització d'aconteixements públics de tipus 
assistencial, educatiu, cultural, científic, d'investigació, esportiu, de promoció del voluntariat 
social o qualsevol altres d'interès general de naturalesa... en les condicions que es 
determinin reglamentàriament." Les condicions regamentàries, l'únic que diuen és la 
obligació de comunicar a Hisenda, no diuen res sobre el contingut d'aquests temes. 
 
La realització d'activitats de foment i desenvolupament de cinema, teatre, música, dansa, 
edició de llibres, vídeos, fotogrames, etc., a mi em dona la impressió de que es tracta de 
despeses per a una prestació concreta, és a dir, per a una activitat determinada. Quan es 
parla de despeses de realització d'activitats o organització d'aconteixements públics, jo crec 
que són despeses de caràcter concret, per a un acte concrect, per a una cosa concreta, 
quelcom acotat, no senzillament una cessió de caràcter permanent que pugui tenir relació, 
que pugui afectar de diferent manera a la base imponible. És a dir, que sigui una despesa 
permanent, que sigui una inversió, no sé com dir-li. Crec que està pensat per altre tipus de 
coses. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Hi ha una altra pregunta aquí.  
 
 
Fernando Riba: 
 
M'agradaria saber la seva opinió sobre un tema, que en la meva opinió és una mica diferent 
segons les legislacions i els països. En l'ordenament jurídic espanyol, quan vostès defineixen 
un ens d'utilitat pública, això està definit, exactament definit i en quins termes es defineix. 
 
 
Antonia Agulló: 
 
Un ens declarat d'utilitat pública. Això està contemplat, respecte els ens esportius en la llei 
de l'Esport. La declaració d'utilitat pública és una declaració que fa el Consell de Ministres 
amb un informe del Consell Superior d'Esports. Quan aquest ens compleix unes funcions 
que es consderen d'interès general, és un concepte jurídic indeterminat. És dir, les 
motivacions poden ser molt diferents, no tenen un contingut concret. L'únic que poden existir 
són precedents, i vostè pot establir comparacions amb ens que ja ho son. 
 
 
Fernando Riba: 
 
Una pregunta. Potser aquesta és més per al Sr. Arroyo, però jo crec que aquí exactament 
comença un gran problema, és un problema que evoca el Sr. Ventura, on estem veient 
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institucions d'interès públic, és a dir, jo crec que un club de futbol professional avui en dia 
està complint una funció d'interès públic evident. Aleshores això té una regulació per la llei de 
societats anònimes. Després haurem de veure com les autoritats fan complir la 
reglamentació de societats anònimes que precisament en els darrers temps això ja no 
funcionava massa bé. 
 
Crec que estem amb una quantitat de buits legals bastant importants. Crec que fins i tot avui 
en dia, la gent que està manejant l'esport a nivell de club, no tenim les idees, l'orientació 
jurídica no és molt clara. 
 
No hi han principis molt clars en fiscalitat, i crec que hi ha realment una situació d'una gran 
confusió. Això no crec que sigui preocupant, però crec que ens porta a considerar que estem 
molt al principi de moltes coses. Crec que queda moltíssim per fer. 
 
 
Antonia Agulló: 
 
Per descomptat. Comparteixo totalment la seva opinió. Ara jo crec que hi ha un tema que sí 
que està més clar del que sembla, i és que d'utilitat pública només poden ser-ho els ens 
sense ànim de lucre o les associacions, des del moment en que a determinades entitats 
esportives sel's obliga a constituïr-se en societats anònimes. Les societats anònimes per 
definició són les societats mercantils que tenen ànim de lucre i no poden optar a aquesta 
clasificació d'utilitat pública. Aleshores no se li nega ni l'interès social ni rès de rès, però és 
una categoria diferent, és a dir, quan estem parlant d'utilitat pública, estem parlant d'ens 
sense ànim de lucre, i això és quelcom completament diferent. 
 
 
Fernando Riba: 
 
Les que funcionen, perquè després hi han les que no funcionen i que viuen només de les 
subvencions. El tema de les societats anònimes no s'ha fet per regular un problema de 
benefici d'empreses. Ha estat precisament per regular riscos de pèrdua. És una legislació 
que no està funcionant en qüestió de repartiment de beneficis i de dividents, sinó que l'únic 
que les autoritats pretenen és saber exactament on és el risc i qui és l'últim detentor d'aquest 
risc. Aleshores queda encara molt per fer. 
 
 
Antonia Agulló: 
 
Si, però de totes maneres si m'ho permet, és una distinció que també existeix en altres 
països, és a dir, és una solució que es va adoptant en tots els països, no exactament perquè 
hagi de tenir un tracte pitjor fiscalment, no es tracta d'això, perqué tampoc el fet de que es 
sigui per definició una societat anònima és mercantil, i per això tenen ànim de lucre, però tot 
això no vol dir.que no es compleixi també una funció social.  És a dir, això no te res a veure.  
De la mateixa manera que les que no tenen ànim de lucre, també poden guanyar molts 
diners.  El que pasa és que la problemàtica és diferent.  La problemàtica jurídica és molt 
diferent.  És a dir, el fet de la intervenció en les competicions esportives, els espectacles 
esportius, el tipo de relacions comercials, jurídiques i de tot tipus que es general al voltant 
mereixen un tractament especial que fa que se separi, la qual cosa no significa, ja dic en 
principi, que la discriminació hagi de ser negativa o pejorativa ni molt menys, però sí clarifica 
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una mica la forma de tractar-ho. No es pot legislar igual un club ciclista que un club de futbol, 
és a dir, no és possible tenir la mateixa legislació, bé, normalment. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Una pregunta més. 
 
 
Pregunta: 
 
Més que per la Dra. Agulló, va directament a l'Alejandro. Tenim una llei la 30/94 que porta 
pràcticament un any en funcionament i les federacions esportives per la seva part, estàn fent 
el propi per aconsseguir màxims beneficis, adequant-se a aquesta llei. Les empreses, en 
principi, s'han incorporat com a possibles beneficiaris en l'actuació directa, promovent 
activitats esportives, espectacles, etc., i per tant, beneficiaris també d'questa llei. ISL en la 
seva relació amb empreses, per afavorir la seva esponsorització esportiva s'han trobat que 
les empreses s'estàn beneficiant d'aquesta llei, l'han treballat, han aportat iniciatives per 
beneficiar a l'esport, han aportat idees per ISL en aquesta línia. Hi ha experiències d'això? o 
és una llei que esta allà i que li falta realment que tant empreses com ISL, IMG o altres 
empreses que estàn encara a l'expectativa d'aconsseguir implantar-la per a lograr beneficis 
reals per a l'esport? 
 
 
Alex Andreu: 
 
Veuràs, jo crec que la llei és relativament nova, i aleshores aquest és el primer aspecte que 
pràcticament no arriba a un any. Com en tot procés, aquí hi han dues parts que poden fer 
avançar el tema, tres parts. La pròpia federació, que per a mi és la que hauria de tenir la 
responsabilitat màxima d'utilitzar les armes per afavorir l'aportació d'aquests patrocinadors, 
òbviament nosaltres podem sofistar la nostra activitat i intercedir per federacions i 
patrocinadors per treure el major profit de la llei, però indubtablement he de dir que la relació 
comercial entre les federacions i els patrocinadors quasi sempre és molt puntal, és amb 
esdeveniments determinats. Aleshores jo no sé quin tractament pot haver-hi amb la 
diferència de patrocinar o associar-se amb la federació o amb un esdeveniment en particular. 
Jo no sé si la llei es distingeix o no, aleshores quan et patrocinen algún esdeveniment, et 
patrocinen el Campionat del Món de Futbol, o el campionat d'Espanya de Bàsquet, nosaltres 
no hem aconsseguit aportacions de patrocinadors a la federació, com un patrocini, un 
sustent, diguem-ne mecenatge pur i dur, en el sentit de que recolzes a la federació de 
bàsquet, els patrocinadors van a les rendibilitats molt directes i van a aconteixements molt 
particulars, els que tenen un retorn en un aconteixement. Em sembla que per aquí jo no sé si 
la llei podria considerar aquests beneficis, si un patrocinador s'associa a un esdeveniment 
especial i no a la federació com a tal. 
 
 
Antonia Agulló: 
 
El patrocini, els convenis de col.laboració, estàn pensants per participació en activitats 
concretes que s'organitzin, o sigui, és per a actes concrects. També és cert que diu activitat, i 
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activitat no es un acte. Vull dir que permet, podrien arbitrar-se convenis que tinguessin una 
duració superior o que tinguiessin un àmbit superior i no un acte concret. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Per a contestar una mica a la pregunta, la veritat és que no, no és la dinàmica, i la veritat es 
que ningú ho ha utilitzat com a argument, que pot ser molt beneficiós i que pot aportar uns 
beneficis econòmics i unes econòmies d'escala a molta gent. Jo pregaria l'última pregunta 
perquè anem molt malament de temps. 
 
 
Pregunta: 
 
Estem parlant, és molt clar l'interès que poden tenir les empreses en esponsoritzar o 
patrocinar grans entitats esportives que amb un camuflatje, diguem-ho així, de fundació o 
d'associació esportiva, puguin obtenir un benefici d'això. Hem parlat abans amb un altre 
ponent, de la importància que té l'esport de base per a fabricar estrelles. Hi ha moltes 
entitats de tipus local, de tipus veïnal que poden arribar a constituïr-se d'utilitat pública. 
Evidentment, aquestes entitats no tenen un actractiu publicitari que unes entitats majors o de 
major àmbit puguin tenir. La pregunta és precisament, les persones que tenen accés a 
aquestes entitats i que sufraguen aquestes amb les seves quotes, aquestes quotes poden 
ser desgravables per part de les persones que exerceixen la seva tasca esportiva allà? 
 
 
Antonia Agulló: 
 
No. És a dir, el foment està pensat per a empresaris, empresaris persones físiques, i 
empresaris persones jurídiques, i que no són socis d'aquestes entitats, sinó que ho realitzen 
a través de convenis de col.laboració amb aquestes entitats, és a dir, en principi hi ha 
d'haver un primer requisit indispensbale, que és ser empresari o persona física o jurídica, no 
qualsevol cuitadà, sinó que ha de ser empresari. Per això l'esperit de la llei és aquesta, es de 
que siguin només empreses, no les aportacions dels socis desgravables. Això no està 
contemplat. 
 
Moltes gràcies per la teva aportació i passem a les següents ponències. 
 

  436 



Dia 10.11 
Bloc C. Sr. Antonio Gracia 
Nous aspectes fiscals en el món de l'esport 
 
 
 
Index del desenvolupament de les ponències 
 

 
ASPECTES FISCALS EN EL MÓN DE L'ESPORT 

 
 
1a part. TRACTAMENT A ESPANYA 
 
 1.- Aspectes generals 
 
Principis necessaris perquè el sistema fiscal tingui racionalitat econòmica: 
 
 • Renda econòmica. 
 • Coordinació entre impostos directes sobre la renda. 
 • No interferència en decisions econòmiques. 
 
 
 2.- Situació a Espanya 
 
No es compleixen plenament els 3 principis: 
 
 • Incidència notable de l'IRPF en les rendes dels esportistes. 
 • No coordinació entre impost de societats i IRPF. 
 • Sistema fiscal poc competitiu. 
 
En els darrers anys 
 
 • Augment de la pressió fiscal. 
 • Entitats esportives (societats anònimes i clubs): 
  - Partida de despesa més important: personal 
  - Cost fiscal d'aquesta partida traslladat en bona part a les  entitats esportives. 
  - Incidència negativa en l'equilibri econòmic. 
 
 
 3.- Estructura dels comptes de resultats de les entitats esportives 
 
A) Ingressos 
 
4 grans blocs:  • Espectacle esportiu/pràctica esportiva 
    • Imatge 
    • Publicitat 
    • Subvencions 
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Aplicació de l'IVA 
 - Exempció només per la pràctica esportiva de membres de clubs o associacions, en 

determinades condicions. 
 - Espectacle professional / afeccionat. 
 - Problemàtica de les subvencions. 
 - Deduccions d'IVA suportat. Regla de prorrata. 
 
B) Despeses 
 
Despeses de personal. Incidència de l'IRPF. 
 - Retribucions jugadors i tècnics. Retencions. 
 - Retribucions en espècie. 
 - Retencions mínimes aplicables. 
 - Problemàtica dels no residents. 
 - Contractes d'imatge. 
 - Indemnitzacions. 
 
C) Referència de l'Impost sobre Societats 
 
 
 
2a part. TRACTAMENT A LA UNIÓ EUROPEA 
 
 1.- Aspectes generals 
 
• Objectiu: convergència amb la UE el paper dels sistemes tributaris. 
 
• Anàlisi comparativa: - Imposició indirecta: IVA 
     - Imposició directa: IRPS, IS 
 
 
 2.- IVA 
 
• Model europeu: - Tendències 
    - Grups de països 
 
• Espanya:  Especificitats 
 
• Conseqüències 
 
 3.- Impost de Societats (IS) 
 
• Model europeu: Grups de països 
 
• Espanya: L'Art. 28 de la Llei de l'Esport 
 
• Conseqüències 
 
 
 4.- Impost Renda Persones Físiques (IRPF) 
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• L'economia de les societats anònimes esportives / clubs 
 - Rellevància de l'IRPF: la trasllació, la progressivitat. 
 
• Model europeu 
 - El nucli dur: el diferiment de l'Impost. 
 - Els països llatins. 
 
• Espanya: característiques 
 - Els contractes d'imatge. 
 - El criteri del Consell Superior d'Esports. 
 - Exemples significatius. 
 
• Especial referència a Alemanya i Holanda 
 - Imposició directa sobre la despesa. 
 - Els fons de pensions. 
 
• Conseqüències 
 
 
 5.- Conclusions i propostes 
 
• En relació a l'IVA 
 
• En relació a l'IS 
 
• En relació a l'IRPF 
 
 
 
Nous aspectes fiscals en el món de l'esport. 
Sr. Antonio Gracia 
Economista, Censor Jurat de Comptes, Auditor. 
 
 
Bona tarda a tothom. En aquesta ponència farem dues parts. En la primera exposarem 
breument alguns aspectes fiscals que tenen relevància en les entitats esportives a Espanya i 
en la segona part, doncs una comparació amb la situació amb els països de la Unió 
Europea. Potser per enquadrar el tema podríem referir-nos a principis necessaris perquè un 
sistema fiscal tingui una racionalitat des del punt de vista econòmic per tal de que ajudi a la 
presa de decisions en economia i que podríem enumerar en els següents. Un primer principi 
podria ser el que els impostos gravin, els impostos directes gravin la renda econòmica, la 
renda fixada en termes econòmics i això també afecta al món de l'esport i no tant a una 
renda fixada amb criteris fiscals que poden potser no ser sempre ortodoxos des del punt de 
vista de l'economia. Un segon principi fóra el de coordinació entre els impostos directes 
sobre la renda o sigui entre l'impost sobre beneficis i l'impost sobre la renda de les persones 
físiques. Per aquesta coordinació s'hauria d'evitar doncs que puguin haver-hi decisions que 
es prenguin d'una forma irracional o que no estiguin d'acord amb un criteri econòmic, si no 
es produeix aquesta coordinació poden haver decisions doncs d'abandonament del sistema 
fiscal personal per al sistema fiscal de societats, etc.. 
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Un tercer principi podria ser la no interferència en decisions econòmiques, no interferències 
de forma que els impostos que graven o que afecten a les entitats esportives, clubs, 
societats anòmines, associacions, etc. no tinguin una interferència arbritrària sobre decisions 
fonamentals de característica econòmica. Si ens fixem una mica en la situació que ha estat 
durant aquests darrers anys i la situació d'Espanya respecte a aquest tema, a aquests 
principis de racionalitat econòmica veiem que no s'acompleixen plenament en tots els 
aspectes, sempre des del punt de vista de l'economia de les entitats esportives. Respecte 
del primer principi, dèiem que sí que tenen l'impost de la renda, doncs sí que té una 
incidència notable en les rendes dels esportistes, sobretot dels esportistes professionals o 
d'èlit, doncs perquè bé, obtenen unes rendes elevades durant un període de temps molt curt, 
aleshores pateixen una imposició elevada, una imposició de tipus marginal que a més a més 
té altres característiques afegides, com per exemple un fenomen que es coneix com el de la 
progressivitat en fred, és a dir, és un fenomen que consisteix en què la taula o escala de 
gravamen de l'impost de la renda al ser progressiu afecta més que proporcionalment a 
increments de la renda successius, de forma que en èpoques d'inflació sense que es 
produeixi un increment de la renda real, pot produïr-se un increment més que proporcional 
de l'impost que està gravant aquesta renda, sempre i quan no es faci el corresponent 
ajustament en la tarifa de l'impost. En quant al principi de coordinació entre els impostos 
directes sobre la renda, doncs també hi poden haver punts conflictius; veiem que el tipus de 
gravamen en l'impost sobre societats és del 35% i l'impost, el tram marginal de gravamen en 
l'impost sobre la renda és del 65% hi ha un diferencial elevat que pot doncs, produir 
aquestes situacions que abans comentàvem o aquestes decisions que poden no ser tot el 
racional des del punt de vista econòmic per a decidir passar d'una situació d'una tributació 
individual o en tributacions associatives o inclús sortir dels dos sistemes. En definitiva veiem 
que hi ha aspectes que podrien ser millorables en el sistema fiscal, algunes imperfeccions 
que fan que puguin ser determinats punts poc competitius respecte a d'altres països del 
món, sempre occidental, europeu.  Si veiem quina ha estat l'evolució del sistema fiscal en els 
darrers anys a Espanya doncs, des de la reforma fiscal del 77 podem veure que hi ha hagut 
un increment molt notable, un increment important de la pressió fiscal sobre tot que s'ha 
produït a un ritme més accelerat molt més accelerat que en altres països d'Europa. Això ha 
estat també necessari per poder abordar l'augment de la despesa pública que s'ha produït 
en aquests anys, augment doncs que en fi ha passat de, a finals dels anys 70, d'estar en 
l'entorn del 25% del producte interior brut a pràcticament doblar-la actualment. Si veiem 
aquesta situació com es viu o de quina forma ha afectat a les entitats esportives, clubs, 
associacions, societats anònimes, doncs veiem que ha tingut un efecte molt important 
sobretot en les entitats esportives, sobretot les de caràcter professional, les que participen en 
competicions professionals, clubs, societats anònimes, ja que és a on veiem que la partida 
de despeses que més importància té, doncs és la partida de personal, les retribucions a 
jugadors, tècnics, etc. Aleshores aquest mercat en el que, des del punt de vista econòmic, 
aquest mercat en el que es desenvolupen aquestes relacions entre els tècnics i jugadors i les 
entitats és un mercat amb unes característiques molt peculiars que tenen un cert domini, 
tenen una certa característica forta per part dels venedors, es produïa un cert monopoli 
temporal, de forma que les entitats esportives que contracten aquests serveis dels 
esportistes doncs d'alguna manera han de viure en aquest mercat i s'ha produït a la vegada, 
com hem dit abans, aquest augment de la pressió fiscal de forma que els d'aquest factor 
personal han intentat traslladar aquest augment del cost, aquest augment de pressió fiscal 
que es produeix en les seves vendes traslladar-lo a les entitats esportives i això de fet s'ha 
produït doncs d'alguna manera que moltes vegades la contractació dels seveis dels jugadors 
i tècnics es produeix en termes de rendiments nets, amb independència de què lògicament 
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els contractes es refereixen sempre a retribucions brutes; però el que vull dir és que es 
produeix aquí una trasllació de la pressió fiscal que pateixen els jugadors i tècnics doncs a 
les entitats esportives que els contracten. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Persona, i els ja esmentats contractes d' imatge. 
 
 
Bé, si, em referia en general, inclosos els contractes d'imatge, si, però em referia tant a 
contractes laborals com a contractes d'imatge. De fet com ara veurem també juguen, han 
tingut un paper els contractes d'imatge per tractar de compensar d'alguna manera aquest 
augment de la pressió fiscal. 
 
Passant per intentar ser el més breu possible, una mica telegràficament, l'estructura dels 
comptes de resultats d'entitats esportives, doncs sobretot, societats anònimes i clubs que 
participen en competicions professionals, podem veure per la part d'ingressos que poden 
agrupar-los breument en uns quatre blocs d'ingressos diferenciats. Un primer, que podria ser 
l'espectacle esportiu i per altra banda en el primer bloc també la pràctica esportiva depenent 
de si l'entitats doncs participen en competició o que també inclou la pràctica esportiva dels 
seus associats. Un segon bloc i tercer, ambdós molt relacionats amb la imatge, el primer 
d'una forma molt directa i amb mitjans de comunicació i molt especialment amb televisió, 
drets de retransmissió per televisió d'aconteixements esportius i també molt relacionats amb 
la imatge. I un tercer bloc podríem dir de publicitat en un sentit ampli, patrocini, publicitat 
estàtica, publicitat dinàmica i finalment un quart bloc d'ingressos, simplificant molt, podria ser 
el de les subvencions, diferents subvencions d'organismes públics, etc.. 
 
Entrat ja en quins impostos poden afectar en aquests ingressos que hem esmentat, és quasi 
segur, quasi obvi, comentar que l'impost sobre el valor afegit, l'IVA, afecta pràcticament a 
tots ells, d'una forma o una altra, en quant a l'espectacle esportiu, és a dir, els ingressos que 
tenen les entitats per entrades en aquestes competicions o abonaments, etc. doncs està 
subjecte a l'IVA i es produeix un rèdit/guany, d'un IVA repercutit que pot ser del tipus general 
del 16% en el cas de competicions professionals, o bé el reduït del 7% en els espectacles 
d'afeccionats. Aquí de vegades es produeixen alguns problemes d'interpretació o algun de 
delimitació entre el que és un espectacle professional i que és un afeccionat, encara que per 
intentar centrar-lo podríem dir que no es consideren espectacles afeccionats doncs les 
lligues nacionals, la de futbol professional, primera i segona divisió i la lliga professional de 
bàsquet ACB, tampoc aquelles competicions en les que els esportistes mantinguin amb 
l'entitat una relació laboral ordinària o una relació laboral especial o que els esportistes siguin 
professionals que estiguin subjectes ells mateixos com subjectes passius de l'IVA. 
 
Dit en altres paraules, l'espectacle no professional es considera aquell que únicament els qui 
hi participin, els jugadors, els tècnics, no reben una contraprestació, no reben una 
remuneració pels seus serveis, sinó com a màxim una compensació de despeses, seria el 
cas típic d'un equip infantil o d'un equip afeccionat clarament. 
En quant als dos següents blocs relacionats amb la imatge, doncs aquí es produeix per a les 
entitats esportives de caràcter professional i inclús per a les afeccionades també es produeix 
aquí un ingrés que està subjecte a l'IVA i que no té exempció i per tant està subjecte al tipus 
general del 16%. I finalment en el quart bloc, en el de les subvencions, també es produeixen 
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o poden produir-se dubtes o problemes per delimitar les diferents finalitats que poden tenir 
les subvencions i aquests finalitats són importants per poder tenir clar o per poder delimitar 
de quina forma li afecta l'IVA a la subvenció, en principi una subvenció genèrica que no tingui 
una contraprestació per part del qui rep aquesta subvenció o una subvenció per a 
compensar un dèficit que s'ha produït en aquesta entitat esportiva, en principi no formarà 
part de la base imponible de l'IVA , per la qual cosa no es produirà la necessitat de carregar 
l'IVA repercutit, en canvi una subvenció en la que hi hagués part de l'entitat per part de 
l'entitat que atorga la subvenció que aquesta entitat obtingués algun tipus de contraprestació, 
doncs aquí sí que es produiria un fet imponible sobre l'impost del valor afegit i sí que 
procediria la repercussió. 
 
En aquest cas es produeix un punt frontera, difícil en ocasions. Poden haver-hi subvencions 
d'entitats públiques a entitats esportives que pot no quedar clar sempre si es tracta d'una 
subvenció genèrica o inclou també algun tipus de contraprestació publicitària, perquè hi hagi 
una campanya d'imatge institucional de determinada entitat pública etc. i es pot produir aquí 
un punt difícil de delimitar. 
 
Per acabar amb l'impost del valor afegit, pot haver-hi també un punt més de dubte en quant 
a les deduccions de l'IVA suportat en determinades despeses en les entitats esportives, 
doncs tenen una importància rellevant les despeses de desplaçaments, viatges, estades, etc 
dels equips que participen en les competicions, i aquí malgrat la nova llei de l'IVA de l'any 93 
facilita més la possibilitat de deducció aquestes quotes de l'IVA suportat, sempre que 
naturalment siguin despeses necessàries per a l'activitat, en tal cas doncs sí que ho són, de 
vegades es produeixen situacions que és difícil de delimitar fins a quin punt exactament 
aquestes despeses tenen una quota d'IVA suportat que es pot deduir i quines no. 
 
Seguint amb l'esquema del compte de resultats d'entitats esportives, passant ja a les 
despeses podem centrar-nos en les despeses que tenen més rellevància doncs dintre 
d'aquest compte de resultats, que és la despesa de personal en competicions esportives 
professionals, doncs segur que, pràcticament segur que representen més del 50% de la 
despesa i aquí lògicament segur, estan les retribucions dels jugadors i els tècnics que 
lògicament doncs estan subjectes a l'impost sobre la renda de les persones físiques i l'entitat 
que paga aquests retribucions, la societat, club, associacions, doncs es veu obligada a 
practicar retencions a compte de l'impost que després el subjecte passiu podrà deduir a 
l'hora de fer la seva declaració de la renda.  
 
Com hem vist abans s'ha produït en aquests darrers anys una traslació, perquè sobretot en 
esportistes professionals d'èlit amb rendes elevades entren en trams elevants de l'escala de 
gravamen de l'impost i aleshores aquí han provocat, doncs traslladar aquest cost fiscal a les 
entitats esportives. 
 
Seguint amb aquest tema de les retribucions poden haver-hi punts afegits o temes en 
concret que potser convé recordar; per exemple les retribucions en espècies, poden tenir 
una certa importància en els jugadors professionals en què freqüentment els contractes 
inclouen a més a més del que és pròpiament la retribució monetària, la retribució dinerària, 
s'inclouen també altres tipus de retribucions, tenir a disposició un vehicle, vivenda, viatges, 
etc.. Aleshores això és clar en l'impost sobre la renda, ja que constitueix una retribució en 
espècies que està subjecte a l'impost i les entitats que faciliten aquesta retribució doncs 
tenen l'obligació de fer ingressos a compte a hisenda per, en fi sobre aquestes retribucions 
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que després els subjectes passius també podran deduir en la seva declaració, afegir per un 
costat retribució més renda i deduir aquest ingrés a compte, igual que les retencions. 
 
Es produeixen també dubtes en ocasions, en quant a les retencions mínimes aplicables als 
contractes, com sabem els contractes laborals inferior a un any tenen una retenció de 
l'impost sobre la renda, es pugués aplicar una retenció inferior del 0% o del 1. En contractes 
inferiors a un any hi ha retencions del 2% però en relacions laborals de caràcter especial 
aquesta retenció mínima és del 15% recordem que per exemple la relació, una relació 
laboral de caràcter especial, especialment rellevant per al món de l'esport doncs la del Real 
Decret 1006 del 85.  Aleshores aquí en principi seria aplicable la retenció mínima del 15%, 
també és cert que les actuacions diferents, o diferents interpretacions a Hisenda en diferents 
ocasions són divergents, en ocasions accepten interpretacions no aplicació del 15% en altres 
ocasions sí, aquí es produeixen també punts que potser convindria aclarir. I per tal d'intentar 
acabar el més ràpidament possible amb aquesta exposició sobre la situació, sobre les 
despeses de personal finalitzant amb el compte de resultats, trobem també dos punts 
importants. Com tributen les retribucions dels no residents dels jugadors i tècnics que no 
tinguin la residència a Espanya, aquí veiem que s'haurà de, en primer lloc, tenir en compte el 
que digui el conveni per evitar la doble imposició en el país de residència del jugador o tècnic 
i, en conseqüència, haurà també de fer l'ingrés a compte sobre aquesta retenció en funció 
del que digui el conveni. Si no hi hagués conveni per evitar aquesta doble imposició s'ha 
d'aplicar un ingrés d'un 25% sobre la retribució dels no residents i tal com abans ja hem 
esmentat, es produeix també, és una pràctica que tots coneixem, que està d'actualitat en les 
entitats esportives els contractes d'imatge que, d'alguna forma en aquests darrers anys 
doncs ha vingut a ajudar a aquest problema o a aquesta situació d'una pressió fiscal molt 
accentuada i amb unes característiques molt especials en aquests rendes dels professionals, 
dels esportistes professionals, que tenen com hem dit abans, retencions, perdó, retribucions 
elevades o més elevades que la mitja durant un període relativament curt de temps que és el 
període de la seva vida professional. Aleshores intentar obtenir una situació de sistema fiscal 
més competitiu s'ha intentat doncs aquesta via dels contractes d'imatge de forma que les 
entitats esportives contracten amb una societat que ostenta aquests drets d'imatge dels 
jugadors i tècnics, aquests drets i aquesta societat factura a l'entitat esportiva la utilització 
d'aquests drets o emet la seva corresponent factura amb el seu corresponent IVA i d'aquesta 
forma doncs es trasllada una mica el sistema de tributació de moment, es difereix d'alguna 
forma o s'intenta d'aquesta manera evitar que es produeixi aquesta pressió fiscal en els 
jugadors i tècnics. I finalment només recordar en quant a l'impost de societats el que ja s'ha 
comentat en l'anterior ponència, que les societats i clubs esportius com ja he dit abans no 
estan acollides a la llei de mecenatge perquè són entitats amb ànim de lucre, les societats, 
els clubs poden tenir activitats que no sigui, que no tingui ànim de lucre doncs estan 
subjectes a l'impost de societats en el cas de societats anònimes esportives al 35% de tipus 
de gravamen totes les característiques aplicables a altres entitats comercials o econòmiques 
d'activitat econòmica lucrativa els clubs com ja s'ha dit abans, doncs poden estar en el règim 
d'entitats sense ànim de lucre o el de la llei de mecenatge sinó el d'aquelles activitats diguem 
típiques que entren dins l'àmbit de l'activitat sense ànim de lucre poden estar exemptes 
tributant en canvi un tipus del 25%, els rendiments que obtinguin aquests clubs fora d'aquest 
àmbit d'exempció, com són els ingresos financers, increments patrimonials, etc. 
 
Aleshores, molt breument, això sería un petit glosari de problemes com ja ha esmentat 
abans l'anterior ponent, el problema és potser que podrien ajudar a plantejar una possiblitat 
d'una llei que ajudés a sol.lucionar-ho. Gràcies. 
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Dia 10.11 
Bloc C. Sr. Enric Ribas 
Nous aspectes fiscals en el món d l'esport 
 
 
 
Nous aspectes fiscals en el món de l'esport. 
Sr. Enric Ribas: 
Catedràtic d'Economia Financera de la UAB. 
 
 
Bona tarda, Moltes gràcies. Donat que anem molt malament de temps, tractaré de sintetitzar 
la part que em correspon, que és la d'explorar d'alguna manera sobre els impostos més 
rellevants que afecten a les entitats esportives i al seu tractament en la Unió Europea. 
 
Com tothom ja sap, el paper dels sistemes fiscals, dels sistemes tributaris en un mercat únic, 
en un procés d'integració com Espanya ha realitzat en la Unió Europea el paper dels 
sistemes tributaris, és un paper important perquè l'estratègia per aquesta integració 
econòmica dels països, Espanya en particular, exigida pel propi mercat únic és una 
estratègia de recerca de competitivitat econòmica i això afecta també a les entitats 
esportives. 
 
Com es pot veure el paper que juga el sistema tributari? Doncs tractant de què també 
contribueixi de forma positiva a aquesta estrategia de competitivitat. És a dir que faciliti el 
camí per arribar a l'objectiu que és el d'arribar a la convergència econòmica en la Unió 
Europea. Aleshores, com pot contribuir positivament el sistema tributari? Per la via, que ja 
s'ha comentat abans, de millorar de guanyar en racionalitat, és a dir, tractar de no impedir 
aquesta millora en la competitivitat, que es basa, repeteixo per a la viabilitat de qualsevol 
entitat esportiva i també per la via de l'equitat, fonamentalment de l'equitat horitzontal, 
prenent com a àmbit ja el de la Unió Europea. 
 
Nosaltres, per aquesta comparació, per aquesta anàlisi comparativa que a grans trets i amb 
un enfocament molt pràctic tractaré de sintetitzar en poc temps, hem escollit nou països de la 
Unió Europea, inclosa Espanya, i justament el que hem fet és per a dos impostos rellevants 
que jo crec que tots hi estem d'acord en què són la imposició indirecta l'IVA, i pel que és la 
imposició directa l'impost sobre la renda de les persones físiques, d'aquesta anàlisi 
comparativa el que volem és veure quins efectes, si tinguéssim la possibilitat d'acudir a altres 
sistemes fiscals, és a dir, tractar de substituir el nostre sistema fiscal per un altre o veure en 
definitiva cap on van aquests sistemes fiscals de la Unió Europea com ens poden arribar a 
afectar a aquest principi de competitivitat econòmic que, repeteixo, és la base de la viabilitat 
també de les entitats esportives, siguin clubs siguin societats anònimes esportives, etc. Per 
tant tractarem de veure com poden aquests sistemes tributaris en l'àmbit d'aquests dos 
impostos que he esmentat afectar bé als ingressos o bé a les despeses que constitueixen la 
base d'aquesta competitivitat o aquesta viabilitat econòmica. 
 
Entrant en l'IVA, evidentment l'IVA és un impost molt europeu que tots coneixeu molt bé, que 
és un impost molt sòlid sobre el consum, etc. i que no cal definir les seves característiques. 
El que sí podem és en relació amb el món de l'esport veure que en la Unió Europea hi ha 
una tendència clara, que és a que s'apliquin els tipus de l'impost sobre el valor afegit de 
forma no diferenciada a les activitats esportives, és a dir que hi ha un principi, nosaltres 
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diríem que es manté o s'extén als països que hem vist, aquests països que hem analitzat 
són , els hi diré per si algú hi té interès, Alemanya, Bèlgica, Dinamarca, França, Gran 
Bretranya, Holanda, Irlanda i Itàlia, a més a més d'Espanya. 
 
Aleshores el que es veu en tots aquests països és que el tractament no és diferencial 
respecte d'aquest impost per a les activitats esportives, inclús tampoc ho és, no es fa 
distinció, no es tracta de forma diferenciada aquells espectacles esportius que puguin tenir 
caràcter professional dels que puguin tenir caràcter d'afeccionat. És a dir, que hi ha un 
tractament idèntic per a totes les activitats esportives amb respecte a les activitats 
econòmiques de cadascun dels diferents sectors. 
 
Pel que fa a l'armonització o al procés d'armonització, l'IVA que tenim a Espanya és un tipus 
d'impost que jo crec que ja està armonitzat al menys a nivell de tipus; forma part de la banda 
baixa respecte del que tenen aquests països i també dels que proposa la comunitat.  És a 
dir, si nosaltres prenem tres trams, per al tipus normal, per al tipus mig, si prenem tres trams, 
per sota del 18% hi ha tres països dels que he esmentat, que són Alemanya, Espanya i Gran 
Bretanya. Del segon tram per sobre del 18% i per sota del 20% en el tipus normal tenim 
Bèlgica, Holanda, Itàlia, també tres països, i per sobre del 20% quedarien els tres restants, 
Dinamarca, França i Irlanda. 
 
Això què vol dir? que Espanya des del punt de vista de futur, diguem d'aquest impost i els 
efectes que pugui tenir en les entitats esportives el pronòstic sembla clar que no hi haurà la 
possibilitat d'aconseguir un estímul per la via de la reducció de tipus, perquè està a la banda 
baixa i en principi sembla que això sigui el menys probable que es pugui en el futur 
aconseguir per aquesta via un estímul de la demanda, un estímul que faciliti, que afavoreixi 
aquesta demanda de l'esport tant per als ingressos de les entitats esportives. 
 
He de fer notar, no obstant, que els altres quatre blocs que s'han vist abans, els quatre blocs 
en què es podien diferenciar els ingressos de les entitats esportives  aquest tema de l'IVA 
des del punt de vista de l'usuari de l'esport, del consumidor final, afectaria només al primer 
bloc, que són aquells ingressos derivats o associats a competició, és a dir, ingressos per 
taquilla o per quotes o associats a quotes de socis o abonats. 
 
Perquè dels altres conceptes dels que ha parlat el meu company i que corresponen als 
d'imatge, als de publicitat, en fi ,als de subvenció, en aquest cas ja sabeu que l'IVA té un 
efecte neutre. Però en qualsevol cas és important assenyalar que per aquest camí no 
podem, en principi, pensar en un estímul que ens vingui de la Comunitat en aquesta línia, 
perquè no oblidem també que, encara que sigui el primer bloc corresponent als ingresssos 
via espectacles o competicions esportives, tenen un pes relativament important; per exemple 
en el món professional en la modalitat de bàsquet ve a tenir un pes entre una quarta part i 
una quinta part dels ingressos, és a dir, que té un cert pes o per tant l'efecte estímul que 
podria tenir la via de reducció del tipus aquí la veiem, en un pronòstic al menys a curt plaç, 
no ho veim possible. 
 
Des del punt de vista de... per tant això fóra una mica la conclusió respecte de l'IVA, el 
pronòstic en el sentit de què no es veu com esperable a curt termini que poguem tenir un 
estímul del propi sistema fiscal a través d'aquest impost. 
 
Pel que fa a l'altre impost important, passo de societats perquè crec que a efectes de les 
entitats esportives té menys rellevància, excepte per a les societats anònimes esportives i té 
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crec jo, que excepte algunes excepcions, té poca significació, que passaria a veure per on 
aquesta competitivitat, que també ha d'oferir. ha de brindar el sistema fiscal, el sistema 
tributari per on podem veure que passa, on podem veure a curt termini l'evolució que pugui 
tenir o que ens pugui afectar a Espanya en funció del que està succeint en la Unió Europea. 
 
Anant directament ja als punts , aquests que no són pacífics, que abans esmentava el 
moderador, el que sí podem assenyalar és que jo crec que tots som conscients que és el 
major esforç fiscal que Espanya ha tingut en els darrers anys, d'això no en tenim cap dubte 
de què ha suposat el procés de traslació, un principi de trasllació d'aquesta; majors costos 
fiscals cap a les entitats esportives és un procés clar, que hem viscut en els últims anys i que 
d'alguna forma en aquesta anàlisi comparativa al veure la tributació de les rendes personals 
el que crec que hi ha una conclusió molt important. Les rendes altes a Espanya tenen una 
tributació en terme de tipus efectiu més alta que la mitja europea i com això, a més a més, 
repeteixo, produeix un efecte trasllat, un efecte trasllació a les entitats esportives, no oblidem 
que per exemple, ja ho deia abans el meu company, però puc jo quantificar amb respecte a 
la lliga de bàsquet professional supera al 65%, entre el 60 i el 65% del pes que té el conjunt 
de les despeses de personal, tècnics, jugadors, etc. Per la qual cosa aquest efecte de 
trasllació ha estat molt important. Com han tractat les entitats esportives a Espanya i fora 
d'espanya, com han tractat d'alguna manera d'atenuar aquest efecte de trasllació que ha 
estat molt important, tan intens en els darrers anys? bé, doncs nosaltres diriem, per anar 
directament al gra i per ser ja molt concrets, deiem que hi ha dues vies a Europa en la Unió 
Europea; hi ha la via que nomenem nucli dur de països com Holanda o Alemanya en els que 
atenent justament a les característiques de la renda dels esportistes d'èlit s'admet, o al 
menys és un tema que ja està integrat, és a dir que té uns certs nivells de seguretat jurídica, 
admeten el diferiment de l'impost, és a dir tècnicament, i explicant-ho d'una forma molt llisa, 
la vida de l'esportista, la vida de l'esportista d'èlit és una vida molt curta, 10 o 15 anys de vida 
professional i a més a més en un suposat període d'aquest tram de la seva vida hi ha una 
important concentració de rendes altes, aleshores a Alemanya i a Holanda hi ha la 
possibilitat a través d'una planificació tributària, sempre dins el lícit que es permet diferir, és a 
dir, que una part d'aquesta renda no se sotmet a imposició en el moment en què aquesta la 
percebeix l'esportista. Arribat al final de la seva vida activa com a esportista, és a dir, en el 
moment en que inicia altres activitats, aleshores s'inicia el procés en que tot aquest estalvi 
acumulat, naturalment en funció dels paràmetres corresponents a cadascùn dels seus 
esportistes, serà sotmès a gravamen. 
 
Aquest mecanisme, és un mecanisme que a Espanya ha hagut de... en els països llatins els 
que nomenariem el segon bloc o l'altre via alternativa que són els casos de França, Espanya 
i Itàlia. En aquest segon bloc que nomenem països llatins, la via alternativa, com que el 
sistema no contempla la possibilitat de diferiment, en aquest cas no hi ha tractament 
diferenciat per a les rendes dels esportistes etc.. S'ha trobat una via alternativa que abans el 
moderador i també el meu company ja han indicat, i que són els contractes d'imatge. 
 
No és un tema pacífic com tots sabeu perquè és un tema que és polèmic, però cabria fer-se 
una pregunta al menys a nivell del que és l'esport d'èlit, l'esport d'èlit professional, pot negar 
l'existència dels drets d'imatge? Jo crec que és difícil respondre afirmativament perquè hi ha 
una prova és clar, i a més a més tenim un criteri que jo crec que amb gran encert ha donat a 
conèixer el Consejo Superior de Deportes i que és, aquests drets d'imatge en definitiva hi ha 
una prova, la nomenada prova de foc que és que moltes entitats esportives reben, o sigui, 
d'alguna forma hi han ingressos de la pròpia entitat esportiva sigui una societat anònima 
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sigui club etc. associats als seus drets d'imatge, no només de la pròpia entitat sinó de 
jugadors i tècnics. 
 
El Consejo Superior de Deportes, com ja sabeu, ha establert un criteri en el sentit de que no 
es pot superar en termes de contracte d'imatge una proporció dins la retribució total dels 
jugadors i tècnics que superi, el que no es pot fer és que el contracte d'imatge tingui un pes 
que superi la proporció en què l'entitat esportiva en la que hi presta els seus serveis el 
jugador o tècnic, el pes que té l'entitat esportiva els ingressos d'aquests blocs que hem 
nomenat abans d'imatge i publicitat en el sentit més ampli, de forma que si per exemple en 
un determinat club el pes d'aquests ingressos associats a una imatge suposa un 60% no 
podria superar el pes que el contracte d'imatge tindria respecte dels jugadors d'aquesta 
entitat esportiva és a proporció. 
 
Però per tal d'explicar també el que he dit abans en el cas del procés de diferiment que es 
dóna en els països, diguem Alemanya, Holanda, etc països saxons, en el cas del drets 
d'imatge, com ja ha explicat el meu company, per precisar després els efectes que té.  Es 
tracta d'una cessió a preu de mercat d'aquests drets d'imatge, el jugador els fa a una societat 
independent, fa la cessió a una societat independent i aquesta compra aquests drets amb un 
pagament diferit i en definitiva, com és la que ha rebut per compra aquests drets, és la que 
els cedeix als clubs o entitats esportives i factura per tant a aquests clubs o societats 
anònimes. Quins efectes té aquest tractament? Si la societat és una societat en la que hi 
participa el jugador, que pot ser que hi participi el jugador o tècnic, aleshores una societat 
que no està sotmesa a règim de transparència fiscal, és evident que aconsegueix atenuar 
aquest procés de traslació de l'impost, perquè l'impost aquí juga el de societats, és a dir, 
jugaria el 35% en lloc del marginal que correspondria de l'impost de renda de persones 
físiques. 
 
Però si la societat es una societat independent en el sentit complert, no hi ha participació del 
jugador ni del tècnic, aleshores es podria també, amb una planificació fiscal, aconseguir el 
mateix efecte que en els països que he esmentat abans, d'aquest diferiment de l'impost. 
 
Hem preparat dos exemples molt senzills, i que breument els hi exposaré de la moderació o 
la forma en què es pot atenuar aquesta traslació que suposa un major cost per a les entitats 
esportives, en general perquè com hem dit abans hi ha determinats tipus de contractes amb 
determinats jugadors, que té doncs aquesta capacitat, al ser un mercat de venedors tenen la 
capacitat pràcticament d'imposar condicions en el cas d'Espanya que seria l'exemple dels 
contractes d'imatge, si nosaltres suposem una retribució mitja-alta d'un professional d'elit en 
la que un 50% de la retribució figura com contracte laboral sotmés a retenció de l'impost de 
la renda i l'altra 50%, sempre complint amb el criteri que dèiem de què l'entitat a la que hi 
presta els seus serveis aquest jugador o tècnic tingui aquest pes del 50% a través dels seus 
blocs associats a la imatge dels seus ingressos. Aquest altre 50%, si prenem aquest 
exemple que he dit que la societat ha adquirit els drets, és una societat no subjecte, no 
sotmesa al règim de transferència fiscal. En aquest cas, i sota aquest supost específic, una 
reproducció de costos que ja pot ser important que és de l'ordre d'entre el 10 i el 12%. Per 
tant aquesta és una atenuació d'aquest efecte dèiem que es produeix en la traslació de 
l'impost. 
 
Si tinguessim la possibilitat de sotmetre'ns al tema tributari, per exemple d'Holanda que hem 
dit que era un dels països del nucli dur en que es pot planificar el diferiment de l'impost i 
prenen el mateix exemple; és a dir, prenent la mateixa participació del contracte laboral i del, 
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aquí no hi ha contracte d'imatge en el cas d'Holanda sinó que hi ha la possibilitat de diferir 
prenent el mateix exemple, és a dir el 50% va amb retenció i l'altre 50% es difereix.  Com és 
diferent, és a través d'una planificació fiscal per la via dels fons de pensions, per la via dels 
fons de pensió, fons privats de pensió.  Aquesta és la via que a Holanda acostuma a ser 
utilitzada diguem en aquest esquema de planificació fiscal, doncs bé, si aixó poguéssim 
traslladar-ho a Espanya i prenent aquest supòsit, si abans per contracte d'imatge l'entitat 
esportiva aconseguia atenuar l'efecte en costos amb una diguem-ne reducció del 10%, aquí 
la reducció pot ser de l'ordre del 25%. 
 
Per tant, i ja per acabar jo diria que hi ha hagut en determinats moments per part de les 
entitats esportives, hi ha hagut una necessitat davant la situació de la realitat econòmica a 
part de les decisions de gestió etc. també d'apelar a què el sistema tributari pugui, en termes 
d'això que deiem d'equitat horitzontal, en termes d'àmbit de Unitat Europea s'ha hagut de 
buscar l'alternativa a aquesta possibilitat que tenen altres països de diferir l'impost per a les 
rendes altes en aquest cas del món de l'esport. 
 
Jo diria per acabar, i després si volem ho parlem en el col.loqui, jo diria que la línia, en la 
mateixa línia que abans deia la Dra. Agulló, que ha exposat el tema de la llei de mecenatge, 
jo diria que si poguéssim influir de forma que hi hagués una possibilitat de tractament 
diferenciat, potser no hi hauria llei, però tractament diferenciat des del punt de vista fiscal als 
rendiments esportius, en aquest cas dels jugadors i tècnics, jo crec que això seria en 
definitiva una millora del conjunt, des del meu punt de vista en quant a la competitivitat que 
brinda el sistema fiscal i també de l'equitat horitzontal perquè permetria diferir, no eludir, però 
permetria diferir i evitar jo diria que aquest efecte desincentivador des de tots els punts de 
vista, no només econòmic sinó també personal que es produeix amb aquesta tributació tan 
intensa a nivells de les rendes que es produeixen en el esportistes d'elit. Res més i moltes 
gràcies. 
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Dia 10.11 
Bloc C.  
Patrocini Esportiu 
 
Moderador : Sr. Alejandro Andreu 
 
Taula Rodona: Sr. Fernando Riba 
   Sr. Marc Carrogio 
   Sr. Albert Agustí 
 
 
 
TAULA RODONA-Bloc C 
Patrocini Esportiu 
Moderador: Alejandro Andreu, President d'ISL Espanya. 
Sr. Fernando Riba, Comitè de gestió, Museu Olímpic de Lausanna, CIO. 
Sr. Marc Carroggio, Doctor en Ciències de la Informació, Publicitat. 
Sr. Albert Agusti, Marketing Internacional. 
 
Presentació Alejandro Andreu: 
 
Iniciem la última etapa de la tarda amb una taula rodona amb els tres ponents que tenim. 
Aquí a la meva esquerra, en primer lloc, el Sr. Fernando Riba, responsable del management 
del Comitè del Museu Olímpic de Lausanne, del CIO. Fernando, jo no m'enrecordo, pero tú 
en el Barça has estat molt involucrat, em segueixes? exactament, Junta del Barça. A la seva 
esquerra Marc Caroggio, Doctor en Informació en Ciències de la Publicitat, i Albert Agustí, 
bé, Albert Agustí és difícil de presentar, perquè és com un vent que canvia. A l'Albert el vam 
conèixer en el 92 quan estava en el Comitè Organitzador dels Jocs Olímpics. Va estar 
després com a Director del Circuit de Montmeló, i actualment està en el sector privat, en una 
agència central de mitjans, Media Planning. I ara sense més, jo pregaria que cadascún de 
vosaltres fessiu una exposició ràpida, d'entre cinc i sis minuts, i passariem directament al 
col.loqui amb el nostre auditori. 
 
 
Fernando Riba: 
 
Moltes gràcies. Jo, en primer lloc volia donar les gràcies a la Fundació Barcelona Olímpica, 
on em considero una mica com a casa meva. Donar-li les gràcies a Miquel Torres, Director 
de la Fundació i a Josep Miquel Abad, i abans de rès felicitar-los per aquesta iniciativa. Crec 
que en aquest tipus d'activitat, avui en dia es multiplica el gran problema que hi ha a 
Barcelona. Sembla ser que es un problema, afortunadament hi ha aquest simposium, el 
dilluns comença un simposium sobre Cerimònies Olímpiques que organitzem el Museu de 
Lausanne i el Comitè Olímpic amb l'Universitat Autònoma de Barcelona. Al mateix temps, 
aquest cap de setmana existeix un seminari al Col.legi d'Advocats sobre Legislació. Crec que 
això està provant quelcom. Jo no he preparat una conferència sobre patrocini esportiu, 
podriem parlar moltes hores sobre aquest tema, però jo crec que, com diu el President 
Samaranch, jo crec que avui, en aquest moment, estem començant l'edat d'or de l'esport. 
Crec que les persones que som una mica "old-timers" en aquest tema, i aquí estem uns 
quants, està Ricardo Sánchez, està Jaime Salmau, altres persones, hi ha gent novata també, 
gent que portem trenta anys en aquest tema. Per a nosaltres és una satisfacció molt gran 
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poder comprovar que avui, en un tema com el que aquí ens convoca, en medicina esportiva, 
en arquitectura, resulta que l'esport que era, no diré un sector marginal, era un sector 
complementàri, era una cosa una mica ..., bé l'esport existía, però fer esport era anar a un 
camp de futbol a veure jugar als altres. Totes aquestes qüestions, no hi havia entitats 
públiques, no tenien el finançament adequat, en fí, ha estat una història molt, molt llarga i tot 
això, avui en dia, afortunadament ha canviat. Crec que podriem parlar sobre patrocini. Jo 
voldria també saludar la presència entre nosaltres de la Secretaria General del Comitè 
Olímpic Internacional, Sra. Zweifel. Això crec que qualifica aquest tipus d'activitat que tenim 
aquí. Estic segur de que aquesta no serà la primera vegada, això serà el principi de moltes 
conferències. En el tema del patrocini hem estat parlant d'un tema comercial, d'un tema 
directe, d'un tema d'explotació, de pèrdues i guanys. Jo comprenc perfectament al director 
de Televisió que ens parlava abans, i crec que ha parlat molt bé sobre aquest tema. Aquest 
es un tema bastant complicat, és a dir, des d'un Club de futbol, jo sóc directiu del Club de 
Futbol Barcelona, ja fa molts anys, fa 30 anys que estic en aquests temes, i clar, nosaltres 
estem veient tot això com funciona, els diaris segueixen parlant de futbol, la televisió segueix 
donant futbol, bé es clar que cada cop hi ha més esport, i això pot arribar a crear un colapse, 
pot arribar a crear una confusió en el mercat, en les audiències. Avui en dia, l'oferta de 
televisió, l'oferta d'esport com a producte de consum està agafant uns volums que jo crec 
que a la gent, en aquest moment, es tanta la confusió que se li està oferint, tant en l'accès a 
altres cadenes, que això necessitarà d'unes regulacions, necessitarà d'uns ordenaments de 
tipus jurídic, de tipus formal i funcional, perquè sense això realment crec que els 
patrocinadors, que la gent que està al costat de l'esport amb diners i amb un esforç 
econòmic, no trobaràn la contrapartida que ells estàn buscant, i entenc que en aquest tema 
del patrocini, cada cop més l'empresa, el món econòmic, que a més a més esta subjecte a 
moviments de conjuntura a resultats més favorables, a resultats menys favorables. 
Naturalment, tot el tema del patrocini s'inscriu dins del tema de publicitat, i tots sabem que en 
una conjuntura de mals resultats, les grans corporacions, una de les primeres coses que 
poden tallar són les despeses de publicitat, depenent dels sectors. 
 
Nosaltres tenim, en el cas de Lausanne, exemples de patrocini. Com vostès saben, el CIO 
funciona amb uns programes estables de promoció i marketing que el Sr. Agustí coneix 
perfectament. El programa TOP Sponsors, son gent que estàn sempre amb el moviment 
olímpic, independentment dels patrocinadors en els jocs puntuals i bé, aquí nosaltres hem 
vist un cas de patrocini molt interessant que no té que veure amb una activitat esportiva, no 
té que veure amb una qüestió que es veu a les set de la tarda un partit de futbol, que és, a 
més a més una cosa de tipus local, que és el patrocini d'activitats estables a activitats de 
base. 
 
Crec que hi han molts exemples, i crec que a Espanya l'esforç que s'ha fet en aquests 
darrers anys és extraordinari. En materia jurídica, la Sra. que ha estat parlant en una de les 
ponències precedents, jo crec que ha explicat moltes de les coses que hi han, però crec que 
hi hauria d'haver una racionalització d'estructures jurídiques, com a mínim en el quadre de la 
Europa Comunitària. Per què això serà necessari? Serà necessàri perquè les televisions 
nacionals o regionals es trobaran amb una competència directa amb la televisió 
internacional, i ja no parlem de televisions públiques. S'haurà de començar a parlar també de 
televisions privades i televisions per cable. Clar, quan el director de televisió diu: nosaltres 
donem això, però vostès hauràn de pagar, el consumidor haurà de pagar per un partit 
Barcelona- Real Madrid, dins de tres anys. Bé el primer que s'haurà de veure es si serà pel 
partit Barcelona-Real Madrid, potser serà, afortunadament, per un partit Barcelona-Espanyol, 
i que potser serà molt més interessant. Però el que vull dir, es que el que passarà, crec que 
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no serà això, el que passarà es que aquell dia, al telespectador espanyol li serà ofert des del 
lloc on ell estigui. L'accès a una sèrie de televisions internacionals pels sistemes més 
sofisticats, parabòlics, etc. on no estiguin pagant rès, i molt probablement estarà veient 
gratuïtament un partit de la lliga europea de futbol, que aquell dia serà doncs, per exemple 
Barcelona-Liverpool o Real Madrid-Milà, que no serà ni la Copa d'Europa. És a dir, hi haurà 
una globalització en la meva opinió de les competicions, hi haurà un sistema de quotes, un 
sistema d'accessos. Aleshores crec que el que passarà es que els mercats que es van 
interessar en patrocinar un partit de la lliga espanyola, no va ser únicament un patrocinador 
espanyol, sinó que ens podem trobar amb una marca holandesa o amb una marca anglesa 
que estigui intentant entrar en el mercat espanyol, i aquesta gent faràn unes ofertes i faràn 
uns quadres de garantia econòmica per a les televisions, etc. que sobrepassaran molt 
ràpidament tot aquest enquadrament que tenim avui de tipus nacional o regional. En materia 
jurídica hi ha moltes coses que s'han fet i moltes altres coses que s'hauràn de fer. Crec que 
hi han moltíssims exemples avui en dia vigents a Europa, a Italia, a Alemanya i també a 
Anglaterra. Crec que el sistema de legislació de societats a Anglaterra és dificilment aplicable 
als països de drets romans, és un sistema molt diferent, ells funcionen realment com 
societats anònimes. Desde fa molt de temps, aquí les societats anònimes com han preguntat 
abans, crec que les estem utilitzant com un sistema regulador de garantíes de risc, no de 
regulació de beneficis, i poc a poc, jo crec que tindrem que anar portant el tema de la 
legislació cap a la promoció d'altres tipus d'activitats que no són potser puntualment 
rendibles, com un gran partit de futbol, o com un gran partit de bàsquet, sinó l'esport per a 
totes les manifestacions populars. L'esport de base ja té exemples. Hi han exemples molt 
interessants en la legislació internacional i en el mercat internacional d'aquest tipus de 
promoció. És clar que les instàncies públiques juguen un paper molt important en aquest 
tema, hi ha la creació d'instala.lacions, la promoció d'activitats, etc., però és un esforç, que 
no serà un esforç individualitzat. Ha de ser un esforç col.lectiu i un esforç en el que s'hauràn 
de trobar les autoritats que regeixen l'esport, els mitjans de comunicació, siguin visibles o 
siguin escrits, els clubs, perquè quan abans estavem parlant de televisió, jo no sé perquè, 
sempre parlem de les federacions. Clar que les federacions són molt imporants, però es que 
en definitiva, el risc important d'aquestes operacions, no les estàn suportant les federacons, 
les estan suportant els clubs. Els jugadors pertanyen als clubs, enquadrats dintre de les 
federacions, aleshores els clubs, que corren amb riscos de molts tipus, hauràn de tenir un 
protagonisme dintre de les federacions, probablement molt més important del que tenen ara. 
Aquesta és una de les diferències importants que separen un país com el nostre, 
d'Alemanya per exemple, o d'Anglaterra. A Anglaterra qui decideix, per exemple, per seguir 
parlant de futbol, és la federació anglesa de futbol, per descomptat, però el pes específic 
dels clubs en les decisions de tipus econòmic, és una cosa absolutament fonamental. 
 
No els vull cansar perque ja porten molt de temps amb això i m'agradaria molt que sobre 
aquest tema, hi han aspectes que les dues persones que són aquí, tenen coses molt 
interessants a dir i jo estic a la seva disposició per a respondre a les preguntes que em 
vulguin formular. Moltes gràcies. 
 
 
Entre els tres que estem aquí, Marc, Albert i jo la suma del temps que nosaltres portem en 
aquest tema ni arriba ni al 50% del temps del que portes tú, o sigui que no crec que entre el 
Marc l'Albert i jo portem deu anys en el tema de l'esport o sigui que... Marc, tú tens la 
paraula, i després l'Albert Agustí. 
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Marc Caroggio: 
 
Bé, jo volia agraïr també a la Fundació aquesta invitació. La veritat és que després de les 
paraules de Fernando Riba, doncs poc hi ha que afegir. Intentaré remarcar un parell d'idees, 
desde la perspectiva de la Comunicació, que és la que conec més, i que a més a més em 
sembla que els aspectes fiscals ja han estat tractats amb profunditat. 
 
En els darrers 20 anys, els pressupostos esportius han patit un canvi rotund, com ja s'ha 
estat veient al llarg d'aquesta tarda. En l'actualitat, la comunicació està finançant l'esport a 
través dels ingressos publicitaris que adopten normalment forma d'acords de patrocini. 
Comunicació comercial, ingressos publicitaris a través d'ingressos televisius, i això és 
quelcom evident en les manifestacions de l'esport professional, i especialment encara és 
més evident en les manifestacions de l'esport espectacle, i són suficients algunes xifres per 
situar-nos en el terreny. En els Jocs de Barcelona, per primera vegada en la història l'ingrés 
per patrocini va ser el primer ingrés d'un Comitè Organitzador, el 30,05% dels ingressos. 
Aquesta xifra es superarà a Atlanta i arribarà a ocupar el 41,5% dels ingressos del Comitè 
Organitzador, no dels altres ingressos. En el procés de preparació de l'equip olímpic 
espanyol per als Jocs Olímpics, succeeix quelcom més important encara, que és que la gran 
part dels ingressos de finançament d'aquesta preparació prové d'empreses, en el cas 
espanyol, espanyoles a través del programa ADO'92 primer, i ara el programa ADO per 
Atlanta, on s'està aconsseguint, el programa ADO'96 està aconsseguint 1305 milions de 
pesetes anyals de les empreses. ADO'92 rebía 2500, la volta ciclista a Espanya, per centrar-
nos en un altre aconteixement d'àmbit més reduït, amb un pressupost que ratlla els 1000, 
supera els 1000 milions de pessetes, i d'aquests, al voltant del 50%, correspondria a 
patrocini i publicitat. En la volta ciclista a Catalunya aquest percentatge arriba al 51%, etc., 
etc.. 
 
Tinc aquí altres exemples, però em sembla que és evident que aquest triplet: drets de 
televisió, publicitat, patrocini, sobre tot patrocini, i entrades cada cop menys, està finançant 
l'esport, la qual cosa és com dir que la comunicació està finançant l'esport.  
 
Més dificil és aconsseguir aquest volum d'ingressos per patrocini en aquelles entitats 
esportives, o en aquells esdeveniments amb menys repercusió informativa, bé per l'àmbit 
geogràfic on es realitzen, o bé per l'impacte mediàtic que reben. En aquest sentit, no cal dir 
que els mitjans són els potenciadors de les relacions de patrocini, i potser siguin els 
potenciadors principals d'aquestes relacions. Permeti'n-me que els hi mostri un exemple, que 
potser és molt microscòpic, d'una investigació que vam realitzar des de l'Universitat 
Autònoma en la ciutat de Vic, una de les capitals d'una de les 41 comarques catalanes, una 
ciutat de 30.000 habitants, on durant l'any 1993 vam estar entrevistant a tots els directius, a 
tots els presidents de les entitats esportives d'aquella ciutat, 29 entitats. En aquestes 
entrevistes, després, a l'extreu-re els resultats, doncs la conclusió inicial més important era 
que el total d'aquests 29 clubs rebien una xifra de 41 milions de pessetes de patrocini, i 
porcentualment això significava el 28% del seu pressupost d'ingressos, amb la qual cosa i es 
veu que també en aquestes entitats, és en menor repercusió informativa, i sobre tot, 
repercusió mediàtica. El patrocini i la publicitat segueix sent part important de la seva 
financiació, és una xifra notable. No obstant, també és cert que aquestes entitats troben 
grans dificultats per aconsseguir patrocini, és un patrocini molt atomitzat enfront al que 
podria ser el patrocini d'uns Jocs Olímpics, on hi ha un fenòmen de concentració, on deu 
grans companyies aporten un suport financer important per als Jocs. En aquesta ciutat 
concreta eren més de 300 donacions, de 300 aportacions de comerços, d'empreses locals, 
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comarcals, també alguna multinacional. Entre 300 empreses o aportants es va arribar a 41 
milions de pessetes. Com es veu, és quelcom absolutament atomitzat. Aquest anàlisi em va 
plantejar, ens va plantejar, entre d'altres algunes necessitats o suggerències, per un costat 
quelcom del que se n'ha parlat molt, per un costat la necessitat d'un marc legal, d'un marc 
jurídic que faciliti l'aplicació generosa de la llei 30/94 que s'ha comentat abans, o potser 
s'hauria d'arribar a una nova regulació que faciliti els beneficis fiscals d'aquest tipus de 
donacions a unes entitats, les de l'esport local em refereixo ara, que difícilment tenen un 
impacte mediàtic, una repercusió informativa, i per tant, difícils d'explotar. Però per altra part, 
em sembla que també desde les entitats esportives hauriem de tenir ua actitut més audaç 
per part d'aquestes entitats per buscar patrocini, i en aquest sentit, em sembla que hi ha una 
pregunta essencial, i aquí intentaré acabar i que és la següent, una pregunta que s'haurien 
de fer, em sembla, les entitats esportives, els ofertants de patrocini: què puc oferir jo a 
l'empresa? Normalment el patrocinat, l'entitat esportiva, el promotor esportiu, busca allò que 
l'empresa li pugui aportar. És molt important em sembla, aconsseguir estabilitat en les 
relacions de patrocini i oferir-li alguna cosa a l'empresa. 
 
En aquest exemple concret que els hi he posat de la Ciutat de Vic en l'any 1993, va ser l'any 
en el que va tenir una major incidència la crisi econòmica espanyola, i durant aquella 
temporada van mantenir el seu patrocini les entitats que, tot i sent petites, oferien alguna 
cosa, oferien quelcom rendible, interessant als seus patrocinadors. Una, per exemple, també 
de molt poca importància, el club de ciclisme d'aquella ciutat, la contrapartida que oferia al 
seu patrocinador, que era la seva font principal d'ingressos, era un comerç de bicicletes de la 
ciutat, doncs pura i simplement era que totes les persones que anaven a participar en les 
activitats de l'entitat, s'havien d'inscriure en aquell comerç de bicicletes, amb la qual cosa el 
que aconsseguia aquell comerç, era que els potencials compradors i clients més interessats 
pels productes del seu comerç, passessin per la botiga. Per això em sembla important 
aquesta idea central. Per aconsseguir estabilitat en les relacions de patrocini, l'oferta ha de 
ser comercial, i entenc per comercial, l'oferta de patriocini que sigui competitiva amb els 
altres productes/serveis que es mouen en el mercat de la comunicació comercial, la publicitat 
convencional, les promocions directes, etc.. Un patrocini comercial és el que és articulable 
amb les activitats comercials de l'empresa, amb el marketing de l'empresa, que ofereix un 
bens i uns drets tangibles a qui patrocina. L'entitat, per petita que sigui, s'ha de trencar el cap 
pensant en què pot oferir-li a aquesta empresa. Només els Jocs Olímpics, poden permetre's 
el luxe de no oferir bens tangibles. És l'única competició que, respectant la Carta Olímpica, 
no inserta publicitat en les vestimentes esportives, però cap altre esdeveniment esportiu pot 
permetre's aquesta possibilitat. Tenia alguns altres exemples que a mi em semblen molt 
bons, de com oferir un patrocini comercial, però potser els podem deixar pel col.loqui. 
 
 
Alex Andreu: 
 
Si et sembla els deixarem pel col.loqui. Seguint una mica amb el que tú dius, d'oferir, jo 
sempre m'enrecordaré del de la WITA, Womens International Tennis Association, que 
buscava patrocinador. El circuït de dones s'havia quedat sense, i va aparèixer TAMPAX amb 
moltíssims diners, i va ser un patrocini que no van poder implementar, o sigui, que moltes 
vegades no és nomes un problema de què oferir, sinó que oferint molt i tenint possibilitats 
d'un gran programa comercial, hi han cases comercials que volent, no poden accedir. Pero, 
vaja, això és un cas. 
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Albert Agustí, si bé hem parlat una mica en la ponència, jo crec que tú podries donar-nos una 
visió important del que és un programa internacional de gran abast, com va ser el programa 
del COOB'92. Com conviuen tres programes internacionals, o tres grans programes en un 
mateix esdeveniment? és a dir, l'internacional, el nacional i l'altre local, que va ser l'ADO, 
però també de les moltes coses que s'estàn dient avui en dia, com és per exemple la gestió 
d'instal.lacions esportives, que és tan important per al desenvolupament d'un esport en un 
país, qué es gestionar una instal.lació esportiva? quins sacrificis comporta i el difícil que és 
trobar aquesta oferta als patrocinadors, als que tú molts anys has estat intentant aconseguir 
per al Circuit de Montmeló? 
 
 
Albert Agustí: 
 
Has fet la part fàcil. Bé, en primer lloc vull agraïr la invitació de la Fundació Barcelona 
Olímpica, per a participar en aquest Fòrum, i m'adhereixo a les felicitacions per tota 
l'organització. 
 
Seré breu, també entre d'altres motius, perquè a mida que passava la tarda, m'han anat 
"xafant" totes, absolutament totes les coses que jo tenia apuntades, però aquestes coses 
acostumen a passar, sobre tot si ets l'últim. 
 
Però bé, jo crec que sí que és important que pugui remarcar alguns punts que s'han dit 
durant la tarda, però que a mi em semblen de major interès. El patrocini en general, donada 
l'actual situació dels mitjans massius de comunicació, entenent per tals, televisió, premsa, 
revista, doncs presenten una saturació absoluta. Absolutament tots els anunciants avui en 
dia busquen vies alternatives, a la recerca exclusivament de més notorietat. L'aparició de les 
cadenes privades en aquest país és un bon exemple. Han d'invertir molt més pressupost per 
a obtenir el mateix rendiment que obtenien fa uns anys. 
 
Cada cop més, les empreses busquen invertir els seus pressupostos en aconteixements, 
esdeveniments, suports publicitaris, en general diferents al que entenem per clàssic, buscant 
una diferenciació, no només a la seva competència directa, que és important, sinó també de 
la sopa d'anunciants que avui en dia s'estàn presentant, tots a la mateixa hora, volent obtenir 
un nivell de resposta i d'audiència similar, és a dir, ara ja no es pot parlar de competència 
directa producte a producte, sinó que pel fet de ser anunciant, s'ha de donar cops de colçe 
amb l'anunciant del costat, i es el que us dic, en aquesta línia s'han de buscar línies que es 
diferenciin. Si a la saturació afegim que cada cop més hi ha un interès social per l'esport, 
cultura, medi ambient, activitats d'oci, etc., fa que l'interès per patrocinis en general, per 
aconteixements socio-esportius, pugui ser cada vegada més interessant. Si això ho passem 
al tema concret dels Jocs Olímpics, totes aquestes causes es multipliquen per cent. Si 
maneguem enquestes, tú t'enrecordaràs, en l'any 92, en l'època dels Jocs de Barcelona, una 
enquesta a nivell mundial que es va encarregar a través d'ISL, ens presentaven xifres que 
són verdaderament espectaculars. Per exemple, el 92% dels enquestats, repeteixo a nivell 
mundial, creien que els Jocs eren l'aconteixement mundial més important. Estem parlant del 
92%, i un 90% que era per exemple, una font d'orgull nacional, o un 82% símbol de 
cooperació internacional, que són paràmetres que són nous i que realmet només ho aporten 
avui en dia els Jocs Olímpics. A més a més, es va fer una altre enquesta sobre els 
patrocinadors olímpics, aquelles empreses que d'alguna manera col.laboren directament 
amb l'èxit dels Jocs. Doncs ens trobem que el 93% creia que totes aquelles companyies que 
invertien en els Jocs, eren companyies d'èxit comercial, el 80% que eren líders en els seus 
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sectors i un 72%, i això és important, que eren companyies que entenia la gent que estaven 
preocupades per aspectes mediambientals, salut i cultura. Per centrar-nos, com ha dit 
l'Alejandro, en el que era el programa de marketing dels Jocs de Barcelona, donava unes 
xifres, que potser entro en debat amb el meu company de taula, perquè no ens quadra, però 
parlar de què van representar els ingressos de marketing a nivell dels Jocs Olímpics de 
Barcelona, un total d'uns 500 milions de dòlars. Això representava... el que és patrocini 
exclusiu, va tenir en aquest percentatge, tú probablement has ficat alguna partida més. El 
que era patrocini pur, el que entenem per patrocini, representava quelcom menys del 20% 
del total d'ingressos. Si ho comparem amb altres fonts, algunes de les altres fonts que tenia 
el COOB de generar ingressos, televisió va suposar un 35% i la venda d'entrades, doncs 
quelcom menys d'un 8%. Aquestes quantitats són importants, es importantíssima. Si la 
comparem amb els Jocs anteriors, jo crec que es molt més, és a dir, aquesta quantitat és el 
doble del que es va generar en dòlars constants a Seül'88, i quelcom més de dos vegades i 
mitja del que es va generar en els Jocs anteriors. Los Angeles'84, que com tots recordaràn, 
es va considerar com una fita en la història del marketing que difícilment es podria igualar. 
 
Centrant-nos en Barcelona, en general, els Comitès Organitzadors, tenen tres fonts bàsiques 
de finançament: una de la que ja hem parlat abans, la venda de l'espectacle es dedueix 
directament del que són vendes de drets de televisió, més tota la venda de taquillatge, la 
venda de totes les entrades de les diferents proves. Un segón capítol que sería la venda de 
la imatge dels Jocs, és a dir, el patrocini entès com a tal, aquelles companyies que 
inverteixen diners per associar-se als Jocs i als símbols olímpics, i un tercer, que en el cas 
de Barcelona va ser molt important, que era la venda de símbols, és a dir, a través de 
programes de llicències, tant a nivell espanyol, com a nivell internacional, es va fer un 
programa de merchandising que va representar molts diners i que va estar molt ben rebut a 
nivell de tots els països del món. Un altre capítol dins la venda de símbols dels Jocs, es 
poden ficar les col.leccions, tant les col.leccions de monedes olímpiques com les de segells. 
Entrant en el que és purament el que ens ocupa, que es el patrocini, la relació comercial amb 
els patrocinadors per a un comitè organitzador, suposa tres beneficis bàsics. El primer és el 
més obvi, l'entrada de diners, que permet organitzar i costejar tota l'organització dels Jocs. El 
segon i el tercer que nomenaré ara, en el cas de Barcelona va ser molt important, jo no diria 
més que el primer, que és diner, però sí molt important quan teniem recursos escasos de 
promoció dels propis Jocs. En la ciutat, el vehicle d'associar-nos a aquestes companyies va 
ser importantíssim. A través de la seva comunicació, nosaltres promoviem el que era la 
ciutat, el que era Barcelona i el que eren els seus Jocs. A través de totes aquestes 
promocions que es feien en companyies multinacionals en tot el món, vam poder associar, 
vam poder promocionar d'alguna manera un futur èxit dels Jocs. I un tercer capítol també 
lligat amb l'anterior, és que el fet d'estar associats a empreses de primeríssim nivell, 
reforçava el prestigi, i sobre tot la credibilitat que teniem en aquell Comitè Organitzador 
d'aleshores, de cara a un possible èxit d'organització. 
 
Abans d'entrar en el que va ser el programa, nosaltres vam fixar uns principis bàsics en el 
comitè organitzador, sobre el que havia de pivotar el patrocini. A partir d'aquí desenvolupem 
una sèrie de categories que després explicaré, però aquests principis que van ser seguits 
estrictament de principi a fí, van ser els següents: 
 
En primer lloc, vam decidir tenir un número limitat de companyies, és a dir, el fet de tenir un 
número petit de companyies associades ens permetien per un costat, que aquestes 
empreses tinguessin més notorietat. Pel que jo he dit al principi, buscaven notorietat, i una 
segona, que al tenir menys companyies podriem optimitzar els ingressos, via apretant-los i 
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donant-los un parell de voltes més a les rosques a aquests patrocinadors. En segón lloc, 
oferiem i veniem una exclusivitat de producte, és a dir, cada producte tenia una companyía 
patrocinadora possible, a més donavem exclusivitat en un territori determinat, després 
explicaré el perquè per un període determinat. És a dir, tots aquests drets, el 31 de 
desembre de 1992 es donaven per acabats. Un altre punt important es que, i a més a més 
això va ser una filosofia de programa, es van contactar a totes aquelles companyíes líders en 
els sectors que eren susceptibles de poder arribar a ser patrocinadors en cada una de les 
categories. Amb això el que oferiem era una igualtat d'oportunitats en tot el mercat. I com a 
últim punt important, a nivell econòmic es va establir una contribució mínima per cadascuna 
de les categories. Si hi havia diverses companyies que podien optar a cadascún dels 
productes, el punt de partida era un mínim que després explicaré, i a partir d'aquell punt, en 
el cas de que hi haguessin més ofertes, o més d'una oferta, doncs a partir d'aquell punt, les 
companyies ofertaven. Lògicament, se la quedava el que millor xifra podia oferir. Comentar 
que aquesta contribució en molts casos es va donar no només per diners, sinó en bens i 
serveis. Aquells bens o serveis, lògicament, eren bens que havien de cumplir amb tots els 
requisits tècnics que requeria en aquell moment l'organització. 
 
En el fons, el patrocini olímpic es un patrocini que és bastant únic, pel que el meu company 
acaba de dir, és a dir, és l'ùnic patrocini que ben entès no permet publicitat estàtica, ni en els 
estadis, ni en els equipaments esportius. Aleshores, què és el que estavem venent? El que 
estavem venent en aquell moment, i suposo que en el futur els pròxims comitès també, 
estavem venent exclusivitat de producte per un costat, la utilització de les marques. La 
companyia que s'associava als Jocs tenia el dret d'utilitzar l'emblema, la mascota i la 
denominació oficial, és a dir, Proveïdor Oficial, Patrocinador Oficial, Soci Col.laborador, i 
tenia el dret de poder optar a un paquet d'hospitalitat, entenent per hospitalitat les entrades, 
les acreditacions, hotels, accés a l'Hospitality Village que es va muntar durant els Jocs. No és 
que en aquell pquet es vengués ja aquest dret, sinó que li veniem el dret de poder optar, que 
ja era suficientment difícil. Tenien opcions a portar les diferents concessions que 
funcionarien durant els Jocs, com bars, restaurants, botigues de merchandising i un tema 
que ja s'ha tocat de resquitllada, però en el cas de Barcelona els patrocinadors que van ser 
d'àmbit nacional, espanyol, van tenir una sèrie d'exempcions fiscals a través d'un acord entre 
l'Estat i el Comitè Organitzador, que d'alguna manera facilitava, ens facilitava, l'acció 
comercial de recerca de patrocinadors. 
 
Com hem dit abans, la Carta Olímpica tutela les marques olímpiques al voltant del món, i si 
no recordo malament, la Carta Olímpica de l'any 87, en la seva clàusula 53 atorgava 
d'alguna manera, la propietat dels símbols olímpics a cadascún dels Comitès Olímpics 
Nacionals. Això, què significa? Doncs ens va obligar d'aguna manera a arribar a acords 
puntuals amb els Comitès Olímpics, o obligava al Comitè Organitzador a arribar a aquests 
acords, per poder comercialitzar en cadascún d'aquests territoris els símbols propietat del 
Comitè Organitzador. Per cobrir aquesta situació, el Comitè Organitzador el que va fer van 
ser dos departaments dins de l'àrea comercial: un que portava el tema internacional i un altre 
departament que portava tots els patrocinadors d'àmbit nacional, que a través d'un acord 
amb el Comitè Olímpic Espanyol, gerenciava únicament el Comitè Organitzador. 
 
Si entrem en el nivell internacional, aquí a la paret, i en el revers del "brochure" apareixen 
totes les companyies col.laboradores en aquell moment, i hi ha un capítol, que és el segon, 
on diu patrocinadors internacionals, hi ha una llista de companyies de primer nivell que 
formaven part del programa TOP, programa que probablement tots ja coneixen. A més a 
més d'això, i a nivell de patrocini, a nivell internacional, vam arribar a acords bilaterals amb 
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tres països, que en aquell  moment eren molt importants: Estats Units, òbviament per la 
capacitat que tenia el seu mercat d'absorvir productes del Comitè Organitzador i sobre tot, 
per la història olímpica que té el país i la seva implicació. Japó el mateix, i França, que en 
aquell moment organitzava els jocs d'Hivern. Hi havia una sinergia positiva molt important. A 
més a més, vam desenvolupar a nivell internacional un programa de llicències. Un breu 
repàs al que era el TOP-2.  
 
El TOP-2 era un programa comercial a nivell mundial, on de la mà, i a través d'ISL i de la mà 
del CIO, Comitè Americà, resta de Comitès Olímpics Nacionals i els dos Comitès 
Organitzadors Olímpics de l'any, que eren Albertville i Barcelona, oferiem exclusivitat mundial 
de producte a tots. Es va arribar quasi, quasi al 100% dels Comitès Olímpics o noranta i 
molts. Podem parlar pràcticament d'exclusivitat mundial de dret també a utilitzar les marques, 
no només dels Comitès Organitzadors, sinó del CIO, i dins del paquet hi havia també una 
sèrie de temes com el d'hospitalitat. Van ser 12 companyies d'àmbit internacional, 
naturalment, amb una història molt lligada als Jocs, i quasi tots, per no dir tots, eren un 
producte majoritariament de consum. Acords bilaterals, com ja he dit abans, es van signar 
amb Estats Units, Japó i França, de manera que, conjuntament, i a través de diferents 
agents comercials que treniem en l'època, desenvolupar plans de màrketing globals amb els 
que cada país podia comercialitzar les nostres marques, conjuntament amb les del Comitè 
Olímpic Nacional. Recordo el cas del Comitè Britànic, el Comitè Olímpic Britànic, que 
desenvolupava també un programa en el que conjuntament a les dues marques hi havien 
alguns patrocinadors anglesos que s'associaven a les dites marques, cosa que fins aquell 
moment no havia passat mai. 
 
Un altre capítol important a nivell internacional era el que nosaltres nomenavem extensions 
internacionals. Es donava el cas de que algún patrocinador espanyol tenia interessos 
comercials en altres països. Això ens obligava a discutir i a negociar amb cadascún dels 
països respectius, el possible cost que suposaria la utilització d'aquestes marques en el seu 
país, i així ho vam fer amb un bon número de companyies a nivell nacional, i amb això 
acabo, es van crear quatre diferents categories, Soci Col.laborador, la primera i més 
important que eren grans companyies involucrades molt directament amb l'organització, i que 
per exemple, fent un repàs ràpid, Seat, IBM, Banesto, Telefònica, Philips, Alcatel, La Unión i 
el Fénix, Xerox, El Corte Inglés, que no només aportaven diners, sinó d'alguna manera 
s'involucraven molt fortament amb l'organització dels Jocs. La contribució mínima per optar a 
la categoria de Soci Col.laborador era de 2500 milions de pessetes. Recordem que tot  això 
que estic parlant ara, eren només drets espanyols. La següent categoria, en ordre 
d'importància, era la de patrocinador. Bàsicament són companyies de productes de gran 
consum que busquen imatge de marca en associació amb els Jocs, i que normalment fan 
grans inversions en publicitat en mitjans massius, val com exemple Cola Cao, Damm, Frigo, 
Seiko, Danone, Flex... la contribució mínima en aquest cas era de 600 milions de pessetes. 
En el primer cas vam tenir 8 companyies Socis Col.laboradors, i en aquesta segona 
categoria 12 companyies patrocinadores. La tercera categoria va ser la de proveïdor oficial. 
Eren productes molt tècnics o professionals que eren demanats per l'organització, i que 
bàsicament invertien diners en espècies. 
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Dia 11.11 
Bloc D.  
Beques d'investigació de l'esport 
 
La investigació de l'esport 
 
Moderador : Sr. Miquel de Moragas 
 
Ponents : Prof. Dr. Marcel Hebbelinck 
   Prof. Miguel Martínez 
 
Beques d'investigació atorgades per la Fundació Barcelona Olímpica. 
 
Ponents : Sra. Pilar Gómez 
   Dr. Ferran Rodríguez 
   Sr. Josep Escoda 
   Dr. Joan Palmi 
   Sr. José Luís Carretero 
   Dr. Andreu Camps 
 
Taula Rodona: Sr. Miquel de Moragas 
   Prof. Dr. Marcel Hebbelinck 
   Prof. Miguel Martínez 
   Sr. José Luís Hernánez Vázquez 
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Dia 11.11 
Bloc D. Prof. Dr. Marcel Hebbelinck 
La investigación de l'esport 

 
 
 

La investigació de l'esport 
Prof. Dr. Marcel Hebbelinck 
Catedràtic de Biomecànica, Universitat de Brussel.les. 
 
 
Fa més de cinquanta anys, des de que va finalitzar la II Guerra Mundial, la investigació en 
l'esport s'ha extès i s'han acumulat molts coneixements científics. Avui, es creu que uns 
30.000 llibres i articles de premsa es publiquen cada any en l'àmbit de l'educació física i 
l'esport. Aquesta impressionant explosió d'informació i documentació és un problema 
respectable en sí mateix per analitzar i estudiar-lo en profunditat. 
 
Abans de 1960 hi havia només uns quants països on els investigadors en l'àrea dels esports 
estaven organitzats i la majoria de la informació estava dispersada en varis diaris científics i 
professionals. Amb l'interès creixent en l'exercici atlètic i l'exitós creixement de l'important 
paper dels esports en el procés de reconeixement de les nacions, van ser creades més i 
més bases no només per a la promoció de la participació en els esports, sinó també en el 
desenvolupament de la investigació científica en aquest terreny. 
 
Es van fer alguns intents, especialment en els camps de la medicina esportiva i l'educació 
física. 
 
Un dels esforços va ser l'establiment al 1928 de la "Wissenschaftliche Gesellschaft für 
körperliche Erziehung" a Berlin, la qual va tenir alguns científics esportius com a membres 
com F. Buytendijk (Holanda), C. Diem (Alemanya), K. Gaulkofer (Austria i després Holanda), 
W. Kohlrausch (Alemanya), K. Lindhard (Dinamarca). T. Mc. Kenzie (U.S.A.) i P. de 
Coubertin (França). L'objectiu d'aquesta societat va ser "treballar científicament en el camp 
de l'educació física i també promoure i impulsar aquests treballs (científics) en cercles 
amplis". Per poder completar aquesta tasca es van utilitzar procediments d'investigació de 
les ciències naturals i humanes; es va fer èmfasi especial en "el propòsit d'una col.laboració 
profitosa entre aquestes dues direccions fonamentals". (Bernett, 1980). 
 
Aquesta primera organització internacional multidisciplinària de les ciències de l'esport va 
mantenir reunions científiques a Hamburg (1929), a Viena (1930), a Berlin (1939) i a 
Amsterdam (1939). Es van presentar conferències en alemany, anglès i francés. 
 
La II Guerra Mundial, així com la mort d'en Gaulkofer (28.10.1941) van posar el punt i final a 
aquesta organització d'educació física. 
 
Una altra organització científica professional que es va crear i encara està molt viva és la 
Federació Internacional de Medicina Esportiva, que va començar al 1928 com a Associació 
Internacional Mèdico-Esportiva durant els segons Jocs d'Hivern de St. Moritz. Aquesta 
organització va celebrar el seu primer congrés a Amsterdam (1-4.8.1928) amb la participació 
de 281 metges esportius de 20 països i va ser també la primera vegada que es van fer 
estudis científics sistemàtics a atletes que van competir als novens Jocs d'Estiu. Un fet 
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interessant que cal esmentar és el que al 1933 (Torino, 2n. Congrés Internacional de 
Medicina Esportiva) el nom es va canviar a "Federació Internacional Mèdico-esportiva i 
científica) i no va ser fins al 1934 que es va triar l'actual nom de "Federació Internacional de 
Medicina Esportiva" (F.I.M.S.) (Tittel, 1980). No hi ha dubte que les activitats de la F.I.M.S. 
han contribuït enormement no només a mantenir contactes entre els metges esportius de tot 
el món, sinó també li ha donat ímpetu al desenvolupament internacional d'altres ciències de 
l'esport. 
 
 
 
SITUACIÓ ACTUAL 
 
De totes maneres, no va ser fins al 1960 que la ciència de l'esport va tenir el seu moment 
culminant. En molts aspectes, el desenvolupament de les organitzacions de les ciències de 
l'esport va ser resultat lògic de les tendències cap a la "cientificació" (Grupe 1981) que van 
succeir a la societat industrialitzada com a resposta a una sèrie de canvis complexes que 
van dur cap als següents desenvolupaments: (1) la creació d'oportunitats de treball amb 
capacitat de mantenir carreres per tota la vida; (2) el desenvolupament de conferències 
científiques i (3) la fundació d'organitzacions dedicades a la promoció de les necessitats 
científiques de la comunitat professional. Aquests canvis, de tota manera, no van succeir 
simultàniament, però es van desenvolupar gradualment  durant les últimes tres dècades. De 
fet, hi havia alguns factors que impedien l'avançament de les organitzacions autònomes de 
de la ciència esportiva. Una va ser el context en varis graus amb un nombre de disciplines 
establertes com anatomia, psicologia, bioquímica, filosofia, sociologia, història i educació. 
Aquesta aplicació a d'altres disciplines acadèmiques va dificultar que la ciència esportiva 
tingués identitat pròpia. Per una altra banda, abans de 1950 l'educació física i l'esport han 
estat un camp d'estudi en algunes instàncies un tòpic bio-mèdic. 
 
Aquesta configuració, a més, va canviar degut al creixent interès per l'esport com un 
fenòmen de gran importància sociocultural, el qual atreia fons per a la recerca de la ciència 
esportiva tant en els sectors públics com privats a diferents països. 
 
Durant el període de 1950 a 1960 diferents institucions i departaments van començar a 
extendre els seus historials i programes amb temes específics de la ciència esportiva. 
 
No és fins el 1960 que aquestes organitzacions específiques de les ciències de l'esport van 
començar a existir. El significat d'organització és definit clarament per Lüschen (1981) "les 
organitzacions són unitats socials que delimiten els seus membres i tenen papers molt 
diferenciats. Les organitzacions estan orientades cap a l'acompliment de propostes i fites 
específiques. Les organitzacions incorporen la burocratització i procediments racionals per 
aconseguir aquests propòsits i fites". 
 
La majoria de les organitzacions de les ciències de l'esport van ser establertes durant una 
reunió internacional (congrés, conferència, simposi, seminari) on els periodistes 
especialitzats en cada àrea van presentar les seves investigacions i treballs i troben una 
audiència interessada de col.legues científics involucrats en la seva mateixa àrea de treball. 
La necessitat de l'intercanvi d'informació va sorgir i algunes vegades es van realitzar 
investigacions conjuntes. Molt sovint, la formació de les organitzacions de les ciències de 
l'esport va tenir un lògic creixement del desenvolupament i interessos de la ciència en altres 
disciplines acadèmiques (p.e..: psicologia de l'esport, història de l'esport, bioquímica de 
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l'exercici. veure gràfic 1). En algunes instàncies es va produir un desenvolupament 
remarcable en les formes de les organitzacions científiques. 
 
Per exemple, el primer Seminari Internacional de Biomecànica de l'Esport que va tenir lloc a 
Zurich al 1967 i que va ser organitzat i atès principalment per científics que treballaven en 
l'àrea de la biomecànica aplicada a l'esport. Aquest seminari va ser el principi d'una sèrie de 
congressos internacionals de biomecànica durant el tercer seminari internacional de la 
Universitat de l'estat de Pennsylvania (1973) on es va constituir la Societat Internacional de 
Biomecànica. Des de què la ISB es va crear va extendre el seu camp d'interès més enllà de 
l'esport. És per això que més recentment (1982) alguns científics esportius van tenir la 
necessitat de crear la Societat Internacional de Biomecànica de l'Esport, independentment 
de la ISB. 
 
El Consell Internacional de l'Esport i l'Educació Física (ICSPE) i més concretament el seu 
Comitè d'Investigació, fundat a Roma l'any 1960, va jugar un paper important com a 
catalitzador i promotor de la creació  de les organitzacions internacionals de ciències 
esportives. El Comitè d'Investigació va ser establert per dur a terme els propòsits del ICSPE 
en els termes de l'article 28 dels seus Estatuts: 
 
1. Promoure i recolzar el treball científic en l'esport i l'educació física a diferents països; 
2. Obtenir i comunicar informació concreta de la recerca d'activitats a diferents llocs del 
món; 
3. Constituir un fòrum per a l'estudi integrat d'aspectes culturals, humanístics i científics 
de l'esport i l'educació física; 
4. Esponsorització de congressos internacionals, seminaris i col.loquis en els camps de 
la recerca de l'esport i l'educació física; 
5. Cooperació amb l'Oficina d'Informació i Documentació (actualment IASI) així com la 
integració del treball d'altres departaments del Consell Internacional; 
6. Cooperació amb organitzacions nacionals i internacionals que treballin en el camp de 
la recerca de l'esport i l'educació física. 
 
 
Potser aquest programa era massa ambiciós, massa coses a fer per un sol departament. 
Malgrat això, amb els anys el Comitè d'Investigació va assistir directa o indirectament de 
moltes maneres en l'establiment i desenvolupament de les organitzacions internacionals de 
les ciències de l'esport, (p.e.: La Societat Internacional de Psicologia Esportiva, el Comitè 
Internacional de la Història de l'Esport, la Societat Internacional de Biomecànica). 
 
A més, el Comitè d'Investigació del ICSPE va tenir diferents grups de treball en diferents 
àrees com bioquímica, ergometria, biomecànica de la natació, kinantropometria. Altres 
Comitès especialitzats de la ICSPE van escollir tenir una constitució més autònoma, com el 
Comitè Internacional de Sociologia de l'Esport, l'Associació Internacional d'Informació 
Esportiva IASI (abans l'Oficina d'Informació i Documentació, un comitè permanent del 
ICSPE), el Comitè Internacional per a l'Equipament i (IAKS - Internationaler Arbeitskreis für 
Sport und Freizeiteinrichtungen) encara tenen la consideració de Comitè especial al ICSPE. 
Encara n'hi ha d'altres que volen amb les seves pròpies ales des del començament, p.e.: la 
Societat Internacional d'Història de l'Esport (HISPA, Zurich, 1973), la Societat Internacional 
de Psicologia Esportiva (ISSP, Roma, 1965), la Federació Internacional d'Activitats Físiques 
Adaptades (IFAPA, Quebec, 1973), la Societat Filosòfica per a l'Estudi de l'Esport (PSSS, 
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Boston, 1972), la Societat Internacional d'Educació Física Comparativa i Esport (ISCPES, 
Halifax, 1980). 
 
Un pot preguntar-se perquè no s'han creat organitzacions específiques en un important 
camp com és l'educació. 
 
Això s'explica pel fet de què algunes organitzacions internacionals en les quals la majoria de 
membres són professors o educadors físics han treballat durant molts anys (FIEP desde 
1923, ICHPER des de 1958, IAPESGW des de 1956 i AIESEP des de 1962) en aquest 
terreny i han promogut sempre l'estudi científic de l'ensenyament i els processos 
educacionals. 
 
En el 1983 ICSPE va canviar el seu nom afegint-hi "Ciència" després d'Esport (ICSSPE) i al 
1988 el Comitè Executiu va decidir prendre part en els propòsits i les finalitats del Comitè 
d'Investigació. 
 
Mentre aquestes organitzacions per a la ciència de l'esport tenien propòsits acadèmics, 
organitzades pels aspectes científics de recerca i estudi connectades amb els esports i 
l'activitat física, altres organitzacions estaven orientades per temes. Aquestes últimes 
organitzacions eren bastant multi o interdisciplinàries, p.e.: amb membres de diferents 
disciplines científiques, sovint treballant en interessos comuns com el Consell Internacional 
de Forma Física (abans nomenat Comitè Internacional per a l'Estandarització dels Tests de 
Forma Física, establert a Tokio, l'any 1965), el Comitè Internacional de Fair Play (gauting, 
1964), els comitès de l'ICSSPE sobre "Esport i lleure", "Esport i desenvolupament", 
"Esports, mitjans i Comprensió Internacional", "Ensenyament i programes", "Esport i 
Turisme". 
 
Les organitzacions internacionals de les ciències de l'Esport (veure taula 1) són sovint un 
reflex d'ambicions personals, de constel.lacions històriques i de desenvolupaments 
internacionals i tenen una interacció amb estructures i organitzacions nacionals i regionals. 
Les organitzacions professionals nacionals de ciències esportives han estat creades a molts 
països del món, i també els cossos governamentals coordinen i desenvolupen polítiques 
científiques esportives i programes. 
 
També s'han creat organitzacions intergovernamentals com la Xarxa de Recerca d'Oficials 
de l'Esport. 
 
A més, la Unesco ha recolzat les organitzacions membres i la col.laboració d'organitzacions 
no-governamentals per a preparar un programa de cooperació internacional relacionat amb 
la recerca científica i educacional aplicada als problemes de l'educació física i l'esport. 
Durant l'octubre de 1980 un panell d'experts internacionals es va reunir a París amb el 
propòsit d'identificar "els passos que s'han de prendre per organitzar l'intercanvi de dades i 
verificar les recerques fonamentals sobre l'educació física i l'esport". En aquesta reunió 
d'experts es van suggerir 25 línies d'investigació que van ser de gran importància, tenint en 
compte les necessitats i les implicacions dels països en vies de desenvolupament. La 
recomanació que es va fer al respecte va ser crear un fons per a la recerca disponible 
mitjançant l'Organització Internacional Unesco per al desenvolupament de l'Educació Física 
i l'Esport, d'acord amb l'article 2.2. de la seva Fundació, que estipula "... els recursos de la 
Fundació seran utilitzats per a proveir col.laboració intelectual, tècnica i financera en àrees 
com: ... (e) la promoció de l'estudi, recerca i experimentació en tots els aspectes de 
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l'educació física i l'esport (científica, educacional, física, mèdica, social, 
econòmica,d'infrastructures i equipament, etc.) incloent-hi nous mètodes i idees, amb 
especial atenció a les operacions que han de multiplicar els efectes". 
 
Malhauradament aquest últim esforç no va tenir èxit, principalment per la manca de diners. 
 
El treball fet pel Subcomitè de la Comissió Mèdica del COI és notable, com en la 
biomecànica, que ha produït unes publicacions i material àudio visual remarcable. 
 
 
CONCLUSIONS FINALS 
 
El creixent interès en el desenvolupament i el paper de les ciències de l'esport és una 
reflexió del progressiu augment de la investigació científica en el terreny de l'esport. La 
multiplicació d'institucions i centres locals i nacionals dedicats a la investigació esportiva 
amb un conseqüent augment del nombre d'organitzacions nacionals i internacionals serà un 
repte pels propers anys per tal d'obtenir una millor coordinació i cooperació entre les 
organitzacions internacionals de la ciència esportiva. És un esforç recolzat per les 
organitzacions governamentals i intergovernamentals, així com per institucions privades, 
que poden fer tasques del Consell Internacional de les Ciències de l'Esport i l'Educació 
Física (ICSSPE), contribuint a la millora de la investigació científica en l'esport, per a la 
comprensió del fenòmen de l'Esport en la nostra societat global i la qualitat de vida en tots 
els aspectes humans. 
 
 
 
Comentaris a la ponència del Prof. Marcel Hebbelinck 
 
Miquel de Moragas: 
Si vostès volen fer preguntes..... 
 
Pregunta: 
 
Estaba preguntant-me que vostè té una molt gran organització, vostè té molts estudis, vosté 
publica molts articles, però em preguntava si vostè està integrat en les Associacions 
Nacionals i les Federacions d'Esport Internacionals i si l'escolten, ja que especialment a l'alta 
competició, els atletes que están competint ara, estàn competint, segons la meva opinió, 
massa, en masses esdeveniments, i hi ha un estrés físic, un estrés mental, hi ha atletes 
cremats. Però em sembla que la força motriu són els diners, i em pregunto si la gent escolta 
aquest det o pensa que massa competició pot malmetre la seva salut i tenir conseqüències, 
especialment a llarg termini. 
 
 
Marcel Hebbelinck: 
 
Moltes gràcies, és una bona pregunta. Avui en dia vivim en un món en el qual els diners 
valen més que, diguem-ne, els valors humans. De totes maneres, quan mirem la política 
internacional, no només a Espanya, és a Bégica, a Italia, a Anglaterra, a Alemanya, a 
América, etc.. Tot passa a causa dels diners. Quan era jove, cantàvem una canço que deia: 
"Els diners són l'arrel de tot el mal". D'alguna manera ho són, però tampoc es pot fer res 
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sense diners. Aquesta és la dificultat. Si vols fer alguna cosa, necessites diners. Necessites 
els diners per a organitzar, per a donar suport als atletes es necessita un suport financer, 
però jo preferiría que els atletes tinguessin un sou, però no aquests grans avançaments. 
Quan veig que alguna gent que en, bé, un partit de tenis o qualsevol cosa, guanyen més que 
el que la gent normal guanya en deu anys, penso que alguna cosa va malament a la 
societat. Y hi ha estudis sociològics, estudis filosòfics sobre aquest problema. La dificultat, 
naturalment està en que la gent vol pagar per això. Van per això. I la nostra societat està 
submergida per el fet de que cada dia ho veuen a la televisió. Evidentment l'impacte és 
enorme, ja han estat dos dies aquí mateix parlant de finances i m'imagino que es donen 
compte que l'impacte dels esports internacionals és tan gran, que cambiar el sistema 
necessitaría molt de temps. De totes maneres, encara crec que es troben atletes que tenen 
ética a l'esport, encara crec que els aspectes educacionals són el més important. Quan vaig 
dir a la meva curta presentació a sota de la línea "ética", això és el més important i el COI 
accepta aquesta idea, i crec que el president Samaranch i també el Dr. Rogge són molt 
conscients d'aquest fet. L'esforç del Comitè Olímpic és també que l'ètica estigui en el nivell 
més alt i no en els diners. Però un necessita diners per a organitzar les coses. 
 
Més preguntes? 
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Dia 11.11 
Bloc D. Prof. Miguel Martínez 
La investigació de l'esport 
 
 
 
La investigació de l'esport 
Prof. Miguel Martínez 
Coordinador d'Investigació de la S.G.D. de la Generalitat de Catalunya. 

 
 

LA INVESTIGACIÓ EN L'ESPORT A CATALUNYA 
 
 
 

Aquesta ponència s'estructurarà en tres apartats: 
 
• La relació que la Generalitat de Catalunya té amb la recerca en ciències de l'esport. 
• La realitat de la recerca en ciències de l'esport a Catalunya a partir dels debats i 

consideracions sobre recerca que van tenir lloc al Congrés de l'Esport Català, celebrat 
recentment a Catalunya. 

• Posicionament actual de la Secretaria General de l'Esport envers la recerca en 
ciències de l'esport. 

 
 
A. GENERALITAT DE CATALUNYA I RECERCA EN CIÈNCIES DE L'ESPORT 
 
La Llei 8/1988, de 7 d'abril, de l'esport de Catalunya, assenyala en l'article 3 que la 
Generalitat de Catalunya desenvolupa la política esportiva tenint presents una sèrie de 
principis rectors, un dels quals és: 
 
 Desenvolupar la recerca en les diferents àrees relatives a les ciències aplicades a 

l'esport, per tal que aquest millori qualitativament. 
 
Així mateix, la disposició addicional segona de la Llei de l'esport assenyala que s'han de 
traspassar a la Generalitat els serveis i recursos de les diputacions necessaris per a l'exercici 
de la investigació i la recerca en l'àmbit esportiu. 
 
La Generalitat de Catalunya, a través de la Secretaria General de l'Esport, ha pres 
fonamentalment dues iniciatives per tal de desenvolupar la recerca en ciències de l'esport a 
Catalunya: 
 
 Des del 1985 s'han ofert uns ajuts a la investigació en ciències de l'esport. A través de 

219 ajuts i 188 milions de pessetes concedits a persones físiques i 57 milions a 
entitats, la SGE ha intentat, en un principi, despertar vocacions investigadores i que 
institucions, principalment universitàries, s'interessin en el tema esportiu. 

 
 S'ha publicat una Resolució del Departament de Presidència de la Generalitat de 

Catalunya sobre investigació i desenvolupament. A través de l'anomenada Comissió 
I+D s'intenta establir programes d'investigació conjunta d'organismes dependents de 
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la SGE i arribar a la signatura de convenis de col·laboració amb institucions alienes 
amb l'objectiu d'unificar esforços i criteris i aprofitar al màxim la utilització dels mitjans. 

 
 
B. RECERCA I CIÈNCIES DE L'ESPORT AL CONGRÉS DE L'ESPORT CATALÀ 
 
En el mes de febrer de 1994, el Congrés de l'Esport Català va desenvolupar una àrea 
temàtica sobre recerca i ciències de l'esport. A través d'una conferència magistral donada pel 
professor Henrique Barreiros amb el títol de "La investigació com a mitjà de formació i 
desenvolupament de l'esport", de dues taules rodones amb els títols "Estructures 
organitzatives de la recerca en ciències de l'esport a Catalunya" i "Realitat de la recerca en 
ciències de l'esport a Catalunya" i amb la participació de representants de les principals 
institucions que fan recerca en el camp de l'esport, es va arribar a unes consideracions finals 
que reproduïm a continuació: 
 
• Promoure la recerca significa un mitjà de formació més, el qual permet promoure 

actituds de rigor i analitzar i ajudar a donar resposta als dubtes que es presenten en la 
pràctica. 

 
• Les ciències de l'esport desperten l'interès dels investigadors, però el que ha de 

prevaler ha de ser el rigor i la qualitat. 
 
• Com que els Jocs Olímpics de Barcelona van ser un element dinamitzador de la 

recerca pel que fa a les ciències de l'esport, serà bo aprofitar-ne l'empenta, perquè el 
seu objecte d'estudi no solament és profitós per als esportistes d'elit o els federats, 
sinó que se'n pot beneficiar tota la població en general que fa pràctica físico-esportiva. 

 
• Malgrat que no hi ha tradició investigadora, es pot considerar que en l'àmbit de 

l'esport, a Catalunya hi ha un nivell d'investigació digne. Com a proposta de futur, 
caldria potenciar la recerca especialitzada en l'àmbit esportiu, sempre des d'una via 
interdisciplinària, incentivar la investigació i promoure una estructura organitzativa que 
afavoreixi l'intercanvi i la col·laboració entre els investigadors i les institucions 
implicades. 

 
• Una de les necessitats de la recerca i les ciències de l'esport és la potenciació de la 

Comissió I+D, a fi que la distribució de recursos es canalitzi millor i sigui més 
equitativa i rendible, per tal que ordeni i potenciï línies prioritàries d'investigació, i per 
tal que la recerca en matèria d'esport s'insereixi adequadament en el marc general de 
la investigació a Catalunya. 

 
 
C. POSICIONAMENT ACTUAL DE LA SGE ENVERS LA RECERCA EN CIÈNCIES DE 
L'ESPORT 
 
En aquest posicionament han influït, fonamentalment, tres fets: 
 
• Les consideracions del Congrés de l'Esport Català. 
• L'anàlisi que s'ha fet dels ajuts a la recerca en ciències de l'esport que la SGE ha 

concedit fins ara. 
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• La reducció pressupostària que ha afectat totat la SGE i, més concretament, els 
recursos destinats a recerca. 

 
Les consideracions del Congrés de l'Esport Català en relació a la recerca ja han estat 
comentades, i de la reducció pressupostària de la SGE podríem dir que ha estat forta. Ens 
manca fer uns comentaris a l'anàlisi que s'ha fet i s'està fent de les memòries que s'han 
presentat corresponents als ajuts a la recerca en ciències de l'esport concedides per la SGE. 
 
La metodologia emprada en aquesta anàlisi ha consistit, fonamentalment, en demanar 
informes a diferents experts que, en la majoria de les vegades, formaven part del tribunal 
que havia concedit l'ajut. Malauradament, hem pogut constatar que un nombre elevat de 
memòries presentaven alguns o tots dels següents defectes: 
 
 • No s'aconseguien els objectius marcats en els projectes. 
 • La metodologia no s'aplicava amb suficient rigor. 
 • Els resultats no eren aplicables al món de l'esport. 
 • Manquen línies d'investigació que tinguin una continuïtat. 
 
Tots aquests fets han provocat una reflexió interna a la SGE sobre la recerca en ciències de 
l'esport. A continuació enumerarem les conclusions més importants en relació al 
posicionament de la SGE en relació amb la recerca de les ciències de l'esport: 
 
• Fomentar línies d'investigació que tinguin una continuïtat. 
• Fomentar la creació de grups de recerca que afrontin els problemes d'una manera 

interdisciplinària i amb rigor metodològic. 
• Fomentar la coordinació de centres i institucions tant públics com privats que es 

dediquin a la recerca en el camp de l'esport. 
• Racionalitzar els recursos en la investigació al voltant de l'esport. 
• Fomentar la inserció de la investigació en matèria d'esport en el marc general de la 

investigació a Catalunya. 
• Fomentar la investigació que doni respostes als problemes que es presenten en la 

pràctica físico-esportiva. 
• Donar suport, especialment, als projectes que estiguin relacionats amb l'activitat físico-

esportiva i la salut. 
 
L'activitat física i la salut és un espai d'investigació ampli, interessant i d'una gran 
importància. En aquest espai es poden situar els camps següents: 
 
• Possibilitats de l'activitat físico-esportiva en la prevenció i tractament de malalties 

(diabetis, malalties coronàries, malalties respiratòries, ...) 
• Repercussions de l'activitat físico-esportiva moderada en els diferents grups d'edats 

(infància, joventut, adults, 3a edat) i socials (persones amb discapacitats, 
drogodependents, ...) 

• Repercussions de l'activitat físico-esportiva intensa en la salut. 
 
Dintre de l'últim camp, enguany la SGE ha intentat promoure, a través dels ajuts destinats a 
la recerca en l'àmbit esportiu, dues línies molt concretes: 
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• Estudis dirigits a la identificació de nous indicadors de risc cardiovascular, 
especialment d'aquells que el fet de conèixer-los permeti intentar evitar la mort 
sobtada que pogués esdevenir durant i per efectes de la pràctica intensa de l'esport. 

 
• Estudis dirigits a la identificació de nous factors de risc per a l'aparell locomotor, 

especialment d'aquells que el fet de conèixer-los permeti evitar patologies cròniques 
en el sistema esquelètic. 

 
A més, aquesta convocatòria s'ha aproximat a les que fa la Direcció General de Recerca 
amb la intenció d'incrementar el rigor dels projectes i treballs, i amb la intenció que la 
investigació en matèria d'esport insereixi progressivament en el marc general de la 
investigació a Catalunya. 
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Día 11.11 
Bloc D 
Beques d'investigació atorgades per la Fundación Barcelona Olímpica 
 
   Sra. Pilar Gómez 
   Dr. Ferran Rodriguez 
   Sr. Josep escoda 
   Dr. Joan Palmi 
   Sr. Josep Lluís Carretero 
   Sr. Andreu Camps 
   
 
 
BECA AFISAC, Activitat física, condició física i salut en la població adulta 
Dr. Ferran Rodriguez 
 
Objectiva no només la durada de les activitats, la freqüència de les activitats, sinó també 
aspectes com la estacionalitat, és a dir, nosatres sabem que l'activitat física varia al llarg de 
l'any. No és la mateixa activitat la que fem a l'estiu que a l'hivern o a les vacances. Aquest és 
un aspecte important. Això ens obligava per exemple, a que el qüestionari fos un qüestionari 
de durada anyal i que tot això finalment permetés un anàlisi número que fos al final la 
despesa energètica total de les persones. 
 
Bé, un cop vam tenir aquestes eines desenvolupades vam tirar endevant la fase central del 
projecte que implicava la recollida, la valoració objectiva de l'estat de salut d'un grup, d'una 
mostra àmplia de subjectes, i això es va fer aprofitant les revisions mèdiques, els 
reconeixements mèdics laborals ampliats amb proves complementàries que ens 
interessaven pels objectius d'aquest estudi. En concret, aquestes revisions de salut, en 
esquema es composaven d'una valoració endocumètrica amplia amb 23 mesuraments. Una 
exploració física i funcional per aparells molt complerta, i per últim unes proves analítiques de 
laboratori que inclouen no només les dades dels protocols clàssics de revisions laborals, sinó 
amb altres de molt d'interès com pot ser el perfil lipídic, triglicèrids, els perfils de colesterol 
etc.. Per últim necessitavem una altra eina important, una eina que ens permetés mesurar el 
nivell de condició física de les persones, i això no és tan senzill. Com vostès saben, això es 
va obligar, després d'haver revisat la literatura i veure que realment cap de les bateries 
existents ens complia totalment, Vam dissenyar la nostra pròpia bateria de condició física. 
Aquesta bateria que rep el nom d'AFISAL-INEF, explora una sèrie de components que tenen 
relacionats aquí a la diapositiva, una sèrie de factors que es concreten en unes proves que 
comencen amb un qüestionari i que segueixen amb una exploració de les característiques 
antropomètriques (fonamentalment composició corporal de la persona) i una sèrie de proves 
de condició física que si ho poguessim projectar a la pantalla, al projector de la dreta, ara 
mateix podriem anar projectant seqüencialment de manera que tinguin una idea de quines 
són les característiques generals d'aquestes proves. Comença amb un qüestionari, una 
prova de flexibilitat del tronc el famós "sittle rich" modificat, tenint en compte la posició inicial 
de l'esquena i mesurant i tenint en compte també la llargada dels braços, una prova 
modificada, (diapositiva), força de pressió bimanual (diapositiva) les dues mans sumades. -
diapositiva- Aquesta és la posició inicial de la prova de salt vertical que mesura l'alçada, 
l'alcanç amb les mans en aquesta posició que vostés tenen en la diapositiva propera- Es 
produeix a continuació un salt vertical -diapositiva- i es mesura la distància entre el primer 
senyal i el segón, que és proporcional a la elevació del subjecte. 
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diapositiva- Una prova de força-resistència abdominal. Aquesta és molt interessant perque 
és una prova cíclica amb un ritme lent fixat, amb un ritme de 25 cicles per minut durant tres 
minuts i per tant, mesura en una posició de seguretat una doble característica que no només 
és la força d'aquesta musculatura del tronc sino també la seva resistència -diapositiva- Prova 
d'equilibri. -diapositiva- És la posició del flamenc amb els ulls tancats registrant el nombre de 
desequilibris que es produeixen en un minut -diapositiva- i per últim, una prova de resistència 
cardio-respiratòria, en concret la proposada per OGI i col.laboradors. Prova de caminar dos 
kilòmetres -dipositiva- registrant el temps, la freqüència cardiaca -diapositiva- i aplicant una 
equació d'estimació que ens permet conèixer el consum màxim d'oxígen amb un error molt 
acceptable, al voltant de 8%. -diapositiva- Aquest projector el podem apagar, i ràpidament 
passarem a la diapositiva de l'esquerra. 
 
Bé, per últim en aquesta fase final, vam voler també comprovar l'eficàcia d'un programa de 
caminar. Un programa senzill autoadministrat aplicable en l'àmbit de la salut pública que es 
pugui recomanar, prescriure, fins i tot des de l'àmbit de l'atenció primària de la salut. Vam 
comprovar dos d'aquests programes, d'una banda el programa de caminar 5 dies per 
setmana de vint a trenta minuts amb una intensitat moderada, i un programa també de 
natació, de nadar, de tres dies per setmana durant trenta minuts, també amb una intensitat 
molt assumible per persones sedentàries. -diapositiva- Aquí presentem només a tall 
d'exemple els resultats. Un dels resultats, molt breument, d'un d'aquests estudis 
d'intervenció. Això va ser presentat al Congrès Mundial de la Federació Internacional de 
Natació Amateur i aquest estudi en concret es centrava en els canvis longitudinals al llarg del 
temps que es produïen al llarg de cinc mesos en el programa de natació que acabem 
d'esmentar en adults. -diapositiva- Només us presentaré aquesta diapositiva de resultats. 
Tenim l'increment amb percentatges respecte del valor inicial, mesurat a través de la bateria 
de condició física que els hi he presentat breument. Aquí tenim el valor inicial, el valor habitat 
del programa d'entrenament. Al final d'aquests cinc mesos de natació, l'objectiu és millorar la 
condició física relacionada amb la salut. 
 
Obviament tenim aquí un increment important. És va produïr un increment d'un 35-37% del 
temps de natació amb 12 minuts explorats a través del famós test de Cooper. En natació van 
obtenir també increments de la força dels avantbraços, dels braços i també va augmentar 
aproximadament un 12% el consum màxim d'oxígen explorat a través de la prova de caminar 
dos kilòmetres, però el que és molt sorprenent per nosaltres, i el que és un aspecte molt 
positiu d'aquest programa, és que hi va haver un increment per sobre del 60% de la força i 
resistència abdominal tot i que com vostés poden imaginar, aquest programa de natació no 
implicava un treball específic d'aquesta qualitat -diapositiva-. Això com dic és només un 
exemple del tipus de resultats que hem anat obtenint al llarg d'aquest temps. 
 
Globalment, els resultats que ens està donant aquest estudi (és un estudi que segueix 
encara en el temps) no s'han aturat. És un millor coneixement sobre aquestes relacions entre 
l'activitat física i la salut en la població adulta i ens ha permés, d'una banda, dissenyar sis 
eines metodològiques que hem anat comentant, presentant vuit comunicacions en 
congressos. Hem tramés ja per a publicació tres articles, s'estan acabant dues tesis de 
maestratge, i per últim hi han dues tesis doctorals en curs amb temes relacionats amb les 
dades obtingudes, que es basen en els resultats d'aquest estudi -diapositiva- Les 
perspectives futures obviament són, d'una banda continuar l'anàlisi de resultats, que en 
aquests moments és una feina que ens pot durar encara entre un any i dos, ampliar les 
dades, sobre tot incloent-hi dades de població de comarques d'àmbit rural, i també l'aplicació 
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de diferents aspectes d'aquest estudi, com les bateries de valoració, de condició fisica a 
altres comunitats. En aquests moments ja s'estan endegant treballs a Galicia, Extremadura, 
València i també a Sudamèrica a través de la presència d'alumnes del nostre mestratge 
d'activitat física i salut de l'INEF a Catalunya. Finalment el que es pretén es difondre i aplicar 
aquests resultats, -diapositiva-. No puc acabar sense agraïr molt sincerament a diferents 
organismes i persones que han tingut una contribució importantísima en el desenvolupament 
d'quest estudi, i de forma molt especial a la Fundació Barcelona Olímpica. Gràcies al seu 
l'ajut hem pogut tirar endavant una part molt important, molt sustantiva d'aquest estudi. 
Obviament també a l'INEF de Catalunya i a la Direcció General de l'Esport que va col.laborar 
a travès d'un ajut específic a una de les parts d'aquest estudi, a una sèrie de col.laboradors, 
la Dra. Ricart, els llicenciats Cardemil, Carducchi, Gallardo, Bermejo i Pujavet. També als 
assessors tècnics i científics que ens han donat un cop de mà important en diferents 
aspectes com són el Dr. Serra, el Dr. Ripoll o el Dr. Frutos, i les mútues mèdiques que ens 
han permès utilitzar gran part de la informació mèdica obtinguda per ells mateixos.També a 
tots i cadascún dels voluntaris. Alguns sé segur que estan aquí avui asseguts a la tribuna, i 
als quals agraeixo personalment en representació de tot el grup, 300 persones que han 
volgut col.laborar voluntariament en aquest estudi. Moltíssimes gràcies per la seva atenció. 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Voldria informar que no hi haurà col.loqui després d'aquestes breus intervencions. En tot cas 
les preguntes o les qüestions es poden passar a la taula rodona que hi haurà al final en la 
que hi seran tots els participants. 
 
Escoltarem tot seguit l'exposició del Sr. Josep Escoda, sobre Biomecànica interactiva. 
 
 
 
 
 
BECA ANIMET, Biomecànica Interactiva 
Sr. Josep Escoda 
 
Hola, bon dia a tots. Jo començaré una miqueta agraïnt aquest ajut que presentem avui aquí. 
Mostrar-lo i tirar endavant un projecte marc de biomecànica, que el Centre d'Alt Rendiment 
de Sant Cugat porta des d'el seu inici, en el que la Fundació ha ajudat força, juntament amb 
d'altres institucions com la CIRIT i altres que han pogut participar en aquest benefici per tirar 
endavant aquest projecte de desenvolupament i millorar la metodologia biomecànica per a 
estudis tridimensionals, que és una de les propostes que nosaltres requerim per poder 
analitzar la tècnica dels nostres esportistes. Aquests resultats, d'alguna manera afavoriran i 
accelerarant els processos d'anàlisi i en definitiva millorarà la tècnica dels espostistes d'alt 
rendiment en un primer estat, i de l'esport més general, en el moment en que el producte i el 
material sigui assequible pel gran públic. Al mateix temps, agraïr l'esforç del CAR al 
departament i a l'equip que aquí està representat. Jo en nom d'ells us exposaré el que ha 
estat aquest projecte ANIMET. 
 
En definitiva ens vam plantejar uns objectius fonamentals per aconseguir avançar en 
aquesta carrera en el temps, que és obtenir un feed-back més ràpid del que passa en 
l'anàlisi de la tècnica esportiva. A partir d'aquí en aquest projecte es va plantejar 
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desenvolupar unes eines de captura amb l'objectiu de reduïr el temps del procès. Intentar 
unificar el que tradicionalment han estat sistemes dispersos: per un costat sistemes de 
captura, i processat d'una altra representació per un altre. Això obligava a una capacitat 
tecnològica alta i dificultava més que fos assequible. Així mateix intentar estandaritzar en la 
mida del possible els resultats amb bases de dades que fosin fàcils d'exportar i de 
representar. 
 
Retornant una mica als antecedents, el que ens ha motivat a tirar endevant aquest projecte 
és que històricament la fotografia era l'única forma de captura d'informació. Posteriorment es 
va evolucionar cap a la pel.lícula, amb tots els handicaps que això podia comportar amb els 
sistemes de revelat, garanties de qualitat d'informació, que es podia capturar en funció del 
suport que s'estava utilitzant i evolucionar cap a tecnologies actuals com eren el video que, 
com a mínim, ens garantia un suport de velocitat suficient a l'espera de que la tecnologia 
evolucionés. Aniriem millorant en qualitat, que era un dels handicaps que el vídeo 
presentava. A partir d'aquí teniem una transferència molt més àgil cap als sistemes 
informàtics que havíen de processar aquell senyal per que procedia del vídeo, i ens permetia 
accelerar aquest procès simplement cotitzant tecnologies més actuals en la proposta bàsica 
del treball. 
 
En definitiva ens plantegem utilitzar la videografia com a eina de captura fonamental que ens 
permetrà d'alguna manera ser idònia com anàlisi indirecte de paràmetres biomecànics. Amb 
aquest suport inicial podrem representar les imatges de forma tridimensional i, gràcies a la 
tecnologia d'ordinadors gràfics potens, que això ens converteixi en una eina interactiva, 
aconseguint així el propòsit inicial d'aguantar el feed-back. És a dir, reduïnt el temps de 
procès de manera que la informació arribi a l'esportista quan abans sigui possible. Tot i així 
és un repte difícil i veureu el cost que l'esforç ha suposat. 
 
Anant una miqueta al que va ser per nosaltres un objectiu prioritari, que van ser els Jocs de 
Barcelona, on es va vincular un esforç molt gran per mirar de donar resposta a l'encàrrec que 
el mateix Comitè Olímpic Internacional ens va fer de coordinar els projectes olímpics durant 
els Jocs de Barcelona, i on per motu propi es va intentar fer una aportació qualitativa diferent 
al que s'havia fet fins ara a qualsevol jocs, i així poder donar un suport informatiu de les 
dades biomecàniques als esportistes, que en aquells mateixos moments estaven 
desenvolupant les seves competicions.  
 
Aquest projecte es denomiava ABAC, i d'aguna manera aquí queden representats els 
processos bàsics on es recollia la informació amb càmeres ubicades a l'Estadi i al Palau 
Sant Jordi on es va poder disposar de material per poder fer les captures. Es va instal.lar 
gràcies a la col.laboració del propi INEF. Una part del nostre laboratori a l'INEF de 
Catalunya, on es va poder fer el processat, equips multidisciplinars d'Estat Units, Austràlia i 
Alemanya van estar col.laborant amb el treball d'aquest laboratori a on, un cop rebuda la 
informació, es proccesava en i es digitalitzaven les tècniques dels diferents esports i 
s'obtenien una sèrie de dades que eren processades allà. En aquest cas s'estava treballant 
amb un o varis ordinadors personals fent la captura i una estació de treball a la cúa d'aquest 
procès que donava els resultats. A més a més produïa les animacions tridimensionals que es 
van realiztar durant els Jocs i es van entregar de l'ordre de 5, 6, 7 hores desprès de fer la 
captura de moviment,. És a dir, que d'un dia per altre hi havia material videogràfic i 
representatiu de la tècnica que s'exposava a les televisions que en aquell moment van estar 
interessades en poder-ho divulgar. Tancat una mica el procès del projecte ABAC, que va ser 
el projecte dels Jocs, en una segona etapa es va denominar ANIMET i tenia com objectiu 
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intentar reduïr aquests temps i aquests processos per integrar majorment aquestes 
necessitats, aleshores la recollida seguía sent la mateixa i ens vam decidir pel vídeo com a 
eina fonamental de captura i en la mida que teniem suports de més o menys velocitat 
podiem tenir també opció a esports en els quals la velocitat és un condicionant. El factor 
vídeo era determinant per poder tenir el propòsit de reducció que ens plantejavem. El salt 
qualitatiu és el d'integrar la reducció de dades, és a dir, tot el procés de digitalització, el 
tractat i el càlcul sobre una única estació de treball amb la capacitat suficient per poder 
integrar aquest vídeo digital amb suport, directament de l'estació de treball, i a partir d'aquí 
fer l'anàlisi sense necessitat de transportar informació d'un suport a un altre,d'un PC a una 
estació de treball, etc.. Això complicava tota la logística dels processats de la informació. 
 
De manera que en el marc del projecte, DEMECÉ és el mòbil de captura digital on es 
determinen tots aquests processos. Bàsicament farem esment dels blocs de digitalització, la 
reducció de dades i el processat que així mateix connecta aquest DEMECÉ amb COMPAM 
Esport, el programa d'anàlisi de moviment que el CAR du a terme juntament amb el Centro 
de San Sebastián d'un temps ençà. El que es pretenia és que aquesta entrada es substituís i 
pogués connectar perfectament amb COMPAM i en definitiva comencessim aquesta 
reducció de tremenda qualitat amb la informació i tanmateix reduïr també el temps de 
processat. 
 
Al moment de desenvolupar DEMECE ens plantejem una plataforma que ens permeti 
velocitat suficient i sigui capaç de soportar la videografia de forma immediata, sistemes 
operatius d'ampli abast amb capacitat per poder treballar amb modo multitasca, com el 
sistema UNICS, llenguatges que d'alguna manera, de forma gràfica i flexible, ens permetin 
desenvolupar una plataforma que pugui ser transportable en un moment donat cap a altres 
entorns o altres estacions, amb els que es pugui requerir en el seu moment. 
 
De manera que aquesta és una exposició de la primera fase, la fase on s'utilitza una tarja de 
compressió en temps real que es diu Cosmocompress. Aquesta tarja està integrada en el 
mateix sistema de silicon graphics i ens permet gravar en disc de forma directe el soport 
video que hem enregistrat en la competició. Això es fa amb dues càmeres de manera que 
tinc la possibilitat d'interactuar amb el soport de video. El fet de tenir en disc dur la imatge 
digital ens permet editar les seqüències, moure endavant i endarrera amb la imatge real, 
sense necessitat de dependre del suport del magnetoscop amb els handicaps que un 
magnetoscop tè, i amb 'pre-road" tirar endavant i tirar enrera. La dificultat de manipulació de 
la imatge que ens representa a aquest nivell d'interacció, ens permet actuar molt més 
eficientment a l'hora de la captura i maneig del video des de la càmera fins al soport de disc 
dur. 
 
Un cop feta la captura gràcies al mòdul de compressió, podem procedir a la digitalització. Un 
dels grans handicaps que té per nosaltres la digitalització és que en condicions de 
competició no podem posar marcadors en els esportistes, no els podem omplir de senyals, ja 
que en condicions de competició (està contemplat en el marc dels projectes olímpics) 
tampoc es possible fer-ho, a part de que és una circumstàcia incòmoda per a ells, per poder 
competir amb les màximes prestacions. Això ens obliga a fer una digitalització manual, hem 
de marcar els punts d'interès, articulacions o punts concrets de forma manual "frame a 
frame" i de cadascuna de les càmeres. Aquest procès, que d'alguna manera és lent i tediós, 
el més tediós de tots, ha de ser assistit per aquest mòdul, que es diu digit, on de forma 
ràpida permet passar d'un fotograma a un altre. Permet descriure quin és el punt següent a 
digitalitzar, permet preveure on estarà aquest punt en el següent fotograma i d'alguna 
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manera agitlitzar tot aquest procés de captura que, com us he dit, és el més tediós i el que 
comporta la major part del temps de procés dins de tot el procés general de la captura de 
moviment i anàlisi. 
 
Com us he dit abans, l'edicío de seqüències es deixa accedir directament a qualsevol frame. 
Un dubte per a algú del frame 3 al frame 4 ens deixa retornar a aquell per revisar, rectificar i 
seguir endavant sense la dependència d'un magnestoscop, que realment ens estava 
enlentint molt tot aquest procés. 
 
Dins d'aquest mateix procés, l'únic que fem es treure fuit de les prestacions digitals, de 
tractar imatges digitals com poden ser la possibilitat de que, sense pèrdua de qualitat, més 
aviat al contrari, guanyant d'alguna manera precisió. Obtenim una aproximació més bona 
dels punts que estem buscant, podem fer "zooms" digitals amb color on realment la dificultat 
d'apreciar un punt es multiplica quan els plànols són molt llargs, i gràcies als "zoom" podem 
arribar a un detall molt més gran d'aquella articulació i poder procedir a la digitalització, que 
molt cops es difícil i complexa i depèn del context. 
 
Aquí tenim un altre exemple de com podem superposar el diferent material que s'està 
processant. Podem congelar la seqüència en els punts que han estat digitalitzats, per veure 
una idea de la cinètica del moviment, d'alguna manera de quina és la trajectòria que s'esta 
describint i, si això està tenint una aparença de normalitat, com actuar sobre ella, la 
possibilitat que ens dona el sistema de treballar en modo frame o en modo "lendmark". En 
modo frame ens permet agafar tota l'estructura de cos d'un sol cop a cada fotograma, en el 
modo lendmark ens permet seguir la trajectòria d'un punt en tota la seqüència d'imatges. 
Cadascuna de les metodologies és vàlida en funció del propòpsit d'estudi. El frame es 
recomanable en moviments amb recorreguts on tot el cos té un sentit de context, i el 
landmark en aquest cas quan volem seguir la trajectòria d'un objecte que descriu paràboles 
que es poden més o menys preveure, és més àgil i és més fàcil que el seguiment d'un solt 
punt mòbil que es desplaça amb trajectòries més o menys predible en el que el lendmark té 
la seva aportació en aquest sentit. Té la possibilitat de simultanejar els dos plànols de les 
dues càmeres per veure qué és el que no veiem des d'una, compensar des de l'altre i poder 
fer una observació més precisa. Són, en definitiva modus de soport per fer més àgil aquesta 
digitalització manual que, de moment, estem obligats a fer. 
 
Aleshores un cop hem fet la reducció de dades, que és la captura que heu vist, ens toca 
processar aquesta informació. Gràcies a les estacions de treball que s'utilitzen, es redueix 
moltíssim el temps i simplement el que fa és convertir la informació de cadascuna de les 
dues càmeres on s'obtenen coordenades bidimensionals de d'elles a les coordenades 
tridimensionals, que representaran després el moviment en l'espai. En definitiva aquí tenim 
representades les dues càmeres amb la X Y de cada una d'elles, amb els diferents punts del 
moviment i les resultants X Y Z que s'han obtingut d'aquesta informació, del possible error de 
la digitalització, subjecte de la dificultat que suposa tot el processat de la imatge digital 
directa. Requereix uns tractaments. Aquí teniu un exemple de com es tracten les curves de 
manera que obtinguin suavitzats, en aquest cas a través de QUENTING SPLAINS, per que 
la qualitat de la informació sigui molt més realista i evitar els errors produïts per la qualitat de 
la imatge. 
 
En definitiva DEMECE ens permet connectar aquest procés de captura amb COMPAN 
SPORT, desenvolupat pel Centre de San Sebastian d'acord amb nosaltres, permet fer 
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l'anàlisi biomecànic del moviment i fer la simulació de cinemàtica i dinàmica de sistemes 
mecànics. A partir d'aquí podem animar-la i reproduïr. 
 
Hi ha uns exemples concrets com el càlcul de paràmetres, representació en diferents mòduls 
des d'un model simplificat a un model més sofisticat, ja amb una representació més realista, 
possibilitat d'incorporar diferents elements en el model: raquetes, pilotes, escenaris diferents, 
congelació de trajectòries per poder determinar amb més precisió algún dels elements que 
es plantejen... 
 
Es pot utilitzar el mòdul que us hem comentat de traking d'un punt per representar elements 
de tàctica, en aquest cas futbol. Amb un sol punt es poden representar de forma 
tridimensional escenaris de jugades determinades, projectar fores de joc a través de línies 
imaginàries i moure's en l'escenari virtual que suposa una jugada determinada, des de 
diferents punts. 
 
En definitiva l'objectiu que perseguiem era passar de les 5, 6 hores que el projecte ABAC 
ens va donar al 92, a les entre una i dues i mitja hores que actualment estem fent gràcies a 
aquest mòdul. Aquesta reducció es qualitativament significativa i ens permet integrar tots 
aquets elements que hem descrit, de forma ràpida accedint a una presentació interactiva en 
el últim estat. 
 
Per concloure, en definitiva ens plantejem proporcionar eines de fàcil ús, reduïr els costos i 
apropar la biomecànica a entrenadors i públic en general. Mitjançant la divulgació això es pot 
fer. Com a línies de futur ens plantejem millorar els sistemes de calibració i arribar a 
l'automatisme absolut. Realment es una mica utòpic, però hi anem al darrera. Divulgar 
aquests estudis a travès de l'Internet que fins i tot és part del projecte que aquest any'95 amb 
la Fundació estem ja enfocant i divulgar aquests treballs a través de les Webs i de les xarxes 
internacionals d'Internet, que aquests treballs puguin arribar arreu del món. 
 
Agraïr la vostra presència i gràcies a tots per l'atenció. 
 
 
 
 
 
 
BECA Avaluació dels factors psicològics per a la prevenció de lesions esportives. 
Dr. Joan Palmi  
 
Bon dia. Voldria presentar el projecte o les conclusions o els resultats del projecte que 
nosaltres vam desenvolupar, gràcies a la col.laboració, a l'ajut que vam tenir de la Fundació 
Barcelona Olímpica. El projecte que nosaltres feiem, com veieu en el títol, es una avaluació 
dels factors. Aquí incialment els vam valorar com a factors psicològics, però en realitat en 
aquests moments, potser si ho haguessim de tornar a valorar, diriem avaluació o anàlisi dels 
valors contextuals al voltant de tota la problemàtica de la lesió esportiva. En l'any 92-93, una 
mica per ficar en antecedents com havia anat l'iniciació que tenia aquest projecte, nosaltres 
vam fer un seguiment amb la col.laboració de companys de l'equip d'investigació que estan 
ficats en la Unió Esportiva Lleida, com a equip mèdic, i en aquesta temporada en que el 
Lleida aspirava i va pujar a 1ª Divisió, nosaltres vam fer un estudi de seguiment que tenim 
preparada en una transparència, i que no hem portat aquí per motius de temps, en la qual 
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l'entrenador només va poder gaudir de tot l'equip durant quatre setmanesde la temporada. 
En la resta de sempre hi havia alguna setmana que algún o varis jugadors, com a 
conseqüència de lesions cròniques o agudes no podien gaudir de tot el seu potencial 
esportiu. D'aquesta manera va ser per nosaltres un inici per començar a ficar-nos en el tema 
de la importància d'intentar disminuïr, encara que només sigui en un 5 % o un 10%, el risc de 
les lesions esportives. Amb aquest objectiu ens vam constituïr com a equip investigador i 
vam començar a treballar durant l'any passat per recollir una sèrie de dades, que és el 
projecte que us presentem. Aquest equip investigador té la virtut de que està format per 
diferents professionals en àmbits interdisciplinars. N'hi ha que estan ficats en traumatologia, 
metges d'equips esportius, psicòlegs i llicenciats d'INEF. -passem- Bé, amb aquesta intenció 
vam desenvolupar un projecte, un disseny experimental que va ser un disseny d'observació 
de recollida de dades. El que vam fer inicialment és comparar una població lesionada, 
esportistes lesionats. En aquest cas vam treballar amb el Centre Europeu de Rehabilitació 
Esportiva de Cap Breton a França, en el qual una part de l'equip investigador es va 
desplaçar durant 10 dies per recollir informació d'aquesta problemàtica. Es va treballar amb 
una mostra de 101 esportistes lesionats, dels quals 63% eren homes i un 75% eren homes. 
Una mostra catalana de 24, que en aquests moments és de 60, perque ens va fallar una part 
d'aquesta població. La mostra del CERS és d'un centre hospitalari i la gent està concentrada 
durant uns 10 dies en el període de post cirurgia i fan la rehabilitació allí dins. La intenció era 
comparar aquesta mostra d'aquest centre europeu de rehabilitació esportiva, amb una 
mostra catalana en règim més o menys ambulatori o més o menys quirúrgic. - passem- 
 
El procediment que vam utilitzar va ser un procediment de recollida de dades a partir d'uns 
qüestionaris, d'unes mesures elaborades desprès de l'anàlisi de la bibliografia especialitzada 
de la que vam gaudir en aquells moments. Vam elaborar dos fitxes. L'una la vam anomenar 
la fitxa climonsport, que és una fitxa que recollia les dades personals, les dades de moment 
de lesió i una sèrie d'elements psicològics com grau de motivació, que després veurem, grau 
de concentració que tú tenies en el moment de la possible lesió, aspectes de component 
psicològic, per entendren's. I després una fitxa d'evaluació de components psicològics 
específic. Aquesta es pasava amb la intenció de recollir quins elements contextuals tenien 
més importància per facilitar, per fer més agradable, fer més ràpida el que seria ja la 
recuperació de l'esportisa lesionat. I per últim, la segona part és l'anàlisi de dades, les quals 
hem agrupat bàsicament en percentatges que han permès generar un inici de conclusions i 
un inici de projecte de prevenció, que és el que intentarem abordar aquí. -passem- 
 
Bé, a continuació veieu que amb la col.laboració sobre tot dels companys de l'área mèdica, 
es va elaborar una fitxa de recollida d'informació que li deiem la fitxa climosport. En la part 
inicial, en el requadre de dalt, tenim les dades personals, la demarcació esportiva, les hores 
setmanals d'esport, tenim una sèrie d'antecedents motors, els factors de la lesió, els que 
impliquen en el moment de la lesió, el mecanisme de la lesió i els síntomes que ell va sentir 
en el moment de la lesió. Possibles circumstàncies associades com eren els elements físics, 
si hi havia procés d'infecció recent, un element que havien trobat a la bibliografia, i aspectes 
d'aquests tipus. Interessava recollir dades, les hores de son, sembla ser que en la 
bibliografia que havíen analitzat, els estressors diaris, el acumular un cert cansament, fa més 
probable aquest tipus de lesions. Tot això es va anar recollint, i després hi havia un 
qüestionari d'uns elements psicològics molt senzills, basats en la recollida de dades de 
l'escala liker, en la qual el individu havía d'indicar el seu grau de tensió psicològica, 
preocupacions... valorant de 1 a 5 si es considera una persona ansiosa, valoració 
d'autoinforme subjectiu... però ens interessava per la facilitat que teniem en recollir aquestes 
dades. Després coses com: creus que el grau d'exigència de l'entrenador era més alt del 
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normal? com era en aquell moment. Puntúa de 1 a 5 el grau de motivació personal que tú 
tenies en aquell moment d'entrenament o de competició i si podia afectar o no la lesió que es 
va produïr, el grau de tensió de concentració sobre la tasca que tú estaves desenvolupant, 
els recursos psicològics, etc. etc.. Aquestes preguntes senzilles les vam treure totes de 
filtratge bibliogràfic que a la memòria de la beca es va presentar i que aquí per motiu de 
temps creiem indubtablement que no és pertinent de fer-ho perque ens ocuparia bastant. 
Però sembla ser que la literatura que nosaltres havíem analitzat deia, que bàsicament quan 
l'entrenador augmenta l'exigència i quan en certa manera l'esportista la té més baixa, és a dir 
està poc motivat, està poc concentrat. Això és el que nosaltres esperavem que trobariem i 
que confirmaria les dades de la bibliografia, sobre tot anglosaxona. 
 
Per altra banda, l'altre sistema que vam utilitzar de registre, va ser allò que nosaltres vam 
anomenar l'evaluació dels components psicològics més específics. Aquests factors que 
poden col.laborar o no en la rehabilitació més ràpida. Aquí bàsicament el que es demanava 
eren dos columnes de descriptors, -pugem una miqueta més la transparència- la part de dalt 
també és de recollida de dades per tenir els dos elements, i aquí teniem dos apartats, quins 
elements realment a tú t'han servit per sortir-t'en més bé del procés de rehabilitació, que es 
un procés on hi ha una certa agoixa, hi ha un contacte amb el dolor i hi ha una carga 
depressiva perque no sabem com quedaré després. Per la recuperació pel rendiment 
esportiu hi havíem ficat coses com la importància de les habilitats de comunicació de l'equip 
mèdic amb el qual tu et relaciones, entenent com equip mèdic desde el metge, el 
traumatòleg fins al fisio que l'està ajudant a recuperar amb una sessió concreta. La 
importància de saber-te relaxar tú devant el dolor, i de certes accions del fisioterapeuta. La 
importància de treballar amb objectius diaris programats de sessió molt especifics, diaris i 
setmanals, la importància de, paralel.lament a la baixa esportiva, utilitzar recursos com 
poden ser anàlisi de video, anàlisi de tàctica, lectures que et poguessin no apartar-te del tot 
del món de l'esport, tenir la sensació de que aprofites el temps... tot això, com us dic, són 
suggeriments que nosaltres havíem tret de la lectura o anàlisi de bibliografia sistemàtica. La 
importància del suport social, sembla ser que els americans ho utilitzen bastant, i que 
després hem anat veient que realment era important. És a dir, el contacte post quirúrgic o 
post lesió en esportistes del mateix esport, que han sofert aquesta mateixa lesió i que ja 
s'han recuperat. Al tracte li deiem suport social, el poder normalitzar el més aviat possible les 
teves activitats o estar en centres especialitzats, la convivència amb lesionats. Això 
consideravem que era interessant, saber utilitzar les imatges mentals, vull dir imatgeria 
esportiva. Saber utilitzar les imatges mentals per analitzar la zona de lesió, per recuperar-me 
després de la situació traumàtica, per anticipar-me al dolor de la sessió que em tocará al dia 
següent, que em tocarà amb el fisio. Tècniques, la importància de treballar amb aparells que 
em donin informació, és a dir "bio feed back" i per últim, la importància de tenir o saber 
utilitzar un diàleg interior positiu que permeti anticipar, o que permeti equilibrar-me en tot el 
que serien temes depressius i no caure en temes negatius. 
 
Tenim dos columnes d'evaluació de 1 a 5 punts. Puntúa de 1 a 5 la realitat que per tu van 
ser tots aquests elements i l'altra és puntua de 1 a 5 què creus que t'hagués agradat que 
hagués estat per tú. 
 
Aquestes dues eines que aquí estan mostrades d'una manera molt senzilla, el fet d'arribar a 
aquesta mena de senzillesa va costar un període bastant considerable. 
 
Anem a veure les característiques de la mostra que vam utilitzar. I perque es vegi, 
indubtablement al ser un disseny pre-experimental, en una mostra que és gran, però tampoc 
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excesivament gran per aquests tipus de treball, no ens permeti per portar-nos a conclusions 
que puguin ser un biaix, un sesgament del que en realitat havia estat allò. 
 
De la mostra de SERS amb 101 esportistes lesionats, l'edad la tenim distribuïda en aquests 
elements: de menys de 18 anys hi ha un 35%, de més de 30 anys n'hi ha un 7%, però també 
és una població més o menys jove, i de 19 a 25 n'hi ha quasi bé la meitat, un 43%. De la 
mostra catalana, amb una mostra que en aquells moments vam preparar la comunicació era 
de 24, doncs tenim de menys de 18 anys un 33% molt similar, de més de 30 anys un 4% de 
26 a 30 anys un 12,5% i de 19 a 25, coincidint una mica amb la mostra del SERS, amb el 
qual ens permet veure que hi ha una certa similitut de mostres d'un 50%. En quan al tipus 
d'esport, veiem que bé sigui per biaix de la mostra, bé sigui perque realmente és així, hi ha 
un 62,4% d'esportistes lesionats en esports d'equip en el centre del SERS, i a la mostra 
catalana hi ha una mostra d'aquesta població d'un 70,9%. Hi ha un component de 
desconeguts, i un 20,8% d'esports individuals. passem. 
 
L'anàlisi que es feia de les dades d'esports causants de lesions, els tenim aquí posats. Veieu 
aquí que les columnes, les zones horitzontals on hi ha un percetatge més alt, solen 
correspondre a esports d'equip com pot ser el hanbol, el futbol, el rugby europeu... recoredeu 
que és una mostra que, malgrat que es un centre europeu, en aquesta mostra hi ha molta 
població francesa, i un esport molt important per aquest país és el rugby. Bé, tenim el 
handbol amb 15,8%, el rugby amb un 16,8% i altres esports que ja ens van baixant. passem 
 
Per comparar-ho una mica amb la mostra catalana, en la transparència anterior, com a 
conseqüència de la quantitat d'esports hi ha una mica de decalage entre les línies 
horitzontals i la columna que correspòn als esports. Aquí ho tenim més clar perquè no n'hi ha 
tants. Bé és similar. El handbol un 12,5%, el futbol un 16,7 % i el bàsquet, curiosament, amb 
un 20,8% quan nosaltres esperavem que potser seria més el futbol, donada l'especialització 
de l'equip mèdic amb el qual nosaltres treballavem. passem 
 
Moment de la lessió. Jo penso que això és una de les curiositats que a nivell de conclusions, 
i en aquesta línia amb perspectives de futur continuarem treballant, així com la mostra del 
SERS, la mostra europea hi ha un 24% que s'ha produït en una situació d'entrenament, un 
17% que s'ha produït en l'esbarjo, que diem segon esport, l'esportista que fa un esport i que 
es lesiona en un altre que no és l'habitual, és a dir que està en situació d'esbarjo o de hobby 
i un 50% de competició. 
 
De la mostra catalana tenim que això canvia bastant i és en l'entrenament on es produeix la 
màxima quantitat de lesions amb un 41,7%, en competició hi ha un 37,5% i en esbarjo també 
es continua mantenint amb un 12 i escacs per cent. passem  
 
Com a conclusió de l'anterior transparència, la població catalana al menys la que hem 
analitzat nosaltres, es lesiona més en situació d'entrenament que en situació de competitició. 
Punt evidentment d'alarma i punt d'interès pel que puguin ser prevencions a nivell de tècnica 
esportiva. Aquí tenim els resultats, passem depressa per motiu de temps. Els resultats de 
l'agrupament que es va fer de la fitxa climonsport a on es destaca que a la mitjana del SERS, 
el grau de motivació personal era de 4,16% amb una escala de Dicker de 5. Per tant vol dir 
(a la mostra catalana es de 3,96) molt alt i es contradiu amb el que esperavem, amb el que 
s'havia estimat amb la bibliografia. Sembla ser que la gent es lesiona, no perque no tingui 
ganes sino, segons aquesta mostra que nosaltres hem utilitzat, que al contrari, estan més 
aviat molt motivats, molt activats i molt preparats per la tasca. 

  478 



 
El mateix que en el que sería l'atenció, la concentració sobre la tasca que correspon a un 
3,75 a França o a població europea i a un 4,48 a la mostra catalana. passem. 
 
Aquí al punt de conclusió és on hi ha controversia, al menys amb l'anàlisi que nostraltes hem 
fet amb la bibliografia analitzada. 
 
En quant als resultats de la fitxa de components psicològics, aquella fitxa que deia què és el 
que més t'ha ajudat per recuperar-te? què és el que creus tú que és important per aquesta 
fase de re-adaptació esportiva? veiem que tant la mostra catalana com la mostra europea 
tenen l'element més important per a ells en les habilitats de comuncació dels equips mèdics 
amb un 4,04 i amb una mitajana de la diferència entre real i desitjats sobre la població. 
passem. 
 
Després hi havia altres elements com la importància de poder utilitzar recursos 
d'aprenentatje esportiu per aprofitar una mica el temps. Bé, anem una mica les conclusions. 
El primer punt de les conclusions que ens plantejavem, que és una mica una curiositat que 
caldria... dons en la línia que estem començant a treballar és que, aproximadament entre la 
mitjana de la població europea i la catalana, un 15% dels esportistes lesionats es lesionen en 
l'esport no habitual, punt també d'alarma i punt d'anàlisi. Això explica que molts equips, molts 
entrenadors amb moltes seleccions nacionals ja ho fan. Prohibeixen certes activitats, com 
són el motociclisme, esquí, etc., i els prohibeixen donat la quantitat econòmica que es paga 
amb aquests jugadors. Que facin aquestes activitats però en esports i en línia esportiva un 
pel més inferiors. Jo penso que val la pena, com a mínim que hi hagi aquesta formació i 
aquesta conciència, perque hi ha un percentatge diriem més o menys considerable al voltant 
d'aquesta situació. 
 
La segona conclusió és que la majoria de les lesions s'han produït en les extremitats 
inferiors, sigui per les característiques d'esport, sigui per la mostra que nosaltres hem 
utilitzat. passem. 
Els factors psicològics i per l'excès a vegades de motivació, un producte que també hem vist 
de descompensació entre el que seria la fatiga física i les ganes de fer-ho be , és a dir, em 
sento cansat, vinc d'estudiar, vinc de treballar, però vull fer-ho bé, em sobrecarrego quant a 
potser físicament estic una mica cansat i el mateix diriem tant a nivell de motivació, com a 
nivell de concentració. passem 
 
Resum dels components psicològics analitzats. Si volem fer alguna cosa en referència a la 
prevenció, i sobretot com fer que l'esportista lesionat es recuperi i es readapti el millor 
possible, no es tant com nosaltres ens pensavem, introduïr-li o ensenyar-li tècniques 
psicològiques d'autoregulació com són saber-se relaxar, saber-se ajustar als objectius, saber 
tractar el dolor, sinó que és molt més eficaç, es molt més rendible la formació de l'equip 
mèdic que es relaciona amb tota aquesta gent, es molt més valorat per l'esportista lesionat el 
feed-back, la relació, la comunicació, la realitat, la facilitat de contacte amb l'equip mèdic, 
que no pas que ell pugui tenir tècniques d'autoregulació que ,segurament seran inferides 
d'una manera secundària. Si aquest equip mèdic té aquesta predisposició, té aquesta 
formació, i amb aquesta línia pensem que hem de variar els nostres objectius, perque 
pensavem més en introduïr una càrrega de preparació psicològica específica per l'esportista, 
ara creiem que ha d'anar més per una línia de formació per a l'equip mèdic, una formació 
dels tècnics que treballen en aquest àmbit. 
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En quant a la comparació amb d'altres estudis, el que hem comentat és la importància de 
tenir recursos adaptatius i aquests stress psicològic diari, que sembla ser que en la 
bibliografia internacional, sobretot anglosaxona, és el que més pesa en aquests moments, 
nosaltres al menys no hem trobat aquesta corroboració en les dades que nosaltres hem 
analitzat. Per últim tenim l'apartat de la importància de la formació, de l'assessorament. 
Canviant el que inicialment nosaltres ens havíem plantejat l'any 94 quan vam començar el 
projecte, tenim la proposta inicial de continuar treballant, és un projecte que nosaltres tenim 
obert i esperem que hi hagin col.laboracions institucionals per mantenir-ho, perque pensem 
que es prou interessant. Creiem que l'àmbit de prevenció ha de pesar molt, perque seria la 
millora de la formació especifica dels diferentes estaments. Pensem que a la mostra 
catalana, quasi bé un 50% es lesionen en situació d'entrenament i per tant creiem que la 
millora de les condicions de seguretat, la millora del coneixement de materials i 
d'instal.lacions, la millora d'escalfaments i d'estiraments, etc. d'aquest tipus, pot ser un 
element important, a part dels altres. 
 
Entrenar o facilitar els recursos psicològics dins de l'entrenament esportiu, planificar 
l'entrenament i la competició, sempre dintre d'un objectiu que sigui el màxim realista i ajustat 
a les possibilitats de l'equip i de l'individu, i millorar aquells recursos tècnics que podem 
considerar. 
 
Bé, aquesta seria una mica la línia de futur que continuem o que volem desenvolupar i no 
voldria acabar l'exposició, encara que breu, agraïnt a les tres institucions que han col.laborat 
amb nosaltres que han estat la Fundació Barcelona Oímpica, amb qui hem treballat molt a 
gust, l'INEF de Catalunya, concretament el Centre de Lleida que ens ha permés 
desenvolupar tot aquest material humá i de recursos, i per últim el SERS de Cap Breton de 
França que va permetre que part del nostre equip estés allà durant 10 dies facilitant-nos tot, 
el banc de dades i dels treballs que estavem dispossant allà. Moltes gràcies i bon dia. 
 
 
 
 
 
 
BECA La Tributació de l'Esport a Espanya. 
l Sr. José Luis Carretero i el Sr. Andreu Camps . 
 
 
Bon dia a tothom. En primer lloc, volem agrair a la Fundació Barcelona Olímpica el 
reconeixement que suposa l'acceptació, en un primer moment, de la nostra memòria 
d'investigació i posteriorment l'aprovació del resultat final d'aquesta investigació. Volem 
aprofitar aquest Fòrum públic per fer aquest agraiment. 
 
En segon lloc, intentarem exposar en el temps que ens adjudica l'organització una materia 
extensa, en primer lloc, diferent a les que fins ara s'han presentat i que no ens permet 
concretar els resultats en una gràfica, en una estadística, en una taula, sino que hi ha 
d'haver una exposició d'un altre tipus. 
 
En tercer lloc, una dificultat afegida és que la memòria del resultat final de la investigació, és 
una memòria extensa en la que sobretot són importants els detalls, les qüestions de matís i 
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en aquesta breu exposició explicativa, em temo que ens haurem de conformar amb fer 
exposició d'algunes conclusions de caràcter general. 
 
No obstant, en la sessió d'aquest Fòrum que hi va haver ahir per ta tarda, ja hi va haver 
ocasió de debatir algunes de les qüestions concretes que afecten a la fiscalitat de l'esport. La 
Dra. Agulló i algún altre especialista van tenir ocasió d'indicar quines eren les seves 
conclusions respecte d'alguns temes concrets recollits en la nostra memòria, però insisteixo 
que no va ser possible poder explicar-ho aquí. 
 
La investigació comença partint de la premisa de que el sistema tributari espanyol vigent, el 
sistema tributari en un sentit ampli, afecta al sector esportiu, a l'àmbit esportiu, com a 
qualsevol altre sector o com a qualsevol altre àmbit econòmic o social. En principi no hi ha 
una difirència, no hi ha un règim fiscal diferent respecte a l'esport en relació a qualsevol altre 
aconteixement o a qualsevol altre sector econòmic o social espanyol. 
 
Aquesta primera conclusió xoca frontalment amb el plantejament que es fa desde l'àmbit 
esportiu. L'àmbit esportiu entés també en un sentit general, en un sentit àmpli reclama també 
fiscal favorable basant-se en qüestions de carácter cultural o d'un altre ordre. 
 
El que pretenem en la investigació és tractar de veure si les pretensions que es fan des de 
l'àmbit esportiu són de rebut, i fins a quin punt la legislació vigent del nostre sistema 
contempla aquest benefici o aquest tractament fiscal favorable. 
 
Per això hem estudiat la legislació en un triple àmbit. La legislació estrictament tributària, la 
legislació esportiva i la legislació sobre mecenatge, la recent llei sobre mecenatge. 
 
La investigació també ha suposat l'anàlisi quasi exhaustiu de la jurisprudència tributària, 
fonamentalment les sentències del Tribunal Suprem, ha suposat l'estudi de la doctrina 
científica i l'estudi de la doctrina administrativa. 
 
Deixant per més endavant el tema propiament legislatiu, dir que hem recopilat tota la 
jurisprudència del Tribunal Suprem, hem recopilat totes les doctrines científiques en forma de 
monografies, de revistes, d'articles científics sobre el tema i la doctrina administrativa, tant en 
la seva vertent de resolucions dels tribunals econòmic administratius que han tingut ocasió 
de pronunciar-se sobre conflictes concrets en l'ámbit esportiu, com les respostes a les 
consultes vinculants que desde determinats àmbits esportius s'han formulat a la Direcció 
General de Tributs. 
 
Per tant, la investigació recull un material documental que considero que és interessant i del 
que es poden extreu-re conclusions. A l'hora d'analitzar la legislació hem pretés entretreure 
del sistema tributari, de la legislació tributària en general, aquelles qüestions específiques 
aplicables a l'esport. No es tractava tant d'estudiar i de plasmar les conclusions de la 
tributació general de l'esport, sino en centrar-nos en aquelles qüestions concretes, sobretot 
tractar de trobar aquells preceptes jurídics que accepten aquest tractament fiscal favorable 
que el sector esportiu demanda desde fa temps. En aquest sentit, la legislació, com s'ha 
exposat anteriorment la desglosem en tres grans apartats: en primer lloc, estudiem la 
legislació esportiva remontant-nos a 1961 i estudiem pormenoritzadament la Llei d'Educació 
Física de 1961, la Llei General de la Cultura Física i l'Esport de 1980, i la Llei vigent de 
l'Esport del 15 d'octubre de 1990. 
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Com a conclusions generals, o com a exposició general dir-vos que la Llei del 61 dedicava 
un capítol concret i sistemàtic a la tributació de l'esport, si bé centrada única i exclusivament 
en l'esport afeccionat. Sorprenentment, la llei posterior, la llei del 80, per a nosaltres suposa 
un pas enrera, donat que no estudiat el tema tributari, el tema fiscal de manera sistemàtica, 
sino que les normes, les poques normes que hi han, suposen desde el nostre modest punt 
de vista, suposen una regresió, un tractament no uniforme, no sistemàtic. La llei última, la llei 
vigent de l'esport de l'any 90, segueix una mica el sistema de la llei del 80, és a dir, no hi ha 
un tractament sistemàtic ubicat en un únic capítol de la temàtica tributària de l'esport, sino 
que en diversos articles es recullen normes que afecten a la tributació de l'activitat esportiva. 
En aquest sentit, el que també resulta sorprenent és que des del nostre punt de vista, la 
disposició fonamental i de major trascendència tributària es precisament una norma que no 
neix amb una vocació tributària, es l'article que disposa que per expressa disposició de la llei, 
a determinades entitats esportives se'ls hi atorga la qualificació d'utilitat pública. Aquesta 
norma, que en principi no pot ser catalogada com a norma tributària, té una trascendència 
fonamental en el tema tributari, donat que aquesta clasificació d'utilitat pública per mandat de 
la llei, al Comitè Olímpic Espanyol, a les Federacions Espanyoles o a les Federacions 
territorials, autonòmiques, integrades a les espanyoles, insisteixo, aquesta qualificació 
d'utilitat pública farà que després els beneficis fiscals recollits en la legislació tributària siguin 
de plena i total aplicació. Per tant, la Llei de l'Esport, per a nosaltres, aquesta sería de les 
questions importants. En relació a la legislació propiament tributària hi ha que dir que en 
aquest anàlisi comparatiu, en aquest anàlisi històric, la legislació tributària observem que hi 
ha hagut també un petit retrocés. Per posar un exemple, en el tema de hisendes locals, la 
legislació anterior a la vigent, a la llei 39 de 1988, era molt més beneficiosa respecte 
l'activitat esportiva que a la vigent llei. Abans de l'aprovació de la llei d'hisendes locals vigent, 
trobavem una sèrie de beneficis tributaris, d'exempcions de bonificacions, aplicables 
plenament a l'àmbit esportiu. La llei 39/88, la llei vigent d'hisendes locals, suprimeix amb 
caràcter general els beneficis fiscals, i per tant, de manera indirecta suprimeix els beneficis 
fiscals concrets que afecten a l'activitat esportiva. Per tant, aquí hi trobem un retrocés. 
 
En la materia tributària, en el que es la imposició de l'Estat, la legislació tributària no 
soluciona, o no dona resposta a aquest plantejament que es demanda des del sector 
esportiu. Ahir, en la intervenció de la sessió de la tarda, sentíem que les rendes dels 
esportistes no són rendes irregulars. Es parlava del deficient tractament i de les 
conseqüències que aixó té en relació als contractes d'imatge. La imposició indirecta sembla 
que no és l'adequada respecte a l'activitat esportiva. Hi han temes pendents en quant a 
l'aplicació de l'IVA, hi ha temes pendents en quant a l'impost sobre transmisions, i per tant, 
podem arribar a la conclusió de que la legislació tributària general no soluciona els 
problemes o les qüestions que es plantejen des de l'àmbit esportiu. 
 
El tercer anàlisi, o el tercer àmbit legislatiu, es centra en la legislació sobre mecenatge 
devant les deficiències de la legislació esportiva i la legislació tributària en general, durant 
algún temps, durant el temps anterior a l'aprovació de la llei de mecenatge, que els hi 
recordo que és de 24 de novembre de 1994, és per tant una llei recent i desde diversos 
sectors i perque no? també desde l'administració, es consderava que l'aprovació de la llei de 
mecenatge, és una llei que ha tingut una gestació bastant dilatada en el temps, anava a ser 
la que ho podia solucionar, la que donaria resposta a aquests problemes, respecte a la 
tributació de l'esport. Per tant, quan la llei de mecenatge estava en fase d'aprovació, donava 
la impressió de que aquesta legislació podia ser la panacea, la que solucionaria les 
qüestions pendents en la tributació esportiva, sobretot en relació a una demanda important, 
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la d'aconsseguir que les empreses privades financiessin l'esport devant el greu dèficit públic 
que actualment té el nostre país. 
 
Les nostres conclusions, un cop analitzada la llei de mecenatge i d'incentius fiscals a la 
participació privada, que pel nom de la llei, són negatives. La llei de mecenatge no suposa la 
solució d'aquests problemes que estaven plantejats. La llei de necenatge no suposa una 
innovació important respecte a la legislació anterior. La llei de mecenatge no incentiva 
suficientment a les empreses privades perque aportin diners a l'àmbit esportu. Produeix un 
efecte desitjat i no desitjat al considerar les aportacions de les persones jurídiques i donar un 
tractament fiscal més favorable que al de les persones físiques. No s'entén perqué aquesta 
discriminació es fa en la llei i una altra de les qüestions que recull la llei és el tractament 
fiscal, no de les aportacions, sino de les pròpies entitats i institucions esportives. 
 
En aquest sentit, i ahir per la tarda sentiem quelcom al respecte d'aquest qüestió, només es 
contemplen exempcions en l'impost de societats i en dos impostos municipals com són 
l'impost de bens inmobles i l'impost sobre activitats econòmiques. 
 
M'adverteixen de que estem al límit de temps. Només dir que la nostra conclusió general és 
que queda molt per fer en l'àmbit de la tributació esportiva, que ni la legislació esportiva ni la 
legislació tributària general, i tampoc la llei de mecenatge, suposen grans avenços, que 
encara hi han moltes qüestions per resoldre i que m'imagino que en un futur immediat 
s'haurà de donar solució a aquestes qüestions, perquè s'observen temes que ja no només 
queden en l'àmbit esportiu, sino que tots els dies, o quasi tots els dies veiem que 
trascendeixen als mitjans de comunicació. 
 
Si després desitjen algun aclariment, en la mida que poguem el farem, i lògicament donar les 
gràcies per a la seva atenció. 
 
Miquel de Moragas: 
 
Moltes gràcies. Vull recordar que el col.loqui serà obert després de la taula rodona en la que 
participaran tots els ponents i en la que podrem també donar la paraula al Sr. Andreu Camps 
per si vol afegir alguna cosa de les que ara han estat dites. 
 
Donem pas ara a l'última de les exposicions d'avui. 
 
 
 
 
 
 
BECA  "L'impacte dels Jocs Olímpics sobre la Ciutat de Barcelona". -Història Oral- 
Sra. Pilar Gómez. 
 
 
Hola, bon dia. Jo intentaré cenyir-me al temps, exactament, perque ja és una mica tard. 
 
Bé, el que jo vaig a exposar ara, el treball que jo he fet amb aquesta beca de la Fundació 
Barcelona Olímpica, té una naturalesa diferent de la resta dels projectes d'investigació que 
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aquí s'han fet, donat no te una relació directe amb el que és l'esport ni l'olimpisme però si 
amb el marc històric en el que es van desevolupar els Jocs Olímpics. 
 
Aquesta beca ha permés continuar un projecte, un projecte de recollida de fonts orals, sobre 
la Barcelona Olímpica. Una recollida de fonts orals vol dir crear fons històrics orals, per ser 
conservades per un arxiu i per ser utilitzades en un futur, pels futurs investigadors. No es 
tracta de crear fons històrics com es fa sempre en la història comtemporània per als 
historiadors, per explotar aquestes fonts i soportar unes hipòtesi determinades i d'aquesta 
manera portar a terme una investigació, sino perque en un futur, els investigadors puguin 
utilitzar aquest material que s'està creant ara, en el moment en que s'estan desenvolupant 
els fets, i tenir-lo per completar altres fons documentals que sobre aquest període existiràn i 
amb els quals es podrà confeigir la història de Barcelona. 
 
Hem d'elogiar, abans de rès, la tasca d'aquesta Fundació que va nèixer com una herència 
més de les moltes que tindrà Barcelona dels Jocs Olímpics, i que en aquest cas, al 
subvencionar aquest projecte també un dels fruits olímpics, permetrà als investigadors del 
futur, als barcelonins i d'altres, entendre millor el que va ser aquella Barcelona Olímpica. 
 
D'altra banda també elogiar la col.laboració dels directors de la Fundació i dels directors de 
l'Arxiu Històric de Barcelona que va ser el promotor d'aquest projecte a l'any 88, perque 
aquesta col.laboració i aquest canvi de patró en el cas dels investigadors del nostre equip, no 
ha suposat cap interrupció, no ha perjudicat, de fet, la línia d'aquest projecte ni la 
independència de pensament necessària per portar a terme aquest tipus de projectes. 
 
Jo explicaré una mica la gestació d'aquest projecte, i com he dit és un projecte de recollida 
de fonts oral, què és el que hem fet i què és el que queda per fer. 
 
Com he dit abans a la introducció, es tracta de la constitució, d'un conjunt de fonts orals 
destinats a no ser utilitzats en el moment, sino que l'arxiu que les conservi les posi a l'abast 
dels usuaris d'aquell arxiu en un futur. Quan es va començar aquest projecte i va estar 
encarregat per la Universitat de Barcelona a l'Arxiu Històric de Barcelona, i donada l'amplia 
magnitud del que podia ser estudiar el que estava sent la Barcelona Olímpica, i també tenint 
en compte que les persones que estavem, que ens posavem a fer-ho erem historiadors, que 
no erem persones que tinguessim cap relació amb el que era el món de l'esport i del 
l'olimpisme, vam haver de fer una tasca inicial de recerca de documentació sobre el tema. I 
com que voliem una documentació crítica, vam començar fent aquest projecte amb unes 
taules rodones amb persones que no tenien una relació directa amb la organització dels Jocs 
Olímpics. Penseu que això es va començar a fer a l'any 88, justament ja en plena 
organització del Jocs, i en aquestes taules rodones amb ciutadans informats però no 
relacionats amb els Jocs, es van anar perfilant quins eren, quins podien ser els temes 
d'interès pels investigadors del futur, sobre el que en aquell moment estava passant a 
Barcelona. 
 
D'aquestes taules rodones i de l'acumulació de molta documentació, vam arribar a la 
conclusió de que potser fóra interessant que el material que estavem creant pogués 
respondre a quatre grans línies d'investigació futura, que podien ser: la vocació olímpica de 
Barcelona, d'altra banda la rendibilitat social i econòmica de l'organització dels Jocs, i el 
model d'organització triat i les repercusions polítiques de l'operació. 
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Això continuaven sent unes grans línies, i per apropar-nos una mica més, per anar definint la 
llista definitiva de persones que creiem que era important d'entrevistar, vam creure que per 
acumular informació inicial era interessant començar entrevistant als que eren els 
responsables, és a dir, els dirigents de la operació olímpica. 
 
Aquest criteri que va ser el de tenir molta informació inicial, ens va portar a haver 
d'entrevistar a moltes més persones del sector d'èlit de la ciutat, perque era necessari que 
les fonts històriques que estavem creant poguessin dialogar les unes amb les altres. S'ha de 
tenir en compte que les persones que estavem fent això som historiadors, acostumats a 
utilitzar les fonts històriques i que per tant, sabem que les fonts històriques són útils des del 
punt de vista de poder-les confrontar unes amb les altres. Justament les fonts orals que 
busquen la subjectivitat de les persones són interessants dels del punt de vista de tenir un 
material inèdit, però per això és necessari que n'hi hagin que es puguin confrontar entre 
elles, precisament per que són fonts que busquen la subjectivitat. Aleshores això ens va 
portar a haver d'entrevistar, dintre del sector dirigent dels Jocs, a moltes persones que en 
principi no haviem pensat que fossin necessàries, i que ho vam veure després a mida que 
vam fer les primeres investigacions i a mida que vam anar creuant la informació que ens 
forniem. 
 
Hem de dir que un dels apartats... bé es que vull resumir una mica, no puc ara explicar tot el 
procés, però si explicar que d'aquestes primeres entrevistes vam elaborar unes primeres 
conclusions per veure com enfocavem la resta de les entrevistes i quantes entrevistes creiem 
que eren completament necessàries. A partir d'aquell primer contacte amb els que eren els 
responsables olímpics, vàrem establir 70 entrevistes absolutament inqüestionables i una 
sèrie d'apartats dintre d'aquelles quatre grans línies, que eren la importància de treballar el 
tema de les infraestructures urbanistiques, les inversions públiques i privades, la imatge de 
Barcelona en l'exterior, i el COOB com a organització. 
 
A partir d'això i de situar 70 persones, vam continuar aquesta tasca d'anar entrevistant a la 
gent. Hem de dir que de les persones requerides, de totes elles, ningú es va negar a deixar 
el seu testimoni, i que uns ho van fer per franca col.laboració amb el projecte, altres van 
avalar al nostre projecte devant d'altres entrevistats, amb la qual cosa va ser molt més fàcil 
adreçar-nos a ells, d'altres ho van fer per cortesia. També hem de dir que no tothom va 
avocar-se de la mateixa manera, perque de fet, és difícil entendre a aquestes persones que 
estan acostumades a ser entrevistades pels mitjans de comunicació, establir la diferència 
entre el que era l'entrevista que nosaltres li estavem proposant i el que són les entrevistes 
que ells acostumen a concedir als mitjans de comunicació. 
 
A nosaltres no ens interessava una entrevista de mitja hora per cobrir l'expedient. Les 
nostres entrevistes duraven devegades 8 hores, 7 hores, i són fetes en diferents sessions i 
s'ha d'entrendre, la persona entrevistada ha de interessar-se, ha d'entendre que està 
treballant per a la història, i si no ho entén i vol cobrir l'expedient, la seva entrevista no és 
gens interessant, perque hi han moltes entrevistes periodístiques dels Jocs Olímpics. 
Quedaran una quantitat ingent d'entrevistes, de videos, de cintes, de diaris i per tant, no ens 
interessa una més, ens interessa establir la diferència. Això devegades va ser entès i 
devegades no ho va ser. Per tant, hem de dir que globalment els entrevistats han col.laborat 
francament amb el projecte. 
 
Tots els entrevistats hem de dir també que han llegat el seu testimoni a l'Arxiu Històric de la 
CIutat de Barcelona, renunciant als possibles drets d'autor, i per supossat, gaudint d'una 
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confidencialitat que està garantida per nosaltres com a persones que hem fet les entrevistes, 
que ens han donat la seva confiança. Aquests entrevistats, i també els responsables de 
l'Arxiu Històric garanteixen la confidencialitat pels anys que l'entrevistat ha establert. Algunes 
entrevistes tenen 15 anys de reserva, altres en tenen 4, 5, 6, d'altres fins que la persona es 
mori, i això és molt freqüent en la creació de llegats, on el que interessa no és tant que 
aquesta persona faci confiança a la entrevistadora i aboqui al màxim d'informació possible. 
 
Cada entrevista té també un informe fet per l'entrevistadora en el qual es pot visualitzar 
l'actitud de l'entrevistat, si es pensa que ha estat sincer o no ha estat sincer, si off-the record 
ha explicat algunes coses perque realment no ho volia fer devant de la cassette, etc.. 
 
Durant l'entrevista hem de dir que es produeix aquesta interacció entre l'entrevistat i la 
persona que fa l'entrevista. D'aquesta interacció que depèn de tants factors, que és 
impossible tenir en compte, que no es poden formalitzar, finalment en depèn la qualitat 
d'aquestes entrevistes. Per tant si analitzessim la qualitat d'aquestes entrevistes veuriem 
com cada una, tot i que estan plantejades de la meteixa manera, primer amb un recull de 
dades biogràfiques i després seguint un eix cronològic i temàtic, quan s'analitzen es veu que 
cada entrevista té una peculiritat diferent i justament això, és el que li dona el valor. Les 
entrevistes histori-orals són així, són diferents, per suposat, com ja hem dit abans, de les 
entrevistes periodístiques, però són també diferents de les entrevistes sociològiques o 
antropològiques, que acostumen a seguir un qüestionari molt establert. Aquí, quan 
l'entrevistat parla, devegades la seva paraula ja és la seva intencionalitat que té a l'hora 
d'haver acceptat aquesta entrevista. Ja fa un material que és diferent de qualsevol dels altres 
que poguem tenir. 
 
Ja resumint, direm que el que s'ha fet amb aquest material, el que es fa normalment amb 
aquests projectes i les contes (nosaltres som un equip que hem fet per altres organitzacions 
projectes d'aquesta mena) és transcriure-les i editar-les. Editar-les vol dir organitzar el 
material que hi ha, indexar-les, i conservar-les a l'Arxiu per la consulta pública, sempre i quan 
sigui oberta, o guardar-les per consultes de futur. Però en aquest cas concret, entenent que 
el tema olímpic era un tema que podia interessar a molts més ciutadans fora de l'àmbit del 
que eren estrictament els investigadors, els historiadors, els sociòlegs del futur. Vam decidir 
fer un resum de les entrevistes que eren obertes i per suposat, de les parts que no tenien 
cap reserva. Justament amb la Fundació Barcelona Olímpica, hem pogut editar un resum 
d'aquestes entrevistes perque contenen molta informació i a la vegada poden servir d'índex 
temàtic. 
 
Simplement ,ja per acabar, dir que d'aquestes entrevistes, de les 70 només n'hem fet 40. 
D'aquestes 40 hem decidit que li afeigiriem riquesa a aquestes fonts històriques si tornessim 
a entrevistar a aquestes 40 persones al cap de 3 o 4 anys, és a dir quan ja els Jocs Olímpics 
tinguin a sobre una mica d'història, recent, però història al cap i a la fí, i que aleshores 
decidirem que estan acabades quan fem aquesta segona trobada amb aquestes persones. 
De les 30 persones que encara no hem pogut entrevistar (aquestes entrevistes lògicament 
tindran una característica diferent, però també seràn fetes en l'època contemporània) els fets 
lògicament       perque encara hi som en aquesta època. 
 
Per què hem decidit sobre les 40 fer això? Doncs això té una explicació basada en l'angle 
històric, que varia del moment de la simultaneitat dels fets al moment en que ja aquests fets 
han reposat una mica, i per d'aquí 50 anys és molt més ric poder tenir questa confrontació 
d'aquests dos moments. 
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Simplement, com que no em vull extendre, després, si tenia alguna pregunta doncs ja ho 
faré. De nou agraïr a la Fundació Barcelona Olímpica, perque poques vegades una Fundació 
de tipus esportiu s'ha compromès jo crec, en un projecte d'aquesta naturalesa. De fet el que 
s'està desenvolupant en l'àmbit acadèmic i universitari no té rès a veure amb l'esport, no té 
rès a veure amb l'INEF ni amb rès que tingui a veure amb l'esport, però sí amb aquesta part 
que els Jocs Olímpics van proveïr a Barcelona aquest canvi, des de qualsevol punt de vista. 
 
Gràcies. 
 
 
Moltes gràcies a la Sra. Gómez. Amb això acabem la sessió de dues hores, quasi dues 
hores i mitja. Fem una pausa de 15 minuts estrictes i convocarem de nou per la taula rodona. 
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Dia 11.11 
Bloc D.  
Present i futur de la investigació en l'esport 
 
Moderador : Sr. Miquel de Moragas 
 
Taula Rodona: Prof. Dr. Marcel Hebbelinck 
   Prof. Miguel Martínez 
   Sr. José Luís Hernández Vázquez 
 
 
 
TAULA RODONA-Bloc D 
Present i futur de la investigació en l'esport. 
Moderador: Miquel de Moragas, Director del Centre d'Estudis Olímpics i de l'Esport de la 
UAB. 
Prof. Dr. Marcel Hebbelinck, Catedràtic de Biomecànica de la Universitat de Burssel.les. 
Prof Miguel Martínez, Coordinador d'Investigació de la S.G.D. de la G.C. 
Sr. José Luis Hernández Vázquez, Director del Centre Nacional d'Investigació i Ciències de 
l'Esport. 
 
 
Miquel Martínez: 
 
Tant en el pla de la CICID de la investigació D+D com del Consejo Superior de Deportes, hi 
van haver uns anys absolutament daurats on el finançament va ser molt elevat per a tots els 
grups.  Inclús aquesta tendència va atraure als grups d'investigació que ja rebien 
finançament en els seus àmbits tradicionals i que mai han estat limitats, per un costat és 
aconseguir, qualificant el seu projecte d'investigació amb la paraula esport, un finançament 
complementari al que era tradicionalment el seu finançament.  I estic parlant de grups per 
tots coneguts.  El Consejo Superior de Deportes va tenir fins i tot capacitat de finançament 
per a dotar d'infraestructura pràcticament a departaments universitaris que han aconseguit 
dotar-se totalment. 
 
Què és el que s'estableix ara? Doncs que hem de generar una sèrie de criteris que ens 
permetin ser molt més eficaços davant la perspectiva de futur.  Com fer-ho? Doncs 
immediatament se'ns planteja una situació de què els grups d'investigació han de ser grups 
d'investigació amb infraestructura i recursos humans suficients. Com?  Basant-nos en tota la 
inversió feta en tots aquests anys daurats i que com a complements determinats poden 
realitzar els projectes que es proposen.  S'han de conduir les investigacions a aquells àmbits, 
sobretot de les institucions que representen a l'esport, que han de generar una sèrie de 
criteris de finançament als grups d'investigació exclusivament esportius. 
 
Es tanca el projecte de la CICID i aquests grups es queden sense possibilitats en molts 
casos.  En altres casos s'ha d'orientar als grups, si han arribat a assolir ja el grup 
d'excel.lència que el Dr. Palmi estava dient.  Ara s'estableix un viaix determinat en quant a 
qui componen aquests grups d'investigació, i ho dic perquè jo participo en els comitès on es 
donen aquestes subvencions, no només en el Consejo sinó en altres àmbits, indubtablement 
és difícil accedir a unes situacions des del món acadèmic i universitari amb molta tradició i 
amb molt pes que en el món de l'esport pugui assolir-ho.  Per tant s'han de conduir les 
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investigacions amb uns objectius.  Potser l'aplicabilitat sigui important en un moment 
determinat, però s'han de conduir  aquests grups també d'investigació esportiva ex-profes ja 
cap uns altres àmbits dels plans nacionals i en aquests moments, per exemple, pel proper 
any, en els anys 96 i fins al 99 un dels àmbits d'aplicació.  És el medi ambient, i ara a nivell 
europeu i a nivell espanyol hi ha una preocupació important en la incidència que tenen 
determinades pràctiques en el medi ambient.  Doncs indubtablement el que s'ha de tractar 
en aquest pla nacional, és que hi hagin projectes d'esport i mig ambient i que no hadin de 
recórrer al finançament exclusivament a l'esport, sinó que vagin als plans nacionals.  De la 
mateixa manera que parlo d'activitat física o d'esport i salut, existeix un pla sectorial des del 
Ministerio de Sanidad on hi tenen cabuda perfectament aquests projectes, que a més a més, 
des del punt de vista econòmic són els més quantiosos.  N'hi ha fins i tot d'educació.  Hi ha 
un la sectorial d'educació no només de formació d'investigadors de becaris, sinó també un 
pla dedicat que pot recollir diners per a l'activitat física i de l'esport.  Entenc que aquesta és 
una de les solucions per buscar eficàcia i rendibiliat al diner.  Per altra banda, les institucions 
han de treure dificultats als investigadors. Insisteixo en què l'investigador s'ha de convertir 
sobretot en el principal gestor del propi projecte.  Administrador del projecte, fer el marketing 
per aconseguir finançament del projecte i una sèrie de tasques burocràtiques que, com no 
estigui ben organitzat el centre , doncs li portaré un percentatge de temps molt gran tot i que 
inclús algunes vegades es coben uns 6 o 8 anys després. 
 
De cara al futur, el Consejo Superior de Deportes, nosaltres actuarem sobre aquestes línies.  
Dir que, lamentablement el finançament per a infraestructures és molt difícil i 
fonamentalment s'ha de centrar el finançament en les despeses específiques fungibles i de 
becaris de qui porti la investigacó, perquè en cas contrari els projectes a finançar seran molt 
escaços i dins de la línia de prioritats que està establerta per àmbits d'aplicació, és a dir que 
demana l'esport, no establim una gran distància entre el que volem fer els investigadors i el 
que l'esport en sí mateix necessita. 
 
Nosaltres, el Consejo Superior de Deportes té uns compromisos d'alt nivell que cal atendre. 
 
 
Miquel de Moragas 
 
Bé, ara la paraula és per a la sala. Podríem entrar en debat entre nosaltres, començant pel 
propi moderador que es mossega la llengua per no intervenir, i donar la paraula a la sala i fer 
algunes preguntes a qui vulgui intervenir. 
 
 
Espectador: 
 
He arribat una mica tard, no sé si això s'haurà tractat o no, però ho vull plantejar. Pel que fa 
referència a l'aspecte tributari, l'esport és un aparador de certes manifestacions, de certes 
coses, més visibles que d'altres. Aquests dies està sent notícia que el Sr. Abraham Olano es 
planteja deixar de viure aquí, doncs pagaria un bon nivell d'impostos. Se sap que hi ha un 
bon nombre d'esportistes d'alt nivell que tenen una residència més o menys real o fictícia 
fora. Això com és comtemplat? o quina imatge creieu que pugui donar? és bo per a l'esport? 
és bo per al país? és bo per a hisenda, etc. que passin aquestes coses? 
 
 
Miquel de Moragas: 
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Aquesta suposo que és una pregunta adreçada als nostres experts en fiscalitat d'esports. 
 
A veure. El que és indubtable és que si és bo, és bo per a ell. exclusivament. És obvi que per 
hisenda no és bo, pel país suposo que tampoc. Ep, suposo que tampoc, des del moment en 
què hi ha una sèrie d'impostos, una sèrie d'ingressos via tributària, via impositiva que no 
s'ingressen. El tema de fons segueix sent el mateix, és a dir, no sé si tampoc és objecte de 
debat aquí, però el tema de fons, el que vostè pregunta és: Realment l'esport, l'esport 
professional, ha de tenir aquests beneficis fiscals? Hi hauria tota un sèrie de justificacions, 
una sèrie de motius o de idees que conduirien a pensar que és bo una mesura d'incentivació 
de l'esport. A l'esport professional és bo que hi hagin una sèrie d'avantatges fiscals. Per un 
altre costat hi ha una altra idea i és que aquesta gent guanya uns diners. Aquesta gent té en 
definitiva uns ingressos, i aquests ingressos, com vostè o com jo, o com un altre, han d'estar 
sotmesos a un gravamen per part de l'Estat igual que ho estem els altres. 
 
Aleshores és una discussió doctrinal, i fins i tot és una discussió de política esportiva o de 
política social en general. El que està clar, és que és inevitable que en un moment 
determinat hi hagi un esportista que, donat que la seva font de finançament principal pot 
venir no del país, perquè llavors ho té difícil, sinó que vingui de l'exterior del país, i busca 
paradissos fiscals o llocs on, amb una residència ubicada allà, tingui uns avantatges fiscals, 
però igual com ho fan els empresaris, igual com ho fan els pintors o igual com ho fan d'altres 
persones. És a dir, el que passa és que en el món de l'esport, precisament pel que s'ha 
parlat dels mitjans de comunicació, és difícil trobar una nota de premsa on digui que el pintor 
X ha fixat el seu domicili fiscal a Montecarlo. No ho veureu. Ara, tan bon punt un tennista o 
un futbolista o un ciclista ho fa, automàticament s'omplen sis pàgines, surt la Diputació de 
Guipúscoa, tothom en parla, i això que tampoc és tan inusual que es faci. El que passa és 
que entraríem en un concepte de política fiscal i en un concepte de política esportiva que no 
sé si és tema del fòrum. 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
De tota manera el que sí puc dir és que els investigadors de l'esport estan a les antípodes 
d'aquesta experiència. No tenen cap problema fiscal, ells cobren per no cobrar, sinó cobren 
per poder fer, és una experiencia contrastradíssima, les dificultats dels investigadors. Jo de 
tota manera voldria dir que no crec que l'investigador social, l'investigador de l'esport, sigui 
molt diferent del conjunt d'altres investigadors. Crec que cada vegada més (no sé si estareu 
d'acord amb això) la política científica aplicada a l'esport, serà comú a la política científica. 
Possiblement si els investigadors sobre esports són una mica hàbils, tindran millors 
condicions que molts altres investigadors. Per això abans deia que crec que hauríem de 
buscar espais per trobar col.laboracions. No pot ser que totes les institucions que participen 
en l'esport no col.laborin mai amb la investigació. No pot ser que quan un acadèmic se'n vagi 
a una federació a demanar un ajut per un màster o per una investigació el mirin com si fos 
un astronauta. 
 
Què ha passat? (Jo m'hi he trobat, no tinc perquè amagar-ho) Com no diré noms concrets, 
puc explicar-ho. Quan nosaltres, com a acadèmics ens adrecem a una federació o a un 
comitè, etc., la primera reacció a vegades és: I qui són aquests, què fan, a què es dediquen? 
Clar, no pot ser que tot un fenomen d'aquestes dimensions no hi dediqui ni una part petita. 
També haig de dir coses positives. La nostra experiència de col.laboració amb el Comitè 
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Olímpic Internacional, amb el Museu Olímpic, és extraordinàriament positiva. És a dir, 
nosaltres hem pogut existir (parlo ara com a Centre d'Estudis Olímpics) gràcies a que el 
Comitè Olímpic Internacional ha volgut crear una càtedra. Poso exemples bons per obrir i és 
possible també que els investigadors haguem de fer alguna política de marketing, perquè 
sembla que anar sempre a l'administració és una via limitada. No podem anar sempre a la 
Secretaria General de l'Esport, al Consejo Superior de Deportes, a la Diputació... Crec que 
ens hem d'obrir als sectors socials perquè contribueixin. Quan aquest senyor està treballant 
pels esportistes, també està treballant pels clubs, per tant potser sí que algunes 
investigacions que són molt de qualitat de vida, però aquests ajuts de qualitat de vida han 
d'estar contemplats en el marc de la política científica d'un país. Si la política científica 
d'aquest país considera que és prioritari defensar el medi ambient, doncs els investigadors 
aniran cap aquí i molta gent de l'esport aplicat també. El que passa és que també tenim un 
altre problema. El gran debat polític, ideològic i cultural sobre la política científica és un tema 
obert aquí, a la Comunitat Europea i a tots els països moderns en l'actualitat. 
 
Jo crec que potser hem de ser una mica optimistes en el sentit de buscar recursos. Abans 
dèiem de sota les pedres, i ara jo diria de sota les institucions esportives . 
 
 
Pregunta: 
 
Em permet que faci un incís en aquest tema? Jo només volia dir que és obvi que s'ha de 
tendir cap a la recerca de recursos, no tan sols per part de les administracions públiques sinó 
de les entitats privades, de les federacions, dels comitès olímpics, però crec que hi ha una 
certa tendència de totes aquestes persones. No sé, ho poso damunt de la taula i, en tot cas, 
és una impressió que tinc. De totes aquestes persones que treballen en aquesta àrea, quan 
han de desenvolupar un treball X, una recerca, i el presenten a una administració pública... 
quan ho presenta una empresa privada, quan ho presenta una federació, passa de ser una 
recerca a ser un treball professional i en definitiva és el mateix. Estan fent un treball per 
desenvolupar uns resultats que al final donaran un benefici a aquella entitat. El que passa és 
que, quan ho fiquen dintre d'una federació diuen no, això no és recerca, i jo amb la meva 
capacitat professional que tinc, llogo els meus serveis per donar uns resultats. Aleshores 
això és al que no li diuen recerca. Al demés sí. 
 
Aquí jo crec que s'està produint un fet social que existeix, una mentalitat que existeix, per 
tant, recerca és una cosa com és l'altra. Sembla que quan parlem de recerca és aquella que 
va a l'administració pública i la resta no és recerca. S'estan fent moltes coses però a allò li 
diuen exercici professional. Quan parlem de quines són les coses que s'estan fent en el 
nostre país, no hauríem de caure només amb això que és el que les administracions 
públiques subvencionen i ajuden, sinó que s'hauria de furgar, s'hauria de buscar també què 
és el que s'està fent, el perquè s'està fent. El que passa és que no es diu, que en definitiva 
s'entén que és un exercici professional. 
 
 
Miquel de Moragas:  
 
Algun comentari ? 
 
 
Resposta: 
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Jo crec que existeixen multitud d'indicadors actuals com per detectar quina ha estat l'evolució 
de la investigació esportiva a Espanya, no només per als grups que s'han creat, sinó per a la 
millora de la qualitat de determinats grups i els resultats de totes aquestes investigacions en 
fonamentalment, diaris de tipus científic i diferents àmbits, que van enriquint notablement en 
els últims anys aquesta tasca. 
 
Però fonamentalment jo voldria destacar la institucionalització de la investigació en centres 
que en els últims anys han anat apareixent, amb el CAR aquí, és evident i la línia i els 
treballs que estan aportant en diferents camps. 
 
Però hi ha altres centres també radicats en altres llocs on estan començant a aconseguir 
determinats tipus de resultats i que això no pot donar una visió de futur més optimista de la 
que estem veient.  Perquè l'estem veient en un enfocament exclusivament financer i des del 
punt de vista dels grups que fonamentalment connectats sempre a centres de formació 
universitària, en la majoria dels casos estan promovent investigacions amb grups traballant 
permanentment en el món de l'esport, no fent incursions en el món de l'esport, perquè 
pràcticament aquestes subvencions poden ser temporals d'un tema concret, però desapareix 
després el grup.  En tan en quant en aquests centres d'investigació, que per cert, el compte 
d'aquests centres d'investigació a Espanya apareix publicat el proper mes o com a màxim al 
mes de gener, doncs són grups permanents i jo crec que en el món de l'esport aquests grups 
permanents tindran una incidència important. 
 
De fet, en la comptabilitat que portem nosaltres de tesis doctorals que s'estan presentant en 
l'àmbit de les ciències de l'esport, doncs en els darrers tres anys el creixement ha estat 
enorme i les previsions pel proper 96 són que van a duplicar-se a les presentades en 
aquests últims anys. 
 
Jo crec que això és important.  Denota un canvi radical i una preocupació pel món de 
l'esport. 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Alguna intervenció més?  
 
Té la paraula el Sr. Hernández Vázquez: 
 
Moltes gràcies i bon dia.  En primer lloc el nostre agraïment a la Fundació per la invitació que 
ens fa i l'ocasió que ens dóna d'exposar quines són, encara que sigui molt breument, les 
línies generals d'actuació que té el Consejo Superior de Deportes en matèria de I+D, es a dir 
en investigació i desenvolupament tecnològic. 
 
Potser hauríem d'assenyalar dos grans períodes en matèria d'investigació esportiva a 
Espanya. 
 
Una que s'acaba de tancar i que significa el desenvolupament dels dos plans nacionals de 
I+D que s'han portat a terme fins a l'any 95 i a partir d'ara que s'acaba d'aprovar en el 
Consell de Ministres, el pla nacional I+D des de l'any 1996 a 1999.  La característica 
essencial d'aquest primer període que va tenir dos plans nacionals en vigor, ha estat en què, 
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d'una forma en el primer pla figurava l'esport com a objectiu  i en el segon pla, hi figurava, 
encara que canviant de denominació com un altre objectiu.  És a dir, com árees objectives 
propostes d'estudi dins del pla nacional I+D.  La diferència és que ens trobem en aquests 
moments en què igualment les gestions realitzades en aquesta primera època per part del 
Consejo Superior de Deportes, van aconseguir introduir la investigació esportiva en el pla 
nacional, doncs en aquest període que ara es va iniciar del 96 al 99, l'esport no apareix en 
aquest Pla Nacional.  Per tant, potser les actuacions que el Consejo Superior de Deportes 
pugui fer substitutòries fins a un cert punt del pla I+D en aquest període, seran que 
pràcticament el desenvolupament de investigació esportiva en quant a les subvencions que 
l'estat els hi dóna.  De totes formes, les competències que té el Consejo en aquest àmbit són 
limitades i es basen en impulsar i promoure dos camps, la investigació esportiva en aquesta 
matèria, o a la formació de post-grau i d'especialista en aquesta matèria. 
 
Com fixa els seus objectius en aquest àmbit el Consejo Superior de Deportes? En primer lloc 
en projectes plurianuals que estan sempre relacionats amb una coordinació i un recolçament 
a programes d'interès per a l'esport d'alt nivell.  En tant en quant les competències que té el 
Consejo Superior de Deportes assumides, fonamentalment estan dirigides a l'esport d'alt 
nivell o a competicions de caràcter estatal o a competicions internacionals. 
 
Per una banda, i encara que ara mateix no estan en vigor, jo crec que aquells que estan en 
el món acadèmic ho recordaran, una altra planificació plurianual va ser la de la formació de 
post-grau i que va estar dirigida durant tres anys a la formació d'especialistes en l'àmbit dels 
professors d'EGB.  Això es va tancar l'any 1992 o en el curs acadèmic 92/93.  Actualment 
aquests programes són fonamentalment programes anuals i en aquest cas, els programes 
anuals es fixen tenint en compte, per una banda les orientacions o directrius que en els 
organismes del Consejo de Europa editen com àrees d'interès d'estudi per als països.  En 
segon lloc les àrees que per tradició científica en matèria esportiva o que equips 
d'excel.lència que darrerament s'han introduït en l'àmbit de l'esport de mantenir que aquests 
equips segueixin estant interessats per a la investigació esportiva, i fonamentalment i per 
acabar, la incorporació de noves àrees en el sentit de fer les previsions necessàries de cara 
al futur. 
 
Bé, doncs aquests objectius els trasllada a efectes de punt de vista de projectes ja anuals, 
dins del pla operatiu a través dels diferents programes que són: projectes d'investigació i 
desenvolupament tecnològic, formació de post-grau, organització d'actes científics, promoció 
de les publicacions i difusió de les actuacions en l'àmbit científic.  Aquests programes es 
coordinen a través del Centro Nacional de Investigación y Ciencias del Deporte que té una 
funció, a més a més de coordinació, de gestió administrativa, de gestió d'aquests projectes i 
de difusió dels mateixos. 
 
Com els materialitza el Consejo Superior de Deportes? Aquells projectes que són d'interès 
prioritari i que tenen una vinculació gran a altres programes del Consejo, es realitzen a través 
de convenis, en aquest cas de convenis que es desenvolupen amb les universitats, convenis 
que s'obren amb els OPIS (Organismos Públicos de Investigación) o convenis que es 
desenvolupen en altres Centres.  En l'últim que s'està elaborant, l'estudi que s'ha fet amb el 
Consejo de Investigaciones, amb el Centro de Investigaciones Sociológicas.  Pràcticament 
en un parell de setmanes començarà el treball de camp, de l'enquesta que cada cinc anys 
Espanya fa en relació als hàbits esportius. 
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Es  vincula amb empreses també a través de contractes.  Fa quatre anys es va realitzar un 
contracte amb una empresa, per al desenvolupament d'una pilota sintètica, una pilota per al 
joc de pilota, frontó, etc.  Es vincula també a convocatòries públiques, que és potser també el 
més conegut, potser on la demanda és més gran i la oferta lamentablement assoleix aquest 
any tan sols el 5% de projectes.  Finalment per determinat tipus de resolucions del Secretario 
de Estado, també són projectes d'alt interès que puguin presentar aquest tipus d'organismes. 
 
De cara al futur, el plantejament, com deia al principi, doncs lamentablement el pressupost 
en investigació i formació de post-grau s'ha reduït des de l'any 93 fins ara aproximadament 
en un 50%, però lamentablement l'acció o la desaparició de la matèria esportiva del nostre 
pla nacional és un greu problema i per tant, va matitzar la possibilitat d'intentar, insisteixo, en 
què la comissió nacional de ciència i tecnologia desenvolupi plans especials en matèria 
esportiva al no estar inclosa en els programes nacionals.  D'aquesta forma el que es pretén 
és que el nivell de finançament que ha existit durant aquests vuit darrers anys no baixi, o no 
baixi tant vertiginosament com estava previst, de tal manera que inclús algunes 
convocatòries públiques puguin comptar amb la col.laboració i amb el finançament de la 
CICI. 
 
Un altre dels grans objectius, malgrat les dificultats que en aquest sentit trobem, i que aquí 
mateix aquest matí i ahir tarda es van difondre, va ser la de promoure o movilitzar els 
recursos de les empreses privades.  Si en matèria d'organització esportiva per a activitats pot 
ser el que tingui més èxit, en matèria d'organització d'actes científics o en matèria de 
finançament d'investigacions que no tinguin una transferència clara lògica a la tecnologia o al 
desenvolupament empresarial en troben exessives dificultats, per tant, encara és un camí 
obert, no dubtem de què serà bastant difícil.  Importa molt seguir recolçant als equips 
d'exel.lència i als equips que en aquests últims vuit anys han aconseguit vincular-se a la 
investigació esportiva en les universitats, fonamentalment a través dels plans nacionals 
d'investigació, vinculats bàsicament a algunes àrees que ara esmentarem i continuar amb 
l'esforç de movilitzar les investigacions en els noves àrees sobretot en aquelles àrees de 
contingut humanístic que, lamentablement, en aquests últims anys, han tingut poca 
importància en el context de les subvencnions concedides pel Consejo Superior de 
Deportes.Per facilitar algunes dades sobre el que ha estat aquest últim trienni, els recursos 
destinats pel Consejo Superior de Deportes en aquests quatre programes que hem parlat, 
insisteixo, I+D o sigui projectes d'investigació i tecnològics, formació de post-grau i per altra 
banda ajuda a l'organització d'actes científics i difusió de les publicacions de caràcter 
científic, s'ha elevat a uns 170 milions de pessetes. 
 
No està comptabilitzat aquí els diners que s'han invertit a la financera CICI ni les inversions 
pels programes de les Comunitats Autònomes.  Per tenir una idea aproximada d'aquests 170 
milions de pessetes, quasi la meitat, un 43% aproximadament, s'han vinculat a projectes I+D 
investigació i desenvolupament tecnològic, aproximadament un 7% del finançament d'estudis 
de formació de post-grau i formació d'especialistes, poc més d'un 7% a l'organització d'actes 
científics i un altre 7% arrodonint xifres als ajuts a publicacions de tipus científic. 
 
Les àrees que han tingut més incidència per agrupar-les, per fer-ne una diferenciació, fóra en 
primer lloc i amb bastant diferència en l'àrea biomèdica, en el sentit de tot el que són les 
ciències mèdiques, biològiques i amb tots els treballs que fonamentalment han anat 
encaminats a resoldre problemes i dubtes  en l'àrea d'actuació.  Li han seguit les ciències 
socials, ciències jurídiques, finalment educació i humanitats, i en darrer lloc aquells treballs 
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d'investigació que no estan en els àmbits abans esmentats, poder veure que 
fonamentalment han estat vinculades a resoldre problemes d'entrenament. 
 
Per Comunitats Autònomes, pràcticament hi ha una coincidència amb els resums o 
conclusions que estableix el pla nacional I+D en quant a les universitats que participen en 
aquests projectes.  Així encapçalant la llista estan Madrid i Catalunya, seguits de la 
Comunitat Valenciana, Andalusia, Extremadura i Castella-Lleó i després les representacions 
ja mínimes d'algun projecte puntual.  Aquesta és l'activitat. 
 
En aquests moments es troba pràcticament a punt de publicar-se en el Boletín Oficial del 
Estado la convocatòria de l'any que ve en la que s'han introduït modificacions importants 
amb respecte a les que anteriorment es venien fent pel Consejo Superior de Deportes, 
precisament per contemplar i catalitzar aquells projectes que anteriorment anaven cap el 
CICID que puguin tenir també cabuda dins de les convocatòries dels projectes del Consejo 
Superior de Deportes.  No obstant això, sempre amb les limitacions de tipus pressupostari. 
 
Dir finalment que la nostra funció, independentment de seleccionar els items o seleccionar 
fonamentalment les àrees que des d'un punt de vista anual o plurianual es consideren 
d'interès per a desenvolupar en el camp esportiu.  Sobretot en aquestes àrees es fan 
convocatòries públiques.  El Consejo Superior de Deportes el que fa és gestionar, 
administrar i tractar de millorar la qualitat dels projectes d'investigació.  Útimament aquesta 
millora de la qualitat passa sempre per l'avaluació de la Agencia Nacional de Evaluación y 
Prospectiva que en aquest sentit esta realitzant aquesta mateixa tasca per a tots els 
projectes d'investigació. 
 
Jo volia senzillament posar en situació de poder dialogar amb els gestors de l'administració i 
que promouen la investigació en aquest cas, i estic segur de què els investigadors en 
particular, es troben amb grans problemes per a finançar els seus propis projectes, però el 
que és indubtable és que hi ha dues limitacions, una que s'han de fixar les prioritats i que 
aquestes prioritats en definitiva vénen, a més a més de per les àrees, fonamentalment per al 
finançament que pressupostàriament comptem. 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Muchas gracias- Moltes gràcies. Permeti'm una introducció a la pregunta que faré, que 
naturalment serà breu, perquè el dissabte al matí no es pot pas abusar de l'audiència. La 
sessió que hem tingut aquest matí em sembla que demostra prou que l'esport és un 
fenomen que reclama múltiples actituds i múltiples accions de l'activitat científica. La 
pròpiament acadèmica en l'esport no és una ciència, és un gran fenomen que reclama una 
activitat científica multidisciplinar. Ha estat, en aquest sentit, exemplar. Ha estat molt 
interessant veure exemples concrets d'investigació en la ponència del Professor Hebbelinck, 
que ha mostrat aquesta multidisciplinitat en la investigació. 
 
També voldria remarcar de la intervenció del Professor Hebbelinck que les funcions socials 
de la investigació en l'esport són també molt notables. La responsabilitat de la investigació 
en l'esport, ha dit en l'educació, en la formació de la pràctica esportiva, també la gestió i 
l'administració en l'esport o, com ell ha dit, l'aplicació d'aquests coneixements a diversos 
àmbits de l'esport d'elite, l'esport a l'escola, l'esport per a tothom. 
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En aquest marc de la Fundació Barcelona Olímpica sí que de tota manera vull dir que hi ha 
un escletxa, un petit espai que s'obre que és el dels Estudis Olímpics. L'empenta que s'ha 
donat a Barcelona (i confiem que des de l'empenta a Barcelona podem tenir alguna 
influència internacional), el gran fenomen olímpic, reclama també una línia d'especialització i 
desenvolupament en la seva activitat acadèmica. 
 
Hem tingut després una intervenció del Sr. Miguel Martínez en la que ha exposat la política 
científica, política esportiva que la Generalitat té. Després aquesta intervenció s'ha completat 
amb la intervenció del Sr. Hernández Vázquez, on també ha parlat de quina és la política 
científica del Consejo Superior de Deportes. Sobre això s'obre un tema importantíssim. És 
quina part de la responsabilitat de la política científica d'aquestes institucions esportives 
passarà, ha passat, hauria de passar o s'hauria de reservar, respecte de les grans 
institucions de la política científica del país. És a dir, quina és l'acció de la CIRIT a Catalunya, 
quina és l'acció de la CIRIT en relació a la investigació de l'esport, quin és el paper que tenen 
aquestes institucions. 
 
Però naturalment s'obre una altra qüestió. Aquestes institucions públiques avui dedicades a 
l'esport i a l'ajut de la investigació científica, es troben amb un retall pressupostari i no ens 
podem imaginar que el Consejo Superior de Deportes i la Secretaria General de l'Esport, 
multipliquin tots els seus recursos per reprendre la investigació. En canvi s'observa un gran 
buit en l'ajut de la investigació per part de les institucions esportives. Elles mateixes, les 
lligues de futbol, les federacions, els clubs, els comitès olímpics, són les grans institucions 
que generen recursos i que demanen investigació per elles mateixes. Jo crec que aquí tenim, 
com en altres àmbits de la política científica del nostre país, una pregunta a fer, és a dir, 
quina és la participació de la societat civil, de les empreses privades, en la promoció de la 
investigació. 
 
I finalment, en aquesta brevíssima introducció, la pregunta que vull fer. Hem tingut després 
cinc exemples que jo crec són molt representatius i que en tot cas marcarien l'encert de la 
política de la Fundació Barcelona Olímpica en la selecció d'aquests ajuts. 
 
Hem tingut, fixeu-vos, una presentació d'una investigació sobre qüestions de dret i fiscalitat 
d'en Lluis Carretero i Andreu Camps que presenten tot un àmbit de coneixements 
importants. Després voldria remarcar que hi ha una altra investigació. Jo ara m'ho miro des 
d'un àmbit... des de sobre com un "over-view". D'aquests temes hi ha un recerca sobre 
medicina i salut. Pensant en la qualitat de vida, i aquí jo voldria remarcar-ho, és a dir, com la 
investigació mèdica pot facilitar l'augment de la qualitat de vida, que crec que és un 
compromís fonamental de les democràcies. Hi ha hagut també una investigació presentada 
per Josep Escoda i per l'equip del CAR sobre la tecnologia de la utilització de les imatges per 
múltiples aplicacions. Com que sóc una persona que em miro les coses de la vida a través 
dels "mass-media" ja he vist que amb aquestes tècniques hi ha quantitat d'aplicacions a la 
producció televisiva però també n'hi ha a la pràctica, a l'entrenament, a l'anàlisi del 
comportament del cos... és a dir, és un món fascinant que s'obre. 
 
Hi ha també un estudi important del Professor Palmi de l'INEF, que és veure com la ciència 
ajuda als esportistes. També vull remarcar-ho perquè algunes vegades la ciència també 
treballa en com explotar als esportistes i em sembla molt interessant vist des de la demanda 
social de com la ciència es planteja ajudar als esportistes en resoldre els seus propis 
conflictes. 
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I finalment hi ha un treball d'història. La Doctora Pilar Gómez ha dit abans que ella no era 
d'esport. Jo al sortir li he dit, clar que ens interessa a nosaltres. Al final de tot, ens interessa 
la societat, i com que ens interessa la societat, ens interessa l'esport. Aquesta és una posició 
que crec que finalment el que ens interessa és la convivència, la humanitat, la millora de la 
qualitat de vida... i per això ens interessa l'esport i l'olimpisme. En aquest sentit és molt 
representatiu que la Fundació hagi ajudat a finançar un projecte d'investigació dels grans 
impactes culturals. Només voldria dir una cosa per acabar això. Aquí es parla de l'esport i de 
cop jo veig que l'esport és una medalla de dues cares. Una és la cara dels que practiquen i 
dels que gestionen, dels que tenen acció sobre el món de l'esport, i l'altra cara és la dels que 
només miren l'esport a través de la televisió. Però aquestes dues cares, si ho analitzem bé, 
estan tocant una a l'altra. 
 
Això vol dir que a les múltiples responsabilitats de la recerca científica en relació amb 
l'esport, s'obre el camp fascinant de quins són els impactes socials de tota aquesta activitat 
que aquí vosaltres estudieu des de múltiples punts de vista. 
 
Feta aquesta introducció a la meva pregunta per tal d'unificar una mica en el temps que hem 
d'utilitzar les intervencions, seria la següent: des de la seva experiència d'investigador, 
concretament en la qüestió de l'esport, quines són les dificultats que troben i que han de 
vèncer per fer la investigació? O bé: quins són els camps que creuen que s'han de 
desenvolupar, que encara estan pendents de plantejar-se? Què falta en la investigació? 
Quins són els reptes de futur? És una pregunta una mica complicada perquè cadascú pugui 
agafar-la com vulgui. Quins són per a vostès els reptes de futur? i una pregunta que tindria 
dues formulacions: per a vostès, com a investigadors, què demanen a les institucions? 
Perquè com que aquí tenim representants de les institucions, la pregunta seria: les 
institucions, què demanen als investigadors? També està bé fer la pregunta, és a dir, què, 
nosaltres com a investigadors, demanem a l'administració, és una cosa, però també és 
convenient saber què esperen l'administració i els gestors de l'esport dels investigadors. 
 
Bé, per tant és una pregunta oberta sobre com veuen (des de la seva experiència 
demostrada aquí com de gran qualitat) aquestes preguntes sobre la situació de la recerca a 
l'esport, que és el tema central de la nostra taula rodona. 
 
Aleshores si els sembla, en aquesta responsabilitat de fer de moderador i de donar les 
paraules, jo començaria potser per l'esquerra i anem canviant, què us sembla? Naturalment 
poden discrepar fins i tot de la pregunta. És a dir si algú vol fer una pregunta diferent també 
es pot fer. 
 
 
Pregunta: 
 
Demano excuses. És que prèviament estava fent un comentari d'un tema que abans havia 
comentat i ara he perdut una mica el fil. La pregunta és la impressió general sobre l'estat de 
les ciències de l'esport, les dificultats que vostè troba i les demandes que vostè faria a les 
institucions responsables de la política científica. 
 
És una pregunta molt complexa que segurament requeriria molts més minuts dels que el 
president em deixarà, però de tota manera sí que voldria dir un parell de coses. 
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En aquests moments penso que ens trobem en un moment crític pel desenvolupament de 
les ciències de l'esport aquí a Catalunya i em penso que també a la resta de l'Estat. Crític 
perquè en el segon Pla d'Investigació Nacional que tenia un apartat específic sobre ciències 
de l'esport, i l'impuls que diferents institucions han donat a la investigació de les ciències de 
l'esport com a conseqüència dels Jocs Olímpics. Allò realment va ser un impuls molt 
important. S'han desenvolupat molts grups de recerca, s'han tirat endavant moltes línies 
d'investigació, s'ha produït moltíssim, sobretot s'han creat grups. En aquests moments, 
justament quan això està a la primavera quan les plantes es troben treient la flor i en plena 
expansió, ens trobem que ens tallen una mica l'aixeta. És a dir, que la crisi econòmica (o no 
sé si és realment la crisi econòmica) o en tot cas la reducció important que hi ha en aquests 
moments en el fons per investigar, pot fer perfectament que es limiti aquesta expansió, 
aquesta evolució, aquest camp. Nosaltres hem tirat endavant dos estudis sobre aquest tema, 
un en l'àmbit català, que va ser publicat fa un parell d'anys i que es va presentar al congrés 
de l'esport català, analitzant quina era la situació i les perspectives futures. Vam fer una mica 
de prospectiva de les ciències de l'esport a Catalunya i vam fer una sèrie de consideracions, 
les quals de moment no veiem reflectides en la resposta que han tingut les institucions, tant 
la Generalitat de Catalunya com el Consejo Superior amb les seves polítiques de suport a les 
ciències de l'esport. 
 
Bé aquest és una miqueta el problema. Tenim ganes d'investigar, tenim les estructures. 
Finalment hem fet un esforç molt gran per concentrar i determinar els nostres esforços en la 
línia d'investigació, però ens falten recursos. Jo penso que aquest és el problema en aquests 
moments. 
 
 
Miquel de Moragas: 
 
Molt bé. Andreu Camps, com veu el problema d'aquesta qüestió? 
 
 
Andreu Camps: 
 
Moltes gràcies. Bé, en tot cas en la meva circumstància es dóna el fet que puc donar una 
mica la visió, com ha plantejat el president de la taula, com a membre d'un grup de recerca, 
però a la vegada també amb una certa responsabilitat institucional, en un centre en el qual 
es fa recerca i dóna una sèrie d'ajuts a la recerca. 
 
És obvi que un cop acabat el refluxe, o un cop acabada la dinàmica, la important dinàmica 
econòmica que va crear els Jocs Olímpics en l'àmbit de l'esport i en l'àmbit social en general, 
entrem en un procés històric on, per diferents causes els recursos econòmics destinats en 
general a l'esport, i també a l'àrea de la recerca dintre l'esport, doncs és evident, i així ha 
estat reflectit per diferents instàncies i per persones que han estat aquí, que cada cop serà 
menor i que hi haurà més dificultat per poder ajudar a aquest tipus de recerques. 
 
Des del meu punt de vista, crec que hi ha dos elements que s'haurien de tenir en compte. 
Per un costat intentar, des de tots els equips de recerca que hi ha, aprofitar al màxim els 
recursos que durant tots aquests anys, gràcies a aquest boom econòmic que ha tingut la 
recerca de l'àmbit de l'esport, s'han pogut anar assolint. 
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Jo crec que malgrat tot, estic totalment d'acord amb el Ferran Rodríguez, en el tema de què 
seria necessari i és imprescindible en certes àrees augmentar els recursos disponibles, els 
recursos materials. És obvi que s'han d'augmentar aquests recursos però crec també que 
aquests 6 o 7 anys han permès a les institucions de recerca que els diferents investigadors 
gaudissin d'uns recursos materials importants amb els quals jo crec que (perdoneu 
l'expressió) els investigadors encara no hem estat capaços de poder-nos acabar, és a dir, 
que encara permet durant un temps una certa explotació d'aquests recursos i bé, esperar 
probablement que en un període d'aquí a 5 o 6 anys, l'economia europea, l'economia 
mundial o l'economia nacional pugui anar millor. En aquell moment es pot tornar a fer una 
regeneració de tot el que és la tecnologia i tot el que són els recursos que en aquest moment 
disposem. 
 
Penso que ara hauríem d'enfocar la nostra línia de recerca en veure quines disponibilitats de 
recursos tenim, i a partir d'aquí treure-li el màxim profit possible, que em sembla que en 
molts casos encara no hem acabat de treure-li aquest profit. 
 
Això per un costat. Per l'altre, i des d'un punt de vista de subjecte de recerca, crec que hem 
de buscar, hem de veure de quins recursos disposem i treure-li el màxim profit possible a 
aquests recursos ja que veiem que hi han dificultats econòmiques per poder incrementar 
això. 
 
Per un altre costat, des del punt de vista d'administració, com que he dit que l'altra vessant a 
mí em sembla que és imprescindible. S'està fent, però no amb la suficient insistència. És el 
fet de definir quines seran les línies de recerca prioritàries, si hi ha recursos escassos, si hi 
ha pocs diners. Aquests diners, el que no es pot fer és repartir-los d'una forma, d'entre totes 
aquelles àrees de recerca que es vulguin presentar, perquè això és impossible. D'aquesta 
manera pràcticament no pot investigar ningú. S'han de prioritzar unes línies de recerca. Això 
inevitablement exclou a tota una sèrie de sectors, però em sembla que exclou des del punt 
de vista d'ajut de finançament públic. És imprescindible que les administracions públiques i 
les entitats que puguin ajudar amb la seva col.laboració, com en aquest cas la Fundació 
Barcelona Olímpica, defineixin molt clar quines són les línies de recerca, i a partir d'aquí els 
criteris que haurien de ser el més objectius possibles, d'atenció a la demanda social, etc. etc. 
Això és obvi, però aquestes línies de recerca haurien d'estar molt definides, molt clares. I em 
permetreu que faci un incís. En tot cas pot ser dissonant amb algun dels companys que hi ha 
aquí ...........................és important en l'inici de les recerques que hi havia en l'àrea de 
l'esport, no tant des del punt de vista de l'administració pública, sinó per la configuració dels 
subjectes de recerca, hi va haver una part important de recerca dins l'àrea biomèdica. 
 
Durant aquest període han permès un cert resorgiment i, per les últimes convocatòries que jo 
he pogut anar veient, sembla ser que hi ha una tendència a recolzar l'àrea biomèdica. Jo 
diria que bé, que és discutible, com tot. Però la meva opinió és que s'hauria d'estudiar si és 
que en altres àrees que probablement estiguin en situacions de dèficit més grans que 
aquesta àrea biomèdica, que ha estat durant certs anys no prioritzada, no des del punt de 
vista exclusivament d'administració pública, potser perquè hi hagin hagut més investigadors, 
probablement perquè els equips s'han configurat més fàcilment, o perquè els resultats dels 
treballs han estat més positius. En qualsevol cas s'haurien de potenciar també altres àrees 
que potser no han estat tan afavorides. 
 
 
Miquel de Moragas: Moltes gràcies Andreu. 
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Luis, he de demanar intervencions molt breus, necessàriament molt breus. 
 
 
Luis (Jose Luis Carretero) 
 
Molt breument.  Al marge de ser investigador i de dedicar la major part de la meva tasca 
investigadora a l'àmbit de les ciències de l'esport, he estat durant quasi cinc anys 
responsable d'una institució dedicada a les ciències de l'esport: UNISPORT.  Una institució 
pública dedicada a la difusió i a la investigació de les ciències de l'esport i al mateix temps 
tinc una certa experiència en l'àmbit internacional.  Crec que sóc l'únic investigador espanyol 
que té l'honor de pertànyer al Comité Ejecutivo del Consejo Internacional de las CIencias del 
Deporte i això em permet que el que vaig a dir-vos ara, ho faci no només des de la vertent 
d'investigador a títol individual, sinó per aquesta experiència dins de la mateixa administració, 
inclús a nivells internacionals. 
 
Jo crec que el gran problema i fins ara coincidim les tres persones que hem parlat, és un 
problema financer, és un problema de manca de recursos. 
 
L'administració pública en general, a nivell estatal o a nivell autonòmic, davant la situació de 
dèficit existent, ha de retallar, i sembla ser que sempre és molt més fàcil retallar en despeses 
d'investigació que en altre tipus de despeses, perquè el gran problema de la investigació és 
que els resultats no són resultats a curt termini.  S'inverteix en investigació i els resultats 
d'aquesta investigació tenen uns efectes aplicatius referits en el temps, per tant és molt més 
fàcil políticament retallar quelcom que no té un resultat immediat, davant d'aquelles 
situacions o aquelles necessitats acuciants que és molt més complex tallar. 
 
Per tant en aquest sentit el finançament és el gran problema, tant a nivells internacionals, 
com estatals com a nivells autonòmic.  Què demanaria a l'administració, o quines serien les 
possibles peticions?  Jo faria una petició a títol personal i amb això concreto amb el que 
abans deia l'Andreu Camps, donat que els recursos són limitats, a l'hora de prioritzar o de 
jerarquitzar, jo demanaria un més gran equilibri entre el que és la investigació esportiva, 
entre el que és l'àmbit humanístic o de les ciències socials, enfront a la investigació en 
matèria esportiva de l'àrea biomèdica, o de l'àrea tecnològica, o de la tecnologia, com ho 
vulgui dir. 
 
Jo no diré que l'àrea tecnològica no és important, en absolut, però potser s'ha d'equilibrar 
aquestes dues vertents de l'estudi en general sobre l'activitat esportiva.  En aquest sentit a  
mi em resulta curiós que en l'exposició del meu amic, el professor Hebbelinck, ens ha parlat 
de medicina, de psicologia, de sociologia, de pedagogia i ha oblidat el tema de les ciències 
jurídiques de l'esport, que jo crec que és una ciencia de l'esport, sensa cap dubte.  En les 
seves trasnparències hi han hagut al.lusions a organismes internacionals i s'ha oblidat que 
en l'àrea jurídica existeix una associació internacional de dret esportiu i pot ser que de la 
intervenció de José Luis Hernández, en tinc l'esperança, pel que ell ha dit, de què en un futur 
hi hagi un més gran equilibri.  A mi em sembla que és el que aquí en aquesta taula rodona 
m'atraveixo a demanar.  Moltes gràcies. 
 
Miquel de Moragas: Moltes gràcias. 
 
 
Miquel Martínez: 
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Jo a nivell personal penso que fins ara no hi ha hagut manca de recursos a nivell 
d'investigació en l'esport. Hem passat una època daurada, i si ara comencen a haver intents 
de racionalitzar la despesa en aquest sector, aleshores jo penso també el que ha dit l'Andreu 
Camps de què s'ha d'intentar aprofitar tota aquesta bonança que hem tingut fins ara per 
començar a treure algun resultat. Que incitin o que connectin el que és la recerca de l'esport 
amb el que són les necessitats de la societat. 
 
En definitiva penso que hi ha una gran disociació entre el que s'investiga i la pràctica física 
esportiva. Per buscar recursos, a part de les institucions que es puguin donar o no, si els 
investigadors van a buscar quines són les mancances que hi ha a la pràctica físico-esportiva, 
penso que s'obririen altres camps de finançament ja més privats. També crec que és 
convenient intentar aproximar el món de la pràctica al món de la investigació. Moltes 
vegades ens trobem que als fòrums d'investigadors només hi ha investigadors, i al fòrum 
d'entrenadors només hi han entrenadors que desconfien dels investigadors. Penso que una 
manera de trobar recursos és intentar que aquests dos camps el món de la pràctica i el món 
de la investigació s'uneixin. És difícil, hi ha recels per part dels practicants potser perquè els 
investigadors no han intentat posar-se diguem-ne en el cas dels practicants. Jo, per 
exemple, li diria al meu amic Josep Escoda que m'agrada molt la seva exposició i bé 
m'agrada a mí, ja m'esta bé, però potser aquesta exposició també hauria d'anar als 
entrenadors i explicar-los com utilitzar aquests materials biomecànics. Aleshores potser serà 
més fàcil que en lloc de dir "frame" i "landmark", doncs diguem fotograma i marca. Potser és 
un mitjà d'apropar el que en definitiva necessita la investigació biomecànica, que és el que 
està treballant a la pista o a l'entrenador. 
 
La meva idea seria que aquests dos camps de la investigació i el que és la pràctica, l'activitat 
físico-esportiva tendeixin a unir-se i a buscar esforços comuns. 
 
 
Miquel de Moragas: Moltes gràcies. 
 
Professor Hebbelinck 
 
Moltes gràcies.  M'agradaria aprofitar aquesta oportunitat per expressar el meu agraïment a 
la Fundació Olímpica de Barcelona.  En relació al que han dit els meus col.legues de la 
Taula Rodona, m'agradaria dir-vos que em resulta molt familiar.  Estem reduint pressupostos 
com en la majoria dels països europeus, no obstant encara puc veure que moltes 
investigacions continuen, i crec que la investigació activa és a on els fons addicionals han de 
ser possibles.  Si miro al meu voltant, trobo possibilitats que he vist, fonts que s'han donat, 
que provenen d'altres ministeris, com per exemple del Ministeri de Sanitat, del Ministeri de 
Treball , d'Esports i Turisme, del Ministeri d'Economia, he vist fons.  Trobem diners de fons 
que no hem, com us ho diria, no hem buscat suficientment i hem de seguir per aquest camí.  
També per part privada, hi ha fons disponibles, per part de la indústria de l'esport.  En el meu 
laboratori rebem fons de la indústria de les raquetes de tennis, per exemple de Donnay.  
Vostès ja coneixen Donnay.  És una gran indústria de raquetes de tennis, o al menys ho era, 
donat que ara ha estat venuda.  Però rebem els diners d'ells, i en grans quantitats, per tal 
d'investigar biomecànica en esports de raquetes i moltes sabates.  Per exemple, rebem 
molts diners de la indústria del calçat i molt especialment de la de sabatilles esportives i 
també per part dels diferents tipus de soles esportives.  Això ja ho hem fet.  I no són els 
únics.  Ni ha d'altres i hi han fons disponibles.  Hem de ser una mica més actius en la seva 
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recerca.  Crec que també hi hauria d'haver un percentatge sobre les apostes esportives, la 
Loto, tot o qualsevol nom que tinguin.  Si només ens fessin arribar l'1% per a la investigació 
esportiva, hi hauria un fons per a la investigació.  Però la gent ha d'anar tota junta, sota el 
mateix paraigües, potser sota el paraigües de la Fundació Barcelona Olímpica i dir : bé, 
necessitem un fons per a les apostes en l'esport. ¿ Per què no donar un 1% per a la 
investigació científica esportiva?  La situació a Espanya, m'imagino no està tan malament.  
He viatjat una mica per Espanya, no massa, però sé que teniu aquests centres d'esport 
d'èlite, els CAR, que són exemples d'investigació molt bons, que no són comparables als 
grans centres que he vist a EEUU a Colorado Springs, o a Austràlia, a Canberra on es troba 
el Centre d'Investigació Esportiva Nacional, però tot i amb això, crec que Espanya ha fet 
grans esforços per a desenvolupar la ciència de l'esport i m'agradaria tant a les autoritats 
com a la iniciativa privada i també a la gent de les Universitats d'Espanya d'aquests darrers 
anys.  Diria que des del punt de vista internacional, Espanya s'ha posat en el primer plànol 
en investigació científica esportiva.  No es considerin subdesenvolupats, molta de la seva 
gent fa molt bones contribucions en congressos internacionals i vostès tenen molta gent jove 
que comença a ser molt bona gent de ciència esportiva.  Doncs els fons són, crec, una cosa 
que es pot generar des de diferents fonts, i hi ha un futur per a les ciències de l'esport i per 
als esports en general a Espanya. 
 
 
Professor Palmi: 
 
Intentaré ser el més breu possible perquè s'han dit moltes coses interessants. 
 
Jo m'he apuntat aquí unes línies que potser m'agradaria transmetre. Per un amb experiència 
d'investigador d'un centre  com és l'INEF, jo diria que costa molt generar i mantenir un equip 
d'investigació que sigui productiu. Aleshores m'agradaria dir coses perquè s'ha reflexionat 
sobre aquest tema. 
 
Per exemple, que hi hagi continuïtat en les línies de recerca i en els equips investigadors. Jo 
demanaria, i aquí s'ha dit alguna cosa, un primer any d'investigació subvencionada, una 
qualitat del que s'ha produït durant aquell any i una gran facilitat perquè es tingui un segon 
any de continuïtat, i aquest ajut estaria en la línia del que comentàvem abans, fins i tot el que 
ha dit en Miquel Martínez sobre l'aplicabilitat, és a dir: primer any investigació tal vegada 
bàsica, qualitat de la producció i ampliació de projecte amb l'exigència de què aquest 
projecte sigui aplicat. Lligar una mica la teoria amb la pràctica. També m'agradaria que es fes 
una especifitat dels ajuts per part de totes les institucions. Aquí a Catalunya, la CIRIT té una 
tendència molt acadèmica en la qual molts dels projectes que a vegades nosaltres intentem 
desenvolupar, ens demanen que hi hagi un catedràtic i que el director de l'equip investigador 
hagi estat director de tesis doctorals ja llegides, i et demanen quantes. A vegades això és 
una dificultat important perquè no hi pots accedir. Ha d'haver penso, altres centres 
institucionals, en aquest cas va ser la Fundació Barcelona Olímpica, com altres anys 
nosaltres havíem gaudit del Consell Superior d'Esports, que protegien aquestes formes 
d'investigar, tal vegada una mica diferent de departaments acadèmics més establerts. 
 
Per altra banda penso que també és important i això per a mi seria una crítica que he fet 
amb vàries persones cap a la Secretaria General de l'Esport. Penso que s'han d'obrir temes 
més que tancar-los i és evident que no hi ha diners, però penso que hi ha molts temes que a 
part de l'espectacle i de la realitat actual, n'hi ha d'altres com poden ser la iniciació esportiva. 
És un tema tan important que la gent que està ara a dalt estiguin al màxim rendiment i 
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estiguin al màxim d'ajudats com els xavals que comencen i que abandonin i per últim la 
facilitació administrativa. 
 
Com a director d'equips investigadors, m'he trobat amb institucions que ens han facilitat la 
tasca perquè no ens han complicat la vida, en canvi hi ha institucions que ens ha costat sis 
mesos o un any perquè algun col.laborador nostre que estava vivint d'aquesta beca pogués 
cobrar. Aleshores, com ho fas això? No és el cas d'aquesta experiència. Nosaltres no hem 
tingut cap problema ni amb la CIRIT ni amb la Fundació Barcelona Olímpica. 
 
 
Resposta: 
 
Bé, jo també intentaré ser breu, poder acabar i donar el col.loqui al públic. Sintetitzant una 
miqueta, i veig que tots hem coincidit bastant amb la manca de suport financer. El fet de 
l'aprofitament dels recursos que es puguin disposar, crec important recalcar el fet de treballar 
prop de la necessitat real de l'esport i no dispersar continguts científics, aspectes que 
després no poden ser menys aprofitats com a repte de futur. Des del nostre camp plantejaria 
el profundiment sobre la multidisciplinaritat dels treballs, degut a que potser així aprofitem 
més el que tenim i li treiem més rendiment als pocs recursos que hi ha, i a nivell de les 
institucions que poden afavorir aquests ajuts, intentar trobar un equilibri entre grups que 
puguin estar donant alguns resultats, les línies d'interès. Entenc que és complex, no és 
senzill. I quan n'hi ha pocs encara és més difícil. Però buscar l'equilibri per encertar en la 
mida del possible aquelles apostes amb els recursos que hi hagin per tal de què rendeixin al 
màxim a la llarga. 
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Dia 12.11 
ACTE DE CLOENDA 
 
 Resum Bloc A : Sr. Pedro Palacios 
 
 Resum Bloc B : Sr. Jordi Lopez Benasat 
 
 Resum Bloc C : Sr. Alejandro Andreu 
 
 Resum Bloc D : Sr. Miquel de Moragas 
 
  
 ATLANTA 1996 
 Sr. Charly Battle 
 
 
 
 
 
RESUMS: 
 
Després de tres jornades d'encontre, de participació de treball que és ben notori, que han 
estat molt enriquidores, en les que l'esperit olímpic ha estat la més essencial característica, 
ens disposem a fer una análisi de totes les ponències i taules rodones dels quatre blocs 
temàtics que han configurat eI Fòrum Olímpic. 
 
El resum de cadescun dels Blocs han estat fets pels coordinadors dels Blocs. 
 
 
Bloc A  
Imatge i Comunicació dels Jocs Olímpics. 
• Mitjans i Universalisme. 
• La Imatge dels JJ.OO. 
 
Coordinació : Sr. Pedro Palacios 
 
Ponents: Sr. Morley Myers 
 Sr. Martí Perarnau 
 Sr. Hans-Dieter Krebs 
 Sr. Josep Roca 
 
Taula Rodona: Sr. Miquel de Moragas 
 Sr. Josep Ma. Casanovas 
 Sr. Santi Nolla 
 Sr. Emilio Pérez de Rozas 
 Sr. Josep Roca 
 
El Bloc A, Imatge i Comunicació dels Jocs Olímpics va ser dividit en dos àmbits, Mitjans de 
Comunicació i més específicament l'àmbit de la imatge.  En l'àmbit dels mitjans de 
comunicació el concepte sobre el qual va girar la intervenció dels tres ponents va ser els 
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mitjans de comunicació i l'universalisme.  Agrair la col.laboració de tres destacats 
representants dels mitjans de comunicació que ens van dirigir la seva intervenció, que són el 
Sr. Morley Myers, Sports Editor de la United Press International UPI una  de les més 
importants agències de notícies del món; el nostre amic i col.lega Martí Perarnau Director 
d'Operacions Premsa durant els Jocs Olímpics i el Sr. Hans-Dieter Krebs, periodista de la 
Ràdio Difusió Alemanya i historiador i coneixedor, molt bon coneixedor, de l'evolució dels 
mitjans de comunicació en relació amb el moviment olímpic. 
El primer concepte al que es va arribar molt fàcilment és que el concepte d'universalisme 
està molt lligat al paper que avui desenvolupen els mitjans de comunicació.  El somni, el vell 
somni de l'universalisme del Baró Pierre de Coubertin, es fa realitat amb l'aldea global actual, 
amb l'aldea global mediàtica dels mitjans.  
L'evolució de la presència dels mitjans, recordàvem que els primers Jocs Olímpics de 1896 a 
Atenes es van acreditar, entre cometes, 11 periodistes.  Això significa, comparat amb els 
17000 que hi hauran presents a Atlanta, significa que l'evolució ha estat prou important.La 
cobertura arriba evidentment a tot el planeta amb la contrapartida negativa d'aquesta 
cobertura és que només hi han 27 països del món que no tenen representació periodística 
amb una cita com són els Jocs Olímpics. Es va comentar des de la taula que tant el Comitè 
Internacional Olímpic com els Comitès Organitzadors haurien de trobar solucions a aquest 
desajust.  La importància i el valor de la difusió per al moviment olímpic és evident , la 
primera persona i segurament la persona més sensible a aquest fet és el propi President, 
Juan Antonio Samaranch.  El Comitè Internacional Olímpic necessita dels mitjans de 
comunicació pel que tenen d'aportació amb la seva difusió i notorietat de l'event i pel que 
significa l'aportació dels recursos  econòmics.  El CIO en contrapartida augmenta cada 
quatre anys les seves exigències als Comitès Organitzadors per tal d'oferir les millors 
instal.lacions i els millors serveis per a la Família mediàtica, cobertura màxima requereix 
ampliar i exigir amb la tecnologia, millorar les condicions d'allotjament, de transport, de 
serveis de viles, de premsa, de centres de mitjans de comunicació.  També, evidentment, 
van sortir aspectes crítics o aspectes més de risc, el gegantisme dels jocs, si en el camp dels 
esportistes estem parlant de 10.000 esportistes i 5000 oficials, en el camp dels mitjans de 
comunicació estem parlant de 17.000, potser estem arribant a un sostre d'una massa molt 
difícilment gestionable.  Una reflexió crítica, la creixent influència del camp de la televisió.  La 
televisió pot supeditar, i això seria un risc molt important per a l'olimpisme, la televisió pot 
supeditar la pròpia competició tant en matèria d'horaris com de noves tecnologies, com de 
programa de competició, etc.   El segon àmbit d'aquest bloc va ser la imatge dels Jocs 
Olímpics a càrrec de Josep Roca, Director de Cerimònies dels Jocs Olímpics Barcelona'92, 
qui va fer una explicació molt detallada de com es va plantejar la cerimònia de cloenda i la 
cerimònia d'inauguració dels jocs de Barcelona.  Hi havia un consens unànim que el moment 
culminant d'interès mediàtic i de seguiment televisiu és justament la cerimònia d'apertura.  
L'impacte de la imatge que va suposar per a la ciutat de Barcelona la cerimònia el ponent la 
definia com que va ser una imatge en la que es va transmetre, va ser una cerimònia en la 
qual es va transmetre una imatge de la ciutat amb els seus conceptes de mediterraneïtat, de 
modernitat d'avantguarda, una ciutat humana, una ciutat amiga, una ciutat participativa i una 
ciutat en la que l'hospitalitat va ser un dels eixos principals. També el ponent va fer un repàs 
a tots els elements que constitueixen aquest concepte bàsic de la imatge corporativa, 
mascota, logotip, pictogrames, torxa, pebeter,lema amics per sempre i cerimònies.  I 
finalment una taula rodona que va comptar amb la presència de destacats col.leges del món 
dels mitjans de comunicació. L'Emilio Pérez de Rozas, Sots-director d'El Periodico, l'Editor 
del diari Sport, Josep Ma. Casanovas i el Director del Mundo Deportivo, Santi Nolla i el 
Catedràtic i Director del Centre d'Estudis Olímpics, el Professor Miquel de Moragas, aquesta 
taula rodona va ser com s'esperava polèmica i dinàmica, en tant que es van plantejar alguns 
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dels problemes que avui poden plantejar-se com són, Mantindrà la premsa el mateix interès 
que a Barcelona pels Jocs Olímpics d'Atlanta, que pels jocs Olímpics de Barcelona? Serà 
"una nube de verano" l'interès mediàtic per a l'olimpisme?. Van sortir elements que poden 
estar a favor, poden estar en contra, el propi calendari esportiu al mes de juliol quan 
comencin els Jocs Olímpics a Atlanta, a Espanya s'haurà celebrat una Eurocopa de Futbol, 
el nostre compatriota Miquel Indurain pot haver guanyat el sisè Tour, pot haver una sèrie 
d'elements, d'aconteixements esportius que facin que s'aturi l'interès per l'esport. Les 
dificultats horàries del nostre país respecte a Atlanta serà un fet objectiu pels mitjans escrits, 
difícilment podran recollir les notícies que s'hauran produït el mateix dia, moltes finals que les 
haurem de veure a les sis de matinada , el risc de la dependència de la televisió, moltes 
finals que es posen en el prime-time americà i que no coincideix, evidentment, amb les 
millors hores per Europa, en fi, va ser una taula rodona presidida pel debat.  Conclusions 
finals, l'esport està en el millor moment possible, viu el millor moment, el moment més feliç, 
exemple d'això n'és l'increment del seu valor al mercat, les últimes negociacions, dels drets 
de televisió per a Sydney han arribat al rècord de 700 milions de dòlars.  L'espectació de les 
ciutats candidates,10, 12 ciutats candidates per aspirar als Jocs Olímpics del 2004, 
l'olimpisme ha obtingut un creixent prestigi social, una sensibilitat especial a l'àmbit de la 
cultura i de l'art, la integració a  la societat, de l'esport, la integració de l'olimpisme a la 
societat, el concepte de la treba olímpica, el discurs del President Samaranch a les Nacions 
Unides, la Conferència sobre el medi ambient a Lausanne, un apropament molt més directe 
de l'esport, de l'olimpisme, al que és la seva realitat social que és d'on ve. Conclusió final, un 
debat molt positiu, que desitgem que continuï l'investigació en un àmbit tan específic com és 
el del mitjans de comunicació. 
 
 
 
Bloc B  
El Repte de la Comunicació Global en els JJ.OO. 
• Tecnologia en els JJ.OO. 
• Evolució de les tècniques de telecomunicacions. 
 
Coordinació : Sr. Jordi López Benasat 
 
Ponents: Sr. Nick Lundhild 
 Sr. John Hunter 
 Sr. Joaquim Tomás 
 Sr. Manuel González 
 
Taula Rodona: Sr. Joaquim Tomás 
 Sr. Manuel González 
 Sr. Javier Montemayor 
 Sr. Pere Vila 
 Sr. Ferran Casadevall 
 
Aquest bloc va constar d'exposicions per part de ponents d'Atlanta, Sr. Nick Lundhild, que és 
el responsable de Tecnologia i de Sydney, els responsables de telecomunicacions públiques, 
TELSTRA, John Hunter, posteriorment van intervenir Joaquim Tomás, per part de Telefònica 
i el Sr. González d'IBM Espanya.  Es va acabar amb una taula rodona on hi va haver un cert 
debat. 
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Comencem amb una fotografia que es va donar al moment de la taula rodona quan, diguem, 
les mentalitats tecnològiques es van exitar i van arribar a un límit i aquest límit ens 
imaginàvem que podia ser amb cents o milers de càmares a l'Estadi Olímpic, microcàmeres 
connectades als atletes per tot arreu, transmetent per cents o milers de canals a tot el món, 
canals de telecomunicació amb alta qualitat, arribant a les cases, arribant amb grans 
pantalles planes, pantalles on hi haurien, de televisió tipus windows, finestres, veient vàries 
càmares i diversos programes i això al final ens va portar a una espècie de "hiper-zapping" 
demencial que em penso, ens pensem, que s'allunya del que serà la tecnologia dels Jocs 
Olímpics que al final encaixa amb l'home. 
Ara bé , aquest model és una tendència, encara que grotesca del que s'està produint, i s'esta 
produint  degut a tres forces que estan actuant al mercat d'una manera clara.  La primera és 
la globalització, avui en dia tot s'ha quedat petit, tothom està a tot arreu, ens van presentar, 
per exemple a Austràlia hi ha una fibra òptica amb Borneo i Papua Nueva Guinea amb la 
qual cosa pot ser la paradoxa que aquell punt que ens sembla tan exòtic estigui millor 
informat que no pas d'altres que són de la vella Europa, sense parlar de l'Europa de l'Est.  La 
integració de les tecnologies, de la informació, informàtica, televisió i telecomunicacions 
tenen un suport que són sistemes digitals.  Quan els senyals són digitals no es dintingeix els 
seu origen, per tant el tractament és el mateix.  Aquesta integració permet que aquestes 
Companyies amb diferents tecnologies competeixin per donar serveis equivalents. I finalment 
la competitivitat, aquests factors ens porten, juntament amb un canvi legislatiu al món de les 
telecomunicacions, a una competitivitat ferotge.  Aquesta competitivitat es produeix tant en 
àmbits tecnològics, ara per exemple estem veint com la televisió per cable ho volen a 
companyies de televisió, companyies elèctriques, les companyies de cables es volen posar 
en televisió hi ha una competitivitat econòmica.  També amb telecomunicacions s'espera que 
l'evolució de preus segueixi l'evolució de la informàtica que ha estat sempre en àmbits 
competitius des de que va néixer.  Això vol dir que segons unes lleis establertes cada tres 
anys es doblava la capacitat de memòria o gairabé diguem-ho el preu es podia dividir per 
dos. Això si es provoca amb telecomunicacions, com està passant, d'aquí a 12 anys els 
preus de factures que es paguen de telèfons per veure un element que tothom veu 
ràpidament podria estar entre un 20% o un 10% del que ens consta ara.  Com que això no 
serà així, vol dir que pel mateix preu que estem pagant tindrem moltes més coses.  Això ja va 
ser avançat per alguna ment pre-clara com Arthur C. Clark amb la seva Odisea 2061 la 
tercera Odisea, ja va comentar que preveia que al final d'aquest segle, les trucades i la 
informació o la tramesa d'informació a llarga distància seria gratuïta.  Aquest any ja s'ha 
produït a Estats Units, MCI em sembla que va ser el dia de la Mare, va donar gratuïtament a 
tots els seus clients trucades gratuïtes, sempre que fossin de llarga distància.  Per tant el que 
abans es deia d'Aldea Global no és un fet ja de ciència ficció sinó que és un fet real. Això, 
aquest model, ens porta a que tindrem més coses; més quantitats, més qualitat amb un cost 
més petit, ara no només és això el que es produeix, sinó quan es produeix això hi ha un 
canvi de model, i aquest canvi de model és un canvi de model que impulsa les xarxes de la  
informació, és un canvi de model que fa 140 anys es va produir amb la revolució industrial.  
Potser si haguéssim tingut més temps, haguéssim llegit alguna cosa que serviria per 
comentar i que es va escriure fa 140 anys i que és actualment vàlid per aquesta nova 
revolució, quan diu que és el millor dels temps i és el pitjor dels temps és l'edat de la 
sabidura i és l'edat de la ignorància, és una època de fe i és una època d'incredulitat, és un 
temps de grans espectatives, això està escrit per Charles Dickens a Història de dues Ciutats, 
fa 140 anys.  En aquest moment aquest canvi, aquesta revolució, i cenyint-nos per temps al 
tema purament tecnològic, voldríem comentar perquè es produeix.  Es produeix perquè els 
sistemes són digitals, es produeix perquè hi ha una integració, perquè augmenta la quantitat i 
a la vegada perquè hi ha una compressió del senyal.  Abans el senyal s'enviava directament 
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i un senyal ocupa el que es diu molt espai de telecomunicacions, ocupa molt ampla de 
banda.  Aquest senyal s'envia directe com un senyal de televisió.  Ara hi ha algoritmes, degut 
a aquest senyal es passa de forma digital i els ordinadors l'entenen, el poden processar, el 
poden comprimir i enviar amb menys senyal, per entendren's. Si enviéssim un senyal de 
televisió d'una pantalla verda, s'ha de transmetre punt a punt, cinc-cents mil o vui-cents mil 
punts això triga un cert temps. Si el processéssim i veiéssim que tot és verd trametent la 
paraula verd tot, seria molt més ràpid.  Que vol dir que aquesta compressió, l'espai que 
abans ocupava un senyal de televisió, ara es poden enviar 6 o 7 senyals de televisió amb 
millor qualitat pel mateix espai, això vol dir que el preu es divideix per set.  No només ens 
augmenta el número de satèl.lits, sinó que a la vegada per allà on passava un canal ara en 
passen 7.  El preu per tant en dos anys pot caure d'aquest ordre.  No només això, sinó que 
els satèl.lits amb aquesta tecnologia seran intel.ligents, no seran merament repetidors, 
poden fer una certa commutació a bord.  I per altre cantó la competència ens porta a que hi 
hagin, per exemple hi ha quatre grans grups que estan pensant en un desplegament 
tecnològic, poder fa cinc anys era de ciència ficció, per exemple situar 66 satèl.lits en òrbita 
baixa, 700 kilòmetres, donant cobertura a telefonia personal, telèfons portàtils arreu del món.  
Amb temes de ràdio ens imaginem que la ràdio donarà llibertat. Que vol dir que el terminal 
de telèfon el portaràs a sobre i serà un número universal que et perseguirà, ja no dic que et 
seguirà sinó que et perseguirà allà on vagis i et perseguirà donant informació de veu de 
dades i inclús d'imatges.  Aquests sistemes, els GSM que ara aquí està molt vist, està 
començant a Atlanta, serà d'utilització massiva i ja va començar a ser-ho a Barcelona.  
També seria interessant, amb motiu d'aquesta exposició veure aquesta evolució dins els 
Jocs Olímpics com es segueix amb aquestes penetracions d'aquestes noves tecnologies. En 
quant a fibra òptica, s'estan instal.lant només a nivell internacional en àmbits de connexió 
Continental, Pacífic i Atlàntic uns 150 mil kilòmetres anuals. A aquesta fibra òptica fins fa uns 
anys li calien repetidors cada tants kilòmetres, feia falta regenerar el senyal.  Aquests 
repetidors havien de ser d'alta fiabilitat, tenien components bàsicament d'or perquè no 
s'espatllessin, etc. no es podien reparar si s'espatllaven, estaven doblats; avui en dia es 
poden fer tirades de 10.000 kilòmetres sense repetidors, vol dir que tindrem fibres de vidre 
relativament barates, sense repetidors intermitjos a preus baratíssims. 
Una d'aquestes fibres ens pot portar quelcom, així com 1000 senyals de televisió 2 megabits 
o ens pot portar 200.000 converses telefòniques, pel preu de les capacitats que fa uns anys 
en portaven 3 o 4. 
A la vegada aquest procés de fibra òptica que és vidre, és de qualitat com en tot el món del 
consum, s'està implantant el que és també la fibra de plàstic.  Amb una qualitat molt petita 
però amb un preu més baix.  Si això ho unim a que hi han processat de llum és a dir els 
ordinadors no són electrònics sinó que processen directament llum per passar del que és 
l'electrònica a la fotònica no hi ha aquesta conversió de llum a electrons etc., ja tenim 
sistemes que processen la llum, no és extrany pensar que en el futur no només serà la caixa 
del televisor i del PC de plàstic sinó l'interior, l'agenda d'orient també ho faran de plàstic.  
Evidentment el preu haurà de baixar molt . En quant a televisió tot això permetrà, tota 
aquesta quantitat de canals-càmeres, una interacció amb l'usuari final, una interacció que 
permetrà que l'usuari pugui triar el canal; la presentació de tants canals sembla que porta a 
la conclusió que seguiran fent falta els realitzadors, d'altra manera tenir 500 canals de 
televisió a casa, si ningú et posa una mica amb ordre i et dona informació lligada a 
comentarista, es evident que no és factible fer-ho anar.  Es a dir actualment amb 45 càmeres 
un estadi olímpic ja es difícil per a un espectador normal saber què està passant quan té un 
realitzador expert que t'ho explica és difícil veure que algú pugui seguir sense parar fent 
aquest "hiper-zapping" que deia jo en pla de broma, sense abandonar aquest sistema. De 
tota manera creixerà el número de programes i es podran personalitzar i amb certs punts per 
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a gent experta, permetrà tenir punts de vista doncs molt similars als punts de vista que tenen 
els atletes.  Sembla que la tendència d'informació va ser una informació més personalitzada 
amb Barcelona, van dominar els primers plànols, va dominar l'aparició de les cares dels 
competidors transmetent el seu pensament, la seva emoció , la seva sensació, el seu esforç 
que és el que la gent valora i en aquest cas la nova televisió potser permetrà seguir en 
aquesta línia. 
La nova aparició de nous formats de pantalles de 16-9, com diguem de format del que és el 
cinema, permetrà donar més informació però obligarà també a fer uns canvis de realització 
que ara ja s'estan assajant tant a Televisió Espanyola com a TV3.  Posant un exemple un 
primer pla d'una persona on vols tu focalitzar la imatge d'un atleta corrent, la seva cara, la 
seva expressió, amb un format tres quarts, enfoques només la cara, per tant l'atenció de 
l'espectador és molt focalitzada, per tant si es fa en un altre format diguem que queden 
espais vuits al cantó amb el que la sensació és molt diferent.  Per tant la tecnologia no és 
només un impacte amb quantitat i qualitat sinó que també anirà reformant-se per adaptar-se 
al que està demanant l'home.  Des del punt de vista de dades, podem dir que les dades ja 
segueixen un procés amigable , estant traient la por a la gent a engrescar-se amb 
l'ordinador, perquè l'ordinador es converteixi en una màquina que en sí és intel.ligent, però 
apareix com tonta, amb la qual cosa a alguns de nosaltres ens fa estar molt més tranqui.ls.  
L'aparició, per exemple de pantalles "touch-screen", que puguis tocar amb el dit, cosa que 
qualsevol de nosaltres som capaços de fer , no fa falta entrar en un llenguatge de dificultat, 
això ha fet que el número de sistemes informàtics hagi crescut també exponensialment.  
Aquí a Barcelona doncs, recordeu per exemple les pantalles d'informació al comentarista, els 
temes dels "pitch-halls" etc. Això requereix unes capacitats tremendes a Munich, Moscú, es 
podien mesurar en megabits les capacitats, com a molt, megabits és el que tenim a casa en 
PC o a la feina ja no estem en megabits sinó que estem en mil vegades més, estem en 
girabits, i Atlanta i Sydney ja no està en aquestes dimensions sinó que està a mil vegades 
més, amb terabits, i capacitats de procés, doncs, no m'he parat a calcular-ho, però les que 
vulgueu, seguint la línia d'evolució que va tenir Barcelona amb dos grans ordinadors IBM, SM 
9000 acompanyat  per 7000 PC més 16 mini ordinadors en el cas d'Atlanta i aquí en teniem 
1.  Tot això com es concreta, com es dóna a la gent la informació es dóna tant a nivell de 
personal, a través de mitjans el que ara pensem que és el "peger" que és l'equip de ràdio-
búsqueda, en el futur doncs seran ordinadors personals portàtils i són assistents personals, 
que a més a més et permeten no només rebre, sinó també emetre i et permet també escriure 
i reconèixer la teva escriptura.  A nivell mundial a més a més la informació es transmet a 
través de xarxes d'una aparició sobtada com és Internet Barcelona ens vam fer una Internet 
pròpia a través d'un projecte que va fer Alcatel, on es van repartir 3600 terminals arreu del 
món que funcionaven per una xarxa telefònica a l'any 89 quan es va decidir aquest projecte , 
a l'any 92 explotava la xarxa Internet per sorpresa del 99,9 % dels tecnòlegs.  És evident que 
Atlanta i Sydney s'estan recolçant amb aquesta xarxa.  Els seus creixements no els comento 
perquè són coneguts i surten constantment a la premsa. Per acabar m'agradaria donar 
també un enfocament empresarial als Jocs Olímpics que signifiquen des del punt de 
tecnologia signifiquen uns Jocs on hi predomina l'eficàcia en certa manera a l'eficiència, és 
quelcom que les empreses van descobrir fa 7 o 8 anys amb les paraules que es diuen "re-
enginyering", és a dir re-estimar, re-estudiar els processos per optimitzar els recursos 
dedicats de les empreses, en el cas del Jocs Olímpics es produeix cada quatre anys , cada 
quatre anys la gent és nova i per tant el "re-enginyering" i aquesta optimització està 
garantida.  Bé resum final, per parlar de tecnologia i com vem començar de 
telecomunicacions, tecnologies de la informació, passant a dades, processats, sistemes 
electrònics, sistemes de televisió, interactivitat, globalització, transmissió , al final tot això 
significa informació, però aquesta informació que és la que ens portaria a aquests models 
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inicials que comentava jo que és ridícul, s'adapta amb aquesta nova revolució que ens 
espera a l'home, perquè en definitiva el que es tracta de transmetre amb Jocs Olímpics no és 
informació sinó que és emoció i sentiments.  Tinc l'interrogant i tinc molt d'interès de veure 
quines emocions ens depara Atlanta i Sydney .   
 
 
 
 
Bloc C  
Finançament Esportiu, Patrocini, Marketing, Tractament Fiscal en l'Europa Comunitària. 
• Vies de Finançament esportiu. 
• Nous aspectes fiscals en el món de l'esport. 
 
Coordinació : Sr. Alejandro Andreu 
 
Ponents: Sr. Jordi Vilajoana 
 Sr. Alfonso de Salas 
 Dra. Antonia C. Agulló 
 Sr. Antoni Gracia 
 Sr. Enric Ribas 
 Sr. Alejandro Andreu 
 
Taula Rodona: Sr. Fernando Riba 
 Sr. Marc Carrogio 
 Sr. Albert Agustí 
 
 
El Bloc C es va dividir bàsicament en tres apartats.  Un vies de financiació esportiva, un altre 
un estudi o una  petita consideració sobre els aspectes fiscals en el món de l'esport i un 
tercer la disscusió a la taula. 
Molt breument el que va ser el primer apartat de vies de financiació esportiva  va tenir una 
part feta per mí mateix, una altra pel Sr. Vilajoana i una altra pel Sr. Alfonso de Salas, 
representant del Consell d'Europa i en forma de resum el que sí que es va arribar a la 
conclusió primera i més important va ser el paper de televisió no només ara sinó en el futur.  
La televisió seguirà sent un dels mitjans més importants per generar financiació esportiva si 
bé tothom és conscient de que és una expressió "la vaca ja no dóna per més". Fins a quin 
punt la televisió pot arribar a absorvir l'increment de costos i el gegantisme dels events 
esportius. Vem veure una sèrie de gràfiques on els drets de televisió respecte del drets de 
patrocini ni eren proporcional, és a dir, creixia molt més el pagament per drets de televisió 
que el pagament de patrocini. 
Òbviament si bé tothom es planteja fins a on i quan pot arribar aquesta escala de drets hi ha 
un connotació important que és el desenvolupament de tecnologia i el Sr. López Benasat ja 
ens ha explicat una mica per on poden anar els trets i aquesta nova tecnologia òbviament, 
obra nous canals de finançament, obra noves capacitats i possibilitats de finançament 
esportiu i és per això que també a la taula es va estar d'acord en el sentit de què si algú 
tracta de definir quin serà el mapa futur de televisió des del punt de vista tecnològic com des 
del punt de vista de possibilitats de retransmissió, segmentació de mercats, segmentació  
per tipus de retransmissió, és impossible predir el que pot passar d'aquí a cinc anys. 
Nosaltres vem establir un petit, una petita projecció en el sentit de que si bé fins ara la 
televisió òbviament a Espanya i com exemple que ens ocupava la televisió oberta 
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havia estat un monopoli, la televisió pública en obert havia estat un monopoli fins fa 6, 7, o 8 
anys, a partir d'ara les noves televisions canals públics i no només canals privats, diferents 
tipus de transmissió com poden ser cables, com pot ser satèl.lit codificat i com serà en  el 
futur el "paper-view" és a dir el vídeo a la carta, seràn determinants no només per a la 
segmentació i el tractament dels esports sinó per al finançament dels mateixos. 
Es va posar un exemple en el sentit de què ens podríem imaginar el que es podria arribar a 
generar per drets directes de televisió en aconteixements tipus Jocs Olímpics o Mundials de 
Futbol o Mundials d'Atletisme si és fes un exercici irreal en aquest moment, però només per 
somniar una mica si és fatible al menys per projecció, és a dir quan podria arribar a generar-
se si en lloc de donar la retransmissió per obert, es donés tot exclusivament per cable, és a 
dir , per pagament. Si fem una petita projecció del que són les llars cablejades en tot el món i 
si a aquestes llars es demanessin 2500 o 3000 ptes per subscriure's a la retransmissió dels 
Jocs Olímpics o d'un Campionat de Futbol , tenim unes projeccions que a dia d'avui aquests 
ingressos podrien sobrepassar el  que actualment s'està  rebent per drets de cadenes de 
televisió que  són presents en aquests aconteixements.   Dins de la tecnologia es va parlar 
de la publicitat virtual com un altre exemple important a tenir en compte en el futur.   
La publicitat virtual obra no només possibilitats de finançament sinó que obra possibilitats de 
regionalització i segmentació, indubtablemente el Sr. Alfonso de Salas que ens va ensenyar 
un vídeo molt concret del que és un dels tres sistemes existents en particular al francés, va 
aludir al que poden ser els aspectes legals i de control d'aquesta tecnologia, és a dir, el que  
òbviament un aconteixement pugui utilitzar la publicitat virtual, canviar i oferir diferents 
anunciants en  diferents països, utilitzant el mateix suport, és a dir, la mateixa tanca en un 
camp de futbol obra possibilitats de capacitat, obra possibilitats de segmentació i de 
regionalització en quant a capacitats de finançament, però obra unes qüestios legals molt 
importants, és a dir qui controla els drets, quin accés poden tenir o no del senyal 
l'organitzador o el propietari de la senyal, és a dir, obra tot un món nou del  que pot ser la 
perspectiva del finançament en el futur. 
Dins del que va ser una mica ja l'aspecte de programació, es va parlar molt del finançament 
esportiu o  de què els events depenen del propi esport, es va concloure i vàrem estar d'acord 
tant el Sr. Vilajoana, de la Corporació Catalana de Ràdio i Televisió, en què el producte final 
és l'esport i l'esport com a tal, competirà amb ell mateix.  És adir, jo vaig posar un exemple  
que va ser la consideració que televisió Espanyola fa tres o quatre anys a la importància del 
que era l'esport per a la seva pròpia cadena, a la qual cosa ells van respondre i per ordre 
estricte de prioritat, van posar que la prioritat número u era el futbol, la prioritat número dos 
era el futbol i la prioritat número tres era futbol, la quarta Indurain i el ciclisme i la cinquena el 
bàsket i perdent audiència. 
Quan el Sr. Vilajoana va venir va fer una espècie de comparació per Catalunya i va dir la 
prioritat numero 1 per Catalunya és el Barça, la prioritat número dos el Barça i la prioritat 
número tres el Barça B, a la qual cosa amb aquesta consideració va aludir a un fenòmen 
social que era el Barça B.  En els partits de pre-temporada de l'estiu el Barça B donava en 
audiència molt més que qualsevol altra programació que pogués tenir TV3 en aquell 
moment, cosa a la que evidentment la televisió s'ha de rendir a l'evidència i al futbol, ho 
volguem o no, en aquest país , a Europa i no només a Europa , ja que es van veure també 
unes audiències a nivell mundial on és l'esport rei pel qual moltes , quasi totes les televisions 
estan lluitant.  Això també va obrir una polèmica en el sentit de què bé futbol sí, però què 
passa amb els altres esports i el Sr. Alfonso Arroyo  del Consejo Superior de Deportes, 
doncs, també va preguntar i va aludir a la possibilitat de com es veia el tractament dels altres 
esports, indubtablement aquí també es va dir que hi ha tres nivells d'esport, el d'élite, el d'oci 
i el de formació, el que ens ocupa , o el que ocupa a les televisions , quan es parla de 
finançament esportiu, es parla de tecnologia per a poder generar recursos importants per a 
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l'esport, òbviament es refereix a l'esport d'élite, l'esport d'oci és un esport relativament nou 
que pot tenir inèrcia pròpia i que veurem per on va en els pròxims anys i òbviament l'esport 
de formació necessita del finançament públic, aleshores intentar aludir que l'esport de 
formació  ha de ser susceptible de patrocini i que el patrocini i les consideracions d'audiència 
també han de referir-se a l'esport de formació, doncs, en aquest moment crea una mica un 
conflicte d'interessos. 
Quan a més a més veiem que les cadenes lluiten pel que és l'audiència i l'audiència la dóna 
el futbol.  També es va aludir a què projectar i desenvolupar l'esport a nivell  nacional, 
l'existència de dos canals en la mateixa cadena és primordial i no es pot concebre que 
Antena 3 o Tele 5, puguin treure a les 8 del vespre, 2, 3 o 4 milions d'audiència per una 
programació esportiva que doni com a mínim aquesta audiència i aquí també es va fer 
referència a la Fórmula 1. La Fórmula 1 la tenia Tele 5 i, tot infringint el contracte amb la 
FOCA doncs, ho retransmet a hores intempestives de la matinada i tot això ens va portar a 
acordar o al menys concloure que el mercat o el panorama de les televisions a Espanya no 
està madur encara i veurem canvis, no sabem si les cadenes que tenim ara són les que hi ha 
d'haver, si ni haurà  més o menys, però en qualsevol cas s'ha de produir una maduració i 
una reordenació del mercat.  Quan tinguem aquesta maduració del mercat possiblement hi 
haurà una estabilització en quant al que són les lluites pels drets o la lluita per les audiències 
i l'esport que s'entén que es repartirà entre les diverses cadenes de televisió, l'esport no 
dependrà exclusivament del que són les associacions i parlo de l'esport internacional , aquí 
per exemple els Jocs Olímpics fins ara s'estaven venent a una sola mà que és la Unión de 
Radio Televisiones Europeas que és la UER, en el futur jo crec que això pot canviar, ha 
canviat en el món del futbol, ha canviat en el Campionat de futbol i el Campionat del Món 
d'Atletisme ja s'estan dividint les negociacions país per país i no només dins de cada país, 
sino regió per regió i inclús dins de cada país, retransmissió d'un tipus, retransmissió d'un 
altre , retransmissions que van per obert i d'altres que van per codificat i la prova és aquí el 
futbol a Espanya, on FORTA retransmet el dissabte en obert i Canal Plus el diumenge en 
codificat. 
Aquesta conveniència va ser una regla en el futur a la que ens haurem d'anar adaptant tant 
els ents organitzadors, com els agents, com el patrocinador, com les pròpies cadenes.  El Sr. 
Vilajoana va apuntar dos o tres aspectes que van ser molt interessants i va ser el tractament 
que ella dóna a l'esport i com  genera ella recursos, i indubtablement la consideració de les 
figures i el fenòmen social dins de l'esport és i seguirà sent molt important.  Va aludir al 
fenòmen Ivan de la Peña, al fenòmen joventut que s'ha creat avui en dia en el Barça i això, 
aquest fenòmen, els ajuda a ells. I de quina manera.  Inclús el Sr. Fernando Riba a la taula 
rodona ens va aludir a l'exemple del Barça, des de que ha sorgit aquest fenòmen de joventut 
van moltes més senyores i fèmines al camp, que abans no hi anaven, indubtablement 
l'atractiu que generen una sèrie de fenòmens com  Julen Guerrero, com Celades, o com Ivan 
de la Peña són l'element important per crear emocions, crear audiència i atenció i això és 
segons el Sr. Vilajoana molt important per a mantenir l'esperit i mantenir l'interès en l'esport. 
A nivell d'anècdota, sembla que el Sr. Julen Guerrero té guardaespatlles particular i ens 
explicava a nosaltres la casa esportiva Reebook que quan van de vacances o es desplacen 
fora de l'equip, doncs han de posar en marxa diferents estris especials, com contestadors 
automàtics, desviament de trucades, números secrets per tal de què no sàpiguen on és etc.  
Bé tot això indubtablement, i si veiem les tendències del futbol en aquest darrer any, són 
crucials, l'assistència al camps ha pujat, les mides d'audiència van augmentant i el futbol 
dóna una estirada, però no només una estirada per la competitivitat tan sols, sinó que el 
fenòmen social i de captació de les emocions és molt important. 
Dins del tema de tecnologia el Sr. Vilajoana va apuntar molt gràficament que ens havíem de 
fer o de ser molt amics del Sr. Bill Gates, que hauríem de ser íntims d'ell en el futur. El Sr. Bill 
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Gates sembla que ha arribat o està treballant en el que pot ser el software del futur per a la 
reordenació de la programació que hi haurà disponible en una pantalla de televisió.  És a dir 
quan nosaltres optem a 150 canals de televisió òbviament i el Sr. López Banasat ha fet 
alusió a això, serà un zapping totalment inabordable i no només això sinó que l'existència de 
tal quantitat de canals pot anar en detriment de la programació, del finançament i de la 
pròpia reordenació del mapa televisiu amb la qual cosa el programa que sembla que està 
desenvolupant Microsoft consistirà en arribar a la televisió i donar-li a la televisió les 
preferències de cada televident, a les hores; si a mi per exemple m'agraden l'esport, la 
informació i les pel.lícules, tú programaràs a la teva televisió les teves pròpies preferències i 
en el moment d'arribar i encendre l'aparell, la televisió t'oferirà molt restringidament ja un 
àmbit de canals als que  hi puguis tenir interès , i amb això el zaping es podrà reduir de 150 
a 20 canals. 
Òbviament això és una ajuda per tal d'evitar el que pot ser el zaping, però indubtablement 
obra encara més la qüestió de futur, d'on anem en el món de la televisió, com  podra una 
audiència tenir o digerir tanta programació i fins a quin punt aquesta programació o el que és 
la publicitat i el patrocini que financia aquesta programació pot arribar a ser rendible. 
Per últim també dins de la seva percepció del que és el tipus de retransmissió , el cable el va 
donar com una de les modalitats importants de futur i en particular el "paper-view" ell va 
aludir-ho molt concretament al futbol, en el que per exemple la FORTA pot estar donant en 
obert tots el partits els caps de setmana però a l'arribar el cas d'un Barcelona- Real Madrid o 
d'un Real Madrid- Depor o d'un Depor-Barça, en aquest cas i per aquest partit en particular, 
es demanaran 1000 ptes o la quantitat que sigui per la retransmissió.  Això arribarà perquè 
les federacions o la LNFP o clubs, cada cop demanen més diners i aquesta pressió s'anirà 
passant no només a les cadenes de televisió sinó al consumidor final que som nosaltres 
davant del televisor. 
Molt breument el Sr. Alfonso de Salas va apuntar els comentaris o la preocupació a nivell del 
Consejo de Europa del que és el dret a la informació , es va aludir a un exemple precisament 
en televisió per cable en una final de Wimbledon en la que hi havia un finalista alemany i un 
finalista suec, i en ambdós països aquest partit es va donar únicament i exclusivament per 
cable, la qual cosa va restringir molt l'audiència  i a Alemanya en concret a nivell de 
constitució es va fer menció o es va intentar protegir el dret a la informació per events 
d'interès nacional, i en aquell moment el tennis amb el Sr. Boris Becker o amb la Sra. Graff 
doncs era d'interès nacional.  A nivell de fiscalitat en l'esport se'ns va fer una presentació de 
la Llei 30 de 24 de novembre de 1994 sobre fundacions, participació privada i mecenatge en 
la que en boca de la catedràtica que en va fer l'exposició, és una llei de foment del que és la 
transacció monetària entre patrocinadors i fundacions o entitats d'utilitat pública, però una llei 
desconfiada i una llei massa restrictiva al que es va preguntar si aquesta llei tenia potencial 
de desenvolupament i com estàvem en comparació amb d'altres països , òbviament queda 
molt camí per recórrer i el potencial de desenvolupament d'aquesta llei no hi ha dubte de què 
pot ser un element important per a finançament esportiu. 
A nivell d'aspectes fiscals se'ns va fer un plantejament en el sentit de què les noves 
reglamentacions o les possibles adaptacions del nostre sistema fiscal per afavorir el possible 
tant a esportistes, com a ents, com a tècnics  no era una altra cosa que la competitivitat.  
Espanya ha de competir per ser fiscalment atractiva no només a jugadors sino també a 
organitzacions i tècnics, i és en aquest sentit que es va fer una anàlisi i per exemple en 
alguns del aspectes que influeixen directament en el que és la fiscalitat en l'esport com és 
l'IVA, veiem que és restrictiu totalment ja que nosaltres estem a la banda baixa dins del que 
és la Comunitat Econòmica Europea, estem en la banda per sota del 18%, es va fer un 
comparatiu i hi havia tres o quatre països importants dins l'esport que estaven entre el 18 i el 
20% i altres ja desenvolupats i productes interiors bruts per sobre del nostre, per sobre del 
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20% amb la qual cosa es veu que hi ha un marge no a la baixa sinó un marge a l'alça que 
pot incidir en el que són les transaccions comecials de l'esport.  Dins la fiscalitat a Europa 
s'analitzaven dues vies, una el nucli dur que es deia que admetia el  diferiment de l'impost a 
pagar per retencions o per contractes d'imatge i altres exemples era diferir en la vida de 
l'esportista, i després hi havia la via de països llatins en el que aquest discerniment no 
s'acceptava i per la qual cosa s'utilitzava l'esmentada i tan controvertida figura del contracte 
d'imatge amb el que es qüestionava si de veritat aquest contracte d'imatge era qüestionable 
o no, perquè ha sortit darrerament molta controversia al voltant d'aquest contracte d'imatge, 
pero el contracte d'imatge té la seva base i és una cessió d'imatge a un preu de mercat a 
una societat independent. 
Aquesta és la figura que es maneja en aquest mercat, si bé haurá potser d'anar-se 
compatibilitzant amb altres alternatives. 
Ja per acabar a la taula rodona es va baixar una mica el llistó en el sentit de què si bé 
havíem estat parlant durant tota la ponència d'élite, grans vies de finançament i el mercat a 
nivell de grans aconteixements esportius, es va aludir un altre cop al que podia ser el 
finançament de petita, de petits events esportius, de petits clubs i d'esport de formació amb 
el que òbviament es va aludir un altre cop a al finançament públic, i es va posar un exemple 
d'una població catalana, Vic concretament, a on les petites entitats o clubs que exerceixen o 
que tenen aconteixements en  aquella ciutat estaven quasi totes patrocinades o ajudades per 
comerços o entitats de la zona; és una ajuda pròpiament, és una repercussió local i com a 
tal, doncs, la repercussió o retorn de la inversió segueix sent local.  També es va aludir al 
que és la publicitat i patrocini com un fet de mecenatge i buscant un retorn a nivell d'imatge 
pura i dura, no només perquè també s'ha aludit abans en què les grans inversions 
publicitàries el que busquen és un retorn o una reinversió  molt directa. GRP, imatge, 
vendes, aquesta és la gran inversió, la petita inversió o hi ha inversió que pot optar a millorar 
la imatge sense buscar un retorn tan directe.  Es va posar l'exemple del Museu  Olímpic de 
Lausanne on hi ha clientes que donen un milió de dòlars per a patrocinar o per estar 
presents en aquest Museu. ¿Quin retorn té això? Doncs és un retorn al que el President 
d'una d'aquestes Companyies va contestar dient que un milió de dòlars amortitzat en 
quaranta anys, senyors, és molt barat, depèn del que un busca amb l'aportació en cada cas.  
Això va ser molt breument i com a conclusió , dir que el que sí que va quedar palès és que el 
futur del finançament esportiu, el futur de l'esport, el futur de la televisió és predible potser a 
dos , tres anys vista, en cap cas no més enllà d'això, i el que sí que està clar ésque la 
flexibilitat i la capacitat d'adaptació de qualsevol entitat o organisme que estigui involucrat en 
l'esport, en la televisió, si no tingués aquesta capacitat d'adaptació perdría el tren amb el que 
és un negoci, un negoci en el que hem de ser àgils, hem de seguir investigant, en el que 
hem de seguir en contacte més enllà de les nostres fronteres i la tecnologia ens portarà a 
possibilitats que cap de nosaltres en 10 anys podem preveure. 
 
 
 
 
 
Bloc D  
Beques d'Investigació de l'Esport. 
• La investigació de l'esport. 
• Beques d'investigació atorgades per la Fundació Barcelona OLímpica. 
 
Coordinació : Sr. Miquel de Moragas 
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Ponents: Prof. Dr. Marcel Hebbelink 
 Prof. Miguel Martínez 
 Sra. Pilar Gómez 
 Dr. Ferran Rodríguez 
 Sr. Josep Escoda 
 Dr. Joan Palmi 
 Sr. Josep Lluís Carretero 
 Dr. Andreu Camps 
 
 
Taula Rodona: Prof. Dr. Marcel Hebbelink 
 Prof. Miguel Martínez 
 Sr. José Luís Hernández Vázquez 
 
La taula nostra és una taula sobre Esport i Ciència. 
La primera constatació d'aquesta sessió d'ahir, que crec va ser molt interessant, és que la 
inversió en ciències de l'esport és beneficiosa sinó a inmediat, segur que a llarg termini pel 
conjunt de l'esport. Un país modern no pot tenir una adequada política esportiva sense tenir 
una política d'investigació de l'esport a l'alçada dels grans reptes que avui presenta la 
societat moderna.  Per part dels investigadors també és una conclusió que cal millorar les 
relacions, el que en diem la transferència de tecnologia, des de les investigacions fins als 
actors que són els qui les poden utilitzar. Segona consideració, l'esport no és una ciència 
sinó que l'esport és un fenòmen que reclama l'atenció científica multidisciplinar i això el 
converteix en un sector extremadament complexe, que va des de la biomecànica fins al dret, 
la comunicació, l'antropologia cultural, als estudis de psicologia, una adequada política 
científica en relació amb l'esport, per tant té un amplíssim compromís que afecta a multitud 
de disciplines científiques.  El professor Hebbelinck va remarcar que aquesta política 
científica s'ha d'aplicar a l'educació, a la pràctica esportiva, a la gestió de l'esport, però també 
ha d'atendre tots els nivells de la pràctica esportiva.  L'esport d'élite, l'esport a l'escola, 
l'esport per a tothom evitant els desequilibris en la investigació científica només aplicats per 
exemple a l'esport d'élite i que podria tenir com a conseqüència en el futur, desequilibris en 
el propi sistema esportiu d'un país modern. 
Deiem també que l'esport és com una moneda de dues cares en la que en una banda hi ha 
la pràctica i de l'altra banda hi ha l'espectacle.  Una investigació sobre l'esport, al dia, 
moderna, aquesta mútua relació entre la pràctica i l'espectacle sense deixar ni una ni l'altra. 
Més en termes de problemes d'àmbit propi el representant de la Secretaria General de 
l'Esport de la Generalitat de Catalunya, Sr. Miquel Martínez i el representant del Consell 
Superior d'Esports, Sr. Hernández Vázquez van presentar quines són les línies de la política 
científica d'aquestes institucions.  Les següents conclusions brevíssimament.  És 
indispensable prioritzar línies d'investigació , en segon lloc és indispensable exigir rigor en el 
desenvolupament d'aquestes investigacions i es constata que en el futur el creixement de les 
subvencions públiques en el sector de l'esport ha arribat a un límit, no creixerà molt més 
aquest ajut.  Per tant els investigadors en l'esport hauran d'acostumar-se a participar de les 
polítiques científiques generals del nostre país . De tota manera es constata també que els 
Jocs Olímpics del '92 el creixement que va permetre l'àrea d'esports del Pla Nacional 
d'Investigació a Espanya ha creat multitud o nombrosos grups d'investigació de qualitat i que 
si aquestes ajudes del sector públic, de la política esportiva en relació amb la política 
científica es paressin, això podria significar el desmantellament d'un bon nombre 
d'investigadors de qualitat . La segona part de la taula rodona va consistir en la presentació 
d'investigacions que han estat subvencionades i financiades per la Fundació Barcelona 
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Olímpica, i és interessant analitzar aquestes 5 investigacions perquè representen, 
naturalment no totes, els camps d'aplicació de la investigació sobre l'esport, però sí un 
exemple molt representatiu del que pot fer aquesta investigació.  Una d'aquestes 
investigacions que es va fer en resum, és la que van fer els Srs. Carretero i Andreu Camps 
sobre dret i fiscalitat, una segona és la que van fer un grup d'investigadors de l'INEF, la 
presentació la va fer el Professor Ferran Rodríguez, sobre medicina aplicada a la millora de 
la qualitat de vida, és a dir no medicina aplicada a l'alt rendiment sinó medicina aplicada a la 
qualitat de vida, a la participació popular en l'exercici de l'esport.  Un representant del CAR, 
Centre d'Alt Rendiment, presentat per Josep Escoda va presentar les tècniques del que 
podríem dir vídeo informàtica, és a dir, com processar, com captar la imatge de l'atleta en 
moviment i treure'n conseqüències d'aquest tractament, sigui per als entrenadors sigui per a 
la correcció de defectes, i fins i tot per a l'espectacle televisiu; una altra de les investigacions 
que es va presentar és la de Psicologia de l'esport en benefici dels atletes i vull remarcar 
això, també ho vaig fer ahir, és un investigació que no tracta d'explotar a l'atleta perquè 
rendeixi més sinó que tracta de protegir l'atleta.  Em sembla que aquesta distinció, és clara.  
Investigar per protegir la persona de l'atleta i a mi em sembla un tema important, i finalment 
la cinquena investigació que es va presentar és una història oral dels Jocs Olímpics, fet per 
una professora d'història de la Universitat de Barcelona, la Dra.Pilar Gómez, que tracta 
d'analitzar i reconèixer els testimonis personals dels qui van participar en l'organització dels 
Jocs.  Hi ha poca investigació de prospectiva, de futur, la intervenció abans del Sr. Andreu és 
ben interessant cap a on anirà la relació televisió-Jocs Olímpics, quines conseqüències tindrà 
sobre el moviment olímpic.  Nosaltres pensem i la taula rodona d'ahir i així es va manifestar, 
que Barcelona té un repte i una possibilitat de convertir-se en líder d'aquest sector de la 
investigació olímpica.  Finalment i per acabar vull dir que la constatació del grup va 
reconèixer i va agrair a la Fundació Barcelona Olímpica l'ajut que ha rebut per aquestes 
investigaciones i que naturalment, que en l'ambient quevada en el futur, la Fundació 
continuaria amb aquests tipus d'ajudes.  
 
Es reclamava també que així com es constata que les institucions públiques d'investigació no 
poden augmentar el seus recursos per investigació, potser sí és el moment de reclamar a les 
federacions, als comitès olímpics, institucions esportives, als clubs que participen en alguna 
mesura en la projecció de la investigació sobre l'esport, que és una forma de protegir el futur 
d'una política esportiva veritablement saludable. 
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Dia 12.11 
ACTE DE CLOENDA 
Atlanta 1996 Sr. Charly Battle 
 
 
 
Atlanta 1996 
Sr.Charly Battle 
Comitè Organitzador JJ.OO. Atlanta'96 
 
 
 
Moltes gràcies. Bon dia, de part del Comitè dels Jocs Olímpics d'Atlanta. És un gran privilegi i 
un honor per a mí ser aquí per fer, per participar en aquest Fòrum Olímpic, i és un privilegi 
especial, realment, el poder ser aquí una altre vegada, a la magnífica ciutat de Barcelona, 
per veure vells amics i per a refrescar i reviure els records d'una magnífica experiència aquí, 
durant els Jocs Olímpics de 1992. Penso que tots nosaltres a Atlanta continuem inspirats pel 
gran èxit d'aquells Jocs. Francament, quan vam sortir d'aquí, al 1992, vam quedar molt 
sorpresos de l'increible treball que encara ens quedava per fer, i també ens va impressionar 
el meravellós treball que la ciutat de Barcelona va fer al fer servir l'oportunitat d'hostatjar 
aquests Jocs Olímpics per a fer canvis profunds a la ciutat, canvis que no només es van 
manifestar durant els Jocs Olímpics, sino que segueixen aportant gran honor a aquesta 
ciutat. Crec que tots nosaltres a Atlanta sentim una certa afinitat o similaritat cap a 
Barcelona, ja que ens estem preparant per a hostatjar els Jocs centenaris a Atlanta el 1996. 
 
I si els Jocs de 1992 van ser un gran esdeveniment per a tota Espanya, crec que va ser un 
esdeveniment especial per a la ciutat de Barcelona i per a la regió de Catalunya. Una 
oportunitat per a presentar o destacar aquesta part del país, per a permétreli realment 
prendre el seu lloc en les primeres files de les regions de tot el món. Nosaltres sentim així 
sobre l'oportunitat que tenim en la nostra regió dels Estats Units, el sud americà. La nostra 
regió és una regió que havia estat subdesenvolupada. Era una regió desconeguda. Era una 
regió que havia lluitat durant molts anys per a superar tot el relacionat amb la guerra civil 
americana i patint a través de molts anys, les nostres lleis racials separatistes per a sortir i 
tenir un lloc en el nostre país. Una part important del nostre esforç per a hostatjar els Jocs 
Olímpics, crec que era l'oportunitat que vam donar al moviment olímpic per a introduír els 
ideals de l'olimpisme en el sud americà, de portar aquells ideals als aproximadament 50 
milions de persones que viuen dins de les 500 milles de la ciutat d'Atlanta. Els Jocs s'havien 
fet tres vegades en els Estats Units, però mai a l'est del riu Mississipi. De fet, quan estàvem 
intentant aconseguir els Jocs, molta gent, evidentment pensava que els Jocs anirien cap 
Atenes per a conmemorar el centenari. Nosaltres creiem que el màxim obstacle que teníem 
de superar no era si els Jocs anirien a Atenes, perqué ni hi van anar, ni hi aniràn, però hi 
havia tantes altres coses, i els competidors pensaven que els Jocs no tornarien als Estats 
Units tan aviat després de Los Angeles, així que vam ser capaços d'ensenyar al món que 
nosaltres erem una regió diferent. Los Angeles està més lluny d'Atlanta que Barcelona ho és 
de Moscú. Els hi vam donar l'oportunitat d'introduir una part nova del món al moviment 
olímpic i per a nosaltres, per a ser capaços de portar el món a Atlanta i per a realment 
ensenyar una ciutat que havia nascut de l'esclavatge, havia estat destrossada per la guerra 
civil americana, i havia sorgit per a donar llum al moviment dels drets civils americans, per a 
donar la prova al món de que una ciutat racialment mixta pot creixer en armonia i orgull. I 
ara, que estem exactament a 250 díes de la cerimònia d'apertura, sabem ja exactament els 
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sentiments que vostès, a Barcelona tenien en aquell moment, el mateix moment. Certament, 
un gran sentit d'esperança, probablement, un sentiment d'inquietud sobre com sortiria tot, un 
gran nombre d'activitats en marxa. Tenim encara un munt de treballs de construcció en 
marxa en aquest moment a Atlanta, i amb anticipació a aquest esdeveniment, estem molt 
contents amb les preparacions que hem fet i confiem que seguirem en el bon camí per a 
tenir una celebració magnífica en el 100 aniversari dels Jocs Olímpics d'Atlanta l'any vinent. 
He pensat ensenyar en breu, qui som, com hem enfocat aquests Jocs. Tinc un vídeo curt i 
unes diapositives per a ensenyar-los-hi alguns dels llocs que estem construint per als Jocs. 
Penso, quan faig la relació amb algunes de les discussions que podeu haver tingut aquí, que 
una de les tasques realment difícils en l'organització d'uns Jocs Olímpics és simplement 
entendre la tasca, o simplement saber el que s'ha de fer. Una vegada es va fer l'observació 
cínica que els únics "amateurs" que queden en els Jocs Olímpics són els cavalls i el Comitè 
Organitzador. No hi ha realment cap guía sobre com fer els Jocs Olímpics. S'ha d'aprendre 
molt, i hi ha un munt d'informació que no ha estat reunida de Jocs en Jocs. Els comitès 
organitzadors es creen i desapareixen, les ciutats són diferents, i el primer repte és realment, 
d'una o altra forma, el de ser capaç d'aprendre i comprendre les moltes complexitats 
d'aquesta tasca. I és en això que ens hem embarcat en el '91, quan es va crear el Comitè 
Organitzador d'Atlanta per als Jocs, el deure de, simplement, aprendre el que hi havia 
involucrat, tot el que es va combinar quan vam enviar unes 150 persones a Barcelona per a 
observar aquests Jocs. Estem continuant en aquest procés d'aprenentatge i planificació. Hi 
ha molts reptes. Penso en la part tecnològica, que és una àrea on ara el Comitè Olímpic 
Internacional es dona compte que no hauria de ser que cada comitè organitzador hagi de re-
inventar tota la tecnologia, que és necessari que hi hagi una certa continuació de la 
informació, sobre com es realitzen els resultats, sobre com es combinen totes aquestes 
coses. Crec que en aquest moment s'están barallant amb la magnitud dels Jocs Olímpics. 
Han arrivat veritablement a tal punt, on fan cada esforç possible per a limitar la participació a 
deu mil atletes, cinc mil oficials. Han realitzat aixó, imposant una qualificació i procés de 
quotes que també és un repte, ja que molts països que podrien no clasificar-se, igualment 
s'ha de mantenir la universalitat dels Jocs Olímpics, la qual és la verdadera bellesa dels 
Jocs: el fet de que tots els països puguin participar. Llavors han de garantir a cada país el 
dret de poder participar amb un cert nombre d'atletes i intentar combinar-ho amb els 
propòsits que tenen com a repte intentar realitzar, per primera vegada a Atlanta, i en el qual 
nosaltres seguim lluitant amb ells per assegurar que absolutament controlem el tamany, però 
també permetem a tots aquells països, ara 197 comitès olímpics nacionals, que participin. En 
aquest moment tenim unes 1800 persones treballant en la preparació dels Jocs. Estem 
començant amb la tasca d'aplegar els nostres voluntaris. Tindrem prop de 40.000 voluntaris 
treballant en els Jocs i esperem tenir uns 20.000 treballadors amb contracte que estarán 
implicats durant els Jocs. Hi haurà més de 60.000 persones treballant a Atlanta l'estiu vinent 
per a organitzar aquests Jocs. 
 
Actualment estem passant del procés de planificació al procés d'organització per a començar 
els diferents llocs d'actuació, mentre continuem la nostra preparació. Considero que apart de 
planificar la próxima fase de la nostra activitat, que realment vam començar en el 1992, que 
probablement ha estat la més "desafiant" per a nosaltres, ha estat la del finançament dels 
Jocs. Estem finançant aquests Jocs totalment des del sector privat. El nostre pressupost i el 
nostre pla d'acció financer final, que va ser publicat el mes passat, indica que el nostre 
pressupost per a organitzar els Jocs serà d'un bilió set-cents milions de dòlars, dòlars U.S.A.. 
Aquest ha estat un repte terrible. Mobilitzar aixó des del sector privat. És un repte que 
confiem que conseguirem. Actualment hem mobilitzat un 88% aproximadament dels 
ingressos que són necessaris per a organitzar els Jocs dins d'aquest pressupost. Encara ens 
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queden, queda un gran nombre de venda d'entrades i altres dades d'ingressos que es 
realitzen quan s'apropen els Jocs i que també segueixen treballant en l'obtenció de 
patrocinadors per als Jocs. Com en la majoria de Jocs, la major part d'aquests ingressos, 
uns 560 milions de dòlars, son representats per la nostra participació en els drets de televisió 
per al món sencer, els quals, per a aquests Jocs han estat aproximadament de 960 milions 
de dòlars. La segona part en importancia prové del patrocini d'empreses. La nostra societat, 
en participació amb el Comitè Olímpic dels EE.UU. per a comercialitzar i vendre aquests 
Jocs en els Estats Units, ens permetrà obtenir uns 430 milions de dòlars i també obtindrem 
uns 80 milions de dòlars adicionals de la nostra participació en el programa TOP-3, el 
programa internacional de patrocini d'esports que fa el Comitè Olímpic Internacional. I 
després, una tercera font important d'ingressos, dels quals més endavant en parlarem, són 
els ingressos d'entrades. Creiem que rebrem uns 422 milions de dòlars de venda d'entrades. 
Així, aquestes són les tres grans fonts importants d'ingressos. Altres fonts estàn relacionades 
amb la comercialització, i altres són la disposició de béns i una varietat de coses, obtenint 
equipaments esportius mitjançant proveïdors, patrocinadors i altres coses per l'estil. Però ens 
trobem a gust on estem. Ha estat un repte difícil, però és un repte del qual estem orgullosos. 
En la meva opinió rebrem més diners del sector privat que en qualsevol altres Jocs en la 
història i estem encantats amb el suport que hem rebut per a permetre'ns organitzar aquests 
Jocs en aquest tema. El gran repte següent que ens hem trobat era la construcció dels llocs 
de competició necessaris per a organitzar els Jocs. Teníem la sort de diposar a Atlanta d'un 
gran nombre d'instal.lacions esportives que podiem utilitzar, però hem hagut de construir 
unes deu i estàn en víes de finalització unes deu totalment noves instal.lacions de 
competició. El repte més gran, com a la majoría de les ciutats, era l'esforç per assegurar que 
construim instal.lacions que serien útils durant els Jocs Olímpics, però que també fossin útils 
per a la nostra comunitat després dels Jocs. Penso que aixó sempre és el repte més gran de 
qualsevol Comitè Organitzador d'uns Jocs Olímpics: intentar assegurar-se que no inverteixi 
fons en edificis, instal.lacions que serien innecessaries o que no s'utilitzin després dels Jocs. 
Estem contents amb els que hem estat capaços de realitzar en aquest sentit. El nostre repte 
més gran i el nostre projecte de construcció més gran, és el nostre Estadi Olímpic. En el 
moment que volíem aconseguir els Jocs, Atlanta estaba començant la construcció d'un 
estadi totalment nou, el Dome, amb 72.000 seients, a més d'un estadi existent de 52.000 
seients que ja teniem per al nostre equip de beisbol professional. No necessitàvem un nou 
estadi de 85.000 seients a Atlanta, però el que sí necessitàvem, perqué el nostre equip de 
futbol americà ja quasi s'estava canviant cap a l'estadi Dome... I al nostre equip de beisbol 
professional no els hi van agradar els arranjaments del seu propi estadi existent. 
Necessitàvem un nou estadi de beisbol, així que el que estem fent a Atlanta, us ensenyaré 
una foto més endavant, és construir un estadi que és meitat permanent, meitat provisional. 
Servirà com a estadi principal per a les cerimònies d'apertura i cloenda i per a l'atletisme 
durant els Jocs, amb una capacitat de 85.000 seients. Després dels Jocs eliminarem la part 
provisional i l'encerarem per dins. Lavors serà un flamant nou estadi de beisbol 
d'avantguarda amb 49.000 places per al nostre nou campió del món, l'Atlanta Braze Base-
Ball Team. 
 
També la natació és un exemple de que les demandes olímpiques per a la natació exigeixen 
un mínim de 12 a 15.000 seients. No hi havia necessitat d'una instal.lació de natació 
d'aquest tamany, i per aixó, i ho veuràn en la foto més endavant, hem construit bàsicament 
una piscina oberta amb facilitats cobertes en una de les nostres institucions educatives. Hem 
construit 4.000 seients permanents i utilitzarem 11.000 seients provisionals que després dels 
Jocs treurem i Georgia Tec., la institució involucrada , cubrirà aquesta instal.lació. Llavors 
tindrà un magnífic, nou i modern estadi de natació amb 4.000 places. Una de les nostres 
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institucions educatives de major importancia és, en la seva major part, el complexe de la 
Universitat Àfrica-Amèrica d'Atlanta, on s'inverteixen uns 50 milions de dòlars en 
instal.lacions. Ens va donar una oportunitat per a construir dos terrenys de hoquei herba. El 
hoquei no es una cosa que necessitarem a Atlanta després dels Jocs, però podem utilitzar 
una de les instal.acions com a estadi de futbol, per al futbol americà i l'altre s'utilitzarà com a 
camp de futbol i també la pista olímpica que tindrem a l'estadi durant els Jocs es traslladarà 
cap a aquesta instal.lació quan es converteixi en un estadi de beisbol, i al final, es quedaràn 
amb una meravellosa pista per al seu ús en el futur, així que aquests només són uns 
exemples d'unes àrees on considerem que hem construit instal.lacions que seràn una gran 
herència per a la nostra comunitat: una instal.lació totalment nova d'equitació, una de tir, rem 
i canoa-kayac, un nou estadi de tenis, un nou estadi de basquet a Morehouse College, etc.. 
Totes les instal.lacions que aquestes comunitats necessitàven, i que han promés col.laborar 
amb nosaltres per a mantenir i desenvolupar després dels Jocs. 
 
Les Olimpiades són un esdeveniment esportiu, i ara estem en el procés de rebre un nombre 
d'esdeveniments d'assaig a totes les nostres instal.lacions que s'acaben per a provarles, 
preparant-nos per als Jocs. Estarem organitzant, en efecte, 31 campionats del món a 31 
esports diferents. Durant els Jocs Olímpics, tots aquests tindràn lloc a 41 instal.lacions 
esportives separades als voltants d'Atlanta i també al sud est. Tenim una àrea molt 
concentrada d'instal.lacions esportives en el centre mateix d'Atlanta, en el que nosaltres 
anomenem anella olímpica. Aquest és un cercle en el centre mateix de la ciutat d'Atlanta, un 
cercle amb un diàmetre d'unes 3 milles, aproximadament 5 kilómetres, on hi ha 21 de les 
nostres instal.lacions esportives, totes situades en aquesta zona. Tenim 12 ó 13 
instal.lacions que són a l'àrea metropolitana, i vàries en àrees als voltants de la ciutat 
d'Atlanta. La que està més lluny és a una hora en cotxe, a Athens, Georgia, i després tenim 
7 de les nostres instal.lacions que estàn de veritat fora de l'àrea metropolitana d'Atlanta. La 
vela està a l'oceà Atlàntic, a Savannah, Georgia, una meravellosa ciutat, la més antiga de la 
regió. La competició de softball (beisbol) femení es farà a Columbus, Georgia, a una hora i 
mitja aproximadament al sud oest d'Atlanta, i el Piragüisme en aigües braves i la competició 
de canoes inflades, es farà en el riu O´Quee, a Tennessee, just a l'altre banda de la frontera 
amb Georgia, a unes dues hores de viatje cap al nord d'Atlanta, en un riu natural, que ha 
estat modificat per allotjar aquesta competició. També tenim quatre instal.lacions per a les 
eliminatòries de futbol, per a la competició preliminar a l'Orange Bowl, a Miami, Florida, al 
Citrus Bowl a Orlando, Florida, a Legion Field a Birmingham, Alabama, i R.F.K. Stadium a 
Washington D.C., abans de que s'en vagin a les finals, que tindrán lloc al Stanford Stadium, 
a Athens, Georgia. També, com part de la nostra construcció, estem construint uns 
suplements a la nostra Vila Olímpica. La nostra Vila Olímpica estará esencialment al campus 
de la Georgia Tec University, el que una altre vegada està directament en el centre dels 
límits de l'Anell Olímpica. Estem treballant en una transformació molt dramàtica en aquest 
campus, afegint-hi unes 8.000 unitats d'allotjament, a les quals hem contribuit, i que després 
s'utilitzaràn com a dormitoris per a estudiants després dels Jocs Olímpics. Estem molt 
ocupats ara en les últimes etapes de preparació dels Jocs i alguns dels últims reptes que un 
té, són les àrees d'allotjament, acreditacions, transports, entrades. 
 
L'allotjament segueix sent un gran repte per a nosaltres, ja que tenim unes 60.000 
habitacions d'hotel dins d'una hora de la ciutat d'Atlanta. La demanda d'habitacions hoteleres 
ha sobrepassat aquesta xifra amb molta diferència. Hem estat capaços d'agafar un 80% 
d'aquestes habitacions sota contracte, amb acords que restringeixen els preus d'aquestes 
habitacions hoteleres, el que ens ha permés distribuir-les entre els nostres patrocinadors, la 
premsa escrita, les ràdios, titulars i les diferents federacions esportives, comitès olímpics 
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nacionals i altres grups. Seguim tenint una demanda impressionant per a habitacions en 
l'àrea d'Atlanta. 
 
Acreditacions: estarem acreditant més de 160.000 persones per als Jocs. Aquest procés 
començarà al principi d'acreditar al nostre personal. L'any vinent tindrem un centre 
d'acreditacions més gran que el mateix de Barcelona, molt proper de l'aeroport, a un gran 
hangar prop de l'aeroport, i també tindrem un centre d'acreditacions al centre de la ciutat, a 
l'hotel de la Família Olímpica. 
 
El transport crec que és el repte més gran de qualsevol Jocs Olímpics. La logística de 
desplaçaments de tanta gent, amb els atletes, la premsa, els espectadors, la Família 
Olímpica... No hi ha ciutat, excepte que hagués estat construida en funció d'uns Jocs 
Olímpics, que no presenti reptes. I crec que el repte que nosaltres tenim, es el fet de que 
tenim 21 de les competicions, així que la Vila Olímpica i el Centre Principal de Premsa i el 
Centre Internacional de Telecomunicacions, tots estarán en el centre de la ciutat, el que 
suposará una pressió i una gran demanda sobre el nostre centre de la ciutat.Tenim una molt 
bona cooperació de la gent dins de la ciutat, per a tancar algunes carreteres al trànsit en 
general, per a que els negocis canviin el seu horari laboral durant els Jocs. Conseguir que la 
gent realment utilitzi el nostre sistema de transport ràpid - els americans estàn molt 
enamorats del seu cotxe- i els tenim que empenyer a abandonar els seus cotxes durant la 
major part dels Jocs i agafar el sistema ràpid de trànsit, perqué serà la única manera d'arrivar 
amb èxit als diferents llocs del centre, així que continuem treballant en la finalització del 
nostre pla de transports. 
 
Després, la venda d'entrades, que ha funcionat molt bé. Les nostres entrades es van posar a 
la venda per al públic en general al maig. Tenim 11 milions d'entrades a la venda, millor dit, 
teniem 11 milions d'entrades, el que significa en realitat, més entrades que els Jocs de 
Barcelona i Los Angeles junts. El número és una mica enganyós, perqué aproximadament 
tres milions i mig d'entrades només són per a dos esports: futbol i beisbol, i en gran part pel 
tamany de les seves instal.lacions, hi ha una quantitat d'entrades i quantitat de sessions. De 
les 571 sessions esportives, ja tenim exahurides les entrades per a 326 d'elles, així que 
estem contents de com va la venda d'entrades. Ens permet pensar que tindrem un èxit 
increible en la venda d'entrades, el que és una part molt gran en la nostra planificació 
financera. Com els hi vaig explicar anteriorment, hi haurà uns 420 milions de dòlars 
d'ingressos per les entrades, així que seguim contents amb l'avenç d'aquest tema. Crec, i és 
un missatge  que m'agradaria deixar-vos, i té a veure amb l'herència dels Jocs, penso. 
Certament quan torno a Barcelona, penso en la tremenda herència que aquesta ciutat ha 
rebut. No hi ha forma d'igualar aixó. Crec que estem intentant aprofitar el millor possible 
aquesta oportunitat per a la nostra ciutat . Penso que Barcelona havia planificat coses que 
millorarien la ciutat per a molt més temps que nosaltres. Teníem la sort d'haver construit ja 
una ronda i un aeroport nou. Potser no hauriem necessitat totes aquestes instal.lacions com 
aquí, però estem treballant fort en la construcció d'alguns llegats per a aquests Jocs, per 
estar segurs de que els Jocs siguin més que un esdeveniment esportiu de setze díes. Quan 
penso en la preparació per aquest esdeveniment, m'enrecordo sempre d'una frase de, 
probablement, l'olímpic més famós dels Estats Units, Jesse Owens, que va guanyar quatre 
medalles en els Jocs de Berlin al 1936 i quan va ser preguntat sobre com es sentía després 
d'haver gunayat els cen metres sprint, el Sr. Owens va respondre que significava una vida 
d'entrenament per a només 10 segons. I sovint sentim el mateix, que els Jocs que han costat 
anys i anys i anys de preparació per a només 16 díes. Perquè és realment molt més que tot 
aixó. Notem que hi ha llegats impressionants que es queden o que es quedaràn a la nostra 
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comunitat, igual que van quedar uns llegats impressionants aquí, a Barcelona. Són llegats 
físics, socials, culturals, econòmics i espirituals. Els llegats físics ja els hem esmentat. Estem 
construint 500 milions de dòlars en instal.lacions esportives noves, i totes seràn donades a 
institucions municipals o educatives de la ciutat. Estem contribuint amb 50 milions de dòlars 
en dormitoris a Georgia Tec.. Estem promocionant, i hem aconseguit uns 60 milions de 
dòlars del sector privat, per a ajudar-nos a crear el parc olímpic del centenari en el centre 
d'Atlanta, on vam agafar 21 acres de terrenys no desenvolupats o subdesenvolupats i que 
no estàven suficientment utilitzats a la ciutat, i estem fent un gran lloc d'encontre. No teniem 
llocs esplèndids a Atlanta com les Rambles o la Plaça de Espanya per a que la gent es 
reunís, i aixó ens permetrà tenir verdaderament un lloc on la gent es podrà reunir i celebrar 
durant els Jocs, i també deixarà una meravellosa herència com a parc, un preciós espai verd 
després dels Jocs. També la ciutat d'Atlanta s'ha embarcat en un programa de millora de 100 
milions de dòlars per a vies peatonals i altres millores en el centre, per fer de la ciutat un lloc 
més amable i més obert, no només durant els Jocs, sino sobre tot després dels Jocs. Així 
que hi ha enormes llegats físics que deixarem. Hi ha hagut grans llegats socials i culturals. 
Hem tingut un programa cultural olímpic exhaustiu des del moment que vam acceptar la 
bandera de Barcelona el 1992. Hem tingut intercanvis culturals amb Mèxic, Suissa, amb 
països d'Àfrica, amb Noruega, en relació amb els Jocs de Lillehammer. A principis d'aquest 
any hem tingut el primer encontre mai realitzat de ... nobles, a Atlanta, i tot aixó culminarà en 
un programa cultural de quatre mesos, l'estiu vinent, on intentarem introduir vàries cultures 
del món a la gent d'Atlanta, però també introduirem la nostra cultura, i una miqueta sobre la 
gent del sud americà, a la resta del món. 
 
Hem tingut un programa continuat de juventut i d'educació a totes les nostres escoles de 
l'estat de Georgia, on hem intentat, mitjançant un currículum educatiu molt exhaustiu, 
ensenyar els ideals del moviment olímpic als joves i ensenyar els països que vindràn a 
Atlanta el 1996. També hem tingut aquesta part del nostre programa de voluntaris, quen en 
diem la força olímpica, on la gent que vol ser voluntari en els nostres Jocs, ha de fer treballs 
de voluntariat a la comunitat durant el període previ als Jocs Olímpics, per realment 
demostrar el seu compromís amb el voluntariat i per a realment demostrar que están 
compromesos a ser bons voluntaris, el que ha resultat un munt de treball voluntari a la nostra 
comunitat. 
 
El llegat econòmic dels Jocs és impressionant. Un estudi de la universitat de Georgia indica 
que l'impacte econòmic a l'estat de Georgia per al període 1991-1996 és de més de 5 bilions 
de dòlars. Hem estat responsables de la creació d'uns 75.000 llocs de treball. Tenim un 
programa molt exhaustiu per a les nostres instal.lacions, on estem preparant a gent dels 
voltants de cadascuna de les nostres instal.lacions, en vàries tècniques de construcció, i ara 
hem col.locat, a més de 300 persones en llocs a les nostres diferents instal.lacions 
mitjançant aquest programa de formació, i hem de conseguir que els ingressos per impostos 
per al estat de Georgia, degut als Jocs, sigui de 250 milions de dòlars, així que hi haurà 
contribucions significatives econòmicament. 
 
I també un llegat espiritual: sentim que l'hostatjar els Jocs Olímpics a Atlanta té, com ha 
tingut en tantes ciutats, ha fet que la nostra comunitat faci pinya en un compromís per a 
verdaderament ensenyar al món que nosaltres som una gran ciutat, que realment som una 
ciutat en moviment, que som una gran ciutat, que està verdaderament disposada a donar la 
benvinguda al món, a Atlanta, l'any vinent en el 1996, i que ens ha donat l'oportunitat 
d'ampliar els nostres horitzons per a juntar-nos, per apreciar i celebrar l'esperit humà, per a 
celebrar l'excel.lència, per a celebrar tots els alts ideals que defèn el moviment olímpic, així 
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que seguim estant orgullosos de l'oportunitat que s'ens ha donat. Seguim estant molt 
conscients de la responsabilitat que tenim per hostatjar uns excel.lents Jocs Olímpics en el 
1996, per a celebrar el 100 aniversari del moviment olímpic. 
 
M'agradaria finalitzar ensenyant un vídeo curt, molt ràpidament, sobre el que passa per totes 
les nostres instal.lacions esportives, i també tinc, ja que aquests llocs en construcció están 
progressant cada mes. Un parell de diapositives que ensenyen alguns d'aquests llocs una 
mica més tard. Considero que els hi poden interessar, així que ara ensenyarem el vídeo. 
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Dia 12.11 
Entrega de premis de la 
I Biennal Internacional Àudio-visual Esportiva 
 
 
 
 
ACTA DEL JURAT 
 
 
Reunit el Jurat Qualificador de la I Biennal Internacional Àudio-visual Esportiva - Fundació 
Barcelona Olímpica- format pels Srs. Romà Cuyàs, Leopoldo Pomés, Josep Ma. 
Alguersuari, Jean-Pierre Bousquet, Manuel Huerga, Tatxo Benet, Francesc Simó i Agustí 
Argelich, han acordat el següent veredicte:  
 

"Premis Fundació Barcelona Olímpica" 
 
 
CATEGORIA VíDEO/TV: 
 
- Grup A (Millor curtmetratge): 
 "THE FORGING OF CHAMPIONS" 
 del Centre d'Alt Rendiment  (Catalunya). 
 
- Grup B (Millor mig-llargmetratge): 
 "Centenario Olímpico: EL PROGRESO" 
 de Steward Binns - Trans World International (Gran Bretanya). 
 
CATEGORIA CINEMA: 
 
- Grup A (Millor curtmetratge): 
 "SPORTSTERS", de Beatrice Palicka 
 University of Southern California (EEUU). 
 
- Grup B  
 "LILLEHAMMER'94 - Official Film" 
 de Bud Greenspan -Cappy Productions (EEUU). 
 
 
CATEGORIA FOTOGRAFIA: 
 
- Millor Fotografia: 
 a l'autor:  FEDE PEREX (Euskadi). 
 
 
"PREMI ESPECIAL F.B.O." 
 
 al millor treball sobre olimpisme a la pel.lícula "Winter Wonderland" de Toril 
Simonsen  (Noruega). 
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 Producció de 23 curtmetratges d'animació realitzada per escolars de 17 països, amb 
motiu dels Jocs Olímpics d'Hivern de Lillehammer i coordinat per ASIFA (Associació 
Internacional Films d'Animació). 
 
Barcelona, vuit de novembre de 1995.
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